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CONSELL MUNICIPAL 

Actes 
 
Acta de la sessió de l’ú d’abril de 2016, aprovada el 29 d’abril de 2016 

 
Al Saló de la Reina Regent de la Casa de la Ciutat de Barcelona, el dia ú d’abril 

de dos mil setze, s'hi reuneix el Plenari del Consell Municipal, en sessió ordinària, 
sota la presidència de l’Excma. Sra. Alcaldessa Ada Colau Ballano. Hi concorren els 
Ims. Srs. i les Imes. Sres. Tinents d'Alcalde, Gerardo Pisarello Prados, Laia Ortiz 
Castellví, Jaume Asens Llodrà i Janet Sanz Cid, i els Ims. Srs. Regidors i les Imes. 
Sres. Regidores, Gala Pin Ferrando, Agustí Colom Cabau, Laura Pérez Castaño, 
Mercedes Vidal Lago, Josep Ma. Montaner Martorell, Eloi Badia Casas, Xavier Trias i 
Vidal de Llobatera, Joaquim Forn i Chiariello, Sònia Recasens i Alsina, Teresa M. 
Fandos i Payà, Jaume Ciurana i Llevadot, Gerard Ardanuy i Mata, Jordi Martí i 
Galbis, Mercè Homs i Molist, Francina Vila i Valls, Raimond Blasi i Navarro, Carina 
Mejías Sánchez, Francisco Sierra López, Sonia Sierra Infante, Maria Magdalena 
BarcelóVerea, Santiago Alonso Beltran, Alfred Bosch i Pascual, Jordi Coronas i 
Martorell, Juan José Puigcorbé i Benaiges, Montserrat Benedí i Altés, Trini 
Capdevila i Burniol, Jaume Collboni Cuadrado, Carmen Andrés Añón, Daniel Mòdol 
Deltell, Montserrat Ballarín Espuña, Alberto Fernández Díaz, Ángeles Esteller 
Ruedas, Xavier Mulleras Vinzia, María José Lecha González, Maria Rovira i Torrens i 
Josep Garganté i Closa, assistits pel Secretari General, Sr. Jordi Cases i Pallarès, 
que certifica. 

 
Hi és present l'Interventor Municipal, Sr. Antonio Muñoz i Juncosa. 
 
Constatada l'existència de quòrum legal, la Presidència obre la sessió a les deu 

hores i cinc minuts. 
 
Es dóna per llegida l'acta de la sessió anterior, celebrada el 26 de febrer de 

2016, l'esborrany de la qual ha estat tramès a tots els membres del Consistori; i 
s'aprova. 

 
 

PART INFORMATIVA 
 
a) Despatx d'ofici 
 
En compliment de l'article 63.1 del Reglament Orgànic Municipal, es comuniquen 

les resolucions següents: 
 
1. Decret de l’Alcaldia, de 25 de gener de 2016, que delega la presidència de les 

meses de contractació dels expedients de la Gerència de Recursos, en el seu 
Director de Serveis Generals. 

 
2. Decret de l’Alcaldia, de 12 de febrer de 2016, que faculta el Cap del 

Departament de Llicències i Inspecció del Districte d’Horta-Guinardó, Sr. Toni 
Bravo Moreno, per tal que en absència del Director de Llicències i Espai Públic, Sr. 
Manuel Franco i Mesas, del 15 de febrer al 21 de març de 2016 ambdós inclosos, 
exerceixi les funcions que li són pròpies a aquest. 

 
3. Decret de l’Alcaldia, de 23 de febrer de 2016, que primer: deixa sense efecte 

el règim de dedicació exclusiva atribuït a l’Im. Sr. Santiago Alonso Beltrán per 
resolució del 24 de juliol de 2015; i li assigna el règim de dedicació parcial en un 
percentatge del 85%, amb les retribucions establertes a l’acord del Plenari del 
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Consell Municipal del 14 de juliol de 2015 per als Regidors de l’oposició i efectes 
des de la data de signatura d’aquest Decret; i segon: assigna, de conformitat amb 
allò disposat a l’article 75.5 de de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, de Bases del Règim 
Local i a l’article 11.2 ROM, a l’Im. Sr. Koldo Blanco Uzquiano el règim de dedicació 
exclusiva, amb les retribucions establertes a l’acord del Plenari del Consell 
Municipal del 14 de juliol de 2015 per als Regidors de l’oposició i efectes des de la 
data de signatura d’aquest Decret. 

 
4. Decret de l’Alcaldia, de 24 de febrer de 2016, que nomena el Sr. Iván Marzá 

Viola membre del Consell Municipal del Districte de Sant Andreu en substitució del 
Sr. Enric Fernández-Velilla Cepria.  

 
5. Decrets de l’Alcaldia, de 24 i 29 de febrer de 2016, que aproven la liquidació 

del Pressupost de 2015 corresponent a l’Ajuntament de Barcelona i als OOAA. 
 
6. Donar compte de la memòria justificativa dels projectes d’inversió 

financerament sostenibles de l’Ajuntament de Barcelona de l’exercici 2015. 
 
7. Decret de l’Alcaldia, de 3 de març de 2016, que primer. Modifica el decret 

d’Alcaldia, de 19 de juny de 2015 (S1/D/2015-1967), pel qual s’estableixen les 
delegacions en matèria de gestió i administració de personal, en el sentit següent: 

1. Modificar l’apartat a) i incloure l’apartat j) en el punt SEGON (delegacions en 
les Gerències Sectorials i de Districtes): 

a) Incoar i resoldre els expedients disciplinaris de tot el personal municipal, sigui 
funcionari o personal laboral, per faltes disciplinàries de caràcter lleu, amb la 
imposició, si escau, de la corresponent sanció, així com la seva cancel·lació. 

j) Autoritzar les reduccions de jornada i, en el seu cas, la seva finalització. 
2. Modificar els apartats n) i v) del punt TERCER (delegacions en la Gerència de 

Recursos Humans): 
n) Assignar el règim de plena dedicació i, en el seu cas, la seva finalització. v) 

Cancel·lar les sancions disciplinàries de caràcter greu o molt greu. 
 
I segon. Manté la resta de pronunciaments del decret de l’Alcaldia esmentat. 
 
8. Decret de l’Alcaldia, de 3 de març de 2016, que designa com a membres dels 

òrgans de govern dels Instituts Municipals les persones que s'assenyalen a 
continuació: 

 
Institut Municipal d'Informàtica 
 
Consell Rector: Im. Sr. Santiago Alonso Beltrán en substitució de l’Im. Sr. 

Francisco Sierra López. 
 
Institut Municipal del Paisatge Urbà i Qualitat de Vida 
 
Consell Rector: Im. Sr. Koldo Blanco Uzquiano en substitució de l’Im. Sr. 

Santiago Alonso Beltrán. 
 
Institut Municipal de Parcs i Jardins 
 
Consell d’Administració: Im. Sr. Santiago Alonso Beltrán en substitució del Sr. 

Manuel García Bofill. 
 
Institut Municipal d'Urbanisme 
 
Consell Rector: Im. Sr. Koldo Blanco Uzquiano en substitució de l’Im. Sr. 

Santiago Alonso Beltrán. 
 
9. Decret de l’Alcaldia, de 3 de març de 2016, que primer: nomena l'Im. Sr. 

Francisco Sierra López regidor adscrit al Districte de l'Eixample i l'Im. Sr. Koldo 
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Blanco Uzquiano regidor adscrit als Districtes de Ciutat Vella i de Gràcia, i segon: 
deixa sense efecte el nomenament de l'Im. Sr. Francisco Sierra López com a 
regidor adscrit al Districte de Ciutat Vella. 

 
10. Decret de l’Alcaldia, de 3 de març de 2016, que designa l’Im. Sr. Agustí 

Colom Cabau representant de l’Ajuntament de Barcelona al Patronat de la Fundació 
privada Barcelona Centre de Disseny (BCD). 

 
11. Decret de l’Alcaldia, de 3 de març de 2016, que primer: designa els senyors 

Jordi Campillo Gámez i Pedro Rivero Hidalgo representants de l'Ajuntament de 
Barcelona a la Junta General de la societat Port Fòrum Sant Adrià, SL en les 
reunions de caràcter ordinari i extraordinari; i segon: proposa a l'esmentada Junta 
General, la seva designació com a membres del Consell d'Administració de 
l'esmentada Societat. 

 
12. Decret de l’Alcaldia, de 4 de març de 2016, que nomena el Sr. Miquel Angel 

Essomba Gelabert com a Comissionat d’Educació i Universitats, subgrup de 
classificació A1, amb efectes d’1 de febrer de 2016, amb una dedicació de 22 hores 
setmanals. 

 
13. Decret de l’Alcaldia, de 10 de març de 2016, que designa membres suplents 

del Consell de Govern del Consorci de Serveis Socials de Barcelona, en 
representació de l’Ajuntament de Barcelona, les persones següents: 

 
Sr. Gabriel Losada Garcia suplent de la Ima. Sra. Laia Ortiz i Castellví 
Sra. Marta Cruells López, suplent de la Ima. Sra. Laura Pérez Castaño 
Sr. Lluis Torrens Melich, suplent del Sr. Ricard Fernández Ontiveros 
Sra. Núria Menta Sala, suplent del Sr. Jordi Sánchez Masip 
 
14. Decret de l’Alcaldia, de 10 de març de 2016, que inicia el procediment per al 

nomenament dels membres del Consell Tributari d’entre persones juristes de 
competència reconeguda en matèria tributària, que comptin amb un mínim de deu 
anys d'experiència professional; atribueix al Secretari General de la Corporació les 
funcions d’informe i impuls del procediment; i disposa el seguiment de les 
actuacions pels tràmits previstos a l’esmentat precepte reglamentari. 

 
15. Decret de l’Alcaldia, de 10 de març de 2016, que designa membres del 

Consell d’Administració de l’Institut de Cultura de Barcelona, les persones 
següents: 

 
Vicepresidenta:  
 
Ima. Sra. Gala Pin Ferrando en substitució del Sr. Raimundo Viejo Viñas 
 
Membres: 
Sr. Ricard Vinyes Ribas en substitució del Sr. Xavier Domènech Sampere 
Sra. Bel Olid Báez en substitució de la Sra. Judit Carrera Escudé 
Sr. Xavier Albertí Gallart en substitució del Sr. Toni Casares Roca 
Sra. Martina Millà Bernard en substitució del Sr. Marcelo Expósito Prieto 
 
16.Decret de l’Alcaldia, de 10 de març de 2016, que nomena la Ima. Sra. Laura 

Pérez Castaño vicepresidenta del Consell Rector de l’Institut Municipal d’Educació 
de Barcelona en substitució del Sr. Raimundo Viejo Viñas; nomena l’Im. Sr. Agustí 
Colom i Cabau i el Sr. Miguel Ángel Essomba Gelabert membres de l’esmentat 
Consell Rector, aquest últim en substitució de la Sra. Gemma Tarafa i Orpinell. 

 
17.Decret de l’Alcaldia, de 10 de març de 2016, que designa membres suplents 

del Consell Rector de l’Institut Municipal d’Educació de Barcelona. 
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18. Decret de l’Alcaldia, de 17 de març de 2016, que designa la Ima. Sra. 
Montserrat Benedí i Altés membre del Consell Rector de l’Institut Municipal 
d’Educació de Barcelona, en substitució de l’Im. Sr. Joan Josep Puigcorbé i 
Benaiges. 

 
19. Decret de l’Alcaldia, de 17 de març de 2016, que designa l’Im. Sr. Koldo 

Blanco Uzquiano vocal del Consell d’Administració de l’Entitat Pública Empresarial 
Local Fundació Mies van der Rohe en substitució del Sr. Manuel García Bofill. 

 
20. Decret de l’Alcaldia, de 17 de març de 2016, que designa com a membres de 

la Taula de patrimoni arquitectònic històric artístic i arqueològic les persones 
següents: 

 
President: Im. Sr. Jaume Asens i Llodrà, Tercer Tinent d’Alcaldia 
 
Vicepresidenta: Ima. Sra. Janet Sanz Cid, Quarta Tinenta d’Alcaldia  
 
Vocals: 
- Sr. Ricard Vinyes i Ribas, Comissionat de Programes de Memòria. 
- Sr. Jordi Campillo Gámez, Gerent d’Ecologia Urbana. 
- Sra. Aurora Lopez Corduente, Gerent Adjunta d’Urbanisme. 
- Sr. Carles Vicente i Guitart, Director de Memòria i Història de l’Institut de 

Cultura de Barcelona. 
- Sr. Miquel García Sanjuan, Director de Serveis de Llicències. 
- Sra. Ma. Luisa Aguado i Martínez, Cap del Departament de Patrimoni 

Arquitectònic, Històric i Artístic. 
- Sr. Josep Pujades i Cavalleria, Responsable d’Intervencions del Servei 

d’Arqueologia de Barcelona. 
- Sra. Carme Miró i Alaix, Responsable del Pla Bàrcino del Servei d’Arqueologia 

de Barcelona. 
- Sr. Aurel Santos Ruíz, Cap del Departament de Projectes de l’Institut de 

Cultura de Barcelona. 
- Sr. Joan Pedreny i Abella, Cap de la Divisió de Protecció Civil i Prevenció del 

SPEIS. 
 
21. Decret de l’Alcaldia, de 17 de març de 2016, que crea el Consell Assessor 

per a la Transparència de l’Ajuntament de Barcelona, determina la seva composició 
i l’assigna funcions i forma de funcionament. 

 
Acord de la Comissió de Govern de 25 de febrer de 2016: 

 
22. Resoldre les al·legacions interposades en el tràmit d'informació pública de 

l'Ordenació Singular de Terrasses de l’avinguda Diagonal, en el tram comprès entre 
la plaça Francesc Macià i el passeig de Gràcia, d'iniciativa municipal, en el sentit 
que, justificadament i raonada, figura a l'informe tècnic que consta a l'expedient i 
que es dóna per reproduït. Aprovar definitivament, a l'empara de l'article 79 de 
l'Ordenança de Terrasses, l'Ordenació Singular de Terrasses de l’avinguda 
Diagonal, en el tram comprès entre la plaça Francesc Macià i el passeig de Gràcia, 
segons el text que consta com a annex a la present proposta. Notificar el present 
acord a les persones que han comparegut durant el tràmit d'informació publica. 
Publicar el present acord i el text íntegre de l'Ordenació Singular de Terrasses de 
l’avinguda Diagonal, en el tram comprès entre la plaça Francesc Macià i el passeig 
de Gràcia per a la seva eficàcia, al Butlletí Oficial de la Província de Barcelona 
(BOPB), i a la pagina web de l'Institut Municipal del Paisatge Urbà i Qualitat de 
Vida (IMPUiQV), en compliment de l'article 80 de l'Ordenança de Terrasses. Donar-
ne compte al Plenari del Consell Municipal. 
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b) Mesures de govern 
 
 
Única. Estratègia per a la rehabilitació urbana a Barcelona 2016-2019. 
 
La Sra. Sanz defineix la mesura de govern com a integral i que ha de permetre 

avançar en la millora de les condicions d’habitabilitat de la ciutat; augmentar el 
parc d’habitatges de lloguer assequible i promoure les energies renovables, 
l’ocupació i l’economia local. 

Explica que es tracta d’una estratègia treballada des de diferents àrees del 
govern municipal, especialment Ecologia i Urbanisme, i també des de la regidoria 
d’Habitatge, i conjuntament amb el grup del PSC, recollint un seguit d’actuacions 
que pretenen desenvolupar al llarg de tot el mandat en el marc dels àmbits social, 
mediambiental i l’econòmic. 

Seguidament, agraeix en nom del govern la feina feta conjuntament amb 
l’Observatori de Barcelona per a la Rehabilitació Arquitectònica, integrat pels 
diferents col·legis professionals de la ciutat que es dediquen a fomentar la 
rehabilitació urbana. 

Destaca l’esforç de l’Ajuntament de previsió, d’inversió i de despesa, més de 
dos-cents milions d’euros en el període 2016-2019, a fi de dur a terme un seguit 
d’actuacions en edificis residencials, en edificis municipals i, també, en l’espai 
públic. 

Remarca que l’objectiu de la mesura és disposar d’una mirada global de la ciutat 
per millorar la qualitat de vida de les persones. I afirma que estan convençuts que 
la rehabilitació urbana és l’instrument que ha de permetre treballar 
coordinadament per a la reversió de les desigualtats, el lideratge en la transició 
energètica i per aconseguir generar economia local i ocupació de qualitat. 

Precisa que entre els aspectes treballats en la mesura de govern hi ha l’impuls 
dels ajuts a la rehabilitació del 2016, i destaca que, per primera vegada, també 
s’hi inclou la millora dels interiors dels habitatges; igualment, indica que 
s’incorporen els barems socials, és a dir, que la renda influeixi a l’hora de poder 
accedir als ajuts, cosa que no passava. Continua dient que la mesura promou 
l’obtenció de més habitatges de lloguer assequible mitjançant polítiques de 
rehabilitació; aplicar una perspectiva des del pla de rehabilitació integral de l’espai 
públic, definint clarament els objectius. Igualment, indica que la mesura desplega 
actuacions preferents en zones determinades de la ciutat, en barris on aquesta 
actuació es fa indispensable. 

Afegeix que també fomenta l’ocupació en sectors d’alt potencial com ara 
l’energètic i el de la construcció; la implantació del Pla d’eficiència energètica dels 
edificis municipals; la promoció de la cultura de la sostenibilitat; la mediació i 
l’acompanyament per assolir aquestes millores; així com proves pilot en 
rehabilitació d’edificis específics. 

Destaca que totes les actuacions de la mesura de govern estan regides pel 
denominador comú de garantia d’habitabilitat, d’accessibilitat i d’estalvi i eficiència 
energètica. En conseqüència, subratlla que es tracta de desenvolupar una 
estratègia amb una actuació molt centrada en el subjecte, les persones, més que 
en l’objecte, els edificis i l’entorn. 

Qualifica la mesura de molt ambiciosa, alhora que diu que confia poder comptar 
amb les aportacions dels grups municipals. 

 
El Sr. Martí considera que aquesta mesura és un compendi de plantejaments, 

objectius i operacions diverses, al seu parer poc congruents quant a la coherència 
que necessàriament ha de tenir una mesura de govern. 

Reconeix que el document que els han presentat s’assembla més a un PAM 
d’urbanisme i d’espai públic més que no pas una mesura de govern concreta, que 
en aquest cas valora com una iniciativa decebedora en les formes, fins al punt que 
consideren que es podria desgranar en ben bé mitja dotzena de mesures de 
govern, que permetrien molta més concreció. 

Dedueix que aquesta disgregació d’objectius respon a què el govern s’ha adonat 
que en gairebé un any ha fet molt poca feina en l’àmbit de l’hàbitat urbà, i ara ha 
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decidit de presentar un conjunt d’iniciatives per intentar fer veure que té moltes 
idees noves. Tanmateix, observa que tot el que presenten en aquesta mesura és el 
que han estat fent governs anteriors, no només el de l’alcalde Trias, sinó els 
anteriors bipartits i tripartits. 

Esmenta que la proposició inclou la rehabilitació d’edificis, la lluita contra el 
canvi climàtic, cultura de la sostenibilitat, estalvi energètic, urbanisme i 
planejament, increment del parc d’habitatges de lloguer assequible, millora de 
l’espai públic, foment de l’ocupació, un conjunt de coses amb les quals confirma 
que no poden estar en desacord, però creu que totes reunides en una mesura de 
govern fan molt complicat atendre-les com cal. 

Recorda que durant el govern anterior, tot aquest seguit de plantejaments 
estaven recollits en la filosofia per aconseguir una ciutat autosuficient, de barris 
productius de velocitat humana en el si d’una metròpoli hiperconnectada i 
d’emissions zero. 

Entén, per tant, que el govern pretén fer creure amb aquesta mesura que està 
en disposició de fer coses noves, malgrat que no n’ha sabut trobar cap en el 
document; i així també ho ha reconegut una coneguda periodista, que en un diari 
de la ciutat destacava que concepció de l’espai públic com a àmbit de convivència i 
estructuració de barri neix amb les planificacions d’Oriol Bohigas i de Pasqual 
Maragall, s’incrementa en les èpoques dels alcaldes Clos i Hereu, i es manté durant 
l’alcaldia de Trias. I se sorprenia que l’equip de l’alcaldessa Colau vingui a 
descobrir coses que són fundacionals a Barcelona, perquè significa que han estat 
desatents a l’evolució de la ciutat; que no escoltaven perquè estaven ocupats amb 
altres coses, i que ara que els toca de gestionar, recorren al discurs progressista 
sense saber que és el discurs que ha modelat la ciutat durant els darrers trenta 
anys. 

Finalment, demana si en l’apunt pressupostari de 236 milions d’euros, que 
avancen que gastaran en aquestes polítiques durant el mandat, hi estan incloses 
altres partides com els 150 milions d’euros per finançar el Pla de barris. 

 
El Sr. Blanco destaca que la rehabilitació és una eina que permet millorar la 

qualitat de vida de la ciutadania i, per tant, comparteixen la implicació de 
l’Ajuntament en el foment de la rehabilitació com a opció estratègica, destinant-hi 
majors recursos. 

Remarca que la rehabilitació no només incideix en l’increment de la qualitat de 
vida, sinó que és imprescindible per reactivar l’economia i l’ocupació. 

Recorda que el 2007 la indústria de la construcció va patir un daltabaix de gran 
magnitud producte de la bombolla immobiliària, del qual encara no s’ha recuperat. 
Reconeix que molt probablement no s’assoliran els nivells d’obra nova d’abans de 
la crisi, que eren desmesurats, i la relació entre les inversions en construcció i 
rehabilitació suposava una anomalia amb els països de l’entorn. Considera, per 
tant, que s’ha de recuperar part de l’activitat perduda enfocant-la a la rehabilitació 
amb l’objectiu de generar ocupació i diversificar l’activitat econòmica. I subratlla 
que la rehabilitació es pot arribar a convertir en un dels motors econòmics de la 
ciutat. 

Observa que hi aspectes relativament nous com són la millora de l’eficiència 
energètica i generar un parc d’habitatge assequible que agafen importància 
respecte a les actuacions que s’han promogut a la ciutat, tradicionalment 
orientades a la correcció de patologies estructurals, la millora de la seguretat de 
les façanes i la instal·lació d’ascensors o millores en l’accessibilitat. 

Pel que fa a la millora de l’eficiència energètica, destaca que no només és una 
obligació que imposen les directives europees i els acords subscrits per aquest 
ajuntament, sinó que és una necessitat per reduir el consum i el cost que significa 
la climatització i l’abastiment d’energia dels edificis; així, remarca que qualsevol 
millora suposarà un estalvi econòmic per a la ciutat i els particulars, i que en 
ocasions permet fins i tot amortitzar les obres. Assenyala que, en general, el parc 
d’habitatge construït a Barcelona és molt deficient quant al comportament 
energètic. 

Quant a l’habitatge assequible, diu que resulta evident que el parc no és 
suficient com per desenvolupar unes polítiques públiques d’habitatge, situació que 
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és responsabilitat de tots els governs de la ciutat que s’han succeït; i posa en 
relleu que la rehabilitació és un mitjà per solucionar aquesta mancança. 

Conclou, per tant, que fomentar la rehabilitació suposa invertir en el 
manteniment de la ciutat. En aquest sentit, subscriu que cal fer un esforç per 
aconseguir aquest objectiu. 

Indica que la mesura de govern estableix mesures i pressupostos genèrics que 
s’hauran de concretar en projectes específics, i avança que exigiran més concreció, 
així com més transparència i debat públic pel que fa al destí d’aquests fons, 
sobretot quant al Pla de barris. 

 
El Sr. Coronas afirma que al seu grup el satisfà aquest pla de rehabilitació 

urbana, atès que és una aposta que ja portaven al seu programa electoral. 
Fa notar que la ciutat, històricament des de la campanya “Barcelona posa’t 

guapa”, ha anat fent apostes reiterades per la rehabilitació urbana com un 
instrument molt necessari per millorar la qualitat de vida dels habitatges, i 
manifesta que estan convençuts que cal continuar en aquesta direcció. Observa 
que la campanya que ha esmentat responia a una necessitat de seguretat i de 
reforma de les façanes, i ara cal canalitzar-la més cap als criteris d’estalvi 
energètic i accessibilitat. 

Per tant, consideren molt necessària aquesta mesura de govern que el seu grup, 
d’haver guanyat les eleccions, hauria tirat endavant com a prioritària, potser no de 
la mateixa manera, però sí amb uns criteris molt semblants. 

Entén que queda clara, doncs, la voluntat del govern, com també és del seu 
grup, de complir amb els compromisos adquirits de lluita contra el canvi climàtic, 
l’elaboració del Pla d’acció d’energia sostenible i el pla de resiliència i adaptació al 
canvi climàtic, i el compromís ciutadà per la sostenibilitat; i que una bona manera 
de fer front a tots aquests reptes és des de la rehabilitació energètica. 

Posa en relleu que el govern s’ha fet seva la màxima que l’Ajuntament, amb la 
rehabilitació, pot acarar tres problemes greus: la transició energètica, la manca 
d’habitatge social i els ajuts als propietaris sense recursos. 

Celebren, per tant, que l’inici del procés d’elaboració del Pla d’ordenació 
urbanística el govern plantegi la possibilitat de treballar en paral·lel amb el nou Pla 
d’ordenació urbanística metropolità, tal com ERC portava en el seu programa 
electoral amb la figura del nou pla republicà, i que alhora incorpori polítiques de 
rehabilitació i regeneració urbana. 

Afegeix que també comparteixen que s’hagi inclòs la transformació dels terrats 
en cobertes verdes, i que en les mesures de dignificació de l’espai públic 
s’incloguin les actuacions en mitgeres i façanes, però consideren que és important 
que les companyies de subministraments també hi contribueixin col·locant els seus 
serveis d’una manera menys agressiva i més racional. 

Pel que fa als conjunts urbans d’actuació preferent, fa notar que no queda clar 
en la mesura com es faran els processos de selecció d’aquestes àrees, i entén que 
és important saber quins criteris s’empraran a fi de no crear greuges comparatius. 

Pregunta, igualment, si s’ha previst alguna partida publicitària respecte a aquest 
pla de rehabilitació, atès que “Barcelona posa’t guapa” va ser un èxit 
essencialment gràcies a les campanyes publicitàries. 

 
El Sr. Mòdol remarca que el que planteja la mesura és un assumpte 

absolutament prioritari per al grup Socialista, i aprofita per agrair al govern que li 
hagi donat la possibilitat de participar directament en la seva redacció, i confia que 
la puguin implementar conjuntament també amb la resta de forces polítiques 
municipals. 

Observa que el Sr. Martí s’ha referit a la filosofia de l’urbanisme durant el 
mandat de CiU, i assegura que aquesta mesura pretén revocar aquella inèrcia. 
Així, tot i tenint en compte que aquesta mesura sorgeix en l’àmbit de l’urbanisme, 
és transversal i afecta altres àrees, i destaca que la seva pretensió és posar 
l’urbanisme al servei de les necessitats de les persones, i la rehabilitació és 
l’excusa per activar l’ocupació, una premissa prioritària per al seu grup. Posa en 
valor, per tant, que aquest que presenta el govern és un pla social i d’ocupació que 
utilitza l’urbanisme com a eina, i que compta amb tot el seu suport. 
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Tanmateix, observa que el govern impulsa alhora un Pla de barris i un de 
rehabilitació, i li demana que reflexioni el fet que no té sentit aquest paral·lelisme, 
atès que s’està intervenint amb els mateixos criteris en ambdós plans. Per tant, 
consideren molt més adient integrar-los tots dos, i avança que estan disposats a 
comentar l’estratègia per implementar-ho. 

 
El Sr. Mulleras observa que, com ja els tenen acostumats, el govern porta al Ple 

una mesura que ja va presentar a la premsa fa més d’un mes, cosa que entén no 
diu gaire en favor del valor que atorga al Ple. 

Remarca que el pla que proposen únicament preveu una aportació de 80 milions 
d’euros a la rehabilitació dels 236 que s’apunten; és a dir, només destinen un 33% 
del pressupost previst a la rehabilitació, i que suposa anualment una despesa de 
20 milions d’euros, desconeixent encara quina serà l’aportació de la Generalitat. 

Per tant, consideren molt poc ambiciosa la inversió en rehabilitació prevista, 
més encara si es té en compte el consens que suscita entre els grups municipals. 
Afegeix que d’aquests 20 milions anuals, en la convocatòria d’enguany només 
figuren 6,7 milions d’euros. 

Precisa que en la mesura es parla de 123 milions d’euros que es dedicaran a la 
rehabilitació de l’espai públic, i diu que confien que aquest import no es dupliqui 
amb l’aplicació del Pla de barris. 

Manifesta que el seu grup és totalment partidari de la rehabilitació, tant 
d’habitatges privats com d’edificis i equipaments públics; ho consideren una 
necessitat per a molts barris de la ciutat i que, a més, aporta molts beneficis 
socials i econòmics a la ciutat. 

En conseqüència, avança el suport del seu grup a la rehabilitació, malgrat que 
dubten d’altres qüestions que apareixen en la mesura i que són fruit d’una barreja 
de conceptes. 

Diu que també voldrien saber quin és el compromís real de la Generalitat pel 
que fa a la rehabilitació compromesa a Barcelona i com la finançarà. 

 
La Sra. Lecha observa que l’estratègia que proposa la mesura de govern 

comporta uns enfocaments a llarg termini a fi d’assolir canvis en profunditat; 
tanmateix, constata que no és així, sinó que la mesura és un programa 
d’actuacions a mitjà termini, acompanyat d’unes dotacions econòmiques globals, 
no concretades per anualitats ni línies específiques d’actuació. 

Assenyala que la referència al futur planejament metropolità només té sentit si 
s’orienta cap a objectius estratègics com la redistribució de rendes metropolitanes, 
la disminució de la petjada ecològica, l’adaptació al canvi climàtic i la lluita contra 
la gentrificació entre altres aspectes. 

Igualment, observa, arran de les cites que es fan en el document al foment de 
l’economia cooperativa i la banca ètica, que en els processos de rehabilitació són 
aspectes marginals.  

Valoren positivament el tractament que es dóna al verd urbà en la rehabilitació 
d’edificis i espais i que s’estén als murs verds, cobertes i elements de sutura 
urbana, però critica que es formuli al marge de criteris de biodiversitat urbana i 
connectivitat ecològica del verd urbà, indispensables en un marc de sostenibilitat 
urbana. I apunta que cal lligar aquestes qüestions amb els objectius i les mesures 
del Pla del verd i de la biodiversitat de Barcelona 2020. 

Pel que fa a les mesures relatives al canvi climàtic, i que també valoren 
positivament, remarca que es limiten a mitigar-lo i adverteix que cal estendre-les a 
l’adaptació d’edificis i espais públics i a les futures previsions mediambientals i els 
seus efectes. 

Destaca que la part urbanística de la mesura apareix deslligada de la política 
urbanística municipal global que, d’altra banda, tampoc no ha estat del tot 
definida. Observa que no es replanteja, ni que sigui parcialment, el model de 
ciutat. 

Afegeix que tampoc no queda clara la voluntat que realment la rehabilitació dels 
espais públics s’hagi d’adreçar als veïns prioritàriament i no a restauradors, 
turistes i congressistes; ni tampoc s’hi expressa la necessitat de recuperar espais 
privatitzats. Igualment, critica que no s’hi contempli com a requisit indispensable 
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la participació ciutadana en la gestació i control dels plans i projectes de 
rehabilitació urbana, i tampoc el foment d’obres d’autogestió dels espais 
rehabilitats. 

Conclou, per tant, que aquesta mesura és un document molt fluix i, en bona 
part, continuista i inspirat pel PSC, i que també podria assumir perfectament CiU, 
atès que recull una part d’allò que ja es feia abans i, en general, millora les 
cobertures, les prioritats d’accés i les dotacions econòmiques, malgrat les 
indefinicions que ha esmentat. Entén que més enllà de la retòrica, el document no 
aporta canvis substancials en l’enfocament de les polítiques d’habitatge ni en 
l’urbanisme urbà. 

 
La Sra. Sanz agraeix els comentaris de tots els grups municipals, que han posat 

damunt la taula un seguit de qüestions que ajudaran a millorar el 
desenvolupament de l’estratègia que proposa la mesura. 

Puntualitza que aquesta és una primera mesura de govern que planteja tota una 
estratègica d’actuació urbana diferent, que ha anat més enllà. 

Destaca que en moltes intervencions s’ha al·ludit al Pla de barris, i precisa que 
aquest pla, com ja han dit en moltes ocasions, ultrapassa l’estratègia de 
rehabilitació, que forma part del mateix Pla de barris, de manera que ho 
consideren absolutament compatible en la línia del que esmentava el regidor del 
PSC. 

Esmenta, en el terreny de les innovacions, les ajudes per a la rehabilitació dels 
interiors dels habitatges o ajudes en funció de la renda, que contribueixen a donar 
una perspectiva social a l’estratègia i a centrar-se en les persones, per garantir 
una ciutat per viure-hi i no només bonica. 

Pel que fa a la manera de desenvolupar totes les actuacions proposades, indica 
que cal passar de ser passius a actuar quan es rep la sol·licitud d’ajut, i per això 
desenvolupen mesures com els tècnics de capçalera, la recerca prèvia, la mediació 
o la campanya divulgativa. Afegeix que també estan fent proves pilot. 

 
c) Informes 
 
1.-Privatització i mercantilització en l’assistència sanitària pública a la ciutat de 

Barcelona: una primera aproximació. 
 
La Sra. Ortiz presenta l’informe sobre privatització i mercantilització de 

l’assistència sanitària, amb l’objectiu de fer una radiografia al sistema sanitari, 
valorar-ne l’evolució i posar llum al perquè d’alguns fenòmens que han impactat 
directament no només en el sistema sanitari, sinó en el dret a la sanitat de la 
ciutadania. 

Manifesta la convicció del govern municipal que el dret a la salut i la sanitat 
passa per reforçar el seu caràcter públic, cosa que significa que el bé comú ha 
d’imposar-se en la presa de decisions en la gestió dels recursos sanitaris en 
comptes de la lògica del negoci. En aquest sentit, assenyala que és imprescindible 
tenir les xifres clares i debats amb rigor sobre l’eficiència i l’equitat del sistema 
sanitari. 

Assenyala que la voluntat d’aquest informe és ajudar en l’estratègia d’un 
ajuntament que no vol ser només part col·lateral en les decisions sanitàries, sinó 
que es vol implicar directament en les que pren el Consorci Sanitari. 

Remarca que volen incidir en la gestió de la sanitat a Barcelona en primer lloc 
per combatre les desigualtats, per la qual cosa han de saber qui queda fora del 
sistema; si hi ha discriminacions en l’accés; o si la lògica de la rendibilitat fa que 
alguns sectors en quedin exclosos. Afegeix que també volen actuar amb el criteri 
de la participació i la democràcia en el sistema sanitari; qui té més pes en la presa 
de decisions sobre allò que cal incentivar o adquirir, així com triar quins serveis es 
milloren. 

Creu que cal preguntar-se si pesa més la lògica de la ciutadania, dels fòrums de 
pacients o, altrament, la lògica de la indústria, que ha portat a incrementar els 
costos en alguns sectors. 
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Apunta que també cal qüestionar-se sobre els termes eficiència i equitat, 
directament vinculats amb la qualitat; així com vetllar per la transparència davant 
la multiplicitat d’actors que presten serveis en el sistema sanitari, una 
fragmentació que pot afectar a la transparència així com al rendiment de comptes. 

Subratlla com a qüestió fonamental la qualitat del treball, que en el sistema 
sanitari està determinada pel conjunt de treballadors i treballadores que hi 
participen i per les seves condicions laborals. 

Destaca que, per primera vegada, disposen de dades sobre la naturalesa jurídica 
de les entitats que gestionen prop de mil vuit-cents milions d’euros, i han pogut 
constatar que el 10% d’aquesta quantitat està gestionada per entitats privades 
mercantils, especialment en els àmbits del transport sanitari i sociosanitari. 

Quant a aquestes xifres, indica que entre el 2009 i el 2015 s’ha palesat un clar 
predomini de l’atenció hospitalària; que entre el 2009 i el 2014 s’ha produït la 
retallada d’un 21% en l’atenció primària; i que l’únic sector que ha crescut ha estat 
el vinculat a l’àmbit mercantil. 

Conclou, per tant, que només les empreses privades amb l’ànim de lucre han 
incrementat els seus recursos, mentre que les entitats públiques o les privades 
sense ànim de lucre han vist retallats els seus recursos. En conseqüència, fa notar 
que és evident que s’ha produït una transferència de recursos agreujada per les 
retallades. Precisa que l’ICS s’han reduït d’un 8,5%, o en altres entitats sense 
ànim de lucre d’un 13,2%. 

Adverteix, per tant, que cal esbrinar les causes per què succeeix tot això, i qui 
està decidint realment la deriva dels recursos dels sistema sanitari; qui hi guanya 
amb aquesta distribució dels recursos i amb aquest model de gestió, i quins 
aspectes s’imposa revisar. En aquest sentit, apunta que arran de l’elaboració 
d’aquest informe han aconseguit crear un grup de treball amb la Generalitat amb 
l’objectiu de definir quines estratègies s’han de seguir, sobretot per imposar la 
lògica del bé comú en el sistema. I, en aquesta línia, preguntar-se si volen més 
presència pública, coproduir serveis amb criteris d’economia social, més 
transparència i més qualitat de les condicions dels treballadors i treballadores. 

Valora aquest informe com una eina clau per decidir, com a consistori, de quina 
manera volen prestar l’assistència sanitària a Barcelona. 

 
La Sra. Homs posa de manifest la perplexitat que han causat en el seu grup les 

pàgines de conclusions de l’informe, que entenen redactades des de la confusió, no 
només pel títol sinó sobretot pel contingut, i afirma que feia temps que no es veia 
un informe d’aquestes característiques al Ple. 

En aquest sentit, remarca que l’informe del govern està fet en base als informes 
encarregats per la comissionada de Salut, la Sra.Tarafa, i que inclouen un seguit 
de dades públiques, per la qual cosa encara els sorprèn més que hagin encarregat 
la feina a una empresa privada, ja que l’Ajuntament té l’estructura interna suficient 
per fer-lo. 

Observa, però, que han optat per abocar ideologia en el document, més 
pendents de les titularitats dels centres que no pas dels resultats, que remarca que 
són bons. I retreu que ho facin trepitjant, i fins i tot ridiculitzant, tot el que s’ha fet 
fins ara. Per tant, valora aquest informe com una esmena a la totalitat del sistema 
sanitari català. 

Admet que el govern té tot el dret a discrepar amb el sistema, però creu que 
allò que no és del cas és destruir tot el que hi havia abans del govern de Barcelona 
en Comú, tenint en compte que hi ha un munt de resultats contrastats que avalen 
el sistema i el seu funcionament. 

Precisa que en l’informe s’hi diu que “cal treballar perquè aquestes empreses 
s’excloguin progressivament del sistema sanitari que es finança amb fons públics”, 
o es fa referència a “l’històric consens polític sobre el model català, escudat amb el 
mantra de l’eficiència”, i pregunta què signifiquen aquestes al·lusions, 
especialment el terme escudar-se, quan l’eficiència s’ha revelat com una realitat. I 
pregunta al govern si s’ha mirat els resultats en efectivitat, en satisfacció, en 
qualitat o en fidelització. 

Considera, igualment, que el govern té una confusió quant als significats de 
públic i privat; atès que una cosa són els fons que sustenten els serveis i una altra 
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la gestió i la governança. En aquest sentit, posa l’exemple d’una persona abandona 
l’hospital i ha de continuar rebent atenció, en aquest cas prestada pels serveis 
socials al domicili, i pregunta al govern si considera que aquest servei és públic o 
privat, i recorda que en el nou contracte del Servei d’Atenció Domiciliària una de 
les empreses guanyadores pertany al Sr. Florentino Pérez. 

Precisa que el model sanitari es va concretar el 1990 amb la Llei d’ordenació 
sanitària de Catalunya, que va portar a la creació del Servei Català de la Salut, i va 
consolidar un sistema sanitari mixt, una diversitat que per a molts és un valor que 
no voldrien perdre, atès que demostra saber treballar amb xarxes integrades 
d’atenció continuista, tot i que hi puguin haver diferents proveïdors dels serveis. 
Posa en valor que aquest sistema ha comportat que Catalunya sigui el tercer país 
europeu amb major esperança de vida, només per darrere d’Islàndia i Suïssa; amb 
un percentatge de fidelització superior al 85% en tots els hospitals; i la valoració 
molt positiva de la ciutadania del sistema sanitari català amb més d‘un 8,5. 

Remarca que durant el mandat passat, CiU va treballar per garantir un sistema 
sanitari públic, universal, sostenible i de progrés al servei de les persones i, 
sobretot, incidint en l’àmbit de la prevenció. Manifesta, doncs, que volen continuar 
treballant en aquesta línia i sumant experteses amb els professionals del sector, 
sense excloure ningú. 

 
La Sra. Barceló agraeix aquest informe descriptiu d’aproximació a la realitat del 

sistema sanitari, una realitat ben coneguda pels pacients que pateixen les llistes 
d’espera; però remarca que els problemes existents en el sistema sanitari no se 
solucionen amb descripcions sinó amb mesures concretes. 

Valora, en primer lloc, els professionals de l’àmbit sanitari de Barcelona, que 
treballen per garantir el benestar de les persones. Assenyala que les retallades 
fetes pel govern de la Generalitat han afectat el Consorci Sanitari de Barcelona, 
que ha passat de rebre un pressupost de 23 milions d’euros el 2010 a 7 milions el 
2015. 

Declara que el grup de Ciutadans està per un sistema públic de sanitat, 
respectant les empreses, les iniciatives privades i el mutualisme. Remarca, en 
aquest sentit, que s’han de respectar i complir les normes europees de 
competència, així com evitar que la sanitat pública generi beneficis privats a partir 
de recursos i mitjans públics. 

Precisa que les línies de separació del sistema públic i privat han de ser clares i 
transparents, i no permetre ni fraus ni portes giratòries. Altrament, considera que 
cal potenciar els recursos dels hospitals públics, i suggereix que el Consorci de 
Sanitat exposi la necessitat que s’obrin per la tarda els quiròfans dels hospitals 
públics. Afegeix que també es poden integrar els centres que no són de titularitat 
privada i que presten uns serveis necessaris conservant la seva autonomia de 
gestió, però sota supervisió, control administratiu i consideració de mitjans públics 
a efectes pressupostaris. 

Observa que en l’informe es fa referència a la manca de transparència, i destaca 
que tots els centres públics que presten serveis han de ser transparents pel que fa 
a les seves despeses, els serveis que ofereixen i les llistes d’espera. 

Igualment, fa notar que en l’informe s’esmenta el concepte de tractament 
holístic de la persona i entén que majoria dels metges volen tractar les persones 
des d’aquesta perspectiva global, però adverteix que per posar-la en pràctica calen 
recursos. Per tant, demana al govern que presenti les seves mesures de prevenció 
en salut, d’hàbits saludables, programes d’educació sanitària i d’ús adequat dels 
serveis sanitaris. 

Afegeix que un altre àmbit a tenir en compte és la salut mental, i que requereix 
més recursos perquè els tractaments resultin eficaços. I assenyala que seria 
important incloure en les conclusions de l’informe les noves tecnologies en l’àmbit 
de la salut. 

Conclou que l’Ajuntament té la responsabilitat d’exigir a la Generalitat la part 
que li correspon, i que una de les principals exigències és l’obertura de les 
urgències del CAP de la Guineueta, que va rebre el suport municipal i es va 
proposar al Parlament. 
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Fa notar que en l’informe no es fa referència a l’assistència domiciliària 
d’urgències durant els caps de setmana, i apunta que el Consorci Sanitari hauria 
d’establir les ràtios de professionals i de vehicles necessaris per oferir aquest 
servei. 

Finalment, recomana al govern, ara que ja té l’informe, que passi a l’acció 
concreta per millorar l’atenció sanitària a les persones. 

 
La Sra. Benedí manifesta que per a ERC les polítiques sanitàries han d’allunyar-

se cada vegada més del model paternalista, i apoderar els i les usuàries i afavorir 
la veu de la ciutadania tant pel que fa a la planificació com a l’avaluació dels 
recursos sanitaris. 

Quant a la privatització, diu que estan d’acord amb el govern municipal i el 
conseller Comín, que va deixar clar que la sanitat ha d’anar en la línia de la no 
privatització i que en cap cas formarien part de la xarxa d’hospitals del sistema 
sanitari integral d’ús públic els centres sanitaris privats amb ànim de lucre; i indica 
que la Conselleria de Salut ha encarregat un estudi similar al del govern sobre 
externalitzacions en sanitat. 

Assenyala que un primer pas imprescindible per abordar reformes estructurals 
és eliminar tota mena de prejudicis com ara que la gestió privada és eficient i la 
pública no, o afirmar que la gestió privada no és capaç de deixar d’anteposar 
l’afany de lucre i l’interès empresarial al servei públic. Fa avinent que contra 
ambdós prejudicis hi ha models de col·laboració publicoprivada que no han 
funcionat malament en el sistema sanitari públic català. Tanmateix, admet que n’hi 
ha d’altres que cal canviar, tal com està fent la Generalitat. 

Considera, per tant, que s’imposa treballar amb els professionals de la salut i els 
polítics del país a la recerca de consens, de la màxima qualitat assistencial, amb 
eficàcia i satisfacció dels usuaris, que és el principi imperatiu per al bon govern del 
sistema sanitari públic. 

Considera que, d’entrada, s’ha de parlar de malalts i no de malalties, i destaca 
que les persones reclamen més capacitat de decisió sobre els assumptes que 
afecten la seva salut. Així, el compromís i la implicació de la ciutadania, les 
organitzacions i els professionals són cada vegada més necessaris per fer-ho 
realitat. En conseqüència, apunta que cal avançar en l’establiment de noves 
estratègies de participació i implicació de la ciutadania en la presa de decisions. 

En referència a la prevalença dels problemes de salut mental en les diverses 
etapes vitals, destaca que ha augmentat els darrers anys i requereix una actuació 
coordinada que comenci per la promoció de la salut mental, prevenció, detecció 
precoç, atenció especialitzada amb una visió integral, i que doni resposta adequada 
a les necessitats específiques detectades en la població més vulnerable. 

Finalment, remarca que cal un canvi en el model d’atenció adaptant-lo a la 
realitat evolutiva de la demografia sanitària. Declara que entenen la salut amb una 
visió integral, tal com fa l’OMS, és a dir valorant l’estat físic, psíquic i social de les 
persones i, per tant, que la millor política de salut és la lluita contra les 
desigualtats econòmiques i socials; així com l’aposta per un model sanitari 
universal, que no exclogui ningú del sistema com ha passat amb el Decret de 
Mariano Rajoy, i en la línia que va defensar recentment el govern de la Generalitat 
en iniciar els tràmits de la nova llei d’accés universal al sistema sanitari, equitatiu, 
públic, de qualitat i transparent; així com un model participatiu i sostenible. 

 
La Sra. Andrés confirma que el grup Socialista està per un model sanitari públic i 

de qualitat, atès que així han actuat sempre d’ençà de la universalització de la 
sanitat el 1996. Defensa un sistema públic fort i amb els recursos necessaris 
perquè sigui eficient i presti el servei igualitàriament a tota la ciutadania. 

Feta aquesta declaració de principis, considera que l’informe és impropi d’aquest 
ajuntament. Així, observa que pretén fer una descripció en funció de les dades, 
que fracassa per manca de rigor, perquè està ple d’apriorismes i de valoracions 
polítiques partidistes i perquè no aporta llum; alhora que assumeix una 
competència que ultrapassa les que té aquest ajuntament en el Consorci Sanitari. 
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Precisa que en l’informe es parla del model sanitari només des del vessant dels 
concerts sanitaris i la intervenció de les empreses privades, però entén que ho fa 
d’una manera esbiaixada, partidista i sense dades rigoroses. 

Observa que la Sra. Ortiz ha posat molt d’èmfasi en la discriminació en l’accés a 
la sanitat, però aquest aspecte no apareix en l’informe. Igualment, diu que no sap 
com el govern pensa fer efectives les conclusions de l’informe, i els preocupa que 
la comissionada de Salut manifesti que no té manera de saber de quina manera 
pot gestionar les dades del Consorci que ella vicepresideix. En conseqüència, diu 
que no entenen com pretenen fer fora del sistema públic les entitats privades 
mercantils, que els proveïdors de salut mental passin a ser tots d’economia social, 
tot plegat sense competències i amb una vicepresidència del Consorci que reconeix 
que no pot ni tan sols gestionar les dades de l’organisme. 

Reitera que estan sorpresos perquè no estan acostumats a aquesta mena 
d’informes que falten al rigor i a la imparcialitat política. 

 
La Sra. Esteller subratlla que el sistema sanitari ha de tenir la persona com a 

centre; remarca que com succeeix a Barcelona ha de ser un sistema universal, de 
qualitat, amb una provisió de serveis publicoprivats d’èxit. Indica que aquest 
model, tot i que millorable, va néixer de la societat civil. 

Altrament, considera que l’únic objectiu del govern municipal en presentar 
aquest informe és fer seguidisme del conseller de Sanitat, i confrontar la sanitat 
pública amb la privada. Subscriu que es tracta d’un informe ideològic, que no 
aporta cap solució ni cap alternativa, atès que el govern menysté una part de la 
provisió de serveis de diversa naturalesa, com poden ser les fundacions privades, 
però no valoren l’impacte que poden arribar a tenir a l’hora de reduir les llistes 
d’espera.  

Posa en valor que avui dia hi ha equitat en l’accés al sistema sanitari, i retreu al 
govern que només ho valori des del punt de vista ideològic; que hagi elaborat un 
informe amb manca de rigor, que agafa continguts de la web del Departament de 
Salut sense cap elaboració pròpia per part de la comissionada de Salut. 

Afegeix la consideració que l’informe està carregat de prejudicis i de certa 
hipocresia, i després de recordar a la Sra. Ortiz la seva pertinença a ICV-EUiA li 
pregunta com valora l’acció de la seva formació quan formava part del govern de 
la ciutat en anteriors mandats. Observa que ara es refereix al sistema sociosanitari 
com una amalgama de provisió de serveis privats, però li recorda que van 
privatitzar el servei sociosanitari Fòrum-Parc de Salut Mar, pel qual van pagar 28 
milions d’euros, que a l’hora de retornar-los havien patit un sobrecost de prop de 
vuitanta milions. Afegeix que la darrera decisió del tripartit va ser paralitzar les 
obres de l’Hospital del Mar, que es van poder continuar gràcies a l’acord del 
mandat passat entre el govern de CiU i el seu grup per proveir trenta milions 
d’euros. 

Insisteix en què el govern actua amb hipocresia quan tracta la provisió de 
serveis publicoprivats de mercantilització de la salut amb un to pejoratiu, sense 
valorar de quina manera s’ha de proveir de serveis la ciutadania. 

Reitera la crítica per la manca de rigor de les dades que es presenten en 
l’informe, desestimant els professionals qualificats per fer una anàlisi com cal. 

Acaba la seva intervenció reclamant al govern un model sanitari per a la ciutat, 
que expliqui com pensa resoldre les llistes d’espera i les urgències, i que deixi de 
carregar-se un model per pura ideologia. 

 
La Sra. Rovira manifesta que, en ser la darrera ponent a intervenir, està 

temptada de respondre molts dels arguments que aquí s’han donat, alguns dels 
quals fins i tot falten a la veritat, o són incoherents amb el que defensen les 
mateixes formacions aquí i a la Generalitat. 

Feta aquesta observació, considera que aquest informe de la comissionada de 
Salut és útil i necessari, especialment per a la CUP, que defensa un model sanitari 
públic, de qualitat i d’accés universal. 

Entén, doncs, que l’informe és un document valent i adient, que si té es 
materialitza pot ajudar a revertir la mercantilització dels serveis sanitaris. 
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Tanmateix, i ateses les limitacions que es reconeixen en l’informe especialment 
quant a la manca de dades, considera que el document és feble en evidència 
científica, concretament pel que fa a la manca de resultats i avaluacions de procés 
i implementació de les polítiques sanitàries corrents a Barcelona tant en el sector 
públic com privat. 

Valora que aquesta evidència justifica la necessitat de fer un esforç molt més 
gran de transparència, d’homogeneïtzació, de recollida i disposició de dades per 
part de totes les institucions que reben diners públics sense excepció. 

Afegeix que també troben a faltar en l’informe manca de participació dels 
pacients a l’hora d’avaluar l’atenció sanitària rebuda, també amb una perspectiva 
de gènere, de classe i de raça, que consideren imprescindible per obtenir una 
anàlisi integral de la situació actual del model. 

Per tant, confirma que valoren positivament l’esforç esmerçat en l’elaboració 
d’aquest document, però demanen més informació a fi de justificar un canvi real 
de polítiques. Igualment, fa notar que s’ha emprat un registre que pertany a textos 
divulgatius, que no és l’adequat per a l’Ajuntament, i fa extensiva la crítica a 
l’Agència de Salut Pública de Barcelona, que entén que hauria haver fet estudis de 
caire independent de recollida i anàlisi de dades que ara els serien de gran utilitat. 

Això no obstant, consideren que en el document hi ha una part remarcable 
d’autocrítica en referir-se a les portes giratòries dels sistema sanitari per a aquells 
càrrecs que es quedaven sense cadira, tant d’ICV-EUiA com del PSC. 

Manifesta que comparteixen totalment les conclusions de l’informe, malgrat la 
manca de dades d’accés i utilització dels serveis segons els tipus de malalties i de 
pacients a fi de poder fer una comparació entre els serveis públics i privats.  

Finalment, addueix que és una necessitat publicar els errors mèdics, la 
incidència d’infeccions hospitalàries, si escau, de cada institució que rep diner 
públic; i considera que la manca d’aquestes dades evidencia falta de control 
democràtic de la salut pública a Barcelona. 

 
La Sra. Ortiz replica, davant la perplexitat manifestada per alguns grups arran 

de l’informe, que entén que estan espantats i responen desacreditant xifres 
oficials. Considera que aquest informe somou molts del prejudicis sobre el sistema 
sanitari pel que fa a l’eficiència i la qualitat de l’assistència. 

Remarca la importància de disposar de les xifres i d’una radiografia com la que 
fa l’informe per saber on van a parar els recursos públics; per quin motiu s’estan 
tancant centres públics mentre s’amplia la contractació a entitats mercantils, o per 
quin motiu empreses privades utilitzen infraestructures públiques per a serveis de 
pagament. 

Considera que aquestes preguntes són indefugibles per a un govern que vetlla 
per l’accés a la sanitat. 

 
La Sra. Andrés manifesta que el seu grup està d’acord amb el fons, però critica 

la manca de rigor i el biaix partidista de l’informe, que entén que devaluen la seva 
funció. 

 
 

 
PART DECISÒRIA / EXECUTIVA 
 
a) Ratificacions 
 
b) Propostes d'acord 
 
 

COMISSIÓ D'ECONOMIA I HISENDA 
 
2. Adoptar, en l'exercici de les competències reservades a l'Ajuntament com a 

soci únic de Barcelona Activa, SA, Societat Privada Municipal, els acords següents: 
designar l'Im. Sr. Francisco Sierra López membre del Consell d'Administració de la 
Societat, en substitució de la Ima. Sra. Marilén Barceló Verea. Establir que el 
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termini de designació del conseller que es nomena serà l'establert en els respectius 
Estatuts, sense perjudici de la renovació que fos procedent en el canvi de mandat 
consistorial. Facultar indistintament el President i el Secretari del Consell 
d'Administració per comparèixer davant de notari i elevar a escriptura pública el 
nomenament anterior, com també per complir els tràmits necessaris per a la seva 
inscripció en el Registre mercantil i també la correcció d'errors materials en cas 
necessari. 

 
S’aprova el dictamen precedent amb l’abstenció del Sr. Garganté i les Sres. 

Lecha i Rovira. 
 
Tot seguit es dóna per aprovada amb els mateixos vots aquesta acta en la part 

que estrictament fa referència a l’adopció dels acords precedents, per tal d’agilitar-
ne la inscripció en el Registre Mercantil. 

 
3.Proposar al Departament d’Empresa i Coneixement de la Generalitat de 

Catalunya la modificació de la Resolució de 10 de juliol de 2014, atorgada pel 
Director General de Comerç de la Generalitat, per la qual es va aprovar la 
qualificació d’una determinada zona de Barcelona com a turística a efectes 
d’horaris comercials. Declarar que continuen vigents els requisits que van 
determinar la qualificació de municipi turístic a efectes d’horaris comercials. 
Especificar que aquesta modificació se sotmet a les següents condicions: a) Afecta 
els barris indicats i grafiats a l’annex, així com les dues voreres dels carrers que 
marquin els seus límits fronterers; b) Té una vigència de quatre anys; c) Se 
circumscriu als períodes compresos entre el 5 i 24 de maig i l’1 i 14 d’octubre, 
ambdós inclosos, de cada any; d) La franja horària d’obertura durant aquests 
períodes resta establerta en els següents termes: Els diumenges, entre les 12 h i 
les 20 h, els dies feiners, 12 hores diàries, com a màxim (no poden romandre 
oberts, ni portar a terme cap activitat de venda entre les 22 h i les 7 h), els dies 
festius autoritzats, d’acord amb les Ordres de la Generalitat que estableixen els 
calendaris d’obertura dels establiments comercials en diumenge i dies festius, els 
dies festius, sense obertura autoritzada, han de romandre tancats. Facultar 
l’Alcaldia per a realitzar les actuacions encaminades a concretar, clarificar i 
executar el present acord. Mantenir la vigència de l’actual Resolució de 10 de juliol 
de 2014, en cas que no s’autoritzi la present sol·licitud. Notificar aquest acord al 
Departament d’Empresa i Coneixement de la Generalitat de Catalunya, adjuntant 
els informes preceptius previstos legalment. 

 
El Sr. Colom enceta la seva intervenció manifestant que el govern defensa un 

model equilibrat de comerç a Barcelona en què el de proximitat té un paper 
fonamental en la cohesió de la ciutat i la localització de l’oferta. Destaca que 
l’obertura d’horaris comercials en diumenge afavoreix les grans cadenes comercials 
en detriment del petit comerç, provoca canvis d’hàbit en la demanda interna, 
perjudica la conciliació de la vida laboral i familiar dels comerciants i dels 
treballadors i treballadores, més encara si aquesta obertura es concentra en els 
diumenges de la temporada d’estiu, que està comprovat que és un període poc 
reeixit pel que fa al turisme de compres. 

Per tant, confirma que el govern és poc favorable a l’obertura dels comerços en 
diumenge, i per aquest motiu proposa una reducció de l’obertura en festiu en zona 
turística. Precisa que la proposta permet reduir l’obertura de deu diumenges a 
cinc, opció que permet minorar significativament els efectes que ha apuntat abans; 
i amb el canvi de període, diu que estan segurs que es contribuirà a incrementar 
l’ocupació del sector que és l’objectiu fonamental.  

Subratlla com a aspecte més important d’aquest punt l’acord que s’ha 
aconseguit per part del teixit comercial; i que el conjunt d’entitats i associacions 
comercials han estat capaces d’arribar a trobar punts de confluència més enllà de 
les seves legítimes aspiracions. 

Posa en valor que en una qüestió tan sensible han estat capaços d’aglutinar el 
conjunt comercial de la ciutat i, per tant, es pot qualificar d’acord de ciutat en què 
han participat no només les entitats del sector, sinó també els sindicats, la FAVB i 
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els grups municipals, i entén que aquest acord de ciutat requereix un 
posicionament del Ple que estigui a l’altura. 

 
El Sr. Blasi puntualitza que amb aquest acord regulen un aspecte que els ha de 

permetre acollir-se a la normativa catalana i no a la imposició d’una normativa 
espanyola, com ja es va fer en el mandat anterior i com fan altres municipis que 
s’acullen a la denominació de municipis amb afluència turística, independentment 
de qui els governi. 

Tanmateix, considera que hauria estat suficient fer una revisió del que ja existia, 
més encara havent sobrepassat algunes de les línies vermelles que en el seu 
moment es van marcar, entre les quals els horaris de deu del matí a sis de la 
tarda, i que ara passa de les dotze a les vuit del vespre. 

Qüestiona el procés participatiu endegat pel govern per la seva nul·la utilitat, ja 
que posteriorment van aplicar els criteris que els van convenir a fi de tirar 
endavant aquesta mesura, sense tenir en compte les opinions de tothom implicat. 

Destaca que la mesura proposada conserva la definició de zona de gran 
afluència turística, però és evident que provocarà modificacions d’hàbits de consum 
de la demanda interna, i cada any requerirà establir les dates d’obertura en dies 
festius, de manera que farà molt difícil fer campanya. 

Igualment, considera que aquest acord, contràriament al que manifesta el Sr. 
Colom, no generarà llocs de treball per la manca d’estabilitat que comporta. 

Per tant, pregunta quines seran les mesures de promoció per fomentar l’atracció 
d’un turisme de compres a Barcelona; quin procés d’avaluació i seguiment faran 
servir, i recorda que, d’entrada, el govern de la ciutat es va carregar els estudis al 
respecte fets per la UB, motiu pel qual no s’ha pogut fer una avaluació necessària 
que avali la modificació d’horaris que proposa el govern. 

Finalment, anuncia l’abstenció del seu grup per respecte al consens del sector. 
 
El Sr. Sierra es ratifica en el vot contrari que van expressar en comissió per 

diverses raons, que esmenta tot seguit. En primer lloc, diu que coincideixen amb el 
Sr. Blasi que el procés consultiu no ha servit per arribar a un acord amb el sector 
comercial; en segon lloc, perquè la mesura proposada no coincideix amb el model 
comercial que defensa el seu grup, que està a favor de complir la llei, però també 
a favor de la llibertat de no haver de restringir els horaris. En aquest sentit, 
destaca que el turisme és una font de riquesa important per a la ciutat i per a la 
generació d’ocupació; per tant, declara que limitar els horaris d’obertura dels 
comerços els mesos en què hi ha més afluència turística és contrari a l’opinió de 
Ciutadans.  

Afegeix que si tot plegat es posa en conjunció amb la llibertat d’horaris que 
s’està implantant cada vegada més amb l’ús del comerç on line, és ben segur que 
no s’aconseguirà crear ocupació. Assenyala, a més, que les grans superfícies 
comercials de les zones turístiques tenen llibertat d’obertura i poden crear una 
ocupació compatible amb els estudis, en el cas de les persones joves, perquè és 
feina de cap de setmana. 

 
La Sra. Capdevila expressa que el seu grup donarà suport a la proposta, com ja 

va fer en comissió. Destaca que ERC sempre ha donat suport al comerç de 
proximitat, que sustenta bona part de l’estructura socioeconòmica de la ciutat, 
fomenta la cohesió social, garanteix la mixtura d’usos i contribueix a la qualitat de 
l’espai públic. 

Reconeix que els horaris són un element important en l’àmbit del comerç, que 
sovint han estat motiu de debat. Per aquest motiu, indica que el seu grup sempre 
ha defensat la Llei 3/2014 d’horaris comercials de la Generalitat, que fixa una 
obertura de 72 hores setmanals, sis dies a la setmana, de dilluns a dissabte, així 
com unes dates d’obligat tancament corresponents als dies festius, tret de la 
possibilitat d’obertura de deu festius a l’any durant els períodes de rebaixes d’estiu 
i d’hivern i la campanya de Nadal. Consideren que aquesta llei fixa uns horaris 
suficients per donar servei a residents i a visitants. 

Reitera que sempre han denunciat que obrir més festius va en detriment del 
comerç de proximitat i dificulta el descans i la conciliació familiar dels treballadors i 
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treballadores del sector; mentre que, paral·lelament, afavoreix les grans 
superfícies comercials i les franquícies. 

Confirma que donaran suport a la modificació que planteja el govern, que és 
passar de deu diumenges d’obertura a cinc, compresos entre els mesos de maig i 
octubre, amb una franja horària de 12 a 20h, i assenyala que hi donen suport pel 
consens que s’ha assolit amb el sector, els sindicats i la FAVB. 

 
La Sra. Ballarín també anuncia el suport del grup del PSC a aquest punt, fruit de 

l’acord consensuat entre l’Ajuntament i el sector. 
Posa en valor que tots els agents implicats en aquest acord assolit el 18 de 

febrer han fet sacrificis i renúncies; així, els eixos comercials del centre de 
Barcelona, la fundació Barcelona Oberta, la federació Barcelona Comerç, els 
sindicats, els representants de veïns i veïnes han demostrat una gran generositat i 
sentit comú. 

Manifesta que davant d’aquest consens, el seu grup no pot fer altra cosa que 
sumar-s’hi, alhora que valora molt positivament que s’hagi pogut arribar a un 
acord en una qüestió en què hi havia posicions molt polaritzades. 

Pel que fa al contingut de l’acord, entenen que són aspectes positius el fet que 
els horaris comercials retardin dues hores el tancament, així com també 
consideren adequat que els diumenges d’obertura siguin durant el període de maig 
a octubre, ja que permet una millor conciliació laboral i familiar i és indicat per a 
l’atracció del turisme de compres. 

Consideren que Barcelona té molt de recorregut pel que fa a la millora del volum 
de despesa que els turistes fan als comerços de la ciutat, de manera que són del 
parer que Barcelona ha d’anar adaptant el seu model comercial a la realitat 
turística sense deixar de preservar el model de comerç de proximitat que tan bons 
resultats ha donat. 

Reconeix que les adaptacions i els canvis de model com el que estan debatent 
són complexos i requereixen esforços per part de tothom, però diu que estan 
segurs que la ciutat sortirà guanyant amb aquest esforç col·lectiu. 

 
El Sr. Mulleras addueix que el consens que intenta patrimonialitzar el govern 

municipal és el mateix que generava la proposta d’horaris en festiu vigent fins ara, 
i que el grup d’ICV-EUiA, ara al govern, va votar en contra. 

Observa que aquesta nova proposta d’horaris comercials no és altra cosa que un 
pedaç que retalla llibertat comercial, que passa els dies permesos d’obertura de 
deu a cinc, i també els mesos d’obertura. En definitiva, recrimina que retalla 
oportunitats perquè el comerç pugui aprofitar al màxim l’afluència turística a la 
ciutat. 

Retreu al govern que obligui els comerços a tancar els mesos de més ocupació 
turística, i precisa que el juliol hi ha a la ciutat un 92% d’ocupació hotelera, que 
l’agost és del 91,3% i el setembre del 91,7%. Per tant, proposen que es permeti 
l’obertura dels festius des del maig fins a l’octubre a fi que el comerç pugui 
aprofitar aquesta gran afluència turística. 

Diu que aquesta proposta no l’entén ningú i, per tant, és molt difícil que es 
puguin fer campanyes comercials per la qual cosa no serveix per promocionar 
Barcelona com a ciutat de compres, que entén que és allò que realment importa i 
beneficia el sector, i que era l’objectiu de l’establiment de la zona turística 
comercial. 

 
El Sr. Garganté observa que alguns grups municipals només veuen en aquest 

punt horaris comercials i zones turístiques, amb una visió tan reduïda que només 
té en compte el sector comercial a qui convé obrir els diumenges i que no és 
precisament el petit comerç. Afegeix que altres només veuen els sindicats de la 
patronal. 

Altrament, manifesta que la CUP té un punt de vista que es basa exclusivament 
en les treballadores i els treballadors que han d’anar a la feina en diumenge i, en 
aquest col·lectiu, els qui lluiten i s’organitzen en l’àmbit laboral. 

Remarca que treballar els diumenges no genera ocupació per a les persones 
aturades, ni tampoc diners a qui els treballa. Fa notar que la patronal modifica els 
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calendaris per establir els descansos entre setmana i estalviar-se de contractar per 
cobrir els festius d’obertura i, per conveni, també treu els plusos per treballar en 
diumenges i festius, sense deixar marge de rèplica als treballadors i treballadores. 
Per tant, fa notar que els únics que no perden temps ni diners són els de sempre, 
els mateixos que imposen les sancions i els acomiadaments. 

En conseqüència, ratifica que no estan d’acord ni amb què es treballin deu 
diumenges l’any ni tampoc cinc, sinó que reivindiquen que no es treballi cap 
diumenge. 

No obstant això, indica que s’abstindran a fi de no paralitzar la reducció 
d’obertures en diumenge que, si més no, és més que res. 

 
El Sr. Colom replica les acusacions que el procés participatiu va resultar inútil 

remarcant que han arribat a un acord; i, atès que també els han retret de no haver 
parlat amb tothom, demana que els diguin qui ha faltat, ja que s’han posat en 
contacte amb totes les entitats, el sindicats i les associacions de veïns i veïnes. 
Admet que tal vegada és possible que hagin oblidat algú, però recorda que també 
es va convidar els grups municipals i que molts dels seus representants han 
participat en el procés. 

Considera lamentable que, d’entrada, es retregui al govern de tractar el sector 
com a “menor d’edat” i creure que són capaços d’imposar un acord a les 
associacions comercials de la ciutat, als sindicats i a la FAVB. Afegeix que tenen la 
voluntat que sigui el sector del comerç qui determini el millor model comercial per 
a la ciutat, partint de la base que són conscients de l’existència de diversos models 
comercials, criteris diversos i discrepàncies, però posa en valor que han estat 
capaços d’arribar a un acord en què tots se senten reflectits, i tots han reconegut 
la generositat dels participants en el procés. 

Nega que el govern tingui la intenció de patrimonialitzar el procés, i des del 
començament ha fet un exercici de treball conjunt amb tothom, tot i que té la 
responsabilitat d’arribar a un acord a què estaven obligats perquè l’anterior només 
tenia vigència d’un any, i que van haver de prorrogar per manca material de temps 
en prendre possessió de l’Alcaldia. 

Considera, en definitiva, que el govern ha complert amb la seva funció d’actuar 
de catalitzador de l’acord. 

 
El Sr. Sierra reitera que el grup de Ciutadans no està per les restriccions, sinó 

per la llibertat. 
 
El Sr. Mulleras precisa que la consulta on line va costar 60.000 euros i que no ha 

servit per a res; i es ratifica en què el govern tracta els comerciants com a menors 
d’edat, dient-los quan poden obrir i quan no. 

 
El Sr. Colom agraeix el suport dels grups que han permès aprovar la modificació 

de l’acord; i aprofita per recordar que si s’obren comerços en diumenge és perquè 
els hi obliga la llei espanyola, que marca restriccions per fixar lliurement els criteris 
a Barcelona i a tot Catalunya. 

 
S’aprova el dictamen en debat amb l’abstenció dels Srs. Trias, Forn, Ciurana, 

Ardanuy, Martí i Blasi i les Sres. Recasens, Fandos, Homs i Vila, i també del Sr. 
Garganté i les Sres. Lecha i Rovira, i amb el vot en contra dels Srs. Sierra i Alonso 
i les Sres. Mejías, Sierra i Barceló, i també dels Srs. Fernández Díaz i Mulleres i la 
Sra. Esteller. 

 
4. Cedir gratuïtament al Patronat Municipal de l’Habitatge de Barcelona la finca 

resultant “A” del Projecte de Reparcel·lació del Polígon d’Actuació A de la 
Modificació del PERI del Raval a la plaça Gardunya i el seu entorn, de Barcelona, 
grafiada en el plànol annex, per a la construcció i explotació d’un edifici 
d’habitatges de protecció en règim de venda en dret de superfície i locals, d’acord 
amb el planejament urbanístic, i segons el que disposen els articles 49 i 50 del 
Reglament del Patrimoni dels Ens Locals, de 17 d'octubre de 1988; sotmetre 
l'expedient a informació pública durant un termini de trenta dies i, si no s'hi 
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formulen reclamacions o al·legacions, tenir per aprovada la cessió; formalitzar la 
cessió, fent esment de l’afectació de la finca a la dita finalitat que està garantida 
amb clàusula de reversió automàtica en els termes de l’article 50 del Reglament 
esmentat; autoritzar el Patronat Municipal de l’habitatge de Barcelona a constituir 
un dret real de superfície, per un termini de vuitanta anys, sobre la referida finca a 
favor de la cooperativa Fem Ciutat, SCCL per a la construcció i explotació de 
l’edifici d’habitatges en règim de venda en dret de superfície i locals, i a percebre 
l’import que es determini en concepte de contraprestació a canvi d’obra futura, 
formalitzant tots els documents públics i privats necessaris per a la seva correcta 
instrumentalització, tot això amb subjecció als principis de la contractació pública; i 
facultar l'Alcaldia per a realitzar totes les actuacions encaminades a concretar, 
clarificar i executar el present acord. 

 
El Sr. Montaner indica que aquest conveni de promoció es va signar el 2014, i 

respon a la manera d’actuar del Patronat Municipal de l’Habitatge durant el mandat 
passat, generant drets de superfície per assegurar el finançament, cosa que 
implica que el sòl continua sent de titularitat municipal, i al cap de setanta-cinc 
anys l’edifici torna a ser públic. 

Fa avinent que d’ençà de l’inici del mandat han insistit que allò prioritari és el 
lloguer social, motiu pel qual es van reunir amb les tres cooperatives tradicionals, 
la de la FAVB, i les de CCOO i UGT per plantejar-los el canvi d’orientació. 

Precisa, en aquest sentit, que la promoció de Ca l’Isidret, al carrer Pere IV, de 
54 pisos que eren de dret de superfície, en aquest moment ja són de lloguer social, 
tal com es farà en la majoria de promocions que tiren endavant. 

 
La Sra. Homs assenyala que el seu grup ja es va posicionar favorablement en 

comissió, i celebren que avui es porti aquest expedient al Ple i que serveixi per 
iniciar d’una vegada la promoció de la plaça de la Gardunya, un lloc estratègic al 
cor del Raval. Recorda que es tracta d’un projecte que ve de lluny, i en què ha 
participat molta gent. 

Atès que no se’ls va respondre en comissió, aprofita per reiterar la pregunta 
sobre l’afegit d’habitatge privat en aquesta promoció pública. 

 
El Sr. Blanco remarca que aquest no és el model de Ciutadans, ja que 

consideren que l’habitatge públic ha de ser sempre de lloguer i no de compra. 
Tanmateix, entenen que han de valorar que aquests habitatges són de preu 

taxat, i que es mantindrà aquesta qualificació durant els setanta-cinc anys que duri 
la concessió de dret de superfície; que només s’hi podrà accedir mitjançant 
inscripció en un registres, i que l’Ajuntament es reserva el dret de tanteig si es 
produeix un canvi de titularitat; i entenen que amb aquestes premisses també és 
possible garantir l’interès social i la utilitat pública d’aquests habitatges, que han 
de contribuir a la consolidació de polítiques en l’àmbit de l’habitatge, que han de 
tenir com a objectiu prioritari la constitució d’un parc d’habitatge assequible a 
Barcelona. 

No obstant això, reitera que aquest no és el model que defensa el seu grup, i 
que desconeixen els motius i els procediments pels quals s’ha adjudicat aquesta 
promoció a una cooperativa en concret, per tant, avança que hi faran un 
posicionament d’abstenció. 

 
El Sr. Coronas anuncia que el grup d’ERC també farà una abstenció per una 

qüestió de model.  
Reconeix la conveniència de tirar endavant d’una vegada aquesta promoció 

concreta, però qüestionen el model de dret de superfície, ben lícit, d’altra banda, 
de cessió d’habitatges a cooperatives perquè facin la promoció immobiliària. 
Tanmateix, diu que es preguntaven si l’Ajuntament supervisa adequadament 
aquestes adjudicacions, un dubte que persisteix malgrat haver-lo consultat amb el 
regidor d’Habitatge, atès que l’única condició que imposada és la inscripció en el 
registre d’habitatge. 
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Entenen que aquest model pot generar greuges comparatius pel fet que per 
poder obtenir un habitatge, a banda d’estar inscrit en el registre d’habitatge, s’hagi 
de ser soci d’una cooperativa, motiu pel qual consideren convenient revisar-lo. 

 
La Sra. Ballarín avança que el vot a favor d’aquest punt entenent que es tracta 

d’un pas més per fer realitat el dret a l’habitatge, i que dóna llum verda a una 
promoció d’habitatge social en un dels indrets més emblemàtics i estratègics del 
Raval. 

Observa que aquesta operació s’articula amb la creació per part del Patronat 
Municipal de l’Habitatge d’un dret de superfície a setanta-cinc anys a favor de la 
cooperativa Fem Ciutat, de la FAVB, de manera que és una operació encaminada a 
l’ampliació del parc d’habitatge de protecció oficial. 

Considera que mesures com aquesta permeten que l’Ajuntament pugui 
desenvolupar polítiques socials adreçades a atendre les necessitats dels grups de 
població econòmicament més desfavorits a fi que puguin accedir a un habitatge 
digne. 

Puntualitza, però, que el seu grup sempre s’ha mostrat més favorable al règim 
de lloguer social que al de venda, tot i que entenen que aquesta operació ja estava 
preestablerta des de fa temps i que hauria estat pràcticament impossible canviar-
ne les característiques. 

 
El Sr. Mulleras assenyala que el seu grup s’abstindrà per una qüestió de model. 

Precisa que amb aquesta operació de dret de superfície es promou l’habitatge de 
venda en règim de concessió, quan la demanda real és el lloguer social –un 80%–. 

Afegeix que els preus estipulats per a aquesta promoció de la plaça de la 
Gardunya són, a més, desorbitats, atès que alguns dels habitatges estan valorats 
en 225.000 euros que, realment, no és un preu social. 

Igualment, discrepen amb la supervisió que es fa de la construcció, i pregunta 
pels criteris emprats per a l’adjudicació d’aquesta promoció a la cooperativa Fem 
Ciutat. 

 
El Sr. Garganté manifesta que la CUP està per un parc públic de lloguer social, 

motiu pel qual avança que faran un vot en contra d’aquest punt. 
 
El Sr. Montaner concreta que aquesta promoció consta de 39 habitatges, i que 

com a permuta la FAVB cedeix 7 habitatges de lloguer social i un local per a ús del 
Districte. 

Indica que estan negociant amb les cooperatives una revisió del model, perquè 
també estan a favor del lloguer social i no consideren una solució adequada el dret 
de superfície. 

Quant a la pregunta de la Sra. Homs sobre la peça d’habitatge privat, respon 
que el solar és de promoció privada i no té cap restricció. 

 
S’aprova el dictamen en debat amb l’abstenció dels Srs. Sierra i Alonso i les 

Sres. Mejías, Sierra i Barceló, dels Srs. Bosch, Coronas i Puigcorbé i les Sres. 
Benedí i Capdevila, i també dels Srs. Fernández Díaz i Mulleres i la Sra. Esteller, i 
amb el vot en contra del Sr. Garganté i les Sres. Lecha i Rovira. 

 
5. Constituir un dret real de superfície a favor del Patronat Municipal de 

l’Habitatge respecte de la finca del carrer Maresme núms. 89-93, grafiada en el 
plànol annex, per un termini de setanta cinc anys i amb caràcter gratuït, per a la 
construcció i gestió, d’acord amb el planejament urbanístic, d’un edifici 
d’habitatges de protecció oficial en règim de lloguer, d’acord amb les condicions del 
document annex, que s'aproven; sotmetre l'expedient a informació pública durant 
un termini de trenta dies i, si no s'hi formulen reclamacions o al·legacions, procedir 
a constituir el dret; formalitzar-lo d'acord amb les dites condicions; inscriure'l en el 
Registre de la Propietat; i facultar l’Alcaldia per a la realització de totes les 
actuacions encaminades a concretar, clarificar i executar el present acord. 
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6. Adscriure l'ús i constituir un dret real d’aprofitament a favor del Patronat 
Municipal de l’Habitatge de Barcelona, respecte de la finca de domini públic situada 
al carrer de Puigcerdà núms. 100-102, grafiada en el plànol annex, destinada a la 
construcció i gestió, d’acord amb el planejament urbanístic, d’un edifici 
d’habitatges de protecció oficial en règim de lloguer, i amb aparcament; sotmetre 
l’expedient a informació pública durant un termini de trenta dies i, si no s’hi 
formulen reclamacions o al·legacions, formalitzar l’adscripció i la constitució del 
dret real d’aprofitament, d'acord amb les condicions del document annex, que 
s'aproven; i facultar l’Alcaldia per a la realització de totes les actuacions 
encaminades a concretar, clarificar i executar el present acord. 

 
S’aproven, per unanimitat, el dos dictàmens precedents. 
 
7. Aprovar la realització d’operacions financeres fins un import màxim de 

156.158.736,82 euros en les condicions que s'adjunten, i delegar a l’Im. Sr. 
Gerardo Pisarello Prados, primer tinent d’alcalde de Treball, Economia i Planificació 
Estratègica, i el Sr. Jordi Ayala Roqueta, gerent de Presidència i Economia, de 
forma indistinta, l'atorgament de tota la documentació necessària per dur a terme 
la signatura i disposició de les operacions. 

 
El Sr. Pisarello indica que porten al Ple la proposta, que ja han tingut ocasió de 

tractar en comissió, de refinançar 156 milions d’euros de deute. Reitera que 
l’objectiu del govern és tenir una política pressupostària justa, solvent i equilibrada 
i que permeti fer els pagaments a trenta dies; però també una política autònoma 
que possibiliti menys dependència de les entitats financeres. Per aquesta raó, 
recorda que l’exercici passat van refinançar les amortitzacions de l’any, però no 
van renovar les operacions de refinançament previstes pel govern de CiU, cosa que 
va suposar cancel·lar 136 milions d’euros i que els va permetre estalviar 10 milions 
d’euros en concepte d’interessos que ara poden destinar a polítiques socials. 

Indica que enguany, gràcies a una política pressupostària millor al seu parer, no 
tindran l’excedent de l’any passat, de manera que proposen el refinançament 
esmentat. Assenyala que es tracta d’una operació regular que permetrà disposar 
d’una quantitat raonable de diners a la caixa, no haver de retallar en despesa 
social i, sobretot, acabar el 2016 mantenint el menor índex d’endeutament en 
dècades, 836 milions d’euros. 

 
La Sra. Recasens observa que el govern posa límit en la liquiditat d’aquesta 

administració, i alerta que, malgrat que el Sr. Pisarello estigui satisfet per assolir 
una política autònoma, continuaran depenent dels bancs; i afegeix que, atès que 
estan en situació de pròrroga pressupostària, el govern depèn de la majoria del 
Plenari del Consell Municipal per fer una operació ordinària de la institució, de 
manera que fa notar que tenen menys autonomia. Igualment, assenyala que 
aquest exercici disposen de menys excedent i, per tant, cal tornar a refinançar les 
pòlisses de crèdit. 

Conclou que el govern fa una política financera que va en contra de liquiditat 
municipal, i que es pot resumir en pa per avui i gana per demà. En conseqüència, 
demanen que exerceixi una política financera pressupostària a llarg termini. 

 
El Sr. Sierra recorda que ja van emetre un vot a favor d’aquest punt en 

comissió, en primer lloc perquè van ser els qui van proposar aquesta amortització 
de deute arran de la modificació pressupostària que va fer el govern. Igualment, 
en funció de l’informe que presenta la Intervenció municipal, valoren positiva 
aquesta mesura per obtenir millors condicions de finançament, estalviar pagament 
d’interessos i per no posar en perill el pagament a trenta dies. 

 
El Sr. Bosch ratifica el posicionament del seu grup en comissió, amb el 

convenciment que s’ha de fer aquesta operació en benefici de la ciutat, per no 
posar en perill inversions futures, ni possibles estalvis per als comptes de la ciutat. 

Això no obstant, considera que les coses s’haurien pogut fer millor, amb més 
temps, i probablement s’haurien estalviat aquesta operació tirant endavant un 
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procés de seguiment i aprovació del pressupost que hauria permès, entre altres 
coses, més participació ciutadana. 

 
La Sra. Ballarín defensa decididament que l’Ajuntament pugui posar tota la seva 

capacitat econòmica i solvència al servei de la ciutat, especialment en moments de 
crisi econòmica i d’increment de les necessitats socials i, per aquesta raó, avança 
que votaran a favor d’aquesta operació consistent en refinançar 156 milions 
d’euros que vencen el 2016, atès que cal que l’Ajuntament pugui comptar amb les 
condicions marc aprovades a fi de poder materialitzar aquest refinançament. 
Precisa que aquestes condicions marc, entre altres paràmetres, fixen l’import 
màxim de les operacions i, atès que estan en situació de pròrroga pressupostària, 
cal que sigui el Plenari del Consell Municipal qui doni el vistiplau. Tanmateix, diu 
que no troben cap impedient perquè aquest ajuntament pugui continuar fent 
operacions de refinançament del deute perquè està en un nivell d’endeutament 
inferior al 33%. 

 
El Sr. Mulleras adverteix que aquest refinançament és una de les primeres 

conseqüències de tenir prorrogat el pressupost; i indica que, de facto, l’autonomia 
financera del govern municipal queda intervinguda pel Plenari del Consell 
Municipal, ja que arran d’això totes les operacions de crèdit que es vulguin fer 
s’hauran d’aprovar al Ple. 

Alerta, també, que s’està posant en risc la liquiditat municipal, i posa de 
manifest, una vegada més, la seva preocupació pels problemes de liquiditat i 
tresoreria que pot haver d’acarar aquesta administració com a conseqüència d’una 
política imprudent de tresoreria com és la cancel·lació, el desembre passat, d’un 
crèdit de 138 milions d’euros, així com dels excessius i frívols compromisos de 
pagament que està assumint el govern municipal, posant en risc la liquiditat 
futura. 

 
El Sr. Garganté anuncia un vot d’abstenció. 
 
El Sr. Pisarello diu que entén que els grups de l’oposició, sobretot els de la 

dreta, s’oposin a aquesta operació perquè, malauradament, resulta obvi que no 
tenen la mateixa política pressupostària. Tanmateix, els demana que no facin 
alarmisme, i que emetin crítiques amb rigor. 

Recorda que ja els han fet saber en comissió que les agències de ràting han dit 
que aquest ajuntament té prou liquiditat, i que cap de les operacions com aquesta 
que els ocupa la posa en perill. Altrament, remarca que es tracta d’una proposta 
solvent que permet mantenir l’equilibri i tenir un pressupost just alhora. 

 
La Sra. Recasens replica que deixar la caixa a zero no és de dretes ni 

d’esquerres, sinó una greu irresponsabilitat de qui tira endavant les finances 
municipals. Per tant, recomana al Tinent d’Alcaldia que faci prevaldre la liquiditat 
de la institució perquè és la millor política social que pot fer. 

Finalment, anuncia que votaran a favor d’aquest punt amb l’objectiu de 
recuperació de la liquiditat. 

 
S’aprova el dictamen en debat amb l’abstenció dels Srs. Fernández Díaz i 

Mulleres i la Sra. Esteller, i també del Sr. Garganté i les Sres. Lecha i Rovira. 
 

COMISSIÓ DE PRESIDÈNCIA, DRETS DE CIUTADANIA, PARTICIPACIÓ I 
SEGURETAT I PREVENCIÓ 

 
8. Ratificar els decrets d’Alcaldia relatius a retribucions del personal de 

l’administració municipal executiva que es detallen en relació adjunta; i decrets de 
bestreta. 

 
S’aprova el dictamen precedent amb l’abstenció dels Srs. Sierra i Alonso i les 

Sres. Mejías, Sierra i Barceló, i també dels Srs. Fernández Díaz i Mulleres i la Sra. 
Esteller, i amb el vot en contra del Sr. Garganté i les Sres. Lecha i Rovira. 
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9. Atorgar la Medalla d’Or de la Ciutat de Barcelona a la Sra. Muriel Casals i 

Couturier, per la seva trajectòria personal i les seves fortes conviccions en defensa 
de la democràcia, la llibertat i Catalunya des del respecte i la permanent voluntat 
de diàleg. 

 
El Sr. Pisarello celebra la possibilitat d’atorgar a Muriel Casals aquesta distinció 

per tres raons ben clares; en primer lloc, per la seva defensa de la llengua i la 
cultura catalanes; en segon lloc, pel seu compromís amb els valors republicans i, 
en tercer lloc, pel seu tarannà obert i plural. 

Considera, doncs, que l’atorgament d’aquesta medalla és extensiu a tota la gent 
que ha defensat la llengua i la cultura pròpia, que ella va fer des de la Universitat 
Autònoma de Barcelona, des d’on va apostar per l’enxarxament de les universitats 
de l’àmbit de la cultura catalana, i amb la seva implicació a Òmnium Cultural, que 
va presidir del 2010 fins al 2015. 

Remarca que el seu compromís amb la llengua i la cultura catalanes també té a 
veure amb el seu compromís amb allò públic, ja que en aquest país la llengua és 
un pont de ciutadania. 

Recorda que Muriel Casals era filla d’un soldat republicà, i va demostrar la el seu 
republicanisme entenent les funcions públiques i els càrrecs polítics que va 
desenvolupar com un servei, no per interès personal, sinó per sentit d’ètica 
republicana. 

Posa en valor també el seu caràcter dialogant i obert, i recorda que el seu darrer 
càrrec públic va ser la presidència de la comissió d’estudi del procés constituent, 
on va proclamar que la seva tasca seria compartir i contrastar visions diferents 
sobre el futur del país, trobar els espais de confluència i fer amable la confrontació 
de visions. 

Per la seva trajectòria vital, i en nom seu també la de molta gent que ha 
defensat valors semblants, el govern de la ciutat considera que Muriel Casals es 
mereixedora de la Medalla d’Or de la Ciutat. 

 
El Sr. Trias anuncia el suport del grup de CiU a l’atorgament d’aquesta distinció 

a Muriel Casals, com evidentment no podia ser d’altra manera atès que va 
promoure la iniciativa conjuntament amb el grup d’ERC. Manifesta que ho van fer 
perquè entenien que recollien el sentir majoritari de la societat catalana i 
barcelonina, que va rebre amb un gran impacte la notícia de la seva mort. 

Consideren mereixedora Muriel Casals de la màxima distinció de la ciutat perquè 
reunia moltes de les condicions personals i ciutadanes que exigeix. Destaca la seva 
trajectòria personal en el camp de la docència com a doctora en Ciències 
Econòmiques, i el seu compromís amb diverses activitats socials i de país com el 
Consell Català del Moviment Europeu, la seva participació a la junta de l’Ateneu 
Barcelonès i, molt especialment, com a presidenta d’Òmnium Cultural. 

Remarca que Muriel Casals va exercir aquesta tasca cívica amb la màxima 
voluntat d’entesa, amb diàleg, estimant i fent-se estimar, una característica molt 
pròpia seva. Posa en valor que la seva capacitat de diàleg la va fer guanyar el 
respecte de molta gent, també d’aquells que no pensaven com ella, un aspecte 
molt remarcable en algú que es dedica a la cosa pública. 

Es refereix, igualment, al procés polític que viu el país, i destaca que sense el 
seu treball i esforç no serien on són ara. 

Compartint el seu mateix anhel de llibertat, manifesta que volen retre 
homenatge a Muriel Casals reafirmant-se en el compromís de continuar el seu 
somni compartit. 

 
La Sra. Mejías es reafirma en el posicionament que van manifestar en comissió, 

en el sentit que consideren que les Medalles d’Or de Barcelona s’han d’atorgar a 
aquelles persones que han tingut una trajectòria que ha hagin deixat un llegat 
social, cultural, arquitectònic o filantròpic a la ciutat. 

Considera que, en aquest cas, s’atorga simplement per una trajectòria política 
decantada cap a una ideologia determinada que el seu grup no comparteix. 
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Insisteix que aquesta distinció ha d’estar adreçada a persones que suscitin 
consens, que no és el cas, tot i que lamenten la pèrdua de la Sra. Casals en 
circumstàncies tan greus, motiu pel qual s’abstindran en aquest punt. 

 
El Sr. Bosch saluda els familiars de Muriel Casals i la representació d’Òmnium 

Cultural presents en aquesta sessió de Ple en què s’ha d’aprovar la concessió 
d’aquesta medalla a qui qualifica d’amiga i de barcelonista destacada. 

Fa notar a la Sra. Mejías que les que acaba d’esmentar són les qualitats 
principals que fan que avui es proposi atorgar aquesta distinció a Muriel Casals, i 
no altres qüestions que, també, formaven part de la seva personalitat i trajectòria. 

Assenyala que va celebrar el suggeriment del Sr. Trias de fer aquesta proposta a 
la qual es van apuntar de seguida, i afirma que estan contents que hagi arribat al 
Ple i que la seva aprovació estigui assegurada. 

Afegeix que també els satisfà que aquest sigui el reconeixement que li poden 
retre com a amiga, i lamenta molt que hagi marxat perquè encara hi ha molt futur 
per treballar i hauria volgut que ella hi fos per ajudar-los en aquest camí. 

Considera que l’atorgament d’aquesta distinció tal vegada no arriba a l’altura de 
tot el que ella va fer i la tasca pendent encara, però és tot el que poden fer. 

 
El Sr. Collboni indica que se sumen a la petició de la concessió de la Medalla 

d’Or de la Ciutat a Muriel Casals, i saluda també els familiars i els membres 
d’Òmnium que avui els acompanyen. 

Remarca que amb aquesta distinció reten homenatge a tota una trajectòria de 
compromís amb el catalanisme polític, de defensa de la llengua i la cultura 
catalana, de la identitat de Catalunya com a poble; a la seva trajectòria associativa 
i acadèmica irreprotxable des del punt de vista democràtic, que es remunta a 
l’època de la Transició, quan va iniciar la seva militància política al PSUC i 
posteriorment a Iniciativa per Catalunya. Igualment, destaca el seu tarannà obert, 
que ell mateix va poder comprovar en les converses que hi va mantenir a 
l’Òmnium arran de l’efervescència del moviment independentista i de la 
preocupació de molts catalanistes de com pot això podia estroncar la unitat del 
catalanisme polític. 

Posa en valor, per tant, el seu tarannà constructiu i conciliador que és el que 
avui el seu grup vol remarcar i reconèixer públicament. 

Entén que resulta evident que el PSC té una discrepància política respecte al seu 
plantejament, però creu que en ocasions com aquesta es valora justament tot allò 
que ha unit molts demòcrates i catalanistes en la lluita per obtenir el que avui dia 
és Catalunya, un país normalitzat des de molts punts de vista, democràtic i 
avançat. 

 
El Sr. Fernández Díaz indica que, tot i no compartir els postulats ideològics de 

Muriel Casals, vol manifestar el respecte a la seva trajectòria personal, política, 
social i professional, i reitera novament el condol del seu grup als seus familiars i 
amics. 

Dit això, addueix que, d’una banda, no poden compartir la pressa amb què s’ha 
procedit, tant per part del govern municipal com d’alguns grups d’aquesta cambra, 
a fi d’atorgar aquesta medalla, que recorda que té com a objecte distingir aquelles 
persones que hagin destacat pels seus extraordinaris mèrits personals o per haver 
prestat serveis rellevants a la ciutat. 

Considera que, com a mínim, hauria estat convenient distanciar en el temps el 
debat i l’acord de concedir aquesta medalla exprés a Muriel Casals, i entén que 
haurien de retornar a una actitud, molt barcelonina i d’aquest Ple, en què les 
propostes d’atorgar les medalles no neixen a instàncies de grups municipals sinó 
que són debatudes prèviament pels grups municipals i el govern de la ciutat i 
acaben configurant-se com una proposta de ciutat. 

D’altra banda, destaca que la trajectòria de Muriel Casals està vinculada a 
Òmnium Cultural, una entitat cultural a la qual se li va concedir fa quatre anys 
aquesta distinció, i també, primer a un sentiment independentista i, posteriorment, 
a una formació política que la va portar a ser diputada al Parlament de Catalunya 
la present legislatura. Per tant, consideren que l’atorgament de la Medalla d’Or de 
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Barcelona a Muriel Casals no respon només a una voluntat política per retre 
homenatge a la persona, a la qual el seu grup reitera el seu respecte pel seu 
tarannà amable i dialogant, sinó al que representa una ideologia determinada i un 
sentiment independentista al qual en cap cas no es poden afegir ni compartir, 
motiu pel qual expressa el vot contrari del grup del PP. 

 
El Sr. Garganté, després de reiterar el condol que ja van expressar a la família 

de Muriel Casals, manifesta que consideren que no han de ser els partits polítics 
qui facin aquesta proposta de reconeixement, sinó que han de ser les entitats amb 
què va treballar Muriel Casals les que escullin quin reconeixement li volen fer. 

Ratifica que com a grup municipal no són partidaris d’aquesta mena de 
reconeixements institucionals, atès que marquen un greuge comparatiu amb les 
persones anònimes que treballen des de les bases. Tot i això, i tenint en compte 
que se’ls planteja aquesta votació, avança que hi donaran suport, tot i refermant-
se en la idea que no són les medalles les que atorguen el reconeixement a les 
persones, sinó la tasca feta, els projectes col·lectius i la feina diària. 

 
La Sra. Alcaldessa tanca els torns d’intervenció, destacant que tots recordaran 

Muriel Casals amb un somriure. 
 
S’aprova el dictamen en debat amb l’abstenció dels Srs. Sierra i Alonso i les 

Sres. Mejías, Sierra i Barceló, i amb el vot en contra dels Srs. Fernández Díaz i 
Mulleres i la Sra. Esteller. 

 
10. Restar assabentat i acceptar la renúncia i devolució física de la Medalla d’Or 

de la Ciutat, presentada el 31 de juliol de 2014, per part de l'Honorable Sr. Jordi 
Pujol i Soley, atorgada pel Consell Plenari de l’Ajuntament de Barcelona en sessió 
de 23 de setembre de 1992. Deixar sense efecte l’Acord del Consell Plenari de 
l’Ajuntament de Barcelona de 23 de setembre de 1992. 

 
El Sr. Pisarello indica que amb aquest acord el govern municipal proposa al 

Plenari del Consell Municipal de retirar la Medalla d’Or de la ciutat al Sr. Jordi Pujol 
i Soley; i manifesta que consideren que té sentit fer-ho després d’aquesta distinció 
a Muriel Casals, atès que representen exemples contraposats de la Catalunya 
actual. Així, Muriel Casals, guiada per l’ètica republicana, entenia l’assumpció de 
responsabilitats com una manera de servei públic i no pas d’enriquiment personals. 

Reconeix que Jordi Pujol va contribuir a l’autogovern de Catalunya però, d’altra 
banda, ara simbolitza tot el contrari que Muriel Casals, i s’ha revelat com el cap de 
tota una nissaga que està sent jutjada acusada de diversos casos de corrupció i de 
frau fiscal.  

Consideren que no es tracta d’una conducta aïllada, sinó que forma part d’un 
modus operandi que, mentre convenia, va comptar amb la complicitat de poders 
polítics i econòmics, també de Madrid, en temps en què mitjans com l’ABC es 
referien a Jordi Pujol com “l’espanyol del any”. 

Fa notar que, independentment de com es resolguin aquests processos judicials, 
l’expresident ja ha confessat la seva conducta poc honorable, i va procedir a 
retornar físicament la Medalla d’Or de Barcelona el 2014, tot i que el guardó no es 
va retirar formalment per part del Ple. En conseqüència, i a fi de denunciar unes 
estructures de poder que han impedit el poble de Catalunya poder decidir 
lliurement el seu futur i fer un país més just i més net, el govern municipal avui 
proposa aquest acord. 

 
El Sr. Trias fa avinent que aquest assumpte l’emociona i l’afecta personalment, i 

constata que per a ell el president Pujol ha estat una gran persona a qui ha 
estimat, i remarca que la seva actuació pública ha deixat transformacions 
importants al país. Destaca, però, que el mateix expresident ha fet un 
reconeixement públic d’una actitud poc digna i equivocada, cosa que comporta, en 
aquest cas, perdre la Medalla d’Or de la Ciutat. 
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Tanmateix, considera sobrant aquest acte formal de retirada de la medalla, atès 
que voluntàriament Jordi Pujol va retornar-la a petició personal seva i a instàncies 
d’un escrit del grup Socialista. 

 
La Sra. Mejías avança que el seu grup votarà favorablement aquesta proposta, 

tot i que reconeix que és un fet consolidat que qui va passar de ser un referent per 
a la societat catalana, ha causat una decepció i una vergonya profundes. Remarca 
que va fer renúncia a la seva condició de servidor públic per servir-se del càrrec 
públic per a l’enriquiment personal i familiar. 

Considera, doncs, que aquest cas comporta la pèrdua de l’honorabilitat que 
durant tants anys s’ha reconegut al Sr. Pujol i, en conseqüència, també d’aquesta 
màxima distinció municipal. 

 
El Sr. Bosch considera, en nom del seu grup, coherent i lògic que una persona 

que ha confessat voluntàriament un seguit de delictes, i sobre les actuacions de la 
qual encara planen aspectes per aclarir, renunciï voluntàriament a la Medalla d’Or 
de la Ciutat i la retorni físicament. 

Per tant, entenen que aquesta distinció no pertoca al Sr. Jordi Pujol i Soley, i 
valoren la retirada del guardó com un acte de justícia. Afegeix, però, que estaria 
bé que altres persones guardonades en tela de judici prenguessin exemple 
d’aquest retorn de la medalla. 

 
El Sr. Collboni llegeix les paraules que el llavors president del seu grup, el Sr. 

Colomé, va adreçar el juliol de 2015 a l’alcalde Trias perquè s’iniciés el que avui 
estan votant. “Barcelona també ha estat defraudada com a capital de Catalunya i li 
pertoca reaccionar, amb profunda tristesa però amb contundència, davant la 
gravíssima notícia de la confessió de frau fiscal comès pel President Pujol. 
Demanem que sigui retornada a la ciutat la distinció que li va ser atorgada com a 
símbol d’honor i reconeixement, que ha demostrat no merèixer.” 

Agraeix al Sr. Trias, llavors alcalde de la ciutat, sabent la seva relació personal 
amb el Sr. Pujol, que li fes arribar de manera immediata aquesta petició del grup 
Socialista, que avui permet aquest acte de retirada de la medalla, un acord que 
consideren que s’ha de fer des de la sobrietat institucional, i amb el dolor i la 
decepció per un personatge objectivament important per a la història de 
Catalunya; i adverteix que això no s’ha de considerar, en cap cas, com un triomf 
polític ni com una escenificació excessiva des de la discrepància política profunda. 

En conseqüència, assenyala que si la ciutat va atorgar democràticament un 
guardó a qui, posteriorment, ha donat raons per no merèixe’l, la ciutat ha de fer 
tot el possible per retirar-lo, sempre amb gest adolorit per la decepció que ha 
causat a la ciutadania. 

 
El Sr. Fernández Díaz expressa el vot favorable del seu grup a l’acceptació de la 

renúncia a aquest guardó per part del Sr. Pujol. 
Subratlla que es tracta d’una decisió personal de l’expresident, derivada de la 

seva assumpció de responsabilitats, atesa la seva confessió arran de diversos fets 
investigats per la justícia.  

Entén que aquesta decisió personal evita qualsevol petició de retorn de la 
distinció per part d’aquest Ple i, per tant, més enllà d’afegir-se als comentaris que 
ja s’han exposat fa uns instants, reclama a la justícia que actuï amb la màxima 
celeritat i exemplaritat quant a les presumptes irregularitats que s’hagin pogut 
produir. 

 
El Sr. Garganté observa que la tragèdia “pujolista” s’inicia quan s’alça el teló, 

surt Jordi Pujol, confessa, i s’abaixa el teló, perquè hi ha qui voldria que amb això 
tot quedés explicat. 

Altrament, fa notar la incoherència d’un mandat de vint-i-tres anys com a 
President de la Generalitat, durant el qual el Sr. Pujol anava defraudant el fisc 
mentre donava lliçons de moral.  

Destaca que les dinàmiques de corrupció que han existit al país, al marge del 
cicle especulatiu immobiliari, es vinculen amb la corrupció en l’àmbit municipal, el 
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finançament il·legal de partits polítics i la globalització dels delictes econòmics, que 
entren en la lògica del saqueig dels fills de l’Honorable. 

Observa que el president del “això no toca” governava, mentre els fills feien 
negocis, herències a part; tanmateix, indica que com això va dels que manen 
realment, entén que entren en el mateix sac els casos Carceller, Carulla, Godia, 
Millet, Sanahuja, Cuatrecasas, que practiquen, a diferència dels pobres, frau fiscal, 
acords amb la fiscalia i, sobretot, molt bona premsa, que, com diria Rosa 
Luxemburg de la justícia, és tan dura amb les sardines, i tan condescendent amb 
els taurons. 

Remarca que el pujolisme ha caigut, però hi ha qui tracta, malgrat tot, de 
continuar fent la viu-viu i mantenir el business friendly d’abans refundant-se amb 
un nou o antic nom, i fent creure als més ingenus que són allò que no són. Afirma, 
però, que a la CUP no la van enganyar llavors, ni tampoc no ho aconseguiran ara, i 
subscriu, com deia fa vint-i-cinc anys la banda punk L’Odi Social, “que pagui 
Pujol”. 

 
S’aprova, per unanimitat, el dictamen en debat. 
 
11. Revocar l’atorgament de la Medalla d’Or de la Ciutat de Barcelona a la 

senyora Cristina de Borbón i Grecia, acordat pel Consell Plenari de l’Ajuntament de 
Barcelona en sessió de 27 de juny de 1997, en compliment de la proposició / 
declaració de grup aprovada per la Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, 
Participació i Seguretat i Prevenció en sessió de data 20 de gener de 2016. 

 
El Sr. Pisarello assenyala que aquest punt és per donar compliment a un altre 

acord que va prendre una majoria àmplia en comissió el gener passat a proposta 
del grup d’ERC, amb el suport dels grups Socialista, de la CUP i de Barcelona en 
Comú, i celebra que també s’hi sumés el grup de CiU, atès que durant el mandat 
passat s’havia aliat amb el grup del PP, el febrer de 2014, per bloquejar aquesta 
mateixa proposta. 

Considera que aquesta qüestió és un exemple més que l’honor no es porta a la 
sang, que s’ha de guanyar i que no es fa a base de cognoms, de poder o de diners, 
sinó que rau en l’esforç, la perseverança i el treball en interès de la societat, amb 
honestedat i amb voluntat de servei. 

Destaca que Cristina de Borbó ha confessat que ha comès frau fiscal, està sent 
processada per acusacions addicionals de corrupció, i la mateixa Casa Reial ha 
reconegut la seva dubtosa honorabilitat; així, el seu germà i Cap de l’estat li va 
retirar el títol de duquessa de Palma fa més de mig any. Per tant, lamenten que, a 
diferència del cas de l’expresident Pujol, després de l’aprovació de l’acord de la 
comissió de Presidència ella mateixa no hagi pres la iniciativa de retornar la 
Medalla d’Or de Barcelona. 

Com el cas de Jordi Pujol, consideren que el de Cristina de Borbó no és un cas 
aïllat sinó l’expressió d’un règim sorgit de la Transició que travessa una crisi 
profunda, així com d’una institució, la monarquia, que sempre, i sobretot en el cas 
espanyol, és una anomalia en termes democràtics; una institució poc transparent, 
que no ret comptes i que és procliu a conductes com la que genera aquest acord. 

En conseqüència, i en defensa dels valors republicans, considera que les 
decisions sobre l’atorgament de medalles han de fer palès que la seva simbologia 
ha d’enaltir la democràcia, la transparència, l’honestedat i l’ètica del servei a la res 
pública i al bé comú que representen persones com Oriol Broggi, Raimon, Neus 
Català o Muriel Casals. Altrament, entenen que la Infanta Cristina ha de tornar a 
ser a ulls de la institució que representa la sobirania de la ciutat de Barcelona la 
ciutadana Cristina de Borbó, sense cap privilegi, i responsable davant de la llei com 
tothom. 

 
El Sr. Forn puntualitza, en primer lloc, que el govern de CiU no va bloquejar res, 

i justifica que va votar en contra de l’acord que ha esmentat el Sr. Pisarello en 
espera que es produís una imputació, tal com va manifestar des d’un primer 
moment. Lamenta, doncs, que el Tinent d’Alcaldia sempre recordi les coses a 
mitges. 
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Dit això, es remet als arguments que els van portar a favor d’aquest acord en 
comissió, en considerar que la Medalla d’Or de la Ciutat és la màxima distinció que 
atorga aquest ajuntament i que el Reglament de distincions en regula la revocació 
quan el titular fa actes o manifestacions contraris als motius que van justificar la 
concessió. 

Consideren que la imputació de la Infanta Cristina en el cas Nóos per frau fiscal 
és un motiu objectiu per demanar la revocació, i recorda que abans que el Rei li 
demanés, el juny de 2015, ella mateixa va formalitzar la renúncia al títol de 
duquessa de Palma, i consideren que, de la mateixa manera, hauria hagut de 
renunciar a altres honors i reconeixements, especialment a aquesta medalla de la 
Ciutat. 

Per tant, i atès que no s’ha produït aquesta renúncia, consideren oportú que el 
Plenari del Consell Municipal en sol·liciti la revocació. 

 
La Sra. Mejías lamenta que s’utilitzi una iniciativa com aquesta per qüestionar el 

règim de monarquia parlamentària, avalat per pràcticament el 90% dels catalans, i 
considera que això no tocava en aquest moment. 

Cenyint-se a la revocació de la Medalla d’Or de la Ciutat a la Sra. Cristina de 
Borbó avança que hi votaran favorablement, com a conseqüència de la seva 
actitud poc exemplar i poc honorable i pel manteniment de la seva imputació per 
delictes econòmics greus i corrupció, i que comporten la revocació d’aquesta 
distinció. 

 
El Sr. Bosch avança també el vot favorable del grup d’ERC, i puntualitza que 

aquest acord no és ben bé una iniciativa del seu grup, que en aquest cas ha recollit 
una iniciativa de la societat civil, que fa anys que estava formulada. Aprofita, 
doncs, per saludar els membres de la comissió promotora de la retirada de la 
Medalla d’Or de Barcelona a Cristina de Borbó, que és qui ha fet possible avui que 
aquesta mostra de sobirania i d’orgull de la ciutat s’hagi pogut portar al Ple. 

Reitera, com ja van expressar en comissió, que el cas de la Infanta Cristina no 
existeix cap mèrit extraordinari, cap servei rellevant a la ciutat que justifiqués 
l’atorgament de la Medalla en el seu moment, però, a més, la imputació i les 
sospites que recauen sobre la seva persona i bona part de la seva família fan que 
aquesta revocació estigui plenament justificada. 

A més, destaca que Cristina de Borbó representa, ara com ara, uns valors 
contraris a tot allò que inspira l’atorgament de la Medalla d’Or de la Ciutat. En 
aquesta línia, Il·lustra aquesta actuació amb l’enfrontament el 1416 del Conseller 
segon de Barcelona, Joan Fiveller, amb Ferran I pel pagament del vectigal, quan el 
conseller li va fer saber que a Barcelona manava la ciutat i no el rei. Així, remarca 
que les medalles d’Or de Barcelona les atorga la ciutat, i la ciutat les revoca, i a la 
Infanta Cristina de Borbó li diuen, amb orgull i amb sobirania barcelonina “això no 
és teu, això és de la ciutat de Barcelona, i hi retorna.” 

 
El Sr. Collboni destaca que les medalles s’atorguen per uns motius determinats i 

es retiren per no haver estat a l’alçada d’aquests motius, independentment de 
l’origen social i el lloc que les persones guardonades ocupin a la societat, tal com 
s’ha fet en els dos punts anteriors i el que ara els ocupa. 

Així doncs, entén que ha quedat palès que Cristina de Borbó no és mereixedora 
d’aquesta distinció que atorga la ciutat de Barcelona; però precisa que per al seu 
grup això no té a veure ni amb el debat sobre el model d’estat, ni amb raons 
polítiques de fons. En aquest cas, la Sra. Cristina de Borbó no només ha tingut un 
comportament poc exemplar, sinó que la mateixa Casa Reial li ha retirat privilegis i 
distincions. 

Reconeix que els hauria agradat que ella mateixa hagués fet el gest de renunciar 
a la Medalla d’Or de la Ciutat i, per tant, el seu grup vota favorablement a la 
retirada de la distinció. 

 
El Sr. Fernández Díaz manifesta que sempre ha respectat la presumpció 

d’innocència de totes les persones incluses en un procediment judicial, i alhora ha 
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defensat la igualtat de tothom davant de la llei sense distincions de cap mena, i 
ratifica que la Sra. Cristina de Borbó no ha de ser cap excepció. 

Considera que la revocació d’una medalla no ha de predeterminar cap 
condemna, i la no existència d’il·lícit penal no hauria de fer oblidar que cal valorar 
en aquest moment uns comportaments de vida més enllà de la seva condició legal; 
així, precisa que si aquests comportaments no són ètics esdevenen del tot 
incompatibles amb el manteniment de la Medalla d’Or de la Ciutat, i per aquest 
motiu el seu grup votarà a favor d’aquest punt. 

Afirma, però, que aquesta decisió no és incompatible amb el reconeixement 
obligat i sentit de Barcelona i l’Ajuntament amb la Corona, que ha estat cabdal en 
la recuperació de la democràcia i valedora, avaladora i determinant en 
esdeveniments que han transformat i fet possible la millor Barcelona, entre els 
quals els Jocs Olímpics del 1992. 

Observa al Sr. Pisarello que desconeix si arran d’aquesta decisió el govern 
municipal considerarà convenient revisar per què, mentre governava el tripartit a 
Barcelona, amb ICV a l’equip de govern, es va col·laborar amb l’Institut Nóos, així 
com la connexió d’aquest ajuntament amb l’organització dels premis Laureus 
Fundació, que van suposar un cost de més de vuit milions d’euros. I aprofita per 
retreure al govern actual i als anteriors que mai no els hagin donat explicacions a 
les peticions fetes pel seu grup sobre aquestes qüestions. 

 
El Sr. Garganté diu que, atès que la tornada de la cançó popular va tenir força 

èxit a la comissió de Presidència i va generar tota mena de comentaris per part de 
la caverna mediàtica espanyola, han pensat de recitar la cançó sencera:  

 
“Fa tres segles que els borbons 
pretenen ser els nostres reis 
ignorant fins a quin punt 
arribem a passar d'ells. 
 
Però si insisteixen gaire 
amb aquesta obsessió, 
els mostrarem nostra 
debilitat pel tall rodó. 
 
I és que no és massa agradable 
veure passejar pel món 
un que diu que et representa 
que és més tou que un tall de llom. 
 
Quan el món veu el figura 
que tenim per opressor, 
més que solidaritat 
despertem compassió. 
 
S'explica que a Catalunya en temps de Felip Cinquè 
van prohibir totes les armes, fins i tot els ganivets, 
sols els ganivets de cuina i a la taula ben lligats, 
perquè no fóssim ximplets, perquè no fóssim gosats, 
perquè no fóssim gosats, perquè no fóssim ximplets, 
per salvar el coll i la fava als soldats espanyolets. 
Però ara això s'acaba, hem avisat els esmolets. 
 
Si el rei vol corona, corona li darem:  
que vingui a Barcelona i el coll li tallarem.” 
 
Feta la lectura, manifesta que sol·licitaran la revocació de totes les Medalles d’Or 
de la Ciutat atorgades a la monarquia. 
 
S’aprova, per unanimitat, el dictamen en debat. 
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COMISSIÓ D'ECOLOGIA, URBANISME I MOBILITAT 

 
12. Aprovar definitivament, de conformitat amb l'article 68 de la Carta Municipal 

de Barcelona, el Pla especial urbanístic per a la regulació dels Habitatges d’Ús 
Turístic a la ciutat de Barcelona, d’iniciativa municipal, amb les modificacions a què 
fa referència l’informe de la Direcció de Serveis de Planejament, emès el 18 de 
març de 2016; resoldre les al·legacions presentades en el tràmit d’informació 
pública de l’aprovació inicial, de conformitat amb l’informe de l’esmentada Direcció, 
de valoració de les al·legacions; informes, tots dos, que consten a l’expedient i a 
efectes de motivació s’incorporen a aquest acord. 

 
La Sra. Sanz indica que aquest Pla Especial Urbanístic (PEU) s’emmarca en el 

conjunt de la regulació que estan desenvolupant per al futur Pla especial 
d’allotjaments turístics de la ciutat, aprovat inicialment aquest març. 

Assenyala que aquest PEU neix amb l’objectiu de posar ordre en les diverses 
tipologies d’allotjaments turístics presents a la ciutat i, a més, obtenir una visió 
integral.  

Fa avinent que la proposta que avui plantegen està relacionada amb el Pla 
especial d’allotjaments turístics, es proposa la mateixa regulació i el manteniment 
dels habitatges d’ús turístic existents. Confirma que ho porten a aprovació 
definitiva després d’haver-lo analitzat minuciosament, de manera que consideren 
que és un pla coherent amb el Pla Especial Urbanístic d'Allotjaments Turístics 
(PEUAT) a fi que el pla de regulació d’Habitatges d’Ús Turístic (HUT) hi quedi 
integrat, aconseguint així un únic document de referència per a tota la ciutat. 

Assenyala que els grups municipals disposen de tots els informes jurídics que 
van sol·licitar a fi de valorar els motius pels quals es feia aquesta proposta i com 
anava evolucionant.  

 
El Sr. Martí destaca que avui continuen el debat iniciat fa uns dies en la comissió 

d’Ecologia, Urbanisme i Mobilitat quant a la proposta d’aprovació definitiva del PEU 
d’allotjaments d’ús turístic; observa que aquell debat va palesar la solitud extrema 
del govern municipal, arran d’una doble esmena a la totalitat, d’una banda del 
sector, que s’hi ha oposat frontalment durant tot el procés participatiu i, d’altra 
banda, dels grups polítics a la comissió plenària, que contundentment han rebutjat 
tant el fons com la forma amb què se’ls intenta imposar un pla que podria estar 
tocat de mort abans de néixer. 

Denuncia que es tracta d’una nova mostra d’improvisació del govern, atès que 
les dates l’han agafat a contrapeu i ha d’aprovar aquest PEU a corre-cuita si no vol 
que s’aixequi la suspensió de llicències. 

Com ja va fer en comissió, ho qualifica tot plegat de despropòsit, especialment 
per la pretensió d’adaptar aquest pla al PEUAT en tot allò que fa referència als 
habitatges d’ús turístic, quan tothom coincideix a diferenciar la naturalesa i els 
impactes provocats pels HUT, dels efectes que poden arribar a provocar les places 
hoteleres o altres ofertes de naturalesa anàloga. 

Diu, però, que del PEUAT ja en parlaran quan toqui, ja que avui toca centrar-se 
en un pla que regula les activitats que es poden fer en l’ús urbanístic dels 
habitatges, que és la funció exacta d’aquest PEU.  

Recorda que en la darrera sessió de la comissió d’Ecologia, Urbanisme i Mobilitat 
el seu grup va reclamar un informe dels Serveis Jurídics que justifiqués allò que, a 
parer seu, s’estava fent d’una manera impròpia, ja que es portava a aprovació un 
document amb moltes variacions respecte al que es va sotmetre a aprovació 
inicial, i fa notar que només cal veure els plànols de zones per comprovar-ho. 
Afegeix que en l’esmentat informe es justificava que en un planejament derivat els 
canvis substancials són aquells que afecten els sistemes urbanístics –zones verdes, 
vials i equipaments–, i considerava els canvis produïts com a no essencials. 
Tanmateix, remarca que la llei diu que els plans especials no poden modificar els 
elements fonamentals de l’estructura general definits en el planejament. En 
conseqüència, subratlla que en un pla especial no hi tenen cabuda modificacions de 
sistemes. 
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Insisteix que el pla que el govern porta a aprovació definitiva és un exercici poc 
transparent i, sobretot, el valora com un xantatge polític als grups del Ple, atès 
que si avui no s’aprova aquest PEU hi haurà una allau de peticions per incrementar 
les autoritzacions d’HUT que, de ben segur, agreujaria la problemàtica existent. 

Assenyala que no serà el vot del seu grup el que permeti que es produeixi 
l’escenari que acaba de descriure i, per tant, avança que s’abstindran per 
responsabilitat en aquesta aprovació definitiva, però posposen el debat quan es 
faci l’aprovació definitiva del PEUAT. 

 
El Sr. Blanco manifesta el refús del grup de Ciutadans per la manera 

improvisada de presentar els plans urbanístics. Censura la gestió de la regidoria 
d’Urbanisme, d’aquest govern i de l’anterior, que qualifica de matussera i que ha 
obligat l’actual govern a esmenar-la, amb la lamentable conseqüència que les 
esmenes que proposa encara són pitjors que el text inicial. 

Assenyala que les decisions del govern estan mancades de rigor jurídic i 
administratiu, i considera evident que el text que proposen no és fruit del consens 
majoritari dels grups municipals, sinó que se’ls imposa unilateralment. 

Argumenta el rebuig a aquesta normativa perquè, en primer lloc, no és una 
regulació sinó una prohibició, amb l’objectiu d’impedir que nous habitatges turístics 
en tota la ciutat. Puntualitza, però, que regular no és prohibir i, en aquest sentit, 
manifesta que el seu grup defensa una regulació sensata. 

Com a segon motiu per refusar la normativa esgrimeix que malmet injustament 
i criminalitza una activitat. Observa que el govern municipal no té en compte els 
aspectes positius dels habitatges turístics, i només es basa en les queixes arran 
dels usos incívics, malgrat que mai no els ha informat del nombre real d’aquestes 
queixes. Manifesta que, altrament, dades públiques suggereixen que són més 
nombroses les que es refereixen a domicilis habituals. 

Afegeix que si els habitatges turístics estan ben gestionats i es controlen 
adequadament promouen un turisme familiar, responsable i sostenible, que 
s’integra als barris i consumeix productes locals; alhora que fomenten 
l’emprenedoria i distribueixen més equitativament els beneficis del turisme a la 
ciutat. 

En tercer lloc, fa notar que la normativa proposada es basa en supòsit fals, 
perquè no és realista pressuposar que es reduiran les llicències existents si 
s’aplica, atès que hi ha llicències inactives que no es donen de baixa. I alerta que 
encara ho faran menys amb aquesta prohibició, ja que el seu valor al mercat 
augmentarà i generaran especulació. 

Finalment, en quart lloc, justifica la discrepància amb aquest punt amb el fet 
que aquesta normativa és fruit d’un procés participatiu desvirtuat, impulsat per 
moviments bel·ligerants contra el turisme i promoguts per Barcelona en Comú, que 
no estan basats en la democràcia representativa, com sí que ho està aquest Ple. 

Recrimina les decisions unilaterals, sense diàleg amb els agents econòmics ni 
amb els grups municipals, i malgrat que està en minoria, retreu al govern que 
actuï com si tingués majoria. 

Ratifica el refús del seu grup a la normativa, però subratlla que se’ls amenaça, 
que si no s’aprova, s’acabarà el termini de suspensió de llicències i es tornarà a 
aplicar la normativa anterior, que és molt laxa.  

Denuncia que se senten coaccionats i que emetran un vot d’abstenció. 
 
El Sr. Coronas coincideix amb els altres grups municipals que es troben davant 

d’un votació incòmoda i no desitjada per la disjuntiva que planteja. Observa que, si 
no s’aprova, s’obre barra lliure de llicències d’habitatges d’ús turístic a molts 
indrets de la ciutat, i que impediria garantir el dret de veïns i veïnes al descans i 
convivència; o, altrament, aprovar un pla d’habitatges d’ús turístic que no els 
agrada, perquè posen en dubte la garantia jurídica del procediment. 

Precisa que es tracta d’un pla d’habitatges d’ús turístic diferent al que es va 
aprovar inicialment, i semblant al futur PEUAT sobre el qual encara no hi ha 
consens.  

Recorda que el camí que els ha portat fins aquí s’inicia el mandat anterior, que 
no resol el problema amb una suspensió de llicències de la qual no va calibrar les 
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conseqüències; i en el mandat actual amb un procés del PEUAT en què s’ha 
escoltat la gent, però no s’ha tingut en compte la seva opinió. 

Opina que s’ha prioritzat abordar la regulació dels habitatges d’ús turístic legals 
en comptes d’atacar i perseguir els il·legals, que són la font del 99,9% dels 
problemes, tant pel que fa al preu de l’habitatge de lloguer com de molèsties al 
veïnat; i, a més, en detriment de la qualitat de l’oferta turística. 

Assenyala que avui és el desenllaç d’aquesta opció presa pel govern que, 
repeteix, genera incomoditat als grups municipals, i es reafirma que ha estat 
conseqüència de la incompetència en la gestió, abordant-la sense considerar que, 
el primer, era actuar contra els habitatges il·legals. 

Pel que fa a l’informe jurídic que els han lliurat, manifesta que no els dóna prou 
garanties per emetre un vot favorable. Per tant, avança que s’abstindran, i confia 
que tot aquest procés hagi servit perquè el govern aprengui una lliçó sobre com no 
s’han de fer les coses per arribar a un consens absolutament necessari en 
l’abordatge del turisme a la ciutat. 

 
El Sr. Mòdol considera que la situació d’aquest expedient ha estat a bastament 

descrita en les intervencions que l’han precedit. Comparteix que es tracta d’un 
problema que no ha generat l’actual govern, però si li retreu que no hagi anat més 
ràpid en la gestió del PEU. 

Entenen que la voluntat del govern és establir una regulació, tot i que 
comparteix l’observació del Sr. Blanco que regular no és prohibir. Considera que si 
avui haguessin de concloure quin ha de ser el futur dels habitatges d’ús turístic 
possiblement no votarien a favor; però justifica el suport a aquest expedient amb 
la voluntat de donar un vot de confiança al govern perquè consideren que es tracta 
d’un vot burocràtic que obre la porta a una discussió real sobre el model en el 
marc del PEUAT. 

Aprofita per saludar els membres d’Apartur que els acompanyen, i demana al 
govern que els atengui, així com també a d’altres operadors. 

Addueix que els hauria estat molt còmode fer una abstenció a fi de no mullar-se, 
però allò que volen és regulació a favor de l’activació econòmica de la ciutat des 
del vessant legal. 

 
El Sr. Mulleras, després de saludar els representants del sector que avui els 

acompanyen, confirma que el seu grup discrepa amb aquet PEU per una qüestió de 
forma i també de fons. 

Quant a la forma, al·lega que posen en dubte la validesa jurídica del PEU, atès 
que avui es porta a aprovació un pla aprovat el mandat passat que inclou 
modificacions substantives que el canvien completament, sense iniciar un nou 
procediment d’aprovació com correspondria segons la normativa municipal. 

Acusa el govern d’utilitzar el xantatge polític de la finalització del període de 
suspensió de llicències d’apartaments turístics per aprovar una norma nova sense 
els procediments legals de participació obligats. 

Considera que, a la pràctica, s’està aprovant una part del PEUAT per la porta del 
darrere, sense cap garantia legal ni de participació i, tal com s’ha demostrat en el 
procés participatiu, sense el consens amb el sector. 

Aprofita per posar de manifest que també qüestionen el procediment jurídic que 
se segueix amb el PEUAT. 

En referència a la qüestió de fons, fa notar que aquest pla aprova definitivament 
i indefinidament la moratòria de suspensió de llicències de tota mena d’habitatge 
turístic, individual o de tot un bloc; i no només impedirà obrir cap altre 
apartament, sinó que introdueix el “fonamentalisme” antinturístic, el decreixement 
turístic que el govern abandera, en impedir la renovació de llicències que finalitzin 
a la zona del centre de la ciutat. 

Pregunta quins problemes de convivència genera un bloc sencer d’apartaments 
turístics que sigui diferent dels que pot causar un hotel o una escala de veïns; i 
avança que si el govern retira la prohibició d’apartaments turístics en bloc, el seu 
grup es mirarà amb més bons ulls el nou PEUAT. 

Considera, però, que el més greu de tot plegat és que el govern municipal 
continuï amb maniobres de distracció i gesticulació a fi de no resoldre els 
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problemes, i qüestiona que les mesures que avui proposen serveixin per arreglar 
res. Altrament, creu que si realment volguessin arreglar els problemes de 
convivència que genera el turisme haurien d’acabar amb els habitatges turístics 
il·legals, i amb els legals que causen problemes de convivència, amb un pla 
d’inspecció eficaç, i endurint el règim sancionador. Afegeix que també haurien 
d’aplicar l’ordenança de civisme a l’espai públic, multant i cobrant les multes. 

 
La Sra. Lecha, sense intenció de repetir el que ja s’ha dit, considera que amb 

aquesta aprovació es pretén avançar d’una manera més o menys encoberta 
l’aprovació del PEUAT sense haver obert els període tres mesos per presentar-hi 
al·legacions. 

Manifesta que no poden estar en més desacord amb el que avui estan tornant a 
debatre, atès que sigui quin sigui el resultat, per a la CUP sempre serà un pedaç. 

Addueix que el fenomen i les afectacions del turisme han fet de Barcelona una 
ciutat mercaderia, un aparador, un model descontrolat de ciutat creat pel PSC, 
ICV-EUiA i accelerat per CiU els darrers quatre anys. I denuncia que aquestes 
polítiques nefastes no es reverteixen abocant els problemes a barris que encara no 
estan afectats pel fenomen turístic. 

Afirma que no se sentiran responsables del resultat que surti d’aquesta votació, 
ja que, com és habitual, es trobaran amb fets consumats i haver de triar l’opció 
menys dolenta, que està molt lluny de les reivindicacions de veïns i veïnes, 
l’Assemblea per un turisme sostenible i altres entitats veïnals. Altrament, la decisió 
que aquí es prengui estarà molt a prop d’allò que exigeixen els lobbys de la 
indústria turística. 

Denuncia que és responsabilitat del govern no haver trobat altres solucions que 
aquest “bunyol” que anirà per la via judicial. 

Afegeix que l’arribada de les llicències d’habitatge d’ús turístic a altres barris 
dóna llum verda a la proliferació d’habitatges il·legals, que el govern ha demostrat 
que no pot aturar. 

En conseqüència, assenyala que si s’aprova la modificació d’aquesta part del 
PEUAT s’evitarà l’entrada massiva de llicències a les zones aturades, però es 
traslladarà el problema als barris on fins ara no es patien les conseqüències de 
l’afluència turística, i que hauran de fer front a l’encariment del preu de lloguer 
dels pisos i, per tant, a l’inici d’expulsió dels seus barris, és a dir, a un procés de 
gentrificació. 

En aquesta línia, precisa que ja hi ha barris, com és el cas d’Horta, on estan 
desapareixent els pisos de lloguer, cosa que suposa que ja existeixen expectatives 
dels lobbys per ocupar aquests barris amb finalitats turístiques. 

Afirma que per al seu grup el PEUAT no garanteix el dret a l’habitatge en la 
mesura que manté l’existència dels habitatges turístics, per molt que els dispersi 
per tota la ciutat. Considera que zonificació del PEUAT no fa altra cosa que 
traslladar el problema a altres barris de la ciutat. 

Manifesta que els HUT han de desaparèixer, atès que l’habitatge és per viure-hi i 
no per fer-ne negoci. 

I, finalment, valora que avui el govern renuncia a una gran oportunitat. 
 
La Sra. Sanz, en primer lloc, agraeix les abstencions que han formalitzat els 

grups municipals i el vot favorable del grup del PSC. 
Observa que s’ha incidit molt en les modificacions incorporades, i recorda que 

l’actual govern es va trobar amb un PEU aprovat inicialment que no justificava les 
decisions que contenia jurídicament perquè no hi havia una anàlisi prèvia. 

Això no obstant, precisa que l’actual govern ha intentat arreglar els nyaps que 
s’havien fet prèviament en matèria de turisme, i esmenta les nombroses 
moratòries parcials que, tanmateix, no van generar cap pla i, altrament, eren 
l’excusa per no haver de regular res. 

Nega que el govern hagi improvisat, i assegura que des del minut zero s’ha 
posat a treballar amb l’objectiu de desenvolupar una normativa per posar ordre a 
una situació que genera molts conflictes. 

Observa que en les intervencions s’ha posat èmfasi en els habitatges d’ús 
turístic il·legals i en allò que el govern hauria de fer. Afirma que aquesta mena 
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d’habitatges són una prioritat per al govern, i posa en valor que Barcelona és la 
primera gran ciutat que està multant plataformes digitals que promouen habitatges 
d’ús turístic il·legals. 

Admet que cal fer més, i per aquest motiu volen esmerçar molts recursos, però 
alerta que tenen una problemàtica molt greu amb el règim de llicències dels 
habitatges d’ús turístic, que determina la Generalitat, a la qual han reclamat que 
els permeti modificar-lo a fi que l’ajuntament de Barcelona tingui competències no 
només quan ja s’ha obert l’habitatge d’ús turístic sinó abans, altrament, retreu que 
sempre s’han d’enfrontar a fets consumats. En conseqüència, demana als grups de 
CiU, d’ERC i de la CUP i a la resta de grups amb presència al Parlament de 
Catalunya que ajudin a negociar-ho. 

Insisteix que és indispensable per acarar el debat sobre els habitatges d’ús 
turístic legal tenir una normativa pròpia com a ajuntament de Barcelona per 
regular-los i trobar l’encaix entre habitatges residencials –que són la prioritat– i els 
d’ús turístic, motiu pel qual han determinat les propostes que porten a aprovació. 

Considera que el debat no està tancat, però agraeix novament la responsabilitat 
dels grups municipals que permeten que el PEU tiri endavant, i manifesta la 
voluntat de continuar parlant-ne en el debat del PEUAT, tenint present sempre el 
principi que la ciutat és per viure-hi. 

 
S’aprova el dictamen en debat amb l’abstenció dels Srs. Trias, Forn, Ciurana, 

Ardanuy, Martí i Blasi i les Sres. Recasens, Fandos, Homs i Vila, dels Srs. Sierra i 
Alonso i les Sres. Mejías, Sierra i Barceló, dels Srs. Bosch, Coronas i Puigcorbé i les 
Sres. Benedí i Capdevila, i també del Sr. Garganté i les Sres. Lecha i Rovira, i amb 
el vot en contra dels Srs. Fernández Díaz i Mulleres i la Sra. Esteller. 

 
13. Resoldre les al·legacions presentades en el tràmit d'informació pública, en 

els termes que resulten de l'informe que obra en l'expedient; aprovar 
definitivament la modificació dels apartats 1 i 2 de l’article 90 i les lletres b) i c) de 
la disposició transitòria segona de l’Ordenança, de 20 de desembre de 2013, de 
terrasses; i publicar el text íntegre de la modificació en el Butlletí Oficial de la 
Província a efectes de la seva entrada en vigor, de conformitat amb allò disposat a 
l'article 70.2 de la Llei 7/1985, de 2 d'abril, reguladora de les Bases del Règim 
Local i a la pàgina web de l'Ajuntament de Barcelona. 

 
El Sr. Mulleras intervé per recordar que van demanar per escrit en comissió que 

es votessin individualment les al·legacions presentades a l’expedient, una 
demanda que reitera. 

 
El Sr. Alonso s’afegeix a la qüestió apuntada pel regidor del grup del PP. 
 
La Sra. Alcaldessa indica que l’han informada que aquesta petició es va denegar, 

tanmateix, diu que si tenen qualsevol qüestió sobre les votacions ho han de 
plantejar en la Junta de Portaveus. 

 
El Sr. Mulleras replica que ho van demanar en la comissió d’Ecologia, Urbanisme 

i Mobilitat i en la Junta de Portaveus. 
 
La Sra. Alcaldessa insisteix que aquesta qüestió ja ha estat tractada i que es va 

descartar de fer la votació de la manera que proposen. 
 
El Sr. Trias fa avinent que es va demanar un informe a la Junta de Portaveus, i 

pregunta si existeix. 
 
El Secretari General intervé per aclarir que la qüestió va ser plantejada a la 

Junta de Portaveus, i que la Secretaria va informar que les al·legacions no es 
podien votar separadament perquè es tracta d’un únic expedient, i que les 
al·legacions havien de ser estimades o desestimades en el seu conjunt. 

Admet que es va plantejar en aquella reunió un debat entorn de la figura de 
l’esmena, i es va dir que es faria un informe sobre el mecanisme de l’esmena en 
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general. Puntualitza que en aquest cas no hi ha esmenes, sinó al·legacions, que es 
plantegen a expedient únic i amb votació única, tal com es va acordar a la Junta 
de Portaveus. 

Reitera, però, que hi ha un informe pendent de la Secretaria General, a petició 
del Primer Tinent d’Alcaldia, sobre el mecanisme de l’esmena, que no impacta per 
res aquest expedient que els ocupa. 

 
La Sra. Alcaldessa recapitula que queda pendent l’informe sobre el mecanisme 

de l’esmena, i que l’expedient es votarà en el seu conjunt. 
 
La Sra. Sanz assenyala que l’aplicació de l’Ordenança de terrasses ha plantejat 

nombroses dificultats, especialment pel que fa al procés d’adaptació de les 
terrasses a les condicions de les distàncies mínimes exigibles i a la seva ubicació, 
cosa que ha portat el govern a aprovar un inici de procés de revisió, i en paral·lel 
de modificació, de l’ordenança actual. 

Remarca que és en la línia que acaba d’apuntar que estan treballant des del 
començament del mandat; així, preparen la redacció d’una nova proposta 
normativa que compti amb el suport de tots els col·lectius implicats i, per això, la 
primera part del procés de modificació de l’ordenança incorpora una proposta que 
acara mesures de caràcter més immediat com ara l’ampliació dels terminis 
previstos en els apartats b) i c) de la disposició transitòria segona, referents a les 
terrasses en façana i la disponibilitat dels sanitaris per a persones amb diversitat 
funcional; i, a més, adaptar la comissió tècnica de terrasses a la nova estructura 
orgànica municipal i obrir-la a la representació veïnal. 

Recorda que el juliol passat es va demanar un informe sobre les actuacions de 
l’ordenança vigent que no havien entrat en vigor encara i que es podien deixar 
sense efecte, motiu pel qual, en el procés de modificació de les distàncies, 
s’afegeix el procediment que fa mesos que es treballa en el marc de la comissió 
tècnica, amb l’objectiu de repensar totes aquestes qüestions a fi de fer compatible 
una activitat econòmica vinculada a les terrasses i, sobretot, la garantia d’un espai 
públic adequat per als veïns i veïnes de la ciutat. 

 
El Sr. Blasi diu que encara no saben quines són les intencions del govern en 

aquest assumpte, i sospita que el govern mateix tampoc. Per tant, els recomana 
que facin memòria de quan una part del govern era ICV-EUiA en el mandat 
anterior. 

Comparteixen, però, algunes de les propostes que es presenten com ara la 
incorporació de nous membres a la comissió tècnica i la moratòria d’aplicació en 
alguns àmbits; tanmateix, els sorprèn el posicionament quant a l’accessibilitat i els 
sanitaris. Igualment, manifesta que no estan d’acord amb la denegació d’algunes 
de les al·legacions, i aprofita per dir que no entén el debat que acaben de tancar 
en fals quant a la seva votació separada. 

Reconeix l’autoria de l’ordenança del govern de CiU, i recorda que s’hi preveia la 
modificació o la revisió en el moment que es pogués aplicar i, atès que es demana, 
entén que ho han de fer bé. Però alerta que per fer-ho cal el lideratge del govern i 
que posi totes les cartes damunt la taula, que comenci a treballar en comptes de 
fer d’oposició de l’oposició. 

 
El Sr. Alonso precisa la intenció del seu grup de fer un doble posicionament 

quant a l’ordenança de terrasses. Afirma, en primer lloc, que estan d’acord amb 
modificar la disposició transitòria segona, en els apartats b) i c), pel que fa a 
l’endarreriment de l’entrada en vigor dels articles 9 i 29, atès que coincideix 
parcialment amb la proposta que el seu grup va presentar a la comissió d’Ecologia, 
Urbanisme i Mobilitat el novembre passat. Entenen que amb aquesta acció eviten 
posar més dificultats al desenvolupament d’una activitat econòmica fonamental per 
a la ciutat i que genera milers de llocs de treball. En conseqüència, confirma el vot 
favorable del seu grup a la modificació de l’ordenança.  

Tanmateix expressa que voldria fer un posicionament pel que fa algunes 
al·legacions, especialment les presentades pels sindicats UGT, CCOO i el gremi de 
restauració, que sap que no té valor jurídic però sí polític. Fa avinent, doncs, que 



NÚM. 15 20-5-2016 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA 2593 
 

han de resoldre amb urgència la problemàtica de l’aplicació dels articles 10 i 11 
relatius a les distàncies. 

Observa, en aquest sentit, que pràcticament tots els grups polítics i el mateix 
govern estan d’acord amb la modificació dels articles esmentats, i la pregunta que 
s’imposa és, si la majoria està d’acord a modificar aquests articles, per què encara 
no s’ha fet. 

Afegeix que també és lògic que si hi ha un acord polític per modificar els articles 
10 i 11 s’acordi en aquest Ple una suspensió de la seva aplicació. Consideren que 
s’haurien d’acceptar les al·legacions presentades pels sindicats i el gremi, atès que 
són plenament compatibles amb la modificació proposada, també des del punt de 
vista jurídic.  

 
El Sr. Coronas afirma que els sorprèn la capacitat de fer surf que tenen alguns 

grups respecte a l’ordenança de terrasses, encara més els que han estat pares o 
padrins de l’ordenança inicial que, fins i tot, era més restrictiva que les 
modificacions que s’estan plantejant. 

Feta aquesta observació, entén que la ineficient planificació de l’aplicació de 
l’ordenança, la disconformitat dels agents afectats i la manca de participació 
ciutadana en tot el procés va portar al govern actual a aprovar en el Ple 
extraordinari del 24 de juliol de 2015 l’inici d’un procés de modificació i de revisió 
de l’ordenança. 

Considera que d’allò que es tracta realment és d’aconseguir l’equilibri entre el 
gaudi de l’espai públic i l’activitat econòmica del gremi de restauració; i creu que 
les pressions de determinats sectors fan que alguns grups encara continuïn fent 
surf sense una proposta clara per a aquest assumpte. 

Quant a la normativa concreta, considera que les modificacions puntuals 
permetran disposar d’un termini de reflexió suficient per consensuar els futurs 
canvis en l’ordenança, i també per fer una revisió i readaptació de les llicències 
transitòries. 

Manifesta que a parer del seu grup la normativa existent és poc restrictiva pel 
que fa als elements desmuntables –para-sols, paravents, jardineres o mobiliari 
auxiliar–, així com que també s’haurien de plantejar qüestions com ara la 
utilització dels lavabos com a servei públic, o el suplement per la consumició en 
terrassa, on el metre quadrat és més barat que a l’interior del local. 

Finalment, expressa el vot favorable a la proposta. 
 
El Sr. Mòdol diu que, mentre esperen l’informe sol·licitat a la Secretaria General, 

el posicionament del seu grup és favorable. 
Confirma que l’ordenança actual no els agrada, ni com està redactada ni que 

hagi estat prorrogada, fet que ha comportat haver de prendre un seguit de 
mesures que no fan altra cosa que ajornar el debat de fons que ha de permetre 
redactar una ordenança que s’apliqui. Remarca que l’actual situació genera estat 
d’indefensió i inseguretat jurídica al sector. Afegeix que també els preocupa que 
afecti al gaudi de l’espai públic per part de la ciutadania i, sobretot, de les 
persones per a les quals les terrasses suposen obstacles per a la seva mobilitat. 

Comparteix el diagnòstic del “surfeig”, i els sorprèn que els grups de CiU i del PP 
siguin tan cínics amb aquest assumpte, atès que han generat els problemes que 
ara han d’acarar i resoldre. Per tant, entén que haurien de tenir una actitud més 
proactiva en benefici de la ciutat. 

Diu que són plenament conscients dels greuges que està patint el sector, i de la 
seva inquietud davant de la situació generada, per la qual cosa reclama una 
solució urgent. 

 
El Sr. Mulleras demana que consti en acta que se’ls ha impedit votar 

individualment les al·legacions, tal com havien demanat, però avança el vot 
favorable del seu grup. 

Diu que estan d’acord a ampliar la moratòria pel que fa a les façanes i les obres 
en sanitaris fins al 2018, però alerta que això no resol el problema de les terrasses 
a Barcelona, motiu pel qual el seu grup va presentar al·legacions a l’expedient. 
Afegeix que també haurien volgut votar les al·legacions del gremi i dels sindicats. 
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Addueix que allò que realment genera problemes són els aspectes de 
l’ordenança, que és l’aplicació dels articles 10 i 11, que regulen les distàncies amb 
el mobiliari urbà, i tampoc es resolen els problemes de convivència al carrer. 
Retreu al govern que no hagi escoltat el sector en aquest sentit, tampoc la 
comissió tècnica de terrasses, i que hagi refusat les al·legacions del seu grup. 

Recrimina al govern, doncs, que no faci res per resoldre realment el problema 
de les terrasses a Barcelona, i posi en perill 2.200 terrasses i 2.000 llocs de treball. 

 
La Sra. Lecha, en considerar que ja s’ha parlat a bastament sobre l’ordenança 

de terrasses, només diu que consideren una irresponsabilitat la presentació de 
tantes esmenes per aturar-ne l’aplicació. Recorda que l’ordenança s’havia de 
començar a aplicar el 2014 i que, finalment, no s’acabarà aplicant fins al 2018, 
cosa que consideren força greu. Més encara si es té en compte que l’ordenança 
vigent afavoreix l’ocupació mercantil de l’espai públic, restant-lo als veïns i veïnes 
que, d’altra banda, encara són criminalitzats per l’ordenança de civisme quan 
prenen una beguda fora d’un espai privat de restauració. 

 
La Sra. Sanz respon a la qüestió plantejada pel Sr. Blasi quant a l’accessibilitat, 

dient-li que allò que fan és encaixar la normativa de l’ordenança amb el que 
disposa la llei estatal a fi que tots els restauradors es puguin adaptar en el mateix 
moment. 

Li recorda, igualment, que l’ordenança elaborada pel govern de CiU es va 
aprovar amb el suport del PP, però no la van arribar a aplicar; de manera que no 
els deixa de sorprendre que CiU i PP reclamin ara que no s’apliqui res, ni tan sols 
les distàncies, que només requereixen una modificació. 

Puntualitza que el que fan avui és posposar l’aplicació de determinats articles de 
l’ordenança que encara no han entrat en vigor, a fi de poder treballar amb el gremi 
per fer-los factibles. 

Entén que aquests grups facin d’oposició, però els reclama rigor i humilitat 
davant d’allò que ells mateixos van impulsar, que si s’hagués aplicat quan tocava 
ara no es veurien així. 

Conclou, doncs, que allò que estan fent és intentant resoldre el desordre que 
van heretar de l’anterior govern; i quant a moltes de les al·legacions presentades 
que plantegen la revisió integral de l’ordenança i que demanen un espai de 
concertació amb tots els agents, confirma que ja s’hi han posat en contacte amb 
l’objectiu de treballar conjuntament. 

 
El Sr. Blasi titlla d’incoherent el govern municipal pels seus canvis de criteri 

constants i que fan que no tinguin un model clar. Observa que el govern anterior 
va resoldre el problema de pluriordenança a Barcelona, i assegura que sempre han 
estat oberts a la revisió. 

 
El Sr. Mulleras, adreçant-se al govern i al grup Socialista, fa notar que si 

s’hagués aprovat la proposta d’ordenança de terrasses que van portar com a 
al·legacions a l’ordenança aprovada el mandat anterior seria molt més restrictiva i 
posaria en perill moltes més terrasses que no pas ara. 

Per tant, convida el govern a presentar un projecte d’ordenança de terrasses, i li 
reclama que no defugi responsabilitats. 

 
S’aprova, per unanimitat, el dictamen en debat. 
 
14. Aprovar el Conveni de col·laboració a subscriure entre els Ajuntaments de 

Barcelona, Sant Adrià de Besòs i Santa Coloma de Gramenet, l’Àrea Metropolitana 
de Barcelona i el Consell Comarcal del Barcelonès per al manteniment i 
conservació de les rondes de Barcelona i del tram municipal de la Gran Via Nord, a 
partir de l’1 de gener de 2016, d’acord amb la Normativa reguladora dels 
expedients d’autorització de l’atorgament de convenis administratius amb altres 
administracions públiques i institucions aprovada per Decret d’Alcaldia el 27 d’abril 
de 2011; autoritzar i disposar la despesa per un import de 5.830.790,00 euros 
amb càrrec al/s pressupost/os i partida/es indicats en el document comptable, a 
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favor de l’Àrea Metropolitana de Barcelona, amb NIF P0800258F, per fer front a les 
despeses derivades d’aquest Conveni; i facultar la Quarta Tinenta d’Alcaldia de 
l’Ajuntament de Barcelona per la seva signatura. 

 
La Sra. Sanz es remet a les explicacions donades en comissió. 
 
El Sr. Martí ratifica que el seu vot serà favorable a l’autorització del conveni, que 

consideren un instrument correcte que dóna continuïtat a la bona feina de 
manteniment de les rondes feta els últims anys pel Consell Comarcal del 
Barcelonès. Afegeix que el vot a favor també es justifica per coherència amb el 
posicionament del grup de CiU al govern comarcal. 

 
El Sr. Alonso defensa en nom del seu grup una reducció i racionalització de les 

administracions públiques, motiu pel qual proposa la supressió dels consells 
comarcals i les diputacions. 

Dit això, fa notar que aquest conveni de manteniment de les rondes hi ha un 
clara disfunció, atès que tot i que la responsabilitat del manteniment de les rondes 
és competència de l’Àrea Metropolitana de Barcelona, aquesta institució l’encarrega 
al Consell Comarcal, i que és una actuació que no respon a l’interès públic sinó a la 
voluntat de mantenir activa una administració que no té competències 
pràcticament. 

Igualment, diu que sospiten que mitjançant aquest conveni l’Ajuntament 
acabarà assumit les despeses de manteniment de les rondes que corresponen a la 
Generalitat, que en l’últim moment ha decidit de no participar en el conveni. 

D’altra banda, reconeixen que el manteniment d’aquesta infraestructura és 
indispensable, i que l’Ajuntament està obligat a fer l’aportació econòmica a l’Àrea 
Metropolitana, i per aquest motiu el seu posicionament final serà d’abstenció. 

 
El Sr. Coronas avança que votaran a favor d’aquest conveni en considerar que 

mentre el Consell Comarcal continuï actiu té sentit que sigui qui s’encarregui del 
manteniment de les rondes. 

Aprofita per dir als grups polítics que critiquen l’existència del Consell Comarcal, 
una opinió que pot arribar a compartir, que facin efectiva la renúncia a les dietes 
que cobren per assistir a aquest òrgan, tal com fa ell mateix. 

 
El Sr. Mòdol afirma que estan a favor que les rondes estiguin ben mantingudes i, 

per tant, expressa el vot a favor del conveni. 
 
El Sr. Fernández Díaz justifica el vot en contra del seu grup per dues raons. 

D’una banda, assenyala que s’oposen a què el Consell Comarcal continuï 
gestionant el manteniment de les rondes, quan la llei de l’Àrea Metropolitana 
encarrega aquesta gestió a aquesta entitat metropolitana, i que la raó per la qual 
encara se n’encarrega la gestió al Consell Comarcal obeeix a continuar mantenint 
aquest òrgan amb respiració assistida administrativa. 

D’altra banda, afirma que no poden compartir el quadre de finançament del 
manteniment d’aquesta infraestructura, en què l’Ajuntament paga dues terceres 
parts del cost anual de manteniment –6 milions d’euros dels 9 de l’import total–, 
una quantitat desorbitada i injustificada i que consideren que hauria de recaure en 
la Generalitat. 

 
La Sra. Lecha es reafirma en el vot contrari expressat en comissió, i observa que 

els grups municipals no es qüestionen on van a parar els diners públics. Precisa 
que en el contracte de manteniment de les rondes, una de les empreses pagades 
per aquest ajuntament per fer-lo, Inda, és coneguda per haver fet un expedient de 
regulació que encara està vigent d’extinció de 1.750 llocs de treball, i per participar 
en la indústria de l’armament militar. 

Consideren que l’Ajuntament s’hauria de replantejar amb quines empreses 
col·labora. 
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La Sra. Sanz agreix els comentaris respecte a aquest expedient, i indica que els 
traslladaran a les administracions competents en el manteniment de les rondes. I 
aprofita per confirmar la voluntat del govern de millorar aquest conveni en un 
futur. 

 
S’aprova el dictamen en debat amb l’abstenció dels Srs. Sierra i Alonso i les 

Sres. Mejías, Sierra i Barceló, i amb el vot en contra dels Srs. Fernández Díaz i 
Mulleres i la Sra. Esteller, i també del Sr. Garganté i les Sres. Lecha i Rovira. 

 
Districte de Sarrià-Sant Gervasi 

 
15. Aprovar definitivament, de conformitat amb l'article 68 de la Carta Municipal 

de Barcelona, la Modificació Pla Especial d’ordenació urbanística i proposta de 
regularització d’alineacions a la finca delimitada pels carrers Carrasco i Formiguera, 
via Augusta, ronda de Dalt i Anglí (Jesuïtes Sarrià) per a la concreció del tipus i 
l’ordenació de l’equipament Jesuïtes Sarrià-Sant Ignasi, promogut per Fundació 
Jesuïtes Educació, excepte les determinacions urbanístiques que afecten a l’edifici 
identificat com a número 16 al plànol d’ordenació PE-10; suspendre l’aprovació 
definitiva del Pla pel que fa a les determinacions urbanístiques que afecten a 
l’esmentat edifici número 16, de conformitat amb l’article 92.1.b del Text Refós de 
la Llei d’Urbanisme (Decret Legislatiu 1/2010 de 3 d’agost), atesa l’existència de 
motius determinants fonamentats a l’informe de la Direcció de Serveis de 
Planejament que consta a l’expedient i es dóna per reproduït a efectes de 
motivació; advertir als promotors del Pla, de conformitat amb l’article 92.1 de la 
Llei 30/1992 de 26 de novembre, de Règim Jurídic de les Administracions 
Públiques i del Procediment Administratiu Comú, que disposen d’un termini de tres 
mesos, a comptar des del dia següent al de la notificació d’aquest acord, per 
resoldre les deficiències assenyalades a l’informe de referència; en cas que no ho 
facin, es declararà la caducitat de l’expedient administratiu i es procedirà a l’arxiu 
de les actuacions pel que fa a l’àmbit assenyalat; notificar el present acord als 
promotors del Pla. 

 
La Sra. Sanz explica que aquest Pla especial urbanístic (PEU), que és d’iniciativa 

privada, té com a objectiu l’ordenació de l’equipament escolar per adaptar-lo als 
nous requeriments pedagògics del centre. Precisa que la proposta reforça 
l’estructura urbana de tot el perímetre de l’escola, i el dota amb nous espais 
educatius i d’activitat social. 

Afegeix que el PEU ordena dos nous aparcaments en el subsòl, que milloren els 
accessos al centre educatiu, alhora que l’aparcament previst sota la pista 
d’atletisme permet alliberar de vehicles l’espai de jardí d’accés a l’escola. 

Indica que entre l’aprovació inicial i la definitiva s’exclou de la proposta l’edifici 
anomenat nº16, perquè s’ha considerat que tal com estava plantejat s’ubicava 
massa a prop de l’edifici principal protegit amb nivell B en el catàleg de patrimoni. 

 
El Sr. Martí reitera el vot favorable que van expressar en la comissió d’Ecologia, 

Urbanisme i Mobilitat atès que consideren que es tracta d’un bon PEU per a 
aquesta finca, que incorpora un gran equipament singular en el món educatiu com 
és el Sant Ignasi de Sarrià, llevat de les determinacions urbanístiques que afecten 
l’edifici esmentat per la Sra. Sanz, per la seva proximitat a un dels cossos centrals 
protegits. 

Valora positivament el projecte global d’aquesta modificació urbanística perquè 
contribuirà a la millor integració de tota l’estructura de l’escola en el seu entorn, i 
també perquè els aspectes de mobilitat queden ben incorporats en el projecte i 
l’impacte és neutre respecte a la dificultat objectiva de mobilitat de la zona. 

 
El Sr. Blanco anuncia el vot favorable de Ciutadans, i expressa el desig que 

l’Ajuntament faci tot el possible per consensuar amb la propietat el destí de l’edifici 
que ha quedat exclòs. 
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El Sr. Coronas avança el vot favorable, i manifesta que tenien alguns dubtes 
quant a l’edifici que finalment ha quedat exclòs del PEU, que a banda que quedava 
massa a prop de l’edifici patrimonial també trepitjava un espai dels jardins 
protegits. 

 
El Sr. Mòdol també anuncia el vot a favor d’aquest punt, i valora com a 

esperançador que centres educatius d’aquesta mena estiguin disposats a fer 
aquesta renovació, i enfrontin amb valentia la inversió que suposa. 

 
El Sr. Mulleras se suma als vots a favor del PEU en aquest centre de referència, 

un projecte agosarat i a llarg termini que entenen que pot encaixar bé en el barri i 
en la seva mobilitat. Igualment, expressa el desig que es pugui arribar a un acord 
entre aquesta administració i la propietat a fi de resoldre els problemes pendents. 

 
La Sra. Lecha es ratifica en el vot contrari expressat en comissió, justificat per la 

nul·la permeabilitat amb la trama urbana que envolta aquests grans equipaments 
educatius de titularitat privada. 

 
S’aprova el dictamen en debat amb el vot en contra del Sr. Garganté i les Sres. 

Lecha i Rovira. 
 

Districte de Gràcia 
 
16. Aprovar definitivament, de conformitat amb l'article 68 de la Carta Municipal 

de Barcelona, el Pla especial Urbanístic d’assignació d’usos i ordenació de volums 
de la Unitat d’Actuació núm.3 de l’illa situada als carrers de Mare de Déu de la 
Salut, de l’Escorial, de Molist, d’Antequera i de la Riera de Can Toda, promoguda 
per Peromoinver S.L.U., que conté modificacions respecte al document aprovat 
inicialment; determinar que a l’empara de l’article 92.1 a) del Text refós de la Llei 
d’urbanisme, s’afegeix d’ofici la següent prescripció: en l’àmbit de planejament es 
permetrà únicament la construcció d’una única planta soterrani, en la qual 
s’admet, a més de l’ús d’aparcament, l’ús sanitari-assistencial sempre i quan es 
desenvolupin activitats complementàries a l’activitat principal de les plantes 
superiors. Precisar que, tant les prescripcions com les modificacions estan 
explicitades a l’informe tècnic-jurídic emès per la Direcció de Serveis de 
Planejament en data 15 de març de 2016 que consta a l’expedient i a efectes de 
motivació s’incorpora a aquest acord. Requerir al promotor per tal que, en el 
termini màxim d’un any a comptar des del dia següent a la notificació del present 
acord, constitueixi la garantia de 15.743,4 euros, corresponent al 12% del valor de 
les obres d’urbanització inherents al planejament, als efectes establerts als articles 
106.3 i 107.3 de la Llei 3/2012 de 22 de febrer de modificació del Text refós de la 
Llei d’Urbanisme, aprovat per Decret Legislatiu 1/2010, de 3 d’agost, i com a 
requisit previ per a la publicació d’aquest acord. 

 
S’aprova el dictamen precedent amb el vot en contra del Sr. Garganté i les Sres. 

Lecha i Rovira. 
 
c) Proposicions 
 
 

PART D’IMPULS I CONTROL 
 
a) Proposicions / declaracions de grup 
 
Del Grup Municipal de Convergència i Unió 
 
Pp 1. El Plenari del Consell Municipal acorda: Instar al govern municipal a 

treballar per donar compliment a allò acordat al compromís per Glòries impulsant 
la construcció dels equipaments municipals previstos en l'àmbit de la Plaça. 
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El Sr. Martí presenta la proposició del seu grup que té com a objectiu impulsar la 
posada en marxa dels equipaments a l’entorn de la plaça de les Glòries.  

Observa que el nou projecte de la plaça de les Glòries ha estat llargament 
reivindicat per la ciutadania i sobretot pels barris veïns, i que és aquesta doble 
condició, global i d’escala, la que atorga un caràcter particular a la zona. A fi de 
trobar una resposta adequada a aquestes característiques, remarca que al llarg del 
mandat passat van fer un concurs de com havia de ser la plaça en un futur, que 
esperen que sigui proper malgrat la inacció del govern de la ciutat. 

Entre els objectius prioritaris i reptes de transformació urbana d’aquest indret 
destaca, en primer lloc, la necessitat de desenvolupar una nova centralitat de caire 
metropolità, amb tot el conjunt d’activitats i equipaments que ja estan en marxa; 
en segon lloc, es refereix a la millora del paisatge urbà, en el sentit de substituir 
infraestructures per parcs, asfalt per verd i cotxes per vianants entre altres 
actuacions de transformació física d’aquest espai. 

Com a tercer objectiu, i en el qual posa èmfasi la proposta que presenten, es 
refereix a l’increment de la dotació d’equipaments per al barri, entre els quals el 
centre d’educació infantil i primària, el CAP i la biblioteca municipal, a fi que 
dinamitzin l’espai verd i la socialització dels barris veïns. Alhora que també es 
refereix a l’objectiu de millora de la mobilitat urbana i metropolitana. 

Recorda que a la plaça de les Glòries es va eliminar el tambor viari, i que el 
soterrament de la Gran Via permetrà completar la trama de l’Eixample-Glòries i 
millorarà la circulació local, mentre que els túnels faran més fluïda l’entrada i la 
sortida de la ciutat per la Gran Via. 

Subratlla que la referència a les dues escales que implica el projecte està 
present en tots els objectius que ha esmentat, i també és en l’esperit de la 
proposta guanyadora, el 2014, juntament amb la renaturalització de l’espai. 

Fa avinent que una vegada coneguda la definició física d’aquesta plaça cal fer els 
ajustaments necessaris del planejament del 2007, i recorda que aquesta tasca es 
va iniciar durant el mandat passat, malgrat que sospiten que a dia d’avui deu estar 
desada en un calaix de l’àrea d’Urbanisme, per la qual cosa insten el govern a 
impulsar-les novament. 

Justifica la necessitat de fer la modificació del planejament perquè es tracta de 
l’eina jurídica que ha de permetre la construcció dels equipaments d’iniciativa 
municipal previstos i que formen part del compromís cívic, polític i social per 
Glòries, i que són l’escola bressol del carrer Cartagena amb Consell de Cent, el 
centre social intergeneracional a la fàbrica dels paraigües, l’edifici administratiu 
Ona, els habitatges dotacionals i el casal de gent gran. Igualment, també es 
refereix a la recuperació del Rec Comtal, que ja va ser aprovada per unanimitat a 
instàncies del grup de CiU en la darrera sessió de la comissió d’Ecologia, 
Urbanisme i Mobilitat. 

Recorda que la Generalitat també hi té un conjunt de responsabilitats i confien 
que pugui tirar endavant els projectes que li pertoquen. 

Acaba la seva primera intervenció demanant el suport dels grups municipals 
amb el Compromís per Glòries que s’ha de tirar endavant en els termes que van 
pactar amb entitats i veïns. I aprofita per retreure obertament al govern que no 
s’hagi dut a terme cap reunió de la comissió de seguiment de Glòries tal com han 
denunciat les entitats veïnals. 

 
El Sr. Alonso avança el vot favorable del seu grup a la proposició perquè es 

tracta d’equipaments necessaris per als barris de l’entorn de Les Glòries, de 
l’ampliació de zones verdes, de millora d’infraestructures de mobilitat, totes 
actuacions necessàries i compromeses amb els veïns. 

Dit això, critica l’actitud dels grups municipals quant al Compromís per Glòries, i 
manifesta dubtes sobre la seva concreció. En aquest sentit, fa notar que en la 
proposició inicial es d’acordar impulsar-lo, mentre que en el text transaccionat això 
desapareix. 

Recorda que el Compromís per les Glòries va ser plantejat inicialment el 2007 
pel PSC, i que el 2011 el govern de CiU va reinterpretar l’acord i va encetar un nou 
desenvolupament; mentre que ara el govern de Barcelona en Comú vol 
reinterpretar-lo de nou. 
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Posa com a exemple significatiu d’aquestes reinterpretacions el traçat del túnel 
viari, que inicialment es plantejava com a connexió de l’entrada de vehicles a la 
ciutat per la Gran Via amb la Diagonal; posteriorment, el govern de CiU projectà 
un túnel per fases amb un traçat diferent; mentre que actualment Barcelona en 
Comú planteja que el túnel no arribi fins a la rambla del Poblenou, tal com 
s’estableix en el document inicial del Compromís per Glòries. 

Entén que aquest seguit de canvis generen dubtes seriosos sobre la concreció 
del Compromís per Glòries, motiu pel qual demana als grups municipals i 
especialment al govern que tots plegats busquin consensos i concreció, que es 
detallin les actuacions i que s’estableixin pressupostos i calendari. Considera que 
només així podran garantir els compromisos amb la ciutadania, independentment 
del partit que governi la ciutat. 

 
El Sr. Coronas anuncia també el vot favorable a la proposició amb els termes de 

la transacció que van acordar. 
Es pregunta, en primer lloc, per l’actuació dels governs del PSC i de CiU per 

desencallar els equipaments previstos a les Glòries, atès que ambdós governs es 
van centrar en la gran infraestructura viària. 

Igualment, consideren que calen equipaments reals, no com la biblioteca del 
Clot que va acabar ubicada en l’edifici DHub, amb una evident manca de visió de 
barri. 

Concreta que del conjunt d’equipaments compromesos en l’acord per Glòries 
només s’estan executant l’escola dels Encants i la promoció d’habitatges per a gent 
gran al carrer Bolívia, i es reserva l’estructura per encabir en el futur el CAP, el 
centre de salut mental i el casal de gent gran. 

Destaca la importància d’impulsar els equipaments a fi de proporcionar els 
serveis necessaris als veïns i dotar la zona amb activitat perquè, altrament, tan 
sols aconseguiran un espai erm. En aquest sentit, pregunta si el sentit de la 
proposició va més en la línia de prioritzar els equipaments, o bé aposta en primer 
lloc per les infraestructures viàries, especialment en un moment que la ciutat s’ha 
de plantejar reduir el nombre de vehicles que entren a la ciutat. Afirma que el seu 
grup té molt clar que primer s’han de tirar endavant els equipaments. 

Afegeix que no volen deixar de banda l’esment al verd estratègic projectat a la 
plaça de les Glòries, que els ha de permetre fer la proposta de Meridià Verd que 
ERC portava en el seu programa. Fa notar que Glòries és un repte, tot i que des de 
la perspectiva del verd estratègic de la ciutat és factible fer aquesta proposta de 
parc central distribuïdor de l’eix verd entre el mar i el Besòs, que permetria salvar 
l’actual platja de vies de l’estació de França per unir el parc de la Ciutadella amb el 
parc de la Barceloneta i la platja, i també fer de l’avinguda Meridiana sud un eix 
verd compatible amb el tramvia que connecta Ciutadella, Estació del Nord i Glòries, 
unificant els espais lliures resultants dels equipaments culturals de la zona. 

 
El Sr. Mòdol recorda que pel gener ja van tenir ocasió de tractar els assumptes 

pendents a Les Glòries, i llavors van posar de manifest que l’herència del govern 
anterior en aquest espai de la ciutat deixava molt a desitjar. Considera curiós que 
el grup de CiU reivindiqui ara el Compromís per Glòries, quan des del govern 
estant es va dedicar a trencar el consens en els projectes previstos volent imposar 
les seves tesis al marge d’acords anteriors i sense comptar amb ningú. 

Afirma que el seu grup no pretén ni aturar projectes ni trencar consensos, tal i 
com ha demostrat sobradament els darrers mesos, entenent que qualsevol canvi 
que calgui introduir ha de cercar un nou consens, tal com també ha expressat el 
Sr. Alonso en la seva intervenció. 

Posa en relleu que durant el darrer mandat es van fer moltes coses malament a 
Glòries, com ara una urbanització provisional ineficient i que ha consolidat un espai 
degradat; tan sols l’avantprojecte del parc, sense desenvolupar; i el que considera 
encara més greu, que és que la proposició de CiU no recull cap mena de 
planejament vigent, per tant, pregunta de quins equipaments estan parlant, si dels 
que estan aprovats al planejament de 2007, o dels que es va inventar CiU durant 
el seu mandat. 
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Entén que és molt fàcil votar a favor d’aquesta proposició perquè és evident que 
tothom vol equipaments a Glòries, però alerta que han de ser conscients que el 
grup proposant pot intentar d’emmascarar o amagar la mala gestió d’aquest 
àmbit. 

Demana, doncs, que busquin els equipaments coincidents en els planejaments 
del 2007 i el darrer projecte explicat als veïns, i que quan hagin detectat les 
coincidències valorin quins són els equipaments que realment es poden tirar 
endavant. 

D’altra banda, diu al Sr. Coronas que el seu grup agrairà molt a ERC que es faci 
responsable de reclamar a la Generalitat que pagui els equipaments de la plaça. 

Finalment, remarca que cal actualitzar urgentment el planejament a fi d’establir 
un marc per a la planificació d’aquest àmbit urbà. 

 
El Sr. Fernández Díaz recorda que fa nou anys que es va aprovar el Compromís 

per Glòries, justament abans d’unes eleccions municipals, i cada any que passa diu 
que els preocupa que aquell acord promogut per entitats i veïns i ratificat pels 
grups municipals pateixi incompliments reiterats i successius. 

Precisa que entre el 2007 i el 2011 el tripartit municipal va invertir 159 milions 
d’euros a Les Glòries, repartits en el mercat dels Encants Vells –57 milions– i 102 
milions d’euros en la construcció del museu del Disseny Hub. Remarca que durant 
el mandat de CiU tampoc no s’ha desbloquejat la construcció dels equipaments, ni 
per part de l’Ajuntament ni per part de la Generalitat; i reconeix que li sobta que el 
grup de CiU no faci cap reivindicació o reclamació al govern de la Generalitat, que 
és el sentit de l’esmena que el seu grup va presentar a la proposició i que no ha 
estat acceptada. 

Malgrat això, anuncia que el grup del PP votarà a favor de la proposició, tot i 
que lamenta que no s’hi hagi inclòs la reclamació a la Generalitat, i recorda que 
dels tretze equipaments pendents de construir en l’àmbit de Glòries, cinc són de la 
seva competència. Precisa que només s’han construït quatre equipaments dels 
disset previstos, i únicament s’ha iniciat la construcció de 105 habitatges socials 
dels sis-cents projectats inicialment. Igualment, afegeix que la segona fase del 
túnel de Glòries fins a la rambla del Poblenou encara no ha estat ratificada; mentre 
que la comissió de seguiment amb veïns i entitats continua sense convocar-se. Per 
tant, diu que ja és hora de passar de les declaracions d’intencions a la realitat, 
cosa que implica inexcusablement fixar recursos en els pressupostos i establir un 
calendari d’execució de tots aquests equipaments que ha esmentat i del túnel 
previst. 

 
La Sra. Lecha avança que no té intenció de repetir moltes de les coses que s’han 

dit en les intervencions anteriors, però recapitula que en el Compromís per Glòries 
van participar moltes associacions i es van establir moltes prioritats. Tanmateix, 
remarca que la realitat és que es va optar per dos elements “monumentals” com el 
mercat dels Encants i l’edifici DHub, mentre que els equipaments reivindicats pels 
veïns i les veïnes encara no estan fets o ni tan sols projectats, i altres estan 
camuflats com la biblioteca del Clot que aquí s’ha citat. 

Recorda, com ja es va dir en comissió, que quan es torni a convocar la comissió 
de seguiment Compromís de Glòries cal que s’ampliï amb la concurrència de 
moltes més entitats veïnals representatives. Igualment, fa avinent que moltes 
d’aquestes entitats manifesten que, si bé estan d’acord amb la realització del túnel 
–l’únic aspecte que interessa al grup proposant–, cal prioritzar els equipaments 
projectats el 2007, entre els quals els habitatges socials o el CAP. D’altra banda, 
indica que aquestes entitats entenen que el túnel suposa un cost molt elevat per a 
la ciutat i que pot esperar un temps en favor dels equipaments. 

En conseqüència, confirma que el seu grup està per una nova convocatòria de la 
comissió de seguiment ampliada del Compromís per Glòries quant als assistents, i 
que s’hi estableixin les prioritats immediates. 

Finalment, avança que s’abstindran en la votació d’aquesta proposició. 
 
La Sra. Sanz ratifica el compromís del govern municipal de tirar endavant la 

construcció dels equipaments municipals previstos en l’àmbit de Glòries, i el fet 



NÚM. 15 20-5-2016 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA 2601 
 

que han manifestat en diverses ocasions que aquests equipaments són una 
prioritat d’inversió. Precisa que són competència d’aquest ajuntament la finalització 
del parc en què s’ha de convertir la plaça, així com desenvolupar un model de 
mobilitat sostenible que, entre altres actuacions, comporta la connexió dels 
tramvies, contemplada ja en el Compromís per Glòries. 

Posa de manifest que la transformació de l’àmbit de Glòries és una operació 
urbanística de gran abast i que comporta una gran millora en la mobilitat i la 
recuperació de l’espai públic per als veïns i veïnes de la zona, i en què es prioritzen 
les persones per sobre dels vehicles. Reflexiona que en l’àmbit de la mobilitat no 
és tracta d’assolir fluïdesa, sinó de garantir un transport públic eficient. Per tant, 
precisa que s’està actuant en la zona de la plaça a fi que, malgrat la provisionalitat 
actual, el veïnat pugui fer seu l’espai. 

Reconeix que haurien valorat molt positivament haver trobat tot el projecte 
contingut en el Compromís per Glòries en un estadi de desenvolupament molt més 
avançat; tanmateix, ara estan establint les prioritats de l’acord, i nega, com ha 
apuntat el Sr. Martí, que l’estiguin reinterpretant. Fa notar que el projecte no es 
pot desenvolupar en un sol mandat i, per tant, cal triar opcions, que el mandat 
passat van ser les infraestructures viàries; mentre que en l’actual confirma que 
prioritzen els equipaments que són competència de l’Ajuntament, tot i que també 
reivindicaran els que són competència de la Generalitat, i confia que el grup de CiU 
faci el mateix. 

Avança que en els propers dies rebran la convocatòria per a la comissió de 
seguiment del Compromís per Glòries, tal i com han acordat amb les entitats i 
associacions veïnals i els professionals tècnics a fi de posar en comú les qüestions 
que han anat treballant. 

Finalment, concreta que l’execució dels 105 habitatges dotacionals està a punt 
de finalitzar, i que en la planta baixa està previst ubicar-hi el CAP, que depèn de la 
Generalitat, i un casal de gent gran. I avança que el govern votarà favorablement 
la proposició. 

 
El Sr. Martí agraeix el suport dels grups municipals a la proposició així com els 

comentaris que hi han adreçat. 
Admet que cal actualitzar el planejament com una necessitat objectiva jurídica i 

tècnica; i coincideix amb el Sr. Alonso que cal buscar un consens definitiu sobre la 
reinterpretació del Compromís per Glòries, i per aquest motiu porten al Ple un 
debat com aquest, amb la intervenció també dels Consells de Districte implicats i 
les entitats veïnals. 

Dirigint-se al Sr. Mòdol comenta que volen parlar de present i de futur, no pas 
de passat ni fer un memoràndum dels errors que s’hagin pogut produir i quin 
govern n’ha estat responsable. En aquest sentit, posa en valor l’impuls que durant 
el darrer mandat es va donar a aquest àmbit quant a la dinamització de l’espai de 
la plaça i de transformació física, no exempta d’un gran risc. 

Tanmateix, celebra que el govern municipal assoleixi el compromís de convocar 
la comissió de seguiment; i reitera la demanda de compromisos pressupostaris i de 
calendari. 

Pel que fa a la dicotomia de prioritats que apuntava el Sr. Coronas entre 
habitatges o túnels, replica que calen ambdues coses, i entén que és possible fer-
les alhora. 

 
El Sr. Alonso pren la paraula a la Sra. Sanz quant a la confecció d’un llistat de 

prioritats d’inversió a Glòries, i precisa que esperen que els el presenti amb 
imports reals i dates d’execució. 

 
El Sr. Coronas fa avinent al Sr. Mòdol que el grup d’ERC defensa la ciutat i, per 

tant, vol els equipaments municipals i els que són competència de la Generalitat. 
En conseqüència, entén que aquesta cambra és idònia per tractar aquest 
assumpte, i li demana que cada vegada que facin un retret al PSC no els convidi a 
tractar-lo al Parlament de Catalunya. 
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El Sr. Mòdol puntualitza que els túnels decidits pel govern de CiU amb el suport 
del grup del PP han suposat deixar d’invertir 150 milions d’euros en els 
equipaments pendents a Glòries. 

Pel que fa a mirar al futur, confirma que sempre hi mira, tot i que fa notar que 
estan hipotecats per una decisió errònia que no aporta cap solució a la mobilitat de 
la ciutat. 

 
El Sr. Fernández Díaz insisteix que cal deixar de parlar del Compromís per 

Glòries i començar a parlar dels compromisos del govern municipal i de la 
Generalitat per les Glòries, que és una cosa ben diferent. En aquest sentit, indica 
que aquests compromisos s’expressen en els pressupostos municipals i en els de la 
Generalitat, que ara estan en tramitació en ambdues administracions, a fi de 
deixar-se estar de debats estèrils i concretar el que realment interessa a la 
ciutadania i els veïns de les Glòries: la construcció definitiva dels vuit equipaments 
municipals pendents i dels cinc que corresponen a la Generalitat, a més dels cinc-
cents habitatges socials. 

 
La Sra. Lecha indica que els veïns i les veïnes de Glòries alerten de la gran 

afluència turística a la zona, on la proliferació d’hotels i establiments de restauració 
sí que és una realitat. 

 
S’aprova la proposició / declaració de grup en debat tres abstencions –emeses 

pel Sr. Garganté i les Sres. Lecha i Rovira–, i trenta-vuit vots a favor de la resta de 
membres del Consistori amb el text transaccionat següent: 

 
El Plenari del Consell Municipal acorda: Instar al govern municipal a impulsar la 

construcció dels equipaments municipals previstos en l’àmbit de la plaça de les 
Glòries segons el que es va acordar amb entitats, veïns i veïnes. 

 
Del Grup Municipal de Ciutadans 
 
Pp 2. El Plenari del Consell Municipal acorda: 1) Que les propostes aprovades en 

el Plenari de l'Ajuntament de Barcelona siguin incloses en el termini d'una setmana 
en el portal de transparència, incorporant enllaç visible en la seva pàgina principal 
en la que hi constin de forma detallada els vots de tots els grups municipals així 
com la previsió de l'execució de les propostes i les incidències que es puguin 
produir per al desenvolupament normal de l'esmentada execució. 2) En les 
iniciatives que requereixen disponibilitat pressupostària es farà constar la 
consignació i el calendari de compliment. 3) Per tal de garantir la participació 
ciutadana i el seu dret a la informació, així com la màxima transparència en el 
desenvolupament de les polítiques públiques, des del portal de transparència s'ha 
de permetre que les associacions, col·lectius o ciutadans interessats puguin 
sol·licitar, emplenant un formulari que reculli les dades mínimes d'identificació 
segons la LOPD, ser informats mitjançant correu electrònic sobre el grau de 
compliment de la proposta. 

 
La Sra. Mejías manifesta que la proposició té com a objectiu que s’avanci en la 

garantia del dret d’accés a la informació a la ciutadania i les entitats pel que fa a 
les decisions polítiques o administratives preses per aquest ajuntament. 

Precisa que també pretén que s’estableixin criteris de transparència exigits a 
escala internacional, i que segons l’informe elaborat per l’entitat Access Info 
Barcelona necessita millorar. 

Consideren que garantir l’accés a la informació d’una manera àgil, senzilla i 
directa enforteix la confiança de la societat en les institucions, impulsa el govern i 
la transparència i, sobretot, garanteix retre comptes. 

Així doncs, justifica la presentació de la proposició a fi de continuar avançant en 
la generació d’instruments que facin possible la transparència i la participació 
ciutadana en la presa de decisions. 

Puntualitza que per al seu grup l’accés a la informació no és només a les dades, 
sinó també a la informació sobre les raons que justifiquen la presa de decisions 
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polítiques, i per aquest motiu demanen que s’incorpori al portal de transparència 
de la web municipal, d’acord amb les exigències i els criteris establerts en la Llei de 
transparència de Catalunya aprovada recentment, el contingut dels acords que 
pren el Plenari del Consell Municipal i, també, qui vota aquests acords i quin és el 
procés de compliment. 

Apunta que ara com ara estan incorporats al portal, mitjançant un sistema que 
qualifica de ferragós, els acords de Ple del febrer, en una acta que conté gairebé 
noranta pàgines, cosa que dificulta trobar un acord concret. Per tant, consideren 
positiu establir els criteris que proposa Access Info, que ha fet un estudi 
comparatiu d’accés a informació de les administracions públiques al Regne Unit, on 
es pot accedir a la informació amb una cerca per criteris segregats, com ara el 
nombre de beques menjador atorgades, quin import s’hi destina i quins són els 
criteris per atorgar-les. 

Per tant, constata que l’ajuntament de Barcelona està molt lluny d’aquests 
criteris de transparència, i a fi de continuar avançant en la seva millora i la de 
l’accés a la informació han presentat aquesta proposició que inclou la demanda 
d’agilitar la incorporació dels acords presos al Ple al portal de transparència; que 
en els casos que necessitin dotació pressupostària s’indiqui la consignació i 
calendari d’execució; i garantir la facilitat d’accés a la informació, aplicant els 
criteris de protecció de dades, però evitant que suposi un increment de la 
burocràcia i, per tant, una limitació d’aquest accés.  

 
El Sr. Forn manifesta que el seu grup és conscient de la importància d’aplicar 

criteris de transparència en la gestió pública, i per aquest motiu avança el vot 
favorable a la proposició. 

Entre els motius que justifiquen aquest suport, hi ha que estan convençuts de la 
bondat de tota mesura encaminada a apropar la política municipal als veïns i 
veïnes de la ciutat, facilitant i agilitant la consulta d’acords i posicionaments dels 
grups del Plenari Consell Municipal. Afegeix que hi votaran a favor també per 
coherència, perquè la seva trajectòria els avala en aquest sentit. Recorda que el 
govern de CiU va treballar fermament per millorar en termes de transparència la 
gestió municipal, i confirma que ho continuaran fent donant suport i impulsant 
iniciatives en aquesta direcció. I es refereix a què avui mateix s’aprovarà en 
aquesta sessió una Declaració Institucional presentada pel seu grup que reitera el 
compromís de Barcelona amb la transparència i les dades obertes. 

Remarca que la seva trajectòria els avala amb la posada en marxa del portal 
Govern Obert durant el mandat anterior, i que s’ha consolidat com l’espai on la 
ciutadania pot trobar tot allò relacionat amb transparència, participació i dades 
obertes. Precisa que la bona feina feta a l’hora d’estructurar aquest portal va fer 
que Barcelona obtingués el 2015 la màxima puntuació en l’índex de transparència 
dels ajuntaments elaborat per l’organització Transparència Internacional Espanya. 

En conseqüència, valoren la proposició presentada pel grup de Ciutadans com 
un pas més en aquest camí per fer d’aquesta i de totes les administracions 
públiques organitzacions plenament transparents. Consideren essencial que la 
ciutadania pugui disposar, d’una manera clara i entenedora, més enllà de les actes 
que es generin de cada sessió, les decisions que s’han pres en el Plenari del 
Consell Municipal, de quina manera s’han posicionat els grups municipals i quin 
grau de compliment se’ls està donant. 

 
La Sra. Capdevila manifesta que en un context d’estat democràtic i de dret tots 

els poders públics tenen la legitimitat que els atorga la participació ciutadana, cosa 
que obliga a retre comptes a la ciutadania, d’acord amb el principi de 
responsabilitat, de la seva activitat i de la gestió dels recursos públics. 

Assenyala que les exigències a l’actuació de les administracions públiques amb 
ple sotmetiment a la llei, a fi de garantir el compliment del principi de legalitat, així 
com la possibilitat que la ciutadania disposi de mecanismes de protecció per la 
tutela dels seus drets i interessos són uns principis bàsics de les institucions, entre 
els quals són rellevants el de transparència, accés a la informació pública i de bon 
govern, a fi de permetre avaluar la qualitat democràtica del seu funcionament. 
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Al·lega que per al seu grup avançar en la implementació de la transparència a 
l’ajuntament de Barcelona, a les empreses de titularitat pública i els instituts 
municipals ha d’ultrapassar el mer compliment de la normativa; així, apunta que la 
transparència municipal ha d’incloure tant l’activitat institucional com la 
governamental, alhora que ha de servir també per visualitzar la tasca d’impuls i 
control dels grups del consistori. Afegeix que no ha de servir només per reflectir i 
posar en valor l’activitat ordinària dels grups municipals, sinó també perquè el 
govern i la resta de grups, a més d’associacions i entitats a qui van adreçades 
iniciatives i propostes, la puguin controlar. 

Confirma que comparteixen amb el grup proposant la voluntat de fer 
transparents i accessibles les iniciatives aprovades en comissions i al Ple a fi que 
puguin ser fiscalitzades i se’n pugui fer el seguiment. Remarca que l’objectiu ha de 
ser que tant les entitats, associacions i ciutadans a títol personal puguin disposar 
de la informació necessària per participar en les institucions municipals. 

Expressa que el seu grup considera que l’ajuntament de Barcelona ha 
d’acompanyar el desenvolupament de les eines de transparència en la seva 
totalitat, i entenen que la transparència ha d’anar de la mà del codi ètic, que 
garanteixi la transparència també en aspectes com el salari dels càrrecs electes o 
la contractació de personal. Observa que en aquesta mateixa línia, el govern 
municipal es va comprometre el juliol passat, a instàncies d’ERC, a elaborar un 
codi ètic per establir els salaris, criteris de contractació i un conjunt de mesures de 
regulació de bon govern i bona administració en la línia fixada per l’article 30 de 
l’Estatut d’Autonomia de Catalunya. 

Remarca que el bon govern, la bona administració i la transparència són 
instruments que volen el compromís de tothom, i atès que la proposició del grup 
de Ciutadans va en aquesta línia, avança el vot favorable. 

 
La Sra. Ballarín expressa, d’entrada, la defensa i el compromís del seu grup amb 

la transparència i el dret d’accés a la informació pública. Per tant, agraeix al grup 
de Ciutadans la presentació de la proposició, que entenen que va en la línia 
correcta, així com l’acceptació de les esmenes que hi han presentat amb l’objectiu 
d’aclarir que hi ha acords del Ple que són executius i altres que pertanyen a la part 
d’Impuls i Control, i justifica aquesta diferenciació com a fonamental per no 
generar confusió entre la ciutadania. 

Observa que les tecnologies de la informació no són una finalitat per elles 
mateixes, sinó un instrument per facilitar l’accés més directe i interactiu a la 
informació de l’activitat municipal, en aquest cas, i que consideren que encara hi 
ha molt camí per recórrer pel que fa a la transparència i claredat de la informació 
pública que l’Ajuntament presenta en la seva web. Considera, en aquest sentit, 
que seria positiu que la ciutadania pogués conèixer amb més facilitat què s’ha 
aprovat al Ple, què s’ha rebutjat i quins efectes se’n deriven; la manera com s’han 
implementat les mesures executives aprovades; o sobre els debats polítics amb 
efectes jurídics. 

Diu que fa poques setmanes el grup del PSC va presentar un prec en què 
demanaven que la web bcn.cat, sobretot per tot allò que fa referència a barris i 
Districtes, fos més clara i accessible. Igualment, consideren necessari que es pugui 
conèixer el grau de satisfacció dels usuaris quant als tràmits que es fan a través de 
la web municipal. 

Finalment, assenyala que consideren que la proposició, a la qual donen ple 
suport, ha d’anar més enllà i establir una estratègia més global sobre el govern 
obert i la transparència, ja que és fonamental per dotar de qualitat la democràcia. 

 
La Sra. Esteller expressa que el seu grup entén la transparència, la participació i 

la rendició de comptes com els eixos bàsics de l’acció política, atès que l’eficàcia és 
la base de la bona gestió i, per tant, remarca la necessitat d’assumir una nova 
gestió de la cosa pública que reivindica el paper protagonista de la societat, que ha 
d’estar informada de l’acció política que es desenvolupa en aquest ajuntament, on 
la gran majoria de decisions es prenen en el Ple. 

En conseqüència, destaca que la millora de la transparència passa perquè des de 
la web municipal es pugui accedir al seguiment dels acords i iniciatives que es 
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prenen i valorar el seu grau d’execució. Per tant, cal una informació clara, 
comprensible i assequible a fi que la ciutadania hi pugui accedir sense dificultats.  

Això no obstant, lamenta que la incorporació de l’esmena del grup del PSC a la 
proposició inicial redueixi el grau d’exigència, atès que se suprimeix el concepte 
“previsió d’execució” i aporta ambigüitat en la redacció que pot provocar que el 
govern no reti comptes d’allò que compleix i allò que no. Adverteix que aquest 
aspecte és essencial tenint en compte que en el Plenari del Consell Municipal el 
govern no té la majoria social que invoca cada vegada que acorda una mesura, i 
que la ciutadania té dret a saber què s’acorda sense el suport del govern; i diu que 
estan cansats que el govern manifesti que només complirà allò que voti 
favorablement. 

Observa que el govern sempre remarca la importància de la votació en 
democràcia, però li fa saber que encara és més important respectar allò que es 
vota i allò que s’acorda al Ple, on hi ha la representació de tota la ciutadania. 

 
El Sr. Garganté reconeix que els acords de comissions i del Ple són difícils de 

seguir i de fiscalitzar perquè només es publiquen a la web en un document pdf 
quan s’han aprovat; i remarca que és feina de qui vulgui anar seguint el seu 
desenvolupament, buscar quina és la partida pressupostària o els òrgans que 
s’encarreguen de tirar-los endavant. 

Addueix que, a diferència del grup de Ciutadans, consideren que per facilitar el 
seguiment dels acords, o qualsevol altra informació pública, allò que cal és integrar 
el portal de transparència en el sistema de gestió documental, emprant com a 
estructura principal el quadre de classificació, tal com disposa la Llei de 
transparència. 

Conclou, doncs, que es tracta de complir allò a què obliga aquesta llei en els 
articles 5.4 i 6.1 d) i deixar de replicar informació i anar creant nous apartats i 
subapartats que, en realitat, acaben generant més soroll que altra cosa i, per tant, 
dificulten l’accés a la informació. 

Per les raons que acaba d’exposar, anuncia que el seu grup s’abstindrà en 
aquesta votació. 

 
El Sr. Asens manifesta que estan compromesos amb la lluita per la 

transparència i l’accés a les dades, i entenen que n’han donat prou mostres d’ençà 
que governen l’Ajuntament, i n’és un bon exemple la pàgina de transparència de la 
web municipal. 

Tanmateix, reconeix que hi ha molt camí per recórrer en aquest terreny, 
sobretot tenint en compte la referència als països anglosaxons que ha fet la Sra. 
Mejías, i que els porten molts anys d’avantatge en aquest àmbit. Així doncs, i amb 
la voluntat d’avançar en aquesta direcció, creu que poden arribar a una entesa 
amb el grup de Ciutadans, motiu pel qual votaran a favor de la seva proposició, 
malgrat que hi ha alguns aspectes amb què no estan d’acord. Esmenta entre 
aquests punts de discrepància el termini d’una setmana, ja que havent consultat 
amb la Secretaria General se’ls ha corroborat que el procés de transcripció i de 
validació, que ha de donar seguretat jurídica als acords, no permet un termini tan 
breu, tot i que estan convençuts que el termini ha de ser el més breu possible. 

Expressa l’agraïment per l’acceptació de la transacció del grup del PSC, i que 
modifica el sentit del vot del govern, que era inicialment d’abstenció o fins i tot 
contrari, per la confusió entre els acords d’impuls i control i els executius. 

Quant a la referència de la Sra. Capdevila al compromís del codi ètic promogut 
amb ERC, recorda que abans ja l’havien assumit amb la ciutadania atès que estava 
contemplat en el programa electoral de Barcelona en Comú, alhora que també és 
una exigència continguda en la Llei de transparència, i aprofita per posar en valor 
que estan anant més enllà d’aquesta llei, tant de l’estatal com de l’autonòmica. 

Finalment, reconeix que el sistema d’accés a la informació no és prou àgil. 
 
La Sra. Mejías agraeix els suports a la proposició perquè considera que avançar 

en qüestions com la que planteja garantiran l’establiment d’un marc democràtic 
sòlid i fonamentat en els principis i valors d’un govern obert i la llibertat d’accés a 
la informació pública i de presa de decisions. 
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Dirigint-se a la Sra. Ballarín, defensa que la millora de la qualitat democràtica 
rau en aquesta mena d’iniciatives per garantir que tothom qui vulgui participar de 
les decisions públiques pugui fer-ho mitjançant el contacte directe amb qui les 
pren; per tant, li demana que no intenti diferenciar la part executiva, que té una 
certa transcendència política i econòmica en les disposicions, perquè també són 
democràtics els acords que es prenen en la part d’Impuls i Control. 

Per tant, assegura que, ateses les intervencions de la Sra. Ballarín i el Sr. Asens, 
no perd l’esperança que es produeixi un canvi real, i que també els acords inclosos 
en la part d’Impuls i Control tinguin efectivitat política, econòmica i democràtica, ja 
que altrament significa donar-los la mateixa validesa que a una conversa informal. 

Finalment, demana al Sr. Garganté que reconsideri el vot del seu grup, ja que 
ha estat qui més vegades ha demanat al Ple una millora tecnològica a fi de garantir 
l’accés a la informació. 

 
La Sra. Esteller recorda al Sr. Asens que el govern ha de complir tots els acords 

que s’aproven a les comissions, i li retreu que només compleixin els que legitima el 
govern perquè els presenta una formació amb proximitat ideològica. Reclama, per 
tant, que al marge que els acords tinguin caràcter executiu o no el govern els 
compleixi. 

 
El Sr. Garganté creu que la Sra. Mejías no ha entès la seva intervenció, que està 

basada en la informació que els proporcionen els arxivers i arxiveres municipals. I 
insisteix en què la duplicitat de la documentació genera soroll que dificulta l’accés 
a la informació. 

 
S’aprova la proposició / declaració de grup en debat tres abstencions –emeses 

pel Sr. Garganté i les Sres. Lecha i Rovira–, i trenta-vuit vots a favor de la resta de 
membres del Consistori amb el text transaccionat següent: 

 
El Plenari del Consell Municipal acorda: 1) Que les proposicions, de caràcter 

executiu, d’impuls o de control, aprovades en el Ple de l’Ajuntament de Barcelona, 
així com els precs acceptats pel govern, siguin incloses en el termini d’una 
setmana en el portal de transparència, incorporant un enllaç visible en la seva 
pàgina principal en la que constin de forma detallada els vots de tots els grups 
municipals, així com el seguiment de les mateixes, informant de quin ha estat el 
tràmit que s’ha donat, segons el caràcter resolutiu o de mandat de naturalesa 
política que tingui l’acord. 2) En aquells acords de caràcter executiu s’incorporarà 
calendari i, si és el cas, consignació pressupostària, i també es farà en aquells 
precs acceptats pel govern per tal de garantir la participació ciutadana i del seu 
dret a la informació així com la màxima transparència en el desenvolupament de 
les polítiques públiques, des del portal de transparència s’ha de permetre que les 
associacions, col·lectius o ciutadans interessats puguin sol·licitar, emplenant un 
formulari que reculli les dades mínimes d’identificació segons la LOPD, ser 
informats mitjançant correu electrònic sobre el grau de compliment de la proposta. 

 
Del Grup Municipal d’Esquerra Republicana de Catalunya 
 
Pp 3. El Plenari del Consell Municipal acorda: Que el govern municipal es 

comprometi a donar compliment als acords presos per entitats i institucions per tal 
de tirar endavant el futur Pla Director de Transformació de la Presó Model, amb la 
finalitat de garantir la construcció dels equipaments previstos en l'actual 
emplaçament els quals han de permetre millorar qualitativament i 
quantitativament les dotacions públiques existents. - CEIP de dues línies amb una 
capacitat per a 450 alumnes amb una superfície construïda de 4.703 metres 
quadrats en planta baixa més tres plantes.- Escola bressol d'una línia amb 
capacitat per a 80 infants, amb una superfície construïda de 460 metres quadrats 
en planta baixa. - Residència de gent gran i centre de dia, amb una superfície 
construïda de 5.089 metres quadrats en planta baixa més tres plantes. - Casal per 
a joves, amb una superfície construïda de 2.762 metres quadrats en planta baixa 
més tres plantes. - Equipament esportiu, amb una superfície construïda de 5.551 
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metres quadrats en planta baixa més dues plantes sota rasant. - Aparcament 
soterrat de 200 places en tres plantes soterrades amb una superfície construïda de 
16.153 metres quadrats. - Equipament residencial-assistencial i de recerca per a 
malalts autistes. Amb una superfície construïda de 5.753 metres quadrats en 
planta baixa més tres plantes. - Espai Memorial, que ha de tenir com a finalitat 
mantenir viva la memòria històrica de la presó Model. Serà un espai de divulgació 
però també de conservació i de recerca, amb una espai construït de 1.378 metres 
quadrats en planta baixa més dues plantes. 

 
El Sr. Bosch agraeix i accepta la transacció proposada pel govern i recorda als 

membres del Plenari del Consell Municipal que disposen del nou text. 
Entrant en el contingut de la proposta, remarca que el Districte de l’Eixample, 

aïllat de la resta de la ciutat, seria en termes de població i d’activitat econòmica la 
segona ciutat de Catalunya; això no obstant, afirma que també seria la ciutat més 
infradotada d’equipaments de tot el territori. Constata, doncs, que aquest és el 
problema a què s’enfronten. 

Precisa que l’Eixample té una densitat de població i d’activitat que de cap 
manera no es correspon amb la disponibilitat de serveis per a tots els qui hi 
resideixen o hi treballen. 

En conseqüència, la proposició que presenten insta a tirar endavant el Pla 
director de la Model, un espai on ubicar molts dels equipaments necessaris, 
indispensables no només per al Districte sinó per a la ciutat i el país.  

Puntualitza que la proposta no va en contra de la presó, sinó a favor dels 
equipaments i per resoldre un gran problema de l’Eixample. 

Indica que tal com es va acordar el 2009 amb la participació dels veïns, en la 
pastilla de dues illes de l’Eixample s’hi haurien d’ubicar zones verdes, l’escola 
Entença per a 450 alumnes, una escola bressol de 80 places, una residència de 
gent gran, un casal de joves, un pàrquing subterrani de 200 places, un equipament 
de salut mental i un espai memorial al lloc on molta gent va patir repressió i en 
què, entre altres, va ser executat Salvador Puig Antich el 1975. 

Destaca es tracta d’un projecte de ciutat en què conflueixen també 
competències de la Generalitat quant al trasllat de la presó Model, mentre que el 
Pla director compet a aquest ajuntament, de manera que s’imposa arribar a un 
acord d’una vegada, atès que fa trenta anys que aquesta reivindicació veïnal està 
activa. I diu que no vol deixar passar aquesta ocasió per retre homenatge a tota la 
gent que ha lluitat durant tres dècades perquè aquest pla tiri endavant, i el millor 
homenatge que els poden fer és que es compleixi. 

Aprofita per saludar els membres de l’Associació de veïns i veïnes de l’Eixample 
presents en aquesta sessió, als quals agraeix la seva activitat, també als 
comerciants, i a les persones integrants de la plataforma de defensa dels infants 
amb TDA que esperen la instal·lació permanent en aquest espai; alhora que té un 
reconeixement especial per a la regidora Trini Capdevila, que va liderar durant 
molts anys causes com aquesta. 

Insisteix que cal avançar d’una vegada en l’acord a què van arribar la 
Generalitat i l’Ajuntament el 2006 perquè es produeixi un canvi a la ciutat. Per 
tant, demana al govern de Barcelona que prengui nota que ERC no renunciarà i 
farà el que calgui perquè els equipaments de la Model siguin una realitat per a 
l’Eixample.  

 
La Sra. Vila saluda els veïns i veïnes de l’Eixample que avui els acompanyen, i 

reconeix la seva resistència heroica pel que fa al projecte de la Model.  
Seguidament, fa notar al Sr. Bosch que el problema no és l’Eixample, sinó que 

aquest Districte té un problema que es diu govern municipal. Per tant, es feliciten 
per la presentació de la iniciativa del grup d’ERC, a la qual confirma que donaran 
suport. 

Posa en relleu que el govern de CiU va treballar per intentar desencallar la 
recuperació de l’espai de la Model, i també han presentat diverses iniciatives en 
aquesta línia posteriorment. Tanmateix, la política de paràlisi de l’actual govern de 
la ciutat impedeix nous equipaments, habitatge, la millora i recuperació d’espais 
per als barris de l’esquerra de l’Eixample i de la Trinitat, alhora que també nega 
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una vida més digna als presos. Per tot plegat, confien que l’aprovació d’aquesta 
iniciativa serveixi per fer un pas endavant. 

 
El Sr. Blanco manifesta que l’opinió del grup de Ciutadans sobre aquest 

assumpte és que l’Ajuntament s’ha de comprometre activament en la 
transformació de l’edifici de la presó Model, compaginant la preservació de l’interès 
patrimonial amb la instal·lació dels equipaments que necessiten els veïns de la 
zona i també amb l’ús públic del solar. En conseqüència, se sumen a aquesta 
declaració d’ERC i avança el vot a favor. 

Tanmateix, critica que es tracta d’un projecte que porta quaranta anys de 
retard, imputable a una manca de diàleg institucional i a què es tracta d’un 
assumpte que mai no ha estat prioritari per als governs de la Generalitat. Per tant, 
els sorprèn que presenti aquesta iniciativa un parit que actualment forma part del 
govern català i que pot fer molt per impulsar-la. 

Destaca que és requisit indispensable que abans d’iniciar el projecte en l’espai 
de la Model, la Generalitat construeixi els nous centres penitenciaris previstos a la 
Zona Franca; alhora que recorda que l’Ajuntament ja ha adquirit els terrenys de la 
presó Model per quinze milions d’euros i unes condicions draconianes. Per tant, 
subratlla que ara és el torn d’actuació de la Generalitat, motiu pel qual aprofita 
aquesta intervenció per instar ERC, i també el govern de Catalunya, que faci 
arribar al Parlament de Catalunya la demanda de construcció del centre obert a 
què s’haurien de traslladar els interns que encara són a la presó Model, atès que si 
no és així no es pot endegar cap projecte en aquell solar. 

De tota manera, adverteix que no s’aconseguirà res si no és amb acords i diàleg 
entre les dues administracions; i reitera que cal trobar una sortida a la situació de 
bloqueig que fa quatre dècades que dura. 

En conseqüència, insta els governs de l’Ajuntament i de la Generalitat perquè en 
el marc de les seves competències desencallin la situació. 

 
El Sr. Mòdol manifesta que el seu, òbviament, està a favor de la construcció de 

tots els equipaments necessaris, no només a l’Eixample sinó en tots els barris de la 
ciutat. 

Tanmateix, pregunta al Sr. Bosch si és possible que, alguna vegada, les 
propostes que formula el seu grup tinguin a veure amb el municipi i les inversions 
municipals, ja que té la mania de fer-los votar inversions que corresponen a 
Generalitat, de manera que els demana que se centrin en les situacions reals que, 
en aquest cas concret, és que mentre no es traslladi la presó –que el mandat 
anterior no es va fer per una decisió del govern de CiU– els edificis dels 
equipament no es poden ubicar enlloc. I els retreu que plantejar-ho com ho fan és 
enganyar els veïns. 

Insisteix, doncs, a demanar-los que facin propostes que siguin competència de 
l’ajuntament de Barcelona. 

Recorda, en aquesta línia, que el grup del PSC va fer una abstenció estratègica 
quan es va demanar una inversió de 25 milions d’euros per a la finalització de la L9 
de metro, una xifra que a dia d’avui puja ja a 45 milions, atès que la Generalitat 
no té intenció de invertir-hi ni un cèntim. 

Retreu al grup d’ERC que sistemàticament porti assumptes al Ple que no són 
competència municipal, i que vengui irrealitats als veïns, de manera que reclama 
que tingui més responsabilitat, malgrat que avança el vot a favor de la proposició, 
com no podria ser d’altra manera. 

 
El Sr. Fernández Díaz addueix que de la mateixa manera que tots els grups 

estan a favor del trasllat de la presó Model per alliberar el solar per fer-hi 
equipaments, coincideix amb què l’assumpte que avui planteja el grup d’ERC és 
una presa de pèl als veïns. I considera que la manera com ho ha plantejat el Sr. 
Bosch i la transacció acceptada no fan altra cosa que agreujar encara més aquest 
engany als veïns. 

Pregunta al grup proposant, i al govern que hi ha presentat la transacció, si 
defensen la vigència del conveni del 2014 signat per l’alcalde Trias, que establia 
una forma de finançament i uns aspectes concrets sobre el trasllat de la Model i la 



NÚM. 15 20-5-2016 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA 2609 
 

construcció d’equipaments. Entén que si la resposta d’ERC i del govern no són 
coincidents es demostrarà sense embuts la presa de pèl. Per tant, avança que el 
seu grup farà un vot d’abstenció, i reitera una vegada més que sense trasllat de la 
presó no hi ha equipaments possibles i, d’entrada, cal que el govern municipal 
confirmi si avala o no el conveni esmentat, que una majoria d’aquesta cambra va 
refusar perquè no estava disposada a què la ciutat hagués de pagar una part del 
solar de la Model, que ja havia pagat anys abans mitjançant la cessió gratuïta d’un 
solar a Diagonal-Llull. I remarca que van expressar clarament que no comprenien 
com Barcelona, amb solidaritat penitenciària centenària que ha exercit sense 
cobrar res per tenir l’equipament, ara havia de pagar entre 24 i 29 milions d’euros 
per a la construcció del nou centre penitenciari de règim obert. 

Reclama al Sr. Bosch que respongui aquesta qüestió i el convida a deixar de 
vendre fum, i afegeix la pregunta de si ERC, que governa la Generalitat en coalició 
i que té el suport de la CUP, pensa destinar alguna partida pressupostària el 2016 
per materialitzar el trasllat de la Model i que es pugui iniciar la construcció dels 
equipaments. 

 
La Sra. Rovira enceta la seva intervenció amb una salutació als veïns i veïnes de 

l’Eixample presents en aquesta sessió, i aclareix, arran de diverses al·lusions en 
intervencions anteriors, que la CUP-Crida Constituent no està al govern de la 
Generalitat, ni CUP-Capgirem al govern de la ciutat. 

Dit això, manifesta que aquesta proposició que els ocupa és una vegada més un 
gest de cara a la galeria, que pressuposa uns equipaments acordats el 2009 
mitjançant un procés participatiu deficient i qüestionable segons algunes entitats 
de l’Eixample; i que cal tenir en compte que els resultats de la negociació del Pla 
director del 2009 es van produir en un altre context sociopolític i econòmic i una 
planificació que no es poden extrapolar a l’actualitat per el seu desajustament a la 
realitat. 

Afegeix la consideració que l’elaboració del Pla director no va incidir directament 
en la problemàtica real de la presó Model, que és principalment el desallotjament 
de la instal·lació i la reubicació dels interns. 

Destaca la hipocresia demostrada ara per ERC presentant aquesta proposició i la 
de CiU ateses les vinculacions d’aquesta qüestió amb la Generalitat, ja que tot el 
projecte de la Model està pendent de la construcció del nou equipament a la Zona 
Franca que haurà d’acollir els presos que encara resten a la Model; i recalca que 
aquesta infraestructura depèn directament de la Generalitat que, malgrat que ha 
assumit el compromís de finalitzar el procés de trasllat el 2017, ha confirmat 
mitjançant el Conseller d’Economia, el Sr. Oriol Junqueras, que això no entrava en 
el terreny de les seves prioritats. 

En conseqüència, es ratifica en què una vegada més es juga amb el cinisme i la 
hipocresia. 

Fa avinent que entre els col·lectius i les entitats veïnals s’està generant la 
plataforma ciutadana per la recuperació de l’espai de la Model, i que ja ha activat 
diverses reivindicacions que consideren que aquest ajuntament ha de recollir. 
Esmenta entre aquestes reivindicacions el desallotjament de la presó Model en el 
termini previst del 2017; que s’iniciï un nou procés participatiu que renovi l’acord 
del 2009; que l’elaboració del nou Pla director es materialitzi amb una participació 
àmplia i oberta, i no a porta tancada amb els entitats més afins a alguns partits 
polítics; i que es debati l’ús de tot el solar, eliminant les reserves d’edificis que va 
fer la Generalitat. 

En conseqüència, justifica el vot d’abstenció del seu grup, d’una banda per la 
hipocresia que demostra una vegada més el grup d’ERC i, d’altra banda, perquè 
subscriuen que es tirin endavant les iniciatives mitjançant un procés participatiu 
real. 

 
La Sra. Sanz agraeix al grup proposant que hagi acceptat les esmenes del 

govern municipal en la direcció d’aclarir els aspectes de les competències i altres 
vinculades als equipaments. 

Quant a les competències, assenyala que ha quedat palès que la transformació 
de la Model no depèn només de la voluntat política del govern de la ciutat, que ha 
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demostrat en diverses ocasions. En aquest sentit, recorda que ha manifestat que 
farien tot allò que estigués a les seves mans en l’àmbit de les seves disponibilitats i 
competències per la transformació de la Model i de l’entorn a fi de recuperar l’espai 
per al barri. 

Observa que tots estan d’acord amb què la Model esdevingui un espai 
d’equipaments, cosa que implica el trasllat dels interns i internes d’aquesta presó, 
de la Trinitat Vella –en un territori que també reivindica històricament un projecte 
urbanístic– i de Wad Ras a l’equipament previst a la Zona Franca. 

Per tant, està absolutament d’acord que cal traslladar aquesta proposició a la 
Generalitat, i que sigui el seu govern i el Parlament de Catalunya els qui es 
comprometin en el desenvolupament del projecte. 

Subratlla que el govern municipal està en plena disposició de tractar amb la 
Generalitat a fi de d’establir nous acords que permetin, en el mínim temps 
possible, accelerar l’operació, i afirma que tenen molt clares les competències de 
cada administració. 

Reitera, doncs, la disposició del govern a acarar aquest repte, convençut que 
comptarà amb el suport del grup d’ERC, mentre que el de CiU ja els ha fet saber 
que consideren que és l’Ajuntament qui ha de finançar la transformació de l’àmbit 
de la Model. I recorda que estan tractant amb la Generalitat la revisió de tots els 
acords presos en el protocol signat l’octubre de 2014, tal com va instar el Plenari 
del Consell Municipal a l’anterior govern. 

Finalment, remarca que en la proposició s’expressa la necessitat d’elaborar el 
Pla director de la Model que determini el llistat d’actuacions, provinents de l’estudi 
fet el 2009 amb la participació de veïns i veïnes, i considera que cal revisar-lo 
perquè els equipaments responguin a les necessitats actuals expressades pel 
veïnat de l’esquerra de l’Eixample i de tot el Districte atès que serà un equipament 
de centralitat. 

 
El Sr. Bosch diu als grups del PSC, de Ciutadans i el PP que no es preocupin per 

la Generalitat perquè està fent la feina que li pertoca, i els assegura que ho 
constataran aviat. 

Observa a la Sra. Vila que l’escola Entença no hi és físicament, però ja s’estan 
fent les preinscripcions i es posarà en marxa en barracons el setembre vinent, un 
fet que entén que preocupa tothom. 

Al Sr. Mòdol, li demana que expliqui als veïns que els equipaments que han 
d’anar al solar de la presó Model no són matèria ni preocupació de l’Ajuntament. I 
admet que tenen la mania de servir la ciutat sempre, i de posar-se d’acord amb 
qui convingui per tal d’afavorir-la.  

Puntualitza també, arran de la intervenció del regidor del PSC, que entén que 
s’ha confós en parlar de la L9 quan en realitat es referia a la L10. 

Recomana al Sr. Fernández Díaz que no s’enfadi tant, i que no dinamiti un acord 
que és possible. 

 
La Sra. Vila manifesta que, malgrat que la resposta del govern municipal és 

absolutament decebedora, el seu grup continuarà donant suport a aquesta 
iniciativa per responsabilitat, perquè consideren que cal cercar el màxim consens 
per continuar avançant; i puntualitza que el fons de la proposta requereix que es 
tirin endavant els acords presos i que es doni resposta al conjunt d’equipaments 
previstos. 

Entén que la Sra. Sanz ha assumit avui el paper de rentar-se les mans i esgrimir 
que l’operació és competència d’una altra administració i, per tant, mira cap a una 
altra banda i no dóna respostes a la voluntat de recuperació d’un espai dels veïns 
de l’esquerra de l’Eixample. 

Confirma que la Generalitat ha fet els deures, que el Conseller ha pres un 
conjunt de mesures concretes, i que ara toca al govern municipal complir amb la 
seva part i que reconegui que l’anterior govern municipal va arribar a l’acord que 
els diners que avançava l’Ajuntament es recuperaven amb els lloguers, de manera 
que no s’esmerçaven a fons perdut. 

Entén que la inactivitat del govern municipal en aquest cas, com en d’altres, 
reflecteix que no té un model urbanístic, i que no pren decisions que tindran 
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efectes a llarg termini. Per tant, li demana responsabilitat i que repensi el projecte, 
si s’asseu a dialogar amb ERC, i li doni llum verda. 

 
El Sr. Blanco replica a la Sra. Vila que la seva intervenció no resulta creïble 

després del pas de tants governs de CiU per la Generalitat. 
Dit això, ofereix a la Sra. Sanz el suport del seu grup per tot el que sigui 

reclamar a la Generalitat el compliment de les seves obligacions. 
 
El Sr. Mòdol retreu al Sr. Bosch que continuï mentint als veïns pel que fa als 

compliments de la Generalitat, i augura que el temps que li queda a l’actual govern 
no serà gaire. I suggereix que es podrien plantejar de declarar Barcelona ciutat-
estat, atès que ha d’assumir les incompetències de la Generalitat. 

Considera que els veïns i veïnes presents han comprès que estan a favor de 
qualsevol construcció d’equipaments, i recorda que projecte de la Model es va 
bastir amb un govern socialista, aturat pel govern de CiU en frenar la construcció 
de l’equipament penitenciari a la Zona Franca. 

 
El Sr. Fernández Díaz respon que la conclusió del seu grup arran d’aquesta 

proposició és que el trasllat de la presó i la construcció dels nous equipaments 
continuen sense data, sense assignació de recursos i sense acord entre 
l’Ajuntament i la Generalitat. 

 
S’aprova la proposició / declaració de grup en debat sis abstencions –emeses 

pels Srs. Fernández Díaz i Mulleres i la Sra. Esteller , i també pel Sr. Garganté i les 
Sres. Lecha i Rovira–, i trenta-cinc vots a favor de la resta de membres del 
Consistori amb el text transaccionat següent: 

 
El Plenari del Consell Municipal acorda: Que el govern municipal es comprometi, 

en la mesura de les seves possibilitats I competències, per tal de tirar endavant el 
futur Pla Director de Transformació de la Presó Model, amb la finalitat de garantir 
la construcció dels equipaments previstos en l'actual emplaçament els quals han de 
permetre millorar qualitativament i quantitativament les dotacions públiques 
existents. Aquest futur Pla Director, hauria de tenir presents les propostes que es 
recullen en l’estudi de l’any 2009 Criteris I continguts per a la redacció del pla 
director de transformació de la presó Model de Barcelona, on es proposen 
actuacions que impliquen a les dues administracions competents, Ajuntament de 
Barcelona I Generalitat de Catalunya: - CEIP de dues línies amb una capacitat per 
a 450 alumnes amb una superfície construïda de 4.703 metres quadrats en planta 
baixa més tres plantes.- Escola bressol d'una línia amb capacitat per a 80 infants, 
amb una superfície construïda de 460 metres quadrats en planta baixa. - 
Residència de gent gran i centre de dia, amb una superfície construïda de 5.089 
metres quadrats en planta baixa més tres plantes. - Casal per a joves, amb una 
superfície construïda de 2.762 metres quadrats en planta baixa més tres plantes. - 
Equipament esportiu, amb una superfície construïda de 5.551 metres quadrats en 
planta baixa més dues plantes sota rasant. - Aparcament soterrat de 200 places en 
tres plantes soterrades amb una superfície construïda de 16.153 metres quadrats. 
- Equipament de Salut mental, a partir de les conclusions obtingudes en el marc de 
la taula de salut mental. Amb una superfície construïda de 5.753 metres quadrats 
en planta baixa més tres plantes. - Espai Memorial, que ha de tenir com a finalitat 
mantenir viva la memòria històrica de la presó Model. Serà un espai de divulgació 
però també de conservació i de recerca, amb una espai construït de 1.378 metres 
quadrats en planta baixa més dues plantes. 

 
Del Grup Municipal Socialista 
 
Pp 4. El Plenari del Consell Municipal de l'Ajuntament de Barcelona acorda 

impulsar l'elaboració d'un Pla Integral contra el maltractament, l'assetjament i 
l'abús, per a infants, adolescents i joves que tingui com a objectius: - Declarar 
Barcelona ciutat de Tolerància Zero en el maltractament, l'assetjament i l'abús i fer 
la xarxa d'equipaments municipals de proximitat espais lliures, segurs i de 
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protecció de situacions de maltractament, assetjament i abusos. - Realitzar la 
diagnosi de la realitat actual, analitzant les bones pràctiques que ja existeixen i 
dotant als equipaments de proximitat municipal i als seus professionals de les 
eines pertinents (formatives, circuits, protocols ...). - Implantar un telèfon segur 
com un punt gratuït de denúncia, informació i assessorament, confidencial i 
protegit. - Fer una campanya institucional que mostri el compromís i la lluita 
contra tota situació de maltractament, assetjament i abusos de la ciutat. 

 
El Sr. Collboni agraeix la presència dels pares i mares, especialment la del Sr. 

Manuel Barbero, preocupats pel maltractament, l’assetjament, l’abús, en definitiva, 
d’infants i joves; també saluda els representants de l’associació Vicki Bernadet i 
totes les entitats de la ciutat que s’han sumat a la proposició que avui presenta el 
grup del PSC. 

Seguidament, llegeix un fragment de l’article d’Emma Riverola publicat avui 
mateix pel diari El Periódico, que entén que il·lustra molt bé el que vol expressar 
en presentar aquesta iniciativa: “El mal a veces quiere exhibirse, entonces busca la 
sangre, las lágrimas o los gritos para hacerse fuerte, para que todos sintamos su 
presencia, para que seamos conscientes de nuestra vulnerabilidad. Otras veces el 
mal huye de los focos y del estruendo, un parásito que se cuela bajo la piel de la 
víctima invadiendo su mente, paralizando su voluntad. 

Durante décadas, el mal se deslizó sigiloso por los despachos, las aulas y los 
pasillos de las escuelas Maristas. Era un mal que exigía silencio; lo consiguió 
siempre de los directores de los centros y también de la mayoría de las víctimas, 
incapaces de romper el mutismo de una falsa culpabilidad.” 

Remarca que es tracta d’un mal present a la societat des de fa massa temps, i 
esmenta dades esfereïdores pel que fa a l’abús i l’assetjament, especialment 
contra aquells col·lectius que pateixen l’abús de poder, com els infants, els 
adolescents i els joves, com les dones, gais, lesbianes, transsexuals; és a dir, 
estan parlant dels diferents que pateixen abús de poder. Concreta aquest abús de 
poder amb dades com que el 57% dels joves LGTBI menors de 25 anys reconeixen 
haver patit abusos i assetjament; que un 35% dels joves que practiquen esport 
federat a Catalunya ha patit algun tipus d’assetjament o abús; que un 33% dels 
nois que estan als centres d’acollida també n’ha patit; o que un 14,5% de les noies 
joves a Barcelona han estat assetjades sexualment al carrer. 

Indica que aquestes són dades de la societat pretesament igualitària, justa, 
transparent, moderna i oberta en què viuen, i que els interpel·len com a 
representants públics de la ciutadania. Afirma que aquesta situació no pot 
continuar, que aquest mal que “vol silenci”, basat en l’abús de poder, exigeix una 
resposta contundent dels poders públics. 

En aquest sentit, fa avinent que el Síndic de Greuges, el Sr. Ribó, ahir mateix 
denunciava la manca de coordinació institucional per donar una resposta a aquest 
problema d’abús sexual i assetjament contra els diferents, contra les persones 
febles. Per aquest motiu, agraeix les esmenes formulades pels grups de CiU, de 
Ciutadans, de Barcelona en Comú i del PP a la proposició, amb la qual des d’aquest 
Ple eleven la veu per dir que escolten aquesta exigència i que proposen mesures 
contundents en l’àmbit propi de les competències d’aquest ajuntament, que són els 
equipaments. I, en conseqüència, demana declarar Barcelona ciutat de tolerància 
zero a la violència, l’assetjament i l’abús, i fer de la xarxa d’equipaments 
municipals un espai segur, amb una diagnosi ben feta i amb protocols d’actuació i 
de resposta ràpida que puguin evitar que en el futur es reprodueixin xifres com les 
que abans ha esmentat. 

 
La Sra. Fandos manifesta que per parlar dels drets dels infants, dels adolescents 

i dels joves podrien fer referència a convencions de les Nacions Unides i diferents 
lleis o plans, però considera que tots estaran d’acord amb què tot i la feina feta en 
el camp de la protecció a la infància, l’adolescència i la joventut els darrers trenta 
anys des de les administracions i altres estaments la realitat demostra, com ara ha 
palesat el Sr. Collboni, que no s’ha assolit l’objectiu pretès de protecció total. 

Per tant, com a administració pública i força política, entenen que han de 
demanar disculpes a totes aquelles persones a qui quan eren infants, adolescents o 
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joves no van saber protegir com hauria calgut. En conseqüència, expressa el 
suport a les persones que en algun moment de la seva vida han estat víctimes 
d’abusos, assetjament o maltractament. I posa en valor i reconeix la valentia de 
les persones que han alçat la veu amb testimonis que palesen que encara resta 
molta feina per fer per assegurar els drets dels infants, adolescents i joves, 
algunes de les quals els acompanyen avui. 

D’altra banda, considera que també han d’aprendre dels errors passats a fi de 
fer les coses millor de cara al futur; a més, diu que han de tenir en compte que les 
propostes que avui planteja el grup del PSC constaten que cal continuar posant 
l’accent en aquest àmbit. 

Subscriuen, doncs, que Barcelona ha de ser una ciutat amb tolerància zero 
quant a maltractaments, assetjaments i abusos; i afirma que s’imposa reforçar tots 
els recursos existents, amb millor coordinació entre serveis i administracions, 
creant tots els canals que siguin necessaris. Igualment, indica que cal continuar 
donant suport a les entitats i alerta que es tracta d’un assumpte en què no poden 
escatimar esforços i actuacions consensuades per tothom. 

 
La Sra. Barceló saluda en primer lloc les entitats que avui són presents en 

aquest Ple i el Sr. Manuel Barbero als quals expressa el suport del seu grup per la 
lluita que duen a terme i el patiment que han experimentat en primera persona. 

Destaca que les administracions públiques han de ser eficients en la intervenció i 
prevenció del maltractament, assetjament i abús, i assenyala que l’OMS declara 
que una quarta part de les persones adultes manifesta haver patit maltractament 
físic en la infància; una de cada cinc dones, i un de cada tretze homes confirmen 
haver patit abusos sexuals en aquesta etapa de la vida. Afegeix a aquestes dades 
l’estudi que la UE va fer el 2012 en què es constatava que el 50% de persones 
LGTBI havien patit discriminació o assetjament per la seva condició sexual i que 
únicament un 10% havia gosat denunciar-ho. I recalca que els estudis posen de 
manifest que un 60% de les persones que pertanyen a aquests col·lectius han 
viscut alguna mena de discriminació o hostilitat en l’àmbit laboral. 

Afegeix que segons un estudi de l’Institut d’Innovació Educativa i 
Desenvolupament, un 53,7% de les víctimes d’assetjament escolar presenten 
símptomes d’estrès posttraumàtic; el 50,8% pateix depressió i el 53% té una 
imatge negativa de si mateix. 

Igualment, adverteix que no es pot oblidar que els efectes de l’assetjament 
escolar no només resulten nocius per als qui els pateixen, sinó que abasten també 
als agressors, que veuen reforçada la seva conducta antisocial i les seves 
pràctiques intimidatòries, generant un model de conducta que poden replicar al 
llarg de tota la vida. 

Remarca, per tant, que quan una persona i el seu entorn familiar pateixen 
aquestes situacions han de disposar d’ajuda i eines de fàcil accés, cosa que implica 
la coordinació entre administracions; i subratlla que en la intervenció la detecció és 
clau a més de la rapidesa en l’actuació. 

Per tot plegat, manifesta que consideren adequada la creació d’un canal segur 
com apunta la proposició. I remarca que és essencial que les persones tinguin 
facilitat per poder denunciar i expressar la situació per què passen, tenint en 
compte que en moltes ocasions tenen sentiment de culpabilitat. 

En conseqüència, afirma que s’ha de posar l’accent en la prevenció, motiu pel 
qual agraeix al grup del PSC que hagi acceptat l’esmena proposada per Ciutadans 
en aquesta línia i centrada en l’àmbit escolar. En aquesta direcció, el criteri de 
l’OMS pel que fa a la prevenció del maltractament infantil és el tractament 
multisectorial; i que s’han revelat com a eficaços els programes que presten 
atenció als pares i que aporten coneixement i tècniques positives per establir un 
vincle amb el seus fills i filles. 

Puntualitza, igualment, que en la prevenció és fonamental treballar tots els 
elements protectors de vulnerabilitat. Demana, per tant, que es doni continuïtat a 
les mesures preventives, atès que la prevenció ha de ser a llarg termini i no pas 
puntual. 
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La Sra. Benedí expressa en primer lloc el suport i l’agraïment del grup d’ERC a 
totes les entitats que avui els acompanyen, i al Sr. Manuel Barbero, per la seva 
lluita incasable. 

Manifesta que arran els casos d’abús a menors ocorreguts als Districtes de 
Sants-Montjuïc i de Les Corts per part de membres de la comunitat educativa dels 
Maristes, i de la informació d’aquests casos als mitjans de comunicació, s’ha 
produït una major conscienciació social davant d’aquesta realitat i la consegüent 
necessitat de protegir els i les menors d’assetjaments, maltractaments i abusos 
sexuals.  

Declara que aquests fets no es poden silenciar ni invisibilitzar ni ara ni mai; per 
tant, consideren convenient elaborar un pla integral contra el maltractament, 
l’assetjament i l’abús d’infants, adolescents i joves LGTBI, i un protocol d’actuació 
en abusos sexuals i altres maltractaments, i avança que en la Declaració 
Institucional que han presentat en aquesta mateixa sessió així ho proposen. 

Posa en relleu que els infants, els adolescents i majors de divuit anys LGTBI són 
col·lectius especialment vulnerables als assetjaments, per la qual cosa s’imposa 
protegir-los en qualsevol situació de risc en el seu entorn personal, familiar, social i 
escolar a fi de garantir el seu desenvolupament integral en tots els nivells. Fa notar 
que cal partir de la base que els maltractaments no són actes aïllats de brutalitat, 
sinó que s’han de contextualitzar en el conjunt d’actuacions i omissions negligents 
que minoren els drets de les persones. Subratlla que la finalitat essencial és la 
protecció de la infància, l’adolescència i el col·lectiu de joves LGTBI davant de les 
situacions de risc amb què es poden trobar i que poden generar diversos tipus de 
maltractament físic, psíquic, sexual o homofòbic. Afegeix que això també implica la 
millora de la coordinació entre les institucions i afavorir les garanties processals, 
assistencials i de protecció, i que les actuacions que es duen a terme amb la 
persona menor siguin les estrictament necessàries a fi d’evitar la repetició de 
diligències, declaracions i exploracions que no fan altra cosa que agreujar la seva 
situació emocional. 

En conseqüència, precisa que la protecció d’aquest dret exigeix no només 
coordinar les actuacions i alleujar l’impacte ocasionat en l’infant, adolescent i els 
qui pertanyen al col·lectiu LGTBI quan ja s’ha produït una agressió, sinó també en 
la prevenció precoç dels riscos i en una fase posterior fer un seguiment adequat de 
la víctima. 

Manifesta que no només estan d’acord amb la proposició del grup del PSC, sinó 
que aprofiten per instar el Consorci d’Educació de Barcelona i els altres agents 
afectats a la revisió, millora i aplicació dels protocols per tal de prevenir nous casos 
d’abusos, maltractaments i assetjaments. 

Avança, doncs, el vot favorable a la proposta, entenent que tota contundència 
és poca en la lluita contra aquestes situacions.  

 
La Sra. Esteller també saluda i agraeix la tasca del Sr. Manuel Barbero i de les 

associacions que els acompanyen, als quals fa avinent el suport de l’Ajuntament i 
del seu grup en concret. 

Es felicita per la proposició presentada pel grup del PSC i expressa el desig que 
obri camí per poder declarar Barcelona un àmbit de tolerància zero amb els 
maltractaments.  

Destaca la necessitat de la prevenció i d’una actuació ràpida, així com reduir al 
màxim els riscos per aconseguir que les escoles siguin entorns segurs, cosa que 
inclou protocols eficients i un treball intersectorial i multidisciplinari a fi que tota la 
comunitat educativa tingui la formació adequada per poder identificar 
maltractaments; així com dotar les famílies de la formació i els instruments perquè 
puguin detectar quan es produeix una situació d’aquesta mena. 

Ratifica que cal abordar tots aquests aspectes d’una manera coordinada entre 
les administracions. Reconeix que s’està treballant en aquest sentit, i posa com a 
exemple el pla estratègic escolar aprovat el 20 de gener d’enguany per part de 
l’estat i els plans aprovats per la Generalitat. 

Insisteix en la importància del telèfon per donar assessorament i respostes 
ràpides i de totes aquelles eines que contribueixin a agilitar la denúncia i facilitin 
un suport immediat a les víctimes. 
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Diu que confia, doncs, que amb aquesta xarxa adreçada a la tolerància zero als 
assetjaments, maltractaments i abusos, juntament amb altres accions que també 
hi van encaminades, puguin evitar que es tornin a repetir aquesta mena 
d’actuacions. 

 
La Sra. Rovira manifesta el suport sincer del grup de la CUP a les famílies que 

els acompanyen avui. 
Tot seguit, recorda que, d’ençà del novembre, CUP-Capgirem Barcelona 

juntament amb altres moviments de la ciutat van presentar una proposta per 
treballar les violències masclistes, contra les dones i LGTBI, de manera que 
consideren que la proposició del grup del PSC hauria d’entrar en l’estratègia contra 
la violència, l’assetjament i l’abús contra infants, adolescents i joves. Igualment, 
recorda que el mateix govern de Barcelona en Comú va presentar una mesura de 
govern per a l’abordatge de les violències masclistes, que tenen constància que 
s’està desenvolupant. 

Remarca que algunes de les qüestions que van presentar en aquella ocasió i que 
van quedar recollides en la mesura de govern, entre les quals iniciar una 
campanya de conscienciació a la gent jove de la ciutat sobre els efectes del model 
de relacions sexuals i afectives; demanaven de posar en marxa mesures per 
prevenir i abordar casos en què la violència simbòlica resta invisibilitzada, com ara 
els casos de violència masclista entre joves anomenada 2.0; o també el control 
d’amenaces i coaccions a les persones per la seva condició de dones o per 
orientació sexual. 

Afegeix que el seu grup defensa l’establiment de mecanismes pertinents per 
garantir que en els espais de titularitat pública i en l’espai públic no se cedeixen 
espais per a publicitat amb contingut sexista, ni que fomenti o perpetuï la 
discriminació. 

Igualment, declara que també consideraven important articular una campanya 
de conscienciació i prevenció del bullying masclista, establir protocols reals i 
homogenis per a la resolució de conflictes, juntament amb la formació de la 
comunitat educativa de manera integral, així com a les plantilles dels diferents 
serveis municipals, garantint-los també bones condicions laborals. 

Creuen que aquestes mesures s’han de treballar també amb els col·lectius 
existents que diàriament treballen amb aquests casos, i amb el conjunt del 
moviment feminista i LGTBI a fi d’anar trobant eines per acarar aquestes 
situacions que, recorda, són conseqüència d’una hegemonia cultural i d’un sistema 
patriarcal que cal erosionar. 

Denuncia, finalment, que la llei ha propiciat la prescripció de molts d’aquests 
casos. 

 
La Sra. Pérez agraeix la iniciativa de presentar aquesta proposició al grup del 

PSC, així com les transaccions posteriors que han permès el text definitiu que té 
l’ànim de propiciar el treball conjunt; igualment, agraeix la presència d’entitats, 
veïns i veïnes de Les Corts i de les famílies, en particular la del Sr. Manuel Barbero, 
per la seva dura lluita. 

Manifesta que per al govern municipal combatre les violències és combatre les 
desigualtats, entenent que en algun moment de la vida tothom és vulnerable i 
necessita la protecció d’altri, viure en entorns segurs i sans des del punt de vista 
físic i psicològic, i reconeix que alguna cosa falla quan apareixen violències 
específiques contra col·lectius determinats. 

Precisa que la perspectiva integral en l’abordatge de qualsevol tipus de violència 
és clau, considerant Barcelona com a ciutat cuidadora. 

Això no obstant, observa que no es poden equiparar violències, com ara la 
violència de gènere amb les seves causes i dinàmiques, amb les violències envers 
les persones grans, i per aquest motiu s’han dissenyat algunes estratègies 
específiques. Així, estan desenvolupant l’estratègia de prevenció del sexisme, 
presentada en la mesura de govern a què s’ha referit la Sra. Rovira, amb línies 
específiques per a infants, adolescents i joves, i també per raó de LGTBI fòbia. 
Afegeix que també compten amb un protocol per abordar el maltractament a les 
persones grans; en casos d’abús sexual a menors per part d’educadors en centres 
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educatius s’estan estructurant polítiques en tres eixos, amb el principi de 
transparència, legalitat i el principi d’atenció psicològica, i el Consorci d’Educació 
impulsa convenis per donar suport a les víctimes i les seves famílies.  

Tanmateix, adverteix que calen més eines i esforços, i que tenen el repte de 
dissenyar conjuntament el Pla de drets de la infància i l’adolescència, així com el 
Pla de joventut, i consideren que aquest és un bon moment per recollir la garantia 
del dret de viure sense violència, ni abusos ni assetjament. 

Afegeix que estan organitzant la primera jornada per aglutinar els diferents 
actors implicats, entre els quals els dels àmbits esportiu, educatiu, sanitari, així 
com dels equipaments municipals, per debatre les actuacions i la disponibilitat 
d’eines per a la detecció i l’acompanyament en casos d’abusos a menors, 
juntament amb la introducció de la formació de professionals a primera línia. 

 
El Sr. Collboni considera que no hi ha gaire res més a afegir a les intervencions 

precedents i agraeix les aportacions fetes. Reitera el reconeixement a la lluita de 
persones i entitats respecte a aquest assumpte. 

Admet que avui es fa un pas important perquè allò que fins ara es considerava 
un problema de l’àmbit privat amb actuacions com aquestes s’elevi a la categoria 
de públic de problema social que s’ha d’abordar des dels poders públics. 

Reprenent l’article d’Emma Riverola a El Periódico, remarca que aquest 
problema no vol silenci i que la pretensió social ha de ser posar-hi llum i solucions; 
i que els infants i adolescents que en ocasions viuen amb normalitat situacions que 
no en són, de normals, han de saber que a més de comptar amb la família i 
l’entorn més proper per ajudar-los, hi ha uns poders públics disposats a fer-ho. 

 
S’aprova, per unanimitat, la proposició / declaració de grup en debat amb el text 

transaccionat següent: 
 
El Consell Plenari de l’Ajuntament de Barcelona acorda impulsar l’elaboració 

d’una estratègia contra la violència, l’assetjament i l’abús d’infants, adolescents i 
joves en el marc dels Plans de drets d’aquests col·lectius, que tingui com a 
objectius: - Declarar Barcelona ciutat de Tolerància Zero en la violència, 
l’assetjament i l’abús i fer la xarxa d’equipaments municipals de proximitat espais 
lliures, segurs i de protecció de situacions de violència, assetjament i abusos. - 
Realitzar la diagnosi de la realitat actual, analitzant les bones pràctiques que ja 
existeixen i dotant als equipaments de proximitat municipal i al seus professionals 
de les eines pertinents (formatives, circuïts, protocols...). - Implantar un canal 
segur com un punt gratuït de denuncia, informació i assessorament, confidencial i 
protegit, en coordinació, si s’escau, amb d’altres servei d’atenció a les víctimes 
existents a Catalunya i l’Estat. - Fer una campanya institucional de prevenció en 
els àmbits educatiu, esportiu orientades als infants, adolescents i joves i el seu 
entorn per tal de prevenir la violència, abusos i assetjaments 

 
Del Grup Municipal del Partit Popular 
 
Pp 5.- El Plenari del Consell Municipal acorda: Instar al Govern municipal a 

iniciar els tràmits, en aquells casos en què no s'hagi fet ja, per desallotjar els 
immobles de titularitat municipal que estan ocupats il·legalment a la ciutat de 
Barcelona, i en paral·lel procedir a definir els usos previstos per aquests immobles 
així com assignar els recursos econòmics suficients per posar en servei els edificis 
amb els nous usos socials en favor de veïns i dels barris. 

 
El Sr. Fernández Díaz posa de manifest que amb el nou mandat municipal estan 

proliferant les ocupacions d’immobles, amb una gran intensitat les darreres 
setmanes. 

Recapitula que el mandat es va iniciar amb l’ocupació de l’edifici municipal 
anomenat Transformadors, destinat en principi a equipament per a gent gran; i les 
darreres setmanes s’han produït noves ocupacions il·legals d’immobles municipals 
entre els quals l’antiga comissaria de Gràcia, que ha de ser habitatge o centre 
cívic, les antigues casetes de Torres Garcia al carrer Hort de la Vila, a Sarrià; 
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ocupacions als carrers Segre de Sant Andreu, o la molt recent al carrer Sant 
Bernat, a Ciutat Vella, de l’antiga escola d’adults. 

Considera que aquests fets demostren, d’una banda, que s’està privant d’usos 
socials, habitatge públic, centres cívics, equipaments per a gent gran, urbanització 
i obertura d’espais per millorar la qualitat de vida dels barris; remarca que amb 
aquestes ocupacions s’estan impedint aquests usos municipals en cada vegada 
més districtes. 

En conseqüència, assenyala que el sentit de la proposició que presenten és que 
cal reaccionar, no només no consentint les ocupacions i promovent les accions 
legals necessàries per promoure el desallotjament dels ocupants irregulars. 
Addueix que la desídia municipal no pot ser el pretext per a aquestes ocupacions 
il·legals i, altrament, l’ajuntament de Barcelona, a més d’impedir les ocupacions, 
ha de destinar aquests immobles públics a l’ús social i de barri que reivindiquen els 
veïns. 

 
El Sr. Forn explica que han demanat reiteradament al govern que compleixi amb 

la seva obligació de protegir i defensar el patrimoni públic municipal. Precisa que la 
Llei de patrimoni de les administracions públiques exigeix que s’exerceixin les 
potestats administratives i les accions judicials procedents, dotant les 
administracions de potestats en la recuperació d’ofici. 

Això no obstant, retreu al govern municipal que no sempre hagi actuat amb la 
diligència necessària ni hagi emprat els instruments que li reconeix la llei, que 
determina que en cas d’ocupació il·legal l’administració té l’obligació d’actuar. 
Observa que si a aquest principi s’afegeix que moltes vegades la majoria 
d’ocupacions comporten molèsties de sorolls i altres problemes de convivència amb 
els veïns, encara resulta més sorprenent la manca de celeritat en l’actuació 
municipal. 

Diu que també estan d’acord amb el contingut de la proposició quant a definir 
els usos dels edificis i l’assignació de recursos econòmics suficients per a la seva 
posada en funcionament; per aquest motiu, afirma que els preocupa que alguns 
usos d’equipaments ja acordats amb els veïns, com és el cas del centre 
multifuncional de Transformadors, que incloïa un casal de gent gran, serveis per a 
entitats i una sala d’actes, ara estigui aturat perquè s’ha obert un nou procés 
participatiu, que encara retarda més els compromisos adquirits amb els veïns i les 
veïnes. 

En conseqüència, avança el suport a la proposició del grup del PP. 
 
La Sra. Barceló considera, d’entrada, que cal diferenciar l’actuació amb motiu de 

l’ocupació d’immobles de titularitat municipal.  
Assenyala que en els casos d’ocupació per part de persones en risc d’exclusió 

social, famílies amb infants o persones al seu càrrec que hagin perdut el seu 
habitatge, cal reallotjar-les garantint unes condicions d’habitatge saludable; per 
aquest motiu, entén que hauria de ser una prioritat que la ciutat disposi d’un parc 
d’habitatge social per donar resposta a les necessitats reals. 

Altrament, consideren convenient actuar en les ocupacions d’edificis i locals 
deshabitats sense consentiment de la propietat amb l’única voluntat de transgredir 
les normes. Posa de manifest que, sovint, aquesta mena d’ocupacions generen 
problemes de convivència amb el veïnat per l’ús inadequat i la manca de respecte 
a les normes de convivència comunitàries. 

Denuncia que aquest ajuntament no disposi d’un cens d’edificis de titularitat 
municipal; i convida el govern, a qui tant li agrada fer estudis descriptius, que 
elabori aquest llistat, atès que és indispensable saber amb què es compta si 
l’objectiu és donar un ús socials a aquests immobles. 

Remarca que per a una bona convivència cal establir un seguit de pautes; així, 
quan s’ocupa de manera il·legal un edifici de titularitat municipal es vulneren els 
drets del conjunt de la ciutadania, privant-la que en aquests immobles es puguin 
instal·lar equipaments necessaris al barri. 

Referint-se al cas concret de l’edifici de Transformadors, recorda que l’anterior 
mandat es va proposar que s’hi ubiqués un equipament al servei dels veïns i veïnes 
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de Fort Pienc i la dreta de l’Eixample, i subscriu l’ús polivalent que es va acordar i a 
favor del casal. 

Precisa que els veïns de Transformadors s’han queixat de les molèsties que 
genera l’ocupació il·legal de l’edifici que, recorda, té greus problemes estructurals 
que recomanaven la seva demolició. En aquest sentit, adverteix que l’Ajuntament 
ha de garantir la seguretat dels edificis de la seva propietat. 

Denuncia que el govern municipal no ha d’incitar ni permetre l’ocupació il·legal, i 
encara menys legitimar un fet consumat per la força, sobretot tenint en compte el 
greuge que això suposa per a la ciutadania que fa tots els passos legals per obtenir 
un habitatge social. 

Per tant, ratifica el compromís de Ciutadans amb les persones que perden el seu 
habitatge i la necessitat de disposar d’un parc d’habitatge social, però, altrament, 
manifesta que no poden permetre l’ocupació com a eina de transgressió de les 
normes que han de garantir la convivència ciutadana. 

 
El Sr. Coronas observa que l’assumpte de les ocupacions ha estat a bastament 

debatut en comissió i en ple, però entén que al grup del PP li agrada insistir-hi. 
Manifesta que el fenomen de l’ocupació és heterogeni, en alguns casos per 

necessitat d’habitatge i, en altres, per motius diversos. En conseqüència creu que 
no es poden posar totes les ocupacions al mateix sac a l’hora de fer una 
proposició. 

Confirma que no estan d’acord amb les activitats irregulars o les molèsties 
derivades d’una ocupació, però creu que cal ser capaços de diferenciar els motius 
per què s’ha produït, i valorar les molèsties generades. 

Puntualitza que el problema no sempre és l’ocupació, sinó no tirar endavant els 
equipaments previstos en els immobles municipals que propicien les ocupacions; 
per tant, entenen que cada cas d’ocupació s’ha de valorar individualment. 

Fa notar que el grup del PP sempre apel·la a la llei, especialment a l’article 47 de 
la Constitució espanyola, que recull que tots els espanyols tenen dret a gaudir d’un 
habitatge digne i adequat, i que els poders públics promouran les condicions 
necessàries i establiran les normes pertinents per fer efectiu aquest dret, regulant 
la utilització del sòl d’acord amb l’interès general per impedir l’especulació. 
Altrament, afirma que mai no ha vist que presentin un recurs al Tribunal 
Constitucional pels incompliments reiterats de diverses lleis i les execucions 
immobiliàries amb vistiplau de l’estat. 

Dit això, constata que caldria fer una feina preventiva, amb seguiment de les 
persones que han patit un desnonament; i, igualment, apunta que s’haurien de fer 
els concursos d’habitatge abans de la finalització de les promocions d’habitatge 
social. 

Assegura que estan satisfets que el consistori actual apliqui el protocol de 2013, 
i que segueixi les directrius de les Nacions Unides, atès que consideren que cal una 
interpretació garantista de les lleis i no pas autoritària. Puntualitza que aquest 
aspecte marca la diferència en la concepció de l’estat de dret que tenen les 
diverses formacions d’aquesta cambra. En conseqüència, afirma que estan d’acord 
amb què cal aplicar la llei, però sempre per resoldre els problemes de la ciutadania 
i no per crear-ne de nous. 

 
La Sra. Andrés manifesta que per al seu grup abordar l’ocupació d’immobles de 

titularitat pública és el mateix que fer-ho sobre l’ús i el destí d’aquests edificis, que 
ha de ser públic, decidit participadament, regulat amb transparència i participació, 
cívic i al servei de la ciutadania. 

Per aquest motiu, adverteix que cal garantir la disponibilitat i utilitat de tots els 
immobles i espais de titularitat municipal, cosa que, en primer lloc, implica decidir 
l’ús que se’ls donarà. Diu que, en aquest cas, els regidors i regidores de Districte 
han de confrontar necessitats i prioritats diverses, i destaca la dificultat d’establir 
participadament l’ús d’un d’aquests espais o edificis. Igualment, subratlla la 
dificultat d’abordar d’una manera regulada i transparent la seva gestió. 

Precisa que la gestió per la qual aposta el seu grup, ara i abans, és la gestió 
cívica dels espais, a la que s’accedeix amb igualtat d’oportunitats, garantista i 
garant. 
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Fa notar, tanmateix, que cap d’aquests valors que acaba d’esmentar no 
s’acompleix quan es consent l’ocupació d’un espai públic, que pertany a tota la 
ciutadania. Per tant, fa avinent que els pertoca a tots protegir aquests valors, per 
la qual cosa el seu grup aposta per actualitzar el protocol de 2012 a fi de garantir 
que els espais públics tenen un ús decidit per tothom, així com que la seva gestió 
es posi a l’abast de tothom qui hi vulgui participar. 

Per tot plegat, assenyala que no estan d’acord amb el consentiment 
d’ocupacions d’espais públics, i demanen que s’apliqui igualitàriament el 
tractament en tots els espais, tant en el de Transformadors com el de l’antiga 
comissaria de Nil Fabra o els habitatges de l’Hort de la Vila a Sarrià. 

 
La Sra. Rovira opina que amb aquesta proposició el grup del PP comença la casa 

per la teulada: primer desallotjar i després ja es veurà quins usos es dóna als 
espais. I addueix que el fet que ho situï en paral·lel respon a pura demagògia, ja 
que els tràmits administratius per desallotjar una finca poques vegades superen el 
sis mesos, mentre que la definició d’usos per als immobles i dotar els recursos 
econòmics són procediments que poden durar molt més temps. 

Observa que el grup del PP no parla de quins criteris s’han d’emprar per valorar 
quins són els millors usos per a aquestes finques, tement de poder-se trobar que 
alguns edificis no siguin susceptibles de tenir un millor ús que l’actual, com és el 
cas de la comissaria, actualment el casal popular Tres Lliris, a Gràcia. 

Addueix que atenent a la lògica, i no pas a l’odi ideològic, primer de tot cal 
valorar la utilitat que poden tenir els edificis per a la funció municipal als barris; si 
hi ha recursos econòmics per desenvolupar el projecte i si aporta més o menys a la 
societat que l’ús que tenen a l’actualitat. 

Pregunta, per tant, quin sentit té mantenir un edifici municipal buit mentre es 
desenvolupa un projecte per al qual no hi ha recursos previstos; i qüestiona si és 
que prefereixen els habitatges buits per poder especular millor. Observa que a 
l’entorn del grup proposant potser els va anar bé l’època en què això succeïa, però 
ratifica que a les classes populars els va anar molt malament. 

Indica que en alguns dels espais que el grup del PP vol desallotjar sense cap pla 
alternatiu per al seu ús s’hi desenvolupen activitats que donen valor afegit al teixit 
associatiu, polític i cultural de la ciutat; colles de cultura popular, mitjans de 
comunicació alternatius, assemblees de barri, xerrades de difusió política en què 
no tenen cabuda les grans corporacions de mitjans de comunicació, activitats 
culturals. Entén que al grup del PP pot ser que no li agradin aquestes activitats, 
però això no significa que no tinguin un gran valor social, imprescindible per 
construir una societat alternativa. 

Entén que s’ha de tenir clar que les persones tenen un seguit de drets, no 
perquè els els atorgui cap llei, sinó per la condició d’éssers humans, entre els quals 
el dret a l’habitatge, a l’associació, de participació política. 

Afegeix que aquests drets també estan recollits en el corpus jurídic de l’estat 
espanyol, com ara a la Declaració dels Drets Humans, i també en la Constitució 
que el PP venera, i que els recull en l’article 47.  

Feta aquesta reflexió, precisa que l’ocupació d’un edifici abandonat sense que 
estigui previst donar-li cap ús per part de l’administració es denomina “acció 
ciutadana” en funció d’uns drets que la llei garanteix, com acaba de dir, però que 
cap administració no reconeix. 

Insisteix, doncs, que l’ocupació no és una situació d’il·legalitat com pretenen 
alguns, sinó de quasi legalitat, atès que qui ocupa ho fa prenent els drets que li 
pertanyen; i reclama que, com a mínim, abans de demanar el desallotjament en 
plural i sense cap alternativa, haurien de vetllar perquè els drets fonamentals de 
les persones que fan una ocupació quedin intactes. 

Per tot plegat, es ratifica en la defensa de CUP-Capgirem Barcelona dels espais 
ocupats a la ciutat. 

 
El Sr. Pisarello considera que la proposició del PP té alguns elements 

demagògics tal com ha estat formulada pel Sr. Fernández Díaz, i li confirma, 
d’entrada, que la voluntat del govern és que no hi hagi cap edifici municipal que 
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romangui sense ús, buit i improductiu perquè la seva obligació és donar-li un ús 
públic com a equipament en interès de la ciutadania. 

Subscriu plenament l’observació de la Sra. Barceló sobre la necessitat d’elaborar 
un cens d’edificis municipals en desús, i confirma que estan elaborant un mapa de 
tota la ciutat a fi d’ubicar-los i saber amb quins espais de titularitat municipal 
compten i donar-los un destí. 

Tanmateix, fa notar que els temps administratius no són els mateixos que 
exigeix la peremptorietat de les necessitats ciutadanes, de manera que quan es 
produeixen ocupacions, sobretot d’edificis públics que portaven molt de temps en 
desús i sense destí, aquest ajuntament està obligat a respondre amb 
responsabilitat i prioritzant el bé comú i la convivència ciutadana. 

Està d’acord, com aquí s’ha dit, que no totes les ocupacions són iguals, i en el 
cas de les que responen a una reclamació de drets legítims i estan arrelades al 
barri, es poden considerar com un toc d’atenció a una inacció injustificada per part 
de l’administració i, per tant, una oportunitat per desenvolupar formes d’autogestió 
cívica i comunitària que tenen una llarga tradició no només a Barcelona sinó en 
moltes ciutats europees. 

En conseqüència, afirma que la resposta del govern municipal no pot ser 
irreflexiva, que no torni a provocar una sortida com la de Can Vies, motiu pel qual 
estan obligats a esbrinar de quin projecte es tracta, si té arrelament al barri o no, 
quines són les condicions de seguretat, el garantiment d’un bon veïnatge i, 
sobretot, establir diàleg en què pugui participar la comunitat veïnal a fi de trobar 
una sortida jurídicament correcta. I afegeix que només si aquesta via no funciona, 
caldrà tirar endavant els tràmits judicials per a la recuperació de l’immoble públic. 

 
El Sr. Fernández Díaz pregunta al Sr. Pisarello si, des del govern estant, ha 

pactat amb alguns col·lectius abans o després que hagin fet ocupacions il·legals 
d’edificis municipals, i posa com a casos concrets els habitatges del carrer Hort de 
la Vila, dels quals s’han lliurat les claus als ocupants; o el del carrer de Sant 
Bernat, el darrer cas d’ocupació d’un edifici municipal a Ciutat Vella, i del qual 
l’Ajuntament va tenir constància abans d’exhaurir el termini per fer un 
desallotjament sense entrar en la dinàmica judicial i, a canvi, no el va fer. 

Manifesta que si el Tinent d’Alcaldia no li confirma que s’ha arribat a un pacte en 
aquests casos d’ocupació, entendrà que el que succeeix és que els antisistema 
s’adapten a l’ecosistema municipal propiciat pel govern de la ciutat. Altrament, 
insisteix que l’obligació de l’Ajuntament és garantir el dret dels veïns dels edificis 
ocupats, que molt sovint generen greus molèsties i restringeixen el seu dret de 
disposar d’un bé públic. Afegeix que als ocupants dels edificis no se’ls exigeixen 
llicències d’obres per fer qualsevol actuació, ni permisos municipals per a les seves 
activitats. Igualment, recrimina que no generin cap reacció per part de 
l’Ajuntament per les molèsties que provoquen. 

I considera molt preocupant que la proliferació d’ocupacions d’edificis municipals 
de forma il·legal generi no només un efecte crida, sinó un efecte dominó com el de 
les darreres setmanes i que és el que ha motivat la presentació de la proposició. 

 
El Sr. Coronas, després d’avançar que faran un vot d’abstenció, llegeix una part 

de l’aplicació del pacte internacional dels drets econòmics, socials i culturals que 
parla del dret a un habitatge adequat, i que assenyala que abans de dur a terme 
qualsevol desallotjament forçós, en particular els que afecten grans grups de 
persones, els estats part haurien de vetllar perquè s’estudiïn, en consulta amb els 
interessats, totes les possibilitats que permetin evitar o minimitzar la necessitat de 
recórrer a la força. 

Entén que es tracta d’una reflexió a tenir en compte a fi de preservar la 
seguretat de totes les parts. 

 
La Sra. Andrés precisa que votaran a favor de la proposició amb el benentès que 

no estan votant a favor dels desallotjaments per la força, sinó d’iniciar tràmits per 
desallotjar i, alhora, definir els usos dels espais públics en desús. 
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El Sr. Pisarello respon al Sr. Fernández Díaz que en el cas de les casetes de 
l’Hort de la Vila s’ha obert un procés de diàleg amb els joves del barri que 
reivindiquen equipaments –que despectivament qualifica d’ocupants il·legals el 
regidor– a fi d’arribar a una solució dialogada. 

Afirma que per al govern els enemics d’allò públic no són grups de veïns i veïnes 
o gent jove que pot ocupar i obrir un espai públic al barri, que possiblement 
l’administració mantenia buit injustificadament, sinó que considera que els 
autèntics enemics d’allò públic són els qui negocien amb l’aigua, la sanitat o que 
s’enriqueixen a costa de les arques públiques. I aprofita per posar en valor que la 
ciutat ha guanyat molts equipaments amb actuacions com les que aquí s’han 
descrit. 

Finalment, avança el vot contrari a la proposició. 
 
S’aprova la proposició / declaració de grup en debat amb cinc abstencions –

emeses pels Srs. Bosch, Coronas i Puigcorbé i les Sres. Benedí i Capdevila–, 
catorze vots en contra –emesos pels Srs. Pisarello, Asens, Colom, Montaner i Badia 
i les Sres. Colau, Ortiz, Sanz, Pin, Pérez i Vidal, i també pel Sr. Garganté i les Sres. 
Lecha i Rovira–, i vint-i-dos vots a favor de la resta de membres del Consistori. 

 
Del Grup Municipal Candidatura d’Unitat Popular - Capgirem Barcelona 
 
Pp 6. El Plenari del Consell Municipal acorda: Primer.- El Ple de l'Ajuntament de 

Barcelona manifesta la seva voluntat d'aprovar en el mandat 2015-2019 un nou 
règim d'elecció dels Consellers i Conselleres de Districte basat en l'elecció per 
sufragi universal i directe. Segon.- El Ple de l'Ajuntament de Barcelona acorda 
impulsar la modificació de l'article 16 de les Normes Reguladores del funcionament 
dels Districtes, per tal d'establir el redactat següent: "Capítol 4rt. Els Consellers i 
Conselleres de Districtes. Article 16.- Elecció dels Consellers i Conselleres de 
Districte. 1.- Els Consellers i Conselleres de Districte s'escolliran pels veïns i veïnes 
de cada Districte en sufragi universal i directe segons les normes reguladores de 
les eleccions municipals. 2.- Els i les representants de cada candidatura als 
diferents districtes de la ciutat es presentaran en llista separada a les candidatures 
a alcaldable i regidors i regidores presentades a l'Ajuntament de Barcelona. Cada 
coalició o partit constituirà una llista diferenciada per a cada districte. 3.- La 
composició de cada Consell de Districte sorgirà dels resultats de les eleccions a 
l'organisme corresponent a cada demarcació territorial. 4.- De la llista més votada 
a cada barri de les eleccions del Consell de Districte, s'escollirà el/la Conseller/a de 
Barri. 5.- Els Consellers i Conselleres de Districte tindran els mateixos drets i 
deures que els Regidors i Regidores de l'Ajuntament de Barcelona, segons el 
Reglament Orgànic Municipal vigent". Tercer.- L'Ajuntament de Barcelona 
impulsarà aquelles modificacions legals necessàries per tal de fer possible 
l'aplicació del nou règim d'elecció per a les eleccions municipals de l'any 2019. 

 
La Sra. Lecha manifesta que l’elecció directa dels consellers i conselleres de 

Districte és una reivindicació no només de la seva formació, sinó també del 
moviment veïnal i associatiu de la ciutat. 

Precisa que les darreres eleccions municipals Barcelona en Comú i CUP-
Capgirem van escollir les persones que representarien les respectives candidatures 
als districtes de manera oberta i democràtica; que en un cas es va fer amb unes 
primàries per via telemàtica, i amb assemblees obertes en l’altre. Remarca que 
altres formacions polítiques també ho han reivindicat, com el cas d’ERC que va 
presentar el 2009 una proposta similar a la que avui presenten. 

Reconeix que aquesta proposició que avui porten al Ple té diverses implicacions i 
complicacions procedimentals i jurídiques, però afirma que tenen el convenciment 
que la voluntat política és l’únic ingredient imprescindible, i que cal un temps del 
qual disposen. I afegeix que, més enllà de les declaracions d’intencions que avui 
s’aprovin o no, tenen la voluntat política de que la seva iniciativa tiri endavant. 

Remarca que l’elecció directa dels consellers i conselleres és una reivindicació 
històrica que la CUP fa seva, conscient que això significa un canvi radical del model 
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de govern de l’ajuntament de Barcelona, que actualment nomena els regidors i 
regidores de Districte entre els membres de l’equip de govern. 

Consideren, doncs, que cal abordar una transformació radical i democràtica de 
descentralització de les decisions polítiques de la ciutat i els seus barris, malgrat 
que entenen que aquesta qüestió ultrapassa la proposició que avui presenten, 
motiu pel qual no ho han inclòs, atès que requereix un debat des de la base. 

Entén que seria molt positiu també establir algun mecanisme revocatori, com 
existeix en molts països del món, de la presidència o del cap de l’estat. Altrament, 
assenyala que a l’estat espanyol aquesta condició es dóna per transmissió sexual, i 
la revocació per abdicació o traspàs. 

Puntualitza que la seva no és una aposta per la política que delega la 
responsabilitat en uns representants allunyats, escollits cada quatre anys, sinó que 
la fan per la política de les persones, de veïns i veïnes, amb les seves accions i 
decisions quotidianes. 

Fa notar que la crisi de partits del règim és un fet evident, i entén que si no 
aprofiten les oportunitats no podran revertir la situació. Així, observa que el 
mandat municipal actual pot passar sense pena ni glòria o, altrament, pot aprofitar 
totes les oportunitats que se li presentin. En aquest sentit, admet que cal abordar 
la gestió del dia a dia, però també destinar tots els esforços a emprendre 
iniciatives de transformació real i profunda. 

Fa avinent que en els terrenys econòmic, social, de gènere, cultural i de drets 
humans hi ha moltes possibilitats per a un govern de canvi que pretengui fer 
alguna cosa més que una alternança sistèmica, també en els àmbits polític i 
democràtic. 

Precisa que són plenament conscients que la proposició que avui presenten no 
suposa alterar els fonaments de l’estructura decisòria de l’Ajuntament, no significa 
cap proposta de màxims, cap revolució al Ple; però sí que la consideren una nova 
oportunitat per instar tots els grups municipals, en particular al govern, a donar-hi 
suport a fi de fer més democràtica aquesta institució. 

Posa en valor que l’elecció directa de les conselleres i els consellers de Districte 
tindria un efecte democràtic evident, atès que veïns i veïnes tindrien la possibilitat 
d’escollir directament la seva representació i no haver de confiar en allò que 
posteriorment decideixin els partits en funció de quotes. Afegeix que també tindria 
un efecte incentivador remarcable, perquè l’elecció directa permet observar de 
prop les propostes i les persones, fa viu el debat i la confrontació de projectes. 
Recalca que com més directe és l’àmbit de participació més augmenta. 

Igualment, en destaca l’efecte pedagògic, atès que l’apropament de la política a 
la ciutadania genera interès, implicació i coresponsabilitat. 

Finalment, mostra el convenciment que aquesta modificació en l’elecció de 
conselleres i consellers de Districte és un pas important en la democratització de la 
ciutat, un element imprescindible que hauria de ser un eix fonamental del mandat. 
Remarca que, aquest, és només un dels canvis necessaris, juntament amb l’impuls 
de la participació basada en la informació, debat, deliberació i decisió. 

Posa en relleu que el millor termòmetre democràtic de la ciutat és la proximitat 
de les decisions a les persones a qui afecten. 

 
El Sr. Martí expressa la coincidència general del seu grup amb el plantejament 

del grup de la CUP, inclosa la transacció de la proposició amb Barcelona en Comú. 
Consideren que es tracta d’una reivindicació àmpliament compartida, i en el cas 

del seu grup recorda que l’han incorporada en els programes electorals. Subscriu, 
com deia la Sra. Lecha, que l’elecció directa de consellers i conselleres de Districte 
ha de contribuir a l’aprofundiment de la qualitat democràtica local, així com a 
millorar la identificació dels electors amb els seus representats en barris i 
districtes. 

Admet que es tracta d’un assumpte complex, que transcendeix la modificació de 
l’article 16 de les normes reguladores dels Districtes, i que fins i tot es podria anar 
més enllà a l’hora de plantejar modificacions legals a escala estatal –de la LOREG 
mentre formin part de l’estat espanyol– i de la normativa del Parlament de 
Catalunya. 
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En conseqüència, avança el vot a favor de la proposició, i manifesta que els 
agradaria poder contribuir en el consell general que entre tots haurien de construir 
a fi que les modificacions esmentades esdevinguin una realitat. Afegeix que 
coincideix amb la ponent que també cal preveure algun mecanisme de revocació, 
ja que altrament estarien fent la feina a mitges. 

 
El Sr. Sierra agraeix la proposició al grup de la CUP, que s’adiu amb el sentiment 

de regeneració de la democràcia que va inspirar el naixement de Ciutadans, com 
constata el fet que tots els regidors i regidores van ser elegits prèviament en un 
procés de primàries internes. 

Remarca que la regeneració democràtica s’ha de portar a les institucions i, per 
tant, estan a favor que els representants de tots i cadascun dels ciutadans als 
districtes siguin elegits de manera democràtica, amb la qual cosa també es 
garanteix la participació de veïns i veïnes en l’elecció dels seus representants més 
directes i propers als Consells de Districte i de barri. 

Afegeix que la regeneració democràtica passa també per assolir un acord de 
ciutat quant a aquesta elecció directa, i que cal que tot els grups municipals 
assumeixin una posició comuna, i que no sigui una qüestió monopolitzada per una 
o altra formació política. 

Observa que la crisi econòmica que han patit recentment també ha comportat 
una crisi democràtica, s’ha desprestigiat l’acció política, i afirma que estan 
convençuts que s’ha d’incrementar la democràcia amb més democràcia, motiu pel 
qual avança que votaran a favor de la proposició. 

 
La Sra. Capdevila remarca que l’elecció directa de conselleres i consellers de 

Districte sempre ha estat una prioritat per a ERC que, com ha recordat la regidora, 
va presentar una proposició al Ple en aquest sentit, i ho va tornar a fer el 2014 
amb una iniciativa a la comissió de Presidència i Règim Interior a fi de constituir un 
grup de treball amb tots els grups polítics i els representants del Consell de Ciutat. 

Insisteix en la necessitat d’implementar jurídicament la possibilitat de l’elecció 
directa, però atès que la regulació jurídica actual no ho disposa, proposa idear 
mecanismes com ara la consulta ciutadana després de les eleccions municipals. 

Destaca la importància d’introduir aquest debat en els reglaments de 
participació i organització territorial de la ciutat. Per tant, el posicionament del seu 
grup és favorable a la proposició de la CUP, que entenen que té la voluntat de 
posar aquest assumpte damunt la taula i crear consens entre els grups a fi 
d’avançar en aquesta descentralització que suposarà un apropament de la política 
a la ciutadania. 

Justifica aquest suport també perquè valoren positivament l’esmena introduïda 
per Barcelona en Comú en el sentit de cercar un consens ampli sense lligar-se de 
peus i mans amb un posicionament previ. 

Entenen que la participació ciutadana, la gestió cívica, la iniciativa ciutadana, la 
transparència, el codi ètic, la concentració de drets i deures, així com l’elecció 
directa dels representants polítics en tots els òrgans municipals són aspectes clau 
per a la regeneració democràtica i la nova governança. Afegeix que la 
descentralització efectiva dels Districtes i l’elecció directa dels seus representants 
formen part de les accions que permeten desenvolupar els principis de bon govern 
i bona administració que, en un moment de desafecció política, cal més que mai 
fer un esforç en aquesta direcció i apropar la tasca de l’administració als veïns i 
veïnes. Posa en relleu que els consellers i conselleres de Districte són una peça 
cabdal en la rendició de comptes a la ciutadania, de la qual en tenen la 
representativitat directa i que l’aproxima a l’activitat municipal ordinària. 

En conseqüència, avança el vot favorable a la proposició i insta tots els grups 
polítics per arribar al consens en aquest sentit. 

 
La Sra. Andrés enceta la seva intervenció recordant que fa més de trenta anys 

que la descentralització municipal en districtes està consolidada en una estructura 
reconeguda per tots els veïns i veïnes. Per tant, cal reprendre la previsió de 
l’elecció directa de consellers i conselleres per sufragi universal, inclosa en les 
normes municipals i la Carta Municipal que contemplen aplicar, quan sigui possible, 
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l’Estatut dels consellers i conselleres. I fa notar que s’han fet diversos intents en 
aquesta direcció que, malauradament, no s’han sabut canalitzar per la via 
parlamentària a fi de fer les modificacions pertinents en les lleis de règim electoral. 

En conseqüència, manifesta que han de continuar treballant internament per 
aconseguir l’elecció directa, i modificar les normatives que ajudin en aquest sentit i 
que siguin de competència estrictament municipal. 

Considera coherent la proposició de la CUP amb aquesta trajectòria que acaba 
d’apuntar. Observa que en aquesta cambra hi ha regidors i regidores que han estat 
consellers de Districte i que saben que s’ha evolucionat molt en aquesta figura, 
malgrat que l’objectiu és aconseguir l’elecció directa a fi d’avançar en la millora de 
la seva legitimació democràtica. 

Posa en valor també que la proposta s’adiu amb el desenvolupament dels barris, 
que el Districte és l’administració de referència a escala ciutadana, i coherent amb 
els temps en voler fer participar la ciutadania en la presa de decisions dels seus 
representants. 

 
La Sra. Esteller posa en valor la feina dels consellers de Districte, que coneixen 

molt bé els barris i totes les accions que s’hi desenvolupen. Això no obstant, diu 
que també cal valorar, en la línia que apunta l’esmena transaccionada, incrementar 
la descentralització en els districtes; i abans de implantar l’elecció directa dels 
consellers i conselleres s’haurà de definir quin model de Districte i quines 
competències ha de tenir, atès que d’ençà de la seva constitució el 1987 tenen 
poques competències de decisió. Així, insisteix en la conveniència que siguin 
tingudes en compte les decisions dels Consells de Districte. 

Entén que cal un debat profund en la línia que acaba d’apuntar, així com per 
organitzar i coordinar l’acció en els districtes per mantenir i garantir la 
governabilitat de la ciutat. 

Precisa que el seu grup votarà favorablement la proposició transaccionada amb 
el grup del govern, tenint en compte que no només cal abordar la reforma de la llei 
de Districtes, sinó que cal una reforma més profunda de la llei de règim electoral. 
En aquest sentit, fa referència a informes de juristes i del mateix Ajuntament en 
què s’estableix la necessitat d’una reforma de la llei orgànica de règim electoral 
general per donar via a la possibilitat d’elecció directa dels consellers de Districte, i 
insta a impulsar la modificació del marc normatiu que ha de ser prèvia a la 
modificació del reglament; i, paral·lelament, treballar en la descentralització 
valorant el paper i el pes decisori veritable que han de tenir els Districtes. 

 
La Sra. Pin celebra el grau de consens assolit per una proposició de la CUP amb 

un esmena de Barcelona en Comú, que els porta a preguntar-se, si és que 
realment hi havia aquest grau d’acord, per què no s’havia plantejat abans. 
Tanmateix, es felicita pel fet que aquesta proposició posa damunt la taula la 
necessitat d’anar cap a una veritable descentralització de la ciutat i un pas 
endavant en l’elecció directa. 

Observa que el govern dels districtes, ara com ara, no està descentralitzat i 
només té més un paper de gestió administrativa que no pas d’actor polític. 
Tanmateix, remarca que l’acció de govern va dirigida a les persones ubicades al 
territori i, per tant, és mitjançant la descentralització que s’ha d’assolir una nova 
forma de fer política i obertura de les institucions. 

Així doncs, indica que el vot del govern és favorable a la proposició i convida 
tots els grups municipals a treballar en el seu contingut a fi de poder aconseguir en 
aquest mandat l’elecció directa de consellers i conselleres de Districte, com a 
mínim. 

 
La Sra. Lecha agraeix a tots els grups el suport a la proposició, i reconeix que es 

tracta d’una tasca que ha de liderar el govern municipal, però li fa avinent el 
suport de la CUP, i dedueix que de la resta de grups. 

 
El Sr. Sierra observa a la Sra. Pin que en el conglomerat de partits al qual 

pertany Barcelona en Comú n’hi ha un que ha tingut responsabilitats de govern i 
que no ha abordat mai aquest assumpte que avui els ocupa. 
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La Sra. Capdevila entén que si la proposició ha rebut el suport unànime de tots 

els grups de cara a les pròximes constitucions de districtes els consellers i 
conselleres seran elegits directament per la ciutadania. 

 
La Sra. Pin replica al Sr. Sierra que Barcelona en Comú no és un conglomerat de 

partits, sinó una confluència. 
Se suma a la voluntat expressada per la Sra. Capdevila i manifesta que confia 

que tots treballin per assolir-ho. 
 
S’aprova, per unanimitat, la proposició / declaració de grup en debat amb el text 

transaccionat següent: 
 
El Plenari del Consell Municipal acorda: 1. El Ple de l’ajuntament manifesta la 

seva voluntat d’aprovar en aquest mandat 2015-2019 un nou model de 
descentralització dels districtes, impulsant les modificacions normatives que siguin 
necessàries per facilitar l’elecció per sufragi universal i directa dels Consellers i 
Conselleres de Districte, amb un ampli debat públic i amb la màxima implicació i 
consens dels grups municipals. 2. El Ple de l’Ajuntament de Barcelona acorda 
impulsar la modificació de l’article 16 de les Normes Reguladores del funcionament 
dels Districtes per tal de fer possible l’elecció directe dels consellers i conselleres 
sota els criteris següents: Els Consellers i Conselleres de Districte s’escolliran pels 
veïns i veïnes de cada Districte en sufragi universal i directe segons les normes 
reguladores de les eleccions municipals. 3. L’Ajuntament de Barcelona impulsarà 
aquelles modificacions legals per tal de fer possible l’aplicació del nou règim 
d’elecció per a les eleccions municipals de l’any 2019. 

 
b) Proposicions amb contingut de declaració institucional 
 
c) Precs 
 
Del Grup Municipal de Ciutadans 
 
Pc 1. Que el Govern demani un informe jurídic que indiqui si l'eina urbanística 

escollida (el Pla Especial Urbanístic) és la idònia per regular els allotjaments 
turístics i que, mentre aquest informe és redactat i donat als Grups Polítics, quedin 
sense efecte l'aprovació inicial del PEUAT. 

 
La Sra. Mejías justifica la presentació del prec per evitar que una qüestió de 

procediment de defecte de forma pugui comportar la nul·litat de tot el pla especial 
urbanístic d’establiments turístics (PEUAT) en tràmit. 

Assenyala que un seguit d’experts en legislació urbanística els han fet arribar els 
seus dubtes quant a la idoneïtat del procediment per a l’aprovació del PEUAT, que 
allò que pretén és limitar considerablement l’activitat de lloguers de curta durada a 
Barcelona. Precisa que segons estableix la Llei d’urbanisme, els plans especials 
poden regular la intensitat d’un ús en funció de les condicions físiques de cada 
zona, però no poden assignar o implantar usos detallats com és pretén amb aquest 
pla, i que, altrament, correspon a una modificació del PGM. 

Per aquesta raó que acaba d’apuntar, sol·licita un informe jurídic que confirmi 
que l’eina urbanística escollida té capacitat normativa per establir i modificar usos 
urbanístics previstos al PGM. 

 
La Sra. Alcaldessa respon que el govern és el primer interessat en què tots els 

passos es facin d’acord amb la llei i els procediments i, en conseqüència, confirma 
que abans de portar a aprovació el PEUAT s’han assessorat a fons amb els serveis 
tècnics i jurídics municipals. Precisa que el pla ha estat elaborat per un equip mixt 
urbanístic i jurídic, i s’ha comptat també amb consultories externes 
especialitzades. 

Afegeix que en l’apartat legal de la memòria del PEUAT s’explica clarament que 
el pla especial urbanístic és la figura de planejament adequada per regular els usos 
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residencials turístics relacionats directament amb les diferents modalitats i 
activitats d’aquests allotjaments. 

 
La Sra. Mejías observa que quan el govern va decidir la moratòria de llicències 

hoteleres va assegurar que ho feia amb tot rigor procedimental; recorda, 
igualment, que el seu grup ja li va advertir de la possibilitat que es presentessin 
demandes arran de la vulneració d’articles de la Llei d’urbanisme, i de la 
possibilitat d’anul·lar una decisió del govern que no s’ajusta a dret.  

En conseqüència, reitera la demanda d’un informe jurídic a fi de garantir que el 
procediment emprat és l’adequat i evitar, per tant, demandes posteriors que 
puguin declarar nul tot el procediment. 

 
La Sra. Alcaldessa es ratifica en l’interès del govern de complir amb tots els 

procediments amb el màxim rigor i ajustats a dret i a normativa; alhora que 
repeteix que l’informe sol·licitat està inclòs en la memòria. 

Quant a la demanda del grup de Ciutadans de deixar sense efecte l’aprovació 
inicial del PEUAT mentre esperen l’informe, replica que això sí que generaria un 
autèntic desordre, per la qual cosa no poden acceptar el prec. 

 
No s’accepta el prec en debat. 
 
Del Grup Municipal d’Esquerra Republicana de Catalunya 
 
Pc 2. Que el Govern municipal es comprometi a replantejar l'estacionament del 

servei d'autocar de la línia Barcelona-La Roca Village, amb l'objectiu de reubicar-ne 
el punt de sortida i arribada a una de les estacions d'autobusos de la ciutat. 

 
La Sra. Capdevila contextualitza el prec amb la gran concentració d’activitat 

turística a Barcelona, i addueix que ara com ara el debat estratègic sobre el 
turisme s’ha focalitzat en els aspectes d’allotjament i poc en aspectes cabdals com 
ara la mobilitat de turistes i viatgers. 

Indica que si bé Barcelona disposa d’un pla de mobilitat urbana i d’un primer 
esbós de pla de mobilitat turística, proposat pel grup d’ERC, entenen que calen 
més propostes per fixar accions concretes en matèria de turisme i mobilitat. 

Concreta que el centre comercial La Roca Village té un servei d’autocar com a 
línia directa d’anada i tornada a Barcelona amb origen al carrer Casp 34 i al 
passeig de Gràcia 6, unes localitzacions molt cèntriques i amb gran afluència de 
persones. Indica que el seu grup considera que cal replantejar l’estacionament 
d’aquest servei d’autocar al centre comercial amb l’objectiu de reubicar el punt de 
sortida i arribada en una de les estacions d’autobusos de la ciutat com ara l’estació 
del Nord. 

Afegeix que la presència d’aquesta línia d’autobusos al centre de la ciutat 
representa un greuge per al comerç de la zona, una reivindicació que els han fet 
arribar diverses entitats del sector comercial. 

Ratifica que ERC sempre ha defensat el comerç de proximitat, i entenen que 
aquesta línia Barcelona-La Roca Village potencia les compres fora de la ciutat. 
Consideren, doncs, que cal trobar un equilibri i trencar els motllos de l’eix Rambla-
passeig de Gràcia a fi de donar alternatives que facilitin una permeabilitat turística 
al territori que no sempre impliqui encotxament i desencotxament al centre de la 
ciutat. 

 
La Sra. Vidal agraeix al grup d’ERC la presentació del prec, que puntualitza que 

s’inclou en les qüestions que es contemplen en l’elaboració del Pla de mobilitat 
turística.  

Coincideix plenament amb els arguments i la solució proposada pel grup d’ERC 
de traslladar aquesta línia Barcelona-La Roca Village a alguna de les estacions 
d’autobusos de línia existents. Precisa que l’estació de Fabra i Puig disposa d’un 
servei de transport a aquest centre comercial, i admet que l’estació del Nord és 
també una bona possibilitat per ubicar el servei. 
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La Sra. Capdevila demana al govern que posi en marxa al més aviat possible la 
reubicació d’aquest servei d’autobús. 

 
Pc 3. Instar una actualització urgent del catàleg patrimonial de la ciutat de 

Barcelona, per tal d'aturar la degradació, garantir la protecció efectiva i promoure 
la difusió de tots aquests conjunts, espais, edificis i elements junt amb el seu valor 
ús i identitari. 

 
El Sr. Puigcorbé diu que el seu grup ha constatat amb preocupació com edificis i 

espais significatius de la ciutat d’alt valor històric, patrimonial i arquitectònic han 
sofert pèrdues irreparables en les rehabilitacions a què s’han sotmès, tant per la 
desconeixença de les tècniques a emprar com per intentar encabir-hi uns usos que 
no són adequats, com és el cas de Les Arenes. 

Denuncia que gran part d’aquests edificis estan en desús i pateixen degradació, 
alhora que sovint estan sotmesos a l’espoli i a la destrucció d’elements, una 
situació que il·lustra l’estat lamentable en què es troben finques de rellevància 
indubtable com el taller Masriera, del qual van tenir ocasió de parlar a bastament 
en la sessió de la comissió de Drets Socials, Cultura i Esports; o la Casa Burés, 
adquirida per la Generalitat a aquest ajuntament per 26 milions d’euros per 
malvendre-la posteriorment a un fons immobiliari per 18,8 milions, i sembla que 
en un futur proper s’hi construiran habitatges de luxe, en contra de la voluntat de 
les entitats veïnals, que han reclamat sense èxit que aquesta finca catalogada, 
malmesa i espoliada per lladres i brètols, fos un equipament municipal. 

Puntualitza que el patrimoni de la ciutat també el componen edificis anònims 
que formen part de conjunts urbanístics que configuren línies de carrers o les 
trames medievals que persisteixen a Ciutat Vella, Sant Andreu, Sarrià o Horta. 

Manifesta que en parlar de patrimoni no es refereixen només al material, sinó 
també al valor d’ús que hi està vinculat i que manté l’essència i la identitat dels 
edificis i que forma part de la memòria col·lectiva.  

Fa avinent que la finalitat de posar en valor el vessant identitari del patrimoni i 
buscar-hi usos compatibles ha estat recollida per la Unesco quan expressa que cal 
evitar els museus a l’aire lliure i només enfocats al turisme. 

En conseqüència, formula el prec que reclama actualitzar el catàleg patrimonial 
de la ciutat, l’elaboració d’inventaris més exhaustius d’elements, espais, edificis i 
trames urbanes, i obert a noves incorporacions pel seu valor arquitectònic, d’ús o 
identitari. 

 
La Sra. Sanz confirma el suport del govern a aquest prec, sobretot perquè 

comparteix la preocupació expressada pel grup d’ERC quant a la conservació del 
patrimoni material i intangible. Per aquest motiu, assenyala que una de les 
propostes del PAM fa referència a l’ampliació i a la millora de la protecció del 
patrimoni, que inclou una modificació del catàleg de protecció del patrimoni en el 
sentit social, incloent-hi el teixit comercial, els entorns urbans, els béns intangibles 
–memòria històrica, simbologia–; igualment, es proposa introduir nous conceptes 
com ara els conjunts urbanístics, les tipologies, ambients i escenaris de 
convivència, entorn natural i paisatge. 

Afegeix que també calen eines de gestió per promoure la rehabilitació i l’ús 
social dels entorns patrimonials, així com la recuperació de finques en procés de 
degradació continuada, juntament amb la creació de xarxes d’equipaments locals 
per millorar el coneixement, la protecció i el gaudi del patrimoni. 

 
Del Grup Municipal Socialista 
 
Pc 4. Que el govern municipal reconegui la singularitat urbana i ciutadana de la 

Font del Gos, al Districte d'Horta-Guinardó i respongui amb la necessària 
especificitat i proximitat a les seves necessitats i demandes, creant un espai de 
participació propi per abordar els problemes actuals i la planificació de les 
actuacions de futur. 
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El Sr. Collboni, en qualitat de president del Districte d’Horta-Guinardó, formula 
el prec relatiu al reconeixement de la singularitat urbana de la Font del Gos, i 
aprofita per saludar el president de l’Associació de Veïns i Veïnes, Enric Alifa, que 
avui els acompanya en aquesta sessió. 

Assenyala que aquest territori és una realitat sociodemogràfica fruit del 
creixement desordenat de la ciutat la dècada dels seixanta, d’una comunitat de 
veïns i veïnes que reivindica que la Font del Gos esdevingui el dotzè barri d’Horta-
Guinardó que respon a un sentiment de pertinença legítim de la comunitat veïnal, 
clarament identificada per propis i aliens. 

Observa que es tracta d’un territori cohesionat socialment, però amb moltes 
necessitats i reivindicacions entre les quals la necessària desafecció urbanística 
d’habitatges, millores en l’espai públic, dotació d’equipaments, i serveis públics 
com la neteja o el manteniment. 

Posa en relleu els reptes d’aquest territori, compartits amb l’Ajuntament, entre 
els quals acarar les modificacions urbanístiques que configurin el seu futur, i 
abordar el planejament pendent que, recorda, són compromisos assumits pel 
conjunt de les forces polítiques municipals, tant al Districte com en el si de la 
sessió de febrer de 2015 de la comissió d’Hàbitat Urbà i Medi Ambient arran d’una 
proposició del PSC. 

Precisa, per tant, que amb aquest prec traslladen al Ple la voluntat dels veïns i 
veïnes de participar en la definició del seu futur col·lectiu com a barri, i que 
l’Ajuntament reconegui la seva realitat i la seva singularitat. 

Recorda que en aquest context està pendent el Pla especial del Parc de 
Collserola, el Pla urbanístic metropolità així com el mateix futur de la ronda de 
Dalt. 

 
La Sra. Alcaldessa saluda també el president de l’associació de Veïns i Veïnes, 

amb la qual i amb la de Can Papanaps el Districte d’Horta-Guinardó manté una 
relació estable; igualment, recorda que dilluns vinent s’ha fet una convocatòria 
específica als veïns de la Font del Gos per decidir el futur del barri en el marc del 
PAD. 

Observa que la situació actual del territori té a veure amb la divisió de la ciutat 
en 73 barris, elaborada durant el mandat de l’alcalde Hereu el 2006, que limita la 
possibilitat de constituir un Consell de Barri mentre no es modifiqui aquesta divisió 
administrativa. Això no obstant, manifesta que tenen plena voluntat que el barri de 
la Font del Gos tingui un espai de participació periòdica, amb un funcionament 
anàleg a un consell de barri. En conseqüència, anuncia que accepten el prec. 

 
Del Grup Municipal del Partit Popular 
 
Pc 5.- Instar a la Generalitat de Catalunya a realitzar una auditoria tècnica i 

econòmica del sobrecost de la línia L9 del Metro. 
 
El Sr. Fernández Díaz indica que a mesura que es coneixen els retards i els 

sobrecostos de la L9 de metro s’incrementa la necessitat de demanar explicacions 
sobre tot plegat, motiu que justifica la presentació del prec amb què insten el 
govern municipal a adreçar-se al de la Generalitat per reclamar una auditoria 
tècnica, econòmica i del retorn social d’aquesta infraestructura i, si és el cas, exigir 
responsabilitats. 

Recorda que la L9 havia d’estar enllestida el 2007, i que a dia d’avui les obres 
del tram central entre Zona Universitària i La Sagrera estan paralitzades sine die; 
que únicament estan en servei 27 de les 52 estacions previstes; i que tampoc no 
hi ha un compromís ferm sobre quan i com es finançarà la posada en servei del 
ramal de la L10 a la Zona Franca. 

Igualment, justifica la demanda d’aquesta auditoria pels sobrecostos exagerats, 
que multipliquen per set les previsions inicials, que el 2003 es van xifrar en 2.500 
milions d’euros, el 2008 en 6.500 i que actualment ja han patit un increment del 
640% d’ençà de la primera previsió i arriben als 16.000 milions d’euros, el 57% 
dels quals correspon a despeses financeres, interessos i cànons. Precisa que 
anualment es paga a les constructores 300 milions d’euros de cànon per estacions 
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i trams que encara no estan en servei. I observa que si s’avalués el cost de 
finalització del tram central de la L9, que és el que justifica la seva raó de ser, 
s’arribaria a més de mil cent milions d’euros. 

 
La Sra. Sanz confirma que accepten el prec atès que el govern comparteix 

l’interès que expressa el regidor per l’estat tècnic i econòmic del desenvolupament 
d’aquesta infraestructura, i avança que ja han formalitzat com a govern municipal 
la petició d’una auditoria al secretari d’Infraestructures de la Generalitat, tot i que 
els consta que hi ha diversos estudis sobre aquesta qüestió. 

Manifesta que per al govern de la ciutat la transparència en l’execució de les 
obres de la L9 és una prioritat que reclamen a la Generalitat i també al govern de 
l’estat; en aquest sentit, fa notar que una situació com aquesta es repeteix en la 
majoria d’actuacions d’Adif com és el cas del projecte d’instal·lacions i arquitectura 
de l’estació de La Sagrera adjudicat amb una rebaixa del cost d’un 59% que 
valoren com a absolutament temerària, i que a la llarga també pot generar 
sobrecostos. 

En conseqüència, reitera que és indispensable una auditoria en qualsevol de les 
actuacions que desenvolupin projectes d’infraestructures a la ciutat. 

 
El Sr. Fernández Díaz fa saber a la Sra. Sanz que el seu grup donarà suport al 

govern en aquest aspecte. 
 
d) Preguntes 
 
Del Grup Municipal de Convergència i Unió 
 
Pg 1. Quin és el capteniment del govern municipal en relació a la implantació de 

l'autobús elèctric a la ciutat de Barcelona? 
 
El Sr. Forn justifica la denúncia de la manca d’interès del govern municipal 

respecte a la implantació del bus elèctric recordant que, d’ençà del novembre de 
2013, TMB va posar en marxa el projecte europeu Zeus amb l’objectiu 
d’experimentar el rendiment del servei amb autobusos cent per cent elèctrics. 
Precisa que el projecte preveia la instal·lació d’un carregador al carrer de Roc 
Boronat que donava cobertura a la línia D30, prevista per donar servei a la 
Diagonal. 

Altrament, posa de manifest que TMB ha refet el projecte i l’ha adaptat a una 
nova ubicació de carregador al carrer Cisell per donar servei a la línia H16, tal com 
va anunciar l’Alcaldessa fa uns dies. Fa notar que aquest canvi, d’entrada, 
comportarà un retard de sis o set mesos, per manca de previsió del govern 
municipal, en la posada en funcionament dels dos autobusos elèctrics que TMB ja 
té comprats. 

Observa que el govern advoca per la sostenibilitat però, tanmateix, frena la 
posada en marxa d’aquests vehicles que no produeixen emissions de gasos, i 
recrimina que s’està desaprofitant una oportunitat per millorar el medi ambient 
urbà, alhora que es desprestigia Barcelona com a dinamitzadora de projectes 
d’abast europeu. 

Pregunta, per tant, per quin motiu el govern a canviat a corre-cuita el projecte 
inicial de TMB, i si és que temen veure en funcionament autobusos elèctrics per la 
Diagonal; alhora que considera que d’haver posat en marxa el projecte inicial 
hauria estat una bona oportunitat per comprovar efectivament els beneficis del bus 
elèctric.  

Lamenta, doncs, que el govern novament prengui decisions en clau política i no 
tècnica i que deixi de banda el benefici a la ciutadania. 

 
La Sra. Vidal addueix que el sistema de transport públic no entra en el debat 

polític sinó que es tracta d’una qüestió tècnica; i que allò que entra en l’àmbit 
polític és la decisió de fer de la mobilitat de la ciutat un instrument per a la millora 
de la vida de la ciutadania. 
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Ratifica que el govern municipal defensa tots els transports públics nets en les 
seves variants que ajudin a aquest objectiu polític que acaba d’expressar. No 
obstant això, fa avinent que en cada cas s’avalua la idoneïtat tècnica, i confirma 
que en el cas del bus elèctric tenen la voluntat d’anar-lo incorporant a la flota 
d’autobusos de TMB, que recorda que és la més neta d’Europa tal com reconeixen 
els organismes internacionals. Remarca, però, que cal inversió per mantenir-la i 
adaptar els projectes nous. 

Precisa que actualment hi ha tres autobusos elèctrics en circulació a la línia H16, 
i afegeix que els dos busos integrants del projecte Zeus s’implantaran a aquesta 
línia en un procés inicial de prova sense passatge. 

 
El Sr. Forn pregunta per les raons tècniques per les quals es decideix no fer 

passar els busos elèctrics per la Diagonal, malgrat que el projecte ja estava 
enllestit, i s’opta per la línia H16. 

Replica l’afirmació de la Sra. Vidal que la mobilitat és un instrument per a la 
millora de la vida de la ciutadania retraient-li que els autobusos es posaran en 
funcionament amb un retard de més de mig any, que atribueix a la manca de 
diligència del govern municipal. 

 
La Sra. Vidal fa avinent que estan en període d’exposició pública dels projectes 

d’instal·lació dels pantògrafs necessaris per a la posada en marxa dels autobusos 
elèctrics; de manera que considera que el que realment pretén el Sr. Forn és el 
debat del tramvia pel tram central de la Diagonal. En aquest sentit, recorda que els 
estudis han demostrat que hi cal un transport públic d’alta capacitat per satisfer la 
demanda; i afegeix que aquesta mobilitat es combinarà amb autobusos elèctrics a 
la resta de la xarxa ortogonal. I aprofita per recordar al Sr. Forn que el tramvia 
també és elèctric. 

 
Pg 2. Quin és el capteniment del govern municipal sobre el Reglament de Ports 

aprovat pel Parlament Europeu el passat 8 de març? 
 
El Sr. Trias contextualitza la pregunta amb l’aprovació pel Parlament Europeu el 

8 de març d’enguany, després de sis anys i tres intents, del reglament de ports 
europeus, que respon a una reclamació històrica del port de Barcelona i del 
Parlament de Catalunya; l’aprovació definitiva del qual serà probablement pels 
volts del juliol. 

 
La Sra. Alcaldessa confirma que el govern valora molt positivament l’aprovació 

inicial del reglament de ports, essencial per al port de Barcelona i una reivindicació 
històrica de les administracions catalanes. 

Considera que la descentralització del model portuari –i aeroportuari– la 
comparteixen el conjunt de forces polítiques d’aquest ajuntament, ja que ha de 
permetre desplegar tot el potencial de creixement de la ciutat i fer-la partícip dels 
beneficis que això generi, així com reivindicar la independència de l’autoritat 
central. Precisa que aquest reglament ha de permetre millores en infraestructures i 
accessos ferroviaris al port, i també per fer possible el corredor mediterrani. 

 
El Sr. Trias adverteix que l’ajuntament de Barcelona té l’obligació de fer de 

lobby per aconseguir que el juliol s’aprovi definitivament el reglament, atès que és 
evident que hi ha qui està interessat en frenar-lo, començant per l’estat espanyol. 

Fa notar a l’Alcaldessa que la seva posició privilegiada com a vicepresidenta 
d’Eurocities li permet fer pressió perquè les ciutats es manifestin amb claredat i 
contundència a favor del reglament, sobretot les que tenen port. Per tant, li 
avança el suport del grup de CiU per fer lobby durant aquests mesos perquè el 
reglament finalment sigui una realitat, i alerta que aquesta aprovació inicial no 
significa que no es canviï el juliol. 

 
La Sra. Alcaldessa recull l’oferiment del Sr. Trias per treballar amb el grup de 

CiU i amb la resta dels grups municipals, amb la Generalitat i amb les xarxes 



NÚM. 15 20-5-2016 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA 2631 
 

internacionals com Eurocities per incidir per arribar a materialitzar el reglament en 
benefici del port i del conjunt de la ciutat. 

 
Del Grup Municipal de Ciutadans 
 
Pg 3. Com pensen instaurar aquesta segona línia estructural en les escoles 

Ignasi Iglesias, la Mar Bella i Poblenou; i quin és el calendari de construcció dels 
nous centres, l'Escola Entença de Barcelona al districte de l'Eixample i de l'Escola 
La Sagrera de Barcelona al districte de Sant Andreu? 

 
La Sra. Barceló indica que el Consorci d’Educació ha manifestat la intenció 

d’iniciar la segona línia estructural a les escoles Ignasi Iglesias, La Marbella i 
Poblenou de cara al curs vinent, així com la creació de l’escola Entença al Districte 
de l’Eixample, i l’escola La Sagrera a Sant Andreu. 

Precisa que l’escola La Mar Bella encara no té constància de la compra dels 
terrenys per ampliar el centre educatiu; i l’escola Ignasi Iglesias tampoc no sap on 
es pensa habilitar l’aula que necessita, tot i que sembla que seria l’aula de música. 
Indica que les aules d’aquest centre tenen de mitjana 32 metres quadrats, quan la 
mida normal està entre 45 i 50 metres quadrats. 

En conseqüència, pregunten com pretenen instaurar una segona línia en els 
centres esmentats, així com pel calendari de construcció dels nous centres 
educatius al districtes de l’Eixample i Sant Andreu. 

 
La Sra. Ortiz aclareix que és al Consorci d’Educació a qui pertoca la planificació, i 

que l’Ajuntament li ha advertit que la mala planificació ha portat a la situació de 
col·lapse actual per manca d’oferta pública a les escoles; igualment, ha posat de 
manifest la necessitat de revisar la demografia, atès que no coincidien les dades 
amb què treballen les coordinadores de les ampa amb les xifres que donava el 
Consorci, que sempre eren a la baixa i, per tant, s’imposava la millora de les ràtios 
a fi de trobar la millor manera d’implantar les línies estructurals. 

Posa de manifest que fins ara s’ha anat resolent la situació a base de grups 
addicionals, cosa que genera que les escoles es quedin sense capacitat de donar 
respostes adequades; i subratlla que l’ampliació de línies estructurals requereix un 
projecte d’ampliació dels centres, que estava planificada però que no s’havia 
treballat amb les escoles. 

Per tot plegat, assenyala que l’Ajuntament s’ha reunit amb els centres escolars, i 
han requerit al Consorci la redacció del projecte d’ampliació com a garantia i que 
s’acompanyi d’un calendari concret d’execució de els obres. 

 
La Sra. Barceló observa que l’Ajuntament té un 40% de participació en el 

Consorci d’Educació i, per tant, el mateix percentatge de responsabilitat. 
Retreu, igualment, que els equips docents i les ampa no estiguin informats dels 

canvis ni coneguin els calendaris. 
Recorda que l’escola La Maquinista continua estan en barracons, i considera que 

no hi hauria d’haver tantes diferències entre els equipaments educatius que sí que 
són responsabilitat plena de l’ajuntament de Barcelona; i reivindica que infants i 
joves haurien de tenir les mateixes possibilitats d’aprenentatge i accés a uns 
equipaments en bones condicions. 

Finalment, fa notar que les dades aportades pel Consorci revelen que no es 
garanteixen en la seva totalitat les places públiques dels alumnes que passen de 
Primària a l’ESO. 

Per tant, confia que des del Consorci, on recorda que l’Ajuntament té un 40% de 
participació, s’impulsin les mesures necessàries per disposar de places públiques. 

 
La Sra. Ortiz observa que en el cas de l’ESO, que pertoca a la Generalitat, cal 

doblar la inversió per assumir l’oferta a Barcelona. 
Pel que fa al calendari, ofereix a la regidora fer-li arribar per escrit el de cada 

centre educatiu; i concreta que a l’escola Entença es començarà amb mòduls el 
curs vinent, i que l’equipament depèn del pla vinculat a La Model. Quant a l’escola 
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de La Sagrera, indica que ja hi ha solar disponible, i per tant els cal assignar 
pressupost per a la construcció del nou centre educatiu. 

Afegeix que el 2016 es començarà l’ampliació del centre educatiu La Mar Bella –
que es proposa amb el lloguer d’espais veïns–, i que el 2019 hagin conclòs les 
obres de les diferents fases d’ampliació. Confirma que en el cas de l’escola Ignasi 
Iglesias les diferents fases d’ampliació acabaran la primera el 2018 i la segona el 
2019. 

 
Del Grup Municipal Socialista 
 
Pg 4. Com té previst el govern municipal passar a gestió directa les Escoles 

Bressol Municipals Enxaneta, Caspolino i Patufets, així com proveir les places de 
docents i personal adscrit a aquestes escoles? 

 
La Sra. Andrés es refereix a què fa poques setmanes l’Ajuntament va fer pública 

la intenció de passar a gestió directa les escoles bressol Caspolino i Enxaneta del 
Districte de Gràcia i Patufets a Navas. Assenyala que aquests centres tenen prop 
de quaranta treballadors i treballadores i atenen 310 infants, i que tant 
treballadors com famílies es pregunten com es farà aquesta reversió de la gestió, 
motiu pel qual formulen la pregunta. 

 
La Sra. Ortiz puntualitza que des que van arribar al govern de la ciutat han 

posat de manifest la voluntat d’establir una única xarxa d’escoles bressol 
públiques, i confirma que han estat treballant perquè aquests tres centres 
externalitzats formin part de la xarxa.  

Remarca que aquesta és la voluntat i el compromís de Barcelona en Comú en el 
seu programa en considerar que el sistema educatiu és essencial i, per tant, que 
està més que justificada la gestió única de la xarxa d’escoles bressol, i també per 
garantir les condicions laborals dels treballadors i treballadores. En conseqüència, 
confirma que han iniciat els tràmits per fer el traspàs a la gestió directa d’aquestes 
tres escoles bressol, que passa perquè la Comissió de Govern declari activitat 
pública prioritària el servei educatiu d’aquests centres; alhora que esperen els 
informes de Recursos Humans i la memòria econòmica i dels Serveis Jurídics que 
han d’acompanyar aquesta declaració. 

 
La Sra. Andrés subscriu la gestió directa de les escoles bressol a fi de garantir la 

unitat del projecte educatiu. 
Demana que així que disposin dels informes esmentats els aclareixin com 

quedarà el personal de l’empresa que actualment presta els serveis, si es farà 
subrogació o no, o si haurà d’incloure’s en una borsa de treball i com es garantirà 
la seva estabilitat laboral. 

 
La Sra. Ortiz confirma que es garantiran els drets dels treballadors i les 

treballadores d’aquests centres, així com el millor servei per a les famílies. 
 
Del Grup Municipal del Partit Popular 
 
Pg 5. Ha inclòs en aquestes converses deixar sense efecte el suport de 

l'Ajuntament de Barcelona a la Resolució 1/XI del Parlament de Catalunya, de 9 de 
novembre de 2015, d'inici del procés d'independència, així com el seu compromís 
de celebrar una consulta per decidir l'adhesió de Barcelona a l'Associació de 
Municipis per la independència? 

 
El Sr. Fernández Díaz es refereix a les negociacions que les darreres setmanes 

manté l’Alcaldessa amb alguns grups municipals de l’oposició a fi de configurar un 
nou govern municipal, que considera que són absolutament legítimes, i fins i tot 
obligades si es té en compte que Barcelona en Comú governa només amb 11 
regidors i regidores, amb la minoria més absoluta de la història. Tanmateix, 
observa que al seu parer el problema del govern no és tant la seva minoria com la 
manca d’un projecte de ciutat, que constantment provoca que hagi de recórrer a la 
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gesticulació o la confrontació gratuïta per justificar o amagar aquesta inexistència 
de projecte. 

Quant a aquestes converses, concretament les mantingudes amb el grup del 
PSC, pregunta si s’ha inclòs en l’agenda revocar l’adhesió de l’Ajuntament a la 
declaració independentista del Parlament, que el govern va subscriure a iniciativa 
de la CUP; i si es continua perseverant en la convocatòria d’una consulta per 
decidir l’adhesió de Barcelona a l’Associació de Municipis per la Independència 
(AMI). 

 
La Sra. Alcaldessa agraeix al regidor la seva preocupació per l’ampliació de 

govern que busca Barcelona en Comú; i respon que no s’han inclòs en les 
converses les dues qüestions per les quals s’interessa.  

 
El Sr. Fernández Díaz diu que seria important que l’Alcaldessa ratifiqués en el 

Ple si mantindrà durant el mandat el compromís de l’Ajuntament amb l’adhesió a la 
declaració independentista del Parlament o no, malgrat que ha estat declarada 
inconstitucional per l’alt tribunal. Entén, però, que l’Alcaldessa es manté pel que fa 
a donar compliment al compromís d’una consulta sobre l’adhesió de Barcelona a 
l’AMI. 

Dedueix, per tant, que tot i que arribin a un acord amb el grup del PSC per 
ampliar el govern, l’Alcaldessa mantindrà viva l’adhesió a la declaració del 
Parlament i a la consulta d’adhesió a l’AMI. 

Finalment, posa en valor el principi de mantenir Barcelona per sobre de les 
sigles de partit, i no pas supeditada a acords en altres àmbits o convertida en 
moneda de canvi per a acords entre el PSOE i Podemos. 

 
La Sra. Alcaldessa està plenament d’acord amb què Barcelona ha d’estar per 

sobre de qualsevol sigla, i per aquest motiu governen per defensar els interessos 
de la ciutadania. 

Observa que el fervent nacionalisme espanyol del Sr. Fernández Díaz el porta a 
aprofitar la fase final de les sessions de Ple per preguntar-li obsessivament sobre 
les mateixes qüestions, obtenint sempre les mateixes respostes per part seva. 

Dit això, reitera que el govern municipal, de forta convicció democràtica, 
respectarà les votacions que s’emetin en aquest Ple i en les comissions, tal com ha 
succeït en els casos a què s’ha referit el regidor. Considera, per tant, que l’actitud 
del PP en aquest ajuntament és de manca absoluta de respecte a Catalunya amb 
una obsessiva relació de prepotència i de no voler escoltar-la, i això fa que 
desatengui una demanda tan democràtica i majoritària com el dret a decidir i que 
negui la possibilitat de celebrar un referèndum com s’ha fet en molts països 
democràtics amb absoluta normalitat. Altrament, entén que la seva actitud 
d’intolerància els porta a parlar recurrentment d’aquestes qüestions en plens i 
comissions. 

Confia que això canviï al més aviat possible, que se celebri el referèndum i que 
puguin passar de pantalla finalment i parlar d’altres qüestions que probablement 
els interessin a tots. 

 
Del Grup Municipal Candidatura d’Unitat Popular - Capgirem Barcelona 
 
Pg 6. Sol·licitem conèixer qui ha pres aquesta decisió de recordar restringir el 

pas dels i de les acompanyants dels regidors i regidores a l'Ajuntament, qui 
decidirà quan "es cregui oportú" realitzar un veto i si es depuraran responsabilitats 
per aquesta resposta de "seguretat" als problemes socials, laborals i veïnals amb 
un clar biaix contra el grup municipal de la CUP Capgirem Barcelona? 

 
El Sr. Garganté explica que el dissabte 19 de març havia de tenir una reunió a 

l’Ajuntament amb un grup de treballadors i treballadores de l’hostaleria i que la 
guàrdia urbana els va impedir d’entrar-hi, i que en demanar pel motiu de la 
negativa els van ensenyar un correu adreçat per un cap del cos en què deia que si 
hi havia una manifestació o una concentració a la plaça de Sant Jaume en cap de 
setmana amb demandes contra l’administració municipal ningú, tret dels regidors o 
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regidores, no podia entrar a l’edifici; mentre que la resta de dies, prèvia 
identificació, podien entrar-hi llevat dels casos en què es cregués oportú 
permetre’ls directament l’entrada. 

Puntualitza que aquell dissabte no hi havia cap concentració a la plaça, de 
manera que considera que no era cap argument l’ordre del cap de la guàrdia 
urbana per impedir-los l’entrada. 

Pregunta, per tant, qui ha pres aquesta decisió de restringir-los l’accés i qui 
decideix si és oportú o no que regidors i regidores entrin acompanyats d’altres 
persones a l’Ajuntament. 

 
El Sr. Badia indica que, com a norma general, totes les visites externes a 

l’Ajuntament s’han d’acreditar en el servei específic de l’accés per la plaça de Sant 
Miquel, tal com passa en tots els edificis públics d’altres institucions. Precisa que 
en el cas dels caps de setmana, en estar tancat aquest servei d’acreditacions, es 
requereix una comunicació prèvia al cos de guàrdia per informar-lo de totes les 
visites externes que s’esperen, situació que afectava els acompanyants del Sr. 
Garganté; i, atès que no es va produir aquesta comunicació prèvia, es va haver de 
fer en el precís instant d’entrar. 

En conseqüència, considera que no es va produir una restricció en l’accés a 
l’edifici, sinó que es va exercir un control d’entrada i sortida de les visites externes 
a l’Ajuntament. Assenyala que aquestes normes són les habituals en aquest 
ajuntament i que no s’han canviat els criteris en encetar el mandat. 

Confirma que el cas d’un regidor del PP que el mateix dia va accedir a 
l’Ajuntament per assistir a un casament, va fer-ho acompanyat d’un agent de la 
guàrdia urbana de paisà, ambdós plenament coneguts pels membres del cos de 
guàrdia. 

Quant a la denúncia d’una acció discriminatòria contra els regidors i regidores de 
la CUP que consta en l’exposició de motius, respon que la normativa és la mateixa 
per a tots els regidors i regidores.  

 
El Sr. Garganté replica que d’ençà que la CUP és a l’Ajuntament ha entrat per la 

plaça de Sant Jaume amb persones externes i mai no s’havia demanat acreditació 
a ningú; i assegura que ha vist altres regidors i regidores entrant-hi amb gent 
externa i tampoc no els han demanat que s’acreditessin. 

Considera que l’actuació que van patir ell i els seus acompanyants el 19 de març 
té el seu origen en la l’ocupació de la plaça fins a la matinada pels socorristes de 
les platges en disconformitat amb la resposta rebuda per part de l’Alcaldessa i la 
responsable de Parcs i Jardins a la seva demanda. 

Afirma que els preocupa que es pugui impedir sistemàticament l’entrada de 
persones que expressen reivindicacions socials, laborals o veïnals, i insisteix en 
què l’actuació d’aquell dia palesa un biaix contra la CUP.  

 
El Sr. Badia nega la major, i confirma que ell mateix s’ha trobat amb les 

restriccions d’accés a visites en caps de setmana; i entén que la diferència que ha 
constatat el regidor rau precisament en què era un dissabte, i nega que hi hagi cap 
biaix contra la CUP ni que l’actuació de la guàrdia urbana estigués condicionada 
per la concentració dels socorristes. 

 
Pg 7.- Tenint en compte que l'Alcaldessa és la màxima responsable de l'Auditori 

de Barcelona, sol·licitem conèixer si s'han depurat o es depuraran responsabilitats 
pels casos descrits de vulneració del dret de vaga durant 43 dies, repressió policial 
amb carrega inclosa i veto d'un vaguista en l'espectacle Històries elèctriques? 

 
La Sra. Rovira es refereix a la vaga dels acomodadors de l’Auditori entre el 30 

d’abril i l’1 de juliol de 2015, i que juntament amb els acomodadors del Liceu, que 
es van sumar a la vaga el 4 de juny, van denunciar la subcontractació que 
degradava de manera continuada les seves condicions laborals. Assenyala que 
l’acord signat posteriorment entre les parts, que va arribar després d’una càrrega 
policial contra els treballadors de l’Auditori, va servir per millorar-los les condicions 
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laborals, tot i que no va resultar en el cas de la contractació directa d’acomodadors 
per part d’ambdós equipaments culturals tal com reclamaven. 

Precisa que el cap d’acomodació, alhora també músic, havia estat contractat el 
15 de maig per participar en el projecte Auditori Educa com a músic, i que en 
conèixer la seva implicació en la vaga, l’Auditori va vetar la seva participació en el 
projecte esmentat, i la mesura de represàlia es va traduir en la seva substitució 
per un altre músic. 

En conseqüència, tenint en compte la presència de l’Ajuntament en la gestió de 
l’Auditori i les responsabilitats de l’Alcaldessa en aquest equipament, pregunta si 
s’han depurat responsabilitats, o si es pensa fer, pels casos de vulneració del dret 
de vaga, de repressió policial amb càrrega inclosa, i el veto d’un vaguista en 
l’espectacle “Històries elèctriques” inclòs en el projecte Auditori Educa, i que va 
presentar denúncia contra l’Auditori. 

 
El Sr. Asens assegura que el govern actuarà si detecta cap responsabilitat en els 

fets que el grup de la CUP denuncia amb aquesta pregunta; tanmateix, confirma 
que tota la informació que han recaptat d’ençà que la va presentar, apunta en 
direcció contrària. Indica que tenen contraindicis, i precisa que arran de la consulta 
de l’expedient han pogut constatar que de les deu persones que van sol·licitar la 
plaça per al projecte Auditori Educa set van ser descartades, i de les tres 
acceptades han pogut comprovar-ne els currículums i l’experiència professional, 
que són molt superiors als de la resta. Puntualitza que la persona a què s’ha referit 
la Sra. Rovira està en període de formació i encara no té la llicenciatura. 

Afegeix que moltes de les persones que van participar en la vaga han tingut 
relació contractual amb l’Auditori, per la qual cosa no consideren que hi hagi hagut 
cap criteri ideològic a l’hora de la selecció i, per tant, no poden avalar la hipòtesi 
del veto plantejada. 

Pel que fa a la resta de fets que ha exposat la regidora, que es remunten al 
2015 i al mandat anterior, diu que tampoc no hi han vist responsabilitats, tret 
d’una mesura cautelar, i dues sentències del TSJC que resolen favorablement a 
l’Auditori en el sentit que no es va produir cessió il·legal de treballadors. 

Finalment, quant a la càrrega policial, precisa que va estar protagonitzada pels 
mossos d’esquadra. 

No obstant això, diu que si es produeix qualsevol indici el govern està disposat a 
estudiar el cas i revisar la decisió. Alhora que posa en valor que la vaga va servir 
per millorar les condicions laborals del personal d’acomodació.  

 
La Sra. Rovira recorda al Sr. Asens que l’1 de juliol ja s’havia constituït el nou 

consistori, de manera que tenien competències per resoldre la problemàtica laboral 
dels treballadors i treballadores de l’Auditori. 

Afegeix que el cap d’acomodació a qui s’ha referit ha estat represaliat per la 
seva participació en la vaga amb l’exclusió del projecte Auditori Educa, no en la 
seva relació contractual per aquesta activitat. 

 
e) Seguiment proposicions / declaracions de grup 
 
Del Grup Municipal de Convergència i Unió 
 
Únic. Que el govern municipal informi sobre l'estat d'execució del prec acceptat 

al Plenari del Consell Municipal del 29 de desembre de 2015, amb el contingut 
següent: Que es convoqui en el termini més breu possible la Taula Permanent 
d'Avaluació i Seguiment del Pla de Xoc contra l'atur juvenil. 

 
El Sr. Blasi formula una pregunta de seguiment del prec que el seu grup va 

presentar en el Ple del 29 de desembre de 2015, arran del qual es va convocar ara 
fa un parell de mesos la Taula d’avaluació del Pla de xoc contra l’atur juvenil a fi 
que s’hi presentessin els resultats de l’any anterior i fer propostes per al 2016. 

Denuncia que la manca d’una regidoria de Joventut que promogui polítiques 
específiques per als i les joves de la ciutat ha dificultat que es doni continuïtat a 
aquell pla. 
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El Sr. Colom recorda que el Sr. Blasi era present a la Taula, on es va fer una 

presentació preliminar de l’avaluació del Pla de xoc, i es va anunciar l’establiment 
d’un calendari arran de l’avaluació final i la proposta de fer un nou pla. 

 
El Sr. Blasi precisa que a més d’ell en aquella taula hi eren presents el mateix 

Sr. Colom, la Tinenta d’Alcaldia i la regidora de Cicle de Vida, Feminismes i LGTBI 
que, tal com recull l’acta, posen punt i final al Pla de xoc contra l’atur juvenil; i 
concreta que posen damunt la taula un full de ruta per intentar, abans del juny 
d’enguany, disposar d’un nou pla, canviant-ne el nom per diluir la tasca del 
mandat anterior en aquest sentit. Aprofita per recordar que el Pla de xoc va ser 
fruit d’una proposició del PSC que va servir per posar ordre i coordinar les diferents 
àmbits; i entén que el govern actual continua treballant per inèrcia amb la garantia 
juvenil o els plans ocupacionals. 

No obstant això, lamenta que a dia d’avui no existeixi una política de joventut 
en l’àmbit de la lluita contra la precarietat laboral i l’atur. En conseqüència, 
demana que donin continuïtat a aquell prec i presentin les propostes per a 
enguany i les apliquin; i, si consideren que cal un nou pla de xoc, que el portin al 
Ple per debatre’l. 

 
El Sr. Colom replica que el Pla de xoc actual finalitza enguany, i precisa que van 

proposar-ne un de nou continuant algunes de les mesures que s’havien aplicat, i 
proposant millores substancials. 

Recorda que en la reunió de la Taula van fer una proposta de concepte; així, 
precisa que es refereixen al nou pla de xoc com a Pla de lluita contra l’atur, però 
també contra la precarietat laboral, que són els dos elements que configuren la 
realitat del mercat laboral juvenil. Confirma que, mentrestant, continuen aplicant 
totes les mesures del Pla de xoc vigent, a més dels plans d’ocupació que ha 
impulsat el nou govern o la garantia juvenil. 

Lamenta, doncs, que el Sr. Blasi tergiversi el que es va tractar en aquella Taula, 
on es va plantejar, d’entrada, una revisió del Pla de xoc, un procés d’elaboració 
amb el conjunt de la Taula del nou pla, que haurà de passar tota la tramitació que 
correspon. 

 
MOCIONS 

 
DECLARACIONS INSTITUCIONALS 
 
DI 1. Aquests darrers mesos, estem assistint al drama de milers de persones 

que fugen de la guerra i intenten arribar a Europa. Mentre el Mar Mediterrani es 
converteix en una fossa comuna, la població europea contempla, impotent, el 
drama humanitari a les seves portes i la majoria dels governs dels estats de la 
Unió Europea es mostren incapaços de fer-hi front aplicant una política 
contradictòria i, sovint, inhumana que pretén tancar les portes d’entrada a la Unió 
a les persones refugiades mentre retroalimenta un conflicte geopolític. Una part 
d’aquestes persones refugiades provenen de Rojava, el Kurdistan sirià. 

El Kurdistan és la nació sense Estat més gran del món en termes demogràfics. 
Arran de la descolonització del primer terç del segle XX, fou esquarterat 
artificialment. La seva població era aproximadament de 40 milions de persones. 

Les poblacions kurdes han mantingut una resistència constant a les polítiques 
assimilacionistes dels grans estats que les han sotmès. Això ha suposat revoltes, 
organització popular i la conservació de les seves tradicions. 

A Turquia, el seu nom ha estat substituït per l’eufemisme “turcs de les 
muntanyes”. Des de 2009, hi ha un reconeixement molt limitat en aspectes 
formals. Els partits nacionals kurds han estat prohibits diverses vegades, però 
guanyen les eleccions clarament als seus territoris. 

A l’Iraq, els kurds ja es van revoltar durant la primera guerra del golf (1991) 
contra el règim de Saddam Hussein. Des de llavors, mantenen una zona autònoma 
amb govern propi sota protecció internacional. La caiguda del règim (2003) va 
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suposar la fi d’un malson que va incloure matances amb gas de més de 5.000 civils 
el 1991. 

A l’Iran, els kurds són negats absolutament i executats pel govern teocràtic, que 
persegueix qualsevol reivindicació. Di verses vegades els kurds de l’actual Iran han 
establert estats propis de duració considerable. 

A Síria, s’ha practicat una substitució ètnica que ha afavorit un canvi demogràfic 
a favor dels àrabs a les zones kurdes on hi ha recursos naturals com el petroli. La 
repressió del govern sirià va empresonar els activistes kurds. En el context de la 
guerra civil siriana, des de 2012, els kurds-sirians han endegat un procés 
revolucionari per recuperar la seva llibertat, en el qual destaca el paper rellevant 
de la dona i l’organització de processos participatius de democràcia directa. 

Durant els tres anys de guerra civil, el Kurdistan sirià ha patit, entre d’altres, 
l’atac de les milícies d’Estat Islàmic, que ha deixat pobles i ciutats totalment 
devastades i amb milers de persones desplaçades. 

Kobane, capital d’un dels cantons de Rojava, s’ha convertir en el símbol de la 
resistència kurda i de la construcció d’un model social i polític alliberador i 
integrador a l’Orient Mitjà. És per això que l’Ajuntament de Barcelona, havent 
conegut aquesta realitat i establert uns contactes previs, proposem estrènyer els 
llaços amb aquest municipi per tal de mostrar el nostre suport i alhora establir 
vincles de cooperació amb el poble kurd. 

El Plenari del Consell Municipal acorda: 
Primer.- Iniciar els contactes amb la nova administració de Kobane per firmar un 

protocol de cooperació i solidaritat per tal de col·laborar i contribuir de manera 
solidària a la seva reconstrucció. 

Segon.- Davant l’empitjorament de la situació a Rojava, el Kurdistan sirià, 
aquest protocol de col·laboració i solidaritat es traduirà en la prestació d’ajuda 
directa a la ciutat de Kobane. En concret, en: 

a) La construcció d’habitatges per a la població civil amb el nou barri que s’està 
projectant. 

b) L’ajuda en la reconstrucció de l’hospital gestionat per Metges Sense Fronteres 
destruït pel darrer atac de l’Estat Islàmic a la ciutat el juny de 2015. 

c) Col·laboració en la rehabilitació de l’escola de Yermok, una de les cinc que 
s’estan rehabilitant a Kobane. 

 
S’aprova aquesta declaració institucional que ha estat llegida pel Sr. Pisarello 

amb el posicionament favorable de tots els Grups municipals excepte el de 
Ciutadans i del Partit Popular. 

 
DI 2. A la era digital, la generació de dades s’ha incrementat de forma 

exponencial, convertint-se en un recurs clau per totes les activitats socials i 
comercials. La gestió de dades ha esdevingut indispensable a l’hora d’obtenir 
resposta per una gran part dels reptes socioeconòmics globals. 

Pel que fa a les dades existents en mans privades, ha sorgit el concepte de 
“filantropia de dades corporatives”, que fa referència a les iniciatives d’aquelles 
companyies que han començat a compartir les seves dades amb tercers, concepte 
que ha guanyat popularitat gràcies al projecte de les Nacions Unides Global Pulse, 
l’objectiu del qual es fomentar la llicència de dades data commons. 

Però, en molts casos, aquestes dades estan en mans de les administracions 
públiques i els diferents organismes estatals, motiu pel que, el moviment dades 
obertes, que ha cobrat gran importància i s’ha expandit ràpidament a escala 
internacional, ha volgut incidir fortament en l’activitat pública. 

Dades obertes (Open Data en anglès) són tots aquells conjunts de dades que es 
posen a disposició del públic i poden ser reutilitzats i tornats a publicar sense cap 
restricció. Té un esperit semblant als altres moviments “oberts” i a comunitats com 
les de codi obert, maquinari lliure, contingut obert o accés obert. 

Hi ha diverses raons per posicionar-se a favor de les dades obertes, com: 
Transparència. En un bon funcionament, els ciutadans necessiten saber què està 

fent el seu govern. Per això han de ser capaços d’accedir a les dades e 
informacions del govern i de compartir aquesta informació amb els altres 
ciutadans. La transparència no és només sobre l’accés, també es tracta de 
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compartir i reutilitzar. Sovint, per entendre-ho, el material necessita ser analitzat i 
visualitzat, i això requereix que el material sigui obert per que es pugui utilitzar i 
reutilitzar lliurement. 

Alliberar el valor social i comercial. Moltes de els activitats en aquests àmbits 
requereixen l’accés a dades, gran part de les quals es creen o es duen a terme per 
part del govern. Amb l’obertura de les dades, aquest pot ajudar a impulsar la 
creació d’empreses innovadores i els serveis que aporten valor social i comercial. 

Participació i compromís. Gran part dels ciutadans només es comprometen amb 
el seu propi govern de forma esporàdica. Amb l’apertura de les dades, la 
ciutadania està habilitada per estar molt més informats i participar en la presa de 
decisions, no només saber que està succint, si no contribuir a la governança. 

L’adhesió a la iniciativa Open Data s’està fent de forma progressiva en tot el 
món, existint projectes de Open Data en països com EEUU, Canadà, Regne Unit, 
Austràlia, Nova Zelanda, Suècia o Noruega, entre d’altres. 

L’Ajuntament de Barcelona, al febrer de 2014, va presentar la mesura de govern 
“Govern Obert de Barcelona”, que va implantar nous criteris de transparència i de 
dades obertes al Consistori. El desplegament d’aquesta mesura de govern va 
permetre complir amb el 100% dels 80 indicadors de transparència definits per 
l’ONG Transparència Internacional (ITA), incorporant 105 indicadors més de 
transparència, i obrint el volum de dades generat per l’Ajuntament a tota la 
ciutadania. 

El dia de dades obertes (Open Data Day) és una reunió de ciutadans en ciutats 
de tot el món per escriure aplicacions, alliberar dades crear visualitzacions i 
publicar anàlisis utilitzant dades públiques obertes per mostrar el seu suport i 
encoratjar l’adopció de polítiques d’obertura, en aquest aspecte, dels govern locals, 
regionals i nacionals de tot el món. 

El passat 5 de març, amb participants rellevants en el camp de les dades 
obertes de tot el món, Barcelona va ser la seu d’un dels 178 actes internacionals 
que es van desenvolupar en el marc del Open Data Day, jornada mundial amb els 
següents objectius: 

 
1. Promoure l’aprenentatge de la ciutadania sobre les dades obertes. 
2. Pressionar als governs locals i nacionals per alliberar dades obertes. 
3. Involucrar a organitzacions sense ànim de lucre i empreses en l’ús de dades 

obertes. 
4. Conèixer l’opinió/demandes/necessitats dels ciutadans. 
Per això, i d’acord amb el que estableixen els articles 65, 73 i 101.1 del 

Reglament Orgànic Municipal, els grups sotasignants formulen la declaració 
institucional següent: 

El Plenari del Consell Municipals acorda: 
- Reiterar el compromís de la ciutat de Barcelona amb la transparència, 

l’obertura de dades de les Administracions públiques, i l’aprofundiment d’aquests 
criteris en benefici de la ciutadania. 

- El recolzament a totes aquelles actuacions, tant d’àmbit local o internacional, 
que es realitzin a la ciutat de Barcelona per donar a conèixer o promoure el 
moviment de Dades Obertes i la seva implantació tant en l’àmbit públic, com en 
l’àmbit privat segons el projecte Global Pulse de Nacions Unides. 

 
La Sra. Alcaldessa indica que quan un grup municipal no dóna suport a una 

Declaració institucional pot fer una intervenció d’un minut. 
 
El Sr. Garganté explica que el seu grup no signa aquesta Declaració no perquè 

no estigui a favor de l’Open Data, sinó per la barreja que es fa en el text entre la 
necessitat que l’administració vetlli per l’expansió dels estàndards de dades 
obertes i la promoció de les iniciatives privades. 

Manifesta que el grup de CiU ha refusat la proposta de transacció de la 
Declaració del seu grup a fi de fer-la més neutra i posant el focus en la promoció 
dels estàndards de dades obertes Open Data i no pas en la seva vinculació amb 
projectes privats. 
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Atès que altres grups demanen intervenir, la Sra. Alcaldessa obre un torn de 
paraula d’un minut per a cadascun. 

 
El Sr. Sierra al·lega una qüestió d’ordre, i demana a l’Alcaldessa que comprovi el 

ROM quant al funcionament de les Declaracions Institucionals; d’entrada, perquè 
no s’indica quins grups signen les declaracions i quins no; així com que si s’obre un 
torn de paraula d’un minut és després de la lectura de la Declaració. 

 
La Sra. Alcaldessa admet la precisió del Sr. Sierra, però no entén quin és 

l’inconvenient que se sàpiga quins grups donen suport a una declaració i quins no. 
De tota manera, proposa de tractar aquesta qüestió fora del Ple amb l’objectiu 
d’establir un criteri únic. 

 
S’aprova aquesta declaració institucional que ha estat llegida pel Sr. Ardanuy 

amb el posicionament favorable de tots els Grups municipals excepte el de 
Candidatura d’Unitat Popular - Capgirem Barcelona. 

 
DI 3.-Atesos els esdeveniments ocorreguts als districtes de Sants-Montjuïc i Les 

Corts, sobre els casos d’abús a menors per part de membres de la comunitat 
educativa dels Maristes, centre sostingut amb fons públics. 

Atesa la repercussió mediàtica del cas, la denúncia pública per part de les 
víctimes i les declaracions de l’agressor. 

Atès que d’acord amb la convenció dels drets de l’infant, un abús a un menor 
per part d’un adult en un centre educatiu suposa la vulneració molt greu dels drets 
de l’infant, al seu benestar, a la protecció, a una educació de qualitat i a la 
integritat psicològica. Així mateix, l’article 19 de la mateixa convenció explicita que 
les autoritats han de protegir els infants dels maltractaments, els abusos i la 
violència. 

Atès que els abusos a menors tenen un efecte destructiu tant en la salut com en 
el desenvolupament i el benestar de les víctimes, i causen seqüeles psicològiques 
greus i de llarga durada. 

Atesa la gravetat extrema dels fets i que aquest comportament està tipificat 
com a delicte en el nostre ordenament jurídic (article 183 del codi penal) on es 
recull que els poders públics han de prendre totes les mesures necessàries per a 
protegir els infants i els adolescents de qualsevol forma de maltractament i, 
especialment, de qualsevol forma de violència física, psíquica o sexual. 

Per això, el Plenari del Consell Municipal acorda: 
- Declarar la nostra ferma determinació en la defensa dels drets dels infants 

davant les agressions i condemnem enèrgicament qualsevol abús a menors, ja que 
suposa una greu vulneració dels seus drets. 

- Treballar per protegir i garantir els drets dels infants, recolzar les persones 
afectades i les seves famílies, lluitar contra el silenci i l’estigma en els abusos a 
menors. Treballar per promoure la sensibilització i la prevenció en matèria 
d’abusos mitjançant la Xarxa d'escoles i instituts per la igualtat de tracte i la no 
discriminació i mitjançant altres xarxes i espais existents a l’Ajuntament, com la 
Xarxa pels drets als infants o el Consell Municipal de Benestar Social. 

- Promoure la col·laboració i cooperació entre els diferents agents per tal de 
donar resposta a les víctimes i a les seves famílies. Millorar la coordinació 
institucional i interdepartamental tant pel que fa a la prevenció com en l’atenció 
d’aquelles intervencions adreçades a atendre els i les menors que hagin patit 
abusos i evitar la victimització secundària. 

- Promoure que el Consorci d’Educació treballi amb entitats especialitzades per 
tal que puguin desenvolupar accions d’intervenció amb les víctimes, les famílies i la 
comunitat educativa mitjançant una atenció integral, de prevenció i sensibilització 
d’abusos sexuals a menors. 

- Instar al Consorci d'Educació de Barcelona i als altres agents afectats a la 
revisió, millora i aplicació dels protocols d'actuació per tal de prevenir nous casos 
d'abusos i que es garanteixi el compliment obligatori del protocol d’actuació per 
part de tots els centres educatius (amb independència de la seva titularitat), de 
manera que incomplir-lo comporti les conseqüències tipificades per la normativa 
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legal vigent, tal com s’ha de fer constar en el mateix protocol. Incentivar els 
centres perquè, a partir del protocol marc, elaborin llur propi implicant-hi el 
personal docent, el personal administratiu i de serveis, les associacions de mares i 
pares d’alumnes i l’alumnat. 

- Impulsar les mesures necessàries d'acord amb la comunitat educativa per tal 
de garantir la confiança de la societat cap a la comunitat educativa i la seva gran 
tasca a Barcelona. 

- Valorar la possibilitat que l’Ajuntament de Barcelona es personi en la causa 
judicial a favor de la víctima o víctimes un cop estudiat l’estat actual de la 
denúncia en l’àmbit de la justícia penal atès que es tracta d’un centre educatiu 
concertat sostingut amb fons públics. 

 
S’aprova, per unanimitat, aquesta declaració institucional que ha estat llegida 

per la Sra. Benedí. 
 
DI 4. Atès les dificultats que està patint el sector del pa artesà a la nostra ciutat, 

agreujat per la crisi econòmica i per les noves formes de comercialització que 
sovint esdevenen competència deslleial. 

Atès que les administracions, en especial la municipal, poden dur a terme 
accions de reconeixement, suport i foment de l’activitat del pa artesà. 

Per això, i d’acord amb el que estableixen els articles 60.6, 65, 73.5 i 101.1 del 
Reglament Orgànic Municipal de l’Ajuntament de Barcelona, presentem al Plenari 
del Consell Municipal la declaració institucional següent: 

 
El Plenari del Consell Municipal acorda: 
 
1. Manifestar la importància del sector del Pa artesà com a part essencial del 

patrimoni comercial i cultural de la ciutat de Barcelona. 
2. Reconeix el paper destacat del Gremi de Flequers de Barcelona com a 

representant de molts artesans del pa que treballen a la nostra ciutat així com la 
seva tasca de formació de nous professionals a través de l’escola del Gremi de 
Flequers. 

3. Establirà un espai de diàleg continu entre el Govern Municipal i el sector del 
pa artesà, especialment amb el Gremi de Flequers de Barcelona. 

4. Mostra el seu compromís de vetllar per la competència lleial en el sector i la 
transparència d’informació de cara als consumidors, distingint aquells establiments 
que garanteixen l’elaboració artesanal del pa. 

5. Es compromet a promoure la cultura del pa a la nostra ciutat, mitjançant les 
mesures següents: 

- Recolzar la celebració anual del Certamen Internacional de Fleca Artesana, 
organitzat pel Gremi de Flequers, mitjançant suport econòmic, promocional i 
cultural. Enguany, aquest certamen s’ha celebrat el mes de març amb la 
participació de ponents de reconegut prestigi internacional i amb assistents d’arreu 
del món. 

- Instaurar un premi o reconeixement anual als artesans del pa de Barcelona 
que fan perdurar i fomentar el seu ofici. 

- Instar a Turisme de Barcelona i a les àrees de promoció turística de 
l’Ajuntament a incloure, en els seus catàlegs, els establiments de pa artesà així 
com les activitats, conferències i cursos que s’organitzen al voltant de la cultura del 
pa. 

 
La Sra. Alcaldessa informa que aquesta Declaració no ha estat signada pels 

grups de Barcelona en Comú i CUP-Capgirem Barcelona. 
Seguidament, el Sr. Mulleras llegeix la Declaració Institucional. 
 
El Sr. Colom, després de confirmar que el seu grup està a favor de les fleques 

que elaboren el pa artesanalment, justifica que Barcelona en Comú no signi la 
Declaració en considerar que no es tracta d’una defensa del pa artesà, sinó d’un 
posicionament a favor d’una entitat gremial de flequers, quan a la ciutat n’operen 
dues, totes interlocutores de l’Ajuntament. 
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En conseqüència, afirma que no poden acceptar una Declaració Institucional en 
què es posa com a referència únicament una d’aquestes entitats gremials. 

Afegeix que aquesta declaració compromet l’Ajuntament a atorgar subvencions 
fora del procediment reglat d’un procés competitiu de lliure concurrència, i que 
s’haurien d’incloure en la convocatòria de subvencions de comerç. 

Observa que han intentat arribar a una transacció de la Declaració a fi que el 
suport s’estengués a les dues entitats gremials de flequers i, per tant, que el 
suport econòmic no es concretés com una manera d’obtenir una subvenció per la 
porta del darrere. 

 
La Sra. Alcaldessa obre un torn de paraules d’un minut per respondre les 

interpel·lacions. 
 
El Sr. Mulleras observa que el sector del pa artesà ha estat especialment 

castigat per la crisi econòmica i per les noves formes de comercialització del pa, 
malgrat que per ell mateix és un sector emblemàtic. 

 
Arran de la disparitat de criteris quant a l’obertura d’un torn de paraula, el Sr. 

Trias manifesta que mai no s’havia procedit d’aquesta manera i, en tot cas, entén 
que ho haurien d’haver parlat abans de tirar pel dret. 

 
La Sra. Alcaldessa confirma la possibilitat d’obrir torns d’intervenció d’un minut 

per part dels grups que no subscriguin una Declaració Institucional. I manifesta 
que, com a presidenta del Ple, pren la decisió de no obrir torn de paraules ara, 
alhora que garanteix que per al proper Ple aquest assumpte de procediment 
s’haurà parlat i tancat. 

 
S’aprova aquesta declaració institucional que ha estat llegida pel Sr. Mulleras 

amb el posicionament favorable de tots els Grups municipals excepte el de 
Barcelona en Comú i de Candidatura d’Unitat Popular - Capgirem Barcelona. 

 
DI 5. Catalunya i les seves institucions són i han estat sempre al capdavant en 

la defensa dels drets sexuals i reproductius i en el treball per fer front a l’epidèmia 
del VIH/sida i l’estigma relacionat, com a eix de garantia social, dels drets i del 
desenvolupament de les persones. 

Aquest compromís s’ha demostrat en l’Estatut d’autonomia de Catalunya del 
2006; la Llei 5/2008, del 24 d’abril, del dret de les dones a eradicar la violència 
masclista; la Llei 11/2014, del 10 d’octubre, per a garantir els drets de lesbianes, 
gais, bisexuals, transgèneres i intersexuals i per a eradicar l’homofòbia, la bifòbia i 
la transfòbia; la Llei 17/2015, del 21 de juliol, d’igualtat efectiva de dones i homes 
i diverses resolucions en el marc dels drets sexuals i reproductius. La darrera, el 
passat juliol de 2015, va ser la Declaració en favor dels Drets Sexuals i 
Reproductius en el marc dels Objectius de Desenvolupament Sostenible. 

Tanmateix, el punt culminant d’aquesta voluntat es va expressar en l’aprovació 
de l’Acord nacional per a fer front a l’epidèmia del VIH a Catalunya i contra 
l’estigma relacionat, el passat 6 de març de 2014 al parlament de Catalunya, i de 
manera unànime entre els grups polítics. 

L’Acord, que va ser impulsat de manera coordinada amb el teixit associatiu de 
Catalunya en l’àmbit el VIH/sida i, en concret, pel Comitè 1r de Desembre – 
Plataforma Unitària d’ONG-SIDA de Catalunya que aglutina 24 entitats de tot el 
territori català, va suposar un fet històric i s’havia de materialitzar com un 
instrument de futur orientat a mantenir el lideratge de Catalunya respecte les 
polítiques de resposta a la pandèmia del VIH, a la vegada que garantia un model 
d’abordatge comunitari basat en l’expertesa, l’experiència i la qualitat. 

Malgrat això, dos anys més tard de la seva aprovació, encara calen esforços per 
seguir impulsant-lo, especialment pel que fa referència al Pacte Social contra la 
discriminació de les persones que viuen amb el VIH, l’objectiu general del qual ha 
de ser eliminar l’estigma i la discriminació associada al VIH i a la sida a Catalunya. 

Aquest pacte, segons l’Acord aprovat, ha d’incloure, com a mínim, fomentar un 
canvi en la imatge del VIH a la nostra societat i, per tant, afrontar la serofòbia; 
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vigilar les situacions de discriminació; garantir l’accés igualitari a tots els serveis, 
prestacions i recursos; facilitar l’accés als drets sexuals i reproductius de les 
persones que viuen amb el VIH, i promoure i posar en pràctica la Recomanació 200 
de l’Organització Internacional del Treball, sobre el VIH i la sida i el món del 
treball. 

I és que, segons ONUSIDA (2001), l’estigma relacionat amb la infecció pel VIH 
podria ser l’obstacle més gran al qual s’han d’afrontar les persones, les comunitats, 
els polítics i els líders religiosos que treballen en la resposta al VIH. Un esforç 
important contra l’estigma no només millorarà la qualitat de vida de les persones 
infectades pel VIH i de les persones vulnerables a la infecció, sinó que ho farà a 
gran escala per fer front a l’epidèmia. Per aquest motiu, l0any 2015, la mateixa 
ONUSIDA va iniciar la campanya Zero Discrimination day, amb la qual es 
reivindica, l’1 de març a nivell mundial, la necessitat de sensibilitzar en la defensa 
dels drets humans i en la necessitat d’acabar amb l’estigma i la discriminació 
relacionats al VIH. 

Així doncs, la resposta a l’estigma i la discriminació relacionats al VIH requereix 
la implicació de tots els actors i agents possibles. En aquest sentit, els ens locals, 
dins del marc que els atribueix la llei de salut pública 18/2009, per la qual poden 
oferir a la població intervencions que ajudin a incrementar el control sobre la seva 
salut i obtenir així estils de vida més saludables. 

 
Per tot això el Plenari del Consell Municipal acorda: 
 
1. Impulsar conjuntament amb el govern de la Generalitat de Catalunya el Pacte 

social contra la discriminació de les persones que viuen amb VIH, on l’objectiu 
general d’aquest sigui eliminar l’estigma i la discriminació associada al VIH i a la 
sida a Catalunya. Contribuir, des dels ens locals, a participar-hi i desenvolupar-lo 
per tal que esdevingui una eina real des d’on els municipis i altres administracions 
puguin treballar contra l’estigma i la discriminació en el seu àmbit competencial. 

2. Prendre el compromís d’incloure missatges centrats en la no discriminació i la 
no estigmatització, i en favor dels drets humans, en totes aquelles accions que es 
duguin a terme al municipi en l’àmbit del VIH/sida. 

3. Tenir present les necessitats de les persones que viuen amb el VIH en els 
serveis oferts a nivell municipal, vetllant perquè no es produeixin situacions de 
discriminació en el marc de les seves competències, així com en les empreses i 
organitzacions on el govern municipal hi tinguin representació. 

4. Incorporar la data de l’1 de març, Dia per la Zero Discriminació, entre les 
diades commemoratives del municipi, com a compromís ferm per fer front a 
l’estigma i la discriminació relacionats al VIH/sida. 

5. Sol·licitar als Departaments de Salut i Ensenyament a desenvolupar, 
conjuntament amb el municipi (en el marc dels Consorcis existents, si s’escau), 
accions i programes dirigits a la promoció de la salut sexual de manera integral als 
centres educatius, on es doni tota la informació adequada contra l’estigma i la 
discriminació relacionats al VIH/sida. 

6. Sol·licitar a l’Ajuntament la col·laboració amb les entitats sense ànim de lucre 
que treballen en l’àmbit del VIH/sida a Catalunya des d’una perspectiva 
comunitària i, en concret, amb el Comitè 1r de Desembre com a plataforma 
unitària d’entitats en l’àmbit del VIH/sida a Catalunya, donant el suport necessari 
en la difusió de les seves tasques i activitats. 

7. Informar d’aquest acord al Govern de la Generalitat (conselleries de Salut, 
Departament de Treball, Afers Socials i Famílies, Ensenyament i Presidència), als 
Grups Parlamentaris del Parlament de Catalunya, a la Federació de Municipis de 
Catalunya i a l’Associació Catalana de Municipis, i al Comitè 1r de Desembre, com 
a plataforma unitària d’ONG-SIDA de Catalunya. 

 
S’aprova, per unanimitat, aquesta declaració institucional que ha estat llegida 

per la Sra. Lecha. 
 
No havent-hi altres assumptes per a tractar, la Presidència aixeca la sessió a les 

setze hores i quaranta minuts. 
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Acords  
 

Acords de la sessió de 29 d’abril de 2016. 
 
Aprovació de l’acta de la sessió d’1 d’abril de 2016. 
 
 

C) Part Decisòria / Executiva 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d'acord 
 

COMISSIÓ D'ECONOMIA I HISENDA 
 
1. Adoptar, en l'exercici de les competències reservades al Consell Plenari de 

l'Ajuntament de Barcelona en relació amb les societats privades municipals 
Barcelona de Serveis Municipals, SA, Barcelona d’Infraestructures Municipals, SA, 
Informació i Comunicació de Barcelona, SA, Barcelona Activa, SA, Societat 
Municipal Barcelona Gestió Urbanística, SA, Barcelona Cicle de l’Aigua, SA i Foment 
de Ciutat, SA, els acords següents: aprovar els comptes anuals de cada societat i 
els comptes anuals consolidats de Barcelona de Serveis Municipals, SA, tancats a 
31 de desembre del 2015, integrats pel Balanç, el Compte de pèrdues i guanys, 
l’Estat de canvis en el patrimoni net, l’Estat de fluxos d’efectiu i la Memòria. 
Aprovar els corresponents Informes de Gestió. Aprovar la gestió realitzada en 
l'exercici 2015 pels administradors respectius. Aprovar, per a cada societat, la 
distribució de resultats de l'exercici tancat a 31 de desembre del 2015, segons 
consta en document annex. 

 
COMISSIÓ DE PRESIDÈNCIA, DRETS DE CIUTADANIA, PARTICIPACIÓ I 
SEGURETAT I PREVENCIÓ 

 
2. Ratificar el Decret d’Alcaldia, de 22 d’abril de 2016, que dóna compliment a la 

sentència del Tribunal Superior de Justícia de Catalunya número 1001/2015, de 18 
de desembre, que determina el caràcter consolidable dels increments de l’1% de la 
massa salarial de l’Ajuntament de Barcelona pels anys 2007 i 2008 segons els 
criteris acordats en la Mesa General de Negociació de 18 de febrer i de 14 d’abril 
de 2016, i per tant abonar els endarreriments que en deriven en la mensualitat del 
mes d’abril. En tot cas, no correspon aquest abonament al personal electe, 
comissionats/des i delegats/es, consellers/es de districte i Síndic/a de Greuge. 
Aprovar les taules retributives des de 2007 a 2016 que s’annexen i que són 
resultat de l’aplicació de la sentència del Tribunal Superior de Justícia de Catalunya 
número 1001/2015, de 18 de desembre. 
 
COMISSIÓ DE DRETS SOCIALS, CULTURA I ESPORTS 

 
4. Atorgar la Medalla d’Or al Mèrit Esportiu a la Federació Catalana d’Atletisme 

per la seva tasca com a motor de l’atletisme català, i per la seva vinculació i 
dedicació a la promoció de l’atletisme a la ciutat de Barcelona. 

 
COMISSIÓ D'ECOLOGIA, URBANISME I MOBILITAT 

 
5. Ratificar, com a ens consorciat, l’acord adoptat per la Junta General del 

Consorci per a la Defensa de la Conca del riu Besòs, en sessió de 10 de desembre 
de 2014, relatiu a l’aprovació inicial de la modificació dels seus estatuts amb 
l’objecte d’adaptar-los a la Llei 27/2013, de 27 de desembre, de racionalització i 
sostenibilitat de l’Administració local i a la llei 15/2014, de 16 de setembre, de 
racionalització del Sector Públic i altres mesures de reforma administrativa, i 
d’altres modificacions adients, d’acord amb el text incorporat en l’expedient 
administratiu. Encarregar al Consorci per a la Defensa de la Conca del riu Besòs 
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(en endavant, un cop aprovada definitivament la modificació dels seus estatuts i 
en vigor, Consorci Besòs Tordera), que actuant en nom i representació d’aquesta 
entitat, procedeixi a la publicació dels corresponents anuncis d’aprovació inicial i 
definitiva, sotmetiment de l’expedient a informació pública, formuli el tràmit 
d’audiència als interessats, així com que procedeixi a la publicació integra el text 
de la modificació dels Estatuts definitivament aprovada en el Butlletí Oficial de la 
Província als efectes que preveu l’article 70.2 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, 
Reguladora de les Bases de Règim Local. Considerar definitivament aprovat 
l’expedient de ratificació de la modificació dels Estatuts del Consorci per a la 
Defensa de la Conca del riu Besòs pel cas que durant el període d’informació 
pública no es presenti cap reclamació o suggeriment. Donar trasllat del present 
acord al Consorci per a la Defensa de la Conca del riu Besòs, als efectes escaients. 

 
Districte de l'Eixample 

 
6. Rectificar, a l'empara de l’article 105.2 de la Llei de Règim Jurídic de les 

Administracions Públiques i del Procediment Administratiu Comú, l’errada material 
continguda al plànol PROP-01 del document aprovat definitivament pel Plenari del 
Consell Municipal en sessió de 3 d’octubre de 2014, del Pla de millora urbana 
d’ordenació volumètrica de l’edifici situat entre mitgeres al passatge de Mercader, 
núm. 11, promogut per Grup MED Corporatiu, SAU, en el sentit a què fa referència 
l’informe de la Direcció de Serveis de Planejament que es dóna per reproduït a 
efectes de motivació; incorporar el plànol esmenat al document definitiu del Pla. 

 
Districte de Sarrià-Sant Gervasi 

 
7. Declarar la caducitat, de conformitat amb l’article 92.1 de la llei 4/1999 de 13 

de gener, de modificació de la llei 30/1992 de règim jurídic de les administracions 
públiques i del procediment administratiu comú, de la tramitació del Pla Especial 
Urbanístic i de Millora Urbana per a la concreció de la titularitat, tipus i ordenació 
dels sòls d’equipament de les parcel·les al carrer Pomaret, 106-108, promogut per 
la Fundación Real Monasterio de Santa Isabel, atesa l’existència de motius 
determinants per a la declaració de caducitat, fonamentats a l’informe de la 
Direcció de Serveis de Planejament; que consta a l’expedient i, a efectes de 
motivació, s’incorpora a aquest acord; notificar aquest acord als promotors del Pla; 
i procedir a l’arxiu de les actuacions. 
 
Districte de Sant Andreu 

 
8. Aprovar definitivament, de conformitat amb l'article 68 de la Carta Municipal 

de Barcelona, el Pla Especial Urbanístic integral de la parcel·la situada al carrer 
Pons i Gallarza, núm. 32 i carrer Fraga núms. 2-18, promogut per 080 Arquitectura 
i Gestió, S.L., amb les modificacions a que fa referència l’informe tècnic-jurídic de 
la Direcció de Serveis de Planejament, que consta a l’expedient i a efectes de 
motivació s’incorpora a aquest acord; determinar que, a l’empara de l’article 92. 1. 
a) del Text Refós de la llei d’Urbanisme, s’afegeixen d’ofici les prescripcions 
següents: el projecte tècnic que executi el Pla, haurà de garantir, pel que fa a la 
masia de Can Estruch, el manteniment i recuperació dels murs estructurals (MR-
1,MR-2. MR-4, MR-6, MR-7, MR-8 i MR-10, MR-13, MR-15, MR-16, MR-17); haurà 
de donar una solució arquitectònica i constructiva que permeti compatibilitzar 
aquests elements estructurals amb les obres d’adequació a l’ús d’habitatges que es 
proposa i haurà de posar en valor la imatge i percepció del volum original de la 
masia respecte del cossos edificats més recents situats a la cantonada dels carrers 
de Pons i Gallarza i de Fraga.  

 
c) Proposicions 
 
D) Part d'impuls i control 
 
Proposicions / Declaracions de Grup 
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Es fa constar que les Proposicions / Declaracions de Grup que es transcriuen a 

continuació tenen naturalesa d’actes d’impuls polític de l’acció del govern i no 
produeixen efectes jurídics com a actes administratius resolutoris. 

 
Del Grup Municipal de CIU: 
 
1. El Plenari del Consell Municipal acorda: 1.- Convocar urgentment la Taula de 

Treball formada per associacions, veïns i grups polítics, per fer el seguiment dels 
projectes i les obres del cobriment de la ronda de Dalt que es desenvolupin. 2.- 
Assignar recursos tècnics i econòmics per aconseguir que la cobertura de la ronda 
de Dalt sigui un fet. 3.- Començar els treballs de cobertura aquest mandat, tot 
incloent els equipaments necessaris que s'acordin en els processos de participació, 
per tal que la ronda de Dalt esdevingui un punt de connexió i trobada. 

 
Del Grup Municipal C’s: 
 
2. El Plenari del Consell Municipal acorda: 1.- Impulsar un pla d'atenció 

immediata amb coordinació amb la Generalitat de Catalunya per tal de donar 
cobertura a les persones que viuen en situació de vulnerabilitat social. 2.- Que en 
el termini de tres mesos, el Govern municipal presenti una proposta de Pla 
d'Actuació que inclogui els mecanismes de detecció, intervenció i prevenció per tal 
de donar assistència a les persones en risc d'exclusió residencial. Aquest Pla 
d'actuació ha d'incloure objectius, metodologia, calendarització i dotació 
pressupostària. Així mateix, mentre es presenta aquest Pla, instem a que es 
continuïn i s’ampliïn si és necessari els mecanismes d’emergència social. 

 
Del Grup Municipal d’ERC: 
 
3. El Plenari del Consell Municipal acorda: 1. Que l’Ajuntament de Barcelona 

obeeixi, per coherència, la Llei 24/2015, del 29 de juliol, de mesures urgents per a 
afrontar l’emergència en l’àmbit de l’habitatge I la pobresa energètica, del 
Parlament de Catalunya. 2. Que l’Ajuntament de Barcelona insti al govern espanyol 
en funcions a que no presenti recurs al Tribunal Constitucional a la Llei 24/2015. 3. 
En cas que el govern espanyol presenti aquest recurs, que el nou govern el retiri I 
deixi a les institucions catalanes exercir la seva sobirania. 

 
Del Grup Municipal de PSC: 
 
4. El Plenari del Consell Municipal acorda: Instar al govern a presentar en el mes 

de maig, al Consell Plenari de l’Ajuntament, el Pla Director de la Guàrdia Urbana 
per tal que pugui ser sotmès a debat i tenir en consideració les aportacions que 
facin els grups municipals. 

 
Del Grup Municipal de la CUP: 
 
6. El Plenari del Consell Municipal acorda: Primer.- Mostrar el rebuig de 

l’Ajuntament de Barcelona als requeriments enviats per ordre de l’Audiència 
Nacional espanyola a gairebé cents ajuntaments catalans per haver aprovat una 
moció de suport a la Declaració 1/XI del Parlament de Catalunya. Segon.- Donar 
ple suport a les persones que, a causa d'aquests requeriments puguin ser 
encausades o citades a declarar per part de l'Audiència Nacional. Tercer.- Declarar, 
una vegada més, que el dret a decidir és un exercici eminentment cívic i 
democràtic que ha de ser reclamat i defensat des de totes les institucions que 
emanen de la voluntat popular i, molt particularment, des dels ajuntaments 
entesos com l’administració més propera als veïns i veïnes. Quart.- Així mateix, 
recolzar les mobilitzacions que es convoquin per donar suport a les persones 
encausades i als ajuntaments requerits. Cinquè.- L’Ajuntament de Barcelona 
facilitarà la cobertura legal necessària als membres electes d’aquest consistori en 
cas que fossin encausats per donar suport a mocions aprovades democràticament. 
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Instar al Parlament de Catalunya i a la resta d’institucions catalanes a fer el 
mateix. Sisè.- Comunicar l’adopció d’aquests acords a les entitats municipalistes 
(AMI, ACM i FMC), al Parlament de Catalunya, al Govern de la Generalitat de 
Catalunya, al Govern de la Generalitat valenciana, al Govern de les Illes Balears, al 
Govern d'Aragó, i als governs de l'estat espanyol i francès. 

 
F) Declaracions Institucionals 

 
El Plenari del Consell Municipal acorda: 1. Reivindica que la distribució dels fons 

recaptats per a finalitats socials és íntegrament dins de la competència exclusiva 
de la Generalitat de Catalunya. 2. Reclama la territorialització de la gestió del 
0,7% per a la convocatòria del curs 2016. 3. Exigeix al Govern de l’Estat que es 
cedeixi a Catalunya tots els fons que s’hagin recaptat en aquest territori per a fins 
d’interès social. 4. Dóna suport al Govern de la Generalitat per a totes les accions 
que s’emprenguin per reclamar la gestió territorialitzada dels fons recaptats per a 
fins socials. 5. Dóna suport a les accions que les entitats del Tercer Sector 
emprenguin per a reivindicar l’eliminació del requisit de la supraterritorialitat dels 
projectes presentats per al finançament a través dels fons del 0,7%, i alhora 
reclamar que es destinin a les entitats catalanes tots els diners recaptats a 
Catalunya. 

 
El Plenari del Consell Municipal acorda: Primer.- l’Ajuntament de Barcelona vol 

honorar la figura de Guillem Agulló, el jove valencià assassinat brutalment per un 
grup de joves d’ideologia neonazi l’any 1993, i refermar el seu compromís en la 
lluita contra els delictes d’odi, el racisme, la xenofòbia i l’homofòbia. Segon.- 
Elevar a la ponència del nomenclàtor la proposta de dedicar un espai públic de la 
ciutat de Barcelona a la memòria de Guillem Agulló. Tercer.- Reconèixer la lluita 
incansable duta a terme per la família de Guillem Agulló durant aquests 23 anys 
per mantenir viva la memòria del seu fill i defensar les seves idees a favor de la 
llibertat i contra el feixisme. Quart.- Fer arribar aquesta Declaració a la família de 
Guillem Agulló, a les Corts Valencianes i a la Generalitat de Catalunya. 

 
El Consell Plenari de l’Ajuntament de Barcelona manifesta : 1. La seva plena 

solidaritat amb el poble equatorià, consternada com està la ciutadania de 
Barcelona davant el creixent balanç de víctimes mortals, així com la dimensió dels 
danys materials produïts i les tràgiques derivades de ferits, damnificats o persones 
afectades per desallotjaments o trasllats forçosos. 2. Que les barcelonines i els 
barcelonins, i en el seu nom l’Ajuntament de la Ciutat, vol fer públiques i traslladar 
les seves més sentides condolences al conjunt de persones afectades directament 
o indirecta, així com els seus millors desitjos de recuperació per a quins hagin patit 
danys físics, psíquics o d’una altra índole a ran de la catàstrofe. 3. Que a Barcelona 
convivim amb milers de persones originàries de l’Equador, barcelonines i 
barcelonins que enriqueixen i fan d’aquesta ciutat una realitat diversa. És per això 
que aquesta institució expressa la seva total i plena disposició a col·laborar en les 
tasques solidàries de suport i ajuda al poble equatorià que des de diferents àmbits 
s’estan duent a terme. 4. La seva voluntat d’instar als governs, la resta 
d’institucions, la comunitat internacional i les organitzacions no governamentals a 
treballar per la mobilització de quants recursos econòmics, materials i humans 
siguin necessaris per tal d’atendre i pal·liar les urgents necessitats del poble 
equatorià davant les excepcionals circumstàncies que està patint. 5. Que, en 
coherència amb la trajectòria solidària i compromesa de la ciutat de BCN a través 
de diferents actuacions de cooperació internacional, l’Ajuntament posa a disposició 
de les autoritats locals i estatals equatorianes la seva experiència en transformació 
urbana amb la finalitat de col·laborar en les tasques de reconstrucció urbana i 
social de les àrees afectades. Per aquesta finalitat l’Ajuntament de Barcelona 
disposarà de recursos tècnics, humans i econòmics per a col·laborar en aquestes 
tasques. 6. La seva expressa voluntat d’impulsar i sumar-se a les diverses 
iniciatives solidàries sorgides des de l’acció institucional i governamental o la 
societat civil, les entitats i el teixit associatiu i les plataformes ciutadanes i veïnals. 
7. El seu ple i total suport al consolat d’Equador a Barcelona en la seva tasca 
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d’informació i canalització de l’ajuda humanitària. 8. Que fa una crida pública a la 
solidària ciutadania de Barcelona per tal de col·laborar i participar activament en 
quantes iniciatives de suport i assistència a les persones damnificades pel 
terratrèmol d’Equador es puguin estar duent-se a terme des de qualsevol àmbit o 
instància. 

 
El Plenari de l’Ajuntament de Barcelona acorda: Primer.- Manifestar el 

reconeixement de la persona i obra de Miguel de Cervantes, fent-li un merescut 
homenatge pels valors universals i perpetus que consagra la seva obra. Segon.- 
Que l’Institut de Cultura de Barcelona valori la possibilitat d’organitzar anualment 
un certamen literari en honor a Miguel de Cervantes i els valors universals 
consagrats a la seva obra, als mesos d’abril, coincidint amb la data de la seva mort 
o el dia mundial del llibre el 23 d’abril. Tercer.- Que el Consell Assessor d’Art Públic 
valori la idoneïtat de col·locar un bust de la figura de Miguel de Cervantes i/o el 
Quixot al Parc de Cervantes. Quart.- Articular una ruta en torn a Cervantes a 
Barcelona, aglutinant els llocs més emblemàtics sobre la seva persona i la seva 
obra a la ciutat, tals com, la Biblioteca Cervantina Bomsons; la casa on es va ubica 
la impremta de Sebastián de Cormellas, al carrer del Call, 14-16; la platja on Don 
Quixot va patir la seva derrota i la resta de plaques i bustos que ja té a la ciutat. 
Cinquè.- Col·laborar amb les entitats culturals de Barcelona que promocionen 
l’obra de Miguel de Cervantes en la commemoració i la difusió d’iniciatives per a la 
transmissió dels valors universals de l’obra. 
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COMISSIÓ DE GOVERN 

Actes 
 

Acta de la sessió del 28 d’abril de 2016, aprovada el 5 de maig de 2016 
 

A la Sala nova de Govern de la Casa Consistorial de la Ciutat de Barcelona, el 
dia 28 d’abril de 2016 s'hi reuneix la Comissió de Govern en sessió ordinària, sota 
la presidència de l'Excma. Sra. Alcaldessa, Ada Colau Ballano. Hi concorren els 
Ims. Srs. i les Imes. Sres. Tinents/tes d'Alcaldia, Gerardo Pisarello Prados, Laia 
Ortiz Castellví i els Ims. Srs. Regidors i les Imes. Sres. Regidores, Gala Pin 
Ferrando, Agustí Colom Cabau, Laura Pérez Castaño, Mercedes Vidal Lago, Josep 
Ma. Montaner Martorell i Eloi Badia Casas, assistits pel Secretari General, Sr. Jordi 
Cases i Pallarés, que certifica. 

 
Excusen la seva absència l’Im. Sr. Jaume Asens Llodrà i l’Ima. Sra. Janet Sanz 

Cid 
 
També hi és present el Gerent Municipal, Sr. Jordi Martí Grau.  
 
Constatada l'existència de quòrum legal, la Presidència obre la sessió a les 9.30 

hores. 
 
Es dóna per llegida l'acta de la sessió anterior, celebrada el 21 d’abril de 2016, 

l'esborrany de la qual ha estat tramès a tots els membres de la Comissió; i 
s'aprova. 

 
A) Aprovació de l'acta de la sessió anterior 

 
B) Part Informativa 

 
a) Despatx d'ofici 
 
En compliment dels Decrets d’Alcaldia, de 13 i 25 de juny de 2015, es 

comuniquen les resolucions següents: 
 

ÀREA D'ECOLOGIA, URBANISME I MOBILITAT 
 

Districte de Sants-Montjuïc 
 
1. (BIMSA) El Conseller Delegat de Barcelona d'Infraestructures Municipals, SA, 

el 8 d’abril de 2016, va adoptar resolució que adjudica les obres relatives al 
projecte executiu refós de reurbanització del carrer Olivera, entre el carrer Lleida i 
el carrer de la Concòrdia, al Districte de Sants-Montjuïc a Barcelona, a José 
Antonio Romero Polo, SAU, amb domicili a Lleida (25007), carrer Comerç 2, per un 
import de 829.294,92 euros, IVA exclòs i un termini de 10 mesos. 

 
2. (BIMSA) El Conseller Delegat de Barcelona d'Infraestructures Municipals, SA, 

el 7 d’abril de 2016, va iniciar la licitació per a la contractació de les obres relatives 
al projecte executiu, memòria ambiental i estudi de seguretat i salut de la 
reurbanització del carrer Guitard, entre el carrer de Berlín i el carrer i el carrer 
Melcior de Palau, i entre el carrer de Puiggarí i el carrer Viriat, al Districte de 
Sants-Montjuïc a Barcelona, amb un pressupost de licitació de 513.446,54 euros, 
IVA exclòs. 
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Districte de Gràcia 
 
3. (BIMSA) El Conseller Delegat de BIMSA en data 7 d’abril de 2016 adopta 

resolució que inicia la licitació per a la contractació de les obres relatives al 
Projecte de clavegueram als carrers Providència i Biada entre els carrers Rabassa i 
Torrent de l'Olla, al Districte de Gràcia a Barcelona, amb un pressupost de licitació 
de 995.478,06€, IVA exclòs. 

 
b) Informes 
 

C) Part Decisòria 
 
a) Propostes d'acord 
 
Donat compte de les propostes incloses a l'ordre del dia, s'acorda: 
 

ÀREA DE TREBALL, ECONOMIA I PLANIFICACIÓ ESTRATÈGICA 
 
1. Autoritzar la compatibilitat sol·licitada pel Sr. Francesc Mir Solé (mat. 21184) 

entre la seva activitat municipal com a funcionari de carrera, amb la categoria 
professional de Tècnic Superior en Enginyeria, amb destinació al Departament de 
Llicències d'Activitats de la Gerència d'Ecologia Urbana, on ocupa el lloc de treball 
de Tècnic 2 (80.20.OP.10), i una activitat privada per compte propi com a enginyer 
industrial. Per tal d'evitar possibles coincidències entre l'activitat pública i la 
privada, s’exclou de l’exercici de l’activitat privada d’enginyer industrial, qualsevol 
manifestació del mateix en el terme municipal de Barcelona. La dedicació 
professional privada no podrà superar la meitat de la jornada laboral setmanal 
vigent a l’Administració Pública i haurà de desenvolupar-se en horari no coincident 
amb el municipal. La present autorització resta condicionada a l’estricte 
compliment dels deures públics, a les prohibicions i altres previsions que es 
contenen en la Llei 53/1984 de 26 de desembre d’incompatibilitats del personal de 
les Administracions Públiques, la Llei 21/1987, de 26 de novembre, 
d’incompatibilitats del Personal al Servei de l’Administració de la Generalitat i 
d’altra normativa aplicable. Aquesta autorització perdrà vigència per canvi de lloc 
de treball municipal o per variació de les circumstàncies relatives al mateix. donar-
ne compte a la Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, Participació, 
Seguretat i Prevenció. 

 
2. Autoritzar la compatibilitat sol·licitada per la Sra. Anna Maria Sánchez Ibañez 

(mat. 20911) entre la seva activitat municipal com a funcionària de carrera, amb 
la categoria professional d’administrativa, amb destinació a l’Oficina d’Atenció al 
Ciutadà del Districte de Nou Barris de la Gerència de Drets de Ciutadania, 
Participació i Transparència, on ocupa el lloc de treball de Suport 4 (90.40.GE.10), 
i l’activitat privada per compte propi com a sòcia, membre i secretària del consell 
d'administració de l'empresa Asirans, 2015, SL. La dedicació professional privada 
no podrà superar la meitat de la jornada laboral setmanal vigent a l’Administració 
Pública i haurà de desenvolupar-se en horari no coincident amb el municipal. La 
present autorització resta condicionada a l’estricte compliment dels deures públics, 
a les prohibicions i altres previsions que es contenen en la Llei 53/1984 de 26 de 
desembre d’incompatibilitats del personal de les Administracions Públiques, la Llei 
21/1987, de 26 de novembre, d’incompatibilitats del Personal al Servei de 
l’Administració de la Generalitat i d’altra normativa aplicable. Aquesta autorització 
perdrà vigència per canvi de lloc de treball municipal o per variació de les 
circumstàncies relatives al mateix. Donar-ne compte a la Comissió de Presidència, 
Drets de Ciutadania, Participació, Seguretat i Prevenció. 

 
3. Autoritzar la compatibilitat sol·licitada pel Sr. Juan Jesús Segura Alcaide (mat. 

73446) entre la seva activitat municipal com a funcionari interí, amb la categoria 
professional d’auxiliar administratiu, amb destinació a la Direcció de Serveis 
d’Inspecció de la Gerència d'Ecologia Urbana, on ocupa el lloc de treball de Suport 



2650 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA NÚM. 15 20-5-2016 
 

3 (90.30.GE.10), i l’activitat privada per compte propi de formació informàtica en 
empreses. La dedicació professional privada no podrà superar la meitat de la 
jornada laboral setmanal vigent a l’Administració Pública i haurà de desenvolupar-
se en horari no coincident amb el municipal. La present autorització resta 
condicionada a l’estricte compliment dels deures públics, a les prohibicions i altres 
previsions que es contenen en la Llei 53/1984 de 26 de desembre 
d’incompatibilitats del personal de les Administracions Públiques, la Llei 21/1987, 
de 26 de novembre, d’incompatibilitats del Personal al Servei de l’Administració de 
la Generalitat i d’altra normativa aplicable. Aquesta autorització perdrà vigència 
per canvi de lloc de treball municipal o per variació de les circumstàncies relatives 
al mateix. Donar-ne compte a la Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, 
Participació, Seguretat i Prevenció. 

 
4. Iniciar l'expedient per a la contractació de l’arrendament en modalitat de 

renting de 19 vehicles destinats al Servei de Flota i Serveis Tècnics dependents de 
la Gerència de Recursos de l’Ajuntament de Barcelona, amb núm. de contracte 
16001694, mitjançant tramitació ordinària, amb la utilització del procediment 
obert, i amb un pressupost total de licitació de 676.436,85 euros, IVA inclòs, 
determinat en funció de preus unitaris. Aprovar les actuacions preparatòries 
efectuades, el plec de clàusules administratives particulars i el plec de 
prescripcions tècniques reguladors del contracte. Convocar la licitació per a la seva 
adjudicació. Autoritzar l'esmentada quantitat amb càrrec a la/es partida/es i al/s 
pressupost/os que s'indiquen en aquest mateix document amb el següent 
desglossament: pressupost net 559.038,72 euros; tipus impositiu del 21% d'IVA, i 
import de l'IVA de 117.398,13 euros; condicionada a l'existència de crèdit adequat 
i suficient en el/s pressupost/os posterior/s a l'actual. Declarar la improcedència de 
la revisió de preus amb motiu ateses les característiques del contracte. Donar-ne 
compte a la Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, Participació i Seguretat i 
Prevenció. 

 
5. Aprovar l’expedient núm. 3-034/2016 de modificacions de crèdit, consistent 

en generació de crèdit per majors ingressos del Pressupost General de 
l’Ajuntament de Barcelona de l’exercici 2015 prorrogat per a l’exercici 2016, 
provinents de l’aplicació del Romanent de Tresoreria per a despeses amb 
finançament afectat en la liquidació del Pressupost de l’exercici 2015, d’acord amb 
ingressos provinents de la Unió Europea del projecte Novelog per finançar 
actuacions que tinguin per objecte el foment d’una distribució urbana sostenible de 
mercaderies, per un import de 66.628,35 euros, de conformitat amb la 
documentació i amb la distribució d’aplicacions pressupostàries que consta a 
l’expedient, referència comptable 16041895; i publicar aquest acord a la Gaseta 
Municipal. Donar-ne compte a la Comissió d’Economia i Hisenda. 

 
6. Aprovar l’expedient núm. 3-035/2016 de modificacions de crèdit, consistent 

en transferències de crèdit de la pròrroga del Pressupost General de l’Ajuntament 
de Barcelona de l’exercici 2015 per a l’exercici 2016, d’import 1.371.500,00 euros, 
per atendre transferències de crèdit a diversos orgànics, de conformitat amb la 
documentació i amb la distribució d’aplicacions pressupostàries que consta a 
l’expedient, referència comptable núm. 16041891; i publicar aquest acord a la 
Gaseta Municipal. 

 
7. Aprovar l’expedient núm. 3-037/2016 de modificacions de crèdit, consistent 

en generació de crèdit per majors ingressos del Pressupost General de 
l’Ajuntament de Barcelona de l’exercici 2015 prorrogat per a l’exercici 2016, 
provinents de l’ingrés de l’Institut Barcelona Esports pel manteniment de 
equipaments esportius del Districte de l’Eixample, i d’import 149.990,00 euros, de 
conformitat amb la documentació i amb la distribució d’aplicacions pressupostàries 
que consta a l’expedient, referència comptable 16042095; i publicar aquest acord 
a la Gaseta Municipal. Donar-ne compte a la Comissió d’Economia i Hisenda. 
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8. Aprovar l’expedient núm. 3-038/2016 de modificacions de crèdit, consistent 
en generació de crèdit per majors ingressos del Pressupost General de 
l’Ajuntament de Barcelona de l’exercici 2015 prorrogat per a l’exercici 2016, 
provinents d’execucions subsidiàries per al manteniment de la xarxa eliminació 
aigües residuals, d’import 42.138,96 euros, de conformitat amb la documentació i 
amb la distribució d’aplicacions pressupostàries que consta a l’expedient, 
referència comptable 16042195; i publicar aquest acord a la Gaseta Municipal. 
Donar-ne compte a la Comissió d’Economia i Hisenda. 

 
ÀREA DE DRETS SOCIALS 

 
9. Iniciar l’expedient per a la contractació de la prestació dels serveis de gestió 

del Punts d’Informació i Atenció a les Dones (PIAD) de l’Ajuntament de Barcelona, 
d’acord amb les previsions del plec de prescripcions tècniques, amb núm. de 
contracte 16001850, mitjançant tramitació ordinària, amb la utilització del 
procediment obert, i amb un pressupost total de licitació de 2.917.171,59 euros, 
IVA inclòs; aprovar les actuacions preparatòries efectuades, el plec de clàusules 
administratives particulars i el plec de prescripcions tècniques reguladors del 
contracte; convocar la licitació per a la seva adjudicació; autoritzar l’esmentada 
quantitat amb càrrec a la/es partida/es i al/s pressupost/os que s’indiquen en el 
document comptable, amb el següent desglossament: 2.651.974,17 euros de 
pressupost net i 265.197,42 euros en concepte d’IVA al tipus impositiu del 10%; 
condicionada a l’existència de crèdit adequat i suficient en el/s pressupost/os 
corresponents; donar-ne compte a la Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports. 

 
Es retira la proposta precedent 
 
10. Aprovar, per motiu d’interès públic, a l’empara dels articles 105 i 106 del 

Reial Decret Legislatiu 3/2011, de 14 de novembre, pel qual s’aprova el Text refós 
de la Llei de contractes del sector públic i la clàusula 20.2.2) del Plec de clàusules 
administratives particulars, la modificació del contracte núm. 15003232 que té per 
objecte la gestió del Servei de Gestió de Conflictes d’Àmbit Social a l’Espai Públic 
(SGC), de conformitat amb les motivacions de l’informe emès pel Departament 
d’Intervenció Social a l’Espai Públic de 7 d’abril de 2016, consistent en augmentar 
en 333 hores el Servei d’Intervenció en Dispositius Excepcionals i/o Recurrents 
(SIDER), per tal d’assumir una actuació extraordinària per al repartiment de 
menjar a persones sense llar a l’espai públic i l’elaboració d’una diagnosi social per 
a futures accions en relació a aquest conflicte, per un import de 9.813,18, IVA 
inclòs al tipus impositiu del 10%, per al període comprès entre l’1 de maig de 2016 
i el 31 de desembre de 2016, amb un increment del 0,66179% respecte de 
l’import d’adjudicació del contracte. Ampliar l’autorització i disposició de la despesa 
de l’esmentat contracte per un import de 9.813,18 euros, IVA inclòs, (dels quals 
8.921,07 euros corresponen al preu net i els restants 892,11 euros a l’IVA al 10%) 
a favor de Progess, Projectes i Gestió de Serveis Socials, SL, amb NIF núm. B-
59960526, amb càrrec al Pressupost i Partida indicades en el document comptable. 
Requerir l’adjudicatari per tal que, en el termini màxim de 15 dies hàbils següents 
a la recepció d’aquesta notificació, reajusti la garantia definitiva per un import de 
446,05 euros, i comparegui per formalitzar la modificació del contracte a les 
dependències del Departament de Serveis Jurídics de l’Àrea de Drets Socials (pg. 
de Sant Joan núm. 75 9è). 

 
11. Aprovar el protocol entre l’Ajuntament de Barcelona i l’Escola Tècnica 

Superior d’Arquitectura de Barcelona per a la realització de diferents activitats 
relacionades amb la projectació i millora urbana de Barcelona, amb la finalitat de 
donar difusió, entre d’altres, als projectes d’habitatge de promoció pública que 
s’executin a la ciutat. Facultar al Regidor d’Habitatge la signatura del conveni així 
com la de tots els documents que se’n derivin. Donar compte d’aquest acord a la 
Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports. 
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ÀREA DE DRETS DE CIUTADANIA, PARTICIPACIÓ I TRANSPARÈNCIA 
 

Districte de Sant Andreu 
 
12. Aprovar el conveni de col·laboració entre l’Ajuntament de Barcelona – 

districte de Sant Andreu- i Barcelona Activa SAP SPM, que regula les condicions 
per ubicar un punt d’orientació i recerca de feina de Barcelona Activa al carrer 
Residencia 13-15, al districte de Sant Andreu; facultar la regidora del Districte de 
Sant Andreu per a la signatura de l’esmentat conveni, així com la de tots aquells 
documents que se’n derivin; donar-ne compte a la Comissió de Presidència, Drets 
de Ciutadania, Participació i Seguretat i Prevenció. 

 
Districte de Sant Martí 

 
13. Anul·lar parcialment l'autorització de la despesa acordada per la Comissió de 

Govern de 26 de novembre de 2015, per un import de 3023,74 euros amb càrrec 
al/s pressupost/os i partida/des indicats en aquest mateix document, com a 
conseqüència detreure la part proporcional de la subvenció per la gestió cívica del 
Casal de Barri Diagonal Mar corresponent al període 1 de gener a 15 de febrer de 
2016, d'acord amb la Base Quarta de les bases reguladores de l'adjudicació del 
casal de barri i la data de formalització del conveni de gestió cívica de l'esmentat 
casal, adjudicat a favor de l'Associació de Veïns Diagonal Mar, NIF G58558479. 

 
14. Anul·lar parcialment l'autorització de la despesa acordada per la Comissió de 

Govern de 26 de novembre de 2015, per un import de 3.023,74 euros, amb càrrec 
al/s pressupost/os i partida/des indicats en aquest mateix document, com a 
conseqüència detreure la part proporcional de la subvenció per la gestió cívica del 
Casal de Barri Bac de Roda-Poblenou corresponent al període 1 de gener a 15 de 
febrer de 2016, d'acord amb la Base Quarta de les bases reguladores de 
l'adjudicació del casal de barri i la data de formalització del conveni de gestió cívica 
de l'esmentat casal, adjudicat a l'Associació Cultural i social Bac de Roda, NIF 
G65543209. 

 
15. Anul·lar parcialment l'autorització de la despesa acordada per la Comissió de 

Govern de 26 de novembre de 2015, per un import de 3.023,74 euros amb càrrec 
al/s pressuposto/os i partida/des indicats en aquest mateix document, com a 
conseqüència detreure la part proporcional de la subvenció per la gestió cívica del 
Casal de Barri Verneda corresponent al període 1 de gener a 15 de febrer de 2016 
d'acord amb la Base Quarta de les bases reguladores de l'adjudicació del casal de 
barri i la data de formalització del conveni de gestió cívica de l'esmentat casal, 
adjudicat a l'Associació de Veïns Verneda Alta, NIF G08939670. 

 
16. Anul·lar parcialment l'autorització de la despesa acordada per la Comissió de 

Govern de 26 de novembre de 2015, per un import de 3.023,74 euros amb càrrec 
al/s pressupost/os i partida/des indicats en aquest mateix document, com a 
conseqüència detreure la part proporcional de la subvenció per la gestió cívica del 
Casal de Barri La Palmera corresponent al període 1 de gener a 15 de febrer de 
2016 d'acord amb la Base Quarta de les bases reguladores de l'adjudicació del 
casal de barri i la data de formalització del conveni de gestió cívica de l'esmentat 
casal, adjudicat a l'Associació Cultural i Recreativa la Palmera, NIF G58248691. 

 
17. Anul·lar parcialment l'autorització de la despesa acordada per la Comissió de 

Govern de 26 de novembre de 2015, per un import de 3.023,74 euros amb càrrec 
al/s pressupost/os i partida/des indicats en aquest mateix document, com a 
conseqüència detreure la part proporcional de la subvenció per la gestió cívica del 
Casal de Barri La Pau corresponent al període 1 de gener a 15 de febrer de 2016, 
d'acord amb la Base Quarta de les bases reguladores de l'adjudicació del casal de 
barri i la data de formalització del conveni de gestió cívica de l'esmentat casal, 
adjudicat a l'Associació Cultural i Recreativa La Pau, NIF G58315672. 
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18. Anul·lar parcialment l'autorització de la despesa acordada per la Comissió de 
Govern de 26 de novembre de 2015 per import de 3.023,74 euros, amb càrrec al/s 
pressupost/os i partida/des indicats en aquest mateix document, com a 
conseqüència detreure la part proporcional de la subvenció per la gestió cívica del 
Casal de Barri Vila Olímpica-Can Gili Nou corresponent al període 1 de gener a 15 
de febrer de 2016, d'acord amb la Base Quarta de les bases reguladores de 
l'adjudicació del casal de barri i la data de formalització del conveni de gestió cívica 
de l'esmentat casal, adjudicat a l'Associació de Veïns i Veïnes de la Vila Olímpica, 
NIF G60332327. 

 
ÀREA D'ECOLOGIA, URBANISME I MOBILITAT 

 
19. Encarregar a l’empresa Tractament i selecció residus, SA (TERSA) l’execució 

de les tasques per a dur a terme la gestió dels punts verds de zona, de barri, 
mòbils i punts verds mòbils escolars de la ciutat de Barcelona durant els anys 2016 
i 2017, amb subjecció a les prescripcions generals annexes que s’aproven i que 
seran vigents fins al 31 de desembre de 2017; autoritzar i disposar la despesa per 
un import de 7.768.079,32 euros amb càrrec als pressupostos i partides indicats 
en aquest mateix document, a favor de Tractament i selecció residus SA, amb NIF 
A08800880, per encàrrec de gestió TERSA, gestió punts verds pels exercicis 2016 i 
2017; publicar el present encàrrec de gestió en la Gaseta Municipal. 

 
20. Encarregar a l’Agència d’Ecologia Urbana de Barcelona l’execució de les 

tasques per dur a terme el suport tècnic i l’assessorament en el desenvolupament 
del Programa Superilles de la Ciutat, amb subjecció a les condicions que 
s’estableixen en les prescripcions generals annexes que s’aproven per un període 
de 12 mesos; autoritzar i disposar la despesa per un import de 120.000,00 euros, 
amb càrrec al/s pressupost/os i partida/es indicats en aquest mateix document, a 
favor de l’Agència d'ecologia urbana de Barcelona, amb NIF P0800075D, per fer 
front a les despeses derivades d’aquest encàrrec de gestió; publicar el present 
encàrrec de gestió. 

 
Districte d'Horta-Guinardó 

 
21. Aprovar inicialment el Projecte executiu del Casal de Gent Gran de Sant 

Genís, al Districte d’Horta-Guinardó de Barcelona, d’iniciativa municipal, d’acord 
amb l’informe tècnic del projecte que figura a l’expedient administratiu i que 
aquests efectes es dóna per reproduït, amb un pressupost d’1.098.100,57 euros, 
el 21% d’IVA inclòs, d’acord amb allò que preveu l’article 235.2 del Decret 
Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text Refós de la Llei Municipal 
i de règim local de Catalunya; i sotmetre’l a informació pública durant un termini 
de 30 dies hàbils, a comptar a partir del dia següent al de la seva publicació al 
Butlletí Oficial de la Província de Barcelona (BOPB), termini durant el qual es podrà 
examinar i formular-hi les al·legacions pertinents. 

 
b) Mocions 
 

ÀREA DE TREBALL, ECONOMIA I PLANIFICACIÓ ESTRATÈGICA 
 
Única. Informar favorablement l'actuació d’inversió al Districte de Ciutat Vella 

per a l'adquisició d'un local al carrer Sant Oleguer, núms. 5-11 per a un Casal de 
Joves, per un import de 537.500,00 euros. 

 
S'aprova, per unanimitat, la moció anterior després de declarar-se'n, també per 

unanimitat, la urgència. 
 
No havent-hi altres assumptes per tractar, la Presidència aixeca la sessió a les 

11 hores. 
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Acta de la sessió del 5 de maig de 2016, aprovada el 12 de maig de 2016 
 

A la Sala nova de Govern de la Casa Consistorial de la Ciutat de Barcelona, el 
dia 5 de maig de 2016 s'hi reuneix la Comissió de Govern en sessió ordinària, sota 
la presidència de l'Excma. Sra. Alcaldessa, Ada Colau Ballano. Hi concorren els 
Ims. Srs. i les Imes. Sres. Tinents/tes d'Alcaldia, Gerardo Pisarello Prados, Laia 
Ortiz Castellví, i els Ims. Srs. Regidors i les Imes. Sres. Regidores, Gala Pin 
Ferrando, Agustí Colom Cabau, Laura Pérez Castaño, Josep Ma. Montaner Martorell 
i Eloi Badia Casas, assistits pel Secretari General, Sr. Jordi Cases i Pallarés, que 
certifica. 

 
Excusen la seva absència l’Im. Sr. i la Ima. Sra. Tinents d’Alcaldia Jaume Asens 

Llodrà i Janet Sanz Cid i la Ima. Sra. Regidora Mercedes Vidal Lago. 
 
També hi és present el Gerent Municipal, Sr. Jordi Martí Grau. 
 
Constatada l'existència de quòrum legal, la Presidència obre la sessió a les 9.30 

hores. 
 

A) Aprovació de l'acta de la sessió anterior 
 
Es dóna per llegida l'acta de la sessió anterior, celebrada el 28 d’abril de 2016, 

l'esborrany de la qual ha estat tramès a tots els membres de la Comissió; i 
s'aprova. 

 
B) Part Informativa 

 
a) Despatx d'ofici 
 
En compliment dels Decrets d’Alcaldia, de 13 i 25 de juny de 2015, es 

comuniquen les resolucions següents: 
 
 

ÀREA DE TREBALL, ECONOMIA I PLANIFICACIÓ ESTRATÈGICA 
 
1. (PATSA) Resolució de l’apoderat del Parc d’Atraccions del Tibidabo, SA, de 23 

de març de 2016, que fixa en el Plec de condicions particulars els criteris de 
solvència econòmica i financera i tècnica i professional i els seus mitjans 
d’acreditació; aprova el Plec de condicions particulars que incorpora les condicions 
de solvència fixades en aquesta licitació i aprova el plec tècnic i contracte tipus de 
la licitació per a l’adjudicació de l’Acord marc per l’homologació de proveïdors per 
l’execució d’obres menors de conservació i de paleteria (treballs de paleta) de petit 
format, a les instal·lacions de Parc d’Atraccions del Tibidabo; aprova els criteris de 
selecció i valoració de les ofertes de la licitació per a l’adjudicació; i, inicia la 
licitació del contracte mitjançant procediment obert, tramitació ordinària, regulació 
no harmonitzada, per un pressupost d'1.751.475,00 euros (IVA inclòs), i un 
termini d’execució de 4 anys. 

 
2. (BSM) Resolució del director general de Barcelona de Serveis Municipals, SA, 

de 9 de març de 2016, que exclou del procediment de licitació relatiu a l’Acord 
Marc per a la homologació de proveïdors per el subministrament d’articles de 
material elèctric per a BSM a l’empresa SESAELEC (Suministros de Electricidad y 
Materiales SA) i a l’empresa Grup Muntaner Electro (Muntaner Electro Paral·lel SL), 
segons motivació que consta en la mateixa resolució; i, designa a les empreses 
Sanitarios Bosco SA, Inserty Instal·lacions SL, Cobra instalaciones y servicios SA 
de conformitat amb el que estableix el Plec de Clàusules Particulars, com a 
proveïdor homologat en l’Acord Marc relatiu a la homologació de proveïdors 
d’articles de pintura per a BSM per un termini de 4 anys i per un pressupost 
d'1.778.700,00 euros, IVA inclòs. 
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3. (BSM) Resolució del director general de Barcelona de Serveis Municipals, SA, 
de 9 de març de 2016, que adjudica el Contracte relatiu al patrocini amb exclusiva 
de venda de producte: cervesa i aigua mineral a les instal·lacions de l’Anella 
Olímpica a l’empresa SA Damm, CIF –A-08000820, amb domicili al carrer Roselló 
núm. 515, 08025 Barcelona per un termini d’execució de 2 anys i pels següents 
imports: cànon fix: 730.000,00 (sense IVA) i d’acord amb el següent 
desglossament: pel primer any: 360.000,00 (sense d’IVA); pel segon any: 
370.000,00 (sense IVA); en cas, de ser acordada la primera pròrroga el cànon fix 
per l’anualitat corresponent serà de 380.000,00 (sense IVA), i en cas de ser 
acordada la segona pròrroga el cànon fix per l’anualitat corresponent serà de 
390.000,00 (sense IVA). I cànon variable serà el corresponent a aplicar l’import 
unitari de 0.04 (sense IVA) per espectador essent el topall màxim d’espectadors de 
600.000 per el primer any i de 750.000 pel segon any. 

 
4. (BSM) Resolució del director general de Barcelona de Serveis Municipals, SA, 

de 22 de març de 2016, que fixa en el plec de condicions particulars els criteris de 
solvència econòmica i financera i tècnica i professional i els seus mitjans 
d’acreditació; aprova el Plec de condicions particulars que incorpora les condicions 
de solvència fixades en aquesta licitació i aprova el contracte tipus de la licitació 
per a l’adjudicació del contracte relatiu al subministrament del dret d’ús, 
actualització i suport tècnic de llicències Microsoft per a Barcelona de Serveis 
Municipals, SA; aprova els criteris de selecció i valoració de les ofertes de la 
licitació; i inicia la licitació del contracte mitjançant procediment obert, tramitació 
ordinària, regulació harmonitzada, per un pressupost de licitació d'1.044.456,27 
euros (IVA inclòs) i un termini d’execució de 3 anys. 

 
 

ÀREA D'ECOLOGIA, URBANISME I MOBILITAT 
 

Districte de Sant Martí 
 
5. (BAGURSA) Anunci del director general de Bagursa, de 24 de febrer de 2016, 

pel que es convoca licitació per a l’adjudicació del “contracte relatiu a les obres del 
Projecte d’urbanització de la UA1 del PERI Diagonal-Poblenou, entre els carrers de 
Ciutat de Granada, Badajoz i Bolívia al Poblenou, (PMU de la meitat sud de l’illa 
delimitada per l’avinguda Diagonal i els carrers Badajoz, Bolívia i Ciutat de 
Granada)”. Tramitació ordinària. Procediment Obert. Pressupost base de licitació: 
835.817,18 euros (IVA exclós). Termini d'execució sis mesos. 

 
6. (BAGURSA) Anuncis del Director General de Bagursa d'11 de febrer, 16 de 

febrer i 24 de febrer de 2016 (els dos darrers rectificatoris) pel que es convoca 
licitació per a l'adjudicació del contracte relatiu a les obres del Projecte 
d'Urbanització de l'àmbit de la UA 5 i entorns de la MPGM del carrer Perelló del 
front marítim del Poblenou. (VRPR) G-20_Fase 1 Àmbit de la UA5”. Tramitació 
Ordinària. Procediment Obert. Pressupost base de licitació 607.258,93 (IVA 
exclós). Termini d'execució cinc mesos. 

 
b) Informes 
 

C) Part Decisòria 
 
a) Propostes d'acord 
 
Donat compte de les propostes incloses a l'ordre del dia, s'acorda: 
 
 

ÀREA DE TREBALL, ECONOMIA I PLANIFICACIÓ ESTRATÈGICA 
 
1. Autoritzar la compatibilitat sol·licitada per la Sra. Margalida Ripoll Ferrer (mat. 

74710) entre la seva activitat municipal com a funcionària interina, amb la 
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categoria professional d’auxiliar administrativa, amb destinació al Departament de 
Recursos Interns del Districte de Ciutat Vella, on ocupa el lloc de treball de Suport 
5 (90.50.GE.10), i l’activitat privada per compte d'altri com a redactora a 
l'empresa Comunicació Vinaria, SL. La dedicació professional privada no podrà 
superar la meitat de la jornada laboral setmanal vigent a l’Administració Pública i 
haurà de desenvolupar-se en horari no coincident amb el municipal. La present 
autorització resta condicionada a l’estricte compliment dels deures públics, a les 
prohibicions i altres previsions que es contenen en la Llei 53/1984 de 26 de 
desembre d’incompatibilitats del personal de les Administracions Públiques, la Llei 
21/1987, de 26 de novembre, d’incompatibilitats del Personal al Servei de 
l’Administració de la Generalitat i d’altra normativa aplicable. Aquesta autorització 
perdrà vigència per canvi de lloc de treball municipal o per variació de les 
circumstàncies relatives al mateix. Donar-ne compte a la Comissió de Presidència, 
Drets de Ciutadania, Participació, Seguretat i Prevenció. 

 
2. Autoritzar la compatibilitat sol·licitada pel Sr. Eduard Canet Ríos (mat. 

15050669) entre la seva activitat municipal com a funcionari de carrera, amb la 
categoria professional de tècnic superior en Gestió, amb destinació al Departament 
de Gestió Econòmica i Sistemes d'Informació de l’Institut Municipal de Serveis 
Socials de Barcelona, on ocupa el lloc de treball de Cap de departament 1 (codi 
40.10.GE.10) i l’activitat privada per compte d'altri en l'empresa Gesfin Segur S.L. 
realitzant tasques d'administrador de finques. La dedicació professional privada no 
podrà superar la meitat de la jornada laboral setmanal vigent a l’Administració 
Pública i haurà de desenvolupar-se en horari no coincident amb el municipal. La 
present autorització resta condicionada a l’estricte compliment dels deures públics, 
a les prohibicions i altres previsions que es contenen en la Llei 53/1984 de 26 de 
desembre d’incompatibilitats del personal de les Administracions Públiques, la Llei 
21/1987, de 26 de novembre, d’incompatibilitats del Personal al Servei de 
l’Administració de la Generalitat i d’altra normativa aplicable. Aquesta autorització 
perdrà vigència per canvi de lloc de treball municipal o per variació de les 
circumstàncies relatives al mateix. Donar-ne compte a la Comissió de Presidència, 
Drets de Ciutadania, Participació, Seguretat i Prevenció. 

 
3. Aprovar les modificacions en l’organigrama de la Gerència de Presidència i 

Economia, i de la Gerència de Seguretat i Prevenció; assignant l’adscripció, 
denominació i funcions dels òrgans afectats, tal i com es detalla als annexos. 
Publicar la present resolució en la Gaseta Municipal als efectes pertinents. Donar-
ne compte a la Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, Participació i 
Seguretat i Prevenció. 

 
4. Prorrogar, a l'empara de l'article 303.1 del Text Refós de la LCSP i de 

conformitat amb la clàusula tercera del plec de clàusules administratives 
particulars, l’Acord Marc, amb número de contracte 13001043, que té per objecte 
la contractació de la gestió del compte de serveis dels viatges de l’Ajuntament de 
Barcelona adjudicat a Central de Viajes, S.A., per un termini d’un any comptat a 
partir del dia 16 de juny de 2016 i fins al 15 de juny de 2017, segons 
compareixença signada per l’empresa de data 7 de març de 2016. 

 
5. Iniciar l'expedient per a la contractació de concertació de l'activitat sanitària 

de prevenció de riscos laborals i d'altres activitats sanitàries de l'Ajuntament de 
Barcelona i organismes associats, amb núm. de contracte 16000873, mitjançant 
tramitació ordinària, amb la utilització del procediment obert, i amb un pressupost 
total de licitació de 680.842,24 euros, exempt d'IVA, determinat en funció de 
preus unitaris; aprovar les actuacions preparatòries efectuades, el plec de 
clàusules administratives particulars i el plec de prescripcions tècniques reguladors 
del contracte; convocar la licitació per a la seva adjudicació; autoritzar la despesa, 
corresponent a l’Ajuntament de Barcelona, per un import de 559.165,05 euros, 
exempt d'IVA, amb càrrec a la/es partida/es i al/s pressupost/os que s'indiquen en 
aquest mateix document condicionada a l'existència de crèdit adequat i suficient en 
el/s pressupost/os posterior/s a l'actual. 
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6. Informar favorablement les actuacions d’inversions relacionades en el 

document de 5 de maig de 2016. 
 
7. Aprovar les següents modificacions de l’encàrrec a Barcelona de Serveis 

Municipals S.A. (BSM) relatiu a les actuacions i execucions d’obres en el Patrimoni 
Arquitectònic, Patrimoni Natural i entorns del Park Güell, aprovat per acord de la 
Comissió de Govern el 20 de maig de 2015, mantenint plena vigència la resta de 
condicions del mateix: a) Nomenar com a responsable del contracte a l’Àrea 
d’Ecologia, Urbanisme i Mobilitat, en substitució d’Habitat Urbà; b) Fixar la durada 
de l’encàrrec fins al 31 de desembre de 2018; c) Fixar l’import de les actuacions i 
execucions d’obres a realitzar en 10.641.684,78 euros (IVA inclòs), d’acord amb el 
detall de l’annex I. 

 
8. Aprovar la vinculació dels perfils de contractant de l’Ajuntament de Barcelona, 

incloent els corresponents de les entitats amb participació majoritària municipal, 
en la Plataforma de Serveis de contractació pública de la Generalitat de Catalunya 
als efectes d’inserir els anuncis de les licitacions i d’altres informacions segons 
requereix la normativa de contractació pública. Autoritzar la cessió de les dades de 
caràcter personal necessàries per la correcta prestació dels servei. 

 
9. Adquirir, a títol de compravenda, a la societat “Gescat vivendes en 

comercialització, SLU" (CIF B-64921091), l’habitatge de la finca situada al carrer 
d’Almansa núm. 82, 1-7 (identificat registralment com finca núm. 2392 del 
Registre de la Propietat núm. 13 dels de Barcelona), en virtut del dret de tanteig 
que ostenta la Generalitat de Catalunya i que exerceix en benefici de l’Ajuntament 
de Barcelona, en els termes del punt 2 a) de l’article 2 del Decret Llei 1/2015, de 
24 de març, de mesures extraordinàries i urgents per a la mobilització dels 
habitatges provinents de processos d’execució hipotecària; aprovar com a preu de 
la compravenda l’import de 37.000,00 euros; lliurar al Patronat Municipal de 
l’Habitatge la quantitat de 37.000,00 euros, amb càrrec a l’obligació reconeguda al 
seu favor per decret de 31 de desembre de 2014, assentament 7000424875 del 
pressupost municipal de l’any 2014, encarregant-li el pagament de l’esmentada 
adquisició, així com la gestió i administració del referit habitatge per tal de 
destinar-lo a lloguer social; formalitzar la compravenda; i inscriure-la en el 
Registre de la Propietat. 

 
10. Adquirir a títol de compravenda a l’entitat financera Catalunya Banc SA (CIF 

A-65587198) l’habitatge segon tercera, escala B, ubicat al carrer Penyíscola núm. 
7, (finca registral 10598 del Registre de la Propietat núm. 2 de Barcelona), en 
virtut del dret de tanteig que ostenta la Generalitat de Catalunya i que exerceix en 
benefici de l’Ajuntament de Barcelona, en els termes del punt 2 a) de l’article 2 del 
Decret Llei 1/2015, de 24 de març, de mesures extraordinàries i urgents per a la 
mobilització dels habitatges provinents de processos d’execució hipotecària; 
aprovar com a preu de la compravenda l’import de 105.000,00 euros; lliurar al 
Patronat Municipal de l’Habitatge la quantitat de 105.000,00 euros, amb càrrec a 
l’obligació reconeguda al seu favor per decret de 31 de desembre de 2014, 
assentament 7000424875 del pressupost municipal de l’any 2014, encarregant-li el 
pagament de l’esmentada adquisició, així com la gestió i administració del referit 
habitatge per tal de destinar-lo a lloguer social; formalitzar la compravenda; i 
inscriure-la en el Registre de la Propietat. 

 
11. Adquirir a títol de compravenda a la societat Metros construidos, SL (CIF 

núm. B-63863997) l’habitatge de la finca situada a l’avinguda Rasos de Peguera 
núm. 65, 5-1 (identificat registralment com finca núm. 10074 del Registre de la 
Propietat núm. 13 dels de Barcelona), en virtut del dret de tanteig que ostenta la 
Generalitat de Catalunya i que exerceix en benefici de l’Ajuntament de Barcelona, 
en els termes del punt 2 a) de l’article 2 del Decret Llei 1/2015, de 24 de març, de 
mesures extraordinàries i urgents per a la mobilització dels habitatges provinents 
de processos d’execució hipotecària; aprovar com a preu de la compravenda 
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l’import de 43.000,00 euros; lliurar al Patronat Municipal de l’Habitatge la quantitat 
de 43.000,00 euros, amb càrrec a l’obligació reconeguda al seu favor per decret de 
31 de desembre de 2014, assentament 7000424875 del pressupost municipal de 
l’any 2014, encarregant-li el pagament de l’esmentada adquisició, així com la 
gestió i administració del referit habitatge per tal de destinar-lo a lloguer social; 
formalitzar la compravenda; i inscriure-la en el Registre de la Propietat. 

 
12. Adquirir a títol de compravenda a l’entitat financera Banco Bilbao Vizcaya 

Argentaria SA (CIF A-48265169) l’habitatge cinquè primera de la finca ubicada en 
el carrer Vallcivera núm. 26, (finca registral 27317 del Registre de la Propietat 
núm. 13 de Barcelona), en virtut del dret de tanteig que ostenta la Generalitat de 
Catalunya i que exerceix en benefici de l’Ajuntament de Barcelona, en els termes 
del punt 2 a) de l’article 2 del Decret Llei 1/2015, de 24 de març, de mesures 
extraordinàries i urgents per a la mobilització dels habitatges provinents de 
processos d’execució hipotecària; aprovar com a preu de la compravenda l’import 
de 50.000,00 euros; lliurar al Patronat Municipal de l’Habitatge la quantitat de 
50.000,00 euros, amb càrrec a l’obligació reconeguda al seu favor per decret de 31 
de desembre de 2014, assentament 7000424875 del pressupost municipal de l’any 
2014, encarregant-li el pagament de l’esmentada adquisició, així com la gestió i 
administració del referit habitatge per tal de destinar-lo a lloguer social; formalitzar 
la compravenda; i inscriure-la en el Registre de la Propietat. 

 
13. Encarregar, a l’empara del previst als articles 16.e) de la Llei 22/1998, de 30 

de desembre (Carta Municipal de Barcelona) i 49 Primer.16 del Reglament Orgànic 
Municipal, les funcions que el Consorci el Far realitza en l’àmbit de la gestió i 
recerca del litoral a BCASA, societat privada municipal de l’Ajuntament de 
Barcelona, en tant que les esmentades funcions estan incloses dins les activitats 
que constitueixen l’objecte social de la societat destinatària de l’encàrrec. 

 
14. Aprovar l’expedient núm. 3-039/2016 de modificacions de crèdit, consistent 

en transferències de crèdit de la pròrroga del Pressupost General de l’Ajuntament 
de Barcelona de l’exercici 2015 per a l’exercici 2016, d’import 248.496,56 euros, 
per atendre transferències de crèdit a diversos orgànics, de conformitat amb la 
documentació i amb la distribució d’aplicacions pressupostàries que consta a 
l’expedient, referència comptable núm. 16042591; i publicar aquest acord a la 
Gaseta Municipal. 

 
 
ÀREA DE DRETS SOCIALS 

 
15. Prorrogar, de mutu acord, el termini de vigència del contracte que té per 

objecte la gestió de l’equipament integral Nou Barris: servei d’acolliment diürn i 
servei d’acolliment residencial nocturn de primera acollida per a persones sense 
sostre per a la seva inserció social, ubicat al carrer de Marie Curie núm. 20 de 
Barcelona, durant el termini comprès entre l’1 de juny de 2016 i el 31 de 
desembre de 2016, adjudicat el 27 de febrer de 2013, a Creu Roja Espanyola a 
Barcelona, d’acord amb el que estableix la clàusula 3 del plec de clàusules 
administratives particulars, i atesa la conformitat del contractista, d’acord amb el 
que estableixen els articles 23.2 i 278 del Reial Decret Legislatiu 3/2011, de 14 de 
novembre, Text refós de la Llei de contractes del sector públic, per un import de 
761.270,56 euros, exempt d’IVA. Aprovar la revisió de preus del contracte núm. 
12004966 d’acord amb la clàusula 17 de plec de clàusules administratives 
particulars, que comporta una minoració de 2.413,08 euros, exempt d’IVA, la qual 
cosa implica que, a partir del dia 1 de juny de 2016, els preus unitaris d’aplicació 
seran els que es detallen a continuació: - Preu/mes servei d’allotjament nocturn i 
atenció socioeducativa i sanitària: 39.328,48 euros, exempt d’IVA-Preu/mes servei 
del centre de dia: 26.387,98 euros, exempt d’IVA -Preu unitari del servei de 
manutenció i higiene nocturna i matinal: 7,6866 euros, exempt d’IVA - Preu unitari 
servei d’alimentació al migdia: 7,0286 euros, exempt d’IVA - Preu unitari del servei 
d’higiene diürn: 11,1453 euros, exempt d’IVA - Bossa de despeses per a 
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necessitats peremptòries (bossa mensual orientativa): 333,33 euros, exempt 
d’IVA. Autoritzar i disposar, a favor de Creu Roja Espanyola de Catalunya, amb NIF 
núm. Q-2866011-G, la despesa de l’esmentat contracte per un import de 
761.190,81 euros, exempt d’IVA, amb càrrec al Pressupost i Partida indicats en el 
document comptable. Requerir l’adjudicatari per tal que, en el termini màxim de 
15 dies hàbils següents a la recepció d’aquesta notificació, comparegui per 
formalitzar la pròrroga del contracte a les dependències del Departament de 
Serveis Jurídics de l’Àrea de Drets Socials (passeig de Sant Joan núm. 75, 9è). 

 
 
ÀREA D'ECOLOGIA, URBANISME I MOBILITAT 

 
16. Iniciar l'expedient per a la contractació dels serveis de neteja de les 

instal·lacions del CAACB, la cura especialitzada dels animals que viuen al CAACB, i 
el foment de l'ocupació de persones amb dificultats particulars d'inserció al mercat 
laboral, amb núm. de contracte 16000743, mitjançant tramitació ordinària, amb la 
utilització del procediment obert, i amb un pressupost total de licitació de 
685.478,64 euros, IVA inclòs; aprovar les actuacions preparatòries efectuades, el 
plec de clàusules administratives particulars i el plec de prescripcions tècniques 
reguladors del contracte; convocar la licitació per a la seva adjudicació; autoritzar 
l'esmentada quantitat amb càrrec a les partides i als pressupostos que s'indiquen 
en aquest mateix document amb el següent desglossament: pressupost net 
566.511,28 euros; tipus impositiu del 21% d'IVA, i import de l'IVA de 118.967,36 
euros; condicionada a l'existència de crèdit adequat i suficient en els pressupostos 
posteriors a l'actual; declarar la improcedència de la revisió de preus amb motiu de 
la clàusula 17 del PCAP; donar-ne compte a la Comissió d'Ecologia, Urbanisme i 
Mobilitat. 

 
Es retira la proposta precedent. 
 
17. Facultar al gerent d’Ecologia Urbana per seleccionar i convidar a presentar 

oferta als licitadors que obtinguin major puntuació, en aplicació d’allò assenyalat a 
les clàusules 4, 8 i 11 del PCAP del contracte núm. 15004487, expedient 
20160004, relatiu als serveis de suport, assistència tècnica, assessorament en el 
seguiment i control de l'execució de les actuacions incloses en els següents àmbits 
(2016-2018), i el foment de l’ocupació de persones amb dificultats particulars 
d’inserció al mercat laboral: el protocol de tramitació de projectes i seguiment de 
les obres ordinàries d'infraestructures i/o elements d'urbanització, el Comitè i la 
Comissió d'Obres i Mobilitat i la Intervenció Municipal. 

 
18. Aprovar les bases dels convenis: 1) de cessió d’ús d’instal·lacions i servitud 

de pas sobre terrenys (línies de baixa tensió); 2) de cessió d’ús de local per a 
centre de mesura (CCMM) i constitució de servitud d’energia elèctrica; 3) de cessió 
d’ús de local per a centre de transformació (CT) i constitució de servitud de pas 
d’energia elèctrica; 4) de cessió d’us d’instal·lacions i servitud de pas sobre 
terrenys (línies de mitja tensió); 5) de cessió d’ús d’instal·lacions i servitud de pas 
sobre terrenys (cel·les i línies de mitjana tensió del centre de mesura); i 6) de 
cessió d’ús d’instal·lacions i servitud de pas sobre terrenys (centre de 
transformació MT/BT); tots ells a favor d’Endesa Distribución Eléctrica, SL 
Unipersonal, d’acord amb l’article 16.k de la Carta municipal de Barcelona i la Llei 
24/2013, de 26 de desembre, del Sector Elèctric; i facultar als/les gerents 
territorials o sectorials corresponents, segons s’escaigui, per a aprovar i formalitzar 
el conveni específic que apliqui a les circumstàncies concretes les bases 
esmentades, tot això amb relació als projectes executius de les obres municipals 
d’import inferior a 500.000,00 euros (IVA inclòs), promogudes directament o a 
través dels ens instrumentals, la gestió de les quals s’encarregarà a la societat 
municipal BIMSA. 
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Districte de Ciutat Vella 
 
19. Resoldre les al·legacions presentades durant el termini d’informació pública 

del Projecte de Reparcel·lació del Polígon d’actuació urbanística del Pla de Millora 
Urbana de les finques 4, 6, 8, 10,12,14 i 16 del carrer Arc del Teatre i 14, 16, 18, 
20 i 22 del carrer Lancaster, modalitat cooperació, que va ser redactat d’ofici en 
execució de la Sentència de 18 de març de 2011 del Jutjat Contenciós 
Administratiu núm. 6 de Barcelona, recurs contenciós administratiu núm. 
461/2007-D, confirmada per la Sentència dictada el 27 de febrer de 2014 per la 
Secció Tercera de la Sala Contenciosa Administrativa del Tribunal Superior de 
Justícia de Catalunya, i aprovat inicialment el 17 de desembre de 2014, en el sentit 
que justificadament i raonada figura en l’informe de 2 de maig de 2016 de la 
Direcció de Gestió de Sòl de la societat Barcelona Gestió Urbanística SA, que 
consta en l’expedient i que en els seus propis termes es donen per reproduïts. 
Aprovar inicialment per segona vegada, a l’empara de l’article 119.2.a) del Decret 
Legislatiu 1/2010, de 3 d’agost, pel qual s’aprova el Text Refós de la Llei 
d’Urbanisme de Catalunya, modificat per la Llei 3/2012 del 22 de febrer, el 
Projecte de Reparcel·lació del Polígon d’actuació urbanística del Pla de Millora 
Urbana de les finques 4, 6, 8, 10,12,14 i 16 del carrer Arc del Teatre i 14, 16, 18, 
20 i 22 del carrer Lancaster, modalitat cooperació, redactat d’ofici en compliment 
de les sentències esmentades en l’apartat primer, i que incorpora les modificacions 
substancials derivades de les al·legacions presentades a la primera aprovació 
inicial més altres esmenes que consten en l’informe esmentat en l’apartat primer. 
Sotmetre el Projecte de reparcel·lació a informació pública durant el termini d’un 
mes per al·legacions, mitjançant inserció d’anuncis al Butlletí Oficial de la Província 
de Barcelona, en un diari dels de més circulació de la província i al Tauler d’edictes 
de la Corporació, amb simultània audiència a les persones interessades pel mateix 
termini, amb notificació personal. 

 
20. Aprovar inicialment el projecte executiu de reforma de la planta soterrani, la 

planta baixa i part de la primera de l’edifici situat a l’avinguda de les Drassanes, 
13-15, al districte de Ciutat Vella a Barcelona, d’iniciativa municipal, d’acord amb 
l’Informe de Conformitat Tècnica del Projecte que figura a l’expedient administratiu 
i que aquests efectes es dóna per reproduït, amb un pressupost de 908.524,75 
euros, el 21% d’IVA inclòs, d’acord amb allò que preveu l’article 235.2 del Decret 
Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text Refós de la Llei Municipal 
i de règim local de Catalunya; sotmetre’l a informació pública, durant un termini de 
30 dies hàbils, a comptar a partir del dia següent al de la seva publicació al Butlletí 
Oficial de la Província de Barcelona (BOPB), termini durant el qual es podrà 
examinar i formular-hi les al·legacions pertinents. 

 
Districte de Sants-Montjuïc 

 
21. Aprovar definitivament el “Projecte d’urbanització dels entorns de la UA-5 

del PERI del Barri del Polvorí”, al Districte de Sants-Montjuïc, a Barcelona, 
d’iniciativa pública, d’acord amb l’informe Tècnic del Projecte de 3 de juny de 2015 
i l’informe de la Directora de Serveis de Projectes i Obres de Bagursa de 20 de 
gener de 2016, que figuren a l’expedient administratiu i que a aquests efectes es 
donen per reproduïts, amb un import d’1.068.987,70 euros més el 21% d’IVA; 
d’acord amb allò que preveu l’art. 89.6 del Decret Legislatiu 1/2010, de 3 d’agost, 
pel qual s’aprova el Text Refós de la Llei d’Urbanisme; i publicar aquest acord al 
Butlletí Oficial de la Província de Barcelona (BOP), en un diari dels de més 
circulació de la província, a la Gaseta Municipal, i al Tauler d’Anuncis de 
l’Ajuntament; notificar-ho als interessats en aquest procediment; i encarregar a 
Bagur, SA la gestió de l’actuació. 

 
22. Atorgar la llicència d'obres a favor de la Societat Trafico de Mercancias, SA 

per la construcció d'edifici logístic d'emmagatzematge i buidat, amb càrrega a 
bucs, de potassa i sal, incloent terminal ferroviària, urbanització de zona 
d'aparcament i càrrega i descàrrega exteriors i edifici d'oficines i serveis, segons 
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plànols aprovats i prescripcions de la llicència, situat al Moll/ Álvarez de la Campa, 
num. 1. Condicions particulars de la llicència: Abans d'iniciar les obres caldrà 
comunicar-ne l'inici a l'Ajuntament i haver: Lliurat projecte executiu en pdf, visat, 
amb declaració responsable que acrediti que s'ajusta al projecte bàsic aprovat, així 
com la resta de la documentació relacionada a l'article 27.3 de l'Ordenança 
reguladora dels Procediments d'Intervenció Municipal en les Obres, aprovada en 
data 25 de febrer de 2011. Durant l'execució de les obres caldrà tenir en compte 
que: -Cal ajustar-se a les condicions assenyalades al Decret de Concessió de la 
llicència d'activitats 00-2015-0012. -Cal aplicar les condicions assenyalades a la 
llicència d'obres 10-2015LL58228/1, corresponent a la primera fase consistent en 
moviment de terres i execució de fonaments. -No s'admeten instal·lacions en 
façanes. Les instal·lacions necessàries per tal que l'edifici funcioni, han d'anar 
ubicades dins el cos principal d'edificació. -Les plaques solars han d'anar 
perfectament integrades a l'arquitectura, tant les fotovoltaiques com les tèrmiques 
de l'edifici d'oficines. -Cal posar-se en contacte amb el Cicle de l'Aigua (BCASA) per 
tal d'executar nou clavegueró. Un cop finalitzada l'obra, i per tal de poder 
comunicar la primera ocupació i utilització de l'edifici acabat, caldrà informar-ne a 
l'Ajuntament, i haver: -Justificat el compliment de totes les condicions de la 
llicència. -Lliurat comprovant de transport i abocament de residus a gestor 
autoritzat. -Lliurat final d'obra visat i la documentació de l'obra executada, 
declaració responsable referent al final d'obra, així com la resta de documentació 
relacionada a l'article 56 de l'Ordenança Reguladora del Procediment d'Intervenció 
Municipal en les Obres aprovada en data 25 de febrer de 2011. -Obtingut informe 
favorable a l'execució de la instal·lació de captadors d'energia solar, per part de 
l'Agència de l'energia, segons condicions d'informe de 24 de desembre de 2015. 
Caldrà incloure certificació energètica. -Reposat els possibles elements urbanístics 
afectats. -Lliurat acta del control inicial de l'activitat, incloent l'aparcament. A tal 
efecte cal d'aportar la documentació requerida en l'article 6 de l'ORCPI/08 i el 
corresponent pla de seguretat. -Obtingut, si escau, la llicència del corresponent 
gual. Les que escaiguin de les assenyalades al dors del full. Termini d'inici de les 
obres: 12 mesos. Termini d'execució de les obres: 18 mesos. 

 
Districte de Gràcia 

 
23. Aprovar definitivament el “Projecte d’urbanització de la zona verda de l’AA4 

de l’avinguda Vallcarca”, al Districte de Gràcia, d’iniciativa pública, d’acord amb 
l’Informe Tècnic del Projecte de 12 de novembre 2015, que figura a l’expedient 
administratiu i que a aquests efectes es dóna per reproduït, amb un import total 
de 806.140,78 euros, més el 21% d’IVA; d’acord amb allò que preveu l’art. 89.6 
del Decret Legislatiu 1/2010, de 3 d’agost, pel qual s’aprova el Text Refós de la Llei 
d’Urbanisme; i publicar aquest acord al Butlletí Oficial de la Província de Barcelona 
(BOP), a la Gaseta Municipal, i al Tauler d’Anuncis de l’Ajuntament; notificar-ho als 
interessats en aquest procediment; i encarregar a BAGUR, SA la gestió de 
l’actuació. 

 
Districte de Nou Barris 

 
24. Aprovar definitivament el compte de liquidació definitiu del Projecte de 

Reparcel·lació del Polígon d’Actuació del subàmbit de l’illa P íntegra i de l’illa Q 
parcial, inclòs en l’àmbit del Pla Especial de Reforma Interior per la remodelació de 
cinc illes al Turó de la Peira quantificat en 1.758.543,24 euros abans d’IVA, a 
l’empara de l’article 119 del Decret Legislatiu 1/2010, de 3 d’agost, pel qual 
s’aprova el Text Refós de la Llei d’urbanisme i l’article 162 del Decret 305/2006, de 
18 de juliol, pel que s’aprova el Reglament de la Llei d’urbanisme, amb un saldo de 
tancament zero. sol·licitar al Sr. Registrador de la Propietat la cancel·lació de 
l’afecció de les finques de resultat al saldo del compte de liquidació provisional del 
Projecte de Reparcel·lació del Polígon d’Actuació del subàmbit de l’illa P íntegra i de 
l’illa Q parcial, inclòs en l’àmbit del Pla Especial de Reforma Interior per la 
remodelació de cinc illes al Turó de la Peira. Publicar aquest acord en el Butlletí 
Oficial de la Província i en un dels diaris de major circulació de la província. 



2662 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA NÚM. 15 20-5-2016 
 

Notificar-ho personalment a l’interessat. Donar-ne compte a la Comissió 
d’Ecologia, Urbanisme i Mobilitat. 

 
Districte de Sant Andreu 

 
25. Aprovar definitivament el compte de liquidació definitiu Text Refós del 

Projecte de Reparcel·lació de la Unitat d’Actuació 12 de la MPGM per la reordenació 
del Primer Cinturó entre l’avinguda Meridiana i el carrer Comtal de Barcelona, 
quantificat en 63.683,52 euros, abans d’IVA, a l’empara de l’article 119 del Decret 
Legislatiu 1/2010, de 3 d’agost, pel qual s’aprova el Text Refós de la Llei 
d’Urbanisme i l’article 162 del Decret 305/2006 de 18 de juliol, pel qual s’aprova el 
Reglament de la Llei d’Urbanisme, amb un saldo a favor dels propietaris per valor 
de 14.086,03 euros, abans d’IVA. Sol·licitar al Sr. Registrador de la Propietat la 
cancel·lació de l’afecció de les finques de resultat al saldo del compte de liquidació 
provisional del Text Refós del Projecte de Reparcel·lació de la Unitat d’Actuació 12 
de la MPGM per l’ordenació del Primer Cinturó entre l’avinguda Meridiana i el carrer 
Comtal de Barcelona. Publicar aquest acord en el Butlletí Oficial de la Província i en 
un dels diaris de major circulació de la província. Notificar-lo personalment als 
interessats. Donar-ne compte a la Comissió d’Ecologia, Urbanisme i Mobilitat. 

 
26. Suspendre l’aprovació inicial, de conformitat amb l’article 89.2 del Text 

Refós de la Llei d’Urbanisme (Decret Legislatiu 1/2010 de 3 d’agost), del Pla de 
Millora Urbana d’ordenació volumètrica del solar, situat a la cantonada dels carrers 
Santander i passeig de la Verneda promogut per Acciona Inmobiliaria, S.L.U. atesa 
l’existència de motius determinants de la suspensió de la seva aprovació, 
fonamentats a l’informe de la Direcció de Serveis de Planejament que consta a 
l’expedient i es dóna per reproduït a efectes de motivació; advertir als promotors 
del Pla, de conformitat amb l’article 92.1 de la Llei 30/1992 de 26 de novembre, de 
Règim Jurídic de les Administracions Públiques i del Procediment Administratiu 
Comú, que disposen d’un termini de tres mesos, a comptar des del dia següent al 
de la notificació d’aquest acord, per resoldre les deficiències assenyalades a 
l’informe de referència; en cas que no ho facin, es declararà la caducitat de 
l’expedient administratiu i es procedirà a l’arxiu de les actuacions; notificar el 
present acord als promotors del Pla. 

 
b) Mocions 
 
 
No havent-hi altres assumptes per tractar, la Presidència aixeca la sessió a les 

11 hores. 
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Acords 
 
Acords de la sessió de 5 de maig de 2016. 

 
Aprovació de l'acta de la sessió de 28 d’abril de 2016. 

 
Part Decisòria 

 
ÀREA DE TREBALL, ECONOMIA I PLANIFICACIÓ ESTRATÈGICA 

 
1. Autoritzar la compatibilitat sol·licitada per la Sra. Margalida Ripoll Ferrer (mat. 

74710) entre la seva activitat municipal com a funcionària interina, amb la 
categoria professional d’auxiliar administrativa, amb destinació al Departament de 
Recursos Interns del Districte de Ciutat Vella, on ocupa el lloc de treball de Suport 
5 (90.50.GE.10), i l’activitat privada per compte d'altri com a redactora a 
l'empresa Comunicació Vinaria, SL. La dedicació professional privada no podrà 
superar la meitat de la jornada laboral setmanal vigent a l’Administració Pública i 
haurà de desenvolupar-se en horari no coincident amb el municipal. La present 
autorització resta condicionada a l’estricte compliment dels deures públics, a les 
prohibicions i altres previsions que es contenen en la Llei 53/1984 de 26 de 
desembre d’incompatibilitats del personal de les Administracions Públiques, la Llei 
21/1987, de 26 de novembre, d’incompatibilitats del Personal al Servei de 
l’Administració de la Generalitat i d’altra normativa aplicable. Aquesta autorització 
perdrà vigència per canvi de lloc de treball municipal o per variació de les 
circumstàncies relatives al mateix. Donar-ne compte a la Comissió de Presidència, 
Drets de Ciutadania, Participació, Seguretat i Prevenció. 

 
2. Autoritzar la compatibilitat sol·licitada pel Sr. Eduard Canet Ríos (mat. 

15050669) entre la seva activitat municipal com a funcionari de carrera, amb la 
categoria professional de tècnic superior en Gestió, amb destinació al Departament 
de Gestió Econòmica i Sistemes d'Informació de l’Institut Municipal de Serveis 
Socials de Barcelona, on ocupa el lloc de treball de Cap de departament 1 (codi 
40.10.GE.10) i l’activitat privada per compte d'altri en l'empresa Gesfin Segur S.L. 
realitzant tasques d'administrador de finques. La dedicació professional privada no 
podrà superar la meitat de la jornada laboral setmanal vigent a l’Administració 
Pública i haurà de desenvolupar-se en horari no coincident amb el municipal. La 
present autorització resta condicionada a l’estricte compliment dels deures públics, 
a les prohibicions i altres previsions que es contenen en la Llei 53/1984 de 26 de 
desembre d’incompatibilitats del personal de les Administracions Públiques, la Llei 
21/1987, de 26 de novembre, d’incompatibilitats del Personal al Servei de 
l’Administració de la Generalitat i d’altra normativa aplicable. Aquesta autorització 
perdrà vigència per canvi de lloc de treball municipal o per variació de les 
circumstàncies relatives al mateix. Donar-ne compte a la Comissió de Presidència, 
Drets de Ciutadania, Participació, Seguretat i Prevenció. 

 
3. Aprovar les modificacions en l’organigrama de la Gerència de Presidència i 

Economia, i de la Gerència de Seguretat i Prevenció; assignant l’adscripció, 
denominació i funcions dels òrgans afectats, tal i com es detalla als annexos. 
Publicar la present resolució en la Gaseta Municipal als efectes pertinents. Donar-
ne compte a la Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, Participació i 
Seguretat i Prevenció. 

 
4. Prorrogar, a l'empara de l'article 303.1 del Text Refós de la LCSP i de 

conformitat amb la clàusula tercera del plec de clàusules administratives 
particulars, l’Acord Marc, amb número de contracte 13001043, que té per objecte 
la contractació de la gestió del compte de serveis dels viatges de l’Ajuntament de 
Barcelona adjudicat a Central de Viajes, S.A., per un termini d’un any comptat a 
partir del dia 16 de juny de 2016 i fins al 15 de juny de 2017, segons 
compareixença signada per l’empresa de data 7 de març de 2016. 
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5. Iniciar l'expedient per a la contractació de concertació de l'activitat sanitària 

de prevenció de riscos laborals i d'altres activitats sanitàries de l'Ajuntament de 
Barcelona i organismes associats, amb núm. de contracte 16000873, mitjançant 
tramitació ordinària, amb la utilització del procediment obert, i amb un pressupost 
total de licitació de 680.842,24 euros, exempt d'IVA, determinat en funció de 
preus unitaris; aprovar les actuacions preparatòries efectuades, el plec de 
clàusules administratives particulars i el plec de prescripcions tècniques reguladors 
del contracte; convocar la licitació per a la seva adjudicació; autoritzar la despesa, 
corresponent a l’Ajuntament de Barcelona, per un import de 559.165,05 euros, 
exempt d'IVA, amb càrrec a la/es partida/es i al/s pressupost/os que s'indiquen en 
aquest mateix document condicionada a l'existència de crèdit adequat i suficient en 
el/s pressupost/os posterior/s a l'actual. 

 
6. Informar favorablement les actuacions d’inversions relacionades en el 

document de 5 de maig de 2016. 
 
7. Aprovar les següents modificacions de l’encàrrec a Barcelona de Serveis 

Municipals SA (BSM) relatiu a les actuacions i execucions d’obres en el Patrimoni 
Arquitectònic, Patrimoni Natural i entorns del Park Güell, aprovat per acord de la 
Comissió de Govern el 20 de maig de 2015, mantenint plena vigència la resta de 
condicions del mateix: a) Nomenar com a responsable del contracte a l’Àrea 
d’Ecologia, Urbanisme i Mobilitat, en substitució d’Habitat Urbà; b) Fixar la durada 
de l’encàrrec fins al 31 de desembre de 2018; c) Fixar l’import de les actuacions i 
execucions d’obres a realitzar en 10.641.684,78 euros (IVA inclòs), d’acord amb el 
detall de l’annex I. 

 
8. Aprovar la vinculació dels perfils de contractant de l’Ajuntament de Barcelona, 

incloent els corresponents de les entitats amb participació majoritària municipal, 
en la Plataforma de Serveis de contractació pública de la Generalitat de Catalunya 
als efectes d’inserir els anuncis de les licitacions i d’altres informacions segons 
requereix la normativa de contractació pública. Autoritzar la cessió de les dades de 
caràcter personal necessàries per la correcta prestació dels servei. 

 
9. Adquirir, a títol de compravenda, a la societat “Gescat vivendes en 

comercialització, SLU" (CIF B-64921091), l’habitatge de la finca situada al carrer 
d’Almansa núm. 82, 1-7 (identificat registralment com finca núm. 2392 del 
Registre de la Propietat núm. 13 dels de Barcelona), en virtut del dret de tanteig 
que ostenta la Generalitat de Catalunya i que exerceix en benefici de l’Ajuntament 
de Barcelona, en els termes del punt 2 a) de l’article 2 del Decret Llei 1/2015, de 
24 de març, de mesures extraordinàries i urgents per a la mobilització dels 
habitatges provinents de processos d’execució hipotecària; aprovar com a preu de 
la compravenda l’import de 37.000,00 euros; lliurar al Patronat Municipal de 
l’Habitatge la quantitat de 37.000,00 euros, amb càrrec a l’obligació reconeguda al 
seu favor per decret de 31 de desembre de 2014, assentament 7000424875 del 
pressupost municipal de l’any 2014, encarregant-li el pagament de l’esmentada 
adquisició, així com la gestió i administració del referit habitatge per tal de 
destinar-lo a lloguer social; formalitzar la compravenda; i inscriure-la en el 
Registre de la Propietat. 

 
10. Adquirir a títol de compravenda a l’entitat financera Catalunya Banc SA (CIF 

A-65587198) l’habitatge segon tercera, escala B, ubicat al carrer Penyíscola núm. 
7, (finca registral 10598 del Registre de la Propietat núm. 2 de Barcelona), en 
virtut del dret de tanteig que ostenta la Generalitat de Catalunya i que exerceix en 
benefici de l’Ajuntament de Barcelona, en els termes del punt 2 a) de l’article 2 del 
Decret Llei 1/2015, de 24 de març, de mesures extraordinàries i urgents per a la 
mobilització dels habitatges provinents de processos d’execució hipotecària; 
aprovar com a preu de la compravenda l’import de 105.000,00 euros; lliurar al 
Patronat Municipal de l’Habitatge la quantitat de 105.000,00 euros, amb càrrec a 
l’obligació reconeguda al seu favor per decret de 31 de desembre de 2014, 
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assentament 7000424875 del pressupost municipal de l’any 2014, encarregant-li el 
pagament de l’esmentada adquisició, així com la gestió i administració del referit 
habitatge per tal de destinar-lo a lloguer social; formalitzar la compravenda; i 
inscriure-la en el Registre de la Propietat. 

 
11. Adquirir a títol de compravenda a la societat Metros construidos, SL (CIF 

núm. B-63863997) l’habitatge de la finca situada a l’avinguda Rasos de Peguera 
núm. 65, 5-1 (identificat registralment com finca núm. 10074 del Registre de la 
Propietat núm. 13 dels de Barcelona), en virtut del dret de tanteig que ostenta la 
Generalitat de Catalunya i que exerceix en benefici de l’Ajuntament de Barcelona, 
en els termes del punt 2 a) de l’article 2 del Decret Llei 1/2015, de 24 de març, de 
mesures extraordinàries i urgents per a la mobilització dels habitatges provinents 
de processos d’execució hipotecària; aprovar com a preu de la compravenda 
l’import de 43.000,00 euros; lliurar al Patronat Municipal de l’Habitatge la quantitat 
de 43.000,00 euros, amb càrrec a l’obligació reconeguda al seu favor per decret de 
31 de desembre de 2014, assentament 7000424875 del pressupost municipal de 
l’any 2014, encarregant-li el pagament de l’esmentada adquisició, així com la 
gestió i administració del referit habitatge per tal de destinar-lo a lloguer social; 
formalitzar la compravenda; i inscriure-la en el Registre de la Propietat. 

 
12. Adquirir a títol de compravenda a l’entitat financera Banco Bilbao Vizcaya 

Argentaria SA (CIF A-48265169) l’habitatge cinquè primera de la finca ubicada en 
el carrer Vallcivera núm. 26, (finca registral 27317 del Registre de la Propietat 
núm. 13 de Barcelona), en virtut del dret de tanteig que ostenta la Generalitat de 
Catalunya i que exerceix en benefici de l’Ajuntament de Barcelona, en els termes 
del punt 2 a) de l’article 2 del Decret Llei 1/2015, de 24 de març, de mesures 
extraordinàries i urgents per a la mobilització dels habitatges provinents de 
processos d’execució hipotecària; aprovar com a preu de la compravenda l’import 
de 50.000,00 euros; lliurar al Patronat Municipal de l’Habitatge la quantitat de 
50.000,00 euros, amb càrrec a l’obligació reconeguda al seu favor per decret de 31 
de desembre de 2014, assentament 7000424875 del pressupost municipal de l’any 
2014, encarregant-li el pagament de l’esmentada adquisició, així com la gestió i 
administració del referit habitatge per tal de destinar-lo a lloguer social; formalitzar 
la compravenda; i inscriure-la en el Registre de la Propietat. 

 
13. Encarregar, a l’empara del previst als articles 16.e) de la Llei 22/1998, de 30 

de desembre (Carta Municipal de Barcelona) i 49 Primer.16 del Reglament Orgànic 
Municipal, les funcions que el Consorci el Far realitza en l’àmbit de la gestió i 
recerca del litoral a BCASA, societat privada municipal de l’Ajuntament de 
Barcelona, en tant que les esmentades funcions estan incloses dins les activitats 
que constitueixen l’objecte social de la societat destinatària de l’encàrrec. 

 
14. Aprovar l’expedient núm. 3-039/2016 de modificacions de crèdit, consistent 

en transferències de crèdit de la pròrroga del Pressupost General de l’Ajuntament 
de Barcelona de l’exercici 2015 per a l’exercici 2016, d’import 248.496,56 euros, 
per atendre transferències de crèdit a diversos orgànics, de conformitat amb la 
documentació i amb la distribució d’aplicacions pressupostàries que consta a 
l’expedient, referència comptable núm. 16042591; i publicar aquest acord a la 
Gaseta Municipal. 

 
ÀREA DE DRETS SOCIALS 

 
15. Prorrogar, de mutu acord, el termini de vigència del contracte que té per 

objecte la gestió de l’equipament integral Nou Barris: servei d’acolliment diürn i 
servei d’acolliment residencial nocturn de primera acollida per a persones sense 
sostre per a la seva inserció social, ubicat al carrer de Marie Curie núm. 20 de 
Barcelona, durant el termini comprès entre l’1 de juny de 2016 i el 31 de 
desembre de 2016, adjudicat el 27 de febrer de 2013, a Creu Roja Espanyola a 
Barcelona, d’acord amb el que estableix la clàusula 3 del plec de clàusules 
administratives particulars, i atesa la conformitat del contractista, d’acord amb el 
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que estableixen els articles 23.2 i 278 del Reial Decret Legislatiu 3/2011, de 14 de 
novembre, Text refós de la Llei de contractes del sector públic, per un import de 
761.270,56 euros, exempt d’IVA. Aprovar la revisió de preus del contracte núm. 
12004966 d’acord amb la clàusula 17 de plec de clàusules administratives 
particulars, que comporta una minoració de 2.413,08 euros, exempt d’IVA, la qual 
cosa implica que, a partir del dia 1 de juny de 2016, els preus unitaris d’aplicació 
seran els que es detallen a continuació: - Preu/mes servei d’allotjament nocturn i 
atenció socioeducativa i sanitària: 39.328,48 euros, exempt d’IVA-Preu/mes servei 
del centre de dia: 26.387,98 euros, exempt d’IVA -Preu unitari del servei de 
manutenció i higiene nocturna i matinal: 7,6866 euros, exempt d’IVA - Preu unitari 
servei d’alimentació al migdia: 7,0286 euros, exempt d’IVA - Preu unitari del servei 
d’higiene diürn: 11,1453 euros, exempt d’IVA - Bossa de despeses per a 
necessitats peremptòries (bossa mensual orientativa): 333,33 euros, exempt 
d’IVA. Autoritzar i disposar, a favor de Creu Roja Espanyola de Catalunya, amb NIF 
núm. Q-2866011-G, la despesa de l’esmentat contracte per un import de 
761.190,81 euros, exempt d’IVA, amb càrrec al Pressupost i Partida indicats en el 
document comptable. Requerir l’adjudicatari per tal que, en el termini màxim de 
15 dies hàbils següents a la recepció d’aquesta notificació, comparegui per 
formalitzar la pròrroga del contracte a les dependències del Departament de 
Serveis Jurídics de l’Àrea de Drets Socials (passeig de Sant Joan núm. 75, 9è). 

 
ÀREA D'ECOLOGIA, URBANISME I MOBILITAT 

 
17. Facultar al gerent d’Ecologia Urbana per seleccionar i convidar a presentar 

oferta als licitadors que obtinguin major puntuació, en aplicació d’allò assenyalat a 
les clàusules 4, 8 i 11 del PCAP del contracte núm. 15004487, expedient 
20160004, relatiu als serveis de suport, assistència tècnica, assessorament en el 
seguiment i control de l'execució de les actuacions incloses en els següents àmbits 
(2016-2018), i el foment de l’ocupació de persones amb dificultats particulars 
d’inserció al mercat laboral: el protocol de tramitació de projectes i seguiment de 
les obres ordinàries d'infraestructures i/o elements d'urbanització, el Comitè i la 
Comissió d'Obres i Mobilitat i la Intervenció Municipal. 

 
18. Aprovar les bases dels convenis: 1) de cessió d’ús d’instal·lacions i servitud 

de pas sobre terrenys (línies de baixa tensió); 2) de cessió d’ús de local per a 
centre de mesura (CCMM) i constitució de servitud d’energia elèctrica; 3) de cessió 
d’ús de local per a centre de transformació (CT) i constitució de servitud de pas 
d’energia elèctrica; 4) de cessió d’us d’instal·lacions i servitud de pas sobre 
terrenys (línies de mitja tensió); 5) de cessió d’ús d’instal·lacions i servitud de pas 
sobre terrenys (cel·les i línies de mitjana tensió del centre de mesura); i 6) de 
cessió d’ús d’instal·lacions i servitud de pas sobre terrenys (centre de 
transformació MT/BT); tots ells a favor d’Endesa Distribución Eléctrica, SL 
Unipersonal, d’acord amb l’article 16.k de la Carta municipal de Barcelona i la Llei 
24/2013, de 26 de desembre, del Sector Elèctric; i facultar als/les gerents 
territorials o sectorials corresponents, segons s’escaigui, per a aprovar i formalitzar 
el conveni específic que apliqui a les circumstàncies concretes les bases 
esmentades, tot això amb relació als projectes executius de les obres municipals 
d’import inferior a 500.000,00 euros (IVA inclòs), promogudes directament o a 
través dels ens instrumentals, la gestió de les quals s’encarregarà a la societat 
municipal BIMSA. 

 
Districte de Ciutat Vella 

 
19. Resoldre les al·legacions presentades durant el termini d’informació pública 

del Projecte de Reparcel·lació del Polígon d’actuació urbanística del Pla de Millora 
Urbana de les finques 4, 6, 8, 10,12,14 i 16 del carrer Arc del Teatre i 14, 16, 18, 
20 i 22 del carrer Lancaster, modalitat cooperació, que va ser redactat d’ofici en 
execució de la Sentència de 18 de març de 2011 del Jutjat Contenciós 
Administratiu núm. 6 de Barcelona, recurs contenciós administratiu núm. 
461/2007-D, confirmada per la Sentència dictada el 27 de febrer de 2014 per la 
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Secció Tercera de la Sala Contenciosa Administrativa del Tribunal Superior de 
Justícia de Catalunya, i aprovat inicialment el 17 de desembre de 2014, en el sentit 
que justificadament i raonada figura en l’informe de 2 de maig de 2016 de la 
Direcció de Gestió de Sòl de la societat Barcelona Gestió Urbanística SA, que 
consta en l’expedient i que en els seus propis termes es donen per reproduïts. 
Aprovar inicialment per segona vegada, a l’empara de l’article 119.2.a) del Decret 
Legislatiu 1/2010, de 3 d’agost, pel qual s’aprova el Text Refós de la Llei 
d’Urbanisme de Catalunya, modificat per la Llei 3/2012 del 22 de febrer, el 
Projecte de Reparcel·lació del Polígon d’actuació urbanística del Pla de Millora 
Urbana de les finques 4, 6, 8, 10,12,14 i 16 del carrer Arc del Teatre i 14, 16, 18, 
20 i 22 del carrer Lancaster, modalitat cooperació, redactat d’ofici en compliment 
de les sentències esmentades en l’apartat primer, i que incorpora les modificacions 
substancials derivades de les al·legacions presentades a la primera aprovació 
inicial més altres esmenes que consten en l’informe esmentat en l’apartat primer. 
Sotmetre el Projecte de reparcel·lació a informació pública durant el termini d’un 
mes per al·legacions, mitjançant inserció d’anuncis al Butlletí Oficial de la Província 
de Barcelona, en un diari dels de més circulació de la província i al Tauler d’edictes 
de la Corporació, amb simultània audiència a les persones interessades pel mateix 
termini, amb notificació personal. 

 
20. Aprovar inicialment el projecte executiu de reforma de la planta soterrani, la 

planta baixa i part de la primera de l’edifici situat a l’avinguda de les Drassanes, 
13-15, al districte de Ciutat Vella a Barcelona, d’iniciativa municipal, d’acord amb 
l’Informe de Conformitat Tècnica del Projecte que figura a l’expedient administratiu 
i que aquests efectes es dóna per reproduït, amb un pressupost de 908.524,75 
euros, el 21% d’IVA inclòs, d’acord amb allò que preveu l’article 235.2 del Decret 
Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text Refós de la Llei Municipal 
i de règim local de Catalunya; sotmetre’l a informació pública, durant un termini de 
30 dies hàbils, a comptar a partir del dia següent al de la seva publicació al Butlletí 
Oficial de la Província de Barcelona (BOPB), termini durant el qual es podrà 
examinar i formular-hi les al·legacions pertinents. 

 
Districte de Sants-Montjuïc 

 
21. Aprovar definitivament el “Projecte d’urbanització dels entorns de la UA-5 

del PERI del Barri del Polvorí”, al Districte de Sants-Montjuïc, a Barcelona, 
d’iniciativa pública, d’acord amb l’informe Tècnic del Projecte de 3 de juny de 2015 
i l’informe de la Directora de Serveis de Projectes i Obres de Bagursa de 20 de 
gener de 2016, que figuren a l’expedient administratiu i que a aquests efectes es 
donen per reproduïts, amb un import d’1.068.987,70 euros més el 21% d’IVA; 
d’acord amb allò que preveu l’art. 89.6 del Decret Legislatiu 1/2010, de 3 d’agost, 
pel qual s’aprova el Text Refós de la Llei d’Urbanisme; i publicar aquest acord al 
Butlletí Oficial de la Província de Barcelona (BOP), en un diari dels de més 
circulació de la província, a la Gaseta Municipal, i al Tauler d’Anuncis de 
l’Ajuntament; notificar-ho als interessats en aquest procediment; i encarregar a 
Bagur, SA la gestió de l’actuació. 

 
22. Atorgar la llicència d'obres a favor de la Societat Trafico de Mercancias, SA 

per la construcció d'edifici logístic d'emmagatzematge i buidat, amb càrrega a 
bucs, de potassa i sal, incloent terminal ferroviària, urbanització de zona 
d'aparcament i càrrega i descàrrega exteriors i edifici d'oficines i serveis, segons 
plànols aprovats i prescripcions de la llicència, situat al Moll/ Álvarez de la Campa, 
num. 1. Condicions particulars de la llicència: Abans d'iniciar les obres caldrà 
comunicar-ne l'inici a l'Ajuntament i haver: Lliurat projecte executiu en pdf, visat, 
amb declaració responsable que acrediti que s'ajusta al projecte bàsic aprovat, així 
com la resta de la documentació relacionada a l'article 27.3 de l'Ordenança 
reguladora dels Procediments d'Intervenció Municipal en les Obres, aprovada en 
data 25 de febrer de 2011. Durant l'execució de les obres caldrà tenir en compte 
que: -Cal ajustar-se a les condicions assenyalades al Decret de Concessió de la 
llicència d'activitats 00-2015-0012. -Cal aplicar les condicions assenyalades a la 
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llicència d'obres 10-2015LL58228/1, corresponent a la primera fase consistent en 
moviment de terres i execució de fonaments. -No s'admeten instal·lacions en 
façanes. Les instal·lacions necessàries per tal que l'edifici funcioni, han d'anar 
ubicades dins el cos principal d'edificació. -Les plaques solars han d'anar 
perfectament integrades a l'arquitectura, tant les fotovoltaiques com les tèrmiques 
de l'edifici d'oficines. -Cal posar-se en contacte amb el Cicle de l'Aigua (BCASA) per 
tal d'executar nou clavegueró. Un cop finalitzada l'obra, i per tal de poder 
comunicar la primera ocupació i utilització de l'edifici acabat, caldrà informar-ne a 
l'Ajuntament, i haver: -Justificat el compliment de totes les condicions de la 
llicència. -Lliurat comprovant de transport i abocament de residus a gestor 
autoritzat. -Lliurat final d'obra visat i la documentació de l'obra executada, 
declaració responsable referent al final d'obra, així com la resta de documentació 
relacionada a l'article 56 de l'Ordenança Reguladora del Procediment d'Intervenció 
Municipal en les Obres aprovada en data 25 de febrer de 2011. -Obtingut informe 
favorable a l'execució de la instal·lació de captadors d'energia solar, per part de 
l'Agència de l'energia, segons condicions d'informe de 24 de desembre de 2015. 
Caldrà incloure certificació energètica. -Reposat els possibles elements urbanístics 
afectats. -Lliurat acta del control inicial de l'activitat, incloent l'aparcament. A tal 
efecte cal d'aportar la documentació requerida en l'article 6 de l'ORCPI/08 i el 
corresponent pla de seguretat. -Obtingut, si escau, la llicència del corresponent 
gual. Les que escaiguin de les assenyalades al dors del full. Termini d'inici de les 
obres: 12 mesos. Termini d'execució de les obres: 18 mesos. 

 
Districte de Gràcia 

 
23. Aprovar definitivament el “Projecte d’urbanització de la zona verda de l’AA4 

de l’avinguda Vallcarca”, al Districte de Gràcia, d’iniciativa pública, d’acord amb 
l’Informe Tècnic del Projecte de 12 de novembre 2015, que figura a l’expedient 
administratiu i que a aquests efectes es dóna per reproduït, amb un import total 
de 806.140,78 euros, més el 21% d’IVA; d’acord amb allò que preveu l’art. 89.6 
del Decret Legislatiu 1/2010, de 3 d’agost, pel qual s’aprova el Text Refós de la Llei 
d’Urbanisme; i publicar aquest acord al Butlletí Oficial de la Província de Barcelona 
(BOP), a la Gaseta Municipal, i al Tauler d’Anuncis de l’Ajuntament; notificar-ho als 
interessats en aquest procediment; i encarregar a BAGUR, SA la gestió de 
l’actuació. 

 
Districte de Nou Barris 

 
24. Aprovar definitivament el compte de liquidació definitiu del Projecte de 

Reparcel·lació del Polígon d’Actuació del subàmbit de l’illa P íntegra i de l’illa Q 
parcial, inclòs en l’àmbit del Pla Especial de Reforma Interior per la remodelació de 
cinc illes al Turó de la Peira quantificat en 1.758.543,24 euros abans d’IVA, a 
l’empara de l’article 119 del Decret Legislatiu 1/2010, de 3 d’agost, pel qual 
s’aprova el Text Refós de la Llei d’urbanisme i l’article 162 del Decret 305/2006, de 
18 de juliol, pel que s’aprova el Reglament de la Llei d’urbanisme, amb un saldo de 
tancament zero. Sol·licitar al Sr. Registrador de la Propietat la cancel·lació de 
l’afecció de les finques de resultat al saldo del compte de liquidació provisional del 
Projecte de Reparcel·lació del Polígon d’Actuació del subàmbit de l’illa P íntegra i de 
l’illa Q parcial, inclòs en l’àmbit del Pla Especial de Reforma Interior per la 
remodelació de cinc illes al Turó de la Peira. Publicar aquest acord en el Butlletí 
Oficial de la Província i en un dels diaris de major circulació de la província. 
Notificar-ho personalment a l’interessat. Donar-ne compte a la Comissió 
d’Ecologia, Urbanisme i Mobilitat. 

 
Districte de Sant Andreu 

 
25. Aprovar definitivament el compte de liquidació definitiu Text Refós del 

Projecte de Reparcel·lació de la Unitat d’Actuació 12 de la MPGM per la reordenació 
del Primer Cinturó entre l’avinguda Meridiana i el carrer Comtal de Barcelona, 
quantificat en 63.683,52 euros, abans d’IVA, a l’empara de l’article 119 del Decret 
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Legislatiu 1/2010, de 3 d’agost, pel qual s’aprova el Text Refós de la Llei 
d’Urbanisme i l’article 162 del Decret 305/2006 de 18 de juliol, pel qual s’aprova el 
Reglament de la Llei d’Urbanisme, amb un saldo a favor dels propietaris per valor 
de 14.086,03 euros, abans d’IVA. Sol·licitar al Sr. Registrador de la Propietat la 
cancel·lació de l’afecció de les finques de resultat al saldo del compte de liquidació 
provisional del Text Refós del Projecte de Reparcel·lació de la Unitat d’Actuació 12 
de la MPGM per l’ordenació del Primer Cinturó entre l’avinguda Meridiana i el carrer 
Comtal de Barcelona. Publicar aquest acord en el Butlletí Oficial de la Província i en 
un dels diaris de major circulació de la província. Notificar-lo personalment als 
interessats. Donar-ne compte a la Comissió d’Ecologia, Urbanisme i Mobilitat. 

 
26. Suspendre l’aprovació inicial, de conformitat amb l’article 89.2 del Text 

Refós de la Llei d’Urbanisme (Decret Legislatiu 1/2010 de 3 d’agost), del Pla de 
Millora Urbana d’ordenació volumètrica del solar, situat a la cantonada dels carrers 
Santander i passeig de la Verneda promogut per Acciona Inmobiliaria, S.L.U. atesa 
l’existència de motius determinants de la suspensió de la seva aprovació, 
fonamentats a l’informe de la Direcció de Serveis de Planejament que consta a 
l’expedient i es dóna per reproduït a efectes de motivació; advertir als promotors 
del Pla, de conformitat amb l’article 92.1 de la Llei 30/1992 de 26 de novembre, de 
Règim Jurídic de les Administracions Públiques i del Procediment Administratiu 
Comú, que disposen d’un termini de tres mesos, a comptar des del dia següent al 
de la notificació d’aquest acord, per resoldre les deficiències assenyalades a 
l’informe de referència; en cas que no ho facin, es declararà la caducitat de 
l’expedient administratiu i es procedirà a l’arxiu de les actuacions; notificar el 
present acord als promotors del Pla. 

 
 

 
Acords de la sessió de 12 de maig de 2016. 

 
Aprovació de l'acta de la sessió de 5 de maig de 2016. 

 
Part Decisòria 

 
ÀREA DE TREBALL, ECONOMIA I PLANIFICACIÓ ESTRATÈGICA 

 
1. Aprovar el conveni de col·laboració entre l'Ajuntament de Barcelona i la 

Fundación Instituto Europeo de Administración Pública, amb NIF N0031640F, per al 
projecte European City Economic and Financial Governance Group (CEFG Group) 
Phase Two, que instrumenta l'atorgament d'una subvenció mitjançant concessió 
directa i amb caràcter excepcional, de conformitat amb els articles 22.2.c) i 28.1 
de la Llei 38/2003, de 17 de novembre, General de Subvencions i 6.2 i 6.3 de la 
normativa general reguladora de les subvencions de l'Ajuntament de Barcelona, 
per un import de 32.000,00 euros. Declarar la no-inclusió en convocatòria pública 
per raons d'interès públic justificades en els informes que consten a l'expedient. 
Autoritzar i disposar la despesa per un import de 32.000,00 euros amb càrrec a la 
partida 48903-92011-0701, distribuïts en 16.000,00 euros per 2016 i 16.000,00 
euros per 2017, equivalent al 17% del cost total del projecte, a favor de Fundación 
Instituto Europeo de Administración Pública. Requerir l'entitat beneficiària per tal 
que, en el termini màxim de 3 mesos a comptar des de la finalització de l'activitat 
subvencionada, presenti justificació dels fons rebuts, de conformitat amb el pacte 
cinquè del conveni. Facultar el Primer Tinent d'Alcalde, Gerardo Pisarello Prados, 
per a la signatura del present conveni. 

 
2. Acceptar l’atorgament efectuat per la Generalitat de Catalunya, del dret de 

superfície gratuït respecte la finca situada al carrer Àlaba 37, per a les 
instal·lacions de l’Escola Bressol Cobi, per un termini de 30 anys, en virtut de 
l’acord del Govern de la Generalitat de Catalunya de 24 de març de 2015, i 
formalitzar el dret de superfície en document administratiu. 
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3. Cedir l’ús a favor del Centre Sant Pere Apòstol dels locals ubicats a la finca 
municipal situada en el carrer Sant Pere Més Alt núm. 25, excepte els baixos 
primera, per un termini de 20 anys, amb la finalitat de destinar-los a seu social i 
desenvolupar les activitats que li són pròpies, d’acord amb les condicions 
reguladores annexes, que s’aproven; sotmetre l’expedient a informació pública 
durant un termini de vint dies i, si no s’hi formulen reclamacions o al·legacions; 
tenir per aprovat definitivament el present acord i formalitzar la cessió de l’ús en 
document administratiu. 

 
4. Encarregar al Patronat Municipal de l’Habitatge la gestió i administració dels 

habitatges de propietat municipal, baixos A, C i D de la finca ubicada al passeig de 
la Bonanova núm. 98 i carrer Carrasco i Formiguera núm. 1-7, amb la finalitat de 
destinar-los a tres afectats urbanístics per l’actuació de vores de Via Augusta. 
Publicar aquest acord a la Gaseta Municipal. 

 
5. Aprovar l’expedient núm. 3-041/2016 de modificacions de crèdit, consistent 

en generació de crèdit per majors ingressos del Pressupost General de 
l’Ajuntament de Barcelona de l’exercici 2015 prorrogat per a l’exercici 2016, 
provinents de l’aplicació del Romanent de Tresoreria per a despeses amb 
finançament afectat en la liquidació del Pressupost de l’exercici 2015, d’acord amb 
ingressos provinents de Generalitat de Catalunya en concepte de fons de foment 
del turisme (FFT), per finançar Projectes Municipals en matèria de Turisme, segons 
acord de la Comissió de Govern de 7 d’abril de 2016, per un import total de 
668.768,94 euros, de conformitat amb la documentació i amb la distribució 
d’aplicacions pressupostàries que consta a l’expedient, referència comptable 
16042795; i publicar aquest acord a la Gaseta Municipal. Donar-ne compte a la 
Comissió d'Economia i Hisenda. 

 
6. Aprovar l’expedient núm. 3-044/2016 de modificacions de crèdit, consistent 

en transferències de crèdit de la pròrroga del Pressupost General de l’Ajuntament 
de Barcelona de l’exercici 2015 per a l’exercici 2016, d’import 49.379,82 euros, per 
atendre transferències de crèdit a diversos orgànics, de conformitat amb la 
documentació i amb la distribució d’aplicacions pressupostàries que consta a 
l’expedient, referència comptable núm. 16050291; i publicar aquest acord a la 
Gaseta Municipal. 

 
7. Aprovar l’expedient núm. 3-045/2016 de modificacions de crèdit, consistent 

en generació de crèdit per majors ingressos del Pressupost General de 
l’Ajuntament de Barcelona de l’exercici 2015 prorrogat per a l’exercici 2016, 
provinents de drets liquidats d’execucions subsidiàries del Districte de Ciutat Vella, 
per al manteniment de façanes de diverses finques, d’import 9.425,90 euros, de 
conformitat amb la documentació i amb la distribució d’aplicacions pressupostàries 
que consta a l’expedient, referència comptable 16050295; i publicar aquest acord 
a la Gaseta Municipal. Donar-ne compte a la Comissió d’Economia i Hisenda. 

 
8. Aprovar l’expedient núm. 3-046/2016 de modificacions de crèdit, consistent 

en generació de crèdit per majors ingressos del Pressupost General de 
l’Ajuntament de Barcelona de l’exercici 2015 prorrogat per a l’exercici 2016, 
provinents del compromís d’ingrés de l’Àrea Metropolitana de Barcelona per 
destinar a despeses d’emergències socials segons Conveni Programa CUESB per a 
l’exercici 2016, per un import de 150.816,25 euros, de conformitat amb la 
documentació i amb la distribució d’aplicacions pressupostàries que consta a 
l’expedient, referència comptable 16050395; i publicar aquest acord a la Gaseta 
Municipal. Donar-ne compte a la Comissió d’Economia i Hisenda. 

 
ÀREA DE DRETS SOCIALS 

 
9. Iniciar l’expedient per a la contractació de la prestació dels serveis de la 

gestió del Centre d'Allotjament Temporal Familiar de llarga estada Sant Pere Més 
Baix, adreçat a famílies en situació de greu vulnerabilitat afectades per la pèrdua o 
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manca d’habitatge, d’acord amb les previsions del plec de prescripcions tècniques, 
així com el foment de la inserció laboral de les persones en risc d’exclusió, amb 
núm. de contracte 16001971, mitjançant tramitació ordinària, amb la utilització del 
procediment obert, i amb un pressupost total de licitació de 848.598,38 euros, IVA 
inclòs; aprovar les actuacions preparatòries efectuades, el plec de clàusules 
administratives particulars i el plec de prescripcions tècniques reguladors del 
contracte; convocar la licitació per a la seva adjudicació; autoritzar l’esmentada 
quantitat amb càrrec a les partides i als pressupostos que s’indiquen en el 
document comptable, amb el següent desglossament: 771.453,07 euros de 
pressupost net i 77.145,31 euros en concepte d’IVA al tipus impositiu del 10%; 
condicionada a l’existència de crèdit adequat i suficient en els pressupostos 
corresponents; donar-ne compte d’aquest acord a la Comissió de Drets Socials, 
Cultura i Esports. 

 
 

ÀREA D'ECOLOGIA, URBANISME I MOBILITAT 
 

Districte de les Corts 
 
10. Aprovar inicialment, de conformitat amb l'article 68.1,a) de la Carta 

Municipal de Barcelona, el Pla especial urbanístic integral per la Masia del Futbol 
Club Barcelona, situada a l’avinguda Joan XXIII/Maternitat, 1-25, promogut per 
Futbol Club Barcelona; exposar-lo al públic pel termini d’un mes; sotmetre’l al 
Consell Municipal per a la seva aprovació definitiva; i donar-ne compte a la 
Comissió d’Ecologia, Urbanisme i Mobilitat. 

 
Districte de Sarrià-Sant Gervasi 

 
11. Aprovar el Projecte modificat del projecte d’execució de nova construcció i 

rehabilitació integral de Vil·la Urània com a complex d’equipaments al Districte de 
Sarrià-Sant Gervasi de Barcelona, d’iniciativa municipal, segons l’article 42 i ss. del 
Decret 179/1995, de 13 de juny, pel qual s’aprova el Reglament d’obres, activitats 
i serveis dels ens locals, i d’acord amb l’Informe Tècnic Jurídic de la societat 
municipal BIMSA que figura a l’expedient administratiu i que a aquests efectes es 
dóna per reproduït, per un import de 5.843.401,87 euros, el 21% de l’impost del 
valor afegit (IVA) inclòs, import resultant de sumar el preu del contracte 
(5.674.300,01 euros, que ja incorpora la baixa ofertada per l’adjudicatari) i 
l’import de les modificacions (169.101,86 euros), el que suposa un increment del 
2,98% sobre el preu del contracte adjudicat i un decrement del -21,22% sobre el 
Pressupost d’Execució del Contracte (PEC) del projecte aprovat definitivament 
(7.417.385,63 euros); publicar aquest Acord al Butlletí Oficial de la Província de 
Barcelona, a la Gaseta Municipal i al Taulell d’Anuncis de l’Ajuntament de 
Barcelona; i encarregar a la societat municipal BIMSA la gestió de l’actuació. 

 
 

Districte de Sant Martí 
 
12. Aprovar inicialment el Projecte de reurbanització del carrer Xifré des del 

carrer Rosselló fins al carrer Còrsega, al Districte de Sant Martí, de Barcelona, 
d’iniciativa municipal, d’acord amb l’Informe Tècnic del Projecte que figura a 
l’expedient administratiu i que aquests efectes es dóna per reproduït, amb un 
pressupost de 631.387,87 euros, el 21% d’IVA inclòs, d’acord amb allò que preveu 
l’article 235.2 del Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text 
Refós de la Llei Municipal i de règim local de Catalunya; i sotmetre’l a informació 
pública, durant un termini de 30 dies hàbils, a comptar a partir del dia següent al 
de la seva publicació al Butlletí Oficial de la Província de Barcelona (BOPB), termini 
durant el qual es podrà examinar i formular-hi les al·legacions pertinents. 
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COMISSIONS DEL CONSELL MUNICIPAL 

Actes 
 

Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports 
 

Acta de la sessió extraordinària de 25 de febrer de 2016, aprovada el 22 
de març de 2016 

 
A la sala President Lluís Companys de la casa de la ciutat, el 25 de febrer de 

2016, s’hi reuneix la Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports en sessió 
extraordinària, sota la presidència de la Il·Ima. Sra. Montserrat Benedí i Altés. Hi 
assisteixen les Il·lmes. Sres. i els Il·lms. Srs.: Maite Fandos i Payà, Jaume Ciurana 
i Llevadot, Mercè Homs i Molist, Marilén Barceló Verea, Juanjo Puigcorbé i 
Benaiges, Ángeles Esteller Ruedas i Maria Rovira Torrens, assistits per l’assessora 
jurídica Sra. Teresa Ordóñez Rivero, que actua per delegació del secretari general i 
que certifica. 

 
També hi són presents els Il·lms. Srs: Jaume Asens i Llodrà i Daniel Mòdol i 

Deltell. 
Igualment hi són presents la Sra. Berta Sureda Berna, comissionada de Cultura i 

el Sr. Ricard Vinyes i Ribas, comissionat de Programes de Memòria. 
Excusen la seva absència la Ima. Sra. Laia Ortiz Castellví i l’Il·lm. Sr. Josep 

Maria Montaner Martorell. 
 
No hi són presents els Il·lms. Srs.: Gerard Ardanuy i Mata i Koldo Blanco 

Uzquiano i la Il·lma. Sra. Carmen Andrés Añón. 
 
S’obre la sessió a les 18,09 h. 
 
Informe 
 
Únic. Cap a un canvi de model: cultures de Barcelona. 
 
El Sr. Asens inicia la seva intervenció donant les gràcies a aquells que van 

promoure la comissió i la predisposició de la resta per participar-hi. Considera que, 
més enllà dels debats que es poden fer en el dia a dia sobre la gestió d’un 
equipament o una política concreta, o un pla concret, és important poder fer espais 
de debat com aquest, i que haurien de tenir continuïtat en el futur, per poder 
debatre les línies mestres d’actuació. Assenyala que l’informe que han facilitat no 
és tan concret o detallat com voldrien, però que la idea d’aquest document és 
facilitar el debat al voltant de les línies mestres generals del full de ruta, cap a on 
volen portar el model cultural de la ciutat. 

Reconeix que no és un model totalment tancat, definit, i que, certament, no 
pretén ser-ho. Assenyala que és un punt de partida, perquè el Govern municipal es 
troba en un moment de transició d’un model a un altre. Remarca que saben cap a 
on volen anar, però insisteix que no estan definint el punt d’arribada, entre altres 
coses perquè desitgen construir el model de ciutat cultural entre tots. Reconeix 
que, en el passat, els ha faltat un grau d’interlocució amb la resta de grups 
municipals a l’hora de definir aquest model i, per tant, espera que en la comissió 
present i en el futur puguin millorar aquesta qüestió de comunicació, la qual afirma 
que sí que s’està donant de forma molt intensa amb el sector. 

Afegeix que la definició del nou model en cap cas és un qüestionament del que 
s’ha fet fins al moment. Reconeix que s’ha fet molt bona feina i que tenen un bon 
llegat, sobretot en determinades àrees: en creativitat, en innovació, en situar la 
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ciutat en el mapa cultural, i manifesta que tenen l’obligació de millorar aquest 
llegat. Afegeix que volen fer un canvi de rumb en sintonia amb el context que 
s’està vivint, un context d’excepcionalitat, de canvi d’època, i, també, un context 
de crisi econòmica. 

Fa saber que la prioritat de l’equip de govern no és fer uns jocs olímpics d’hivern 
ni grans obres faraòniques, sinó combatre les desigualtats que han anat creixent 
en els últims anys a la ciutat de Barcelona, per tal que no hi hagin ciutadans de 
primera i ciutadans de segona, ja que considera que això té una evident traducció 
en el camp cultural. Explica que, igual que es parla dels plans de barri per arribar 
als col·lectius més vulnerables que s’han quedat enrere, també volen fer plans 
culturals que serveixin per apoderar aquests sectors, tant les persones de la ciutat 
que pertanyen a les classes més desfavorides com els col·lectius específics. En 
aquest sentit, fa referència a la conversa mantinguda amb la directora del Museu 
de Ciències Naturals pel que fa a portar certes experiències als centres 
penitenciaris. Creu que les persones que estan privades de llibertat i que tenen 
una sentència que les condemna no haurien de tenir restringits altres drets com els 
vinculats a la cultura i considera que és molt important poder aconseguir que la 
cultura sobrepassi la privació de llibertat. 

Indica que, al llarg de la història, la cultura s’ha vinculat molt a l’economia i que 
se n’ha prioritzat el valor productiu. Afegeix que, en altres moments, s’ha prioritzat 
l’urbanisme i els grans esdeveniments, com el Fòrum de les Cultures, per exemple. 
Assenyala que ara volen vincular la cultura al retorn social. Evidencia que aquest 
canvi de visió no és tan efectista, no és una política tan de cara a galeria. En 
aquest sentit, fa un símil futbolístic i diu que és com si en comptes de fitxar un 
Messi s’apostés per la cantera, tot i que constata que molts són partidaris de fitxar 
el Messi. Aclareix que el que vol dir és que fitxar un jugador d’èxit, com el Messi o 
qualsevol altre, en comptes d’apostar per jugadors de la cantera, és una política 
més de llarg termini. I ho extrapola a l’àmbit dels transports, amb l’exemple de 
l’AVE i les xarxes ferroviàries, i de la cultura. En aquesta línia, afirma que l’equip 
de govern aposta per un model de proximitat. Valora que la cultura sigui un 
element d’accés quotidià, on el retorn social i l’educació siguin els principals pals 
de paller, i on, també, el teixit professional cultural tingui unes condicions laborals 
més dignes que les que té ara. Reconeix que ara s’està en una situació de 
precarització, com passa també amb els equipaments. Evidencia que hi ha hagut 
una retirada de la inversió, tant per part de l’Estat com per part de la Generalitat, i 
admet que l’Ajuntament ha de fer un sobreesforç per conservar en bon estat tots 
els equipaments que són responsabilitat seva i les garantir les condicions dels 
professionals que hi treballen. 

Fa referència a les paraules expressades pel periodista Josep Massot al diari La 
Vanguardia, en què diu que per saber quin és el model pel qual està apostant el 
nou Govern, només cal consultar la llista de guardonats en els Premis Ciutat de 
Barcelona. El Sr. Asens matisa que aquests premis no depenen de l’equip de 
govern de l’Ajuntament, sinó que són premis que atorga un jurat independent, 
però reconeix que són un reflex de la filosofia que volen imprimir en la cultura. 
Admet que, entre els guardonats, no hi han grans noms estrella, ni grans Messis 
de la cultura, tornant al símil futbolístic, però remarca que hi ha projectes 
col·laboratius vinculats a l’educació, la cultura de proximitat, l’ús artístic dels 
espais públics, l’atenció als col·lectius vulnerables, la participació ciutadana en el 
disseny, gestió i presa de decisions, la recuperació de la memòria democràtica, 
l’impuls en l’experimentació i el risc, i la superació de les fronteres entre les 
diferents disciplines. Assenyala que cada disciplina té els seus codis, però que cal 
saber fer polítiques transversals que els superin. Per tant, diu que cal 
dessacralitzar i dessectoritzar la cultura i assumir el component d’interpel·lació, de 
conflicte, que també té, per tal d’apropar els ciutadans i ciutadanes als creadors i 
creadores i a les institucions i equipaments culturals, com a participants actius en 
els processos de transformació de la nostra ciutat. Aclareix que això significa que 
s’han de trencar els límits entre la cultura culta i la cultura popular. 

Diu que cal passar d’un model de democratització de la cultura a un model de 
democràcia cultural; és a dir, que hi ha d’haver una doble direcció: els ciutadans 
no només són receptors de cultura, sinó que han de poder ser emissors de cultura. 
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Per tant, posa èmfasi en el component participatiu que estableixen els pactes 
internacionals, els quals parlen del dret a la cultura com un dret fonamental. 

Insisteix en la idea que cal trencar la distància que hi ha entre la cultura popular 
i la cultura més elaborada, i afavorir l’excel·lència arreu. Matisa que cal una 
excel·lència general, dels barris a la ciutat i de la ciutat als barris, de baixar la 
cultura als barris. Pel que fa a això, explica que, tal com es detalla en el document 
presentat, es vol promoure la xarxa de Fàbriques de Creació; es vol treballar per 
definir els continguts del Teatre Arnau, una vella reivindicació dels veïns i les 
veïnes; es vol descentralitzar la Mercè, el Grec..., amb aquesta idea de fer arribar 
més les expressions culturals als barris; es volen fomentar les sales de música en 
directe, cosa que significa que cal fer un canvi legislatiu. Amb relació a aquest 
últim aspecte, aclareix que es tracta d’una qüestió d’ordre públic, en la mesura que 
és necessari conciliar el descans dels veïns amb una normativa que permeti 
aquesta creativitat en restaurants, bars i altres establiments d’oci, que ara no es 
produeix, perquè es troben amb moltes dificultats. 

Afegeix que també han de revisar els convenis amb el Sónar i el Primavera 
Sound, per tal de contribuir a aquesta cultura de barri i recuperar espais públics 
amb programes com els que anuncien en el document, que, tot i que reconeix que 
no apareixen detallats, diu que els detallaran en el futur, com el programa d’art 
urbà i grafitis al carrer. En aquest sentit, posa en valor el paper de l’espai públic 
com a espai de creació cultural. També fa referència al programa de músics de 
carrer i de cinema de barri que volen impulsar, com a mostra d’aquesta cultura de 
proximitat. Afegeix que tenen prevista, també, una línia de subvencions a les 
activitats culturals de les llibreries. Expressa la seva preocupació pel fet que 
tanquin llibreries com la Negra y Criminal, cosa que no poden permetre, perquè 
considera que les llibreries són l’ànima d’aquesta ciutat. En aquest sentit, proposa 
fixar-se en el que s’està fent a altres ciutats, com París. 

Reprèn la idea que cal apostar per mesclar cultura i educació. En aquest sentit, 
esmenta experiències com la d’Integra Sons, que considera que cal impulsar 
perquè va en la bona direcció, tot i que lamenta que en el passat no se li hagi 
donat la importància que requeria. 

Remet a paraules de Jordi Llovet per dir que un indicador important del nivell 
cultural d’una societat és saber a quantes llars, en les celebracions, es toca 
música. En aquest sentit, considera que l’art ha d’arribar a persones que estan en 
una situació de major vulnerabilitat. 

Fa referència a la idea generalitzada de despolititzar la cultura, però assenyala 
que la cultura és política, i reivindica la ciutat de Barcelona com un producte 
cultural dels veïns i de les veïnes. Insisteix que darrere de tots els equipaments 
públics –el Teatre Lliure, el Mercat de les Flors...– hi han persones que els han 
reivindicat. Per tant, matisa que aquests equipaments que esmenta no són fruit de 
l’atzar, i, en conseqüència, opina que no només cal prestar atenció al que succeeix 
als grans equipaments com el Liceu, sinó, també, als equipaments de barri, com 
ara l’Ateneu Popular de Nou Barris o el festival del Grec, que va ser impulsat per la 
gestió col·lectiva de l’Assemblea d’Actors i Directors. 

Finalitza la seva intervenció reivindicant la ciutat de Barcelona com un espai de 
llibertat cultural. I no s’estranya que es vulgui convertir la cultura en un camp de 
batalla, com diu que ha succeït en els últims dies. L’equip de govern, del qual 
forma part, defensa que s’ha d’intentar preservar l’entorn cultural de certes 
crispacions d’altres ciutats, i recorda que, des de la Revolució francesa fins a 
l’actualitat, els símbols de poder, ja siguin religiosos o polítics, sempre han estat 
criticats o, inclús, satiritzats o ridiculitzats a través de les obres culturals, aquí i 
arreu del món, en la solitud d’un soterrani d’impremta, però també en les 
manifestacions contraculturals, en carnavals, etcètera. I, per tant, assenyala que 
tot el que succeeix en una obra d’art succeeix només en l’obra d’art, i només en 
els règims autoritaris es determina quines obres es poden representar, quines 
pel·lícules es poden filmar i quins poemes es poden recitar. En aquest sentit, 
recorda una dita alemanya que deia que l’aire de la ciutat és el que ens fa lliures, i 
que aquestes conquestes són conquestes de les nacions que ens han precedit i que 
s’han de conservar. 
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El Sr. Ciurana dóna la benvinguda al president de la comissió, Sr. Asens. Fa 
referència als nou mesos d’un govern que no té regidor de Cultura i que va trigar 
setmanes a nomenar una comissionada. Insisteix en els nou mesos transcorreguts 
des que l’equip de govern va decidir escindir, separar l’educació de l’àmbit de la 
cultura. Insisteix que, en aquests nou mesos, ha plegat el regidor d’Educació i que 
ha estat substituït per un comissionat; també, que han dividit i escindit l’Institut de 
Cultura amb el comissionat de la Memòria Històrica, el senyor Domènech, i que, 
després, l’han canviat pel senyor Vinyes. 

Incideix en la idea que l’àmbit de la cultura té competències separades entre la 
primera tinença d’alcaldia, la tercera tinença d’alcaldia i el representant del Govern 
a la comissió, que parla dels temes de Cultura, que és la segona tinent d’alcalde. 

Es queixa que el Govern de l’Ajuntament té desenes de preguntes presentades 
per l’oposició, però no respostes. Fa referència a les absències permanents del 
responsable polític de Cultura, Sr. Asens, a la comissió. També es queixa que 
l’equip de govern ha renunciat, o va renunciar, en el seu moment, a organitzar el 
Parlament Europeu de la Cultura i diferents projectes de la ciutat. Es lamenta que 
el Museu Picasso estigui en una crisi oberta, i que el director del Grec digui que no 
sap si es presentarà al concurs. Pregunta al Sr. Asens si no hi havia una manera 
millor d’organitzar-ho i si està content, realment, d’aquests nou primers mesos de 
gestió cultural. 

Agraeix l’autocrítica que el Sr. Asens fa a l’inici de la seva intervenció. D’una 
banda, amb relació al document, en el sentit que reconeix que no és prou concret i 
detallat. D’altra banda, perquè no s’han fet partícips els grups polítics del debat, 
perquè no sempre hi ha hagut la interlocució. Felicita el Sr. Asens pel fet que hagi 
parlat del model del Fòrum de les Cultures, i matisa que Iniciativa va ser un dels 
grans impulsors i ara està al Govern, com a nou model de polítiques culturals. Es 
lamenta que el representant de la Comissió de Cultura parli de projectes de futur 
gairebé revolucionaris, perquè són coses que fa anys que es fan, alguns començats 
pel Govern anterior, o alguns començats, fins i tot, anteriorment. En aquest sentit, 
assenyala un desconeixement profund del que s’ha fet i un desconeixement 
accentuat del sector cultural. 

Fa referència a les paraules pronunciades pel Sr. Asens, el qual afirma que per 
saber com serà la cultura, cal tenir en compte quins són els premiats del Ciutat de 
Barcelona. Explica que, en la representació en els premiats del Ciutat de 
Barcelona, es va sentir bastant premiat, perquè molts dels premis que es donaven 
eren de projectes que s’havien iniciat en el mandat del seu Govern. 

Considera que el document que presenta l’equip de govern de l’ajuntament és 
una aproximació matussera a un programa electoral. Matisa que no és ni un 
programa de govern. Per aclarir-ho, pregunta al Sr. Asens si el document que 
presenten és el Pla d’Acció Municipal en matèria de cultura. Intueix que el Sr. 
Asens, abans de les eleccions, no es pensava que seria el responsable de Cultura. 
Li recomana, si no ho ha fet, que llegeixi el programa electoral que va presentar 
Barcelona en Comú. I li suggereix que, si l’entén, el descodifiqui i l’hi expliqui, ja 
que ell no l’ha entès. Assenyala que el document és ple de vaguetats, i que no té 
ni una partida pressupostària, ni un compromís pressupostari, ni un compromís 
temporal; un document desequilibrat, parcial, amb clamoroses absències i 
contradictori. Diu que es tracta d’un document contradictori respecte al que s’havia 
dit la setmana anterior en aquesta comissió en aspectes relacionats amb la 
convocatòria de concursos. 

Ofereix la col·laboració del seu grup municipal perquè això no sigui així, perquè 
tenen la sensació que l’equip de govern de l’ajuntament està empetitint la cultura 
de la ciutat; la fa més perifèrica i marginal, però no perifèrica territorialment, 
perifèrica pel que fa a les prioritats del Govern municipal. En definitiva, es lamenta 
que facin la cultura més prescindible, i ho considera un error. Creu que la cultura 
ha desaparegut de l’imaginari de la ciutat de Barcelona com un dels seus eixos 
bàsics d’identitat, i que ha desaparegut completament dels discursos de 
l’alcaldessa. Considera que han reduït, fortament, la seva presència a la ciutat. 

Diu que la intervenció de l’última comissió la va iniciar citant Beckett i Tot 
esperant Godot, però matisa que ara no sap si el Godot és el Sr. Asens, o encara 
no. En aquest punt, esmenta una altra referència cultural, en aquest cas, musical. 
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Parla dels cantants italians Mina i Alberto Lupo i de la cançó «Parole, parole, 
parole», que van fer a finals dels seixanta, per referir-se al document presentat i 
diu que, si tingués més temps dels deu minuts que té en dues intervencions, aniria 
desgranant totes i cada una de les catorze propostes que han anat afegint a aquest 
document, sense que hi hagi ni un fil conductor ni una coherència en els seus 
plantejaments interns. 

Evidencia les contrarietats del Govern en el sentit que esmenta que la setmana 
anterior se’ls havia dit que alguns concursos públics no es farien fins al 2019, però 
que, en canvi, en la sessió present, se’ls diu que ja estan oberts els procediments 
dels concursos del Born, el Museu Etnològic etc. 

Fa referència al fet que el Govern farà un pla de cultura i educació, però es 
queixa que ho han separat i que han fet un grup de treball que no diuen qui el 
forma. Es qüestiona que tot el que exposen formi part del que volen fer i que hi 
puguin donar suport. 

Esmenta altres aspectes menors que l’equip de govern ha dit que faria, però 
també l’absència absoluta del pes dels creadors, del talent. I diu que són 
conservadors en matèria cultural i posa l’exemple de la façana del Liceu. Pregunta 
quines iniciatives noves han fet. Afirma que el Govern de l’ajuntament està creant 
és una xarxa clientelar que fa una estructura paral·lela a l’ICUB. 

Assenyala que tenen preguntes presentades que no els han contestat, des de fa 
mesos, sobre quin paper tindrà el senyor Òscar Abril, la senyora Marta Oliveres i el 
senyor Daniel Granados. Es queixa que el Govern municipal està creant una 
estructura paral·lela a l’ICUB, menystenint els funcionaris. 

Explica que ha obviat, en el discurs, totes les indústries culturals, així com 
també el món editorial, les productores audiovisuals, els programadors de música, 
les companyies de teatre, els dissenyadors... I pregunta quines polítiques es 
preveuen per a tot aquest sector. Opina que tot el que proposa el consistori 
empetiteix la cultura, i sosté que no sap si el que fa l’equip de govern és una 
agregació d’idees disperses o és el PAM que plantegen per a la cultura fins al 2019. 

 
La Sra. Barceló indica que fa nou mesos que esperaven el Sr. Asens, i que ara 

que ha fet acte de presència és per presentar un document farcit o bé d’ideologia, 
o bé de descripcions de projectes heretats de governs anteriors. Sosté que l’equip 
de govern ha de governar per als veïns i les veïnes, tal com diu el consistori 
mateix, per a tots i cadascun dels barcelonins, i que utilitzin la cultura com una 
eina de convivència, d’integració i com a veritable anivellador social. Cosa que no 
podran dur a terme si no abandonen el sender d’aquest ús ideològic i partidista. 

Afirma que educació i cultura són, en qualsevol democràcia avançada i sana, la 
base de l’ascensor social, i que sense una cultura despolititzada, lliure, amb 
voluntat universal i no local, aquest ascensor mai no canviarà de planta. També 
diu que Barcelona té una responsabilitat, no només cap als barcelonins i 
barcelonines, sinó cap a la resta de catalans i espanyols, perquè vénen a la ciutat 
comtal a gaudir d’equipaments culturals de tota mena. Pel que fa a això, sosté que 
tots aquests usuaris es mereixen respecte; respecte a les seves idees, a les seves 
creences i a la diversitat. 

Diu que no poden acceptar ser una de les poques províncies espanyoles que no 
té una biblioteca provincial. I insisteix a dir que no poden acceptar que en 
l’emplaçament on hauria d’haver-se construït aquesta biblioteca hi hagi un 
equipament cultural destinat a difondre manipulacions històriques i dogmes 
partidistes, perquè manté que el Born Centre Cultural no és cap altra cosa que el 
que havia estat fins ara: un model d’èxit, però de transmissió de la ideologia 
separatista. 

No accepta que el Govern municipal faci servir les festes populars de major 
contingut emotiu i de major tradició, com són les festes nadalenques, per 
transmetre els seus posicionaments polítics. Recorda el cas del rei mag de Sarrià i 
els seus desafortunats comentaris envers la casa del rei, o les activitats 
anomenades «lúdiques» a la plaça Catalunya, que eren activitats destinades als 
més petits. En aquest sentit, li recorda que les institucions públiques han de ser les 
garants de la neutralitat política, cosa que afirma que és indiscutible i d’obligat 
compliment, especialment quan les seves activitats estan orientades als menors. 
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Dóna una importància cabdal a la relació entre ensenyament i cultura i als 
ensenyaments artístics i recorda les paraules del comissionat d’educació, el qual va 
parlar de la finalitat ideològica que té l’educació. Es dirigeix al S. Asens per dir-li 
que un dels objectius de l’educació hauria de ser la capacitat de resoldre 
problemes i aconseguir que cada nen i nena fos un pensament crític i creatiu. 
També li recorda que hi ha equipaments culturals de primer ordre a Barcelona que 
no es poden perdre, com la possible construcció d’una seu del Museu Hermitage, 
que servirien com a punt de partida de xarxes internacionals. En aquest sentit, 
reconeix la necessitat que la cultura arribi a tothom i a tots els barris de la nostra 
ciutat. 

Esmenta la memòria històrica a què fa referència el Govern municipal, però 
indica que sembla més una memòria de substitució. Suposa que si l’equip de 
govern parla de la creació d’una xarxa d’entitats memorialistes, és perquè són 
conscients que la Llei de memorial democràtic del Parlament de Catalunya ha estat 
un fracàs. 

Amb referència a la precarietat laboral de la qual parla, afirma que està en mans 
del mateix equip de govern, ja que és l’ICUB qui contracta alguna de les empreses 
que fan les gestions culturals. 

Prioritza el fet de dotar de contingut museístic els espais expositius i no pas de 
contingut ideològic. I diu que la causa de la deriva cultural d’aquest Govern és 
senzilla d’explicar. No dubta de les bones intencions, però diu que no tenen 
dissenyat un pla cultural. Assenyala que estan fent mapes, estudis i descripcions, 
però indica que la cultura no és un pla, mai ho ha estat; malgrat que així s’hagi 
tractat d’executar unes quantes vegades al llarg de la història. Perquè és un fet, 
una realitat que existeix, i que viu en el dia a dia de la ciutadania de tots els 
barcelonins. 

Diu que el govern del consistori ha reconegut que el seu objectiu és acabar amb 
la marca Barcelona per passar a la cultura participativa, la finalitat de la qual és 
transmetre la seva ideologia per dur a terme la seva revolució de manera 
silenciosa. També esmenta la cultura participativa que el Govern diu que fa, com 
una eina d’integració i cohesió social. I espera que en garanteixin la presència tant 
del català com del castellà, respectant les dues llengües oficials i la realitat social 
existent a la nostra ciutat, on la meitat dels barcelonins i barcelonines tenen com a 
llengua materna el castellà. 

Recomana llegir el programa electoral del seu grup municipal, on parlen 
d’algunes necessitats culturals. Assenyala que s’ha d’oferir una oferta cultural 
adequada a tots els districtes municipals de Barcelona, per potenciar els espais 
culturals i, per descomptat, aproximar l’oferta a tots els ciutadans. També, diu que 
s’ha d’incrementar i millorar l’oferta cultural, fins i tot durant els mesos d’estiu. 
Sosté que Barcelona necessita un pla de biblioteques. En aquest sentit, diu que 
desconeixen quins canvis vol fer el Govern als centres cívics i als centres socials 
autogestionats. 

Afirma que la cultura necessita propostes concretes amb temporalització i no 
objectius difosos. Es pregunta que més ha de passar per tenir un projecte cultural. 
I manté que la proposta de Govern del consistori li recorda uns versos de Josep 
Carner, que diuen: «Tant sospirar, tant somiar!, i el dia, inútil, se me’n va.» Sosté 
que la dubtosa política cultural que fa el Govern és com un sospir i que esdevindrà 
un mandat inútil. I matisa que no és que hagi d’anar així, però pot passar, i els diu 
que estan a temps de rectificar, perquè rectificar és de savis. Li diu que es prengui 
seriosament la cultura i treballi per un projecte cultural de la ciutat. 

Acaba la seva intervenció dient que la cultura ha estat, és i ha de ser un dret de 
tothom i mai un valor de canvis d’uns pocs. 

 
El Sr. Puigcorbé agreix la convocatòria d’aquesta sessió extraordinària de la 

Comissió de Cultura i entra ràpidament en matèria. Demana a l’equip municipal 
que no s’enfadin si els diuen, amb tota franquesa, que amb la primera entrega, 
titulada Nova etapa de la direcció de diversos equipaments i programes culturals, 
presentada el dia 16 a la Comissió de Cultura, i amb aquesta segona entrega, 
titulada Cap a un canvi de model: cultures de Barcelona, la trajectòria de l’àrea de 
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cultura de l’equip de Govern continua sent lleugerament erràtica i un pèl 
anecdòtica. 

Explica que, en aquest darrer informe, hi ha un seguit d’obvietats en el 
diagnòstic en què tots hi estan forçosament d’acord: la cultura de Barcelona manté 
una alta dependència institucional; el teixit professional cultural de base es veu 
instal·lat en la precarietat; cal vincular polítiques educatives i culturals; abans de 
construir nous equipaments, cal consolidar els existents; cal connectar, compartir, 
democratitzar en gestió, ètica, etc., i, sobretot, repetir una frase escampada arreu 
com una constant: processos participatius. 

Sosté que el seu grup municipal no nega les diferents propostes 
benintencionades, però el que determinarà si serveixen o no és com s’articulin 
finalment. I, quan no es tenen les idees clares, hi sol haver problemes a l’hora de 
passar del pla teòric al pràctic, perquè les concrecions tendiran a ser encara més 
incertes i ambigües. I considera exagerat afirmar que les arts de la creativitat i la 
cultura són presents al sistema educatiu del nostre país. I també considera 
agosarat creure que això es resoldrà, com qui diu per art de màgia, amb un grup 
de treball intercultural amb educació i cultura. 

També fa notar que hi ha una clara manca d’ambició pel que fa a la ciutat de 
Barcelona. Diu que el discurs conegut fins ara no transmet la idea de què és en 
realitat Barcelona. Barcelona és més que una ciutat, és més que un conjunt de 
districtes amb desigualtats. Barcelona és la capital de la cultura d’un país, cosa 
que no s’endevina en el document presentat. En aquest sentit, remarca que, 
durant els darrers mesos de mandat, han detectat una tendència a devaluar el 
paper de Barcelona com a capital d’un país i d’una cultura i com a capital cultural 
europea i mediterrània. I afegeix que el fet de modificar aquesta actitud passa per 
diferenciar, clarament, equipaments culturals i institucions culturals. 

Sosté que, en general, les ciutats que funcionen tenen institucions clares que 
sorgeixen de la pròpia institució. I diu que la cultura no pot funcionar amb el 
mateix organigrama que l’Institut Català de la Salut o els Mossos d’Esquadra, amb 
un CAP a cada barri o una comissaria a cada districte; manté que això no és així. 
Diu que el model de política cultural que van crear els socialistes, i que 
Convergència va mantenir, més o menys, intacte, és un model vertical on la 
política s’imposa a la cultura, on les decisions acaben sent unidireccionals i 
úniques, on els diferents espais culturals queden relegats a la condició 
d’equipaments culturals, és a dir, contenidors sense contingut i personalitat propis. 

Afirma que Barcelona ha de projectar, pot projectar, la seva cultura al món i 
atreure visitants per la seva oferta cultural. Cal afany i excel·lència. Assenyala que, 
ara mateix, Barcelona no és present ni al World Cities Culture Forum, i que es 
continua mantenint un discurs basat en el cofoisme que no es correspon a la 
posició real de Barcelona dins el conjunt de ciutats culturals del món. Segons el 
seu grup municipal d’ERC, la política cultural de l’equip de govern pateix defectes 
d’origen, als quals cal remetre’s per entendre les seves actuacions durant aquests 
mesos. 

Fa referència, primer, al trinxat de l’organigrama de cultura. Recorda que el 
Govern va reordenar les diferents àrees de treball de l’ajuntament, amb la 
conseqüència de minvar jeràrquicament el valor de la cultura. I assenyala que, en 
el nou organigrama, la cultura no disposa de cap àrea pròpia, sinó que passa a 
formar part d’una àmplia àrea anomenada «drets de ciutadania, participació i 
transparència», i es crea la figura del comissionat/da de cultura. I matisa que 
equipaments culturals tan significatius com el Born es despengen d’aquest 
comissionat, i, fins i tot, de l’àrea, per passar a ser dirigits per un comissionat de 
programes de memòria que depèn de l’àrea de Treball, Economia i Planificació. 
Insisteix a recordar que d’aquest comissariat depenen, ara, uns equipaments com 
el Born, el Museu d’Història, l’Arxiu, etc. 

Assenyala que un dels principals errors d’aquest Govern, que corrobora el 
document presentat, és que esquartera la unitat cultural en dues subunitats que, a 
més a més, són integrades en altres conjunts; Creació passa a pertànyer a Drets, 
Ciutadania i Participació, i Patrimoni Cultural és una part de Treball i Planificació. 
Diu que dividir Creació - Patrimoni Cultural en òrgans de govern separats és 
infantil i, fins i tot, reaccionari. Diu que reflecteix un discurs modern, és a dir, 
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encara no postmodern, que enfronta present a futur i passat, i modernitat a 
tradició. Sosté que tot això no val per una ciutat com Barcelona amb un profund 
pòsit històric i amb una identitat pròpia i oberta al món. I considera que aquesta 
divisió és força ridícula. Es pregunta per què el Museu Etnològic és a una banda i el 
Museu d’Història a una altra. Assenyala que la memòria històrica és transversal, 
però reconeix que l’acció del Govern ha afectat ens patrimonials que abans 
depenien de la regidoria de cultura, és a dir, una sostracció. 

Afegeix que el mateix concepte «comissionat de programes de memòria» 
aplicat, alhora, a espais tan diversos com el monestir de Pedralbes, que és un 
monestir i un patrimoni joia arquitectònic del gòtic, o el refugi antiaeri de Poble 
Sec, del Museu d’Història, sembla que obeeix a una voluntat deliberada de 
substituir el mot «patrimoni històric» i, per extensió, «història», al concepte 
«memòria». També diu que això significa, si més no, un reduccionisme del 
contingut real d’allò que es gestiona, i que al costat d’aquest desballestament 
organitzatiu hi ha la mancança de línies polítiques clares per dur a terme en 
accions culturals del Govern del món de la cultura que pugui ser mereixedora 
d’aquest nom. 

Sosté que la falta de directrius clares fa que, per exemple, els locals que 
programen música en viu estiguin permanentment en fals davant de les 
normatives a aplicar i expressa la seva satisfacció pel fet que el Govern municipal 
mostri interès a corregir aquestes anomalies, però matisa que cal afanyar-se. 

Pel que fa al Pla de memòria històrica, evidencia el que ha dit abans de la 
cultura, que és una i no dues, com pretén l’organigrama municipal. Assenyala que 
anomenar Pla de memòria històrica a exposicions sobre prehistòria, reforma 
luterana, congressos internacionals de mosaics o restauració de la capella Sant 
Miquel de Pedralbes és, com a mínim, forçar el concepte «memòria». A més, 
considera que les duplicitats en els recursos de memòria històrica que gestiona el 
Govern de Catalunya són contínues. 

Diu que dels concursos d’equipament en parlarà més tard, perquè es menja el 
temps i ha de dir moltes coses. Pel que fa a la cultura de base, el grup municipal 
d’ERC defensa que cal establir uns eixos de les polítiques culturals que responguin 
a una ciutat com és Barcelona en el seu triple vessant: com a espai municipal amb 
especificitat pròpia, com a capital de Catalunya al llarg del temps i formant part 
d’una cultura global mestissa, oberta, popular que dialoga amb les altres cultures 
des de la igualtat. 

Sosté que la cultura ha de venir des de la base, amb el foment de les activitats 
de coneixement i iniciació de diverses arts. Especifica que cal apostar per les 
activitats vinculades a cultura de base i amateur, com a projecte de futur, des dels 
equipaments municipals, infradotats actualment, per poder nodrir d’espectadors 
els grans teatres, tant siguin públics com privats. Diu que cal entendre la cultura 
com allò que ens distingeix de la resta del món animal i que no pot restar resclosa 
a petits àmbits, sinó que ha de formar part de l’atmosfera de la ciutat. Manté que 
les associacions de petit format presents en tots els nostres districtes i barris han 
d’actuar, i actuen, com a ciment social. 

Afegeix que no es pot oblidar que la cultura és cultura en la mesura que recull 
sensibilitats i afinitats diverses. I diu que defensant la cultura de base només 
pretenen apuntalar l’anomenada «alta cultura», des dels grans auditoris al Palau 
de la Música, el Liceu, el Mercat de les Flors, el Teatre Lliure, fins a arribar a la 
Sala Beckett, l’ESMUC, les caves de jazz o la Sala Flyhard. 

Afirma que totes les arts, com la lectura i l’escriptura, requereixen un 
aprenentatge que afavoreix la seva completa comprensió. També afirma que els 
petits cellers de música i dansa dels equipaments de la ciutat permeten acostar els 
alumnes i les alumnes als processos de creació i els acosta al treball creatiu d’uns 
professionals de l’escriptura, de la màgia, del circ, del teatre, de la dansa, de les 
arts plàstiques i de la música de la ciutat, que tenen una qualitat envejable. 

Valora la feina dels artistes de Barcelona, perquè són l’excel·lència d’aquesta 
ciutat. Es lamenta que, quan es parla de processos participatius, dels ciutadans, 
dels veïns, de les veïnes, dels experts, no s’anomenin mai o quasi mai els 
professionals, els magnífics professionals de la ciutat. 
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Fa referència a la introducció del document, en què es parla del Teatre Lliure, 
del Festival del Grec, que ara compliran quaranta anys i que van ser revulsius del 
canvi de la transició, fruits de processos participatius. Però remarca que aquests 
van ser moviments participatius actius vius de professionals de l’espectacle, dels 
Comediants, dels titellaires, del món del còmic, de la música, de la cançó, del jazz, 
de les orquestres, de la Dharma, de les editorials, de les publicacions, de tot tipus 
de manifestacions plàstiques, de tota mena i gènere; època de creació de 
cooperatives, d’empreses, de les vagues de la llibertat d’expressió, etc., 
començades totes elles, primer, pels creadors, pels professionals, i seguides, 
després, pels ciutadans, les veïnes i els veïns. Ho diu de primera mà, perquè ell hi 
era, al primer Grec, al primer Lliure, a les Rambles d’El Rrollo Enmascarado, El 
Víbora, l’Ocaña, Nazario, al primer cinema alternatiu, al Saló del Diana, a les 
jornades llibertàries i, en aquest cas, a la vaga nacional de la llibertat d’expressió 
com a delegat de la CNT de l’espectacle. 

Afirma, amb tota rotunditat, que si el consistori no compta amb la participació 
dels professionals de les disciplines artístiques, de les cooperatives i de les 
empreses no arribarà enlloc en el terreny cultural. Sosté que els professionals han 
de rebre de les administracions, com a mínim, signes de complicitat i de suport, i, 
en molts casos, ajuts a la producció, a la creació, a l’exhibició pública, a la difusió, 
a la promoció. Ajuts atorgats sempre sota criteris de concessions d’objectius que 
beneficiïn la indústria, l’autor, el creador i el públic. I diu que això ho dicta el sentit 
comú, però que, segons la seva opinió, Si es vol aconseguir una autèntica 
transformació, cal anar més enllà de la participació, cal apoderar les acadèmies i 
les associacions professionals d’artistes perquè participin a la política cultural. I 
puntualitza que aquest, almenys, és el camí que ha iniciat ell a la Diputació com a 
diputat de Cultura. 

 
El Sr. Mòdol promet anar més a poc a poc del que ho ha fet el Sr. Puigcorbé en 

la seva exposició. Primer de tot, s’alegra que al Sr. Puigcorbé li hagi quedat temps 
per agrair tota la feina feta pel Grup Socialista durant aquests trenta anys a 
l’ajuntament. Agraeix, també, la proposta de diàleg per part del tinent d’alcalde. 

Admet que no esperava que el Sr. Asens assistís a la sessió de la comissió. 
Explica que el grup municipal que representa espera, des de fa nou mesos, 
conèixer la política cultural de l’equip de govern, conèixer l’abast i les línies que 
proposa aquest govern i que, més enllà de la participació, es poden anar 
concretant. Reconeix que el document presentat pel tinent d’alcalde comença a 
concretar-ne alguna, però creu que el Govern pot fer-hi alguna cosa més, que està 
convençut que, a partir d’ara, s’hi posarà. 

Puntualitza que es reserva temps per a la segona intervenció. Afirma que es 
torna a estar davant d’un document que, efectivament, una de les paraules que 
més s’hi troba és la de la «participació». I diu que ja van donar la seva opinió 
respecte a això. Com a grup municipal, creuen que, darrere de la participació, el 
que hi ha és indecisió i manca d’iniciativa, o manca de no voler assumir, en el fons, 
el que és l’ajuntament, que és una institució que el que ha de fer és liderar i 
incentivar polítiques que fomentin el que de manera natural ja es produeix a la 
ciutat, que són molts moviments creatius i moltes altres coses. D’altra banda, se 
sorprenen d’aquesta posició. 

Reconeix que hi ha una certa rectificació respecte a la participació, però es 
queixa que no s’ha deixat participar els partits polítics en cap de les decisions que 
apareixen en el document presentat. 

Insisteix en el tema institucional i diu que no entén la por que té el Govern 
municipal, i espera que no tinguin por d’actuar, ben al contrari: indica que cal que 
el govern prengui les decisions oportunes. 

Mostra el seu desacord amb la idea que la ciutat ja està completa pel que fa a 
equipaments. Opina que allò que va sorgir com a equipament ha estat vital per 
superar una situació tan difícil com la crisi que hem patit aquests darrers anys. I, 
per tant, admet que no entén que es pacti amb l’esquerra per construir 
infraestructures de la Generalitat i, en canvi, no es tinguin diners per a aquells 
equipaments que, segurament, encara manquen a la ciutat, ja sigui des del 
desplegament del Pla de biblioteques o molts d’altres. Insisteix a dir que, si el 
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consistori no sap quins equipaments fer, el grup municipal que ell representa els 
en dirà uns quants. 

Remarca, també, que s’ha passat de l’obsessió de 1714 del Sr. Ciurana a 
l’obsessió per la memòria històrica del Govern actual i incideix en el fet que no sap 
si el consistori té en compte el futur. Mostra la seva preocupació per aquest tema, 
que, evidentment, té el seu paper i la seva importància, però no creu que hagi de 
ser el centre de les polítiques culturals de l’ajuntament. 

Indica que s’ha parlat sobre el document, sobre la precipitació o sobre una certa 
confusió, i el fet que se n’hagi parlat ho valora com un pas endavant. S’alegra 
d’haver aconseguit, finalment, aquesta comissió extraordinària, i de veure, en una 
segona intervenció, que es tracta d’un document obert al qual es poden fer moltes 
aportacions. En aquest sentit, finalment, remarca que han fet una llista de 
consideracions que faran arribar a l’equip de govern. 

 
La Sra. Esteller diu que la comissió, tan esperada, no està al nivell, ni troba 

adequada l’hora que s’ha convocat aquesta comissió, diu que sembla una comissió 
clandestina, feta una mica corrents abans del plenari, sense que se n’assabenti 
ningú, opaca, com el document que presenta el Govern; un document opac, un 
document ambigu, un document que és més un esbós que una línia, més propi de 
presentar-lo una setmana després d’haver pres possessió que al cap de vuit 
mesos, Creu que l’equip de govern hauria d’haver presentat un document articulat, 
però en canvi, sembla un esbós amb unes línies genèriques inconnexes, que no 
estan a l’altura. 

La Sra. Esteller agrairia al tinent d’alcalde que assistís a aquesta comissió per 
poder-hi tenir un diàleg fluid entorn del que és la cultura i poder aclarir el canvi de 
rumb que anuncia, tot i no saber on anirem; diu que quan es canvia el rumb, el 
primer que s’ha de saber és on té el punt d’arribada. Per tant, des d’aquesta 
perspectiva, demana una mica de coherència i de respecte als membres d’aquesta 
comissió. 

Diu que el document ni tan sols és un punt de partida i que, després de vuit 
mesos d’estar en el Govern, el podrien haver portat una mica més elaborat. Diu de 
l’equip de govern que va començar, amb gestos propagandístics, a utilitzar la 
cultura per generar divisió, per carregar-se els símbols que fins ara s’han tingut i 
per generar controvèrsia, per fer política de la dolenta, per dividir i generar 
contradiccions a la societat. Continua dient que van començar a utilitzar el 
nomenclàtor en la línia d’anar substituint tots els carrers relatius als Borbó i que 
això confronta la societat; que va començar retirant el bust de Juan Carlos I i no el 
volien substituir pel de Felip VI i que aquí hi havia missatge polític. Critica que 
l’equip de govern sempre crea controvèrsia, que agita i que utilitza cada vegada 
que en té l’oportunitat, per fer política, adoctrinant els nens; els premis Ciutat de 
Barcelona, per exemple.  

Se sorprèn, i espera que la situació canviï, quan el tinent d’alcalde diu que vol 
parlar, però ni tan sols es digna venir a aquesta comissió a escoltar, o a saber el 
que es demana o es precisa.  

Vol manifestar que el document ha decebut el seu grup, perquè al final no 
aborda el tema substancial: la cultura. Així mateix, critica que es presenti 
Barcelona com si fos un poble petit. Sosté que l’impacte econòmic de la cultura és 
transcendental i l’ús social de la cultura és importantíssim, encara que generi 
riquesa. Es pregunta quants llocs de treball crea la cultura i si això no és social. Es 
pregunta pel concepte de cultura de l’equip de govern.  

La Sra. Esteller defensa que Barcelona és una gran capital; una capital cultural 
de Catalunya i d’Espanya i una gran capital del món, que l’ajuntament, amb la 
seva ambició, ha de promoure una cultura competitiva, amb una oferta cultural 
àmplia, nacional i internacional, que generi complicitats amb els sectors culturals 
que ja estan a Barcelona i que no necessiten que l’ajuntament els doni suport. 
Demana que el govern municipal no sigui un fre i que no dificulti la seva activitat, 
perquè allà també hi ha molta activitat i molts llocs de treball i això també és 
social. 

Després, es refereix a tota la cultura al territori: en tots els centres cívics, tots 
els centres culturals. Les indústries culturals també s’han d’enfortir a l’igual que 
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l’emprenedor cultural i totes les fàbriques de creació. Creu que s’ha de promoure i 
s’ha de donar suport des de la base. 

Es pregunta com pensa el consistori finançar la cultura, si només amb 
subvencions. El grup de la Sra. Esteller creu que la cultura s’ha de finançar a 
través d’objectius, contractes, programes que veritablement facin molt més forta 
la cultura, ja que aquesta s’ha de despolititzar i cal fer una cultura a la catalana, 
però també a l’espanyola, compartida amb la resta d’Espanya, en català i en 
castellà i que això es vegi reflectit als museus. 

Creu que la llibertat és vital a tots els nivells i els concursos i les adjudicacions i 
totes les contractacions de programació no s’han de fer per afinitat política, com 
estan començant a fer des de l’equip de govern. L’oferta cultural ha de ser de 
qualitat, amb dimensió i contingut de caràcter internacional. Es pregunta què faran 
amb el Museu de Cultures del Món, si l’uniran, i sota quins criteris. Continua el 
discurs amb el tema del Born, preguntant si el canviaran i amb quins criteris, amb 
quins models; també pregunta pels grans equipaments i el Fons de capitalitat 
cultural, que són altres qüestions de vital importància per conèixer els objectius del 
govern municipal. 

Demana informació sobre el Pla de concertació de la Diputació i les seves 
prioritats i sobre el projecte i els criteris del Museu Hermitage.  

Es pregunta per Montjuïc, l’ampliació parcial del MNAC i el museu d’arquitectura 
que vol fer la Generalitat, amb el dubte de si l’ajuntament hi estarà d’acord. 

Considera que totes aquestes són qüestions que cal abordar, després de set 
mesos, per tant, des del Grup Popular demanen una mica més de rigor, claredat 
en totes aquestes qüestions –del museu Arnau, per exemple.  

 
La Sra. Rovira vol posar en valor que no creu que aquesta sigui la manera, 

mitjançant la comissió extraordinària, que faciliti que hi hagi un debat real sobre el 
que entenen que ha de ser el model cultural, ja que entenen que vénen a parlar 
sobre el model cultural, malgrat que moltes intervencions han anat en la línia 
d’atacar el Govern, per la seva absència. 

Compartim que això s’hauria d’haver fet abans i que no hi ha hagut un debat 
real sobre el que és la cultura, sobretot perquè van rebre aquest informe dos dies 
abans i no l’han pogut treballar directament amb el Govern, cosa que sí que han 
fet en altres àrees. 

Creuen que podrien haver aportat moltíssimes coses perquè, sortosament, en 
tot el procés que van fer abans d’entrar en aquest ajuntament i també durant els 
últims mesos, han treballat la sobirania cultural i el debat sobre el model cultural 
amb el qual volen treballar i el qual volen desenvolupar, com passa en altres llocs 
on està governant la CUP, que tiren endavant projectes d’un ampli abast en aquest 
aspecte. 

 
El seu grup entén que es parteix d’una base que no és l’adequada, que no 

parteixen del mateix concepte sobre el que és la cultura; per ells, la cultura 
necessita ser contemplada com una definició global de la complexa realitat social 
en el seu conjunt. Creuen que l’esforç de fer aquest enfocament global és obligat 
per superar els plantejaments aïllants i excepcionalistes que acaben fent de la 
cultura un assumpte lligat a les elits o a les minories i que no contemplen la 
interrelació bàsica entre els sistemes socioeconòmics, les condicions de vida de les 
classes populars i els models culturals que en resulten. 

Entenen, doncs, que al costat de la cultura més directament relacionada amb la 
producció, reproducció, circulació i comunicació simbòlica, cal parlar i que cal, 
també, tenir un debat sobre les cultures de la producció del treball, sobre les 
cultures de les relacions de gènere, de les relacions socials i de la vida quotidiana, 
és a dir, habitatge, espais, etcètera. 

Sosté que hi ha un model molt més ampli que passa de la simple producció i de 
la simple mercantilització de la cultura al que és el que conforma la nostra realitat 
quotidiana i la nostra realitat social i que quan parlen d’hegemonia cultural parlen 
de canviar, doncs, aquestes relacions, parlen de canviar els diferents símptomes 
que dóna la ciutat, el model patriarcal i el model capitalista. 
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Per tant, és un debat força més ampli que parteix d’un concepte diferent i que 
pensaven que compartien amb Barcelona en Comú, aquesta construcció de cultura, 
però no l’han vist reflectida en el document. Creuen que no pot haver-hi polítiques 
culturals realment efectives sense que hi hagi aquesta comprensió integral del 
concepte de cultura. Entenen que no es fa una nova proposta de model cultural 
respecte a la dels darrers trenta anys a la ciutat de Barcelona, malgrat que el 
document es digui així.  

Creuen que s’ignoren els problemes fonamentals de la mercantilització d’aquesta 
cultura, de la industrialització cultural que hi ha hagut a la ciutat de Barcelona. 

Creuen que s’ignora –no saben si volgudament– la precarització del sector, però 
no tant del sector i dels treballadors que treballen en l’àmbit cultural, sinó de la 
població i del seu accés, de la majoria social de la ciutat de Barcelona, a la cultura i 
a l’intercanvi d’aquestes relacions. 

Entenen, doncs, que s’ignora la privatització cultural, no s’esmenten en cap 
moment els serveis públics culturals; alhora, no es preveuen mesures concretes 
sobre la reversió de les externalitzacions que s’han produït en aquests anys i en la 
necessitat de la convocatòria massiva de places públiques estructurals que ja fa 
anys que es denuncien. 

Creuen, també, que hi ha diverses confusions; es confon cultura de base amb 
participació d’entitats i no hi ha una voluntat real d’estendre la democratització 
cultural a les classes populars de la ciutat de Barcelona. Posa un exemple molt 
concret a propòsit del PAM: diu que es parla de participació i de democratització, 
però hi ha un problema d’arrel, i és que, després, això estarà subjecte al fet que 
els partits polítics, a la Casa Gran, mercadegin amb el que han dit les veïnes i amb 
el seu programa. 

Per tant, creu que és impossible la democratització real que, en algunes 
ocasions se’ls comentava, que des del Govern es volia desenvolupar per tal 
d’assolir un altre model cultural, perquè, tal com s’estan plantejant les diferents 
accions de govern en la seva integritat i en el seu abast general, no es pot fer 
palpable, perquè sempre hi haurà una intervenció dels partits polítics amb els 
quals, finalment, es mercadejarà i, per tant, no es donarà una resposta real al que 
s’està decidint en els diferents espais de debat. 

També creuen que hi ha un punt fonamental, que és que no es lliga la cultura 
als mitjans de comunicació, que són els que traslladen aquesta hegemonia cultural 
i que cal, conscientment, posar-los com a un punt important en els diferents 
programes i en el diferent model de cultura que es vulgui desenvolupar. 

Alhora, diu que la vinculació que té amb l’educació no passa d’un pla de bones 
intencions, però que, a la pràctica, perpetua la separació que hi ha, de 
competències i d’òrgans, entre el que és Ensenyament i el que és el Consorci 
d’Educació i el que és l’Institut de Cultura de la ciutat de Barcelona. 

Pensa el mateix de la música: es desvincula el tractament de la música, també, 
de l’educació; fa menció al fet de desenvolupar actuacions musicals en diferents 
indrets que són privats. Creuen que és en l’educació pública, a partir del Consorci 
d’Educació, on s’hauria de poder interactuar i poder aplicar, doncs, aquests 
diferents àmbits, en aquest cas concret de la música. 

Sosté que, pel que fa a la nova hegemonia cultural popular de base, no hi ha 
cap pla d’actuació concret respecte a la cultura popular i de base; no hi ha 
pràcticament cap mesura prevista per reforçar les iniciatives d’ateneus populars i 
de centres socials ocupats i recorda que són els únics espais, actualment, a la 
ciutat, d’autoorganització real de les persones que en formen part; de la mateixa 
manera que són uns espais que acostumen a ser lliures de sexisme, lliures 
d’actituds racistes i que comencen a teixir alternatives reals al sistema de 
mercadeig i al sistema econòmic capitalista. Creuen que hauria d’haver-hi, doncs, 
una menció especial i una referència especial en aquest pla que es presenta en 
l’àmbit del nou model cultural. 

Finalment, mostra la sorpresa pel que fa a la transversalitat de gènere: hi ha un 
punt específic, un paràgraf, on parla del fet que es començarà a fer un debat sobre 
les dones i la figura de les dones. Creu que el Govern té un programa molt més 
concret pel que fa a feminismes, i pel que fa a LGTBI, que s’hauria d’aprofitar. I 
creu que hi ha una feina de molts col·lectius de la ciutat que han batallat per la 
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memòria històrica de les dones, que han batallat per incloure com a referents en 
les diferents matèries, tant a nivell educatiu com a nivell popular, les dones; i, per 
tant, aquí caldria fer un esforç molt més ampli del que s’està mostrant en el 
document. 

Es refereix a memòria històrica, sobre la qual diu que manquen moltíssimes 
coses: la memòria de les lluitadores, tant de dones com d’homes; el canvi de 
nomenclàtor: passos específics que el grup de la CUP fa temps que demana i que, 
de moment, no s’estan duent a la pràctica. Vol saber quins seran els tempos 
concrets. 

Finalment, també, fa referència al Born, que ha generat controvèrsia, perquè hi 
ha hagut coses contradictòries i creuen que també caldria dir què es vol fer amb el 
Born. 

I, en aquest sentit, sosté que el seu grup té propostes que han treballat 
moltíssim i que les volen desenvolupar en la mesura que sigui possible, per això 
s’ofereixen a col·laborar per capgirar realment el model cultural actual, per a la 
qual cosa cal fer moltíssima feina i sumar esforços entre tots i totes. 

Abans de donar la paraula a la comissionada, el Sr. Asens fa algunes referències 
i agraeix les propostes i el to constructiu als intervinents anteriors. També demana 
al Sr. Mòdol que faciliti la llista a què ha fet referència i coincideix amb ell que fan 
falta més equipaments, però afegeix que és una qüestió de prioritats ja que es té 
una xarxa important d’equipaments culturals amb més de cinquanta centres cívics, 
més de quaranta biblioteques, més de cinquanta museus i més de cent seixanta 
sales d’arts escèniques que es podria ampliar, però que costa de mantenir perquè 
hi ha hagut un abandonament de la inversió per part de l’Estat i de la Generalitat, 
amb els governs del Partit Popular i de Convergència i Unió, respectivament. 
Aquest abandonament ha provocat que avui el consistori hagi de fer un 
sobreesforç. 

Es dirigeix al Sr. Puigcorbé per comunicar-li que està d’acord amb moltes de les 
coses que ha dit. També transmet la mateixa idea a la Sra. Barceló. Amb relació a 
la biblioteca provincial, diu que recentment s’ha mantingut una reunió amb el Sr. 
Lasalle, de la Secretaria d’Estat de Cultura, i la valoració del regidor és que es té la 
biblioteca provincial més a prop que mai. Es té pendent fer una proposta a la 
secretaria i valorar-la entre tots els implicats. 

Amb relació al tema de l’arxiu Carme Balcells, considera que es pot desencallar 
el tema, ja que la Secretaria d’Estat es planteja portar-lo a Barcelona. 

No coincideix amb el tema de neutralitat política ja que considera que la cultura 
és política i separar-les és un error atesa la dimensió política evident de la cultura i 
el grau de discussió i controvèrsia que genera. 

Sí que està d’acord amb el projecte de l’Hermitage, però assegura que no s’hi 
invertiran diners públics. Considera que la seva ubicació, que encara s’està 
discutint, és un problema, ja que l’emplaçament on es vol portar comporta 
problemes de mobilitat. Assegura que s’està estudiant i que s’estan esperant els 
informes tècnics que diran si la proposta és viable. 

Es dirigeix a la Sra. Esteller per agrair-li el to i comunicar-li que la seva 
intervenció té poca legitimitat tenint en compte que el seu Govern és el de l’IVA 
cultural del 21 per cent, un dels percentatges més alts d’Europa. 

Amb la Sra. Rovira coincideix en alguns aspectes, però no en d’altres. Quant al 
tema del Born, creu que se n’ha parlat molt i recorda que s’hi va fer un homenatge 
a Companys, com a exemple de la nova dimensió que es vol donar al Born Centre 
Cultural. Tampoc coincideix amb l’afirmació que els centres socials ocupats siguin 
l’únic lloc on es faci autoorganització real. Considera que s’està fent bona feina a 
centres i equipaments culturals de la ciutat, com l’Ateneu de Nou Barris o altres 
centres cívics. Sí que coincideix amb la Sra. Rovira que cal un major esforç en el 
treball de gènere i que encara hi ha camí per recórrer. 

Per últim es dirigeix al Sr. Ciurana per dir-li que el to arrogant que utilitza 
normalment el treu de polleguera, així com les seves escenificacions i 
sobreactuacions. Està d’acord amb la crítica referent a la seva absència en les 
comissions, però li demana que moderi el to. Troba que és una falta de respecte a 
la comissionada dir que és un càrrec tècnic, ja que és un càrrec polític, igual que 
ho són els consellers del Govern de la Generalitat o els ministres. Afegeix que a 
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Barcelona, hi ha hagut referents de cultura que han deixat una petjada molt més 
gran que la que ha deixat el mateix Sr. Ciurana, com el senyor Ferran Mascarell, a 
qui ningú nega la seva petjada en cultura, no havent estat regidor, sinó director de 
l’ICUB, o el senyor Jordi Martí, que n’era el delegat. Reconeix que hi ha una 
anomalia que s’intentarà corregir, ja que la cultura hauria d’estar en una altra 
comissió, però que la comissionada assisteix a les comissions per defensar les 
polítiques de cultura i que està tan legitimada com el mateix regidor per respondre 
les qüestions. 

 
La Sra. Sureda recull les propostes i es compromet a començar un treball real 

amb tots els grups municipals. Reconeix que hi ha molts aspectes a corregir i 
concretar. Recorda que en la comissió s’ha presentat una transformació radical del 
model i de les formes de fer i de treballar, i que la paraula «participació» es sentirà 
en moltes ocasions. 

 
El Sr. Ciurana demana al regidor que no carregui en la comissionada les seves 

mancances i hi afegeix que no s’ha faltat mai al respecte a la comissionada, ja que 
s’han criticat les seves absències. Troba lleig i deshonest, per part d’un 
responsable polític i electe, carregar en la comissionada les crítiques que es fan a 
les seves absències. També fa referència a dues qüestions que li havien quedat en 
la primera intervenció: la capitalitat de Catalunya i el plus de responsabilitat amb 
relació als temes culturals. Pel que fa a les sales de música en viu, recorda que 
s’ha omplert de multes i tancat l’Heliogàbal, i opina que el discurs va per un costat 
i els gestos per un altre. 

Reprèn l’afirmació del regidor que no es faran més equipaments i li pregunta si 
van enganyar Esquerra Republicana quan van pactar un equipament cultural al 
Teatre Principal i un altre a la Foneria de Canons. 

Es dirigeix al Sr. Mòdol per dir-li que no té cap obsessió pel 1714, però que els 
tres-cents anys van ser el 2014 i que van coincidir amb el seu mandat. 

Li recorda al Sr. Asens que els últims nou mesos han tancat el Vinçon, comerç 
emblemàtic en el món del disseny; la llibreria Negra y Criminal; la llibreria Millà i 
molts altres establiments culturals. Afirma que aquests tancaments han tingut lloc 
durant el seu mandat i que les responsabilitats són clares. Diu al regidor que no ha 
fet cap menció a la cultura científica ni als centres de recerca. 

 
Per acabar, reprèn que la Idea Camp ha demanat fer una sessió a Barcelona i 

diu que l’última ciutat que ha fet la Idea Camp és la ciutat de Botkyrka, a Suècia. 
Opina que el fet que el consistori vulgui que Barcelona jugui en la lliga d’aquest 
perfil de ciutats és una prova de la voluntat d’empetitir la potència i l’ambició 
cultural de Barcelona.  

 
La Sra. Barceló dóna les gràcies al Sr. Asens per respondre sobre la biblioteca 

provincial i hi afegeix que rectificar és de savis i que han tardat nou mesos a 
reunir-se. Pel que fa al projecte de l’Hermitage, tot i el problema amb la ubicació, 
considera que és un projecte que no es pot deixar perdre, ja que donaria uns 
seixanta llocs de treball fixos i més de mil llocs de treball indirectes. 

Demana al Sr. Asens que no culpi els altres dels errors propis i li diu que la frase 
«Espanya ens roba» no pot ocultar la mala gestió. Troba bé que es rectifiqui i que 
es comenci una nova etapa.  

Afirma que al seu grup municipal no li agrada fer oposició contínuament fent 
crítiques, sinó que li agrada fer una oposició constructiva. Insisteix que ja s’han 
comentat les mancances culturals i li demana que miri el programa electoral de 
Ciutadans i les trobarà, perquè la cultura els interessa a tots. 

Diu que parla de neutralitat ideològica i que en parlarà les vegades que faci 
falta, perquè creu que és molt important perquè els nens puguin desenvolupar la 
seva capacitat crítica, cosa que no comencen a desenvolupar fins als vuit anys. 

Afegeix que la cultura té una dimensió social, no una dimensió política, excepte 
en els països on hi ha règims totalitaris. També pregunta què queda del realisme 
soviètic i ella mateixa respon que no en queda absolutament res. Insisteix que a 
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nivell cultural s’ha de tenir un compromís amb tots els barcelonins i acabar amb 
l’herència de l’ús ideològic.  

També diu que el Sr. Asens ha presentat una sèrie d’objectius que no està 
malament i que no dubta de les seves bones intencions, però que ara toca passar 
de les descripcions, dels estudis, de les fotos, a les accions amb objectius concrets 
presentant els programes. Creu que es tracta de cuidar els equipaments culturals i 
no de construir un nou sistema cultural i de valorar el que ja s’ha fet a Barcelona i 
introduir-hi els canvis necessaris perquè tothom arribi a la cultura. 

Per últim, demana que es passi dels objectius a les accions concretes, amb 
objectius específics, metodologia, temporalització i cost econòmic. Afirma que la 
cultura és de tots, però que el màxim responsable del fet que funcioni el projecte 
cultural d’aquesta ciutat és el regidor. 

 
El Sr. Puigcorbé considera molt difícil amb deu minut, explicar totes les coses 

que es desprenen del document i de la cultura en general d’aquest país; hi ha 
molts temes que es poden anar desgranant al llarg de les comissions i n’ha dit els 
principals, de manera ràpida. Que pot ser que vagi molt ràpid, però el Sr. Mòdol va 
molt lent. Manifesta que no sap de qui ni d’on treu el Sr. Mòdol que el Sr. 
Puigcorbé hagi de fer un elogi al PSC. Si precisament en el seu discurs deia 
exactament el contrari. Si l’hagués escoltat...És a dir, la participació està molt bé 
que sigui de tots els agents culturals, però diu que se li demostra d’una manera 
clara que la participació dels agents culturals actius –dels professionals i dels 
creadors– és imprescindible per fer una revolució cultural i per donar un pas 
endavant. Diu que en el document –com també deia, en aquest cas, el senyor 
Ciurana– no hi ha cap menció a aquesta gent que són els creadors. 

La presidenta li dóna la paraula al Sr. Mòdol i el Sr. Puigcorbé li diu al Sr. Mòdol, 
és que va molt poc a poc, vostè. 

 
El Sr. Mòdol considera que estan sortint en el debat força temes que no s’havien 

pogut tractar. Menciona que ha sortit el tema de l’Hermitage i que s’ha fet una 
sessió de treball sobre l’esplanada dels museus. Creu que és important que, a 
banda de les polítiques i a banda de pensar com es fan se sigui capaç entre tots de 
concretar-les. Recorda que el dia anterior la premsa els demanava sobre el tema 
de l’Arnau i manifesta la seva sorpresa pel fet de trobar en el document que es 
parli de comissions o d’estudis dels quals no tenien cap mena de referència, 
valorant que se’n parli però voldrien poder participar-hi. Pel que fa al senyor 
Puigcorbé, diu que ell li havia dit que havia estat en tantes coses, que s’imaginava 
que era una persona agraïda amb les polítiques culturals de l’ajuntament, però si 
no ho és...més enllà dels partits que la governessin. 

El Sr. Mòdol li diu al Sr. Puigcorbé que estan a l’Ajuntament. Sembla que tingui 
la mateixa por que tenen els...de l’equip de govern. L’ajuntament és una institució 
i el que ha de fer és governar, valorant la feina feta. No creu que els equipaments 
s’hagin fet sols en aquesta ciutat, ni que les polítiques culturals hagin estat cap 
desastre. Reconeix que s’han pogut permetre el luxe, inclús, d’estar quatre anys 
parlant del 1714, que considera una obsessió. Recorda companys de l’àmbit 
cultural i agents de l’àmbit cultural molt preocupats perquè si no es posava 
«1714» en els documents, no tenien cap mena de subvenció. Espera que ara no 
passi això amb la memòria històrica i vol posar èmfasi en aquesta qüestió. 

Ha parlat de temes però hi ha qüestions com: la T-cultural; el bo cultural; 
qüestions d’itineraris culturals per districtes; fer entrar en l’àmbit de 
l’ensenyament reglat coneixements i sortides laborals culturals que ara no hi són; 
treballar amb la fiscalitat –que són propostes que s’han fet en part ja, en els 
àmbits on han pogut– per afavorir les indústries culturals i els autònoms i nous 
emprenedors culturals; afavorir un turisme cultural no invasiu i de qualitat, que 
passa, evidentment, per parlar més amb els grans equipaments de la ciutat, que 
són institucionals, també. 

Creu que és compatible el món institucional amb el que es planteja. Són agents 
molt importants i que han vingut, a vegades, preocupats per la manca de diàleg 
amb l’equip de govern. 
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Ell i el seu partit creuen que s’hi han de posar, que han de sumar esforços i 
reiteren, doncs, que creuen que un escenari de col·laboració important i de 
transformació des de la cultura cap a l’espai públic. 

Altres qüestions, comentades per la companya de la CUP, poden potenciar els 
mitjans, com ara BTV com a emissora cultural i de cultura de qualitat. Tenen tot un 
seguit de mesures, inclús les tenen pressupostades i, si és el cas, les farien arribar 
a la resta de grups. 

 
La Sra. Esteller considera que el Partit Popular té tota la legitimitat del món per 

plantejar qüestions de caràcter cultural i que el tinent d’alcalde hauria de saber 
que no hi ha un únic IVA cultural. Se sorprèn que no sàpiga que els llibres estan al 
4 per cent i es lamenta que el que interessi sigui confondre i generar polèmica.  

Per altra banda, ofereix tota la col·laboració amb el ministeri; amb voluntat de 
fer la biblioteca provincial i diu que si no s’ha fet abans és perquè el govern 
anterior és va negar a les fases que demanava el ministeri, per l’alt cost d’aquesta 
biblioteca i els problemes del pàrquing. Demana que els fons de la senyora Carme 
Balcells vinguin a Barcelona. 

Se sorprèn molt que no hi pugui haver neutralitat cultural. Diu que l’equip de 
govern vol utilitzar la cultura per fer política dirigida als sectors i això és molt 
perillós, perquè es vol adoctrinar a través de la cultura. Demana que això no es 
faci i que no se subordini la cultura a la política.  

També demana que la política cultural i l’oferta cultural de Barcelona ha de ser 
una oferta cultural competitiva, amb dimensió i continguts internacionals. 
Considera que el Grec hauria de ser com el Festival d’Edimburg, amb nivell, amb 
ambició, perquè si no, al final els festivals tindran baix nivell. 

En l’àmbit dels museus, la Sra. Esteller es pregunta per la pintura que ha de 
tenir la ciutat de Barcelona. Proposa fer itineràncies amb altres museus per tenir 
grans exposicions a la ciutat que tinguin capacitat d’atreure la gent. 

Creu que la cultura popular a Barcelona està molt arrelada. Valora la força de la 
cultura que es fa als centres cívics, tota la cultura popular que es fa als barris, fa 
molt de temps. Afirma que cada vegada que han tingut l’oportunitat, amb l’anterior 
govern, de pactar, sempre demanaven l’ampliació de les partides per a la cultura 
popular, que és molta i molt dinàmica a la ciutat. 

Sosté que el seu grup defensa la màxima llibertat; que la iniciativa privada en la 
cultura és fonamental i ha de tenir llibertat en tots els àmbits; que l’ajuntament el 
que ha de tenir és un marc per afavorir la cultura i donar el màxim suport a tots 
els nivells, des de la creació fins a la promoció, sense dirigisme ni subordinació, i, 
molt menys, subordinació política; amb l’idioma que es vulgui sense cap límit, ja 
que creuen que la cultura és universal. Aquest és un fet cabdal per al seu partit. 

Sobre la memòria històrica defensa que no es pot utilitzar la història per fer 
política i menys a través de la cultura, com el cas del Born, que es va fer 
l’epicentre de l’independentisme i es va utilitzar com un instrument polític. Es 
pregunta sobre com canviaran aquest model.  

Demana que donin el model definit –equipaments, projectes– i es queixa que 
només hagin dit unes línies generals, que no concreten en cap àmbit totes 
aquestes qüestions. Es pregunta com pensen finançar la cultura, amb quins 
criteris, canvis i barems, com per exemple, la territorialitat. Es pregunta si pensen 
utilitzar el contracte programa per finançar per objectius, amb transparència, amb 
claredat i veritablement que tothom hi participi –la iniciativa privada i l’ajuntament 
amb la part que li correspongui–, amb uns objectius clars, que donin estabilitat al 
que és la cultura a la nostra ciutat.  

I respecte als grans equipaments, la Sra. Esteller sosté que la lluita de classes ja 
fa molt de temps que es va acabar; que la cultura no té límit, no està vinculada a 
la classe. Defensa que tothom té oportunitat d’estar a l’àmbit cultural i que hi ha 
instruments a través de l’educació i oportunitats per poder accedir al món cultural, 
ja que la cultura és vital per a la cohesió als barris. Creu que gent de tot tipus té la 
possibilitat d’accedir a la cultura i té la possibilitat d’enfortir-se amb el talent per 
fer cultura i no està d’acord pel que fa a aquesta lluita entre els uns i els altres, 
impulsada per l’Ajuntament de Barcelona quan va arribar. 
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Finalment, recorda que la cultura és cohesió i oportunitats i que la cultura s’ha 
d’enfortir, sobretot a Barcelona, que és una gran capital cultural amb una oferta 
cultural per la iniciativa privada i la iniciativa social molt potent i que no es pot 
ofegar. 

 
La Sra. Rovira diu que els centres socials en els quals hi ha espais ocupats són 

espais d’autoorganització i és conscient que hi ha espais que no són ocupats i que 
són cooperatius i que són diferents centres en els quals també s’està construint 
aquest tipus de relació.  

D’altra banda, per respondre a diferents qüestions, creu que no s’ha parlat del 
model, és a dir, no s’ha parlat de quin concepte de cultura té el Govern, i al seu 
grup li agradaria haver pogut fer aquest debat. 

També, defensa que no hi pot haver una neutralitat cultural com la que està 
expressant la senyora Esteller. 

I, finalment, doncs, afegeix que la lluita de classes existeix, per contestar el PP, 
i deixa altres coses sense comentar, com per exemple, les vagues que tenen lloc a 
Barcelona aquesta setmana. 

 
La Sra. Benedí dóna les gràcies a totes i tots els assistents a la sessió de la 

Comissió de Cultura i mostra el seu desig a retrobar-se en una altra ocasió. 
 
No havent-hi altres assumptes per tractar, la Presidència aixeca la sessió a les 

19.29 h. 
 

 
 

Acta de la sessió de 22 de març de 2016, aprovada el 19 d’abril de 2016 
 
A la sala President Lluís Companys de la casa de la ciutat, el 22 de març de 

2016, s’hi reuneix la Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports, sota la 
presidència de l’Ima. Sra. Montserrat Benedí i Altés. Hi assisteixen les Imes. Sres. i 
els Ims. Srs.: Laia Ortíz Castellví, Mercedes Vidal Lago, Laura Pérez Castaño, Josep 
Maria Montaner Martorell, Maite Fandos i Payà, Gerard Ardanuy i Mata, Mercè 
Homs i Molist, Marilén Barceló Verea, Koldo Blanco Uzquiano, Montserrat Benedí i 
Altés, Juanjo Puigcorbé i Benaiges, Carmen Andrés Añón, Àngeles Esteller Ruedas, 
Maria Rovira Torrens, assistits per l’assessora jurídica, Sra. Teresa Ordónez Rivero, 
que actua per delegació del secretari general i que certifica. 

 
Excusa la seva absència l’Im. Srs.: Jaume Ciurana i Llevadot. 
 
També hi són presents els Ims. Srs. Daniel Mòdol i Deltell, Xavier Mulleras i 

Vinzia i la Ima. Sra. Francina Vila i Valls. 
 
Igualment hi són presents les Sres. i el Sr.: Marta Carranza Gil-Dolz del 

Castellar, comissionada d’Esports; Berta Sureda Berna, comissionada de Cultura, 
Gemma Tarafa Orpinell, comissionada de salut i Miquel Àngel Essomba Gelabert, 
comissionat d’Educació. 

 
S’obre la sessió a les 9h.37’ 
 
Abans de començar, la Sra. Benedí demana un minut de silenci per les víctimes 

de l’accident de trànsit a Freginals i també per les víctimes dels atemptats de 
Brussel·les. 

 
Aprovació de les actes de les sessions de 16 i 25 de febrer de 2016. 
 
El Sr. Puigcorbé demana que s’esmeni o bé s’elimini de l’acta de 25 de febrer de 

2016 una referència seva al Sr. Mòdol sobre els anys setanta. En tot cas, com que 
el Sr. Mòdol no és present, s’ofereix a esperar-lo per decidir què fan finalment. 
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S’aprova l’acta de 16 de febrer i es fan observacions a l’acta de 25 de febrer. 
 

II) Part Informativa 
 
a) Despatx d’ofici 
 
En compliment dels Decrets d’Alcaldia, de 13 de juny de 2015, es comuniquen 

les resolucions següents: 
 
1. Districte de Sarrià-Sant Gervasi 
Del gerent municipal, de 24 de febrer de 2016, que adjudica a ABD Asociación 

Bienestar y Desarrollo el contracte per a la gestió, dinamització i coordinació de les 
activitats de l’espai Petit Drac, per als exercicis 2016-2018, i per un import de 
181.987,04 euros. 

 
2. Districte de Gràcia 
Del gerent municipal, de 24 de febrer de 2016, que adjudica al Sr. Antonio 

Herrero Martínez el contracte per a la gestió i explotació del servei de bar-cafeteria 
de la biblioteca Jaume Fuster, i fixa un cànon a abonar de 21.012,00 euros. 

 
3. Districte d’Horta-Guinardó 
Del gerent municipal, de 24 de febrer de 2016, que adjudica a la Fundació Pere 

Tarrés el contracte per a la gestió de serveis públics, en la modalitat de concessió, 
que es prestaran als casals de gent gran del Districte d’Horta-Guinardó, per als 
exercicis 2016-2018, i per un import de 478.647,00 euros. 

 
4. Districte de Sant Martí 
Del gerent municipal, de 24 de febrer de 2016, que adjudica a Integración Social 

de Minusválidos el contracte per al servei auxiliar i d’informació del CC de Can 
Felipa i CC de San Martí, per als exercicis 2016-2017, i per un import de 
277.173,00 euros. 

 
5. Districte de Sant Andreu 
Del gerent municipal, d’11 de març de 2016, que adjudica a Serveis a les 

Persones Encís, SCCL el contracte de servei d’informació i dinamització Centre 
Cultural Popular Sant Andreu, per als exercicis 2015-2018, i per un import de 
194.922,13 euros. 

 
6. Districte de l’Eixample 
Del gerent municipal, d’11 de març de 2016, que aprova els Plecs de clàusules i 

inicia l’expedient per a la contractació de la gestió del projecte de dinamització dels 
adolescents i joves "Eix Jove" del Districte de l’Eixample, per als exercicis 2016-
2017, i per un import de 58.509,00 euros. 

 
Acord de la Comissió de Govern d’11 de febrer de 2016: 

 
7. Adjudicar el contracte núm. 15003162, que té per objecte la gestió del Servei 

de Traducció i Mediació Intercultural, amb la finalitat de foment de l’ocupació de 
persones amb dificultats particulars d’inserció al mercat laboral, durant el termini 
d’un any a partir del dia següent al de la formalització del contracte, per un import 
de 494.995,30 euros, import exempt d’IVA, del pressupost del 2016, de 
conformitat amb la proposta de valoració continguda en l’expedient a ABD, 
Asociación Bienestar y Desarrollo, amb NIF núm. G59435180, i d’acord amb la 
seva proposició, en ser l’única oferta presentada i admesa. Disposar a favor de 
l’adjudicatari l’esmentada quantitat amb càrrec al pressupost i la partida indicats 
en el document comptable. Formalitzar el contracte en el termini màxim de 5 dies 
naturals a comptar del següent al de la recepció per part de l’adjudicatari del 
requeriment per a la formalització, sempre i quan hagin transcorregut 15 dies 
hàbils des de la tramesa de la notificació de l’adjudicació i no s’hagi interposat 
recurs especial de contractació que impliqui la suspensió de la formalització o 
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s’hagués acordat l’aixecament de la suspensió. Donar-ne compte a la Comissió de 
Drets Socials, Cultura i Esports. 

 
Acord de la Comissió de Govern de 10 de març de 2016: 

 
8. Adjudicar el contracte núm. 15004033, que té per objecte la prestació del 

servei relatiu a les tasques necessàries per procedir a l’elaboració de les propostes 
dels Informes sobre el grau d’arrelament social, necessàries per a l’autorització de 
residència temporal per raons d’arrelament, que se sol·licita davant de la 
Generalitat de Catalunya i oferir informació i assessorament sobre qüestions 
específiques, relatives a la tramitació dels informes d’arrelament social i altres 
qüestions relacionades en matèria d’estrangeria, per un import de 646.226,78 
euros, IVA inclòs, de conformitat amb la proposta de valoració i classificació 
continguda en l’expedient a Progess Projectes i Gestió de Serveis Socials, SL, amb 
NIF núm. B-59960526, i d’acord amb la seva proposició, en ser l’única oferta 
presentada sotmesa a la condició suspensiva d’existència de crèdit adequat i 
suficient en el/s pressupost/os posterior/s a l’actual. Disposar a favor de 
l’adjudicatari l’esmentada quantitat amb càrrec a la partida i als pressupostos que 
s’indiquen en el document comptable, amb el següent desglossament: 534.071,72 
euros de pressupost net i 112.155,06 euros en concepte d’IVA al tipus impositiu 
del 21%. Requerir l’adjudicatari per a la formalització del contracte en el termini 
màxim de 5 dies naturals, a comptar del següent al de la recepció per part de 
l’adjudicatari del requeriment per a la formalització, sempre que hagin 
transcorregut 15 dies hàbils des de la tramesa de la notificació de l’adjudicació i no 
s’hagi interposat recurs especial de contractació que impliqui suspensió de la 
formalització o s’hagués acordat l’aixecament de la suspensió. Donar compte 
d’aquest acord a la Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports. 

 
Acords de la Comissió de Govern de 17 de març de 2016: 

 
9. Acceptar la designació realitzada per la Federation International de Roller 

Sports (FIRS) el 21 de febrer de 2015, per la qual es designa a la ciutat de 
Barcelona com la ciutat que acollirà l’edició del World Championship Roller Games 
de l’any 2019. Aprovar el protocol de col·laboració entre l’Ajuntament de 
Barcelona, la Federació Internacional de Patinatge, la Real Federació de Patinatge i 
la Federació Catalana de Patinatge. Encarregar a l’Institut Barcelona Esports 
l’exercici de totes les accions necessàries que se’n derivin per a l’acompliment de la 
designació que s’accepta i que inclou l’aprovació del conveni de subvenció de 
caràcter excepcional de l’IBE a l’organitzador, que s’adjunta i consta a l’expedient, 
tot això de conformitat amb l’art. 3.1 dels seus estatuts. Notificar aquest acord a 
l’Institut Barcelona Esports per al seu coneixement i efectes. Donar-ne compte a la 
Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports. 

 
10. Iniciar l’expedient per a la contractació de la realització de les tasques 

necessàries per a la gestió del Programa Noves Famílies a la ciutat de Barcelona: 
acompanyament al reagrupament familiar per a persones estrangeres, amb la 
finalitat de foment de la inserció laboral de les persones en risc d’exclusió, durant 
els anys 2016 i 2017, d’acord amb les previsions del plec de prescripcions 
tècniques, amb núm. de contracte 15003326, mitjançant tramitació ordinària, amb 
la utilització del procediment obert, i amb un pressupost total de licitació de 
700.693,95 euros, IVA inclòs; aprovar les actuacions preparatòries efectuades, el 
plec de clàusules administratives particulars i el plec de prescripcions tècniques 
reguladors del contracte; convocar la licitació per a la seva adjudicació; autoritzar 
l’esmentada quantitat amb càrrec a la/es partida/es i al/s pressupost/os que 
s’indiquen en el document comptable, amb el següent desglossament: 636.994,50 
euros de pressupost net i 63.699,45 euros en concepte d’IVA al tipus impositiu del 
10%, condicionada a l’existència de crèdit adequat i suficient en els pressupostos 
corresponents. Donar compte d’aquest acord a la Comissió de Drets Socials, 
Cultura i Esports. 
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b) Mesures de govern 
 
A la Comissió:  
 
1. Projecte IMPULSEM! Un procés de reflexió i acció sobre l’atenció social bàsica 

dels Centres de Serveis Socials. 
 
La Sra. Ortiz exposa que el projecte «Impulsem!» neix de la necessitat de 

reflexionar sobre l’atenció als centres de serveis socials bàsics. També assenyala 
que cal repensar com es treballa des dels centres de Serveis Socials, ja que el 
model d’atenció social bàsica de Barcelona és la base de l’estat de benestar local i 
el nexe per articular tant el treball comunitari destinat a millorar l’atenció de les 
emergències socials com els canvis estructurals per assolir l’apoderament dels 
barcelonins en matèria de drets. 

Tot seguit, explica que la mesura aborda dues qüestions. D’una banda, la 
necessitat d’entendre i diagnosticar què passa. En aquest sentit, comenta que els 
centres de Serveis Socials han de fer front a unes necessitats que es multipliquen, 
amb un empobriment generalitzat i cronificat, i adaptar-se a aquests canvis en un 
context de retallades generalitzades. De l’altra, el fet que les modificacions 
legislatives han multiplicat els tràmits burocràtics. 

A parer seu, cal veure què s’ha implementat del model del 2009 i, a continuació, 
pensar com adaptar-lo al nou context i enfortir-lo. A més, constata que s’han 
multiplicat el nombre de persones ateses, el nombre d’ajuts tramitats i les 
necessitats, i que, en canvi, la plantilla estructural és la mateixa. Afegeix que, 
malgrat que el nombre d’educadors ha augmentat, encara està lluny del que 
s’estableix a la Llei de serveis socials. 

Per tot això, proposa, d’una banda, ampliar els recursos i, de l’altra, iniciar un 
procés en què s’involucrin tant els treballadors dels centres de Serveis Socials com 
els usuaris i les xarxes, l’Acord Ciutadà per una Barcelona Inclusiva i les entitats 
socials de base comunitària que han de treballar amb vincles amb els centres de 
Serveis Socials. 

 
La Sra. Fandos recorda que aquest procés és un debat que ja s’havia iniciat fa 

temps i subratlla que en els darrers anys, més enllà de l’atenció assistencialista, 
també s’havia iniciat un procés de prevenció lligada, entre altres coses, a 
l’apoderament. En aquest sentit, recorda que des dels Serveis Socials es van posar 
en marxa programes com el Làbora, el Proper o el Pils o les ampliacions dels PQPI. 
Per això, valora positivament que es faci aquesta reflexió després d’aquestes 
experiències i creu que cal seguir en aquesta línia. 

Admet que la plantilla estructural no es va ampliar, però subratlla que la plantilla 
d’educadors socials sí que es va ampliar amb 14 incorporacions i que els darrers 
anys es van fer contractes d’interinatge que van permetre ampliar, amb set 
treballadors socials i tres administratius, un equip que es va posar en marxa el 
2011 i que el 2014 es va ampliar amb nou treballadors més i un reforç de suport 
tècnic que constava d’un treballador social, dos administratius i dos advocats. 
Afegeix que aquestes ampliacions de personal queden demostrades a les memòries 
de l’IMSS. 

Dit això, expressa el desig que, malgrat la LRSAL actual, el Govern municipal 
pugui ampliar la plantilla i argumenta que les noves contractacions són essencials. 

 
La Sra. Barceló manifesta que la reforma dels Serveis Socials és urgent i 

reclama que la igualtat dels serveis a tots els districtes sigui una prioritat per a tots 
els grups municipals. 

Dit això, critica que la mesura arribi després de nou mesos de mandat, sobretot 
perquè és una de les prioritats del Govern. A més, considera que la Taula d’Entitats 
del Tercer Sector Social de Catalunya, que representa més de 3.000 entitats no 
lucratives i altres entitats que treballen per la inclusió i la cohesió social, hi té poc 
protagonisme. 

Es mostra preocupada pel fet que el projecte té una previsió d’un any de durada 
i perquè es parla d’una inversió de més d’un milió d’euros sense tenir clares les 
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mesures que implantar. També assenyala que els objectius es contradiuen: en 
opinió seva, no «cal reprendre» res, perquè el model del 2009, per les 
circumstàncies socioeconòmiques, no funciona. En aquest sentit, recomana que es 
faci un diagnòstic, s’elaborin mesures concretes i després s’inverteixi. 

Pel que fa a la coresponsabilitat institucional, demana al Govern municipal que 
exigeixi a la Generalitat la part que li pertoca. 

Al seu parer, per fer una bona reforma, cal un sol procés d’atenció social i 
sanitària. Reconeix que l’Ajuntament ha de col·laborar amb la Generalitat per 
aplicar aquesta mesura, però suggereix que Barcelona en podria ser impulsora. 

Dit això, critica que la mesura no inclogui mesures de transparència, com ara fer 
públics la llista d’espera i els programes que es duen a terme (amb cost, objectius i 
resultats). 

Per acabar, afirma que els serveis socials han de ser una eina de transformació 
per donar oportunitats a les persones sense que la seva dignitat quedi afectada. 

 
La Sra. Benedí agraeix al Govern la presentació d’aquesta mesura. 
A continuació, recorda que el Grup Municipal d’ERC fa temps que demana 

repensar els serveis socials i millorar l’eficàcia en la gestió dels recursos. A més, 
assegura que la crisi econòmica i la precarietat laboral afecten més població i que, 
per tant, es pot parlar d’un nou perfil d’usuaris de serveis socials amb noves 
demandes.  

Dit això, es mostra preocupada pel substrat ideològic de la millora dels serveis 
socials. En opinió seva, cal apostar per una xarxa que acompanyi les persones de 
forma individual, grupal i comunitària i que doni respostes ràpides, de proximitat i 
personalitzades. Tot això, assegura, requereix flexibilitat i capacitat d’adaptació per 
part dels serveis socials. A parer seu, doncs, cal definir i concretar una unitat de 
coneixement i planificació estratègica dels serveis socials. A més, cal sincronitzar 
els plans sectorials d’infància, adolescència, joventut, família, adults i gent gran 
tenint en compte la renda, el gènere, l’origen i la discapacitat a fi de garantir 
l’atenció i l’acompanyament social de forma continuada. 

Pel que fa a l’atenció i la promoció social, demana que s’incrementi el nombre de 
professionals per garantir l’atenció i l’acompanyament social individual, familiar, 
grupal i comunitari; que s’agilitzi la cobertura de baixes, i que es millorin i 
garanteixin la coordinació i el treball multidisciplinari en el territori amb els 
recursos d’inserció laboral, educatius i sanitaris. 

També demana que es garanteixi la transversalitat, amb la intervenció i la 
responsabilitat de tots els àmbits de la política social de forma coordinada. 
Finalment, suggereix que s’ordenin tots els mecanismes participatius de 
l’Ajuntament amb relació a les polítiques socials des de l’Àrea de Drets Socials i 
que es garanteixi la participació dels usuaris i les usuàries dels serveis socials en el 
disseny i l’avaluació d’aquests serveis. 

Per acabar, valora positivament que es posi en marxa una estratègia per 
millorar els serveis socials de la ciutat. En opinió seva, tenen l’oportunitat de 
plantejar una nova forma d’entendre les polítiques de serveis socials i cal que 
siguin ambiciosos a l’hora de posar els serveis socials en el lloc que els correspon i 
demostrar que la ciutat pot liderar un procés de canvi per millorar la cohesió i la 
inclusió social. 

 
La Sra. Andrés agraeix la presentació de la mesura i recorda que quatre mesos 

enrere el Grup Municipal del PSC ja havia demanat abordar amb urgència la revisió 
del model d’atenció social municipal i adequar-lo a les noves necessitats. Opina 
que la mesura que presenta el Govern va en aquesta línia i en recull una part 
important: el treball conjunt amb els professionals del sector i de l’Ajuntament per 
definir el model que ha de donar resposta a les noves necessitats. 

A continuació, especifica que els serveis socials no són els responsables de 
garantir tots els drets (salut, educació, habitatge...), sinó que han de recuperar la 
seva funció d’intervenció social i de donar resposta a les necessitats puntuals de 
les persones. A banda d’això, afirma, cal incentivar l’economia i posar les polítiques 
actives d’ocupació al servei d’aquestes persones. Per tot això, valora positivament 
la mesura. 
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Dit això, destaca els punts de l’informe amb què coincideix el seu grup. En 
primer lloc, el reconeixement del perill de dualització de la ciutat, que cal abordar 
per tenir una ciutat equitativa i justa. Creu que l’abordatge de la feminització de la 
pobresa i la incorporació de les conclusions del grup de treball aniran en aquesta 
línia d’equitat. 

En segon lloc, l’exigència a les altres institucions (en concret, la Generalitat) el 
compliment de les seves obligacions. En aquest punt, assenyala que la Generalitat 
no aporta els 24 milions anuals que li pertoquen per ajut a domicili; que només 
assumeix el 50% del cost dels professionals de serveis socials bàsics, tot i que li 
correspondria un 67%, i que, malgrat tenir competències exclusives en l’atenció 
bàsica d’infància i gent gran, és l’Ajuntament qui se n’encarrega íntegrament. Per 
això subratlla la importància d’aquest punt i reivindica un model de serveis socials 
consistent, permanent i aplicable. 

Expressa, doncs, el compromís del Grup Municipal del PSC a col·laborar i ser 
responsable amb el Govern pel que fa a aquesta mesura i acaba la intervenció amb 
un reconeixement a la feina dels professionals i valorant molt positivament 
l’ampliació de la plantilla. 

 
La Sra. Esteller recorda que el Grup del PP sempre ha qüestionat el 

funcionament dels centres d’atenció social amb la intenció de poder fer aportacions 
que els millorin. 

Així, recorda que el seu grup va reclamar que la cartera de serveis fos més clara 
i equitativa pel que fa a l’accés. Assenyala que una de les propostes en aquest 
sentit va ser l’elaboració d’un protocol perquè les persones coneguin els requisits 
necessaris per accedir als serveis socials i, en cas de sol·licituds desestimades, els 
motius d’aquesta desestimació. 

A continuació, fa referència als obstacles que dificulten que l’atenció sigui ràpida 
i efectiva. Amb relació a aquesta qüestió, admet que hi ha problemes per 
contractar personal, però proposa que es creï una única finestra amb la Generalitat 
perquè es resolguin més expedients. 

Pel que fa al finançament, subratlla que cal garantir un finançament estable amb 
els contractes programa i totes les aportacions que ha de fer la Generalitat. 

Per tot això, creu que cal abordar aquest nou model amb els professionals i la 
Taula del Tercer Sector Social, i pensar com es pot agilitzar tot el procés. Afegeix 
que una cartera de serveis clara, més suport i més contractació contribuirien a 
aquesta agilització. En aquest sentit, suggereix que algunes de les jubilacions de 
l’Ajuntament es poden derivar a centres de Serveis Socials com a prioritat. Pel que 
fa a matèries de l’àmbit administratiu, proposa fer un altre tipus de contractació o 
destinar-hi un altre tipus de funcionaris de l’Ajuntament. 

Finalment, mostra el seu suport a l’Ajuntament per aconseguir que l’atenció 
sigui ràpida, eficaç, equitativa i amb garantia. 

 
La Sra. Rovira celebra la presentació d’aquesta mesura. Recorda que el Grup 

Municipal CUP-Capgirem Barcelona ja havia proposat que els serveis socials 
agafessin una reorientació comunitària, territorial i dirigida a la prevenció, i 
assenyala que el seu grup hauria pogut fer aportacions a la mesura. 

Dit això, reclama que el procés participatiu inclogui també les reivindicacions 
històriques de les treballadores del sector de serveis socials i es mostra 
convençuda que en les mesures concretes es podrien haver aplicat algunes de les 
seves propostes. 

A més, considera que no es concreta què són serveis socials i què no. A tall 
d’exemple, explica que el Servei d’Atenció, Recuperació i Acollida no es considera 
serveis socials, tot i que des de Serveis Socials els deriven persones. Afegeix, 
també, que els hauria agradat que tot el que fa referència a violències masclistes 
hi hagués tingut un apartat important, ja que és un eix de la política del Govern. 
Insisteix, doncs, que caldria incloure-hi quin serà el tracte d’aquests serveis 
teòricament especialitzats però on les condicions laborals són realment precàries. 

També opina que es fa poc èmfasi en la prevenció. En aquest sentit, exposa que 
una de les reivindicacions de les taules de feminització de la pobresa és que, 
malgrat les aportacions fetes, encara no s’estan duent a terme accions concretes 
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per posar-hi fi. Creu que, després de nou mesos, és hora de començar a treballar-
hi. 

 
La Sra. Ortiz agraeix el suport de tots els grups municipals i recorda que els 

serveis socials bàsics, amb 40 centres i més de 600 treballadors i treballadores, 
són una part estructural dels serveis socials. Aclareix que aquesta mesura no és 
una esmena a la totalitat al model del 2009, sinó que la intenció és repensar el que 
no funciona i plantejar-se per què en alguns centres no s’ha aconseguit treballar 
d’una manera comunitària. 

A més, denuncia certa hipocresia i la solitud absoluta dels ajuntaments davant 
d’una crisi social sense precedents. En aquest sentit, critica que des del Grup 
Municipal del PP es demani la reducció de les llistes d’espera i que, en canvi, el 
mateix grup sigui el responsable dels obstacles constants per contractar personal. 
Assegura que els treballadors i les treballadores socials són un servei essencial i 
que per això cal augmentar-ne la contractació estructural. Afegeix que en el 
conjunt de l’Estat es dediquen 11.000 milions d’euros menys als serveis socials i 
que la reducció de la renda mínima d’inserció també ha afectat els serveis socials.  

Per tot això, demana complicitat política a les altres administracions, ja que és 
un treball de coresponsabilitat. 

 
Es dóna per tractada. 
 
c) Informes 
 
A la Comissió:  
 
2. Model d’acompanyament i assistència a persones trans a la ciutat de 

Barcelona. 
 
La Sra. Pérez presenta l’informe, que marca les línies d’actuació per avançar en 

un model no patologitzador a la ciutat. 
Explica que els objectius de l’informe són sumar-se a les demandes del col·lectiu 

trans; posicionar-se davant del fet trans com a part de la diversitat de gènere i no 
com a patologia; millorar les condicions de les persones trans, i contribuir a 
eradicar la transfòbia. 

Dit això, agraeix el treball de Cristina Garizábal i Rosa Almirall i els seus equips, 
i també de les entitats transsexuals (Generem!, ATC, En Femme, Espai Trans, 
Chrysallis i Grup de Famílies de Persones Trans). Gràcies a aquesta col·laboració, 
ja s’ha convocat una primera reunió amb el Consorci Sanitari de Barcelona amb 
l’objectiu d’establir el diàleg interinstitucional necessari per avançar en el model no 
patologitzador. A parer seu, a més del diàleg interinstitucional, cal la participació 
d’entitats i activistes del moviment trans per definir uns serveis i un model de salut 
per a persones trans des d’aquesta concepció. 

També assenyala la necessitat d’una col·laboració interadministrativa. Per això, 
proposa elaborar un pla estratègic conjuntament amb la Generalitat, i fer-ho des 
de la sensibilització i el coneixement, desenvolupant campanyes d’informació i de 
visibilització del fet trans i dels efectes de la transfòbia. A més, convida a 
reflexionar sobre les necessitats de les persones menors trans i a aprofundir en el 
coneixement necessari per establir les línies d’inclusió comunitària i laboral, 
recollint tot el que s’ha treballat en el Pla LGTBI i proposant noves línies.  

Per acabar, informa que s’està treballant per establir una línia específica i un 
servei d’acollida i acompanyament trans dins del Centre de Recursos LGTBI. 

 
La Sra. Vila agraeix la presentació de l’informe i expressa el seu agraïment al 

grup de treball que es va posar en marxa en el marc del Consell Municipal LGTBI 
per abordar els problemes de les persones trans. En opinió seva, aquest informe 
ha de ser una molt bona eina de treball tant per a l’acció del Govern com per a les 
entitats que treballen amb l’Ajuntament en el Consell Municipal LGTBI. 
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Tanmateix, critica que l’informe no conté mesures concretes, per exemple en el 
camp educatiu: assenyala que no es parla de la Xarxa d’Escoles per la Igualtat i la 
No-Discriminació i que no s’estableixen programes ni itineraris curriculars. 

També comenta que en l’informe no s’aborda la qüestió jurídica de la 
identificació de les persones, un tema fonamental per a les persones trans. 
Recorda que en el mandat anterior es va començar a treballar perquè les persones 
trans es poguessin identificar com volguessin, almenys en els serveis municipals. I 
observa que l’informe, tot i que esmenta l’àmbit laboral, no inclou cap mesura ni 
programa concret, ni tampoc aborda com se sancionaran les discriminacions per 
part de l’Administració o de la ciutadania. En aquest sentit, recorda la creació 
durant en el mandat anterior de l’Agència pels Drets Civils i la No-Discriminació, 
d’abast d’actuació més ampli que l’Oficina per la No-Discriminació. 

Tot seguit, tot i que valora positivament les reflexions i les propostes, assenyala 
que no s’especifiquen els costos de les accions previstes, ni com ni quan està 
previst executar-les. 

Per tot això, creu que, malgrat que l’informe està molt bé, hi falta implicació del 
Govern i una aposta per una acció política més concreta. 

 
La Sra. Barceló agraeix la presentació de l’informe i assenyala que totes les 

mesures d’acompanyament són positives i necessàries per a unes persones que 
han lluitat per arribar a ser el que necessiten i desitgen ser. Per això, mostra el seu 
suport a les persones trans i a les associacions que defensen els seus drets. 

A continuació, però, aclareix que quan es parla de «diagnòstic» no es fa 
referència a una patologia, sinó a l’aproximació a la personalitat de les persones 
per saber què s’ha de treballar i potenciar els punts forts. En aquest punt, 
assenyala que en el manual DSM-5 es parla de «disfòria de gènere», un terme que 
a parer seu és molt més encertat que les definicions dels manuals DSM-4 i DSM-3. 

Dit això, destaca que en l’informe es parla d’una mesura clara: la unitat 
d’assessorament. Afegeix que la Unitat de Gènere de l’Hospital Clínic de Barcelona 
ja té un equip professional que fa una gran feina, tot i que de vegades es veu 
limitat pel temps i l’aplicació del protocol, per això suggereix que la nova unitat 
d’assessorament s’hi coordini. En opinió seva, les persones trans han de tenir a 
l’abast aquest tipus de serveis i poder accedir-hi en les diferents etapes del seu 
cicle vital. 

A més, considera que és important augmentar els recursos de les unitats 
d’assessorament, acompanyament i suport emocional. 

Per acabar, expressa el seu compromís amb el col·lectiu trans. 
 
La Sra. Benedí agraeix la presentació de l’informe.  
Creu que és important reflexionar i plantejar polítiques adreçades al col·lectiu 

trans, i assegura que la patologització d’aquest col·lectiu dificulta la vida dels seus 
membres i contribueix a la seva estigmatització. Per això, defensa que calen canvis 
legislatius que superin les premisses discriminatòries, garanteixin el compliment 
dels drets i permetin lluitar contra la transfòbia. 

Pel que fa a Barcelona, valora positivament el fet que els serveis de salut hagin 
passat del diagnòstic psiquiàtric al consentiment informat, ja que elimina la visió 
del fet trans com una malaltia i permet avançar cap a una atenció sanitària integral 
i més personalitzada. 

També opina que és molt important no oblidar els menors com a subjectes amb 
dret a la pròpia identitat de gènere. Per això es mostra favorable a reforçar els 
recursos que els permetin construir la pròpia identitat amb llibertat i amb el 
seguiment de les seves famílies i els professionals sanitaris. 

Per acabar, defensa el desenvolupament de polítiques en el marc del nou Pla 
municipal per al col·lectiu LGTBI que facilitin la integració social i la inserció laboral 
de les persones trans. 

Per tot això, opina que és molt important crear aquest servei d’acollida i 
acompanyament trans dins el futur Centre Municipal de Recursos LGTBI, un espai 
de referència que ofereixi serveis a aquest col·lectiu des d’una òptica global i des 
de fora de l’àmbit sanitari. 
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La Sra. Andrés també agraeix la presentació de l’informe i expressa el desig que 
en el futur el col·lectiu LGTBI no s’hagi de recordar amb el nom d’una regidoria 
perquè ja gaudeix d’un tracte no discriminatori. 

Comparteix l’objectiu de l’informe de reconèixer les persones trans des de la 
diversitat de gènere, de trencar les dinàmiques discriminatòries i de fer que el 
tractament sanitari de l’experiència trans no es faci des d’una perspectiva 
patològica. Per això, expressa el seu suport a les propostes de l’informe, sempre 
que les intervencions es puguin recollir en el Pla LGTBI de Barcelona i siguin 
compartides pel col·lectiu. 

Admet que tot ha de tenir un component sanitari, però també valora 
positivament que en l’informe es dissenyin altres accions, com la sensibilització, la 
visibilització del fet trans, el treball en xarxa i la inclusió comunitària, laboral o de 
suport social. 

A continuació, destaca dos aspectes que, en opinió seva, són importants, 
estratègics i prioritaris: d’una banda, la necessitat de treballar la prevenció de 
l’assetjament a les persones menors trans i no només la reacció al pal·liatiu, i de 
l’altra, la creació de programes efectius d’inserció laboral per a aquest col·lectiu. 

Finalment, assenyala la necessitat d’establir protocols de treball i d’acció en els 
serveis municipals per garantir un tracte respectuós i igualitari d’aquest col·lectiu 
en tot l’àmbit d’actuació competencial de l’Ajuntament. 

 
La Sra. Esteller considera que la mesura és un informe elaborat per persones 

expertes que coneixen quines són les solucions, quin és el diagnòstic i per on han 
d’avançar les línies de treball. 

Opina que la persona i la seva dignitat són l’epicentre del sistema i que, per 
tant, la discriminació és inadmissible. A parer seu, l’Administració ha d’eliminar els 
prejudicis i la discriminació, millorar les condicions de vida i oferir una formació 
adequada a tots els agents que participen en aquests processos. 

A més, assenyala que la normalització en el tractament de les diferències és la 
millor manera d’actuar contra la discriminació. Per això, creu que des de 
l’Ajuntament cal arbitrar totes les mesures per millorar la situació de les persones 
trans. 

Dit això, demana que, a partir de l’informe, l’Ajuntament especifiqui quines 
accions desenvolupa per millorar les condicions de vida, els tractaments i la 
dignitat del col·lectiu i per eliminar la seva discriminació. 

 
La Sra. Rovira valora positivament l’informe, que encaixa amb el programa del 

seu grup. A més, creu que pot ser una bona aposta per concretar la llei catalana 
contra la LGTBIfòbia i la transfòbia i que fins i tot va un pas més enllà. 

Tot seguit, expressa el seu agraïment a tothom que ha assessorat en 
l’elaboració de l’informe, persones i col·lectius de referència en aquest àmbit. Tot i 
així, critica que falti la perspectiva d’un àmbit més transfeminista, com l’Octubre 
Trans, per ampliar el ventall de propostes. 

Pel que fa a la inserció laboral, opina que caldria haver-hi inclòs mesures 
concretes i urgents, com ara generar llocs de feina de qualitat i incorporar en les 
clàusules de contractació municipals la contractació obligada de persones trans per 
tal que des de l’Ajuntament se les insereixi en el mercat laboral. 

Quant a la participació, creu que es limita només a espais d’autoajuda i que 
caldria tenir més en compte la incidència política, tot i les limitacions de la lluita 
institucional. Afegeix que cal una participació del moviment LGTBI descentralitzat a 
tots els barris i considera que des de l’Ajuntament es poden fomentar espais 
d’apoderament i articular i promoure espais polítics trans autònoms, 
imprescindibles per fer acompanyaments i processos de politització de les persones 
trans. Així doncs, proposa que, on no arriba la institució, hi arribin el col·lectiu i el 
moviment popular que treballa diàriament al carrer. 

Pel que fa a la salut, celebra la perspectiva crítica vers la psicopatologització de 
la psiquiatria heteropatriarcal que es recull en l’informe. 

També valora positivament que el model de Trànsit sigui el de referència per a 
l’informe i afegeix que cal actuar en dos àmbits d’una manera molt contundent: 
d’una banda, buscar la complicitat amb el conjunt de la sanitat pública per 
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expandir al màxim aquest model d’atenció a les persones trans entre el 2016 i el 
2020; de l’altra, forçar el Departament de Salut de la Generalitat perquè aquest 
model s’expandeixi al conjunt del territori.  

Acaba oferint l’ajuda de la CUP per fer-ho realitat. 
 
La Sra. Pérez coincideix que cal potenciar l’apoderament i l’activisme, però es 

mostra contrària a l’opinió de la Sra. Barceló: assegura que la diagnosi patologitza, 
tal com indica el Parlament Europeu, i recorda que fa molt de temps que activistes 
i entitats trans fan aquesta crítica, i que els resulta inacceptable com s’entén la 
disfòria de gènere. 

Assenyala que per al moviment trans les UTIG constitueixen un model 
d’acompanyament sexista i estigmatitzant. En contraposició, destaca altres models 
com Trànsit. 

Dit això, aclareix a la Sra. Vila que el model presentat és un model 
d’acompanyament i no un model sancionador ni un model ampli de tractament de 
la qüestió trans. Afegeix que no s’hi recullen les accions plantejades pel Govern 
anterior, que a parer seu va mostrar poc compromís o poca acció política, ja que 
en quatre anys no es va aconseguir el protocol de canvi de nom en els 
equipaments municipals, no va fer front a la demanda persistent de 
despatologització trans en el sistema sanitari ni va assegurar que el Centre de 
Recursos LGTBI tingués un servei específic per a les persones trans. 

 
La Sra. Vila subratlla que és un tema de consens i, en tot cas, demana al Govern 

que hi hagi una mirada àmplia a totes les propostes adreçades a les persones trans 
i que més endavant s’expliqui com s’està implementant l’informe i com s’ha anat 
avançant. 

 
La Sra. Barceló insisteix que fer un diagnòstic no implica crear una patologia ni 

una etiqueta. Reconeix que els anteriors manuals diagnòstics de psiquiatria del 
DSM no eren encertats, però en opinió seva cada cop ho són més. 

 
Es dóna per tractat. 
 
d) Compareixences Govern municipal 
 
Del Grup Municipal ERC: 
 
3. Que comparegui la responsable del Govern municipal en matèria d’esports per 

tal d’informar sobre les actuacions previstes per pal·liar el dèficit d’instal·lacions 
esportives a la ciutat. 

 
La Sra. Ortiz cedeix la paraula a la comissionada d’Esports. 
 
La Sra. Carranza assegura que el Govern municipal és molt conscient de la 

situació de les instal·lacions esportives a la ciutat. Reconeix que la pràctica 
esportiva continua creixent i que cal actualitzar la diagnosi. 

Tot seguit, explica que, d’una banda, s’està acabant d’elaborar el Pla 
d’inversions municipals (PIM) i, de l’altra, s’ha plantejat la creació del mapa 
d’instal·lacions esportives municipals de Barcelona.  

Pel que fa al PIM, comenta que des del mes de juliol el Govern s’ha reunit 
districte a districte i ha recollit les necessitats del territori per mirar què es pot 
arribar a fer. Afegeix que en els processos de participació oberts s’estan recollint 
demandes de diferents col·lectius que també es tindran en compte. 

A continuació, assenyala que s’han detectat quatre tipus de necessitats que 
requereixen actuacions diferenciades: 

 
1. Manteniment i obtenció de llicències d’instal·lacions existents: explica que hi 

ha previstos més de 5 milions d’euros durant el mandat per cobrir les necessitats 
més urgents, però admet que no s’arribaran a cobrir totes les necessitats. 
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2. Demanda de centres esportius municipals i pavellons nous: reconeix el paper 
dels CEM en la vertebració social i la cohesió del territori, per això cal prioritzar 
aquest tipus d’instal·lacions. Les actuacions previstes són: segona fase de l’Horta, 
piscina del Turó, poliesportiu d’Energia (Zona Franca), PAV-3 i piscina del Camp de 
Ferro, i CEM d’Artesania. Altres actuacions prioritàries que s’intenten situar són: 
PAV-3 al Canòdrom i Casernes; camps de futbol al carrer Santander, Bon Pastor i 
Baró de Viver, i espais esportius a Ciutat Meridiana.  

3. Noves instal·lacions singulars: s’està treballant en la demanda del camp de 
rugbi; s’han planificat un parell de skate parks; està previst adequar l’espai públic 
per incloure-hi espais esportius, i sobretot es volen potenciar sinergies 
d’infraestructura pública, com ara carrils bici o camins escolars. 

4. Esport escolar i de competició: s’està treballant amb el Consorci d’Educació 
per aprofitar al màxim els espais esportius de les escoles i prioritzar l’ús dels 
pavellons per a competicions escolars. 

Dit això, en referència al mapa d’instal·lacions esportives municipals, expressa el 
compromís del Govern municipal d’elaborar-lo, ja que és l’eina que permetrà 
establir els estàndards i els criteris de necessitats de la ciutat pel que fa a les 
instal·lacions esportives. 

 
El Sr. Puigcorbé, després de donar les gràcies a la Sra. Carranza, exposa que 

Barcelona pateix un dèficit d’instal·lacions i equipaments esportius que repercuteix 
directament en l’esport escolar i l’esport de clubs. Afegeix que en ambdós casos el 
dèficit afecta els infants i els joves, franges d’edat en què el foment de la pràctica 
esportiva és especialment important. A més, assenyala que la manca de pavellons 
coberts afecta tots els districtes. 

Per tot això, considera convenient prendre mesures amb certa urgència i 
elaborar un pla per dotar de pavellons tots els districtes de la ciutat, que serviria 
per atendre la demanda real d’aquests equipaments per part d’escoles i clubs 
esportius i que a més permetria una política activa i ambiciosa de foment de 
l’esport a Barcelona. A parer seu, aquest pla és prioritari i es donen les condicions 
per tirar-lo endavant. 

A més, assenyala que ja hi ha emplaçaments catalogats com a sòl d’equipament 
esportiu que podrien millorar les seves condicions i el seu nivell d’ús i rendiment 
sense despesa de sòl, com el Palau Municipal d’Esports, un equipament amb un 
projecte de remodelació pendent des de fa molt temps que podria disminuir les 
mancances d’instal·lacions esportives al districte Sants-Montjuïc, o la remodelació 
de la piscina Sant Jordi, que reduiria el dèficit d’equipaments de l’Eixample. 

 
Subratlla que és imprescindible rendibilitzar al màxim el sòl d’equipaments 

existents. Per això, suggereix que es tregui millor partit del CEM de Bac de Roda i 
de la Pèrgola del Baró de Viver, a Sant Andreu, on tancar i adaptar els dos 
pavellons petits nous permetria millorar-ne les condicions. En opinió seva, 
aquestes i altres actuacions han d’ajudar a reduir el dèficit de pavellons a la ciutat. 

 
La Sra. Fandos coincideix amb la Sra. Carranza: cal combinar el manteniment i 

l’adequació dels equipaments existents a les normatives actuals amb la construcció 
d’equipaments nous. També coincideix amb el Sr. Puigcorbé que a la ciutat calen 
pavellons. Recorda que alguns es van fer en el mandat anterior, en què ja hi havia 
un pla en aquest sentit. 

Reconeix que és difícil trobar espais i que, per tant, cal una reflexió: sovint, per 
als nous espais, es reclamen CEM (que requereixen més inversió), mentre que el 
dèficit real és de pavellons. 

D’altra banda, a més de la necessitat de construir el camp de rugbi, també 
destaca que cal continuar adequant els camps de futbol. També en aquesta línia, 
valora positivament l’aposta per instal·lacions de nous esports, com els skate 
parks, i la cobertura de pistes poliesportives, que permet cobrir el dèficit de 
pavellons amb pistes poliesportives cobertes. 

Tanca la intervenció reivindicant la importància i qualitat de la xarxa 
d’equipaments esportius de Barcelona. 
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La Sra. Barceló destaca que és important que Barcelona disposi dels 
equipaments esportius necessaris, ja que l’esport genera beneficis físics, 
psicològics i socials. 

Dit això, retreu al Govern municipal la seva falta d’iniciativa i que només 
comparegui sobre aquest tema per les demandes dels grups municipals. Pregunta, 
doncs, quin és el projecte del Govern municipal per a l’esport. 

Pel que fa a la necessitat d’equipaments, comenta que tots els districtes de la 
ciutat haurien de tenir les mateixes instal·lacions esportives. En concret, pregunta 
pel poliesportiu del barri de Canyelles, ja que l’Ajuntament va cedir els terrenys i 
encara no s’ha construït. També insisteix en la necessitat d’un camp de rugbi en 
condicions i celebra que la comissionada hagi parlat de fer el poliesportiu al 
districte de Sants. Dit això, també pregunta per l’adaptació dels equipaments 
esportius per a persones amb algun tipus de diversitat. 

Insisteix que calen equipaments nous en alguns barris i potenciar-ne en d’altres 
i assenyala que per a tot això calen recursos econòmics. En aquest sentit, recorda 
que els esdeveniments esportius són una font econòmica i assegura que Barcelona 
no es pot permetre perdre la Fórmula 1 o la Ryder Cup. Per acabar, recomana que, 
en comptes de gastar 40.000 euros de subvenció extraordinària en la Plataforma 
Pro Seleccions Esportives Catalanes, s’inverteixi en instal·lacions i equipaments 
esportius per a la ciutat. 

 
El Sr. Mòdol, primer de tot, agraeix les explicacions de la comissionada i valora 

positivament tant la diagnosi com les mesures del Govern. 
Recorda que en la comissió anterior es va donar per fet que a la ciutat no es 

podien construir més equipaments; creu però, que en el cas de les instal·lacions 
esportives s’han de mantenir les existents però també construir-ne de noves. En 
aquest sentit, demana que es busquin el consens i la priorització. 

A continuació, concreta alguns projectes que, a parer seu, són els més urgents: 
a Sants-Montjuïc, retornar el camp de futbol d’Energia a Magòria; a Horta-
Guinardó, les pistes poliesportives del carrer Sardenya i el camp de futbol de Sant 
Genís; a Torre Baró, reformular el projecte d’ubicació de la pista esportiva tenint 
en compte paràmetres de mobilitat sostenible, construir la zona esportiva pendent 
al carrer Molí, millorar les instal·lacions del camp de futbol del Torrent del Bosc, 
construir el poliesportiu de Canyelles i construir la pista poliesportiva del Turó de la 
Peira; i a Sant Andreu, construir el centre educatiu i esportiu del carrer Potosí. 

Clou mostrant-se disposat a cercar el consens per tirar endavant totes aquestes 
intervencions al més aviat possible. 

 
La Sra. Esteller agraeix la presentació de la Sra. Carranza i, tot seguit, 

assenyala la necessitat d’aclarir un mapa amb la xarxa bàsica i la complementària. 
Coincideix amb la Sra. Fandos que Barcelona té uns equipaments esportius de 
molta qualitat, però admet que n’hi ha molts i que cal fer-ne un bon manteniment 
perquè estiguin en condicions. En aquest sentit, demana que s’aclareixin les 
prioritats d’inversió dels 5 milions d’euros a què s’ha fet referència. 

A continuació, recorda que en el mandat anterior el Grup Municipal del PP, quan 
arribava a un acord amb el Govern per fer inversions, considerava prioritaris el 
manteniment i la construcció de pavellons als districtes que no en tenien, per tant 
celebra que es materialitzin els d’Energia i Canyelles, així com la construcció del 
camp de rugbi, també una prioritat per al Grup del PP. 

Pel que fa al velòdrom i la segona fase d’Horta, opina que només falten alguns 
tràmits i insta a finalitzar el projecte per poder arribar a temps per a les colònies 
d’estiu.  

D’altra banda, demana les prioritats i el calendari d’inversions d’altres projectes 
(poliesportiu de l’Energia, piscines Sant Jordi, camp de futbol Narcís Sala, 
poliesportiu del Turó de la Peira, CEM d’Horta). També demana com s’executaran 
moltes inversions ja programades i quan finalitzaran.  

Tanca la intervenció manifestant que són actuacions necessàries per equilibrar 
tot el territori dins la ciutat. 
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La Sra. Rovira, a diferència d’altres grups municipals, denuncia el gran dèficit 
d’instal·lacions esportives a Barcelona i subratlla que molts clubs de la ciutat tenen 
problemes per trobar instal·lacions, sobretot en l’àmbit públic, per realitzar 
diferents pràctiques esportives. 

En opinió seva, l’esport ha de ser accessible per a tothom i cal treballar en 
aquesta línia. Per això, celebra que en alguns casos sigui així. 

A continuació, manifesta que amb els governs de CiU i del PSC i ICV-EUiA ha 
faltat suport a l’esport de base mentre es destinaven partides molt importants a 
grans esdeveniments com el Trofeu Comte de Godó, el Mundial de Bàsquet, el golf 
o la vela. Confiava que aquesta perspectiva canviaria, però segons una entrevista 
a la comissionada d’Esports a El País, els propers anys a Barcelona s’organitzaran 
diferents esdeveniments internacionals, com el campionat europeu de waterpolo 
(amb un pressupost d’entre 5 i 6 milions, dels quals l’Ajuntament n’assumirà 3,9) 
o els Roller Games (amb un pressupost de 3,3 milions, dels quals l’Ajuntament 
n’assumirà 1,1). Demana quantes instal·lacions o millores es podrien fer només 
amb els 7,2 milions d’euros d’aquests dos esdeveniments que no promouen 
l’esport de base, i planteja fins a quin punt l’Ajuntament ha d’aportar finançament 
a aquest tipus d’esdeveniments si es vol reforçar una altra política esportiva. 

Per acabar, demana quin pressupost hi ha per al 2016, quanta gent afectarà, si 
es preveu algun pla perquè els cubs utilitzin les instal·lacions escolars i si es 
preveu algun pla d’inversions per millorar-les. 

 
La Sra. Ortiz cedeix la paraula a la Sra. Carranza. 
 
La Sra. Carranza es mostra disposada a respondre totes les qüestions en 

qualsevol moment, ja que ara no disposa del temps suficient per fer-ho. 
Tot seguit, aclareix que la política esportiva té tres parts: les instal·lacions, la 

promoció esportiva i els grans esdeveniments. Reconeix que cal arribar a un 
equilibri i subratlla que l’esport de proximitat i l’accessibilitat a l’esport són 
prioritaris. Tanmateix, creu que cal trobar l’espai i els arguments de cada bloc de 
la política esportiva de Barcelona. 

 
Dit això, agraeix a tots els grups municipals les seves aportacions i es 

compromet a informar els grups quan el pla d’actuacions estigui acabat perquè no 
quedi res al calaix. 

 
El Sr. Puigcorbé agraeix el consens de tots els grups municipals. 
 
Es dóna per tractada. 
 

III) Propostes a dictaminar 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d’acord 
 

IV) Part decisòria / Executiva 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d’acord 
c) Proposicions 
 

V) Part d’impuls i control 
 
a) Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal CIU: 
 
4. La Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports insta al Govern Municipal a 

que presenti un projecte d’adquisició del Taller Masriera i la seva utilització per 
establir un equipament cultural de referència a la ciutat. 
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La Sra. Vila exposa que en el mandat anterior va sorgir l’oportunitat d’adquirir 

gratuïtament el Taller Masriera, un edifici singular de Josep Vilaseca. Amb l’entrada 
del Govern municipal de la Sra. Colau, però, aquest projecte d’adquisició es va 
paralitzar i es va perdre l’oportunitat d’adquirir un equipament que dinamitzaria i 
promocionaria més encara el barri de la Dreta de l’Eixample. Per això, presenta 
aquesta proposició, que compta amb el suport de la societat civil del barri de la 
Dreta de l’Eixample. En aquest punt, indica que s’ha entregat un text amb una 
esmena del PSC i es mostra disposada a acceptar l’esmena que ERC farà de viva 
veu. 

 
La Sra. Barceló es mostra favorable a la proposició. 
Recorda el que La Vanguardia deia el 1884 sobre la inauguració del taller dels 

germans Masriera: «Ahí están representadas todas las épocas, todas las 
civilizaciones, todos los gustos artísticos. En aquel santuario de las artes siente uno 
elevado su espíritu a las regiones ideales de lo bello y estético, y se queda en la 
contemplación sostenida de aquellas preciosidades». Assenyala que aquests 
criteris haurien de guiar la reforma del Taller Masriera i garantir la representació de 
les múltiples sensibilitats artístiques de la ciutat, tot refermant la neutralitat 
ideològica que tota cultura necessita. 

Pel que fa a la recuperació de l’espai, suggereix que caldria replantejar-se si es 
volen més metres i mantenir les noves construccions, tot traint l’esperit de la 
construcció, o bé recuperar la monumentalitat d’aquest edifici catalogat. Per poder 
parlar-ne amb criteri, demana que el Govern municipal expliqui de què ha parlat 
amb la Fundació Pere Relats, propietària de l’edifici, ja que aquesta pensava 
negociar un acord de permuta amb un fons d’inversió que compraria l’edifici si 
podia afegir 5.000m2 a l’hotel de la torre Deutsche Bank de la Diagonal. 

 
El Sr. Puigcorbé llegeix l’esmena: «Que el Govern municipal es comprometi a 

adquirir l’edifici de l’antic Taller Masriera, ubicat al número 70-72 del carrer Bailèn, 
per transformar-lo en un equipament cultural vinculat a les arts escèniques i al 
teatre, amb la voluntat de generar sinergies a la zona 11, fent créixer l’àrea 
creativa de la Dreta de l’Eixample». 

Tot seguit, explica que el Taller Masriera és un edifici neoclàssic construït el 
1882 per Josep Vilaseca que originalment va acollir el taller de pintura i escultura 
dels germans Masriera i que fou dissenyat amb la intenció d’erigir un temple de 
l’art al cor de Barcelona. Tot i que la seva funció principal era la d’obrador 
d’orfebreria i estudi d’art, va anar adquirint un caràcter multidisciplinari: acollia 
una col·lecció privada de pintures, escultures i joieria, i es va convertir en un espai 
de trobada i de tertúlia d’artistes i, ocasionalment, en sala de concerts i teatre. 
Aquesta vessant artística va arribar a ser tan important que Lluís Masriera va 
fundar una companyia de teatre amateur i hi va muntar la seva sala de teatre. El 
1932 el local es va transformar en la sala de teatre Studium, on Federico García 
Lorca va llegir per primer cop Doña Rosita la soltera o El lenguaje de las flores. 
Afegeix que el teatre va estar actiu fins al 1951 i que posteriorment va acollir la 
residència d’una congregació religiosa fins al 2009. Dit això, comenta que, 
d’aquella sala de teatre, en queden les butaques, l’escenari, alguna decoració 
general i les parets del vestíbul. 

Tot seguit, expressa el seu suport a la proposició i insta l’Ajuntament a adquirir 
el Taller Masriera i a convertir-lo en un equipament cultural de referència a la 
ciutat, tal com es va aprovar per unanimitat en el darrer Plenari del Districte de 
l’Eixample i tal com reivindiquen des de fa molt temps diverses entitats culturals, 
especialment les destacades en l’àmbit de les arts escèniques, del barri de la Dreta 
de l’Eixample. 

Clou la intervenció insistint que es recuperi l’edifici i es destini a equipament 
cultural vinculat a les arts escèniques amb la voluntat de generar sinèrgies a la 
zona i impulsar l’àrea creativa de la Dreta de l’Eixample. 

 
El Sr. Mòdol comenta que han transaccionat la proposta per tal que s’analitzi bé 

la viabilitat tècnica i econòmica d’aquesta adquisició. Lamenta que l’operació del 
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Deutsche Bank quedés en no-res perquè, a parer seu, tenia un component positiu 
per a la ciutat: l’adquisició de l’equipament i l’ajuda als Lluïsos de Gràcia perquè 
acabessin de construir el seu equipament. 

Tanmateix, expressa les seves reserves pel que fa, sobretot, a l’estat de 
manteniment de l’edifici, no tant pel que fa al preu, que és d’aproximadament 10 o 
11 milions d’euros. Assegura que una primera valoració sobre la rehabilitació de 
l’espai es tradueix en uns pressupostos desorbitats. Per això demana que s’estudiïn 
a fons tant la possibilitat de l’adquisició com la viabilitat econòmica. En aquest 
sentit, recorda el Teatre Arnau, que es va comprar fa anys per 2 milions d’euros 
però encara no té destí decidit per la dificultat de la inversió. 

Insisteix que l’edifici està en molt mal estat de manteniment, excepte algunes 
parts que caldria enderrocar si es fes algun tipus d’intervenció, i que, per tant, es 
tracta d’un projecte complex. Per això, dóna suport a la realització de l’estudi, però 
demana que es valori l’estat en què es troba. 

 
La Sra. Esteller es mostra d’acord que el Taller Masriera sigui un equipament per 

a la ciutat i recorda que precisament per això va donar suport a la transferència de 
sostre del Deutsche Bank el mandat anterior. Assegura que la ciutat hi guanyava, 
gràcies a la transmissió gratuïta del Taller Masriera a l’Ajuntament i els Lluïsos de 
Gràcia. 

Dit això, es mostra favorable a fer un estudi de viabilitat per veure quin ús es 
pot donar a l’equipament. A més, ateses la trajectòria del taller i la mancança 
d’equipaments per a arts escèniques a Barcelona, creu encertat que es pugui fer 
un equipament d’aquest tipus en aquest indret emblemàtic, tal com proposa el 
Grup Municipal d’ERC. 

Per acabar, retreu al Govern municipal actual que prengui decisions 
unilateralment sense tenir en compte les conseqüències per a la ciutat. Argumenta 
que gràcies a l’acord del mandat anterior, la fundació hauria cobrat 8,8 milions 
d’euros i la ciutat hauria obtingut l’equipament de franc, mentre que ara l’ha 
d’adquirir, despesa que s’afegeix al cost de rehabilitació i condicionament. 

 
La Sra. Rovira assenyala que l’acord del Govern anterior per fer un hotel en una 

part de l’edifici es va paralitzar en la comissió del 18 de novembre. 
Manifesta que aquests espais han de ser públics, de creació d’equipaments 

municipals, amb llibertat total d’acció cultural. Per això valora positivament que 
aquest espai es dediqui al desenvolupament cultural de la ciutat. 

Tanmateix, com que el seu grup no entén per què es vol tornar a tirar aquest 
tema endavant tenint en compte el primer posicionament del Grup Municipal de 
CiU, adverteix que s’abstindran fins a saber la posició del Govern i l’informe de 
l’Ajuntament. 

 
La Sra. Pérez cedeix la paraula a la Sra. Sureda. 
 
La Sra. Sureda recorda que en el Consell Plenari del Districte de l’Eixample del 3 

de març el Govern municipal va votar a favor d’una proposició presentada pel Grup 
Municipal de CiU que deia: «Que el Govern del Districte treballi per arribar a un 
acord amb l’actual propietari de l’antic Taller Masriera». A més, assenyala que en 
la proposta del PAD del districte de l’Eixample ja figura l’adquisició del Taller 
Masriera i el seu ús com a equipament cultural. 

Per això expressa la voluntat de Cultura de coordinar-se amb el Districte de 
l’Eixample per adquirir l’edifici després que s’hagi desvinculat d’una operació 
urbanística estranya. Tot seguit, es compromet a explicar l’estat de la qüestió el 
més aviat possible. 

Quant als usos, avisa que es treballarà amb els veïns i veïnes i també amb els 
grups municipals per decidir-ne els continguts, tal com es fa amb altres 
equipaments. 

 
La Sra. Vila dóna les gràcies als grups que han donat suport a la proposició i 

apunta que la majoria de grups es mostra crític amb el fet que alguns grans 
projectes de mandats anteriors quedin aturats perquè cal revisar-los. Tot seguit, 
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lamenta l’abstenció del Grup Municipal de la CUP i es mostra sorpresa perquè es 
tracta d’una abstenció a la cultura de proximitat i a la promoció de la creativitat 
lliure i independent. 

Compadeix la comissionada de Cultura perquè la política de paràlisi afecta tant 
les polítiques culturals de la ciutat com la disponibilitat de les infraestructures 
necessàries perquè hi hagi creativitat i es promocionin la cultura i les iniciatives 
ciutadanes. 

Tot seguit, lamenta que per enèsima vegada no hi hagi el regidor de Cultura per 
respondre o escoltar una proposició que compta amb el suport de gairebé tots els 
grups municipals, ni tampoc el regidor de l’Eixample, a qui interessa especialment 
guanyar un nou equipament en el seu territori. 

Dit això, es mostra favorable a iniciar un procés de participació, ja que, més 
enllà d’un espai escènic, poden sorgir altres projectes. També demana que s’iniciïn 
les converses amb la propietat i es comencin a fer els estudis de viabilitat tècnica i 
econòmica. A més, assegura que no hi ha risc que acabi sent un edifici tancat com 
el Teatre Arnau, perquè al darrere hi ha un projecte de dinamització cultural de la 
societat civil i, per tant, molt interès perquè tiri endavant. 

 
La Sra. Barceló hi vota a favor. 
Creu que és molt important valorar el projecte i decidir si se’n recupera la 

monumentalitat o es fa un altre tipus d’intervenció arquitectònica. A més, demana 
a la Sra. Sureda que informi la Comissió sobre el cost de la rehabilitació. 

 
El Sr. Puigcorbé es mostra a favor que sigui un equipament cultural, però 

demana que es tingui en compte que també sigui un local d’arts escèniques, com 
ja ho fa una plataforma de veïns i diferents entitats, com Òmnium Cultural. 

Expressa sorpresa perquè el Sr. Mòdol demana un estudi però alhora ja afirma 
que l’adquisició i les obres de rehabilitació tenen un preu desorbitat. Li demana, 
doncs, que retiri aquestes paraules, tenint en compte que l’estudi encara s’ha de 
fer. 

 
El Sr. Mòdol respon que quan va a veure un edifici sap quant costa rehabilitar-

lo, perquè és la seva professió. Afegeix que l’adquisició de l’edifici costa 
aproximadament 10 milions d’euros i que la reforma rondaria els 25 o 30 milions 
d’euros. Per això demana al Govern que faci un estudi de viabilitat en profunditat. 

Pel que fa a l’esmena in voce, comenta que, si s’ha de prefigurar l’ús de l’edifici 
sense el consens del districte, s’abstindrà. 

 
La Sra. Esteller demana que, ja que es fa l’estudi de viabilitat, s’informi del cost 

que ha de suposar la rehabilitació de l’edifici, uns diners que en opinió seva 
l’Ajuntament es podria haver estalviat si s’hagués fet l’operació planificada. En 
aquest sentit, insisteix que el Govern municipal pren decisions que perjudiquen 
tothom. 

D’altra banda, pregunta si l’esmena del Grup Municipal d’ERC queda incorporada 
al text. Aclareix que votaran a favor de la proposició en ambdós casos, però creu 
que les arts escèniques no han d’ocupar tot l’edifici i que l’estudi ha de preveure 
les diferents possibilitats d’ús. 

 
La Sra. Pérez cedeix la paraula a la Sra. Sureda. 
 
La Sra. Sureda demana què s’està votant exactament. Si es vota per començar 

a treballar per adquirir l’edifici i iniciar un procés participatiu, hi votarà a favor, 
però que si es vota adquirir l’edifici i dedicar-lo a les arts escèniques, s’abstindrà. 

 
La Sra. Vila llegeix el text afegint-hi l’esmena del Grup Municipal d’ERC perquè 

quedi més clar: «La Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports insta el Govern 
municipal que presenti un projecte de adquisició del Taller Masriera on es prevegi 
la seva viabilitat tècnica i econòmica per a la seva utilització per establir un 
equipament cultural a la ciutat vinculat a les arts escèniques i al teatre amb la 
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voluntat de generar sinergies amb la zona 11, fent créixer l’àrea creativa de la 
Dreta de l’Eixample». 

 
La Sra. Pérez hi vota a favor. 
 
El Sr. Mòdol adverteix que en la propera comissió presentarà una esmena a la 

proposició. Tot seguit, la Sra. Andrés hi vota a favor. 
 
La Sra. Fandos també vota a favor d’aquesta proposició i adverteix que en faran 

un seguiment. 
 
La Sra. Perez expressa el vot favorable de Barcelona En Comú, la Sra. Fandos 

expressa el vot favorable de CIU, la Sra. Barceló expressa el vot favorable de 
Ciutadans, el Sr. Puigcorbé expressa el vot favorable d’ERC, la Sra. Andrés 
expressa el vot favorable del PSC, la Sra. Esteller expressa el vot favorable del PP i 
la Sra. Rovira expressa l’abstenció de la CUP. S’aprova amb el redactat següent: 

 
La Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports insta el Govern municipal que 

presenti un projecte de adquisició del Taller Masriera on es prevegi la seva 
viabilitat tècnica i econòmica per a la seva utilització per establir un equipament 
cultural a la ciutat vinculat a les arts escèniques i al teatre amb la voluntat de 
generar sinergies amb la zona 11, fent créixer l’àrea creativa de la Dreta de 
l’Eixample. 

 
Del Grup Municipal Ciutadans: 
 
5. La Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports acorda la creació d’una Taula 

de Treball sobre l’addicció a les noves tecnologies i xarxes socials, amb l’objectiu 
de determinar un pla d’acció de prevenció i intervenció en nens i adolescents 
davant d’aquestes conductes. En aquesta Taula, creiem necessari que participin els 
tècnics, experts, entitats i els diferents Grups Municipals. 

 
La Sra. Barceló indica que el Govern va fer una esmena al text i que el Grup 

Municipal de Ciutadans l’ha acceptat. 
Tot seguit, exposa que les noves tecnologies i les xarxes socials són eines per a 

la comunicació interpersonal i que l’ús d’Internet està cada cop més difós. Tot i 
reconèixer que són eines que milloren el dia a dia, adverteix que el seu ús amb 
finalitats recreatives excessives i persistents pot conduir a l’addicció. 

A continuació, assenyala que el 2014 el 93,8% dels nens i nenes del país 
utilitzava l’ordinador, el 92% feia ús d’Internet i el 63,5% disposava de telèfon 
mòbil. En aquest punt, destaca la importància de diferenciar entre ús i abús. En 
aquest sentit, constata que l’element essencial dels trastorns addictius és la falta 
de control de la persona afectada, i que les persones que pateixen addiccions a 
Internet o a les xarxes socials passen temps de connexió molt prolongats que els 
poden fer descuidar altres àrees importants. 

Explica, també, que hi ha antecedents que poden ser factors de risc d’aquest 
tipus d’addiccions i destaca que el manual del DSM-5 inclou per primera vegada 
trastorns no relacionats amb substàncies i preveu la possibilitat d’incloure altres 
addiccions sense abús de substàncies. Dit això, assenyala que els adolescents són 
un grup de risc d’aquest tipus d’addicció, ja que tenen tendència a buscar 
sensacions noves, solen ser els que més es connecten a Internet i són els que 
estan més familiaritzats amb les noves tecnologies. 

També fa referència a un estudi sobre conductes patològiques a Internet 
realitzat per l’ONG Protégeles, segons el qual el 21,3% dels joves està en risc de 
desenvolupar una addicció a les noves tecnologies i el 15% ja té aquest problema. 
Afegeix que a Catalunya les consultes d’adolescents amb problemes d’addicció als 
videojocs en línia s’han triplicat en cinc anys. Segons els especialistes, els afectats 
són joves d’entre 14 i 18 anys amb problemes associats, com ara trastorns de 
conducta de personalitat o depressió. Aclareix que els joves amb aquesta 
tendència estan pendents no només dels jocs, sinó també dels xats, els grups 
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socials o el que fan els seus coneguts, i tenen la necessitat d’estar contínuament 
atents per sentir-se part del grup. 

Dit això, assenyala que el Ministeri de Sanitat encara no inclou en els seus 
estudis les tecnoaddiccions, tot i que aproximadament un 10% dels joves fan un ús 
abusiu d’Internet, el mòbil i les xarxes socials. D’altra banda, comenta que 
l’Organització Mundial de la Salut reconeix que una de cada quatre persones pateix 
un trastorn de conducta relacionat amb addiccions sense substàncies i que la Unió 
Europea fa recomanacions per a un ús segur d’Internet. 

Tot seguit, destaca la importància no només de prevenir l’addicció a les 
tecnologies, sinó també garantir-ne un ús adequat, especialment per part dels 
menors. Assenyala que tenir habilitats socials, capacitat crítica, autonomia, 
autoestima i tolerància a la frustració pot ajudar a fer un bon ús d’Internet i de les 
xarxes socials i comenta que tot això es pot treballar als centres educatius a través 
de tallers preventius. 

Un cop exposat tot això, formula la proposició amb l’esmena: «incorporar 
l’abordatge sobre l’addicció a les noves tecnologies i xarxes socials en nens i 
adolescents tant a la Taula de Salut Mental, que té l’objectiu d’establir el Pla de 
salut mental de la ciutat de Barcelona, com en el procés d’avaluació del Pla d’acció 
de drogues 2016 i en la definició del nou pla 2007-2020 en el marc del grup de 
drogues de l’Ajuntament. Igual que en altres tipus d’addiccions, creiem necessari 
que hi participin els tècnics, experts, entitats i els diferents grups municipals». 

 
La Sra. Homs hi vota a favor. 
Al seu parer, es podria aprofitar la Taula de Drogues, un espai on es tracten 

diferents addiccions, i demana que es faci un treball interinstitucional, ja que la 
Diputació també està treballant en aquest fenomen. 

Quant a contingut, comenta que la proposició es refereix bàsicament de nens i 
adolescents, però que també es pot traslladar als adults. Afegeix que és un 
problema present del qual es desconeixen les conseqüències i per això considera 
que cal parlar de prevenció i incorporar-ho a totes les situacions i tots els debats 
possibles. 

Finalment, mostra satisfacció pel fet que s’hagi presentat aquesta iniciativa. 
 
La Sra. Benedí coincideix que les noves tecnologies s’han convertit en una eina 

útil i imprescindible, i que han representat un gran progrés en la manera de 
comunicar-nos i informar-nos, però reconeix que l’ús inadequat pot tenir 
repercussions negatives. Per això, creu que cal trobar un punt d’equilibri i seny 
entre la manca d’estímuls i la saturació. 

Recorda que el Grup Municipal d’ERC sempre ha prioritzat l’atenció i la protecció 
de la infància i la joventut, col·lectius especialment fràgils. Assenyala que en 
l’adolescència, els mòbils i les xarxes socials en alguns casos poden derivar en un 
aïllament del món real i que els experts en addiccions alerten que en els últims 
temps el nombre de joves d’entre 12 i 17 anys que hi estan enganxats s’ha 
multiplicat. A més, descriu els addictes com a joves introvertits i adverteix que el 
fracàs escolar és un dels principals senyals d’alarma. També alerta que molts joves 
ho consideren un problema, però no ho poden deixar perquè s’hi senten a gust. 

A continuació, explica que els experts reconeixen que detectar aquesta addicció 
social és difícil i exigeix molta implicació de l’entorn, i comenta que el servei de 
psiquiatria infantojuvenil de l’Hospital Clínic assenyala alguns indicadors de 
l’addicció: l’addicte augmenta el temps d’exposició a les xarxes socials, Internet o 
els videojocs, i quan no està immers en aquesta activitat té abstinència i apareixen 
la insatisfacció i la disconformitat. 

Opina, doncs, que cal actuar sobre les patologies addictives a través de la 
planificació de serveis adreçats als joves i de la sensibilització de la ciutadania. A 
més, considera que cal potenciar la integració dels serveis d’atenció a les 
addiccions amb els hospitals, l’atenció primària i els serveis de salut mental, a més 
de millorar la coordinació dels serveis d’atenció a les addiccions amb els serveis 
socials, millorar-ne els circuits, establir criteris i articular taules de gestió. 
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La Sra. Andrés coincideix que les xarxes socials i les noves tecnologies es poden 
convertir en un problema personal, però creu que el tema s’ha de situar en un lloc 
raonable. 

Tot seguit, exposa que és important abordar aquesta addicció a la Taula de 
Salut Mental, però opina que, més que el tractament reactiu, el més interessant és 
la prevenció. Al seu parer, l’Ajuntament pot fer una gran feina amb l’establiment 
d’espais relacionals per a infants i joves. Per això considera que és important posar 
en marxa aquesta mesura en una taula de treball o un espai ja existent, com el 
Consell de Salut, i treballar per oferir alternatives d’oci, esbarjo i relació als joves 

Per tancar, expressa el vot favorable del seu grup. 
 
La Sra. Esteller expressa preocupació per l’addicció a les noves tecnologies. 

Recorda que fa anys el Grup Municipal del PP ja va presentar una proposta en 
aquesta línia. Reconeix, però, que aquesta addicció s’ha anat intensificant. 

Tot seguit, assenyala que en la legislatura anterior, el Congrés dels Diputats va 
elaborar una ponència per veure com es pot incidir amb diferents plans socials i 
sanitaris per tal que l’ús de les noves tecnologies sigui un complement positiu. 

Creu que és bo que es pugui incidir en aquests comportaments a través dels 
canals disponibles a la ciutat pel que fa a les addiccions, com el Pla de drogues i el 
de salut mental. També considera convenient que els pares tinguin unes pautes 
per identificar l’addicció. 

Per acabar, assenyala que entre un 15% i un 20% dels joves de Catalunya pot 
patir aquesta addicció i destaca la importància d’actuar a temps. Per tot això, vota 
a favor de la proposició. 

 
La Sra. Rovira opina que el treball sobre les addiccions en les noves tecnologies 

ha de partir d’una reflexió més enllà d’aquesta proposició. En aquest sentit, 
assenyala que la CUP Capgirem Barcelona va intentar articular aquesta reflexió a 
través del Congrés de Sobirania Tecnològica i es mostra convençuda que 
l’Ajuntament hauria de potenciar aquesta mena d’espais de reflexió i decisió, ja 
que s’està fent un ús abusiu de la participació a través de les xarxes socials. 

A parer seu, les noves tecnologies han de servir per apoderar i connectar la 
gent, però subratlla que actualment hi ha una divisió de classe pel que fa a l’accés 
a les noves tecnologies, un tema sobre el qual caldria reflexionar. 

Opina que aquest tipus d’addiccions són producte d’una societat capitalista que 
va a la immediatesa de les coses i també d’una societat patriarcal, ja que sovint 
les noves tecnologies serveixen per desenvolupar actituds i referents masclistes 
que s’utilitzen a les xarxes. En aquest punt, aprofita per saludar les feministes que 
el dia anterior van fer un escrache a una persona que a través de les xarxes socials 
difonia misogínia. 

Dit això, tot i que entén que l’addicció es treballi a través de la Taula de Salut 
Mental perquè es tracta d’un trastorn de salut mental, demana que també es 
treballi conjuntament amb els col·lectius més propers a aquestes addiccions 
(joves, feministes, infants i professorat) per abordar el tema d’una manera 
integral. 

Clou la intervenció votant a favor de la proposició. 
 
La Sra. Ortiz cedeix la paraula a la Sra. Tarafa, comissionada de Salut. 
 
La Sra. Tarafa indica que és un tema que cal diagnosticar bé per fer-ne un bon 

abordatge. Explica que des de l’Àgència, l’any 2008 ja es van afegir preguntes a 
l’enquesta FRESC (que mesura factors de risc en escolars i alumnes de secundària) 
per mesurar la diferència entre l’ús i l’abús de les noves tecnologies. Afegeix que la 
darrera enquesta és del 2012 i que ara ja es prepara la del 2016. Per tant, aviat 
disposaran de noves dades. 

En opinió seva, una taula específica per al tema de les noves tecnologies no té 
gaire sentit, perquè ja es disposa d’altres espais, com la Taula de Salut Mental, 
amb especial èmfasi en joves i adolescents, l’avaluació del Pla de drogues i 
addiccions, i la generació del nou Pla de drogues 2017-2020. A més, hi ha altres 
espais, des de «Salut als barris» fins als programes de prevenció en escoles, en 
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què es pot treballar aquesta qüestió juntament amb els CAP, els agents de salut 
comunitària i les entitats que treballen en aquests temes. 

Així doncs, expressa el vot favorable de la seva formació. 
 
La Sra. Barceló agraeix les aportacions i la sensibilitat de tots els grups 

municipals. 
 
La Sra. Ortiz expressa el vot favorable de Barcelona En Comú, la Sra. Homs 

expressa el vot favorable de CIU, la Sra. Barceló expressa el vot favorable de 
Ciutadans, la Sra. Benedí expressa el vot favorable d’ERC, la Sra. Andrés expressa 
el vot favorable del PSC, la Sra. Esteller expressa el vot favorable del PP i la Sra. 
Rovira expressa el vot favorable de la CUP. S’aprova amb el redactat següent: 

 
La Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports acorda incorporar l’abordatge 

sobre l’addicció a noves tecnologies i xarxes socials en nens i adolescents tant a 
Taula de Salut Mental, que el seu objectiu és establir el Pla de Salut Mental de la 
ciutat de Barcelona, com en el procés d’avaluació del Pla d’acció de Drogues 2016 i 
definició del nou Pla 2017-2020 en el marc del Grup de Drogues de l’Ajuntament. 
Igual que en un altre tipus d’addiccions creiem necessari que participin els tècnics, 
experts, entitats i els diferents Grups Municipals. 

 
Del Grup Municipal ERC: 
 
6. La Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports acorda: Declarar Barcelona 

Ciutat amiga de les persones amb TEA i impulsar un programa de suport que 
contempli: 1. Que totes les persones amb TEA disposin de la "Targeta Cuida’m" 
com a mereixedora d’una atenció especial. Unificar el tipus de teràpia ofertada pels 
CSMIJ. 2. Engegar campanyes amb alta repercussió mediàtica als mitjans 
audiovisuals i d’altres alhora que es potencia la formació en aquest sentit a tot el 
personal que depengui de l’Ajuntament de Barcelona. 3.- Dissenyar un programa 
amb suport específic per a la inserció laboral per a persones amb TEA. 4. Fomentar 
l’oci dirigit específicament a les persones amb TEA i les seves famílies, com per 
exemple: oferir espais municipals a les associacions per tal que puguin fer teràpies 
i oci sense incrementar la càrrega econòmica a les famílies amb algun membre 
amb TEA; impulsar sessions a cinemes i teatres que siguin amigables amb 
l’autisme; promoure casals d’estiu i colònies amb suport específic per atendre les 
necessitats dels nois i noies amb TEA; habilitar zones de descans aïllades als 
museus, exposicions o fires, etc. 5. Que l’Ajuntament de Barcelona conjuntament 
amb TMB, estudiï promoure la Targeta Rosa unificada per a tota l’àrea 
metropolitana a les persones amb TEA de manera universal i gratuïta. 

 
La Sra. Benedí, primer de tot, agraeix les esmenes del Govern per millorar la 

proposició. 
Tot seguit, explica que el trastorn de l’espectre autista (TEA) inclou l’autisme de 

Kanner, la síndrome d’Asperger, els trastorns generalitzats del desenvolupament 
(TGD), l’autisme lleu i l’autisme del funcionament. Afegeix que el TEA és 
permanent i que les persones amb TEA són ciutadans i ciutadanes de ple dret 
especialment vulnerables. Per això, cal garantir els suports necessaris en tots els 
àmbits per a la seva inclusió educativa, laboral i social, a fi que esdevinguin 
persones autònomes i productives. 

Comenta que altres ciutats, com Nova York, Los Angeles, Chicago, Cleveland, 
Filadèlfia, Boston, Seattle o Bristol, ja són considerades «amigues» de les persones 
amb TEA. 

Afegeix que les persones amb TEA no tenen cap senyal extern que permeti 
identificar-les, per això subratlla la importància que les campanyes de 
conscienciació siguin entenedores, clares i sostingudes en el temps. També 
assenyala que les persones amb TEA necessiten un suport específic per garantir-
los la màxima autonomia possible en la vida adulta, com també espais de descans 
aïllat, ja que se sobresaturen per la quantitat i la intensitat d’estímuls. 
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Al seu parer, Barcelona, que ja és una capital referent en molts aspectes, també 
pot ser una ciutat amigable amb les persones afectades, les seves famílies i el seu 
entorn, que accepti la diversitat i dugui a terme accions i projectes que afavoreixin 
la integració de les persones amb TEA. 

 
Per això, demana que Barcelona es declari ciutat amiga de les persones amb 

TEA mitjançant un programa de suport que prevegi que aquestes persones 
disposin de la targeta «Cuida’m» com a mereixedores d’una atenció especial en 
l’àmbit sanitari. També demana que s’unifiqui el tipus de teràpia oferta als CSMIJ. 

Pel que fa a la sensibilització, proposa engegar campanyes amb una alta 
repercussió mediàtica i formació a tot el personal que depengui de l’Ajuntament 
perquè sàpiga reconduir les persones amb TEA que es puguin trobar en una 
situació de bloqueig a la via pública o en dependències municipals. 

Quant a la inserció laboral, suggereix que es reforcin els programes de suport 
específic per a persones amb TEA. 

En l’àmbit de l’oci, proposa oferir espais municipals a les associacions perquè 
puguin fer teràpies i oci sense incrementar la càrrega econòmica a les famílies amb 
algun membre amb TEA; sessions amigables amb l’autisme a cinemes i teatres; 
habilitar espais en equipaments municipals per permetre el seu aïllament, i casals 
d’estiu i colònies amb suport específic per atendre les necessitats de les persones 
amb TEA. 

Per acabar, també suggereix que l’Ajuntament i TMB estudiïn promoure la 
targeta rosa unificada per al transport a tota l’àrea metropolitana de manera 
universal o amb tarifació social i compatible amb la targeta de transport de 
Ferrocarrils de la Generalitat. 

 
La Sra. Homs accepta la transacció del Govern, perquè reconeix la feina feta fins 

ara amb el CSMIJ i altres accions dutes a terme. Dit això, assenyala la manca de 
recursos per a la salut mental en general, i no només en el cas de les persones 
amb TEA. En aquest sentit, demana que es faci una reflexió més generalitzada pel 
que fa a la salut mental. 

Reconeix que l’Ajuntament ha posat recursos i voluntat per debatre i valora 
positivament que hi hagi la Taula de Salut Mental, que inclou algunes entitats 
interessants. 

Pel que fa al punt 4 de la proposició, valora positivament la part inclusiva en el 
tractament d’aquests trastorns. 

Dit això, expressa el vot favorable del seu grup. 
 
La Sra. Barceló lloa la proposta perquè intenta donar visibilitat a un col·lectiu 

encara invisible i en conseqüència li donaran suport. Tot seguit, assenyala que el 
2014 un de cada 62 infants patia TEA a Catalunya i que els descobriments 
científics han permès comprendre millor l’autisme, ara inclòs en una categoria més 
àmplia dels trastorns del neurodesenvolupament i anomenat «trastorn de 
l’espectre autista». 

Explica que les persones amb TEA tenen dificultats persistents en la comunicació 
i la interacció socials, i que presenten patrons repetitius i restringits de conductes, 
activitats i interessos, i a vegades fins i tot autolesions i agressions als altres. 
Assenyala que les famílies han d’aprendre a comunicar-se d’una manera específica 
amb els seus fills i les seves filles. En aquest sentit, recomana el documental El 
laberinto autista, en què es mostra com és la vida de les famílies amb un infant 
autista. 

Creu que les administracions públiques s’han d’aproximar a les necessitats 
d’aquestes persones i de totes les que pateixen alguna diversitat funcional o 
trastorn mental. Opina que la ignorància i la falta de recursos per ajudar a cobrir 
les necessitats d’aquestes persones són una tragèdia i, en aquesta línia, recorda 
que fa anys es va parlar de la possibilitat que Barcelona tingués un centre de 
referència de TEA als terrenys de la Model. Així, reclama equipaments públics a la 
ciutat perquè aquestes persones, sota supervisió sanitària, puguin fer activitats 
que contribueixin al seu benestar. 
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També es mostra totalment favorable a la campanya de sensibilització, que a 
parer seu és imprescindible perquè la diferència no sigui motiu d’exclusió, i insta a 
avançar cap al respecte i la comprensió de les persones que perceben, senten i 
comuniquen les seves emocions d’una manera singular. 

 
La Sra. Andrés també dóna suport a la proposició i subratlla que el TEA és un 

trastorn permanent i que les persones que el pateixen són ciutadans de ple dret, 
un dret que cal abordar de manera integral, atès que cada etapa de la vida 
requereix un tractament adequat. En opinió seva, la Taula de Salut Mental i 
l’abordatge integral afavoriran la realitat de les persones amb TEA com a 
barcelonins i barcelonines. També valora positivament que aquestes persones 
puguin disposar de la targeta sanitària individual. 

Assenyala, però, que algunes institucions han deixat aquests persones sense 
cobertura per poder fer una vida independent. En aquest sentit, subratlla la 
necessitat que les persones amb TEA tinguin recursos en els casos en què no 
puguin accedir al mercat laboral i critica que l’Estat hagi suprimit els ajuts per a 
aquestes persones. 

Per tot això, creu que cal visualitzar aquestes persones a través d’una 
campanya, però també acompanyar-les al llarg de la vida i ser exigents amb la 
resta d’institucions. 

 
La Sra. Esteller expressa el vot favorable del seu grup i recorda que un de cada 

150 nens té TEA.  
Al seu parer, les persones amb TEA requereixen un tractament integral 

(detecció, diagnòstic, inserció laboral, vida quotidiana) i subratlla la importància 
que tant ells com les seves famílies disposin de l’acompanyament, la identificació i 
el tractament més idonis. Reclama una gran inclusió en tots els àmbits (social, 
educatiu, laboral, de la independència) i recorda que això requereix un tractament 
integral amb tots els factors que fan que una persona pugui ser autònoma. 

Finalment, valora positivament les mesures relatives a la targeta sanitària i la 
targeta rosa, i que s’elabori un model que respongui a les necessitats d’aquestes 
persones i les seves famílies. 

 
La Sra. Rovira vota a favor de la proposició i assenyala que la situació de 

discriminació que pateixen les famílies de les persones amb autisme exigeix 
mesures àmplies, integrals i inclusives que permetin el desenvolupament integral 
d’aquestes persones. Tot i que considera que les mesures proposades són 
insuficients, es mostra confiada que a la Taula de Salut Mental es continuarà 
treballant en mesures més concretes i àmplies que avancin cap a la inclusió real 
d’aquestes persones. 

També considera que el projecte «Amigues de les persones amb TEA» hauria 
d’estar assessorat per diferents perfils professionals (terapeutes i professionals 
dels centres de salut mental infantil i juvenil, dels centres de desenvolupament 
infantil i atenció precoç, de l’equip d’assessorament i orientació psicopedagògica i 
de la unitat especialitzada de Sant Joan de Déu), a més de les associacions per la 
inclusió de persones amb autisme. 

D’altra banda, assenyala la necessitat d’unificar la línia d’atenció del CSMIJ i tots 
els serveis públics perquè hi hagi coordinació i la resposta sigui integral. També 
creu que, a més del Consorci de Salut, caldria implicar-hi el Consorci d’Educació 
perquè ofereixi formacions a les mestres de les unitats de suport d’educació 
especial a fi que puguin donar una resposta inclusiva i assessorar amb encert. 
Lamenta que, malgrat els esforços del professorat i de les persones 
especialitzades, encara no es compleixin els objectius per assegurar la inclusió 
real. 

A més, opina que cal dissenyar programes concrets adaptats a les necessitats 
especials d’aquestes persones perquè puguin desenvolupar alguna línia acadèmica. 

Pel que fa a l’oci, subratlla que cal distingir entre oci i teràpia. Quant a la 
teràpia, opina que cal ampliar el nombre de locals amb lloguers baixos per a les 
associacions que acompanyen les persones amb autisme i que aquests locals 
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haurien d’estar adaptats a les necessitats de les teràpies. Per això, demana que hi 
hagi un diàleg constant amb l’Ajuntament. 

 
La Sra. Ortiz comparteix la necessitat d’ampliar les mesures i millorar l’atenció. 

Tanmateix, assenyala la necessitat de fer un abordatge de la salut mental des de 
la perspectiva d’una taula d’experts que derivi en mesures tant pel que fa a 
l’atenció des dels serveis municipals com a l’atenció sanitària. Indica que han 
presentat les esmenes en aquest sentit. Afegeix, també, que valoren positivament 
la mesura relativa a la targeta sanitària, ja que s’han fet proves pilot en el cas 
d’altres diagnòstics i han funcionat. Dit això, també comenta que l’Ajuntament no 
ha d’entrar a dir quina és la millor teràpia, però es mostra convençuda que les 
famílies han de poder millorar la seva capacitat de decisió. 

Pel que fa a la visibilitat, creu que ha de ser compatible amb la millora de la 
inclusió per a una bona atenció a la diversitat. Quant a l’oci, comenta que ja hi ha 
programes amb més mediació i es mostra favorable a incorporar l’atenció singular 
a aquest col·lectiu tenint en compte la demanda i treballant amb les entitats 
implicades. A més, comenta que es pot ajudar tant amb línies de subvencions com 
amb treball conjunt per facilitar l’accés a locals, i també donant suport a les 
activitats d’oci i lleure que ofereix Barcelona. 

Es mostra disposada a millorar l’atenció, a enfortir els programes existents i a 
revisar tot allò que no funciona tenint en compte la pluralitat de les entitats i 
celebra que s’hagi arribat a aquest consens. 

 
La Sra. Benedí agraeix el suport de tots els grups municipals i subratlla que un 

dels objectius de la proposició era donar visibilitat les persones amb TEA. Creu que 
ser una ciutat inclusiva es demostra, entre altres coses, amb actuacions com 
aquesta. 

 
La Sra. Ortiz expressa el vot favorable de Barcelona En Comú, la Sra. Homs 

expressa el vot favorable de CIU, la Sra. Barceló expressa el vot favorable de 
Ciutadans, la Sra. Benedí expressa el vot favorable d’ERC, la Sra. Andrés expressa 
el vot favorable del PSC, la Sra. Esteller expressa el vot favorable del PP i la Sra. 
Rovira expressa el vot favorable de la CUP. S’aprova amb el redactat següent: 

 
La Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports acorda: 1. Treballar d’acord amb 

la Taula de Salut Mental de Barcelona i en el marc del Consorci de Salut de 
Barcelona per què totes les persones amb TEA disposin de la "Targeta Cuida’m" 
com a mereixedores d’una atenció especial així com també millorar la seva atenció 
terapèutica i la capacitat de decidir de les seves famílies sobre l’atenció rebuda als 
CSMIJ. 2. Declarar Barcelona ciutat amiga de les persones amb TEA i promoure la 
visibilitat i reconeixement d’aquest col·lectiu, a l’hora que es potencia la formació i 
la sensibilització sobre aquest col·lectiu a tot el personal que depengui de 
l’Ajuntament de Barcelona. 3. Reforçar els programes d’inserció laboral de les 
persones amb TEA. 4. Reforçar l’oci i la cultura dirigida a específicament a les 
persones amb TEA i les seves famílies, com per exemple: continuar oferint espais 
municipals a les associacions per tal que puguin fer teràpies i oci sense 
incrementar la càrrega econòmica a les famílies amb algun membre amb TEA; 
impulsar sessions de cinema i teatres que siguin amigables amb l’autisme; 
promoure casal d’estiu i colònies amb suport específic per atendre les necessitats 
dels nois i noies amb TEA; estudiar habilitar zones de descans aïllades als museus, 
exposicions i fires, etc. 5. Que l’Ajuntament de Barcelona conjuntament amb TMB 
estudiï promoure la Targeta Rosa unificada per a tota l’àrea metropolitana a les 
persones amb TEA de manera universal i gratuïta. 

 
Del Grup Municipal PSC: 
 
7. La Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports acorda: Que el govern 

municipal presenti a la Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports, en el termini 
de dos mesos, un informe sobre l’estat de manteniment dels centres d’educació 
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públics de la ciutat així com les previsions per l’actual mandat d’actuacions de 
reforma, ampliació i millora (RAM) dels mateixos. 

 
La Sra. Andrés exposa que l’estatus de ciutat educadora implica dignificar els 

espais on creix i es projecta l’educació, ja que les condicions de les escoles parlen 
clarament de l’educació i del lloc que ocupa en les prioritats polítiques. 

Recorda que el 2008 l’Ajuntament va situar l’educació al centre de la política 
social. Afegeix que, a través del Consorci d’Educació de Barcelona, Generalitat i 
Ajuntament van elaborar conjuntament el Pla d’equipaments educatius públics de 
Barcelona per a la seva millora, reforma i ampliació, pel qual el Consorci es 
comprometia a aportar un 60% i l’Ajuntament, un 40% del cost d’inversió. 
Assenyala que els 400 milions d’euros del pla, que no es van poder executar 
totalment, van donar fruit, per part de l’Ajuntament exclusivament, a les 32 
escoles addicionals que han fet créixer el parc d’escoles bressol els últims anys. 

Tot seguit, aclareix que la voluntat de la proposició és recuperar aquest esperit i 
situar l’educació al centre de la política social per garantir el progrés i la cohesió 
social a la ciutat. Reconeix que això exigeix un esforç inversor important i que per 
tant cal una diagnosi acurada de les necessitats dels centres educatius i de com 
s’han de prioritzar les intervencions. A més, demana que aquesta diagnosi vagi 
acompanyada del mapa escolar i de les necessitats de creixement de línies, aules i 
etapes educatives a la ciutat, per evitar situacions que s’estan produint en alguns 
districtes, en què l’ampliació de línies té lloc amb bolets fruit d’una mala previsió. 
Precisament per això el seu grup demana una previsió de creixement d’espais, 
manteniment i reforma lligada al mapa escolar futur. 

Per acabar, demana que es tingui en compte l’opinió de la comunitat educativa 
quant a l’ocupació d’espais que actualment es dediquen a altres usos. 

 
El Sr. Ardanuy vota a favor de la proposició. Tot seguit, recorda que el 2014 el 

Govern municipal va encarregar al Consorci d’Educació de Barcelona una anàlisi 
detallada de la situació del parc escolar de la ciutat i del que era competència de 
l’Ajuntament pel que feia al manteniment i la sostenibilitat de les instal·lacions 
d’educació pública. Assenyala que d’aquesta anàlisi va néixer un pla director que 
pretenia ordenar les necessitats dels centres educatius de la ciutat i projectar i 
millorar les instal·lacions educatives públiques de Barcelona en allò que era 
competència de l’Ajuntament. 

Explica que aquest pla director tenia diverses fases, amb un pla d’aplicabilitat de 
cinc anys i una quantificació econòmica anual. Malgrat tot, amb l’entrada del nou 
Govern municipal, el pla no es va posar en marxa. En opinió seva, la prioritat 
d’invertir en les escoles públiques de la ciutat ha de ser màxima i lamenta que, 
després de 10 o 11 mesos des del canvi de govern, aquest pla d’inversió no s’hagi 
produït. Tot i valorar molt positivament la proposició, doncs, es mostra perplex pel 
fet que un document tècnic, prioritzat i curós amb les necessitats reals i de 
projecció, fruit d’una anàlisi tècnica, no s’hagi portat a terme. 

Per això demana al Govern municipal que en un termini de dos mesos, a més de 
fer un informe, posi en marxa la primera tanda d’inversions. Recorda que es tracta 
de reservar partides pressupostàries per transferir-les al Consorci, incrementar les 
partides pressupostàries d’inversió cada any del mandat municipal i activar els 
equipaments educatius públics de la ciutat, que a parer seu no poden esperar 
eternament que es posi en marxa una acció ja dissenyada i planificada. 

 
La Sra. Barceló assegura que l’educació és prioritària i defensa l’aprovació d’un 

pacte nacional per l’educació que abasti una generació i garanteixi un sistema 
educatiu de qualitat per a tothom, per a la qual cosa calen places públiques. En 
aquest sentit, lamenta que encara estiguin lluny d’aconseguir que els nens i nenes 
de la ciutat tinguin una plaça a l’escola pública per a tots els anys d’aprenentatge i 
assenyala que les dades posen de manifest que els alumnes de 6è de primària no 
tindrien garantida la plaça en l’educació secundària obligatòria. 

Dit això, destaca que la proposta recull les competències de l’Ajuntament en 
matèria educativa establertes a l’article 123 Carta Municipal, a més de la 
necessitat que el Govern faci una bona planificació de les actuacions de reforma, 
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ampliació i millora. En aquest punt, recorda al Govern que encara hi ha una escola 
de titularitat pública en barracons: l’escola Maquinista, al districte de Sant Andreu, 
i reclama que s’ofereixi a l’alumnat i les seves famílies l’equipament al qual tenen 
dret. 

També demana que en la nova planificació es revisin les instal·lacions dels 
centres educatius perquè tots els infants i joves puguin tenir les mateixes 
possibilitats d’aprenentatge i accés als equipaments. A més, demana que s’informi 
dels canvis els professors i les AMPA en un espai on puguin expressar els seus 
dubtes i suggeriments. Tot seguit, critica la manca de gestió en l’ampliació de 
l’escola de la Mar Bella i reclama espais adequats per al bon desenvolupament 
escolar dels estudiants. 

 
La Sra. Benedí recorda que el manteniment dels espais i equipaments públics, 

més encara amb relació a l’educació, és la base dels principis republicans sobre els 
quals es fonamenta l’acció política d’ERC. 

Es mostra convençuda que l’educació pública és una inversió de futur, per això 
creu que la inversió ha de ser sustentada i sostenible en el temps. A més, 
adverteix que perquè els equipaments educatius siguin referents i esdevinguin 
nodes actius de la vida activa dels barris, cal dotar-los del valor que tenen per als 
ciutadans i les ciutadanes. 

En aquesta línia, recorda que el Grup Municipal d’ERC ha intentat incidir amb 
iniciatives a través del projecte «Patis oberts» i anima l’Ajuntament a mantenir els 
centres existents i a fer augmentar el nombre d’escoles participants o estudiar 
l’ampliació de l’horari d’obertura a l’estiu i en dies no lectius per garantir un model 
alternatiu d’oci. 

Alerta, però, que aquest projecte ha d’anar acompanyat del manteniment 
continu dels equipaments educatius a fi que la comunitat educativa i la ciutadania 
en puguin gaudir amb plenitud. En aquest sentit, valora l’esforç que fan els centres 
amb una atenció ràpida i eficient de qualsevol desperfecte (a tall d’exemple, 
esmenta el projecte Acàcies a l’escola Ferran Clua i l’institut Alzina). Denuncia, 
però, que les mancances de manteniment dels centres educatius públics de la 
ciutat són importants i reclama la intervenció de totes les administracions per 
reduir al màxim les deficiències en les instal·lacions que comporten incomoditats 
per a la comunitat educativa. 

Per tot això, vota a favor. 
 
La Sra. Esteller vota a favor de la proposició i recorda la importància que les 

obres de manteniment i reforma es facin en el moment adequat perquè els 
escolars de la ciutat puguin estudiar en espais en condicions. 

Amb relació a la intervenció del Sr. Ardanuy, admet que desconeix les prioritats 
del pla de reforma del 2015 i com s’han materialitzat, però recorda que el 2014 sí 
que es van dur a terme algunes accions en què es va invertir una quantitat 
important. 

Tot seguit, reclama que la Generalitat traspassi a l’Ajuntament els recursos 
necessaris, ja que en els darrers anys ha deixat d’invertir uns 20 milions d’euros. 
Insta, doncs, a exigir aquesta quantitat per poder fer efectives totes les 
actuacions. A més, quant al conveni d’equipaments de la Generalitat, recorda que 
dels set CEIP que s’havien de fer a la ciutat només se n’han fet cinc, i que un està 
en barracons, i que dels set IES no n’hi ha cap de fet. 

Clou la intervenció demanant al Govern que prioritzi les inversions i el 
manteniment a les escoles de Barcelona i que informi els grups municipals de la 
inversió prevista per al 2016, amb l’aportació de l’Ajuntament i la de la Generalitat. 
Finalment, pregunta si el Govern municipal té previst recuperar els recursos que la 
Generalitat va deixar d’aportar en els plans de manteniment dels anys anteriors. 

 
La Sra. Rovira es mostra sorpresa perquè els grups que ara defensen 

aferrissadament els centres d’educació pública van votar al Parlament de 
Catalunya a favor de mantenir els concerts econòmics amb alguns centres 
educatius. En opinió seva, el fet que alguns equipaments es trobin en un estat que 
no seria el desitjable també és conseqüència del fet que es destinin diners a 
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aquests concerts. Defensa, doncs, un sistema públic de qualitat, integrador i 
cohesionador. 

Afegeix que el problema principal dels equipaments de la xarxa pública no és 
tant el manteniment com una bona planificació escolar lligada al mapa educatiu del 
proper mandat. Apunta que les necessitats de millora de molts centres van lligades 
a l’augment de grups (moltes vegades, bolets), a l’augment de la ràtio dels darrers 
anys i a les escoles en barracons. A parer seu, doncs, amb planificació, una millora 
de l’oferta pública i sistemes de preinscripció més justos, es podrien destinar més 
recursos a les reformes i es garantiria una educació de qualitat i un bon ús dels 
diferents equipaments i espais educatius. 

Abans de tancar la seva intervenció, recorda que el PSC ha estat responsable del 
desenvolupament d’aquesta doble xarxa. En tot cas, malgrat la contradicció 
d’alguns grups, vota a favor de la proposició. 

 
La Sra. Ortiz cedeix al paraula al comissionat d’Educació. 
 
El Sr. Essomba es mostra satisfet que tots els grups municipals coincideixin que 

el manteniment, la reforma i l’ampliació del parc escolar de titularitat pública de 
Barcelona són prioritaris, i assegura que el Govern municipal, en el debat ciutadà 
sobre el PAM, els ha situat com una de les prioritats màximes. Té el convenciment 
que tots els grups comparteixen aquesta sensibilitat i, per tant, cal veure com 
donar-hi sortida. 

Tot seguit, destaca que el Govern municipal assumeix el Pla director de 
conservació i millora de centres escolars 2015-2020, ja que és un informe tècnic 
de qualitat que situa aquesta qüestió al full de ruta, i es compromet a aportar la 
informació corresponent de què disposa el Govern. Remarca que s’està treballant 
en el desplegament del pla i que, gràcies a aquesta proposició, el Govern tindrà 
ocasió d’explicar-ho. 

A continuació, apel·la a la coresponsabilitat de tots els grups municipals amb 
responsabilitats de govern en altres instàncies de l’Administració i els insta a 
demanar a través d’altres instàncies la possibilitat de recuperar recursos per poder 
fer front a les necessitats urgents de manteniment. 

La Sra. Ortíz emet vot favorable del seu grup. 
 
La Sra. Andrés reconeix que la ciutat ve d’un dèficit històric acumulat, però 

recorda que l’any 2006, a través de l’acord amb el govern tripartit de la 
Generalitat, es van fixar la coresponsabilitat i el cofinançament i es va abordar més 
intensament la qüestió del manteniment, la reforma i l’ampliació de les escoles. 
Per tant, al seu parer, la Generalitat s’ha de fer coresponsable d’allò que va signar 
i d’allò que la compromet. Per això cal exigir que treballi en aquesta línia i que 
sigui una prioritat d’inversió, ja que cal restablir l’equilibri a la ciutat i a tots els 
seus centres educatius. 

 
A més, afirma que cal procurar aquest equilibri tant a l’escola pública com a la 

concertada, que va néixer després de la dictadura, quan l’accés a l’educació va 
esdevenir un dret universal i calia concertar places perquè tothom pogués tenir 
accés a l’educació obligatòria. Afegeix que l’escola concertada representa un 60% i 
l’escola pública un 40% de la xarxa educativa. Reconeix que cal incrementar la 
xarxa de titularitat pública, però assenyala que si la Generalitat no assumeix la 
seva responsabilitat serà impossible revertir aquesta situació.  

 
La Sra. Esteller, en resposta a la Sra. Rovira, assegura que no es tracta 

d’enfrontar l’escola pública amb l’escola privada o concertada i que cal destinar 
recursos suficients tant als centres públics com als concertats perquè estiguin en 
condicions. Afegeix que, en el cas de les escoles, el que veritablement enriqueix és 
la diversitat, amb finançament públic, al marge de la titularitat dels centres. 

A més, recorda a la Sra. Rovira que el Grup Municipal del PP sempre ha defensat 
l’escola pública, cosa que potser que no conegui, perquè és nova. A més el grup 
del PP ha treballat perquè hi hagi bons equipaments públics i s’hi ofereixi una 
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educació de la màxima qualitat amb les millors condicions, la qual cosa no és 
incompatible amb una escola concertada. 

 
La Sra. Rovira demana a la Sra. Esteller que no faci servir aquest to 

paternalista, poder adult, contra ella. 
 
La Sra. Ortiz cedeix la paraula al Sr. Essomba. 
 
El Sr. Essomba demana el suport dels grups municipals per reclamar i recuperar 

els 60 milions que es podrien invertir en reformes, manteniment i ampliació 
d’edificis. 

 
La Sra. Ortiz expressa el vot favorable de Barcelona En Comú, el Sr. Ardanuy 

expressa el vot favorable de CIU, la Sra. Barceló expressa el vot favorable de 
Ciutadans, la Sra. Benedí expressa el vot favorable d’ERC, la Sra. Andrés expressa 
el vot favorable del PSC, la Sra. Esteller expressa el vot favorable del PP i la Sra. 
Rovira expressa el vot favorable de la CUP. S’aprova. 

 
Del Grup Municipal PP: 
 
8. La Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports acorda instar al Govern de la 

Generalitat a mantenir els concerts educatius inclosos els de l’escola diferenciada. 
 
La Sra. Esteller justifica la presentació de la proposició per l’existència de debats 

en què es posen en qüestió l’escola concertada i l’escola diferenciada. Tot i 
reconèixer que la Generalitat té la competència en aquesta matèria, assenyala que 
la ciutat compta amb un Consorci i un gran nombre de centres concertats (dels 
651 centres educatius, 248 són concertats amb finançament públic). A parer seu, 
hi ha d’haver llibertat absoluta per escolaritzar els nens d’acord amb l’educació que 
els seus pares els vulguin donar. Creu, a més, que aquesta llibertat s’ha de 
garantir amb una diversitat educativa a la ciutat, amb centres de titularitat pública, 
concertats i escola diferenciada. 

Dit això, destaca que Barcelona disposa d’un model molt potent, amb molta 
qualitat i amb escoles concertades. Especifica que a la ciutat, de 251.930 alumes, 
107.597 estan escolaritzats en escoles concertades, per tant creu que cal afavorir-
les. Pel que fa a l’escola diferenciada, assenyala que també existeix a Alemanya, el 
Canadà, Austràlia i els Estats Units. A més, assegura que la LOMCE reconeix la 
igualtat en l’educació i que no hi pot haver cap canvi de tracte ni de discriminació 
cap a les escoles concertades. 

Per tot això, considera que l’Ajuntament, tenint en compte el nombre d’escoles 
concertades que hi ha la ciutat, ha de preservar aquest model posant l’accent en la 
llibertat dels pares de poder escollir l’educació dels seus fills, fet que implica poder 
escollir el tipus de centre on volen que siguin educats els seus fills, amb igualtat de 
condicions i de drets. 

 
El Sr. Ardanuy argumenta que aquesta qüestió depassa l’àmbit territorial de 

Barcelona i també l’àmbit competencial, ja que és un debat propi del Parlament de 
Catalunya. A més, recorda que Inspecció vetlla i garanteix que l’escola concertada 
compleixi els requisits de servei públic que se li exigeixen. 

Tenint en compte això i el fet que la Llei d’educació de Catalunya, que preveu 
els concerts, no s’ha modificat, manifesta que el seu grup s’abstindrà. 

 
El Sr. Blanco defensa la llibertat dels pares d’escollir el centre que volen per als 

seus fills i també l’escola concertada. 
Tanmateix, es mostra perplex davant aquesta proposta, perquè s’està parlant 

d’un cas molt particular: dels 248 centres concertats de Barcelona, només un, 
dirigit per l’Opus Dei, és una escola amb educació diferenciada. A més, afegeix que 
la subvenció que rep no perilla perquè la Llei d’educació de Catalunya no exigeix 
que els centres educatius que volen accedir al concert siguin mixtos. 
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Admet que el seu grup no comparteix aquest model i opina que mantenir les 
subvencions a col·legis segregats podria ser contradictori amb la llei catalana, que 
estableix com a principis bàsics la coeducació i la igualtat entre homes i dones. 
Tanmateix, subratlla que tant la legislació catalana com l’espanyola protegeixen les 
subvencions i que en concret la LOMCE garanteix el dret d’aquests centres a 
percebre el concert. A més, afegeix que a Catalunya hi ha uns convenis vigents 
fins al 2020 que garanteixen el finançament de les escoles concertades. En darrer 
lloc, recorda que al Parlament de Catalunya es va rebutjar la petició de Catalunya 
Sí que es Pot de retirar les subvencions als centres educatius concertats que 
segreguen per sexe. Creu, doncs, que la petició al Parlament arriba tard, perquè 
aquest ja s’ha pronunciat, i considera que la proposició és innecessària i inútil. 

Per tot això, hi vota en contra. 
 
La Sra. Benedí assenyala que la proposició del Grup Municipal del PP que 

demana mantenir tots els concerts educatius, inclosos els que fan una segregació 
per sexes, és contrària al seu ideari i al seu model d’escola pública de qualitat, 
laica, catalana i inclusiva, per això hi vota en contra. 

Afegeix que ERC sempre ha defensat atorgar finançament públic només als 
centres que ofereixen una escolarització mixta en totes les etapes concertades i, 
per tant, posar fi a les escoles d’elit que segreguen per sexes. En aquest sentit, 
recorda que ERC ja ha presentat una proposta de resolució al Parlament de 
Catalunya perquè es compleixi el principi de coeducació a tots els centres docents 
i, en finalitzar el període actual de concertació educativa, no es renovi ni es 
concedeixi cap nou concert a cap centre amb escolarització diferenciada per sexes. 
Aclareix, però, que tots els centres concertats ho continuaran estant mentre el 
concert estigui vigent i no incompleixin els requisits que complien quan se’ls va 
concedir el concert el 2014. 

També opina que no és moment de modificar la LEC, sobretot tenint en compte 
que la LOMCE blinda els concerts als centres que fan l’educació diferenciada o 
segregada. A parer seu, cal un debat sobre el finançament equitatiu i suficient dels 
concerts educatius, entenent que hi ha unes escoles concertades que no necessiten 
finançament públic i unes altres que, per la seva ubicació i les seves 
característiques demogràfiques i socials, necessiten finançament addicional. 

A més, assenyala la necessitat d’iniciar el debat sobre l’equiparació de les 
condicions del personal docent de tots els centres i també sobre el futur immediat 
del sistema educatiu per acabar configurant una nova llei d’educació sense les 
limitacions de cap llei estatal i en un país independent. 

 
La Sra. Andrés aclareix que el Grup Municipal del PSC no és contrari a l’escola 

concertada, ja que serveix per facilitar que l’educació sigui un dret universal. Per 
això, es mostra favorable a mantenir els concerts mentre no augmenti el nombre 
de places de titularitat pública. 

Tanmateix, sí que s’oposa als concerts a l’escola diferenciada i es manifesta a 
favor de revisar la LEC i determinats concerts d’aquesta llei per avançar cap a una 
escola igualitària, no discriminatòria, que no segregui en funció de cap condició. En 
aquest sentit, sosté que les lleis no són inamovibles i que la societat avança cap a 
la igualtat, la no-discriminació i la no-segregació. En aquest sentit, demana que, a 
més d’avançar en la reducció de les desigualtats per gènere, es revisi la llei per 
introduir-hi elements nous i de visualització, com ara del col·lectiu LGTBI, ja que 
els legisladors han d’establir contacte amb la realitat. 

Per tot això, vota contra la proposició. 
 
La Sra. Rovira s’oposa totalment a la proposició. En opinió seva, el concert és 

una anomalia i una privatització encoberta. A més, subratlla que a Europa només 
un 4,5% de l’alumnat assisteix a centres concertats, en comparació amb el 40% 
de Catalunya, un percentatge que augmenta a mesura que es consoliden les 
polítiques de privatització o de gestió privada dels diferents serveis públics. 
Considera que el concert no afavoreix l’equitat del sistema educatiu i provoca una 
creixent desigualtat educativa en funció de l’origen cultural i social de l’alumnat, a 
més d’una fractura social dins de l’educació. 
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A més, recorda que s’estan tancant línies de centres públics alhora que 
s’amplien els concerts amb centres privats, fet que considera il·legítim. També 
opina que el concert amb els centres que segreguen per sexe és una aberració. Per 
això, demana que es promogui una educació que potenciï la diversitat i afirma que 
la separació de nens i nenes no afavoreix una relació igualitària, necessària per 
tenir una societat lliure de masclisme, LGTBIfòbia i transfòbia. 

Dit això, aposta per una xarxa única, perquè al seu parer és socialment just i 
pedagògicament positiu, i perquè l’heterogeneïtat del sistema públic és un bé en si 
mateix. A més, subratlla que, per millorar el sistema educatiu, cal reduir els 
centres concertats fins a eliminar-los, i ampliar els centres de titularitat i gestió 
pública. En aquesta línia, recorda que l’Ajuntament va aprovar la ILP d’educació 
que marca la regulació i la gestió per anar ampliant els centres públics i anar 
deixant els centres concertats de banda. 

Per acabar, assenyala que la llei preveu la possibilitat del concert però no la 
obligació i, per això, opina que és una qüestió de voluntat política i que els centres 
d’elit poden continuar sent privats, però sense subvenció. 

 
La Sra. Ortiz anuncia que el Govern municipal votarà contra la proposició, que a 

parer seu parla eufemísticament d’escola diferenciada i no d’escola segregadora, 
que segurament és l’expressió més perversa del que pot cabre en un apartat de la 
Llei d’educació de Catalunya que no va acabar de garantir que tots els centres 
sostinguts amb fons públics garantissin els mateixos drets i les mateixes 
obligacions i enfortissin un model no segregador, laic i de qualitat per a tots els 
centres. 

Dit això, cedeix la paraula al comissionat. 
 
El Sr. Essomba afegeix que el Govern municipal està compromès tant amb la 

llibertat d’ensenyament com amb el dret a l’educació en el marc del Consorci. Això 
no obstant, comenta que, quan aquests dos elements col·lideixen, d’acord amb 
l’article 3.1 de la Convenció dels Drets dels Infants, preval l’interès dels infants i no 
el dels adults. 

 
Per això, i atès que a Barcelona el dret a l’educació està garantit de iure però no 

de facto per a un nombre important de menors, opina que cal revisar el 
finançament dels centres sostinguts amb fons públics, ja que hi ha desigualtats i 
desequilibris que generen segregació i que provoquen que el dret a l’educació no 
pugui ser efectiu. Per això, demana que es revisi i es retiri aquest finançament, 
perquè els centres elitistes absorbeixen recursos públics que podrien garantir i 
compensar el dret a l’educació d’infants que ho necessiten. 

 
La Sra. Esteller defensa que la proposta és actual i necessària, perquè un dels 

punts de l’acord de govern del president de la Generalitat és eliminar l’escola 
concertada segregada. Especifica que la proposta parla de l’escola concertada en 
global i retreu que molts polítics del Parlament de Catalunya qüestionin l’escola 
concertada. Això, en opinió seva, és un atemptat contra la llibertat d’elecció dels 
pares que tenen el dret de decidir l’educació que volen per als seus fills, d’acord 
amb els seus principis i valors, cosa que al seu parer avui està en risc. 

Creu que Barcelona no ha d’estar subordinada a les decisions de la Generalitat, 
ja que compta amb un Consorci. Amb relació al Consorci, pregunta si és aquest qui 
escull el dret del nen o si ho decideixen els pares. Lamenta que aparentment tot 
passi per la voluntat administrativa i insisteix que el pare ha de decidir on i amb 
quins principis vol que s’eduqui un nen. 

Dit això, critica que els altres grups municipals vulguin utilitzar el terme 
«segregador», ja que opina que això només forma part de la seva ideologia. 
Insisteix a defensar la llibertat dels pares i sosté que ningú pot dir a un pare si 
segrega en un sentit o un altre. A més, subratlla que hi ha sentències i criteris que 
diuen que separar per sexes no és discriminatori, sinó una opció personal. 

Recomana a la Sra. Rovira que estudiï dret comparat, perquè hi ha centres 
segregats a molts països democràtics. A més, li retreu que amb la seva mentalitat 
sectària només vegi prejudicis en tot allò que no comparteix. 
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El Sr. Ardanuy subratlla que actualment l’escola concertada és imprescindible en 

la xarxa educativa i afirma que és una escola de qualitat, que compleix els 
requisits de la llei i l’autoritat educativa. Tot seguit, justifica la seva abstenció 
perquè considera que l’Ajuntament no s’ha de posicionar sobre aquest tema. 

 
La Sra. Andrés reitera que estan a favor de l’escola concertada i del creixement 

de la titularitat pública, però no de l’escola segregadora per sexes. Pel que fa als 
drets, admet que les famílies en tenen, però destaca que sobretot en té l’infant i 
retreu a la Sra. Esteller que digui que el subjecte de dret és el pare. Per acabar, 
assenyala que la llei estableix que el model educatiu ha de ser laic, no segregador i 
de titularitat pública o amb finançament públic. 

 
La Sra. Rovira, en resposta a la Sra. Esteller, aclareix que ha comentat que a la 

major part d’Europa només un 4,5% de l’alumnat va a centres concertats davant el 
40% de Catalunya. Com que la Sra. Esteller li ha recomanat que estudiï dret 
comparat, ella li aconsella que estudiï anàlisi estadística. 

 
El Sr. Essomba, en primer lloc, recorda a la Sra. Esteller que una societat 

democràtica i organitzada es caracteritza perquè les persones tenen capacitat de 
gestionar els seus interessos i la contradicció entre interessos, voluntats i maneres 
d’entendre la vida mitjançant acords que permeten la redistribució i la 
sostenibilitat entre tota la ciutadania, sempre a favor d’aquells que més ho 
necessiten. 

En segon lloc, remarca que el Grup del PP es torna a quedar sol davant la 
defensa de l’escola diferenciada que segrega les persones per sexe. En aquest 
sentit, recorda que fins i tot el Consell d’Estat, el 13 de maig del 2013, va tombar 
la posició del PP quant a l’escola diferenciada perquè viola principis constitucionals. 

 
La Sra. Ortiz expressa el vot contrari de Barcelona En Comú, el Sr. Ardanuy 

expressa l’abstenció de CIU, el Sr. Blanco expressa el vot contrari de Ciutadans, la 
Sra. Benedí expressa el vot contrari d’ERC, la Sra. Andrés expressa el vot contrari 
del PSC, la Sra. Esteller expressa el vot favorable del PP i la Sra. Rovira expressa 
el vot contrari de la CUP. Es rebutja. 

 
Del Grup Municipal CUP: 
 
9. La Comissió de Drets Socials Cultura i Esports acorda instar al govern a: - 

Incloure la perspectiva de gènere en el si de l’Institut Municipal de Cultura de 
Barcelona per tal que les diferents polítiques que es duguin a terme tinguin en 
compte la necessitat de combatre la invisibilització i la situació específica de les 
dones en l’àmbit cultural i persones LGTBI. - Treballar per la recuperació de la 
memòria de les dones lluitadores i invisibilitzades de la ciutat de Barcelona i que 
aquesta es faci visible en els diferents carrers de la ciutat com a mesura per 
treballar per la visibilització de les dones de Barcelona. -Treballar per combatre el 
model cultural vigent que alimenta un model patriarcal i unes relacions de 
desigualtat mitjançant les diferents eines que té l’ajuntament en l’àmbit de la 
promoció i difusió cultural, apostant també econòmicament per producció cultural 
feminista i LGTBI. -Formar a les persones responsables de l’ajuntament en 
perspectiva de gènere aplicada a la cultura i que les noves contractacions de 
persones i empreses tinguin com a criteri o clàusula de selecció, coneixements i 
competències per treballar en l’àmbit cultural també des d’una perspectiva de 
gènere. 

 
La Sra. Rovira explica que aquesta proposició ha de servir per transversalitzar el 

feminisme i la política LGTBI en el si de la cultura, ja que en opinió seva la cultura 
s’ha de veure com una definició global de la realitat social complexa en conjunt. 
Per això, expressa el seu desig que la cultura no s’entengui només com la 
producció, reproducció, circulació i comunicació simbòlica, sinó també com una 
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cultura molt més àmplia que abasti les relacions de gènere, les relacions amb la 
producció i el treball i les relacions socials amb l’entorn i el territori. 

En aquest sentit, assenyala que, atesa la invisibilització històrica de la producció 
cultural, literària i artística de les dones en una cultura patriarcal i heterosexual, 
cal incloure la perspectiva de gènere en les diferents polítiques de l’Institut 
Municipal de Cultura de Catalunya i en les diferents àrees de la cultura i combatre 
la situació específica de les dones i les persones LGTBI. 

També considera que cal treballar contra la invisibilització constant de la història 
de les dones lluitadores que han fet possible la ciutat. Admet que veuen una 
voluntat per part de l’Ajuntament, però lamenta que no hi hagi actes concrets per 
fer visible aquesta memòria històrica important per a l’imaginari col·lectiu i per 
canviar l’hegemonia cultural de les veïnes de la ciutat. A més, cal treballar 
conjuntament amb els col·lectius feministes i LGTBI de la ciutat per combatre el 
model cultural vigent, que alimenta un model patriarcal i relacions de desigualtat. 

En darrer lloc, destaca la importància de formar les persones responsables de 
l’Ajuntament en perspectiva de gènere aplicada a l’àmbit cultural per fer possibles 
els diferents acords de la proposició. 

 
A més, comenta que la perspectiva de gènere és una obligació legal i moral de 

les administracions públiques per garantir que els serveis, programes i àmbits de 
l’Ajuntament tinguin aquesta sensibilitat, ofereixin millors serveis i arribin a tothom 
de la mateixa manera, tot garantint la igualtat d’oportunitats efectiva i real de 
totes les persones. 

Afegeix que la cultura no s’escapa de les diferències entre gèneres i que hi ha 
molt camp per córrer, no només per canviar alguns paradigmes culturals, sinó 
també per donar projecció i les mateixes oportunitats a les dones creadores de la 
ciutat. 

Dit això, demana que la proposició es pugui fer visible amb un pla o una mesura 
i que expliqui com es durà a terme. En aquesta línia, assenyala que seria 
interessant que cada una de les àrees que comencin a treballar en aquest sentit 
pogués explicar com i quan ho faran. 

 
La Sra. Barceló coincideix que les dones no han tingut fàcil dedicar-se a les 

seves professions i que han hagut de lluitar per reivindicar la seva autonomia. 
També opina que cal continuar treballant per la perspectiva de gènere. Tanmateix, 
creu que la construcció del futur s’ha de fer amb una mirada constructiva i no 
posar sempre l’accent sobre allò negatiu del passat. Recorda, per exemple, que 
Maria Asunción Chirivella es va llicenciar i va ser admesa al Col·legi Professional 
d’Advocats ja el 1922. 

Afegeix que la cultura és un dels mons en què hi ha hagut més implicació amb 
plena llibertat de les dones i del col·lectiu LGTBI. Destaca que, de fet, precisament 
el món cultural era l’únic espai on en el passat es garantia el respecte cap a la 
diversitat sexual i social. En aquest sentit, recorda que va ser la societat i no el 
món cultural qui va criminalitzar Oscar Wilde i el va enviar a la presó per la seva 
homosexualitat. Tot seguit, rememora la gran quantitat de dones que hi ha hagut 
en la història cultural local, com Colita, Anna Maria Moix, Lola Anglada, Maria 
Aurèlia Capmany, Carmen Karr, Mercè Rodoreda, Vicky Peña, Carme Sansa, 
Montserrat Caballé, Carmen Balcells, Victòria dels Àngels, Carmen Amaya, Isabel 
Coixet o les actrius de la companyia T de Teatre. Pel que fa al col·lectiu LGTBI, 
esmenta Ocaña, Josep Maria Coll i Ventura Pons, entre altres. 

Afirma, doncs, que la cultura no és un patriarcat ni exclou dones ni persones 
LGTBI i assenyala la necessitat de continuar treballant perquè no sigui excloent. 
Creu que la cultura és tan important que és imprescindible que sigui lliure 
d’intervencionisme, manipulacions i ideologies que volen posar-la al seu servei. Per 
això, defensa la neutralitat ideològica de la cultura.  

En aquest punt, recorda que el Grup Municipal de Ciutadans va fer una esmena 
a la proposició i apunta que no ha rebut resposta. 

Dit això, emet un vot d’abstenció. 
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El Sr. Puigcorbé admet que el llegat cultural establert se centra d’una manera 
gairebé exclusiva i sovint excloent en les aportacions masculines, ja que els criteris 
pels quals s’estableixen les activitats humanes que es poden considerar 
aportacions culturals que cal conèixer es basen en una mirada sexista que ignora o 
menysté les que han estat obra femenina. Per tant, creu que reconèixer les 
aportacions de les dones a la vida social és un pas imprescindible per a la 
construcció d’un nou model cultural i que és urgent donar veu a la dona com a 
protagonista de la història i de la cultura. 

Tot seguit, demana al Govern que tingui un paper innovador en l’establiment de 
la perspectiva de gènere en el camp de la política cultural per incidir realment en el 
desenvolupament d’unes polítiques culturals que vagin més enllà de la superació 
de l’escenari discriminatori actual, els plantejaments de tipus existencialista i els 
objectius de pal·liar les situacions de precarietat econòmica o exclusió social. 

Per tot això, opina que el Govern ha d’integrar la perspectiva de gènere en les 
polítiques culturals. Tot seguit, fa una sèrie de demandes: primer, evitar les 
discriminacions per raó de gènere i promoure la igualtat efectiva en l’accés i la 
participació de les dones a les activitats culturals de la ciutat; segon, vetllar per la 
representació equilibrada d’homes i dones en els diferents òrgans consultius i de 
decisió en l’àmbit artístic i cultural de l’Ajuntament, així com a les entitats i 
associacions de la ciutat; tercer, vetllar perquè les entitats culturals de la ciutat 
realitzin accions a favor de la igualtat entre dones i homes, i informar regularment 
sobre tots els assumptes relacionats amb la igualtat de gènere; quart, visibilitzar 
les aportacions de les dones al patrimoni i a cultura de Barcelona; i cinquè, vetllar 
perquè en les manifestacions culturals no es reprodueixin estereotips ni valors 
sexistes. 

Finalment, vota a favor de la proposició. 
 
La Sra. Andrés reitera que històricament la presència de les dones i del col·lectiu 

LGTBI en la cultura ha patit un dèficit i coincideix que, tot i que s’ha avançat, cal 
que les institucions públiques que volen una societat igualitària s’esforcin i es 
comprometin. 

Per això, opina que cal fer un reconeixement a les dones que han lluitat per la 
llibertat, pels drets i per la ciutat, i també a les dones que van ser capdavanteres 
en el món de les arts, les ciències i les humanitats, perquè no caiguin en l’oblit. 

A part d’aquest reconeixement, creu que cal introduir i consolidar la dona i el 
col·lectiu LGTBI en la creació cultural, des dels òrgans de direcció i decisió de les 
institucions culturals públiques i animant les institucions privades perquè també 
avancin en aquesta direcció. Creu que aquesta visió és imprescindible en el món de 
la cultura i subratlla la necessitat d’afavorir no només la creació cultural, sinó 
també la difusió i la producció cultural. 

Per tots aquests motius, vota a favor de la proposició. 
 
La Sra. Esteller exposa que la cultura és universal i que totes les polítiques 

culturals han d’anar adreçades a afavorir la cultura, a donar suport al sector 
cultural i, sobretot, a fer que la cultura continuï amb la vocació d’universalitat. 

Això no obstant, opina que la proposta del Grup Municipal de la CUP parteix 
d’una distorsió de la realitat. Assegura que les dones que han fet gran la cultura en 
diferents gèneres han estat valentes, lluitadores, han trencat esquemes i han 
superat molts obstacles. Per això, en aquesta proposta, amb la voluntat ideològica 
que hi ha al darrere, no veu reconegudes aquestes dones. 

Així doncs, el seu grup s’absté. 
 
La Sra. Pérez valora positivament la proposta i creu que no es pot caure en 

discursos d’autocomplaença. Aclareix que ningú no diu que no hi hagi dones 
brillants o homes gais que han col·laborat en el món de la cultura amb èxit, però 
creu que cal impulsar una política cultural que tingui en compte aquestes 
aportacions culturals i la història construïda per les persones LGTBI i les dones de 
la ciutat. 

En aquest sentit, assenyala que el Govern està treballant en el Pla de justícia de 
gènere, juntament amb el comissionat de Memòria i la comissionada de Cultura. 
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Expressa la intenció d’aprofundir en el diagnòstic sobre les desigualtats de gènere 
en l’àmbit cultural, juntament amb els responsables de Patrimoni Cultural. També 
expressa el desig de potenciar la creació de les dones i amb perspectiva de gènere 
donant formació, però també tenint un referent en temes de gènere dins de l’ICUB. 
També expressa la voluntat de recollir l’aprovació que hi havia al Nomenclàtor 
perquè els primers llocs d’atribució als carrers de la ciutat siguin de dones. A més, 
anuncia que actualment s’està treballant perquè el 40è aniversari de les Jornades 
Catalanes de la Dona hi hagi exposicions descentralitzades a tots els districtes, 
amb taules de debat i programació cinematogràfica. Afegeix que ja s’està 
preparant l’exposició dedicada a Montserrat Roig, impulsada per l’Associació de 
Dones Periodistes, i que al Centre de Cultura i Memòria, antic Born Centre Cultural, 
s’inclourà en la programació infantil el respecte per la diferència d’opcions sexuals 
o la desigualtat laboral entre homes i dones perquè, a parer seu, cal intervenir 
d’una manera estructural i en els diferents espais. 

Per acabar, assenyala que s’està treballant el Pla d’equitat de gènere, 
conjuntament amb el CIRD i el Departament de Transversalitat, per avançar en 
mesures concretes que anirien en tres línies: el diagnòstic de la realitat a la ciutat; 
potenciar la creació de dones, i la visibilització i el reconeixement tant de les dones 
com del col·lectiu LGTBI. 

Vota a favor de la proposició. 
 
El Sr. Puigcorbé es mostra satisfet davant la idea de fer l’homenatge a 

Montserrat Roig. 
 
La Sra. Andrés recorda que el Nomenclàtor té més de 200 noms pendents 

d’ubicar en carrers, la meitat dels quals són de dones. 
 
La Sra. Homs vota a favor de la proposició. 
 
La Sra. Rovira agraeix els suports a aquesta proposició i expressa el desig que 

es desenvolupi al més aviat possible. 
 
La Sra. Perez expressa el vot favorable de Barcelona En Comú, la Sra. Homs 

expressa el vot favorable de CIU, la Sra. Barceló expressa l’abstenció de 
Ciutadans, el Sr. Puigcorbé expressa el vot favorable d’ERC, la Sra. Andrés 
expressa el vot favorable del PSC, la Sra. Esteller expressa l’abstenció del PP i la 
Sra. Rovira expressa el vot favorable de la CUP. S’aprova. 

 
b) Proposicions amb contingut de Declaració institucional 
c) Precs 
 
Del Grup Municipal CIU: 
 
10.Que el Govern Municipal desenvolupi un Pla específic per a l’accessibilitat dels 

infants amb diversitat funcional a les zones de joc que asseguri, a almenys un parc 
públic de cada barri de la ciutat, una zona de jocs accessibles per a infants amb 
necessitats especials a les zones ja existents per assegurar el joc inclusiu de tots 
els infants. 

 
La Sra. Homs llegeix el prec i enumera les raons que han portat el seu grup a 

presentar-lo: perquè l’accessibilitat entesa en sentit ampli ha d’acompanyar la 
planificació de qualsevol construcció, edificació o equipament municipal; perquè cal 
tenir en compte la visió de la infància i la petita infància en les activitats de la vida 
diària; perquè les administracions públiques han de fomentar que els infants 
puguin participar en condicions d’igualtat en totes les activitats de la vida diària; 
perquè cal fer un pas més per garantir l’accessibilitat física i comunicativa de tots 
els infants de la ciutat; perquè els materials adaptats ajuden a compensar les 
dificultats i aconseguir més eficiència en el desenvolupament de les capacitats, i 
perquè l’oci inclusiu i la convivència entre infants són importants. 
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La Sra. Ortiz agraeix el prec i creu que acceptar-lo també millorarà moltes de les 
actuacions que es fan, que encaixa amb el Pla d’accessibilitat universal i que forma 
part d’una de les línies estratègiques del PAM. 

Tot i que el prec fa referència als 73 barris de la ciutat, es compromet a treballar 
a partir del que ja s’està fent i veure com es pot millorar la perspectiva de 
l’accessibilitat en les àrees de joc. 

Afegeix que l’accessibilitat ja s’incorpora en els plecs de prescripcions tècniques: 
quan s’adjudiquen les àrees de jocs, una part inclou la perspectiva de la diversitat 
funcional. També comenta que hi ha l’experiència de les àrees de jocs infantils 
integradores i accessibles, presents a tots els districtes, on es tenen en compte els 
materials, els desnivells, els sorrals i les diferents necessitats dels infants. 
Assenyala que en alguns casos es tractarà de millorar el Braille i que s’està 
ampliant l’àrea de jocs central del Zoo de Barcelona, que ha de ser una referència 
en matèria d’accessibilitat. Opina que caldrà replicar aquestes innovacions en 
altres districtes i incorporar la perspectiva d’accessibilitat en el nou disseny de 
places i parcs infantils ja d’entrada. 

 
Es dóna per tractat. 
 
Del Grup Municipal Ciutadans: 
 
11.La celebració per part de l’Ajuntament de Barcelona d’un homenatge a Miguel 

de Cervantes, i en especial a la seva obra "Don Quijote de la Mancha" pels seus 
indiscutibles valors universals i artistic-literaris i que idealment tingués lloc en la 
geografia urbana barcelonina esmentada a la novel·la. 

 
La Sra. Barceló recorda que Miguel de Cervantes és un dels grans escriptors de 

la història i que El Ingenioso Hidalgo Don Quijote de la Mancha és una de les obres 
més destacades de la literatura universal, i que juntament amb altres obres 
literàries i teatrals del mateix autor formen un corpus creatiu d’una qualitat 
excepcional. A més, destaca la vigència universal de moltes d’aquestes obres. 

Assenyala, també, que Barcelona és l’única ciutat que apareix amb el seu nom 
real a El Quijote. 

Dit això, formula el prec. 
 
La Sra. Pérez cedeix la paraula a la comissionada. 
 
La Sra. Sureda agraeix el prec. Tot seguit, explica que actualment s’està 

redactant el programa «Barcelona ciutat literària», que en el seu conjunt 
d’activitats, edicions, seminaris, trobades, publicacions, espectacles i actes 
n’inclourà de vinculades a El Quijote i el seu autor, atès que ambdós són figures 
clau del patrimoni literari de la ciutat, especialment aquest any que es commemora 
el 400 aniversari de la mort de Miguel de Cervantes. 

Afegeix que Marina Espasa, escriptora i crítica literària, té l’encàrrec de definir i 
coordinar els continguts. Per acabar, anuncia que aviat es presentarà el programa. 

 
La Sra. Barceló agraeix la resposta i expressa el desig de fer l’homenatge a 

Miguel de Cervantes, escriptor universal. 
 
La Sra. Pérez l’accepta i afegeix que en una entrevista Eslava Galán va dir: 

«Cervantes va ser feminista abans que la paraula existís» i recomana explorar «el 
feminismo quijotesco de Cervantes». 

 
Es dóna per tractat. 
 
Del Grup Municipal ERC: 
 
12.Endegar les accions pertinents per determinar la viabilitat tècnica i 

pressupostària d’una proposta de Fira de Cultura al Carrer, itinerant i de 
periodicitat anual, que faci de cada districte de la ciutat amfitrió de les successives 
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edicions. Així com les accions per tal de disposar d’un projecte d’esborrany, en el 
termini més curt possible, que en determini el seu possible format i 
calendarització. Aquest nou esdeveniment hauria de posar en valor a l’espai públic, 
totes les expressions culturals i artístiques que avui genera el teixit associatiu i 
ciutadà als nostres barris. 

 
El Sr. Puigcorbé exposa que la cultura i les seves manifestacions són el mirall de 

qualsevol societat i l’indicador per mesurar-ne la qualitat cívica i el futur. Afegeix 
que en les societats avançades les polítiques culturals han de contribuir 
decididament a la vertebració de la societat: d’una banda, han d’afavorir l’accés als 
recursos culturals i, de l’altra, refermar la pertinença dels individus a una 
col·lectivitat i donar-los les eines útils per créixer i desenvolupar-se com a 
persones, per contribuir a crear una ciutadania més lliure, més crítica, oberta i 
democràtica. 

A continuació, exposa que tant a Barcelona com al país hi ha una llarga tradició i 
riquesa de creació, producció i manifestacions culturals, sorgides del dinamisme 
del seu teixit humà i associatiu. També afirma que la cultura només té sentit si 
disposa d’espais de socialització, com més amplis millor, que la posin en valor. Per 
això, defensa que la prioritat ha de ser reconduir la política cultural de la ciutat per 
garantir els recursos necessaris, l’accés universal i la proximitat. En aquest sentit, 
proposa que es fomenti la cultura creada als barris; que es vinculi als col·lectius de 
creadors locals com a expressió cultural de participació, innovació i cohesió 
ciutadana, i es visibilitzi a la resta de la ciutat. 

Dit això, fa referència al Consell Plenari del Districte de Sants-Montjuïc, que 
recentment va aprovar per unanimitat una proposició per impulsar una fira cultural 
als carrers del districte. Opina que, pel valor cultural i social de la iniciativa, seria 
una bona idea estendre-la a altres zones de la ciutat. Per això proposa estudiar la 
viabilitat de fer aquestes fires culturals itinerants i de periodicitat anual, i també 
determinar-ne el possible format i calendari. A parer seu, aquests esdeveniments 
haurien de posar en valor a l’espai públic totes les expressions culturals i 
artístiques que avui genera el teixit associatiu barceloní. 

 
La Sra. Ortiz cedeix la paraula a la comissionada. 
 
La Sra. Sureda, manifesta l’acceptació però en el seu sentit estricte: analitzar la 

viabilitat tècnica i pressupostària de la proposta. A més, puntualitza que es farà 
dialogant amb els districtes, ja que s’està treballant per donar visibilitat i més 
suport a les activitats existents, amb la qual cosa creu que ja es construirà una 
gran fira de carrer. 

Afegeix que alguns programes de l’ICUB s’estan estenent als barris: es va fer 
amb el Nadal i es farà amb el Festival Grec i la Mercè, i assenyala que altres 
activitats com la trobada Som Cultura Popular, el festival DAU o la Festa de la 
Ciència ja s’estan celebrant descentralitzades en altres espais. 

Així doncs, considera necessari enfortir el suport a les entitats dels barris i no 
tant crear noves iniciatives com la que es proposa. Tanmateix, accepta el prec i es 
compromet a parlar-ne amb els districtes i les entitats dels districtes. 

 
La Sra. Ortiz accepta el prec. 
 
El Sr. Puigcorbé agraeix la resposta i destaca que la novetat seria que fos 

itinerant. 
 
Es dóna per tractat.  
 
13.Que en el marc del servei d’atenció a la pobresa energètica de l’Ajuntament 

de Barcelona el govern municipal, conjuntament amb el Consorci Sanitari de 
Barcelona, estudiï incloure un protocol d’actuació per tal que, quan un Centre 
d’Atenció Primària de Barcelona detecti una persona que està patint o amb risc de 
patir, pobresa energètica el derivi als serveis socials de referència. 
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La Sra. Benedí exposa que el 30 de novembre va entrar en funcionament un 
servei d’atenció a la pobresa energètica de l’Ajuntament, on s’ofereix informació, 
formació, atenció i intervenció a persones que es puguin trobar en aquesta 
situació. Tot i valorar molt positivament aquesta mesura, assenyala que a la ciutat 
cada vegada hi ha més gent amb dificultats per cobrir les seves necessitats 
energètiques, uns serveis bàsics per garantir un confort mínim. Afegeix que en 
aquest fenomen intervenen factors com el preu de l’energia, els ingressos 
econòmics i les condicions de l’habitatge. 

 
Dit això, opina que caldria complementar aquestes mesures amb unes altres de 

caràcter preventiu, sense deixar de banda les mesures de xoc que ja s’apliquen, 
com el pagament de factures d’electricitat o gas a les persones que no poden fer-
ho. 

Exposa que els centres d’atenció primària de Catalunya han detectat un grup 
d’infants i persones grans que reben atenció en aquests centres i tenen dificultats 
per cobrir les necessitats bàsiques de confort. Reconeix que no es pot afirmar que 
aquestes dificultats tinguin una relació directa amb els diagnòstics, però al seu 
parer és una dada que suposa una crida d’atenció per a la vigilància i la 
implementació de mesures adreçades a mitigar l’impacte immediat i a mitjà 
termini d’aquesta situació. 

Per tot això, formula el prec. 
 
La Sra. Ortiz agraeix el prec i l’accepta. Coincideix que cal millorar i enfortir els 

serveis d’atenció a la pobresa energètica i explica que el Govern municipal va 
trobar una partida pressupostària que no s’estava executant, i que tampoc s’incloïa 
la perspectiva de l’aprovació de la nova Llei 24/2015, que preveu el principi de 
precaució, que no es pot tallar el subministrament a les persones vulnerables. 
Sosté, doncs, que no s’estaven consumint els recursos existents per fer front a la 
pobresa energètica, que moltes famílies es trobaven en aquesta situació i no 
coneixien el servei i que les companyies subministradores no complien la legislació. 

Per això, els quatre punts d’atenció a la pobresa energètica van ser una primera 
resposta de xoc als quatre districtes més afectats, una iniciativa que va néixer amb 
la idea d’ampliar-la. En aquest sentit, especifica que s’està treballant amb els 
moviments que atenen aquestes persones, com l’Aliança per la Pobresa Energètica. 

A més, expressa la voluntat d’ampliar i millorar la xarxa d’atenció i d’intercanvi 
perquè es puguin derivar les situacions d’aquest tipus detectades als centres 
d’atenció primària i es garanteixi que la gent sap que té dret que no li tallin el 
subministrament. També explica que s’està multiplicant la informació a través de 
les xarxes i els punts, però també amb materials directes, perquè els ciutadans 
coneguin els seus drets, establerts clarament a la Llei 24/2015, que les 
companyies no estan disposades a implementar. 

Afegeix que s’han multiplicat els informes d’exclusió residencial per aturar talls 
de subministrament i anuncia que en presentaran el balanç. Insisteix, a més, que 
cal avançar per fer que cada persona sigui conscient que té uns drets que ha de fer 
prevaldre davant les companyies subministradores. 

Per acabar, assenyala que els protocols s’han d’enfortir des dels serveis socials, 
però que també cal incloure els CAP com un punt essencial per a la detecció de 
vulnerabilitats. 

 
La Sra. Benedí agraeix l’acceptació del prec. 
 
Es dóna per tractat.  
 
Del Grup Municipal PSC: 
 
14.Que el govern municipal impulsi campanyes de sensibilització i conscienciació 

sobre les malalties de transmissió sexual i el VIH, amb la participació de les 
entitats de la ciutat i donant-les el suport que sigui necessari, prioritzant en les 
mateixes la població jove de la ciutat. Instar a la Generalitat de Catalunya per a 
que faci també aquestes campanyes. 



2724 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA NÚM. 15 20-5-2016 
 

 
La Sra. Andrés manifesta que la infecció del VIH ha passat a ser una malaltia 

crònica, amb la qual cosa molta població ha rebaixat la profilaxi i la protecció. 
Tanmateix, subratlla que és una malaltia que requereix un tractament per a tota la 
vida i una gran inversió pública. 

En aquesta línia, comenta que a l’informe de l’estat de la ciutat de 2015 es 
constata que hi ha hagut 357 noves infeccions de VIH i un augment d’altres 
infeccions de transmissió sexual. Afegeix que aquest creixement ha coincidit amb 
la disminució, i fins i tot eliminació, de campanyes de prevenció i conscienciació i 
subvencions a les entitats que històricament feien aquesta tasca. 

Per tot això, formula el prec. 
 
La Sra. Ortiz cedeix la paraula a la comissionada de Salut. 
 
La Sra. Tarafa agraeix el prec, tot i que assegura que ja s’hi està treballant i que 

no comparteix del tot la diagnosi. 
Admet que en l’informe de salut del 2014 s’observa un cert descens. Tanmateix, 

destaca tres qüestions que s’estan tirant endavant en la línia del prec. 
En primer lloc, per primera vegada les subvencions demanades a l’Ajuntament 

tenen una categoria específica de salut sexual i reproductiva. Afirma, doncs, que 
moltes de les entitats que no tenien recursos en aquesta línia ara jo podran 
accedir. 

En segon lloc, fa referència a la mesura de govern de salut sexual i reproductiva 
que es va iniciar el 2014, amb cinc àmbits específics: educació, atenció, comunitat 
i família, salut pública i comunicació. Assegura que en tots ells es desplegaran 
programes i campanyes, i que l’Agència ja desplega deu programes que 
acompanyen els processos de VIH i altres malalties infeccioses. 

Per acabar, anuncia que ara s’ha acabat la diagnosi de salut a sis dels divuit 
barris i que en tres d’aquests barris s’actuarà amb programes de prevenció del VIH 
o altres malalties infeccioses. 

 
La Sra. Ortiz l’accepta. 
 
La Sra. Andrés agraeix l’acceptació del prec. Admet que les dades del 2015 que 

tenien corresponen al 2014 i accepta les noves propostes. 
 
Es dóna per tractat.  
 
Del Grup Municipal PP: 
 
15.Que se’ns informi de la mesura recollida en l’informe de la Taula de ciutat per 

a l’abordatge de la venda ambulant irregular al carrer presentat el passat 9 de 
març de 2016 sobre implementar la targeta de resident a Barcelona per als 
"manters", com a mitjà d’accés als serveis socials "tot detallant els requisits per a 
la seva obtenció, calendari d’implantació, cost de la mesura, el nombre de 
persones beneficiàries, així com l’aval i la justificació jurídica de la mateixa. 

 
La Sra. Esteller formula el prec. 
 
La Sra. Ortiz explica que aquesta qüestió s’ha treballat en el marc de la taula, a 

proposta del president de la taula i també del Grup Municipal de la CUP Capgirem. 
Amb relació a la proposta, diu que està d’acord en la necessitat de combatre les 

barreres legals que el marc legal existent (la Llei d’estrangeria, el Codi Penal, la 
Llei de seguretat ciutadana, etc.) suposa per a la inclusió social. Argumenta que 
aquest marc legal criminalitza la immigració i la pobresa i posa infinites traves tant 
a les persones en situació irregular com a les administracions que els han de donar 
resposta. Afegeix que sovint es tracta de persones que fa anys que viuen a la 
ciutat i que la seva condició d’il·legals obstaculitza i fins i tot multiplica els recursos 
que s’han d’invertir per respondre a la seva situació. A més, assegura que la Llei 
d’estrangeria parteix de la il·lusió que les fronteres es poden blindar i que els 
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fluxos migratoris es poden frenar, i afirma que aquest tipus de lleis només generen 
situacions d’exclusió social i les multipliquen. 

Per això, considera que els municipis han de donar resposta a aquesta situació a 
través dels serveis socials i apoderant aquestes persones, veïnes de la ciutat 
encara que no tinguin aquesta condició pel marc legal existent. 

Anuncia que estudiaran la millor manera d’implementar la targeta i opina que 
reconèixer la ciutadania que la Llei d’estrangeria no reconeix és una bona 
proposta. A més, aclareix que es tracta d’una targeta, que no serà en cap cas 
il·legal, per a totes les persones immigrades, perquè es puguin identificar com a 
veïns de Barcelona per accedir a qualsevol servei. Afegeix que, a partir de la 
proposta del president de la taula, s’està treballant des d’Immigració, amb Padró i 
amb Serveis Jurídics de l’Ajuntament i es mostra disposada a combatre 
políticament lleis injustes com aquestes. 

Per acabar, assenyala que reconèixer que algú és veí o veïna de Barcelona és un 
pas substancial per avançar en els drets de les persones migrades. 

 
La Sra. Esteller retreu a la Sra. Ortiz que distorsioni la Llei d’estrangeria, que, en 

opinió seva, no criminalitza l’immigrant. Seguidament, insta el Govern municipal a 
controlar els fluxos migratoris i els immigrants que arriben a la ciutat perquè 
tinguin unes condicions d’integració adequades, tal com fa la Llei d’estrangeria. 

Considera que el Govern municipal vol crear una via paral·lela d’accés als 
serveis quan la via d’accés és l’empadronament. En aquest sentit, assenyala que 
no es pot buscar un camí diferent al de l’empadronament, perquè la llei ho 
estableix així. Reclama, doncs, a la Sra. Ortiz que respongui les preguntes i que no 
es dediqui a fer mítings, com fa sempre que es tracten temes relatius a la 
immigració. A més, demana que li enviïn els informes jurídics que avalen aquesta 
decisió, tenint en compte que moltes d’aquestes persones són irregulars i que fan 
activitats il·legals. 

També demana que la Sra. Ortiz respongui per escrit, ja que s’ha esgotat el seu 
temps d’intervenció, perquè la mesura pot ser una via paral·lela de regularització 
contrària a la Llei d’estrangeria. 

 
La Sra. Ortiz es compromet a enviar-li la informació. I afegeix que el que és 

realment cínic és dir que la Llei d’estrangeria permet la integració quan l’únic que 
fa és posar pals a les rodes perquè algú no pugui ni treballar, ni residir ni accedir 
als serveis amb unes mínimes condicions. 

 
Es dóna per tractat. 
 
d) Preguntes 
 
Del Grup Municipal CIU: 
 
16.S’han fet informes trimestrals de l’Atenció a la dependència des de la seva 

entrada al Govern Municipal? Quines són les xifres de gestió de la LAPAD 
actualment? Com ha afectat l’entrada del Grau I? Amb quantes persones s’ha 
reforçat el servei per a tramitar els nous PIAs del Grau I? 

 
La Sra. Fandos explica que la pregunta fa referència a la situació d’aplicació de 

la Llei per a la promoció de l’autonomia personal i l’atenció a persones en situació 
de dependència, atès que el Govern anterior en facilitava les dades cada trimestre. 
Demana si s’estan fent els informes trimestrals, quines són les xifres actuals i quan 
s’aportaran aquestes dades. 

 
La Sra. Ortiz explica que el desembre del 2014, per decisió de l’anterior gerent, 

es van deixar de fer els informes. Tot seguit, informa que han reprès els informes i 
anuncia que a finals d’abril es presentarà el corresponent al període entre gener i 
març. 
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La Sra. Fandos assegura que no és cert, que el Grup Municipal de CiU no va 
prendre la decisió d’aturar els informes. Apunta, a més, que el mes de maig hi va 
haver eleccions i que, per tant, l’informe del primer trimestre ja corresponia al nou 
Govern municipal.  

Recorda que el seu grup municipal, durant quatre anys, va presentar aquests 
informes trimestrals. Admet, però, que quan van sortir del Govern encara no 
s’havia donat l’últim informe, ja que aquests arribaven al cap de dos o tres mesos. 

Insisteix que aquesta decisió no es va prendre i afirma que no es fan 
simplement per la desídia del nou Govern municipal. 

 
La Sra. Ortiz insisteix que només s’ha limitat a preguntar per què es van deixar 

de fer els informes, decisió que es va prendre el 2014. A més, repeteix que el 
Govern municipal ha decidit reprendre aquests informes i que el mes d’abril 
presentaran el corresponent al primer trimestre. 

 
La Sra. Fandos demana que li passin les dades per escrit. 
 
La Sra. Ortiz s’hi compromet. Això no obstant, retreu que la Sra. Fandos hagi 

parlat de desídia quan de fet s’han recuperat uns informes que s’havien deixat de 
fer per una decisió executiva. A més, es mostra satisfeta de treballar amb 
transparència, juntament amb el Consorci de Serveis Socials, per veure com s’han 
tramitat tots els informes sobre el grau 1, el grau 2 i el grau 3, i quin ha estat 
l’increment. 

Per acabar, insisteix que no hi ha hagut una decisió política de deixar de fer els 
informes, sinó que la voluntat ha estat tornar-los a fer i presentar-los a tots els 
grups municipals. 

 
Es dóna per tractada. 
 
Del Grup Municipal Ciutadans: 
 
17.De quants metges disposa el sistema sanitari públic a la ciutat de Barcelona 

per a cobrir les urgències domiciliàries durant els caps de setmana; i quan temps 
passa des de la trucada del pacient fins a l’arribada del metge? 

 
La Sra. Barceló exposa que les administracions públiques han de garantir el 

benestar físic, psicològic i social dels ciutadans i ciutadanes de Barcelona i 
especialment l’atenció a les persones més vulnerables quan tenen una urgència 
mèdica. 

Assenyala, però, que el cap de setmana del 27 i el 28 d’abril el temps d’espera 
d’un servei d’urgències era de més de tres hores i només hi havia cinc metges 
d’urgències a la ciutat. 

Dit això, formula la pregunta. 
 
La Sra. Ortiz cedeix la paraula a la comissionada de Salut. 
 
La Sra. Tarafa agraeix la pregunta i tot seguit aclareix que aquest servei el 

proporcionen SAR Domus i SLU, empreses privades que reben fons del CatSalut, 
fet que ja figurava en l’informe de privatització que es va presentar tres setmanes 
enrere. Per això, anima els grups municipals a traslladar aquestes preguntes als 
grups del Parlament, que és on es pot fer més pressió. Es mostra disposada, però, 
a facilitar les dades, que s’han demanat al Consorci Sanitari de Barcelona. Aprofita 
per recordar que aquests concursos acaben el mes de juny i que caldria replantejar 
cap a on s’orienten. 

A continuació, explica que aquests serveis estan oberts els dissabtes de les 17 h 
a les 8 h de l’endemà i els diumenges, de les 8 h a les 8 h de l’endemà. Afegeix 
que el nombre de metges ve definit per la demanda, però que el 2016 la mitjana 
és d’entre 10 i 15 professionals. A més, diu que, segons les dades disponibles, el 
2016 s’ha cobert una mitjana de 91 hores els dissabtes i 190 hores els diumenges i 
que en cap cas l’espera ha superat les tres hores. 
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La Sra. Barceló agraeix la informació i reconeix que aquest tema no és només 

responsabilitat de l’Ajuntament, tot i que aquest forma part del Consorci de 
Sanitat. A més, aclareix que el Grup de Ciutadans va fer el mateix prec al 
Parlament de Catalunya. Per acabar, demana s’estableixi una ràtio de metges i 
vehicles per estabilitzar els pacients. 

 
La Sra. Ortiz cedeix la paraula a la comissionada. 
 
La Sra. Tarafa explica que dins del Consorci Sanitari de Barcelona s’ha creat un 

grup de treball (50% de la Generalitat i 50% de l’Ajuntament) per mirar 
d’implementar moltes de les propostes que es van posar sobre la taula, aprofitant 
que l’Ajuntament té competències dins del Consorci. Assenyala que les urgències 
seran un dels temes a tractar, perquè els preocupa el grau de privatització del 
transport sanitari. 

 
Es dóna per tractada. 
 
Del Grup Municipal PSC: 
 
18.Quines són les accions que està portant a terme el govern municipal per 

completar i actualitzar la xarxa de Biblioteques de Barcelona? 
 
La Sra. Andrés recorda que setmanes enrere es va nomenar Barcelona ciutat de 

la literatura i es mostra convençuda que la xarxa de biblioteques ha influït en 
aquest nomenament, ja que és el servei municipal millor valorat per la ciutadania 
des de fa deu anys. 

Tot seguit, destaca que el Pla de biblioteques, que va començar l’any 1998, va 
permetre passar de 18 biblioteques a les 40 actuals, i pregunta si hi ha un nou pla 
de futur que prevegi la creació de biblioteques pendents. 

 
La Sra. Ortiz cedeix la paraula a la comissionada de Cultura. 
 
La Sra. Sureda respon que els instruments per construir i actualitzar les 

biblioteques i el Pla de biblioteques són: el pressupost ordinari del Consorci de 
Biblioteques, els pressupostos dels districtes i el PIM del mandat, que encara s’està 
elaborant i està pendent d’aprovació. 

Subratlla que se segueix el pla proposat en el projecte «Biblioteques 10 anys 
més» i, tot seguit, enumera les accions que s’estan duent a terme. Pel que fa a les 
biblioteques en fase de construcció, fa referència al trasllat de la biblioteca del 
districte de les Corts. I, quant a les biblioteques en fase de projecte, esmenta el 
trasllat de la biblioteca García Márquez, a Sant Martí, i de dos nous serveis, la 
biblioteca de Sarrià i la biblioteca de Galvany, Muñoz Ramonet, ambdues al 
districte de Sarrià-Sant Gervasi. 

Afegeix que la proposta de PIM també preveu altres accions: el canvi d’ubicació 
de la biblioteca de Sant Pau i de Santa Creu, a Ciutat Vella; l’ampliació de la 
biblioteca Joan Miró, a l’Eixample, valorar el canvi d’ubicació de la biblioteca Sofia 
Barat, a l’Eixample; valorar un nou equipament al barri de la Prosperitat; 
intervencions a nou biblioteques per adequar els espais a les noves funcionalitats; 
intervencions a 16 biblioteques, d’acord amb Serveis Generals i l’Agència de 
l’Energia, per aplicar millores mediambientals i mesures d’estalvi energètic; 
intervencions a 40 biblioteques per millorar la connectivitat; trobar una ubicació 
per traslladar la biblioteca del Besòs, i iniciar les obres de la biblioteca central 
urbana. Assenyala que, en aquest darrer cas, s’ha aprovat el projecte executiu 
però està pendent que els pressupostos generals de l’Estat facin la dotació 
corresponent i que el Ministeri constitueixi una comissió tècnica per valorar la 
construcció de l’equipament per fases i actualitzar el projecte. 

Dit això, tot i reconèixer que el servei de biblioteques és un dels millor valorats, 
expressa la voluntat de continuar millorant-les i de convertir-les en espais culturals 
de proximitat. 
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La Sra. Andrés agraeix la resposta. Opina que és un tema important per a tots 

els grups municipals i suggereix que es presenti l’informe d’una manera més 
tranquil·la i detallada perquè tots hi puguin fer aportacions i es pugui marcar com 
a prioritat del PIM l’abordatge de la continuïtat del pla. Creu que així s’establiria la 
complicitat per reclamar al Ministeri la dotació necessària per a la biblioteca central 
urbana. 

 
Es dóna per tractada. 
 
Del Grup Municipal PP: 
 
19.Com té previst el Govern Municipal limitar el preu màxim de lloguer dels 

habitatges del mercat privat de la ciutat de Barcelona? 
 
El Sr. Mulleras formula la pregunta. 
 
El Sr. Montaner exposa que els lloguers a Barcelona, que representen un 30% 

dels habitatges, han pujat entre un 6% i un 7%. Afegeix que això afecta un sector 
important de la societat i que la població vulnerable es concentra en habitatges en 
lloguer. També recorda que només un 1,5% dels habitatges de la ciutat és lloguer 
accessible. A parer seu, doncs, la inseguretat del règim de lloguer que ha definit el 
Congrés dels Diputats fa que el lloguer no sigui l’opció desitjada, sinó una 
imposició a les persones que no poden accedir a un habitatge de propietat. 

Es mostra convençut que hi ha una bombolla immobiliària i assenyala que el 
Govern municipal està buscant uns preus mitjans, almenys en alguns barris de 
referència, tot prenent com a referència el que succeeix a altres països europeus, 
en què hi ha clàusules legals que impedeixen els lloguers abusius o els lloguers són 
indefinits, per exemple. 

Admet que aquest tema no es pot resoldre amb una ordenança municipal, sinó 
que s’ha de fer amb una llei de la Generalitat de Catalunya o del Govern espanyol. 
Per això, demana que s’adoptin mesures per impedir aquesta bombolla 
immobiliària i, en concret, interpel·la el Parlament de Catalunya, que està 
preparant una nova llei d’arrendaments urbans, i els partits que governen, CiU, 
ERC i la CUP, perquè facin una nova llei d’arrendaments urbans que reculli les 
millors pràctiques europees. 

 
El Sr. Mulleras repeteix la pregunta i retreu al Sr. Montaner que, en comptes de 

respondre-la, hagi fet una disquisició sobre la seva percepció del mercat de lloguer 
a Barcelona. Recorda que el 4 de març l’alcaldessa Ada Colau va declarar 
públicament que calia limitar el preu màxim dels lloguers. 

Dit això, suggereix que l’alcaldessa i el Govern municipal haurien de treballar en 
allò que és de la seva competència i deixar de governar a base de titulars 
populistes i demagògics en matèries que no formen part de les competències 
municipals. A parer seu, generar aquestes notícies és una greu irresponsabilitat 
perquè es llancen missatges enganyosos a la gent. 

 
El Sr. Montaner respon que no és una mesura populista i subratlla que, malgrat 

que l’Ajuntament no té competència, sí que té la responsabilitat d’avisar sobre la 
bombolla per defensar el bé comú. A més, afegeix que Barcelona vol crear una 
opinió pública i insistir des de l’Ajuntament perquè la Generalitat de Catalunya o el 
Govern espanyol acabin oferint possibilitats perquè hi hagi un cert control dels 
lloguers, com es fa a Europa. 

 
Es dóna per tractada. 
 
Del Grup Municipal CUP: 
 
20.Segons les dades que es disposen a l’Institut Municipal d’Educació de 

Barcelona i el Comissionat d’Educació i Universitats, així com als Serveis 
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Territorials d’Ensenyament, quantes línies públiques de P3 es tancaran el curs 
2016-2017? 

 
La Sra. Rovira, abans de plantejar la pregunta, aclareix al Sr. Montaner que qui 

governa a la Generalitat és Junts pel Sí, no la CUP, i que, si Catalunya Sí que es 
Pot mostrés més voluntat de treballar amb la CUP, un altre país seria possible. 

Un cop aclarit aquest punt i tenint en compte que el mes de març comença el 
període de preinscripcions als centres escolars públics, formula la pregunta. 

 
La Sra. Ortiz cedeix la paraula al Sr. Essomba. 
 
El Sr. Essomba, primer de tot, puntualitza que a Barcelona des del 2006 no hi 

ha serveis territorials d’ensenyament, sinó el Consorci d’Educació de Barcelona. 
A continuació, respon que, segons la informació disponible, no es preveu el 

tancament de cap grup de P3 per al curs 2016-2017. 
 
Es dóna per tractada. 
 
21.Quin és l’estat de la qüestió i en referència a la proposició aprovada el mes 

de novembre en Plenari Municipal per la insubmissió a la reforma de la Llei de 
l’avortament impulsada pel PP, que impedeix que les noies de menys de 18 anys 
puguin avortar sense consentiment dels pares o els tutors legals, i en quin termini 
es preveu que es facin efectius els diferents acords presos? 

 
La Sra. Rovira exposa que, malgrat la proposició aprovada el mes de novembre 

sobre la insubmissió a la reforma de la llei del PP sobre l’avortament de les menors 
d’entre 16 i 18 anys, a la ciutat encara es duen a terme avortaments en la 
clandestinitat, sense la xarxa de seguretat que s’havia d’elaborar per poder avortar 
lliurement. Per això, demana quin és l’estat de la qüestió i què es va decidir en la 
primera taula. 

 
La Sra. Pérez aclareix, primer de tot, que no es va signar la insubmissió i que la 

proposició finalment aprovada va ser «la defensa del dret al propi cos i la defensa 
del benestar». 

A continuació, enumera els vuit punts del calendari que ha elaborat la taula: 1) 
rebutjar fermament la reforma de la Llei de l’avortament del PP; 2) garantir la 
informació i l’assessorament legal, mèdic i psicològic; quant a aquest punt, recorda 
que s’està revisant l’estat d’execució dels sistemes d’informació i d’assessorament, 
admet que cal aprofundir en la franja d’edat d’entre 16 i 18 anys i preveu que es 
dissenyar estratègies i accions per a aquest grup de població; 3) treballar per 
aconseguir l’avortament gratuït i garantit, tot reforçant les accions ja existents, tot 
i que reconeix que el circuit necessari per als casos que requereixen un tractament 
específic encara no s’ha definit; 4) exigir a la Generalitat que actuï en el marc de 
l’estratègia de salut sexual i reproductiva i definir el paper de les entitats amb 
serveis de caràcter preventiu; 5) reforçar l’educació afectiva i sexual, tenint en 
compte que a la Taula de Salut Sexual i Reproductiva s’havien prioritzat dues 
actuacions l’any anterior, acció comunitària i actuació integral, que es mantindran 
el 2016 juntament amb la nova línia educativa; 6) dotar de recursos necessaris, 
amb l’obertura d’una línia específica per a subvencions en matèria de salut sexual i 
reproductiva, cosa que valora positivament i que diu que s’ha portat des de la part 
LGTBI. 

Com que el temps assignat no li permet acabar de comentar els vuit punts, es 
compromet a enviar la resposta per escrit. 

 
Es dóna per tractada. 
 
e) Seguiment Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal ERC: 
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22.Que s’informi de l’estat d’execució del prec atès a la Comissió de Drets 
Socials, Cultura i Esports en data 21 de desembre de 2015 amb el contingut 
següent: (M1519/1601) Que es convoqui el primer trimestre del 2016 la taula de 
seguiment del projecte de megafonia interna als autobusos on tinguin presència les 
entitats del sector, responsables polítics amb capacitat de decisió i personal tècnic 
per valorar el resultat de la megafonia al servei d’autobusos de TMB i la possibilitat 
de la seva implementació al Nit Bus. 

 
La Sra. Benedí formula el prec. 
 
La Sra. Ortiz respon que el Govern municipal i TMB han treballat sobre la 

manera com s’han implementat les millores. Recorda que en el prec es preveia una 
reunió de la taula de seguiment sobre el funcionament dels SIU i dels PIU durant el 
primer trimestre i garanteix que la reunió està prevista i se celebrarà. 

A més, afegeix que s’ha fet un seguiment de les millores. En aquest sentit, 
comenta que l’abril del 2015 l’IMD va revisar el conveni signat el 2014 i va 
constatar que moltes d’aquestes millores no havien funcionat. Per això, al llarg del 
2015 i del 2016 s’ha instat TMB a corregir els diferents aspectes que l’auditoria de 
l’IMD va constatar que no funcionaven; s’ha revisat i reparat el sistema de 
hardware del sistema SIU dels 1.070 autobusos; s’ha millorat el programari del 
sistema, especialment per diferenciar millor els sons greus dels aguts; s’ha fet un 
sistema de doble botó en el comandament; s’ha revisat i millorat el sistema de 
geolocalització de la flota d’autobusos; s’ha millorat la cadena de detecció 
d’incidències, i s’ha millorat la formació dels professionals. 

Reconeix que cal un treball de sensibilització pel que fa a l’atenció de persones 
amb diversitat funcional i expressa la voluntat d’implicar-hi els sindicats. En aquest 
punt, adverteix que es reben moltes denúncies d’autobusos que no paren o no 
paren al lloc adequat quan veuen una persona amb diversitat funcional. 

Per tot això, es compromet a convocar la reunió, tot i que assegura que ja s’està 
avançant en tota la feina prevista. 

 
La Sra. Benedí pregunta quan es convocarà la reunió. 
 
La Sra. Ortiz respon que abans d’acabar el trimestre. 
 
La Sra. Benedí recorda que el trimestre acaba la setmana vinent. 
 
Es dóna per tractada. 
 

VI) Mocions 
 
VII) Declaracions Institucionals 
 

23.La Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports acorda instar a les 
administracions i institucions de l’estat competents en aquesta matèria: I. Revisar i 
valorar la suspensió de les inspeccions previstes i l’aturada dels processos 
engegats contra alguns autors. II. Revisar i valorar la modificació del RDL 5/2013 i 
de la resta de normativa que ha contribuït a generar aquesta situació. III. Estudiar 
el disseny d’una nova normativa que reconegui la singularitat del sector cultural, 
que reculli les necessitats especials dels professionals de la creació i que vetlli pels 
seus interessos, i IV. Impulsar l’aprovació d’un Estatut de l’Artista que reconegui el 
paper en la societat dels professionals de la cultura i que garanteixi els drets dels 
artistes i dels creadors. 

 
La Sra. Ortiz cedeix la paraula a la comissionada de Cultura. 
 
La Sra. Sureda llegeix la declaració institucional. 
 
La Sra. Ortiz expressa el vot favorable de Barcelona En Comú, el Sr. Ciurana 

expressa el vot favorable de CIU, la Sra. Barceló expressa el vot favorable de 
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Ciutadans, el Sr. Puigcorbé expressa el vot favorable d’ERC, la Sra. Andrés 
expressa el vot favorable del PSC, la Sra. Esteller expressa el vot contrari del PP i 
la Sra. Rovira expressa el vot contrari de la CUP. S’APROVA. 

 
Del Grup Municipal CIU: 
 
24.La Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports acorda: 1. Reivindicar el dret 

recollit a l’article 134 de l’Estatut d’Autonomia de la Generalitat de Catalunya, de 
competència exclusiva en: - El foment, la divulgació, la planificació, la coordinació, 
l’execució, l’assessorament, la implantació i la projecció de la pràctica de l’activitat 
física i de l’esport arreu de Catalunya, a tots els nivells socials. - La regulació de la 
formació esportiva i el foment de la tecnificació i de l’alt rendiment esportiu. - 
L’establiment del règim jurídic de les federacions i els clubs esportius i de les 
entitats catalanes que promouen i organitzen la pràctica de l’esport i de l’activitat 
física en l’àmbit de Catalunya, i la declaració d’utilitat pública de les entitats 
esportives. - La regulació en matèria de disciplina esportiva, competitiva i electoral 
de les entitats que promouen i organitzen la pràctica esportiva. - El registre de les 
entitats que promouen i organitzen la pràctica de l’activitat física i esportiva amb 
seu social a Catalunya. 2.- Mostrar el nostre rebuig a les interposicions 
sistemàtiques de recursos judicials per part del Govern espanyol contra les 
iniciatives democràtiques catalanes i, en concret, el que afecta a la Llei 7/2015, del 
14 de maig, de modificació de la Llei 3/2008, de l’exercici de les professions de 
l’esport. 3. Donar suport al Govern de Catalunya en totes les accions que dugui a 
terme per mantenir intacta la Llei 7/2015, del 14 de maig , de modificació de la 
Llei 3/2008, de l’exercici de les professions de l’esport. 4. Donar suport a les 
Federacions, Clubs i Consells esportius en totes les accions que duguin a terme per 
mantenir intacta la Llei 7/2015, del 14 de maig, de modificació de la Llei 3/2008, 
de l’exercici de les professions de l’esport. 5. Donar suport als tècnics federatius 
que amb aquesta suspensió es trobaran novament sense la protecció jurídica 
necessària per poder exercir la seva professió. 6. Demanar al Tribunal 
Constitucional que resolgui amb celeritat i aixequi la suspensió de la Llei 7/2015, 
del 14 de maig, de modificació de la Llei 3/2008, de l’exercici de les professions de 
l’esport. 7. Donar coneixement d’aquesta declaració al Govern de la Generalitat de 
Catalunya, al Parlament de Catalunya i al Govern espanyol. 

 
La Sra. Fandos llegeix la declaració institucional. 
 
La Sra. Ortiz expressa el vot favorable de Barcelona En Comú, la Sra. Fandos 

expressa el vot favorable de CIU, la Sra. Barceló expressa el vot contrari de 
Ciutadans, la Sra. Benedí expressa el vot favorable d’ERC, la Sra. Andrés expressa 
el vot favorable del PSC, la Sra. Esteller expressa el vot contrari del PP i la Sra. 
Rovira expressa el vot contrari de la CUP. S’aprova. 

 
 
No havent-hi altres assumptes per tractar, la Presidència aixeca la sessió a les 

13h.56’ 
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Comissió d'Economia i Hisenda 
 

Acta de la sessió del 16 de febrer de 2016, aprovada el 22 de març de 
2016 
 

 
A la sala President Lluís Companys de la casa de la ciutat, el 16 de febrer de 

2016, s'hi reuneix la Comissió d'Economia i Hisenda, sota la presidència de la Ima. 
Sra. Carina Mejías Sánchez. Hi assisteixen les Imes. Sres. i els Ims. Srs.: Agustí 
Colom Cabau, Gerardo Pisarello Prados, Gala Pin Ferrando, Laura Pérez Castaño, 
Sònia Recasens Alsina, Jaume Ciurana i Llevadot, Raimond Blasi i Navarro, 
Francisco Sierra López, Alfred Bosch i Pascual, Trini Capdevila i Burniol, Montserrat 
Ballarín Espuña, Xavier Mulleras Vinzia i Josep Garganté i Closa, assistits per 
l'assessora jurídica, Sra. Míriam Cabruja i Escobedo, que actua per delegació del 
secretari general i que certifica. 

 
També hi són presents les Imes Sres.: Francina Vila i Valls i Maria Rovira 

Torrens, el Srs: Jordi Via Llop, comissionat d’Economia Cooperativa, Social i 
Solidària i Consum, Jordi Ayala i Roqueta, Gerent de Presidència i Economia i 
Antonio Muñoz Juncosa, Interventor General. 

 
Excusa la seva absència l’Ima Sra. Maite Fandos Payà. 
 
S'obre la sessió a les 16.40 h. 
 
La Presidenta comenta que s’han inclòs a l’ordre del dia dues proposicions que a 

criteri de la presidència no són competència de la Comissió d’Economia i Hisenda, i 
anuncia que d’ara endavant no s’admetran aquelles propostes que siguin 
competència d’altres comissions. 

En segon lloc, recorda que el Grup Municipal de Ciutadans presenta iniciatives 
tant en castellà com en català i demana a la Secretaria que el text d’aquestes 
iniciatives no es tradueixi o, si es tradueix, que no se n’alteri el contingut ni el 
sentit. 

 
El Sr. Garganté discrepa del criteri de la presidenta i manifesta que, a causa de 

la transversalitat de moltes de les propostes, caldrà continuar discutint en quina 
comissió s’han de tractar. 

 
La Presidenta argumenta que el fet que una nova regidora hagi d’assistir a la 

sessió per respondre a una de les propostes evidencia que el tema no és propi de 
la Comissió d’Economia. D’altra banda, afegeix que segons el reglament l’admissió 
de propostes és potestat de la presidència de la comissió i, per tant, d’acord amb 
la Secretaria s’establiran els criteris adequats per valorar l’admissió de les 
propostes dels grups, en funció de les competències de la comissió. 

 
La Sra. Pérez aclareix que és regidora adscrita a la Comissió d’Economia i 

Hisenda en substitució del Sr. Raimundo Viejo i, per tant, no assisteix a la sessió 
com a convidada. 

En segon lloc, explica que ha sol·licitat una alteració de l’ordre del dia per poder 
atendre a un compromís que ja tenia a l’agenda abans de ser nomenada regidora 
adscrita a la comissió. 

 
La Presidenta anuncia que aquesta alteració de l’ordre del dia ha estat 

acceptada. 
 
 
La Sra. Recasens pregunta quin és el motiu per alterar de l’ordre del dia i que la 

proposició de la CUP es tracti abans que la de Convergència i Unió, perquè a 
l’agenda pública de la Sra. Pérez no hi figura cap compromís. 
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La Presidenta respon que s’ha acceptat la sol·licitud d’alteració per cortesia 
parlamentària. 

 
La Sra. Recasens insisteix, si no hi ha cap raó per a l’alteració, que es tracti en 

primer lloc la proposició de Convergència i Unió, també per cortesia parlamentària. 
 
La Presidenta reitera que la petició d’alteració de l’ordre del dia ha estat 

acceptada i, per tant, la proposició de la CUP es debatrà en primer lloc. Tanmateix, 
insisteix que per admetre propostes a la comissió se seguiran estrictament els 
criteris de competència i que les peticions d’alteració de l’ordre del dia s’hauran de 
justificar degudament a la Secretaria. 

 
La Sra. Recasens considera que aquesta decisió és arbitrària perquè la regidora 

Pérez no té cap altre compromís a l’agenda, tot i que si hi hagués algun motiu per 
sol·licitar l’alteració el Grup de Convergència i Unió l’acceptaria. Demana, doncs, 
que la discrepància del seu grup amb el criteri de la presidenta consti en acta. 

 
La Presidenta argumenta que la petició d’alteració de l’ordre del dia es va fer 

arribar amb dos dies d’antelació als grups i que la presidència la va acceptar.  
 
I) Aprovació de l'acta de la sessió anterior 
 
S'aprova. 
 
II) Part Informativa 
 
a) Despatx d'ofici 
 
En compliment del Decret d'Alcaldia, de 13 de juny de 2015, es comuniquen les 

resolucions següents: 
 
1. Districte de Nou Barris 
Del primer Tinent d'Alcaldia, de 31 de desembre de 2015, que aprova 

l'arrendament dels locals ubicats al carrer la Selva, núms. 53-55 baixos, 2n i 3r 
amb Gesinmo 2014, SL per tal d'ubicar un punt central de distribució d'aliments al 
Districte de Nou Barris, per als exercicis 2016-2017, i per un import de 53.370,88 
euros. 

 
2. Districte de Nou Barris 
Del primer Tinent d'Alcaldia, de 31 de desembre de 2015, que aprova 

l'arrendament del local ubicat al carrer Escolapi Cáncer, núms. 35-37 amb la 
comunitat de béns Ortiz Mesalles CB, per tal d'ubicar temporalment la seu de 
l'Associació de Veïns i Veïnes de Torre Baró al Districte de Nou Barris, per als 
exercicis 2016-2017, i per un import de 41.214,16 euros. 

 
b) Mesures de govern 
 
c) Informes 
 
A la Comissió:  
 
1. Economia Social i Solidària a Barcelona. 
 
El Sr. Via exposa que aquest informe s’emmarca en el Pla estratègic de foment 

de l’economia social i solidària, i que substitueix l’informe presentat l’any 2003 pel 
Consell de Treball Econòmic i Social. En destaca, més enllà de les dades 
estadístiques que aporta, la conceptualització de la diversitat de l’economia 
cooperativa, social i solidària, que fa un pas important en la consolidació de la 
informació estadística, que incorpora una metodologia per determinar les 
necessitats del sector i que en l’elaboració de l’informe han participat les 
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organitzacions més representatives del sector, experts i persones rellevants en 
l’àmbit territorial. En aquest sentit, remarca les aportacions que fa l’economia 
cooperativa, social i solidària relatives a la democràcia econòmica, l’autogestió, 
l’ajuda mútua i el compromís amb la societat. 

A continuació, comenta algunes dades estadístiques. Assenyala que el sector el 
conformen 4.700 empreses i entitats, de les quals 2.400 pertanyen al Tercer 
Sector Social, 1.200 són societats laborals i gairebé 900 són cooperatives, 
fonamentalment de treball associat. Afegeix que l’informe per primera vegada 
quantifica i cataloga iniciatives de caràcter sociocomunitari, com ara mercats 
d’intercanvi, grups de consum agroecològic, bancs del temps o horts urbans. 
Seguidament, quantifica en 53.000 els llocs de treball gestionats des d’aquest 
sector, xifra que equival aproximadament al 8 % de l’ocupació que hi ha a 
Barcelona, i indica que hi ha més de mig milió els socis de cooperatives de 
consum, més de 113.000 mutualistes i més de 100.000 persones voluntàries 
relacionades amb el sector. Quant a l’activitat econòmica, la quantifica en 3.750 
milions d’euros, aproximadament el 7 % del producte interior brut de la ciutat. 

Quant a propostes i recomanacions, l’informe recull aspectes relatius a 
l’acompanyament i la formació, al finançament i a la visibilització del sector. En 
aquest sentit, destaca la necessitat de donar suport a la capitalització de les 
empreses i a la inversió per a la innovació, la necessitat també que el sector es 
vinculi amb el sistema de finances ètiques i crèdit cooperatiu, i la importància de la 
intercooperació amb relació a la compra pública i el desenvolupament del mercat 
social o de la moneda social. 

D’altra banda, assenyala la necessitat que l’ajuntament faciliti recursos i 
infraestructures per recuperar patrimoni cooperatiu, que cedeixi sòl destinat a 
habitatge en cessió d’ús o per promoure la presència del sector en els mercats 
municipals. 

Tot seguit, destaca la necessitat de desenvolupar ecosistemes cooperatius 
locals, línia que connecta amb la política econòmica del govern adreçada a 
promoure l’economia plural i un desenvolupament territorial integral. En aquest 
sentit, esmenta experiències com els régie de quartier a França, els districtes 
d’economia solidària a Itàlia o els pols regionals de chantier al Quebec. 

Finalment, remarca que tot aquest conjunt de consideracions han de deixar de 
ser una al·lusió retòrica i s’han de poder dur a la pràctica. Anuncia, doncs, que 
l’informe formarà part dels elements que es tindran en compte en el pla estratègic, 
juntament amb les aportacions del sector. 

 
El Sr. Blasi considera que hauria estat interessant que el tinent d’alcalde 

responsable de l’àrea hagués introduït la intervenció del comissionat. 
Tot seguit, critica que el govern presentés un pla de xoc abans que l’informe 

perquè entén que el pla de xoc hauria de derivar precisament de l’informe. 
Atribueix, doncs, el pla de xoc a la necessitat que tenia el govern de justificar un 
conjunt de despeses abans que finalitzés l’any. 

 
Quant a l’informe, demana quant ha costat i pensa que haver-lo encarregat a la 

cooperativa Ciutat Invisible és un error perquè pot haver fet que sigui esbiaixat i 
que sigui més un informe de Barcelona en Comú que no pas de l’Ajuntament de 
Barcelona. 

A continuació, critica que el govern sempre acabi parlant de quatre grans grups 
de cooperatives: TEB, ECOS, Uni.Co i Clade, i comenta que el comissionat té 
vinculacions amb ArçCoop, cooperativa fundadora del grup ECOS. 

Pel que fa al Tercer Sector Social, lamenta que, si bé a l’informe s’hi dediquen 
quinze pàgines, no s’hi fa esment de la col·laboració publicoprivada, que 
actualment és l’àmbit d’actuació més important de les empreses d’economia 
cooperativa, social i solidària. També lamenta que a l’informe no es parli de 
l’economia col·laborativa, quan durant el mandat anterior una membre del govern 
actual en feia una reivindicació constant. 

Finalment, manifesta que el seu grup creu en l’economia social i pregunta si es 
farà una reestructuració de la direcció de Barcelona Activa que contempli l’àmbit 
de l’economia social. 
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El Sr. Sierra exposa que l’informe reflecteix el model econòmic del govern 

municipal, que no se centra en els principals problemes dels ciutadans de 
Barcelona, que són l’atur i la regeneració de l’economia, perquè entén que aquest 
model d’economia social i solidària no genera ocupació ni riquesa. En aquest sentit, 
assenyala que el govern vol imposar un determinat model ideològic, la qual cosa 
indueix l’informe a diversos errors de diagnòstic. En primer lloc, destaca que, 
segons l’informe, el nombre d’ocupats pel conjunt de cooperatives no arriba a l’1,4 
% del total de llocs de treball que hi ha a Barcelona i, segons fonts de la Seguretat 
Social, només 27.429 del total de 2.306.000 d’afiliats de la província pertanyen a 
l’economia social i solidària. Reitera, doncs, que des d’aquest sector no es crea 
ocupació ni es regenera l’economia i, per tant, creu que no és correcta l’afirmació 
que fa l’informe en el sentit que aquest és un sector que s’obre pas a la ciutat, sinó 
que opina que està estancat i en franca decadència. En segon lloc, remarca que 
l’economia social i solidària solament representa un 3 % del PIB a Catalunya, raó 
per la qual no és un model alternatiu i complementari. 

El Grup de Ciutadans entén que les cooperatives, com a forma societària i no 
pas com a concepte econòmic i ideològic, s’han de fomentar perquè poden ser una 
alternativa a moltes empreses que pateixen les conseqüències de la crisi, de 
manera que permeten mantenir molts llocs de treball. 

Seguidament, considera que el més greu de l’informe és que en l’apartat dedicat 
als barris és on el govern aposta més clarament pel model d’economia social i 
solidària, en contra del model que defensa el seu grup, i es criminalitza el turisme, 
que és una font de riquesa i de generació d’ocupació. 

Finalment, critica la proposta de transformar el districte 22@ en un espai 
d’economia social i solidària i abandonar el model anterior, que apostava per les 
noves tecnologies i permetia situar Barcelona en l’àmbit internacional. 

 
El Sr. Bosch també creu que l’informe té un caràcter descriptiu i una certa 

càrrega ideològica, si bé opina que aquesta no és una qüestió excessivament 
polèmica. Així, remarca l’arrelament profund del model d’economia social i 
solidària a Barcelona i, contràriament a d’altres opinions, entén que el fet que 
aquest sector representi el 8 % del PIB de la ciutat és una dada important perquè 
hi ha pocs sectors que assoleixin aquest percentatge i, per tant, no es pot 
menystenir. 

El Grup Municipal d’Esquerra Republicana comparteix l’interès que mostra el 
govern per aquest sector emergent i destinat a ocupar un paper cada cop més 
important en l’economia de la ciutat. En aquest sentit, recorda el pes que havia 
tingut el cooperativisme durant els anys trenta, i no solament en l’àmbit econòmic, 
puixança que es va estroncar l’any 1939. Per tant, li sembla bé que es recuperi 
una dinàmica que havia estat present a la ciutat i que havia tingut un futur molt 
prometedor. 

Tanmateix, no comparteix que s’estableixi una polarització entre els models 
econòmics a la ciutat. Indica que el sector públic representa un 10 % de l’activitat 
econòmica i, per tant, si l’economia social i solidària representa un 7 % del PIB i 
s’ha de potenciar, en resta un 83 % que no es pot menystenir. Celebraria, doncs, 
que el govern presentés un informe sobre la resta de sectors perquè són els que 
marquen el dinamisme econòmic i la creació d’ocupació. 

 
La Sra. Ballarín agraeix la presentació de l’informe perquè presenta una 

fotografia molt interessant d’una part de l’economia de Barcelona, de la qual 
destaca que el sector ocupa 53.000 persones, que representa un 7 % del PIB de la 
ciutat i un 3 % de les empreses, a més a més de voluntaris i socis de cooperatives, 
xifres que considera rellevants. 

A continuació, expressa que les organitzacions que s’analitzen a l’informe hi han 
de ser, però n’hi troba a faltar d’altres que també tenen un impacte social fort. 

Pel que fa al districte 22@, creu que l’informe recull anècdotes que s’eleven a 
categoria i, per tant, es fa una lectura esbiaixada d’aquest districte. 

D’altra banda, considera que l’informe ofereix dades sobre el volum i la 
repercussió de les cooperatives i empreses del Tercer Sector Social que poden ser 
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un bon punt de partida per situar aquest sector en el global de l’economia a la 
ciutat de Barcelona. En aquest sentit, recorda que a la sessió anterior de la 
comissió el govern va presentar un pla de xoc de l’economia social i ara presenta 
aquest informe. Reclama, doncs, una visió completa del sector per poder fer-se 
una idea de quin és el model que proposa el govern i cap on vol anar. 

Finalment, tot i reconèixer el gran valor que té l’economia social i solidària, 
considera que Barcelona a pogut resistir millor que altres ciutats els efectes de la 
crisi gràcies a una economia productiva i de serveis molt plural, en la qual les 
empreses d’economia social i solidària conviuen amb altres empreses i 
organitzacions que també contribueixen de manera molt significativa a generar 
riquesa i ocupació. Per tant, conclou que el miracle de Barcelona, pel qual la ciutat 
és admirada arreu, és que sigui capaç de ser present alhora al fòrum de Davos i al 
fòrum de Porto Alegre, i assenyala que aquest és el model que defensa el seu 
grup. 

 
El Sr. Mulleras exposa que el fet que el comissionat d’Economia Social i Solidària 

presenti més informes i mesures de suport que no pas el regidor de Comerç és un 
símptoma que la ciutat i el govern municipal tenen un problema. Al Grup Municipal 
del Partit Popular li agradaria saber quin model d’activitat econòmica defensa el 
govern, perquè sembla que l’únic model sigui el de l’economia social i solidària, i, 
tot i que no hi tenen res en contra, considera que l’economia de la ciutat no es pot 
basar en aquest sector, que només representa l’1 % dels llocs de treball de 
Barcelona. En aquest sentit, recorda que segons el darrer informe presentat al 
plenari del Consell Municipal, el 99 % de l’activitat econòmica de Barcelona és 
protagonitzat per empreses petites i mitjanes i per autònoms. Demana, doncs, que 
es doni la mateixa importància a les pimes i als autònoms, i que el govern presenti 
un pla de xoc per ajudar aquests empresaris. 

D’altra banda, indica que fa la impressió que el govern confongui la institució de 
l’ajuntament amb el seu partit i, malgrat que sigui legítim que proposi l’economia 
social i solidària com a únic model, entén que Barcelona és més gran i, per tant, 
creu que s’hauria de diferenciar entre els interessos de Barcelona en Comú i els 
interessos de Barcelona. Em aquest sentit, manifesta que també s’haurien d’aclarir 
les relacions que té el partit del govern amb diverses cooperatives. 

A continuació, critica diverses actuacions del govern municipal en matèria 
econòmica, com la moratòria hotelera –que perjudica el sector del turisme, el qual 
té una influència important en també en l’economia social i solidària–, l’excessiva 
permissivitat amb el top manta, la falta de seguretat i de neteja dels carrers, i tota 
una sèrie de mesures transversals que perjudiquen el comerç i l’activitat 
econòmica, també la social i solidària. 

En conclusió, insisteix que el govern ha d’ampliar la seva òptica i li reclama que 
impulsi les mesures necessàries per ajudar les pimes i els autònoms de Barcelona. 

 
El Sr. Garganté critica que l’informe que presenta el govern hagi estat elaborat 

per persones externes a l’ajuntament, que es limita a fer una descripció del sector 
de l’economia social i solidària a la ciutat de Barcelona, i hi troba a faltar propostes 
del govern, perquè les poques aportacions que hi ha són fetes per persones del 
sector. Així, doncs, la CUP no veu clar quina és la intenció del govern en presentar 
aquest document, si bé creu probable que es presenti alguna proposta o pla 
vinculat al pressupost de 2016, el qual saben que inclourà una partida de 4 milions 
d’euros per al foment de l’economia social i solidària. Tanmateix, afegeix, les 
poques propostes des de la perspectiva política municipal que conté el document 
es concentren en l’apartat de cooperatives d’habitatge. 

Seguidament, mostra preocupació per diverses afirmacions que es fan al 
document que van en contra de la remunicipalització de serveis externalitzats, com 
ara que la gestió d’allò comú no s’ha de delegar en les institucions o el fet que la 
municipalització de l’economia faria perdre poder de decisió a les classes populars, 
de manera que el que es guanyaria en justícia social es perdria en democràcia 
econòmica. En aquest sentit, entén que és un error posicionar-se en contra de les 
municipalitzacions i a favor de les externalitzacions, i recorda que als plecs de 
clàusules no es pot introduir l’exclusivitat per a cooperatives. Per tant, no entén 
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que l’ajuntament renunciï a democratitzar els serveis públics i reclama que es 
comenci per cessar el conseller delegat i el director de TMB i el director del metro 
per la gestió opaca i jeràrquica de l’empresa, tal com reclama el comitè d’empresa. 

A continuació, assenyala que encara esperen el document que el seu grup havia 
reclamat amb la relació de totes les externalitzacions que s’han fet a l’Ajuntament 
de Barcelona, document que el govern ha anunciat que està a punt però que no 
acaba d’arribar. 

Finalment, retreu al govern que no hagi complert la proposta de remunicipalitzar 
el SAD (Servei d'Atenció Domiciliaria), que actualment gestionen, entre altres, 
l'empresa Clece i la cooperativa Suara, denunciada a Inspecció de Treball per abús 
en la utilització de pactes individuals i frau en la contractació, entre altres motius. 

 
El Sr. Via es posa a disposició dels grups per respondre a les observacions que li 

han fet. 
 
Es dóna per tractat. 
 
d) Compareixences Govern municipal 
 

III) Propostes a dictaminar 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d'acord 
 

IV) Part decisòria / Executiva 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d'acord 
 
2. Aprovar inicialment el Plec de clàusules reguladores per a la concessió per a 

la conservació, subministrament, instal·lació, i explotació publicitària de 
determinats elements de mobiliari urbà de la ciutat. Sotmetre’l a informació 
pública durant el termini de trenta dies i, si no s’hi formulen reclamacions o 
al·legacions; tenir per elevat automàticament aquest acord d’aprovació inicial a 
definitiva; convocar la concurrència pública mitjançant procediment obert per a la 
seva adjudicació; facultar l'Alcaldia per a la realització de totes les actuacions 
encaminades a concretar, clarificar i executar el present acord. 

 
El Sr. Pisarello exposa quin és l’objecte del concurs referent a mobiliari urbà, 

bàsicament associat a la xarxa de transport, i en destaca els quatre punts 
principals: disminuir l’impacte publicitari a la via pública, mantenir un cànon 
raonable i fix durant la vigència del contracte, reduir la durada del contracte i 
garantir el manteniment i la reposició del mobiliari. 

Pel que fa al primer punt, informa que es redueix en un 20 % el nombre 
d’impactes publicitaris i en un 14 % el nombre de suports, de manera que es 
redueix la contaminació visual a la ciutat i se situa al nivell d’altres ciutats 
europees. 

Quant al cànon que han de pagar les empreses, assegura que es manté a un 
nivell raonable i seria d’un mínim de 12 milions d’euros. 

Pel que fa a la durada del contracte, que fins ara era de deu anys, assenyala que 
es redueix a dos anys però amb la possibilitat de prorrogar-lo, la qual cosa permet 
no hipotecar un govern futur que pugui tenir una concepció diferent sobre allò que 
s’ha de fer amb la publicitat. 

Finalment, destaca que s’incrementa fins a 1 milió d’euros la inversió anual per 
al manteniment i la reposició del mobiliari urbà, segons les necessitats de TMB. 

Per tant, conclou que al contracte s’apliquen criteris de valoració objectius i que 
serà informat pels diversos organismes competents de l’Ajuntament de Barcelona. 
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La Sra. Recasens exposa que el seu grup, per l’experiència que té en aquest 
tema, no confia que aquest plec de clàusules pugui tenir èxit i, per tant, anuncia 
l’abstenció del seu grup. 

Tot seguit, recorda que l’any 2006 es va establir un cànon de 10,5 milions però 
l’actual adjudicatari en va oferir 18, quantitat que es va haver de renegociar a 
causa de la crisi, que ha impactat de manera important el sector de la publicitat. 
Així, assenyala que actualment el cànon se situa al voltant dels 14 milions d’euros i 
alerta dels problemes que pot causar la rebaixa d’aquest cànon a 12 milions i la 
reducció de quasi cinc-cents punts de publicitat, perquè veu difícil que es pugui 
mantenir el nivell d’ingressos i alhora reduir l’impacte paisatgístic de la publicitat. 

Per tant, insisteix que aquest plec de clàusules els desperta desconfiança i critica 
que el govern no hi hagi introduït clàusules socials ni cap altra novetat, tal com 
havia anunciat, tret de la reducció del cànon a un mínim de 12 milions d’euros. 
Reitera, doncs, l’abstenció crítica del seu grup. 

 
El Sr. Sierra pregunta per què es planteja una reducció d’espais publicitaris, més 

enllà de reduir la contaminació visual, i voldria saber si es farà una reserva 
d’espais per a altres tipus de comunicacions no publicitàries. D’altra banda, 
proposa que s’obligui les empreses contractants a complir la normativa sobre els 
terminis de pagaments a les subcontractes i que es faci un control d’aquest 
compliment anualment o com a mínim abans de la confirmació de la pròrroga. 

Finalment, diu que esperarà a rebre resposta del tinent d’alcalde per anunciar el 
sentit del vot del seu grup. 

 
La Sra. Capdevila exposa que la reducció d’ingressos de 18 a 12 milions que 

contemplen les clàusules planteja dubtes al Grup d’Esquerra Republicana, perquè 
aquesta diferència de 6 milions es podria destinar a fer polítiques socials, si bé 
valoren positivament la reducció del 20 % en l’impacte visual que la publicitat té a 
Barcelona. Així, doncs, demana temps per poder millorar el concurs en aquells 
aspectes que no veuen clars i anuncia l’abstenció del seu grup. 

 
La Sra. Ballarín anuncia el vot favorable del seu grup al plec de clàusules, amb 

el benentès que es tracta d’una aprovació inicial i que segurament abans de 
l’aprovació definitiva s’hi introduiran modificacions per millorar el concurs. 

Si bé reconeix que des d’un punt de vista tècnic el plec de clàusules té tots els 
informes necessaris dels organismes competents, considera que la reducció de la 
durada del contracte a dos anys és excessiva i demana quines són les raons per a 
aquesta reducció, més enllà de no hipotecar l’acció de governs futurs. També 
pregunta per què es redueix un 14 % la publicitat i no un 10, un 20 o un 30 %. 

A continuació, des del punt de vista polític i tenint en compte que la publicitat 
afecta la fesomia de la ciutat, pregunta quin és el model del govern en aquest 
àmbit. 

D’altra banda, creu que abans de plantejar un nou concurs s’hauria d’avaluar 
com ha anat l’anterior, no solament des del punt de vista econòmic, per tal 
d’analitzar si és possible introduir-hi clàusules socials i altres aspectes a millorar. 
Entén que després de fer aquesta anàlisi es podria mirar de mantenir allò que ha 
funcionat del model anterior i incorporar-ho al model que plantegi el nou govern. 

Per acabar, reitera el vot afirmatiu del seu grup. 
 
El Sr. Mulleras exposa que la concessió de la publicitat al mobiliari urbà ha patit 

força variacions, especialment els darrers anys, i s’han fet contractes per valor de 
10,5 milions, de 18 milions i ara de 14 milions. Admet que la crisi ha afectat el 
mercat publicitari, però entén que s’hauria de donar explicacions als licitadors que 
no van guanyar el concurs anterior perquè van oferir una quantitat menor però 
que després van veure com al guanyador del concurs se li van fer rebaixes en el 
cànon, de tal manera que es va produir un greuge comparatiu entre els licitadors. 

Seguidament, assenyala que el plec de condicions els provoca dubtes, 
especialment pel que fa al model de remunicipalització de serveis que havia 
anunciat Barcelona en Comú a la campanya electoral, atès que estan parlant d’una 
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concessió, privatització o externalització, terminologia que varia segons el grup 
polític i els interessos de cada moment. 

A continuació, pregunta quines han estat les raons per reduir el 60 % dels 
suports publicitaris i, d’altra banda, si es pot introduir a les clàusules el pagament 
a trenta dies, aprovat en la darrera sessió del Consell Municipal. 

Finalment, demana rigor en el cànon anual per tal que al cap d’un any no 
s’hagin de fer rebaixes i incórrer així en greuges comparatius entre els licitadors. 

 
El Sr. Garganté diu que l’opinió del seu grup és que no hi hauria d'haver cap 

tipus de publicitat. Afirma que ja sap que la resta dels grups municipals li diran que 
això implicaria perdre molts diners per a les arques públiques. Informa, això no 
obstant, que han calculat que aquest contracte representa 12 milions d’euros amb 
relació a un pressupost aproximat de 2.600 milions i, per tant, solament significa 
un 0,4 % del total del pressupost de l’ajuntament. En aquest sentit, assenyala que 
la crítica a la presència de publicitat en els espais públics no és cap judici de valor 
moral ni una creença ingènua en un canvi social mitjançant la fi del consum 
individual, sinó que pretén que l’espai públic es configuri de manera democràtica i 
que es respecti la dignitat i la integritat de les persones i no se’ls obligui a 
consumir una publicitat que no han sol·licitat. 

Afegeix que tampoc és una casualitat que molts dels anuncis del plec parlen del 
transport públic i tot seguit, cita que un directiu d'una empresa de publicitat 
afirmava: «El transport públic és un lloc perfecte en el qual anunciar-se. És fàcil 
passar per alt els anuncis al diari i a la televisió, sempre pots canviar de canal, 
però quan et trobes en una parada d'autobús no tens molt més a fer que mirar al 
teu voltant, i llavors veus la publicitat.» La CUP considera, doncs, que un dels 
problemes principals de la publicitat en l’espai públic és que s’imposa i no ofereix la 
possibilitat d’apagar-la. 

Per aquestes raons, anuncia el vot contrari del seu grup. 
 
El Sr. Pisarello sosté que Barcelona és una ciutat molt contaminada per la 

propaganda i que la ràtio de publicitat per metre quadrat és molt superior a la 
d’altres ciutats europees i de l’Estat. Per aquesta raó, ja durant la campanya 
electoral van anunciar el compromís de reduir-la i es van reunir amb gent de 
Grenoble, ciutat que al seu parer és exemplar en aquest àmbit. Així, doncs, la 
proposta que presenten vol limitar l’impacte publicitari a la via pública per 
aconseguir un espai públic més amable sense afectar excessivament les finances 
de l’ajuntament, i apunta que el concepte de contaminació visual és acceptat i 
homologat. 

Pel que fa al cànon, reitera que els 12 milions d’euros són una quantitat mínima, 
establerta pels tècnics, però que els licitadors poden presentar ofertes superiors. 
Informa també que les empreses que normalment liciten en aquest concurs han 
manifestat que s’hi presentarien. Afegeix que es tracta de fer compatibles aquests 
ingressos amb una reducció progressiva de l’impacte publicitari a la via pública. I 
quant a la durada dels contractes, argumenta que s’ha reduït perquè el cicle 
econòmic és molt inestable i el govern pretén que no s’hagin de modificar els 
preus, com va succeir en el passat, i tenir marge de maniobra per poder intervenir 
si és que cal. 

Finalment, aclareix que, en cas que hi hagi subcontractacions, s’ha introduït una 
clàusula que obliga aquestes empreses a pagar els proveïdors a trenta dies. 

 
El Sr. Sierra manifesta que no veuen cap raó objectiva per reduir tan 

dràsticament l’impacte publicitari a la via pública. En aquest sentit, assegura que 
des del seu grup no se senten envaïts per la publicitat i remarca que aquesta 
genera uns ingressos que beneficien la ciutat. Assenyala que potser al Grup de la 
CUP potser no li preocupen els treballadors d’aquestes empreses, però assegura 
que al Grup de Ciutadans sí que els preocupen. 

En segon lloc, critica la clàusula que estableix que s’ha de lliurar tota la 
documentació necessària per al compliment del contracte en català, perquè creu 
que això limita la competència i és un perjudici per a les empreses de la resta 
d’Espanya. Demana, doncs, que es modifiqui aquest aspecte. 
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Finalment, reitera que el seu grup s’abstindrà en la votació. 
 
La Sra. Recasens reclama que el govern estigui molt amatent al 

desenvolupament del concurs, ja que les empreses han manifestat que estan 
d’acord amb els preus que s’estableixen. Tanmateix, insisteix que en el passat 
aquests preus s’han hagut de renegociar una vegada i una altra, i, per tant, les 
clàusules que es presenten els generen desconfiança, atès que és difícil quadrar el 
manteniment dels ingressos amb una rebaixa dels punts publicitaris. 

 
El Sr. Mulleras reitera que tenen dubtes seriosos sobre algunes de les clàusules i 

s’afegeix a la crítica de la que estableix que s’hagi de lliurar tota la documentació 
necessària per al compliment del contracte en català. A més a més, creu que 
s’haurien d’establir criteris socials per valorar les ofertes. 

 
El Sr. Pisarello expressa el vot favorable de Barcelona En Comú, la Sra. 

Recasens expressa l'abstenció de CIU, el Sr. Sierra expressa l'abstenció de 
Ciutadans, la Sra. Capdevila expressa l'abstenció d'ERC, la Sra. Ballarín expressa 
el vot favorable del PSC, el Sr. Mulleras expressa l'abstenció del PP i el Sr. 
Garganté expressa el vot contrari de la CUP. S'aprova. 

 
c) Proposicions 
 

V) Part d'impuls i control 
 
a) Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal CIU: 
 
3. La Comissió d'Economia i Hisenda acorda fer la dotació pressupostària 

municipal pel 2016 per import suficient, i que com a mínim ascendeixi a 50 milions 
d'euros, per cobrir el compromís de l'aportació municipal per finançar la L9 i L10 a 
la totalitat del tram a la Marina i a la Zona Franca i acordar amb la Generalitat de 
Catalunya el reconeixement i calendarització del deute corresponent. 

 
La Sra. Recasens exposa que la proposició pretén garantir la continuïtat de les 

obres de la línia 9 del metro mitjançant una dotació pressupostària adient. 
Convergència i Unió creu que aquesta operació és prioritària, especialment al tram 
de la Zona Franca, i assegura que coneix molt bé la reivindicació dels veïns en 
aquest sentit perquè va ser regidora de Sants-Montjuïc durant vuit anys. Així, 
remarca la importància d’obrir les estacions de Foc, Foneria i Motors, tal com 
reclama la Coordinadora de Veïns de la Marina. 

A continuació, recorda la inauguració recent del tram que mena a l’aeroport i 
considera que ara és prioritari finalitzar un tram que principalment ha de beneficiar 
la ciutadania. 

Tot seguit, apunta que la majoria dels grups municipals han presentat esmenes 
a la proposició i creu que la redacció final millora el text presentat inicialment. En 
aquest sentit, aplaudeix que tant el govern com els grups de l’oposició reconeguin 
que el govern de Xavier Trias va lluitar fermament per donar servei als ciutadans 
posant recursos de manera decidida allà on la Generalitat no arribava a causa de 
les dificultats que patia. Així, doncs, celebra que alguns grups hagin abandonat la 
dinàmica d’acusacions sobre trampes comptables, rodes de premsa intoxicadores i 
que el govern municipal es plegués als interessos de la Generalitat, i, per tant, 
s’alegra que es pugui arribar a un acord amb la Generalitat per acabar una 
infraestructura que qualifica de necessària. 

Pel que fa als compromisos de la Generalitat, assenyala que s’hauran de trobar 
els mecanismes de compensació adients i que la Generalitat reconegui les seves 
obligacions en tant que administració competent en matèria d’infraestructures. 

Finalment, llegeix els tres punts de què consta la proposició, després d’haver-hi 
incorporat les esmenes acceptades. 
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La Presidenta assenyala que la redacció del punt 2 que acaba de llegir la Sra. 
Recasens no concorda amb la que han fet arribar a la mesa. 

 
La Sra. Recasens indica que Esquerra Republicana havia distribuït una esmena 

que el grup proposant no havia acceptat i això ha creat confusió. Per tant, el que 
ha fet és plantejar in voce com quedaria definitivament la proposició, amb la 
incorporació de les esmenes que sí que s’han acceptat. 

 
La Presidenta demana que Convergència i Unió lliuri a la mesa el text íntegre de 

la proposició per tal que els grups es puguin posicionar sobre un contingut conegut 
o n’hauran de posposar la votació. 

 
La Sra. Recasens no té cap inconvenient a posposar la votació, però informa que 

el text que els grups han rebut per correu és correcte, tret que caldria substituir-hi 
la frase «com a mínim que la dotació feta per al 2016 cobreixi el 50 % de la 
totalitat del cost que assumirà l’ajuntament» per «per un import necessari i 
suficient per cobrir el compromís per finançar l’acabament de la línia 10 del 
metro». 

 
El Sr. Mulleras pregunta si es refereixen al correu enviat a les 13.52 hores. 
 
La Sra. Recasens ho confirma i insisteix que en aquest text s’ha de fer la 

substitució que ha indicat. 
 
El Sr. Bosch puntualitza, per aclarir el malentès, que el text que ha distribuït el 

seu grup era l’esmena que volien presentar in voce per tal de facilitar el debat. En 
tot cas, demana que se’ls digui si això és irregular perquè, si és així, no ho 
tornaran a fer. 

 
La Presidenta diu que es tracta que tothom tingui el text definitiu que s’ha de 

sotmetre a votació i considera que és convenient que tothom tingui les esmenes 
abans de començar la sessió. Aclarida aquesta qüestió, convida els grups a 
continuar el debat de la proposició. 

 
El Sr. Sierra anuncia l’abstenció del seu grup perquè només s’ha acceptat 

parcialment l’esmena que havien presentat. 
En primer lloc, manifesta que el seu grup no vol ser còmplice del que qualifica 

de desvergonyiment per a la ciutat de Barcelona pel fet que Convergència i Unió 
ara digui que aquesta inversió és prioritària quan era previst que s’acabés l’any 
2007 i, a més a més, el tram que s’acaba d’inaugurar estava pressupostada en 
1.947 milions i finalment n’ha costat16.000 milions. Afegeix que aquest 
incompliment és responsabilitat tant de Convergència i Unió com del Govern 
tripartit, a qui acusa d’haver enganyat els 32.000 veïns de la Marina i la Zona 
Franca. Insisteix, doncs, que el seu grup no vol ser còmplice d’aquesta situació i 
que la competència per exigir que s’acabin aquestes obres és del Parlament de 
Catalunya. 

En segon lloc, tampoc està d’acord que l’ajuntament hagi d’avançar els diners 
que hi hauria de posar la Generalitat, perquè assegura que històricament la 
Generalitat no compleix els seus compromisos amb la ciutat de Barcelona. Tot i 
que el Grup de Ciutadans està d’acord a fer aquesta línia de metro perquè és 
prioritària per als veïns de Barcelona, insisteix que l’ajuntament no pot sufragar les 
excentricitats de la Generalitat. 

 
El Sr. Bosch afirma que el Grup de Ciutadans seran còmplices del fet de deixar 

la Zona Franca sense metro i que els ciutadans d’aquest barri, que fa quaranta 
anys que lluiten perquè el metro hi arribi, no tenen cap culpa d’aquesta situació. 
Davant d’alguns comentaris del Sr. Sierra, li demana que no l’interrompi. 

Per tant, creu que aquesta obra s’ha de tirar endavant i celebra que s’hagin 
acceptat algunes esmenes a la proposició de Convergència i Unió. En aquest sentit, 
recorda que el Grup d'Esquerra Republicana mesos enrere havia presentat una 
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proposició semblant i, malgrat que alguns grups els van dir que aquest acord era 
inviable, ara s’ha demostrat que és factible assolir-lo per tal de solucionar alguns 
dels grans dèficits dels veïns de la ciutat de Barcelona. Així, doncs, celebra que 
s’arribi a un consens en aquesta qüestió, consens que ja s’apuntava en la darrera 
trobada entre la batllessa Colau i el president de la Generalitat. 

Finalment, indica que ara caldrà discutir com es tradueix aquest acord en els 
pressupostos de la ciutat. En aquest sentit, espera que arribin a un consens que 
superi partidismes i electoralismes, i que només es pensi en les necessitats dels 
veïns dels barris de les Marines i la Zona Franca, que ja han estat castigats per 
moltes altres raons, no solament pel metro. 

 
La Sra. Ballarín comparteix que la manca d’arribada del metro a la Marina és 

una de les ferides més sagnants que té la ciutat de Barcelona i que aquesta 
arribada no es pot ajornar més. Per tant, creu que si l’ajuntament ha de finançar 
alguna infraestructura que és competència de la Generalitat, malgrat que aquesta 
hagi incomplert sistemàticament les seves obligacions amb Barcelona, les línies 9 i 
10 del metro han de ser les primeres. 

Tanmateix, considera que aquest debat s’està produint de manera bastant 
irregular perquè ja s’han compromès 250 milions d’euros del pressupost de 
l’ajuntament en inversions, com ara les obres del tramvia o el copagament de les 
línies 9 i 10 del metro, sense que s’hagin aprovat els pressupostos ni el Pla 
d’inversions. A més a més, aquesta darrera inversió els preocupa especialment 
perquè els pressupostos de la Generalitat són prorrogats i no contemplen cap 
partida per a aquest fi, raó per la qual dubta que pugui complir la seva part del 
compromís. 

En tot cas, el Grup Socialista no tanca la porta a fer les inversions que siguin en 
benefici de Barcelona, sempre que es preservi la solvència de l’ajuntament i 
sempre que se sàpiga com i quan es tornaran els diners, perquè considera que 
l’ajuntament no pot finançar la Generalitat indefinidament ni prometre inversions 
sense haver aprovat els pressupostos. 

Finalment, assenyala que han presentat una esmena, que s’ha recollit 
parcialment, i esperaran al final del debat per anunciar el sentit del vot. 

 
El Sr. Mulleras exposa que els veïns de la Zona Franca i de la Marina no poden 

continuar patint la incompetència financera i de gestió de la Generalitat, tant del 
tripartit com del Sr. Artur Mas, els quals van planificar una obra valorada en 2.000 
milions d’euros i que al final n’ha costat 16.000, un 640 % més del previst, fet que 
ha impossibilitat l’arribada del metro a aquests barris de la ciutat. En aquest sentit, 
critica que s’hagin construït túnels i estacions de luxe que no han arribat a entrar 
en servei i pels quals s’estan pagant 300 milions anuals a una empresa privada. 
Per tant, el Grup Popular demana una auditoria per saber per què s’ha incrementat 
en un 640 % el cost d’aquesta inversió i no entén per què la resta de partits, que 
demanen auditories sobre moltes altres qüestions, no n’exigeixen una sobre 
aquesta. 

Finalment, insisteix que els veïns de la Zona Franca i de la Marina no han de 
continuar patint aquesta injustícia i, per tant, anuncia el vot favorable del seu grup 
a la proposició, que insta la Generalitat a formalitzar un pla per finalitzar les obres 
i especialment a reconèixer el deute i a establir un calendari de pagaments per al 
retorn d’aquest deute. 

 
El Sr. Garganté exposa que el projecte de les línies 9 i 10 ja des de la seva 

planificació era un projecte faraònic i no és l’únic cas en què el cost final ha estat 
més elevat que el pressupostat. Tanmateix, atès que el ramal de la Marina i la 
Zona franca ja està gairebé acabat, considera positiu que es posi en funcionament. 

A continuació, qüestiona les prioritats en el model de ciutat. En aquest sentit, 
critica que l’any 2014 la Generalitat invertís 185 milions d’euros i prioritzés les 
estacions de la Fira de Barcelona i de l’aeroport per sobre del ramal de la línia 10, 
que hauria de donar servei als barris de la Marina i de la Zona Franca, tot i que els 
trens de la línia 9, que va a l’aeroport, passen per sota de la Zona Franca. 
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En segon lloc i pel que fa al tema de les concessions, comenta que la regidora 
de Mobilitat i presidenta de TMB va afirmar al plenari del Consell Municipal que era 
una contradicció defensar que la L10 arribés a la Marina i alhora qüestionar la 
privatització del Tram de la Diagonal, atès que la L10 també té estacions en 
concessió. Tanmateix, comenta que són casos diferents i afirma que òbviament 
seria millor que no hi hagués hagut aquesta concessió, ni els cànons que van 
realitzar el tripartit i, en concret, el Sr. Joaquim Nadal. En aquest sentit, explica 
que la diferència està en el fet que la infraestructura i l'explotació del Tram estan 
totalment privatitzades, mentre que en la L10 es paguen uns cànons per les 
estacions, però l'explotació la realitza TMB, que és una empresa pública. Insisteix, 
doncs, que el seu grup és contrari a la privatització del servei. 

Pel que fa al deute, està d’acord que es faci una auditoria perquè és possible 
que una part d’aquest deute sigui il·legítim i, en aquest cas, no s’hauria de pagar. 

Finalment, comenta que si en primer lloc s’hagués fet la línia 10 i ara estiguessin 
parlant d’acabar la línia 9, segurament els ajuntaments de l’Hospitalet i del Prat 
també haurien de contribuir a finançar aquesta obra. 

 
El Sr. Pisarello comparteix les crítiques que s’han fet i recorda un article d’Eloi 

Latorre publicat al Crític on s’explicaven la triplicació dels costos d’aquesta 
infraestructura, la privatització d’estacions i el retard de les obres. Per tot plegat, 
troba justificada una auditoria sobre aquesta operació. 

D’altra banda, considera que és una injustícia que les Marines i la Zona Franca 
encara no disposin de servei de metro i confirma que a la reunió que van mantenir 
l’alcaldessa Colau i el president Puigdemont van establir un marc de mobilitat en el 
qual la línia 10 del metro és un dels temes centrals. En aquest sentit, informa que 
estan pendents d’una reunió amb el vicepresident Oriol Junqueras per determinar 
exactament els termes de la inversió i de l’execució. 

Finalment, reitera el compromís del govern municipal per fer que el metro arribi 
a les Marines. 

 
La Sra. Recasens replica als grups de Ciutadans i del Partit Popular que es pot 

criticar la gestió del tripartit i proposar auditories pel sobrecost que ha tingut 
aquesta infraestructura, però també s’hauria de parlar del greuge de l’Estat amb 
Catalunya pel dèficit fiscal. Per tant, atribueix els problemes que ha tingut la 
Generalitat per finançar infraestructures a les dificultats econòmiques causades per 
la incompetència de l’Estat. Així, doncs, opina que no es tracta de sufragar 
excentricitats, sinó la justícia i el progrés social, i assenyala que la proposició el 
que pretén és donar la fortalesa necessària al govern municipal perquè pugui 
explicar que a Barcelona hi ha consens per posar la solvència de l’ajuntament al 
servei dels ciutadans i que pot cofinançar aquestes obres, cofinançament que 
posteriorment s’haurà de rescabalar en el marc de les negociacions que es duguin 
a terme. 

Pel que fa a la intervenció de la portaveu del Grup Socialista, diu que estan 
disposats a negociar el pressupost, el Pla d’inversions i el Pla d’actuació amb el 
govern municipal. 

 
El Sr. Sierra demana disculpes al Sr. Bosch per haver-lo interromput, cosa que 

no té costum de fer, però indica que aquest tema el treu de polleguera. 
Seguidament, insisteix que s’ha d’explicar als ciutadans que Convergència i 

Unió, Esquerra Republicana, el Partit Socialista i Iniciativa per Catalunya Verds han 
malbaratat 14.000 milions de diner públic i que el Govern de l’Estat no té cap culpa 
que aquests partits hagin volgut fer una obra faraònica, que si s’hagués fet de la 
manera convencional hauria costat la meitat i ja estaria acabada. 

 
El Sr. Bosch admet que cadascú ha d’assumir les seves responsabilitats i, per 

tant, si cal, s’ha de fer una auditoria. Però afegeix que aquest no és el tema de la 
proposició, sinó decidir qui ha de pagar el retard de les obres, i si el Grup de 
Ciutadans no se suma al consens entén que fa pagar aquest retard als veïns, que 
es queden sense aquesta infraestructura bàsica. 

Per acabar, anuncia el vot favorable del seu grup a la proposició. 
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La Sr. Ballarín es mostra favorable a fer totes les auditories que calgui, però 

troba que la xifra de 14.000 euros de sobrecost que ha esmentat el Sr. Sierra és 
exagerada. Pel que fa a la gestió del tripartit, recorda que va fer arribar el metro al 
barri del Carmel. 

Quant al barri de la Marina, pensa que no pot ser l’únic barri que continua 
desconnectat de la resta de Barcelona i, per tant, opina que en moments 
excepcionals cal fer esforços excepcionals. 

Per aquestes raons, anuncia el vot favorable del seu grup a la proposició. 
 
El Sr. Pisarello anuncia el vot favorable del seu grup i reconeix l’esforç que s’ha 

fet per assolir l’acord. 
 
El Sr. Garganté anuncia el vot favorable del seu grup. 
 
La Sra. Recasens es mostra satisfeta perquè els veïns de la Marina i de la Zona 

Franca tenen la garantia que el metro finalment arribarà al seu barri, la qual cosa 
demostra que quan es treballa amb consens l’ajuntament té prou força per 
negociar el cal en favor dels veïns. 

 
El Sr. Pisarello expressa el vot favorable de Barcelona En Comú, la Sra. 

Recasens expressa el vot favorable de CIU, el Sr. Sierra expressa l'abstenció de 
Ciutadans, el Sr. Bosch expressa el vot favorable d'ERC, la Sra. Ballarín expressa 
el vot favorable del PSC, el Sr. Mulleras expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Garganté expressa el vot favorable de la CUP. S'aprova amb el redactat següent: 

 
La Comissió d’Economia i Hisenda acorda: 1.- Instar a la Generalitat de 

Catalunya, en el marc de les seves competències, a que presenti abans de la seva 
aprovació definitiva de finançament per part de l’Ajuntament, el pla de construcció 
de la L10 de metro, al tram de la Marina i la Zona Franca, el calendari d’execució, 
el número de parades que s’obriran amb el compromís adquirit, i el cost total de 
l’obra. 2.- En el marc els acords Generalitat – Ajuntament, i tenint en compte el 
necessari equilibri del pressupost municipal, dotar pressupostàriament la 
plurianualitat corresponent als anys 2016 i 2017 del Pressupost Municipal, per un 
import necessari i suficient per cobrir el compromís per finançar l’acabament de la 
L10 en el tram de la Marina i Zona Franca. 3.- Acordar en el marc de les relacions 
bilaterals Generalitat – Ajuntament dur a terme la negociació que correspongui per 
reconèixer i calendaritzar el retorn de les obligacions econòmiques reconegudes. 

 
Del Grup Municipal Ciutadans: 
 
4. La Comissió d'Economia i Hisenda acorda: Que el govern municipal efectuï la 

corresponent adequació de la normativa d'horaris comercials a la Llei Estatal 
1/2004 i a la Llei Autonòmica 3/2014, donant compliment a la Resolució dictada 
per la Generalitat de Catalunya que qualifiquen com a turístiques determinades 
zones del terme municipal de Barcelona; acordant un nou calendari d'obertura en 
festius per als establiments comercials de la zona turística durant el termini 
comprès entre l'1 de juliol i el 15 de setembre, ampliant l'horari fins a les 20 hores. 

 
La Presidenta anuncia que aquest punt es tractarà conjuntament amb el punt 7 

de l’ordre del dia. 
 
La Sra. Mejías intervé com a portaveu del Grup de Ciutadans. Exposa que, 

després d’haver instat el govern municipal perquè expliqués els resultats del 
procés participatiu sobre l’obertura d’establiments comercials en festius, s’ha 
palesat que l’opinió majoritària és partidària d’una regulació més permissiva, que 
garanteixi la competitivitat de Barcelona com a una de les ciutats més turístiques 
del món. 
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A continuació, indica que la majoria de pernoctacions a la ciutat es produeixen 
durant els mesos d’estiu i, per tant, algunes de les entitats consultades manifesten 
que el mes de juliol és un dels mesos que ofereixen més oportunitat de negoci. A 
més a més, assenyala que a altres ciutats turístiques del món comparables a 
Barcelona els horaris d’obertura en festius durant els mesos d’estiu són més amplis 
que el que proposa el govern. 

D’altra banda, comenta que la legislació estatal en aquesta matèria permet un 
marge d’obertura ampli, però que la regulació que va fer la Generalitat és més 
restrictiva, cosa que va ser criticada per l’Autoritat Catalana de la Competència, la 
qual recomana que no s’opti per la limitació d’horaris comercials atès que podria 
ser perjudicial per als interessos dels consumidors i dels comerciants i per a la 
seva competitivitat. 

Per aquestes raons, el Grup de Ciutadans proposa tornar a la situació anterior, 
perquè els comerciants necessiten conèixer el calendari d’obertura en festius per 
tenir seguretat jurídica i per poder donar resposta a les necessitats de 
competitivitat del comerç. 

 
El Sr. Mulleras anuncia que han transaccionat la seva proposició amb una 

esmena del Grup de Ciutadans, per tal que en el punt 3 es reculli que l’obertura en 
festius pugui fer-se de maig a octubre, amb el màxim consens possible del sector. 
Pel que fa a la proposició de Ciutadans, comenta que també hi han fet una esmena 
en el sentit d’ampliar el període d’obertura, esmena que han fet arribar als grups 
per correu electrònic però que, atès que el grup proposant no la recull en el text 
que ha distribuït als grups, la formula in voce. 

Tot seguit, exposa que aquest és un tema polèmic però alhora important, com 
ho palesa el fet que dos grups municipals hagin coincidit a presentar proposicions 
sobre aquesta qüestió. 

El primer punt de la proposició del Grup Popular demana rebutjar el procés 
participatiu realitzat pel govern, i aprofita per preguntar per tercera vegada al 
regidor de Comerç quant ha costat aquest procés participatiu. Des del seu grup, 
entenen que la consulta ha estat tendenciosa, parcial i sense garanties, perquè 
només es preguntava sobre els mesos d’estiu. A més a més, afegeix que hi ha 
hagut opacitat perquè no se sap quin ha estat el cost d’aquesta consulta i no han 
tingut accés a les respostes. D’altra banda, considera que el procés ha estat un 
fracàs perquè només hi han participat 1.543 veïns, menys d’un 0,5 % de la 
població de Barcelona. 

D’altra banda, demanen que el govern faci una nova proposta d’horaris 
comercials que inclogui el període de maig a octubre, que permeti als comerços 
obrir fins a les vuit del vespre, i que es mantingui la zona turística comercial. 
També demanen que aquest procediment s’iniciï immediatament per donar 
seguretat jurídica al sector i perquè pugui planificar els seus recursos i la 
contractació de personal. 

 
El Sr. Blasi reconeix que aquest no és un tema senzill i creu que el comissionat 

anterior no va fer cap favor al regidor de Comerç encetant un altre cop el debat. 
Creu que hauria estat més senzill continuar amb la situació anterior i fer els 
estudis, les anàlisis i les correccions que convingués amb el màxim consens 
possible del sector. 

A continuació, acusa el govern de fer processos participatius quan no saben què 
han de fer i d’haver perjudicat el sector del comerç, el qual havien aconseguit unir 
gràcies a algunes errades i malgrat algunes rectificacions, però que amb la qüestió 
dels horaris comercials l’han tornat a dividir. 

Tot seguit, critica el procés participatiu i el fet que el govern no hagi volgut fer 
una revisió dels horaris comercials per qüestions ideològiques, i també critica que 
es filtrin a la premsa informacions abans de donar-les als grups municipals. 

Finalment, remarca que l’obertura de comerços en festius s’adreça al turisme, 
que s’ha de donar seguretat al món del comerç perquè la normativa espanyola 
liberalitza els horaris i, alhora, no provocar un canvi d’hàbits en la demanda 
interna. Però entén que el govern ha trencat totes les línies vermelles intentant 
acontentar tothom i ha generat tensió en el sector i en l’àmbit polític. 
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La Sra. Capdevila exposa que Esquerra Republicana sempre ha defensat 

mesures per promoure el comerç de proximitat i per afavorir la conciliació de la 
vida familiar i professional dels treballadors i treballadores del sector. En aquest 
sentit, remarca que el 70 % dels treballadors del comerç són dones i en molts 
casos mares, raó per la qual la conciliació laboral i familiar és molt important. 

Quant al model comercial de la ciutat, destaca que és molt ben valorat tant pels 
ciutadans com pels visitants i aporta elements positius en àmbits com 
l’accessibilitat comercial, la seguretat als barris i la qualitat de l’espai públic. Per 
tant, creu que aquest model s’ha de preservar i reivindica la Llei d’horaris 
comercials, que estableix un màxim de setanta-dues hores setmanals d’obertura i 
unes dates de tancament obligatori, excepte per a un grup d’establiments que 
tenen característiques especials i per als situats en municipis turístics. Afegeix que 
aquesta llei també incrementa de vuit a deu el nombre de diumenges i festius en 
què es pot obrir al llarg de l’any. Així, doncs, entén que els horaris d’obertura 
actuals són suficients, que els ciutadans tenen dotze hores cada dia per anar a 
comprar i que els turistes, atès que de mitjana pernocten un mínim de dos dies, 
també tenen temps de fer compres. 

Per aquestes raons, anuncia el vot contrari a ambdues propostes, en coherència 
amb la votació que es va produir al plenari del Consell Municipal del juny de 2014, 
en què Esquerra Republicana es va posicionar en contra de l’acord que havien 
assolit el Partit Popular i Convergència i Unió. Afegeix que no comparteixen els 
criteris implícits en les dues proposicions, que a més a més considera que es 
contradiuen i que no han estat consensuades amb el sector. Tot i coincidir amb el 
Sr. Blasi que potser no calia haver reobert el debat, creu que s’ha d’arribar a un 
acord amb el sector del comerç que sigui satisfactori per a comerciants i per als 
treballadors. 

Finalment, per les raons exposades, anuncia el vot contrari del seu grup a les 
dues proposicions. 

 
La Sra. Ballarín exposa que aquesta qüestió els ha ocupat molt de temps i 

energies els darrers dies i que no ha estat un model de gestió. El seu grup ha estat 
molt crític amb el procés participatiu perquè ha denotat manca de lideratge i de 
garanties, i el funcionament ha estat deficient. També han estat crítics amb la 
proposta que va plantejar el govern el 2 de febrer perquè consideren que reduir els 
dies d’obertura a quatre i com a màxim fins a les sis de la tarda és massa 
restrictiu. En aquest sentit, el Grup Socialista advoca per l’aplicació de la llei 
catalana però també vol que Barcelona tingui delimitades unes zones turístiques 
per tal que els turistes puguin deixar els seus recursos a la ciutat, atès que això 
genera riquesa i ocupació, bo i garantint el suport de l’ajuntament al comerç de 
proximitat i els drets laborals dels treballadors i treballadores del sector, el qual 
està molt precaritzat i feminitzat. 

D’altra banda, han observat que el govern ha mantingut un diàleg amb el sector 
del comerç i el dia anterior van mantenir una reunió a la qual van assistir 
representants dels grups Socialista i d’Esquerra Republicana. En aquesta reunió 
van percebre que el sector tenia ganes d’arribar a acords i que es mantenien 
postures flexibles. Així, l’ampliació de l’horari d’obertura fins a les vuit del vespre 
va tenir un suport gairebé unànime. Entén, doncs, que hi ha una oportunitat per a 
l’entesa i creu que l’aprovació de les dues proposicions, presentades pel Grup de 
Convergència i Unió i pel Grup del Partit Popular respectivament, podrien entorpir 
aquest acord. 

Per aquestes raons, anuncia el vot contrari del seu grup a ambdues 
proposicions, amb el benentès que no estan absolutament d’acord amb la proposta 
que planteja el govern, però reitera que s’està avançant cap a l’acord entre els 
representants del comerç i el govern. 

 
El Sr. Garganté anuncia el vot contrari del seu grup a ambdues proposicions. 
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El Sr. Colom demana coherència als grups i que, atès que tots coincideixen que 
aquesta qüestió és difícil i que cal cercar el consens, no vulguin imposar 
unilateralment un determinat horari o un determinat període d’obertura, tal com 
fan les dues proposicions, especialment quan saben que el sector està dividit per 
aquesta qüestió. Per tant, els convida a treballar per cercar el consens, tal com es 
va fer a la reunió del dia anterior amb els representants del sector i a la qual 
estaven convidats tots els grups municipals. 

Quant a les proposicions, afirma que defensen la posició d’un grup de 
comerciants, que no és el majoritari, i per tant no busca el consens. En aquest 
sentit, insisteix que a la reunió del dia anterior els comerciants van demostrar 
flexibilitat i voluntat per arribar a un acord, de manera que situaven el consens per 
davant de les demandes pròpies. Creu, doncs, que els grups proposants s’han 
precipitat i també opina que l’Autoritat Catalana de la Competència es va precipitar 
quan es va pronunciar abans de conèixer la proposta sobre els horaris. 

Quant a les diverses preguntes que se li han formulat, demana al Sr. Mulleras 
que sigui més rigorós perquè des del mes de novembre no havia preguntat cap 
vegada sobre el cost del procés participatiu. Informa que la consulta online ha 
costat 25.061 euros i el conjunt de cinc estudis i d’enquestes, 32.959. Així, doncs, 
li retreu que al començament de la sessió hagi dit que el regidor de Comerç no 
presentava informes, quan el 2 de febrer es van presentar aquests, i li torna a 
demanar rigor en les intervencions. 

Finalment, pel que fa a les entitats que han participat en el procés consultiu i 
que han presentat propostes, comenta que la Llei de protecció de dades no permet 
que siguin identificades, però les propostes d’aquelles entitats que ho han 
autoritzat s’han publicat al web i, un cop s’hagi fet el buidatge de les dades, també 
es facilitaran als grups. 

 
La Sra. Mejías intervé com a portaveu del Grup de Ciutadans. Pensa que la seva 

proposta és coherent perquè el que demana és que s’apliqui la llei. A més a més, 
comenta que el canvi en el règim d’obertures que pretén fer el govern perjudica 
els comerços de zones turístiques, els quals reclamen poder obrir fins a les vuit del 
vespre entre juliol i setembre. Entén, doncs, que la seva proposta no és unilateral, 
com sí que ho és la del govern, que, a més a més de ser restrictiva, contrària als 
informes de l’Autoritat Catalana de la Competència i als interessos manifestats per 
la majoria d’organitzacions comercials, és arbitrària i l’han hagut de rectificar. 

A continuació, insisteix que no demanen d’ampliar l’horari d’obertura a tot 
Barcelona, sinó solament en aquelles zones definides com a turístiques. En aquest 
sentit, assenyala que moltes botigues busquen l’empara de la llei estatal i 
infringeixen les normes perquè són massa restrictives i no s’ajusten als seus 
interessos. El Grup de Ciutadans, doncs, vol que Barcelona sigui una ciutat 
homologable a qualsevol altra ciutat del món, sobretot si el que es vol és que sigui 
una ciutat de compres com París, Londres, Madrid, Amsterdam, Roma o Milà, que 
tenen zones turístiques delimitades i amb horaris comercials que s’adapten als 
seus visitants. 

D’altra banda, assegura que aquest model comercial no priva de fer un altre 
tipus de promoció turística, com ara la cultural o artística, per poder oferir pols 
d’atracció que no siguin els comercials. Tanmateix, insisteix que les zones 
turístiques s’han d’adaptar als visitants, tal com demanen moltes organitzacions de 
comerciants, i que els horaris d’obertura de dies festius entre juliol i setembre 
s’ampliïn fins a les vuit del vespre. 

En definitiva, creu que la seva proposta s’ajusta a les necessitats, respon a una 
ciutat moderna i homologable amb altres ciutats del món i no perjudica altres 
indrets de Barcelona, per als quals Ciutadans també ha demanat plans de 
dinamització i inversions per tal de fer del comerç un element de reactivació 
econòmica. 

 
El Sr. Mulleras demana al Sr. Colom que no s’esveri, que aquest és un debat 

polític en el qual cadascú explica les seves idees, però que s’ha de fer amb rigor. 
Explica que el Grup Popular va presentar la proposició el dimecres anterior i dijous 
el Sr. Colom va convocar els grups municipals i entitats del món del comerç per 
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explicar-los la proposta del govern d’ampliar l’horari d’obertura fins a les vuit del 
vespre i de reduir de deu a cinc els dies festius que es pot obrir. Amb referència a 
les filtracions, comenta que aquell mateix dia la premsa explicava aquesta 
proposta, abans que els grups en sabessin res. Afirma, doncs, que el govern va 
actuar amb la mateixa precipitació de què acusa el seu grup. 

Quant al cost de la consulta online, assegura que l’havia preguntat tant en la 
Comissió d’Economia com en el plenari del Consell Municipal però que mai havia 
rebut resposta. Entén que els 25.000 euros que ha costat són un malbaratament 
de recursos públics perquè, tal com ja va dir el govern mateix en la presentació de 
la consulta a les entitats comercials que es va fer a Barcelona Activa, aquesta 
consulta no tenia cap valor estadístic. 

Tot seguit, indica que no han de perdre la perspectiva perquè no estan parlant 
de redistribuir la demanda interna entre setmana, sinó dels horaris comercials en 
dies festius a la zona turística de Barcelona per tal d’aprofitar l’oportunitat que el 
turisme ofereix al comerç de la ciutat. Entén, doncs, que la seva és una proposta 
coherent, que busca el màxim consens possible. 

Finalment demana al Sr. Colom que busqui l’acord amb el sector comercial 
afectat directament pel turisme perquè el que vol aquest sector és aprofitar 
l’oportunitat de generar activitat econòmica, llocs de treball i riquesa a la ciutat. 

 
El Sr. Blasi afirma que el procés participatiu ha sigut poc útil perquè no anava al 

fons de la qüestió. Afegeix que, tornant a encetar el debat, el govern ha fet un flac 
favor al sector del comerç, i ho diu amb coneixement de causa com a anterior 
responsable d’aquesta àrea i reconeixent que aquest és un tema complex i difícil. 
Tanmateix, assenyala que el govern té la sort que el sector és generós perquè li 
agrada arribar a acords. En aquest sentit, critica que, després de la decisió del 
plenari del Consell Municipal d’elevar a la Generalitat una proposta política, l’acord 
a què es podrà arribar no vindrà del sector mateix, i això ho entén com una 
imposició. D’altra banda, creu que quan el govern municipal ha anunciat una 
proposta per obrir cinc festius, de dotze del migdia a vuit del vespre, ho fa perquè 
té prou suports polítics, altrament estarien enganyant el comerç. Per tant, 
considera que el govern ha fet trampes i ha acabat fent una imposició, que tant 
pot venir del plenari com d’unes declaracions a la premsa, que crea tensió dins del 
sector i el fragmenta. 

Quant als recursos destinats al procés participatiu, considera que s’han perdut 
perquè aquest procés era ambigu i subjectiu i, a més a més, la universitat ja havia 
fet estudis fiables i objectius. 

Tot seguit, anuncia l’abstenció del seu grup perquè espera que encara es pugui 
arribar a un acord amb el sector del comerç i perquè considera que la situació 
vigent és millorable. Tanmateix, argumenta que la decisió que va prendre el 
govern anterior va ser una resposta a la imposició de la normativa estatal i 
assenyala que aquest és un repte per al govern actual, perquè no es tracta 
d’acontentar associacions de comerciants, sindicats o partits polítics, sinó de fer 
una regulació adreçada al turisme i a la demanda externa, bo i evitant una 
afectació a la demanda interna i un canvi d’hàbits d’aquesta, que és la que podria 
provocar tensió en el sector del comerç. D’altra banda, troba que és un encert el 
compromís de mantenir la designació de zona de gran influència turística. 

Finalment, creu que els grups polítics haurien d’intentar que Catalunya tingui 
competències legislatives en l’àmbit comercial i en tots els àmbits. 

 
La Sra. Capdevila assenyala que el problema sorgeix quan hi ha una imposició 

de l’Estat sobre la Llei catalana d’horaris comercials, llei que fins i tot considera 
que és sobrera. 

Quant als 57.000 euros que ha costat el procés participatiu, afirma que si 
aquests recursos s’haguessin destinat a fer una campanya per potenciar el comerç 
a la ciutat potser s’haurien notat, perquè creu que aquest procés ha servit de ben 
poca cosa, i anuncia que a l’ordre del dia hi ha un punt per al seguiment d’una 
proposició que havia fet el seu grup sobre aquesta qüestió. 

Pel que fa a la reunió que es va fer amb representants del sector del comerç, té 
la sensació que el sector estava disposat a cedir en alguns aspectes i demana que 
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el regidor de Comerç faci tot el que pugui per arribar a un acord amb els 
comerciants tan aviat com sigui possible, perquè si es manté la proposta del 
govern de permetre l’obertura els diumenges del mes de maig aquest acord és 
urgent. 

Finalment, lamenta que, tret de la Sra. Ballarín, cap dels intervinents no s’hagi 
referit al que representaria per als treballadors i treballadores del sector obrir els 
diumenges des del mes de maig fins al mes d’octubre, proposta que qualifica de 
«burrada». 

 
La Sra. Ballarín reitera que votaran en contra d’aquestes proposicions malgrat 

que en comparteixen alguns dels plantejaments, perquè la posició del seu grup és 
més aperturista que la del govern i perquè el seu projecte de ciutat es vol semblar 
més a París o a Londres que no pas a ciutats de segona dimensió. Per tant, entén 
que s’ha d’avançar en la delimitació de les zones turístiques per generar riquesa i 
ocupació a la ciutat. 

Quant al procés participatiu, creu que va començar malament però que ha anat 
millorant, i a la reunió del dia anterior van observar que comerciants i sindicats 
estaven disposats a renunciar a una part dels seus plantejaments inicials per tal 
d’arribar a acords. Opina, doncs, que aquests interlocutors fan una demostració de 
generositat que hauria de ser corresposta pels representants polítics i que haurien 
de respectar el termini d’una setmana que es va acordar perquè aquests 
interlocutors presentin les seves propostes. En cas que les propostes no arribin, 
afegeix, seria el moment perquè els polítics tornin a posar sobre la taula els seus 
plantejaments. 

 
El Sr. Garganté no tenia intenció d’intervenir perquè aquest tema ja s’ha tractat 

en moltes altres ocasions i ja han donat la seva opinió sobre la problemàtica 
laboral que es genera pel fet que els comerços obrin diumenges i festius, en el 
sentit que no hi ha contractacions noves, que els treballadors corren els torns i 
acaben descansant un dia entre setmana –descans difícil de compatibilitzar amb 
altres persones–, o que les grans superfícies no paguen plusos per treballar en 
festiu i, per tant, es degraden les condicions laborals. Així, doncs, diu que repetirà 
aquests arguments tantes vegades com calgui i reitera la posició del seu grup 
contrària a obrir cap festiu. Reconeix que la llei espanyola això no ho permet i 
afirma que aquesta és una raó més per marxar del que qualifica de «presó de 
pobles». 

Finalment, apunta que, si la modernitat consisteix a precaritzar encara més les 
condicions laborals, aquesta és una mala modernitat. 

 
El Sr. Colom puntualitza que la proposta que fan és la proposta del govern, no 

pas la d’un comissionat ni la d’un regidor, i que la decisió es va prendre a partir 
d’una sèrie de treballs que confirmaven que, de totes les alternatives, la situació 
actual era la menys valorada pel sector. 

A continuació, desmenteix que mai hagi dit, ni en públic ni en privat, que els 
procés participatiu no serveixi per a res, altrament hauria prevaricat. Aclareix que 
el que va passar és que els tècnics van dir que no hi havia una fitxa tècnica a 
causa de la complicació que representa una consulta online, però ells mateixos van 
explicar quina era la rellevància estadística de cada un dels informes. 

Responent a la Sra. Mejías, diu que tant l’acord vigent actualment com el que 
farà el nou govern apliquen estrictament la legalitat i, per tant, la proposta que fa 
el govern és tan legal com la que fa el Grup de Ciutadans, amb la diferència que el 
govern vol construir consensos. Així, doncs, demana que deixin que els 
comerciants es pronunciïn, que precisament és el que fa el govern amb les 
diverses reunions que hi han mantingut. En aquest sentit, explica que el govern es 
va comprometre a comunicar el mes de desembre els resultats de la consulta, 
termini que es va allargar i finalment ho varen fer el 2 de febrer. Des d’aleshores, 
afegeix, han fet tres reunions, dues amb les entitats del comerç on els grups eren 
convidats i una altra amb els grups municipals. Considera que, tenint en compte el 
temps que van durar les negociacions anteriors, aquests terminis són raonables, i 
més quan s’albira la possibilitat d’arribar a un acord. 
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Pel que fa a la redistribució de la demanda interna, assenyala que l’economia 
positiva no es basa en el que hom voldria, sinó en el que succeeix. Així, assegura 
que les actuacions que es fan sobre els horaris comercials, per molt que només 
pretenguin atraure turistes als comerços, també provoquen canvi d’hàbits en la 
demanda interna. Per aquesta raó, la proposta que fa el govern pretén minimitzar 
aquests efectes negatius sobre la demanda interna i, alhora, estimular la capacitat 
comercial per aprofitar els moments de major rendibilitat. 

D’altra banda, indica que la proposta del govern intenta conjugar la conciliació 
de la vida laboral i familiar i, per tant, preservar els drets dels treballadors i els 
interessos dels comerciants petits. 

A continuació, remarca que el mes de maig anterior només hi va haver mil 
pernoctacions menys en hotels de la ciutat que a l’agost, dada que palesa que el 
mes de maig s’ha d’incloure dins de la temporada turística. A més a més, afegeix, 
se sap que la composició del turisme que arriba els mesos de maig i d’octubre és 
diferent de la que arriba els mesos d’estiu i pot ser un turisme més procliu a 
comprar. 

Pel que fa al model de ciutat, afirma que no s’ha de confondre una ciutat 
turística amb una ciutat per als turistes. El model que defensa el govern, doncs, és 
el primer, cosa que no ha aconseguit Venècia, que té un model que ningú no vol. 
Quant a les altres ciutats europees de què han parlat alguns portaveus, diu que 
tothom pot posar els exemples que vulgui però que Europa no s’acaba amb tres o 
quatre ciutats, i esmenta Berlín i Viena. 

Finalment, assegura que està fent tot el que pot per arribar a un acord amb els 
comerciants tan aviat com sigui possible. Creu que les proposicions dels grups de 
Ciutadans i del Partit Popular no hi ajuden i per aquesta raó anuncia el vot contrari 
del seu grup. 

 
La Sra. Mejías intervé com a portaveu del Grup de Ciutadans. Lamenta el 

posicionament del Grup de Barcelona en Comú perquè entén que la seva proposta 
precisament pretén propiciar consensos i perquè és la que més s’acosta a les 
demandes de la majoria de comerciants de les zones turístiques. 

A continuació insisteix que el seu grup no defensa una Barcelona per al turisme 
perquè hi ha molts espais de la ciutat que no ho són, de turístics i on el comerç 
s’ajusta a una regulació adient. Per tant, la seva proposició es refereix a les zones 
turístiques, on el negoci està relacionat amb les compres i cal que hi hagi una 
regulació específica adequada a la demanda. 

Quant al plantejament del govern, creu que és ideològic, que no hi han reeixit i 
per aquesta raó han fet un procés participatiu, que també els ha sortit malament. 
En aquest sentit, considera que els resultats de la consulta demostren un grau baix 
de participació i demana que es deixi parlar a les associacions més representatives 
del sector. 

Respecte als terminis de la negociació, creu que no són raonables perquè els 
comerciants encara no saben quins dies podran obrir els mesos de maig o juny i, 
per tant, es troben en una situació d’inseguretat jurídica. 

Tot seguit, diu que la proposta del govern és restrictiva, que no respon a les 
necessitats dels comerciants, que no concita consens i que pocs dies després de 
presentar-la l’han hagut de rectificar. Per tant, demana que es tanqui el debat 
definitivament, que no es perdi la perspectiva perquè estan parlant de les zones 
turístiques i d’una oportunitat de negoci, tal com reclamen les organitzacions de 
comerciants més representatives, i que no es barregi el comerç a les zones 
turístiques amb el comerç de proximitat als barris, per als quals sí que es 
necessiten projectes adequats i molta inversió per garantir-ne la reactivació. 

En conclusió, indica que la seva proposta ha obert un debat important, que posa 
de manifest que la proposta del govern és restrictiva i que no respon a les 
necessitats dels comerç a les zones turístiques. Espera, doncs, haver contribuït a 
aquest debat i a solucionar la qüestió tan aviat com sigui possible. 

 
El Sr. Mulleras assegura que la contradicció i la incoherència del govern és que 

amb les seves decisions obliguen el comerç legal i que paga els impostos a tancar, 
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mentre que per altra banda promouen el top manta il·legal, que ni paga impostos 
ni tanca els diumenges. 

 
El Sr. Colom expressa el vot contrari de Barcelona En Comú, el Sr. Blasi 

expressa l'abstenció de CIU, la Sra. Mejías expressa el vot favorable de Ciutadans, 
la Sra. Capdevila expressa el vot contrari d'ERC, la Sra. Ballarín expressa el vot 
contrari del PSC, el Sr. Mulleras expressa el vot favorable del PP i el Sr. Garganté 
expressa el vot contrari de la CUP. Es rebutja. 

 
Del Grup Municipal ERC: 
 
5. La Comissió d'Economia i Hisenda acorda: Instar al Govern municipal a 

redactar informes d'impacte econòmic de la despesa pública que genera 
l'Ajuntament de Barcelona on s'hi inclogui quin percentatge de la despesa pública 
de l'Ajuntament de Barcelona s'executa amb empreses de la ciutat o del seu 
entorn, quin tamany tenen les empreses amb qui contracta l'Ajuntament i, 
finalment, quina part de la despesa pública és contractada amb empreses 
provinents de l'Economia Cooperativa, Social i Solidària. 

 
El Sr. Bosch anuncia que accepta l’esmena presentada pel Convergència i Unió 

per tal que els informes que es demanen a la proposició siguin presentats 
trimestralment. 

Seguidament, exposa que l’Ajuntament de Barcelona és un dels agents 
compradors principals de la ciutat i que, partint de la hipòtesi de pressupostos 
prorrogats per al 2016, es preveu una despesa de 602 milions d’euros en despeses 
de béns corrents i serveis, i uns 267 milions en inversions reals. Indica que 
aquesta capacitat inversora i de contractació s’incrementaria si s’aprovessin uns 
pressupostos nous. Per tant, el seu grup voldria que hi hagués més transparència 
pel que fa a aquesta despesa per saber quines són les empreses proveïdores que 
es beneficien dels recursos de l’ajuntament. En aquest sentit, es pregunta si se’n 
beneficia el teixit productiu o altres empreses de fora de Barcelona, i si els 
beneficiats són empreses petites i mitjanes, autònoms i entitats de l’economia 
social o solidària, o bé les empreses de l’Ibex 35. També es demana quants 
centres de treball i tallers ocupacionals contracten amb l’ajuntament. Entén que 
aquestes, més enllà de dades estadístiques, són informacions útils per saber en 
què es gasten els diners dels ciutadans i per aplicar possibles mesures correctores. 
Afegeix que el Grup d’Esquerra Republicana és partidari de contractar cada vegada 
més empreses petites i autònoms, però que abans de poder aplicar qualsevol 
política s’ha de conèixer la realitat. Així, doncs, la proposició demana que es faci 
un informe per saber si l’Ajuntament de Barcelona beneficia majoritàriament 
empreses petites i autònoms o bé empreses grans, com intueixen. 

D’altra banda, pensa que les mesures que ja ha impulsat l’ajuntament, com 
webs i portals de transparència, el Pla de millora de la transparència 
pressupostària, l’Oficina per a la Transparència i les Bones Pràctiques, la 
constitució del Consell Assessor per a la Transparència i les mesures per millorar 
les polítiques de transparència i de responsabilitat corporativa, són positives però 
considera que s’han de dotar de contingut. I la proposició que presenten va en 
aquesta línia de concretar la voluntat de transparència per tal d’obtenir una 
informació necessària i fer-la pública. 

Tot seguit, recorda que el seu grup sempre ha proposat mesures per defensar el 
teixit productiu de la ciutat enfront de les grans multinacionals i empreses 
vinculades a les grans contractacions de l’Estat. Creu, doncs, que fóra bo que 
l’ajuntament potenciés el teixit productiu i el benestar dels barcelonins i 
barcelonines, especialment els que s’esforcen des de la modèstia de les empreses 
petites. 

Finalment, apunta que, un cop obtingudes les dades, s’hauria d’encetar un debat 
sobre les mesures a prendre per tal d’afavorir de veritat autònoms, petites i 
mitjanes empreses i entitats de l’economia social i solidària, com cooperatives, CET 
o tallers ocupacionals, i que no passi el que és habitual en la política, que és dir 
bones paraules i no prendre les mesures necessàries per transformar la realitat. 
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La Sra. Recasens anuncia el vot favorable de Convergència i Unió perquè és 

conegut el suport que el seu grup ha donat sempre a les pimes. Tanmateix, vol 
saber si el govern pensa externalitzar l’encàrrec d’aquest informe d’impacte 
econòmic en cas que la proposició s’aprovi, perquè els sorprèn el tipus d’empreses 
a les quals darrerament el govern externalitza aquests informes. 

Tornant a la proposició, assegura que les pimes necessiten concreció per poder 
accedir a la contractació pública i millorar la seva realitat. Així, manifesta que el 
govern anterior va implementar mesures en aquest sentit, com ara la contractació 
per lots, per exemple per diferenciar entre la constructora i la instal·ladora en el 
cas d’un mercat, mesura que ajudava les pimes a cobrar a trenta dies i a accedir a 
la contractació pública. Creu, doncs, que es poden implementar moltes mesures 
que ajudin les pimes a ser més competitives. De la mateixa manera, assenyala que 
des de l’Oficina de Supervisió i Avaluació de la Contractació Pública de la 
Generalitat es va elaborar una llei de contractes del sector públic que recollia 
mesures importants per tal que l’executiu pogués contractar pimes. 

Finalment, opina que la proposició és adequada en el debat al voltant de la 
transparència atès que és bo saber com es fa la contractació, quines són les 
polítiques que afavoreixen les pimes i les empreses de l’economia social i solidària, 
i discutir-les en la Comissió d’Economia i Hisenda trimestralment. 

 
El Sr. Sierra valora positivament aquesta proposició i recorda que el Grup de 

Ciutadans ja havia presentat iniciatives en aquest sentit que havien estat 
aprovades per la resta de grups. Creu que els informes que es demanen són bàsics 
per a la transparència, que ha de ser un principi bàsic inspirador de tota activitat 
pública. 

Per tant, opina que l’elaboració d’aquests informes hauria de ser una de les 
tasques bàsiques de l’Oficina per a la Transparència i les Bones Pràctiques. Aquests 
informes, diu, haurien de servir per conèixer com es fa la contractació pública, 
quines implicacions té en l’economia social i solidària, per fiscalitzar si hi ha un 
malbaratament de recursos públics en les contractacions i subcontractacions, però 
també per observar si es compleixen les condicions laborals bàsiques dels 
treballadors d’aquestes empreses. 

Tot seguit, comenta que no cal que esmenti el «pacte de les escales» perquè ja 
ho farà en la comissió de l’endemà, però insisteix que s’ha de fer realitat que la 
transparència sigui un principi inspirador de l’acció política. 

Finalment, anuncia el vot favorable del seu grup a la proposició. 
 
La Sra. Ballarín està d’acord que s’ha de tenir molta cura a escollir la finalitat i 

els objectius en què es gasten els diners públics i amb la gestió concreta de les 
partides pressupostàries. Tanmateix, tot i que comparteix el sentit de la 
proposició, creu que sovint es demanen massa informes i estudis, i esmenta el que 
s’està realitzant en aquests moments, sobre la municipalització dels serveis, 
proposat per la CUP. Per tant, es pregunta què aportarà de nou aquest informe 
perquè hi veu el perill que tota aquesta informació al final no es tradueixi en cap 
millora directa de la gestió pública, i demana al govern si opina que la proposició 
aporta res de nou. 

 
Anuncia que posposa la decisió sobre el sentit del vot fins a conèixer la posició 

del govern. 
 
El Sr. Mulleras veu amb bons ulls la proposició i comparteix moltes de les 

qüestions que s’han comentat, com el fet que cal ser curosos amb la gestió del 
diner públic i afavorir, en tant que sigui possible, els agents econòmics de la ciutat 
i especialment els empreses petites i mitjanes i els autònoms, que són els que més 
han patit els impactes de la crisi a Barcelona, a Catalunya i a Espanya. Entén, 
però, que això s’ha de fer des de la màxima legalitat i des de la màxima equitat 
possible. 

En segon lloc, creu que l’esmena que s’hi ha presentat també és positiva i, per 
tant, anuncia el vot favorable del seu grup. 
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El Sr. Garganté comenta que aquesta proposició els recorda el plantejament de 

l’informe que el govern ha anunciat repetidament sobre les empreses contractades 
i subcontractades per l’ajuntament i pels ens municipals, i assegura que una de les 
conclusions serà que els treballadors l’empresa Clece, propietat del Sr. Florentino 
Pérez i que gestiona una part del servei d’atenció domiciliària, no tenen bones 
condicions laborals. 

D’altra banda, exposa que l’any anterior hi havia pressupostats 2 milions i mig 
d’euros per fer informes i que possiblement el pressupost per al 2016 sigui de 
2.750.000 euros. Els preocupa que l’elaboració d’aquests informes s’externalitzi, 
situació que qualificaria de surrealista, però tampoc no el sorprendria. 

Finalment, anuncia el suport del seu grup a la proposició, si bé creu que 
l’informe pot ser molt similar al que ja s’està fent, i insisteix que no s’externalitzi 
l’elaboració dels informes. 

 
El Sr. Pisarello anuncia el vot favorable del seu grup. Explica que ja s’estan fent 

dos informes: un mapa de les externalitzacions per conèixer les condicions laborals 
que hi ha en aquestes empreses i una memòria anual de la contractació pública, 
elaborats per la Gerència de Recursos i per la Direcció de Contractació 
Administrativa respectivament. 

Quant a la memòria de contractació pública, considera que és important tenir 
aquest mapa i anuncia que aviat estarà enllestida la dels exercicis 2014 i 2015. 
Afegeix que amb aquesta memòria es podrà conèixer la forma jurídica del 
proveïdor, el volum pressupostari adjudicat en contractes amb reserva social i la 
distribució geogràfica del domicili social dels proveïdors. Tanmateix, indica que és 
complicat d’esbrinar la dimensió de les empreses, raó per la qual li estranya que la 
Sra. Recasens pugui afirmar que es van fer molts contractes amb pimes, atès que 
aquesta informació no es pot extreure de la documentació aportada per formalitzar 
els contractes. Comenta, però, que la implementació de la contractació electrònica 
en totes les empreses del grup municipal permetrà conèixer aquesta dada. 

 
El Sr. Bosch agraeix les explicacions i els aclariments del govern. Troba fantàstic 

que aquests informes es puguin incloure dins dels plans del govern i li agradaria 
saber, per exemple, els volums de contractació que hi ha superiors o inferiors a 
determinades quantitats perquè, tot i que això no indicaria la dimensió de les 
empreses, sí que seria una dada orientativa. 

Quant als comentaris de la Sra. Ballarín, assenyala que no es tracta de fer cap 
estudi, sinó simplement de dir la veritat sobre les contractacions dels darrers anys 
i en el futur. Reitera, doncs, que aquesta és una primera fase, prèvia a prendre 
mesures concretes per afavorir les empreses petites i mitjanes. 

 
La Sra. Ballarín, atès que els informes que es demanen aportaran una 

informació nova, anuncia el vot favorable del seu grup a la proposició. 
 
El Sr. Pisarello expressa el vot favorable de Barcelona En Comú, la Sra. 

Recasens expressa el vot favorable de CIU, el Sr. Sierra expressa el vot favorable 
de Ciutadans, el Sr. Bosch expressa el vot favorable d'ERC, la Sra. Ballarín 
expressa el vot favorable del PSC, el Sr. Mulleras expressa el vot favorable del PP i 
el Sr. Garganté expressa el vot favorable de la CUP. S'aprova amb el redactat 
següent: 

 
La Comissió d'Economia i Hisenda acorda: 1) Instar al Govern municipal a 

redactar informes d'impacte econòmic de la despesa pública que genera 
l'Ajuntament de Barcelona on s'hi inclogui quin percentatge de la despesa pública 
de l'Ajuntament de Barcelona s'executa amb empreses de la ciutat o del seu 
entorn, quin tamany tenen les empreses amb qui contracta l'Ajuntament i, 
finalment, quina part de la despesa pública és contractada amb empreses 
provinents de l'Economia Cooperativa, Social i Solidària. 2) Presentar l'informe 
d’impacte econòmic de la despesa pública en el marc de la Comissió d’Economia i 
Hisenda, amb periodicitat trimestral. 
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Del Grup Municipal PSC: 
 
6. La Comissió d'Economia i Hisenda acorda instar al Govern municipal a 

presentar un Pla integral de protecció dels comerços emblemàtics de la ciutat de 
Barcelona que, entre d'altres mesures, incorpori: 1. L'establiment d'una subvenció 
del 95% de la quota íntegra de l'IBI per aquells comerços emblemàtics que 
mantinguin l'activitat econòmica que sigui declarada d'especial interès per a la 
ciutat per motius socials, històrico-artístics i/o culturals. 2. L'establiment del dret 
de tempteig i retracte pels comerços emblemàtics inclosos en aquest Pla de 
protecció integral. 3. La creació d'un fons per a possibles adquisicions de comerços 
emblemàtics en zones amb risc de monocultiu comercial. 

 
La Sra. Ballarín exposa que presenten aquesta proposició perquè són conscients 

de la situació complicada en què es troben els establiments emblemàtics. Així, 
comenta que el mes de març finalitza la moratòria vigent per a la protecció 
d’aquests establiments i cal que abans del dia 2 d’aquest mes s’hagi aprovat el Pla 
de protecció dels establiments emblemàtics, un pla que considera que el govern 
anterior va plantejar tard, de manera improvisada i amb poc consens amb 
l’Associació de Comerços Emblemàtics, i que l’actual govern no ha replantejat de 
manera clara. Pensa que les propostes que s’han fet no han estat gaire 
innovadores i l’expedient per a l’aprovació definitiva s’ha presentat a corre-cuita, 
raó per la qual no ha pogut presidir el plenari del Consell de Districte de Sants-
Montjuïc, celebrat aquest mateix dia, el qual havia d’aprovar inicialment el pla. 

A continuació, comenta que aquest pla planteja diverses mesures per a la 
protecció de béns patrimonials i de paisatge urbà, com ara la redacció d’un catàleg 
d’establiments emblemàtics, l’establiment de tres categories de protecció, 
elaboració de fitxes per a cada establiment o mesures per garantir l’harmonia del 
paisatge urbà i evitar la tematització de les zones. També planteja mesures de 
promoció i foment adreçades al manteniment dels establiments, com ara serveis 
d’orientació i d’atenció empresarial, potenciació de la Ruta dels emblemàtics, 
bonificacions fiscals i subvencions. Pensa que aquestes mesures són positives i 
recorda que l’endemà aquest pla serà sotmès a consideració de la comissió 
corresponent. 

Tanmateix, reitera que no hi ha hagut prou diàleg amb l’Associació de Comerços 
Emblemàtics i troben a faltar en el pla més ambició en la protecció d’aquests 
comerços. Considera que el marc legislatiu permet anar més enllà i, per tant, amb 
la proposició proposen incorporar-hi tres mesures noves. 

En primer lloc, proposen una subvenció del 95 % en la quota de l’IBI per a 
aquells comerços emblemàtics que mantinguin l’activitat. En aquest sentit, 
plantegen una esmena al projecte de pla que precisament pretén que es puguin 
beneficiar d’aquesta subvenció aquells establiments que, a més a més de ser 
catalogats com a emblemàtics, mantinguin l’activitat. 

En segon lloc, proposen l’establiment del dret de tanteig i retracte per als 
comerços inclosos en aquest pla de protecció integral, instrument que va permetre 
durant el mandat anterior salvar el bar Marsella. 

En tercer lloc, proposen la creació d’un fons per a possibles adquisicions de 
comerços emblemàtics en zones amb risc de monocultiu comercial, mesura que 
podria ser un primer pas per crear un ens similar a la Semaest de París, impulsat 
per l’ajuntament d’aquesta ciutat l’any 1983. 

Per acabar, considera que aquestes tres mesures milloren el pla que s’ha de 
sotmetre a votació l’endemà i, per tant, demanen el suport dels grups a la 
proposició. 

 
El Sr. Blasi comenta que, a més a més del pla urbanístic que l’endemà s’ha de 

portar a votació, hi havia una mesura del govern anterior que plantejava una 
intervenció molt important, que encara es podria ampliar però que la legislació no 
ho permet en l’àmbit de l'Administració municipal, i observa que alguns grups 
municipals que es van posicionar en contra d’aquesta mesura ara donen suport al 
planejament urbanístic que es proposa. 
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Tot seguit, assenyala que ja hi havia una previsió de bonificacions i ajudes per a 
la rehabilitació. Quant als punts de la proposició, apunta que els dos primers 
coincideixen amb les al·legacions que el Partit Popular fa ver al pla urbanístic, que 
hi introduïen la bonificació del 95 % en la quota de l’IBI i el dret de tanteig, mentre 
que el dret de recapte s’introdueix en la proposició del Grup Socialista. D’altra 
banda, recorda que la creació d’un fons per a adquisició d’establiments 
emblemàtics ja s’havia publicat i només falta quantificar-lo i implementar-lo. Tot i 
així, considera que aquestes mesures no són solucions màgiques perquè tothom 
sap els motius pels quals tanquen aquests establiments. 

Finalment, insisteix en la bondat de la feina feta pel govern anterior i d’aquest 
pla urbanístic, que tot i que va ser molt criticat per alguns grups ara hi donen 
suport, i que el que calia fer era millorar-lo i executar-lo. 

 
El Sr. Sierra anuncia l’abstenció del seu grup perquè, si bé el comerç històric, 

l’emblemàtic i el de proximitat s’han de protegir, creu que cal un pacte de ciutat 
més ampli i opina que, després de la desatenció que va fer el Grup de 
Convergència i Unió en el mandat anterior i davant de la inacció reiterada del 
govern actual, ara tenen una oportunitat per construir aquest pacte. En aquest 
sentit, indica que els plens de districte extraordinaris que s’han hagut de fer són 
conseqüència d’un deixament de funcions del govern municipal, concretament de 
la tinent d’alcalde Janet Sanz, malgrat que se n’hagi culpat el mal traspàs de 
poders. Així, esmenta que hi ha hagut aprovacions urbanístiques per silencia 
administratiu positiu i que s’ha reduït el nombre de comerços emblemàtics sense 
que s’hagi donat cap explicació, com va succeir al plenari del Districte de les Corts, 
el qual presideix. 

Pel que fa a la proposició del Grup Socialista, considera que algunes de les 
mesures que es proposen ja existeixen, fruit de la negociació de les ordenances 
fiscals, però creu que cal un marc més específic per concretar tant aquestes 
mesures com d’altres interessos que hi ha a la ciutat, com ara els drets dels 
propietaris dels immobles. Reitera, doncs, que tot aquest conglomerat de drets 
s’ha de tractar de forma unitària i amb un pacte de ciutat perquè, com passa amb 
els horaris comercials, aquesta tampoc no és una qüestió pacífica. 

 
La Sra. Capdevila comparteix el sentit de la proposició i assenyala que a l’ordre 

del dia hi ha un prec del seu grup per tal que es regulin i es protegeixin els 
comerços qualificats de singulars. 

 
Quant a l’aprovació del pla especial, mostra la disconformitat del seu grup amb 

la manera com s’està duent a terme, que considera precipitada i que arriba just 
abans que s’aixequi la suspensió de llicències. 

Pel que fa a la proposició, tot i que en comparteixen el plantejament, no entén 
per què s’hi inclouen punts que ja estan aprovats i que l’únic que cal fer és 
complir-los 

Finalment, anuncia el vot favorable del seu grup a la proposició. 
 
El Sr. Mulleras critica que el Pla de comerços emblemàtics s’hagi d’aprovar a 

corre-cuita, després de vuit mesos de la presa de possessió del nou govern i 
després que s’hagin hagut de convocar deu plenaris de districte expressament per 
aquesta qüestió, com el que es va celebrar a Sant Martí el dia anterior i del qual ell 
mateix n’és president, i creu que això palesa que el govern municipal i l’alcaldessa 
Colau no han tingut cap interès en els comerços emblemàtics de Barcelona. Així, 
doncs, constata que el pla que es portarà a aprovació l’endemà a la Comissió 
d’Urbanisme és pràcticament el mateix que va elaborar el govern de l’alcalde Trias. 

A continuació, felicita el Grup Socialista perquè en la seva proposició plantegen 
el mateix que va plantejar el Grup Popular en les al·legacions al pla, al·legacions 
que el Grup Socialista no va presentar. Per tant, anuncia el vot favorable del seu 
grup a la proposició. 

Tanmateix, considera que la proposició fa curt perquè no planteja mesures de 
promoció econòmica i comercial adreçades al consum intern i al turisme. També 
lamenta que no s’hi parli de la qualificació de bé d’interès cultural perquè és una 
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manera mitjançant la qual l’ajuntament pot ajudar a preservar els oficis i l’activitat 
immaterial d’aquests comerços. 

Finalment, reitera el vot favorable del seu grup perquè entén que la proposició 
demana allò que el Grup Popular va plantejar en les al·legacions al pla. 

 
El Sr. Garganté entén que s’han de protegir els comerços emblemàtics i evitar 

que tanquin els que queden perquè donen una idiosincràsia pròpia a la ciutat i fan 
que especialment el centre sigui diferent dels centres d’altres ciutats, atès que les 
grans cadenes s’instal·len en els carrers principals i fan que totes les ciutats 
s’assemblin. 

D’altra banda, creu que el pla que es durà a aprovació a la Comissió 
d’Urbanisme fa curt en la protecció d’aquests comerços perquè es limita a protegir 
el continent i oblida el contingut, que és el que fa que els comerços siguin 
emblemàtics. En aquest sentit, argumenta que el sol fet que una multinacional, 
com per exemple McDonald’s, s’instal·li en un local que té 150 anys i que havia 
estat una cereria, una camiseria o una casa de barrets no el fa emblemàtic, encara 
que en conservin el cartell, l’aparador, les lleixes i el mostrador. 

Tot seguit, afirma que amb les subvencions de l’IBI només es protegeix el 
propietari del local i, per tant, es podrà mantenir la infraestructura però no 
l’activitat, de manera que el 60 % d’aquests comerços, els titulars dels quals no 
són propietaris dels locals, no es podran beneficiar d’aquesta mesura. Entén, 
doncs, que l’IBI no ha de ser una moneda de canvi i que tothom que té propietats 
l’ha de pagar. A més a més, del 95 % d’exempció que es proposa només un 20 % 
és destinat al manteniment de l’activitat, quantitat que creu que no és suficient. 

Quant al dret de tanteig i retracte, opina que, si bé pot donar una oportunitat als 
llogaters de no perdre d’espai, també possibilita que els propietaris dels locals 
pugui apujar el preu del lloguer per sobre del preu de mercat, de manera que els 
llogaters en molts casos no podran assumir aquest increment i, per tant, la mesura 
no haurà servit de res. Tanmateix, reitera que representa una oportunitat perquè 
el llogater pugui mantenir el negoci i, per tant, es mostra favorable a la mesura. 

Pel que fa al fons per comprar establiments, el considera una mesura positiva 
perquè segueix el model de París, on la propietat passa a mans de l’ajuntament i 
aquest cedeix els locals perquè l’activitat es continuï desenvolupant, de manera 
que es protegeix tant l’embolcall com el contingut. 

A continuació, veu que la tramitació sobre comerços emblemàtics s’està portant 
malament i critica que després d’aprovada la moratòria tota aquesta qüestió 
quedés aturada i ara tot son presses. 

Finalment, anuncia l’abstenció del seu grup perquè la proposta de la CUP va més 
enllà del que s’està discutint. En aquest sentit, argumenta que hi ha problemes 
causats per directives europees, com la directiva Bolkestein, i anima el govern 
municipal a desobeir els dictàmens de la Unió Europea per tal de protegir el 
contingut i el continent d’aquests comerços. 

 
El Sr. Colom anuncia el vot favorable del seu grup a la proposició amb l’esmena 

incorporada. Exposa que la proposició fa referència al Pla especial urbanístic de 
protecció i potenciació de la qualitat urbana, aprovat inicialment l’11 de març de 
2015. Per aquesta raó, qualsevol canvi substancial en el pla hauria significat tornar 
a començar els tràmits i, tenint en compte que enguany vencia la moratòria de 
llicències, calia no demorar-ne més l’aprovació definitiva. Per tant, assenyala que 
aquest pla, en tant que pla urbanístic, es limita als elements arquitectònics, però 
que d’altra banda s’ha de treballar en un pla de millora i d’impuls del comerç 
emblemàtic, modificant el que calgui de la mesura del govern anterior. 

Quant a la bonificació del 95 % de la quota de l’IBI, considera que s’ha de tenir 
en compte tant la protecció patrimonial com el manteniment de l’activitat 
econòmica. I pel que fa a la declaració de bé d’interès cultural, apunta que quan el 
plenari del Consell Municipal aprovi el catàleg dels béns immobles emblemàtics, i 
d’acord amb la Llei 9/1993, del patrimoni cultural de Catalunya, l’ajuntament 
podrà exercir el dret de tanteig i retracte per aquells béns catalogats. 
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Pel que fa a la creació d’un fons per a la compra d’establiments, indica que 
l’ICUB ha encarregat un estudi que, un cop finalitzat, permetrà dimensionar els 
recursos necessaris i com s’hauran d’aplicar. 

 
La Sra. Ballarín agraeix el suport dels grups i puntualitza que ells també entenen 

que s’han de protegir el contingut i l’activitat d’aquests establiments. 
A continuació, afegeix que hi ha molts problemes per fer efectiva aquesta 

protecció, des de la normativa europea fins a la necessitat de modificar la Llei del 
patrimoni, però que s’han d’esgotar les possibilitats que la normativa vigent 
permet per tal de protegir de la millor manera possible els establiments 
emblemàtics. En aquest sentit, adverteix que si el dia 2 de març no s’aprova el pla 
urbanístic, i atès que s’aixecarà la moratòria de llicències, aquests comerços 
quedaran desprotegits i es podria perdre una part important de la història de 
Barcelona. 

D’altra banda, coincideix amb l’argumentació que hauria estat desitjable 
introduir canvis en les mesures aprovades pel govern de Convergència i Unió i que 
el pla que es porta a aprovació és continuista. 

Quant a la bonificació de l’IBI, comenta que allò que els importa realment és 
que es protegeixi l’activitat d’aquests establiments i per això es proposa un canvi 
respecte del 20 % de bonificació que es plantejava inicialment. 

 
El Sr. Blasi insisteix en les limitacions que la legislació vigent imposa a les 

competències municipals i que les competències legislatives corresponen al 
Parlament de Catalunya. 

D’altra banda, es mostra d’acord amb el portaveu de la CUP en el sentit que s’ha 
de protegir l’activitat dels comerços emblemàtics i, per tant, que s’ha de 
quantificar el cost d’assumir-ne la propietat i de donar continuïtat a l’activitat, 
tenint en compte les limitacions que imposa la directiva europea. 

Pel que fa al planejament urbanístic, assenyala que encara hi ha temps per fer-
hi modificacions però, en qualsevol cas, constata que alguns grups que l’havien 
criticat en el passat ara diuen que és un bon pla. 

 
El Sr. Colom reitera que el pla s’havia d’aprovar perquè el període d’al·legacions 

fa finalitzar el mes de juny anterior i la moratòria s’acaba el 2 de març. Tanmateix, 
puntualitza que si el pla l’hagués fet el govern actual de bell nou l’hauria fet 
bastant diferent. 

En segon lloc, assenyala que hi ha una protecció arquitectònica per als 
establiments emblemàtics, però que la qüestió fonamental, que és afavorir-ne 
l’activitat econòmica, encara no està garantida i que hi ha altres problemes, a més 
a més de la normativa estatal i europea, per protegir aquesta activitat. En tot cas, 
manifesta el compromís del govern per treballar en aquesta direcció i preservar el 
que qualifica de tresor de la ciutat i que li dóna singularitat. 

 
El Sr. Colom expressa el vot favorable de Barcelona En Comú, el Sr. Blasi 

expressa el vot favorable de CIU, el Sr. Sierra expressa l'abstenció de Ciutadans, 
la Sra. Capdevila expressa el vot favorable d'ERC, la Sra. Ballarín expressa el vot 
favorable del PSC, el Sr. Mulleras expressa el vot favorable del PP i el Sr. Garganté 
expressa l'abstenció de la CUP. S'aprova amb el redactat següent: 

 
La Comissió d'Economia i Hisenda acorda instar al Govern municipal a presentar 

un Pla integral de protecció dels comerços emblemàtics de la ciutat de Barcelona 
que, entre d'altres mesures incorpori: 1.- L'establiment d'una subvenció del 95% 
de la quota íntegra de l'IBI per aquells comerços emblemàtics en relació a la seva 
protecció patrimonial i que mantinguin l'activitat econòmica que sigui declarada 
d'especial interès per la ciutat per motius socials, històrico-artístics i/o culturals. 
2.- L'establiment del dret de tempteig i retracte pels comerços emblemàtics 
inclosos en aquest Pla de protecció integral. 3.- La creació d'un fons per a possibles 
adquisicions de comerços emblemàtics en zones amb risc de monocultiu comercial. 

 
 



2758 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA NÚM. 15 20-5-2016 
 

Del Grup Municipal PP: 
 
7. La Comissió d'Economia i Hisenda acorda instar al Govern municipal a: 1. 

Rebutjar el procés participatiu posat en marxa pel Govern municipal en relació a 
l'obertura de festius a l'estiu, que es va fer públic el passat 2 de febrer. 2. 
Informar en aquesta mateixa Comissió d'Economia del mes de febrer del cost total 
del procés participatiu, desglossat per concepte i per proveïdor, i que se'ns doni 
accés a les respostes de la consulta on-line. 3. Presentar una nova proposta 
d'obertura de festius que inclogui els mesos de maig a octubre i ampliar la franja 
horària, al menys, fins a les 20 hores. 4. Iniciar, el més aviat possible, el seu 
procediment d'aprovació per a que totes les parts afectades puguin planificar la 
temporada d'aquest proper estiu. 

 
Tractada conjuntament amb el punt 4 de l’ordre del dia. 
 
El Sr. Colom expressa el vot contrari de Barcelona En Comú, el Sr. Blasi 

expressa l'abstenció de CIU, la Sra. Mejías expressa el vot favorable de Ciutadans, 
la Sra. Capdevila expressa el vot contrari d'ERC, la Sra. Ballarín expressa el vot 
contrari del PSC, el Sr. Mulleras expressa el vot favorable del PP i el Sr. Garganté 
expressa el vot contrari de la CUP. Es rebutja. 

 
Del Grup Municipal CUP: 
 
8. La Comissió d'Economia i Hisenda acorda: 1. Articular un espai de participació 

vinculant dels diferents col·lectius feministes i LGTBI de la ciutat per treballar les 
propostes concretes de pressupostos que puguin esdevenir una eina per fomentar 
l'apoderament de les dones i el col·lectiu LGTBI. 2. Generar una Comissió 
d'avaluació de l'impacte de gènere (dones i LGTBI) de l'execució del pressupost 
municipal, vinculada si s'escau al comissionat de transversalitat de gènere. 
Aquesta comissió estarà formada per personal tècnic de l'Ajuntament així com per 
dones provinents de col·lectius feministes i LGTBI i moviments socials. Tindrà en 
compte els criteris següents: 2.1. Avaluació de polítiques amb perspectiva de 
gènere: Determinació de l'impacte de les polítiques públiques i les corresponents 
assignacions pressupostàries en els desigualtats de gènere, establint una 
vinculació entre aquestes i els seus efectes en l'increment, reducció o manteniment 
de les desigualtats. 2.2. Anàlisi d'incidència de la despesa pública desagregada per 
sexe: Estimació de la utilització i la distribució dels recursos pressupostaris entre 
homes i dones, mesurant el cost unitari de la provisió d'un servei i multiplicant 
aquest cost pel nombre d'unitats utilitzades per diferents grups d'hores i de dones. 
2.3. Anàlisi d'incidència dels ingressos públics desagregats per sexe: Valoració de 
la contribució dels homes i les dones en els impostos, tant directes com indirectes, 
mitjançant el càlcul de la càrrega fiscal dels impostos sobre cada grup. 2.4. 
Avaluació de beneficiaris desagregats per sexe: Estudi del grau de satisfacció i 
cobertura de necessitats dels serveis destinats a homes i dones, a partir 
d'enquestes i sondeigs que revelin si la despesa pública reflecteix les prioritats dels 
ciutadans i si la provisió de serveis públics cobreix les seves necessitats. 2.5. 
Anàlisi desagregada per sexe de l'impacte del pressupost en l'ús dels temps: 
Especificació de la relació entre les assignacions pressupostàries i el seu efecte en 
l'ús del temps pels membres de la llar, mitjançant enquestes d'ús del temps, per 
tal de posar de manifest les implicacions macroeconòmiques del treball no 
remunerat i la importància de la reproducció social dins l'economia. 2.6. Marc de 
política econòmica a mitjà termini amb perspectiva de gènere: Anàlisi de l'impacte 
de gènere en els models macroeconòmics a mig termini, i incorporació de la 
perspectiva de gènere amb variables que la reflecteixin i nous models que 
l'incloguin. 2.7. Informe del pressupost amb perspectiva feminista i LGTBI: 
Desagregació del pressupost total i de les despeses de les regidories en categories 
rellevants de gènere i anàlisi de les implicacions per a l'equitat de gènere, utilitzant 
algun dels altres instruments. 
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La Presidenta recorda que s’ha alterat l’ordre del dia per tal de tractar aquesta 
proposició en primer lloc, d’acord amb el que disposa l’article 92.2 del Reglament i 
l’acord de la Junta de Portaveus que entén que és facultat de la presidència de la 
comissió i, en el seu cas, del a secretària admetre a tràmit les propostes 
presentades. 

En segon lloc, retreu a la CUP que hagin fet un piulet anunciant amb un to 
autoritari que duran l’economia feminista a la comissió, tant si li agrada a la 
presidenta com si no, els recorda que és una dona qui presideix la comissió i 
insisteix que l’admissió a tràmit de les propostes es fa d’acord amb el que estableix 
l’article 92.2 del ROM de l’Ajuntament de Barcelona. 

 
La Sra. Rovira manifesta que, si bé comprèn les explicacions que ha donat la 

presidenta, ha costat introduir aquesta proposició en l’ordre del dia i palesa que, 
malgrat que un partit que creu en la transversalitat de gènere com Barcelona en 
Comú sigui al govern, costa que les estructures de l’ajuntament s’adaptin a 
aquesta realitat. Puntualitza, doncs, que presenten la proposició a la Comissió 
d’Economia i Hisenda perquè està relacionada amb els pressupostos i, per tant, no 
es redueix a l’Àrea de Drets Socials. 

La CUP considera que les diferències socials i econòmiques entre homes i dones 
impliquen que les polítiques i els pressupostos, que es consideren neutrals 
respecte al gènere, afecten de manera diferent uns i altres. Per tant, defensa que 
els pressupostos es facin amb un enfocament de gènere per tal que el govern 
compleixi els seus compromisos en aquesta qüestió de forma efectiva i combatre 
així les desigualtats provocades pel sistema patriarcal. 

Per aquestes raons, han presentat aquesta proposició i anuncia que s’hi han 
incorporat esmenes de Barcelona en Comú i de Convergència i Unió perquè 
consideren que és important que per primera vegada Barcelona tingui uns 
pressupostos que inclogui la perspectiva de les dones i del col·lectiu LGTBI. Tot i 
ser conscient de la dificultat d’aquesta tasca, creuen que durant els propers anys 
s’ha d’anar avançant en aquesta direcció. 

Pel que fa als punts de la proposició, exposa que es demana articular un espai 
de participació dels col·lectius feministes i LGTBI de la ciutat; en segon lloc, crear 
una comissió per avaluar l’impacte de gènere i en el col·lectiu LGTBI que tenen els 
pressupostos, i, en tercer lloc, que l’ajuntament desenvolupi diferents indicadors 
sobre aquesta qüestió i informi a la comissió esmentada sobre la seva evolució. 

 
La Sra. Vila lamenta que el Grup de Convergència i Unió s’hagi d’abstenir en 

aquesta proposició perquè, malgrat que en comparteixen el fons, discrepen en la 
forma. 

Argumenta que les administracions públiques han d’implementar polítiques amb 
perspectiva de gènere, tant perquè la llei els hi obliga com perquè a Barcelona hi 
ha hagut una tradició d’avançar en aquest sentit, abanderada per l’ajuntament. 
Així, doncs, assenyala que és important que els pressupostos, que són l’eina 
fonamental de l’acció del govern, tinguin aquesta perspectiva de gènere. En aquest 
sentit, remarca la importància de saber com retornen a la ciutadania els recursos 
que es recapten, tenint en compte les desigualtats que encara hi ha entre homes i 
dones. 

A continuació, indica que és més fàcil introduir als pressupostos la perspectiva 
de gènere perquè la segregació de dades per sexe és habitual i, per tant, veu 
agosarada la proposta d’incloure-hi l’orientació sexual perquè, per sort, no es 
pregunta a la gent res sobre la seva vida privada. 

D’altra banda, lamenta que la CUP no hagi acceptat una part substancials de les 
esmenes que han presentat i demana al govern que les tingui en compte si la 
proposició s’aprova i s’implementa. Pel que fa a aquestes esmenes, recorda que 
durant el mandat anterior es va fer una anàlisi per començar a fer una prova pilot i 
teixir una enginyeria pressupostària que avancés en la línia que demana la 
proposició. 

Per acabar, demana que es tinguin en compte el Consell Municipal de les Dones i 
el Consell Municipal LGTBI, perquè no es tracta de crear noves estructures 
participatives, sinó d’aprofitar els espais que ja existeixen. Per tant, reclama que 
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es creï un grup de treball entre aquests dos consells per avançar en aquesta 
qüestió. 

 
La Sra. Mejías intervé com a portaveu del Grup de Ciutadans. En primer lloc, 

manifesta que és important que la política de gènere s’abordi també des del punt 
de vista pressupostari, que sigui transversal i que tingui incidència especialment en 
l’àmbit educatiu. 

Seguidament, anuncia l’abstenció del seu grup perquè l’ajuntament ja compta 
amb una regidoria específica d’aquest àmbit, dirigida per la Sra. Laura Pérez, que 
pot desenvolupar una aplicació pressupostària amb perspectiva de gènere en 
aquells sectors en què té responsabilitat. Entén, doncs, que correspon a aquesta 
regidoria, i no pas a la Comissió d’Economia i Hisenda, realitzar aquesta tasca. 

En segon lloc, es mostra d’acord amb la Sra. Vila a no duplicar organismes i 
opina que el Consell de les Dones i el Consell LGTBI són els qui haurien de treballar 
les dotacions pressupostàries necessàries per implementar les polítiques relatives 
als seus àmbits d’actuació, sense perdre la perspectiva general de la societat. 

En tercer lloc, considera que el Department d’Estadística de l’Ajuntament de 
Barcelona pot elaborar els informes estadístics que es demanen establint els 
elements correctius necessaris que permetin analitzar l’aplicació dels pressupostos 
i l’afectació que tenen en els diferents col·lectius. 

Per acabar, pensa que la proposta està fora de lloc. Afirma que incorpora 
algunes expressions que van més enllà del que es podria considerar discriminació 
positiva i, a més a més, exclou alguns col·lectius que el seu grup considera que 
s’haurien de tenir en compte. 

Per tot plegat, reitera l’abstenció del seu grup. 
La Sra. Capdevila anuncia el vot favorable del seu grup a la proposició perquè 

comparteixen l’objectiu global d’incorporar la perspectiva de gènere en totes les 
polítiques de l’ajuntament, inclosa la pressupostària i els plans impulsats des de les 
diferents àrees. 

Tanmateix, puntualitza que l’ajuntament ja disposa d’organismes que poden dur 
a terme algunes de les demandes que es fan com ara els consells municipals de les 
dones i del col·lectiu LGTBI, entre d’altres. 

D’altra banda, creu que la perspectiva de gènere s’ha incorporat en molts dels 
plans elaborats pel govern municipal, com ara en l’abordatge de la violència 
masclista, de la desigualtat en la salut o de les persones sense llar. En tot cas, 
pensa que aquesta és una línia d’actuació que s’ha de reforçar i que s’ha 
d’incorporar en totes les polítiques municipals. 

Per tant, atenent que troben positiu que es faci aquesta valoració del pressupost 
des del punt de vista de l’impacte de gènere, reitera que votaran a favor de la 
proposició. 

 
La Sra. Ballarín també considera que les polítiques públiques per afavorir 

l’apoderament de les dones i del col·lectiu LGTBI són positives i necessàries, i 
pensa que la manera d’implementar-les és mitjançant els pressupostos. Per tant, 
comparteix la necessitat de conèixer més i millor l’impacte que els pressupostos 
tenen en aquests col·lectius i afirma que cal crear indicadors objectius per analitzar 
i avaluar aquest impacte. 

A continuació, fa avinent que aquesta proposició pretén donar compliment a lleis 
ja existents, com ara la que va aprovar el Govern Socialista l’octubre de 2013, que 
obligava a realitzar una valoració de l’impacte de gènere en totes les disposicions 
normatives que elaborés el Govern, o la Llei orgànica 3/2007, que també exigia 
informes de gènere en totes les mesures normatives de rang legal. 

D’altra banda, insisteix que el Consell de Dones i el Consell LGTBI són espais on 
aquests col·lectius poden participar en la implementació de les mesures que 
demana la proposició. 

Pel que fa als estudis del grau de satisfacció i cobertura de necessitats 
desagregats per sexe, recorda que ja hi ha un estudi sobre el grau de satisfacció 
dels serveis municipals, el qual es podria aprofitar i introduir-hi noves preguntes 
des de la perspectiva de gènere. 
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En conclusió, troba positiu introduir la perspectiva de gènere en les polítiques 
municipals perquè és una forma efectiva d’avançar cap a la igualtat de drets. 

 
El Sr. Mulleras anuncia el vot contrari del seu grup. 
 
El Sr. Pisarello troba simptomàtic el silenci del Sr. Mulleras en aquesta qüestió. 

Tanmateix, ell sí que troba oportú que aquesta qüestió es plantegi en el si de la 
Comissió d’Economia perquè precisament la paraula «economia» prové del grec 
oikos, casa, i opina que sovint es treballa amb un concepte d’economia massa 
reduccionista, que es limita a l’àmbit de la producció, el mercat o l’estat, i que 
deixa de banda l’àmbit de la reproducció, sense la qual no es genera riquesa i la 
societat no pot sobreviure. Així, doncs, remarca la importància del treball 
domèstic, que sovint no es paga o es paga malament. 

També es mostra favorable a crear indicadors que puguin mesurar totes 
aquestes fonts de creació de riquesa, més enllà del PIB, que no són minoritàries i 
que formen part central de l’economia de la societat. 

 
La Sra. Pérez també celebra que es comenci a parlar de pressupostos amb una 

perspectiva de gènere i que es faci amb un consens, ni que sigui moderat. Creu 
que els matisos es poden anar treballant per tal d’ampliar aquest consens. 

Tot seguit, argumenta que els pressupostos són una eina que pot ser útil per 
reduir les desigualtats, tant per raons de sexe com d’edat. En aquest sentit, 
comenta que ja hi comença a haver dades per veure l’impacte diferencial dels 
pressupostos entre homes i dones, però considera que aquesta feina requereix una 
metodologia concreta que no pot fer el Departament d’Estadística. 

Finalment, recorda que en una sessió anterior de la Comissió de Presidència es 
va presentar una mesura de govern sobre transversalitat de gènere a l’Ajuntament 
de Barcelona i que el PAM també té un objectiu específic per implantar un model 
de pressupost amb visió de gènere i respectuós amb el medi ambient. 

Per aquestes raons, doncs, el seu grup compateix la proposició i celebra que 
s’hagin acceptat les esmenes que hi han presentat. Creu que una clau de l’èxit 
d’aquest model de pressupostos ha de ser la participació, tal com indiquen diverses 
experiències d’altres ciutats que han funcionat correctament. 

 
La Sra. Rovira matisa que han plantejat la creació de sis indicadors perquè 

aquestes dades actualment no existeixen. En aquest sentit, comenta que a la Taula 
contra la Feminització de la Pobresa una de les coses que es van acordar és un 
recull de dades i d’informació perquè el Centre d’Igualtat pugui elaborar polítiques 
públiques d’igualtat. 

En segon lloc, proposen la participació d’entitats dels moviments populars, 
feminista i LGTBI perquè creuen que els diferents consells de ciutat, sense 
detriment dels grups que ja hi són representats, s’han d’ampliar amb els col·lectius 
que treballen en aquests àmbits. 

En tercer lloc, malgrat que ja hi hagi una regidoria específica, considera que la 
transversalitat de gènere requereix que aquesta qüestió tingui cabuda en les 
diferents àrees del govern. 

En quart lloc, afirma que la participació dels moviments feministes i populars en 
la generació i avaluació de les polítiques ja es recull a la Llei d’igualtat que va 
aprovar el Parlament de Catalunya. 

En cinquè lloc, malgrat les afirmacions de la portaveu del Grup Socialista en el 
sentit que a l’Ajuntament de Barcelona ja s’havia treballat amb perspectiva de 
gènere, considera que els pressupostos anteriors no tenien aquesta perspectiva de 
gènere, feminista o LGTBI. 

Finalment, tot i que admet que diferents mesures de govern sí que incorporen la 
perspectiva de gènere, diu que la proposta de pressupostos que se’ls va presentar 
no la incloïen i, per tant, van considerar oportú fer un cop d’alerta i generar aquest 
debat entre els diferents grups municipals. 

 
La Sra. Mejías intervé com a portaveu del Grup de Ciutadans. Diu que les 

polítiques de gènere o bé han de ser transversals o bé s’han de fer des d’una 
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regidoria específica, que ja té una dotació pressupostària. Per tant, opina que 
defensar les dues opcions és una contradicció. 

D’altra banda, creu que un cop creats els indicadors ja existeix un organisme 
que podria fer els informes sol·licitats incorporant-hi aquests indicadors i, per tant, 
no cal crear-ne un de nou. 

 
La Sra. Capdevila li comenta a la Sra. Rovira que els consells municipals 

específics són òrgans oberts i que qualsevol grup feminista o LGTBI hi pot 
participar. Aprofita l’avinentesa per agrair la gran tasca que fan aquests 
moviments des dels barris des de fa molts anys. 

 
La Sra. Ballarín se suma a aquest agraïment i afirma que les dones de 

generacions més joves segurament no tindrien els drets que tenen si no hi hagués 
hagut aquestes lluites durant molt de temps. 

D’altra banda, aclareix que quan ha parlat de lleis que obliguen a fer informes 
de gènere es referia a lleis estatals i a la Llei de pressupostos de l’Estat, que sí que 
inclouen aquests informes d’impacte de gènere. Reitera, doncs, que és interessant 
traslladar aquesta dinàmica a l’àmbit municipal. En aquest sentit, veu lògic que es 
comenci per ajuntaments grans, que tenen més capacitat de fer-ho que no pas els 
petits. 

Finalment, insisteix que la política de gènere forma part de les polítiques de 
pressupostos més avançades. 

 
El Sr. Mulleras, responent a un comentari del Sr. Pisarello, considera que ni 

l’ajuntament ni els barcelonins es mereixen perdre ni un minut del temps públic 
per saber si els impostos els paga un home o una dona. 

 
La Sra. Pérez aclareix que l’Àrea de Feminismes té un pressupost assignat, però 

que aquí estan parlant de fer que el pressupost de totes les àrees tingui aquesta 
perspectiva de gènere. 

Finalment, agraeix a la presidenta i a la majoria de grups que hagin tingut la 
cortesia d’alterar l’ordre del dia per poder tractar aquesta proposició en primer lloc. 

 
El Sr. Pisarello expressa el vot favorable de Barcelona En Comú, la Sra. Vila 

expressa l'abstenció de CIU, la Sra. Mejías expressa l'abstenció de Ciutadans, la 
Sra. Capdevila expressa el vot favorable d'ERC, la Sra. Ballarín expressa el vot 
favorable del PSC, el Sr. Mulleras expressa el vot contrari del PP i la Sra. Rovira 
expressa el vot favorable de la CUP. S'aprova amb el redactat següent: 

 
La Comissió d'Economia i Hisenda acorda: 1.- Articular un espai de participació 

dels diferents col·lectius feministes i LGTBI de la ciutat per treballar les propostes 
concretes de pressupostos que puguin esdevenir una eina per fomentar 
l'apoderament de les dones i el col·lectiu LGTBI. 2.- Generar una Comissió que 
participi en el disseny de les eines per avaluar l'impacte de gènere (dones i LGTBI) 
de l'execució del pressupost municipal, vinculada si s'escau al comissionat de 
transversalitat de gènere. Aquesta comissió estarà formada per personal tècnic de 
l'Ajuntament així com per dones provinents de col·lectius feministes i LGTBI i 
moviments socials. 3.- L’ajuntament, de forma progressiva, desenvoluparà els 
següents indicadors i informarà aquesta comissió sobre la seva evolució: 3.1. 
Avaluació de polítiques amb perspectiva de gènere: Determinació de l'impacte de 
les polítiques públiques i les corresponents assignacions pressupostàries en els 
desigualtats de gènere, establint una vinculació entre aquestes i els seus efectes 
en l'increment, reducció o manteniment de les desigualtats; 3.2. Anàlisi 
d'incidència de la despesa pública desagregada per sexe: Estimació de la utilització 
i la distribució dels recursos pressupostaris entre homes i dones, mesurant el cost 
unitari de la provisió d'un servei i multiplicant aquest cost pel nombre d'unitats 
utilitzades per diferents grups d'hores i de dones; 3.3. Anàlisi d'incidència dels 
ingressos públics desagregats per sexe: Valoració de la contribució dels homes i les 
dones en els impostos, tant directes com indirectes, mitjançant el càlcul de la 
càrrega fiscal dels impostos sobre cada grup; 3.4. Avaluació de beneficiaris 
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desagregats per sexe: Estudi del grau de satisfacció i cobertura de necessitats dels 
serveis destinats a homes i dones, a partir d'enquestes i sondeigs que revelin si la 
despesa pública reflecteix les prioritats dels ciutadans i si la provisió de serveis 
públics cobreix les seves necessitats; 3.5. Anàlisi desagregada per sexe de 
l'impacte del pressupost en l'ús dels temps: Especificació de la relació entre les 
assignacions pressupostàries i el seu efecte en l'ús del temps pels membres de la 
llar, mitjançant enquestes d'ús del temps, per tal de posar de manifest les 
implicacions macroeconòmiques del treball no remunerat i la importància de la 
reproducció social dins l'economia; 3.6. Marc de política econòmica a mitjà termini 
amb perspectiva de gènere: Anàlisi de l'impacte de gènere en els models 
macroeconòmics a mig termini, i incorporació de la perspectiva de gènere amb 
variables que la reflecteixin i nous models que l'incloguin; i 3.7. Informe del 
pressupost amb perspectiva feminista i LGTBI: Desagregació del pressupost total i 
de les despeses de les regidories en categories rellevants de gènere i anàlisi de les 
implicacions per a l'equitat de gènere, utilitzant algun dels altres instruments. 

 
b) Proposicions amb contingut de Declaració institucional 
c) Precs 
 
Del Grup Municipal Ciutadans: 
 
9. Que el Govern municipal presenti un document que expliciti els objectius 

estratègics de Barcelona Activa per als 3 propers anys, detallats qualitativament i 
quantitativament. 

 
El Sr. Sierra exposa que el gener de 2016 la batllessa Colau va acomiadar la 

Sra. Susana Tintoré del càrrec de directora de Barcelona Activa, que ocupava des 
de 2015, acomiadament que qualifica de venjança, i que el Sr. Colom va dir en una 
comissió que Barcelona Activa necessitava una reforma. Per tant, demana que el 
govern presenti un document on s’expliquin els objectius estratègics d’aquest 
organisme per als pròxims anys, detallats qualitativament i quantitativament. 

 
El Sr. Pisarello no pot acceptar el prec perquè està plantejat en termes falsos. 

Tanmateix, informa que el canvi anunciat a Barcelona Activa està en marxa i que 
el mes de novembre anterior es van començar a fer canvis organitzatius en el 
consell d’administració. Així, doncs, es va nomenar un nou conseller delegat i es 
van instaurar tres direccions executives per als àmbits que consideren clau en 
aquesta nova etapa: estratègies de foment de l’ocupació, emprenedoria, empresa i 
innovació, i altres economies i proximitat. A partir d’aquí, aquest nou equip 
directiu, i en col·laboració amb la Primera Tinença d’Alcaldia, s’han desenvolupat 
sis eixos estratègics, els quals s’ofereix a donar-los-hi per escrit. Afegeix que el 30 
de novembre va visitar Barcelona Activa i es va reunir amb els treballadors, com 
també ho va fer el regidor Agustí Colom, per traslladar-los aquestes noves línies, i 
afirma que van ser rebudes amb entusiasme. També informa que poques 
setmanes enrere es va reunir amb tots els directius de l’agència per parlar sobre 
aquestes línies estratègiques. 

Finalment, informa que estan iniciant un procés participatiu per elaborar el nou 
pla estratègic que permetrà dissenyar els nous indicadors que han de servir per 
mesurar l’èxit del canvi que volen dur a terme en aquesta empresa. 

 
El Sr. Sierra lamenta que no s’accepti el prec perquè el que demanen és 

quelcom que voldrien saber tots els grups, i insisteix que el Sr. Colom va 
reconèixer en una comissió, i consta en la transcripció, que Barcelona Activa 
necessitava una reforma integral. 

Tot seguit, critica el fet que, quan Barcelona Activa té un projecte i comença a 
arrencar, destitueixin una professional d’aquesta institució, que té l’objectiu de 
generar ocupació, de manera que en aquests moments navega en la indefinició. 

Per tant, es mostra ansiós per poder analitzar el document que el tinent 
d’alcalde s’ha compromès a fer-los arribar. Tanmateix, insisteix que la destitució 
de Barcelona Activa d’una persona que tenia experiència en altres administracions 
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fa que el seu grup veig la nova etapa amb molta incertesa i avisa estaran alerta 
perquè la creació d’ocupació és un dels seus objectius i eixos estratègics. 

 
El Sr. Pisarello comenta que s’hauria d’informar millor perquè el que ha dit el Sr. 

Sierra és incorrecte. 
 
Es dóna per tractat. 
 
10. Que el govern municipal procedeixi, en el termini d'un mes, al pagament de 

les quantitats degudes als funcionaris de Barcelona per l'1% des seus salaris 
reconegut a la sentència del Tribunal de Justícia de Catalunya. 

 
El Sr. Sierra recorda que quan es va aprovar l’ampliació de crèdit de 100 milions 

d’euros el seu grup ja va advertir que la quantitat que es destinava a polítiques 
socials seria molt menor, com així s’ha demostrat. Per tant, van plantejar la 
possibilitat de pagar el deute amb els funcionaris de l’1 %, corresponent als salaris 
de 2007 i 2008, i que en aquells moments hauria suposat un cost de 60 milions 
d’euros, segons va reconèixer el mateix govern. Davant la negativa a aprovar 
aquesta mesura, la van tornar a plantejar en comissió i al plenari, on també va ser 
rebutjada. En aquests moments, afegeix, el govern posa en risc la celebració del 
Mobile World Congress perquè els principals sindicats de Barcelona han anunciat 
una vaga per reivindicar el pagament d’aquest deute, i recorda que durant la 
campanya electoral Barcelona en Comú s’havia compromès a pagar-lo, compromís 
que no han complert. Per tant, exposa que amb el prec demanen que es pagui 
aquest deute en el termini d’un mes. 

Per acabar, demana que el govern no posi en risc la celebració del Mobile World 
Congress, que es deixi estar de subterfugis i que pagui el deute. 

 
El Sr. Pisarello afirma que el govern farà efectiu el pagament d’aquest 1 %, tal 

com estableix la sentència del Tribunal Superior de Justícia de Catalunya, però 
adverteix que, com tota sentència, té una part interpretativa i aquesta 
interpretació s’ha de fer a la taula de negociació. En aquest sentit, informa que la 
taula de negociació s’ha convocat per al dia 18 de febrer per tal de negociar 
l’aplicació de la sentència en les millors condicions per als treballadors, que sempre 
ha estat el compromís del govern. 

Anuncia, doncs, que no pot acceptar el prec perquè el termini exacte del 
pagament s’ha d’establir en aquesta taula de negociació convocada per al 18 de 
febrer. 

 
El Sr. Sierra lamenta que no s’accepti el prec i recorda que el Tribunal Superior 

de Justícia ha fet un aclariment sobre la sentència en termes molt exactes. Pel que 
fa a la negociació amb els sindicats, explica que l’oferta del govern és fer el 
pagament en un termini de tres anys, mentre que el Grup de Ciutadans demana 
que es faci en un mes. Insisteix, doncs, que el govern compleixi la seva paraula. 

 
El Sr. Pisarello diu que en cap moment el govern ha proposat de fer el pagament 

en tres anys. A continuació, puntualitza que van tenir una reunió informativa amb 
els sindicats, no pas una negociació, en la qual es va parlar de molts temes, com 
d’externalització i d’altres, i reitera que en cap moment el govern ha proposat de 
fer el pagament d’aquest deute en tres anys. 

Per tant, insisteix que en la taula de negociació convocada per al 18 de febrer es 
parlarà dels terminis concrets per a l’execució de la sentència i torna a dir que 
aspectes com la massa salarial sobre la qual s’ha de fer el càlcul i com es consolida 
això en els propers anys ha de ser objecte de negociació 

 
Es dóna per tractat. 
 
Del Grup Municipal ERC: 
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11.Que el Govern municipal es comprometi a crear una taula de coordinació de 
gestió del fenomen del turisme a la ciutat de Barcelona amb l'administració de la 
Generalitat de Catalunya que faciliti l'efectiva implementació d'un model turístic 
sostenible, millori la governança de la política turística a Barcelona des d'una 
perspectiva integral i integradora i promogui el treball conjunt d'ambdues 
administracions. 

 
El Sr. Bosch llegeix el contingut del prec. 
 
El Sr. Colom diu que el govern comparteix la necessitat de coordinar la gestió 

del turisme a la ciutat de Barcelona amb la Generalitat. En aquest sentit, informa 
que s’han mantingut reunions amb la direcció general i amb el conseller, i que 
l’ajuntament ha incrementat la seva participació en diverses estructures, com la 
Taula de Turisme de Catalunya, el Grup de Treball d’Allotjaments Turístics o la 
Comissió Gestora del Fons per al Foment del Turisme. 

Per aquesta raó, tot i que comparteix l’esperit del prec, considera que no cal 
crear més organismes perquè no aportarien res al que ja s’està fent. Tot i així, 
anuncia que accepta el prec per tal d’afavorir tots els elements de coordinació, si 
bé afirma que això no necessàriament s’ha de materialitzar en una nova 
estructura. En aquest sentit, assegura que hi ha una bona entesa entre 
l’Ajuntament de Barcelona, la Generalitat, la Diputació de Barcelona i l’Àrea 
Metropolitana. 

 
El Sr. Bosch agraeix, irònicament, la forma amable i gairebé afectuosa de 

rebutjar el prec. Creu que la taula de coordinació que demanen és necessària 
perquè, si bé ja s’està treballant en determinats aspectes, com ara les sancions a 
operadores d’allotjaments turístics que no compleixen la normativa vigent, hi ha 
altres aspectes on seria bo que hi hagués una col·laboració bilateral amb la 
Generalitat, com la possible creació d’un impost per als creuers que atraquen al 
port o la creació de paquets de visites que permetessin fer arribar turistes a 
diversos llocs de Barcelona, a Montserrat, a les costes o als Pirineus, i que servirien 
per descongestionar algunes àrees turístiques de Barcelona. 

Per tant, creu que hi ha un conjunt de necessitats que s’han de cobrir i una taula 
de treball obriria noves possibilitats. Puntualitza, però, que no demanen la creació 
d’un nou comitè, que reconeix que ja n’hi ha molts, sinó crear una taula de treball 
en algun organisme que ja existeixi. 

 
El Sr. Colom insisteix que comparteix l’esperit del prec, però reitera que ja es 

fan reunions bilaterals sense necessitat de constituir formalment una taula de 
treball. Tanmateix, assegura que si en el futur es veu la necessitat de constituir-la 
reconeixerà que el Sr. Bosch tenia raó. 

 
Es dóna per tractat. 
 
12.Que el Govern municipal presenti en el termini de 3 mesos un catàleg dels 

comerços singulars de la ciutat, així com un paquet de mesures que afavoreixin la 
seva protecció. 

 
La Sra. Capdevila exposa que aquests dies han assistit a l’aprovació del Pla 

especial urbanístic de protecció i potenciació de la qualitat urbana, eina necessària 
per protegir els comerços emblemàtics de la ciutat però que el seu grup considera 
insuficient, que arriba tard i malament, atès que en els darrers temps han anat 
desapareixent molts dels establiments que conformaven la identitat de la ciutat de 
Barcelona i que aportaven qualitat a l’espai públic. En aquest sentit, lamenta que 
disset establiments hagin caigut del catàleg i que altres vint hagin vist modificada 
a la baixa la seva categoria de protecció. 

D’altra banda, assenyala que el pla solament afecta els establiments que 
disposen d’elements amb valor arquitectònic i patrimonial, però que n’hi ha molts 
altres que, tot i no tenir aquests elements, es poden considerar establiments 
singulars perquè tenen elements intangibles que els fan mereixedors de protecció. 
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Atès que la regulació d’aquests establiments és competència de l’Àrea de Comerç, 
presenten aquest prec. 

 
El Sr. Colom comparteix aquesta preocupació i coincideix que cal distingir entre 

comerç emblemàtic i comerç singular. Per aquesta raó, informa que s’ha 
encarregat a l’ICUB que faci un estudi sobre l’instrument de suport per a comerços 
emblemàtics, singulars i culturals. Per tant, el govern espera que finalitzi aquest 
estudi per tenir una definició de «comerç singular» i recorda que la definició de 
«comerç emblemàtic» ja no va ser fàcil. 

Així, doncs, indica que és difícil poder comprometre’s a tenir aquest estudi en el 
termini de tres mesos quan tot just s’acaba d’encarregar, a aconseguir en aquest 
termini els consensos necessaris amb el sector per acordar què s’entén per 
«singular» i a fer una relació de comerços d’aquestes característiques. Considera 
que s’ha de parlar més aviat de relació que no pas de catàleg per les implicacions 
que té aquesta darrera denominació. 

En conclusió, accepta l’esperit del prec i treballaran en questa línia, però creu 
que el període de tres mesos que es demana no és realista i, per tant, no pot 
acceptar el prec en la seva literalitat. Tanmateix, està plenament d’acord a definir 
què són els comerços singulars i treballar per protegir-los. 

 
La Sra. Capdevila creu que Barcelona no es pot permetre el luxe de continuar 

perdent establiments que fa quatre generacions que existeixen, com la botiga 
d’electricitat Monsó y Benet o la cocteleria Boadas. Per tant, afirma que cal 
protegir aquests establiments per evitar el monocultiu comercial a Barcelona. 

Per tant, accepta que tres mesos pugui ser un termini massa just i també 
accepta anomenar «relació» per comptes de «catàleg» la llista d’establiments 
singulars, però reclama que el govern es preocupi de protegir aquests comerços. 

 
El Sr. Colom diu que si s’accepten aquests dos requisits està disposat a acceptar 

el prec perquè el govern coincideix plenament que s’ha de buscar la manera de 
protegir els establiments singulars. Per tant, tot i que adverteix que això no serà 
fàcil, admet que no es pot permetre que aquests comerços hagin de tancar perquè 
no hi hagi una acció de govern o de les diverses entitats que poden col·laborar en 
aquest fi. 

 
Es dóna per tractat. 
 
Del Grup Municipal PSC: 
 
13.Que el govern municipal ens informi sobre l'estat d'execució dels treballs 

relatius a l'elaboració d'una nova ponència de valors cadastrals a Barcelona 
anunciada pel Govern, detallant els calendaris previstos i l'impacte econòmic i 
fiscal que pot generar aquesta nova ponència a la nostra ciutat. 

 
La Sra. Ballarín llegeix el text del prec. 
 
El Sr. Pisarello exposa que el mes de setembre de 2015 la Gerència Regional del 

Cadastre va fer l’encàrrec, a tercers, dels treballs de camp i d’estudis de mercat 
sobre aquesta qüestió; el novembre següent es va posar en marxa un grup de 
treball per coordinar l'intercanvi d’informació entre l’ajuntament i aquesta gerència 
regional, amb participació de diversos organismes de l’ajuntament; a final de 
febrer l’enguany la gerència regional ha d’informar dels resultats provisionals dels 
treballs de camp i dels estudis de mercat, i el plenari del Consell Municipal té com 
a data límit el mes de maig per aprovar els tipus impositius i el manteniment, 
modificació o supressió dels topalls i bonificacions. 

Per tant, assenyala que entre febrer i maig donaran tota la informació sobre 
l’impacte d’aquesta mesura i hi haurà un debat ampli quan aquesta qüestió arribi 
al plenari. 
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La Sra. Ballarín demana aclariments perquè no ha entès bé l’explicació del tinent 
d’alcalde. Pregunta si entre febrer i maig s’haurà fet la valoració per tal de poder 
fixar els tipus impositius. 

A continuació, recorda que el seu grup va presentar una proposició per tal de 
crear una comissió sobre aquest tema i també van demanar que la ponència fos 
aprovada pel plenari del Consell Municipal. També recorda que el 29 de desembre 
de l’any anterior es van aprovar les ordenances fiscals i que el debat s’havia 
focalitzat en la congelació de l’IBI en uns trams determinats, però que aquest és 
un aspecte molt menor respecte al que pot implicar una nova ponència de valors 
cadastrals. 

Així, doncs, diu que continuen preocupats perquè no hi hagi variacions 
excessives en l’IBI respecte de l’any anterior i que s’han de tenir tots els 
mecanismes per garantir que aquests increments no es produeixin en els anys 
següents. 

 
El Sr. Pisarello es mostra d’acord amb la portaveu del Grup Socialista i confirma 

que entre febrer i març disposaran de les dades. 
 
Es dóna per tractat. 
 
14.Que el govern municipal ens informi sobre les raons per les quals vol destinar 

un 10% (50 milions d'euros) dels excedents de la tresoreria municipal a la banca 
ètica així com la participació de l'Ajuntament com a soci de Fiare. Sol·licitem que 
aquesta informació se'ns lliuri també per escrit així com el conjunt d'informes 
tècnics que s'hagin fet sobre aquestes operacions i sobre la garantia de 
compliment de les bases d'execució del pressupost. 

 
La Sra. Ballarín exposa que formulen aquest prec arran de dues informacions 

que han aparegut a la premsa sobre la voluntat del govern de destinar un 10 % 
dels excedents de la tresoreria municipal a la banca ètica i sobre la voluntat de 
l’ajuntament de participar a Fiare com a soci. Pregunta, doncs, quins són els 
motius d’aquesta decisió i sol·licita els informes tècnics que avalen l’adopció 
d’aquestes mesures. 

Quant als excedents de tresoreria, vol saber quin cost pot suposar la mesura i 
quins beneficis n’esperen obtenir. També vol saber per quina raó hi volen destinar 
el 10 %. 

Respecte a entrar al capital de Fiare, pregunta quin és el plantejament, l’import, 
el calendari d’execució i si hi ha estudis que justifiquin aquesta decisió. 

 
El Sr. Pisarello argumenta que les raons per impulsar la banca ètica i el 

cooperativisme de crèdit han quedat paleses en l’informe sobre economia 
cooperativa, social i solidària que acaben de presentar en aquesta mateixa sessió i 
que és coherent amb l’impuls de l’economia plural, basada en una economia 
pública forta i una economia privada amb retorn social i ambiental. Per tant, tot i 
que són conscients de la complexitat de l’economia a Barcelona, creuen que el 
sistema de finances ètiques i cooperatives combina la rendibilitat financera amb la 
social i ambiental. 

A continuació, diu que hi ha un informe de la tresoreria de l’ajuntament que 
considera que la quantitat del 10 % és raonable i que els tipus d’interès baixos que 
hi ha actualment fan que el cost de l’operació sigui pràcticament nul. 

Quant a la participació a Fiare com a socis, comenta que aquesta entitat no té 
problemes de liquiditat i, per tant, la participació de l’ajuntament podria ser una 
manera d’impulsar aquest tipus d’iniciatives. Tanmateix, indica que també s’està 
estudiant la participació en altres entitats. 

 
La Sra. Ballarín pregunta pel calendari d’execució d’aquesta mesura. 
 
El Sr. Pisarello respon que, segons li diu el gerent, serà abans del mes de l’estiu. 
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La Sra. Ballarín comenta que és un termini molt indeterminat que espera que es 
pugui concretar més endavant, i ironitza que amb el canvi climàtic cada cop és 
més difícil de concretar els terminis. 

 
Es dóna per tractat. 
 
Del Grup Municipal PP: 
 
15. Que el govern municipal ens informi sobre quins ingressos i despeses es 

podran aplicar durant l'any 2016 en el marc de la pròrroga del Pressupost de l'any 
anterior, detallats per capítols i conceptes pressupostaris, i sobre quin escenari 
pressupostari preveu el govern municipal pel 2016, així com quines inversions es 
podran executar i quines no es podran realitzar en el marc de l'esmentada 
pròrroga durant el 2016 (desglossades per projecte i explicant la raó per la qual no 
es poden executar). Sol·licitem que se'ns lliuri còpia per escrit de la resposta al 
prec formulat. 

 
El Sr. Mulleras exposa que l’ajuntament es troba en un escenari de pròrroga 

pressupostària, situació que, si es manté, suposa que el nivell d’inversions es 
reduirà en 91 milions d’euros i la despesa corrent en 100 milions d’euros. Per tant, 
demana que el govern municipal informi sobre els ingressos i despeses que es 
podran aplicar durant l’any 2016, en el marc d’aquesta pròrroga pressupostària, 
quines inversions es podran executar i quines no, i per quines raons no es podran 
executar aquestes darreres. També demana que se’ls lliuri aquesta informació per 
escrit. 

 
El Sr. Pisarello accepta el prec. Entén que tota la informació relativa a la 

pròrroga dels pressupostos és accessible al web i s’hi pot consultar, concretament 
a l’enllaç «Estratègia i finances», on s’explica quins són els imports prorrogats, les 
partides que no s’han pogut prorrogar i les causes, incloses les partides que tenen 
a veure amb inversions i amb projectes socials. 

 
El Sr. Mulleras demana concreció perquè en molts casos la informació sobre 

aquests projectes és genèrica, com en els casos de BIMSA, Barcelona Activa o 
BAGURSA. D’altra banda, assenyala que han pogut extreure la informació dels 
decrets d’alcaldia que s’han publicat i demanen no solament l’import total que 
afecta aquestes empreses, sinó també l’afectació que la pròrroga tindrà sobre 
projectes concrets i sobre despesa corrent. 

 
El Sr. Pisarello reitera que tota aquesta informació consta en el decret d’alcaldia 

amb una precisió de cinc dígits, però està disposat a fer-la-hi arribar per escrit. 
 
El Sr. Mulleras demana, doncs, poder tenir una reunió amb la gerència municipal 

per aclarir aquests aspectes perquè no han pogut extreure aquesta informació de 
les dades publicades. 

 
Es dóna per tractat. 
 
 
d) Preguntes 
 
Del Grup Municipal CIU: 
 
16.Quin és l'estat de romanent de tresoreria a 31 de gener de 2016 i els fons 

disponibles a caixa? Per quin motiu no es paga la totalitat i en una única 
mensualitat l'import que determina la sentència de l'1% atès que estava 
provisionat en la seva totalitat per l'anterior govern municipal? Quin seria el 
romanent de tresoreria i estat de caixa si es fes efectiu la totalitat de l'import 
contemplat a la sentència? Quin és el nivell mínim de romanent de tresoreria sota 
pel qual es posa en risc el pagament a 30 dies? 
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La Sra. Recasens diu que no vol centrar el debat en el conflicte de l’1 % i, 

donant per establert que hi ha una sentència ferma sobre aquesta qüestió i que el 
dia 18 de febrer s’ha de reunir la mesa de negociació, pregunta quin seria el 
romanent de tresoreria si se satisfés aquest import de l’1 % que estableix la 
sentència. Recorda que el govern anterior va fer una provisió de 60 milions d’euros 
per aquest concepte per tal d’evitar problemes en el resultat dels comptes públics 
del govern. Per tant, pregunta quin és el romanent de tresoreria i quin seria aquest 
romanent un cop satisfets aquests 60 milions d’euros. Finalment, pregunta quin és 
el límit del romanent a partir del qual l’ajuntament no podria pagar a trenta dies. 

 
El Sr. Pisarello explica que el romanent de tresoreria es va preveure el 31 de 

desembre de 2015 i es calcula que sigui superior als 180 milions d’euros. Indica, 
doncs, que el 31 de desembre de 2016 la part disponible per finançar la despesa 
no haurà variat. Quant als fons líquids disponibles a caixa, informa que la dada 
provisional, prèvia a la fiscalització, és de 625 milions d’euros i que el 31 de gener 
els fons líquids eren de 563 milions. Per tant, assegura que, amb aquestes dades, 
l’Ajuntament de Barcelona no té cap impediment per fer front a la sentència. 
Repreguntat per la Sra. Recasens sobre el romanent de tresoreria un cop satisfets 
els 60 milions d’euros, respon que seria de 180 milions menys 60. 

 
La Sra. Recasens pregunta quin és el límit del romanent a partir del qual 

l’ajuntament no podria pagar a trenta dies. 
 
El Sr. Pisarello respon que no hi ha límit i que, en tot cas, amb les xifres que ha 

donat no hi ha cap risc que l’ajuntament no pugui pagar els proveïdors a trenta 
dies. 

 
La Sra. Recasens comenta que el 31 de desembre de 2013 el romanent de 

tresoreria se situava en 441 milions d’euros, el desembre de 2014 en 285 milions i 
el 31 de desembre de 2015 en 180 milions. Per tant, si es complís la sentència, el 
romanent seria de poc més de 100 milions d’euros. Considera que per sota 
d’aquesta xifra l’ajuntament tindrà tensions per pagar a trenta dies, segons els 
càlculs financers que s’havien fet durant el mandat anterior, i per tant s’hauria de 
demanar un crèdit a curt termini. Demana, doncs, que el tinent d’alcalde valori 
aquesta situació. 

 
El Sr. Pisarello no comparteix aquest diagnòstic i argumenta que fins i tot les 

agències de qualificació han considerat que el risc que esmenta la Sra. Recasens 
no existeix. 

 
Es dóna per tractada. 
 
17. Quin és el capteniment de l'Ajuntament de Barcelona sobre la implantació 

d'una targeta de fidelització pel comerç de proximitat a la ciutat? 
 
El Sr. Blasi llegeix el text de la pregunta. Assenyala que la implantació d’aquesta 

targeta de fidelització es recollia en un dels punts del Pla d’impuls i suport al 
comerç de Barcelona. Davant dels anuncis del govern de crear una moneda local 
per fomentar el comerç i atès que sembla que aquesta iniciativa s’ha aturat, 
recorda que el govern anterior ja havia fet feina per implantar la targeta de 
fidelització i apunta que podria ser una alternativa, plausible i treballada, a aquella 
moneda local. 

 
El Sr. Colom assenyala que la Direcció de Comerç i Consum i l’Institut Municipal 

d’Informàtica durant els darrers anys han treballat per promoure una targeta de 
fidelització per al comerç de proximitat, però que aquesta iniciativa no ha reeixit, 
tot i que podria ser una eina important, tal com s’ha demostrat en altres llocs on 
s’ha implementat. Per tant, el govern voldria que aquesta targeta fos una realitat 
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al més aviat possible i entén que seria bo evitar una proliferació de targetes, raó 
per la qual estan treballant en aquest sentit. 

D’altra banda, argumenta que la targeta i la moneda local no tenen res a veure, 
perquè la moneda local serveix per a fer intercanvis mentre que la targeta de 
fidelització respon a altres finalitats. 

 
El Sr. Blasi recorda que quan es va presentar la iniciativa de crear una moneda 

local, iniciativa que s’alegra que el govern hagi aparcat, es plantejava amb la 
finalitat de fomentar el comerç de proximitat, facilitar l’intercanvi i, per tant, 
reinvertir en aquest comerç. Entén, doncs, que hi ha una vinculació clara entre la 
moneda local i la targeta de fidelització. 

Quant als estudis sobre la implantació de la targeta de fidelització, emplaça el 
govern a continuar-los per tal de crear una targeta que no sigui de titularitat 
municipal. En aquest sentit, comenta que ja es va fer una feina important al 
districte de l’Eixample i des de l’Institut Municipal de Mercats. 

Així, doncs, emplaça el govern a reprendre aquests estudis, que eren força 
recents, i més tenint en compte que el govern comparteix els objectius i la finalitat 
d’aquesta targeta. 

 
El Sr. Colom indica que el fet que ambdós conceptes siguin diferents no lleva 

que la moneda local pugui tenir efectes positius sobre el comerç de proximitat, tal 
com s’ha demostrat en tots els països i ciutats on s’ha implementat, entre les quals 
esmenta Bristol i algunes ciutats de Suïssa. 

En tot cas, creu que no s’ha de confondre aquests dos instruments i assegura 
que el govern treballarà per implementar una targeta de fidelització que afavoreixi 
el comerç de proximitat. Tanmateix, remarca que en aquests moments hi ha 
diverses iniciatives en aquest sentit i el govern no voldria que hi hagués una 
proliferació d’aquestes targetes perquè això no contribuiria a la defensa del 
comerç. 

 
Es dóna per tractada. 
 
Del Grup Municipal PP: 
 
18. Quin és el nombre de llocs de treball creats a la ciutat pel programa de 

formació i creació indirecta d'ocupació sostenible fins a dia d'avui i previst fins el 
juny de 2016 i quina és la inversió destinada a aquest objectiu fins l'actualitat i 
previst fins el juny de 2016? 

 
El Sr. Mulleras exposa que quan la Sra. Ada Colau va accedir a l’alcaldia va 

anunciar un pla de xoc que incloïa un pla de formació i creació indirecta d’ocupació 
sostenible, amb el qual es preveia la creació de 2.500 llocs de treball i la inversió 
de 50 milions d’euros. Pregunta, doncs, quants llocs de treball s’han creat i quina 
quantitat s’hi ha invertit, després de vuit mesos del nou mandat. 

 
El Sr. Colom comenta que el govern ha engegat diversos projectes per afavorir 

l’ocupació, com programes de formació, plans de xoc contra l’atur de llarga durada 
o programes d’ocupació municipals, a més a més d’altres iniciatives que s’han dut 
a terme des d’altres regidories, com el programa Làbora o el Pla de xoc de foment 
de l’economia cooperativa. Informa que entre el segon semestre de 2015 i el que 
es preveu per al primer semestre de 2016 s’hi hauran invertit un total de 24 
milions d’euros. 

Quant a nombre de persones ocupades, comenta que en aquests moments ja 
n’hi ha 250, provinents dels plans d’ocupació municipal, i que properament hi 
haurà 40 llocs de treball vinculats a mercats i eixos comercials, 125 vinculats a 
unes enquestes de coneixement de la realitat social de la ciutat, i 300 vinculats al 
SOC. Pel que fa als plans de formació, diu que el pla de xoc contempla la 
participació de 2.500 persones. Afegeix que, segons el darrer estudi que va fer 
Barcelona Activa, el grau d’èxit en la inserció laboral de persones que passen pels 
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plans de formació és d’un 40 %. Així, doncs, esperen que d’aquests plans es derivi 
la inserció laboral d’unes mil persones. 

Conclou que, segons aquestes xifres, en aquests moments la inversió arriba a la 
meitat del que s’havia pressupostat i les persones ocupades ja superen la meitat 
de les previstes. 

 
El Sr. Mulleras indica que havia preguntat concretament pel programa de 

formació i de creació indirecta d’ocupació sostenible que el govern va incloure en el 
pla de xoc i que es diferenciés entre el que s’havia fet fins ara i el que es preveia 
de cara al futur, i remarca que el Sr. Colom no ha respost a cap d’aquests dos 
aspectes. Així, doncs, vol saber si els anuncis que fa el govern municipal es 
tradueixen en creació de llocs de treball i en inversió pressupostària, i demana que 
el regidor doni la informació sobre aquest programa en concret. 

Finalment, demana que l’ajuntament, i especialment Barcelona Activa, posi totes 
les eines necessàries per afrontar el principal problema dels barcelonins, que és la 
falta d’ocupació. 

 
El Sr. Colom afirma que el que ha exposat no són projectes, sinó realitats. Amb 

referència al pla de xoc impulsat pel govern, diu que el programa de formació i 
creació indirecta d’ocupació sostenible se centra en la rehabilitació energètica 
d’habitatges, prevenció i gestió sostenible de residus, suport i enfortiment del teixit 
comercial, i atenció i cura de les persones, entre altres àmbits. Entén, doncs, que 
potser l’exposició que ha fet ha sorprès el Sr. Mulleras perquè el govern compleix 
el que diu i està creant llocs de treball. 

 
Es dóna per tractada. 
 
Del Grup Municipal CUP: 
 
19. Sol·licitem conèixer des de quan està vigent el contracte entre Turisme de 

Barcelona i TMB, així com quan finalitza i els beneficis que li reporta al Consorci 
anualment, així com també els beneficis anuals per entrades d'aquest servei 
turístic? 

 
El Sr. Garganté exposa que la pregunta és sobre el consorci publicoprivat entre 

Turisme de Barcelona i TMB. Comenta que les clàusules socials que es van aprovar 
s’estan incomplint, malgrat la intervenció del Tribunal Laboral, i també esmenta el 
fort l’impacte que tenen les vendes en els comptes del consorci, la finalitat del qual 
és la promoció del turisme a Barcelona. 

Així, doncs, pregunta des de quan està vigent el contracte entre Turisme de 
Barcelona i TMB, quan finalitzarà i quins beneficis reporta al consorci aquest 
contracte, informació que van sol·licitar a Turisme de Barcelona i que no els van 
donar. 

 
El Sr. Colom informa que els ingressos per la gestió del servei Barcelona Bus 

Turístic provenen del 20 % en la participació de resultats, que el 2015 van ser 2,6 
milions d’euros, i de les comissions per venda de tiquets, que el 2015 van 
representar 1,4 milions d’euros. Per tant, això fa un total de 4 milions, quantitat 
molt semblant als 3,9 milions de 2013 o als 4,2 milions de 2014. 

Pel que fa al contracte, informa que el primer es fa firmar l’any 1987 i que el 
darrer venç el 31 de desembre de 2020. 

 
El Sr. Garganté entén que aquests 4 milions d’euros s’inverteixen en promoció 

del turisme i, per tant, pregunta si el govern pretén mantenir aquest tipus de 
contracte o preferiria que aquests recursos que provenen del transport servissin 
per finançar altres qüestions, com el transport mateix. 

 
El Sr. Colom remarca que estan parlant del consorci Turisme de Catalunya, 

organisme que precisament té com a funció promoure el turisme i, per tant, dedica 
els ingressos que obté a aquesta finalitat. Afegeix que el govern fa les anàlisis 
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corresponents del consorci i de les activitats que gestiona i, un cop finalitzades 
aquestes anàlisis valoraran la situació. Mentrestant, reitera que la funció principal 
de Turisme de Barcelona és promoure el turisme i és aquí on destina els ingressos 
que obté. 

 
Es dóna per tractada. 
 
20. Sol·licitem conèixer el seguiment de les condicions laborals d'aquestes 

treballadores, de la gestió econòmica d'aquest projecte entre les diferents àrees 
implicades i de la gestió política en relació a l'aplicació d'una Renda Municipal 
d'Emergència. 

 
El Sr. Garganté exposa que el 30 de desembre van saber que Barcelona Activa 

havia contractat unes 120 persones aturades mitjançant els Plans d’ocupació amb 
finançament municipal amb la finalitat de realitzar un estudi sobre les condicions 
de vida i els ingressos de les persones ateses pels serveis socials de Barcelona, i 
entén que el que es pretén és implementar una renda municipal d’emergència a 
partir d’aquest estudi. Per la informació que té, d’aquestes 120 persones 100 fan 
tasques d’enquestadores i 20 fan tasques de planificació, amb la implicació de 
l’Àrea de Drets Socials, Barcelona Activa, el GESOP i l’Institut d’Estudis Regionals i 
Metropolitans. També han sabut per diverses treballadores que hi ha problemes 
laborals. 

Per tant, vol saber quin seguiment fa el govern de les condicions laborals 
d’aquestes persones, quina gestió política fa del projecte i quan es preveu 
implementar aquesta renda municipal d’emergència. 

 
El Sr. Colom assenyala que aquesta és una de les concrecions del pla de xoc que 

el govern havia anunciat i que consisteix en la contractació de 120 persones 
mitjançant els plans d’ocupació municipal. Per aquesta raó, informa que Barcelona 
Activa és l’organisme encarregat de la selecció, contractació, formació i seguiment 
laboral, mentre que la gestió de les funcions que han de realitzar aquestes 
persones correspon a l’Àrea de Drets Socials. Afegeix que s’han contractat 120 
persones amb perfils diferents, que van de joves amb escassa experiència laboral 
fins a persones d’edat més avançada i en situació d’atur de llarga durada. Pel que 
fa al sou, diu que se’ls paga el que correspon a la categoria de tècnic auxiliar, que 
és el màxim que està establert per a aquests plans, i que són 1.400 euros 
mensuals bruts, amb un horari de 37,5 hores la setmana. Finalment, comenta que 
aquestes persones es van incorporar l’11 de gener i que fins al 28 del mateix mes 
van fer accions de formació professionalitzada. 

 
El Sr. Garganté apunta que, segons han sabut per diverses treballadores, 

després d’haver fet algunes setmanes de formació, el 29 de gener s’havien de 
traslladar a centres de serveis socials i centres cívics, i es van trobar que en molts 
casos no els esperaven ni sabien res del projecte, i que ells mateixos no tenien 
tota la informació del qüestionari que havien de complimentar. D’altra banda, 
troba estrany que les enquestadores i les planificadores tinguin les mateixes 
condicions laborals i afegeix que aquestes persones han tingut problemes 
importants de conciliació de la vida laboral i familiar, i que en alguns casos han 
hagut de fer la feina al bar amb mitjans propis perquè no tenien cap lloc de treball 
assignat. Per tot plegat, dubta que s’estigui fent un seguiment d’aquest tema. 

Per acabar, torna a preguntar quan preveu el govern implementar la renda 
municipal d’emergència, perquè en la intervenció anterior no ha respost a aquesta 
pregunta. 

 
El Sr. Colom creu que el Sr. Garganté confon algunes disfuncions en el procés 

d’implantació, que atribueix a la novetat del projecte i que s’han de corregir, amb 
les condicions laborals, que consisteixen en el sou, els horaris i el material 
necessari per desenvolupar la funció que se’ls encomana, material que li consta 
que és aportat per l’Àrea de Drets Socials. 
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D’altra banda, li sorprèn que es discuteixi que es paguin sous similars per 
activitats que es desenvolupen en un mateix marc quan precisament es reivindica 
que en aquests casos no hi hagi ventalls salarials. En aquest sentit, creu que des 
de Barcelona Activa s’ha fet un esforç per dignificar els sous, que estan per sobre 
dels vinculats al SOC i, per tant, opina que les condicions laborals són les 
adequades. 

Pel que fa a les disfuncions, comenta que ja s’han corregit o estan en tràmit de 
corregir-se. 

 
Es dóna per tractada. 
 
e) Seguiment Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal ERC: 
 
21. Que s'informi de l'estat d'execució de la proposició atesa a la Comissió 

d'Economia i Hisenda en data 20 d'octubre de 2015 amb el contingut següent: 
(M1519/1153) La Comissió d'Economia i Hisenda acorda instar al Govern municipal 
a promoure el comerç de proximitat de manera continuada durant tot l'any -més 
enllà de les campanyes puntuals- i utilitzar els mitjans de comunicació municipals 
per tal de dur a terme aquest objectiu. 

 
La Sra. Capdevila llegeix l’enunciat del seguiment. 
 
El Sr. Colom recorda que el comissionat anterior, Miquel Ortega, es va 

comprometre a fer servir tots els mitjans disponibles per defensar el comerç de 
proximitat, tant els de comunicació com els de formació, els tecnològics, els de 
planificació i els de producció, també a desenvolupar mecanismes a través del Web 
de Comerç, de Twitter i de Youtube, i alhora informava que s’estava fent un pla de 
comunicació a l’entorn del comerç. Des d’aleshores, el govern ha potenciat l’ús de 
les xarxes socials per compartir informació en tots els canals de la Direcció de 
Comerç, utilitza la xarxa d’Instagram per difondre l’activitat dels comerços i ha 
posat en marxa el Web de comerços emblemàtics. 

D’altra banda, indica que aquest pla de comunicació de comerç s’emmarca dins 
del Pla de comunicació general, que encara s’està elaborant, però mentrestant s’ha 
fet un resum de premsa que ha aparegut en tres mitjans, en el qual es recullen 
diversos aspectes que afavoreixen el comerç de proximitat. I, finalment, tant el 
comissionat anterior com ell mateix han fet aparicions en els mitjans de 
comunicació amb posicionaments clarament favorables a aquest comerç de 
proximitat. 

 
La Sra. Capdevila assegura que com a ciutadana de Barcelona no ha notat que 

des de l’ajuntament s’hagi fet cap campanya que potenciï el comerç de proximitat. 
Recorda que una de les coses que proposaven era utilitzar BTV per donar a 
conèixer les botigues singulars de Barcelona, i enguany ni tan sols s’hi ha fet cap 
campanya de promoció per Nadal. Admet que s’han utilitzat les xarxes socials, 
però reitera que no s’ha fet cap campanya per conscienciar la població de la 
importància de comprar en les botigues de barri. 

 
El Sr. Colom respon que a les xarxes socials es fa un treball important i comenta 

que la regidora Recasens les utilitza molt. En aquest sentit, esmenta la campanya 
«Hola, Nadal», en la qual es defensava el comerç de proximitat, i també 
l’eliminació de la pista de gel de la plaça de Catalunya per fer-hi una fira de comerç 
de proximitat i d’economia social i cooperativa. Afegeix que fins i tot la feina sobre 
els horaris comercials es fa per beneficiar aquests establiments. 

Quant al programa proposat a BTV diu que s’ha d’estudiar, però apunta que el 
govern creu que els mitjans de comunicació han de ser lliures i independents i, per 
tant, no ha d’imposar la programació. Tanmateix, assenyala que la problemàtica 
d’aquests comerços és un tema recurrent en aquest mitjà. 
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Es dóna per tractada. 
 
Del Grup Municipal PSC: 
 
22. Es requereix al Govern municipal que informi sobre les gestions realitzades i 

l'estat d'execució de la proposició següent, aprovada en la sessió de 21 de 
desembre de 2015: La Comissió d'Economia i Hisenda acorda: 1.- Instar al Govern 
de la ciutat a fer els canvis necessaris per tal que la Taula de Ciutat per a 
l'abordatge de la venda irregular al carrer compti amb un grau de participació i de 
representativitat suficient per poder assolir acords que gaudeixin d'un consens 
satisfactori pel conjunt de la ciutat. 2.- Instar al Govern a que, en cas de no poder 
comptar amb aquest grau de participació i de representativitat suficient en el 
termini d'un mes, dissolgui la Taula de Ciutat per a l'abordatge de la venda 
irregular al carrer. 

 
La Sra. Ballarín llegeix el text de la proposició aprovada el 21 de desembre 

anterior i pregunta què ha fet el govern al respecte. 
 
El Sr. Colom informa que s’ha reforçat la presència i la participació de tots els 

agents econòmics i socials en aquesta taula. En aquest sentit, indica que el 
president de la taula manté reunions, a més a més de les pròpies de la taula, amb 
diverses entitats i associacions de comerciants per abordar el tema de la venda 
irregular al carrer. Afegeix que una prova que aquesta qüestió preocupa el govern 
és que el dia anterior, en el marc de la Junta de Seguretat Local, el comissionat de 
Seguretat va promoure la creació d’un grup de treball específic per al control de la 
venda ambulant no autoritzada. 

La Sra. Ballarín argumenta que els espais de participació tenen sentit en la 
mesura que hi són presents tots els interlocutors implicats i, alhora, serveixen per 
compartir diagnosi i consensuar solucions. Així, doncs, aquesta taula, presidida per 
un regidor de l’oposició i en la qual els comerciants no participen, entén que no té 
sentit i, per tant, demana que es dissolgui. En tot cas, anuncia que el PSC 
l’abandonarà perquè considera que és inoperant i surrealista des de tots els 
vessants. 

 
El Sr. Colom manifesta que la participació és un dret però no pas un deure i que 

no es pot obligar ningú a participar-hi, però creu que el fet que hi hagi entitats que 
no hi vulguin participar no li resta credibilitat. D’altra banda, que la taula sigui 
presidida per un membre de l’oposició creu que els honra a tots i no hauria de ser 
motiu de crítica. 

 
Es dóna per tractada. 
 
Del Grup Municipal PP: 
 
23. Es requereix al Govern municipal que informi sobre les gestions realitzades i 

l'estat d'execució de la proposició següent, aprovada en la sessió de 17 de 
novembre de 2015: La Comissió d'Economia i Hisenda acorda instar al govern 
municipal a: 1) Exigir el rescabalament immediat de les transferències que la 
Generalitat de Catalunya ha deixat de fer en serveis bàsics a les persones a 
l'Institut Municipal d'Educació, l'Institut Municipal de Persones amb Discapacitat, el 
Consorci d'Educació, el Patronat Municipal de l'Habitatge, el Consorci d'Habitatge, 
l'Agència de Salut Pública i el Consorci Sanitari des de 2011 fins 2015. 2) Presentar 
el calendari de devolució del deute pendent de la Generalitat de Catalunya, 
incloent els interessos de demora corresponents. 

 
El Sr. Mulleras llegeix el text de la proposició aprovada el 7 de novembre de 

2015. Atès que no tenen notícia que s’hagi posat en marxa cap dels dos punts 
aprovats, formula aquest seguiment de proposició. 
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El Sr. Pisarello recorda que aquestes transferències que s’han deixat de fer, 
conegudes com a «deute ciutadà», no són exigibles jurídicament. Tot i així, 
assegura que el govern municipal és el primer interessat que la Generalitat 
recuperi el nivell d’aportacions vinculades a qüestions socials. Així, doncs, diu que 
han plantejat aquesta qüestió en la taula de negociacions però que, a causa del 
retard en la formació del Govern de la Generalitat, encara no hi ha una 
calendarització per al retorn del deute, però que aquest serà un tema que es 
plantejarà en la primera reunió que tingui amb el vicepresident econòmic de la 
Generalitat. Reitera, doncs, que no és una qüestió jurídicament exigible, tot i que 
és desitjable, i el govern de la ciutat la plantejarà amb tota claredat i amb la 
contundència necessària. 

 
El Sr. Mulleras critica que, al cap de vuit mesos d’haver pres possessió, el 

govern ha expressat molts desitjos amb relació a les obligacions de la Generalitat 
envers Barcelona, però que només ha donat explicacions quan l’oposició les ha 
demanades. Pel que fa al rescabalament de les transferències que la Generalitat ha 
deixat de fer, el Grup Popular demana accions concretes i no solament paraules, 
perquè el resultat després de vuit mesos de nou govern és que no hi ha comissió 
del deute i que aquest s’ha doblat. En aquest sentit, qualifica l’actitud de 
l’alcaldessa Colau de submisa amb el Govern de la Generalitat perquè no hi ha cap 
fet que indiqui el contrari. Demana, doncs, que el govern passi de les paraules i de 
les fotografies als fets i que defensi millor els interessos dels barcelonins, perquè 
amb el cobrament del deute l’ajuntament tindria més recursos per fer acció social, 
educativa i d’habitatge a Barcelona. 

 
El Sr. Pisarello afirma que sobre el deute vençut i reconegut s’han fet avanços, 

tal com ja s’ha informat reiteradament en aquesta comissió. I pel que fa a la 
calendarització, considera que també s’ha avançat. Finalment, reitera que 
l’anomenat «deute ciutadà» no és exigible jurídicament, però que en poden 
continuar parlant. 

 
Es dóna per tractada. 
 

VI) Mocions 
 
 
No havent-hi altres assumptes per tractar, la Presidència aixeca la sessió a les 

21.27 h. 
 

 
 

Acta de la sessió del 22 de març de 2016, aprovada el 19 d’abril de 2016 
 
A la sala President Lluís Companys de la casa de la ciutat, el 22 de març de 

2016, s'hi reuneix la Comissió d'Economia i Hisenda, sota la presidència de la Ima. 
Sra. Carina Mejías Sánchez. Hi assisteixen les Imes. Sres. i els Ims. Srs.: Agustí 
Colom Cabau, Gerardo Pisarello Prados, Gala Pin Ferrando, Laura Pérez Castaño, 
Sònia Recasens Alsina, Maite Fandos Payà, Francisco Sierra López, Alfred Bosch i 
Pascual, Trini Capdevila i Burniol, Montserrat Ballarín Espuña, Xavier Mulleras 
Vinzia i Josep Garganté i Closa, assistits per l'assessora jurídica, Sra. Míriam 
Cabruja i Escobedo, que actua per delegació del secretari general i que certifica. 

 
També hi són presents l’Im. Sr. Koldo Blanco Uzquiano i els Srs.: Sr. Jordi Via 

Llop, comissionat d’Economia Cooperativa, Social i Solidària i Consum i Antonio 
Muñoz Juncosa, Interventor General. 

 
Excusen la seva absència els Ims. Srs.: Jaume Ciurana i Llevadot i Raimond 

Blasi i Navarro. 
 
S'obre la sessió a les 16.40 h. 
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La Presidenta demana que la comissió faci un minut de silenci en record de les 

víctimes de l’accident de l’AP-7, estudiants d’Erasmus de la Universitat de 
Barcelona, i de les víctimes de l’atemptat que s’havia produït aquell matí mateix a 
Brussel·les. 

 
A continuació anuncia que el Sr. Ciurana ha excusat la seva absència i que la 

compareixença sol·licitada pel Grup de Convergència i Unió ha estat retirada pel 
Sr. Blasi, que també ha excusat la seva absència, al qual felicita per la seva recent 
paternitat. 

 
El Sr. Bosch demana que es tractin conjuntament els punts de l’ordre del dia 13 

i 21, per un costat, i 10 i 28 per l’altre. 
 

I) Aprovació de l'acta de la sessió anterior 
 
El Sr. Garganté demana que es modifiqui l’acta en referència a una part de les 

seves intervencions en els punts de l’ordre del dia núms. 1, 2 i 3, pàgines 6, 8 i 12, 
respectivament, per tal de corregir afirmacions errònies, imprecisions o 
informacions que no hi han quedat recollides. 

 
La Presidenta diu que es recullen les esmenes i que es revisarà l’acta. 
 
No s’aprova 
 
El Sr. Sierra comenta que un seguit d’iniciatives per fiscalitzar empreses 

municipals presentades pel Grup de Ciutadans no s’han admès a tràmit, tant a la 
Comissió d’Economia com a la Comissió de Presidència, i demana que Secretaria 
faci una llista de les empreses i instituts municipals que s’han de fiscalitzar, en 
quines condicions s’ha de fer i que s’informi de quina és la comissió competent per 
fer aquesta fiscalització. 

 
 

II) Part Informativa 
 
a) Despatx d'ofici 
 
En compliment del Decret d'Alcaldia, de 13 de juny de 2015, es comunica la 

resolució següent: 
 
1. Aprovar l’expedient núm. 3-018/2016 de modificacions de crèdit, consistent 

en generació de crèdit per majors ingressos del Pressupost General de 
l’Ajuntament de Barcelona de l’exercici 2015 prorrogat per a l’exercici 2016, 
provinents de l’aplicació del Romanent de Tresoreria per a despeses amb 
finançament afectat en la liquidació del Pressupost de l’exercici 2015, d’acord amb 
ingressos provinents de Generalitat de Catalunya en concepte de fons de foment 
del turisme (FFT) del tercer trimestre de 2015, per fer l’aportació del 50% al 
Consorci de Turisme, segons acord de la Comissió de Govern de 17 d’abril de 
2013, i d’import 1.219.390,20 euros, de conformitat amb la documentació i amb la 
distribució d’aplicacions pressupostàries que consta a l’expedient, referència 
comptable 16022295; i publicar aquest acord a la Gaseta Municipal. Donar-ne 
compte a la Comissió d’Economia i Hisenda. 

 
b) Mesures de govern 
c) Informes 
d) Compareixences Govern municipal 
 
Del Grup Municipal CIU: 
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1.Que comparegui el responsable del govern municipal de Comerç per explicar 
quin és el seu capteniment sobre la Taula de Ciutat per l'abordatge de la venda 
ambulant irregular a l'espai públic i les seves conclusions, així com que ens informi 
de quantes sancions s'han imposat als consumidors i quants decomisos s'han fet 
als venedors fins a dia d'avui. 

 
Es retira 
 

III) Propostes a dictaminar 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d'acord 
 
2.Adoptar, en l'exercici de les competències reservades a l'Ajuntament com a 

soci únic de Barcelona Activa, SA, Societat Privada Municipal, els acords següents: 
designar l'Im. Sr. Francisco Sierra López membre del Consell d'Administració de la 
Societat, en substitució de la Ima. Sra. Marilén Barceló Verea. Establir que el 
termini de designació del conseller que es nomena serà l'establert en els respectius 
Estatuts, sense perjudici de la renovació que fos procedent en el canvi de mandat 
consistorial. Facultar indistintament el President i el Secretari del Consell 
d'Administració per comparèixer davant de notari i elevar a escriptura pública el 
nomenament anterior, com també per complir els tràmits necessaris per a la seva 
inscripció en el Registre mercantil i també la correcció d'errors materials en cas 
necessari. 

 
Es dictamina amb el posicionament favorable de Barcelona En Comú, CIU, 

Ciutadans, ERC, PSC i PP i amb l'abstenció de la CUP.  
 
3. Proposar al Departament d’Empresa i Coneixement de la Generalitat de 

Catalunya la modificació de la Resolució de 10 de juliol de 2014, atorgada pel 
Director General de Comerç de la Generalitat, per la qual es va aprovar la 
qualificació d’una determinada zona de Barcelona com a turística a efectes 
d’horaris comercials. Declarar que continuen vigents els requisits que van 
determinar la qualificació de municipi turístic a efectes d’horaris comercials. 
Especificar que aquesta modificació se sotmet a les següents condicions: a) Afecta 
els barris indicats i grafiats a l’annex, així com les dues voreres dels carrers que 
marquin els seus límits fronterers; b) Té una vigència de quatre anys; c) Se 
circumscriu als períodes compresos entre el 5 i 24 de maig i l’1 i 14 d’octubre, 
ambdós inclosos, de cada any; d) La franja horària d’obertura durant aquests 
períodes resta establerta en els següents termes: Els diumenges, entre les 12 h i 
les 20 h, els dies feiners, 12 hores diàries, com a màxim (no poden romandre 
oberts, ni portar a terme cap activitat de venda entre les 22 h i les 7 h), els dies 
festius autoritzats, d’acord amb les Ordres de la Generalitat que estableixen els 
calendaris d’obertura dels establiments comercials en diumenge i dies festius, els 
dies festius, sense obertura autoritzada, han de romandre tancats. Facultar 
l’Alcaldia per a realitzar les actuacions encaminades a concretar, clarificar i 
executar el present acord. Mantenir la vigència de l’actual Resolució de 10 de juliol 
de 2014, en cas que no s’autoritzi la present sol·licitud. Notificar aquest acord al 
Departament d’Empresa i Coneixement de la Generalitat de Catalunya, adjuntant 
els informes preceptius previstos legalment. 

 
El Sr. Colom exposa que es proposa la modificació de la Resolució de 10 de juliol 

de 2014 de la Direcció General de Comerç de la Generalitat, per la qual es va 
aprovar la qualificació d’una determinada zona de Barcelona com a turística a 
efectes d’horaris comercials, per tal d’ampliar el permís d’obertura de comerços als 
diumenges i festius dels períodes compresos entre els dies 5 i 24 de maig i 1 i 14 
d’octubre, i ampliar també l’horari d’obertura, que passaria a ser de 12 del migdia 
a 8 del vespre. Afegeix que aquesta petició és avalada majoritàriament pel sector 
del comerç, atès que s’han demanat informes a diverses entitats comercials, 
sindicals i d’associacions de consumidors, quinze dels quals han estat positius, una 
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entitat ha refusat fer-lo i solament un informe, corresponent a una associació de 
consumidors, ha estat negatiu. 

 
La Sra. Recasens critica que el govern actual no hagi seguit la línia de l’anterior, 

que va fer un paper de mediador per intentar acostar les posicions diverses del 
sector, i que amb postulats ideològics molt concrets hagi volgut influir en el 
disseny final dels horaris comercials. Tanmateix, el seu grup sempre ha considerat 
que tot el que vingui del sector és positiu i, per tant, troben positiu que s’hagi 
arribat a un acord en aquesta qüestió. 

A continuació, qualifica d’amenaça la legislació espanyola sobre horaris 
comercials i recorda que la llei catalana ha estat recorreguda al Tribunal 
Constitucional, raó per la qual la llei vigent és l’espanyola. Opina, doncs, que obrir 
aquest debat i fer modificacions en els horaris comercials sense el consens 
necessari ha provocat que al centre de Barcelona hi hagi comerços que, acollint-se 
a la legislació espanyola, obren diumenges i festius fora del període permès per la 
llei catalana. Per tant, reclama que el govern tanqui aquest debat i que no hi deixi 
escletxes que permetin les situacions que acaba de comentar. 

Tot seguit, diu que haver de legislar sota aquesta amenaça normativa va fer que 
el govern anterior establís unes línies vermelles, entre les quals hi havia el 
desplaçament de la demanda interna. En aquest sentit, assegura que diversos 
estudis fets des de la universitat havien detectat un desplaçament d’aquesta 
demanda interna, que es traslladava dels barris a altres zones de la ciutat, i 
demana al govern que aquests estudis es continuïn fent i que vetlli per evitar 
aquest perill. 

D’altra banda, creu que amb aquesta modificació d’horaris no es generaran nous 
llocs de treball perquè no hi ha continuïtat en el temps. 

Així, doncs, demana que el govern vetlli pel petit comerç, perquè les grans 
superfícies no competeixin pels horaris, perquè no hi hagi un canvi d’hàbits en el 
consum intern, especialment en els barris on no es permet l’obertura de comerços 
els dies festius, per les condicions de contractació del personal i per la creació de 
llocs de treball. 

Finalment, afirma que el govern amb aquest debat ha obert la capsa de 
Pandora, dubta que el sector se senti còmode amb aquesta proposta i assegura 
que els diumenges molts comerços del centre de Barcelona són oberts. Per tant, 
demana que el govern municipal vetlli pel compliment de la llei catalana. 

 
El Sr. Sierra exposa que aquesta proposta solament pretén fer una modificació 

de la normativa de la Generalitat per canviar els horaris i els períodes d’obertura 
en festius, però que manté la zona declarada turística. En aquest sentit, 
argumenta que Barcelona durant els darrers anys ha esdevingut una de les ciutats 
europees amb major atractiu turístic, fet que ha propiciat l’augment de visitants i 
de pernoctacions a la ciutat i ha convertit el comerç en un dels actius principals per 
a la generació d’ocupació i de riquesa. Tanmateix, assegura que el model del 
govern no té res a veure amb el model que proposa Ciutadans i que, regulant els 
mesos de maig i octubre, s’han obviat els mesos de juny, juliol agost i setembre, 
de manera que el procés participatiu que va obrir el govern limitava les 
oportunitats de Barcelona de tenir com a mirall models d’èxit com els de Londres, 
París, Roma o Lisboa. 

Així, doncs, considera que la indefinició del govern és conseqüència del fracàs 
del procés consultiu, fracàs que, segons diu, va reconèixer el Sr. Colom. 

D’altra banda, indica que el govern, per justificar la mesura que proposa, no fa 
esment dels resultats del procés participatiu. Per tant, pregunta per què ha servit 
aquest procés i quant ha costat. 

Finalment, assenyala que el model d’horaris comercials que proposa Ciutadans 
es basa en l’aprofitament dels mesos de major afluència turística per tal de 
generar ocupació i riquesa. 

 
La Sra. Capdevila recorda que el seu grup sempre ha defensat el comerç de 

proximitat perquè entén que el comerç petit i mitjà forma part indissociable de 
l’estructura socioeconòmica de Barcelona i de Catalunya, caracteritza la seva 
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societat, permet mantenir la proximitat amb el ciutadà, fomenta la cohesió social i 
respon a un model urbanístic i comercial dens, compacte i de mixtura d’usos. 
Assegura que sempre els ha preocupat el tema dels horaris comercials i 
especialment com aquests horaris afecten els treballadors i treballadores, raó per 
la qual defensen la Llei 3/2014, d’horaris comercials, en què es fixa una obertura 
de setanta-dues hores setmanals, sis dies la setmana, de dilluns a dissabte, i uns 
festius de tancament obligat. Afegeix que la llei catalana també contempla 
l’obertura de deu dies festius en períodes de rebaixes d’estiu i d’hivern i durant la 
campanya nadalenca. Així, doncs, manifesta que aquest és el model d’horaris 
comercials que defensa el Grup d'Esquerra Republicana, perquè consideren que és 
suficient per donar serveis a tots els ciutadans i ciutadanes de Barcelona i al 
turisme, i entén que obrir més dies festius va en detriment del comerç de 
proximitat, dificulta el descans i la conciliació de la vida laboral i familiar dels 
treballadors i treballadores, i afavoreix les grans superfícies i les marques 
comercials. 

 
Quant a la proposta que presenta el govern, tenint en compte que té el suport 

majoritari de les entitats sector i dels sindicats majoritaris, com UGT i Comissions 
Obreres, a tots els quals agraeix el gest de cedir una mica en els seus 
plantejaments inicials per poder arribar a un acord, anuncia el vot favorable del 
seu grup. 

 
La Sra. Ballarín anuncia el vot favorable del seu grup a la proposta perquè 

aquest acord té un grau de consens elevat dins del sector, possiblement el màxim 
que es podia assolir atès que hi ha percepcions i interessos contraposats. 
Considera que tots els actors implicats han estat prou generosos per renunciar a 
una part de les seves reivindicacions per tal d’arribar a un acord i, per tant, el 
Grup Socialista no hi posarà traves. 

Pel que fa las punts de la proposta, en primer lloc considera positiu el canvi 
d’horaris d’obertura, el qual entén que beneficia els consumidors, els comerciants i 
els treballadors i treballadores. També troba positiu que s’ampliïn els dies festius 
en què es pot obrir als mesos de maig i octubre, i que això es faci amb prou 
antelació perquè els comerços puguin fer la planificació corresponent. En aquest 
sentit, pensa que no s’alteren les vacances i es permet una millor conciliació de la 
vida familiar i laboral, especialment per a les treballadores, que és el col·lectiu més 
nombrós en el sector del comerç. Afegeix que aquesta mesura pot ajudar a 
generar més ocupació i millors retribucions i condicions laborals. 

D’altra banda, destaca que aquest canvi pot afavorir les vendes al públic que ve 
de fora i, per tant, pot permetre que Barcelona esdevingui una ciutat referent en el 
turisme de compres, tal com el seu grup ha defensat reiteradament, sense perdre 
el model de comerç de proximitat, del qual estan orgullosos. 

Finalment, opina que amb aquest acord no s’acaba tot el recorregut que es pot 
fer en aquesta qüestió, però sí que s’acaba una etapa, i el seu grup se suma a 
l’acord que han adoptat les diferents entitats del sector. 

 
El Sr. Mulleras comenta que el consens al qual s’ha arribat és similar al consens 

que va obtenir la proposta del govern anterior i que va ser votada en contra pels 
grups d’Iniciativa per Catalunya, dels Socialistes i d’Esquerra Republicana. 
Remarca, doncs, que el consens és un element important però no decisiu per 
valorar si una proposta és bona o dolenta. 

Pel que fa a la consulta en línia, assenyala que el govern s’hi ha gastat al voltant 
de 60.000 euros però no n’ha tingut en compte els resultats a l’hora de fer la 
proposta definitiva, la qualifica de «pegat» i afirma que retalla la llibertat comercial 
perquè redueix els dies d’obertura de deu festius a cinc i impedeix que el comerç 
pugui aprofitar al màxim les oportunitats que ofereix el turisme que arriba a 
Barcelona. També creu que la delimitació territorial de la zona turística podria 
haver estat més flexible i incloure-hi alguns barris que ho han demanat, si bé en 
general creu que la delimitació de la zona turística és correcta i es mostra d’acord 
amb l’ampliació de l’horari d’obertura fins a les vuit del vespre, tal com havia 
demanat reiteradament el Grup Popular. Afegeix que la proposta del govern, que 
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obliga a tancar els establiments comercials els diumenges dels mesos d’estiu, és 
un desgavell i que no l’entén ningú. En aquest sentit, argumenta que el debat 
sobre la zona turística s’ha produït per tal que el sector comercial pugui aprofitar el 
turisme que arriba a Barcelona i, si al final no s’aconsegueix que l’oferta turística 
faci de Barcelona una ciutat de compres, no s’haurà assolit l’objectiu que 
persegueix la proposta. El Grup Popular, així, creu que amb la proposta del govern 
no s’aprofiten al màxim aquestes oportunitats. 

A continuació, assenyala que no hi ha capacitat de promoció del turisme per tal 
d’aconseguir tenir una oferta adaptada a la demanda i reitera que s’obliga les 
botigues a tancar els mesos de més afluència turística. En aquest sentit, es 
refereix als informes del govern on es palesa que els mesos de juliol, agost i 
setembre són els de més ocupació hotelera, amb un 92 %, un 91,3 % i un 91,7 % 
respectivament. Així, doncs, insisteix que la proposta del govern no ajuda a 
aprofitar les oportunitats que el turisme ofereix a la ciutat i al seu comerç per tal 
que Barcelona esdevingui una ciutat de compres i, per tant, el Grup Popular 
continuarà defensant que el període d’obertura sigui de maig a octubre. 

Per aquestes raons, demana que el govern reconsideri la proposta, adverteix 
que hi presentaran al·legacions i anuncia el vot contrari del seu grup. 

 
El Sr. Garganté exposa que, tal com ja han dit reiteradament, no els agrada el 

model actual, que permet l’obertura de comerços deu diumenges a l’estiu de deu 
del matí a sis de la tarda, i tampoc els agrada la proposta que fa el govern. La CUP 
opina que no s’hauria d’obrir cap diumenge de l’any perquè aquesta obertura 
implica la precarització de les condicions laborals i dificulta la conciliació familiar, 
no es creen nous llocs de treball sinó que es mouen els torns i es destrueix el petit 
comerç perquè no pot competir amb les grans superfícies ni amb les empreses 
clòniques, a les quals es dóna avantatge i converteixen Barcelona en una ciutat 
cada cop més semblant a qualsevol altra ciutat del món occidental. 

Per aquestes raons, anuncia la reserva de vot del seu grup. 
 
El Sr. Colom diu que se li han atribuït determinades afirmacions que no són 

correctes. Quant a l’afirmació de la Sra. Recasens que el govern havia obert la 
capsa de Pandora, argumenta que els horaris comercials aprovats pel govern 
anterior tenien una vigència d’un any i, per tant, el nou govern va veure’s obligat a 
fer-ne una pròrroga, perquè no hi havia temps material per fer uns nous horaris 
per a l’estiu de 2015, i plantejar el model d’horaris comercials per al futur. 

D’altra banda, coincideix amb altres grups que s’ha de respectar la llei catalana 
i, per tant, que s’ha de reduir el màxim possible el nombre de diumenges oberts. 
Tanmateix, recorda que si no s’establís una zona turística es podria aplicar una llei 
que permetria que els comerços obrissin els diumenges i festius de tot l’any. 

A continuació, destaca que amb la proposta del govern es redueix un 50 % el 
nombre de festius en què es permet l’obertura de comerços i assenyala que 
aquesta reducció solament és possible si és acceptada pel conjunt del sector 
comercial. Així, doncs, considera que aquest punt de trobada en què han coincidit 
les diverses visions del sector és l’únic possible i l’únic que té sentit, perquè no es 
pot imposar una proposta que violenti i divideixi més el sector comercial. En 
aquest sentit, indica que s’ha de treballar conjuntament per defensar i reforçar el 
comerç de proximitat. 

Seguidament, comenta que la proposta els pot agradar o no, però que el sector 
comercial hi dóna suport perquè ha sorgit del sector mateix, amb la col·laboració 
del govern municipal i dels grups que han volgut participar-hi. Considera que 
ajudar les associacions de comerciants a trobar un punt d’acord era una obligació 
tant del govern com dels grups municipals i que haurien fet un paper trist si no si 
no haguessin exercit aquesta funció de mediació i catalitzadora. 

D’altra banda, no entén que ningú pretengui tractar els comerços i les 
associacions de comerciants com si fossin incapaços de prendre decisions. Així, 
quan el conjunt d’associacions entén que obrir més diumenges no els és favorable, 
el govern els ha de donar credibilitat perquè precisament són aquestes entitats les 
qui coneixen els problemes i els interessos del comerç. Retreu, doncs, al Sr. Sierra 
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i al Sr. Mulleras que pretenguin conèixer millor que les associacions quins són els 
interessos dels comerciants. 

Quant al procés participatiu, afirma que se li han atribuït afirmacions que no són 
certes i agrairia que es retiressin. En aquest sentit, assegura que mai no havia dit 
que aquest procés no servís per a res, perquè òbviament ha servit per arribar a un 
acord. Així, assenyala que la consulta en línia i el conjunt d’enquestes i treballs de 
camp han servit per conèixer la realitat, que és polaritzada: els consumidors estan 
dividits i els comerciants també, si bé no en la mateixa proporció. En tot cas, 
indica que alguns preferien un horari d’obertura més restrictiu i d’altres un de més 
ampli, però tots coincidien que l’horari establert era el menys preferit. Insisteix, 
doncs, que els estudis han servit per copsar aquesta realitat i entén que han estat 
capaços d’arribar a un acord amb agilitat i en un temps raonable. 

Pel que fa a les condicions laborals, remarca que, a diferència de l’anterior, 
l’acord inclou els sindicats, i precisament s’ha reduït el nombre de festius en què es 
pot obrir durant els mesos d’estiu per tal de vetllar per les condicions laborals i per 
crear ocupació. En aquest sentit, recorda que, segons els informes, el model 
anterior no va significar la creació d’ocupació i que l’acord a què han arribat 
contempla una comissió de seguiment que ha de vetllar perquè el nou model 
d’horaris serveixi per millorar les condicions dels comerciants, per afavorir el 
comerç de proximitat, per reduir el traspàs de la demanda interna i per millorar les 
condicions laborals dels treballadors i treballadores del sector. 

 
La Sra. Recasens nega que l’acord anterior només tingués vigència d’un any 

perquè el govern municipal tenia l’opció de notificar a la Generalitat mitjançant un 
decret d’alcaldia que es mantenia l’acord aprovat pel plenari del Consell Municipal. 
Per tant, assegura que, mantenint el model anterior, es podia haver ampliat 
l’horari d’obertura fins a les vuit de la tarda, mesura que hauria comptat amb el 
suport del sector. 

Pel que fa al desplaçament de la demanda interna, assenyala que no depèn 
solament del nombre de dies festius en què es permesa l’obertura durant l’estiu, 
sinó que s’han de tenir en compte altres variables. En aquest sentit, indica que 
durant els mesos de maig i octubre els barcelonins són a la ciutat i l’horari de 
compra dels turistes no comprèn la franja de sis a vuit de la tarda, raons per les 
quals aquesta mesura afecta la demanda interna. També considera que la 
discontinuïtat en els dies d’obertura fa que els turistes no sàpiguen que tenen 
aquesta possibilitat per fer compres i, per tant, aquest aspecte també afecta la 
demanda interna. 

Tot seguit, manifesta que el seu grup serà coherent i donarà suport a les 
mesures que proposa el sector però fa tres consideracions al govern. En primer 
lloc, li demana que vetlli per l’impacte d’aquesta mesura sobre la creació de llocs 
de treball. En segon lloc, li reclama que vetlli perquè no hi hagi un desplaçament 
en la demanda interna, aspecte sobre el qual el seu grup té dubtes seriosos. I en 
tercer lloc, l’insta a vetllar pel compliment de la normativa catalana. Insisteix que 
el govern municipal amb aquest debat ha obert la caixa de Pandora i posa en 
dubte que el sector estigui còmode amb aquesta situació perquè, tal com ha pogut 
veure passejant pel centre de Barcelona, els diumenges els comerços d’aquesta 
zona són oberts. 

Finalment, pel que fa al procés participatiu, reclama que el govern no ignori la 
feina que s’havia fet anteriorment i argumenta que per saber que en la qüestió 
dels horaris comercials hi havia una opinió polaritzada n’hi havia prou de tenir en 
compte els estudis de la Universitat de Barcelona. 

 
El Sr. Sierra nega que el seu grup atribueixi al Sr. Colom paraules que no ha dit 

i assenyala que a l’auditori de Barcelona Activa, referint-se al procés consultiu, va 
manifestar textualment davant de sindicats, comerciants, entitats i partits polítics 
que «les dades obtingudes del procés consultiu tothom les pot interpretar de la 
manera que li convingui millor». Entén, doncs, que això és reconèixer que el 
procés no ha servit per a res i, a més a més, opina que el govern no l’ha tingut en 
compte a l’hora de prendre una decisió. 
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A continuació, reitera que el govern ha menystingut el comerç quan solament 
els ha ofert la possibilitat d’escollir entre obrir quatre o cinc dies festius, i opina 
que també l’ha menystingut posant dinamitzadors en el Consell de Ciutat per al 
Programa d’actuació municipal. 

Finalment, posa en dubte que amb la restricció dels dies d’obertura es puguin 
crear llocs de treball. Per tant, demana que no es limiti l’obertura perquè, per una 
banda, el Grup de Ciutadans, a diferència de la CUP, està convençut que obrir els 
dies festius crea ocupació i, per l’altra, opina que si els comerciants consideressin 
que aquesta mesura és negativa no n’hi hauria cap que volgués obrir. 

Per totes aquestes raons, anuncia el vot contrari del seu grup. 
 
La Sra. Capdevila exposa que el Grup d'Esquerra Republicana no defensa el 

model que proposa el govern i dóna suport a la llei catalana. Tanmateix, manifesta 
que a les reunions a què han assistit, en les quals hi havia la Sra. Ballarín, 
representants del sector i la Federació d’Associacions de Veïns, que s’havia oblidat 
d’esmentar en la intervenció anterior, el govern no hi era i que el seu grup no 
qüestiona un acord que el sector, els sindicats i la Federació d’Associacions de 
Veïns donen per bo. 

Per tant, reitera el vot favorable del seu grup a la proposta. 
 
La Sra. Ballarín comenta que aquest tampoc és exactament el model d’horaris 

comercials que defensa el Grup Socialista, però que en aquesta qüestió tothom ha 
fet renúncies amb generositat per tal d’assolir un acord i que, per tant, l’èmfasi 
s’ha de posar en aquesta capacitat de renúncia més que no pas en la defensa del 
model de cada grup. 

 
El Sr. Mulleras exposa que tots els grups parlen amb el sector comercial i 

contrasten opinions. 
Quant a la consulta en línia, reitera que el govern la va menysprear perquè va 

dir que els resultats que importaven són els que s’obtenen mitjançant les 
enquestes Òmnibus i, tal com el seu grup ja havia manifestat en altres ocasions, 
considera que aquesta consulta en línia es va fer amb opacitat. 

Pel que fa al consens, assegura que la proposta del govern anterior també es va 
fer amb el consens del sector, però que els grups d’Iniciativa per Catalunya, PSC i 
Esquerra Republicana hi van votar en contra. Per tant, conclou que el govern 
només utilitza el consens quan li convé. 

D’altra banda, el Grup Popular defensa que els comerciants puguin obrir amb 
llibertat mentre que el govern els obliga a tancar. En aquest sentit, indica que, tal 
com reconeix el govern, els qui coneixen els interessos dels comerciants són els 
comerciants mateixos i, per tant, el govern no hauria de ser tan intervencionista i 
no l’hauria de tractar el sector com si fos menor d’edat. Insisteix, doncs, que 
s’hauria de donar llibertat als comerciants perquè obrin i tanquin quan vulguin i no 
quan ho digui l’alcaldessa Colau. 

Seguidament, torna a qualificar la proposta del govern de «pegat», que retalla 
les oportunitats que el turisme ofereix al comerç de la ciutat i perjudica Barcelona 
com a destinació de compres, objectiu que entén que era compartit perquè 
potencia el turisme de qualitat i d’alt valor afegit. 

Per aquestes raons, reitera que el seu grup votarà en contra de la proposta. 
 
El Sr. Colom assegura que tot es pot interpretar, però que si haguessin fet un 

decret d’alcaldia per mantenir els horaris anteriors també s’hauria tornat a obrir el 
debat i, en tot cas, el govern havia de prendre una decisió perquè la pròrroga dels 
horaris era per a un any, de manera que han tractat aquesta qüestió de la millor 
manera possible, que és arribant a un acord amb el sector en el qual tothom ha fet 
renúncies. 

A continuació, afirma que el govern vetllarà per preservar la demanda interna, 
per defensar el comerç de proximitat, per la creació d’ocupació, per les condicions 
laborals dels treballadors i, per tant, perquè desaparegui la precarietat laboral. 

Quant a les dades de la consulta, nega que ell hagi dit mai que tothom les pot 
interpretar com vulgui. Assegura que fa molts anys que treballa interpretant dades 
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i opina que aquesta acusació que se li fa és un mal camí. Així, aclareix que el 
tècnic que va presentar l’enquesta va exposar que tenia les limitacions que 
marquen les fitxes tècniques, en un exercici de transparència, perquè en funció del 
grau de resposta i de com està estructurada pot tenir una capacitat predictiva 
determinada o una altra. Insisteix, doncs, que ningú va dir que aquesta enquesta 
no serviria per a res. 

Tot seguit, respon al Sr. Mulleras que el seu grup no defensa la llibertat quan no 
permet que la llei catalana prosperi, quan Catalunya té capacitat i competències 
per fixar els horaris comercials propis. Així, assegura que el Grup Popular defensa 
els interessos dels més poderosos, de les grans cadenes comercials, que voldrien 
obrir permanentment i ofegar d’aquesta manera el comerç petit. En aquest sentit, 
comenta que a Madrid, on s’ha aplicat aquesta política, la liberalització d’horaris 
comercials ha estat un desastre i no ha servit ni per millorar el nivell del comerç, ni 
per crear ocupació ni per aconseguir més vendes. 

Finalment, insisteix que el govern municipal fa el que desitgen els comerciants a 
partir dels acords que ells mateixos assoleixen i, per tant, no els tracta com a 
menors d’edat. També remarca que aquest acord no solament l’han firmat els 
comerços petits, sinó també les grans cadenes comercials. 

 
Es dictamina amb el posicionament favorable de Barcelona En Comú, ERC i PSC, 

amb la reserva de vot de CIU i CUP i amb el posicionament contrari de Ciutadans i 
PP.  

 
4. Cedir gratuïtament al Patronat Municipal de l’Habitatge de Barcelona la finca 

resultant “A” del Projecte de Reparcel·lació del Polígon d’Actuació A de la 
Modificació del PERI del Raval a la plaça Gardunya i el seu entorn, de Barcelona, 
grafiada en el plànol annex, per a la construcció i explotació d’un edifici 
d’habitatges de protecció en règim de venda en dret de superfície i locals, d’acord 
amb el planejament urbanístic, i segons el que disposen els articles 49 i 50 del 
Reglament del Patrimoni dels Ens Locals, de 17 d'octubre de 1988; sotmetre 
l'expedient a informació pública durant un termini de trenta dies i, si no s'hi 
formulen reclamacions o al·legacions, tenir per aprovada la cessió; formalitzar la 
cessió, fent esment de l’afectació de la finca a la dita finalitat que està garantida 
amb clàusula de reversió automàtica en els termes de l’article 50 del Reglament 
esmentat; autoritzar el Patronat Municipal de l’habitatge de Barcelona a constituir 
un dret real de superfície, per un termini de vuitanta anys, sobre la referida finca a 
favor de la cooperativa Fem Ciutat, SCCL per a la construcció i explotació de 
l’edifici d’habitatges en règim de venda en dret de superfície i locals, i a percebre 
l’import que es determini en concepte de contraprestació a canvi d’obra futura, 
formalitzant tots els documents públics i privats necessaris per a la seva correcta 
instrumentalització, tot això amb subjecció als principis de la contractació pública; i 
facultar l'Alcaldia per a realitzar totes les actuacions encaminades a concretar, 
clarificar i executar el present acord. 

 
El Sr. Pisarello exposa que amb aquesta mesura se cedeix gratuïtament la finca 

ressenyada a l’enunciat del punt al Patronat Municipal de l’Habitatge de Barcelona 
per tal que aquest organisme constitueixi un dret de superfície a favor de la 
cooperativa Fem Ciutat, dret que aquesta cooperativa haurà d’abonar al patronat 
en obra futura. 

 
La Sra. Recasens anuncia el vot favorable del seu grup i mostra satisfacció 

perquè es puguin començar a construir pisos a la plaça de la Gardunya. Recorda 
que aquest projecte que ve de governs anteriors i opina que és un encert no aturar 
els projectes que fa temps que es treballen i que tenen consensos. 

Per acabar, pregunta al govern com està el tema de l’habitatge privat i, si està 
bloquejat, què pensa fer per desbloquejar-lo. 

 
El Sr. Sierra anuncia la reserva de vot del seu grup i comenta que el seu grup 

vigilarà de prop tot el procés tenint en compte les actuacions que s’han fet en el 
desenvolupament dels plans urbanístics del Raval i la construcció d’habitatge social 
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en règim de propietat mitjançant el sistema de cooperatives. En aquest sentit, 
exposa que la cooperativa Fem Ciutat es va crear a l’agost de 2015, però ja durant 
el mandat dels alcaldes Clos i Hereu es van fer convenis amb la FAVB per tal que 
aquesta fes adjudicacions a cooperatives d’habitatge veïnals, si bé darrere 
d’aquestes cooperatives hi havia altres empreses, com el Grup Sogeur, i que 
aquestes adjudicacions s’havien de fer amb criteris d’igualtat i d’equilibri. Afegeix 
que el president de la FAVB, Sr. Lluís Franco Rabell, va fer una adjudicació a una 
cooperativa creada ex novo i que, juntament amb la reserva de vot, el Grup de 
Ciutadans vol advertir que vigilarà que tot el procés d’adjudicacions sigui 
transparent. 

A continuació, indica que aquest model d’habitatge social, encara que sigui en 
règim de propietat per a vuitanta anys, no és el model que proposa el seu grup. 

Finalment, critica la gestió del govern municipal de Convergència i Unió de la 
plaça de la Gardunya i la inauguració que en va fer durant la campanya electoral. 

 
La Sra. Capdevila està d’acord que es facin habitatges a la plaça de la Gardunya, 

tot i que al seu grup no li acaba d’agradar la figura del dret de superfície. Pel que 
fa a l’ús final d’aquests pisos, pregunta si serà en règim de lloguer o de compra. 

 
La Sra. Ballarín anuncia la reserva de vot del seu grup. 
 
El Sr. Mulleras pregunta per què es continua amb el règim de venda de dret de 

superfície i no s’hi introdueix el règim de lloguer, que el seu grup considera que és 
més social i que té més demanda. En segon lloc, pregunta per quina raó i de quina 
manera s’ha escollit la cooperativa Fem Ciutat per construir aquests habitatges de 
protecció oficial. 

 
El Sr. Garganté diu que no els queda clar si quan es parla d’habitatge en venda, 

és amb dret de superfície i, per tant, si acabarà revertint a l’ajuntament, perquè en 
cas que també es vengués el sòl significaria que aquest passaria a mans privades 
quan actualment és de propietat municipal. 

Per aquesta raó, anuncia la reserva de vot del seu grup. 
 
El Sr. Pisarello insisteix que aquest projecte es va iniciar durant mandats 

anteriors i aclareix que aquesta promoció és per construir habitatges de propietat, 
mentre que n’hi ha dues més que es destinaran a habitatges de lloguer. 

Tot seguit, indica que el que es fa és autoritzar el Patronat Municipal de 
l’Habitatge perquè constitueixi un dret real de superfície a favor de la cooperativa, 
però que la titularitat tornarà a l’ajuntament al cap de vuitanta anys. A més a més, 
explica que hi ha la condició que si la finca no es destina a la construcció 
d’habitatges la propietat tornaria a l’ajuntament. Afegeix que hi ha una reserva de 
cinquanta pisos per a veïns del barri. D’altra banda, insisteix que la cooperativa 
Fem Ciutat haurà d’abonar al Patronat Municipal de l’Habitatge el valor del dret en 
obra futura, com per exemple locals comercials. 

 
Es dictamina amb el posicionament favorable de Barcelona En Comú i CIU i amb 

la reserva de vot de Ciutadans, ERC, PSC, PP i CUP.  
 
5. Constituir un dret real de superfície a favor del Patronat Municipal de 

l’Habitatge respecte de la finca del carrer Maresme núms. 89-93, grafiada en el 
plànol annex, per un termini de setanta cinc anys i amb caràcter gratuït, per a la 
construcció i gestió, d’acord amb el planejament urbanístic, d’un edifici 
d’habitatges de protecció oficial en règim de lloguer, d’acord amb les condicions del 
document annex, que s'aproven; sotmetre l'expedient a informació pública durant 
un termini de trenta dies i, si no s'hi formulen reclamacions o al·legacions, procedir 
a constituir el dret; formalitzar-lo d'acord amb les dites condicions; inscriure'l en el 
Registre de la Propietat; i facultar l’Alcaldia per a la realització de totes les 
actuacions encaminades a concretar, clarificar i executar el present acord. 
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El Sr. Pisarello exposa que es tracta d’una finca que figura a l’inventari com a bé 
del patrimoni municipal de sòl i urbanisme. Explica que s’autoritza a constituir un 
dret real de superfície a favor del Patronat Municipal de l’Habitatge amb la finalitat 
de construir habitatges de protecció oficial i aparcaments en règim de lloguer, amb 
una durada de setanta-cinc anys, i que finalitzat aquest període l’Ajuntament 
adquirirà la plena propietat de tota l’edificació. 

 
La Sra. Recasens comenta que aquest punt i el següent fan referència al Pla 100 

x 1000, actuació que va ser molt criticada pels actuals integrants del govern 
municipal i que pretenia destinar els ingressos per la concessió d’aparcaments a la 
construcció d’habitatge. Constata, doncs, que el govern actual dóna continuïtat a la 
política d’habitatge dissenyada pel govern anterior i que, amb aquestes dues 
promocions, es preveu incorporar al voltant de cent habitatges al parc públic de la 
ciutat. 

Per acabar, pregunta si el govern, a part del Pla 100 x1000, té previst algun 
altre projecte en matèria d’habitatge. 

 
El Sr. Sierra anuncia la reserva de vot del seu grup als punts 5 i 6 de l’ordre del 

dia, malgrat que en aquest cas la promoció sí que s’adreça a la construcció 
d’habitatge de lloguer. 

 
La Sra. Capdevila anuncia el vot favorable del seu grup. 
 
La Sra. Ballarín anuncia la reserva de vot del seu grup. 
 
El Sr. Mulleras anuncia el vot favorable del seu grup. 
 
El Sr. Garganté anuncia la reserva de vot del seu grup. 
 
Es dictamina amb el posicionament favorable de Barcelona En Comú, CIU, ERC i 

PP i amb la reserva de vot de Ciutadans, PSC i CUP.  
 
6. Adscriure l'ús i constituir un dret real d’aprofitament a favor del Patronat 

Municipal de l’Habitatge de Barcelona, respecte de la finca de domini públic situada 
al carrer de Puigcerdà núms. 100-102, grafiada en el plànol annex, destinada a la 
construcció i gestió, d’acord amb el planejament urbanístic, d’un edifici 
d’habitatges de protecció oficial en règim de lloguer, i amb aparcament; sotmetre 
l’expedient a informació pública durant un termini de trenta dies i, si no s’hi 
formulen reclamacions o al·legacions, formalitzar l’adscripció i la constitució del 
dret real d’aprofitament, d'acord amb les condicions del document annex, que 
s'aproven; i facultar l’Alcaldia per a la realització de totes les actuacions 
encaminades a concretar, clarificar i executar el present acord. 

 
Tractada conjuntament amb el punt 5 de l’ordre del dia. 
 
Es dictamina amb el posicionament favorable de Barcelona En Comú, CIU, ERC i 

PP i amb la reserva de vot de Ciutadans, PSC i CUP.  
 
7. Aprovar la realització d’operacions financeres fins un import màxim de 

156.158.736,82 euros en les condicions que s'adjunten, i delegar a l’Im. Sr. 
Gerardo Pisarello Prados, primer tinent d’alcalde de Treball, Economia i Planificació 
Estratègica, i el Sr. Jordi Ayala Roqueta, gerent de Presidència i Economia, de 
forma indistinta, l'atorgament de tota la documentació necessària per dur a terme 
la signatura i disposició de les operacions. 

 
El Sr. Pisarello exposa que la finalitat d’aquesta proposta d’endeutament és el 

refinançament de les amortitzacions de deute de l’any 2016 per un import de 
156.158.736,82 euros, quantitat que equival a les amortitzacions previstes per a 
aquest exercici. Afegeix que mitjançant l’acord s’estableixen les condicions marc 
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per a noves operacions d’endeutament i que es tracta d’un màxim per tal de donar 
al govern un marge per negociar amb les entitats financeres. 

A continuació, comenta que normalment aquests acords es prenen a la Comissió 
de Govern però que, atès que es tracta d’una situació de pròrroga del pressupost 
de 2015, les operacions de crèdit que s’hagin de concretar l’any 2016 les ha 
d’aprovar el plenari del Consell Municipal. 

Finalment, remarca que no s’incrementa el deute, sinó que solament es 
refinancen les amortitzacions de deute previstes per a 2016. 

 
La Sra. Recasens comenta que aquest tipus d’operacions és habitual en una 

institució com l’Ajuntament de Barcelona, que té un deute raonable. Tanmateix, 
recorda que amb anterioritat el govern no va voler refinançar 138 milions d’euros 
per tal de no tenir dependència amb els bancs, actitud que qualifica de demagògica 
perquè ara sí que estan d’acord a refinançar l’amortització de 150 milions. 

Per acabar, remarca que una de les conseqüències de tenir els pressupostos 
prorrogats és que el govern municipal perd autonomia pel que fa a política 
financera i, per tant, el fa dependre no solament dels bancs, sinó també dels altres 
grups del Consell Municipal. 

 
El Sr. Sierra comenta que l’amortització anterior de 138 milions d’euros, a la 

qual es referia la Sra. Recasens, va ser una iniciativa del Grup de Ciutadans i que 
va permetre un estalvi de 10 milions d’euros, que es van poder destinar a mesures 
socials i d’altres tipus sense posar en risc la tresoreria de l’ajuntament ni el 
pagament a trenta dies. 

En segon lloc, assenyala que, després de les darreres mesures preses pel Banc 
Central Europeu, es pot plantejar un refinançament amb condicions millors.  

Finalment, i basant-se en l’informe de l’interventor general, Sr. Muñoz, 
considera que la restricció en l’accés a crèdit a causa de la pròrroga dels 
pressupostos no afecta la substitució total o parcial d’operacions de crèdit a llarg 
termini preexistents i li sembla positiva l’aplicació del principi de prudència 
financera. 

 
El Sr. Bosch anuncia el vot favorable del seu grup a la proposta perquè entén 

que el refinançament és necessari per tal de no posar en perill la tresoreria de 
l’ajuntament ni les inversions previstes. Tanmateix, indica que el fet que aquesta 
mesura no es pugui aprovar directament per la Comissió de Govern és 
conseqüència que no s’hagi aprovat el pressupost de 2016. 

Tot seguit, assenyala que no haver aprovat els pressupostos també redueix 
l’abast del procés participatiu relacionat amb aquests pressupostos i planteja 
incògnites sobre l’evolució de les finances de l’ajuntament. Assegura que tot plegat 
s’hauria pogut estalviar si sis mesos enrere s’haguessin negociat els pressupostos i 
s’hagués arribat a acords, que a més a més segurament haurien estat uns acords 
similars als que poden arribar en aquest moment. 

Per tant, amonesta l’equip de govern per haver triat aquest procediment quan hi 
havia altres possibilitats millors per a les finances de l’ajuntament i s’haurien pogut 
anticipar a possibles problemes. 

 
La Sra. Ballarín anuncia el vot favorable del seu grup a la proposta, en primer 

lloc perquè la situació financera de l’ajuntament és positiva i l’endeutament, del 
32,5 % sobre ingressos corrents, és raonable. Per tant, creu que amb aquesta 
operació es poden injectar recursos a la ciutat per reactivar l’economia, generar 
ocupació i redistribuir la riquesa, tal com defensa la socialdemocràcia. 

 
Seguidament, recorda que el Grup Socialista va ser molt crític amb l’operació 

anterior, esmentada per diversos portaveus, perquè no plantejava una 
reamortització. En aquest cas, afegeix que el nivell baix d’interessos permet 
obtenir un refinançament amb condicions millors. 

Per acabar, comenta que si aquesta qüestió es debat a la Comissió d’Economia i 
Hisenda no és per transparència, sinó per exigència legal derivada de la pròrroga 
pressupostària. 
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El Sr. Mulleras també comenta que el fet d’haver de tractar aquesta qüestió en 

la Comissió d’Economia i Hisenda i en el plenari del Consell Municipal és 
conseqüència de la pròrroga pressupostària. Abans de fer un pronunciament 
definitiu, però, vol conèixer les condicions del refinançament i les necessitats de 
l’ajuntament, raó per la qual anuncia la reserva de vot del seu grup. 

 
El Sr. Garganté anuncia la reserva de vot del seu grup. 
 
El Sr. Pisarello diu que en cap moment no ha dit que aquesta sigui una operació 

de transparència i creu que la majoria de grups haurien preferit tenir els 
pressupostos aprovats. En tot cas, assegura que el govern va fer un esforç per 
negociar-los i li diu al Sr. Bosch que és el menys indicat per retreure-li aquesta 
suposada manca d’esforç. 

Quant a la proposta que presenten, assenyala que pretén obtenir la mateixa 
finalitat per altres vies. Pel que fa al refinançament de 138 milions d’euros que 
havia proposat en una ocasió anterior Convergència i Unió, manifesta que el 
govern va trobar convenient cancel·lar aquest deute per no haver-ne de pagar els 
interessos, la qual cosa permetia un estalvi i donava més independència respecte 
de les entitats financeres. En canvi, el refinançament que es proposa ara és per 
poder tenir un romanent de tresoreria raonable i, per tant, entén que es tracta de 
dues operacions diferents. 

Seguidament, indica que la formalització d’aquestes operacions financeres 
permetran que l’endeutament de l’Ajuntament de Barcelona se situï en 835,7 
milions d’euros a 31 de desembre de 2016 i, per tant, sense variació respecte al 31 
de desembre de 2015. Reitera, doncs, que no li sembla cap tragèdia que aquesta 
proposta s’hagi d’aprovar en el plenari del consell Municipal i que el govern no la 
planteja com una operació de transparència. 

Finalment, manifesta que el govern continuarà defensant aquesta política en 
matèria d’endeutament perquè permet tenir més independència de les entitats 
financeres sense posar en perill la liquiditat de la Tresoreria. 

 
La Sra. Recasens puntualitza que no qüestiona aquesta operació, sinó el fet que 

quan el govern actual va decidir no continuar l’operació de refinançament de 138 
milions i va optar per l’amortització, ho va justificar dient que això els donava 
independència respecte de les entitats financeres, mentre que ara, que podrien fer 
el mateix, opten pel refinançament. Per tant, qualifica l’actitud del govern de 
demagògica i assegura que l’ajuntament dependrà de les entitats bancàries com 
n’ha depès sempre, si bé amb un nivell de deute acceptable, però que, a més a 
més, també dependrà dels vots del Consell Municipal per poder aprovar la política 
financera. 

 
El Sr. Bosch assenyala que qui ha de determinar sobre si estan autoritzats o no 

a parlar d’un tema és la presidenta, però pel que fa al fons opina que tots els grups 
estan autoritzats a plantejar qualsevol tema i que això només ho determina el 
sentit ètic i polític propi. 

Pel que fa a la negociació dels pressupostos, recorda que se’n parla des d’abans 
del mes de novembre de l’any anterior i que la votació d’alguns punts relacionats 
amb els pressupostos s’ha ajornat. També reconeix que durant una campanya 
electoral és difícil negociar algunes qüestions. Tanmateix, considera que l’obligació 
de proposar un pressupost és del govern i no pas de l’oposició. 

Per acabar, indica que si al govern no li sembla bé el sentit de vot que ha 
anunciat el pot reconsiderar, però creu que és bo que es puguin destacar els 
aspectes positius del procés i els que no ho són, malgrat que finalment s’hi voti a 
favor. 

 
El Sr. Sierra anuncia el vot favorable del seu grup per les raons que ha exposat 

anteriorment. 
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El Sr. Pisarello discrepa del Sr. Bosch, però diu que això no implica que aquest 
no pugui criticar el govern. 

Quant als pressupostos, també discrepa del Sr. Bosch i assegura que el govern 
ha fet tots els esforços possibles per arribar a acords, com creu que també han fet 
els altres grups, i afegeix que aquesta qüestió ha estat permanentment sobre la 
taula. 

 
La Sra. Recasens anuncia la reserva de vot del seu grup. 
 
Es dictamina amb el posicionament favorable de Barcelona En Comú, Ciutadans, 

ERC i PSC i amb la reserva de vot de CIU, PP i CUP.  
 

IV) Part decisòria / Executiva 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d'acord 
 
8. Primer. Aprovar inicialment la modificació de crèdit de la pròrroga del 

Pressupost General de l’Ajuntament de Barcelona de l’exercici 2015 per a l’exercici 
2016, consistent en crèdits extraordinaris per import de 102.832.284,15 euros i 
suplements de crèdit per import de 172.639.525,84 euros finançats ambdós amb 
Romanent de Tresoreria per a Despeses Generals corresponent a la Liquidació del 
Pressupost 2015 (153.161.763,29 euros) i amb capítol 9 d’ingressos 
(122.310.046,70 euros) i transferències de crèdit per import de 91.431.184,29 
euros, de conformitat amb la distribució d’aplicacions pressupostàries que consta a 
l’expedient, referències comptables 16020490,16020590,16020690, 16020790 i 
16020890; aprovar la modificació de les bases d’execució vint-i-vuitena –
Contractes menors, Quarantena- Procediment negociat i Quaranta-quatrena- Fons 
de Contingència, del Pressupost Prorrogat 2015 per a l’exercici 2016, segons 
annex que consta a l’expedient; i autoritzar als Presidents dels Organismes 
Autònoms Municipals a utilitzar com a fons de finançament pel pagament de les 
despeses de personal corresponents a l’execució de la sentència de l’1% el 
Romanent de Tresoreria per a Despeses Generals de cada organisme, sempre que 
hi hagi disponibilitat pressupostària, el que minorarà la quantia de 153.161.763,29 
euros esmentada anteriorment. Segon. Exposar-lo al públic durant un termini de 
quinze dies hàbils per tal que es puguin formular les reclamacions que es 
considerin oportunes. 

 
El Sr. Pisarello diu que presenten una proposta que respon a la filosofia del 

govern en matèria pressupostària però que, fruit del diàleg i de l’acord, incorpora 
idees i propostes de diferents forces polítiques. 

A continuació, exposa que tècnicament es tracta d’una modificació de la 
pròrroga pressupostària de l’any 2015, tot i que, de fet, es podria considerar que 
són uns nous pressupostos, fets per una via més ràpida que permet tenir uns 
pressupostos justos i al servei de la ciutat. Assenyala que amb aquesta proposta 
es modifiquen les prioritats en matèria pressupostària per dedicar un 6 % més de 
recursos a la despesa corrent, la qual cosa permet l’augment d’algunes partides 
pressupostàries relatives a polítiques socials, i també augmenten les inversions en 
cadascun dels deu districtes de la ciutat. Entén, doncs, que són uns pressupostos 
redistributius, solvents, compatibles amb l’estabilitat, que garanteixen el pagament 
a proveïdors a trenta dies, i austers perquè plantegen una reducció de la despesa 
dels òrgans de govern, encara que sigui simbòlica. Afegeix que aquests 
pressupostos impliquen una dependència menor de les entitats financeres perquè 
hi ha un estalvi de 10 milions d’euros en concepte d’interessos. Per tant, afirma 
que amb aquesta modificació pressupostària s’intenta fer més amb menys costos i, 
en un moment en què el Govern central disminueix les aportacions per a l’any 
2016, demostren que hi ha una alternativa a la política econòmica i que les coses 
es poden fer d’una altra manera. 

D’altra banda, insisteix que la proposta no és unilateral, sinó fruit del diàleg i de 
l’acord amb altres forces polítiques, tal com ja es va fer en la modificació 
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pressupostària de 2015, en l’aprovació de les ordenances fiscals i en altres 
mesures importants. Si bé reconeix que aquest acord s’ha assolit bàsicament amb 
les formacions polítiques d’esquerres que van donar suport a la investidura del 
govern, assegura que és una proposta oberta a altres aportacions concretes 
perquè és transversal i va més enllà dels aliats naturals del govern. 

Finalment, reitera que mitjançant la via tècnica de la modificació de la pròrroga 
pressupostària es presenten uns pressupostos redistributius, solvents, en cert 
sentit austers i menys dependents de les entitats financeres, de manera que es 
demostra que hi ha alternatives a la política econòmica, malgrat el context actual 
de crisi i la pressió per aplicar retallades. 

 
La Sra. Recasens qualifica la proposta de pedaç i considera que, malgrat que el 

Sr. Pisarello digui que es tracta d’un pressupost nou, no és més que una 
modificació de crèdit. Per tant, reclama que el govern treballi per elaborar un 
pressupost per a la ciutat de Barcelona. En aquest sentit, i malgrat que entén les 
dificultats que hi ha, recorda que el govern de Convergència i Unió en quatre anys 
va aconseguir aprovar tres pressupostos, amb el suport del Partit Popular, del 
Partit Socialista i d’Esquerra Republicana, i que l’únic grup que no va voler treballar 
amb el govern anterior va ser el d’Iniciativa per Catalunya. Així, doncs, demana al 
Sr. Pisarello que no s’entesti a anomenar «pressupostos» a aquesta proposta 
perquè la prova més evident que no ho són ha estat el punt que han debatut 
anteriorment, en el qual s’ha palesat que un refinançament de deute l’ha d’aprovar 
el plenari del Consell Municipal. Conclou que el govern ha de teixir consensos i 
que, si vol governar en minoria, ha de rebaixar el to amb què tracta l’oposició i ha 
d’evitar debats com el que acaba de mantenir amb el portaveu d’Esquerra 
Republicana o llibres com aquell en què l’alcaldessa Colau parla d’una manera 
estranya dels seus socis. 

D’altra banda, afirma que amb aquesta modificació de crèdit el tinent d’alcalde 
ha triat el camí més curt però també el menys transparent i el més tortuós, 
perquè, si bé és un procediment legal, impedeix que hi hagi el procés d’audiència 
pública i de participació als barris i als districtes, procés que es podria allargar fins 
al mes de setembre. Apunta que potser el Sr. Pisarello ha optat per aquesta via 
perquè no confia en els socis futurs i es pregunta si el govern s’està preparant per 
tornar a aplicar aquest mateix mecanisme de la modificació de crèdit per als 
pressupostos de l’any vinent, malgrat que Barcelona en Comú havia assegurat que 
faria uns pressupostos participatius. 

Tot seguit, exposa que el seu grup no comparteix la política pressupostària i 
financera del govern perquè porta les finances al límit i està esgotant el romanent 
de tresoreria, que el govern anterior va deixar en 411 milions d’euros i en aquest 
moment és de 42 milions, la qual cosa implicarà que en algun moment s’hagin de 
tornar a demanar pòlisses a curt termini, cosa que no és greu i que s’ha fet en 
altres ocasions, però que contradiu la voluntat del govern de no voler dependre de 
les entitats financeres. 

 
Diu que en cinc mesos s’hauran aprovat dos plans econòmics per recuperar 

l’estabilitat financera i això obligarà el govern a tancar el pla anterior i obrir-ne un 
de nou. Pregunta, doncs, quines són les condicions que no es compleixen i que els 
obligaran a obrir aquest nou PEF. 

A continuació, apunta que el Grup de Convergència i Unió comparteix algunes de 
les mesures que es proposen perquè el govern anterior ja havia fet provisions per 
a alguns d’aquests conceptes, com ara per al pagament de l’1 % d’increment del 
sou de funcionari o per a subvencions d’empreses que creen llocs de treball o que 
participen al programa «Reempresa». 

Tanmateix, no estan d’acord que s’augmenti en 100.000 euros la despesa 
protocol·lària i de representació del Gabinet d’Alcaldia, que s’augmenti en 60.000 
euros les subvencions que aquest organisme podrà donar de manera directa a 
institucions sense afany de lucre o que es creï una partida nova de 42.000 euros 
per subvencionar òrgans de representació política en institucions sense afany de 
lucre, perquè tot plegat va en contra dels mecanismes de participació que predica 
el govern. 
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Pel que fa al metro, pregunta si la partida que s’hi destina serà a compte de la 
recaptació de la taxa turística, tal com demanava el Grup Socialista, que és un dels 
grups que votarà favorablement aquesta mesura. 

Amb referència al mercat de Sant Antoni, demana a quin acord s’ha arribat, 
perquè Esquerra Republicana assegura que es garanteix una inversió de 3,4 
milions però en l’expedient hi ha un annex segons el qual la inversió pressupostada 
en 3.391.100 euros passa a ser d’1.391.000. 

Finalment, planteja dubtes sobre la inversió al Zoo de Barcelona perquè el 
pressupost d’1,8 milions es rebaixa fins a 350.000 euros, malgrat que la tinent 
d’alcalde d’Urbanisme havia assegurat que no es faria res sense que es consensués 
a la comissió que es va crear per a aquesta qüestió. 

 
La Sra. Mejías intervé com a portaveu del Grup de Ciutadans. Comenta que, 

malgrat que es parli de nous pressupostos, el que es fa és una modificació 
pressupostària, solució bastant complexa i que implica una sèrie d’operacions 
d’enginyeria pressupostària que genera molts de dubtes sobre el procediment, les 
obligacions que suposa per a la seva execució i pel que fa a la liquiditat durant 
l’exercici pressupostari, atès que s’utilitza gran part del romanent de tresoreria. 

En segon lloc, pel que fa a l’anunci que el Sr. Pisarello va fer als mitjans de 
comunicació, segons el qual aquesta modificació pressupostària es finançaria amb 
l’estalvi en el pagament d’interessos o amb la reducció d’òrgans de govern, 
observa que, segons la documentació que s’aporta, aquest finançament es fa amb 
romanent de tresoreria i amb la sol·licitud d’un nou crèdit. Per tant, al seu grup li 
preocupa que es posi en risc la liquiditat de l’ajuntament perquè s’utilitzen 153 
milions dels 195 que actualment hi ha disponibles i entén que això necessàriament 
ha d’afectar els pagaments a proveïdors a trenta dies. També els preocupa que 
s’hagi de demanar un crèdit de 122 milions d’euros, i que representarà una 
despesa en interessos, quan en l’exercici anterior es va aprovar una amortització 
de deute de 132 milions per reduir interessos i tenir menor dependència respecte 
de les entitats financeres. Per tant, dubta de la coherència del govern quan afirma 
que la despesa social es finançarà amb l’estalvi en interessos però, per altra 
banda, amb aquest crèdit s’incrementa la dependència respecte al mercat financer. 

En tercer lloc, també mostra preocupació pel fet que se superi en 50 milions 
d’euros el límit de despesa, la qual cosa obligarà a presentar un nou pla econòmic i 
financer i això significarà la tutela de la Generalitat sobre els comptes de 
l’ajuntament, a més a més que la liquidació d’aquest pressupost estarà vigent 
atesa l’excepcionalitat de la mesura. 

En quart lloc, els preocupa la inclusió als pressupostos de préstecs per a 
l’obertura de la línia 9 del metro i del tram de la Zona Franca per un import de 15 
milions d’euros per a l’exercici present i fins a un total de 44 milions per a exercicis 
posteriors. Pregunta, doncs, si hi ha un calendari garanties de la Generalitat per al 
retorn d’aquesta inversió. 

A continuació, comenta que l’informe de l’interventor general sobre aquesta 
modificació pressupostària és molt crític i especifica que s’haurà d’executar 
completament durant l’exercici pressupostari present. Atès que en l’anterior 
modificació pressupostària això no es va poder complir, pregunta quines garanties 
hi ha que la modificació que es proposa es podrà executar en aquest període. 
Afegeix que l’interventor també fa advertències sobre la dificultat de la gestió que 
impliquen d’aquests pedaços pressupostaris. 

Per les raons exposades, creuen que aquesta no és la manera d’aprovar uns 
pressupostos, sinó que s’haurien de fer uns pressupostos regulars, aprovats amb 
un consens majoritari, sobre projectes de ciutat, per tal que els grups polítics 
puguin aprovar despeses relatives a projectes concrets i no haver de fer pedaços 
com el que presenta el govern. 

Finalment, li sorprèn que es permeti una modificació pressupostària que posa en 
risc la liquiditat de l’ajuntament i que incrementa la despesa en interessos del 
deute i la dependència de les entitats financeres, quan el Sr. Ayala reiteradament 
havia propugnat el rigor en el control de la despesa i s’havia mostrat contrari a fer 
excessius pedaços en matèria pressupostària. 
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Per tot plegat, anuncia el vot contrari del seu grup en aquesta valoració prèvia 
de la mesura. 

 
El Sr. Bosch anuncia el vot favorable del seu grup perquè entenen que això és 

l’aprovació inicial dels comptes de l’any 2016. Recorda que Esquerra Republicana 
havia advertit que si no es garantia que el metro arribés al passeig de la Zona 
Franca no votarien a favor dels comptes i sense els comptes de l’ajuntament 
aprovats no hi pot haver aquesta garantia. Entén, doncs, que la partida de 15 
milions d’euros que s’hi inclou més altres partides assenyalades per a exercicis 
posteriors garanteixen que es pugui satisfer aquesta reivindicació històrica dels 
veïns de les Marines. Aquesta qüestió fa que vegin la mesura com a positiva, si bé 
remarca que es tracta d’una votació inicial i que en la votació final tindran en 
compte altres elements. Així, doncs, es mostra satisfet per l’arribada del metro a 
l’últim barri de Barcelona que no tenia aquesta infraestructura, fita que qualifica 
d’històrica. 

D’altra banda, considera que hi ha altres mesures que fan que aquests 
pressupostos siguin marcadament socials, perquè inclou partides reequilibradores i 
de lluita contra les desigualtats. També destaca que l’acord a què han arribat 
inclou demandes com la subvenció del 95 % de l’IBI als comerços emblemàtics, 
subvencions de l’IBI per a empreses que no han de pagar l’IAE per poder generar 
llocs de treball, subvencions al programa «Reempresa» i especialment una 
transferència d’1,9 milions d’euros a l’ATM perquè pugui aplicar descomptes als 
joves en el transport públic. 

Quant al mercat de Sant Antoni, creu que en la modificació pressupostària es 
contemplen fons per accelerar-ne les obres i està segur que el tinent d’alcalde 
podrà respondre als dubtes que plantejava la Sra. Recasens en aquest sentit. 

Pel que fa a inversions als districtes, esmenta l’expropiació de la Torre Garcini a 
Horta-Guinardó, l’Espai 30 i l’inici de les obres al mercat del Bon Pastor a Sant 
Andreu, entre altres actuacions relacionades amb la Meridiana o les rondes. 

Així, doncs, pensa que aquest primer esforç per afrontar els comptes de la ciutat 
és satisfactori i, per tant, reitera que votaran a favor de la proposta, bo i esperant 
que aquestes iniciatives es facin realitat per millorar la condició dels veïns i veïnes 
de Barcelona. 

 
La Sra. Ballarín anuncia el vot favorable del seu grup per tal que 276 milions 

d’euros no es quedin al calaix i es posin al servei de la reactivació econòmica, 
l’ocupació i la lluita contra les desigualtats. Afirma que és evident que això s’ha de 
fer a través d’uns pressupostos per tal de poder planificar i prioritzar el destí 
efectiu dels recursos públics, per passar de les proclames a la concreció de les 
polítiques i de les inversions, per posar les bases del mandat i per establir el 
calendari d’actuacions. Per tant, reitera que el seu grup votarà favorablement per 
tal que es tramiti la proposta, la qual cosa no predetermina el vot definitiu ni cap 
altre possible acord, per la importància que té i perquè recull algunes de les seves 
demandes, com la zona zero o l’IBI cultural, i també perquè els barris han tornat al 
mapa d’inversions després de quatre anys on les inversions s’havien focalitzat en 
les zones més luxoses de la ciutat. 

En aquest sentit, destaca en primer lloc les inversions a la ronda de Dalt, que 
encara arrossega problemes de soroll, de contaminació ambiental i fa de barrera 
física i psicològica, que afecta directament 85.000 persones. En segon lloc, 
esmenta l’eix de Pere IV, que encara conserva l’aspecte de quan era una carretera 
i vol que es converteixi en una zona de promoció d’activitats econòmiques, que 
se’n recuperi el patrimoni industrial i que es continuïn les obres del tram central. 
En tercer lloc, comenta que es preveuen inversions a la Meridiana per tal de 
convertir el que ara és una autopista en un carrer per a les persones, guanyant 
voreres, construint-hi espais per a un transport més sostenible com la bicicleta, 
introduint-hi més zones verdes i revitalitzant l’economia de l’entorn. 

A continuació, assenyala que el compromís sobre aquestes inversions és 
plurianual, amb 7,5 milions per al 2016 i que ha d’arribar als 43 milions al llarg del 
mandat. També remarca la importància que té el fet que amb aquesta mesura es 
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podrà pagar l’1 % d’endarreriments de sous als treballadors i treballadores de 
l’ajuntament. 

D’altra banda, puntualitza que quan ha parlat de concreció es referia a dotar de 
contingut, amb partides clares i precises, les actuacions per donar resposta a les 
necessitats reals i a les desigualtats creixents, i per reactivar l’economia. Així, 
doncs, tot i que considera que amb els projectes que ha esmentat es va pel bon 
camí, en cas que s’aprovi la proposta anuncia que el Grup Socialista hi presentarà 
al·legacions per continuar introduint-hi partides i fer que els pressupostos 
segueixin en la línia del seu programa de reducció de les desigualtats i de 
reactivació econòmica. Afegeix que al final d’aquest procés decidiran quin és el seu 
posicionament definitiu. 

Per acabar, indica que la reivindicació que l’ajuntament pugui gestionar el cent 
per cent de l’impost turístic que es recapta a Barcelona no té res a veure amb el 
metro, però com que la seva confiança que la Generalitat retorni el deute és 
limitada, considera que seria positiu disposar d’aquests recursos. 

 
El Sr. Mulleras exposa que el govern planteja una modificació pressupostària de 

275 milions d’euros, que signifiquen més d’un 10 % del pressupost, i entén que 
qualificar aquesta modificació de nous pressupostos de facto implica que s’hauran 
aprovat amb opacitat, amb un expedient desordenat i mal plantejat, potser amb la 
intenció de dificultar la transparència, que l’oposició no tingui accés a la informació 
i sense participació ciutadana, malgrat les promeses electorals en aquest sentit. 
Per tant, critica l’opacitat d’aquest procediment, que no contempla audiències 
públiques ni consells de barri o de ciutat, que implica nou endeutament i 
probablement l’obligació de fer un nou pla econòmic i financer. Així, doncs, malgrat 
que el govern parli de nou model, veu que el tripartit torna a l’ajuntament, amb 
cares noves però amb les polítiques velles amb què el tripartit va enfonsar 
Catalunya. 

Pel que fa a les inversions a Pere IV i a les rondes esmentades per la portaveu 
del PSC, assenyala que ja es van anunciar l’any anterior quan van pactar els 
pressupostos amb l’alcalde Trias. 

 
D’altra banda, indica que dels 275 milions d’euros que s’aprovaran com a nova 

despesa 69 milions, que signifiquen un 25 % del total, corresponen al compliment 
de la sentència judicial que obliga a pagar l’1 % d’endarreriments de sous dels 
treballadors de l’ajuntament i que va ser un incompliment tant de l’alcalde Trias 
com d’Iniciativa per Catalunya. A més a més, apunta que es destinen 14 milions 
d’euros a despeses de personal que no es concreten, 7,9 milions a expropiacions, 
9,1 milions a manteniment dels carrers, 4,7 milions per a cobrir el dèficit de 
concessions de centres esportius municipals. Per tant, diu que el govern utilitza 
aquests 275 milions d’euros per cobrir el dèficit. Així, assenyala que solament 1,8 
milions d’euros dels 275, un 0,6 % del total, es destinen a despesa social i el 99,4 
% a despeses ordinàries. 

A continuació, denuncia que el govern municipal utilitzi aquesta qüestió com a 
cortina de fum per poder continuar governant a cops de titular però sense 
contingut ni amb un model barceloní, en aquest cas amb la complicitat del PSC. En 
aquest sentit, comenta que les aportacions del Grup Socialista, concretades en les 
actuacions a Pere IV i a les rondes, només representen l’1 % de la inversió total, i 
que l’aportació del grup d’Esquerra Republicana pel que fa a la transferència del 
metro en representa el 5,5 %. 

Finalment, afirma que el govern vol fer veure que fa coses però que en realitat 
no fa res. Adverteix que el Grup Popular no participarà del que qualifica de cortina 
de fum i d’obra de teatre, i que hi presentarà al·legacions. Per tant, anuncia el vot 
contrari del seu grup a la proposta. 

 
El Sr. Garganté anuncia el vot favorable del seu grup a la proposta perquè les 

assemblees de la CUP han decidit que no aturarien aquesta eina, que pot ser clau 
per fer avançar la ciutat cap a l’esquerra. 

Dit això, mostra preocupació pel programa i pel full de ruta del govern municipal 
perquè de moment sembla més un edulcorant dels impactes sobre les classes 
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populars derivats del model de la marca Barcelona. Així, ni en les actuacions ni en 
les manifestacions del govern no hi veuen una aposta decidida per revertir el 
model dels darrers trenta-sis anys i considera que aquests pressupostos no 
serveixen per reconstruir el model de ciutat en matèria de remunicipalitzacions ni 
per a la dignificació de les condicions laborals de les treballadores i treballadors 
externalitzats. En aquest sentit, comenta que el 23 % de la despesa corrent no 
financera està externalitzada en empreses privades i un 38 % a la xarxa d’instituts 
municipals, organismes autònoms, consorcis i societats mercantils, els quals 
externalitzen serveis, generen precarietat laboral i operen amb manca de 
transparència en la presa de decisions, en la gestió i en la rendició de comptes. 

D’altra banda, exposa que aquests pressupostos no serveixen per desenvolupar 
un nou model urbanístic ni una política d’habitatge nova, ni tampoc per fer de 
l’ajuntament un pal de paller en la construcció d’un nou model econòmic que 
alliberi Barcelona dels peatges del lobby turístic. 

Pel que fa al missatge de la portaveu de Convergència i Unió, el qualifica 
d’alarmista i sense fonament perquè l’endeutament de l’ajuntament continua sent 
baix i gestionable. 

Finalment adverteix el Govern que té dues setmanes per introduir canvis a 
aquesta proposta que signifiquin un trencament amb la lògica pressupostària que 
han patit els veïns i veïnes, i comenta, gràficament, que si el govern està disposat 
a actuar en aquesta línia els trobaran a baix a l’esquerra. 

 
El Sr. Pisarello assegura que aquests pressupostos marquen un canvi de 

tendència i que permeten equilibrar bona part de les desigualtats que pateix la 
ciutat, que considera que és el problema més greu de Barcelona. 

Pel que fa a la posició dels grups, entén que no sigui el pressupost dels grups de 
la dreta i també entén que vulguin fer alarmisme sobre aquesta qüestió, si bé ho 
entén menys en el cas de la Sra. Recasens, de qui afirma que d’aquestes coses en 
sap. 

Quant als dubtes que planteja la portaveu de Ciutadans, comenta que n’haurien 
d’haver parlat amb el gerent municipal, el qual s’havia ofert a explicar-los en què 
consisteix aquesta modificació pressupostària. En tot cas, apunta que simplement 
és una operació comptable perquè els pressupostos estan prorrogats i, per tant, 
que no posa en perill la tresoreria municipal ni el pagament a trenta dies a 
proveïdors, tal diuen diversos informes d’agències de valoració. Pel que fa a 
aquests informes, li diu a la Sra. Recasens que, ja que fa piulades quan les 
agències de valoració es pronuncien en un determinat sentit, ara que aquestes 
agències diuen que els pressupostos són solvents també en podria fer un. 

A continuació, assegura que no caldrà fer cap pla econòmic i financer perquè 
amb aquesta mesura no es genera dèficit. 

Amb relació a l’execució de la modificació pressupostària, recorda que la de l’any 
2015 va ser del 98 %, que és el nivell més alt que ha tingut l’ajuntament en els 
darrers anys. 

Reitera, doncs, que no hi ha raons per a l’alarmisme i considera que es tracta 
d’una bona proposta perquè hi ha molts punts acordats amb diferents forces 
polítiques. Puntualitza que una part d’aquests acords formen part del pressupost 
de 2016, però que hi ha un seguit de qüestions que es discutiran en el moment de 
fer les al·legacions i d’altres que s’estan discutint en el marc del Programa 
d’inversions municipals, que és un pla de quatre anys. D’altra banda, afirma que 
les propostes d’altres grups que s’han incorporat a la mesura també són prioritats 
del govern perquè són inversions concretes o despesa social necessàries per a la 
ciutat. 

Tot seguit, demana al Sr. Mulleras que es fixi en els percentatges de creixement 
de la despesa social per poder afirmar si són uns pressupostos més socials o 
menys. A més a més, creu que el portaveu del Partit Popular menysté l’opinió dels 
grups que han anunciat el vot positiu quan afirma que la mesura és opaca i que no 
s’entén. 

Finalment, torna a dir que entén que aquests no siguin els pressupostos de la 
dreta i que la intenció del govern no era que ho fossin. Tanmateix, s’ofereix a 
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incorporar propostes en la fase d’al·legacions que vagin més enllà de l’interès 
partidista per tal d’enriquir aquesta proposta de modificació de pressupostos. 

 
La Sra. Recasens diu que no està alarmant, sinó que simplement fa un avís al 

govern. A més a més, afegeix que en el plenari del Consell Municipal s’aprovarà un 
pla econòmic i financer preventiu perquè quan s’executi la modificació 
pressupostària ja es veurà si s’ha creat dèficit o no. 

En relació amb les propostes incorporades d’Esquerra Republicana, diu que el 
metro és una qüestió determinant i pregunta què passa amb el mercat de Sant 
Antoni, perquè la partida que s’aprova significa una rebaixa de 2 milions d’euros 
respecte de la prevista. Afegeix que el govern encara té 19 milions per assignar, 
cosa que opina que no és transparent, i es pregunta si el govern farà servir 
aquests recursos per arreglar l’acord a què han arribat amb Esquerra Republicana, 
que qualifica de pedaç. 

Quant al posicionament de la CUP, li diu al Sr. Garganté que té l’opció de no 
votar aquests pressupostos si és que els troba tan horrorosos. 

Pel que fa a les afirmacions de la Sra. Ballarín, comenta que el govern anterior 
va invertir 1.487 milions en barris el darrer any del mandat amb el vot favorable 
del Grup Socialista i, per tant, li demana que parli amb coneixement de causa. 

Finalment, es mostra en desacord amb la proposta perquè significa buidar la 
caixa, augmentar la dependència amb els bancs, augmentar les despeses 
supèrflues de l’Alcaldia, posar en risc projectes com la remodelació del Zoo, el 
mercat de Sant Antoni, l’escola bressol del Canòdrom o 2 milions d’euros per al 
manteniment de les vies públiques de Sants. Per aquestes raons, diu que potser 
agrairà al tinent d’alcalde que no els hagi trucat perquè finalment no despenjaran 
el telèfon, atès que no sap per què el govern necessita el Grup de Convergència i 
Unió. 

 
La Sra. Mejías lamenta que el govern intenti aprovar uns pressupostos amb una 

determinada tendència ideològica perquè creu que el que s’hauria de fer són uns 
pressupostos que estiguin d’acord amb els interessos del conjunt dels barcelonins, 
que és on s’hauria de situar el límit de la responsabilitat. 

En segon lloc, assenyala que és contradictori afirmar, per una banda, que aquest 
és un pressupost nou i, per l’altra, qualificar-lo d’operació comptable. A més a 
més, comenta que, segons l’interventor general, aquesta mesura té dificultats 
considerables per poder-se implementar. Així, doncs, el Grup de Ciutadans té 
dubtes perquè s’ultrapassa el límit de despesa i això implicarà la tutela de la 
Generalitat amb un nou pla econòmic i financer. D’altra banda, opina que la 
despesa s’incrementa i encara no se sap gaire bé per què. 

Tot seguit, assenyala que no es creu el discurs del govern en el sentit que la 
prioritat del govern són les polítiques socials perquè l’any anterior van fer una 
modificació similar però només el 20% es va destinar a polítiques socials. Així, 
doncs, té la impressió que moltes de les mesures que s’inclouen en aquesta 
modificació pressupostària, i que s’han anunciat a cop de titular com en el cas del 
tramvia o de la línia 9 del metro, no es compliran durant aquest exercici 
pressupostari. En aquest sentit, pregunta com es retornaran els diners que 
l’ajuntament avança per fer aquestes inversions, perquè entén que els recursos 
dels barcelonins s’han de respectar i han de revertir en el seu benestar i en la 
millora de les seves condicions de vida. 

Finalment, considera que aquesta no és la manera de fer uns pressupostos, que 
s’han de plantejar objectius clars, projectes de ciutat acordats per tothom, que 
tinguin en compte el conjunt dels ciutadans i garantir l’execució de les operacions. 
Així, doncs, insisteix que el govern s’hauria de replantejar com defensa la seva 
posició per incloure-hi tothom i no excloure aquells que tenen interès a millorar la 
vida dels barcelonins. 

 
El Sr. Bosch està segur que el govern municipal no posarà en perill la 

continuació de les obres del mercat de Sant Antoni ni la seva inauguració a la 
tardor de 2017, i que això es veurà traduït en els comptes i en el Programa 
d’inversions municipal. 
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Quant a l’afirmació del Sr. Mulleras en el sentit que Esquerra Republicana només 
ha influït en el 5 % de la modificació de crèdit, opina que aquesta xifra és més 
elevada si es tenen en compte totes les mesures i no solament la del metro. En tot 
cas, no entén que se’ls retregui que la seva aportació sigui del 5 % quan 
l’aportació del Grup Popular és nul·la i assegura que ell estaria descontent si no 
hagués pogut contribuir a fer millores substancials per a la ciutat. 

D’altra banda, assenyala que per al seu grup és difícil votar en contra d’aquesta 
proposta inicial perquè recull algunes de les seves reivindicacions reiterades, 
especialment la de la línia 10 del metro, que tenen ganes de veure acabada. A 
aquells que votaran en contra de la mesura, els demana si aniran a la inauguració i 
si això no els generarà cap contradicció. 

Així, doncs, reitera que per coherència donaran suport a l’aprovació inicial 
d’aquesta proposta i que abans de donar el suport definitiu als comptes de 2016 
s’hauran de concretar moltes altres mesures. 

 
La Sra. Mejías comenta que les obres del metro es pagaran amb els diners de 

tots els barcelonins i que, per tant, tots tenen dret a anar a la inauguració, hi hagin 
votat a favor o en contra. 

 
El Sr. Bosch pregunta si té dret a rèplica sobre les rèpliques o si la presidenta té 

atribucions especials. 
 
La Sra. Mejías diu que només li ho ha recordat. 
 
La Sra. Ballarín comenta que el seu grup no veu que es posi en risc la solvència 

de l’ajuntament i li diu a la Sra. Recasens que el 2011 l’Ajuntament de Barcelona 
era el més sanejat d’Espanya, raó per la qual pot assegurar que amb el suport del 
Grup Socialista no es farà cap barbaritat. 

En relació amb la inversió als barris, afirma que el govern anterior se’n va 
oblidar i quan va fer un gir en la seva política, introduint-hi projectes com el de la 
ronda de Dalt o Pere IV, van poder aprovar els darrers pressupostos amb 
l’abstenció, i no pas amb el suport, del Grup Socialista. 

Quant a la intervenció del Sr. Mulleras, argumenta que aquests projectes no es 
fan en un exercici pressupostari perquè s’han de fer per fases. Per tant, considera 
que continuar aquestes actuacions i ser coherents en una línia de treball no és fer 
publicitat, raó per la qual continuaran insistint en les seves reivindicacions i 
demana que això no es s’entengui com una reiteració, sinó com una actuació 
coherent. 

 
El Sr. Mulleras lamenta que el Sr. Bosch s’hagi hagut d’absentar i afirma que del 

que té ganes no és d’inaugurar el metro de la Zona Franca, sinó d’utilitzar-lo, com 
molts milers de barcelonins. Afegeix que Convergència i Unió i Esquerra 
Republicana, que conformen el Govern de la Generalitat, tenen paralitzats la línia 9 
i el ramal de la línia 10, amb túnels a mig fer i estacions molt cares sense utilitzar, 
i, per tant, no poden donar lliçons sobre aquesta qüestió. 

A continuació, demana que el govern municipal publiqui l’expedient al Web de la 
transparència perquè tothom pugui valorar-lo i comprovar que hi ha una despesa 
de 91,4 milions d’euros que no s’especifica quines partides afecten. 

Pel que als grups que han arribat a un acord amb el govern, assegura que no els 
menysprea i que entén perfectament que vulguin pactar perquè considera que són 
el mateix vell tripartit, amb cares noves però amb les mateixes polítiques que van 
enfonsar Catalunya. 

D’altra banda, discrepa que en els pressupostos hi hagi un canvi de tendència 
perquè estan aprovant una modificació per fer una despesa addicional de 275 
milions d’euros, dels quals 69 són per complir una sentència que obliga a pagar l’1 
% dels endarreriments dels sous dels treballadors de l’ajuntament, sentència que 
ni el govern del tripartit ni el de l’alcalde Trias van complir, 14 milions són per a 
despesa de personal, 7,9 milions per a expropiacions i menys d’un 7 % es 
destinarà a inversions, que a més a més són de continuïtat. 
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Per acabar, reitera que el Partit Popular presentarà al·legacions, com sol fer 
sempre, per tal de millorar la transparència i les prioritats en la despesa. 

 
El Sr. Garganté comenta que acaben de descobrir que tots els veïns i totes les 

veïnes tenen dret a tallar la cinta i, per tant, avisaran els treballadors i les 
treballadores del metro i de l’autobús el dia de la inauguració. 

En segon lloc, apunta que ha quedat clar, com hi va quedar a la modificació 
pressupostària de l’any anterior, que del que es tracta és de posar-se medalles i 
que a això és al que es dediquen els altres grups, però que ells continuaran fent la 
seva feina. 

Finalment, adreçant-se a la Sra. Recasens, li diu que a la CUP decideixen les 
assemblees i no pas els seus representants electes, dinàmica que anomenen 
«manar obeint». 

 
El Sr. Pisarello diu a la Sra. Mejías que l’expedient s’ha tramitat sense cap 

informe desfavorable o restrictiu d’Intervenció ni de Secretaria General, ni des del 
punt de vista socioeconòmic ni des del punt de vista jurídic respectivament. 

En segon lloc, desmenteix que siguin uns pressupostos ideològics i assegura que 
no ha dit que siguin uns pressupostos ni de dretes ni d’esquerres, sinó 
redistributius i més justos per a la ciutat, que equilibren les desigualtats i solvents. 
Pel que fa al sentit del vot dels diferents grups, reitera, com a dada descriptiva i 
sense fer-ne cap tipus de valoració, que els de dretes hi estan en contra i els 
d’esquerres hi estan a favor. Tot i així, insisteix que li agradaria que altres forces 
polítiques fessin aportacions a aquesta proposta perquè el valor de la redistribució 
pot ser compartit, però apunta que potser hi ha algú considera que els 
pressupostos no han de ser redistributius perquè les desigualtats que hi ha a la 
ciutat no s’han d’equilibrar i s’han de mantenir o fins i tot augmentar, punt de vista 
que el seu grup no comparteix. 

Finalment, manifesta que el govern està satisfet perquè s’assoleix la fita de tirar 
endavant una nova proposta pressupostària. En aquest sentit, recorda que al 
govern de Convergència i Unió també li va costar molt aprovar els pressupostos i 
en alguna ocasió els va haver de prorrogar. En aquest cas, i tenint en compte que 
el govern actual només fa nou mesos que va iniciar el mandat, reitera la seva 
satisfacció perquè aquest tràmit avanci. 

 
El Sr. Pisarello expressa el vot favorable de Barcelona En Comú, la Sra. 

Recasens expressa el vot contrari de CIU, la Sra. Mejías expressa el vot contrari de 
Ciutadans, el Sr. Bosch expressa el vot favorable d'ERC, la Sra. Ballarín expressa 
el vot favorable del PSC, el Sr. Mulleras expressa el vot contrari del PP i el Sr. 
Garganté expressa el vot favorable de la CUP. S'APROVA. 

 
c) Proposicions 
 

V) Part d'impuls i control 
 
a) Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal CIU: 
 
9. La Comissió d'Economia i Hisenda acorda: 1. Convocar per la primera 

setmana d'abril un Consell d'Administració extraordinari monogràfic per tractar els 
temes laborals esmentats anteriorment. 2. Que abans de la celebració del Consell 
d'Administració de Barcelona Activa, es faci entrega als seus Consellers de 
l'Informe de Recursos Humans, de les darreres contractacions fetes, tal i com s'ha 
compromès el Govern Municipal durant la celebració del Consell d'Administració del 
16 de març del 2016. 3. Aturar l'adjudicació de la licitació número d'expedient 
06/16 "Serveis d'assistència tècnica per a la conceptualització i el 
desenvolupament d'un procés de reoríentació i nou model per a Barcelona Activa", 
fins a no conèixer amb exactitud l'objecte de la licitació. 
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La Sra. Recasens fa una prèvia referida al punt anterior i pregunta al Sr. 
Pisarello amb quin dret titlla les altres formacions polítiques de ser de dretes o 
d’esquerres, especialment quan hi ha un llibre en circulació en què es parla de 
prepotència. Contràriament, creu que és el govern de Barcelona en Comú qui peca 
de prepotent. 

Pel que fa a la proposició, exposa que justament són les pràctiques menys 
transparents que s’han vist mai en polítiques de recursos humans i en matèria 
d’ocupació que hi ha al consell d’administració de Barcelona Activa allò que els ha 
motivat a presentar-la, si bé afirma que en aquest organisme hi ha molt de talent i 
gent que treballa molt al servei de la ciutat. 

A continuació, exposa que a la reunió del consell d’administració de Barcelona 
Activa, celebrada el passat16 de març, les intervencions de gairebé la totalitat dels 
consellers dels grups polítics anaven en la mateixa direcció que aquesta proposició. 
En aquesta reunió, afegeix, va quedar palès que s’havien transferit recursos 
provinents de la modificació de crèdit anterior a Barcelona Activa, però que 
aquesta transferència no implica que s’hagi executat la mesura perquè hi ha una 
despesa diferida per valor de 22 milions d’euros, situació que no s’havia produït 
mai en aquest organisme, i dels 1.090 plans d’ocupació que s’havien anunciat més 
de 800 encara estan pendents. 

En aquesta mateixa reunió, en la que també hi ha representants sindicals, es va 
denunciar la manca de transparència atès que al Web de Barcelona Activa faltava 
informació sobre diversos càrrecs directius de l’organigrama, tema que es va 
resoldre després d’una denúncia. 

Finalment, assenyala que en aquesta mateixa reunió els van prometre que els 
farien arribar l’informe de recursos humans de Barcelona Activa, promesa que ha 
estat incomplerta. 

Per aquestes raons, demanen la celebració d’un consell d’administració 
monogràfic per saber com s’estan produint les entrevistes i els nomenaments, com 
s’ha fet la convocatòria pública, si hi ha hagut promoció interna o externa, com 
s’han contractat els directors executius; concretament té interès a saber quin 
règim de contractació té el director executiu de Foment de l’Ocupació, que 
actualment és funcionari de la Diputació de Barcelona. 

D’altra banda, denuncia que en l’actual organigrama de Barcelona Activa no hi 
ha cap dona al capdavant de les direccions generals ni de les direccions executives. 
També esmenta la denúncia que van fer els sindicats pel desequilibri entre els 
salaris del nou equip directiu i de l’equip tècnic. 

Finalment, demana que s’aturi la licitació per fer un nou procés de reorientació 
de Barcelona Activa perquè no hi ha informació sobre les empreses ni sobre els 
imports, i a més considera que és incoherent que es faci un cop ja s’ha aprovat el 
nou organigrama. 

 
El Sr. Sierra anuncia l’abstenció del seu grup perquè aquesta petició ja la van fer 

els consellers designats pel Partit Popular i per la CUP en la reunió del consell 
d’administració, que és on tocava fer-la. Entén que es pugui discutir i criticar la 
tasca de la direcció política de Barcelona Activa o la falta de concreció de l’informe 
sobre economia social, cooperativa i solidària que es va presentar, però reitera que 
la petició de fer una sessió extraordinària del consell d’administració pertoca fer-la 
en el consell mateix i, a més a més, no creu que hi hagi cap inconvenient perquè 
es pugui fer aquesta reunió. 

 
La Sra. Capdevila celebra que la Sra. Recasens assumeixi com a pròpia la petició 

que va fer el representant de la CUP i que va tenir el suport d’Esquerra 
Republicana per tal que durant el mes d’abril es convoqui un consell 
d’administració extraordinari per tractar les qüestions esmentades. 

En segon lloc, comparteix el neguit expressat per les seccions sindicals pel fet 
que els treballadors que han concatenat contractes, i malgrat que s’hagi superat el 
límit legal, continuen sense ser contractats com a part de l’estructura de Barcelona 
Activa. També mostra preocupació per la situació laboral dels treballadors que 
executen projectes estructurals i que tenen contractes temporals. Atribueix 
aquesta situació a lleis impulsades pel Partit Popular que qualifica de retrògrades i 
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antisocials, però demana que el govern municipal no faci servir aquestes lleis com 
a excusa perquè creu que amb imaginació i esforç es poden trobar solucions, i en 
aquest sentit ofereix el suport del seu grup. També demana que s’accelerin 
l’actualització del portal de la transparència i la notificació de la massa salarial, tal 
com es va comprometre a fer el govern en el mateix consell d’administració. 

En tercer lloc, espera que altres informacions, com els perfils de contractació de 
nous càrrecs directius o la informació relativa a la licitació de serveis d’assistència 
tècnica, arribin ben aviat a tots els membres del consell d’administració. Pel que fa 
a aquesta qüestió, assenyala que valoraran la licitació quan tinguin tota la 
documentació i afirma que Esquerra Republicana participarà en el procés de 
reflexió sobre Barcelona Activa perquè la consideren una eina cabdal per al futur 
de la ciutat. Espera, doncs, que aquest procés sigui obert i participat pels agents 
econòmics i socials de Barcelona. 

Finalment, anuncia l’abstenció del seu grup perquè, malgrat que estan d’acord 
amb els dos primers punts de la proposició, discrepen del tercer, que demana 
l’aturada de la licitació, si bé reclamen al govern tota la documentació, 
transparència i la participació de tots els agents implicats en aquest projecte de 
reorientació de Barcelona activa. 

 
La Sra. Ballarín també creu que hi ha d’haver la màxima informació i 

transparència sobre l’organització i sobre els recursos humans de Barcelona Activa. 
Comenta que, malgrat que la representant del Grup Socialista no va poder assistir 
a la darrera reunió del consell d’administració per motius personals, saben que es 
va acordar que es lliuraria als consellers i conselleres un informe sobre recursos 
humans i sobre les darreres contractacions realitzades. Per tant, considera que és 
totalment recomanable que es faci el consell extraordinari que es demana. 

Tanmateix, anuncia que no donaran suport a la proposició perquè no estan 
d’acord que s’aturi la licitació d’un servei d’assistència tècnica per a la reorientació 
del model de Barcelona Activa. En aquest sentit, considera que la reestructuració 
d’una empresa tan important pel nombre de treballadors que té i pel paper que 
juga en les polítiques d’ocupació i en l’economia de la ciutat necessita un 
assessorament tècnic correcte. Així, considera que fóra ideal que es pogués 
disposar d’aquest assessorament tècnic abans de designar els nous càrrecs 
directius o de reestructurar els existents, però afirma que la velocitat no és una de 
les notes definitòries del govern i, per tant, demana que allò que no s’ha pogut fer 
fins ara no es demori més. D’altra banda, pensa que el govern no coneixia 
Barcelona Activa i és lògic que necessiti aquest assessorament extern. 

Finalment, indica que el Grup Socialista estarà amatent als resultats de l’estudi i 
seguirà l’evolució de l’empresa, de la qual diu que ha estat el buc insígnia de les 
polítiques d’ocupació i de reactivació econòmica de Barcelona, de Catalunya i de 
l’Estat. 

Per totes aquestes raons, reitera l’abstenció del seu grup en aquesta proposició. 
 
El Sr. Mulleras exposa que la composició del consell d’administració de 

Barcelona Activa no és la mateixa que la de la Comissió d’Economia i Hisenda i, per 
tant, entén que es porti aquest tema aquí perquè el resultat podria ser diferent que 
si es plantegés en el consell d’administració. 

A continuació, comenta que, segons han pogut saber per la Sra. Casanova, 
consellera del Partit Popular, a la sessió del 24 de novembre del consell 
d’administració de Barcelona Activa es va informar sobre el nou organigrama però 
no es va votar. Posteriorment, el 22 de gener el conseller delegat va informar per 
correu electrònic el cessament de la directora general i el 25 de gener la consellera 
del Partit Popular va demanar la convocatòria d’una sessió extraordinària del 
consell d’administració on s’expliqués el motiu i el cost d’aquest cessament. 
Finalment, a la sessió ordinària del 16 de març el president va parlar sobre els 
canvis en l’organigrama de Barcelona Activa però no va facilitar les informacions 
que reclamava el Partit Popular. Afegeix que la serva formació també va demanar 
tenir accés als expedients de contractació dels nous càrrecs, els seus currículums i 
els criteris de valoració, i també volien conèixer com es va comunicar aquest 
acomiadament. 
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D’altra banda, assenyala que tant la consellera del Partit Popular com els 
sindicats van demanar que s’informés el consell d’administració de la situació 
salarial a l’empresa i que es fes una sessió extraordinària del consell per tractar 
aquestes qüestions. En aquest sentit, el seu grup té dubtes sobre els procediments 
de consultoria que s’han contractat des de Barcelona Activa i, per tant, creuen que 
cal una sessió monogràfica del consell d’administració per tractar aquestes 
qüestions i reclama que es facilitin els informes de recursos humans que han 
demanat en reiterades ocasions. 

 
El Sr. Garganté exposa que a la reunió del 16 de març del consell 

d’administració de Barcelona Activa els sindicats assistents van plantejar els 
problemes greus que pateix la plantilla, com contractes amb frau de llei de menys 
de tres anys de durada, incompliment del conveni col·lectiu de l’empresa, manca 
de transparència sobre la massa salarial, selecció de personal sense el requisit 
previ de consulta amb el comitè d’empresa i un organigrama on augmenten els 
directius i hi ha més càrrega de treball per a tècnics i administratius. Davant 
d’aquesta situació, confirma que el conseller designat per la CUP, amb el suport del 
conseller designat per Esquerra Republicana, va proposar la celebració d’una sessió 
extraordinària i monogràfica del consell d’administració sobre la situació laboral de 
la plantilla. Per tant, agraeix al Grup de Convergència i Unió que assumeixi aquesta 
proposta, si bé el conseller de la CUP, Sr. Faustino, hauria agraït que la Sra. 
Recasens hagués donat suport a aquesta demanda en el consell d’administració. 

A continuació, assenyala que aquest consell d’administració extraordinària 
hauria de servir per treballar i no pas per fer titulars de premsa. En aquest sentit, 
apunta que hi ha una plantilla de tres-centes persones que reclamen que els 
consellers i conselleres es preocupin per les seves condicions laborals i que no 
entendrien que la convocatòria d’aquesta sessió extraordinària servís per fer 
apologia de les actituds antisindicals de l’exdirectora general, Sra. Susanna 
Tintoré, qui va dir que els comitès d’empresa eren un impediment per al 
creixement de les empreses, i de la qual Convergència i Unió i del Partit Popular 
van estat més preocupats en el consell d’administració que dels problemes 
exposats pels representants de la plantilla. Aquests dos grups, afegeix, també van 
mostrar més preocupació per l’organigrama de directius que per la relació de llocs 
de treball, que buida la plantilla de tècnics i administratius. 

D’altra banda, el seu grup comparteix la preocupació per la licitació de 
l’expedient 6/16, sobre la contractació externa de serveis d’assistència tècnica. En 
aquest sentit, assenyala que el conseller de la CUP va fer saber a la Presidència de 
Barcelona Activa que aquesta licitació no semblava que s’hagués fet com és 
habitual. Sobre la resposta de la presidència vinculant aquesta licitació amb el 
trentè aniversari de Barcelona Activa el proper novembre de 2016, diu que els 
genera dubtes i creuen que, tenint la situació laboral que s’ha descrit, no es 
justifica. 

Finalment, atès que es parla molt de transparència, entén que el que hauria 
estat transparent és que el president de Barcelona Activa hagués informat ell 
mateix sobre aquesta licitació. 

 
El Sr. Pisarello mostra el desacord del seu grup amb la proposició perquè pretén 

aturar un canvi que s’està produint a Barcelona Activa i que forma part del canvi 
que el govern vol impulsar a la ciutat, si bé entén que els canvis sempre molesten. 

Tot seguit, comenta que, si bé és legítim fer aquest debat en la Comissió 
d’Economia i Hisenda, no és el lloc pertinent per reproduir la discussió del consell 
d’administració de Barcelona Activa. Allà el govern va plantejar quines eren les 
directrius estratègiques del govern en aquest organisme, basades en el lideratge 
públic de les polítiques d’ocupació i d’empresa, el retorn social i ambiental que 
generen les inversions fetes a Barcelona i l’incentiu de l’economia cooperativa, 
social i solidària. Per al govern, Barcelona Activa és una eina clau per aconseguir 
aquests objectius. En aquest sentit, assegura que el govern donarà totes les 
explicacions que calgui. 

Quant a la convocatòria del consell d’administració extraordinari, comenta que 
qui té la potestat de convocar-lo és el president de Barcelona Activa i que si hi ha 



2800 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA NÚM. 15 20-5-2016 
 

la sol·licitud de la tercera part dels consellers hi ha tota la predisposició per 
convocar-lo i per poder discutir tots els temes que s’han plantejat. Mentrestant, 
indica que tan aviat com sigui possible lliuraran un informe detallat sobre com 
s’han fet els processos de selecció de personal i desmenteix que aquests processos 
s’hagin fet com indicava la portaveu de Convergència i Unió. 

D’altra banda, recorda que el govern s’ha compromès a publicar les retribucions 
de les directives de les diferents empreses municipals, tot i que això pot comportar 
més temps, respectant el dret de privacitat, tal com han plantejat els serveis 
jurídics que s’ha de fer. També assegura que el govern té el compromís d’abordar 
les situacions de precarietat laboral, tot i que comenta que aquesta qüestió afecta 
altres empreses municipals, a més de Barcelona Activa. 

A continuació, indica que no es pot aturar la licitació dels serveis d’assistència 
tècnica per a la reorientació de BASA perquè això és vital per tal que l’agència 
pugui treballar d’acord amb les noves propostes estratègiques. Tanmateix, es 
compromet a informar el consell d’administració del resultat d’aquest tràmit, abans 
de començar-ne l’execució. Insisteix, però, que aquesta assistència tècnica és molt 
important perquè a més a més inclou la possibilitat que treballadors, treballadores, 
usuaris i usuàries participin en el futur de l’empresa. 

Per les raons exposades, anuncia el vot contrari del seu grup a la proposició, si 
bé reitera el seu compromís personal de donar suport a la convocatòria del consell 
d’administració extraordinari si es planteja de manera correcta al consell 
d’administració mateix. 

 
La Sra. Recasens agraeix el suport de la CUP i del Partit Popular a la proposició i, 

amb referència al comentari que havia fet anteriorment el Sr. Pisarello sobre 
dretes i esquerres, comenta que en aquest cas CUP, Partit Popular i Convergència i 
Unió s’han expressat en el mateix sentit. 

Seguidament, considera que el govern no sap ben bé quin canvi d’orientació vol 
fer perquè han hagut de convocar una licitació per tal de tenir assessorament en 
aquest sentit. A més a més, insisteix que dels 1.090 plans d’ocupació 
compromesos n’hi ha 800 que encara no s’han executat i no se sap res de les 
noves polítiques d’ocupació que Barcelona en Comú va anunciar durant la 
campanya electoral. 

D’altra banda, pregunta per què els sindicats fan totes aquestes denúncies si, tal 
com diu el tinent d’alcalde, s’ha actuat amb transparència i amb publicitat. 

Finalment, constata que hi ha una majoria al Consell Municipal que reclama la 
convocatòria d’un consell d’administració extraordinari de Barcelona Activa i que el 
Sr. Pisarello, com a president d’aquest organisme, té la facultat de fer-ho. En tot 
cas, anuncia que demanaran a una tercera part dels consellers que sol·licitin 
aquesta convocatòria, però considera que seria bo per a la transparència i el bon 
govern que el president de Barcelona Activa convoqués el consell d’administració 
sense més tràmits. 

 
El Sr. Pisarello expressa el vot contrari de Barcelona En Comú, la Sra. Recasens 

expressa el vot favorable de CIU, el Sr. Sierra expressa l'abstenció de Ciutadans, 
la Sra. Capdevila expressa l'abstenció d'ERC, la Sra. Ballarín expressa l'abstenció 
del PSC, el Sr. Mulleras expressa el vot favorable del PP i el Sr. Garganté expressa 
el vot favorable de la CUP. S'aprova. 

 
Del Grup Municipal Ciutadans: 
 
10. La Comissió d'Economia i Hisenda acorda: Que el Govern Municipal impulsi i 

faci créixer el Servei d'lntermediació de Barcelona Activa, i que es doti aquest 
programa amb un increment pressupostari de 1.045.000,00 euros, que ampliï els 
següents recursos: 1. Reforçar un equip humà estable dins Barcelona Activa per a 
la gestió del Servei d'lntermediació, incorporant 20 persones entre orientadors i 
prospectors d'empreses (pressupost de 740.000,00 euros) 2. Desenvolupar una 
eina tecnològica competitiva que respongui a les necessitats de l'equip tècnic 
d'intermediació i millori les prestacions i funcionalitats tant pel candidat en recerca 
de feina com per a les empreses (pressupost de 200.000,00 euros, que podrien 
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cofinançar-se amb fons FEDER) 3. Disposar de recursos externs per a la realització 
de tasques de suport en la gestió dels processos de reclutament i preselecció dels 
candidats (pressupost de 105.000,00 euros). 

 
El Sr. Sierra exposa que l’atur és la preocupació principal dels ciutadans de 

Barcelona, que afecta especialment els majors de quaranta-cinc anys i els joves, i 
que un dels objectius principals de Barcelona Activa és el desenvolupament de 
polítiques actives d’ocupació per connectar l’oferta de professionals amb la 
demanda d’empreses. En aquest sentit, al Grup Popular li consta que Barcelona 
Activa disposa d’un servei d’intermediació amb les eines adequades per fer aquesta 
feina, raó per la qual presenta aquesta proposició, que consta de tres parts. 

 
En primer lloc, demana que es reforci l’equip humà que treballa en aquest 

departament de Barcelona Activa amb un increment de vint persones que 
s’encarreguin d’orientar les persones en situació d’atur i de connectar-les amb el 
teixit empresarial de la ciutat. 

En segon lloc, demana que es desenvolupi una eina tecnològica competitiva que 
respongui a aquestes necessitats per tal que l’equip tècnic d’intermediació pugui 
posar en contacte les empreses que ofereixen feina amb aquelles persones que en 
cerquen, no solament les inscrites al SOC, sinó també aquelles que Barcelona 
Activa té censades perquè han passat per processos de formació o perquè han 
demanat feina a través d’aquest organisme. També demana que aquest servei 
pugui disposar de recursos externs per a la realització d’aquesta tasca. 

Finalment, fa una estimació del cost que suposaria implementar aquesta 
mesura, que representaria una inversió de 740.000 euros en recursos humans, 
200.000 euros per a la plataforma tecnològica i 105.000 euros per al suport 
extern, és a dir, un total de 1.045.000 euros per combatre un dels problemes 
principals dels barcelonins. 

 
La Sra. Recasens anuncia el suport del seu grup a la proposició. Recorda que 

quan Convergència i Unió va arribar al govern Barcelona Activa era una estructura 
que depenia de les subvencions que es rebien per executar els plans d’ocupació i, 
per tant, tenia una plantilla molt precaritzada i que els seus salaris depenien dels 
fons provinents dels plans d’ocupació. Així, van reestructurar l’empresa per 
mantenir-la amb fons propis i donar-li estabilitat, cosa que van fer durant el primer 
any de mandat, de manera que se’n va garantir l’autonomia. Posteriorment, a 
causa de la reducció de les aportacions del SOC per a la implementació de 
programes ocupacionals, es va reordenar el catàleg de serveis i de capacitació 
professional. Per tant, assegura que es van optimitzar els recursos per tal de 
creuar l’oferta i la demanda, i per aconseguir que les persones que es troben a 
l’atur sàpiguen on és el nínxol de mercat i quina capacitació professional se’ls 
demana. Considera que aquest servei va funcionar molt bé i que es van augmentar 
les garanties d’ocupació de la gent que es troba a l’atur. 

Tot seguit, comenta que al darrer consell d’administració de Barcelona Activa es 
va comprovar que hi havia hagut un salt significatiu en el nombre d’empreses que 
van participar en els programes de creixement, en el nombre d’empreses 
incubades en els diferents parcs tecnològics, en el finançament a empreses i també 
en el món de l’emprenedoria. Posa com a exemple que el darrer any de mandat del 
govern de Convergència i Unió es va passar de 778 emprenedors a 860 o, pel que 
fa a la capacitació professional, es va passar de 19.532 persones ateses a 26.982. 

Per aquestes raons, anuncia el vot favorable del seu grup perquè aquest servei 
continuï existint. 

 
La Sra. Capdevila comenta que, conjuntament amb la proposició de Ciutadans, 

es tracta el seguiment de la proposició d’Esquerra Republicana aprovada el mes de 
novembre anterior on es demanava que des de Barcelona Activa s’impulsés un 
equip de facilitadors com a intermediaris entre empreses i centres de formació 
professional en el marc de la formació professional dual. Exposa que en els països 
on va néixer la formació professional tenen grans indústries mentre que el teixit 
productiu de Catalunya es basa en empreses petites i mitjanes, raó per la qual 
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l'Administració ha de tenir un paper proactiu per posar en contacte empreses i 
centres de formació professional, de manera que no hi hagi una sobrecàrrega de 
feina per a directors i tutors d’aquests centres. En aquest sentit, li consta que s’ha 
incrementat l’equip de l’Oficina d’Atenció a l’Empresa de Barcelona Activa, però 
encara no s’han establert el mecanisme ni l’estructura per tal de territorialitzar 
aquests serveis. 

Per aquesta raó, entén que la proposició que presenta el Grup de Ciutadans té 
una certa similitud amb la d’Esquerra Republicana i, per tant, celebra que estiguin 
d’acord en qüestions que serveixen per incrementar els llocs de feina a la ciutat de 
Barcelona, malgrat que estiguin allunyats ideològicament en altres temes. 

Així, doncs, anuncia el vot favorable del seu grup a la proposició. 
 
La Sra. Ballarín considera que s’han de reforçar els serveis d’ocupació i 

d’intermediació perquè malauradament aquesta és una necessitat objectiva, ja que 
el mes anterior a Barcelona hi havia més de 36.500 persones que feia més de 
dotze mesos que eren a l’atur. De la mateixa manera, afegeix, les xifres de 
Barcelona Activa al tancament de 2015 demostren que hi ha molt de camí per 
recórrer per donar resposta a les persones que necessiten aquests serveis. 

Tanmateix, li sorprèn la quantificació en persones i en diners que ha fet el 
portaveu de Ciutadans i creu que s’haurien d’analitzar els programes que hi ha en 
marxa, quines eines s’haurien d’impulsar amb el reforç pressupostari que es 
planteja, quina part d’aquests recursos s’hauria de destinar al col·lectiu de joves 
aturats i com s’interrelacionen aquests recursos en el disseny de tots i cadascun 
dels programes que a hores d’ara té l’empresa municipal. 

Finalment, tot i que està d’acord que cal reforçar aquest servei, per tal de 
determinar el sentit del vot del seu grup demana aclariments sobre la precisió i la 
concreció que planteja la proposició, perquè considera que són impròpies de la part 
d’impuls i control. 

 
El Sr. Mulleras exposa que la plataforma Empresa-Ocupació de Barcelona Activa 

aglutina les ofertes laborals de les empreses però que això no és estrictament un 
servei d’intermediació. El Grup Popular defensa que el primer pas per oferir serveis 
d’orientació, d’acompanyament, de formació i d’inserció a les persones aturades és 
conèixer les necessitats reals de les empreses i que es faci un mapa d’aquestes 
necessitats per districtes o per branques d’activitat. Per tant, creuen que des de 
Barcelona Activa han de visitar les empreses de la ciutat i que hi hagi una 
plataforma que serveixi per connectar les empreses entre si, amb el aturats, amb 
les entitats financeres i inversors, amb les universitats i amb els parcs de recerca. 
En aquest sentit, entén que s’ha de reforçar la coordinació en matèria d’ocupació a 
tots els nivells de l'Administració pública i, per tant, el govern municipal hauria de 
ser capaç de portar a terme aquests canvis a Barcelona Activa perquè, en cas 
contrari, aquest servei d’intermediació no tindrà èxit i els recursos que s’hi destinin 
no serviran de res. 

Per aquesta raó, opina que les concrecions que es fan a la proposició són 
excessives i que no es tracta d’una qüestió de recursos, sinó d’estratègia o de 
model. Per tant, opina que el govern municipal hauria de començar per canviar el 
model de Barcelona Activa. 

 
El Sr. Garganté anuncia el vot contrari del seu grup a la proposició. Entén que 

primer s’hauria de valorar el desenvolupament dels serveis actuals d’intermediació. 
Afegeix que sembla que només hi hagi un servei d’aquestes característiques, cosa 
que no tenen clara que sigui així. Tanmateix, han comprovat, segons dades 
facilitades al consell d’administració sobre el tancament de 2015, que la despesa 
en l’àrea de capacitació professional i foment de l’ocupació va ser al voltant de 21 
milions d’euros, que representa un 56 % dels total de 37 milions de despesa. Per 
tant, posa en dubte que s’hagi de fer la inversió que planteja el Grup de Ciutadans 
i creu que primer s’hauria de veure si estan funcionant els programes als barris, el 
programa «Joves per l’ocupació», els plans d’ocupació municipals o el Programa de 
garantia juvenil. 
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D’altra banda, assenyala que el que preocupa a la CUP és que es portin a terme 
els 883 plans d’ocupació municipals, que realment 2.500 persones amb un atur 
superior als dos anys participin en accions de capacitació i formació el 2016, o si es 
renovaran els programes «Barcelona crea ocupació» i «Barcelona es compromet», 
per a joves i per a majors de quaranta anys respectivament. 

Per acabar, insisteix que abans de decidir si s’ha d’implementar la proposta de 
Ciutadans s’hauria de fer una anàlisi de tots els programes que hi ha actualment a 
Barcelona Activa. 

 
El Sr. Colom comparteix l’esperit de la proposta del Grup de Ciutadans. Així, 

assegura que l’impuls de l’equip de govern actual a l’estratègia d’ocupació de 
Barcelona Activa implica que aquest organisme tingui un paper clau en la 
intermediació laboral. Per fer créixer aquest servei, afirma que hi ha d’haver els 
recursos humans i els mitjans tecnològics que el facin més eficient i en millorin els 
resultats, creant un servei d’intervenció competitiu, eficient, que tingui com a 
prioritat l’ocupació de qualitat, que doni resposta a les demandes de les empreses, 
que garanteixi un servei universal i accessible adreçat a tots els col·lectius, 
especialment a aquelles persones més desafavorides o en risc d’exclusió, i que 
generi espais de trobada entre professionals i empreses per aprofitar les sinèrgies 
que s’hi generen. 

Pel que fa a la proposició, comenta que es demana reforçar l’equip humà estable 
dins de Barcelona Activa amb vint persones, desenvolupar una eina tecnològica i 
disposar de recursos externs per a la realització de diverses tasques, amb un cost 
total d’1.045.000 euros. Afirma que segons els càlculs del govern aquest cost 
podria ser superior, al voltant d’1.500.000 euros, però que en tot cas la 
implementació de la mesura depèn de la disponibilitat pressupostària. Per aquesta 
raó, considera que hauria estat més coherent a presentar, paral·lelament a la 
proposició, una proposta de modificació pressupostària que permetés dotar 
Barcelona Activa d’aquests recursos. 

Així, doncs, anuncia l’abstenció del seu grup a la proposició. 
Pel que fa al seguiment de la proposició d’Esquerra Republicana, comenta que 

des del mes de juliol de 2014 des de Barcelona Activa es desenvolupen actuacions 
específiques per a la formació professional dual. De l’avaluació d’aquest període, 
indica que s’ha arribat a dues conclusions. La primera és que s’evidencien les 
dificultats per incorporar les empreses petites al model i que cal incidir en la 
implicació dels centres formatius. La segona és que la tasca de promoció s’ha 
d’acompanyar d’un nou impuls que combini els esforços dels diferents actors i que 
aquesta tasca de promoció sigui fruit d’una diagnosi conjunta de la situació. Per 
tant, informa que s’està posant en marxa un grup de treball per fer aquesta 
diagnosi conjunta de les necessitats de les empreses petites i mitjanes de la ciutat, 
la coordinació de l’oferta de formació professional reglada i ocupacional, i la creació 
d’una xarxa d’operadors relacionats amb la formació professional que abordarà de 
manera àmplia la formació professional dual i l’acreditació de competències. 

Paral·lelament, informa que el comissionat d’Educació i Universitats, en el marc 
del Programa de millora dels barris i en coordinació amb la Fundació Barcelona 
Formació Professional i el Consorci d’Educació, preveu realitzar accions per millorar 
l’oferta de la formació professional als barris prioritaris i completar la posada en 
marxa del facilitador com a prova pilot durant el curs 2016-2017. Un cop finalitzat 
el programa pilot, afegeix, es valorarà la viabilitat de generalitzar aquesta figura al 
conjunt de la ciutat per al curs 2017-2018, d’acord amb les disponibilitats 
pressupostàries que hi hagi en aquell moment. 

 
El Sr. Sierra agraeix els vots favorables dels grups que donen suport a la 

proposició. 
En segon lloc, li diu a la Sra. Capdevila que no estan tan allunyats 

ideològicament, tot i que hi ha un tema que els separa com un abisme. 
En tercer lloc, demana al Sr. Garganté que digui a l’assessor de la CUP Sr. Marc 

Faustino que, després d’haver votat a favor o en contra que es retirin els espais 
publicitaris, col·loqui els més de dos-cents treballadors de Cemusa, amb els quals 
van a parlar quan es manifesten, en un pla d’ocupació de Barcelona Activa. Afegeix 
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que, contràriament, el model de Ciutadans és interrelacionar els treballadors amb 
les ofertes de treball. 

Pel que fa als comentaris dels portaveus del PSC i del PP sobre la concreció que 
hi ha a la proposició, assenyala que quan es planteja una modificació del 
pressupost el seu grup s’asseu a negociar perquè per posicionar-se davant de la 
proposta n’han de conèixer el contingut, i que altres ja s’encarreguen de filtrar-ho 
a la premsa. Finalment, si decideixen no donar suport a la modificació 
pressupostària perquè no comparteixen el model econòmic que es proposa per a 
Barcelona, no intenten incloure les seves propostes programàtiques en aquesta 
negociació perquè no volen participar en l’enfonsament econòmic de la ciutat que 
entén que provocarà el govern, sinó que plantegen les seves iniciatives per 
millorar la ciutat com pertoca, que és amb una proposició. 

Finalment, nega que a la quantificació del cost de la mesura que han fet s’hi 
hagi d’afegir mig milió d’euros. A més a més, rebutja l’argument que no hi ha 
pressupost perquè amb la darrera modificació pressupostària que es va fer, que el 
govern havia dit que seria per fer polítiques socials a executar abans del 31 de 
desembre, es van adjudicar recursos a Barcelona Activa perquè el 2016 pogués 
tenir un increment de 8 milions d’euros. Així, doncs, entén que es pot utilitzar un 
d’aquests 8 milions per implantar una mesura que realment respongui a una 
necessitat dels barcelonins, que és acabar amb l’atur. 

 
La Sra. Capdevila valora positivament la resposta del Sr. Colom, s’alegra que 

algunes de les propostes que incloïa la proposició aprovada el mes de novembre 
s’hagin implementat i espera que la resta també es vagin implementant. 

 
La Sra. Ballarín anuncia l’abstenció del seu grup perquè s’adona que aquesta 

proposició és conseqüència d’una modificació pressupostària que es va negociar 
anteriorment entre el govern i el Grup de Ciutadans. Per tant, suggereix a 
Ciutadans que, si aquest és el cas, aprofitin el tràmit d’al·legacions a la modificació 
pressupostària per incloure aquesta proposta, perquè creu que aquesta és la via 
correcta. En tot cas, troba excessiu haver-se de pronunciar sobre un tema tan 
concret i, per tant, reitera l’abstenció del seu grup. 

 
El Sr. Mulleras comparteix l’esperit i el fons de la proposició, però no acaba 

d’entendre com s’han arribat a concretar tant la proposta i els imports. D’altra 
banda, el Grup Popular creu que hi ha d’haver un canvi de fons previ en el model 
de Barcelona Activa i s’hauria de crear un servei real d’intermediació perquè entén 
que actualment no existeix. 

Per tant, malgrat que en comparteixen el fons, discrepen de la forma i anuncia 
l’abstenció del seu grup. 

 
El Sr. Garganté diu que farà un exercici sobre el significat del lliure mercat 

perquè creu que el portaveu de Ciutadans no ho té clar. Posa tres exemples 
d’empreses que treballen en el món de la publicitat: JCDecaux, Clear Channel i 
Cemusa. Comenta que la primera, que és la gran, es menja la tercera, que és la 
petita, i fa un ERO als treballadors de Cemusa perquè les condicions laborals de 
JCDecaux són pitjors i no li interessa tenir uns treballadors amb condicions laborals 
millors. Afirma que això és el capitalisme pur i dur i ho relaciona amb la llibertat 
d’obrir els comerços els dies festius, que significa l’enfonsament del comerç petit i 
la precarització del mercat laboral. 

 
El Sr. Colom també suggereix al Sr. Sierra que aprofiti el tràmit d’al·legacions a 

la modificació pressupostària per proposar aquesta iniciativa i que, alhora, proposi 
una modificació pressupostària per implementar-la, perquè el pressupost de 
Barcelona Activa funciona amb partides consignades i si s’ha d’ampliar el 
pressupost els recursos s’han de treure d’una altra partida. De tota manera, creu 
que és una bona pràctica que es facin propostes d’impuls i, malgrat que en aquest 
cas s’abstindran, comparteix la idea i hi estan treballant, però insisteix que també 
és una bona pràctica dir com s’han de finançar les propostes d’impuls que es fan. 
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El Sr. Sierra agraeix que la proposició s’aprovi. Quant a la disponibilitat 
pressupostària, li diu al Sr. Colom que Barcelona Activa disposa d’uns recursos de 
més de 6 milions d’euros de l’any anterior que no s’han gastat i que encara no 
s’han consignat. Pel que fa als acomiadaments a què s’ha referit el Sr. Garganté, 
que assegura que seran més de dos-cents, seran conseqüència de voler reduir els 
impactes d’una suposada contaminació publicitària i que la CUP hi va votar a favor. 
Per tant, li diu irònicament que gaudeixin votant, tal com van fer en la investidura 
del Sr. Puigdemont. 

 
El Sr. Colom expressa l'abstenció de Barcelona En Comú, la Sra. Recasens 

expressa el vot favorable de CIU, el Sr. Sierra expressa el vot favorable de 
Ciutadans, la Sra. Capdevila expressa el vot favorable d'ERC, la Sra. Ballarín 
expressa l'abstenció del PSC, el Sr. Mulleras expressa l'abstenció del PP i el Sr. 
Garganté expressa el vot contrari de la CUP. S'APROVA. 

 
Del Grup Municipal ERC: 
 
11. La Comissió d'Economia i Hisenda acorda instar al govern municipal a: 1. 

Que es declari la ciutat de Barcelona "Veg-friendly, amiga de la cultura vegana i 
vegetariana", assumint el compromís d'endegar processos de foment, difusió i 
informació sobre les opcions de consum veganes i vegetarianes. 2. La creació del 
BCNVegPoint -mitjançant gestió municipal i associativa- com un espai per a la 
informació general i la trobada d'emprenedors, ONG's, consumidors i inversors 
amb l'objectiu d'afavorir el petit i mitjà comerç local, de proximitat, vegà i 
vegetarià. 3. L'elaboració i publicació de la tercera guia vegetariana de la ciutat en 
format imprès i digital. També la creació d'una app per informar a persones locals i 
turistes sobre el comerç vegà i vegetarià a la ciutat, així com el foment d'aquesta 
declaració i de les accions que s'hi recullen en les guies i materials de promoció 
turística de la ciutat. 4. La realització d'una sèrie d'actes i campanyes de foment, 
difusió i informació de les opcions veganes i vegetarianes a nivell municipal, com 
per exemple l'adhesió a la campanya del "Dilluns sense carn" (Meat Free Monday), 
que determina que tota l'alimentació que provingui de l'administració de la ciutat 
sigui vegetariana els dilluns. També el compromís que en els esdeveniments i 
festivals promoguts per l'Ajuntament hi hagi sempre opcions veganes i 
vegetarianes, així com l'organització d'un esdeveniment cultural anual per 
promoure aquestes opcions alimentàries i culturals. 5. Comunicar aquest acord a 
aquells organismes públics i privats interessats. 

 
El Sr. Bosch agraeix a l’ONG Libera i a la Fundació Franz Weber que hagin 

inspirat aquesta iniciativa, que espera que prosperi, i també els agraeix que siguin 
presents a la sessió. 

A continuació, exposa que la cultura vegetariana i vegana ha augmentat els 
darrers anys, que és una mostra de modernitat i és una opció que per a moltes 
persones va lligada a valors com la defensa dels drets dels animals, el 
desenvolupament sostenible o un estil de vida més saludable. Recorda que l’any 
2009, a iniciativa d’Esquerra Republicana, es fa ver la primera edició de la Guia de 
comerços vegetarians i vegans de Barcelona i que la segona edició es va publicar 
el 2012 i incloïa seixanta-tres establiments comercials. Aquestes guies, afegeix, es 
van esgotar en poc temps, cosa que indica que hi ha una demanda efectiva en 
aquest camp. 

Així, ara proposen fer un pas més i que s’aprovi una declaració de Barcelona 
com a ciutat amiga de la cultura vegetariana i vegana, veg-friendly en terminologia 
internacional, per tal que Barcelona esdevingui una ciutat de referència en aquest 
sector, amb la col·laboració de l'Administració municipal i les entitats d’aquest 
àmbit. Entén que això seria admetre la pluralitat de la societat i donar importància 
a un sector de la societat creixent que fan aquesta opció de forma voluntària i que 
no volen imposar a ningú la seva manera de viure. 

Quant a les mesures que es proposen, apunta que una de les principals seria la 
creació d’un espai anomenat Barcelona Veg Point que fos un punt d’informació i de 
trobada per a totes aquelles persones, entitats, empreses o emprenedors que 
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estiguin interessats a desenvolupar projectes en aquest àmbit. Per tant, considera 
que aquí hi ha una finestra d’oportunitat econòmica per a tot tipus d’empreses. 

En segon lloc, creu que seria un bon moment per tal de publicar una tercera 
edició de la guia i anima al govern que ho faci tant en format imprès com digital. 
També proposa la creació d’una aplicació per informar els ciutadans i els visitants 
sobre el comerç vegà i vegetarià de la ciutat. Tal com ja ha comentat, l’objectiu 
seria que Barcelona esdevingui una ciutat de referència mundial, la qual cosa 
permetria atraure persones cultivades i que comparteixen aquesta sensibilitat. Un 
altre objectiu, afegeix, seria que Barcelona s’adeqüés a les recomanacions de 
Nacions Unides sobre els beneficis per a la salut del consum vegetarià i, per tant, 
la disminució del consum de carn i de greixos, especialment al món occidental. 
Afirma que d’aquesta manera els ciutadans de Barcelona complirien amb més 
convicció aquesta recomanació de Nacions Unides. 

Finalment, proposa l’adhesió de Barcelona a les campanyes voluntàries del 
dilluns sense carn, a les quals s’han adherit ciutats com Los Angeles i Oslo, i 
diverses universitats i escoles d’arreu del món. Insisteix que és una campanya de 
caràcter voluntari, però que ajudaria Barcelona a estar en línia amb altres ciutats 
desenvolupables i comparables que aspiren a l’equilibri, a tenir una vida sana i a 
millorar la condició dels seus habitants a partir de la pluralitat d’opcions que es pot 
oferir des d’una ciutat oberta i tolerant com Barcelona. 

Per totes aquestes raons, posa la proposició a consideració dels grups amb 
l’esperança que hi votin favorablement. 

 
La Sra. Fandos argumenta que la cuina vegetariana uneix cultura, salut i 

respecte pel medi ambient i molt especialment pels drets dels animals. Opina que 
Barcelona s’ha de distingir per ser pionera a l’hora d’adaptar mesures respectuoses 
amb l’entorn i amb els drets dels animals, alhora que és una ciutat amb una 
tradició culinària d’excel·lència. També afirma que l’expansió de l’opció 
vegetariana, no solament com a opció gastronòmica sinó com a estil de vida, és un 
símptoma inequívoc del tarannà obert i respectuós de la ciutat que té el valor 
afegit de contribuir a la dinamització econòmica i de posicionar Barcelona 
internacionalment com una ciutat favorable als valors mediambientals. Per 
aquestes raons, el Grup de Convergència i Unió està d’acord a declarar Barcelona 
ciutat veg-friendly. 

Tot seguit, comenta que a Barcelona cada vegada hi ha més persones 
vegetarianes i veganes, i més restaurants i comerços especialitzats. Entén, doncs, 
que l’ajuntament no pot quedar fora d’aquesta tendència. En aquest sentit, recorda 
que el govern de Convergència i Unió l’any 2011, conjuntament amb el Gremi de 
Restauració de Barcelona, va confeccionar la guia de restaurants vegetarians de 
Barcelona i, a causa de l’èxit que va tenir, el 2012 se’n va fer una segona edició. 
Per tant, també està d’acord amb el punt de la proposició que demana una reedició 
d’aquesta guia, però suggereix que es torni a comptar amb el Gremi de 
Restauració i amb la resta d’entitats del món del comerç que juntament amb el 
govern van impulsar aquesta edició. 

En tercer lloc, creu que un criteri important, no solament per a l’aplicació que es 
proposa aquí, sinó per a totes, és que s’afavoreixi la geolocalització per tal de no 
crear un munt d’aplicacions sense contingut i sense nexe entre elles, perquè creu 
que és bo que en el sector del comerç hi hagi cohesió a l’hora de fer cerques a la 
ciutat. 

Finalment, manifesta que els hauria agradat, a més de declarar Barcelona com a 
ciutat veg-friendly, que s’hagués pogut donar suport a una iniciativa del Sr. 
Raimond Blasi per tal de declarar el 12 de maig, festa de Sant Pancraç, dia del 
petit comerç. Encara que això no hagi estat possible en aquesta sessió, anima els 
membres de la comissió a aconseguir-ho perquè encara hi ha temps. 

 
La Sra. Mejías intervé com a portaveu del Grup de Ciutadans. Comenta que la 

proposta li va sorprendre i que, després d’investigar el tema, va descobrir que hi 
ha un debat obert sobre els hàbits alimentaris de les persones i que hi ha tot un 
corrent que parla dels hàbits vegans i vegetarians. També ha pogut veure com 
aquesta qüestió ha generat un àmbit de possibilitats, com l’edició de la guia de 
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restaurants vegetarians o l’aprovació d’uns menús concrets i ha observat que hi ha 
un entorn de confluència de determinats hàbits alimentaris entre cultures. Afegeix 
que, malgrat que la decisió de fer-se vegetarià tan sols és una opció personal, 
també hi ha un debat obert perquè hi ha opinions mèdiques que avisen que aquest 
hàbit pot comportar un dèficit de vitamines i produir una alimentació deficient i fins 
i tot malalties importants. Insisteix, doncs, que el debat està obert, que aquesta 
opció és absolutament respectable i que pertany a la lliure decisió de les persones, 
però no creu que s’hagi de fer cap mena de limitació d’aliments ni d’orientació de 
com s’han d’alimentar les persones, més enllà de fomentar els hàbits saludables 
que es recomanen des de totes les opcions mèdiques o de les campanyes que es 
fan en els centres educatius. 

Per aquesta raó, anuncia l’abstenció del seu grup, si bé insisteix que la 
proposició li ha servit per il·lustrar-se sobre un tema que no coneixia. 

Tot seguit, assenyala irònicament que no està segura que els ramaders catalans 
estiguin gaire satisfets que s’impulsi aquesta mesura perquè hi ha una crisi en 
aquest sector i aquest tipus de propostes no ajuden a impulsar un sector econòmic 
tant important en el conjunt de Catalunya. 

Finalment, insisteix que els hàbits alimentaris són una opció i una pràctica 
voluntària, i que no s’ha d’anar més enllà de la promoció i no s’ha d’establir cap 
mena d’obligació ni de limitació en el que és una decisió personal de cadascú. 
Reitera, doncs, que el seu grup s’abstindrà en aquesta proposició. 

 
La Sra. Ballarín anuncia el vot favorable del seu grup perquè consideren que és 

molt positiu que Barcelona s’impliqui en el foment i la difusió de les opcions de 
consum veganes i vegetarianes, i remarca que es refereix a la promoció d’aquestes 
actituds i no a l’exclusió d’altres opcions. En aquest sentit, comenta que la 
proposició planteja la necessitat de continuar insistint en la feina que s’ha fet 
anteriorment, com la publicació de la guia vegetariana de Barcelona conjuntament 
amb el Gremi de Restauració i l’associació Libera, i anar una mica més enllà. 

A continuació, exposa que els motius per continuar fent aquesta tasca són 
importants, atès que segons l’OMS hi ha 1.400 milions de persones amb sobrepès i 
500 milions que pateixen obesitat, i la FAO recomana un consum diari de 
cinquanta-vuit grams de proteïnes per persona quan als països desenvolupats el 
consum mitjà és de cent dos grams. 

Considera, doncs, que la difusió de propostes com la que es presenta han de 
servir per reflexionar sobre aquest tema i reequilibrar aquesta situació. Per tant, 
entén que el conjunt de mesures que es plantegen poden ajudar a fer de Barcelona 
una ciutat que promogui un estil de vida més sostenible i més saludable, perquè 
això pot contribuir a millorar de manera significativa la qualitat de vida dels veïns i 
veïnes de la ciutat. 

També pensa que és encertat incloure aquestes mesures en l’estratègia pública 
de promoció turística. En aquest sentit, afirma que, malgrat que hi ha una oferta 
àmplia d’establiments vegetarians i vegans, Barcelona encara no és una de les 
destinacions turístiques preferides per les persones veganes, un perfil de turista 
que considera que és molt interessant per a la ciutat perquè són persones que 
prefereixen el comerç petit i mitjà enlloc de les franquícies, que prefereixen els 
mercats locals i s’allunyen dels grans centres comercials, que tenen un nivell de 
consum alt i sovint tenen una forta consciència per les qüestions mediambientals. 

Finalment, insisteix que, des del vessant promocional i sense excloure altres 
opcions perquè ella és de pagès i creu que tan important és l’agricultura com la 
ramaderia, el seu grup donarà suport a la proposició. 

El Sr. Mulleras expressa el respecte del Grup Popular per la cultura vegana i 
vegetariana. Entén que pot ser positiu per a Barcelona la declaració de ciutat 
amiga de la cultura vegana i vegetariana i compartir espais d’informació general i 
de trobada d’empresaris com el Barcelona Veg Point. També creu que s’ha de fer la 
tercera edició de la guia, tal com es proposa. 

Tanmateix, discrepa del punt 4 perquè imposa una obligació. Així, doncs, donen 
suport al foment de la cultura vegana i vegetariana i a totes aquelles accions de 
promoció sempre que no es penalitzi cap altre tipus d’aliment que també formi 
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part de la tradició culinària catalana i barcelonina i que, per tant, també dóna feina 
a moltes persones. 

Per aquestes raons, tot i que estan d’acord amb alguns punts de la proposició, 
creuen que no s’ha d’obligar ningú a adoptar aquesta manera d’entendre la vida, 
tot i que segurament és més saludable, i per això anuncia l’abstenció del seu grup. 

 
El Sr. Garganté anuncia el vot favorable del seu grup perquè actualment el 

tractament industrial de la carn a gran escala és insostenible econòmicament i 
mediambientalment, perquè apunta que no és sostenible per al planeta alimentar 
el 85 % de la població de la mateixa manera que s’alimenta l’altre 15 %. Afirma 
que és evident que tot això transcendeix la ciutat però que també comença a la 
ciutat. 

D’altra banda, indica que el vegetarianisme i el veganisme no són un fenomen 
nou, sinó que formen part del naturisme i de la cultura llibertària desenvolupada 
des de principis del segle XX a Catalunya i que cal reivindicar. Per tant, demana 
que no es vegi com una moda fets que formen part de la cultura obrera i 
contestatària de la ciutat i que no són cap forma nova d’emprenedoria. En aquest 
sentit, malgrat que alguns hi vegin un mer negoci, la CUP hi veu una forma de vida 
de respecte cap a la natura. 

Per acabar, també dóna suport al plantejament que l’alimentació vegetariana i 
vegana no es pot deslligar de la defensa de la sobirania alimentària com a via per 
mantenir una producció sostenible i de quilòmetre zero. 

 
El Sr. Via exposa que la proposició d’Esquerra Republicana és perfectament 

assumible per al govern i està en la línia de les polítiques de foment i impuls del 
comerç petit i mitjà i del comerç de proximitat, també de la política alimentària 
que vol desenvolupar, de caràcter integral, i de l’impuls de polítiques associades a 
la sobirania alimentària en l’àmbit de la producció, de la distribució i del consum. A 
més a més, afegeix que aquestes polítiques són coherents amb els compromisos 
assumits pel govern de la ciutat en la signatura del Pacte de Milà, relatiu a 
polítiques alimentàries i d’impuls a la sostenibilitat en un sentit integral. 

Tot seguit, argumenta que la proposició d’Esquerra Republicana encaixa 
perfectament amb les accions orientades a la identificació, el mapatge i l’avaluació 
d’experiències locals pel que fa a iniciatives alimentàries, amb l'assignació de 
recursos en favor d’un sistema alimentari més sostenible, just i saludable, amb la 
promoció de dietes sostenibles mitjançant programes educatius de promoció de la 
salut i amb la redefinició de programes i menús per als menjadors escolars i altres 
serveis alimentaris institucionals per tal d’oferir menjar sa, de procedència local i 
regional i produït de manera sostenible. 

Finalment, apunta que les mancances hipotètiques de vitamina B12 associades 
al món vegetarià i vegà les poden deixar per a una altra ocasió. 

 
El Sr. Colom anuncia el vot favorable del seu grup a la proposició. 
 
El Sr. Colom expressa el vot favorable de Barcelona En Comú, la Sra. Fandos 

expressa el vot favorable de CIU, la Sra. Mejías expressa l'abstenció de Ciutadans, 
el Sr. Bosch expressa el vot favorable d'ERC, la Sra. Ballarín expressa el vot 
favorable del PSC, el Sr. Mulleras expressa l'abstenció del PP i el Sr. Garganté 
expressa el vot favorable de la CUP. S'aprova. 

 
Del Grup Municipal PSC: 
 
12. La Comissió d'Economia i Hisenda acorda instar al Govern municipal a: 1.- 

Encarregar un estudi que estimi el nombre d'habitatges d'ús turístic (HUT's) 
il·legals a la ciutat de Barcelona, amb el màxim nivell de desagregació territorial 
possible. 2. Que aquest estudi es presenti en aquesta Comissió d'Economia i 
Hisenda en el termini màxim de tres mesos conjuntament amb un balanç de les 
actuacions municipals realitzades per combatre aquest fenomen, així com el 
corresponent pla de mandat que es preveu implementar en els propers 4 anys. 
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La Sra. Ballarín explica que han acceptat una esmena d’Esquerra Republicana i 
una altra de Barcelona en Comú, que ja han estat distribuïdes als grups, per tal 
que l’estudi que es demana es concreti en un cens d’habitatges i, en segon lloc, 
ampliant el termini per presentar l’estudi de tres a sis mesos. 

El Grup Socialista considera que l’estudi i el cens que es demana proporcionaria 
informació clau per abordar amb rigor i garanties el Pla estratègic de turisme, el 
Pla especial urbanístic d’allotjaments turístics i el Programa d’actuació municipal. 
Apunta que el seu grup ha participat en diferents processos participatius i en tots 
ells s’ha conclòs que combatre els habitatges d’ús turístic ha de ser una prioritat i 
un dels problemes bàsics és que es desconeix quants n’hi ha. Així, doncs, 
considera que determinar exactament el nombre d’HUT il·legals és l’única manera 
de combatre amb garanties aquest fenomen i de dimensionar-lo dins dels 
problemes que genera el turisme. 

A continuació, exposa que hi ha una gran asimetria entre els apartaments legals 
i els il·legals. Pel que fa als legals, assenyala que n’hi ha 9.606 amb 40.462 places, 
però sobre els il·legals no se’n té cap aproximació i aquests generen efectes nocius 
per als usuaris per la manca de qualitat, però també per als veïns i veïnes perquè 
el 80 % de les queixes són generades per aquest tipus d’establiments. Afegeix que 
també planegen problemes de competència il·legal i, a més a més, no paguen els 
tributs corresponents. 

Malgrat que sap que no és fàcil abordar aquesta situació, creu que hi ha eines a 
internet per rastrejar els anuncis d’aquests apartaments il·legals i, per tant, tota la 
informació que es pugui obtenir, especialment si és detallada i territorialitzada, pot 
ajudar els processos participatius però també la tasca d’inspecció, detecció i 
control. A tal fi, indica que cal augmentar la plantilla d’inspectors i dotar-los dels 
recursos necessaris. En aquest sentit, apunta que, conjuntament amb aquest 
estudi, seria convenient presentar dades del balanç de les campanyes d’inspecció i 
una previsió de recursos i d’estratègies a desenvolupar durant tot el mandat. 

Tot seguit, comenta que aquestes mesures no representen cap novetat respecte 
del que es va plantejar a la sessió plenària extraordinària del Consell Municipal del 
mes de juliol anterior i reitera que aportarien una informació necessària i molt útil, 
tant per a l’oposició per fer la feina de control com per al govern i també per als 
agents i els ciutadans implicats en els processos participatius del Pla Estratègic de 
Turisme, el PEUAT i del PAM. 

Finalment, agraeix per endavant el suport a la proposició. 
 
La Sra. Recasens anuncia l’abstenció del seu grup perquè creu que la feina 

d’estudi i anàlisi bàsicament ja s’ha fet i que el que ara cal és actuar. Tal com fa 
temps que denuncia, considera que el govern fa molts plans i moltes anàlisis però 
li falta el grau d’execució necessari, especialment en una ciutat com Barcelona. En 
aquest sentit, critica que no s’aprofiti la feina que va fer el govern anterior per 
detectar l’habitatge d’ús turístic que hi ha a Barcelona i que no s’hi actuï de 
manera ferma. Així, retreu al govern que, malgrat que anunciés que havia fet 380 
ordres de cessament d’activitat, en nou mesos solament ha actuat sobre una 
vintena d’habitatges. Comparant l’actuació del govern actual amb l’anterior, indica 
que el govern de Convergència i Unió en quatre mesos va fer nou mil inspeccions 
mentre que el de Barcelona en comú, també en nou mesos, solament n’ha fet dues 
mil. Insisteix, doncs, que es pot parlar d’inacció en la lluita contra l’habitatge 
turístic il·legal. 

Seguidament, comenta que demà a la Comissió d’Urbanisme es produirà una 
situació que no s’havia produït mai, que és haver de votar ràpidament per evitar 
que s’aixequi la moratòria d’habitatges d’ús turístic. Afirma, doncs, que el govern 
té sort perquè el pla que havia confeccionat el govern de Convergència i Unió 
s’havia aprovat inicialment i això permetrà aturar l’aixecament de la moratòria i 
que durant tres o quatre mesos no hi hagi una llibertat total en el mercat. Afegeix 
que si el govern hagués aprovat el PEUAT el mes d’abril no s’haurien trobat en una 
situació jurídica d’incertesa al voltant d’aquesta qüestió. 

Per aquestes raons, torna a blasmar el govern perquè encara estiguin en fase 
d’estudi i d’anàlisi i reitera que és hora de començar a actuar. 
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El Sr. Blanco anuncia el vot favorable del seu grup perquè considera que és 
essencial fer un estudi sobre l’oferta irregular per tal d’ordenar adequadament el 
sector del lloguer de curta durada. Tanmateix, opina que aquest estudi ja s’hauria 
d’haver fet abans de l’aprovació inicial del pla especial i que no es pot esperar tres 
mesos, i encara menys sis, per tenir-lo perquè aleshores no hi haurà temps per 
aplicar-ne les conclusions al nou pla especial, l’aprovació definitiva del qual està 
prevista per al cap de tres mesos. 

Amb relació al pla especial, comenta que el projecte que presenta el govern 
proposa una regulació per suspendre la concessió de noves llicències d’habitatges 
d’ús turístic a tota la ciutat, tal com es va fer el 2005 a Ciutat Vella i, per tant, és 
una prohibició que fa més de deu anys que dura. Tot i així, apunta que el resultat 
ha estat un increment de l’economia submergida, de les activitats il·legals i del 
mercat negre, de manera que actualment la majoria d’HUT de Ciutat Vella són 
il·legals. Així, doncs, expressa preocupació perquè amb la nova regulació no acabi 
passant el mateix i, per comptes de solucions, es creïn problemes més grossos. En 
aquest sentit, assenyala que el Grup de Ciutadans no és partidari de regular per 
prohibir, sinó de regular per conviure. 

A continuació, exposa que la proposició demana que aquest estudi serveixi per 
fer un balanç de la situació per tal de combatre aquest fenomen, però creu que la 
millor manera de combatre la il·legalitat no és prohibint l’activitat, sinó fent una 
bona regulació que inclogui condicions molt precises, amb permisos temporals que 
no es puguin transmetre, sancions i tots els controls que calgui, aspectes que troba 
a faltar en el nou pla, el qual planteja més prohibicions però no pas més garanties 
perquè l’activitat es desenvolupi de manera adequada i amb respecte per la 
convivència. Insisteix, doncs, que això no s’aconseguirà amb prohibicions ni amb 
inspeccions, i encara menys criminalitzant l’activitat, com entén que ha fet algun 
portaveu en referir-se a una activitat que és perfectament legal. 

Per aquestes raons, anuncia el vot favorable del seu grup a la proposició i 
espera que es puguin establir mesures per tal que l'Administració exerceixi un 
control efectiu d’aquesta activitat i que alhora s’afavoreixi un repartiment més just 
dels beneficis que el turisme reporta a la ciutat. 

 
El Sr. Sierra comenta que hi ha un acord de la Junta de Portaveus que permet 

que un membre no adscrit a la comissió hi pugui intervenir, previ avís a Secretaria, 
i que aquest mateix acord estableix que el vot de cada grup l’ha d’expressar el 
representant titular. Per aquesta raó, confirma el vot favorable del seu grup a la 
proposició, tal com havia manifestat el seu company. 

 
El Sr. Bosch exposa que no es poden oposar a l’elaboració d’estudis, i encara 

menys si serveixen per conèixer més la qüestió, raó per la qual anuncia el vot 
favorable del seu grup a la proposició. Tanmateix, mostra insatisfacció perquè 
opina que per assolir algun èxit en aquest camp cal anar més enllà. En aquest 
sentit, recita el fragment d’una cançó que diu: «Si tú no tienes felicidad, de sabio 
tienes na» i apunta que han de cercar la felicitat i no pas la saviesa, perquè no són 
una universitat, sinó un ajuntament que ha de resoldre els problemes. Així, doncs, 
dóna suport a la realització de l’estudi, si bé té la impressió que els resultats 
confirmaran que hi ha milers d’habitatges turístics que no tenen llicència i que no 
paguen impostos, i, per tant, es trobaran en la mateixa situació que l’actual, que 
és que cal actuar de forma decidida. 

En conseqüència, demana que s’aprovin mesures immediatament, sense esperar 
a la finalització de l’estudi, com ara inspeccions proporcionades a la magnitud del 
que qualifica com a desastre, que s’agilitzi la gestió de les queixes ciutadanes i que 
es doti la ciutat dels equips humans i materials necessaris per fer aquesta tasca. 
Insisteix que mentre aquesta qüestió no s’abordi amb mesures concretes i amb la 
dotació de les partides corresponents no es podrà resoldre aquest problema. 

 
El Sr. Mulleras comenta, tal com ha fet algun altre portaveu, que l’endemà s’ha 

de presentar el Pla d’allotjaments turístics a la Comissió d’Ecologia i d’Urbanisme i 
opina que la gran mancança d’aquest pla és precisament la lluita contra els 



NÚM. 15 20-5-2016 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA 2811 
 

allotjaments il·legals, mancança que fa extensiva a l’acció del govern municipal, 
que fa més de vuit mesos que governa a Barcelona. 

Tot seguit, assenyala que la regulació sense control no serveix per a res, tal com 
es va demostrar amb la moratòria que es va establir a Ciutat Vella, perquè al final 
els apartaments il·legals generen problemes de convivència especialment amb els 
veïns de les escales on hi ha aquests allotjaments. Afegeix que també cal actuar 
en els casos d’allotjaments legals que creen problemes. Per tant, considera 
necessari que el govern faci inspeccions. Així, doncs, no entén que aquesta feina 
inspectora no s’estigui fent, perquè ja s’hauria d’haver començat a fer fa molt de 
temps. 

Finalment, anuncia el vot favorable del seu grup a la proposició, però espera que 
l’elaboració d’aquest estudi no sigui una excusa perquè el govern no actuï 
ràpidament. 

 
El Sr. Garganté anuncia el vot favorable del seu grup, si bé matisa, tal com ha 

reclamat reiteradament, que l’expressió «amb el màxim nivell de desagregació» 
que apareix al primer punt de la proposició ha d’implicar que les dades reflecteixin 
els àmbits de ciutat, de districte, de barri i de secció censal. També demana que es 
publiqui el nom de les empreses propietàries o gestores dels allotjaments il·legals 
per tal d’escatir qui hi ha darrere d’aquest tipus d’especulació. Finalment, sol·licita 
que quan es tinguin els resultats es presentin per separat i agregats amb els 
allotjaments turístics legals per tal de determinar-ne les concentracions, sempre 
desglossats per ciutat, districte, barri i secció censal. 

 
El Sr. Colom exposa que el govern sempre ha dit que per intentar governar el 

turisme a la ciutat és fonamental combatre la il·legalitat dels habitatges d’ús 
turístic, si bé reconeix que no és fàcil, com tampoc no ho serà fer una estimació 
del volum que representa i encara menys fer un cens. Per aquesta raó, han 
presentat una esmena per allargar el termini de tres a sis mesos. 

D’altra banda, matisa les expectatives que pot crear aquest cens, atès que un 
cop es detecta un allotjament il·legal s’ha d’actuar immediatament i, per tant, 
aquell allotjament cau del cens. Tot i així, admet que per abordar un problema 
d’aquesta magnitud és bo tenir tot el coneixement que sigui possible i, per tant, 
considera que han de treballar en aquest sentit. 

D’altra banda, assegura que, tal com ha reclamat algun portaveu, el govern està 
actuant fent inspeccions i controls per detectar els allotjaments il·legals i finalment 
fer els expedients necessaris per procedir a precintar-los. En aquest sentit, informa 
que durant el 2015 es van fer 2.100 inspeccions, 482 expedients sancionadors, 
dels quals 388 van donar peu al cessament de l’activitat, amb 16 de precintats i 17 
ordres de precinte, dades que contradiuen les que donava la Sra. Recasens i, per 
tant, dedueix que es devia referir a un altre període. Entén, doncs, que en els 
darrers sis mesos de mandat el govern anterior es devia haver relaxat de manera 
important. Afegeix que s’han iniciat requeriments a vint-i-dues plataformes que 
gestionen aquests allotjaments per obtenir informació i evitar que facin publicitat 
dels que són il·legals. 

 
La Sra. Ballarín agraeix el suport dels grups. Tanmateix, discrepa de la Sra. 

Recasens perquè no veu que aquesta feina ja estigui feta, ja que durant el mandat 
de Convergència i Unió els HUT il·legals van proliferar i quan el govern va 
reaccionar va ser perquè els veïns van sortir al carrer. 

D’altra banda, coincideix amb la resta de grups en el tema de la regulació, però 
insisteix que cal tenir informació sobre el nombre d’allotjaments il·legals perquè 
pel que fa als legals, tot i que poden causar alguns problemes, com a mínim els 
tenen controlats. 

Quant a la intervenció del Sr. Bosch, comenta que l’estudi i el cens no són cap 
divertimento intel·lectual, sinó un instrument perquè els inspectors puguin actuar 
millor per poder sancionar i tancar aquests allotjaments. 

Finalment, tot i admetre el retard a actuar sobre aquesta qüestió, insisteix que 
cal entomar la realitat per enquadrar les actuacions necessàries amb el PEUAT, 
amb el PET i amb tots els instruments de planificació. 
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El Sr. Colom reitera la voluntat del govern de treballar en aquest cens i sobretot 

d’implementar mesures que permetin acabar amb aquestes il·legalitats. 
 
El Sr. Colom expressa el vot favorable de Barcelona En Comú, la Sra. Recasens 

expressa l'abstenció de CIU, el Sr. Sierra expressa el vot favorable de Ciutadans, 
el Sr. Bosch expressa el vot favorable d'ERC, la Sra. Ballarín expressa el vot 
favorable del PSC, el Sr. Mulleras expressa el vot favorable del PP i el Sr. Garganté 
expressa el vot favorable de la CUP. S'aprova amb el redactat següent: 

 
La Comissió d'Economia i Hisenda acorda instar al Govern municipal a: 1.- 

Encarregar un estudi que estimi el nombre d'habitatges d'ús turístic (HUT's) 
il·legals a la ciutat de Barcelona per tal de posteriorment poder elaborar-ne un 
cens amb el màxim nivell de desagregació territorial possible. 2. Que aquest estudi 
es presenti en aquesta Comissió d'Economia i Hisenda en el termini màxim de sis 
mesos conjuntament amb un balanç de les actuacions municipals realitzades per 
combatre aquest fenomen, així com el corresponent pla de mandat que es preveu 
implementar en els propers 4 anys. 

 
Del Grup Municipal PP: 
 
13. La Comissió d'Economia i Hisenda acorda: Instar al Govern Municipal a 

presentar un informe econòmic, elaborat per expert independent, en la propera 
sessió de la Comissió d'Economia sobre l'impacte de les mesures municipals en 
matèria de turisme en l'economia de la ciutat (moratòria d'allotjaments turístics 
actual i possible futura, i Pla Especial Urbanístic d'Allotjaments Turístics, PEUAT), 
especialment els efectes en l'inici o desenvolupament d'activitats empresarials, 
creació de llocs de treball, la inversió a la ciutat i la hisenda municipal, tant a nivell 
directe com indirecte i tenint en compte els projectes perduts i els litigis judicials. 

 
El Sr. Mulleras exposa que sovint es critica el govern perquè governa a cop de 

titulars, des de la demagògia i el populisme, i que tot això té conseqüències. 
Argumenta que Barcelona en Comú va arribar al govern amb propostes que 
criminalitzaven el turisme i en el pla que l’endemà s’ha de presentar a la Comissió 
d’Ecologia i Urbanisme plantegen un decreixement del turisme. Entén que aquestes 
mesures van contra l’activitat econòmica que genera el turisme i que el govern les 
aplica de manera unilateral, amb una minoria d’onze regidors d’un total de 
quaranta-un i sovint en contra de la majoria del Consell Municipal. Tanmateix, 
considera que el més greu és que el govern actuï sense tenir en compte l’impacte 
econòmic a la ciutat, en la destrucció de llocs de treball o en el trasllat de l’activitat 
econòmica fora de Barcelona. Així, diu que la incertesa d’avui són les pèrdues de 
demà i considera que la greu irresponsabilitat de prendre decisions sense calcular-
ne les conseqüències poden provocar pèrdues econòmiques i de llocs de treball a la 
ciutat. 

A continuació, critica que el govern apliqués la moratòria d’allotjaments turístics 
de forma indiscriminada a tot Barcelona, que ara en plantegi una altra d’un any i 
que el pla especial que han presentat incorpora aquestes moratòries, quan el 15 de 
setembre en una comissió extraordinària es va aprovar una proposta de Ciutadans 
i del PSC per tal que el govern presentés uns informes jurídics i econòmics, 
informes que no s’han presentat. Afegeix que el 21 de setembre, en una sessió 
extraordinària de la Comissió d’Economia, el Partit Popular va formular un prec en 
què es demanaven aquests informes, també sense èxit, i el govern no ha assumit 
cap responsabilitat. Finalment, apunta que en el Pla d’allotjaments turístics que 
s’ha presentat no es fa cap referència a l’impacte econòmic que generen aquestes 
mesures i, tot i que espera que això no sigui intencionat, demana que aquest pla 
no s’implementi. 

Tot seguit, comenta que des del món empresarial s’ha denunciat que s’estan 
perdent 3.000 milions d’euros d’inversió, 260 milions de pèrdues corrents, 38 
projectes d’inversions i més de 10.000 llocs de treball a causa de les mesures del 
govern. Així, doncs, el Grup Popular vol que s’acabi aquest ball de xifres i aclarir 
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quin és l’impacte real de les mesures que implementa el govern en matèria 
turística. 

Per aquestes raons presenten la proposició i demanen que es facin els informes 
en el marc de les moratòries i del Pla especial d’allotjaments turístics, i que els faci 
un expert independent, per tal d’establir els impactes directes i indirectes sobre 
llocs de treball, inversió i afectació sobre la hisenda municipal i en edificis. 
Finalment, demana que aquests informes es presentin en la propera sessió de la 
comissió per poder la gestió municipal en aquesta qüestió. 

 
El Sr. Bosch planteja la pregunta corresponent al punt 21 de l’ordre del dia, que 

també fa referència a l’impacte econòmic que ha tingut la moratòria, la qual li 
sorprèn que es fes sense consens perquè se’n van assabentar pels mitjans de 
comunicació, i que ha paralitzat trenta-vuit projectes, un dels quals, el de Four 
Seasons, diu que finalment es reconvertirà en la construcció d’apartaments de 
luxe. En aquest sentit, apunta que no veu com aquests apartaments de luxe 
contribuiran menys a la gentrificació d’un barri que un hotel de cinc estrelles. 
Quant a la pèrdua de llocs de treball, assenyala que en desconeix la quantitat, però 
que per això mateix cal que es faci aquest informe per tenir aquesta informació 
perquè, encara que fossin pocs els llocs de treball perduts, serien massa en una 
ciutat té uns índexs d’atur tan elevats. També es refereix a les possibles demandes 
de compensació dels promotors, que podrien representar una despesa de 
centenars de milions d’euros per a l’ajuntament. Finalment, comenta la inseguretat 
jurídica que s’ha creat en els promotors que ja estan duent projectes a terme, però 
també en els que en tenen de planificats per al futur. 

Així, doncs, opina que es poden haver perdut moltes oportunitats i que al final 
s’arribarà al model que des del començament propugnava Esquerra Republicana i 
algun altre grup polític, que consisteix a diversificar l’activitat i esponjar els 
allotjaments turístics, de manera que s’apliqui la moratòria als barris saturats però 
que es permeti la promoció d’hotels en aquells barris que necessiten activitat 
econòmica i creació de llocs de treball. D’aquesta manera, conclou, allò que en 
alguns barris és un problema en d’altres pot ser una solució. 

Per acabar, indica que el govern sembla que al cap d’un any ha arribat a 
aquesta mateixa conclusió. Per això, lamenta aquesta pèrdua de temps i creu que 
l’impacte que ha tingut aquesta moratòria va que no hagi estat la mesura més 
exitosa dels últims temps, raó per la qual creu que valdria la pena recapitular i 
corregir el que s’ha fet malament. 

 
La Sra. Recasens anuncia el vot favorable del seu grup a la proposició. Exposa 

que és una contradicció que el govern es negui a fer cap memòria econòmica en la 
redacció del PEUAT perquè considera que les mesures que es proposen no 
impliquen cap impacte econòmic, però alhora es reuneixen amb els veïns quan hi 
ha conflictes provocats pels allotjaments turístics i els parlen de decreixement i 
d’impacte econòmic. En aquest sentit, comenta que el Sr. Colom era present en les 
reunions participatives sobre aquesta matèria i va poder veure que cap entitat 
estava satisfeta amb les mesures del govern sobre regulació de l’allotjament 
turístic. Afegeix que en una d’aquestes reunions la tinent d’alcalde d’urbanisme va 
afirmar que no es parlava de rescat ni de decreixement, perquè rescatar només el 
carrer del Rec Comtal costaria 25 milions d’euros, i, per tant, el que es plantejava 
era un decreixement natural de manera que a mesura que es vagin tancant 
allotjaments el barri s’aniria descongestionant. 

Creu, doncs, que el govern pren mesures per poder donar aquest tipus de 
missatges sense cap tipus de rigor en el model de turisme que proposen i sense 
que hi hagi les eines adequades per fer realitat aquest model. Afegeix que, després 
d’haver decretat la moratòria, s’han adonat que hi ha una gran quantitat 
d’allotjaments que poden mantenir l’activitat i novament el govern actua 
perjudicant el mercat i els centenars o milers de llocs de treball que això 
representa. 

Finalment, pregunta si el govern creu o no que és necessària una memòria 
econòmica i si creu o no que cal fer un estudi d’impacte sobre el mercat laboral i 
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sobre el rescat de llicències o expropiacions. En definitiva, demana que el govern 
aclareixi quin és el seu model. 

 
El Sr. Sierra anuncia el vot favorable del seu grup a la proposició i agraeix al 

portaveu del Grup Popular que els hagi esmentat perquè assegura que aquesta 
qüestió l’ha liderada el Grup de Ciutadans. Així, recorda que van demanar la 
celebració d’una sessió extraordinària de la comissió, juntament amb el Partit 
Socialista, perquè entenien que prendre decisions de manera unilateral i sense 
calcular-ne les conseqüències era perjudicial per als interessos dels barcelonins. 
Per això, van aconseguir que el govern recapitulés i permetés continuar els 
projectes que ja disposaven d’un certificat urbanístic per tal d’estalviar el 
pagament d’indemnitzacions milionàries. Assenyala que és de sentit comú adonar-
se que deixar de construir hotels té implicacions en la construcció, en les 
inversions i en la creació de nous llocs de treball, que es calculen en més de deu 
mil. Remarca que a Barcelona hi ha més de vuitanta mil persones aturades i, per 
tant, aquests llocs de treball permetrien reduir aquesta xifra atès que són nous i de 
qualitat, no pas precaris com sol denunciar la CUP. 

Tot seguit, argumenta que el model d’economia social, cooperativa i solidària, i 
de retorn ecològic i social de les empreses té conseqüències que el govern ha 
d’assumir. Assegura que aquest model condueix al fracàs i a una recessió en les 
condicions laborals i de reactivació econòmica, que considera que en el context 
general actualment són bones. Així, doncs, indica que en aquest context general el 
govern posa traves a la creació d’ocupació i a la regeneració de l’economia, i no 
solament en el sector turístic, sinó en tots, i reclama que en aquest de concret, 
que han liderat ells, el govern hi posi remei. Com a nota a part, li diu al Sr. Bosch 
que no passa res si els esmenta perquè la iniciativa és del Grup de Ciutadans. 

Finalment, recorda que una gran majoria dels regidors de l’ajuntament han 
demanat que s’aixequi la moratòria, demanda que fan fins i tot alguns districtes on 
no hi ha massificació. Per tant, demana que el govern s’hi repensi i compleixi els 
mandats democràtics. Afegeix que no sap si el model d’economia social, 
cooperativa i solidària que defensa el govern és el de la república bolivariana, però 
reclama que es tingui en compte que el turisme no és cap agressió, sinó una font 
de riquesa, i que si les dades de l’atur i de l’economia de Barcelona són millors que 
les de la resta de Catalunya i d’Espanya és precisament gràcies al turisme. 

 
La Sra. Ballarín anuncia el vot favorable del seu grup per coherència amb el que 

sempre han defensat. Recorda que des del començament van mostrar el seu 
rebuig a la moratòria perquè la consideraven indiscriminada i que no s’havia 
d’aplicar a tota la ciutat ni a tota la tipologia d’allotjaments turístics. Per aquesta 
raó, el seu grup va donar suport a proposicions presentades per altres grups de 
l’oposició va coliderar aquesta qüestió amb iniciatives pròpies, com la presentada 
el 15 de setembre de l’any anterior en la qual es demanava al govern que lliurés 
informes sobre l’impacte econòmic i en termes d’ocupació per la suspensió de 
llicències. També van demanar estudis jurídics sobre els possibles drets que 
tindrien propietaris, empreses i operadors a rebre indemnitzacions per danys i 
perjudicis. Independentment que s’hagin deixat de generar llocs de treball o no, 
afirma que molts despatxos professionals de la ciutat estan treballant per demanar 
indemnitzacions a l’ajuntament. 

A continuació, lamenta que el govern municipal no aixequés parcialment aquesta 
moratòria ni donés compliment a cap de les iniciatives presentades. Recorda que la 
proposició a la qual s’ha referit anteriorment va ser aprovada per cinc dels set 
grups municipals de la comissió i considera que aquests informes haurien estat 
útils a l’hora de redactar el PEUAT d’una manera més racional. També creu que 
aquest Pla d’allotjaments turístics hauria d’haver inclòs l’estudi sobre els 
allotjaments il·legals. 

Finalment, diu que no retraurà al Sr. Mulleras, com afirma que fa ell, que es 
torna a demanar el mateix per fer publicitat, sinó que considera que actua amb 
coherència amb el que havia demanat prèviament. 
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El Sr. Garganté recorda que mesos enrere el Partit Popular va presentar una 
iniciativa similar i anuncia que la CUP hi votarà en contra perquè consideren la 
proposició parcial i demagògica. Per al seu grup, els estudis prioritaris són els 
d’impacte econòmic sobre veïns i veïnes per tal de saber quins costos negatius té 
el turisme pel que fa a l’ocupació de la via pública, el medi ambient o l’encariment 
del cost de la vida, i els recursos que destina la ciutat per promocionar-se i atraure 
congressos i creuers, entre d’altres. Però per damunt de tot destaca l’impacte 
negatiu sobre veïns i veïnes que són expulsats de casa seva. Entén que aquest és 
l’estudi que s’hauria de fer. 

 
El Sr. Colom assegura que ni ell ni el govern no han criminalitzat mai el turisme 

i, per tant, demana al Sr. Mulleras que no ho afirmi. 
Tot seguit, exposa que quan van arribar al govern es van trobar que de 2011 a 

juny de 2015 el conjunt de places d’allotjaments turístics havia crescut en cinc mil 
i un mes més tard, entre les que ja hi havia en marxa i les que havien presentat 
llicències, el total era de quinze mil. Davant d’aquesta situació, afirma que 
qualsevol govern està obligat a actuar. 

Quant al PEUAT, assenyala que la normativa no contempla que hagi d’incloure 
cap informe econòmic. I quant a l’informe d’impacte que es demana, entén que és 
absurd fer-lo abans que es faci l’aprovació definitiva del pla. Tot seguit comenta 
que la qüestió de Four Seasons no té res a veure amb la moratòria, sinó que depèn 
d’una requalificació del PGM que no s’ha fet. Per tant, reitera que qualsevol anàlisi 
s’ha de fer després de l’aprovació definitiva del pla per poder saber quines 
llicències estan afectades i quines no. D’altra banda, li pregunta al Sr. Mulleras per 
què vol un informe econòmic si ja té feta la sentència quan quantifica la inversió, 
els llocs de treball i l’activitat econòmica que s’han perdut. 

A continuació, diu que el Grup Popular té una consideració errònia de l’economia 
perquè només tenen en compte la construcció i l’activitat hotelera, quan s’haurien 
de considerar tots els sectors. Així, planteja que si en una zona es concentren molt 
els allotjaments turístics en detriment de la zona residencial els preus pugen, el 
poder adquisitiu i el consum baixen, l’atur augmenta i la inversió també baixa. A 
més a més, diu que l’economia s’ha de considerar en termes dinàmics i pregunta si 
es podia pensar el mateix respecte al creixement desmesurat de pisos després de 
l’esclat de la bombolla immobiliària que abans. Per tant, quan es van trobar que hi 
havia un creixement d’un 20 % de les places turístiques es van veure obligats a 
presentar la moratòria. 

Finalment, explica que han presentat una esmena en la qual s’assegura que el 
govern farà un informe sobre l’impacte directe i indirecte del turisme en el marc 
del pla estratègic. I afirma que a partir d’aquí tindran un bon coneixement de quins 
són realment aquests impactes econòmics. 

 
El Sr. Mulleras explica que no podia acceptar l’esmena perquè significaria 

adulterar el contingut de la proposició. Així, doncs, insisteix a saber, amb el suport 
de la majoria de grups municipals, els impactes econòmics que ha tingut durant 
gairebé un any la moratòria i reclama que aquest informe no el faci una part 
interessada, sinó un expert independent. Afegeix que aquesta petició no és nova, 
sinó que es va aprovar el 15 de setembre amb el suport d’altres grups. En aquest 
sentit, argumenta que tots els grups que han presentat iniciatives durant aquest 
temps coincideixen a posar en dubte que les mesures del govern siguin positives 
per a l’activitat econòmica, per a la creació d’ocupació i per al turisme. 

Per tot plegat, considera que és una greu irresponsabilitat no tenir en compte 
tots aquests informes i espera que a la pròxima sessió de la comissió els siguin 
lliurats, perquè aquest és el mandat polític que emana de la comissió i perquè són 
necessaris per poder aplicar qualsevol mesura urbanística. 

Finalment, agraeix els suport dels grups que han anunciat el seu vot favorable a 
la proposició. 

 
El Sr. Colom discrepa que qualsevol mesura urbanística exigeixi un informe 

econòmic, perquè la norma no ho diu així i perquè aquesta avaluació només té 
sentit quan la mesura ha estat aprovada definitivament. 
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En tot cas, assenyala que el Partit Popular dibuixa una situació econòmica que la 
realitat desmenteix perquè, si bé és cert que hi ha 88.000 persones aturades, el 
mes de febrer ha estat el millor febrer en reducció de l’atur des de l’any 2006, les 
agències de qualificació mantenen la mateixa nota per a l’ajuntament de 
Barcelona, quatre punts per sobre de la que té la Generalitat de Catalunya, i els 
acaben de donar un premi a la millor ciutat en atracció d’inversió estrangera. Per 
tant, tot i que reconeix que no es pot fer cofoisme mentre hi hagi els nivells 
actuals d’atur, reitera que les dades donen la raó al govern. 

Quant a la intervenció del Sr. Bosch, creu que comparteixen el model de ciutat i 
que és aquest el que ha de determinar el model turístic. Per tant, estan d’acord 
que s’ha de lluitar pel dret a l’habitatge, que el turisme s’ha de governar i s’han 
aprofitar els elements positius en tant que genera activitat econòmica, potencia la 
interculturalitat i crea ocupació, però entén que s’han de minimitzar els efectes 
negatius que té. Així, doncs, insisteix que quan es troba que hi ha un creixement 
desmesurat de la demanda de places hoteleres qualsevol govern té l’obligació 
d’analitzar la situació i d’afrontar-la. 

Pel que fa a l’acusació que el govern no ha actuat amb rigor, indica que 
precisament el govern sabia que moltes de les places per a les quals ja s’havia 
demanat llicència s’havien de mantenir per seguretat jurídica, però insisteix que 
tot i així el govern havia d’actuar. 

Finalment, destaca que a Europa hi ha ciutats, com París, Amsterdam o Londres, 
que tenen situacions similars a la de Barcelona, estan prenent mesures per tal de 
deixar de treballar per la quantitat i fixar-se més en la qualitat. 

 
El Sr. Colom expressa el vot contrari de Barcelona En Comú, la Sra. Recasens 

expressa el vot favorable de CIU, el Sr. Sierra expressa el vot favorable de 
Ciutadans, el Sr. Bosch expressa el vot favorable d'ERC, la Sra. Ballarín expressa 
el vot favorable del PSC, el Sr. Mulleras expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Garganté expressa el vot contrari de la CUP. S'aprova. 

 
Del Grup Municipal CUP: 
 
14. La Comissió d'Economia i Hisenda acorda instar al govern a: Realitzar 

polítiques actives de decreixement turístic a escala de ciutat, no només basades en 
la regulació de les pernoctacions sinó també dels fluxos de turistes (mesures 
fiscals, limitació de creuers, limitació d'accessos a espais públics o patrimonials 
...). Mentrestant, suspendre immediata i indefinidament la tramitació de llicències 
pels establiments d'allotjament turístic, habitatges d'ús turístic, els albergs de 
joventut i les residències per a estudiants a tots els districtes i barris de la ciutat; 
sigui mitjançant el PEUAT, els plans d'usos i/o les diferents moratòries. 
Desenvolupar polítiques de prevenció i compensació dels impactes negatius del 
turisme, com ara: protegir el comerç de proximitat, promoure la diversificació 
econòmica, vetllar per les condicions de treball dignes al sector turístic, recuperar 
com a espais públics i gratuïts els espais patrimonials i les places/carrers ocupats 
per terrasses, crear una ecotaxa per recuperar els ecosistemes del litoral. Dirigir 
una política municipal cap a l'extinció de tots els pisos turístics per ser 
incompatibles amb el dret a l'habitatge de la població i provocar greus problemes 
de convivència, i a més, intensificar les mesures de control i inspecció dels pisos 
il·legals. Crear polítiques que garanteixin la socialització dels guanys, no només de 
les despeses: avançar cap a la municipalització del parc hoteler i els diferents 
serveis turístics. 

 
El Sr. Garganté exposa que el juliol de 2015 la Comissió de Govern va aprovar la 

moratòria turística i a final d’any el govern va anunciar públicament l’elaboració, 
mitjançant un procés participatiu, d’un pla per regular les places d’allotjament 
turístic com a instrument necessari per posar ordre al creixement desenfrenat del 
sector turístic i va mostrar la voluntat d’aprovar-lo abans del venciment de les 
diferents moratòries d’allotjaments. Afegeix que, tal com han mostrat diferents 
enquestes, l’elaboració del PEUAT arriba un moment en que aquest debat és més 
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viu que mai i s’ha convertit en una preocupació de primer ordre en molts dels 
barris de Barcelona. 

Afirma que la reacció institucional ha estat fruit de la mobilització veïnal a favor 
del decreixement turístic i contra els impactes negatius que genera aquesta 
activitat descontrolada, mobilització que s’ha estès arreu del territori, organitzada 
en l’Assemblea de Barris per un Turisme Sostenible, en la qual participen més 
d’una trentena d’entitats. Assenyala que, conscient de la fortalesa veïnal, el govern 
fa afirmar que els actors econòmics, socials i veïnals coincidien unànimement en la 
necessitat de regular aquest sector i va al·ludir insistentment en la idea del 
consens, sense tenir en compte la confrontació d’interessos entre lobbies turístics i 
veïns. 

Tot seguit, assegura que les entitats veïnals han posat sobre la taula la 
necessitat d’una regulació turística per a tot tipus d’establiments, no solament dels 
apartaments il·legals, i han plantejat el concepte de decreixement turístic amb un 
discurs que qualifica de tenaç, clar i coherent, que defensa la qualitat de vida de la 
població per sobre dels interessos privats d’un sector insaciable, i responsabilitza 
les institucions públiques de garantir els drets de la població. Malgrat tot, considera 
que és impossible fer compatible l’interès general amb els interessos dels lobbies 
turístics i dels partits polítics que veuen la ciutat com una mercaderia i que estan 
disposats a vendre el patrimoni comú, l’espai públic, els habitatges i el descans de 
les persones a grups d’inversors. 

Així, doncs, considera que el PEUAT, aprovat inicialment a la sessió del 10 de 
març de la Comissió de Govern, és un instrument insuficient i ple de contradiccions 
i fal·làcies que, excusant-se en la sostenibilitat del model, en la garantia dels drets 
i en la millora de la qualitat de vida dels veïns, aposta per continuar augmentant 
les places hoteleres i estendre el turisme a tots els barris. Afegeix que el PEUAT 
s’ha elaborat amb presses amb l’argument de regular els allotjaments abans que 
s’acabin alguns terminis de concessió de llicències, però assegura que les presses 
no estan justificades ni són amigues de la justícia, de la democràcia participativa, 
de l’eficàcia ni de l’eficiència. 

A continuació, afirma que els suposats impediments legals per allargar la 
moratòria es podien afrontar des de la voluntat política i critica que amb 
l’elaboració d’aquest pla el govern ha emprès una via sense retorn, per comptes de 
buscar els mecanismes necessaris per aturar el creixement turístic mentre 
s’establien les bases d’un nou model. Així, opina que el procés d’elaboració del 
PEUAT parteix de la concepció errònia de pensar que es poden planificar 
allotjaments turístics de manera aïllada, sense tenir en compte altres factors 
relacionats amb la pressió turística, quan no s’hauria de regular sense una definició 
prèvia del model turístic i de ciutat. En aquest sentit, afirma que el problema dels 
allotjaments turístics no es pot deslligar d’altres elements, com els serveis, 
establiments de restauració i de productes turístics, afluència a espais 
monumentals o oci nocturn, ni de les conseqüències greus que provoquen, com 
l’especulació immobiliària, l’apujada del preu de l’habitatge, casos d’assetjament, 
soroll, destrucció del litoral, desaparició del comerç de proximitat, ocupació de 
l’espai públic o degradació i privatització del patrimoni. 

D’altra banda, comenta que l’equip de govern ha reconegut durant les sessions 
de presentació del PEUAT que aquest instrument no regula el turisme ni tampoc és 
un pla d’habitatge ni de comerç, que no regula el soroll, ni l’espai públic, ni les 
inversions econòmiques ni estableix mesures fiscals. Afegeix que, si bé la 
participació ciutadana ha estat un dels aspectes en què Barcelona en Comú ha 
volgut diferenciar-se de l’anterior equip de govern, diu que en aquestes 
sessionshan quedat paleses mancances greus amb relació a la participació i a la 
legitimitat dels diversos agents perquè la presència dels lobbies turístics era 
desproporcionada en comparació amb la representació de les entitats veïnals i 
socials que defensen l’interès general. A més a més, considera que no es pot 
qualificar de participació la celebració de tres sessions informatives dirigides i 
acaparades per l’ajuntament i sense cap garantia que el resultat fos vinculant. 
També critica que la documentació s’enviés a última hora, amb un llenguatge 
tècnic inintel·ligible, amb errors en les dades i declaracions grandiloqüents a la 
premsa. Així, doncs, indica que s’ha tractat un fals procés participatiu que fa la 
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impressió d’haver estat concebut per legitimar un procés antidemocràtic i donar 
una imatge de consens i pau social en una qüestió que s’ha convertit en motiu de 
conflictes greus. 

Per totes aquestes raons, la CUP proposa realitzar polítiques actives de 
decreixement turístic, com ara suspendre immediatament i indefinidament la 
tramitació de llicències per a allotjaments turístics, albergs de joventut i 
residències per a estudiants a tots els barris de la ciutat. En segon lloc, 
desenvolupar polítiques de prevenció i compensació dels impactes negatius del 
turisme, com ara protegir el comerç de proximitat, promoure la diversificació 
econòmica, vetllar per condicions laborals dignes en el sector, recuperar els espais 
patrimonials per a ús públic i gratuït, tancar els pisos turístics perquè són 
incompatibles amb el dret a l’habitatge i creen problemes de convivència, i fer 
polítiques que garanteixin la socialització dels guanys i no solament de les 
despeses, i que permetin avançar cap a la municipalització del parc hoteler i dels 
diferents serveis turístics. 

 
La Sra. Recasens exposa que Convergència i Unió no comparteix el model de 

decreixement turístic ni de decreixement de l’economia en general, tampoc està 
d’acord en la suspensió immediata i genèrica de cap tipus de llicència ni en la 
municipalització del parc hoteler, i discrepa que el turisme perjudiqui el comerç de 
proximitat. 

D’altra banda, comprèn que la CUP defensi les seves tesis, però manifesta que 
té curiositat per saber el sentit del vot de Barcelona en Comú, especialment 
després d’escoltar els missatges que dóna aquesta formació en diferents fòrums. 

 
El Sr. Sierra diu que el Grup de Ciutadans no veu la ciutat com una mercaderia. 

Tot seguit expressa el vot contrari del seu grup a la proposició i pregunta si el Sr. 
Garganté està segur que els membres de la CUP no tenen apartaments turístics. 

 
El Sr. Bosch argumenta que està d’acord amb algunes de les qüestions que 

planteja la proposició, com el model veïnal compatible amb el sector turístic, un 
turisme de qualitat i sostenible, la necessitat d’acabar amb el descontrol dels 
habitatges d’ús turístics il·legals, el respecte de les normes cíviques i la 
convivència, i que la gent no sigui expulsada dels barris. Ara bé, no està d’acord a 
demonitzar el turisme en general. 

D’altra banda, creu que és una conquesta social que la classe treballadora tingui 
temps i recursos per dedicar-los al lleure i a viatjar, i està convençut que la gent 
de la CUP també viatja. Per tant, es planteja què pensarien si els restringissin 
l’accés al Louvre o a Stonehenge i adverteix contra la concepció que els turistes 
sempre són els altres mentre que el bon visitant és un mateix. Així, doncs, demana 
realisme. 

Quant a la municipalització del parc hoteler, voldria que el Sr. Garganté donés 
més explicacions perquè segons els seus càlculs recomprar o indemnitzar els 
propietaris dels establiments hotelers de Barcelona podria costar uns 10.000 
milions d’euros, quan el pressupost de l’ajuntament no arriba ni a una quarta part 
d’aquesta quantitat. Des del seu punt de vista, a l’ajuntament no li interessa fer 
aquesta despesa. 

Pel que fa a la municipalització de serveis, pregunta si es refereix a les 
companyies low cost, a les companyies high cost o a les cooperatives de gent que 
es dediquen a fer de guies turístics i que s’associen lliurement. 

Assenyala, doncs, que posar tota l’activitat turística al mateix sac és un 
problema perquè acabarien matant mosques a canonades. En aquest sentit, 
comenta que l’únic lloc del món on el turisme sigui una activitat de control i 
propietat públiques és Corea del Nord i que això no passa ni tan sols a Cuba. 
Assegura, doncs, que aquest no és el model d’Esquerra Republicana. 

 
La Sra. Ballarín comenta irònicament que l’únic decreixement en què estaria 

d’acord amb el Sr. Garganté és en el de la durada d’aquesta sessió i anuncia el vot 
contrari del seu grup a la proposició perquè considera que la gestió del turisme és 
un tema que s’ha de tractar amb cura per resoldre els problemes que pot generar. 
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A continuació, està d’acord que hi ha barris de la ciutat que tenen problemes i 
que cal regular, posar ordre i millorar la convivència en aquests espais, però es 
mostra totalment en desacord a fer una política de decreixement turístic a tota la 
ciutat. Argumenta que, com ja ha exposat anteriorment, la moratòria 
indiscriminada a tota la ciutat no té sentit i, per exemple, opina que no es pot 
tractar de la mateixa manera la Barceloneta que Baró de Viver en temes de 
turisme. Insisteix, doncs, que no es poden fer generalitzacions. 

Tanmateix, comparteix aspectes de la proposició, com ara la necessitat de 
buscar recursos i compensar les zones més aturades. Per aquesta raó, el seu grup 
ha demanat la gestió del cent per cent de la taxa turística que es recapta a 
Barcelona i que es destini a protegir el comerç de proximitat i a la diversificació 
econòmica. Així, doncs, pensa que la proposició conté aspectes positius i bones 
intencions, però que moltes són irrealitzables, com l’extinció dels pisos turístics o 
la municipalització del parc hoteler. 

Per acabar, comenta amb ironia que a les nou i vint-i-cinc del vespre no es 
poden fer brindis al sol ni a la lluna. 

 
El Sr. Mulleras exposa que el model del Grup Popular no té res a veure amb el 

que defensa la CUP i que no estan d’acord ni en el decreixement turístic ni amb la 
criminalització d’aquest sector. Per tant, anuncia el vot contrari del seu grup a la 
proposició. 

A continuació, opina que el turisme s’ha de gestionar millor i que una gran part 
dels problemes que genera aquesta activitat és l’incivisme a l’espai públic i a les 
escales de veïns. Però considera que amb una bona gestió i amb les mesures 
adequades seria una font de riquesa profitosa per a la ciutat de Barcelona, tant 
econòmica, quant a creació de llocs de treball, cultural i social. 

 
El Sr. Colom recorda que en la intervenció anterior ha comentat que és un error 

reduir aquesta qüestió a termes quantitatius i que s’ha d’avançar en el concepte de 
qualitat. En aquest sentit, entén que turisme de qualitat vol dir turisme 
responsable i sostenible, i comenta que en aquesta línia Barcelona va ser de les 
primeres ciutats al món a rebre l’acreditació Biosphere i també que la ciutat s’ha 
adscrit a la Carta mundial de turisme sostenible. 

Per tant, el govern no està d’acord amb un decreixement generalitzat del 
turisme a la ciutat, tal com mostra el PEUAT, però entenen que s’ha de treballar 
per governar-lo i, per exemple a les zones que estan sobresaturades, implementar 
mesures per al decreixement natural. 

Pel que fa a la protecció del comerç de proximitat, planteja que s’ha de fer 
mitjançant els plans d’usos de botigues de souvenirs o els plans de comerços 
emblemàtics. A més a més, entén que la gestió del turisme s’ha de fer en termes 
metropolitans per tal que Barcelona, com a pol d’atracció, sigui capaç d’estendre 
els beneficis del turisme al seu entorn. També considera que l’Ajuntament de 
Barcelona ha d’exercir el lideratge públic de les polítiques de promoció seguint el 
model publicoprivat del Consorci de Turisme. Pel que fa a la compensació dels 
efectes negatius d’aquesta activitat, es mostra partidari de poder gestionar 
l’impost turístic que es recapta a la ciutat. Finalment, esmenta altres accions i 
necessitats, com la lluita contra els HUT il·legals, la redistribució dels beneficis, 
l’acord entre sindicats i Cambra de Comerç, propiciat pel Consorci de Turisme, per 
a la millora de les condicions laborals en aquest sector, o l’encàrrec al Consell 
Econòmic i Social de Barcelona perquè faci una anàlisi sobre les condicions laborals 
en el sector turístic. 

Per acabar, reitera que estan d’acord amb molts dels instruments que 
s’assenyalen en la proposició, si bé no pas en tots, i insisteix a no focalitzar 
aquesta qüestió solament en termes quantitatius, sinó en els qualitatius. 

 
El Sr. Garganté té clar que en alguns temes la CUP està sola, com en la 

municipalització de serveis, el model del Mobile World Congress o el turisme. En 
tot cas, assenyala un horitzó i és conscient de la realitat actual del poder polític i 
institucional. Pel que fa a diversos comentaris que han fet alguns portaveus, indica 
que no respondrà a caricatures, com ara si els membres de la CUP viatgen o no a 
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Corea del Nord, perquè per fer humor entén que ja hi ha cadenes com 13 TV o 
programes com Polònia. 

 
El Sr. Sierra diu que la CUP no està sola en tot perquè una part del govern és 

okupa friendly i opina que els pisos ocupats encara generen més problemes en una 
comunitat de veïns que un pis turístic. 

 
La Sra. Recasens reclama que el govern sigui clar i transparent. En primer lloc, 

mostra sorpresa perquè el regidor de Promoció Econòmica, Empresa i Ocupació 
anunciï l’abstenció en una proposició que demana decreixement i on es parla de 
suspendre de forma immediata la tramitació de tot tipus de llicències a tota la 
ciutat i de municipalització del parc hoteler. 

En segon lloc, pregunta quin model té el govern, perquè considera que no es pot 
abstenir davant d’una proposició amb aquesta càrrega ideològica i comenta que 
fins i tot s’ha espantat quan s’ha quantificat el cost de municipalitzar el parc 
hoteler en 10.000 milions d’euros perquè ha pensat que si fins i tot s’havien fet 
aquests càlculs hi havia alguna possibilitat que la proposició s’aprovés. Insisteix, 
doncs, que davant d’aquestes qüestions el govern s’ha de definir. 

 
El Sr. Colom argumenta que el govern no ha d’anar justificant el sentit del vot i 

reitera que en aquest cas s’abstindrà. Tanmateix, explica que la proposició consta 
de diversos punts, en alguns dels quals no estan d’acord, com en el decreixement 
total de l’activitat turística, però que en d’altres, com protegir el comerç de 
proximitat, promoure la diversificació econòmica, vetllar per les condicions de 
treball dignes en el sector, recuperar espais públics, desenvolupar polítiques de 
prevenció i de compensació o de tancar els allotjaments turístics il·legals, no 
solament el govern, sinó tots els grups municipals hi estan d’acord. Per tant, igual 
com han fet en la proposició anterior presentada pel Grup de Ciutadans, quan hi ha 
punts importants en els quals estan d’acord i d’altres, també importants, en els 
quals no hi estan el govern s’absté, que és el que fan en aquest cas. Així, doncs, 
assegura que el govern té una política clara sobre el turisme i retreu a la Sra. 
Recasens que només es fixi en uns punts de la proposició i n’obviï els altres. 

 
El Sr. Colom expressa l'abstenció de Barcelona En Comú, la Sra. Recasens 

expressa el vot contrari de CIU, el Sr. Sierra expressa el vot contrari de Ciutadans, 
el Sr. Bosch expressa el vot contrari d'ERC, la Sra. Ballarín expressa el vot contrari 
del PSC, el Sr. Mulleras expressa el vot contrari del PP i el Sr. Garganté expressa el 
vot favorable de la CUP. Es rebutja. 

 
b) Proposicions amb contingut de Declaració institucional 
c) Precs 
 
Del Grup Municipal CIU: 
 
15. Demanem al Govern Municipal que ens doni la relació d'informes relatius al 

turisme encarregats per l'àrea d'Ocupació, Empresa, Comerç i Turisme i l'àrea 
d'Ecologia, Urbanisme i Mobilitat per a la preparació del Pla Estratègic de Turisme i 
del Pla Especial Urbanístic d'Allotjaments Turístics, amb les dates dels encàrrecs, 
l'import de les adjudicacions i tercers contractats i que es lliurin durant el transcurs 
de la Comissió. 

 
La Sra. Recasens entén, després de la posició del govern en el punt anterior, 

que les mesures que impulsa i que tenen tant d’impacte sobre la ciutat es basen 
en anàlisis i estudis rigorosos. Per tant, en aquest prec sol·liciten que es lliuri la 
informació relativa als informes encarregats per les diverses àrees de l’ajuntament, 
tant pel que fa al Pla estratègic de Turisme com al Pla Urbanístic d’Allotjaments 
Turístics. Argumenta que demanen aquesta informació perquè veuen 
contradiccions en el govern cada cop que defensen aquests plans en diferents 
aforaments. 
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El Sr. Colom accepta el prec perquè el govern actual fa públics els informes que 
encarrega i retreu a Convergència i Unió que el govern anterior no ho fes així i es 
limités a permetre’n la consulta en els límits d’una habitació. 

Pel que fa a l’Àrea d’Ocupació, Empresa i Turisme, explica que han encarregat 
un informe en relació amb el PEUAT a la Fundació del Parc Científic i Tecnològic de 
Turisme i Oci de Catalunya, de la Universitat Rovira i Virgili, anomenat Diagnosi 
d’allotjaments turístics, per un import de 21.009,23 euros, i que li lliurarà aquest 
mateix dia. 

D’altra banda, comenta que s’estan realitzant altres tres estudis. El primer, en el 
marc del Pla estratègic de turisme, anomenat Anàlisi i impacte d’allotjaments 
turístics en el mercat residencial, encarregat a Duatis Arquitectes, encàrrec 
formalitzat el 15 de febrer de 2016, per un import de 21.780 euros, i que encara 
no el tenen disponible. Finalment, també dins del marc del Pla estratègic de 
turisme, hi ha dos estudis més, Anàlisi de l’impacte ambiental de l’activitat 
turística, encarregat a Barcelona Regional i, per tant, sense cost per a 
l’ajuntament, i una anàlisi dels llocs de treball i de les condicions laborals de 
l’activitat turística de Barcelona, proposat en el si del Consell Econòmic i Social de 
Barcelona i que tampoc té un cost directe per a l’ajuntament. 

 
La Sra. Recasens agraeix la resposta i entén que els estudis que manquen 

s’aniran lliurant a mesura que estiguin fets. Tanmateix, esmenta com a 
contradictori que quan es van demanar aquests informes se’ls va dir que no 
existien. 

A continuació, recorda que han preguntat reiteradament si la pressió turística 
prové dels allotjaments turístics o de les icones turístiques. Per tant, considera que 
el govern fa confondre la ciutadania amb missatges diferents. En aquest sentit, 
comenta que cada any passen per les Rambles 100 milions de persones però als 
hotels de la zona només n’hi pernocten 9,2 milions. Així, doncs, afirma que és 
diferent tenir la icona que tenir l’allotjament turístic. 

 
El Sr. Colom pregunta si aquesta qüestió està plantejada en el prec i retreu a la 

Sra. Recasens que aprofiti una qüestió per preguntar-ne una altra de diferent. 
Tanmateix, respon que és evident que l’impacte sobre la ciutat és divers i no 
solament el provoquen els turistes, sinó també l’afluència dels ciutadans en alguns 
d’aquests espais, i assegura que podrà veure un informe molt clarificador i rigorós, 
amb una comparativa internacional de les mesures que es prenen, on es fa l’anàlisi 
que planteja la portaveu de Convergència i Unió. 

Finalment, nega que mai hagi dit que aquests informes no existissin. Una altra 
cosa és que encara no els tinguessin. 

 
Es dóna per tractat. 
 
16. Que el Regidor responsable de l'àrea de Comerç presenti en el termini d'un 

mes l'execució del Pla d'Impuls i Suport al Comerç 2013-2016 i que ens entreguin 
el tancament del pressupost de l'àrea de comerç del 2015, en el marc d'aquesta 
Comissió. 

 
La Sra. Fandos explica que substitueix el Sr. Blasi. A continuació, exposa que el 

31 de maig de 2013 el plenari del Consell Municipal va aprovar el Pla d’impuls i 
suport al comerç de Barcelona, amb el consens dels grups municipals i del sector, 
el qual contemplava 43 mesures, 185 actuacions i configurava un model de 
proximitat, professional, diversificat, plural, dinàmic i innovador. L’objectiu 
d’aquest pla encara en vigor, afegeix, és establir les bases i els mecanismes per 
reforçar el dinamisme, la innovació i l’adaptació permanent del comerç, i impulsar i 
reforçar el Fòrum Ciutat i Comerç com a òrgan participatiu. També en destaca el 
desenvolupament de plans comercials de districte, el reforçament de la campanya 
de Nadal i la promoció de l’expansió internacional d’empreses. Finalment, indica 
que el període de vigència del pla és de tres anys, raó per la qual finalitza el mes 
de maig de 2016, tot i que moltes de les mesures tenen vocació de continuïtat. 
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Atès que ja s’ha arribat al primer trimestre de 2016 i que el govern municipal no 
ha informat sobre l’estat d’execució d’aquest pla, de quina és la seva voluntat de 
cara al futur ni tampoc de l’estat d’execució dels plans paral·lels de districte, 
demana que en la propera sessió de la comissió s’informi sobre aquests aspectes i 
si el govern té la voluntat d’avaluar-lo i de fer-ne un de nou. En aquest sentit, sap 
que durant el debat de l’elaboració del PAM s’ha evidenciat la plena vigència 
d’aquest pla i la necessitat de continuar-lo, raó per la qual reitera la petició que ha 
formulat. 

 
Per acabar, demana que se’ls informi sobre el tancament del pressupost de 

l’Àrea de Comerç de l’exercici 2015. 
 
El Sr. Colom accepta el prec i anuncia que en el termini d’un mes presentaran 

l’estat d’execució del Pla d’impuls i suport al comerç 2013-2016 i podran parlar de 
l’adjudicació d’activitats comercials, del programa de la campanya de Nadal, dels 
Premis Comerç de Barcelona, dels horaris comercials, de l’impuls de la formació i 
del comerç a les xarxes comercials. 

A continuació, argumenta que en primer lloc pretenen avaluar el pla i 
posteriorment actualitzar-lo o fer-ne un de nou, si correspon. D’altra banda, atès 
que actualment s’està discutint el PAM en un procés participatiu, entén que és lògic 
esperar a la finalització d’aquest procés per proposar noves mesures d’impuls del 
comerç. 

Pel que fa a la liquidació del pressupost de l’àrea, espera poder tenir-la 
disponible en el termini d’un mes. 

 
La Sra. Fandos agraeix la resposta i espera que en la propera sessió de la 

comissió es presenti l’estat d’execució d’aquest pla i la voluntat del govern de cara 
al futur. 

 
Es dóna per tractat. 
 
Del Grup Municipal ERC: 
 
17. Que el govern municipal consensuï en el marc de la Taula del Pla d'Ocupació 

Juvenil estratègies a mitjà i llarg termini en l'àmbit de l'ocupació per a persones 
joves. 

 
La Sra. Capdevila exposa que el passat 1 de març es va convocar la Taula de 

seguiment del pla de xoc de l’atur juvenil, on es va fer l’avaluació del pla anterior i 
es va informar del procés d’elaboració del nou pla 2016-2019. Valora positivament 
la participació dels agents socials i empresarials però mostra preocupació per 
l’enfocament del govern perquè l’allargament d’aquest pla fins a 2019 implicarà 
que haurà estat vigent durant sis anys i, segons l’informe de diagnosi de la 
joventut a la ciutat de Barcelona, la població jove ha disminuït un 7 % des de 
1991, entre altres raons per la baixa natalitat, la qual cosa palesa que Barcelona 
és cada vegada menys atractiva per als joves. Entén, doncs, que per abordar 
aquesta situació a més a més de crear ocupació cal millorar les condicions de 
treball dels joves. En aquest sentit, assenyala que un de cada dos joves no es pot 
emancipar per manca de recursos, el 88 % dels contractes signats per joves el 
2015 van ser temporals i es detecta una escletxa creixent entre els barris per 
nivells de renda, d’estudis i d’atur. 

Per tant, considera que la solució no és un pla de xoc de sis anys, sinó mesures 
estructurals i proposa un pacte per a l’ocupació juvenil de qualitat que vagi més 
enllà del mandat actual i que pugui tenir resultats avaluables i tangibles. 

Finalment, llegeix el text del prec. 
 
El Sr. Colom accepta el prec perquè justament això que es demana és el que 

van fer en el marc de la Taula d’Ocupació Juvenil., en la qual es va parlar de fer un 
pla contra l’atur i per la qualitat de l’ocupació, proposat per ell mateix, i es va 
insistir que es plantegés en termes d’afrontar la precarietat laboral elevada que hi 
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ha en aquest mercat. Comenta que es va arribar a l’acord que calia fer una revisió 
del pla anterior en aquesta línia, amb una primera fase de diagnòstic i una jornada 
participativa entre entitats i àrees i districtes de l’ajuntament, i finalment 
s’elaboraria un full de ruta i un conjunt d’indicadors per al seguiment del pla, de 
manera que el mes de juny de 2016 aquest pla contra l’atur i la precarietat hauria 
d’estar elaborat. 

 
La Sra. Capdevila diu que el seu grup prefereix que sigui tal com ha explicat el 

Sr. Colom perquè entén que anar allargant aquests plans de xoc no és suficient per 
abordar aquesta qüestió, atès que la situació dels joves és prou greu i cal un pla 
de treball definitiu en favor de la qualitat de l’ocupació juvenil. 

 
El Sr. Colom puntualitza que el govern té un mandat i, malgrat que tingui 

expectatives de continuïtat, creu que és lògic que les mesures a prendre, les quals 
coincideix que han de ser estructurals, s’han de poder implementar durant el 
mandat. 

 
Es dóna per tractat. 
 
Del Grup Municipal PP: 
 
18. Instar a l'àrea de Patrimoni de l'Ajuntament de Barcelona a iniciar les 

accions necessàries per a formalitzar un conveni patrimonial i econòmic amb la 
Diputació de Barcelona per tal de destinar l'edifici central a una nova línia de l'IES 
Les Corts i una escola bressol, junt amb un altre espai en els edificis del Recinte si 
aquest no fos suficient, i al mateix temps, convertir l'estacionament de vehicles al 
costat de la pista de bàsquet en equipament residencial i centre de dia per a la 
gent gran, i construir les edificacions definitives cedides a l'Hospital Clínic per al 
mateix ús de recerca en medicina. 

 
El Sr. Mulleras proposa ordenar i millorar el recinte de la Maternitat perquè 

continuï sent un espai emblemàtic, saludable, tranquil i de benestar per als veïns i 
veïnes de les Corts. En aquest sentit, assenyala que l’edifici central d’aquest 
complex, on hi havia hagut les antigues cuines, és buit des del juliol de 2012. A 
més a més, esmenta la falta de manteniment dels espais verds d’aquest recinte, 
uns barracots cedits per l’Hospital Clínic que es troben en un estat lamentable i el 
fet que hi hagi un pàrquing de vehicles privats en un solar qualificat d’equipament. 

Per aquestes raons, el Grup Popular insta el govern a fer les accions necessàries 
per formalitzar un conveni patrimonial i econòmic amb la Diputació de Barcelona, 
propietària d’aquests edificis, per tal que s’hi pugui ubicar una nova línia de l’IES 
Les Corts i una escola bressol. També demana que es preservi l’espai verd per als 
veïns de les Corts i que a l’espai que actualment ocupa el pàrquing s’hi construeixi 
una residència i un centre de dia per a gent gran. 

 
El Sr. Pisarello rebutja el prec. Argumenta que el Partit Popular va presentar un 

prec similar al plenari del Districte de les Corts que va ser rebutjat perquè era una 
proposició partidista, atès que hi ha diferents formacions polítiques que estan 
treballant en aquest tema a la diputació i la comunitat educativa també està fent 
pressió per aconseguir la cessió d’aquest espai per allotjar-hi la tercera línia de 
l’institut de les Corts. 

Pel que fa a l’escola bressol, afirma que el Grup Popular s’avança en proposar 
una ubicació concreta per a aquest equipament perquè aquesta qüestió s’està 
discutint amb la comunitat educativa. 

 
Quant a la llar d’avis, informa que fa setze anys que l’ajuntament va cedir un 

solar al carrer de Benavent perquè la Generalitat hi faci aquest equipament. 
Respecte al centre de dia, comenta que les places que hi ha al districte encara 

no estan cobertes. 
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Finalment, sobre els barracots de l’Hospital Clínic, informa que estan negociant 
aquest tema amb la Generalitat pels canals pertinents i dins del Pla d’equipaments 
2016-2023. 

 
El Sr. Mulleras recomana al tinent d’alcalde que s’informi millor perquè tots els 

grups de l’oposició coincideixen a reclamar una escola bressol i una nova línia de 
l’IES al recinte de la Maternitat. Per tant, contradiu el Sr. Pisarello perquè el que es 
va tractar al Districte de les Corts no va ser un prec, sinó una proposta d’acord, i 
es va aprovar per tots el grups tret de Barcelona en Comú. Així, doncs, entén que 
aquesta és una demanda transversal i absolutament majoritària entre els veïns i 
veïnes de les Corts, i demana que el govern faci les gestions necessàries per 
posar-se d’acord amb la diputació en aquest sentit. Afegeix que el seu grup ha 
traslladat aquesta petició a la diputació però demana que el govern municipal 
compleixi amb la seva obligació i, malgrat que hi votin en contra, faci cas del que li 
diu la resta de grups municipals. 

 
El Sr. Pisarello respon que moltes d’aquestes gestions ja s’estan fent. 
 
Es dóna per tractat. 
 
d) Preguntes 
 
Del Grup Municipal Ciutadans: 
 
19. Ha establert el govern municipal algun instrument o càlcul del nombre de 

refugiats que acollirà la nostra ciutat, quina solució pressupostaria pretén articular 
i quin tipus de gestió es té previst realitzar? 

 
El Sr. Sierra llegeix el text de la pregunta. 
 
El Sr. Pisarello exposa que l’Ajuntament de Barcelona, davant la situació tràgica 

dels refugiats, s’ha implicat molt a defensar el dret d’asil, tant davant la Unió 
Europea com del Govern del Partit Popular. En aquest sentit, informa que acaben 
de signar convenis amb alcaldies com les d’Atenes, Lesbos i Lampedusa. Lamenta 
que qui té competències per identificar les persones refugiades que arriben a la 
ciutat les té l’Estat i que aquest no n’informi l’ajuntament. Per les dades que tenen 
del SAIER, el 2015 es van detectar 1.374 persones, un 60 % més que l’any 
anterior i quatre vegades més que el 2012. El govern està convençut que 
Barcelona pot rebre molts més refugiats dels que el Govern estatal accepta, però 
no pot fer una previsió concreta en aquests moments. Tanmateix, insisteix que es 
podrien acollir molts més refugiats i que l’ajuntament farà tot el que sigui 
necessari perquè aquesta acollida es produeixi en les condicions corresponents. 

 
El Sr. Sierra pregunta quina solució pressupostària pensa articular el govern. El 

Grup de Ciutadans també lamenta l’actitud vergonyosa de la Unió Europea, però 
insisteix que s’ha de fer aquest càlcul perquè la situació del camp d’acollida de 
Turquia es podria desbloquejar i podrien arribar dos mil refugiats. Així, doncs, 
considera que encara que no es pugui fer un càlcul aproximat de quantes persones 
poden arribar, l’ajuntament ha de tenir una previsió de què cal fer. 

D’altra banda, anuncia que el seu grup el dijous següent visitarà la Casa Bloc a 
veure alguns refugiats que vénen d’Ucraïna. 

A continuació, comenta que el seu grup dóna suport a una part de l’actitud 
política del govern, però afirma que la firma d’acords amb els alcaldes de Lesbos i 
de Lampedusa a la pràctica no serveixen de res, tret d’oferir un reconeixement 
polític als refugiats, de la mateixa manera que les pancartes de benvinguda. Per 
tant, insisteix que s’ha d’articular un procediment per acollir aquestes persones 
quan arribin perquè, si no va errat, Barcelona solament disposa de vint-i-vuit 
places d’acollida. 
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El Sr. Pisarello afirma que les accions del govern no són només paraules, sinó 
que el 2015 van augmentat el pressupost del SAIER d’1.500.000 euros a 
1.700.000 per tal de tenir més recursos per a allotjament, per a assistència 
jurídica o per pagar traductors. També s’han signat convenis d’acollida amb ACCEM 
i amb CCAR per un valor de 331.000 euros, que serviran per duplicar les places 
d’allotjament que aquestes entitats tenen a Barcelona. D’altra banda, informa que 
s’ha previst un fons de contingència per acollir els refugiats quan arribin, però 
necessiten tenir tota la informació per saber com es doten aquestes partides. 
Finalment, comenta que part de l’execució pressupostària de l’exercici anterior 
tenia a veure amb assignacions per a les persones refugiades, que en el seu 
moment no es van poder assignar, i que s’han utilitzat per comprar habitatges per 
acollir aquestes persones. 

Per tant, assegura que hi ha una previsió, tot i que no pot ser tancada perquè 
no tenen prou informació de quina serà la xifra exacta o aproximada de persones 
refugiades que arribaran a la ciutat. 

 
Es dóna per tractada. 
 
20. En què consisteix el pla d'ocupació per a les persones que es dediquen a la 

venda irregular ambulant, a quantes persones afecta i quina dotació pressupostaria 
requereix? 

 
El Sr. Sierra formula la pregunta. 
 
El Sr. Colom explica que, d’una banda, es vol que aquestes persones utilitzin els 

plans d’ocupació de Barcelona Activa amb les mateixes condicions que qualsevol 
altre ciutadà i, per l’altra, hi ha un programa pilot de deu plans d’ocupació, d’una 
durada de dotze mesos, vinculats a facilitar els processos d’arrelament i que 
consistirien a realitzar activitats en els serveis socials de l’ajuntament. Afegeix que 
l’estimació pressupostària d’aquesta actuació és al voltant de 180.000 euros. 

 
El Sr. Sierra sospitava que podria ser alguna cosa així i considera que deu plans 

d’ocupació de dotze mesos no són una eina eficaç perquè aquestes persones deixin 
de dedicar-se a fer aquesta activitat irregular, principalment perquè moltes d’elles 
es troben en situació legal irregular i, en segon lloc, perquè la majoria opten per 
dedicar-se a la venda irregular ambulant perquè és una activitat més profitosa que 
dedicar-se als serveis socials. I troba que, comparat amb la quantitat de persones 
que es dediquen a aquesta activitat, troba que la quantitat de deu places és 
irrisòria. 

En qualsevol cas, manifesta que el seu grup estarà atent perquè no es 
produeixin discriminacions amb persones que compleixen amb les seves 
obligacions amb l'Administració i que cerquen feina. 

 
El Sr. Colom entén que la posició del Grup de Ciutadans és contradictòria perquè 

d’una banda no volen discriminacions i, de l’altra, deu places li semblen poques. 
Tot seguit, assenyala que tothom que estigui en aquest món de la venda 

irregular té accés als serveis de Barcelona Activa si reuneix els mateixos requisits 
que qualsevol veí de la ciutat. Per tant, de la mateixa manera que es fa amb els 
altres col·lectius vulnerables de la ciutat, se’ls ofereix els processos 
d’acompanyament i impuls perquè s’acostin cap a aquests plans d’ocupació perquè 
moltes vegades els desconeixen. 

Per altra part, argumenta que els plans d’ocupació vinculats a processos 
d’arrelament són una novetat a Barcelona. Per això, s’està fent un programa pilot 
que, un cop finalitzat, es podrà avaluar amb les entitats del tercer sector i ampliar. 
Així, doncs, la voluntat del govern és augmentar el nombre de plans, però creu 
que és una proposta realista. 

 
Es dóna per tractada. 
 
Del Grup Municipal ERC: 
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21. Quina valoració fa el govern municipal de la moratòria turística i quin 

impacte econòmic es calcula que ha tingut per a la ciutat de Barcelona? 
 
Tractada conjuntament amb el punt 13 de l’ordre del dia. 
 
Es dóna per tractada. 
 
Del Grup Municipal PSC: 
 
22. Quin nombre de comerços emblemàtics de la ciutat tenen la qualificació de 

bé cultural d'interès local (BCIL) i quina és la previsió de comerços emblemàtics 
que tindran aquesta qualificació durant aquest mandat? 

 
La Sra. Ballarín recorda que el Grup Municipal Socialista ha defensat 

reiteradament la necessitat de dotar l’ajuntament de totes les eines que tingui a 
l’abast per protegir els comerços emblemàtics de la ciutat, com ara el dret de 
tanteig i retracte, i per poder exercir aquest dret els establiments han d’estar 
inclosos en la categoria de bé cultural d’interès local, declaració que correspon fer 
al plenari del Consell Municipal. Per tant, vol conèixer el nombre de comerços 
emblemàtics de la ciutat que tenen aquesta qualificació i quina és la previsió del 
govern sobre la quantitat de comerços que la poden obtenir al llarg del mandat. 

 
El Sr. Colom exposa que el Pla especial urbanístic de protecció i potenciació de 

la qualitat urbana inclou en la categoria E1 trenta-dos, establiments que tenen la 
condició assimilada de BCIL, un cop s’hagin inscrit amb aquesta categoria al 
Departament de Cultura de la Generalitat de Catalunya. A partir d’aquest moment, 
l’ajuntament pot exercir els drets de tanteig. D’aquests trenta-dos establiments, 
afegeix, ja n’hi ha onze d’inscrits i, per tant, en queden 21 que s’hi podrien 
incorporar al llarg del mandat. 

 
La Sra. Ballarín observa que al voltant d’un terç ja tenen la qualificació i, per 

tant, en falten dos terços. Per tant, insta el govern a agilitzar els tràmits per tal 
que aquests establiments puguin tenir aquesta protecció tan aviat com sigui 
possible. 

 
El Sr. Colom s’hi mostra d’acord. 
 
Es dóna per tractada. 
 
23.Quins són els motius pels quals l'Ajuntament de Barcelona ha assolit un 

superàvit de 100.206.578,66 euros en la liquidació del Pressupost de l'exercici 
2015? 

 
La Sra. Ballarín exposa que dos mesos abans de finalitzar l’exercici 2015, i arran 

de l’ampliació de crèdit de 101 milions d’euros que es va aprovar, el govern va 
plantejar un escenari de tancament de l’exercici que tendia a l’equilibri i per això 
els va sorprendre que finalment hi hagués un superàvit superior als 100 milions 
d’euros. Pregunta, doncs, quins són els motius perquè es produís aquesta situació. 

 
El Sr. Pisarello explica que hi ha tres elements importants. En primer lloc, una 

recaptació tributària superior a la prevista pel govern de Convergència i Unió, 
relacionada principalment amb l’impost de plusvàlues perquè hi ha hagut més 
compravenda de cases. En segon lloc, l’increment de transferències, principalment 
de la Generalitat, fruit del reconeixement del deute, i que l’anterior govern tampoc 
no havia previst. Finalment, una menor execució de la despesa prevista, malgrat 
que l’execució ha estat del 98 %, la més alta dels últims anys. 

 
La Sra. Ballarín agraeix la resposta, tot i que en aquest moment no pot avaluar 

aquestes dades exactament. Quant al deute de la Generalitat, comenta que el 
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govern municipal havia manifestat que solament hi havia 1,2 milions d’euros de 
deute vençut pendents de reconèixer i, pel que fa a les plusvàlues, malgrat que és 
un impost important, dubta que tingui la capacitat per generar aquest increment. 
Per tant, suposa que la part principal del superàvit prové del pressupost no 
executat i entén que el govern hauria d’haver estat més curós a l’hora de fer el 
càlcul. 

 
El Sr. Pisarello concreta que els increments d’ingressos tributaris són de 22 

milions, la inexecució és de 29 milions i la variació d’ingressos per transferències 
en termes SEC és de 34 milions. 

 
Es dóna per tractada. 
 
Del Grup Municipal PP: 
 
24. Quin és el catàleg de cadascuna de les actuacions a realitzar en base a 

l'import transferit a l'Ajuntament per l'impost turístic en l'exercici 2015, detallant 
concepte, import i data d'execució de cadascuna de les actuacions? Sol·licitem que 
se'ns lliuri la resposta per escrit. 

 
El Sr. Mulleras exposa que, segons les dades de què disposa, l’any 2015 

l’Ajuntament de Barcelona va ingressar 10.666.000 euros com a resultat de 
l’impost turístic, els quals entén que inclouen el 2 milions extraordinaris que es van 
negociar a final d’any. També entén que la meitat d’aquests recursos es 
transfereixen a Turisme de Barcelona i que l’altra meitat se la queda l’ajuntament. 
En tot cas, només tenen constància de la destinació de 900.000 euros i per 
aquesta raó formula la pregunta i, si pot ser, demana que se li doni la informació 
per escrit. 

 
El Sr. Colom comenta que li pot donar les dades per escrit i, per tant, no cal que 

en prengui nota. Informa que entre el 23 de desembre de 2014 i el 31 de 
desembre de 2015 es van ingressar 7,2 milions i que els 2 milions extraordinaris a 
què feia referència el Sr. Mulleras es van ingressar el 2016. Afegeix que la meitat 
d’aquells recursos, 3,6 milions, es van transferir al consorci i, de la part que 
corresponia a l’ajuntament, 2,6 milions es van dedicar a projectes de l’ajuntament 
i en acabar el 2015 va quedar un romanent d’un milió d’euros. El detall d’aquestes 
dades diu que les donarà per escrit. 

 
El Sr. Mulleras diu que si els lliuren el detall per escrit la resposta és suficient. 
 
Es dóna per tractada. 
 
Del Grup Municipal CUP: 
 
25. Passat dos mesos sol·licitem conèixer quina és la decisió de l'Ajuntament en 

relació al conveni, i al recursos econòmics que implica, entre l'Agència Catalana de 
Turisme, el consorci públic-privat Turisme de Barcelona i les associacions 
Barcelona Centre Mèdic i Barcelona Medical Agency que preveu la creació de la 
marca Barcelona Medical Destination, amb l'objectiu de promocionar els serveis 
mèdics privats i quins mecanismes de comunicació s'han generat per a que la part 
privada no actuï d'esquenes a la part pública? 

 
El Sr. Garganté exposa que el dijous 7 de gener l’Agència Catalana de Turisme, 

el consorci publicoprivat Turisme de Barcelona i les associacions Barcelona Centre 
Mèdic i Barcelona Medical Agency van signar un conveni, conegut com la marca 
Barcelona Medical Destination i, que segons va reconèixer el Sr. Colom el 12 de 
gener, cap càrrec del govern tenia coneixement d’aquesta signatura. Recorda que 
a la sessió del 19 de gener de la Comissió d’Economia i Hisenda la CUP va 
preguntar al govern què pensava fer amb aquest conveni, si el retirarien, si el 
complirien o si cessarien algun dels càrrecs responsables de la signatura. Se’ls va 
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respondre que aquesta qüestió s’estava estudiant, que mentrestant els recursos 
compromesos es congelaven i que es crearien els mecanismes necessaris perquè 
aquesta manca de comunicació entre el sector públic i el privat no tornés a succeir. 

Passats dos mesos pregunta si ja han pres una decisió i quines mesures han 
pres perquè això no torni a passar. 

 
El Sr. Colom confirma el que ja va manifestar i, per tant, diu que no ho repetirà, 

però afegeix que, com ja havien dit, volen treballar aquesta qüestió conjuntament 
amb la Generalitat, que és una de les parts signants, i això és el que han fet. En 
aquest sentit, informa que la comissionada de Salut està en contacte amb el 
Govern de la Generalitat i que va presentar un informe sobre privatitzacions en 
l’atenció sanitària pública a la ciutat de Barcelona. A partir d’aquest informe s’ha 
creat un espai de treball conjunt amb la Generalitat i és aquí on es tracta la 
qüestió del conveni, amb la voluntat de tirar-lo enrere. Per tant, anuncia que en 
breu tindran notícies. 

Pel que fa al consorci Turisme de Barcelona, reitera que s’han de crear espais de 
governança en aquest organisme per refermar-hi el lideratge públic i la capacitat 
de codecisió del sector públic, i assegura que el govern està treballant en aquesta 
línia. 

 
El Sr. Garganté critica que de vegades el govern parla molt però diu poca cosa. 

Entén, doncs, que el tema del conveni s’està estudiant però que encara no s’ha 
pres cap decisió. Pel que fa als mecanismes de comunicació entén que també 
s’està treballant i que ja informaran quan hagin pres una decisió. 

 
El Sr. Colom assegura que la voluntat del govern és la mateixa que ja havia 

expressat anteriorment i que s’han aturat les aportacions a aquest conveni, el qual 
en aquests moments no s’està aplicant. La rescissió del conveni, però, s’està 
negociant amb el conseller de Salut i diu que quan es materialitzi ho comunicaran. 

Pel que fa al consorci Turisme de Barcelona, manifesta que també hi estan 
treballant i quan hi hagi propostes concretes que tinguin un cert contingut també 
les comunicaran. 

 
Es dóna per tractada. 
 
26. Sol·licitem conèixer quina és la quantitat econòmica que es destina com a 

promoció econòmica de la ciutat i com a Marca Barcelona en el Barcelona Open 
Banc Sabadell Trofeu Conde de Godó 64a edició i si es pensa reduir l'aportació com 
en el cas de la Formula 1 fins a eliminar-la? 

 
El Sr. Garganté exposa que el divendres 4 de març es va fer la presentació del 

Torneig Internacional de Tennis Barcelona Open Banc Sabadell, en la qual van 
participar l’alcaldessa, la comissionada d’Esports, el president del Reial Club de 
Tennis, el director esportiu de Barcelona Open Banc Sabadell, el president de Banc 
Sabadell i el president del Grup Godó. Pel que ha pogut veure a la web, aquest 
torneig es va celebrar per primer cop l’any 1953, sota el règim franquista, i des 
d’aleshores el trofeu, lliurat pel comte de Godó, propietari i amfitrió del torneig, 
sempre ha estat vinculat al Club de Tennis Barcelona. També pel que ha vist al 
web, ha comprovat que, entre altres, hi ha el patrocini de l’ajuntament i suposa 
que per aquesta raó l’alcaldessa era a la presentació. 

Per tant, pregunta quina aportació fa l’ajuntament a aquest trofeu i si el govern 
fa un plantejament similar al que va fer amb el Circuit de Catalunya, on s’ha reduït 
l’aportació municipal de 4 milions a 2 i, si més no pel que ha llegit a la premsa, 
sembla que es vol anar reduint progressivament aquest finançament i que no hi 
hagi aquest intervencionisme que de vegades es critica en altres temes però que 
en aquest sempre s’oblida. 

 
El Sr. Colom informa que des de l’Àrea de Promoció Econòmica no es fa cap 

aportació a aquest a aquest trofeu, ni en concepte de promoció de la ciutat ni com 
a marca Barcelona. Tanmateix, hi ha un conveni signat pel govern anterior que es 
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compromet a fer fins a l’any 2018 una aportació anual d’1.100.000 euros, més el 
21 % d’IVA, que sumen 1.331.000 euros. 

 
El Sr. Garganté pregunta, atès que el govern actual té un mandat fins a l’any 

2019, si s’han plantejat reduir aquesta aportació o eliminar-la un cop finalitzat el 
conveni. 

 
El Sr. Colom entén que aquesta pregunta l’hauria de respondre la comissionada 

d’Esports o el tinent d’alcalde Jaume Asens, atès que aquest tema es gestiona des 
de l’Institut Municipal d’Esports. 

 
Es dóna per tractada. 
 
e) Seguiment Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal CIU: 
 
27. Que el govern municipal informi sobre l'estat d'execució de la proposició 

aprovada a la Comissió d'Economia i Hisenda de 21 de setembre de 2015, amb el 
contingut següent: La Comissió d'Economia i Hisenda acorda instar al Govern 
municipal a impulsar de manera prioritària les accions i iniciatives administratives 
necessàries per tal de liderar la implantació d'un salari mínim més elevat a 
Barcelona i a la seva àrea metropolitana, per tal que els treballadors i treballadores 
rebin una remuneració més adequada a les seves necessitats. 

 
La Sra. Recasens exposa que el mes de gener de 2016 van preguntar a 

l’alcaldessa què es feia per implantar el salari mínim a la ciutat i també a l’àrea 
metropolitana i els van respondre que s’havia començat a treballar-hi, també amb 
els tècnics de l’Àrea Metropolitana i amb els agents sindicals, i que hi havia una 
negociació col·lectiva. També se’ls va dir que encara no s’havia establert una 
quantitat mínima, però que es parlava d’uns 1.000 euros. Atès que no tenen cap 
coneixement dels passos que s’estan fent i que els estranya que no els hagin 
convidat a participar en aquest procés, formula el seguiment de la proposició. 

 
El Sr. Colom exposa que l’Ajuntament de Barcelona no té capacitat legal per 

establir un salari mínim interprofessional amb caràcter normatiu, però que el 
compromís de l’alcaldessa i d’ell mateix és treballar en aquesta direcció. Afegeix 
que en altres comissions s’ha plantejat que aquest salari mínim tingui caràcter 
metropolità i, per tant, s'han fet reunions amb responsables de l’Àrea 
Metropolitana per tractar aquesta qüestió i també s’ha sol·licitat un estudi al 
Consell Econòmic i Social de Barcelona.  

 
Paral·lelament a aquest procés de negociació, diu que també s’està plantejant 

introduir una etiqueta de qualitat en la contractació pública. 
En tot cas, comenta que estan en aquesta fase i quan els elements siguin més 

precisos convidaran els grups polítics a participar-hi. 
 
La Sra. Recasens pregunta si realment ho estan fent o esperaran al 2019, si és 

que no passa res abans. Afirma que aquesta és una proposta molt important, que 
s’havia aconseguit fer asseure sindicats i empresaris per treballar en aquesta 
matèria i, tot i que admet que l’ajuntament no té capacitat legal, indica que mai 
s’havia plantejat d’aquesta perspectiva. Pel que fa a l’estudi encarregat al CESB li 
sembla molt bé, com també que s’estigui treballant en matèria de clàusules 
socials, però diu que no estan parlant d’això. 

Així, doncs, pregunta si el govern creu en aquest projecte o no hi creu. En segon 
lloc, atès que no han tornat a convocar la Taula Barcelona Creixement, pregunta 
en quin fòrum s’està treballant aquesta qüestió. En tercer lloc, comenta que en 
aquesta qüestió tots els grups estan d’acord i que hi ha altres ciutats que han 
implementat mesures en aquest sentit. Entén, doncs, que no cal tenir cap 
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competència legal, sinó establir una eina que els sindicats puguin utilitzar en les 
negociacions dels convenis col·lectius. 

 
El Sr. Colom pregunta en quina sessió de la taula de treball el govern va 

plantejar aquesta qüestió. 
 
La Sra. Recasens diu que va ser a la darrera sessió de Barcelona Creixement, 

que deuria ser el mes d’abril de 2015. 
 
El Sr. Colom pregunta irònicament quan va guanyar les eleccions Convergència i 

Unió, perquè van trigar molt a proposar aquesta mesura, a la qual cosa la Sra. 
Recasens diu que la proposta va ser de l’oposició. En tot cas, recorda que les 
esquerres fa temps que reclamen un salari mínim més alt. En definitiva, constata 
que el govern de Convergència i Unió es van limitar a plantejar aquesta proposta 
en una taula per fer-ne publicitat abans de les eleccions, quan a més a més no 
tenien la capacitat de tirar-la endavant, i dubta que hi creguessin gaire, en aquesta 
proposta, perquè en cas contrari potser hauria estat una de les primeres mesures 
que haurien impulsat. 

En tot cas, afirma que el govern sí que hi creu i que estan treballant en aquest 
tema, tot i que són conscients de la dificultat d’aconseguir-ho i de trobar el 
consens amb el sector empresarial. Tanmateix, es mostra confiat d’aconseguir-ho 
abans de finalitzar el mandat. 

 
Es dóna per tractada. 
 
Del Grup Municipal ERC: 
 
28. Que s'informi de l'estat d'execució de la proposició atesa a la Comissió 

d'Economia i Hisenda en data 17 de novembre de 2015 amb el contingut següent: 
(M1519/1363) La Comissió d'Economia i Hisenda acorda instar al govern municipal 
a: 1) Dotar dels recursos i eines necessàries a la Fundació Formació Professional 
BCN, el Consorci d'Educació de Barcelona i Barcelona Activa perquè, ja sigui amb 
equips existents o amb la creació d'un nou equip especialitzat, creïn la figura del 
facilitador entre empreses i Centres Educatius de Formació Professional per tal que 
realitzi una tasca prèvia de cerca de possibles empreses candidates i hi estableixi 
el primer contacte abans de posar en contacte el Centre Educatiu i l'empresa. 2) 
Que es pugui territorialitzar la feina en els districtes, amb facilitadors per tal de 
tenir més contacte amb els Centres educatius de Formació Professional. 3) Que en 
aquesta tasca es posi especial èmfasi en el contacte amb PIMES i empreses i 
entitats que desenvolupen la seva activitat en el marc de l'economia social i 
solidària per tal d'augmentar el nombre d'alumnes que participen en programes 
amb aquests tipus d'empreses. 4) Que es tingui també com a objectiu els 
autònoms de la nostra ciutat i, per tant, arribar a acords amb els gremis i 
associacions d'autònoms. 

 
Tractada conjuntament amb el punt 10 de l’ordre del dia. 
 
Es dóna per tractada. 
 
VI) Mocions 
 
 
No havent-hi altres assumptes per tractar, la Presidència aixeca la sessió a les 

21.20 h. 
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Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, Participació i 
Seguretat i Prevenció 

 
 

Acta de la sessió de 23 de març de 2016, aprovada el 20 d’abril de 2016 
 
A la sala President Lluís Companys de la casa de la ciutat, el 23 de març de 

2016, s’hi reuneix la Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, Participació i 
Seguretat i Prevenció, sota la presidència de l’Ima. Sra. Francina Vila i Valls. Hi 
assisteixen les Imes. Sres. i els Ims. Srs.: Gerardo Pisarello Prados, Jaume Asens 
Llodrà, Gala Pin Ferrando, Eloi Badia Casas, Joaquim Forn i Chiariello, Sònia 
Recasens i Alsina, Jordi Martí i Galbis, Francisco Sierra López, Santiago Alonso 
Beltrán, Trini Capdevila i Burniol, Jordi Coronas i Martorell, Carmen Andrés Añón, 
Àngeles Esteller Ruedas, Josep Garganté i Closa, assistits per l’assessora jurídica, 
Sra. Anna Martori Salichs, que actua per delegació del secretari general, i certifica. 

 
També hi són presents la Sra. Águeda Bañón Pérez, directora de Comunicació, i 

el Sr. Amadeu Recasens Brunet, comissionat de Seguretat.  
 
S’obre la sessió a les 10.05 hores. 
 
La presidenta informa que a les 13 hores s’ha convocat un minut de silenci a la 

plaça de Sant Jaume pels atemptats a Brussel·les i que 10 o 5 minuts abans se 
suspendrà temporalment la Comissió perquè qui vulgui pugui baixar. 

 
El Sr. Garganté pregunta si els morts dels altres països no compten, ja que hi ha 

hagut 100 morts a l’Àfrica per un atemptat i 100 morts més a l’Iraq. 
 
La presidenta aclareix que l’únic que es farà és sumar-se a la convocatòria que 

s’ha fet des de protocol de l’Ajuntament, que en principi només és pels atemptats 
de Brussel·les. 

 
El Sr. Garganté replica que això ja diu molt. 
 
La presidenta comenta que, si els grups no hi tenen inconvenient, es debatran 

conjuntament els punts 14 i 21, ja que tracten de la mateixa qüestió. 
 
El Sr. Sierra es queixa que s’han rebutjat diverses iniciatives de Ciutadans pel 

que fa a la fiscalització de determinades empreses municipals. Demana, doncs, que 
Secretaria General li faciliti una llista d’empreses, instituts i organismes municipals 
i que digui a quina comissió li pertoca el control i la fiscalització d’aquestes 
empreses. 

 
La presidenta explica que a les presidències de les comissions els pertoca 

admetre o rebutjar les iniciatives dels grups, així com les mesures de govern o 
informes que es presentin. Comenta que, juntament amb Secretaria, sempre 
s’intenta tenir una interpretació una mica àmplia per no rebutjar cap iniciativa, 
però que a vegades hi ha qüestions que es plantegen que no es corresponen 
estrictament amb la Comissió. Indica que en aquests casos a vegades es demana 
que s’adapti millor la iniciativa per no rebutjar-la, i proposa que en el cas 
d’aquestes iniciatives puguin fer aquest exercici perquè Ciutadans les pugui afinar 
millor. 

 
I) Aprovació de l’acta de la sessió anterior 

 
S’aprova. 
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II) Part Informativa 
 
a) Despatx d’ofici 
 
En compliment dels Decrets d’Alcaldia, de 13 de juny de 2015, es comuniquen 

les resolucions següents: 
 
1. Districte de l’Eixample 
Del gerent municipal, d’11 de febrer de 2016, que aprova els Plecs de clàusules i 

inicia l’expedient per a la contractació del servei de suport administratiu i jurídic en 
la tramitació d’expedients sancionadors del Districte de l’Eixample, per als exercicis 
2016-2017, i per un import de 42.761,40 euros. 

 
2. Del gerent municipal, d’11 de març de 2016, que aprova els Plecs de 

clàusules i autoritza la despesa per a la contractació del servei d’assistència 
jurídica dels membres de la GUB i del SPEIS, per als exercicis 2016-2018, i per un 
import de 232.320,00 euros. 

 
3. Del gerent municipal, d’11 de març de 2016, que adjudica a Man Truck & Bus 

Iberia, S.A. Uniper el contracte per al manteniment preventiu i correctiu de les 
carrosseries dels vehicles adscrits al SPEIS, per als exercicis 2016-2018, i per un 
import de 387.200,00 euros. 

 
4. Del gerent municipal, de 26 de febrer de 2016, que resol el contracte de la 

prestació de serveis complementaris als del servei de suport a l’atenció telefònica 
integral de les trucades d’emergència dels números 092 (GUB) i 080 (SPEIS), que 
va ser adjudicat a Konecta BTO, S.L. 

 
5. Districte de Ciutat Vella 
De l’alcaldessa, de 17 de març de 2016, que aprova, per raons d’ordre públic 

l’obligatorietat de tancament en horari nocturn (de 00 hores a 06 hores) de 
l’establiment ubicat al passeig de Borbó, 63, amb llicència d’activitat de botiga de 
conveniència, d’acord amb l’establert a l’article 2.4 de la llei 3/2014, d’horaris 
comercials de mesures per a determinades activitats de promoció. 

 
6. Del gerent de recursos humans i organització, de 8 de febrer de 2016, que 

modifica el punt 5.1 de les bases de la convocatòria del concurs 6/2016-C per a la 
provisió per concurs de mèrits d’un lloc de treball de suport 1 (família General), 
adscrit al Dep. d’Administració de la Direcció de Serveis de Coordinació Econòmica 
(Gerència d’Ecologia Urbana). 

 
7. 
Del gerent de recursos humans i organització, de 2 de febrer de 2016, que 

convoca i aprova les bases per a la provisió d’un lloc de treball de suport 3 (família 
General) adscrit al Departament de Resiliència Urbana de la Gerència Adjunta de 
Mobilitat i Infraestructures (Gerència d’Ecologia Urbana). 

 
8. Del gerent de recursos humans i organització, de 4 de febrer de 2016, que 

convoca i aprova les bases per a la provisió d’un lloc de treball de suport 3 (família 
General) adscrit a la Direcció de Serveis de Planificació i Control (Gerència de Drets 
de Ciutadania, Participació i Transparència). 

 
9. Del gerent de recursos humans i organització, de 4 de febrer de 2016, que 

convoca i aprova les bases per a la provisió d’un lloc de treball de suport 3 (família 
General) adscrit a la Direcció de Serveis de Drets de Ciutadania i Immigració 
(Gerència de Drets de Ciutadania, Participació i Transparència). 

 
10. Del gerent de recursos humans i organització, de 8 de febrer de 2016, que 

convoca i aprova les bases per a la provisió d’un lloc de treball de cap de secció 1 
(família General) adscrit al Departament d’Operacions i Processos d’Atenció 
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Especialitzada de la Direcció de Serveis d’Informació i Atenció Ciutadana (Gerència 
de Drets de Ciutadania, Participació i Transparència). 

 
11. Del gerent de recursos humans i organització, de 8 de febrer de 2016, que 

convoca i aprova les bases per a la provisió d’un lloc de treball de tècnic/a 2 
(família Serveis Urbanístics i d’Obra) adscrit al Departament d’Obres i Manteniment 
de la Direcció de Serveis de Llicències i Espai Públic (Gerència del Districte de 
Ciutat Vella). 

 
12. Del gerent de recursos humans i organització, de 8 de febrer de 2016, que 

convoca i aprova les bases per a la provisió d’un lloc de treball de suport 3 (família 
General) adscrit al Departament de Gestió Econòmica i Planificació (Gerència de 
Recursos Humans i Organització). 

 
13. Del gerent de recursos humans i organització, de 4 de març de 2016, que 

convoca i aprova les bases per a la provisió d’un lloc de treball de suport 3 (família 
General) adscrit a la Tresoreria (Gerència de Presidència i Economia). 

 
14. Del gerent de recursos humans i organització, de 4 de març de 2016, que 

convoca i aprova les bases per a la provisió de dos llocs de treball de gestor/a de 
projecte 2 (família General) adscrits al Departament de Promoció de la Infància, 
l’Adolescència i la Gent Gran (Gerència de Drets Socials). 

 
15. Del gerent de recursos humans i organització, de 4 de març de 2016, que 

convoca i aprova les bases per a la provisió d’un lloc de treball de gestor/a de 
projecte 2 (família General) adscrit a la Direcció de Serveis a les Persones i al 
Territori (Gerència del Districte d’Horta-Guinardó). 

 
16. Del gerent de recursos humans i organització, de 4 de març de 2016, que 

convoca i aprova les bases per a la provisió d’un lloc de treball de tècnic/a 2 
(família Serveis Urbanístics i d’Obra) adscrit al Departament de Llicències d’Obres 
de la Direcció de Serveis de Llicències (Gerència Adjunta d’Urbanisme). 

 
17. Del gerent de recursos humans i organització, de 4 de març de 2016, que 

convoca i aprova les bases per a la provisió d’un lloc de treball de gestor/a de 
projecte 1 (família General) adscrit al Projecte de Gestió de la Centralitat de la 
Direcció de Serveis a les Persones i al Territori (Gerència del Districte de Ciutat 
Vella). 

 
18. Del gerent de recursos humans i organització, de 4 de març de 2016, que 

convoca i aprova les bases per a la provisió, per lliure designació, d’un lloc de 
treball de cap de departament 1 (família General) adscrit al Departament de 
Recursos Interns de la Direcció de Serveis Generals (Gerència del Districte de les 
Corts). 

 
19. Del gerent de recursos humans i organització, de 4 de març de 2016, que 

convoca i aprova les bases per a la provisió, per lliure designació, d’un lloc de 
treball de suport 3 (família General) adscrit a la Gerència del Districte de Nou 
Barris. 

 
20. Del gerent de recursos humans i organització, de 4 de març de 2016, que 

convoca i aprova les bases per a la provisió, per lliure designació, d’un lloc de 
treball de cap de departament 1 (família General) adscrit al Departament 
d’Intervenció Social a l’Espai Públic (Gerència de Drets Socials). 

 
21. Del gerent de recursos humans i organització, de 4 de març de 2016, que 

convoca i aprova les bases per a la provisió, per lliure designació, d’un lloc de 
treball de cap de departament 1 (família General) adscrit al Departament 
d’Inversions (Gerència de Presidència i Economia). 
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22. Del gerent de recursos humans i organització, de 4 de març de 2016, que 
convoca i aprova les bases per a la provisió, per lliure designació, d’un lloc de 
treball de cap de departament 1 (família General) adscrit a Comunicació (Gerència 
del Districte de Ciutat Vella). 

 
23. Del gerent de recursos humans i organització, de 4 de març de 2016, que 

convoca i aprova les bases per a la provisió, per lliure designació, d’un lloc de 
treball de cap de departament 1 (família General) adscrit al Departament de 
Desenvolupament de la Carta Municipal de Barcelona (Gerència de Recursos). 

 
24. Del gerent de recursos humans i organització, de 4 de març de 2016, que 

convoca i aprova les bases per a la provisió, per lliure designació, de dos llocs de 
treball de gestor/a de projectes 1 (família General) adscrits a la Direcció de 
Programa de Gestió (Direcció de l’Alcaldia). 

 
25. Del gerent de recursos humans i organització, de 8 de febrer de 2016, que 

convoca un procés interadministratiu per a la provisió per lliure designació d’un lloc 
de treball de cap de departament 1 (família General), adscrit al Departament de 
Desenvolupament (Gerència de Recursos Humans i Organització). 

 
26. Del gerent  de recursos humans i organització, d’11 de febrer de 2016, que 

convoca el procés selectiu i aprova les bases per a l’ampliació de la borsa de treball 
de la categoria de tècnic/a mitjà/ana en Treball Social (grup A2). 

 
27. Del gerent de recursos humans i organització, de 4 de febrer de 2016, que 

designa els membres del Tribunal del procés selectiu per a cobrir 80 places 
d’administratiu/va, mitjançant concurs-oposició (torn de promoció interna), i la 
incorporació de la promoció interna horitzontal del personal laboral fix a la 
corresponent categoria funcionarial. 

 
28. Del gerent de recursos humans i organització, de 4 de febrer de 2016, que 

designa els membres de la Comissió de Selecció per a l’ampliació de la borsa de 
treball en la categoria d’auxiliar administratiu/va. 

 
29. Del gerent de recursos humans i organització, de 4 de febrer de 2016, que 

modifica la base 10 del procés selectiu per a l’ampliació de la borsa de treball de la 
categoria d’auxiliar administratiu/va (Grup C2). 

 
30. De l’alcaldessa, de 10 de març de 2016, que nomena, mitjançant oposició 

lliure, els Srs.: Ivan Lozano Domingo, Marc Martínez Media i Rafael Melendo Mojal 
com a funcionaris de carrera, en la categoria d’agents de la GUB. 

 
31. De l’alcaldessa, de 29 de gener de 2016, que nomena com a personal 

eventual el Sr. Jordi Molina Galindo en el lloc de treball de cap de departament 1, 
nivell 26, i adscripció a la tercera Tinència d’Alcaldia (família Serveis de Suport 
Polític). 

 
32. De l’alcaldessa, de 29 de gener de 2016, que nomena com a personal 

eventual el Sr. Miguel Yury Mayorga Cardenas en el lloc de treball de cap de 
departament 1, nivell 26, i adscripció a la quarta Tinència d’Alcaldia (família 
Serveis de Suport Polític). 

 
33. De l’alcaldessa, de 29 de gener de 2016, que nomena com a personal 

eventual la Sra. Olga Aira Foix en el lloc de treball de tècnica 4, nivell 20, i 
adscripció al Grup Polític Municipal de Convergència i Unió (família Serveis de 
Suport Polític). 

 
34. De l’alcaldessa, de 29 de gener de 2016, que nomena com a personal 

eventual el Sr. Alfredo Bergua Valls en el lloc de treball de tècnic 1, nivell 26, i 
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adscripció al Grup Polític Municipal del Partit Popular (família Serveis de Suport 
Polític). 

 
35. De l’alcaldessa, de 29 de gener de 2016, que nomena com a personal 

eventual la Sra. Mireia Capel Puig en el lloc de treball de tècnica 1, nivell 26, i 
adscripció al Grup Polític Municipal del Partit Popular (família Serveis de Suport 
Polític). 

 
36. De l’alcaldessa, de 29 de gener de 2016, que nomena com a personal 

eventual la Sra. Vanessa López González en el lloc de treball de tècnica 3, nivell 
22, i adscripció al Grup Polític Municipal del Partit Popular (família Serveis de 
Suport Polític). 

 
37. De l’alcaldessa, de 29 de gener de 2016, que nomena com a personal 

eventual la Sra. Maria Isabel Aguayo Díez en el lloc de treball de tècnica 3, nivell 
22, i adscripció al Grup Polític Municipal del Partit Popular (família Serveis de 
Suport Polític). 

 
38. De l’alcaldessa, de 3 de març de 2016, que nomena com a personal eventual 

el Sr. Joan Rodríguez Portell en el lloc de treball de tècnic 1, nivell 26, i adscripció 
al Grup Polític Municipal de Convergència i Unió (família Serveis de Suport Polític). 

 
39. De l’alcaldessa, de 4 de març de 2016, que nomena com a personal eventual 

la Sra. Gemma Solà Puig en el lloc de treball de suport 1, nivell 22, i adscripció al 
Grup Polític Municipal de Ciutadans (família Serveis de Suport Polític), amb el 
règim de plena dedicació. 

 
40. De l’alcaldessa, de 4 de març de 2016, que nomena com a personal eventual 

el Sr. Xavier Adell Mezquita en el lloc de treball de suport 1, nivell 22, règim de 
plena dedicació, i adscripció al Grup Polític Municipal de Ciutadans (família Serveis 
de Suport Polític). 

 
41. De l’alcaldessa, de 4 de març de 2016, que nomena com a personal eventual 

el Sr. Alcides Javier Pereira Falcón en el lloc de treball de suport 1, nivell 22, règim 
de plena dedicació, i adscripció al Grup Polític Municipal de Ciutadans (família 
Serveis de Suport Polític). 

 
42. De l’alcaldessa, de 4 de març de 2016, que nomena com a personal eventual 

el Sr. Francisco Javier González Blesa en el lloc de treball de cap de departament 
1, nivell 26, règim de plena dedicació, i adscripció al Grup Polític Municipal de 
Ciutadans (família Serveis de Suport Polític). 

 
43. De l’alcaldessa, de 4 de març de 2016, que nomena com a personal eventual 

el Sr. Luis Ignacio Ruíz Gandullo en el lloc de treball de cap de departament 1, 
nivell 26, i adscripció al Grup Polític Municipal de Ciutadans (família Serveis de 
Suport Polític). 

 
44. De l’alcaldessa, de 4 de març de 2016, que nomena com a personal eventual 

el Sr. Germán Prado Pérez en el lloc de treball de cap de departament 1, nivell 26, 
règim de plena dedicació, i adscripció al Grup Polític Municipal de Ciutadans 
(família Serveis de Suport Polític). 

 
45. 
De l’alcaldessa, de 4 de març de 2016, que nomena com a personal eventual el 

Sr. Luis Fernando García Egea en el lloc de treball de tècnic 2, nivell 24, jornada de 
18,75 h./setmanals, i adscripció al Grup Polític Municipal Socialista (família Serveis 
de Suport Polític). 

 
46. De l’alcaldessa, de 4 de març de 2016, que nomena com a personal eventual 

el Sr. Oriol Bartomeus Bayés en el lloc de treball de tècnic 2, nivell 24, jornada de 
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18,75 h./setmanals, i adscripció al Grup Polític Municipal Socialista (família Serveis 
de Suport Polític). 

 
47. De l’alcaldessa, de 7 de març de 2016, que nomena com a personal eventual 

la Sra. Olga Toro Moreno en el lloc de treball de suport 3, nivell 18, jornada de 
18,75 h./setmanals, i adscripció al Grup Polític Municipal de Ciutadans (família 
Serveis de Suport Polític). 

 
48. De l’alcaldessa, de 29 de gener de 2016, que cessa com a personal eventual 

la Sra. Carme Porta Alejandre en el lloc de treball codi 80.20.PO.10 i, adscripció a 
la Regidoria del Districte de Nou Barris (família Serveis de Suport Polític). 

 
49. De l’alcaldessa, de 3 de març de 2016, que cessa com a personal eventual el 

Sr. Albert Ortas Serrano en el lloc de treball codi 20.20.PO.10 (família Serveis de 
Suport Polític) i adscripció al Grup Polític Municipal de Convergència i Unió. 

 
50. De l’alcaldessa, de 3 de març de 2016, que cessa com a personal eventual el 

Sr. Koldo Blanco Uzquiano en el lloc de treball codi 80.10.PO.10 (família Serveis de 
Suport Polític) i adscripció al Grup Polític Municipal de Ciutadans. 

 
51. De l’alcaldessa, de 4 de març de 2016, que cessa com a personal eventual la 

Sra. Gemma Solà Puig en el lloc de treball codi 90.20.PO.10 (família Serveis de 
Suport Polític) i adscripció al Grup Polític Municipal de Ciutadans. 

 
52. De l’alcaldessa, de 4 de març de 2016, que cessa com a personal eventual el 

Sr. Xavier Adell Mezquita en el lloc de treball codi 80.20.PO.10 (família Serveis de 
Suport Polític) i adscripció al Grup Polític Municipal de Ciutadans. 

 
53. De l’alcaldessa, de 4 de març de 2016, que cessa com a personal eventual el 

Sr. Alcides Javier Pereira Falcón en el lloc de treball codi 80.20.PO.10 (família 
Serveis de Suport Polític) i adscripció al Grup Polític Municipal de Ciutadans. 

 
Acords de la Comissió de Govern d’11 de febrer de 2016: 

 
54. Autoritzar la compatibilitat sol·licitada per la Sra. Emma Otzet Gramunt 

(mat. 73504) entre la seva activitat municipal com a funcionària interina amb la 
categoria professional de Tècnica Superior d’Arquitectura, amb destinació al 
Departament de Llicències i Inspeccció del Districte de Ciutat Vella, on ocupa el lloc 
de treball de Tècnica 3 (80.30.OP.20), i una activitat privada per compte propi com 
a arquitecta. Per tal d’evitar possibles coincidències entre l’activitat pública i la 
privada, s’exclou de l’exercici de l’activitat privada d’arquitecta, qualsevol 
manifestació del mateix en el terme municipal de Barcelona. La dedicació 
professional privada no podrà superar la meitat de la jornada laboral setmanal 
vigent a l’Administració Pública i haurà de desenvolupar-se en horari no coincident 
amb el municipal. La present autorització resta condicionada a l’estricte 
compliment dels deures públics, a les prohibicions i altres previsions que es 
contenen en la Llei 53/1984 de 26 de desembre d’incompatibilitats del personal de 
les Administracions Públiques, la Llei 21/1987, de 26 de novembre, 
d’incompatibilitats del Personal al Servei de l’Administració de la Generalitat i 
d’altra normativa aplicable. Aquesta autorització perdrà vigència per canvi de lloc 
de treball municipal o per variació de les circumstàncies relatives al mateix. Donar-
ne compte a la Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, Participació, 
Seguretat i Prevenció. 

 
55. Aprovar la modificació en l’organigrama de la Gerència de Presidència i 

Economia, assignant la denominació, el nivell i les funcions a l’òrgan afectat, tal i 
com es detalla als annexos. Publicar la present resolució en la Gaseta Municipal als 
efectes pertinents. Donar-ne compte a la Comissió de Presidència, Drets de 
Ciutadania, Participació i Seguretat i Prevenció. 
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Acords de la Comissió de Govern de 18 de febrer de 2016: 

 
56. Autoritzar la compatibilitat sol·licitada pel funcionari Sr. Antoni Fernández 

Pérez (mat. 22953) amb la categoria professional de Tècnic Superior en Gestió 
entre la seva activitat municipal com a Director 1 (20.10.GE.40), a la Direcció 
d’Empreses, Entitats Municipals i Recursos de la Gerència de Presidència i 
Economia, i l’activitat pública com a professor associat a la Universitat de 
Barcelona a temps parcial de la Universitat de Barcelona, per al curs acadèmic 
2015-16 des del 22 de desembre de 2015 fins al 14 de setembre de 2016. La 
dedicació a la docència universitària serà a temps parcial i haurà de desenvolupar-
se en horari no coincident amb el municipal. D’altra banda, la present autorització 
resta condicionada a l’estricte compliment dels deures públics, a les prohibicions i 
altres previsions que es contenen en la Llei 53/1984 de 26 de desembre 
d’incompatibilitats del personal de les Administracions Públiques, la Llei 21/1987, 
de 26 de novembre, d’incompatibilitats del Personal al Servei de l’Administració de 
la Generalitat i d’altra normativa aplicable. Aquesta autorització perdrà vigència 
per canvi de lloc de treball municipal o per variació de les circumstàncies relatives 
al mateix. Donar-ne compte a la Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, 
Participació, Seguretat i Prevenció. 

 
57. Autoritzar la compatibilitat sol·licitada de la Sra. Yolanda González Buceta 

(mat. 804099) entre la seva activitat municipal com a funcionària interina amb la 
categoria professional de Professora de Música, amb destinació al Conservatori 
Municipal de Música i a l’Escola Municipal de Musica de l’Eixample de l’Institut 
Municipal d’Educació de Barcelona, on ocupa el lloc base de treball de Professora 
de Música, i l’activitat pública com a Professora de Música a temps parcial a 
l’Escola Municipal de Música Blai Net de Sant Boi de Llobregat, per al curs 
acadèmic 2015-2016 des de l’1 de setembre de 2015 fins al 31 d’agost de 2016. 
Aquesta autorització s’empara en l’article 3 i següents de la Llei 53/1984, de 26 de 
desembre, d’incompatibilitats del personal de les administracions públiques, article 
4.8 de la Llei 21/1987, de 26 de novembre, d’incompatibilitats del Personal al 
Servei de l’Administració de la Generalitat i en l’acord de la Comissió de Govern de 
l’Ajuntament de Barcelona, de 10 de juny de 2015, que declara d’interès públic la 
segona activitat dels professors de música de l’Institut Municipal d’Educació de 
Barcelona (Gaseta núm. 20 del 30/06/2015). La suma de les jornades de l’activitat 
principal i de l’activitat docent desenvolupada segons la declaració d’interès públic 
de l’esmentat acord, en cap cas, no podrà superar la jornada ordinària de 
l’Administració incrementada en un 50%. Les necessitats de dedicació de l’activitat 
municipal no es podran veure afectades per la realització de la segona activitat. La 
present autorització perdrà vigència per canvi de lloc de treball municipal o per 
variació de les circumstàncies relatives al mateix. Donar-ne compte a la Comissió 
de Presidència, Drets de Ciutadania, Participació, Seguretat i Prevenció. 

 
58. Aprovar les modificacions en els organigrames de la Gerència de Presidència 

i Economia; de la Gerència d’Ocupació, Empresa i Turisme; de la Gerència de 
Recursos i de la Gerència d’Ecologia Urbana, assignant les adscripcions, 
denominacions i funcions als òrgans afectats, tal i com es detalla als annexos. 
Publicar la present resolució en la Gaseta Municipal als efectes pertinents. Donar-
ne compte a la Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, Participació i 
Seguretat i Prevenció. 

 
Acord de la Comissió de Govern de 25 de febrer de 2016: 

 
59. Aprovar les modificacions en l’organigrama de la Gerència de Recursos i de 

la Gerència de Recursos Humans i Organització, assignant les adscripcions, 
denominacions i funcions als òrgans afectats, tal com es detalla als annexos. 
Publicar la present resolució en la Gaseta Municipal als efectes pertinents. Donar-
ne compte a la Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, Participació i 
Seguretat i Prevenció. 
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Acords de la Comissió de Govern de 3 de març de 2016: 
 
60. Convocar la cobertura de C2 a C1 de Bomber/a i Caporal/a de l’SPEIS de 

l’Ajuntament de Barcelona, mitjançant promoció interna especial i aprovar les 
bases que han de regir aquesta convocatòria. Donar-ne compte a la Comissió de 
Presidència, Drets de ciutadania, Participació, Seguretat i Prevenció. 

 
61. Convocar la cobertura del lloc de treball de Direcció 2, adscrit a la Direcció 

de Serveis de Comunicació Digital de la Gerència de Recursos de l’Ajuntament de 
Barcelona, i aprovar les bases que han de regir aquesta convocatòria (I.D. S 
08014188). Publicar aquest acord i l’annex a la Gaseta Municipal, al Diari Oficial de 
la Generalitat de Catalunya i al web de l’Ajuntament de Barcelona. Donar-ne 
compte a la Comissió de Presidència, Drets de ciutadania, Participació, Seguretat i 
Prevenció. 

 
62. Iniciar l’expedient per a la contractació de la realització de les tasques 

necessàries per l’execució, i desenvolupament dels projectes que configuren el 
Programa BCN interculturalitat, amb núm. de contracte 16000921, mitjançant 
tramitació ordinària, amb la utilització del procediment obert, i amb un pressupost 
total de licitació de 679.697,40 euros, IVA inclòs; aprovar les actuacions 
preparatòries efectuades, el plec de clàusules administratives particulars i el plec 
de prescripcions tècniques reguladors del contracte; convocar la licitació per a la 
seva adjudicació; autoritzar l’esmentada quantitat amb càrrec a la/es partida/es i 
al/s pressupost/os que s’indiquen en aquest mateix document amb el següent 
desglossament: pressupost net 561.733,39 euros; tipus impositiu del 21% d’IVA, i 
import de l’IVA de 117.964,01 euros; condicionada a l’existència de crèdit adequat 
i suficient en el/s pressupost/os posterior/s a l’actual. Donar-ne compte a la 
Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, Participació i Seguretat i Mobilitat. 

 
 
Acords de la Comissió de Govern de 10 de març de 2016: 

 
63. Autoritzar la compatibilitat sol·licitada pel Sr. Josep Ribas Coll (mat. 74.540) 

entre la seva activitat municipal com a funcionari interí, amb la categoria 
professional de Tècnic Superior en Gestió, amb destinació al Departament de 
Serveis Jurídics-Secretaria del Districte de l’Eixample, on desenvolupa el lloc de 
treball de Tècnic/a 3 (80.30.GA.30) i l’activitat privada per compte d’altri, com a 
tècnic jurídic a la Universitat Oberta de Catalunya. La dedicació professional 
privada no podrà superar la meitat de la jornada laboral setmanal vigent a 
l’Administració Pública i haurà de desenvolupar-se en horari no coincident amb el 
municipal. La present autorització resta condicionada a l’estricte compliment dels 
deures públics, a les prohibicions i altres previsions que es contenen en la Llei 
53/1984 de 26 de desembre d’incompatibilitats del personal de les Administracions 
Públiques, la Llei 21/1987, de 26 de novembre, d’incompatibilitats del Personal al 
Servei de l’Administració de la Generalitat i d’altra normativa aplicable. Aquesta 
autorització perdrà vigència per canvi de lloc de treball municipal o per variació de 
les circumstàncies relatives al mateix. DONAR-NE compte a la Comissió de 
Presidència, Drets de Ciutadania, Participació, Seguretat i Mobilitat. 

 
64. Autoritzar la compatibilitat sol·licitada per la Sra. Sílvia Julián García (mat. 

72052) entre la seva activitat municipal com a funcionària de carrera, amb la 
categoria professional de Tècnica Superior d’Arquitectura, amb destinació al 
Departament d’Obres i Manteniment del Districte de Ciutat Vella, on desenvolupa 
el lloc de treball de Tècnic/a 2 (80.20.OP.10), i una activitat privada d’arquitectura 
i urbanisme a través de la societat Pons-Julian, SLP. Per tal d’evitar possibles 
coincidències entre l’activitat pública i la privada, s’exclou del seu exercici 
qualsevol manifestació del mateix en el terme municipal de Barcelona. La dedicació 
professional privada no podrà superar la meitat de la jornada laboral setmanal 
vigent a l’Administració Pública i en horari no coincident amb el municipal. La 
present autorització resta condicionada a l’estricte compliment dels deures públics, 
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a les prohibicions i altres previsions que es contenen en la Llei 53/1984 de 26 de 
desembre d’incompatibilitats del personal de les Administracions Públiques, la Llei 
21/1987, de 26 de novembre, d’incompatibilitats del Personal al Servei de 
l’Administració de la Generalitat i d’altra normativa aplicable. Aquesta autorització 
perdrà vigència per canvi de lloc de treball municipal o per variació de les 
circumstàncies relatives al mateix. Donar-ne compte a la Comissió de Presidència, 
Drets de Ciutadania, Participació, Seguretat i Prevenció. 

 
65. Autoritzar la compatibilitat sol·licitada pel Sr. Aser Rubén Calderón Broncano 

(mat. 74188) entre la seva activitat municipal com a funcionari interí, amb la 
categoria professional de Tècnic Superior en Arquitectura, amb destinació a la 
Direcció de Serveis de Llicències i Espai Públic del Districte de Sant Andreu, on 
ocupa el lloc de treball de Tècnic 3 (80.30.OP.20), i una activitat privada per 
compte propi d’arquitecte, excloent del seu exercici qualsevol manifestació del 
mateix en el terme municipal de Barcelona, per tal d’evitar possibles coincidències 
entre l’activitat pública i la privada. Autoritzar la compatibilitat sol·licitada pel Sr. 
Aser Rubén Calderón Broncano (mat. 74188) entre la seva activitat municipal i 
activitat privada de dissenyador gràfic, en tant que aquesta activitat secundària no 
figura compresa en les causes d’incompatibilitat previstes pels articles 11 i 12 de la 
Llei 53/1984, de 26 de desembre, d’incompatibilitats del personal al servei de les 
administracions públiques i no resulta afectat l’interès públic. Aquestes 
autoritzacions resten condicionades a l’estricte compliment dels deures públics, a 
les prohibicions i altres previsions que es contenen en la Llei 53/1984, de 26 de 
desembre, d’incompatibilitats del personal de les Administracions Públiques, la Llei 
21/1987, de 26 de novembre, d’incompatibilitats del personal al servei de 
l’Administració de la Generalitat i altra normativa aplicable. La dedicació 
professional a les dues activitats sol·licitades no podrà superar la meitat de la 
jornada laboral setmanal vigent a l’Administració Pública i en horari no coincident 
amb el municipal. Ambdues autoritzacions perdran vigència per canvi de lloc de 
treball municipal o per variació de les circumstàncies relatives al mateix. Donar-ne 
compte a la Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, Participació, Seguretat i 
Prevenció. 

 
66. Autoritzar la compatibilitat sol·licitada pel Sr. José Antonio González Rivera 

(mat. 72074) entre la seva activitat municipal com a contractat laboral temporal, 
amb la categoria professional d’auxiliar administratiu, amb destinació a l’Oficina 
d’Atenció al Personal de la Gerència de Recursos Humans i Organització, on ocupa 
el lloc de treball de Suport 5 (90.50.GE.10), i l’activitat privada per compte propi 
d’actuacions musicals a través de Fidelis Factoo, Societat Cooperativa. La dedicació 
professional privada no podrà superar la meitat de la jornada laboral setmanal 
vigent a l’Administració Pública i haurà de desenvolupar-se en horari no coincident 
amb el municipal. La present autorització resta condicionada a l’estricte 
compliment dels deures públics, a les prohibicions i altres previsions que es 
contenen en la Llei 53/1984 de 26 de desembre d’incompatibilitats del personal de 
les Administracions Públiques, la Llei 21/1987, de 26 de novembre, 
d’incompatibilitats del Personal al Servei de l’Administració de la Generalitat i 
d’altra normativa aplicable. Aquesta autorització perdrà vigència per canvi de lloc 
de treball municipal o per variació de les circumstàncies relatives al mateix. Donar-
ne compte a la Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, Participació, 
Seguretat i Prevenció. 

 
67. Iniciar l’expedient per a la contractació de disseny web i programació webs i 

aplicacions, amb núm. de contracte 16001198, mitjançant tramitació ordinària, 
amb la utilització del procediment obert, i amb un pressupost total de licitació 
d’1.580.000 euros, IVA inclòs; aprovar les actuacions preparatòries efectuades, el 
plec de clàusules administratives particulars i el plec de prescripcions tècniques 
reguladors del contracte; convocar la licitació per a la seva adjudicació; autoritzar 
l’esmentada quantitat amb càrrec a la/es partida/es i al/s pressupost/os que 
s’indiquen en aquest mateix document amb el següent desglossament: pressupost 
net 1.305.785,12 euros; tipus impositiu del 21% d’IVA, i import de l’IVA de 
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274.214,88 euros; condicionada a l’existència de crèdit adequat i suficient en el/s 
pressupost/os corresponent/s atès que l’execució d’aquest contracte s’iniciarà 
l’exercici següent a la seva autorització. Declarar la improcedència de la revisió de 
preus amb motiu ateses les característiques del contracte. Donar-ne compte a la 
Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, Participació i Seguretat i Prevenció. 

 
68. Aprovar l’acord d’amistat i cooperació entre Lesbos i Barcelona en sectors 

com la protecció del medi ambient, el turisme, l’esport, la cultura, així com 
promoure la cooperació, l’intercanvi d’informació i les estratègies conjuntes davant 
la crisi europea ocasionada per l’arribada de refugiats i migrants. Donar-ne compte 
a la Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, Participació i Seguretat i 
Prevenció. 

 
69. Aprovar l’acord d’amistat i cooperació entre Lampedusa i Barcelona en els 

àmbits de promoció econòmica, turisme, esports, cultura, així com promoure la 
cooperació, l’intercanvi d’informació i les estratègies conjuntes davant la crisi 
europea ocasionada per l’arribada de refugiats i migrants. Donar-ne compte a la 
Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, Participació i Seguretat i Prevenció. 

 
Acords de la Comissió de Govern de 17 de març de 2016: 

 
70. Aprovar les modificacions en l’organigrama de la Gerència de Recursos 

Humans i Organització assignant les adscripcions, denominacions i funcions als 
òrgans afectats, tal i com es detalla als annexos. Publicar la present resolució en la 
Gaseta Municipal als efectes pertinents. Donar-ne compte a la Comissió de 
Presidència, Drets de Ciutadania, Participació i Seguretat i Prevenció. 

 
71. Iniciar l’expedient per a la contractació de coordinació i gestió de projectes 

de web a l’Ajuntament de Barcelona, amb núm. de contracte 16001290, 
mitjançant tramitació ordinària, amb la utilització del procediment obert, i amb un 
pressupost total de licitació de 580.000,00 euros, IVA inclòs; aprovar les 
actuacions preparatòries efectuades, el plec de clàusules administratives 
particulars i el plec de prescripcions tècniques reguladors del contracte; convocar 
la licitació per a la seva adjudicació; autoritzar l’esmentada quantitat amb càrrec a 
la/es partida/es i al/s pressupost/os que s’indiquen en aquest mateix document 
amb el següent desglossament: pressupost net 479.338,84 euros; tipus impositiu 
del 21% d’IVA, i import de l’IVA de 100.661,16 euros; condicionada a l’existència 
de crèdit adequat i suficient en el/s pressupost/os posterior/s a l’actual. Declarar la 
improcedència de la revisió de preus amb motiu, ateses les característiques del 
contracte. Donar compte d’aquesta resolució a la Comissió de Presidència, Drets de 
Ciutadania, Participació i Seguretat i Prevenció. 

 
72.Iniciar l’expedient per a la contractació de l’arrendament i manteniment 5 

cabines sanitàries públiques automàtiques i autorentables al Districte de Ciutat 
Vella, amb núm. de contracte 16001320, mitjançant tramitació ordinària, amb la 
utilització del procediment obert, i amb un pressupost total de licitació de 
552.500,52 euros, IVA inclòs; aprovar les actuacions preparatòries efectuades, el 
plec de clàusules administratives particulars i el plec de prescripcions tècniques 
reguladors del contracte; convocar la licitació per a la seva adjudicació; autoritzar 
l’esmentada quantitat amb càrrec a la/es partida/es i al/s pressupost/os que 
s’indiquen en aquest mateix document amb el següent desglossament: pressupost 
net 456.612,00 euros; tipus impositiu del 21% d’IVA, i import de l’IVA de 
95.888,52 euros; condicionada a l’existència de crèdit adequat i suficient en el/s 
pressupost/os posterior/s a l’actual. Donar-ne compte a la Comissió de 
Presidència, Drets de Ciutadania, Participació, Seguretat i Prevenció. 
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b) Mesures de govern 
 
A la Comissió:  
 
1. Pla Local de Prevenció i de Seguretat Ciutadana de Barcelona 2016-2019. 
 
El Sr. Recasens comenta que s’està seguint la cronologia que en el seu dia es va 

explicar, que és presentar, en primer lloc, al març, el Pla de seguretat, tal com 
s’està fent, i en segon lloc, el Pla director de la Guàrdia Urbana al maig, que es 
farà. Conclou que la idea és elaborar primer les polítiques i després les estructures, 
tot i que alguns aspectes ja estan funcionant, com l’Àrea de Garanties, antigament 
Règim Intern, que ja està en pràctica i desenvolupant el projecte de convertir-se 
en una àrea no només de règim intern, sinó també de bones pràctiques i d’ètica. 

Considera que els plans no han de ser tancats, sinó oberts perquè no es quedin 
encotillats i es puguin adaptar a la complexitat i als canvis. Assenyala que el pla 
que es presenta és, doncs, obert, però diu que no s’ha de confondre obertura amb 
improvisació, sinó que vol dir que el pla s’anirà modificant a mesura que es vagin 
modificant les realitats en què pretén incidir. 

Informa que el pla consta de principis bàsics com ara la voluntat de resoldre 
problemes reals, la coresponsabilització i la coproducció de polítiques públiques, 
tenint en compte complexitats, transversalitats i adaptabilitat als canvis socials. 
Indica que és una estructura modular amb 3 grans polítiques: proximitat, territori i 
transparència, que, al seu torn, tenen 4 eixos: governança, transversalitat, 
coneixement i territori. Comenta que aquestes polítiques i aquests eixos es 
tradueixen en 13 vectors, cadascun dels quals pretén incidir en una àrea específica 
i segueix un guió, que és: en primer lloc, saber quin és el problema que es vol 
resoldre; en segon lloc, quin és l’objectiu de la política, i, en tercer lloc, com es 
podria fer. 

Conclou que són 13 vectors que lliguen polítiques i eixos; que el pla pretén 
anticipar-se als problemes futurs, i que és obert i es vol que sigui participatiu. 
Insisteix que no presenta un producte tancat, sinó que ha de passar pel Consell de 
Seguretat i Prevenció de Barcelona, que s’ha ampliat en les darreres 
convocatòries, i afegeix que també ha de passar per altres actors. Comenta que, a 
mesura que es vagi construint, es podran analitzar els costos i afinar l’avaluació, 
juntament amb el desenvolupament del Pla director. Es compromet a anar 
informant els grups a mesura que es vagin desenvolupant els punts. 

 
El Sr. Forn diu que el preocupa que el govern sempre parli de participació, ja 

que justament en l’elaboració d’aquest pla no hi ha hagut la participació dels grups 
municipals. Es queixa que, malgrat que el comissionat diu que és un pla obert, 
només hi ha hagut una reunió amb els grups i sense un sol paper. 

Pregunta per què aquest pla no s’ha presentat en un Plenari, ja que li sembla un 
tema cabdal i de màxima prioritat. Constata que sempre s’havia portat l’aprovació 
dels plans als plenaris, i el sorprèn que ara es faci en comissió. 

Reprèn el tema de la participació i demana al comissionat que es fixi en com es 
va discutir en el mandat anterior quan es va presentar aquest Pla de seguretat i 
com tothom agraïa el procés de participació que s’havia pogut fer amb tots els 
grups, com es van incloure les aportacions dels grups, etc. Es queixa que aquest 
govern parla molt de la participació, però que a l’hora de la veritat no l’aplica. 

Considera que un pla de seguretat necessita el màxim suport i que no pot ser 
que sigui el Pla de seguretat d’un govern, sinó que ha de ser de tot l’Ajuntament, 
buscant el consens. Diu que no criticarà tant el que hi ha com el que no hi ha, 
perquè comparteix alguns dels vectors del pla, la visió transversal que es dóna a la 
seguretat i sobretot el caràcter preventiu de l’acció política. 

Pel que fa a la creació de consells de prevenció i seguretat als 10 districtes i la 
creació de taules de barri que proposa el govern, demana que es respecti el que ja 
existeix i funciona. Posa com a exemple que a Sarrià - Sant Gervasi ja hi havia 
aquestes taules de prevenció, però que des que hi ha un nou govern no s’han 
convocat ni una sola vegada; també que a Ciutat Vella hi havia una Junta de 
Seguretat que no s’ha convocat mai; que a Sant Martí hi havia una Taula de 
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Seguretat que no s’ha tornat a convocar, o que a Sant Andreu hi havia el Consell 
de Seguretat i no té constància que s’hagi tornat a reunir. 

Comparteix el tema de la regulació, usos horaris dels espais i equipaments, atès 
que ja s’ha treballat en aquesta direcció i d’una manera molt especial en el debat 
d’Urbanisme i Seguretat. També li semblen correctes les accions per augmentar la 
confiança en els mecanismes de denúncia o l’elaboració del Pla director de la 
Guàrdia Urbana, que es presentarà al maig. 

Quan la presidenta li diu que se li ha acabat el temps, es queixa que s’hagin de 
discutir coses tan importants amb tan poc temps i que no passin ni al plenari. Diu, 
però, que ho accepta perquè així es va decidir entre tots. 

 
La presidenta comenta que a vegades hi ha comissionats que han treballat molt 

en determinats àmbits i que sovint no poden donar resposta ni explicacions a 
tothom. 

Demana, doncs, als portaveus que reflexionin sobre si un temps tan ajustat 
dóna per aprofundir en matèries tan importants. 

 
El Sr. Sierra reconeix que, tenint en compte la importància de l’assumpte, 

caldria tenir més temps, però que, vist l’informe que ha presentat el govern, 
tampoc no li cal gaire més temps. Es queixa que un tema tan important com la 
seguretat a la ciutat, en què l’alcaldessa va agafar la responsabilitat assumint la 
direcció d’aquesta seguretat, ha estat el gran oblidat en aquest mandat. 

Comenta que, després de llegir aquest informe, es planteja el dubte de si 
s’hauria d’haver presentat en aquesta Comissió o en la de Drets Socials, perquè és 
un informe ambigu i filosòfic, que bàsicament parla de garantir la seguretat dels 
ciutadans a través de la millora de les seves desigualtats. 

Considera que cal incloure aquest tipus de mesures per resoldre conflictes de 
convivència, perquè, efectivament, molts actes incívics i delictius tenen un rerefons 
social, però pensa que aquestes mesures no poden anar soles, sinó que han d’anar 
acompanyades de polítiques policials. Opina que perquè la gestió de la seguretat 
ciutadana sigui eficaç ha de ser integral, amb una combinació equilibrada de les 
mesures filosòfiques i de proximitat com a mesures reals i efectives pel que fa a la 
política policial. 

Comenta que l’informe, encara que a l’inici diferencia entre els conflictes de 
convivència i les experiències de victimització, en el desenvolupament se centra 
únicament en els conflictes de convivència com a únic factor que cal millorar i no hi 
ha cap mesura concreta. 

Indica que a partir dels darrers informes i de les conclusions que es van treure 
en el Consell de Seguretat se li plantegen diversos dubtes. Parla del fet que els 
informes que es van presentar al Consell indiquen que la sensació de més 
inseguretat dels barcelonins ha augmentat prop d’un 5% des que governa 
Barcelona en Comú. 

Constata que han augmentat considerablement els robatoris a habitatges. 
Pregunta com s’ho farà el govern per fer-los disminuir, si ho farà amb agents cívics 
repartint fullets per demanar a la gent que no robi perquè és dolent. Diu que no ha 
trobat polítiques policials o dissuasives i que, per tant, desgraciadament, aquest 
problema s’incrementarà no només a Barcelona, sinó a ciutats del mateix color 
polític, com Saragossa o Madrid. Comenta que així augmentarà la sensació 
d’inseguretat i també les activitats incíviques i delictes. Considera que això a 
Barcelona està provocat per restar-li autoritat a la Guàrdia Urbana i convertir els 
agents en mers mediadors. 

 
El Sr. Coronas felicita el Sr. Recasens pel seu nomenament com a membre del 

Comitè Permanent d’Assumptes Ètics de la Interpol, i li hagués agradat fer-ho per 
aquest pla. Considera que aquest pla hauria de ser el full de ruta de l’estratègia en 
prevenció de Barcelona, però li sembla una mica hippy. Afegeix que és un 
document filosòfic amb la filosofia de Barcelona en Comú, que no comparteix 
aplicada a la seguretat. 

Creu que aquest pla podria ser un bon inici, però que no inclou tots els aspectes 
que hauria de contenir un pla d’aquest tipus. Diu que troba a faltar que parli de la 
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Guàrdia Urbana, dels Bombers, dels serveis d’emergències, etc. Considera que fa 
analogies perilloses, com ara vincular prostitució i mendicitat a polítiques de 
seguretat, ja que creu que el que cal vincular és la lluita contra les xarxes 
organitzades i no estigmatitzar persones i col·lectius. 

Reconeix que la percepció d’inseguretat sempre és superior a la realitat, però 
pensa que calen mesures per pal·liar-la. Indica que la realitat imposa nous riscos, 
com ara el terrorisme o l’increment de robatoris amb violència, i es queixa que de 
tot això, que també és seguretat, no n’ha vist ni una línia. 

Comenta que a l’informe s’utilitza un llenguatge que li sembla curiós, ja que es 
parla de «geografia de supervivència», de «mesures de mixtificació», de 
«benchmarking», etc. Demana, doncs, que el govern deixi de parlar amb aquest 
argot i que parli dels problemes pel seu nom, ja que és important parlar de manera 
clara, sobretot en temes de seguretat. Considera que cal saber de què es parla per 
poder instaurar les polítiques necessàries. 

Assenyala que l’informe afirma que les experiències d’inseguretat estan 
produïdes en gran part per les retallades. Alerta que aquest document és un pla de 
prevenció i seguretat i no un pamflet polític de Barcelona en Comú, que és el que li 
sembla en llegir-lo. Pensa que el govern tenia l’oportunitat de mostrar quines eren 
les seves polítiques sobre seguretat, però veu que no ha estat així. Comenta que 
per desenvolupar el pla s’ha fet un procés participatiu, cosa que denota falta 
d’iniciativa, però es queixa que no ha estat un procés participatiu complet, perquè 
els grups no n’han pogut formar part. 

Reconeix que l’ascensor social baixa i que això fa que incrementi la inseguretat, 
però creu que un pla de seguretat ha de ser objectiu i donar solucions. Sap que és 
un pla general i que no es parla de coses en concret, però pensa que cal deixar 
constància que falten com a mínim 400 agents de la Guàrdia Urbana, que cal una 
millora en la cooperació entre Mossos i Guàrdia Urbana, que cal que el Pla director 
sigui ambiciós i reculli els canvis substancials que calen a la policia pública, que cal 
millorar els horaris per tal de donar un bon servei a la ciutadania, i que una 
patrulla nocturna de la Guàrdia Urbana per a 3 districtes no pot abastir el servei. 
Conclou que aquest pla és música de violins i inconcret, i, tot i que està d’acord 
que ha de ser obert, pensa que el punt de partida s’ha d’adaptar a la realitat, cosa 
que no passa. 

 
La Sra. Andrés agraeix al comissionat la presentació de la mesura, que és una 

actualització de plans anteriors. Comparteix en gran part la diagnosi que recull el 
document, que és prèvia a l’establiment d’unes línies d’actuació de les quals també 
comparteix la filosofia que la prevenció és l’eina de seguretat principal de la ciutat. 
Explica que els plans de seguretat fins llavors tractaven la seguretat des de la 
vessant integradora, en què prevenció i actuació eren tot un, i constata que en 
aquest informe en el títol sembla que es vulgui separar, però que en el fons del 
document es parla d’un tot, de prevenir i també d’actuar quan es produeix el 
conflicte. 

Comenta que el seu Grup vol fer unes aportacions en positiu que li agradaria 
que el govern valorés. Coincideix amb la resta de grups que li hauria agradat que 
el govern els passés aquest document prèviament per poder fer aquestes 
aportacions i així contribuir a la millora de la presentació. 

En primer lloc, indica que el Grup Socialista aposta per la participació i la 
coresponsabilitat per la gestió de la prevenció i la seguretat ciutadana, però creu 
que els primers 5 vectors del pla, que estan tots centrats en la participació, 
haurien pogut quedar en 2 o 3. En segon lloc, destaca que pel seu Grup la 
premissa fonamental és assolir una vivència segura, una convivència de barri, la 
seguretat i la prevenció de proximitat. Pensa que per fer-ho és imprescindible 
l’actuació conjunta de tots els agents que actuen des dels serveis municipals, tant 
tècnics de barri com mediadors, educadors, educadors socials, inspecció i servei de 
gestió de conflictes. Considera que el document aprofundeix poc en aquesta 
coordinació. 

Pensa que el document hauria de parlar més clarament i sense por del fet que 
l’autoritat que ha de garantir la defensa dels interessos de la comunitat és la 
Guàrdia Urbana. 
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Finalment, li agradaria que l’informe també recollís una cosa molt important dins 
les funcions de la Guàrdia Urbana, que són el pla i les accions encaminades a la 
seguretat viària. 

 
La Sra. Esteller es mostra sorpresa pel fet que el govern presenti aquest Pla 

local de seguretat sense que hagi passat per la Junta Local de Seguretat, que 
segons la llei és qui té la funció d’elaborar-lo. Pregunta al Sr. Recasens per què 
presenta un pla a través d’una mesura de govern en una comissió, en què diu que 
és un pla obert, però que no segueix els tràmits que havia de seguir.  

Considera que aquest document no és un pla de seguretat, sinó una 
manifestació de bones intencions i plantejaments filosòfics en qüestions com la 
conceptualització del territori, la proximitat o la prevenció. Es queixa que, en canvi, 
no presenta cap mesura concreta per portar a terme, com si la Guàrdia Urbana no 
estigués ben distribuïda pel territori i estigués fent tasques de proximitat i 
prevenció. 

Creu que la seguretat és cabdal per garantir la llibertat de les persones i que la 
Guàrdia Urbana i els cossos policials han d’actuar coordinadament, cosa que no 
surt al pla. Considera que cal perseguir el delicte des de la prevenció, però també 
des de la reacció amb eficàcia davant del petit delicte i de l’incivisme. Pensa que 
cal tenir un desplegament millor dels agents de la Guàrdia Urbana al territori, que 
hi ha d’haver visibilitat i també presència en les zones on es cometen l’incivisme i 
els delictes per actuar amb celeritat i evitar la degradació urbana i la convivència 
als barris. 

Creu que cal disposar dels efectius necessaris de la Guàrdia Urbana, ben 
distribuïda al territori, amb el seu cos auxiliar i en coordinació amb tots els cossos 
policials –els Mossos d’Esquadra, la Policia Nacional, la Guàrdia Civil, la Policia 
portuària– en temes cabdals que requereixen aquesta coordinació fins llavors 
inexistent. Insisteix que en aquest pla no es recullen aquestes actuacions, que 
només hi ha línies genèriques d’actuació i una petita menció. 

Pregunta si la resta de cossos policials han col·laborat en l’elaboració del pla i si 
han adoptat mesures. També planteja com es pot facilitar la denúncia, perquè el 
govern parla de la baixada dels fets penals, però no reconeix que només es 
denuncien un de cada quatre delictes. 

Considera que per això cal afrontar els problemes de fons i no només fer meres 
mesures filosòfiques amb grans eslògans, però sense arbitrar qüestions concretes 
d’acció i reacció ràpides. 

 
El Sr. Garganté lamenta la manca d’esforç del govern per facilitar dades que 

havia demanat a fi de poder treballar conjuntament o aportar propostes al Pla de 
seguretat abans que s’establís aquesta proposta. També lamenta el poc marge de 
temps que hi ha hagut per examinar la documentació abans de la Comissió, cosa 
que en fa difícil l’avaluació. 

Entén que el fonament de les propostes de l’informe no té concreció i conté 
elements que considera preocupants en els termes següents. 

En primer lloc, parla de l’apartat del context actual, en què en el darrer paràgraf 
de la pàgina 6 s’assenyala com un problema social la mendicitat i la prostitució, fet 
que no considera adequat. 

En segon lloc, creu que, en l’apartat d’anàlisi de la situació actual, hi ha un 
element clau que no es té en compte a l’hora de dissenyar el Pla, encara que en la 
part estratègica se’n faci esment. Concreta que en cap dels gràfics es fa una 
distinció de gènere, tot i que en el Consell de Seguretat de gener la CUP ja va 
reclamar que constés una anàlisi en clau de gènere. Pensa que, si no es parteix 
d’una anàlisi de la situació en què es tinguin en compte tots els elements, la 
solució no serà la més eficient, alhora que es poden cronificar certs índexs de 
victimització.  

Explica que, en termes generals, les dones són objecte dels delictes en què el 
delinqüent o l’agressor les pot observar i calibrar si executar o no l’acció. Considera 
que són determinants diferents elements a l’hora de proposar solucions. Desconeix 
si aquest fet també es produeix a Barcelona, ja que no s’ha fet l’anàlisi en clau de 
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gènere, i apunta diferents punts en què cal treballar, com ara l’urbanisme, la 
sensibilització, la conscienciació i l’apoderament de les dones, la il·luminació, etc. 

 
Pel que fa als incidents relacionats amb conflictes amb la convivència, observa 

que s’estableixen diferents activitats que es remarquen en les estadístiques: 
activitats indegudes a l’espai públic, activitats molestes, incidents de convivència 
veïnal, degradació de l’espai públic, etc. Pregunta si els barems són sobre les 
activitats sancionables per l’Ordenança del civisme o no. Indica que, si es parteix 
del fet que moltes de les conductes sancionables per l’Ordenança no ho haurien 
d’estar, entén que és un error establir un pla de treball per eliminar-les. 

Pregunta si anar en patinet, jugar a la pilota o que en un parc o jardí públic hi 
hagi gent de nit és un mal ús de l’espai públic. Pensa que cal revertir l’efecte 
estigmatitzador causat per tants anys de govern bipartit, tripartit i convergent, que 
van crear noves percepcions de molèsties i van establir un ordre de les coses que 
alteren el funcionament normal de la ciutat i els seus usos. Opina que cal 
recuperar la vida al carrer i ensenyar de nou a la gent que allò que havien viscut 
tants anys sense percebre-ho com a molèsties dóna no només vida al carrer, sinó 
també seguretat. No vol que Barcelona sigui una ciutat aparador en què només s’hi 
entri a comprar o fer turisme. Considera que ha de ser una ciutat per viure-hi en 
plena llibertat. 

 
El Sr. Recasens agraeix les aportacions que han fet els portaveus, però pensa 

que els grups no poden dir que no estiguin informats de les iniciatives que es van 
fent. Recorda que és una mesura de govern i que l’article 63 del ROM diu que és 
una anticipació de polítiques i una informació d’iniciatives, que és el que s’està 
fent. Constata que no es pot fer participació d’iniciatives si no hi ha un primer 
document d’iniciatives. Considera que els grups no poden dir que el govern no té 
iniciativa alhora que no fa participació. Pensa que cal triar entre que es prengui 
una iniciativa i participar-hi després, o participar primer fent una mena de 
brainstorming i fer un document després. Diu que la tria que ha assumit el govern 
és portar un document i després fer-lo participatiu. 

Remarca que al Consell de Seguretat ja es van fer les grans línies i que el 
govern no ha rebut cap retorn de ningú respecte a aquestes grans línies. Destaca 
que la participació comença ara, a partir d’un primer document per poder discutir. 

Comenta que els problemes de seguretat solen ser el fracàs de mesures 
preventives. Així mateix, assenyala que el disseny que s’ha fet és bastant menys 
ambigu que els anteriors i aporta la sensibilitat de la participació. 

Reconeix que ha augmentat la preocupació per la seguretat, fet que indica una 
gran sensibilitat, però també destaca que, des que hi ha sèrie històrica, l’any 
anterior s’ha rebut la millor nota en matèria de seguretat a l’Enquesta municipal de 
serveis. Conclou, doncs, que els ciutadans estan satisfets de la seguretat, però 
mostren més sensibilitat. 

Pel que fa als actors i operadors, indica que aquests podran intervenir a 
posteriori. Aclareix que la Junta de Seguretat és un òrgan de coordinació que no té 
competència per fer això. Opina que sense coparticipació no es pot fer efectiva una 
política de seguretat, i per això es compromet a parlar amb tots els grups 
municipals i amb els actors socials, ja que és una política que s’ha d’anar 
construint. Remarca que en aquest document hi ha una priorització d’unes línies 
sobre unes altres, però no vol dir que les altres s’abandonin. 

Tanmateix, li sembla perillós que es barregin les polítiques públiques amb el Pla 
director, ja que en aquest pla de polítiques no es parla de policia, sinó que se’n 
parlarà en el Pla director. Considera que la seguretat té moltes formes i molts 
discursos, i no està d’acord que només aparegui el discurs de la policia, que és un 
actor més de les polítiques de seguretat, que apareixerà en el Pla director. Destaca 
que la participació es farà amb plena garantia de tothom. 

 
La Sra. Andrés agraeix al comissionat la resposta i reitera que li agradaria que 

les aportacions del seu Grup es tinguessin en compte, per la qual cosa les passarà 
per escrit. 
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Es dóna per tractada. 
 
c) Informes 
d) Compareixences Govern municipal 
 
Del Grup Municipal Ciutadans: 
 
2. Que comparegui el responsable del govern municipal responsable dels 

assumptes relacionats amb la transparència i bones pràctiques per a informar a la 
Comissió sobre el règim d’interessos i incompatibilitats. 

 
El Sr. Sierra diu que té més sentit que intervingui ell primer perquè la 

compareixença no és perquè el Sr. Asens expliqui el règim d’incompatibilitats, que 
ja coneix de sobres, sinó perquè Ciutadans ha tingut coneixement d’una actuació 
concreta sobre la qual vol explicacions. 

 
El Sr. Asens diu que ja té coneixement del tema i que pot intervenir primer per 

respondre-hi. 
 
La presidenta conclou que es pot mantenir l’estructura primària, doncs. 
 
El Sr. Asens aclareix que en té coneixement perquè va sentir la roda de premsa 

de la Sra. Mejías. Per començar, indica que li sembla una iniciativa barroera, 
inquisitorial i que no sap si és producte de la ignorància o de la mala fe, tenint en 
compte que tant el Sr. Sierra com la Sra. Mejías són juristes, ja que té un clar 
contingut difamatori i amb un total menyspreu a la veritat. Comenta que diu això 
per dues raons: en primer lloc, perquè de la lectura de l’atestat no es dedueix que 
s’hagi produït cap coacció, i que si s’hagués produït s’haurien obert unes 
diligències judicials. 

 
La presidenta informa que en la Junta de Portaveus del 29 de setembre es van 

acordar uns temps inicials, encara que després van ser modificats. Recorda que en 
aquesta reunió també es va acordar l’estructura de les intervencions, i que en el 
cas de les compareixences el text diu clarament: «Que comparegui el responsable 
municipal...», per donar peu al compareixent i després ja té el torn el grup que ha 
demanat la compareixença. 

Diu que, si els grups volen canviar aquest funcionament, s’han de reunir en 
Junta de Portaveus i aclarir-ho. 

 
El Sr. Pisarello comenta que en altres casos ja s’ha fet així, que la persona que 

demana la compareixença exposa molt breument el motiu de la demanda. 
 
La presidenta diu que li sembla fantàstic, però que llavors caldria acordar-ho a la 

Junta de Portaveus d’una altra manera. 
 
El Sr. Forn està d’acord amb el que diu la presidenta, però no sap per què van 

decidir aquesta estructura. 
 
La presidenta remarca que es va quedar així: que la presidència llegeix el 

document i després es fan els torns, però que es pot adaptar al que els portaveus 
decideixin. 

 
El Sr. Coronas constata que el problema és que la compareixença ha de tenir 

una citació clara, i no la té. Considera, doncs, que és un problema de redactat, ja 
que, si s’ha de parlar d’una sèrie de coses que es diuen però al final se centra en 
un cas únic, els grups han de saber de què es parla per poder-s’ho preparar. 

 
La presidenta comenta que Secretaria envia a tots els grups el resum de l’ordre 

del dia, que també el tenen les persones que assisteixen a la Comissió, però que, a 
més, adjunta cada una de les iniciatives que els grups han entrat al Registre. Diu 
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que pot llegir la compareixença de Ciutadans tal com la va presentar al Registre, 
encara que els grups això ja ho tenen prèviament. 

Llegeix la compareixença, que diu: «Expongo que el conocimiento por parte de 
este Grupo Municipal de las manifestaciones hechas por un detenido en el mes de 
septiembre de 2015, en dependencias de la Guardia Urbana de Barcelona, en las 
que se asevera que su abogado es el señor Jaume Asens; que en virtud del 
régimen de incompatibilidades y dedicaciones que se aplica a los regidores de este 
consistorio; que de conformidad con lo establecido en los acuerdos adoptados en 
Junta de Portaveus, respecto a las comparecencias en las comisiones del 
Ayuntamiento de Barcelona, vengo a solicitar lo siguiente: del teniente de alcalde 
responsable de los asuntos relacionados con la transparencia y buenas prácticas, 
para informar en la Comisión según el régimen de intereses e incompatibilidades.»  

Remarca que aquest text el tenen tots els grups i que, si no s’ho han llegit 
prèviament, és més la responsabilitat dels grups que no pas la de Secretaria o 
Presidència. Per tant, entén que ara tothom ja sap de què va la compareixença. 

Considera, doncs, que es poden respectar els acords que els mateixos grups van 
prendre en Junta de Portaveus i fer la compareixença en l’ordre previst en aquests. 

 
El Sr. Asens insisteix que es tracta d’una iniciativa barroera, inquisitorial, 

producte o bé de la mala fe o bé de la ignorància, tenint en compte que tant el Sr. 
Sierra com la Sra. Mejías són juristes, pel contingut difamatori amb absolut 
menyspreu a la veritat. 

Comenta que la qüestió té a veure amb un atestat en què un denunciat diu que 
si es fiquen amb ell denunciarà els agents al jutjat amb l’advocat Jaume Asens. Diu 
que d’aquí Ciutadans dedueix que aquest senyor està coaccionant la Guàrdia 
Urbana, però indica que qui determina la naturalesa jurídica dels fets no és la 
Guàrdia Urbana, sinó l’autoritat judicial, i que si hi hagués hagut alguna coacció 
s’haurien obert diligències judicials. Remarca que en aquest cas es tracta d’un 
ciutadà que informa la Guàrdia Urbana de quins són els seus drets, ja que els 
coneix, i que si els vulneren els denunciarà davant del jutjat. Per tant, diu que 
aquesta és la primera incorrecció. 

Destaca que la segona incorrecció és que Ciutadans en la roda de premsa i en la 
compareixença parla de top manta. Es queixa que Ciutadans no distingeix el top 
manta, que és l’activitat de vendre en un llençol productes falsificats i que afecten 
els drets d’autor, de la venda ambulant d’artesania.  

Com a tercera incorrecció, destaca que Ciutadans desconeix les normes de 
contractació de l’advocacia, cosa que considera greu tenint en compte que tant la 
Sra. Mejías com el Sr. Sierra són advocats. Aclareix que en el moment dels fets no 
coneixia el denunciat i que després dels fets va trucar per interessar-se per l’estat 
dels agents que van resultar lesionats en l’actuació. Remarca que al denunciat el 
va conèixer després perquè va fer una vaga de fam davant de l’Ajuntament en 
contra d’aquesta actuació de la Guàrdia Urbana. 

 
En quart lloc, es queixa que l’actuació de Ciutadans és deshonesta i negligent 

perquè el Sr. Sierra i la Sra. Mejías tenen accés a les bases de dades del Col·legi 
d’Advocats i que, si hi haguessin entrat, haurien vist que ell ja no és advocat en 
exercici precisament per la incompatibilitat amb la funció pública, a diferència del 
Sr. Sierra i la Sra. Mejías, que continuen exercint l’advocacia a Madrid i a 
Barcelona, respectivament. Conclou, doncs, que no podria fer d’advocat d’aquesta 
persona. 

En cinquè lloc, considera que qui hauria de donar explicacions és Ciutadans, 
perquè està vulnerant el secret d’actuacions d’un procediment penal. Comenta que 
el Sr. Sierra en deu saber molt, de dret mercantil i civil, però poc de dret penal. 
Constata que, atès que es tracta d’un document que forma part d’un procediment, 
això és una vulneració de la Llei de protecció de dades, ja que aquest expedient 
forma part d’una base de dades d’accés restringit de la Guàrdia Urbana. Pregunta 
al Sr. Sierra d’on han tret les dades personals de l’atestat, i avisa que posarà una 
demanda a l’Agència de Protecció de Dades perquè el Grup de Ciutadans doni 
explicacions. 
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Afegeix que Ciutadans també ha vulnerat l’article 18 dels principis bàsics sobre 
la funció de l’advocacia, i també avisa que presentarà una queixa al Col·legi 
d’Advocats per una qüestió deontològica, perquè aquest article estableix que a 
l’advocat no se’l pot identificar amb els seus clients ni amb les causes dels seus 
clients a conseqüència del compliment de les seves funcions. Considera que 
Ciutadans ha incomplert aquesta regla bàsica, perquè en la roda de premsa de la 
Sra. Mejías deia que ell emparava el top manta pel fet de ser advocat d’aquest 
senyor i demanava que donés explicacions sobre la seva relació amb el top manta. 
Conclou que Ciutadans vincula una activitat il·legal amb l’advocacia, que és 
justament el que prohibeixen aquestes normes i estableixen que és una vulneració 
de l’exercici de l’advocacia i el dret a la defensa. 

Acaba dient-li al Sr. Sierra que, quan el seu Grup formuli acusacions, estudiï 
millor dret, i almenys estudiï dret penal. 

 
El Sr. Sierra li diu al Sr. Asens que no es posi nerviós, tot i que entén que és un 

tema que el treu de polleguera. Li demana, a més, que no doni lliçons, atès que 
això és una compareixença perquè el Sr. Asens doni explicacions sobre aquest 
tema. Aclareix que ha tingut coneixement d’aquestes diligències de la Guàrdia 
Urbana pels mitjans de comunicació, per tant, és públic. 

Explica que en l’atestat els agents de la Guàrdia Urbana, les afirmacions dels 
quals tenen la presumpció de veracitat, diuen que se senten coaccionats per 
aquest senyor, ja que els va agredir i els va dir que si es ficaven amb ell els 
denunciaria al seu advocat, el Sr. Asens. Aclareix que aquesta compareixença no 
és una actuació inquisitorial, sinó demanar explicacions. Considera, doncs, que és 
una qüestió de transparència i bones pràctiques el fet que el Sr. Asens doni 
explicacions sobre en quina situació està respecte al seu despatx professional. 
Constata que el Sr. Asens consta com a no exercent, i ell mateix consta com a 
exercent, però remarca que ell té la mateixa incompatibilitat que el Sr. Asens i no 
exerceix l’advocacia, entre altres coses perquè treballa a l’Ajuntament moltes més 
hores que els que formen part del govern. 

Insisteix que vol que el Sr. Asens doni explicacions de la relació que té amb el 
seu despatx professional, amb l’entorn professional que tenia, i no només respecte 
a aquest senyor. Remarca que la compareixença no acusa el Sr. Asens de res, sinó 
que demana explicacions i transparència sobre temes com la relació del seu 
despatx professional amb les persones que van assaltar el Parlament de Catalunya, 
en què es van fer iniciatives a l’Ajuntament per instar accions per afavorir-les. 
Afegeix que també vol explicacions sobre les implicacions del despatx professional 
del Sr. Asens amb les persones que van ser víctimes o hereves de les víctimes dels 
bombardejos feixistes de Barcelona, en què es va habilitar fins i tot la possibilitat 
de fer denúncies a les oficines d’atenció als ciutadans. Reitera que, ja que el Sr. 
Asens ja no exerceix, vol un aclariment sobre la relació del seu despatx 
professional amb aquests casos. Recorda que el tinent d’alcalde es va acomiadar 
dels senyors de Can Vies dient-los que tindrien algú que els defensaria. 

 
El Sr. Martí comenta que el seu Grup no tenia prevista aquesta situació d’aquest 

cas concret quan va preparar aquesta intervenció de posicionament del Grup. Per 
tant, espera les informacions que doni el Sr. Asens en el segon torn i no hi entrarà 
a fons. 

Considera que cal aprofundir en la transparència i que les coses que s’hagin 
pogut fer malament en el passat no es reprodueixin. Demana que el govern doni 
mostres que la transparència és tal, que no és un discurs buit, sinó que hi ha una 
voluntat específica i clara del govern per evitar la confusió de drets de persones del 
govern respecte a iniciatives, empreses o contractacions de terceres persones o 
entitats amb l’Ajuntament. Vol saber si en aquest moment hi ha algun motiu 
d’incompatibilitat de membres del govern respecte d’activitats d’empreses en què 
puguin tenir interessos directes o indirectes els membres del govern o les seves 
parelles. Creu que millorar la qualitat democràtica i que la transparència sigui un 
fet real són temes de fons importants. 

Insisteix que no demana explicacions sobre aquest tema concret perquè està a 
l’expectativa del que respongui el Sr. Asens, però recorda que en una 
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compareixença anterior, parlant de l’Oficina de Transparència i Bones Pràctiques, 
Convergència i Unió va proposar tres noms de reconeguda solvència en aquest 
àmbit perquè formessin part del Consell Assessor d’aquesta oficina. Pregunta si hi 
ha llum verda perquè aquestes persones formin part d’aquest consell i demana que 
es posi en pràctica al més aviat possible, ja que considera que és bo que hi hagi 
una mica més de llum de persones independents i d’acreditada solvència en l’àmbit 
de la gestió ètica i de la transparència en l’Administració pública local. 

 
El Sr. Coronas diu que, després d’escoltar la compareixença, té la sensació que 

Ciutadans s’ha posat en un fangar, que s’ha llançat a una piscina sense mirar si hi 
havia aigua i s’ha fotut una castanya, o que ha disparat un tret i li ha anat directe. 
Considera que utilitzar un problema d’un ciutadà per carregar contra un membre 
del govern és una actitud impròpia d’algú que s’ha de considerar un servidor 
públic. Remarca que els regidors són servidors públics i no autoritats, com diuen 
les actes. 

Reconeix que va ser un dels regidors, tot i que no va ser l’únic, que va baixar a 
interessar-se pel cas d’aquest ciutadà. Aclareix que no va demanar accedir a 
documentació a què no pot accedir perquè no és pública, sinó que va fer el que 
creia que havia de fer com a servidor públic, i no exposar un ciutadà per atacar un 
membre del govern, que se suposa que, com tots els regidors, ha passat el filtre 
d’incompatibilitats pertinent abans de ser nomenat. 

Comenta que li queda una sensació de tristor, i creu que aquest no és el lloc per 
parlar d’aquests temes, ja que en una comissió hi ha d’haver iniciatives, ser crítics 
i proactius, però no utilitzar certs temes per carregar contra persones. Li sembla 
que això és un error que els passarà factura. 

Finalment, recorda que està esperant que es faci realitat la proposta de codi ètic 
de l’Ajuntament, que ha de servir per aclarir moltes de les qüestions que han 
plantejat els grups, incloent-hi el tema de les contractacions. Considera que, si en 
lloc d’utilitzar casos de ciutadans concrets per carregar contra una persona del 
govern, es dediquessin a intentar millorar les coses, potser tots hi sortirien 
guanyant, sobretot la ciutadania. 

 
La Sra. Andrés diu que no volia intervenir perquè no té clar el motiu de la 

compareixença ni per què s’utilitza la Comissió per a una qüestió com aquesta, 
però comenta que és urgent tenir aquest codi ètic. Considera que, si hi ha alguna 
qüestió d’incompatibilitats, ha de ser de tots els membres del consistori. 

 
Assenyala que ha sentit que hi ha advocats en exercici, i pensa que també se’ls 

podria demanar que expliquin en quins casos han intervingut. Remarca que està 
una mica perplexa d’aquesta compareixença. 

Finalment, opina que cal que s’emplacin a tenir el codi ètic com més aviat millor. 
 
La Sra. Esteller destaca que el Sr. Asens, com a bon advocat, ha aplicat la 

màxima que la millor defensa és un bon atac. Considera que podria haver exposat 
tranquil·lament la seva relació amb aquest cas, atès que tots els càrrecs públics 
han de retre comptes de les seves activitats. Es queixa que el govern sempre es 
tanca i no vol donar explicacions en casos concrets. Reconeix que el Sr. Asens ha 
donat una explicació, però creu que sobrava la càrrega negativa de la resposta. 

Considera que està bé que es vegin els límits de fins on pot arribar un càrrec 
públic, i creu que és bo treballar-ho i poder-ho exposar. Constata que el Sr. Asens 
ha utilitzat l’Ajuntament per afavorir un client que tenia el seu despatx, com en el 
cas de l’assalt al Parlament o dels bombardejos a la ciutat. 

Remarca que el tinent d’alcalde no està en exercici, però sí el seu despatx, i vol 
saber què ha passat amb els clients que tenia ell, si algú en surt afavorit. Comenta 
que en aquest cas sembla que una persona va utilitzar el nom del Sr. Asens per 
tenir una relació especial en una declaració. Pensa que el fet que es pugui utilitzar 
això com a coacció o no és un altre tema, però destaca que aquest fet va passar. 
Considera, doncs, que el regidor ha de ser el primer interessat a aclarir-ho. No 
entén, per tant, per què cada vegada que es demanen explicacions al govern es 
posen a la defensiva. Creu que és bo aclarir les relacions i que el Sr. Asens 
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aclareixi si manté relació amb el seu despatx i si pel fet de ser tinent d’alcalde algú 
pot tenir un tracte de favor. 

Demana al Sr. Asens que no utilitzi, ja que ho ha fet en dues ocasions, la seva 
posició actual per afavorir una relació que va tenir prèviament amb un client o en 
l’assalt al Parlament. 

 
El Sr. Garganté diu que sabia que, un cop més, els manters tornarien a ser el 

boc expiatori. Indica que en aquest cas s’han ajuntat els manters i Jaume Asens 
per donar guerra. Com que està acostumat a les mentides que s’escolten dels 
manters per part de Ciutadans, assenyala que el Sindicat Popular de Venedors 
Ambulants posarà llum a cinc mentides que es diuen sobre ells. 

Pel que fa a la primera mentida, comenta que els venedors ambulants no venen 
productes il·legals, sinó que compren la mercaderia en les naus de Badalona que 
entra pel port de Barcelona, i no hi ha cap xarxa mafiosa al darrere. 

Quant a la segona mentida, destaca que no hi ha cap xarxa o màfia que exploti 
els venedors ambulants, ja que entre ells s’ajuden per anar a comprar la 
mercaderia i vendre-la al carrer i són una família.  

Com a tercera mentida, exposa que no és veritat que no els agradi treballar i 
només busquin subvencions, ja que si deixen el seu país és per buscar feina, i no 
subvencions. Afegeix que cap dels que ven al carrer està cobrant ajudes del govern 
i per això venen al carrer. 

Com a quarta mentida, afirma que no és veritat que perjudiquin els petits 
comerciants, ja que no venen el mateix producte que ells, i afegeix que les que fan 
mal són les grans empreses, que exploten la gent i no paguen bé. 

Finalment, comenta que la cinquena mentida és que no és veritat que siguin 
violents i provoquin la policia, sinó que és al revés, i és la policia que els provoca i 
els colpeja com si no fossin humans. Afegeix que no són ximples i que provocar un 
policia armat sense tenir papers els perjudicaria.  

 
El Sr. Asens comenta que el problema és que Ciutadans fa una roda de premsa 

partint d’una premissa que és falsa –molt fàcil de comprovar–, que era que ell no 
és un advocat en exercici. Es queixa que el Sr. Sierra no ha donat explicacions 
sobre d’on han tret l’atestat i que les hauran de donar davant l’Agència de 
Protecció de Dades i el Col·legi d’Advocats. Considera que el Sr. Sierra i la Sra. 
Mejías també haurien de donar explicacions sobre la seva compatibilitat o no amb 
el seu exercici de l’advocacia, ja que, si de cas, qui pot estar incorrent en algun 
tipus d’incompatibilitat són els dos regidors de Ciutadans, i no ell, que no és un 
advocat en exercici. Aclareix que no ho afirma, però que, en tot cas, haurien de 
donar explicacions sobre les seves activitats. Afegeix que ell ja no té despatx 
professional des del moment en què deixa l’advocacia i que té dedicació absoluta al 
seu càrrec públic. 

Pel que fa a la intervenció del Sr. Martí, agraeix la seva proposta i diu que té la 
voluntat d’incorporar aquests noms perquè van acceptar formar part del Consell 
Assessor. 

Finalment, li diu al Sr. Sierra que la presumpció de veracitat és un principi que 
funciona en el dret administratiu, però no en el dret penal. Li recomana que 
s’informi una mica més, atès que és jurista. 

 
El Sr. Martí pregunta si, efectivament, s’han acceptat les tres propostes de noms 

i si s’havia comunicat als interessats ja. 
 
El Sr. Asens informa que, quan Convergència i Unió va fer la proposta, va donar 

instruccions perquè es posessin en contacte amb aquestes persones, i sap que han 
acceptat formar part del Consell Assessor, tot i que no està segur si totes. 

Vol afegir una qüestió en relació amb el que ha dit la Sra. Esteller. Indica que va 
ser advocat de la majoria de col·lectius de defensa dels drets humans, com ara la 
Federació de Veïns, de temes de corrupció com el cas Pujol, el cas Millet o el cas 
Bárcenas. Reconeix que en la seva anterior activitat professional va tenir vinculació 
amb molts dels fets que han motivat que ara vulgui defensar les idees que ja 
defensava com a advocat. Assenyala, doncs, que hi ha una certa relació inevitable, 
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però remarca que actualment no té cap incompatibilitat perquè ha deixat d’exercir 
com a advocat i no té cap relació amb els seus clients anteriors. 

 
Es dóna per tractada. 
 

III) Propostes a dictaminar 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d’acord 
 
3. Atorgar la Medalla d’Or de la Ciutat de Barcelona a la Sra. Muriel Casals i 

Couturier, per la seva trajectòria personal i les seves fortes conviccions en defensa 
de la democràcia, la llibertat i Catalunya des del respecte i la permanent voluntat 
de diàleg. 

 
Es dictamina amb el posicionament favorable de Barcelona En Comú, CIU, ERC, 

PSC i CUP i amb la reserva de vot de Ciutadans i PP.  
 
4. Restar assabentat i acceptar la renúncia i devolució física de la Medalla d’Or 

de la Ciutat, presentada el 31 de juliol de 2014, per part de l’Honorable Sr. Jordi 
Pujol i Soley, atorgada pel Consell Plenari de l’Ajuntament de Barcelona en sessió 
de 23 de setembre de 1992. DEIXAR sense efecte l’Acord del Consell Plenari de 
l’Ajuntament de Barcelona de 23 de setembre de 1992. 

 
Es dictamina amb el posicionament favorable de tots els Grups.  
 
5. Revocar l’atorgament de la Medalla d’Or de la Ciutat de Barcelona a la 

senyora Cristina de Borbón i Grecia, acordat pel Consell Plenari de l’Ajuntament de 
Barcelona en sessió de 27 de juny de 1997, en compliment de la proposició / 
declaració de grup aprovada per la Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, 
Participació i Seguretat i Prevenció en sessió de data 20 de gener de 2016. 

 
Es dictamina amb el posicionament favorable de Barcelona En Comú, CIU, 

Ciutadans, ERC, PSC i CUP i amb la reserva de vot del PP.  
 

IV) Part decisòria / Executiva 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d’acord 
 
6. Prorrogar l’Acord Marc (contracte 12003762 Exp. 0004/13) que té per objecte 

la contractació del subministrament elèctric de l’Ajuntament de Barcelona i altres 
organismes associats, adjudicat el 6 de març de 2013 a l’empresa Endesa Energia, 
SAU, amb NIF A81948077, per un període que va des del 3 d’abril de 2016 fins el 
25 de març de 2017, en virtut de la possibilitat que atorga la clàusula 3 del plec de 
clàusules administratives que el regula. PRORROGAR, així mateix, la contractació 
derivada de l’esmentat acord marc (Exp. 0300/13) per un període que va des del 3 
d’abril de 2016 fins el 25 de març de 2017, per un import global de 28.684.274,94 
euros (IVA al 21% inclòs) i amb el següent desglossament: Lot 1 (Contracte 
13001183): 20.991.584,22 euros (IVA al 21% inclòs); Lot 2 (Contracte 
13001184): 7.692.690,72 euros (IVA al 21% inclòs). Autoritzar i disposar la 
despesa corresponent a l’Ajuntament respecte del Lot 1 (Contracte 13001183: 
Baixa Tensió) i respecte del Lot 2 (Contracte 13001183), a favor de l’empresa 
adjudicatària (Endesa Energia, SAU, amb NIF A81948077), pels imports i amb 
càrrec al Pressupostos i Partides incorporats a les relacions que s’hi adjunten al 
present acord, condicionada a l’existència de crèdit adequat i suficient en el 
pressupost posterior a l’actual. Respecte a la resta del pressupost, s’incorporen a 
l’expedient els documents comptables dels òrgans competents. 
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El Sr. Coronas entén que el govern ja ha començat a treballar amb el que ha de 
ser l’operador municipal d’energia i que, si el govern ho confirma, hi votarà a 
favor. 

 
La Sra. Esteller s’absté perquè, igual que en el 13, desconeix totes les 

necessitats de les dependències municipals. 
 
El Sr. Badia informa que el nou contracte es licitarà el 2017 i que s’està parlant 

amb les diferents subministradores, que són Endesa, Gas Natural i Som Energia. 
Comenta que són contractes molt voluminosos i que, en paral·lel, hi ha tot 
l’operador. Indica que caldrà veure l’encaix, que segurament serà diferent de 
l’actual, d’aquest tipus de licitacions de compra energètica. Afegeix que és una 
compra energètica certificada com a neta, és a dir, com a energia renovable. 
Finalment, diu que hi votarà a favor. 

 
La presidenta comenta que quan hi ha expedients tan importants normalment es 

fan reunions prèvies amb els grups de caràcter tècnic, a les quals acudeix la 
persona responsable del programa específic o de l’àrea i explica als grups si hi ha 
canvis, cap a on es va, etc., cosa que permet als grups treballar millor. Comenta 
que es fa sobretot en l’àmbit urbanístic, però creu que en casos com aquest, en 
què hi ha molts detalls tècnics que potser els grups no coneixen prou, també es 
podrien fer aquestes reunions prèvies. 

 
El Sr. Badia expressa el vot favorable de Barcelona En Comú, la Sra. Vila 

expressa l’abstenció de CIU, el Sr. Sierra expressa l’abstenció de Ciutadans, el Sr. 
Coronas expressa el vot favorable d’ERC, la Sra. Andrés expressa el vot favorable 
del PSC, la Sra. Esteller expressa l’abstenció del PP i el Sr. Garganté expressa el 
vot contrari de la CUP. S’aprova. 

 
7. Autoritzar i disposar la despesa de 15.783.615,00 euros abans d’IVA suportat 

deduïble, amb càrrec a les partides 0101/22719/44121, a favor de Clear Channel 
España, S.L.U. amb NIF B-82539867, en concepte de contraprestacions 
econòmiques del contracte de serveis de gestió integral, implantació i 
manteniment del sistema de transport individualitzat mitjançant bicicletes 
(BICING-mecànic), corresponents a l’exercici 2016. 

 
El Sr. Coronas hi votarà a favor, però li agradaria que es tingués en compte en 

el futur que es tracta d’un mitjà de transport complementari, i que s’inclogués la 
possibilitat que se’n pogués fer càrrec un operador de transport municipal en lloc 
de subcontractar una altra empresa. 

 
La Sra. Esteller hi votarà en contra perquè no està d’acord amb el mètode de 

liquidació i pagament d’aquest servei, ja que es paga per avançat sense esperar a 
la liquidació dels costos del servei i els ingressos dels usuaris. Comenta que s’ha 
mirat l’informe de l’interventor i que s’estan pagant 15,8 milions d’euros per a 
despeses anuals del Bicing el 2016, que després es reduirà amb ingressos als 
usuaris. Conclou que es va acumulant despesa i pèrdua d’aquests serveis. Indica 
que, si es valora per anys, el 2014 i el 2015 van ser 12 milions respectivament, 
però que en tots els serveis acumulats des de 2007 són 107 milions. Conclou, 
doncs, que aquestes qüestions són més que suficients a l’hora de tenir una 
valoració negativa d’aquest servei. 

 
El Sr. Garganté manifesta l’abstenció del seu Grup. Entén que és un canvi pel 

tema de les bicicletes elèctriques, i pensa que això és positiu, però s’abstindrà 
perquè entén que aquest servei s’hauria de gestionar directament, igual que es 
gestionen altres serveis de transport públic, per una qüestió de principis i de 
costos, ja que el benefici empresarial sempre fa que el servei surti més car. 
Comenta que, si no va errat, al març de 2017 s’acaba l’adjudicació de Bicing, i 
entén que caldria fer els passos adients perquè aquest servei passi a ser propietat i 
gestió pública 100%. 
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Pel que fa al punt anterior, comenta que hi vota en contra perquè Endesa no 
aplica la Llei 24/2015, nascuda de la ILP contra els desnonaments i la pobresa 
energètica. 

 
El Sr. Badia anuncia el vot a favor del govern. Recorda que s’està fent el 

pagament d’un contracte adjudicat, i que, per tant, si no es votés, s’estaria 
encaminant la rescissió d’un contracte amb aquesta empresa. Constata que el 
contracte no finalitza fins al març de 2017 i que llavors s’estudiaran noves opcions 
per a la gestió del Bicing. 

 
El Sr. Badia expressa el vot favorable de Barcelona En Comú, el Sr. Forn 

expressa el vot favorable de CIU, el Sr. Sierra expressa el vot contrari de 
Ciutadans, el Sr. Coronas expressa el vot favorable d’ERC, la Sra. Andrés expressa 
el vot favorable del PSC, la Sra. Esteller expressa el vot contrari del PP i el Sr. 
Garganté expressa l’abstenció de la CUP. S’APROVA. 

 
c) Proposicions 
 

V) Part d’impuls i control 
 
a) Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal CIU: 
 
8. La Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, Participació i Seguretat i 

Prevenció acorda instar al govern de la ciutat: - A vetllar per la bona qualitat 
democràtica de la vida política i institucional del Consistori assumint la 
responsabilitat política en els òrgans de control de l’activitat del govern municipal, 
sense delegar-la en càrrecs de confiança, personal tècnic o empreses contractades 
a tal efecte. - A treballar per afavorir un clima de diàleg amb els grups de l’oposició 
basat en el reconeixement mutu de la representativitat que ostenten en base als 
resultats electorals. - A actuar sota el principi de lleialtat institucional tot 
respectant els acords presos pel Consell Municipal i les Comissions del Consell 
Municipal encara que hagin estat adoptats amb el vot contrari del govern. 

 
El Sr. Martí comenta que aquest tema s’ha tractat en diverses ocasions al llarg 

dels últims mesos en relació amb l’actitud dels membres del govern pel que fa a la 
gestió política institucional de l’Ajuntament en termes generals. 

Constata que el govern ha fet i fa bandera de la transparència, de la nova 
política i de la regeneració democràtica, però creu que es produeix un divorci entre 
el discurs i l’acció, entre les paraules i els fets. 

Creu que massa sovint el govern actua amb sectarisme, amb un biaix ideològic 
que exclou la discrepància, i opina que pot arribar a ser greu que es margini el 
principal grup de l’oposició municipal per debatre temes de ciutat que són d’interès 
general. Afegeix que Convergència i Unió té l’obligació i el dret de ser present en 
aquest diàleg obert i permanent amb el govern municipal. 

En concret, comenta que el govern presenta poques mesures de govern, pocs 
informes, tant en el Plenari com en les comissions, i creu que són qüestions que 
enriquirien i que han de formar part de la dinàmica general de debat polític dels 
òrgans de l’Ajuntament. 

Es queixa que massa sovint no contesten dins el termini establert i en la forma 
escaient les preguntes i els precs que fan els grups de l’oposició, tant en l’àmbit de 
l’Ajuntament com dels districtes. Conclou, doncs, que hi ha una baixa qualitat 
democràtica evident, que el govern incompleix el ROM, ja que diu que el govern té 
30 dies per respondre a l’oposició. Comenta que hi ha dos mecanismes i que els 
grups no poden estar tan limitats a l’hora d’obtenir la informació, no tan sols en el 
termini, sinó també en la forma. Es queixa que veient algunes respostes potser 
hauria estat millor que el govern no respongués. 

Considera que hi ha membres del govern que deleguen excessivament en els 
comissionats i els directors en les seves intervencions. Reconeix que aquests han 
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de complementar les explicacions, però no de manera automàtica i completa com 
fan massa sovint. A més, es queixa que hi ha comissions plenàries en què 
membres del govern s’absenten. 

Manifesta que el govern no atén prou les entitats que demanen reunir-s’hi, ja 
que ha rebut queixes d’aquestes plataformes. 

Afegeix que el govern incompleix sovint l’obligació de presidir els consells de 
barri i els òrgans reglats de participació. 

Considera que el govern abusa del discurs amb pocs resultats, com ara en el cas 
de destinar 10 milions per als refugiats, quan no hi ha refugiats i els 10 milions 
s’han hagut de gastar en altres coses. 

Comenta que alguns membres del govern tenen una dedicació mínima als barris 
i als districtes, i diu que el govern n’és conscient perquè és de domini públic, ja 
que no només ho diu l’oposició. 

Es queixa que no es dóna compliment als mandats democràtics del Plenari ni de 
les comissions. Reconeix que la força jurídica del que s’aprova és la que és segons 
el ROM, però creu que el govern té com a mínim l’obligació ètica i moral de donar 
resposta als mandats democràtics aprovats per majoria al Plenari i a les 
comissions. 

Comenta que a vegades fa la impressió que el govern es dedica més a liderar i 
fer projectes polítics més enllà de la ciutat, a Catalunya, a Espanya o a la Unió 
Europea, i no dedica esforços a la ciutat i als veïns. 

Conclou que són molts exemples d’aquesta actitud que creu que és 
manifestament millorable dels membres del govern respecte a les seves 
obligacions. 

 
El Sr. Sierra anuncia el vot a favor de la proposta de Convergència i Unió perquè 

comparteix gran part del seu esperit, ja que és l’actitud d’11 regidors, la minoria 
més absoluta en la història del consistori, respecte de 41. Es queixa que el govern 
fa les coses sense tenir en compte l’oposició i, sobretot, prescindint de la voluntat 
democràtica de la majoria de les forces del consistori. 

Comenta que ha comptat fins a 28 acords presos per la majoria dels grups 
municipals amb Esquerra Republicana de Catalunya, fins i tot alguns amb la 
participació de la CUP, que han estat constantment desatesos pel govern. Es 
queixa, doncs, que el govern no tan sols incompleix l’obligació de contestar en 30 
dies, sinó que no fa cas dels mandats democràtics de manera constant. 

Demana que el govern canviï d’actitud, ja que s’ha pogut comprovar en aquesta 
mateixa Comissió, en què s’ha demanat una compareixença perquè es donessin 
explicacions sense prejutjar i s’ha pres com un atac inquisitorial. Considera que la 
voluntat que es va expressar el 24 de maig és que les relacions entre tots els 
grups municipals han de ser de consens, diàleg i respecte. 

 
La Sra. Capdevila anuncia el seu vot favorable, i recorda que, com a consellera 

de districte que ha estat molts anys, ella mateixa ha reclamat sovint gran part de 
les demandes que avui presenta aquesta proposició de Convergència i Unió. 

Indica que la feina dels regidors, tant al districte com a l’Ajuntament, parteix 
d’un principi de respecte i bona qualitat democràtica de l’activitat política. Creu que 
aquest respecte democràtic passa per assumir les responsabilitats que pertoquen 
tant al govern com als grups de l’oposició. 

Comenta que per fer la seva feina els regidors necessiten tenir a l’abast tota la 
informació dins el termini establert i en la forma escaient, i considera que aquesta 
informació l’han de fer arribar els responsables polítics de les àrees i no càrrecs de 
confiança o representants dels serveis. 

Pensa que governar és assumir responsabilitats, però també arribar a acords i 
crear consensos, però diu que per això cal crear espais de confiança, respecte i 
lleialtat institucional, i que aquesta última es fomenta en el respecte als acords 
presos pel Consell Municipal i les comissions. Com a exconsellera de districte de 
l’Eixample, la sorprèn com una demanda compartida amb els consellers d’ICV-EUiA 
en el mandat anterior ara és obviada pel govern. 

Opina que és bàsic respectar i fomentar els òrgans de participació reglats de 
l’Ajuntament i el districte i que els consells de barri i la resta d’òrgans de 
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participació han de desenvolupar la seva tasca com a espais de trobada i 
participació dels veïns. Afegeix que també han de servir perquè els veïns tinguin 
una interlocució directa amb el govern del districte i els seus representants polítics. 

Indica que els grups polítics tenen espais on dur a terme la tasca de fiscalització 
i impuls del govern, i creu que cal respectar els espais en què els veïns poden 
participar i interlocutar amb els representants i no a través d’interlocutors tècnics 
d’empreses contractades per posar gomets i preocupar-se més per la forma que 
per extreure els consells del seu contingut. 

Finalment, opina que per governar la ciutat i fer-ho en minoria cal un clima de 
diàleg amb els grups, i creu que el govern té la responsabilitat de voler i poder 
arribar a acords. 

Comenta que Esquerra Republicana de Catalunya vol tirar endavant la ciutat i 
està predisposada a arribar als acords que calgui per fer-ho, però que no depèn 
només de la seva voluntat, sinó de la voluntat del govern de negociar, arribar a 
acords i respectar-los. 

 
La Sra. Andrés està d’acord amb la proposició, i constata que és difícil no estar-

hi d’acord, atès que tots els grups volen el mateix per a l’Ajuntament. 
Assenyala que al govern li pertoca vetllar per la bona qualitat democràtica de la 

institució i, per tant, ha d’assumir la responsabilitat política en els òrgans de 
control de l’activitat del govern. Pensa, però, que no ha de ser només en els 
òrgans de control, i demana més intervenció dels regidors del govern en les 
comissions d’impuls i control. Considera que no només ha de ser aquesta la 
responsabilitat política, sinó que ha de ser en tots els òrgans, els consells de barri, 
en els diferents espais de participació i trobada amb la ciutadania, no només amb 
els grups municipals. 

Pensa que això està lligat amb el segon punt de la proposició, que és afavorir un 
clima de diàleg. Considera que serà molt més fàcil que el govern pugui assumir 
aquesta tasca si hi ha espais de diàleg amb els grups municipals per facilitar que 
aquests serveixin per al que han de servir, que és que la ciutadania tingui el 
govern a l’abast per poder plantejar les qüestions que consideri necessàries, sense 
entorpiment dels grups municipals en aquests òrgans, és a dir, que no es faci 
servir l’espai de la ciutadania per fer control del govern. 

Finalment, opina que cal actuar sota el principi de lleialtat institucional. Comenta 
que sempre s’ha intentat, per part dels diferents governs de la ciutat, respectar els 
acords presos pel Consell Municipal i que alguns governs ho han fet amb més 
agilitat que d’altres. Recorda que en el mandat anterior hi havia moltes exigències 
perquè el govern complís i respectés el que s’havia acordat en els plenaris dels 
districtes. 

 
La Sra. Esteller anuncia que hi votarà a favor, ja que el seu Grup entén que la 

democràcia i respectar la democràcia és cabdal en qualsevol institució, i més quan 
el govern deia que calia millorar la qualitat democràtica i que semblava que 
Barcelona no tingués la qualitat democràtica suficient per tirar endavant els 
projectes de ciutat. Recorda que aquest va ser un gran eslògan del govern actual, 
però considera que des que Barcelona en Comú governa s’ha anat reduint la 
qualitat democràtica. 

Comenta que Barcelona en Comú només té 11 regidors, però que vol governar 
com si tingués majoria. Diu que això es pot comprovar quan es veu que el govern 
no respecta els acords que es prenen en aquesta Comissió ni en el Plenari. 
Assenyala que el govern diu reiteradament que només respectarà i donarà 
continuïtat als projectes a què dóna suport, i no als que donen suport la resta de 
grups, que són una majoria. Destaca que la democràcia actual és una democràcia 
representativa. Diu que si el govern no es creu el que passa a l’Ajuntament i no 
dóna valor a les institucions, està vulnerant el principi elemental de la democràcia. 

Es queixa que no s’han acceptat mandats presos en aquesta Comissió respecte a 
la participació, com ara que els grups deien que el govern ha de participar 
directament amb els veïns en els districtes i no amb empreses externes, i, en 
canvi, ho continuen fent, malgrat el mandat aprovat en aquesta Comissió. 
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D’altra banda, assenyala que el govern no actua en les comissions, ja que no 
respon a les preguntes, sinó que les respon un càrrec tècnic. Comenta que el ROM 
diu que les preguntes les ha de respondre el govern; per tant, quan el govern no 
ho fa està contravenint el ROM. 

Afegeix que els tècnics només poden intervenir en els informes, segons estableix 
el ROM en l’article 96.2, però comenta que el govern permet que intervinguin els 
tècnics també en qüestions d’impuls i control, i fins i tot en propostes. Recorda que 
ja ha denunciat aquest fet tant en comissions com en la Junta de Portaveus. 

Finalment, creu que cal enfortir la democràcia dins del mateix Ajuntament, que 
el govern ha d’interlocutar i parlar molt més amb els grups quan es presenten les 
propostes. Per això diu que el seu Grup donarà suport a aquesta proposta, amb el 
benentès que des del govern s’han de respectar els acords presos en les 
comissions i en el Plenari, respondre a temps les preguntes i donar la informació 
que necessiten, ja que considera que són qüestions cabdals per millorar la 
democràcia, l’operativitat i la representativitat de l’Ajuntament. 

 
El Sr. Garganté diu que ensuma un tuf cínic i hipòcrita en aquesta proposició. 

Comenta que la proposició planteja que les preguntes no es responen dins el 
termini establert ni en la forma escaient, però constata que abans tampoc no es 
feia. Comenta que, quan la CUP va entrar la primera pregunta sobre el mapatge de 
les externalitzacions i va dir que entenia que el govern havia de contestar en 30 
dies, els funcionaris encara deuen riure, perquè han passat 9 mesos i encara 
espera. Considera, doncs, que és humor negre que ara es plantegi que no es 
responen les preguntes quan toca. 

Comenta que la proposició planteja que s’han contractat empreses privades per 
dinamitzar òrgans de participació, i recorda que abans també. 

I pel que fa al punt més important, el de la lleialtat institucional i el respecte als 
acords presos pel Consell Municipal i les comissions, encara que hagin estat 
adoptats amb el vot contrari del govern, comenta que ni CiU ni el PSC tampoc no 
ho feien quan governaven. Recorda que Xavier Trias va presentar un contenciós 
contra Jordi Hereu per aquest tema i que quan Trias va ser alcalde tampoc no va 
respectar els acords, tal com feia Jordi Hereu. 

Indica que, segons ha pogut comprovar i segons el que diu el PSC, després de 
tres anys de govern de Trias només es van respectar el 20% de les proposicions 
presentades per l’oposició i aprovades en el Ple, i que, si es compten les aprovades 
en comissions, la xifra encara seria més minsa. 

Recorda que el PP va presentar en un Ple, amb el govern de Convergència i 
Unió, una proposició similar que deia: «Que el gobierno municipal ejecute los 
acuerdos adoptados en las comisiones y en el Plenario del Consejo Municipal, 
incluso aquellos en los que el Grupo Municipal de CiU ha estado en desacuerdo.» 
Per tant, conclou que Convergència i Unió ha presentat una proposició per queixar-
se de coses que ja es feien amb el govern del PSC i de CiU. Considera que és un 
exemple més del teatre de les aparences que és l’Ajuntament i de la inutilitat de la 
democràcia representativa burgesa. 

Anuncia, doncs, que s’absté a entrar en aquest joc pervers del cinisme 
institucional. 

 
El Sr. Pisarello diu que com a govern tenia dubtes de com entomar aquesta 

proposició, ja que planteja enfortir el clima de diàleg i la qualitat democràtica, que 
són valors que comparteix. Es queixa, però, que, com acostuma a fer 
Convergència i Unió, això es planteja amb un bat de beisbol amagat a l’esquena, i 
considera que aquest bat està gastat i no té gaire autoritat per a moltes de les 
coses que es plantegen. 

Diu que el regidor de la CUP li ha estalviat moltes de les coses que volia 
plantejar. Reconeix que és un govern d’11 regidors, però diu que té molts 
comissionats que també formen part del govern. Indica que el govern no només 
són els electes. Comenta que, sent 11 regidors, no es poden multiplicar i que han 
de prioritzar la feina als districtes i a la Casa Gran. 
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Creu que moltes de les acusacions que planteja CiU en aquesta proposició 
s’estavellen amb la percepció de la ciutadania quan es pronuncia en unes eleccions 
o quan se li demana. 

Informa que la darrera Enquesta de serveis demostra que un 81% dels 
ciutadans aprova la gestió municipal i que un 62% confia que millorarà en el futur, 
percentatges que són uns índexs rècord de confiança en el govern pel que fa a la 
gestió dels recursos econòmics. Reconeix que manquen coses, que caldrà millorar-
ne moltes i que s’haurà d’arribar a més acords. Recorda que el govern ha sabut 
teixir fronts amplis per aprovar coses tan importants com una modificació 
pressupostària, com la política fiscal de l’Ajuntament, la tramitació d’una nova 
proposta pressupostària per al 2016, etc. Remarca, doncs, que els acords hi són 
amb les forces afins i a vegades fins i tot amb les no afins. 

Recorda que el mateix Sr. Martí acaba d’expressar un acord amb el Sr. Asens 
pel que fa a la composició del Consell Assessor i que en aquesta sessió s’ha 
aprovat l’atorgament i la retirada de medalles per un consens molt ampli. 
Constata, doncs, que el govern arriba a acords en moltes coses i que dialoga amb 
molta gent, com ara el Govern de la Generalitat, organitzacions com Òmnium o 
sectors de la societat civil com sindicats, associacions de veïns, empresaris, etc. 

Comenta que moltes de les coses que es feien abans es continuen fent. Constata 
que avui respon una pregunta que es va plantejar al govern de Convergència i 
Unió, que a més li sembla que és una pregunta repetida. 

Comenta que els grups de l’oposició al principi van plantejar que Barcelona en 
Comú eren un grapat d’activistes que espatllaria el govern, i que caldria plantejar 
una moció de censura per oferir una alternativa. Constata que, agradi o no, nou 
mesos després hi ha un govern consolidat, malgrat que hi hagi coses a millorar, 
amb una alcaldessa reconeguda no només a Barcelona, sinó més enllà. 

Pregunta, doncs, qui és l’alternativa i qui és el cap de l’oposició a Barcelona. 
 
El Sr. Martí li diu al Sr. Pisarello que ha vingut sense cap bat de beisbol, i li sap 

greu que el tinent d’alcalde li parli en aquests termes violents, ja que el seu Grup 
no ha fet servir mai bats de beisbol, cosa que no pot dir tothom. Comenta que hi 
ha gent que va amb bats de beisbol i trenca càmeres de televisió, però diu que 
aquest no és l’estil de Convergència i Unió.  

Indica que les tres propostes que fa el seu Grup són positives i constructives, i 
que el consens s’ha assumit per part de cinc grups menys el govern i la crossa, el 
grup format per tres regidors, i del que l’Alcaldessa diu que fan numerets. 

Comenta que la percepció ciutadana dels serveis municipals sempre ha estat 
bona en termes generals. Aclareix que no parla d’actitud política del govern, ja que 
són coses diferents. 

Pel que fa a teixir acords, comenta que s’ha arribat a algun acord, però que es 
podria arribar a molts més. 

No li consta que el seu Grup hagi dit que Barcelona en Comú espatllaria el 
govern de la ciutat, però diu que el govern encara és a temps d’espatllar-lo. 

Finalment, assenyala que l’alternativa serà a les properes eleccions, el 2019, i 
que aquestes es fan i es desfan, es retroalimenten i es van regenerant. 

 
El Sr. Sierra diu que no ha vist el bat de beisbol, però sí que ha vist l’actitud 

altiva i el menyspreu cap a l’oposició amb les preguntes d’on és l’oposició i qui és 
el cap de l’oposició. Indica que el govern té l’oposició al davant i que aquesta fa 
que decisions que pren el govern de manera precipitada les hagi de tirar enrere. 
Afegeix que com a oposició continuarà fiscalitzant el govern, però amb respecte i 
sense aquestes actituds altives. 

Finalment, vol fer incidència en el deixament de funcions, tot aclarint que no ha 
posat en qüestió que els regidors del govern treballin. 

 
La Sra. Andrés comenta que creu que es demana reconeixement de la 

representativitat dels grups i diàleg, i veu que això es pot assolir. 
Pel que fa a les intervencions del regidor Garganté, està desitjant veure els 

canvis positius que introdueix la CUP en aquesta institució en què, si no els agrada, 
no sap per què hi són. 
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El Sr. Pisarello expressa el vot contrari de Barcelona En Comú, el Sr. Martí 
expressa el vot favorable de CIU, el Sr. Sierra expressa el vot favorable de 
Ciutadans, la Sra. Capdevila expressa el vot favorable d’ERC, la Sra. Andrés 
expressa el vot favorable del PSC, la Sra. Esteller expressa el vot favorable del PP i 
el Sr. Garganté expressa l’abstenció de la CUP. S’aprova. 

 
Del Grup Municipal Ciutadans: 
 
9. La Comissió de Presidència, Drets de la Ciutadania, Participació i Seguretat i 

Prevenció acorda: Que per part del govern municipal s’elabori una reestructuració 
de la figura dels agents cívics i es procedeixi a formar i dotar de mitjans a la 
plantilla actual per tal que puguin optimitzar la seva feina. 

 
El Sr. Sierra recorda que un any enrere el govern de Convergència i Unió va 

introduir la figura dels agents cívics i que va ser una figura creada per fer tasques 
d’informació, sensibilització i promoció d’actituds incíviques, per tal de fomentar les 
accions de bona convivència i respecte entre la ciutadania, així com el bon ús dels 
béns públics i privats de la ciutat. 

Comenta que actualment està previst que entri en funcionament un nou 
contingent d’agents cívics que tindran com a marc d’actuació el compliment de les 
ordenances municipals, tant les que tracten temes de degradació com l’ús de 
l’espai públic, prostitució, botellón, trilers, el comerç ambulant, la realització de 
necessitats fisiològiques a la via pública, la contaminació acústica, el seguiment i 
compliment de les normes de parcs i platges i la correcta circulació a la via pública 
de vehicles, vianants i bicicletes. 

Indica que, tenint en compte que aquests agents no tenen autoritat, ja que 
correspon a la Guàrdia Urbana i als Mossos, necessiten eines per fer aquesta tasca. 

Assenyala que el problema és que aquests agents tot just reben una escassa 
setmana de formació, i creu que caldria una reestructuració perquè aquests puguin 
complir adequadament amb les seves funcions de dissuasió i prevenció d’actituds 
incíviques. Pensa que aquesta reestructuració hauria d’anar encaminada al fet que 
els agents tinguessin més coneixement de les ordenances i de les conductes 
incíviques que s’hi penalitzen, del desenvolupament d’activitats comunicatives, 
d’atenció a la gent, de mediació, de solució de conflictes, fins i tot el coneixement 
d’algun idioma, tenint en compte que un dels principals problemes és la 
convivència entre turistes i veïns, que se’ls lliurin aparells per comunicar-se millor 
amb la Guàrdia Urbana i que se’ls atorgui un número d’identificació per gestionar 
millor la seva tasca. 

Pensa que amb això s’estalviaria un problema a la ciutadania, ja que l’actuació 
d’aquests agents cívics és una queixa recurrent en diversos districtes. 

 
El Sr. Forn diu que si llegeix la proposta en positiu hi podria donar suport, però 

indica que algunes de les coses que es comenten ja s’estan fent. Reconeix que és 
un cos que no té autoritat, perquè per això ja hi ha la Guàrdia Urbana. Comenta 
que justament és un cos que treballa conjuntament amb la Guàrdia Urbana, que és 
com es va concebre des de l’inici. Indica que les responsabilitats dels agents cívics 
i de la Guàrdia Urbana són molt diferents, i que aquests tenen funcions 
permanents i també esporàdiques, però que totes queden recollides en 
l’establiment d’aquesta figura. 

Tot i que no recorda quant dura la formació d’aquests agents, indica que hi ha 
un procés de selecció important i que es valora el coneixement de llengües, ja que 
una de les àrees d’actuació és precisament les zones amb turistes com la Sagrada 
Família. 

Pel que fa a la formació, comenta que la imparteix BSM i que és una formació 
consistent en gestió de conflictes, interculturalitat, curs d’intermediació, formació 
pròpia de la unitat en els protocols d’actuació i instruccions per emplenar els 
indicadors recollits en el telèfon intel·ligent. Afegeix que també hi ha un suport de 
la Guàrdia Urbana, amb una formació de visió general de la ciutat, dels districtes, 
de les unitats territorials, de les competències del model policial entre Guàrdia 
Urbana i Mossos d’Esquadra, en el coneixement de les ordenances, graduació de 
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les sancions, diagnòstic i experiència de la problemàtica i el lloc concret 
d’intervenció. Comenta que com a mínim els agents de la primera fornada van 
tenir una formació de diversos dies, però desconeix si era una setmana. 

Comenta que votarà a favor de la proposta perquè pensa que tot és millorable, 
però opina que és un model que ha funcionat i que és complementari a la feina de 
la Guàrdia Urbana. Creu que el govern ha augmentat el nombre d’agents cívics; 
per tant, conclou que deu ser un model que està comprovat que té una utilitat. 

 
El Sr. Coronas diu que Ciutadans els té acostumats a aquest doble paper de 

«poli» bo i «poli» dolent, i que en aquesta sessió la proposició és de «poli» bo, 
però l’expressió és de «poli» dolent, ja que diu que la presenten perquè el que hi 
ha no funciona. 

Anuncia que hi votarà a favor perquè està d’acord amb el contingut, tot i que no 
ho està amb l’argumentari que s’ha exhibit. 

Comenta que ERC vol ser propositiva en el tema dels agents cívics perquè hi 
creu molt. Considera que la feina dels agents s’ha de dur a terme des del punt de 
vista pedagògic, incidint en les persones que puguin estar contravenint les 
normatives per evitar comportaments que poden ser molestos. 

Indica que per prevenir conflictes a l’espai públic s’ha de fer mitjançant la 
conscienciació i la informació sobre les normes de convivència. Afegeix que una 
altra de les funcions d’aquests agents és vetllar per la bona conducta dels turistes 
en la seva interacció amb la ciutat i la ciutadania, i diu que cal que promoguin 
actituds cíviques entre els ciutadans, sobretot quan es tracti de conflictes en 
matèria de mobilitat o que tinguin lloc en espais vinculats a l’esport i les activitats 
lúdiques. 

Creu que l’àmbit d’actuació dels agents cívics ha de ser arreu de la ciutat, tot i 
que és un servei flexible i que s’ha d’adequar a les singularitats de cada lloc. 

Indica que, sabent que el civisme i la convivència han de ser una prioritat per a 
l’Ajuntament, la mediació en els conflictes i l’educació són clau per resoldre’ls. 

Tal com ha dit altres vegades, llança la proposta que hi hagi oficines de mediació 
municipal, amb la qual cosa es faria evident un canvi de model. 

Sap que el civisme i la convivència han de ser la prioritat per a l’Ajuntament i, 
per tant, calen aquests cossos capaços d’actuar de filtre, orientar, mitjançar i 
resoldre conflictes menors, sense que aquestes controvèrsies arribin als tribunals 
de Justícia.  

Comenta que es tracta de modificar les estratègies en la prestació del servei 
integrant tots els cossos implicats –agents cívics, Guàrdia Urbana, etc.–, tractant 
d’incloure la coresponsabilitat en el sistema de seguretat i en la resolució de 
conflictes. Indica que l’objectiu és aconseguir que la ciutadania rebi el que 
necessita. Considera que, mentre no es pugui desplegar la justícia de proximitat, 
es pot avançar en la resolució dels petits conflictes des de l’Ajuntament. 

Assenyala que cal augmentar la dotació de plantilla d’agents cívics per poder 
estendre les noves maneres de fer i assolir uns nivells de prestació a l’altura del 
que requereix la ciutadania. 

 
La Sra. Andrés comenta que la figura dels agents cívics és coneguda i existent 

des de 2015, però que el 2008 la Diputació de Barcelona ja va fer una valoració 
sobre els seus pros i contres. Indica que es va dir que tenia uns potencials molt 
positius, com ara la proximitat, la possibilitat de treballar des del territori, la 
flexibilitat de fer diferents tasques i implicar serveis municipals, etc. Pel que fa als 
contres, assenyala que en les conclusions la Diputació deia que tenien una sèrie de 
limitacions, com ara la manca d’autoritat, atès que no tenen capacitat 
sancionadora, que no poden resoldre conflictes, que no es poden coordinar amb els 
serveis municipals o el seu caràcter temporal, per la contractació temporal 
d’aquesta figura. 

 
Pensa que seria bo veure com ha funcionat a l’Ajuntament aquesta figura des 

que es va implantar. Diu que no té les dades, però que ha vist que en el Pla de 
seguretat hi ha una preocupació que va en alça, que són les dificultats de 
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convivència a l’espai públic. Pensa, doncs, que cal reforçar aquesta figura, 
estendre-la per tota la ciutat i dotar-la de millors eines. 

Està, doncs, a favor de la proposició, perquè creu que, vistos els resultats del 
Pla de seguretat, és una figura imprescindible, que ha de tenir més recursos i estar 
més coordinada. 

 
La Sra. Esteller anuncia el vot a favor del seu Grup, ja que està d’acord a 

reestructurar el cos i augmentar el nombre d’agents cívics a la ciutat. 
Recorda que és un cos que es va crear el 2015, tot i que a l’Ordenança del 

civisme, en l’article 77, es va crear el 2006. Considera, però, que la seva creació 
és insuficient, ja que va començar amb 25 agents que tenien un horari de 9 del 
matí a 9 de la nit, amb la funció primordial d’informar la gent de les ordenances de 
civisme, a més d’advertir-los del seu compliment. Pensa que cal reforçar el nombre 
d’agents i també l’horari, perquè la majoria de les infraccions es produeixen a la 
nit. Afegeix que cal que actuïn en coordinació amb la Guàrdia Urbana. 

Indica que inicialment estava previst que només estiguessin en les zones més 
turístiques, com ara la Sagrada Família, el barri de Gràcia o la Barceloneta, en què 
hi havia molta concentració de gent i incivisme vinculat al turisme. Però creu que 
cal reestructurar el cos i augmentar-lo, ja que només a Lleida n’hi ha 20. Per tant, 
considera que el fet que a Barcelona només siguin 25 és totalment insuficient i que 
caldria augmentar-ne el nombre fins a 100, dotar-los de més formació, encara que 
la meitat sí que parlen anglès, i que actuïn en coordinació amb la Guàrdia Urbana 
per evitar problemes als veïns. 

Resumeix que cal augmentar-ne el nombre, reestructurar el cos perquè siguin 
més efectius, ampliar el seu horari i les seves funcions, perquè veritablement 
actuïn en prevenció de l’incivisme i tinguin la capacitat d’advertència, per tal que la 
resposta de l’Ajuntament pugui ser molt més efectiva. 

 
El Sr. Garganté discrepa de l’exposició de motius formulada per Ciutadans 

perquè fa referència a un augment de problemes de civisme a Barcelona sense 
esmentar des de quan s’experimenta aquest suposat increment i quins són els 
criteris per treure aquesta conclusió. 

Indica que tampoc no s’analitza quins són en concret els problemes de civisme 
per reestructurar la figura dels agents cívics. Pregunta com s’ha de reestructurar i 
amb quina formació. 

Recorda que, en l’anterior Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, 
Participació i Seguretat i Prevenció, Ciutadans va proposar un augment d’agents de 
la Guàrdia Urbana i que la CUP no hi va votar a favor per no malgastar recursos 
públics aplicant plans que van encaminats a tenir una notícia mancada de 
fonamentació o estratègia a mitjà termini. També recorda que tots els grups 
menys la CUP hi van votar a favor. 

Considera que, abans de fer qualsevol reestructuració, s’ha d’analitzar quina és 
la situació real, si hi ha un augment de conflictivitat o no, en quines zones, per 
quins motius, etc. Indica que el concepte de civisme és tan ampli com subjectiu. 
Afegeix que cal parlar amb les persones que dia a dia gestionen aquest servei per 
tal que manifestin quins són els problemes més comuns que es troben, i a partir 
d’aquí traçar un pla per fer una reestructuració si cal, és a dir, per solucionar el 
problema i no per tenir una notícia. 

Pensa que potser cal més formació, però que s’ha de veure sobre quins temes 
es prioritza, havent analitzat prèviament en quins punts cal més formació i en 
quins punts s’ha detectat una formació inadequada. Considera que és fàcil 
reclamar més formació quan no s’ha analitzat amb la gent que està sobre el 
terreny quines són les mancances que hi troben i posar així el pes d’un suposat 
augment de l’incivisme en les mancances de formació de les treballadores, i no en 
les mancances pròpies de l’estructura o en una manca de tractament 
interdisciplinari integral de les conductes que poden causar problemes de 
convivència. 

Així mateix, entén que cal una reformulació de les competències dels agents 
cívics, establir un pla de treball i d’objectius, i que no tinguin capacitat 
sancionadora, ja que, si no, s’està desvirtuant la funció informadora i conciliadora. 
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Entén que, amb la manca d’informació actual, només es pot abstenir, i emplaça 
el consistori a elaborar un informe detallat sobre quins són els conflictes en l’àmbit 
d’actuació dels agents cívics, quina és la major incidència d’actes que causa més 
conflictivitat, en quins barris, etc., i facilitar-ho amb prou temps als grups perquè 
es pugui fer una votació ajustada a la realitat encaminada a buscar solucions 
eficients i valorar si cal o no un augment d’agents cívics. 

 
El Sr. Recasens informa que els agents cívics, com tot el que té a veure amb els 

aspectes de seguretat, s’analitzaran en el seu context, que és el Pla de seguretat i 
el Pla director. Per tant, considera que aquests són vistos i analitzats com un 
possible actor més i s’ha de saber per què i quines funcions. 

Reconeix que hi ha un projecte d’agents cívics vigent que s’ha mantingut i més o 
menys funciona mentre es busca una alternativa en el conjunt global. A part 
d’això, diu que cal tenir en compte que els agents cívics treballen en els districtes i 
que cada districte té necessitats diferents. 

Afegeix que cal posar en relleu un potencial de recursos que cal coordinar. 
Comenta que el Pla local de prevenció i seguretat que s’ha presentat constata la 
confluència al territori d’un important conjunt de serveis professionals, tant públics 
com privats com del tercer sector, amb capacitat de detecció de conflictes. 
Conclou, doncs, que no només hi ha els agents cívics. Informa a títol il·lustratiu 
que el govern ha dut a terme una anàlisi preliminar que indica que el nombre de 
professionals amb capacitat per detectar i intervenir en conflictes pot ser d’unes 
600 persones. Considera, per tant, que cal mirar-ho com un bloc.  

Indica que el govern preveu, doncs, la reestructuració dels agents cívics en el 
marc del Pla de seguretat i del Pla director de la Guàrdia Urbana, i pensa que fer-
ho abans d’això seria prematur. 

 
El Sr. Sierra agraeix els vots favorables. Confirma al Sr. Forn que la formació 

només dura una setmana, i la considera totalment insuficient per formar-se en el 
coneixement de l’Ordenança del civisme i la resta de funcions esmentades. 

Pel que fa al que ha dit el Sr. Coronas del «poli» bo i el «poli» dolent, diu que 
aquesta percepció la solen tenir els delinqüents. Comenta que ha presentat la 
iniciativa en un districte i que cal que el model de seguretat de Barcelona es basi 
també en la prevenció. Considera que la figura de l’agent cívic pot desenvolupar 
molt bé aquesta figura descarregant de feina la Guàrdia Urbana, a més de fer 
complir l’Ordenança i sensibilitzar determinades persones de determinats 
comportaments. 

 
El Sr. Recasens remarca la importància dels agents cívics en el futur en els plans 

de seguretat perquè formen part de les polítiques de prevenció en què el govern 
basa el tema de les polítiques de proximitat territori/transparència. Insisteix que, a 
part dels agents cívics, cal tenir en compte tots els actors que puguin treballar en 
la prevenció de la seguretat en el municipi, tant si són de l’àmbit públic com privat 
com del tercer sector. 

 
El Sr. Sierra diu que estarà atent al Pla de seguretat que ha anunciat el Sr. 

Recasens que es presentarà al maig. 
Pel que fa a la inquietud que compartien el comissionat i el Sr. Garganté de com 

i per què es produeixen aquests comportaments incívics, demana que el Sr. 
Recasens es llegeixi la mesura de govern que ell mateix ha presentat, en què el 
govern diu que els comportaments incívics i els conflictes veïnals són un dels 
problemes de la ciutat. 

 
La Sra. Pin expressa l’abstenció de Barcelona En Comú, el Sr. Forn expressa el 

vot favorable de CIU, el Sr. Sierra expressa el vot favorable de Ciutadans, el Sr. 
Coronas expressa el vot favorable d’ERC, la Sra. Andrés expressa el vot favorable 
del PSC, la Sra. Esteller expressa el vot favorable del PP i el Sr. Garganté expressa 
l’abstenció de la CUP. S’aprova. 

 
Del Grup Municipal ERC: 
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10. La Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, Participació i Seguretat i 
Prevenció acorda instar al govern municipal a: 1. Que el govern municipal presenti 
abans de 3 mesos un pla de modernització de l’administració on s’impulsi 
l’administració electrònica a la ciutat especialment utilitzant i potenciant sistemes 
de dades obertes i que com a mínim contempli el desenvolupament de: a. Un CRM 
- Gestió de Relacions amb el Ciutadà-. b. Un gestor d’expedients. c. Un sistema de 
contractació electrònica. 2. Que aquests sistemes estiguin en funcionament durant 
el 2017, per tal de millorar l’eficiència de l’administració de l’Ajuntament i la 
transparència amb la ciutadania. 3. Que, conseqüentment, s’adapti l’ORAE i el 
marc jurídic existent. 

 
El Sr. Coronas destaca que Barcelona és i sempre ha estat una ciutat pionera, 

també en l’Administració electrònica. 
Recorda que Barcelona va ser de les primeres ciutats a dotar-se d’una regulació 

pròpia en Administració electrònica l’abril de 2006, abans que hi hagués un marc 
legislatiu propi, que no es va promulgar fins al 2007, amb la Llei 11/2007, de 22 
de juny, d’accés electrònic dels ciutadans als serveis públics, i fins a l’agost de 
2010, quan es va aprovar la Llei 29/2010, de 3 d’agost de l’ús dels mitjans 
electrònics al sector públic de Catalunya. 

Comenta, però, que sovint ser pioner no és suficient i que cal ser constant i 
perseverar en els objectius. Diu que no s’ha d’oblidar que l’interès són els 
ciutadans i que l’Administració electrònica no és sinó un canal per garantir-ne la 
cohesió, la transparència i la participació, per tant, un nou model de gestió pública. 

Remarca que Barcelona continua sent pionera i un referent, però que cal 
concretar resultats i garantir-ne la implementació més enllà del desplegament 
actual. Per això el seu Grup proposa un pla de modernització de l’Administració en 
què s’impulsi l’Administració electrònica a la ciutat i en particular a l’Ajuntament. 

Demana que el 2017 estiguin en funcionament, com a mínim, un CRM que 
evolucioni el concepte de carpeta ciutadana, un contacte permanent i a temps real 
entre l’Administració i el ciutadà que permeti fer tots els tràmits de manera àgil i 
sense horaris fixos; un gestor d’expedients intern perquè tots els processos quedin 
registrats i amb accés automàtic al personal de l’Ajuntament que tingui 
autorització, gestor que considera que també es pot obrir parcialment al ciutadà 
per tal de ser un Ajuntament amb parets de vidre; un sistema de contractació 
electrònica que permeti una millor gestió del procés i que garanteixi la màxima 
transparència. 

Comenta que els ciutadans expliquen anècdotes als grups cada cop que han de 
fer un tràmit a l’Ajuntament, i afegeix que la feina dels grups municipals es 
facilitaria amb l’accés als expedients de manera telemàtica a partir d’una hora 
determinada o si el procés d’esmenes es pogués registrar amb la màxima difusió i 
transparència possible. Indica que la novetat d’aquest mandat són uns PDF penjats 
en un servidor temporal, que considera que és insuficient. També demana que hi 
hagi la possibilitat que el format de les actes evolucioni i acabi esdevenint un 
format de vídeo amb botons d’accés a intervencions directes, perquè a vegades les 
transcripcions no s’adiuen explícitament al que s’expressa a la Comissió. 

 
Pel que fa a la transparència, considera que cal ser més agosarats i que no n’hi 

ha prou amb un portal d’OpenData o un portal del contractant. Pensa que tots els 
processos interns que no vulnerin cap dret a la intimitat o tinguin una especial 
protecció cal que s’obrin a la ciutadania perquè, si algú vol, s’avaluï de manera 
crítica la feina del consistori. Opina que la transparència no és ni un gran germà ni 
una manera d’obtenir dades per fer safareig i alimentar el periodisme groc, sinó 
per alimentar el periodisme d’investigació i la mentalitat crítica dels veïns. 

Destaca que tecnològicament tot el que es necessita està inventat i que hi ha 
pressupost; per tant, conclou que només falta voluntat política i vèncer les 
reticències que puguin tenir certs actors. Considera que cal ser valents i tornar a 
posar Barcelona com a símbol d’aquests projectes. 

 
La Sra. Recasens anuncia el seu suport a aquesta iniciativa del Grup Municipal 

d’ERC, ja que fa anys que l’Administració està ocupada en tota aquesta agilització 
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burocràtica, de nova relació amb la ciutadania i en com les noves tecnologies 
permeten aquesta interlocució més àgil amb la ciutadania. 

Recorda que Convergència i Unió va tirar endavant una feina que feia temps que 
es duia a terme en la línia de l’Administració, com va ser engegar al gener de 2014 
l’expedient electrònic de llicència d’obres. Comenta que aquest sistema d’Obres 
permet la tramitació electrònica d’extrem a extrem, des dels permisos d’obra en la 
sol·licitud de la llicència fins a tots els tràmits necessaris, com ara el pagament, les 
pròrrogues, etc. Opina que això ajuda a eliminar no només l’ús de paper, sinó a 
tenir una reducció del temps molt important, molt ben valorada per la ciutadania. 

Explica que al gener de 2015 es va fer un altre pas important juntament amb 
Pimec per a la facturació electrònica. Comenta que, quan es parla de pagar a 30 
dies, es parla de salvar llocs de treball, però alhora cal que les empreses també 
facturin a l’Ajuntament els serveis que presten a través de la tramitació 
electrònica, perquè, si no, cal escanejar totes les factures per iniciar un procés més 
àgil per poder pagar a 30 dies. 

Reitera que es va tirar endavant aquest projecte amb Pimec per tenir aquesta 
traçabilitat i amb l’objectiu que els subcontractistes, les miniempreses, també 
puguin gaudir del pagament a 30 dies per part de l’Administració i que tenen 
l’impediment de no tenir la facturació electrònica per interlocutar amb aquesta. 
Considera, doncs, que és una eina doble, ja que, d’una banda, l’Administració ha 
d’interlocutar amb la ciutadania a través de les noves eines, però, de l’altra, la 
ciutadania i el món empresarial també han d’interlocutar amb l’Administració a 
través de la facturació electrònica. 

Recorda que el govern de Convergència i Unió també va tirar endavant la 
signatura manuscrita electrònica, que ja incorpora l’Oficina Virtual d’Atenció 
Ciutadana de Barcelona en tots els tràmits administratius, com ara un canvi de 
domicili. 

Diu que té algunes dades més de la carpeta ciutadana, de la relació amb l’OAC, 
però creu que són passos en la bona direcció i que val la pena que el govern hi 
continuï treballant. 

 
El Sr. Alonso comenta que la relació entre les administracions públiques i els 

ciutadans ha canviat radicalment amb Internet i els tràmits electrònics. Indica que 
tots els grups volen eradicar la imatge de la cua llarga de ciutadans davant d’una 
finestreta per fer un tràmit, però que encara no s’ha aconseguit. Tanmateix, pensa 
que s’està en el bon camí per facilitar l’activitat de la petita i mitjana empresa, que 
són els que creen llocs de treball a Barcelona. 

Pensa que en aquest sentit l’Ajuntament, històricament, ha fet una bona feina 
posant a disposició dels veïns aquests portals per fer tràmits electrònics i que s’ha 
fet bastant, però considera que les noves tecnologies són com un tren del qual no 
poden baixar perquè el tren continua i cal avançar. 

Anuncia el seu vot favorable perquè pensa que això no es pot aturar i que cal 
continuar millorant el servei als ciutadans. 

 
La Sra. Andrés coincideix que l’Ajuntament de Barcelona és pioner en molts 

aspectes de l’Administració electrònica, i que cal fer passos endavant en aquest 
tema. Comenta que algunes de les propostes de la proposició són recursos que 
existeixen i que cal millorar, com el CRM, que és el servei d’atenció al ciutadà, o 
ampliar l’abast dels tràmits del gestor d’expedients. Pensa que també cal 
replantejar l’àmbit dels sistemes de contractació electrònica. 

Pensa que el gran repte de l’Ajuntament és tenir una estratègia TIC 
consensuada, que entén que és el que busca el Grup d’ERC també, i un pla de 
sistemes i un pressupost d’inversions dimensionat i adequat per fer la 
modernització. Per tant, opina que cal tenir una mirada a mitjà i llarg termini i no 
quedar-se amb l’immediat. 

Manifesta, doncs, el seu suport a la proposició amb aquesta idea d’avançar cap a 
aquest sistema consensuat i que hi hagi una inversió que permeti avançar més 
enllà de les millores puntuals segons les consideracions que tingui cada govern. 
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La Sra. Esteller anuncia el seu vot a favor perquè valora la necessitat que 
l’Administració sigui realment oberta. Recorda que el 2000 ja es va crear Localret 
per tal que totes les administracions comencessin a treballar conjuntament. 

Constata que Barcelona és una smart city, però que, en canvi, molts ciutadans 
no tenen aquesta impressió perquè tenen moltes dificultats a l’hora de tramitar i 
relacionar-se amb l’Ajuntament. Constata que l’expedient únic, és a dir, la 
capacitat de fer tots els tràmits per a l’Administració, encara no és possible i les 
diferents administracions com l’Ajuntament, la Generalitat o l’Estat no 
comparteixen bases de dades quan hi ha competències concurrents i compartides. 
Considera que trencar la compartimentació de les bases de dades és fonamental. 

Creu que des de l’Ajuntament s’ha de treballar més intensament per assolir 
aquests objectius, ja que els emprenedors o les persones que volen fer una 
sol·licitud de tipus social tenen molt poc temps i no poden anar a moltes 
finestretes per resoldre els seus problemes. 

Recorda que en el mandat anterior es va fer una prova sobre la finestreta única 
empresarial, però que encara no és efectiva i no resol els problemes de tramitació 
ordinària. Insisteix en el fet que la clau està en la compartimentació de dades i la 
confiança entre administracions per poder-les compartir. 

Pel que fa a la gestió de relacions amb el ciutadà, reconeix que s’ha implementat 
aquesta via en la comunicació corporativa, però diu que encara falta molt per 
poder-la fer efectiva per tal que el ciutadà tingui aquesta informació. Comenta que 
l’IMI també ha treballat en el Pla de transformació digital. Considera que totes 
aquestes accions estan encaminades a assolir aquests objectius, però cal que 
estiguin a l’abast del ciutadà, ja que la gent està cansada de presentar els 
mateixos documents en tres dies diferents, amb pèrdua de temps, costos i paper. 

Conclou, doncs, que cal fomentar aquest tema com més aviat millor. 
 
El Sr. Garganté comenta que darrerament hi ha un descontrol en les factures 

relacionades amb subcontractes de l’Institut Municipal d’Informàtica, tant pel que 
fa a factures a pagar fora de termini com a presumptes irregularitats a l’hora de 
gestionar les contractacions de serveis a tercers per part d’aquest institut. De fet, 
recorda que el govern es va posar un termini de tres mesos per fer un informe 
sobre aquestes irregularitats de l’IMI, i constata que aquest termini ha finalitzat i 
els grups continuen sense saber la magnitud de tot plegat. 

Indica que aquesta proposició toca mancances ben visibles en l’Administració, i 
fins i tot a l’Ajuntament, en què el servei informàtic és desastrós i hi ha problemes 
tan greus com que el mateix matí d’aquesta sessió no hi havia Internet al seu 
despatx de l’Ajuntament i no podia revisar el correu ni fer res. 

Pensa que cal fer referència a com s’assoleixen els objectius que es considerin 
prioritaris, i creu que aquesta proposició es queda a mig camí i no resol preguntes 
com ara: qui desenvoluparà aquests treballs tècnics; si l’IMI externalitza aquests 
desenvolupaments, com es garanteix que no es perdi coneixement i com s’evita la 
dependència del coneixement en mans d’empreses externes a l’Administració; com 
es garanteixen les condicions laborals de les persones que hagin de desenvolupar 
aquests serveis en cas que aquest estigui externalitzat, atès que la majoria de 
grups estan per les externalitzacions, malgrat que el seu Grup a la Comissió 
d’Economia i Hisenda ja ha posat exemples de per què les clàusules socials no són 
garantia ni remei per a la precarització i els incompliments de les patronals –
socorristes, informadores del BTT, BTV, 010, etc.–; com es garanteix la 
confidencialitat de les dades dels ciutadans en cas de no tenir accés al codi font i 
no poder-ne auditar els processos. 

Finalment, pregunta, quan la proposició parla d’adaptar els desenvolupaments al 
marc jurídic existent, en quin lloc queda el procés d’independència, del qual 
s’espera que emanarà un nou marc legal. Creu que qualsevol desenvolupament i 
anàlisi sobre el tractament de la informàtica relacionada amb l’Ajuntament s’ha de 
fer des de l’IMI, amb treballadors en plantilla municipal i partint d’una anàlisi que 
inclogui l’experiència d’aquests treballadors. Indica que per la CUP és tan 
important allà on es va que com s’hi arriba. 

Per això, manifesta la seva abstenció. 
 



NÚM. 15 20-5-2016 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA 2865 
 

La Sra. Pin agraeix la proposta d’ERC i diu que hi votarà a favor. 
Reconeix que s’està vivint una era digital en què l’Administració no es pot 

quedar enrere, ja que l’Ajuntament de Barcelona ha estat pioner durant molt 
temps, tot i que els darrers anys sembla que l’Administració digital ha quedat una 
mica enrere. Però considera que el govern no pot ser aliè a aquesta exigència. 

Informa que l’Institut Municipal d’Informàtica està duent a terme la fase de 
definició del Pla de transformació digital d’aquest mandat. Afegeix que el govern 
vol que l’IMI torni a ser el referent a l’Ajuntament en tot el que té a veure amb la 
transformació digital i el desenvolupament tecnològic. 

Explica que s’està plantejant la revisió i l’enfocament del projecte del CRM per 
donar una millor resposta als nous models de relació amb el ciutadà, per potenciar 
la relació proactiva de l’Administració amb el ciutadà, així com d’altres projectes 
per donar resposta als requeriments d’implantació de la nova Llei de procediments 
administratius de les corporacions i administracions públiques per reduir la 
tramitació i anar cap a un model d’administració sense paper. 

Comenta que en tot això ja hi ha implantacions, però que són insuficients tant 
per les exigències ciutadanes com pel que suposa la possibilitat de fer més eficient 
l’Administració i fer que la potencialitat dels treballadors municipals sigui més 
eficaç. 

Explica que el Pla de transformació digital es vertebra en vuit eixos: la 
transparència, i està plenament d’acord que no és només una qüestió d’un portal 
com OpenData, sinó que ha de ser transversal a tot l’Ajuntament; la participació i 
la interacció amb el ciutadà; el lloc de treball digital que permeti aquesta oficina 
sense paper; l’expedient electrònic com a objectiu de racionalització; les 
infraestructures urbanes digitals, que estiguin al servei de les necessitats de la 
ciutat i no d’alguns interessos concrets; la informació consistent; l’accés simplificat 
als serveis de l’Ajuntament, i la proximitat. 

Pensa que això s’ha de fer fomentant un treball transversal entre els diferents 
departaments de l’Administració, ja que la millora de les infraestructures ho 
permetrà. Informa que amb aquest objectiu s’ha creat un grup de treball tècnic 
amb les diferents àrees, i que aquest Pla de transformació digital inclou les 
diferents necessitats que han transmès les àrees i les gerències de l’Ajuntament. 

 
El Sr. Coronas agraeix el vot favorable de gairebé tots els grups, i li recorda a la 

CUP que ERC no està tancada a escoltar propostes per millorar qualsevol 
proposició. Per tant, li diu al Sr. Garganté que si considera que la proposta es 
queda a mig camí hauria estat encantat d’escoltar la seva proposta per millorar-la. 
Remarca que el seu Grup està obert i no etiqueta a ningú, a diferència d’algun 
altre. 

Entén que l’Ajuntament ha de facilitar els tràmits i les consultes de manera 
transversal, a més de nodrir amb el màxim de continguts possibles. Recorda que 
poc abans, en la Comissió d’Ecologia, Urbanisme i Mobilitat, ERC va demanar que 
s’articulés un instrument per definir tots els planejaments urbanístics previstos a la 
ciutat i quines afectacions tenien, però que la resposta va ser que això tardaria 
mesos a crear-se. Espera que ja s’hagi començat a treballar des de l’Àrea 
d’Ecologia, i creu que aquest seria un instrument molt necessari a posar a 
disposició de la ciutadania. 

 
El Sr. Garganté anima el Sr. Coronas perquè es miri el vídeo del dia anterior de 

la Comissió d’Economia i Hisenda, en què Alfred Bosch va dir que la CUP eren uns 
coreans i que odiaven el turisme. Considera que això és etiquetar. 

Aclareix que no ha plantejat una esmena perquè entenia que si ho feia o 
Esquerra Republicana de Catalunya no l’acceptaria o la resta de grups no votarien 
a favor de la proposta. Pensa que, a l’hora de municipalitzar, els únics que estan 
més sols que la una són els de la CUP. Li diu al regidor d’ERC que pot fer l’esmena, 
però ja sap que li diria que no. Entén que ERC està pels consorcis publicoprivats i 
per les externalitzacions, però diu que la CUP no ho comparteix. 

 
El Sr. Coronas diu que no era a la comissió, però que l’únic país on no hi ha 

llibertat de turisme és a Corea, però li sembla que la CUP no té representació a 
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Corea. No entén per què el Sr. Garganté i la CUP es donen per al·ludits, perquè no 
anava per ells. 

 
La Sra. Pin expressa el vot favorable de Barcelona En Comú, la Sra. Recasens 

expressa el vot favorable de CIU, el Sr. Alonso expressa el vot favorable de 
Ciutadans, el Sr. Coronas expressa el vot favorable d’ERC, la Sra. Andrés expressa 
el vot favorable del PSC, la Sra. Esteller expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Garganté expressa l’abstenció de la CUP. S’aprova. 

 
Del Grup Municipal PSC: 
 
11. La Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, Participació i Seguretat i 

Prevenció acorda: Que s’estudiï la forma d’incorporar a les ordenances municipals, 
com a usos no admesos a l’espai públic, la utilització d’imatges o publicitat que 
atempten contra la dignitat de les persones i en especial las que tenen contingut 
sexista, per tal que els serveis municipals puguin denunciar i sancionar aquests 
usos, incloent el que es fa en octavetes publicitàries de locals de prostitució que 
utilitzen imatges estereotipades i el cos de les dones com a reclam publicitari, i 
altres similars. 

 
La Sra. Andrés explica que la Llei 34/1988, d’11 de novembre, general de 

publicitat diu que la publicitat que atempti contra la dignitat de la persona o vulneri 
els valors i drets reconeguts a la Constitució és il·lícita, i que s’entendran inclosos 
en aquesta previsió els anuncis que presentin les dones de manera vexatòria o 
discriminatòria, utilitzant particularment i directament el seu cos o algunes parts 
com a mer objecte desvinculat del producte que es pretén promocionar, o bé 
s’associï la seva imatge a comportaments estereotipats que vulnerin l’ordenament 
jurídic. 

D’altra banda, destaca que l’Ordenança de paisatge urbà fa diferents referències 
a la publicitat en diferents articles, com el 7, el 19 i el 24, però no fa una 
referència expressa a la publicitat il·lícita. Indica que la proposició demana 
incorporar a l’Ordenança una referència expressa a la publicitat il·lícita, i, en segon 
lloc, que es tingui especial esment de la publicitat que es fa a la ciutat per 
promocionar la prostitució. Comenta que aquesta publicitat són targetes que es 
troben per terra que mostren la dona com una simple mercaderia i un bé 
consumible, cosa que està expressament prohibida per l’Ordenança i que està 
radicalment en contra de la filosofia del seu Grup sobre explotació sexual, violència 
contra les dones i tràfic de persones. 

 
La Sra. Vila anuncia el vot a favor de la iniciativa, ja que és una proposició de 

model de societat que es vol promoure des de la ciutat, i en aquest cas és un 
model compartit de societat en aquests valors que traspua aquesta iniciativa. 

Explica que Convergència i Unió defensa que el sexisme i la prostitució posen de 
manifest desigualtats encara persistents entre homes i dones i que atorguen a les 
dones un rol de submissió respecte dels homes. Considera, doncs, que com més 
marcs favorables hi hagi per intervenir des de les administracions per prohibir 
aquestes expressions que atempten contra la dignitat de les dones, millor i més 
positiu per avançar cap a una societat més lliure de violència i desigualtats. 

Recorda que en el mandat anterior es va començar a treballar en aquest sentit, i 
que, tot i que no hi havia el marc, es donaven instruccions als diferents serveis 
municipals perquè intervinguessin en aquest sentit sancionant. Entén, però, que un 
marc regulador més clar facilitaria molt les coses. 

 
El Sr. Alonso comenta que el fons de la qüestió són les targetes de visita que 

s’han observat en alguns barris amb imatges de noies, sovint d’aspecte oriental, i 
telèfons de contacte. Opina que és un tema molt greu, en part per l’ús de la 
imatge de la dona com a mercaderia, que li sembla del tot inadequada, però també 
perquè té la sospita que aquests prostíbuls formen part de màfies relacionades 
amb la immigració il·legal o l’explotació sexual de les dones, fet absolutament 
intolerable. 
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Considera que no hi pot haver espais d’impunitat a la ciutat per a màfies o 
l’explotació de les dones, i per això votarà a favor de la proposició. També demana 
que la Guàrdia Urbana investigui la situació. 

 
El Sr. Coronas comenta que l’Ajuntament ha de promoure totes les accions i els 

serveis que facilitin la integració i la participació de la dona en la societat i evitin la 
discriminació per raó de sexe. 

Considera que el fet de no permetre l’ús d’imatges que atemptin contra la 
dignitat de les persones, i sobretot les que tinguin contingut sexista, és una 
mesura que no tan sols forma part de les funcions de l’Ajuntament, sinó que hauria 
de formar part de l’ideari de tots els grups. 

Demana, però, que no es facin trampes al solitari, ja que per a la celebració del 
Mobile Congress van desaparèixer anuncis sexistes i després han tornat a 
reaparèixer. Diu que no es poden permetre aquests comportaments hipòcrites. 

Considera que l’Ajuntament ha d’actuar com a garant dels drets i les llibertats 
dels veïns, i molt especialment de les dones, i que ho ha de fer amb fermesa i 
contundència, de manera que s’ha d’impedir que segons quines imatges es vegin 
als carrers i places de Barcelona. Pensa que cal eradicar qualsevol missatge que 
atempti contra la dignitat de les dones, i vol que això es combati des de tots els 
fronts. 

Opina que encara s’està lluny de sostenir que s’assegura la igualtat 
d’oportunitats i que les relacions de poder que reforcen els rols de gènere i la 
distribució asimètrica de privilegis entre homes i dones es mantenen. Creu que és 
important que aquesta lluita per la igualtat en drets la liderin les dones, però que 
també cal que els homes se la creguin i la facin seva, perquè, si no, no es 
guanyarà. Per això votarà a favor de la proposta. 

 
La Sra. Esteller diu que donarà suport a la proposta, perquè creu que cal actuar 

amb la màxima determinació en contra de la discriminació de les dones i de 
l’explotació sexual i evitar que proliferi la prostitució. Opina que cal clarificar al 
màxim l’escenari i que a través d’aquestes modificacions es podria clarificar encara 
més per veure com cal actuar, amb quines mesures i instruments. 

Reconeix que hi ha un marc normatiu molt complex i llarg, i recorda que es va 
crear un Observatori de les Dones, que després va ser l’Observatori de Publicitat 
Sexista, que depèn del Ministeri de Sanitat. Afegeix que a Catalunya hi ha molta 
normativa respecte a com s’ha de tractar, la difusió, la publicitat i aquests 
missatges des de l’àmbit dels mitjans de comunicació, perquè creen estereotips, 
estigmes i rols de les dones. 

Pensa que cal actuar amb determinació amb aquestes publicitats que s’estan 
difonent a la ciutat i darrere de les quals sovint hi ha màfies que exploten les 
dones. Considera que, des d’aquesta perspectiva, no és només una qüestió 
d’imatge i de rol, sinó que hi ha molt més. Opina que aquesta regulació podria 
ajudar a combatre totes aquestes qüestions que cal eradicar. 

 
El Sr. Garganté comenta que és una proposició molt perversa, perquè, tot i que 

en principi vol sancionar la publicitat que objectivitza sexualment les dones, la 
segona part té una finalitat persecutòria i estigmatitzadora de la prostitució. 

No entén que aparegui en el redactat com a principal exemple de violència 
sexista la publicitat de la prostitució, i destaca que el PSC sempre es mou en 
l’ambigüitat de no diferenciar entre treball sexual, tràfic i prostitució forçada. 
Constata que per defecte són les treballadores sexuals les que patirien 
l’enduriment d’aquesta llei, ja que elles també tenen dret a publicitar la seva 
activitat laboral. No pensa que la finalitat d’aquesta proposició sigui la publicitat 
sexista, i més coneixent la dèria moralista judeocristiana del PSC per perseguir les 
treballadores sexuals com si es tractés d’una caça de bruixes. 

Explica que la CUP té com a finalitat acabar amb el tràfic i la prostitució obligada 
i que, com a feministes i marxistes, el seu Grup lluita contra qualsevol forma 
d’explotació que s’apropiï del treball aliè per a l’enriquiment, base de la sinergia 
entre el capitalisme i el patriarcat, i més quan aquest se sustenta a través de la 
coacció, l’amenaça i forçant dones en situació de vulnerabilitat. 
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Per tant, anuncia que hi votarà en contra perquè aquesta proposició té una 
intencionalitat política molt clara, que és estigmatitzar les dones d’aquests 
col·lectius i endurir les lleis contra elles. 

En segon lloc, no entén per què es presenta aquesta proposició, atès que uns 
mesos enrere la CUP ja va presentar una proposició en aquest sentit, aprovada a la 
Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports, en què en el punt quart deia: 
«Establir els mecanismes pertinents per tal de garantir que en els espais de 
propietat i titularitat pública, i especialment en l’espai públic i al metro de 
Barcelona, no se cedeixin espais per a anuncis publicitaris amb contingut sexista ni 
que fomentin o perpetuïn la discriminació per motius de gènere o orientació 
sexual.» Entén que el govern hauria de fer efectiva aquella proposta de la CUP, fet 
que deixaria sense sentit la del PSC. 

Comenta que ha fet arribar la proposició del PSC a Putes Indignades, a la 
regidora de la CUP de Ciutat Vella, Paula Ezquerra, i a Gènere, perquè volia saber 
la seva opinió, i després de parlar amb elles es reafirma en el vot en contra, i 
afegeix que el que demana aquesta proposició ja s’aplica en l’àmbit de la 
prostitució. Recorda que la primera Ordenança de convivència de 2006, aprovada 
pel PSC al govern, no ho inclou, però que el 2012 es va fer una modificació a 
l’article 39 incloent-hi el punt 39.3. 

Considera que es demostra que es fa un ús polític de la prostitució en lloc 
d’estar realment preocupats per l’ús sexista de la publicitat. Recorda que 
l’Ajuntament en el passat va ser el primer a regular l’exercici de la prostitució en el 
moment en què s’ha penalitzat i es busquen noves formes jurídiques de penalitzar-
lo. Opina que això és exercir violència institucional directa contra les dones, sobre 
les quals han recaigut multes d’una quantitat molt elevada, per no parlar de 
l’estigmatització del col·lectiu, que legitima altres formes de violència contra les 
dones. 

Conclou que aquesta proposta permet incidir en l’estigmatització i la 
criminalització de la prostitució, de la qual l’Ordenança del civisme va ser pionera. 

 
El Sr. Asens s’abstindrà perquè, d’una banda, està a favor de prohibir la 

utilització d’imatges que atemptin contra la dignitat de les persones, però, de 
l’altra, no comparteix la idea que té el PSC sempre que qualsevol publicitat referida 
a la prostitució afecta la dignitat de les dones. Pensa que el PSC oblida que els 
locals d’alterne no estan prohibits i que són una activitat legal; per tant, diu que la 
publicitat d’aquestes activitats no té per què atemptar contra la dignitat ni ser 
il·legal. 

Comenta que va fer una esmena que el PSC no ha acceptat i per això no hi pot 
votar a favor. Reconeix que hi ha un ús d’imatges i publicitat que sovint atempta 
contra les dones, i explica el cas del restaurant Burguesa, que ofereix servei 
d’hamburgueses i exhibeix el cos de la dona amb diferents parts marcades com si 
fos part d’una vedella en una carnisseria. Considera que això és greu perquè és un 
ús gratuït del cos de les dones i que, a més, no té res a veure amb l’establiment. 
Pensa que caldria tenir el marc per poder perseguir-ho. 

Remarca, però, que hi ha un marc legal complet i complex, la Llei general de 
publicitat, que estableix quines són les infraccions i els organismes competents per 
denunciar i perseguir aquests fets. 

Diu que aquest debat s’haurà d’abordar més endavant, amb el debat sobre la 
revisió de l’actualització de l’Ordenança del civisme, en què es concretarà què 
atempta contra la dignitat de les persones. Remarca, però, que el punt de partida 
és diferent del que té el PSC, perquè el govern entén que el Grup Socialista confon 
la prostitució voluntària i la involuntària i que en aquests casos la llei estableix 
situacions molt diferents. 

 
La Sra. Andrés respon que el seu Grup no confon res, sinó que el que demana al 

govern no és que tregui tota la publicitat dels locals d’alterne, sinó que tregui la 
publicitat que utilitza el cos de les dones com a mercaderia, ja que el govern no 
està tenint en compte això en aquest moment. 

Pensa que la publicitat es pot fer amb molta imaginació i que no cal utilitzar el 
cos de les dones d’aquesta manera. 



NÚM. 15 20-5-2016 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA 2869 
 

Aclareix al Sr. Garganté que el PSC no persegueix la prostitució, sinó que la vol 
eradicar perquè pensa que no és una activitat laboral, sinó que és explotació. 
Comenta que les dones que estan explotades per xarxes de proxenetes no estan 
organitzades en cooperatives, tot i que potser elles hi estarien d’acord, però 
remarca que a la ciutat no tot és com vol cada grup. No li serveix com a referència 
que hi hagi dones que exerceixen voluntàriament, perquè insisteix que això no és 
una feina. 

Afegeix que el Grup Socialista no té una moral judeocristiana i no fa caça de 
bruixes, sinó que té tolerància zero amb l’explotació sexual de les dones i el tràfic 
de persones. 

Manifesta la seva sorpresa perquè l’Ordenança de paisatge urbà recull valors de 
la ciutat i té una referència expressa al fet que no s’admeten activitats publicitàries 
que utilitzin animals com a instruments o complement, però, en canvi, no té cap 
prohibició sobre la publicitat que utilitza el cos de les dones de manera sexista o 
vexatòria per vendre el que sigui. 

 
La Sra. Vila considera que aquesta iniciativa està molt acotada en un àmbit 

concret, que és una publicitat molt concreta, és a dir, les targetes que van 
enfocades a un model molt determinat d’explotació de les dones. 

Remarca que en la proposta es demanava que, atès que ja hi ha un marc, que 
es fes un pas més per lluitar contra l’explotació de moltes dones a la ciutat. 
Recorda que el govern fa temps que va dir que s’abordaria el debat de la 
prostitució i el model que es defensaria com a ciutat, però com que els grups no 
han estat cridats i el govern encara no s’ha postulat, entén que és normal que des 
de l’oposició surtin diferents iniciatives per avançar cap a un sentit. 

Insisteix que la proposició l’únic que demana és perseguir els grups organitzats 
que exploten dones a la ciutat, ja que en les targetes queda clar, amb el rètol de 
«mujeres asiáticas», que s’està parlant de quotes de dones que són víctimes del 
tràfic i explotades sexualment. Creu que el govern és esclau d’un fals progressisme 
si pensa que no s’ha de lluitar contra això, perquè que la majoria de la prostitució 
és forçada, atès que són dones que estan en una situació socioeconòmica molt 
delicada. 

 
El Sr. Alonso diu que també l’ha sorprès el posicionament del Sr. Asens. Recorda 

que Ciutadans defensa una regulació de la prostitució voluntària, però que en 
aquest cas no es parla d’això, sinó de màfies que trafiquen amb dones i que fan 
publicitat a les estacions de metro.  

 
El Sr. Coronas diu que, sense que serveixi de precedent, està d’acord amb el 

que acaba de dir el Sr. Alonso, ja que creu que s’ha perdut el focus de la 
proposició. Remarca que no es tracta de parlar d’un model regulacionista o 
abolucionista de la prostitució, sinó que es parla de missatges de publicitat sexista. 
Comenta que un nu pot ser art, però un missatge pot ser pervers. Recorda una 
tanca publicitària que deia literalment: «Las chicas guapas no son caras.» Creu 
que tots els regidors haurien d’estar en contra d’això, i que qualsevol altra cosa és 
fugir d’estudi i no definir-se sobre un tema que és molt clar i objectiu, que és la 
publicitat sexista, la discriminació de les dones, la promoció de la violència. Diu 
que si estan parlant d’una altra cosa ha llegit una proposició diferent. 

 
La Sra. Esteller destaca que el PP sempre ha sigut molt clar, i creu que cal 

treballar i lluitar amb tota la determinació per eradicar la prostitució, i 
especialment aquella en què se sotmeten les dones i on hi ha tràfic. No entén, 
doncs, la permissivitat i la comprensió del govern amb determinades conductes. 

Creu que des d’una administració no es pot ser contemplatiu amb l’explotació de 
les dones, el tràfic i la prostitució, i que no es pot donar a entendre mai que hi pot 
arribar a haver sotmetiment voluntari. Pensa que no hi ha cap acció que pugui 
tenir cap tipus de cobertura ni protecció per part de l’Ajuntament, i que la 
publicitat difon aquestes conductes. 

Indica que hi ha un marc normatiu complex i complet pel qual ja hi poden haver 
moltes denúncies i sancions, i que això no és un impediment perquè l’Ajuntament 
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completi la seva normativa per clarificar i donar un instrument nou per poder 
eradicar aquest tipus de publicitat. Afegeix que donarà suport a tot el que sigui 
reforçar i treballar en aquesta direcció, com aquesta proposta. 

 
El Sr. Asens aclareix que està a favor de perseguir la publicitat sexista, però que 

si es parla d’explotació i de màfies que trafiquen amb dones, això no és una 
qüestió de l’Ordenança del civisme, sinó una qüestió penal. Diu als grups que si 
tenen coneixement que hi ha tràfic de persones han d’anar al jutjat a denunciar-
ho. 

Reitera que els locals d’alterne són legals, i que si algun grup vol promoure una 
reforma per prohibir-ho, que ho facin al Congrés dels Diputats. Afegeix que no tota 
la publicitat que facin aquests ha d’estar emmarcada dins del que és la publicitat 
que atempti contra les dones. Remarca que aquest és el punt de discrepància, ja 
que considera que sí que cal perseguir la publicitat que sí que atempti contra elles, 
i diu que hi ha el marc jurídic per fer-ho. 

 
La Sra. Andrés comenta que li passarà al tinent d’alcalde algunes fotografies 

d’algunes d’aquests targetes, que no són de locals d’alterne, i que sí que tenen 
aquest tractament vexatori del cos de les dones. No entén com això no es pot 
posar a l’Ordenança del civisme, i menys venint d’un tinent d’alcalde defensor dels 
drets humans. 

 
El Sr. Asens expressa l’abstenció de Barcelona En Comú, la Sra. Vila expressa el 

vot favorable de CIU, el Sr. Alonso expressa el vot favorable de Ciutadans, el Sr. 
Coronas expressa el vot favorable d’ERC, la Sra. Andrés expressa el vot favorable 
del PSC, la Sra. Esteller expressa el vot favorable del PP i el Sr. Garganté expressa 
el vot contrari de la CUP. S’aprova. 

 
Se suspèn la sessió a les 12:43 hores. 
 
Es reprèn la sessió a les 13:13 hores. 
 
Del Grup Municipal PP: 
 
12. La Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, Participació i Seguretat i 

Prevenció acorda instar al govern municipal a que en el marc del Pla Director de la 
Guàrdia Urbana que s’està elaborant, es mantingui la Unitat de Suport Policial. 

 
La Sra. Esteller explica que la proposta demana que es mantingui la Unitat de 

Suport Policial, la USP, perquè és una divisió de seguretat de la Guàrdia Urbana 
que requereix una preparació especial per fer les seves funcions. Comenta que el 
PP sempre ha valorat molt aquesta unitat policial creada per l’alcalde Clos i amb 
moltes funcions determinades pel govern Trias. Valora, doncs, aquestes funcions. 

Lamenta que l’alcaldessa Colau des del primer dia va reduir les seves funcions a 
unitat antiavalots, ja que ho portava en el seu programa. 

Destaca les funcions d’aquesta unitat, que diu que són les següents: donar 
suport als requeriments de la resta d’unitats de la Guàrdia Urbana en matèria de 
seguretat, amb policia administrativa i ordre públic; donar suport i protegir els 
edificis, col·laborar amb les forces i cossos de seguretat i protecció de l’ordre de les 
grans concentracions humanes que es produeixen a la ciutat, en cas d’accident, 
catàstrofe o calamitat pública; controlar totes les activitats regulades a la via 
urbana; vigilar i prevenir els delictes més conflictius, especialment que generen 
alarma social, i coordinar, en moltes ocasions, la Guàrdia Urbana i resta de cossos 
policials. 

Destaca que quan hi ha un aldarull és la primera unitat que arriba, perquè els 
Mossos tenen la seu a Sabadell. Recorda que el Sr. Recasens en la darrera 
Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, Participació, Seguretat i Prevenció, 
va dir que en el nou Pla director es replantejaria la reforma conjunta del total del 
cos policial i que s’estudiaria la dissolució o no d’aquesta unitat. Creu que cal 
mantenir les funcions de la USP, ja que un canvi implicaria una revisió dels plans 
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d’emergències i dels protocols d’instruccions policials vigents que actualment 
preveuen una prioritat en la participació de les USP. 

Conclou que el seu Grup aposta per mantenir aquesta unitat tal com està 
actualment configurada, tant en el nombre d’agents com en les funcions 
assignades, i per això presenta aquesta proposició. 

 
El Sr. Forn expressa el seu suport a la proposició, ja que en el mandat anterior 

Convergència i Unió va dotar aquesta unitat dels recursos necessaris. Opina que és 
una unitat necessària per a la seguretat dels agents. 

 
Remarca que són agents amb una formació específica i que actuen donant 

suport a la Guàrdia Urbana en moments d’especial conflictivitat. Considera, doncs, 
que té tot el sentit dotar-se d’aquest cos que duu a terme una feina molt concreta. 

Creu que s’ha especulat molt sobre el tema, que s’ha passat de dir que aquesta 
unitat havia de desaparèixer a acceptar que no ho farà. Comenta que s’estan 
revisant les competències i que en el moment que quedin assignades en el Pla 
director de la Guàrdia Urbana serà el moment de parlar-ne. 

Expressa un cop més el seu suport a la feina que realitza aquesta unitat i 
remarca la necessitat que aquest cos continuï tenint presència en la Guàrdia 
Urbana. Diu que està a l’espera de veure si es produeix algun canvi en el futur. 

 
El Sr. Sierra considera que seria surrealista haver de debatre un tema així si no 

fos pel desconeixement que té el govern de la Carta municipal, no tan sols perquè 
ja figurava en el seu programa electoral la supressió de la USP, sinó pel mateix 
desconeixement de les funcions que té. 

Explica que una de les funcions que té en exclusiva la Guàrdia Urbana és la 
custòdia dels edificis de titularitat municipal, això com dels membres del consistori, 
activitat que es fa amb la USP. Afirma que cal que aquesta unitat continuï existint, 
perquè si ataquen una comissaria o membres del consistori, no creu que els que 
s’ocupen de la seguretat vial o els agents cívics els poguessin defensar. Considera 
que cal tenir un cos amb la preparació necessària com la USP, i que no se n’ha de 
discutir l’existència si no és que es desconeix la Carta municipal o es parteix d’un 
model policial com el del govern actual, basat en pura filosofia. 

Agraeix al Sr. Recasens que posi un mica de sentit dins d’aquest despropòsit 
que origina la Sra. Colau, atès que un dels encàrrecs que rep quan se li encarrega 
la seguretat de Barcelona és la supressió de la USP, a més de treure-li les armes a 
la Guàrdia Urbana. Per acabar, dóna suport a aquesta proposta del PP. 

 
El Sr. Coronas manifesta la seva abstenció, perquè li sembla que aquesta 

proposició només busca titulars. Considera que no s’està pensant en aquest cos 
especialitzat de la Guàrdia Urbana, sinó a aconseguir un titular i posar en evidència 
les contradiccions del govern municipal actual respecte al que deia en el seu 
programa i buscar un conflicte amb la CUP. Opina que la Comissió és per treballar i 
no per fer teatre. 

Recorda que aviat es presentarà el Pla director de la Guàrdia Urbana i que 
aquest serà un dels aspectes que hauria de quedar-hi recollit. Entén, doncs, que 
atès que ja es va tenir el mateix debat en l’última sessió de la Comissió, no cal 
treure el tema altra vegada. Comenta que el Pla director ha de contenir molts 
temes, entre els quals la forma i les funcions de la Guàrdia Urbana. Creu que el 
model hauria de ser una policia de proximitat, que modifica les estratègies en la 
prestació del seu servei, ja que està orientada a incloure la coresponsabilitat en el 
sistema de seguretat i en la resolució de conflictes. Considera que, com que 
l’objectiu és aconseguir que la ciutadania rebi el que necessita, cal visualitzar la 
policia com un servei públic. 

No creu que la USP sigui una policia antidisturbis, com s’ha dit, i pensa que cal 
fugir de l’estigmatització dels cossos i parlar de funcions, ja que el nom no fa la 
cosa. Comenta que aquesta unitat s’ocupa d’oferir suport a altres unitats per 
preservar la seguretat dels agents i de la ciutadania en qüestions d’ordre públic. Fa 
palès que ja hi ha tendència a estigmatitzar els agents de la USP com els que 
reparteixen cops de porra, i creu que això no és així, que té unes funcions 
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determinades que no són explícitament la d’antidisturbis. Espera que en el Pla 
director quedin recollits tots els aspectes que haurien de formar part de la nova 
policia de Barcelona. 

Pensa que llavors serà el moment de valorar si aquest govern, a més de tenir 
idees, posa negre sobre blanc el que deia i proposa el canvi que s’espera. 

 
La Sra. Andrés comenta que en la Carta municipal, com s’ha dit, hi ha la 

responsabilitat de col·laborar amb la funció de la policia de seguretat. Indica que 
sovint es diu que es vol ser autònom en moltes matèries, com policia judicial o 
justícia de proximitat, però costa molt parlar obertament de la seguretat i de la 
col·laboració de la Guàrdia Urbana en la seguretat de la ciutat. Remarca que la 
USP és un cos especialitzat per donar suport a la Guàrdia Urbana en moments 
puntuals per garantir la seguretat dels agents i de la ciutadania. 

Pensa que sí que cal tenir un cos especialitzat i que no es pot ser bonista en 
aquest aspecte, sinó que cal garantir la seguretat del cos i de la ciutadania. Opina 
que és bo que es mantingui en el format que es decideixi i amb el nom que es 
decideixi, però que hi hagi aquesta unitat especialitzada. Per això hi vota a favor. 

 
El Sr. Garganté expressa el seu vot en contra perquè està a favor de la 

dissolució dels antiavalots. Diu que se’ls pot canviar el nom tant com vulguin, però 
que continuaran sent antiavalots. Comenta que perquè desapareguin aquestes 
unitats no s’acaba el món, i que a Badalona i a Sabadell les han dissolt i 
l’Ajuntament no ha desaparegut. Creu que els Mossos compartien que no havien 
d’existir forces d’aquest estil en aquests municipis. Afegeix que a Madrid també 
s’ha començat a dissoldre el cos d’antiavalots, sent una ciutat més gran que 
Barcelona, ja que Badalona i Sabadell són més petites. Conclou, doncs, que la 
mida de la ciutat no és important. 

Destaca que ha comprovat en diverses ocasions que aquesta unitat és ben 
present. Explica que la setmana anterior a les 9 del vespre se’ls va trobar als 
passadissos de l’Ajuntament i van impedir a una socorrista que l’acompanyava que 
pogués entrar al seu despatx. Afegeix que dues setmanes abans se’ls va trobar al 
Mercadillo Rebelde a Drassanes, i comenta que en el cas dels antiavalots la 
identificació és necessària i no la portaven. I, finalment, diu que tres setmanes 
abans se’ls va trobar a la porta quan van venir treballadors del metro; no sap si els 
treballadors del metro són d’alt risc o quina és la concepció que té la policia per fer 
que a les portes hi hagués un cordó d’antiavalots. 

Pensa, doncs, que cal que es dissolgui aquesta unitat, ja que no fa falta a la 
ciutat, i espera que el govern compleixi la seva promesa electoral. 

 
El Sr. Recasens constata que en la sessió anterior d’aquesta Comissió, en el 

punt 23, ja va respondre una pregunta gairebé idèntica de la CUP en sentit 
contrari. Considera, doncs, que podria acabar la seva intervenció, però vol insistir 
en el tema. 

Diu que no insistirà més sobre la necessitat d’entendre l’estructura de seguretat 
com un bloc, però sí que vol remarcar la importància de diferenciar entre funcions i 
unitats. Comenta que en el marc del Pla director es durà a terme tot el procés de 
reforma de la Guàrdia Urbana. Explica que el Pla articula de manera progressiva, 
integral i participada una reforma del conjunt del cos, i no només d’una unitat, 
perquè s’ha d’adequar al conjunt de les demandes ciutadanes i a les necessitats de 
la societat, que és diversa i complexa. 

Comenta que la normativa vigent no atribueix a les policies locals ni a la Guàrdia 
Urbana la titularitat de la competència en la gestió de l’ordre públic, i, per tant, el 
model del govern és que cada cos assumeixi les seves funcions i responsabilitats, 
tal com s’està treballant amb els Mossos amb molt bona sintonia. Indica que cal 
veure quines funcions de les que presta la USP s’han d’adequar, modificar el que 
calgui, deixar de fer el que sigui necessari i mantenir el que s’hagi de mantenir, 
però no depenent de la unitat que ho faci, sinó de quines funcions s’han de fer.  

Constata que el Sr. Sierra no només té accés als atestats, sinó també a les 
seves converses privades i als encàrrecs que li fa l’alcaldessa, però diu que en 
aquest cas s’equivoca molt. Finalment, insisteix que el govern vol una Guàrdia 
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Urbana moderna, amb un paper clar i definit, basat en el territori, la proximitat i la 
transparència. 

 
La Sra. Esteller considera que la Guàrdia Urbana actual ja és moderna i fa 

funcions en resposta a les demandes i riscos que té la societat. Entén, doncs, que 
aquest Pla director haurà de definir funcions, però no alterar les que ja van bé. Li 
diu al Sr. Recasens que la seva ambigüitat genera inquietuds en la Guàrdia 
Urbana, en la USP i en el Partit Popular, ja que no ha destacat les funcions 
d’aquesta. Demana que, com a mínim, el comissionat digui quin és el seu punt de 
partida, ja que simplement ha obert la porta a un replantejament global sense 
definir línies d’acció ni estratègies. 

No sap si és perquè el comissionat ho ha de pactar amb l’alcaldessa o no, que té 
un prejudici contra aquesta unitat des del primer dia. Insisteix que la USP té 
funcions molt importants, com preservar la seguretat ciutadana a la ciutat, 
reaccionar davant qualsevol aldarull o situació de risc a la ciutat en la protecció 
dels barcelonins, ja que sense seguretat no hi ha llibertat. Comenta que per això el 
PP insisteix a mantenir aquesta proposta, que espera que el govern tingui en 
compte, atès que s’aprovarà. Dóna les gràcies als grups que hi han donat suport, 
tenint en compte les conseqüències d’aquestes decisions. 

Demana, doncs, que es deixi d’estigmatitzar aquest cos amenaçant de reduir-lo 
a antiavalots, atès que fan funcions molt importants per a la seguretat dels 
barcelonins. 

 
El Sr. Coronas reitera que es torna a posar en l’ull de l’huracà una unitat 

especialitzada de la Guàrdia Urbana. Comenta que sembla que a alguns regidors 
els agradi exposar els agents al debat continu, fet que no facilita la seva feina. 
Coincideix amb el Sr. Recasens que l’important són les funcions, que és el que s’ha 
de decidir en un pla director. Remarca que ningú qüestiona els agents ni la seva 
capacitat, formació o si són bons o mals policies, ja que, d’entrada, a qualsevol 
policia se li pressuposa que és bo, i que si un no ho és, hi ha mitjans per actuar. 
Reitera que no es fa cap favor a la USP posant-los en el tauler de discussió sobre si 
ha d’existir o no. 

 
El Sr. Recasens insisteix que les funcions que hagi de fer la Guàrdia Urbana es 

definiran amb la participació de bona part d’aquest cos en el Pla director, com està 
passant, i es definiran en funció de les polítiques que plantegi el govern. 
Finalment, indica que acaba de donar les estratègies i la planificació i diu que no 
se’n pensa desviar ni un mil·límetre. 

 
La Sra. Esteller insisteix que no té cap intenció d’especular, sinó que vol 

preservar el model actual, donar estabilitat i seguretat i actuar davant les 
intervencions del comissionat en la sessió passada i en aquesta, en què ha 
qüestionat aquestes funcions. Indica que vol donar un mandat de compliment de 
mantenir aquest cos amb les funcions que té encomanades, perquè, si no, hi 
perdrà tothom. Demana, doncs, al comissionat que respecti la voluntat expressada 
en aquesta Comissió, perquè ha estat molt confús quan ha explicat el pla en 
aquesta sessió. 

 
El Sr. Badia diu que el govern s’absté.  
 
El Sr. Badia expressa l’abstenció de Barcelona En Comú, el Sr. Forn expressa el 

vot favorable de CIU, el Sr. Sierra expressa el vot favorable de Ciutadans, el Sr. 
Coronas expressa l’abstenció d’ERC, la Sra. Andrés expressa el vot favorable del 
PSC, la Sra. Esteller expressa el vot favorable del PP i el Sr. Garganté expressa el 
vot contrari de la CUP. S’aprova. 

 
Del Grup Municipal CUP: 
 
13. La Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, Participació i Seguretat i 

Prevenció acorda: Instar al Consell d’Administració de l’empresa pública Informació 
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i Comunicació de Barcelona SA SPM a dimitir per no acatar el 15 de desembre de 
2015 la seva pròpia decisió del 12 de novembre de 2015: “Entenent que aquesta 
sentència comporta unes implicacions estratègiques, programàtiques i 
pressupostàries i sobre el propi model de gestió de BTV que traspassen les 
competències del Consell, ha acordat per unanimitat traslladar a l’Alcaldessa els 
motius de la seva decisió, vinculant-la als criteris i acords que el Plenari del Consell 
Municipal pugui adoptar en la seva condició de Junta General de l’entitat”. I més 
important encara, per no acatar tampoc la votació majoritària del Plenari del 
Consell Municipal del 27 de novembre de 2015 (28 a favor, 13 abstencions) per 
retirar el recurs a la sentència per cessió il·legal de treballadors i treballadores 
anunciat i interposat pel propi Consell d’Administració de l’empresa municipal ICB 
SA SPM. 

 
El Sr. Garganté diu que torna a parlar de Barcelona Televisió i que comença a 

pensar que estaran els 4 anys amb aquest tema, tot i que espera que no sigui així 
i que la situació dels treballadors es resolgui molt abans, malgrat que el Consell 
d’Administració sembla que no fa cas a l’Ajuntament. 

Recorda que al novembre de 2015 va sortir una sentència que deia que ICB, SA, 
l’empresa que porta BTV, havia fet durant anys cessió il·legal de treballadors. 
Explica que aquesta sentència venia d’una denúncia dels treballadors, que en un 
comunicat del Consell d’Administració van dir: «Entenem que aquesta sentència 
comporta unes implicacions estratègiques, programàtiques i pressupostàries i 
sobre el model de gestió de BTV que traspassen les competències del consell, que 
ha acordat per unanimitat traslladar a l’alcaldessa els motius de la seva decisió 
vinculant-la als criteris i acords que el Plenari del Consell Municipal pugui adoptar 
en la seva condició de junta general de l’entitat.» 

Indica que aquests treballadors van estar parlant amb els diferents grups i que, 
finalment, es va fer un Plenari on Barcelona en Comú va presentar una proposició 
en què un dels punts era retirar el recurs que havia interposat el Consell 
d’Administració de BTV. Recorda que en aquest Plenari del 27 de novembre es va 
votar majoritàriament per retirar el recurs, i que en concret hi van votar a favor 
Barcelona en Comú, Ciutadans, Esquerra Republicana, el PSC i la CUP, i que es van 
abstenir Convergència i Unió i el Partit Popular. 

Es queixa que, malgrat que en el Plenari es va dir que es retirés el recurs per la 
sentència de cessió il·legal de treballadors, el Consell d’Administració de BTV va 
emetre un comunicat el 15 de desembre en què deia que no compliria el mandat 
polític i, per tant, cometria frau democràtic, deixant el recurs i continuant la via 
legal. Indica que aquest comunicat també deia que obriria converses amb totes les 
parts afectades, que s’han iniciat només amb una part dels afectats, tot i que 
sembla que s’han començat a reunir amb altres parts d’afectats, tal com reclamava 
la CUP un mes enrere. 

Tenint en compte que el Consell d’Administració de BTV ha comès un frau sobre 
el que ha decidit el Plenari de l’Ajuntament, insta aquest Consell d’Administració a 
dimitir perquè no ha acatat la seva pròpia decisió del 12 de novembre, en què deia 
que acataria el que digués el Plenari, i perquè no ha acatat el que va dir el Consell 
Municipal el 27 de novembre de 2015, amb 28 vots a favor i 13 abstencions. 

 
El Sr. Forn diu que no donarà suport a aquesta proposició perquè ja va dir que 

passaria això. Considera que el Consell d’Administració havia de recórrer, entre 
altres coses perquè hi havia una lletrada de l’Ajuntament que recomanava el 
recurs, i pensa que la responsabilitat a què estan sotmesos els membres del 
Consell d’Administració els obligava a recórrer, tal com ja va dir Convergència i 
Unió en el Plenari. Constata que hi ha gent a qui li agrada jugar a totes les bandes, 
i que després passa el que passa. Per tant, conclou que no té cap sentit demanar 
la dimissió dels membres del Consell d’Administració perquè han fet la seva feina. 

 
El Sr. Alonso està preocupat per la gestió de les relacions laborals a BTV i pel 

model de subcontractació. Considera que el fet que a BTV hi hagi demandes 
laborals i que en alguns casos hi hagi sentències contràries a l’empresa és una 
mala notícia i indica que potser algunes coses no s’estan fent bé. Per això pensa 
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que s’ha de revisar aquest model de gestió. Recorda que el govern ja ha anunciat 
alguna vegada que s’estan analitzant les polítiques de subcontractació i que en el 
cas de BTV s’ha parlat de fer un estudi sobre el model de gestió. Demana, doncs, 
al govern que presenti aquests estudis i que se sàpiga quin model plantegen per 
poder fer el debat polític i resoldre problemes. 

Pel que fa a la proposta de la CUP, li sembla una mica fora de lloc demanar que 
el Consell d’Administració dimiteixi quan aquest el nomena el mateix Plenari de 
l’Ajuntament. Pensa que, si es vol canviar el Consell d’Administració de BTV, el que 
cal fer és canviar-lo al Plenari. Opina que no té sentit que dimiteixi, i per això 
votarà en contra de la proposta. 

 
La Sra. Capdevila també anuncia el seu vot en contra, ja que entén que en la 

votació a què es fa referència els cinc membres del comitè no van votar de manera 
unitària a la presentació del recurs. Creu, doncs, que no seria just demanar la 
dimissió de tot el comitè. 

Mostra la seva discrepància amb la presentació del recurs contra la sentència 
dels treballadors, però no creu que aquest fet comporti la petició de dimissió del 
consell, ja que creu que això seria posar pals a les rodes mentre s’està buscant la 
manera de trobar una sortida al conflicte de BTV i la internalització dels 
treballadors. Reclama que es deixi treballar a totes les parts per buscar una 
solució, i és partidària de buscar una BTV que tingui una columna vertebral que 
formi part de l’empresa. Recorda que Esquerra sempre ha defensat que cal 
internalitzar els treballadors, ja que el seu contracte depèn de l’empresa que va 
guanyar el concurs per a la gestió de BTV. 

Comenta que tant des del comitè d’empresa com des dels treballadors i des de 
la direcció s’està buscant la manera de donar sortida al projecte per fer una 
televisió pública de servei, però també un producte viable que permeti buscar la 
despesa que generi com a excusa el seu tancament. Recorda que televisions 
públiques com Canal 9 o Telemadrid ja han patit situacions similars durant el 
govern del Partit Popular, i creu que acceptar aquesta proposició seria una solució 
per ara però no a llarg termini. Considera que BTV ha de ser pública, amb els 
treballadors en una situació laboral adient i amb un projecte il·lusionador i de 
creixement per continuar sent una televisió pública i de qualitat. 

 
La Sra. Andrés reitera el suport i el posicionament del seu Grup en el Plenari pel 

que fa al recurs, però no pot donar suport a aquesta proposició perquè en aquell 
Plenari també es va acordar respectar les decisions i els acords que adoptés el 
Consell d’Administració com a competent en aquesta matèria, encara que arribés 
al Plenari precisament per decisió pròpia del Consell d’Administració. 

 
La Sra. Esteller vol aclarir una sèrie de qüestions, com ara que mai no hi ha 

hagut un acord de la junta d’accionistes d’ICB. Recorda que el govern va presentar 
una proposta en la part d’impuls i control, tot i que hauria pogut presentar una 
proposta vinculant amb caràcter d’expedient, però no ho va fer perquè va dir que 
la competència era del Consell d’Administració i que respectava aquesta decisió. 
Comenta que el govern ho va voler fer així perquè va voler quedar bé amb els 
treballadors de BTV, però no es va voler mullar a l’hora de presentar una proposta 
vinculant. 

En segon lloc, indica que el Consell d’Administració té unes responsabilitats i que 
tenia uns informes jurídics que l’obligaven a actuar d’una determinada manera, 
que era interposar un recurs. Pensa que això s’ha generat com a conseqüència 
d’aquesta manera d’obrar del govern. I per això el PP hi votarà en contra. 

 
El Sr. Badia destaca que s’han demanat dos informes tant al secretari del 

Consell d’Administració de l’ICB com al gerent de recursos, el Sr. Joan Llinares, i 
que en ambdós casos es conclou que el reglament només preveu el cessament del 
consell per incompliment manifest de les seves funcions, que no és el cas per part 
del secretari. Pel que fa al gerent, recorda que s’escull cada cinc anys i que el 
consell té la seva independència, que basteix tant la gestió de l’ICB com els 
continguts i les polítiques sobre recursos humans. Per això, contradient el que deia 
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la Sra. Esteller, indica que el Ple no es podia posicionar sobre una matèria sobre la 
qual no té competència, i, per tant, el mecanisme utilitzat va ser el correcte. 
Comenta que els motius per cessar que estan tipificats al ROM tampoc s’acollirien 
en aquesta situació. Per tant, considera que no hi ha motius per demanar-ne la 
dimissió, tot i que recorda que el posicionament del govern en el Plenari va ser que 
no es recorregués. 

Creu que cal celebrar que el consell d’administració ha iniciat un procés de 
negociació i s’està reunint amb el comitè d’empresa de Barcelona Audiovisual, amb 
els treballadors de Lavinia i amb treballadores d’altres subcontractes com Antena 
Local. 

Finalment, comenta que el govern està a l’espera que el professor Andreu 
Casero presenti els propers mesos l’informe sobre l’anàlisi comparativa dels 
models de televisió pública. Indica que aquest informe portarà a parlar d’un nou 
contracte programa i que en aquest marc es resoldran les demandes de cessió 
il·legal i quina ha de ser l’estructura de gestió i de personal de BTV perquè estigui 
al capdavant de les televisions públiques i per garantir també les condicions 
laborals de tots els treballadors. 

 
El Sr. Garganté diu que és conscient que les proposicions que fa l’oposició no 

tenen cap vinculació legal, però que volia enviar un mandat polític al Consell 
d’Administració. Lamenta que, malgrat que diversos grups van votar per treure el 
recurs a la sentència de cessió il·legal de treballadors, a aquests mateixos grups no 
els importi que el consell faci cas omís del que va votar majoritàriament el Ple. 

No està d’acord amb el que ha dit el regidor de Convergència i Unió que és 
evident que el Consell d’Administració havia de recórrer, perquè considera que no 
hi tenien cap obligació i que va ser una decisió seva. Recorda que en el cas de l’1% 
dels treballadors municipals s’ha anat recorrent des de 2006 fins a l’actualitat, amb 
el resultat de 70 milions d’euros. Ironitza sobre com de bones són les decisions de 
recórrer. 

Pel que fa al que comentava Ciutadans, que si dimiteixen desapareix el Consell 
d’Administració, li sembla perfecte, perquè així se’n podrà escollir un altre i potser 
poden entrar-hi regidors de Ciutadans o de la CUP. 

En relació amb el que deia Esquerra que demanar la dimissió és posar pals a les 
rodes, considera que un consell d’administració que no compleix el que decideix el 
Ple és un consell de qui no et pots refiar. Reitera que amb aquesta proposta només 
volien enviar un missatge molt clar –si no compleixes, te’n vas–, però que s’han 
quedat sols en això, ja que la resta de grups n’envien un altre –si no compleixes, 
et quedes. 

 
El Sr. Forn pregunta al Sr. Badia que li confirmi si ha dit que l’Ajuntament i el 

Ple no tenen competència per decidir si es presenta el recurs o no. Davant 
l’assentiment del regidor de Barcelona en Comú, pregunta per què des del govern 
es va fer una moció instada pel mateix govern en què es deia que no es 
recorregués. Pensa que la resposta és la política de gestos, de quedar bé amb uns 
i altres. Considera que el govern sabia les limitacions que hi havia i que han 
enganyat la gent, com ho van fer a l’abril de 2015, dient que es podria 
internalitzar, independentment de la llei Montoro. 

Demana que el govern parli clar i no enganyi la gent, que digui que hi ha unes 
lleis que limiten, que hi ha unes competències del Consell d’Administració i que el 
govern no se les pot saltar per l’article 29. Pensa que la gent agrairà la sinceritat i 
tothom s’estalviarà molts problemes, perquè opina que fer creure a la gent que es 
poden decidir unes coses és molt bonic, però que després hi ha aquests 
problemes. 

 
La Sra. Capdevila diu al Sr. Garganté que Esquerra Republicana de Catalunya té 

tant d’interès com la CUP a resoldre els temes dels treballadors de BTV i que li 
consta que s’ha iniciat un procés per solucionar els seus problemes. Per tant, es 
compromet a estar al costat dels treballadors, com ha fet sempre. 
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La Sra. Esteller recorda que el Grup Popular sempre ha treballat per millorar les 
condicions i estabilitzar al màxim la plantilla de BTV, presentant al·legacions i en el 
contracte programa que es va aprovar. Constata, però, que hi ha uns canals de 
legalitat i unes condicions per poder-ho fer. 

Comenta que per això el PP va declarar en aquell moment que, en cas que no 
fos el govern qui ho fes a través del consell d’administració, el consell general no 
podia generar expectatives falses com va fer a través de la seva proposta, ja que, 
com deia el Sr. Forn, no es podien complir. Considera que això va generar una 
expectativa que és un engany, i després es va passar la responsabilitat al Consell 
d’Administració, que havia de prendre una sèrie de decisions a partir d’uns 
informes amb unes responsabilitats que partien del supòsit que això fos lesiu per a 
l’Ajuntament. 

Insisteix que el Consell d’Administració va obrar d’acord amb les seves 
competències i responsabilitats i que aquella proposta del govern va generar una 
expectativa que porta a aquesta situació. Reitera el rebuig del seu Grup a la 
proposta de la CUP. 

 
El Sr. Badia respon al Sr. Forn que el govern porta la petició al Ple perquè li ho 

demana el mateix Consell d’Administració, que a més considera que és l’espai on 
toca, però recorda que es va explicar clarament que el govern reconeixia que és a 
la direcció i al Consell d’Administració d’ICB a qui els correspon l’adopció de les 
decisions sobre l’estructura organitzativa i de plantilla, així com les condicions 
laborals per garantir la viabilitat de l’entitat. Remarca que el govern no ha 
enganyat en cap cas, sinó que se li va demanar un posicionament en el Ple i així es 
va fer, tot recordant que la decisió final era del Consell d’Administració. No sap per 
què el regidor de Convergència i Unió fa tants escarafalls quan precisament el 
govern ha sigut clar en aquest tema. 

D’altra banda, recorda que és un problema que el govern s’ha trobat damunt la 
taula i que l’està intentant solucionar, però que s’arrossega des de fa anys. 

 
El Sr. Garganté li diu a la regidora d’Esquerra Republicana de Catalunya que els 

que segur que hi tenen més interès que els grups són els treballadors de BTV que 
van posar la denúncia, que no eren del comitè d’empresa, que han guanyat una 
sentència i que no els han renovat. 

Diu que no li queda clar, de CiU i del PP, qui dels dos menteix, perquè el PP diu 
que el Plenari sí que podria fer vinculant el fet de retirar el recurs, i Convergència i 
Unió diu que no. Comenta que potser aquests dos grups s’haurien de posar 
d’acord, atès que tenen la mateixa antiguitat a l’Ajuntament. 

 
El Sr. Forn diu que no és una qüestió d’antiguitat, sinó de llei, i que aquesta és 

claríssima, com acaba de llegir el Sr. Badia, és a dir, que el Plenari no té 
competència. 

 
El Sr. Badia expressa el vot contrari de Barcelona En Comú, el Sr. Forn expressa 

el vot contrari de CIU, el Sr. Alonso expressa el vot contrari de Ciutadans, la Sra. 
Capdevila expressa el vot contrari d’ERC, la Sra. Andrés expressa el vot contrari 
del PSC, la Sra. Esteller expressa el vot contrari del PP i el Sr. Garganté expressa 
el vot favorable de la CUP. Es rebutja. 

 
b) Proposicions amb contingut de Declaració institucional 
c) Precs 
 
Del Grup Municipal Ciutadans: 
 
14.Instar a la prefectura de la Guàrdia Urbana per tal que compleixi l’Ordre de 

Servei 133/2015, denominada operació Victor Alfa, i doti a aquest cos policial dels 
efectius que dita Ordre assigna en les seves diferents fases. 

 
(Tractat conjuntament amb el punt 21 de l’ordre del dia.) 
 



2878 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA NÚM. 15 20-5-2016 
 

El Sr. Sierra explica que el prec és instar la prefectura de la Guàrdia Urbana 
perquè es compleixi l’Ordre de servei 133/2015, denominada Víctor Alfa, i que es 
faci efectiva per part dels membres d’aquest cos. 

 
El Sr. Forn diu que, tenint en compte que és una mica tard, acceptaria que la 

resposta la hi fessin arribar per escrit la setmana següent. 
Explica que és sobre l’Ordre de servei per lluitar contra el fenomen de la venda 

ambulant irregular Víctor Alfa, que es va aprovar l’octubre de 2015. Comenta que 
la finalitat era assolir el lliure ús de l’espai públic per evitar les activitats contràries 
a les normes, reforçar el principi d’autoritat i evitar ocupacions intensives de l’espai 
públic, amb una gradació progressiva de les actuacions, concretament tres nivells. 
Indica que en concret vol saber les diferents actuacions que hi ha hagut i quantes 
vegades s’han aplicat els nivells 1, 2 i 3, des de l’octubre de 2015 fins al març de 
2016. 

 
El Sr. Recasens explica que el dispositiu de servei Víctor Alfa és un document 

intern i operatiu dels més de 170 que la Guàrdia Urbana va elaborar el 2015, i 
indica que l’ordre s’està complint. Diu que per estalvi processal evitarà explicar un 
cop més com funciona, les dues fases que té, els espais d’actuacions preferents, la 
dotació d’efectius per cobrir aquests espais, etc. 

Només vol reiterar que la realitat no és única i unívoca ni la policia són robots 
que funcionen amb el botó on/off. Per tant, considera que cal deixar un espai a la 
discrecionalitat i la professionalitat de la Guàrdia Urbana, que està sobradament 
contrastada i que ha demostrat que té capacitat d’adaptar-se i ser flexible. Indica, 
però, que hi ha altres temes a treballar en seguretat a Barcelona i que es 
dimensiona la intervenció de la Guàrdia Urbana en funció de les necessitats de 
seguretat a Barcelona, i no només en funció del top manta. 

Pel que fa a les xifres, li agraeix l’estalvi al Sr. Forn i es compromet a passar-
les-hi quan s’acabi la Setmana Santa. 

 
El Sr. Sierra considera que és el súmmum que el Sr. Recasens digui que una 

ordre de servei és un espai discrecional, ja que pensa que la situació del top manta 
i en què el govern ha col·locat la Guàrdia Urbana de desautorització i ridícul és 
inadmissible. Comenta que una ordre de servei té uns números i uns passos que el 
comissionat ja ha explicat en reiterades ocasions mentint i dient que s’estan 
complint, mentre que ho té a la porta del despatx i li ha ensenyat la foto. 

Indica que en el segon apartat de l’ordre de servei s’estableix que cal disposar 
de 25 agents. Comenta que només s’ha aplicat la fase 1, que es resumeix en la 
frase que «la millor manera d’intervenir és no intervenir». Afegeix que hi ha un 
protocol en què han d’intervenir 9 agents. Posa un exemple recent que li ha 
explicat SAPOL, el sindicat majoritari de la Guàrdia Urbana, que és que el 10 de 
març, en la unitat territorial 1 de la comissaria de les Rambles, es va fer una 
intervenció en què es posa de manifest l’incompliment de l’ordre, ja que hi havia 6 
agents uniformats, 6 agents i 1 caporal, per tant, 13 agents en total. Comenta que 
si fos la fase 1 havien de ser un total de 9 agents, però que, si fos la fase 2, 
n’haurien de ser 25. 

Considera que amb això es posa en risc la seguretat de les persones i dels 
mateixos agents de la Guàrdia Urbana. Demana, doncs, que es compleixi aquesta 
ordre i que actuïn per protegir els guàrdies urbans que, només en els mesos 
d’agost i setembre, ja tenen 17 agents ferits. 

 
El Sr. Recasens comenta que el món no és tan blanc i negre com el pinta el Sr. 

Sierra ni els policies són robots i autòmats. Afegeix que es refia del criteri dels 
agents i que la discrecionalitat policial és una cosa que està adquirida en totes les 
policies modernes. Comenta que els principis d’oportunitat, proporcionalitat i 
congruència són els que garanteixen l’ús de l’espai públic i la convivència en lloc de 
convertir-lo en un lloc de blancs i negres i repressió. Insisteix que es refia dels 
comandaments, que són els que han d’activar el grau dels diferents nivells, i creu 
que estan ben formats i saben el que han de fer en cada moment. Li diu, doncs, al 
portaveu de Ciutadans que s’informi millor sobre el tema. 
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Es dóna per tractat. 
 
15.Que el govern municipal, i en nom de la transparència i bons usos de 

l’Administració, es publiquin a la pàgina web de l’Ajuntament de Barcelona la llista 
de preus dels Serveis Funeraris. 

 
El Sr. Sierra demana que el govern municipal, en nom de la transparència i els 

bons usos de l’Administració, publiqui en el web de l’Ajuntament els preus dels 
serveis funeraris. 

 
El Sr. Badia accepta el prec. Indica que es va demanar que es publiqués al web 

de les empreses de serveis funeraris i que ara s’està demanant que ho facin arribar 
a l’Ajuntament també. Espera que en els propers dies es pugui trobar al web de 
l’Ajuntament, encara que caldrà veure en quin espai. Afegeix que aquests preus 
també estaran disponibles a les OAC i a les OMIC municipals, però que la 
ciutadania tindrà dificultats per desxifrar les tarifes, perquè s’estructuren diferent 
segons la companyia. Per això, informa que fins i tot el síndic de greuges 
Catalunya està elaborant un treball per veure si es pot homogeneïtzar i donar una 
informació molt més pedagògica al ciutadà. Indica que aquest procés serà més 
lent, però que el govern hi vol arribar com més aviat millor. 

 
El Sr. Sierra agraeix l’acceptació del prec i aquesta segona visió en què els preus 

seran més comprensibles i intel·ligible per als ciutadans. Recorda que actualment 
s’està incomplint la legislació autonòmica respecte a la publicació d’aquestes 
dades, i agraeix que es faci al més aviat possible. 

 
El Sr. Badia espera que les pròximes setmanes es pugui convocar totes les 

forces polítiques amb la idea de revisar l’Ordenança de serveis funeraris, que creu 
que és una cosa vinculada a proposicions d’ERC i que toca.  

 
Es dóna per tractat. 
 
Del Grup Municipal PSC: 
 
16. Que el govern impulsi una millora en l’estructura, imatge i continguts de la 

web municipal per tal de garantir una òptima i ràpida accessibilitat per part 
d’usuaris i ciutadania als espais d’informació, comunicació i participació relacionats 
amb les polítiques de proximitat i els territoris, fent especial incís en garantir la 
immediatesa en la identificació del lloc on s’ubica la documentació relacionada amb 
districtes i barris. 

 
La Sra. Andrés explica que el prec demana que s’impulsi una millora de 

l’estructura, imatge i continguts del web municipal que es va posar en marxa un 
any enrere i que té 30 milions de visites i atén més de 800.000 tràmits i gestions. 
Li agradaria que el govern informés sobre si hi ha indicadors qualitatius que ajudin 
a saber si es compleixen els estàndards d’accessibilitat, rapidesa i accés a la 
informació, perquè de l’experiència que té d’entrar-hi com a usuària veu que és 
molt millorable la funcionalitat del web. 

 
El Sr. Badia accepta el prec i demana a la Sra. Bañón que expliqui alguns dels 

indicadors que la Sra. Andrés requeria. 
 
La Sra. Bañón està molt d’acord amb l’anàlisi que ha fet la Sra. Andrés, i diu 

que, des de la Direcció de Comunicació, es vincularà la incorporació d’aquestes 
millores als webs, especialment de districtes i barris, al fet que es resolgui la nova 
Direcció de Comunicació digital, ja que en aquest moment és un concurs obert. 
Constata que el nou model de web es va posar en marxa al febrer de 2015 i que 
ara s’està revisant i incorporant-hi millores, sobretot quant a usabilitat i 
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navegabilitat. Comenta que es va fer un esforç important en el tema del 
responsive, d’adaptar-la als diferents dispositius mòbils i amb programari lliure. 

 
La Sra. Andrés agraeix que s’accepti el prec, i creu que segur que serà una eina 

més d’afavorir la transparència i la proximitat des de la plataforma digital. 
 
Es dóna per tractat. 
 
17. Que el govern lliuri als grups municipals la relació actualitzada dels 

contractes de dinamització, suport o altres treballs relacionats amb els processos i 
òrgans de participació i els publiqui a la web de la ciutat. 

 
La Sra. Andrés comenta que, per una qüestió de transparència, els grups puguin 

tenir una informació actualitzada del suport a la dinamització que s’està duent a 
terme en els espais de participació, especialment dels districtes. Malgrat que els 
grups ja tenen una informació de tots els contractes que fa l’Ajuntament, li 
agradaria que la informació sobre aquests contractes es pogués segregar. 

 
La Sra. Pin comenta que aquesta informació es pot trobar ja al web, a la part de 

contractació pública. Diu que després li passarà l’URL concret. Indica que en 
aquest apartat hi ha un subapartat que es diu «contractació pública», en què es 
publica la informació dels diferents contractes i de totes les entitats municipals. 
Explica que els contractes oberts i els negociats sí que cal buscar-los al perfil dels 
contractats corresponents. De totes maneres, diu que ha portat una llista que pot 
detallar, però que potser serà millor que li faci arribar una còpia. 

 
La Sra. Andrés diu que sap que tota la informació està penjada al web, però 

reitera que el prec demana que aquesta informació relativa a la dinamització de la 
participació consti al web de participació i que els contractes apareguin de manera 
segregada per tal que hi hagi més transparència en aquesta qüestió. Comenta que 
en els despatxos d’ofici dels districtes els últims plens del districte estan plens de 
contractació, però que està tota barrejada i és difícil anar trobant aquesta 
informació, que entén que va molt lligada al model de participació del govern. 

 
La Sra. Pin explica que a finals d’any es va dir que no es faria més dinamització 

en els òrgans reglats, i que en els processos que requereixen un sobreesforç, com 
el PAD i el PAM, sí que hi hauria dinamització. Comenta, però, que la llista que té 
està molt detallada, i entén que la Sra. Andrés ha d’anar a l’apartat de contractació 
del web. Tot i això, diu que es pot mirar de posar un enllaç al web de participació. 
Finalment, indica que accepta el prec. 

 
Es dóna per tractat. 
 
Del Grup Municipal PP: 
 
18. Que el govern municipal: 1. Informi sobre els criteris seguits per acceptar o 

rebutjar les propostes del PAM en el procés participatiu, a la plataforma digital 
“decidim.barcelona”. 2. Incorpori la possibilitat de rebutjar les propostes 
presentades, per tal de fer més democràtic aquest procés participatiu. 3. Demani a 
la Agència Catalana de Protecció de Dades que vetlli en tot moment (abans, durant 
i després), per la privacitat de les dades de les persones que participin en el procés 
participatiu. Demanem que es lliuri còpia escrita de la resposta. 

 
La Sra. Esteller recorda que el Grup Popular ha demanat moltes vegades quin és 

el criteri del govern en el procés participatiu del PAM a l’hora de poder acceptar 
una proposta, perquè, encara que sigui un procés obert, s’ha de garantir la 
transparència i que tothom tingui clares les regles del joc. Pregunta quants 
«m’agrada» s’han d’incorporar perquè una proposta d’un col·lectiu o una persona 
sigui aprovada. 
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Proposa també que, igual que es poden incorporar els vots positius, també es 
puguin incorporar els negatius, perquè això és la democràcia. Demana, doncs, que 
si es fa un procés per garantir la transparència caldria incorporar la possibilitat de 
rebutjar les propostes. 

Sol·licita també que sigui un procediment més garantista de la identitat de les 
persones, tant a través de la Llei de protecció de dades catalana com de l’Agència 
de Protecció de Dades. Pregunta com es garantirà que no hi hagi suplantació 
d’identitat. 

 
La Sra. Pin comenta que, per la redacció del prec, havia entès que havia de 

respondre quines propostes es pugen al web o no. 
Comenta que no es puja al web cap proposta que sigui falsa o enganyosa, que 

infringeixi un dret de l’Ajuntament o de qualsevol tercera part, que atempti contra 
la intimitat d’un tercer, que contingui virus troians, que vulgui enviar correu 
brossa, que tingui caràcter d’una cadena de missatges, que no estigui conforme 
amb la decència pública, que inciti a l’odi, discrimini, amenaci o infringeixi una llei, 
etc. 

D’altra banda, pel que fa a la seguretat, informa que se n’ha encarregat l’IMI. 
Assenyala que Barcelona en Comú defensa un Internet lliure i neutral, que no és el 
que ha fet el PP els darrers anys, i també defensa sempre les dades segures i 
l’anonimat de la gent. Afegeix que confia en la professionalitat de l’IMI i que la 
voluntat del govern és garantir la seguretat i la neutralitat a la xarxa. Per tant, diu 
que la Sra. Esteller no s’ha de preocupar per això. 

Aclareix que no és un «m’agrada» el que rep la proposta, sinó un suport, i 
demana a la portaveu del PP que especifiqui la relació entre rebutjar una proposta i 
el fet que sigui més democràtic. 

 
La Sra. Esteller es queixa que la Sra. Pin només entén el que li interessa, i creu 

que ha quedat prou clar. Recorda que en la primera reunió la regidora Pin 
explicava que la gent pot presentar propostes i que es votarien. En resposta a la 
pregunta del PP de llavors sobre quin seria el criteri per incorporar una proposta, 
explica que la Sra. Pin va dir que hauria de rebre uns 500 o 600 suports, però que 
s’estava estudiant. Recorda que, posteriorment, va tornar a fer la pregunta i que 
no se li va contestar, i per això torna a preguntar quants suports ha de rebre una 
proposta perquè quedi incorporada al PAM. 

En segon lloc, comenta que igual que les propostes poden rebre suports, també 
podrien ser rebutjades. I pregunta quants en caldria perquè decaiguessin. 
Demana, a més, que s’incorporin els desacords o les faltes de suport, ja que 
considera que és més democràtic que es pugui votar a favor o rebutjar, com, per 
exemple, si es posés a votació el tema del tramvia de la Diagonal, que la gent 
també hi pogués votar en contra. 

Finalment, afegeix que l’Agència vetlli pel bon ús i el bon resultat de les dades. 
 
La Sra. Pin està bastant segura que no li va donar cap nombre concret, que si de 

cas va posar un exemple. 
Comenta que les normes reguladores de la participació no permeten que les 

propostes siguin vinculants, i que és una qüestió de voluntat política. Diu que la 
Sra. Esteller no li ha explicat per què pensa que poder rebutjar una proposta és 
més democràtic, sinó que ha tornat a dir el mateix, però ja hi està acostumada. 
Explica que va rebre amb grata sorpresa que els assessors del Grup Popular fessin 
moltes propostes positives per a la plataforma des del punt de vista ciutadà, i 
esperava que el PP tindria, doncs, una actitud col·laborativa, però ha vist que no i 
per això no accepta el prec. 

 
Es dóna per tractat. 
 
19. Instar al govern municipal i a l’Alcaldessa a: 1. Respecte i reconeixement a 

les Forces Armades pel seu treball en la defensa de la pau, dels drets humans, de 
la seguretat, i de les nostres llibertats. 2. Respecte a la llibertat de consciència i 
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religiosa en el marc dels actes oficials o activitats finançades per l’Ajuntament de 
Barcelona. 

 
La Sra. Esteller comenta que vol posar de manifest que l’alcaldessa cada vegada 

que en té ocasió ofèn una institució democràtica, i recorda el cas del lliurament 
dels Premis Ciutat de Barcelona, on es va ofendre l’església catòlica amb el 
Parenostre, i també el cas de l’últim Saló de l’Ensenyament, amb l’exèrcit. 
Considera que l’alcaldessa en aquell moment va demostrar un gran 
desconeixement del que fan les forces armades, i també va demostrar sectarisme i 
una falta de respecte cap a les forces armades democràtiques, que treballen en 
defensa de la pau, els drets humans i les llibertats dels ciutadans. 

Per això demana en aquest prec que l’Ajuntament respecti i reconegui les forces 
armades per la seva feina en la defensa de la pau, dels drets humans, de la 
seguretat i de les llibertats dels ciutadans, i que també respecti la llibertat de 
consciència religiosa en el marc dels actes oficials i activitats finançades per 
l’Ajuntament. 

 
El Sr. Asens no accepta el prec, com ja es deu imaginar la Sra. Esteller, perquè 

no està d’acord amb el seu punt de partida. Comenta que, com ja va dir la mateixa 
alcaldessa, es tractava d’informar els militars d’un acord que es va adoptar al Ple 
de l’Ajuntament amb una majoria àmplia, en què es volia evitar que es barregés 
l’exèrcit amb ensenyament per potenciar espais educatius lliures d’armes. Indica 
que, com els mateixos militars van dir, no hi va haver cap falta de respecte i que el 
comentari es va fer amb un to cordial. 

Vinculat amb això, informa que en aquesta sessió s’aprovarà com a declaració 
institucional una petició de 13 escoles del Districte de Sarrià - Sant Gervasi que fa 
referència a aquesta qüestió. Indica que aquestes escoles s’han organitzat des de 
fa temps i han impulsat un manifest perquè volen evitar que en els espais on hi ha 
els seus fills hi hagi maniobres militars, ja que volen una Collserola lliure, 
desmilitaritzada i separar els usos civils dels militars en un entorn natural 
especialment vinculat a l’àmbit educatiu. Reitera, doncs, que no accepta que hi 
hagi una falta de respecte ni amb aquesta resolució ni amb l’anterior i que, per 
tant, el govern informarà tothom que cregui oportú sobre el contingut d’aquestes 
resolucions que s’aproven democràticament en el Ple o en les comissions. 

En relació amb la llibertat d’expressió, recorda que ja han tingut oportunitat de 
parlar-ne en altres ocasions i que van poder discutir sobre un concepte tan ambigu 
com la falta de respecte. Explica que molta gent va considerar que la falta de 
respecte es va produir quan el regidor va marxar del Saló de Cent, i diu que així ho 
van manifestar els premiats. Creu recordar que alguns dirigents polítics, fins i tot 
del govern de la Generalitat, també van assenyalar en aquesta direcció. 

Indica que el govern es pren molt seriosament el respecte al fet religiós i per 
això aviat anunciarà una mesura inèdita per salvaguardar el fet religiós dels 
ciutadans, entenent que una cosa és la laïcitat, que és el que defensa el govern, i 
una altra el laïcisme. Afegeix que cal secularitzar els espais institucionals, és a dir, 
que l’alcaldessa no hagi de jurar el seu càrrec davant d’una institució religiosa, 
perquè això no és adequat i no té res a veure amb el fet de respectar la llibertat de 
consciència religiosa dels ciutadans. 

 
La Sra. Esteller considera que ni l’alcaldessa ni el govern respecten la llibertat 

religiosa dels ciutadans des del moment en què organitzen un acte en el Saló de 
Cent on s’humilia els catòlics. Opina que el govern no té cap justificació per fer el 
que va fer. 

D’altra banda, es pregunta qui és l’alcaldessa per vetar les forces armades a la 
Fira, quan no és la propietària de la Fira, sinó una institució. Comenta que les 
forces armades eren allà per ensenyar i demostrar la qualitat dels cursos que fan. 
Reitera que són unes forces armades democràtiques, que treballen per la pau i per 
garantir les llibertats dels ciutadans, i no l’estigma que té el govern de les forces 
armades franquistes.  

Recorda que fa un moment han fet un minut de silenci pels grans atemptats de 
Brussel·les, cosa que indica que les llibertats dels ciutadans estan amenaçades i les 
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forces armades es juguen la vida per garantir aquesta llibertat i fer missions de 
pau arreu del món. Remarca que aquestes són les forces armades, i no l’estigma 
caduc que té el govern de l’època de la dictadura. Insisteix que aquestes forces 
són modernes, preparades, competents, garanteixen la llibertat i s’estan jugant la 
vida per defensar els drets dels ciutadans. Torna a preguntar qui és l’alcaldessa 
per vetar-los en una fira que no és seva. Reclama, doncs, que, encara que no 
s’accepti el prec, el govern respecti la llibertat de consciència, les forces armades i 
que no es posicioni cada vegada en una visió sectària i humiliant per tothom que 
no pensa com ells. 

 
Es dóna per tractat. 
 
d) Preguntes 
 
Del Grup Municipal CIU: 
 
20. Quin és el capteniment del govern municipal en l’impuls de l’Agència pels 

Drets Civils i la NO Discriminació i la seva implantació territorial? 
 
La Sra. Vila comenta que en el mandat anterior es va crear l’Agència pels Drets 

Civils i la No-Discriminació per transversalitzar la promoció i defensa dels drets 
humans, de reforçar les polítiques en aquest sentit i garantir que des de totes les 
àrees es treballés en aquesta línia i amb aquesta sensibilitat, de tal manera que es 
reimpulsés el servei de l’Oficina per la No-Discriminació, que funciona a 
l’Ajuntament fa més de 20 anys, per perseguir les persones o institucions que 
incompleixen el respecte als drets humans. 

Finalment, pregunta quin és el capteniment sobre l’impuls d’aquesta agència 
perquè no en té cap notícia.  

 
El Sr. Asens agraeix l’interès de la pregunta. Reconeix que la mesura de 2014 

establia una sèrie de funcions, però diu que no s’articulaven ni l’estructura ni els 
recursos humans ni els pressupostos necessaris per desenvolupar-ho, de manera 
que va quedar en paper mullat. Comenta que l’única estructura establerta és 
l’Oficina d’Atenció als Drets, antigament Oficina per la No-Discriminació, que 
considera que està infradotada en personal i pressupost per implementar les 
funcions a què la Sra. Vila feia referència. 

Confirma que és un dels camps prioritaris del govern tant reforçar les polítiques 
de prevenció com les de garantia dels drets humans, però diu que això significa 
reforçar els recursos tant personals com pressupostaris i seguir una sèrie de 
principis, com ara la territorialització de les actuacions, la transversalitat, la 
retroalimentació entre les actuacions preventives i de garanties amb campanyes de 
formació als ciutadans i funcionaris de l’administració pública, la potenciació de les 
xarxes i plataformes existents a la ciutat i millorar la coordinació tant interna com 
externa. 

 
La Sra. Vila agraeix la resposta, però diu que el discurs i la teoria ja els coneixia, 

de manera que vol saber quines mesures pensa prendre el govern, quins recursos 
hi destinaran i quin calendari té. 

Pel que fa al que deia el Sr. Asens que tot havia quedat en fum, exposa que la 
idea era aprofitar la mateixa estructura que hi havia a la regidoria de Dona i Drets 
Civils, que gestionava uns 10 milions d’euros i en què hi havia una estructura i una 
plantilla. Indica que l’únic que es feia era modernitzar els recursos i poder sortir 
amb una altra imatge a tot el territori, fent èmfasi en la qüestió de les sancions i 
els nous marcs legals per perseguir l’homofòbia i altres tipus de discriminacions. 

La sorprèn que, sent una persona que defensa els drets humans d’una manera 
tan bel·ligerant com el Sr. Asens i que, a més, en fa bandera, quan es posa a 
governar i implementar un conjunt de mesures polítiques no s’hi vegi res, només 
discursos i teories. Reitera que comparteix el discurs, però es queixa que el regidor 
Asens no parli de cap mesura concreta ni quin horitzó hi ha per fer front des de les 
administracions a les discriminacions de la ciutat. 
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El Sr. Asens diu que estableix el marc legal perquè la Sra. Vila ha parlat d’una 

mesura concreta en què hi havia una declaració molt bonica de 2014, però que no 
es va habilitar cap estructura per fer-la possible, ni els recursos humans ni els 
pressupostaris. Reitera que el govern actual té una voluntat seriosa. Accepta que 
la seva defensa dels drets humans pot ser vehement, però no bel·ligerant. Informa 
que la directora s’acaba de nomenar amb un concurs i que per això ha tardat, però 
que ella està començant a treballar en com marcar aquests plans, que s’aniran 
anunciant a mesura que estiguin definits. Comenta, però, que el govern té com a 
prioritat fer el mapatge per veure com es poden amortitzar els recursos que hi ha 
a l’Ajuntament. 

 
Es dóna per tractada. 
 
21. Quants cops s’han activat cadascun dels tres nivells que contempla l’ordre 

de servei 133/2015, des de la data de la seva entrada en vigor fins el mes de març 
de 2016? Demanem aquesta informació relacionada mes a mes. 

 
(Tractat conjuntament amb el punt 14 de l’ordre del dia.) 
 
Es dóna per tractada. 
 
Del Grup Municipal ERC: 
 
22. Amb quin personal es preveu dotar la futura direcció d’internet? Quin règim 

de contractació tenen els responsables de les xarxes socials i quin cost té per 
l’Ajuntament, així com quins comptes estan gestionats per aquest grup? 

 
El Sr. Coronas explica que el 22 de febrer va sortir una notícia en què 

s’explicava que el govern municipal destina entre 50 i 60 persones a les xarxes 
socials, que és un augment considerable respecte al mandat anterior, on n’hi havia 
5. No critica aquest fet, que li pot semblar raonable, ni que la gestió de la 
comunicació s’incrementi a les xarxes, ja que és l’espai en què cada vegada més 
s’informen els barcelonins, però alhora li sorgeixen algunes preguntes. 

En primer lloc, comenta que la notícia apuntava a la creació d’una direcció de 
comunicació específica a Internet, i vol saber de qui dependrà aquesta nova 
direcció i si suposa la creació d’un nou càrrec de direcció o simplement és assumit 
pels membres de l’equip actual. En cas que sigui així, pregunta quines feines 
deixen de fer les persones que es traslladen a aquesta direcció. 

Quant a l’augment de la plantilla de la figura de community managers, vol saber 
d’on surten els efectius. Si s’ha fet amb personal de l’Ajuntament, demana si s’ha 
format els treballadors. Si s’ha externalitzat, pregunta quin és el règim de 
contractació i quin cost suposa. Comenta que entre els comptes que cita la notícia 
hi ha barcelona_cat, bcn_ajuntament i altres economies. Vol saber quins altres 
comptes estan sota vigilància d’aquest grup de community managers. 

 
El Sr. Badia exposa que aquesta direcció formava part del decret en què es van 

identificar totes les direccions que es crearien. Informa que aquesta direcció 
formarà part de la Direcció de Comunicació de la Sra. Bañón, que explicarà tot 
seguit com funcionarà aquest departament. 

 
La Sra. Bañón aclareix que la informació publicada no és correcta, i especifica 

que així ho va comunicar a la periodista, que els va respondre que davant la 
mateixa pregunta el govern anterior havia contestat 5. Comenta que el govern 
actual està fent un mapatge de totes les persones de l’Ajuntament en districtes, 
àrees, etc., que tenen accés als comptes de les xarxes socials municipals, que ja 
es van fer públics en el mandat anterior. Indica que hi ha un apartat al web en què 
surten les 500 xarxes socials actualment en actiu, i diu que aquests 5 es referien 
només als comptes centrals de barcelona.cat, barcelona_cat i Ajuntament i la de 
l’alcalde. 
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Explica que és en aquest sentit que el govern ha creat la Direcció de 
Comunicació Digital per posar ordre, i aclareix que no és Direcció d’Internet, tal 
com deia l’article. Informa que aquesta tindrà dues potes: d’una banda, la part de 
web amb les 500 webs en actiu, i, de l’altra, la de contingut digital i xarxes socials. 
Destaca que és tot un repte d’aquest mandat per a la Direcció de Comunicació 
posar ordre i dotar d’una estructura actualitzada, i diu que s’està treballant amb la 
gerència de recursos. 

 
El Sr. Coronas agraeix l’aclariment sobre les inconcrecions de la notícia, però li 

agradaria saber si això realment implicarà un cost suplementari, si variarà el règim 
de contractació dels treballadors, si tots seran de l’Ajuntament o no, si s’ha previst 
compensar en alguna de les àrees de comunicació un suposat increment de 
despesa en aquest sentit, tant amb subvencions com d’una altra manera. 

 
La Sra. Bañón comenta que s’està treballant en el fet d’acabar de definir la 

dotació que tindrà aquesta direcció, però indica que està dins del pressupost de la 
Direcció de Comunicació i que són reestructuracions d’aquest pressupost. Diu que 
no ha entès la part final de la contraprestació. 

 
El Sr. Coronas aclareix que volia dir que si hi ha un increment de despesa en 

aquest àmbit si s’haurà de reduir en un altre. 
 
La Sra. Bañón diu que sí que caldrà reduir la despesa d’un altre àmbit i que es 

reduirà de publicitat. 
 
Es dóna per tractada. 
 
23.Donat que el Pla Director de Participació Ciutadana 2010-2015 ha exhaurit la 

seva vigència, quines accions s’estan realitzant per elaborar un nou Pla Director de 
Participació Ciutadana? 

 
La Sra. Capdevila constata que el Pla director de participació ciutadana 2010-

2015 ha esgotat el seu període de vigència. Explica que el pla anterior va tenir el 
suport de la majoria dels grups polítics, així com importants aportacions del 
Consell de Ciutat a través de la comissió de treball que es va crear amb la 
participació de les associacions de la ciutat i la col·laboració dels seus 
representants en òrgans de participació municipal, així com l’aportació dels 
treballadors municipals dels districtes i altres sectors. 

Creu que cal elaborar un nou pla director que permeti mantenir i incorporar la 
participació ciutadana en els afers de la ciutat, ja que Barcelona té una llarga 
tradició de participació cívica en els afers comuns. Aprofita per recordar que hi ha 
pendent del mandat anterior la reforma de les Normes de participació ciutadana i 
que compten amb un dictamen de proposta de Reglament de participació 
ciutadana i de reglament d’organització i funcionament dels districtes que va 
aprovar el Plenari del Consell de Ciutat l’abril de 2014. 

Creu que la participació va més enllà de titulars i de pressupostos buits de 
contingut, que ha de ser transversal i no un mer formalisme. Insta, doncs, el 
govern a ser valent i a establir els mecanismes de treball que permetin aprovar un 
nou Pla director de participació ciutadana com el Reglament de participació i 
organització dels districtes per aconseguir que els òrgans de l’Ajuntament 
funcionin, i no que siguin més òrgans informatius que de participació. 

Conclou, doncs, que la pregunta és quines accions està fent el govern per 
elaborar un nou Pla de participació ciutadana. 

 
La Sra. Pin admet que el Pla director de participació ja no està vigent, i comenta 

que el seu objectiu era reordenar, integrar òrgans, mecanismes i processos dotant-
los de més coherència i impacte estratègic. En aquest sentit, comenta que el 
govern està en procés de reelaboració de les Normes reguladores de la 
participació, que és una assignatura pendent no tan sols com a govern, sinó com a 
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Ajuntament. Pensa que primer cal fer aquestes normes, i després el pla director. 
Per tant, indica que no s’han iniciat els treballs. 

Reitera que s’estan abocant els esforços en les normes, que és on cal reordenar 
els òrgans, ja que creu que hi ha consens dels grups sobre el fet que hi ha massa 
òrgans de participació. Pensa que cal entomar primer l’elaboració de les normes 
perquè hi ha molta feina feta pels grups i les entitats. Comenta que en la 
permanent del Consell d’Entitats hi va haver la demanda de les entitats de crear 
un grup motor en què hi hagués tant els partits com les entitats perquè havien 
sentit que en el debat anterior havia prevalgut el debat entre els grups polítics i no 
les demandes d’entitats. Considera que això hauria de servir per entomar 
qualsevol pla director o regulació de participació. 

 
La Sra. Capdevila diu que va ser en aquesta reunió i que, si no ho va entendre 

malament, el tema se n’anava cap a final d’any, que troba que seria massa enllà. 
Insisteix, doncs, que cal posar fil a l’agulla i que en tornar de les vacances d’estiu 
hi hagi unes mínimes normes per començar a treballar.  

 
La Sra. Pin indica que aquest calendari respon a una demanda de les entitats, i 

diu que el govern és propens a acceptar-lo perquè els ritmes de la gent de les 
entitats són diferents, en la mesura que la gent ho fa de manera voluntària i posa 
els esforços i el seu temps quan pot. Creu que és compartida la necessitat de tenir 
unes normes reguladores actualitzades com més aviat millor, sempre que es 
respectin els processos que permetin integrar a tothom. 

 
Es dóna per tractada. 
 
Del Grup Municipal CUP: 
 
24. Sol·licitem conèixer el nombre de contractes laborals que ha realitzat 

l’Ajuntament de Barcelona, els seus instituts municipals, les seves empreses o els 
diferents ens on participa mitjançant Empreses de Treball Temporal des de 1994 
fins 2015, desglossat per anys, ens implicats i volum dinerari de despesa. 

 
El Sr. Garganté explica que el 1984 el PSOE va fer la primera reforma laboral, 

sense pactar-la amb els sindicats, i que el 1994 va fer la segona. Comenta que un 
dels punts clau de la segona és el tema de les ETT, que trenquen una mica l’INEM 
en matèria de col·locació. Indica que des de llavors es flexibilitza la contractació, 
es fa més precària i més econòmica, i diu que això té un primer impacte molt fort 
en què moltes empreses acomiaden treballadors per després contractar-los per 
ETT, cosa que suposa que hi hagi treballadors de la mateixa empresa que tinguin 
sous diferents pel fet d’estar en una ETT. 

Vol saber quin nombre de contractes hi havia als instituts municipals, a les 
empreses o als diferents ens en què participa l’Ajuntament des de 1994 fins ara i 
quin impacte tenien en el pressupost de l’Ajuntament. 

 
El Sr. Badia indica que la llei del 1994 que regulava les ETT així com la 

disposició cinquena de la llei de 2007 sí que establien un seguit de prohibicions i 
limitacions en l’associació de les administracions amb les ETT. Comenta, però, que 
a partir de la Directiva 2008 del Parlament Europeu i el Consell tot això es 
comença a desregularitzar i se suprimeixen algunes limitacions i prohibicions, de 
manera que des d’abril de 2011 ja no hi ha tantes proteccions. 

Explica que actualment no hi ha aquesta feina feta, però diu que ja s’ha 
encarregat i que s’analitzaran tots els contractes d’ETT des de 1994 i sobretot des 
de 2011. Assenyala que el mecanisme per consultar aquests arxius ha anat variant 
al llarg dels anys i que per això els que se n’encarreguen han demanat que se’ls 
doni una mica més de temps per poder fer aquest estudi, però que tan aviat com 
el govern ho tingui estarà a disposició dels grups. 
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El Sr. Garganté diu que esperarà el temps que calgui per tenir la resposta, però 
confia que actualment ja no hi hagi contractes amb ETT i que si n’hi ha es vagin 
reduint fins a eliminar-los. 

 
Es dóna per tractada. 
 
25. Sol·licitem conèixer per quin motiu les unitats UPAS de la Guàrdia Urbana no 

portaven visible el seu número d’identificació el 21 de febrer de 2016, quins són 
els seus números identificatius i si se’ls ha obert expedient sancionador, així com 
sol·licitem conèixer el nombre d’expedients sancionadors i el nombre de sancions 
efectives que s’han realitzat a membres de la Guàrdia Urbana des de l’any 2006 
fins a l’actualitat, desglossat per anys, per unitats policials d’aquest cos i per 
motiu? 

 
El Sr. Garganté explica que el 21 de març, de 5 a 7 de la tarda, hi va haver una 

concentració a la Rambla de Canaletes en defensa i suport dels venedors 
ambulants, que es coneix com a Mercadillo Rebelde, i hi van fer acte de presència 
diferents unitats i cossos policials, com la Guàrdia Urbana, UPA, agents de paisà i 
Mossos d’Esquadra. Diu que en aquesta situació li va cridar molt l’atenció que 
només els agents antiavalots de la Guàrdia Urbana no portaven el seu número 
visible, però que la resta sí. 

Vol saber per quin motiu els antiavalots no portaven el seu número visible i si 
això era una ordre de la Guàrdia Urbana. Pregunta, si no és el cas, si s’han obert 
expedients sancionadors, i també li agradaria saber des de 2006 fins a l’actualitat 
quants expedients sancionadors s’han realitzat, quants s’han fet efectius, 
desglossats per anys i per unitats policials, i els motius. 

 
El Sr. Recasens manifesta que l’actuació dels diferents agents de la Guàrdia 

Urbana que van intervenir el diumenge 21, a l’hora de prevenir la venda ambulant 
de productes falsificats, va ser correcta i professional. Indica que l’actuació, que 
s’havia d’ajustar als criteris de congruència, proporcionalitat i oportunitat que 
marca la llei, es va desenvolupar sense incidents destacables, malgrat que els 
agents que van intervenir van fer front a un augment important de la tensió amb 
provocacions i insults. 

Tot i que respecta el Sr. Garganté, comenta que als documents gràfics que han 
sortit a diversos mitjans, com ara a La Directa, es veuen clarament identificacions 
en primer pla en els policies. Afegeix que la Guàrdia Urbana disposa d’una 
instrucció concreta pel que fa a l’obligació de portar el número d’identificació a la 
vista i que tots els agents l’han de dur visible. Diu que es vetllarà activament, i si 
cal es prendran les mesures oportunes, per fer complir aquesta obligatorietat. 

Respecte de la qüestió dels expedients disciplinaris oberts des de 2006, diu que 
ara no pot fer l’explicació i el desglossament perquè no hi ha temps, però resumint 
li explica que s’han obert 97 expedients per faltes lleus i 152 per faltes greus o 
molt greus. A més, comenta que s’està treballant en la reforma integral de 
mecanismes de garanties de la Guàrdia Urbana i s’està reformulant la unitat de 
règim interior per augmentar-ne l’eficàcia i l’impacte, i també ampliant-ne les 
funcions per evolucionar cap a un model disciplinari que inclogui unes bones 
pràctiques i ètica. 

Manifesta que és el primer interessat a incrementar la capacitat de la Guàrdia 
Urbana de prevenir, detectar i corregir les conductes inadequades a l’interior del 
cos, ja que, encara que són molt minoritàries, causen un impacte negatiu no 
només sobre els ciutadans, sinó també sobre la bona imatge de la immensa 
majoria d’agents, que treballen amb professionalitat i honestedat. Afegeix, però, 
que, igual que prendrà mesures disciplinàries si cal, també defensarà la Guàrdia 
Urbana de qualsevol agressió gratuïta o estigmatització. 

 
El Sr. Garganté diu que esperarà que li faci arribar la informació sobre els 

expedients des de 2006 fins a l’actualitat. Comenta que, com que la vegada 
anterior quan va preguntar sobre el carnet del sindicat popular de venedors 
ambulants el Sr. Recasens li va dir que portés proves, en aquesta sessió ha portat 
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unes fotografies d’aquell dia en què es veu clarament que en una filera 
d’antiavalots ningú porta el número d’identificació. Insisteix que no tenen l’excusa 
de dir que el portaven sota l’armilla, perquè aquesta té un velcro per poder posar-
hi el número. Explica que la gent que era allà reclamava als agents que es 
posessin el número visible i s’identifiquessin, però que aquests no només no ho 
van fer, sinó que es van tapar més i es van posar ulleres de sol, quan feia núvol. 

 
El Sr. Recasens agraeix molt aquesta informació i també l’optimisme del regidor 

de la CUP sobre la seva capacitat visual, perquè des de la distància on és no pot 
veure les fotos, però diu que ja les hi passarà. Es compromet, doncs, a prendre les 
mesures oportunes perquè el Sr. Garganté té raó i les identificacions s’han de 
portar visibles, encara que sigui damunt de l’armilla.  

Afegeix que també s’han donat ordres sobre l’ús de determinades peces que 
cobreixen la cara per tal que només es facin servir en situacions d’estricta 
necessitat. 

 
Es dóna per tractada. 
 
e) Seguiment Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal CIU: 
 
26. Que el Govern municipal informi sobre l’estat d’execució de la proposició 

aprovada a la Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, Participació i 
Seguretat i Prevenció de 21 d’octubre de 2015, amb el contingut següent: La 
Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, Participació i Seguretat i Prevenció 
insta l’alcaldessa a iniciar els treballs de desplegament normatiu del Dret a la 
Iniciativa Ciutadana recollit a l’article 7 de les Normes Reguladores de la 
Participació Ciutadana. 

 
El Sr. Forn comenta que es tracta d’una proposició aprovada el 21 d’octubre de 

2015 en què es demanava que s’iniciessin els treballs de desplegament normatiu 
del dret a la iniciativa ciutadana que recull l’article 7 de les Normes reguladores de 
la participació ciutadana. Explica que la regidora Pin va manifestar que el govern 
tenia previst entrar en aquest desplegament i aprofundir en el marc normatiu de la 
participació i que això es presentaria al febrer i s’aprovaria definitivament a l’estiu. 
Constata que són al mes de març i que no hi ha gaires notícies. Recorda que la 
Sra. Pin va dir que es convocava una reunió per al 13 de novembre, però no té 
notícia que hi hagi hagut reunions. Vol saber, doncs, en quin estat es troba aquest 
desplegament normatiu. 

 
La Sra. Pin recorda que en aquella Comissió va dir que al gener o febrer es 

començarien els treballs interns de revisió, i creu que la reunió es va celebrar el 17 
de novembre, i no el 13. En tot cas, constata que s’han fet conjuntament amb tots 
els grups municipals dues reunions sobre temes de participació i després 
aïlladament amb alguns grups sobre altres temes. Comenta que en l’última reunió, 
a banda d’explicar el procés del PAD i el PAM, es va portar una llista de 
documentació que es vol afegir en l’estudi de les Normes reguladores de la 
participació ciutadana referent a normatives vigents en alguns municipis que 
pensaven que tenien pràctiques interessants. Indica que el govern no ha rebut cap 
comentari de cap dels grups sobre això, i espera que després de Setmana Santa hi 
haurà reunions amb els diferents grups per presentar-los un primer document 
marc. 

Insisteix que el govern ho volia aprovar abans de l’estiu, però que les mateixes 
entitats han demanat que no només s’incorpori la feina feta del mandat anterior, 
sinó que s’ampliï el procés i, per tant, els temps. Informa que justament el dilluns 
anterior les entitats van demanar que es creés un grup motor d’entitats i grups 
polítics per evitar una disfunció que es va donar en el mandat anterior, en què 
acabava prevalent el debat entre els partits més que les propostes de les entitats. 
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El Sr. Forn pregunta quan es tindrà el document en què es doni compliment a 
aquesta proposició. 

 
La Sra. Pin pregunta si es refereix al que s’emmarca dins les Normes 

reguladores de la participació. 
 
El Sr. Forn diu que sí, que es refereix al que deia sobre la revisió de l’article 7 

d’aquestes normes i el tema de la regulació del dret a la participació ciutadana. 
 
La Sra. Pin comenta que cap a finals d’estiu, tot i que el desig del govern és que 

sigui abans, però diu que com a molt tard a finals d’any. 
 
Es dóna per tractada. 
 
Del Grup Municipal ERC: 
 
27. Que s’informi de l’estat d’execució del prec atès a la Comissió de 

Presidència, Drets de Ciutadania, Participació i Seguretat i Prevenció en data 18 de 
novembre de 2015 amb el contingut següent: Que s’augmenti el número de 
piscines municipals en les que es pugui practicar el nudisme en horaris d’ús 
habitual i, en tots aquells espais on es pugui practicar el nudisme, com per 
exemple les platges, es senyalitzi correctament i s’emplaci a tots els usuaris a 
actuar amb respecte i tolerància. 

 
La Sra. Capdevila vol informació de l’estat d’execució d’un prec tractat el 18 de 

novembre amb el contingut següent: «Que augmenti el número de piscines 
municipals en les quals es pugui practicar el nudisme en horaris d’ús habitual i en 
tots aquells espais on es pugui practicar el nudisme, com, per exemple, les 
platges, es senyalitzi correctament i s’emplaci tots els usuaris a actuar amb 
respecte i tolerància.» 

Recorda que el seu Grup va entrar aquest prec per deixar clar que, de totes les 
piscines municipals de Barcelona, només en la Bernat Picornell es pot practicar el 
nudisme i en unes hores que gairebé fan riure, ja que de novembre a març és de 8 
del vespre a 10 de la nit en una piscina a l’aire lliure, i a l’estiu de 4 a 6 de la 
tarda. 

Entén que això és una discriminació claríssima cap a aquest col·lectiu, que 
també paga impostos. Demanava, doncs, que s’augmentés l’horari i el nombre de 
piscines, i vol saber com està el tema, atès que s’acosta l’estiu. 

 
El Sr. Asens diu que el govern comparteix aquesta preocupació i que és sensible 

a les demandes del col·lectiu naturista, però que no és un tema fàcil de resoldre, 
perquè cal dimensionar-lo en la seva justa mesura, atès que la majoria dels 
usuaris de les piscines no són nudistes i que l’augment de les franges per a 
nudistes significarà una reducció per als no nudistes. Comenta que la mitjana de 
persones nudistes que utilitzen les piscines en aquestes franges a la Picornell són 
una vintena. 

Constata que a les trobades del Club Naturista de Catalunya, que es reuneix 
cada dos mesos, són una trentena de persones. Demana, doncs, que no se 
sobredimensioni la qüestió, perquè això pot generar conflictes a les piscines, atès 
que són usos restrictius. Comenta que des de l’Institut Barcelona Esports s’està 
estudiant on implantar-ho sense generar un conflicte amb els altres usuaris, i 
suposa que ERC tampoc vol que això succeeixi. Afegeix que també s’està mirant 
com readaptar el reglament específic de l’ús de les piscines. 

Pel que fa a les piscines en construcció, diu que serà molt més fàcil normalitzar 
des de l’obertura aquesta convivència entre el col·lectiu naturista i el no naturista, 
però reitera que el govern està en aquesta línia, malgrat que encara no tingui 
resultats concrets. 

En relació amb la senyalització d’espais nudistes, informa que aquest tema està 
en vies de resolució i que s’ha requerit a l’Àrea Metropolitana, que ha garantit que 
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a l’inici de la temporada 2016 estaran degudament senyalitzats aquests espais a la 
platja de la Mar Bella. 

 
La Sra. Capdevila explica que a principi de gener es va reunir amb la 

comissionada, la Sra. Marta Carranza, i que aquesta li va dir que l’aniria informant 
de les gestions, però que encara no se l’ha informat de res. Li consta que el Club 
Català de Naturisme ha demanat diverses vegades una entrevista amb la Sra. 
Carranza i que casualment se’ls ha concedit ara després de molt de temps d’haver-
la demanat. 

Tot i que ERC no governa, li dona una idea: que es faci una piscina al 
poliesportiu de la Mar Bella només per a nudistes, cosa que no podria crear 
conflicte amb altres usuaris. Considera que si a algú li molesta veure gent 
despullada és el seu problema. Quant al tema que només van 20 persones a la 
Picornell, insisteix que els nudistes són nudistes, però no bojos i que la majoria no 
anirà a banyar-se a les 8 del vespre a l’hivern a dalt de Montjuïc. 

Li demana, doncs, al Sr. Asens que es prengui el tema seriosament. Remarca 
que des de novembre fins ara no s’ha posat el rètol a les platges, quan el seu Grup 
va demanar que es posés un rètol a la platja de Sant Sebastià, en què es practica 
el nudisme. Destaca que només és qüestió de posar un rètol i no s’ha fet. 

 
El Sr. Asens indica que el problema també és dels nudistes, que molts d’ells 

volen que sigui exclusiu, i no només de les persones a qui els molesta veure gent 
despullada, per tant, és bidireccional.  

 
La Sra. Capdevila puntualitza que en el prec no es deia que hagués de ser d’ús 

exclusiu dels nudistes, sinó que s’augmentés l’horari de les piscines municipals 
perquè s’hi poguessin banyar els nudistes. Tot i això, si el Sr. Asens considera que 
és problemàtic que uns i altres es barregin, només cal fer una piscina només per a 
nudistes i s’acaba el problema. 

 
Es dóna per tractada. 
 
Del Grup Municipal CUP: 
 
28.Que el govern municipal informi sobre les gestions realitzades en relació a 

l’acte feixista realitzat a la llibreria nazi Europa el passat 30 de gener de 2016 i 
l’estat d’execució de la proposició antifeixista aprovada en la sessió de 20 de gener 
de 2016: La Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, Participació i Seguretat i 
Prevenció acorda: Que l’Ajuntament de Barcelona faci ús de totes les eines legals 
existents a fi que no es produeixin actes de caire feixista o nazi a la ciutat. Que 
l’Ajuntament de Barcelona faci ús de totes les eines legals existents per tal de 
garantir que espais que duen a terme, emparin o difonguin les pràctiques i/o 
discursos racistes, xenòfobs, homòfobs, feixistes i neofeixistes, no disposin de les 
llicències i permisos necessaris per dur a terme la seva activitat. Posar en marxa 
mecanismes per eradicar els discursos racistes, xenòfobs, homòfobs, feixistes i 
neofeixistes dels nostres carrers. Instar, com a part interessada, tots els 
procediments administratius i judicials necessaris per tal d’evitar actes de difusió, 
apologia, iniciació o justificació del feixisme, el nazisme, el racisme i la xenofòbia, i 
qualsevol altra discriminació per raó de gènere, opció sexual, origen o creença. 

 
El Sr. Garganté comenta que el 20 de gener es va aprovar una proposició 

antifeixista, i que desafortunadament deu dies després es va realitzar un acte 
feixista a la llibreria nazi Europa al barri de Gràcia que va comptar amb Ernesto 
Milà, històric ultradretà, que va presentar un llibre en què parlava de l’auge del 
nazisme. Explica que aquest personatge el 1980 va participar en una manifestació 
del Front de la Joventut que va culminar amb l’assalt a la seu d’UCD i que per 
evitar ser processat va fugir a França, on la policia el va detenir com a sospitós de 
participar en l’atemptat amb bomba contra la sinagoga del carrer Copèrnic on van 
morir quatre persones. Afegeix que tres anys més tard va ser detingut i 
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condemnat a dos anys per desordres públics, etc., i que sempre ha estat lligat a 
grups d’extrema dreta. 

Vol que el govern informi sobre els passos que s’han fet en relació amb la 
proposició aprovada, que era utilitzar totes les eines legals perquè no es produïssin 
actes de caire feixista a la ciutat, com els que se solen produir a la llibreria Europa. 

 
El Sr. Asens comparteix la preocupació del Sr. Garganté i recorda que en el seu 

dia ja va explicar les limitacions del marc legal i l’àmbit competencial de 
l’Ajuntament en aquest tema. Informa, però, que el govern està en contacte amb 
el Ministeri Fiscal, amb el fiscal encarregat d’aquests delictes, el Sr. Miguel Ángel 
Aguilar, amb qui s’ha reunit, però que, per qüestions evidents, no pot revelar el 
contingut d’aquestes reunions ni les diligències que s’estan duent a terme per no 
frustrar-les. Es compromet, però, a fer tot el possible perquè es compleixi el que 
demana la proposta. 

 
El Sr. Garganté hi està d’acord. 
 
Es dóna per tractada. 
 

VI) Mocions 
 

VII) Declaració Institucional 
 
29. La Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, Participació i Seguretat i 

Prevenció acorda: 1. Instar al Ministeri de Defensa a que doni les indicacions 
pertinents perquè no es realitzin aquestes maniobres en zones properes a centres 
educatius en cap indret de la ciutat, especialment al Parc Natural de Collserola per 
les sensibilitats suscitades entre la comunitat educativa de la zona. 2. Instar a les 
administracions consorciades del parc Natural de Collserola (Àrea Metropolitana de 
Barcelona, Diputació de Barcelona, Generalitat de Catalunya) i als municipis 
consorciats (El Papiol, Molins de Rei, Sant Feliu del Llobregat, Sant Just Desvern, 
Esplugues del Llobregat, Montcada i Reixac, Cerdanyola del Vallès i Sant Cugat del 
Vallès) a comprometre’s la preservació del Parc Natural de Collserola com una zona 
desmilitaritzada. 3. L’Ajuntament de Barcelona, com a membre del Consorci del 
Parc Natural de Collserola, es compromet a fer les passes necessàries perquè 
aquest pulmó verd de la ciutat sigui declarada com una zona desmilitaritzada atès 
el seu valor natural, la necessitat de garantir el seu ús ciutadà i per la seva 
condició d’espai amb una clara educatives. 

 
El Sr. Asens la llegeix. 
 
El Sr. Sierra explica que Ciutadans no ha firmat aquesta declaració institucional 

perquè respecta els cossos i forces de seguretat de l’Estat i, en particular, l’exèrcit 
espanyol. Planteja si, amb tant d’esforç per desmilitaritzar i anar en contra de 
l’exèrcit, el dia que hi hagi una emergència i vingui la unitat militar d’emergència, 
la UME, també se li impedirà que actuï en cas d’incendi o d’altres desastres 
naturals. 

 
El Sr. Asens expressa el vot favorable de Barcelona En Comú, el Sr. Forn 

expressa el vot favorable de CIU, el Sr. Sierra expressa el vot contrari de 
Ciutadans, el Sr. Coronas expressa el vot favorable d’ERC, la Sra. Andrés expressa 
el vot favorable del PSC, la Sra. Esteller expressa el vot contrari del PP i el Sr. 
Garganté expressa el vot favorable de la CUP. S’APROVA. 

 
 
No havent-hi altres assumptes per tractar, la Presidència aixeca la sessió a les 

14.45 hores. 
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Comissió d’Ecologia, Urbanisme i Mobilitat 
 

Acta de la sessió de 23 de març de 2016, aprovada el 20 d’abril de 2016 
 
A la sala President Lluís Companys de la casa de la ciutat, el 23 de març de 

2016, s’hi reuneix la Comissió d’Ecologia, Urbanisme i Mobilitat, sota la presidència 
de l’Im. Sr. Daniel Mòdol i Deltell. Hi assisteixen les Imes. Sres. i els Ims. Srs.: 
Janet Sanz Cid, Mercedes Vidal Lago, Josep Maria Montaner Martorell, Agustí 
Colom Cabau, Sònia Recasens Alsina, Jordi Martí i Galbis, Francina Vila i Valls, 
Santiago Alonso Beltran, Koldo Blanco Uzquiano, Jordi Coronas Martorell, Alfred 
Bosch i Pascual, Xavier Mulleras Vinzia i Maria José Lecha González, assistits per 
l’assessora jurídica, Sra. Sònia Castañer González, que actua per delegació del 
secretari general i que certifica. 

 
També hi són presents les Sres.: Eva Maria Herrero i Aurora López Corduente.  
 
Excusen la seva absència els Ims. Srs.: Raimond Blasi i Navarro, Alfred Bosch i 

Pascual. 
 
S’obre la sessió a les 16.30 h. 
 
 

I) Aprovació de l’acta de la sessió anterior 
 
S’aprova amb la següent modificació: a la darrera intervenció de la Sra. Lecha, 

en el punt núm.14 de l’ordre del dia (pàgina núm.43), on diu: “...com poden ser 
els ponis” ha de dir “ com poden ser les atraccions amb els ponis”. 

 
II) Part informativa 

 
a) Despatx d’ofici 
 
En compliment del Decret d’Alcaldia, de 13 de juny de 2015, es comuniquen les 

resolucions següents: 
 
1. Del gerent municipal, de 24 de febrer de 2016, que aprova els Plecs de 

clàusules, autoritza despesa i adjudica el contracte a la Universitat Politècnica de 
Catalunya, per al servei de desenvolupament tesi doctoral "Metodologia per a 
l’avaluació i seguiment de procediments constructius de forma sostenible i 
integrada", per als exercicis 2016-2017, i per un import de 48.400,00 euros. 

 
2. Del gerent municipal, d’11 de març de 2016, que aprova els Plecs de 

clàusules i inicia l’expedient per a la contractació de coordinació, seguretat i salut 
de la contractat de manteniment estructures vials i espais urbans singulars 2016-
2018, per als exercicis 2016-2018, i per un import de 60.000,00 euros. 

 
3. Del gerent municipal, d’11 de març de 2016, que aprova els Plecs de 

clàusules i inicia l’expedient per a la contractació de l’assistència tècnica consistent 
en la recollida d’informació viària, senyalització, aparcament i estacionament 
regulat, mobilitat de vianants, bicicletes, transport públic de la ciutat de Barcelona, 
i d’aforaments de trànsit, així com l’explotació de les dades obtingudes i el foment 
de l’ocupació a persones amb dificultats d’inserció al mercat laboral, per als 
exercicis 2016-2018, i per un import de 218.017,80 euros. 

 
Acord de la Comissió de Govern de 18 de febrer de 2016: 

 
4. Aprovar inicialment, de conformitat amb l’article 68.1, a) de la Carta 

Municipal de Barcelona, la Modificació del Pla de Millora Urbana per a l’Ordenació 
volumètrica de la parcel·la situada a la Travessera de Dalt núm. 97-99, i 
Modificació puntual del PEPPAHA del Districte de Gràcia, promoguda per 
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Buildingcenter, S.A.; exposar-lo al públic pel termini d’un mes; SOTMETRE’L al 
Consell Municipal per a la seva aprovació definitiva; i donar-ne compte a la 
Comissió d’Ecologia, Urbanisme i Mobilitat. 

 
Acord de la Comissió de Govern de 25 de febrer de 2016: 

 
5. Aprovar inicialment, de conformitat amb l’article 68.1,a) de la Carta Municipal 

de Barcelona, el Pla de Millora Urbana per a l’ordenació de la parcel·la situada als 
carrers de Martí i Alsina, núm. 2 de Chapí, núm. 46-52, i del Vent, núm. 5-9B, 
promogut per Lassus Internacional, S.L.; exposar-lo al públic pel termini d’un mes; 
sotmetre’l al Consell Municipal per a la seva aprovació definitiva; i donar-ne 
compte a la Comissió d’Ecologia, Urbanisme i Mobilitat. 

 
Acord de la Comissió de Govern de 3 de març de 2016: 

 
6. Aprovar definitivament, a l’empara de l’article 168.2 del Reglament de la Llei 

d’urbanisme i de l’article 119.2.a) del Text refós de la Llei d’urbanisme, l’Operació 
jurídica complementaria del Projecte de compensació de la UA 9 del PERI Diagonal 
Poblenou, formulada per Altamira Santander Real Estate, SA, que té per objecte 
l’adequació de les circumstàncies descriptives de les parcel·les resultants A1 i A2 al 
Pla de millora urbana per a l’ajust de les condicions d’ordenació de l’illa delimitada 
pels carrers Pere IV, Bilbao i l’avinguda Diagonal. Determinar, de conformitat amb 
l’article 153 del Reglament de la Llei d’urbanisme, que la fermesa en via 
administrativa de l’acord d’aprovació definitiva de l’Operació jurídica 
complementaria del Projecte de compensació, produirà essencialment els efectes 
econòmics i jurídics continguts a l’article 127 del Text refós de la Llei d’urbanisme. 
Publicar aquest acord en el Butlletí Oficial de la Província de Barcelona i en un diari 
dels de més circulació de la província i notificar-lo a la propietat. Donar-ne compte 
a la Comissió d’Ecologia, Urbanisme i Mobilitat. 

 
Acords de la Comissió de Govern de 17 de març de 2016: 

 
7. Aprovar inicialment, de conformitat amb l’article 68.1,a) de la Carta Municipal 

de Barcelona, la Modificació puntual del Pla Especial Urbanístic per a la concreció 
dels usos dels equipaments (7C) i l’ordenació de les edificacions en l’àmbit 
delimitat pels carrers Metal·lúrgia i Foc, el límit del Pla de Millora Urbana Porta 
Firal, el carrer Alts Forns i el límit nord dels pavellons 4 i 6 de Barcelona, promogut 
per Fira 2000, SA; exposar-lo al públic pel termini d’un mes; sotmetre’l al Consell 
Municipal per a la seva aprovació definitiva; i donar-ne compte a la Comissió 
d’Ecologia, Urbanisme i Mobilitat. 

 
8. Resoldre les al·legacions formulades en el tràmit d’informació pública del 

Projecte de delimitació del Polígon d’actuació urbanística 3 de la Unitat d’actuació B 
de la Modificació del Pla general metropolità al Polígon de les Cases Barates del 
Bon Pastor, en el sentit que justificadament i raonada figura en l’informe de la 
Direcció de Serveis de Gestió Urbanística de 14 de març de 2016 que consta en 
l’expedient i que es dóna per reproduït. Aprovar definitivament, a l’empara de 
l’article 119.2.a) del Decret legislatiu 1/2010, de 3 d’agost, pel qual s’aprova el 
Text refós de la Llei d’urbanisme, el Projecte de delimitació del Polígon d’actuació 
urbanística 3 de la Unitat d’actuació B de la Modificació del Pla general metropolità 
al Polígon de les Cases Barates del Bon Pastor formulat pel Patronat Municipal de 
l’Habitatge de Barcelona, en qualitat de propietari únic dels terrenys inclosos a 
l’àmbit, amb determinació del sistema de reparcel·lació en la modalitat de 
cooperació, per a la seva execució, que es tramita simultàniament amb el Projecte 
de reparcel·lació. Publicar aquest acord en el Butlletí Oficial de la Província de 
Barcelona i en un diari dels de més circulació de la província; i notificar-lo 
individualment a tots els interessats afectats. Comunicar-ho a la Subcomissió 
d’Urbanisme del municipi de Barcelona, en compliment de l’article 65.3 de la Llei 
2/1998, de 30 de desembre, de la Carta Municipal de Barcelona. Donar-ne compte 
a la Comissió d’Ecologia, Urbanisme i Mobilitat.  
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9. Resoldre les al·legacions formulades en el tràmit d’informació pública del 

Projecte de reparcel·lació, en la modalitat de cooperació, del Polígon d’actuació 
urbanística 3 de la Unitat d’actuació B de la Modificació del Pla general metropolità 
al Polígon de les Cases Barates del Bon Pastor, en el sentit que justificadament i 
raonada figura en l’informe de la Direcció de Serveis de Gestió Urbanística de 14 
de març de 2016 que consta en l’expedient i que es dóna per reproduït. Aprovar 
definitivament, a l’empara de l’article 119.2.a) del Decret legislatiu 1/2010, de 3 
d’agost, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei d’urbanisme, el Projecte de 
reparcel·lació, en la modalitat de cooperació, del Polígon d’actuació urbanística 3 
de la Unitat d’actuació B de la Modificació del Pla general metropolità al Polígon de 
les Cases Barates del Bon Pastor formulat pel Patronat Municipal de l’Habitatge de 
Barcelona, en qualitat de propietari únic, que es tramita simultàniament amb el 
Projecte de delimitació i determinació del sistema i modalitat d’execució. 
Determinar, de conformitat amb l’article 153 del Reglament de la Llei d’urbanisme, 
que la fermesa en via administrativa de l’acord d’aprovació definitiva del Projecte 
de reparcel·lació, produirà essencialment els efectes econòmics i jurídics continguts 
a l’article 127 del Text refós de la Llei d’urbanisme i, per tant, entre altres, la 
cessió, en ple domini i lliure de càrregues, a l’Administració actuant dels terrenys 
de cessió obligatòria per a llur afectació als usos previstos en el planejament. 
Reconèixer, de conformitat amb l’article 219 undecies del Reglament de la Llei 
d’urbanisme, amb la redacció donada pel Decret 80/2009, de 19 de maig, el dret al 
reallotjament dels ocupants legals d’habitatges que han acreditat que reuneixen 
els requisits legals establerts i que ho han sol·licitat expressament en el tràmit 
d’audiència derivat de l’aprovació inicial del projecte de reparcel·lació, que es 
relacionen en document annex 1. Publicar aquest acord en el Butlletí Oficial de la 
Província de Barcelona i en un diari dels de més circulació de la província; i 
notificar-lo individualment a tots els interessats afectats. Donar-ne compte a la 
Comissió d’Ecologia, Urbanisme i Motilitat.  

 
b) Mesures de govern 
 
c) Informes 
 
A la Comissió:  
 
1. Desplegament de les mesures establertes a l’Ordenança de protecció, tinença 

i venda d’animals de 2014 sobre la conducció dels gossos a l’espai públic. 
 
La Sra. Sanz cedeix la paraula a la Sra. Herrero, comissionada. 
 
La Sra. Herrero saluda els assistents i assenyala que l’ordenança a què fa 

referència l’informe es va aprovar inicialment el juliol del 2014 i definitivament 
l’octubre del mateix any. 

Comenta que l’Ordenança suposa un avenç important en la consideració de 
Barcelona com a ciutat amiga dels animals, sota el principi de tinença responsable i 
basada en el benestar animal. 

Exposa que l’Ordenança, a diferència de l’anterior, establia que els gossos han 
d’anar lligats a l’espai públic, i que en el termini de 18 mesos la ciutat s’havia de 
dotar d’equipaments i d’espais per fer possible l’esbarjo i la socialització dels 
gossos, així com d’un programa de millora d’aquestes àrees, amb una àrea 
d’esbarjo per districte de 700 m² com a mínim i almenys una zona d’usos 
compartits en franges horàries per barri on la conducció sense lligar havia d’estar 
vinculada a l’obtenció del carnet de tinença cívica responsable. 

Explica que, tot i que el termini de 18 mesos finalitza aquest mes, mentre no 
estiguin desplegades les previsions del programa de millora d’àrees i zones 
d’esbarjo, no es pot sancionar el fet que els gossos no vagin lligats, de manera que 
no caldrà modificar l’Ordenança. Així ho determina l’informe jurídic. 

A continuació, exposa l’estat de la qüestió: fins ara, hi havia 107 equipaments 
per a gossos de diversa índole i funcionalitat, i un total de 32.000 m² de 



NÚM. 15 20-5-2016 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA 2895 
 

superfície; s’han identificat les 10 àrees d’esbarjo de més de 700 m² (una per 
districte), algunes de les quals són noves, mentre que d’altres són ampliacions de 
les existents; aquestes àrees disposaran d’un catàleg d’elements que ha estat 
treballat amb el Col·legi de Veterinaris de Barcelona; de 107 equipaments es 
passarà a 118; de 5 zones de més de 700 m², a 16, i el cost d’aquestes àrees se 
situa al voltant de 3 milions d’euros; s’han identificat 73 zones d’usos compartits 
en franges horàries, i s’ha decidit que per obtenir el carnet de tinença cívica 
responsable, obligatori per poder fer ús d’aquestes zones, caldrà fer una declaració 
responsable després d’acreditar que s’ha superat un mòdul formatiu i que es 
coneix l’Ordenança, els drets i les obligacions. Aquest tràmit serà gratuït i 
accessible. Es preveu que el programa estigui totalment desplegat el 2018, que 
seria, per tant, quan entraria en vigor l’obligació de dur els gossos lligats. 

D’altra banda, anuncia que, al marge de l’Ordenança, a l’estiu entrarà en 
funcionament una zona d’esbarjo per a gossos a la platja de Llevant. 

 
El Sr. Martí recorda que l’Ordenança, pionera a Europa, és fruit del treball de 

l’anterior mandat municipal, quan va ser aprovada amb un suport polític i social 
ampli. Celebra que ICV-EUiA, que no hi va votar favorablement aleshores, ara que 
forma part del Govern la faci seva. 

A continuació, valora l’informe jurídic, així com la conclusió que no caldrà 
modificar l’Ordenança, però observa que el Govern ha trigat nou mesos a 
començar a tirar endavant els principals preceptes de l’Ordenança, que és 
pràcticament idèntica a la que va elaborar el Govern anterior. 

Per acabar, explicita que el Grup de CiU està d’acord, en termes generals, amb 
totes les actuacions previstes, però enumera algunes assignatures pendents en 
l’àmbit del benestar animal: la potenciació de l’adopció dels animals, el control ètic 
dels coloms, el model i la gestió futura del zoològic, el projecte i la gestió del futur 
centre d’acollida d’animals de companyia de Montcada i Reixac-Barcelona, el 
registre de maltractadors d’animals (amb la Generalitat), els ajuts als propietaris 
d’animals de companyia sense recursos, la sensibilització a les escoles i temes 
relacionats amb els gats. 

 
El Sr. Alonso comparteix la necessitat de regular l’ús de l’espai públic per evitar 

conflictes entre els propietaris de gossos i les famílies, atès que a Barcelona hi ha 
moltes persones que tenen un gos com a animal de companyia, i que són animals 
amb els quals les famílies desenvolupen una relació afectiva que necessiten 
desenvolupar-se d’una forma saludable (córrer, moure’s, etc.). 

El Grup de C’s valora que el Govern comenci a treballar-hi, però considera que 
les mesures proposades són insuficients: moltes zones de la ciutat no tenen cap 
espai d’esbarjo per a gossos, i molts d’aquests espais són de 10 o 20 m² i els 
propietaris de gossos no volen anar-hi perquè són insalubres i inadequats. 

Per acabar, troba encertada la prova que es farà a la platja de Llevant, espera 
que se n’exposin els resultats, i pregunta si hi haurà protocols de neteja específics. 

 
El Sr. Coronas recorda que ERC va donar suport a l’aprovació final de 

l’Ordenança, però alhora en va criticar alguns dels continguts i va considerar que 
podria haver estat més ambiciosa. Pel que fa a l’obligació de dur els gossos lligats 
a l’espai públic, el Grup d’ERC considerava que els gossos podien anar deslligats 
sempre que els propietaris disposessin d’una assegurança de responsabilitat civil, 
però de seguida es va veure que aquesta mesura era inviable en una ciutat com 
Barcelona, molt densa, amb manca de grans espais verds en molts districtes, i 
amb un dèficit històric d’espais dignes per a l’esbarjo dels gossos. Per això 
l’Ajuntament va fixar un període de moratòria per poder començar a dotar la ciutat 
d’aquests espais tan necessaris. 

Celebra la creació, a proposta d’ERC, de zones d’ús compartit als barris com a 
espais on els gossos poden anar deslligats en determinades franges horàries. 
Mostra escepticisme, en canvi, vers la funcionalitat del carnet de tinença cívica 
proposat, ja que s’haurà de tramitar de manera presencial i, un cop implantat, se 
n’haurà de fer el seguiment per avaluar-ne el funcionament. 



2896 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA NÚM. 15 20-5-2016 
 

Celebra també que es creï un espai per a gossos a les platges de Barcelona, una 
reivindicació històrica d’ERC que va començar a prendre forma arran de l’aprovació 
d’una proposta d’aquest grup a la Comissió de Presidència a finals del 2014. 

Conclou que l’Ordenança representa un pas endavant pel que fa als drets dels 
animals a la ciutat que situa Barcelona a l’avantguarda en aquestes qüestions, 
però coincideix que encara queden molts temes pendents, i que, per tant, caldrà 
treballar-hi. 

 
El Sr. Mòdol felicita la comissionada per l’exposició, espera que les mesures de 

l’Ordenança s’implementin al més aviat possible, tot deixant enrere moratòries i 
pròrrogues, i manifesta l’opinió del Grup del PSC que els gossos haurien d’anar 
lligats arreu. 

 
El Sr. Mulleras entén que en determinats aspectes de l’Ordenança s’amplia la 

moratòria, i posa de manifest que en vuit mesos amb la Sra. Ada Colau com a 
alcaldessa no s’ha fet res per desenvolupar l’Ordenança, a la qual el Grup del PP no 
va donar suport atès que no en comparteix molts elements. D’una banda, 
considera que actualment l’Ordenança posa traves a les famílies amb gossos (un 
15% de les famílies de Barcelona té animals de companyia, i a la ciutat hi ha uns 
30.000 gossos vivint amb famílies), un col·lectiu que mereix més comprensió. 
D’altra banda, entén que el fet que s’hagi d’ampliar la moratòria demostra que 
l’Ordenança no s’adapta a la realitat barcelonina. Per exemple, considera que un 
dels elements dissociats de la realitat és el carnet de tinença cívica, que, a més, 
representa una despesa de temps, de diners i de burocràcia per a les persones que 
tenen animals de companyia, i no hi ha eines de control per poder-ho regular 
posteriorment. En aquest sentit, pregunta al Govern quines eines de control hi ha 
per ajudar a regular aquest carnet, quins usuaris podrien utilitzar-lo i si anirà a 
nom del gos, de la família o d’una de les persones de la família. Considera, també, 
que no s’haurien d’imposar multes per gossos que van sense lligar, ja que poden 
anar sense lligar sempre que no hi hagi possibilitat de causar danys a les persones 
o als béns. 

En darrer lloc, demana que s’expliciti quants espais d’esbarjo s’han fet a 
Barcelona durant els primers vuit mesos de mandat de la Sra. Colau. 

 
La Sra. Lecha considera que les mesures representen un pas endavant, tot i que 

encara hi ha moltes coses a millorar. 
Observa que caldria fer accessible (econòmicament i logísticament) el cens dels 

gossos i la implantació del xip, ja que el cost actual suposa una trava per a 
actuacions posteriors com seria l’obtenció del carnet. 

Troba a faltar en el desplegament la reglamentació sobre la conducció de gossos 
amb vehicles amb rodes (bicicletes, patins…), així com la possibilitat que els 
gossos puguin entrar a l’autobús (ja poden entrar al metro, cosa que celebra). 

D’altra banda, entén que l’ampliació de 32.000 m2 de superfície a 38.000 en 
zones d’esbarjo és insuficient i no cobreix les necessitats dels gossos. 

Per acabar, assenyala que no es concreta el tema de la higiene, que s’ha de 
reforçar, i que caldria informar adientment sobre l’Ordenança i la moratòria la 
Guàrdia Urbana, els agents cívics i els veïns i veïnes de la ciutat, per evitar que 
s’apliquin sancions injustament. 

 
La Sra. Herrero diu al Sr. Martí que l’informe no entra a valorar l’Ordenança, una 

ordenança vigent, malgrat que sigui millorable, i que el Govern no ha entrat en 
retrets al Govern anterior, que en els primers nou mesos de la moratòria no va fer 
absolutament res. Per tant, no considera oportú que el Grup de CiU enumeri 
assignatures pendents quan són qüestions que és precisament CiU qui va deixar 
sense resoldre. 

 
El Sr. Martí assegura que CiU sí que hi va treballar durant els darrers nou mesos 

de mandat, tal com demostren les actes dels consells de Convivència. 
 
Es dóna per tractat. 
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d) Compareixences Govern municipal 
 
Del Grup Municipal CiU: 
 
2. Que comparegui el responsable del Govern municipal per donar compte de les 

seves prioritats envers la situació present i futura del Port Olímpic de Barcelona, 
del seu estat de conservació i del capteniment envers la convocatòria del concurs 
de concessió d’aquest. 

 
El Sr. Martí formula la sol·licitud de compareixença, referida a un tema que 

afecta tot el litoral i tota la ciutat, i demana quines són les intencions de 
l’Ajuntament i de la Generalitat (titular del Port), així com quines són les relacions 
institucionals i polítiques entre ambdues administracions i amb els operadors, amb 
els quals caldria col·laborar i mirar de trobar el màxim consens possible. 

 
La Sra. Sanz comenta que el Grup del PP havia reflexionat sobre què passaria 

amb aquesta qüestió, i que fa mesos que es dialoga amb els operadors. Considera 
que caldria haver començat bastant abans a reflexionar com a ciutat sobre el futur 
de la concessió, que finalitza el 2020, sobre el paper de l’Ajuntament i sobre el 
model d’oci del Port Olímpic, aspectes sobre els quals no hi havia cap feina prèvia. 

Van iniciar-se uns diàlegs i es van establir unes bases referents a les prioritats 
del Govern municipal amb relació al Port Olímpic i uns objectius: recuperar el valor 
i la singularitat del port com a espai públic de la ciutat i com a espai referent del 
litoral de Barcelona; incrementar el rendiment social i econòmic de les 
instal·lacions millorant i compatibilitzant la relació port-ciutat, un àmbit privilegiat 
de la ciutat que cal preservar com a servei a la ciutadania, i millorar l’estat de 
conservació dels espais lliures, d’edificis i de totes les instal·lacions portuàries. 
Observa que és imprescindible treballar-hi amb una perspectiva integral i en 
col·laboració amb el Govern de la Generalitat, perquè hi ha la proposta de la 
modificació de la Llei de ports i la creació d’un nou pla director portuari: ja hi ha 
una proposta d’avantprojecte d’aquesta llei, que recull aquesta filosofia. 

Informa que hi ha el compromís del conseller de Territori i Sostenibilitat per tirar 
endavant una concessió on l’Ajuntament continuï esdevenint l’administració 
competent amb relació al desenvolupament de la concessió. 

Quant al consens amb els operadors, indica que es convocaran reunions per 
anar definint conjuntament els projectes: una proposta d’arquitectura per millorar 
l’accessibilitat i millorar l’espai físic, que requereix intervencions de calat i 
inversions no menors; valorar la situació tècnica en què es troba cada operador, o 
definir el marge de responsabilitat de l’actual administrador per desenvolupar 
aquestes actuacions, què s’ha complert fins ara, i exigir el compliment de les 
qüestions pendents. 

En darrer lloc, exposa que l’objectiu és celebrar una trobada amb els operadors 
les properes setmanes per poder continuar treballant-hi i avançar-se a la 
finalització de la concessió. 

 
El Sr. Martí agraeix la informació. 
Observa que serà la Generalitat, com a titular, qui decideixi la fórmula emprada 

en el concurs —concurs obert, concurs restringit, per posar en valor les inversions, 
els coneixements i la voluntat dels operadors per finançar i cofinançar les futures 
inversions, o gestió directa—, però pregunta al Govern municipal quina és la seva 
posició respecte a la fórmula concessional. 

D’altra banda, voldria que el Govern opinés sobre la previsió d’inversions, el 
model de gestió i la relació amb els operadors, així com sobre què es podria fer per 
aconseguir que l’oci que genera problemes de convivència desaparegués, es 
transformés o es desplacés a un altre lloc. 

 
El Sr. Blanco agraeix la informació facilitada, i entén que la voluntat de 

l’Ajuntament és continuar la concessió d’aquest espai. 
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Subratlla la importància del Port Olímpic, que genera 1.500 llocs de treball i 
dóna activitat a 40 empreses i 52 negocis, i observa que caldria negociar la 
pròrroga de la concessió amb la Generalitat abans del 2018, cosa que permetria 
una negociació més avantatjosa, i no esperar al 2020, any en què caduca la 
concessió de 1990. 

Posa de manifest les queixes dels operadors de la zona per manca de 
manteniment, i assenyala que les obres de manteniment i renovació necessàries 
requereixen uns pressupostos elevats que, alhora, requereixen que s’aclareixi la 
qüestió de la continuïtat de les concessions per evitar la degradació de l’espai per 
manca de manteniment. Considera que continuar la concessió (opció preferida pels 
operadors) garantiria l’execució de les obres i més control sobre l’ús de les 
instal·lacions, i permetria una revitalització de l’espai i la promoció d’activitats que 
beneficiarien la ciutat, com ara la instal·lació d’una escola de vela. 

Conclou que cal posar fi a la indefinició del futur del Port, que perjudica les 
tasques de manteniment, i arribar a un acord per revitalitzar i millorar les activitats 
d’oci i de restauració de la zona per generar ocupació i garantir un ús cívic dels 
espais. 

 
El Sr. Coronas subratlla que cal repensar —urgentment, atès l’horitzó del 2020— 

el model del Port Olímpic, que respon a una realitat de fa més de vint-i-cinc anys. 
Concreta que cal pensar, tot escoltant empreses i operadors, quin model li convé a 
la ciutat (nucli d’oci nocturn, vinculació amb l’activitat naviliera, cursos de vela i 
activitats que beneficiïn la ciutadania…), com es pot revitalitzar la zona i quines 
inversions s’han de fer. 

 
El Sr. Mòdol comenta que els operadors actuals estan treballant una proposta 

que volen presentar a l’Ajuntament, i esmenta l’opció de prorrogar la mateixa 
concessió, tot i que amb un canvi de model. Considera que el Govern municipal ha 
d’exercir un lideratge en la definició del model, actualment massa centrat en l’oci 
nocturn i que, per tant, genera molèsties als veïns que han de formar part de la 
definició del model. 

D’altra banda, opina que l’elevat nombre d’operacions que s’han de dur a terme 
i la inversió necessària fan que calgui definir l’estratègia al més aviat possible per 
saber fins a quin punt l’operador futur és capaç d’assumir-la. 

Comenta que potser caldria, paral·lelament, repensar també el Pla d’usos actual. 
Per acabar, insta el Govern a lluitar per continuar liderant la proposta de 

definició d’un port modern. 
 
El Sr. Mulleras concreta que el Grup del PP va formular la pregunta a què ha fet 

referència la tinenta d’alcalde, per veure quins eren els plans del Govern municipal 
amb relació a aquest indret tan important de la ciutat, l’octubre del 2015, i posa de 
manifest que cinc mesos després, el Govern no ha informat ni sobre cap actuació 
ni sobre cap intenció concreta, i demana que s’alliberi el Port Olímpic de la situació 
d’incertesa jurídica i econòmica actual. 

Explicita que el 2020 finalitza la concessió i el 2018, la possibilitat d’anar a un 
concurs restringit, de manera que caldria prendre les decisions oportunes bastant 
abans del 2018 perquè qui hagi de fer les inversions les pugui anar fent amb 
certesa jurídica i econòmica. 

D’altra banda, subratlla que el Port Olímpic, un lloc clau per a la ciutat, genera 
1.500 llocs de treball, i demana que es nomeni un interlocutor d’una certa 
importància política i administrativa dins l’Àrea d’Urbanisme perquè s’encarregui 
del Port Olímpic, així com que el Govern municipal aclareixi si vol renovar la 
concessió d’una forma lliure, anar a concurs restringit o remunicipalitzar el servei. 

 
La Sra. Lecha exposa que les veïnes reiteradament han reclamat que es 

compleixi el Pla d’usos del 2006, que el Govern de CiU no va aplicar i que ha de ser 
un punt de partida de mínims. 

D’altra banda, entén que cal repensar el model i el seu encaix a la ciutat. Posa 
de manifest que actualment el Port té una part nàutica i una altra d’oci, 
bàsicament hostaleria, bars de copes i discoteques, destinats sobretot a partir 
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d’unes hores de la tarda al turisme de borratxera. Assenyala que en bona part, el 
sotsarrendament dels locals suposa una sobreexplotació de la zona, una manca de 
control, la precarització de les condicions laboral —dubta que hi hagi 1.500 llocs de 
treball— i, com a conseqüència, la degradació de l’entorn. 

Lamenta que la lògica de maximització dels beneficis intrínseca a la voluntat 
d’acumulació de capital de l’activitat mercantil hagi provocat que una zona que 
hauria de ser per a ús i gaudi dels veïns i les veïnes i pol d’atracció d’un turisme 
sostenible basat en els esports nàutics, el mar i la natura, sigui un espai on els 
estrangers a unes determinades hores de la nit cauen rodons. 

Conclou que l’Ajuntament ha de fer tots els possibles per renovar les 
concessions per evitar que el sector privat doni continuïtat al model existent, i que 
cal establir un marc de diàleg, de participació i de decisió amb les veïnes i les parts 
implicades per tal d’eradicar el sotsarrendament, redefinir els usos de l’espai, 
democratitzar-ne la gestió i fixar les obres de millora necessàries perquè el Port 
sigui el que ha de ser. 

 
La Sra. Sanz considera que moltes de les qüestions plantejades són 

perfectament assumibles per part del Govern, que coincideix que cal continuar 
treballant per assolir una bona definició abans del 2020. 

Repeteix que hi ha sobre la taula un acord important amb la Generalitat perquè 
l’Ajuntament mantingui el lideratge públic en la definició del model i del control de 
tot el que passa en aquest àmbit, un espai molt important de relació entre el port i 
la ciutat que es vol dotar de més usos ciutadans i integrar més en els barris 
socialment i funcionalment. 

Coincideix que la qüestió de les inversions és clau, per la qual cosa cal parlar 
amb els operadors per trobar la millor manera de desenvolupar la proposta, i 
convida els grups a fer arribar al Govern les seves aportacions. 

Per acabar, subratlla que s’hi està treballant i s’hi continuarà treballant. 
 
Es dóna per tractada. 
 

III) Propostes a dictaminar 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d’acord 
 
3. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’article 68 de la Carta municipal 

de Barcelona, el Pla especial urbanístic per a la regulació dels habitatges d’ús 
turístic a la ciutat de Barcelona, d’iniciativa municipal, amb les modificacions a què 
fa referència l’informe de la Direcció de Serveis de Planejament, emès el 18 de 
març de 2016; resoldre les al·legacions presentades en el tràmit d’informació 
pública de l’aprovació inicial, de conformitat amb l’informe de l’esmentada Direcció, 
de valoració de les al·legacions; informes, tots dos, que consten a l’expedient i a 
efectes de motivació s’incorporen a aquest acord. 

 
La Sra. López recorda que el Pla especial urbanístic per a la regulació dels 

habitatges d’ús turístic s’emmarca en el Pla especial urbanístic d’allotjaments 
turístics (PEUAT), aprovat inicialment el 22 d’octubre del 2014 i retirat de la 
Comissió d’Hàbitat Urbà i Medi Ambient el març del 2015. Actualment, torna a 
portar-se a aprovació definitiva però amb un document que integra l’estudi fet 
globalment a la ciutat en relació amb els allotjaments turístics. 

Afirma que la regulació d’aquest Pla és la mateixa que la del PEUAT, ja que es 
vol mantenir la coherència entre tots dos instruments de regulació. S’hi defineixen 
tres àrees diferents: l’àmbit de decreixement natural (a Ciutat Vella es mantenen 
les condicions que actualment s’apliquen en la regulació dels habitatges d’ús 
turístic), l’àmbit de manteniment (corresponent a la part central de l’Eixample, una 
part de la Dreta de l’Eixample i una part de l’Esquerra de l’Eixample, on es manté 
estrictament el nombre d’habitatges d’ús turístic amb llicència) i l’àmbit de 
creixement contingut (s’hi preveu la implantació d’habitatges d’ús turístic sempre 
que hi hagi baixes en llicències dels àmbits u o dos). 
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Exposa que el 3 de maig s’hauria d’aixecar la suspensió de llicències, una 
suspensió que el Govern no ha pogut ampliar en el marc del PEUAT perquè ja 
s’havia fet la suspensió durant dos anys. 

Explica que globalment es mantenen les mateixes condicions: un nou habitatge 
d’ús turístic (HUT) no podrà substituir un habitatge que el juliol del 2015 estigués 
en un edifici que fos d’ús d’habitatge; aquest edifici mai no podria compartir l’HUT 
amb habitatges existents. 

Per acabar, exposa que el document aprovat inicialment congelava els 
habitatges existents, perquè, tot i que oferia unes possibilitats, en realitat en cada 
zona regulada es deia que per temes de pressió o per punts de vista estratègics, el 
nombre d’establiments coincidia amb l’existent. 

 
El Sr. Martí manifesta sorpresa per la precipitació amb què s’ha portat a 

aprovació definitiva el Pla de regulació dels HUT, una precipitació que reflecteix, un 
cop més, la manca de previsió i la improvisació amb què actua el Govern. 

Comenta que en els grups de treball fets amb entitats, operadors i grups 
polítics, gairebé tothom ha criticat la proposta del Govern municipal per al PEUAT, i 
fins i tot hi ha qui el qualifica —no és el cas de CiU— de nul de ple dret, i subratlla 
que el Pla especial urbanístic de regulació dels HUT ni és igual ni molt semblant al 
pla que va aprovar inicialment el Govern de l’alcalde Trias, que proposava sis graus 
amb diferents condicions restrictives en funció d’una densitat màxima per illa, 
mentre que el Pla actual proposa tres zones especials molt més restrictives i una 
quarta amb zones singulars de la ciutat. Ateses les modificacions substancials 
sofertes pel document aprovat inicialment, sotmès a exposició pública i que va 
rebre les al·legacions corresponents, demana que es confirmi la correcció política i 
juridicotècnica del document que es presenta mitjançant un informe suplementari 
que es presenti abans del Plenari. 

Subratlla el pronunciat caràcter limitador i restrictiu del Govern pel que fa a 
àmbits econòmics i d’establiments turístics, i assenyala que alguns plantejaments 
del Govern en relació amb els drets adquirits pels operadors, els emprenedors i els 
empresaris no generen seguretat jurídica i poden posar en perill la solvència 
econòmica de l’Ajuntament, que haurà de donar comptes dels contenciosos que 
puguin tirar endavant contra l’Ajuntament. 

Critica que les disconformitats d’establiments turístics decretades pel Govern, 
gairebé de manera expropiatòria, foragiten tant grans inversors com petits 
inversors locals, cosa que perjudica la ciutat, que, entre altres coses, perd milers 
de llocs de treball, i observa que no es pot donar suport a un aixecament de la 
moratòria dels HUT abans que s’apliqui un PEUAT. D’altra banda, indica que 
l’aixecament de la moratòria donaria lloc a una allau de peticions de llicències que 
podrien complicar el problema de fons. 

Clou la intervenció manifestant la reserva de vot del seu grup, que esperarà 
l’informe suplementari o les explicacions del Govern. 

 
El Sr. Mòdol dóna la paraula a la secretària perquè respongui respecte a 

l’informe sol·licitat pel Sr. Martí. 
 
La Secretària respon que el termini ideal seria d’una setmana abans del Plenari, 

i que caldria desenvolupar les converses necessàries en cas que hi hagués dubtes 
sobre el contingut del document de l’aprovació inicial amb relació al que es porta 
ara a aprovació definitiva. 

 
La Sra. Sanz s’ofereix per respondre més tard. 
 
El Sr. Blanco manifesta sorpresa pel fet que s’hagi d’aprovar un pla amb 

urgència perquè finalitza la moratòria de dos anys, sense disposar del període de 
tres mesos per estudiar-lo i presentar-hi al·legacions. 

Exposa que el Govern està obligant els grups a posicionar-se sobre un tema 
molt important en cinc dies, i que intenta una aprovació encoberta d’uns fets 
consumats sense cap consens real, fet que considera inacceptable, per la qual cosa 
el Grup de C’s es reserva el vot per al Plenari. 
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Entén que el Govern ha col·locat la part del PEUAT referida als apartaments 
turístics en un pla de CiU aprovat inicialment que no hi té res a veure, de manera 
que s’evidencia que la norma és impugnable. D’altra banda, experts en urbanisme 
han emès informes que diuen que un pla especial no és l’instrument adequat en 
aquest cas. 

Observa que el Pla presentat pel Govern no és una eina reguladora sinó 
prohibicionista, que pretén estendre la prohibició dels lloguers turístics a tota al 
ciutat, i puntualitza que no és el mateix un HUT que un apartament turístic: un 
apartament turístic és un HUT en un edifici on tot són pisos turístics, que es regeix 
per una normativa turística autonòmica diferenciada. 

Esmenta la possibilitat que el 2 de maig no s’aprovi el Pla, s’aixequi la suspensió 
de llicències i hi hagi una allau de sol·licituds d’apartaments turístics, i la 
possibilitat que al juliol tampoc no s’aprovi el PEUAT. 

Considera que tots dos resultats són indesitjables: o bé s’aprova una llei que no 
soluciona adequadament el problema dels apartaments turístics, o bé es reprèn la 
concessió de llicències amb la regulació anterior, que tampoc no és adient. Afirma 
que, amb diàleg, en dos anys es podria haver assolit un acord raonable, i que 
actualment els grups es troben en un carreró sense sortida fruit d’una gestió 
pèssima que perjudica greument la ciutat i d’un govern que ha actuat com si 
l’anterior equip de govern no hi hagués treballat prèviament i volent regular en un 
mateix document HUT i hotels, que haurien de tenir regulacions diferents. 

 
El Sr. Coronas anuncia la reserva de vot del seu grup, que entén que actualment 

hi ha una incertesa absoluta pel que fa al futur dels allotjaments turístics a la 
ciutat, i que tot plegat és un despropòsit absolut. 

Recorda que tot va començar amb una suspensió de llicències unilateral, 
anunciada a la premsa, sense parlar amb ningú, sense haver plantejat un model 
estratègic de turisme a la ciutat, sense haver exposat cap anàlisi i sense haver-ne 
mesurat les conseqüències. Més tard, se sap que qui tingui un certificat urbanístic i 
hagi sol·licitat la llicència o estigui a temps de fer-ho, sí que podrà fer un hotel: 
s’incorporen 35 hotels quan hi havia una suspensió de llicències sobre la taula; 
cosa que ha provocat la incoació de contenciosos que caldrà veure com acaben i 
quants diners costen a la ciutadania; paral·lelament, el preu del lloguer puja, 
potser en part perquè la limitació dels habitatges legals en fa créixer els il·legals i 
el preu de l’habitatge es dispara igualment, i potser en part perquè durant molts 
anys no s’han fet les polítiques d’habitatge adequades —portades per ICV-EUiA 
durant trenta anys—, i ara hi ha el procés del PEUAT, que és pur maquillatge sobre 
una decisió presa prèviament. Afirma que les sessions participatives en realitat no 
ho eren: les persones hi aportaven coses però l’Ajuntament actuava d’acord amb 
decisions prèvies, sense recollir —tot i escoltar-les— cap aportació. 

Considera que la situació actual —si no s’aprova el Pla, durant uns dies poden 
aparèixer nombroses sol·licituds de llicències— és insostenible des del punt de 
vista de confiança en la gestió del Govern, i entén que aquesta mala gestió pot ser 
fruit o de la incompetència o de l’engany. 

Subratlla que el seu grup vol tenir l’oportunitat d’estudiar millor la qüestió i 
parlar-ne amb el Govern, que ha de ser sincer, abans del Plenari, i puntualitza que 
és el Govern qui té la responsabilitat de governar, de manera que la situació final 
també serà responsabilitat seva, i no pot eludir-la i passar-la a l’oposició fent-li 
xantatge dient que si el Pla no s’aprova és culpa seva. 

Conclou que s’ha posat de manifest que el Govern no sap gestionar, crea 
incendis allà on no n’hi ha i actua sense tenir en compte ningú. Com a ciutadà, 
està preocupat, i com a regidor de l’Ajuntament, alarmat. 

 
El Sr. Mòdol coincideix que el Govern municipal actua de manera atropellada, 

però considera que el drama no és del Govern sinó de la ciutat, i que el problema 
dels HUT no ve d’aquest mandat. 

Observa que el fet que el document sigui diferent de l’inicial permet un debat 
que altrament no existiria i se sotmetria el text directament a aprovació definitiva. 
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Està d’acord que el PEUAT aplega categories massa diferents per tractar-les 
unitàriament, per la qual cosa demana al Govern que permeti que en el debat i en 
el tràmit d’al·legacions es trobi la manera de tractar-ho normativament. 

Clou la intervenció anunciant la reserva de vot del seu grup i demanant 
responsabilitat a tothom, així com que s’aprofiti l’espai de tramitació del PEUAT per 
escoltar més el sector. 

 
El Sr. Mulleras comença la intervenció demanant un informe jurídic que 

determini si hi ha canvis substancials en l’expedient i que eviti problemes 
patrimonials futurs, així com més problemes de reclamacions o litigis que puguin 
generar greus problemes de liquiditat a l’Ajuntament. 

Entén que el text que se sotmet a votació podria considerar-se una aprovació 
del PEUAT dels habitatges d’ús turístic «per la porta del darrere», i subratlla que la 
majoria del sector afectat i dels grups polítics està en contra del PEUAT, per la qual 
cosa demana que l’expedient sigui retirat de l’ordre del dia i tornin a considerar-se 
les al·legacions dels grups. 

Afirma que el Pla que proposa al Govern no resol els problemes del turisme, 
procedents de l’incivisme que es genera en l’espai públic i en les escales de veïns, 
sinó que els agreuja, en part per la manca d’un pla d’inspecció de xoc. Subratlla 
que la manca de control genera il·legalitat: en aquest cas, la manca d’inspecció ha 
generat la proliferació d’apartaments il·legals absolutament fora de control. 

Critica que el Govern municipal no hagi fet res en vuit mesos de mandat en 
aquest sentit: ni s’ha endegat un pla d’inspecció —no cal contractar més personal; 
amb reassignacions n’hi hauria prou—, ni s’han fet modificacions, ni la Generalitat 
ha delegat competències en l’Ajuntament, ni l’Ajuntament s’ha dotat d’un règim 
sancionador. 

Assenyala que l’actitud del Govern sembla que respongui al fet d’haver pres una 
decisió inamovible des de bon començament (prohibir els apartaments turístics, 
tant individuals com en bloc sencer), i pregunta quines diferències hi ha entre els 
problemes de convivència en un apartament turístic en bloc sencer i els d’un hotel 
o els d’uns apartaments de luxe com els que el Govern va defensar per a l’edifici 
del Deutsche Bank. 

Recorda, d’altra banda, que ICV-EUiA, ara part del Govern, va votar contra 
aquest Pla a Sants, Horta-Guinardó, Sarrià, l’Eixample, Sant Andreu, Ciutat Vella, 
Nou Barris, les Corts i Gracia. 

Conclou que, atès que el Govern amb aquest Pla genera més problemes en el 
turisme de la ciutat i va en contra de l’activitat econòmica i dels llocs de treball que 
genera aquest sector, així com dels barcelonins que tenen apartaments turístics o 
que hi conviuen, el Grup del PP hi votarà en contra. 

 
La Sra. Lecha posa de manifest la convicció del Grup de la CUP que el turisme a 

Barcelona ha de passar per un decreixement absolut, i comenta que en tot aquest 
procés ha trobat a faltar que es parli d’un model de ciutat i que es proporcioni una 
fotografia real de la situació, no només pel que fa als apartaments turístics, sinó 
també als hotels, els creuers, els 2,5 milions de persones que desembarcaran al 
centre de la ciutat, la gentrificació, el preu de l’habitatge, la contaminació acústica, 
la destrucció del litoral, la manca de serveis que ocasiona que el turisme de 
proximitat es desplaci o desaparegui, la degradació del patrimoni, la privatització 
del patrimoni i l’absència d’una economia diversificada. 

Qualifica el procés participatiu del PEUAT de frau, ja que s’hi han posat al mateix 
nivell els interessos econòmics dels lobbies empresarials, defensats a capa i espasa 
per una franja de regidors i regidores, i les necessitats que tenen els veïns i les 
veïnes de conservar a la ciutat una vida digna, del dret al descans. 

Coincideix que s’està intentant aprovar una part del PEUAT que encara no ha 
rebut al·legacions ni aportacions dels veïns i veïnes. 

Per les raons exposades, el seu grup s’hi abstindrà. 
 
La Sra. Sanz puntualitza que el Govern actual no va desenvolupar la suspensió 

de llicències dels HUT, sinó que se la va trobar, i assenyala que la proposta de Pla 
d’HUT de l’alcalde Trias determinava sis zones però al final indicava que per una 
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decisió estratègica, es decidia creixement zero a la ciutat. Davant d’això, Serveis 
Jurídics va dir que és impossible justificar un informe per aprovar un pla que diu 
que per una decisió estratègica no hi ha creixement d’HUT. 

Assegura que si el Govern actual hagués començat tot el procés de zero, ho 
hauria fet d’una manera molt diferent, però ha hagut de gestionar una situació de 
nombroses moratòries —subratlla que el Govern anterior en va decretar moltes— i 
ara intenta evitar que una qüestió tan important quedi sense regulació. 

Posa de manifest que sovint els interessos, legítims, normalment econòmics, 
que representen alguns agents, i el que pensen els veïns i les entitats és 
absolutament contraposat. Davant d’això, el Govern intenta buscar punts de 
connexió i, sobretot, preservar l’interès públic en una situació que genera 
perjudicis a molta gent. Subratlla que malgrat les dificultats, el Govern sempre ha 
tingut la voluntat d’incorporar al debat les diferents veus i escoltar-les activament. 

Puntualitza que no es tracta del procés definitiu del PEUAT, sinó d’un pas previ, i 
subratlla que el Govern anterior no va facilitar cap procés de debat per definir i 
redactar el Pla d’HUT, a diferència del Govern actual, que cada dues o tres 
setmanes n’ha exposat la situació i les actuacions dutes a terme i que ha intentat 
fer un cens real de totes les tipologies d’allotjament (a excepció dels creuers). 
Concreta que el Govern anterior va celebrar una audiència pública quan el Pla ja va 
estar redactat i va fer el taller «Turisme-ciutat», però mai no va portar el Pla a la 
Comissió per debatre’l, ja que no tenia fonament jurídic. 

Remarca que el Govern actual ha definit criteris i zones a partir de la reflexió, 
però recorda que en aquest àmbit hi ha un problema afegit, que és la regulació 
que ha desenvolupat el Govern de la Generalitat els últims anys: es resten 
competències a les administracions locals en l’activació de les llicències, i el règim 
de llicències passa a ser règim de comunicació, cosa que deixa els ajuntaments 
sense cap eina jurídica de control directe d’aquestes llicències abans que 
s’obtinguin, i la feina posterior per comprovar si hi ha habitatges d’ús turístic en 
funcionament és llarga i complicada, com també ho és el procediment per tancar 
un habitatge d’ús turístic il·legal. En aquest sentit, demana als partits polítics que 
formen part del Govern de la Generalitat que també siguin contundents i exigents 
amb aquesta Administració per intentar modificar aquesta legislació, feina que s’ha 
de fer amb la col·laboració de tots els grups. 

Assenyala que el discurs d’alguns partits ha canviat molt respecte dels que 
pronunciaven quan va haver-hi la revolta a la Barceloneta, quan es va decretar la 
suspensió de llicències i quan es va plantejar la proposta dels HUT, i afirma que el 
model de turisme actual és responsabilitat del PP, que durant el mandat anterior 
va desenvolupar una sèrie de normatives i va donar suport a l’aprovació de la 
desregulació de les llicències dels HUT al Parlament de Catalunya, governat per 
CiU. 

Conclou que el Govern intenta resoldre una situació que s’ha trobat, de moltes 
suspensions de llicències que s’aixequen en pocs mesos, i ha hagut d’actuar amb 
una gran celeritat i donar una bona resposta de regulació amb criteris de garantia 
de drets bàsics per a la ciutadania (de convivència, de descans, d’equilibri entre 
habitatges, del dret a l’habitatge, del dret a un espai públic digne, etc.), i ho ha 
volgut fer mitjanant un procés de debat, d’escolta i de participació amb esmenes i 
amb una negociació política i ciutadana per intentar que el Pla sigui un pla de tota 
la ciutat. 

 
El Sr. Martí posa de manifest que el Govern ha rebut dues esmenes a la totalitat 

del text: la primera, la de la immensa majoria del sector, dels veïns i de les 
entitats durant les tres sessions participatives, i la segona, dels partits polítics 
avui, que coincideixen que l’actuació del Govern es pot considerar un nyap jurídic i 
polític. 

Recorda que CiU ja va dialogar amb la Generalitat per intentar recuperar la 
competència de donar llicències i no limitar-se als comunicats, un diàleg en què 
ara podrà aprofundir el Govern actual, i subratlla que CiU va governar a Barcelona 
durant quatre anys, mentre que ICV-EUiA ho va fer durant trenta-dos, dada que 
evidencia la proporcionalitat de responsabilitat que té cada grup en el model de 
turisme de la ciutat, i en d’altres, com ara el de comerç o el de serveis socials. 
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Diu a la Sra. Sanz que governar és precisament gestionar la conflictivitat, 
conciliar interessos contraposats, i que per això cal que el Govern busqui 
consensos, no pas actuant com fins ara, escoltant passivament durant sessions 
suposadament participatives, sinó escoltant de debò i presentant alternatives a les 
solucions que no agraden a ningú. En aquest cas, es podria fer una nova aprovació 
inicial o pactar de debò amb el sector i amb els grups polítics un consens mínim, 
cosa que fins ara no s’ha estat capaç de fer. 

Conclou que el Govern ha de deixar de banda el victimisme, deixar de fer nyaps 
jurídics i politics i demostrar que és capaç de governar. 

 
El Sr. Blanco lamenta que alguns representants de la CUP parlin amb menyspreu 

dels representants d’altres grups, que representen molts ciutadans —recorda que 
C’s té cinc representants a l’Ajuntament, mentre que la CUP en té tres— i que 
l’únic interès que tenen és precisament representar aquestes persones. Considera 
inadmissible que la CUP s’erigeixi en l’única representant dels barcelonins. D’altra 
banda, comenta que molts dels representants que tant critica la CUP viuen en els 
barris més afectats pel turisme, de manera que en coneixen la situació 
perfectament i tenen el mateix dret que tothom a opinar-hi. 

 
El Sr. Coronas assenyala que l’Ajuntament sí que té instruments per actuar en la 

configuració del turisme de la ciutat mitjançant els allotjaments turístics, una peça 
fonamental del sector: l’Ajuntament hauria de desenvolupar un bon PEUAT, un 
instrument molt útil si es duu a terme de la manera adient, cosa que no està 
passant. Insisteix que la preocupació del seu grup ve del desgavell vist els darrers 
mesos. 

Observa que els interessos econòmics són interessos de la ciutat, afecten 
particulars, llocs de treball, etc. i, per tant, no s’haurien de menysprear si es vol 
ser «Barcelona capital» i no «una ciutat de províncies». Coincideix, però, que cal 
conciliar els interessos econòmics i el dret al descans, trobar l’equilibri entre la 
prosperitat de la ciutat i la qualitat de vida dels ciutadans. També està d’acord que 
no convé dependre només d’un o dos sectors productius i que cal anar canviant el 
model cap a la diversificació, però entén que no es pot posar fi a un sector sense 
tenir-hi alternatives. 

Conclou que un PEUAT és necessari, però que el que pretén el Govern és que 
s’aprovi, a contrarellotge i mitjançant una fórmula de xantatge, una part del PEUAT 
quan no hi ha hagut temps de debatre-la. Insisteix que aquesta no és la manera 
de fer les coses i que el seu grup està preocupat. 

 
El Sr. Mulleras subratlla que els regidors del PP sempre han defensat i 

defensaran els interessos de tots els barcelonins, provinguin d’on provinguin, però 
sempre a favor d’una Barcelona millor. 

A continuació, insisteix que el Govern, malgrat les reunions i els debats oferts, 
ja tenia una idea predeterminada i inamovible des del començament: el 
manteniment de la moratòria dels HUT i el decreixement turístic, objectiu no 
compartit per la majoria dels grups polítics, del sector turístic i de la ciutadania. 
Demana, per tant, que les reunions serveixin realment per escoltar les parts 
afectades, i insisteix que el PEUAT del Govern no resol els problemes de 
convivència a l’espai públic o en escales de veïns, que es resoldrien, per exemple, 
amb un règim sancionador més dur o amb l’assumpció de competències de control 
i sanció per part de l’Ajuntament. Demana al Govern que assumeixi les seves 
responsabilitats i que faci compatibles el turisme, una activitat socialment i 
culturalment enriquidora, i la qualitat de vida dels veïns. 

Per acabar, torna a preguntar quina diferència hi ha entre els problemes de 
convivència en un bloc sencer d’apartaments turístics i els d’un hotel o d’un bloc 
d’apartaments de luxe. 

 
La Sra. Lecha manifesta sorpresa pel fet que es parli de Barcelona com si fos un 

ens homogeni, quan és una ciutat on viuen moltes persones amb diferents 
interessos. 
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Observa que una cosa és que tots els regidors treballin perquè els habitants de 
la ciutat puguin tenir una vida digna, i una altra afirmar que es defensen els 
interessos de tots els barcelonins. 

Concreta que si la CUP és a l’Ajuntament és perquè un grup de persones la va 
votar per una sèrie de motius, no perquè defensés els lobbies hotelers. Diu que a 
altres grups potser sí que els van votar per a això, però aclareix que en cap 
moment no n’ha parlat amb menyspreu, sinó que simplement ha dit coses que als 
altres grups no els agraden. 

Afirma que alguns discursos de la «pseudoesquerra híbrida», que de vegades 
s’ajunta amb la dreta i que no s’acaba de definir, potser sí que fan pensar que a 
l’Ajuntament únicament es defensaran els interessos de molt pocs, amb un nivell 
econòmic molt alt i uns interessos que no van precisament en la línia de l’ocupació 
digna, etc. Subratlla que si es parla amb els treballadors del turisme —no amb els 
directors d’hotel—, s’entén que les condicions laborals en aquest sector són 
precàries i míseres. 

Conclou que la CUP és a l’Ajuntament per defensar els interessos de la classe 
treballadora, i que en el cas d’alguns grups, el discurs electoral pot ser molt 
diferent del discurs que es fa a l’Ajuntament. 

 
La Sra. Sanz recorda que el 2010 la ciutat es va dotar d’un pla estratègic de 

turisme, fruit d’una sèrie de reflexions al voltant del model turístic i amb un 
diagnòstic de situacions que s’han produït els darrers quatre anys, que 
malauradament no es va aplicar. 

Posa en valor que Barcelona és una ciutat turística, però observa que primer ha 
de ser una ciutat per viure-hi, per la qual cosa el Govern té el repte d’intentar 
resoldre actuacions del Govern anterior o d’altres administracions que implicaven 
una alteració de la manera de fer de la ciutat. 

Recorda que CiU i PP van modificar el Pla d’usos de Ciutat Vella, tot aixecant 
moltes de les restriccions, i van aprovar l’actuació urbanística de la Marina del Port 
Vell. 

Subratlla que el Govern intenta, amb la voluntat d’assolir els màxims consensos 
possibles, defugir la lògica del mandat anterior de «com més, millor» i aconseguir 
una economia diversificada i una ocupació de qualitat, estable i digna. 

Aclareix que tots els plantejaments del Govern tenen l’aval jurídic de 
l’Ajuntament, i insisteix en la voluntat d’escoltar tothom. En aquest sentit, demana 
la participació activa de tots els actors implicats en cada espai. 

Manifesta que el Govern és conscient que té 11 regidors i que, per tant, ha de 
cercar els màxims consensos possibles entre interessos molt diferents, però 
insisteix que l’equip de govern té tota la voluntat de diàleg, de col·laboració, 
d’informació, de transparència i d’arribar a acords. 

 
Es dictamina amb el posicionament favorable de BC, amb la reserva de vot de 

CiU, C’s, ERC, PSC i CUP i amb el posicionament contrari del PP. 
 
4.Resoldre les al·legacions presentades en el tràmit d’informació pública, en els 

termes que resulten de l’informe que obra en l’expedient; aprovar definitivament la 
modificació dels apartats 1 i 2 de l’article 90 i les lletres b i c de la disposició 
transitòria segona de l’Ordenança, de 20 de desembre de 2013, de terrasses; i 
publicar el text íntegre de la modificació en el Butlletí Oficial de la Província a 
efectes de la seva entrada en vigor, de conformitat amb allò disposat a l’article 
70.2 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les Bases del Règim Local i a la 
pàgina web de l’Ajuntament de Barcelona. 

 
El Sr. Mulleras demana que les al·legacions es votin individualment. 
 
La Secretària indica que, atès que es tracta d’una proposta d’acord que es 

presenta a aprovació, en principi se n’hauria de fer una votació única. 
 
El Sr. Mulleras exposa que al gener va demanar un informe de Secretaria sobre 

la possibilitat de votar individualment les al·legacions, procediment que s’ha 
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emprat en algun altre cas, però en dos mesos no ha rebut aquest informe. Per 
això, demana que Secretaria emeti un informe abans de la Junta de Portaveus, i 
pregunta al president sobre la possibilitat de votar al Plenari les al·legacions 
individualment. 

 
La Secretària recorda que els informes a Secretaria només els pot demanar 

l’alcaldessa, però afirma que en pren nota i ho elevarà al secretari general. 
 
El Sr. Mòdol comenta que ell també, com a president, traslladarà la proposta al 

secretari, però demana que no es posin traves que dificultin l’avenç. 
 
El Sr. Mulleras observa que és possible que alguns grups no estiguin d’acord 

amb totes les al·legacions, però sí amb algunes, que aquestes rebin un suport 
majoritari i s’hagin d’incorporar a l’expedient. 

 
El Sr. Mòdol reitera que en pren nota i, tot seguit, enuncia la proposta. 
 
La Sra. Recasens assenyala que la mesura representa un pas important, però 

que, malauradament, sembla que va acompanyada d’una gran indefinició i d’una 
gran manca de presa de decisions del Govern, que torna a fer un nyap per no 
assumir la realitat a l’hora d’aplicar l’Ordenança de terrasses. 

Anuncia la reserva de vot del seu grup, que comparteix alguns punts de la 
proposta però no tots. Per exemple, troben encertat que la FAVB entri al Comitè 
Tècnic d’Interpretació de l’Ordenança. 

Recorda que l’Ordenança estableix tres criteris: el de les distàncies, el de la 
ubicació i el de l’accessibilitat i els sanitaris de bars i restaurants. Observa que 
cadascuna d’aquestes tres qüestions té uns venciments diferents i, tanmateix, avui 
es proposa una moratòria per a la ubicació i l’accessibilitat i els sanitaris perquè 
aquests criteris no s’hagin d’aplicar fins l’1 de gener del 2018, i no es resol el 
problema real, que és el de les distàncies, al qual també s’hauria d’aplicar la 
moratòria. 

Assenyala que el Grup d’ICV-EUiA —concretament, el Sr. Gomà— va dir que 
l’Ordenança de CiU era regressiva en matèria d’accessibilitat, i no entén que ara 
tiri endavant la moratòria i es demori un any més l’aplicació d’aquest criteri. 

D’altra banda, observa que el Govern, que es vanta de la participació, del 
consens i del diàleg, no ha acceptat cap de les al·legacions presentades. 

Exposa que les dades facilitades pel Govern no quadren amb les que havia 
facilitat anteriorment: ara s’ha fet públic que aplicar el criteri de les distàncies ha 
suposat la retirada de 10.478 cadires i ha afectat 1.105 terrasses, mentre que el 
setembre del 2015 es va afirmar que aplicar aquest criteri afectava 2.587 
terrasses, 2.240 de les quals ja havien rebut una comunicació municipal. Subratlla 
que s’està parlant de llocs de treball, motiu pel qual els sindicats també estan 
alineats en aquesta qüestió. D’altra banda, comenta que quan el criteri de 
distàncies s’apliqui en la seva totalitat, no es parlarà de les zones amb ordenacions 
singulars, de manera que només s’aplicaran les distàncies en les zones dels barris 
més perifèrics, en bars i restaurants que exclusivament donen ús a veïns, i no en 
els de les zones més cèntriques, on hi haurà una afectació molt més gran. 

Conclou que cal assumir la realitat de l’aplicació de l’Ordenança també en 
matèria de distàncies i, per tant, debatre aquesta qüestió, i reitera la reserva de 
vot del seu grup, que vol esperar a saber si el Govern estaria disposat a negociar 
una moratòria del criteri de distàncies. 

 
El Sr. Blanco valora positivament la mesura, que entén que facilita el 

compliment de l’Ordenança i que recull parcialment una proposició del Grup de C’s 
aprovada per majoria en aquesta Comissió. 

Comenta que l’aplicació d’aquesta norma ha estat un fracàs i, per tant, calia 
modificar-la, no només les disposicions transitòries b i c, sinó també la a, i 
sobretot els articles 10 i 11, que estableixen disposicions molt restrictives que 
generen nombrosos problemes. 



NÚM. 15 20-5-2016 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA 2907 
 

Comenta que, segons les dades de què disposen, l’aplicació de l’Ordenança ja ha 
provocat —quan encara no s’ha aplicat a les ordenacions singulars— l’eliminació de 
10.000 cadires de terrassa, aproximadament el 50% de les taules i cadires. 

Subratlla que, tal com denuncien els sindicats majoritaris, que també sol·liciten 
la revisió d’aquests articles, la situació incideix molt negativament en l’ocupació del 
sector (genera ocupació a més de 100.000 persones en restauració). 

En darrer lloc, puntualitza que si bé l’Ordenança va ser aprovada pel Govern 
anterior, l’equip de govern actual té l’oportunitat d’esmenar-la, tot tenint en 
compte les al·legacions presentades. 

 
El Sr. Coronas manifesta el vot favorable del seu grup, que entén que tots els 

grups han exposat en nombroses ocasions els seus arguments. 
Considera que els articles sobre els quals es fa una moratòria són els que 

requereixen una inversió més important per part dels locals, i que la mesura va en 
la línia de començar a posar en marxa la solució per a l’espai públic que ERC fa 
temps que reivindica. 

Exposa que durant anys a la ciutat hi ha hagut «barra lliure» de terrasses, 
durant el mandat anterior es va començar a decidir posar-hi ordre, i es va fer una 
ordenança que no es va tirar endavant. Entén que, en aquest cas, el Govern actual 
sí que s’ha trobat amb una situació d’indefinició i ha tingut la voluntat de resoldre 
el problema i està fent les coses millor. 

Reitera el vot favorable del seu grup, i espera que al final del procés hi hagi 
l’equilibri suficient a l’espai públic entre terrasses i gaudi de la ciutadania. 

 
El Sr. Mòdol coincideix que tots han exposat àmpliament els seus arguments, i 

que sembla que el tema avança.  
Manifesta el vot favorable del seu grup, insta el Govern a treballar, tot escoltant 

les demandes de tots els actors implicats, per tal que la situació que es va produir 
amb el Govern de CiU, de tenir una normativa i no aplicar-la, sigui tan breu com 
sigui possible, i s’ofereix per col·laborar en la construcció del consens que permeti 
tenir una ordenança definitiva al més aviat possible i evitar més pròrrogues i 
moratòries. 

 
El Sr. Mulleras insisteix a demanar que les al·legacions es puguin votar 

individualment i que a la Junta de Portaveus es pugui decidir sobre aquesta 
qüestió. 

A continuació, subratlla que s’està votant una modificació feta unilateralment pel 
Govern municipal, que també de manera unilateral va ampliar la moratòria 
referent a les façanes i als sanitaris fins al 2018. Recorda que el Grup del PP està a 
favor d’aquesta ampliació, però observa que per resoldre el problema de les 
terrasses s’ha de resoldre l’aplicació dels articles 10 i 11, que són els que 
estableixen el règim de distàncies respecte al mobiliari urbà. Comenta que el 
Govern hauria pogut resoldre el problema si en la Comissió Tècnica de Terrasses 
hagués escoltat els afectats. 

D’altra banda, indica que el Grup del PP també ha plantejat en diverses ocasions 
que s’ampliï la moratòria dels articles 10 i 11 fins al 2018, perquè es pugui canviar 
i adaptar d’una manera realista el que afecta les terrasses de Barcelona i, per tant, 
evitar una afectació tan dura i restrictiva quant a la disminució i la desaparició de 
terrasses (aproximadament, unes 2.000). 

 
Remarca que cal escoltar les demandes de grups polítics, restauradors, sindicats 

i ciutadans per beneficiar tothom, i anuncia la reserva de vot del seu grup. 
En darrer lloc, diu al Govern que és moment d’assumir responsabilitats en lloc 

de culpar tercers. 
 
La Sra. Lecha anuncia el vot favorable de la CUP, que coincideix que cada grup 

ha exposat els seus arguments en repetides ocasions. 
 
La Sra. Sanz agraeix els vots favorables, que permeten que es continuï 

treballant en una ordenança elaborada en el mandat anterior però no aplicada. 
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A continuació, manifesta sorpresa pel fet que la Sra. Recasens i el Sr. Mulleras 
critiquin l’ordenança que van pactar precisament ells dos. Diu a la Sra. Recasens 
que ara demana que no es tiri endavant res del que estableix l’Ordenança i, per 
tant, res del que el seu grup va acordar amb el Grup del PP. D’altra banda, observa 
que no es pot demanar una moratòria d’una cosa que ja està en vigor —la part 
relativa a les distàncies va entrar en vigor l’1 de gener del 2015—, com indica 
l’informe jurídic lliurat a tots els grups. 

Subratlla que la solució és fer una modificació, i que la modificació proposada, 
treballada en el marc de la Comissió Tècnica de Terrasses, permet equilibrar la 
perspectiva del centre de ciutat amb relació a les zones no tan cèntriques, que és 
on moltes terrasses compleixen una funció social diferent de la que fan al centre o 
als espais amb sobresaturació, i permet una aplicació amb sentit comú d’una 
normativa elaborada anteriorment. 

Remarca que el Govern actual participarà en el debat amb rigor i d’acord amb la 
llei, i retreu als representants de CiU i del PP que ara esmentin uns perjudicis que 
no van tenir en compte durant l’any en què van negociar l’Ordenança, uns 
perjudicis que, en molts casos, els gremis sí que van posar de manifest. Considera 
que el Govern, amb el suport i l’ajut d’alguns grups, està avançant cap a la 
resolució d’un nyap del Govern anterior. 

Aclareix a la Sra. Recasens que quan el Sr. Gomà parlava d’accessibilitat no es 
referia als sanitaris, sinó al fet que les terrasses en línia de façana atemptaven 
contra el gaudi i la lliure circulació de persones amb discapacitat visual. 

Per acabar, afirma que es tindran en compte les al·legacions de sindicats, 
gremis i grups, però que hi ha qüestions que no es poden incorporar perquè seria 
incongruent amb el que ja havia entrat en vigor el mandat anterior. 

 
La Sra. Recasens diu, pel que fa a la impossibilitat d’aplicar una moratòria a un 

element que ja s’està aplicant, que els afectats estan preparant un informe jurídic 
per al·legar aquesta condició en concret. 

D’altra banda, subratlla que no entén per què no s’aborda el debat sobre 
l’aplicació del criteri que afecta els llocs de treball directament, el de les distàncies, 
i aclareix que el seu grup és coherent: va fer una ordenança i ja va avisar que 
quan s’apliqués a la realitat, el tema de les distàncies s’hauria d’ajustar. 

 
El Sr. Mulleras comenta que el PP és l’únic grup que ha presentat al·legacions, i 

torna a demanar que es votin individualment. 
A continuació, demana al Govern que deixi d’eludir responsabilitats i de culpar el 

Govern anterior, ja que en els vuit mesos que fa que governa podria haver 
elaborat una nova ordenança si consideren l’actual tan dolenta. Assenyala, però, 
que si el model d’ordenança del Govern és el de les al·legacions que va presentar a 
l’Ordenança vigent, seria una ordenança que faria desaparèixer moltes més 
terrasses que l’actual, perquè seria molt més restrictiva respecte a les distàncies i 
a l’ocupació de l’espai públic. 

Afirma que el Govern, juntament amb el PSC, ERC i la CUP, són els responsables 
de no resoldre un problema que es podria resoldre si s’haguessin acceptat les 
al·legacions. 

 
Es dictamina amb el posicionament favorable de BC, ERC, PSC i CUP i amb la 

reserva de vot de CiU, C’s i PP.  
 
5. Aprovar el Conveni de col·laboració a subscriure entre els Ajuntaments de 

Barcelona, Sant Adrià de Besòs i Santa Coloma de Gramenet, l’Àrea Metropolitana 
de Barcelona i el Consell Comarcal del Barcelonès per al manteniment i 
conservació de les rondes de Barcelona i del tram municipal de la Gran Via Nord, a 
partir de l’1 de gener de 2016, d’acord amb la Normativa reguladora dels 
expedients d’autorització de l’atorgament de convenis administratius amb altres 
administracions públiques i institucions aprovada per Decret d’Alcaldia el 27 d’abril 
de 2011; autoritzar i disposar la despesa per un import de 5.830.790,00 euros 
amb càrrec al/s pressupost/os i partida/es indicats en el document comptable, a 
favor de l’Àrea Metropolitana de Barcelona, amb NIF P0800258F, per fer front a les 



NÚM. 15 20-5-2016 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA 2909 
 

despeses derivades d’aquest Conveni; i facultar la quarta tinenta d’alcaldia de 
l’Ajuntament de Barcelona per a la seva signatura. 

 
El Sr. Mòdol enuncia la proposta. 
 
El Sr. Martí manifesta el vot favorable del seu grup. 
 
El Sr. Alonso manifesta l’abstenció del seu grup, que, tot i estar a favor del 

manteniment de les rondes, no entén la inclusió del Consell Comarcal —el Grup de 
C’s aposta per la racionalització i reducció de l’Administració, i una de les seves 
propostes és precisament suprimir els consells comarcals i les diputacions— ni la 
part referida a les finances de la Generalitat: no voldria que l’Ajuntament acabés 
pagant una part del manteniment de les rondes corresponent a la Generalitat. 

 
El Sr. Coronas manifesta el vot favorable del seu grup. 
 
El Sr. Mòdol manifesta el vot favorable del seu grup. 
 
El Sr. Mulleras manifesta la reserva de vot del seu grup, i anuncia que 

continuarà sent molt crític en aquesta qüestió. Critica que sigui el Consell Comarcal 
del Barcelonès qui gestiona les rondes de Barcelona, quan és una competència de 
la Generalitat i de l’Àrea Metropolitana de Barcelona, de manera que s’està 
mantenint amb un contingut artificial el Consell Comarcal del Barcelonès. Entén 
que aquesta gestió l’hauria de fer l’Àrea Metropolitana de Barcelona i que, a més a 
més, a través d’aquest conveni, al final l’Ajuntament de Barcelona finança dues 
terceres parts del manteniment de les rondes. 

 
La Sra. Lecha manifesta el vot contrari del seu grup, que entén que 

l’Administració pública ha de crear un codi ètic i controlar amb quines empreses 
treballa, i no pot permetre, per exemple, que els diners dels impostos dels veïns i 
les veïnes acabin en empreses que desenvolupen material per exterminar 
persones. Concreta que a la UTE encarregada del contracte de manteniment hi ha 
l’empresa Indra, coneguda pel seu treball en la indústria tecnològica i, 
concretament, en tecnologia militar, que, a més, té en curs un expedient de 
regulació de 1.750 persones. 

 
Es dictamina amb el posicionament favorable de BC, CiU, ERC i PSC, amb 

l’abstenció de C’s, amb la reserva de vot del PP i amb el posicionament contrari de 
la CUP.  

 
Districte de Sarrià-Sant Gervasi 

 
6. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’article 68 de la Carta municipal 

de Barcelona, la modificació del Pla especial d’ordenació urbanística i proposta de 
regularització d’alineacions a la finca delimitada pels carrers Carrasco i Formiguera, 
via Augusta, ronda de Dalt i Anglí (Jesuïtes Sarrià) per a la concreció del tipus i 
l’ordenació de l’equipament Jesuïtes Sarrià-Sant Ignasi, promogut per Fundació 
Jesuïtes Educació, excepte les determinacions urbanístiques que afecten l’edifici 
identificat com a número 16 al plànol d’ordenació PE-10; suspendre l’aprovació 
definitiva del Pla pel que fa a les determinacions urbanístiques que afecten 
l’esmentat edifici número 16, de conformitat amb l’article 92.1.b del text refós de 
la Llei d’urbanisme (Decret legislatiu 1/2010, de 3 d’agost), atesa l’existència de 
motius determinants fonamentats a l’informe de la Direcció de Serveis de 
Planejament que consta a l’expedient i es dóna per reproduït a efectes de 
motivació; advertir els promotors del Pla, de conformitat amb l’article 92.1 de la 
Llei 30/1992, de 26 de novembre, de règim jurídic de les administracions públiques 
i del procediment administratiu comú, que disposen d’un termini de tres mesos, a 
comptar des del dia següent al de la notificació d’aquest acord, per resoldre les 
deficiències assenyalades a l’informe de referència; en cas que no ho facin, es 
declararà la caducitat de l’expedient administratiu i es procedirà a l’arxiu de les 
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actuacions pel que fa a l’àmbit assenyalat; notificar el present acord als promotors 
del Pla. 

 
El Sr. Mòdol enuncia la proposta. 
 
El Sr. Martí manifesta el vot favorable del seu grup. 
 
El Sr. Alonso manifesta la reserva de vot del seu grup. 
 
El Sr. Coronas manifesta que el seu grup hi vota a favor atès que l’edifici que 

podia entrar en conflicte amb els jardins per la distància amb el patrimoni ha 
quedat exclòs del Pla. 

 
La Sra. Lecha manifesta el vot contrari del seu grup. 
 
El Sr. Mulleras manifesta la reserva de vot del seu grup. 
 
El Sr. Mòdol manifesta el vot favorable del seu grup. 
 
Es dictamina amb el posicionament favorable de BC, CiU, ERC i PSC, amb la 

reserva de vot de C’s i PP i amb el posicionament contrari de la CUP.  
 

Districte de Gràcia 
 
7. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’article 68 de la Carta municipal 

de Barcelona, el Pla especial urbanístic d’assignació d’usos i ordenació de volums 
de la Unitat d’Actuació núm. 3 de l’illa situada als carrers de Mare de Déu de la 
Salut, de l’Escorial, de Molist, d’Antequera i de la Riera de Can Toda, promoguda 
per Peromoinver, SLU, que conté modificacions respecte al document aprovat 
inicialment; determinar que a l’empara de l’article 92.1.a del text refós de la Llei 
d’urbanisme, s’afegeix d’ofici la següent prescripció: en l’àmbit de planejament es 
permetrà únicament la construcció d’una única planta soterrani, en la qual 
s’admet, a més de l’ús d’aparcament, l’ús sanitari-assistencial sempre que es 
desenvolupin activitats complementàries a l’activitat principal de les plantes 
superiors. Precisar que, tant les prescripcions com les modificacions estan 
explicitades a l’informe tècnic-jurídic emès per la Direcció de Serveis de 
Planejament en data 15 de març de 2016 que consta a l’expedient i a efectes de 
motivació s’incorpora a aquest acord. Requerir al promotor per tal que, en el 
termini màxim d’un any a comptar des del dia següent a la notificació del present 
acord, constitueixi la garantia de 15.743,4 euros, corresponent al 12% del valor de 
les obres d’urbanització inherents al planejament, als efectes establerts als articles 
106.3 i 107.3 de la Llei 3/2012, de 22 de febrer, de modificació del text refós de la 
Llei d’Urbanisme, aprovat per Decret legislatiu 1/2010, de 3 d’agost, i com a 
requisit previ per a la publicació d’aquest acord. 

 
El Sr. Mòdol enuncia la proposta. 
 
El Sr. Martí expressa la reserva de vot del seu grup. 
 
El Sr. Alonso expressa el vot favorable del seu grup. 
 
El Sr. Coronas expressa el vot favorable del seu grup. 
 
El Sr. Mòdol expressa el vot favorable del seu grup. 
 
El Sr. Mulleras expressa la reserva de vot del seu grup. 
 
La Sra. Lecha expressa la reserva de vot del seu grup. 
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Es dictamina amb el posicionament favorable de BC, CiU, C’s, ERC i PSC i amb la 
reserva de vot del PP i CUP.  

 
IV) Part decisòria / executiva 

 
a) Ratificacions 
b) Propostes d’acord 
 
8. Inadmetre, per extemporània, la sol·licitud de 20 de juliol de 2015, 

presentada pel Centre Moral i Instructiu de Gràcia, de bonificació del 50% de la 
quota de l’impost de construccions, instal·lacions i obres, generada per la 
concessió de la llicència de 4 d’octubre de 2012 que té per objecte les obres per a 
la reforma d’edifici existent entre mitgeres de P.SOT, PB +3P, destinat a ús 
associatiu cultural amb teatre i modificació de la façana, al carrer Ros d’Olano, 9; 
en aplicació de l’article 7è 1.1 de l’Ordenança fiscal (OF) 2.1 de l’any 2012; i donar 
trasllat a l’Institut Municipal d’Hisenda als efectes pertinents. 

 
El Sr. Mòdol proposa votar alhora aquest punt i el següent, tots dos referits a 

inadmissions. 
 
El Sr. Martí expressa el vot favorable del seu grup. 
 
El Sr. Alonso expressa el vot favorable del seu grup. 
 
El Sr. Coronas expressa l’abstenció del seu grup. 
 
El Sr. Mòdol expressa el vot favorable del seu grup, que entén, però, que són 

equipaments que podrien rebre aquesta bonificació, per la qual cosa comenta que, 
si és possible, caldria buscar vies alternatives per compensar el fet que hagin 
quedat fora de temps. 

 
El Sr. Mulleras expressa el vot favorable del seu grup, que considera que per 

evitar aquests casos, l’Ajuntament, per norma, hauria d’informar, en el moment de 
presentar la llicència, sobre els avantatges fiscals de què es pot beneficiar l’entitat. 

 
La Sra. Lecha manifesta l’abstenció del seu grup. 
 
La Sra. Sanz expressa el vot favorable de BC, el Sr. Martí expressa el vot 

favorable de CiU, el Sr. Alonso expressa el vot favorable de C’s, el Sr. Coronas 
expressa l’abstenció d’ERC, el Sr. Mòdol expressa el vot favorable del PSC, el Sr. 
Mulleras expressa el vot favorable del PP i la Sra. Lecha expressa l’abstenció de la 
CUP. S’aprova. 

 
9. Inadmetre, per extemporània, la sol·licitud de 15 de març de 2013, 

presentada per Ciutat i Valors, Fundació Privada de Serveis i Iniciatives Socials de 
la ciutat de Barcelona, de bonificació del 65% de la quota de l’impost de 
construccions, instal·lacions i obres, generada per la concessió de la llicència de 12 
de febrer de 2010 que té per objecte les obres de reforma i ampliació d’edifici 
existent per a l’ús residencial (centre d’acolliment) al carrer Larrard, 45; en 
aplicació de l’article 7è 1.1 de l’Ordenança fiscal (OF) 2.1 de l’any 2010; i DONAR 
trasllat a l’Institut Municipal d’Hisenda als efectes pertinents. 

 
La Sra. Sanz expressa el vot favorable de BC, el Sr. Martí expressa el vot 

favorable de CiU, el Sr. Alonso expressa el vot favorable de C’s, el Sr. Coronas 
expressa l’abstenció d’ERC, el Sr. Mòdol expressa el vot favorable del PSC, el Sr. 
Mulleras expressa el vot favorable del PP i la Sra. Lecha expressa l’abstenció de la 
CUP. S’aprova. 

 
10. Acordar la declaració d’especial interès i utilitat municipal de les obres per a 

la reforma i canvi d’ús a habitatge del local oficina existent en el pis 1.2 del carrer 
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Escorial, núm. 50, i de conformitat amb l’Ordenança fiscal 2.1 de l’any 2016; 
concedir a Eva Subías Pascual la bonificació del 35% sobre la quota de l’impost de 
Construccions, instal·lacions i obres generada per la concessió de la llicència, el 20 
de juliol de 2015, atès que s’ajusta a allò establert en l’article 7è de l’esmentada 
ordenança, ja que en tractar-se d’obres realitzades en un edifici catalogat amb 
nivell de protecció C, concorre una circumstància cultural, historicoartística; i donar 
trasllat a l’Institut Municipal d’Hisenda als efectes pertinents. 

 
El Sr. Mòdol proposa votar alhora els punts 10, 11 i 12, tots tres referits a ICIO.  
 
La Sra. Sanz expressa el vot favorable de BC, el Sr. Martí expressa el vot 

favorable de CiU, el Sr. Alonso expressa el vot favorable de C’s, el Sr. Coronas 
expressa el vot favorable d’ERC, el Sr. Mòdol expressa el vot favorable del PSC, el 
Sr. Mulleras expressa el vot favorable del PP i la Sra. Lecha expressa el vot 
favorable de la CUP. S’aprova. 

 
11. Acordar d’especial interès o utilitat municipal les obres de reforma parcial, 

amb augment de sostre per remunta de planta tercera i millores d’accessibilitat, 
realitzades a l’escola del carrer València, 680, sota l’empara de la llicència 10-
2015LL40303; concedir a la Fundació Jesuïtes Educació la bonificació del 65% 
sobre la quota de l’impost de construccions, instal·lacions i obres, atès que resulta 
procedent d’acord amb allò que estableix l’article 7è de l’Ordenança Fiscal 2.1, en 
tant que les obres es realitzen per una entitat sense ànim de lucre, en sòl qualificat 
d’equipaments, i per realitzar obres en un equipament dels inclosos a l’article 212 
de les NUPGM. Donar trasllat a l’Institut Municipal d’Hisenda als efectes pertinents. 

 
La Sra. Sanz expressa el vot favorable de BC, el Sr. Martí expressa el vot 

favorable de CiU, el Sr. Alonso expressa el vot favorable de C’s, el Sr. Coronas 
expressa el vot favorable d’ERC, el Sr. Mòdol expressa el vot favorable del PSC, el 
Sr. Mulleras expressa el vot favorable del PP i la Sra. Lecha expressa el vot 
favorable de la CUP. S’aprova. 

 
12. Acordar la declaració d’especial interès i utilitat municipal de les obres de 

reforma interior de l’Institut Infanta Isabel d’Aragó, ubicat a la plaça Angeleta 
Ferrer, 1, de Barcelona, i de conformitat amb l’Ordenança fiscal 2.1 de l’any 2015; 
concedir a l’Institut Infanta Isabel d’Aragó la bonificació del 35% sobre la quota de 
l’impost de construccions, instal·lacions i obres generada pel comunicat 10-
2015CI65529, d’1 de desembre de 2015; atès que resulta procedent d’acord amb 
allò que estableix l’article 7è de l’Ordenança fiscal 2.1, en tant que les obres es 
realitzen per una entitat docent privada, en sòl qualificat d’equipaments (7a) per 
rehabilitar o modificar un equipament dels inclosos a l’article 212 de les NUPGM, i 
les obres acompleixen una indiscutible funció d’interès social; i donar trasllat a 
l’Institut Municipal d’Hisenda als efectes pertinents. 

 
La Sra. Sanz expressa el vot favorable de BC, el Sr. Martí expressa el vot 

favorable de CiU, el Sr. Alonso expressa el vot favorable de C’s, el Sr. Coronas 
expressa el vot favorable d’ERC, el Sr. Mòdol expressa el vot favorable del PSC, el 
Sr. Mulleras expressa el vot favorable del PP i la Sra. Lecha expressa el vot 
favorable de la CUP. S’aprova. 

 
13. Aprovar inicialment, de conformitat amb l’article 66.3 de la Carta municipal 

de Barcelona, la modificació puntual de la modificació del Pla general metropolità 
per a la protecció del patrimoni històric artístic de Barcelona, d’iniciativa municipal. 
suspendre, de conformitat amb l’article 73.2 del text refós de la Llei d’urbanisme, 
aprovat per Decret legislatiu 1/2010, de 3 d’agost, la tramitació de plans 
urbanístics derivats concrets que tinguin per objectiu incorporar l’ús residencial 
exclusivament en la modalitat d’hotel en edificacions amb un nivell de protecció B; 
precisar, de conformitat amb l’article 102.4 del Reglament de la Llei d’urbanisme 
que, no obstant això, es podran tramitar instruments de planejament fonamentats 
en el règim vigent que siguin compatibles amb les determinacions del nou 
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planejament que s’aprova inicialment; determinar que l’àmbit de suspensió és el 
delimitat i grafiat en el plànol que figura a l’expedient, elaborat de conformitat amb 
el punt 3 de l’article 73 del text refós de la Llei d’urbanisme; determinar, també, a 
l’empara de l’article 74.1 de l’esmentat text legal, que el termini de la suspensió 
serà, com a màxim, de dos anys a comptar des del dia següent al de publicació en 
el BOPB del present acord; publicar el present acord en el Butlletí Oficial de la 
Província de Barcelona. 

 
El Sr. Mòdol enuncia la proposta. 
 
La Sra. López exposa que l’any passat es va aprovar la modificació del Pla de 

patrimoni, amb un article que estableix que els edificis catalogats com a B que 
compleixin una sèrie de condicions es poden destinar automàticament a usos 
hotelers per sobre de les especificacions dels plans d’usos. 

Comenta que el document que es porta a aprovació complementa el PEUAT, i 
que cal garantir la coherència entre els diferents instruments per aconseguir una 
regulació global dels allotjaments turístics. 

 
El Sr. Martí manifesta el vot contrari del seu grup, que entén que el Govern, un 

cop més, actua de manera improvisada i sense proposar solucions globals. 
Considera que la mesura respon a la voluntat del Govern de limitar al màxim i 

perseguir tota iniciativa que doni riquesa i creï ocupació a la ciutat, i assenyala que 
seguint la normativa urbanística i la normativa sectorial, es poden posar en valor 
edificis, en alguns casos amb fins hotelers, que aportin un valor patrimonial afegit. 

Per acabar, remarca que el Grup de CiU està radicalment en desacord amb 
aquests plantejaments del Govern. 

 
El Sr. Blanco manifesta el vot contrari del seu grup, que vol estudiar el nou 

planejament —molt restrictiu— amb més temps i presentar-hi al·legacions. No 
considera adient implementar cap mesura que paralitzi un projecte abans de saber 
si el planejament s’aprovarà ni com s’aprovarà. 

 
El Sr. Coronas manifesta el vot favorable del seu grup, que entén, però, que si 

es volia fer encaixar aquesta modificació del PGM en el PEUAT, s’hauria d’haver 
iniciat fa dos mesos. 

El Grup d’ERC considera que la modificació inicial podia perjudicar la ciutat i 
incrementar el nombre de places hoteleres, i entén que el fet de protegir patrimoni 
historicoartístic mitjançant hotels pot impedir que el patrimoni sigui tan obert a la 
ciutadania com sigui possible, i que cal abocar recursos no per fer hotels sinó per 
fer coses que siguin d’interès ciutadà. 

 
El Sr. Mòdol manifesta el vot favorable del seu grup, que vol facilitar el tràmit, 

que troba adient evitar la saturació d’allotjaments turístics en determinades zones, 
i que entén que la majoria dels edificis amb la qualificació a què fa referència la 
proposta es concentren al casc antic. Considera, però, que la rendibilitat d’un 
projecte hoteler és de les poques, o l’única, que suporta la inversió potent que 
requereix la rehabilitació i adequació d’aquests edificis. Una altra sortida per a 
aquests edificis serien els habitatges de luxe, però aquests no generen llocs de 
treball i en molts casos donen lloc a lloguers molt similars als usos turístics. D’altra 
banda, assenyala que la situació és diferent depenent de la ubicació de cada 
edifici. 

Planteja que potser cal pensar en ajuts a la rehabilitació, i observa que cal evitar 
que de tant protegir un edifici s’acabi degradant per estar tancat. 

 
El Sr. Mulleras lamenta que el Govern constantment criminalitzi el turisme i 

actuï en contra d’aquesta font de riquesa econòmica, cultural i social. 
Subratlla que en molts carrers de Ciutat Vella i de l’Eixample s’han recuperat 

molts edificis gràcies a hotels, amb els quals s’ha protegit el patrimoni sense cap 
cost per al sector públic i s’ha millorat l’activitat dels comerços del barri i l’espai 
públic, ara més net, més il·luminat i, per tant, més segur. 
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Remarca que si aquests edificis no haguessin esdevingut hotels, estarien tancats 
i, per tant, generarien degradació i inseguretat, o potser haurien acabat ocupats. 
Esmenta el cas de la Casa Burés: no s’hi va voler fer un hotel, es va degradar i 
l’interior, un interior modernista de gran valor, va ser saquejat. Observa que no 
s’hi va voler fer un hotel però que ara seran apartaments de luxe. 

Assenyala que recuperar amb diners públics tots aquests edificis si no poden 
esdevenir hotels costaria molts diners a les arques públiques. 

Conclou que aquesta mesura va en contra de l’activitat econòmica i de la 
qualitat de vida dels barcelonins. 

 
La Sra. Lecha manifesta el vot favorable del seu grup, que pensa que la 

modificació del PGM és positiva però no tanca la porta totalment, sinó que sotmet 
el Pla d’usos del districte al fet que un edifici arribi a ser una instal·lació hotelera o 
no. Expressa la convicció de la CUP que un edifici patrimonial esdevingut hotel no 
reverteix en la ciutat, i subratlla que l’Ajuntament té un deure respecte a tots 
aquests edificis patrimonials. 

 
La Sra. Sanz explica que la modificació que el Govern actual vol modificar, 

impulsada pel Govern anterior, permet l’obertura d’hotels en espais on no estaven 
permesos perquè l’amplada dels vials era inferior a la que marcava el Pla d’usos de 
Ciutat Vella. Recorda que aquesta va ser una de les qüestions que es va posar 
sobre la taula en el marc de les comissions anteriors d’aquesta àrea, i fins i tot 
l’antic gerent d’Urbanisme assegurava que això no estava incorporat en la 
documentació, i al final es va veure que sí. Explicita que això podia generar, en el 
marc del debat del Pla especial d’allotjaments turístics sobre els futurs 
allotjaments, una situació en què en una zona on s’estava plantejant no un 
creixement zero sinó un decreixement, pogués haver-hi una via per tirar endavant 
propostes d’hotels. 

Observa que la construcció d’hotels o apartaments de luxe no és l’única opció 
per evitar que aquests edificis romanguin tancats i es degradin: s’hi poden trobar 
solucions creatives, i el Govern hi treballarà proactivament per intentar dinamitzar-
los, ja que formen part del patrimoni de la ciutat. 

D’altra banda, assegura que s’està actuant en temps i forma tant en aquest cas 
com en el del PEUAT com s’ha fet en altres modificacions del PGM. 

En darrer lloc, repeteix que el Govern sempre actua amb coherència i amb els 
corresponents avals jurídics i tècnics, sense cap voluntat d’enganyar i sense 
improvisació. 

 
La Sra. Sanz expressa el vot favorable de BC, el Sr. Martí expressa el vot 

contrari de CiU, el Sr. Blanco expressa el vot contrari de C’s, el Sr. Coronas 
expressa el vot favorable d’ERC, el Sr. Mòdol expressa el vot favorable del PSC, el 
Sr. Mulleras expressa el vot contrari del PP i la Sra. Lecha expressa el vot 
favorable de la CUP. S’aprova. 

 
14. LOT 1. Adjudicar el contracte núm. 16001249 Lot 1, que té per objecte el 

servei de manteniment de les fonts de beure i fonts naturals de la ciutat de 
Barcelona (2016-2020), i el foment de l’ocupació de persones amb dificultats 
particulars d’inserció al mercat laboral, per un import de 3.456.335,24 euros, IVA 
inclòs, amb una baixa del 3,13% sobre el preu de sortida, i de conformitat amb la 
proposta de valoració i classificació continguda en l’expedient a Fomento de 
Construcciones y Contratas, SA, amb NIF A28037224, i d’acord amb la seva 
proposició, en ser considerada l’oferta més avantatjosa. Disposar a favor de 
l’adjudicatari l’esmentada quantitat amb càrrec a les partides i als pressupostos 
que s’indiquen en aquest mateix document amb el següent desglossament: import 
net 1.821.497,83 euros, amb tipus impositiu del 21% d’IVA, i import de l’IVA de 
382.514,55 euros; i amb import net 1.138.475,33 euros, amb tipus impositiu del 
10% d’IVA, i import de l’IVA de 113.847,53 euros. Formalitzar el contracte en el 
termini màxim de 5 dies naturals a comptar des del següent al de la recepció per 
part de l’adjudicatari del requeriment per a la formalització, sempre que hagin 
transcorregut 15 dies hàbils des de la tramesa de la notificació de l’adjudicació i no 
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s’hagi interposat recurs especial de contractació que impliqui la suspensió de la 
formalització o s’hagués acordat l’aixecament de la suspensió. Designar com a 
responsable del contracte la Sra. Cristina Vila i Rutllant. LOT 2.- Excloure de la 
present licitació l’oferta presentada per l’empresa Ferrovial Servicios, SA per haver 
inclòs en el sobre 2A informació relativa als criteris avaluables de forma 
automàtica, que s’han d’incloure necessàriament i únicament al sobre 2B. 
Adjudicar el contracte núm. 16001251 Lot 2, que té per objecte el servei de 
manteniment de les fonts ornamentals de la ciutat de Barcelona, excepte les 
incloses al lot 3 (2016-2020), i el foment de l’ocupació de persones amb dificultats 
particulars d’inserció al mercat laboral, per un import d’11.681.628,71 euros, IVA 
inclòs, amb una baixa del 8,27% sobre el preu de sortida, i de conformitat amb la 
proposta de valoració i classificació continguda en l’expedient a Fomento de 
Construcciones y Contratas, SA, amb NIF A28037224, i d’acord amb la seva 
proposició, en ser considerada l’oferta més avantatjosa. Disposar a favor de 
l’adjudicatari l’esmentada quantitat amb càrrec a les partides i als pressupostos 
que s’indiquen en aquest mateix document amb el següent desglossament: import 
net 6.194.745,18 euros, amb tipus impositiu del 21% d’IVA, i import de l’IVA 
d’1.300.896,49 euros; i amb import net 3.805.442,76 euros, amb tipus impositiu 
del 10% d’IVA, i import de l’IVA de 380.544,28 euros. Formalitzar el contracte en 
el termini màxim de 5 dies naturals a comptar des del següent al de la recepció 
per part de l’adjudicatari del requeriment per a la formalització, sempre que hagin 
transcorregut 15 dies hàbils des de la tramesa de la notificació de l’adjudicació i no 
s’hagi interposat recurs especial de contractació que impliqui la suspensió de la 
formalització o s’hagués acordat l’aixecament de la suspensió. Designar com a 
responsable del contracte la Sra. Cristina Vila i Rutllant. LOT 3.- AMPLIAR 
l’autorització del contracte número 15003440 per un import de 170.261,97 euros 
amb càrrec als pressupostos i partides indicades en aquest mateix document, atès 
que l’adjudicació del present contracte comporta una part amb un IVA del 10% 
(corresponent a la neteja) i una altra al 21% (corresponent al manteniment), quan 
en l’autorització inicial es va comptabilitzar tot al 10%. Adjudicar el contracte núm. 
16001252 Lot 3, que té per objecte el servei de manteniment de les fonts 
ornamentals de l’Eix Maria Cristina-Font Màgica i de la muntanya de Montjuïc, de la 
ciutat de Barcelona (2016-2020), i el foment de l’ocupació de persones amb 
dificultats particulars d’inserció al mercat laboral, per un import de 5.867.964,62 
euros, IVA inclòs, amb una baixa del 0,20% sobre el preu de sortida, i de 
conformitat amb la proposta de valoració i classificació continguda en l’expedient a 
la UTE Manteniment Fonts Barcelona II, amb NIF U66735481, i d’acord amb la 
seva proposició, en ser considerada l’oferta més avantatjosa. Disposar a favor de 
l’adjudicatari l’esmentada quantitat amb càrrec a les partides i als pressupostos 
que s’indiquen en aquest mateix document amb el següent desglossament: import 
net 3.601.776,98 euros, amb tipus impositiu del 21% d’IVA, i import de l’IVA de 
756.373,16 euros; i amb import net 1.372.558,62 euros, amb tipus impositiu del 
10% d’IVA, i import de l’IVA de 137.255,86 euros. Formalitzar el contracte en el 
termini màxim de 5 dies naturals a comptar des del següent al de la recepció per 
part de l’adjudicatari del requeriment per a la formalització, sempre que hagin 
transcorregut 15 dies hàbils des de la tramesa de la notificació de l’adjudicació i no 
s’hagi interposat recurs especial de contractació que impliqui la suspensió de la 
formalització o s’hagués acordat l’aixecament de la suspensió. Designar com a 
responsable del contracte la Sra. Cristina Vila i Rutllant. 

 
El Sr. Mòdol resumeix la proposta i cedeix la paraula a la comissionada. 
 
La Sra. Herrero resumeix les explicacions facilitades prèviament als grups de 

manera individualitzada: el setembre la Comissió va aprovar els plecs i l’inici de la 
licitació del contracte de manteniment de fonts ornamentals, fonts de beure i fonts 
naturals, un contracte per a quatre anys amb un cost de 4.700.000 euros dividit en 
tres lots, que incloïa un seguit de millores respecte al contracte actual. Les millores 
més destacables eren l’increment de la freqüència del manteniment (50%) i de la 
neteja (16%), i el pas d’un sistema de manteniment molt correctiu a un de 
preventiu. També s’incorporaven clàusules socials, el foment de l’ocupació de 
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persones amb dificultats d’inserció laboral, i, a banda de les 69 persones que se 
subrogaven del contracte actual, es creaven 7 nous llocs de treball per a aquestes 
persones amb dificultats d’inserció. Destaca que després de tot el procés el 
nombre de persones a contractar amb dificultats especials d’inserció passa de 7 a 
9, i en els lots 1 i 2 es dedicarà un 5% del pressupost a subcontractació de centres 
especials de treball i empreses d’inserció. 

Per acabar, valora que s’ha arribat al màxim de les millores proposades en el 
servei i que s’ha fet a temps, ja que la darrera pròrroga del contracte vigent acaba 
el 30 d’abril, per la qual cosa entén que el nou servei podria entrar en 
funcionament a partir de l’abril, motiu pel qual es demana el suport dels grups. 

 
La Sra. Vila agraeix les detallades explicacions tècniques facilitades per la 

gerència de BCASA. Recorda, però, que el seu grup no va votar a favor en la 
preparació dels plecs de clàusules, de manera que ara s’hi abstindrà per 
coherència amb el primer posicionament. 

 
El Sr. Alonso manifesta l’abstenció del seu grup, que valora les extenses 

explicacions rebudes. 
 
El Sr. Coronas manifesta el vot favorable del seu grup. 
 
El Sr. Mòdol manifesta el vot favorable del seu grup. 
 
El Sr. Mulleras manifesta l’abstenció del seu grup, que, tot i agrair les 

explicacions i valorar les millores incorporades (increment de les freqüències de 
manteniment, foment de l’ocupació de persones amb dificultats d’inserció laboral, 
establiment d’indicadors de control del servei, ambientalització de la flota de 
vehicles amb el 100% dels vehicles elèctrics, incorporació d’un segell de qualitat o 
dedicació d’un fons econòmic a actuacions d’eficiència i d’estalvi d’aigua i 
d’energia), com a grup de l’oposició desconeix com s’ha fet l’adjudicació, no 
participa en la gestió i, per tant, no gestiona la contractació, raó prou important 
per abstenir-s’hi. 

 
La Sra. Lecha explicita que el Grup de la CUP aposta per la municipalització de 

serveis, sobretot de serveis tan importants com el manteniment de les fonts. 
Considera que no hi ha hagut prou informació respecte a les diferents ofertes 

presentades al concurs i no s’han pogut contrastar els punts adjudicats a cada 
empresa en l’expedient corresponent als criteris de valor, els criteris subjectius, 
apartat on la diferència de valoració ha fet obtenir una puntuació favorable a 
Foment de Construccions i Contractes, empresa que no ha obtingut la puntuació 
més alta en tots els lots. 

Entén que aquesta manca d’informació impedeix valorar si la puntuació i 
l’adjudicació dels contractes s’ajusta als criteris publicats en el plec de condicions i, 
d’altra banda, no es coneixen les clàusules socials incloses més enllà de la 
contractació de persones amb dificultat d’inserció laboral i la subcontractació de 
centres especials de treball. 

Conclou que si bé les mesures poden ajudar a donar una imatge més favorable 
de l’externalització, són insuficients, per la qual cosa hi votarà en contra. 

 
La Sra. Sanz expressa el vot favorable de BC, la Sra. Vila expressa l’abstenció 

de CiU, el Sr. Alonso expressa l’abstenció de C’s, el Sr. Coronas expressa el vot 
favorable d’ERC, el Sr. Mòdol expressa el vot favorable del PSC, el Sr. Mulleras 
expressa l’abstenció del PP i la Sra. Lecha expressa el vot contrari de la CUP. 
S’aprova. 

 
c) Proposicions 
 

 
V) Part d’impuls i control 
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a) Proposicions / Declaracions de grup 
 
Del Grup Municipal CiU: 
 
15. La Comissió d’Ecologia, Urbanisme i Mobilitat acorda instar el Govern 

municipal a aprovar un pla especial urbanístic de protecció i rehabilitació del Rec 
Comtal des de Vallbona fins a Glòries passant per la Sagrera i Sant Andreu del 
Palomar, un pla que ha de tenir com a objectiu recuperar l’aigua corrent en el tram 
més llarg possible fins a la zona de les Glòries, que inclogui actuacions de 
renaturalització i de posada en valor i de dinamització del traçat del Rec Comtal 
com a futur eix interurbà naturalitzat; així com intervencions de recuperació 
arqueològica en els punts més significatius i de més interès històric. 

 
El Sr. Martí posa en valor el Rec Comtal com a infraestructura hidràulica de gran 

importància històrica, patrimonial, urbanística i natural en què cal continuar 
actuant per tal de recuperar-la. 

Recorda que darrerament s’hi han fet actuacions de neteja, arranjament i 
restauració al tram a cel obert des de Montcada fins a Vallbona, així com el 
concurs internacional que preveu integrar les restes arqueològiques descobertes en 
el futur parc de les Glòries, i indica que caldria disposar d’una eina que permetés 
garantir-ne la rehabilitació, així com la protecció actual i futura, actuacions que 
encaixen amb els plans de renaturalització establerts en els diferents plans de 
ciutat. Concretament, el pla director hauria de garantir un desenvolupament com a 
espai verd dins del sistema del Besòs, així com actuacions de recuperació 
arqueològica en els punts més significatius i de més interès històric. 

Per acabar, explicita que la proposició ha estat transaccionada amb el Govern de 
manera que en lloc de parlar d’un pla especial urbanístic, parla d’un pla director. 

 
El Sr. Alonso manifesta el vot favorable del seu grup, que aposta per una ciutat 

sostenible, verda i biològicament més diversa, així com per l’increment dels espais 
verds i la renaturalització de la ciutat. Valora, d’altra banda, la recuperació d’espais 
naturals a Vallbona, actualment amb espais en procés de degradació que es 
podrien recuperar. En darrer lloc, considera positiva la recuperació de patrimoni 
històric i d’espais per passejar i millorar la connexió de vianants amb Montcada. 

 
El Sr. Coronas expressa el vot favorable del seu grup, que entén que, sempre 

que fos possible, caldria estendre la recuperació del Rec Comtal a tota la ciutat i 
vincular-la amb la part recuperada al Born. Considera que caldria augmentar la 
difusió i la coneixença del Rec i de les activitats que hi estaven relacionades, atesa 
la seva importància en la configuració de la ciutat, i planteja la possibilitat de fer-
ho a través d’un centre d’interpretació del Rec Comtal, que en alguns trams és 
difícil recuperar, però que, en qualsevol cas, es podrien senyalitzar per tal de 
recuperar aquesta memòria històrica de la ciutat. 

Per acabar, comenta que CiU podria haver desenvolupat aquesta iniciativa 
durant els quatre anys de mandat, en lloc d’esperar a estar a l’oposició per 
proposar-la. 

 
El Sr. Mòdol expressa el vot favorable del seu grup, que entén que el Rec 

afegeix contingut i genera imatge i un paisatge urbà molt determinant en diferents 
àmbits que van més enllà de la ciutat. Considera que el Rec podria resoldre els 
problemes de manca d’identitat d’alguns espais, i evitaria caure en la tendència 
que tenen algunes ciutats cap a una urbanització i un tractament molt similars de 
tots els espais. 

Recorda que el Grup del PSC va presentar una proposició a Sant Martí el 
novembre que va ser aprovada per unanimitat que demanava treballar 
conjuntament amb el Taller d’Història del Clot-Camp de l’Arpa per identificar de 
forma visible els trams existents de rec o sèquia comtal en el seu pas pel barri del 
Clot per tal de fer possible que perduri ben viva la seva història, sense descartar 
anar més enllà i recuperar espais d’interès públic, com pot ser el carrer Meridional. 
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El Grup del PSC espera que sorgeixin més iniciatives d’aquest estil, per la seva 
importància per a l’urbanisme que s’ha de fer a la ciutat i per a la caracterització 
de l’espai públic. 

 
El Sr. Mulleras posa en valor la riquesa arquitectònica, cultural i històrica del 

Rec, que proporciona molta informació sobre el passat romà de Barcelona —ciutat 
amb dos mil anys d’història, de cultura i de convivència— i sobre la seva cultura de 
l’aigua. Comenta que Sant Martí, el districte on viu, té l’oportunitat de col·laborar 
en la recuperació històrica de la ciutat, atès que el Rec el travessa d’un extrem a 
l’altre. 

Considera totalment positiu que el Rec es recuperi i que es faci un pla per 
protegir-lo i posar en valor les descobertes i la història. 

Conclou que és molt important protegir el Rec, fer que es conegui i que 
barcelonins actuals i futurs en puguin gaudir. 

 
La Sra. Lecha manifesta el vot favorable del seu grup, que coincideix que el Rec, 

originari del segle X, ha tingut papers rellevants al llarg de la història, per exemple 
en el procés d’industrialització o en el subministrament d’aigua. 

Observa que és impossible convertir el Rec en una zona de protecció per tot el 
seu recorregut fins a Ciutat Vella, ja que n’hi ha molts trams soterrats, de vegades 
a molta profunditat. Entén, per tant, que és molt oportuna la rehabilitació 
naturalitzada dels trams que es conserven a l’aire lliure i d’algun altre que es pugui 
recuperar, com ara les obres de les Glòries —no sap si això afectaria les obres 
actuals. 

Comenta que el redactat de la proposició hauria d’incloure la posada en valor del 
conjunt del traçat de l’antic Rec Comtal a Barcelona, la rehabilitació ambiental del 
tram obert de Vallbona i la creació d’un itinerari urbà que discorregués pels indrets 
més significatius, degudament identificats, arranjats i recuperats. 

 
La Sra. Sanz manifesta el vot favorable del seu grup i agraeix la proposició i 

l’acceptació de la transacció. Entén que la figura del pla director permet decidir 
quin és el millor tractament urbanístic per a la catalogació del bé conjunt i per a 
cadascun dels trams. 

Informa que el Govern municipal ja està desenvolupant un pla estratègic per a 
la recuperació del Rec Comtal, que va des de Montcada fins a Ciutat Vella. El Pla, 
treballat amb un equip multidisciplinari (Servei d’Arqueologia de Barcelona, 
districtes afectats, Departament de Patrimoni, Projectes Urbans, IMPU i Direcció de 
Memòria i Història de l’ICUB), pretén posar en valor una de les estructures 
hidràuliques més importants en la història de la ciutat, i es disposa d’un 
avantprojecte en el tram del Molí de Sant Andreu, en què es plantegen actuacions 
com la construcció d’un parc d’unes 2,1 hectàrees, que integraria les restes 
arqueològiques que hi ha en aquest espai, el Molí de Sant Andreu i l’aqüeducte 
romà. 

Confirma que el Govern ja treballa també en tot el vessant de Glòries i de 
recuperació del Rec Comtal entre Vallbona i Can Sant Joan (Montcada). 

 
El Sr. Martí agraeix el suport de tots els grups i la transacció del Govern, diu al 

Sr. Coronas que CiU en l’última fase del mandat ja va encarregar treballs i 
actuacions sobre aquesta qüestió, i assenyala que durant els trenta-dos anys 
anteriors al Govern de CiU també s’hi hauria pogut actuar. 

 
La Sra. Sanz expressa el vot favorable de BC, el Sr. Martí expressa el vot 

favorable de CiU, el Sr. Alonso expressa el vot favorable de C’s, el Sr. Coronas 
expressa el vot favorable d’ERC, el Sr. Mòdol expressa el vot favorable del PSC, el 
Sr. Mulleras expressa el vot favorable del PP i la Sra. Lecha expressa el vot 
favorable de la CUP. S’aprova amb el redactat següent: 

 
La Comissió d’Ecologia, Urbanisme i Mobilitat acorda instar el Govern municipal 

a realitzar un pla director per protegir i rehabilitar el Rec Comtal des de Vallbona 
fins a Ciutat Vella passant per la Sagrera i Sant Andreu del Palomar, un pla que ha 
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de tenir com a objectiu recuperar l’aigua corrent on sigui possible, que inclogui 
actuacions de renaturalització i de posada en valor i de dinamització del traçat del 
Rec Comtal com a futur eix interurbà naturalitzat; així com intervencions de 
recuperació arqueològica en els punts més significatius i de més interès històric. 

 
Del Grup Municipal C’s: 
 
16. La Comissió d’Ecologia, Urbanisme i Mobilitat acorda: 1) Que es millori la 

funcionalitat del programa anomenat Autoritas, que utilitza l’Ajuntament per 
tramitar els expedients de protecció de la legalitat urbanística, introduint la 
possibilitat d’incorporar les persones que ho demanin com a part interessada. 2) 
Que es doti de millors eines i més recursos els serveis de llicències i inspeccions i 
els serveis jurídics dels districtes que permetin activar les inspeccions, les 
actuacions d’ofici, els controls i el seguiment per denúncies de terceres persones, 
iniciar correctament els corresponents procediments, fer un seguiment continuat 
dels procediments i tancar-los correctament, amb la finalitat de garantir la 
protecció de la legalitat urbanística. 

 
El Sr. Blanco explica que la proposició ve motivada pel darrer informe anual del 

Síndic de Greuges, corresponent al 2015 i presentat per la síndica al Ple: va 
denunciar que havia rebut queixes per manca de diligència dels serveis municipals 
en la tramitació d’expedients de protecció de la legalitat urbanística. Segons 
l’informe, l’Ajuntament no ofereix la possibilitat de participar en els procediments 
com a part interessada a les persones que han denunciat fets que vulneren la 
legalitat urbanística i tenen un interès legítim a protegir. Aquestes persones resten 
desinformades i indefenses, ja que no reben cap notificació dels actes que es 
dicten. 

D’altra banda, la síndica va posar de manifest també la sobrecàrrega que 
pateixen els serveis de llicències i inspeccions dels districtes i els serveis jurídics, 
fet que provoca ineficiència. 

Explicita el sentit de la proposició, i aclareix que la transacció del Govern, que hi 
ha afegit «dins del marc legal vigent», pretén garantir que les persones que han 
posat la denúncia es considerin persones interessades, però no s’hi considerin 
altres persones que podrien tenir-hi altres interessos i que legalment no es 
considerarien part interessada. 

 
El Sr. Martí manifesta el vot favorable del seu grup, que entén que cal donar 

suport a tota millora de circuits, aplicacions, recursos humans i materials en un 
tema tan sensible de la gestió municipal com el de les llicències. 

 
El Sr. Coronas manifesta el vot favorable del seu grup, que entén que el 

programa Autoritas, si bé va representar un pas important en la tramitació 
electrònica dels expedients i va ser una eina útil, no dóna facilitats de gestió, és 
lent i burocràtic, cosa que fa que sigui molt qüestionat, especialment pels tècnics. 

Considera important que el programa incorpori millores que permetin agilitzar 
els tràmits, que les parts interessades en una denúncia s’hi puguin incorporar com 
a tals, i que els serveis de llicències i inspeccions i els serveis jurídics es dotin de 
millors eines i recursos. Entén que caldria millorar també l’oferta de formació del 
personal amb la implementació de més i nous cursos específics, i afegir-hi un 
creixement de personal qualificat, si escau. 

 
El Sr. Mòdol expressa el vot favorable del seu grup, que considera un encert per 

part del Grup de C’s el fet d’haver plantejat aquesta proposició. 
Entén que és molt important que el ciutadà sàpiga que té capacitat de vetllar pel 

compliment de la normativa i que s’actua en aquest sentit. En cas contrari, es 
transmet una imatge negativa sobre el compliment de la llei. 

Comenta, d’altra banda, que tots haurien de vetllar perquè s’hi destinin els 
recursos necessaris i la proposició es faci efectiva al més aviat possible. 
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El Sr. Mulleras recorda que el gener d’enguany el Grup del PP va demanar una 
compareixença per analitzar la resolució dels expedients de llicències d’obres i 
d’activitat del segon semestre del 2015, perquè havia rebut queixes sobre la 
lentitud dels serveis tècnics en aquests tràmits, un problema que no només 
persistia sinó que s’agreujava. 

Manifesta el vot favorable del seu grup, i anima el Govern a endegar mesures 
que agilitzin la resolució d’expedients de llicències als districtes. 

 
La Sra. Lecha considera que hi ha molts exemples de la manca d’informació i 

l’opacitat que donen lloc als problemes que vol resoldre la proposició. Explica el cas 
d’una família que va adreçar-se a l’Ajuntament per demanar ajut en relació amb 
unes obres d’una finca amb interessos de la finca veïna: tot i que no tenien els 
permisos, s’han trigat mesos a aturar les obres, aparentment perquè el Districte 
no va actuar amb el rigor necessari; actualment, el terra de la finca afectada té un 
sot d’un metre i mig i les persones interessades no saben encara per què ni com es 
resoldrà el problema. 

Considera greu la manca d’accessibilitat als expedients dels veïns i les veïnes 
que interposen una queixa o una reclamació a les oficines de l’Ajuntament, i entén 
que l’Administració hauria de ser transparent i donar resposta a totes les 
demandes, sobretot si afecten la vida quotidiana i la seguretat. 

Conclou que el seu grup votarà a favor de la proposició, que recull les propostes 
de la síndica i incorpora l’esmena del Govern, que elimina la indefinició del redactat 
original. 

 
La Sra. Sanz manifesta el vot favorable del Govern, que considera prioritari 

avançar en transparència i en millora de la informació i té la voluntat de donar 
resposta a totes les peticions tant de la síndica de greuges com de la ciutadania. 

Confirma que hi ha descontentament al voltant de la tramitació dels expedients 
de legalitat urbanística, així com manca de resolucions per caducitat d’expedient i 
compliment de les ordres d’execució citades. A això s’afegeix el fet que el 
programa Autoritas no permet incloure nous interessats en l’expedient, cosa que 
genera que molta gent no hi pugui incorporar les seves peticions. 

Comenta que el problema ve de lluny i l’actual Govern està disposat a analitzar-
ne l’impacte i intentar millorar-ho. Explica que actualment la Direcció d’Inspecció 
està duent a terme una anàlisi i un procés de millora del programa, de manera que 
incorpora també l’estudi d’aquestes necessitats que es plantegen, sempre dins del 
marc i dels límits que marquen les normatives de procediment administratiu, que 
determinen específicament com s’ha de fer tot el procediment del dret a la 
informació i de la protecció de dades. 

Conclou que el Govern està absolutament disposat a continuar treballant per fer 
el procediment més obert i àgil, així com més intel·ligible per a qualsevol persona 
de la ciutat. 

 
El Sr. Blanco agraeix la voluntat del Govern de solucionar el problema i el suport 

dels grups, i subratlla la importància que la gestió municipal millori, que la 
ciutadania tingui més interès per l’administració de la ciutat i que tingui una millor 
opinió del treball que fa l’Ajuntament. 

 
La Sra. Sanz expressa el vot favorable de BC, el Sr. Martí expressa el vot 

favorable de CiU, el Sr. Blanco expressa el vot favorable de C’s, el Sr. Coronas 
expressa el vot favorable d’ERC, el Sr. Mòdol expressa el vot favorable del PSC, el 
Sr. Mulleras expressa el vot favorable del PP i la Sra. Lecha expressa el vot 
favorable de la CUP. S’aprova amb el redactat següent: 

 
La Comissió d’Ecologia, Urbanisme i Mobilitat acorda: 1) Que es millori la 

funcionalitat del programa anomenat Autoritas, que utilitza l’Ajuntament per 
tramitar els expedients de protecció de la legalitat urbanística, introduint la 
possibilitat d’incorporar a les persones que ho demanin com a part interessada dins 
del marc legal vigent. 2) Que es doti de millors eines i més recursos els serveis de 
llicències i inspeccions i els serveis jurídics dels districtes que permetin activar les 
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inspeccions, les actuacions d’ofici, els controls i el seguiment per denúncies de 
terceres persones, iniciar correctament els corresponents procediments, fer un 
seguiment continuat dels procediments i tancar-los correctament, amb la finalitat 
de garantir la protecció de la legalitat urbanística. 

 
Del Grup Municipal ERC: 
 
17. La Comissió d’Ecologia, Urbanisme i Mobilitat acorda instar el Govern 

municipal a: Que aplicant la Llei d’urbanisme i el seu reglament, el Govern 
municipal activi els mecanismes per tal que s’aturin les obres de la benzinera i es 
retiri la llicència per la unitat de subministrament de carburants del carrer Pere IV, 
núm. 548. 

 
El Sr. Coronas dóna la benvinguda als veïns i veïnes de la Plataforma Veïnal 

Nord-est Sant Martí i al seu portaveu, gràcies als quals es va detectar el problema 
de la benzinera apareguda al carrer Pere IV, número 544-548, sense previ avís: 
els veïns i veïnes es van adonar, en veure-hi uns tancs molt grans, que allò no era 
només una reforma en un solar on hi ha un servei de rentat de cotxes. 

Recorda que el Grup d’ERC va proposar una solució al Govern de la ciutat a 
través del Districte, però aquest no hi va respondre afirmativament. 

Explica que el solar es troba en sòl urbà, amb clau 18, pendent que s’hi 
desenvolupin els plans urbanístics previstos. D’acord amb l’article 53 de la Llei de 
22 de febrer de 2012, de modificació del text refós de la Llei d’urbanisme, aprovat 
per decret legislatiu l’any 2010, sobre usos i obres de caràcter provisional, 
s’admeten usos i obres de caràcter provisional, ja que es troba en un polígon 
d’actuació urbanística, però dintre dels usos provisionals admesos (punt 3), no 
consta l’ús de benzinera ni el de venda al detall de carburants per a motor de 
combustió interna. Tampoc l’article 61 del capítol 6, sobre el règim d’ús provisional 
del sòl del Decret 305/2006, pel qual s’aprova el reglament de la Llei d’urbanisme, 
que especifica els usos i les obres de caràcter provisional, recull l’ús de benzinera. 

Pel que fa a l’especificació del projecte, que diu que la unitat de 
subministrament serà complementària a l’activitat de rentat de vehicles, observa 
que això no serà així, ja que la benzinera funcionarà les 24 hores i la unitat de 
subministrament de carburants ocupa una superfície de gairebé 300 m², mentre 
que l’activitat del rentat mantindrà el seu horari laboral i ocupa poc més de 150 
m2, de manera que l’activitat de la benzinera en seria la principal. 

D’altra banda, el punt 2 de l’article 53 de la Llei 1/2012, de 22 de febrer, 
modificació del text refós de la Llei d’urbanisme, aprovat pel Decret legislatiu 
1/2010, del 3 d’agost, sobre usos i obres de caràcter provisional, estableix: «Els 
usos provisionals autoritzats han de cessar i les obres provisionals autoritzades 
s’han de desmuntar o enderrocar quan ho acordi l’administració actuant, sense que 
en cap cas els afectats tinguin dret a percebre una indemnització». 

Posa de manifest que els veïns i veïnes que van fer la denúncia no s’han sentit 
ben atesos pel Districte. Espera que a partir d’ara —ha sabut que avui hi ha hagut 
una reunió— les converses avancin i el Govern treballi per resoldre la situació. 

Per acabar, enuncia la proposició. 
 
El Sr. Martí comenta que quan va conèixer la inclusió d’aquesta proposició en 

l’ordre del dia, abans de mirar papers i de parlar amb la gent del territori, va 
pensar en un conflicte semblant que hi ha al carrer Eduardo Conde (Sarrià), i 
indica que els tècnics, especialistes i lletrats de l’Ajuntament poden aclarir els 
dubtes que sorgeixin en aquests casos sobre qüestions juridicotècniques i legals. 

A continuació, manifesta el suport del seu grup al rebuig veïnal. Té dubtes, però, 
pel que fa al procediment proposat, ja que un cop atorgada una llicència, la 
recuperació o la reversió d’aquesta pot donar lloc a una indemnització. 

Assenyala que, atès que està d’acord amb el fons però no té clara la qüestió de 
la forma des del punt de vista legal i té en compte les implicacions que això podria 
tenir des del punt de vista patrimonial i polític, el seu grup s’hi abstindrà i esperarà 
a veure el resultat de les reunions del Districte amb les àrees implicades del 
Govern de la ciutat i els promotors. 
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El Sr. Alonso saluda els veïns presents i manifesta el vot favorable del seu grup, 

que entén que la llicència s’ha atorgat a partir d’una interpretació errònia de la Llei 
d’urbanisme, coincideix que dins els usos provisionals no s’inclou l’ús de benzinera, 
i dóna suport a la demanda veïnal. 

 
El Sr. Mòdol manifesta el vot favorable del seu grup, que entén que la proposició 

ajudarà a avançar en la resposta a la demanda veïnal. En aquest sentit, s’ofereix 
per col·laborar amb el Govern en tot el que sigui possible amb aquest objectiu. 
Considera, d’altra banda, que caldria fer-ne un estudi més aprofundit per evitar 
que es produeixin situacions com aquesta o com l’esmentada de Sarrià. 

 
El Sr. Mulleras saluda els veïns de Sant Martí presents i els dóna la benvinguda. 
Comenta que a ell també li recorda aquest cas al de Sarrià, i que el Grup del PP 

no està d’acord que es facin benzineres al costat de centres escolars. 
Assenyala, però, que hi ha un problema d’interpretació jurídica respecte a la 

resolució legal del problema, de manera que voldria sentir què hi diu el Govern 
municipal. 

 
La Sra. Lecha manifesta el vot favorable del seu grup, que dóna suport a la 

demanda veïnal: associacions i particulars s’hi han manifestat en contra, recullen 
signatures i participen en concentracions a les instal·lacions i, d’altra banda, les 
obres han provocat esquerdes en les parets d’alguns habitatges. 

Coincideix que no hi hauria d’haver benzineres al costat d’una escola, com 
tampoc al costat d’habitatges, i entén que cal tendir a la reducció del transport 
privat. 

Per acabar, comunica que hi ha un cartell que indica que s’hi estan fent 
reformes, però no es va avisar el veïnat de quin tipus d’instal·lació s’hi col·locaria. 

 
La Sra. Sanz dóna la benvinguda als veïns i veïnes presents, i explica que, un 

cop rebuda al Districte, fa aproximadament tres setmanes, la proposta veïnal, 
Districte i Àrea van començar a estudiar-la, sobretot pel que fa als projectes que 
l’han motivada i al marc jurídic. 

Explica que hi ha un informe urbanístic del maig del 2014 que motiva aquesta 
llicència; la sol·licitud de llicència es formalitza el març del 2015, i finalment es 
planteja la concessió de la llicència, perquè s’entén que tots els informes 
precedents són correctes. Observa que és molt difícil que en cada pas de cada 
llicència es revisi si tot el que s’ha fet anteriorment en el procés és correcte, de 
manera que normalment, en rebre una proposta com aquesta, es miren els darrers 
informes del Districte i, si no hi ha res estrany inicialment, s’acostuma a atorgar, ja 
que ja ha passat molts processos i molts filtres. Aclareix, però, que en aquest cas 
el Govern assumeix la reivindicació veïnal i entén que cal desenvolupar un procés 
de revisió d’ofici d’aquesta concessió de llicència per determinar les actuacions que 
cal dur a terme. Per això, el Govern va proposar una transacció en aquest sentit al 
grup proposant, i va demanar a Serveis Jurídics com s’havia de desenvolupar 
exactament la revisió d’ofici, que implica la suspensió immediata de les obres amb 
l’acord d’incoació, una sol·licitud de dictamen de la comissió jurídica assessora i, en 
funció del resultat, resolució o no d’anul·lació de la llicència i restauració dels 
terrenys al seu estat anterior. 

Explicita que el grup proposant no va acceptar la transacció, i manifesta 
l’abstenció del Govern, que entén que la Comissió no és competent per acordar la 
retirada de la llicència, ja que es requereix un procediment marcat per l’article 208 
del text refós de la Llei d’urbanisme, i l’article 130 i següents del Reglament de 
protecció de legalitat urbanística, que determina quin és l’òrgan competent per 
obrir un expedient que permeti aquesta revisió d’ofici. 

 
El Sr. Coronas agraeix els vots favorables i les abstencions. 
Observa que les proposicions dels grups formen part de la part d’impuls i 

control, no pas de la part decisòria, de manera que es poden permetre anar una 
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mica més enllà en la declaració d’intencions. En aquest cas, l’objectiu és retirar 
una llicència que no s’hauria d’haver atorgat i que no es construeixi una benzinera. 

Manifesta la convicció que Serveis Jurídics conclourà que s’ha de retirar la 
llicència, atès que, com ha exposat, el projecte de construcció diu que la unitat de 
subministrament serà complementària a l’activitat de rentat de vehicles, mentre 
que l’epígraf 12.20 de la llicència entregada parla de «venda al detall de 
carburants per a motors de combustió interna», que serà activitat principal i no 
complementària. 

 
El Sr. Mulleras sol·licita a l’Ajuntament l’elaboració d’un informe que determini si 

la solució que proposa el Grup d’ERC és jurídicament possible o si, al contrari, s’ha 
d’optar pel que diu el Govern municipal, i manifesta l’abstenció del seu grup. 

 
La Sra. Sanz expressa l’abstenció de BC, el Sr. Martí expressa l’abstenció de 

CiU, el Sr. Alonso expressa el vot favorable de C’s, el Sr. Coronas expressa el vot 
favorable d’ERC, el Sr. Mòdol expressa el vot favorable del PSC, el Sr. Mulleras 
expressa l’abstenció del PP i la Sra. Lecha expressa el vot favorable de la CUP. 
S’aprova. 

 
Del Grup Municipal PSC: 
 
18. La Comissió d’Ecologia, Urbanisme i Mobilitat acorda: I) Que les actuacions 

que s’executaran en aquest mandat amb el finançament de la Generalitat i 
l’Ajuntament a la línia 10 del metro incloguin l’obertura de totes les estacions 
necessàries per garantir l’accés al metro dels veïns i veïnes dels barris de la 
Marina. II) Que el Govern municipal presenti en el termini màxim d’un mes un 
document on es concreti l’abast de les actuacions que s’executaran, el seu import, 
el finançament compromès per cadascuna de les administracions, així com la 
fórmula i calendari de retorn dels imports a l’Ajuntament de Barcelona. 

 
El Sr. Mòdol explicita que tots els grups coincideixen en la necessitat i la 

urgència de fer arribar la línia 10 als barris de la Marina i la Zona Franca, i exposa 
que a principis de febrer l’alcaldessa es va reunir amb el president de la 
Generalitat, amb qui va acordar que les obres de la línia 10 del metro es 
reprendrien i es finançarien entre ambdues institucions. D’altra banda, l’alcaldessa 
va afirmar que estava disposada a responsabilitzar-se d’un 50% del cost de les 
obres, però no s’han facilitat dades sobre l’abast de les obres que s’executaran. 

A continuació, enuncia la proposició, referent a un projecte que per al seu grup 
és prioritari, ja que sempre ha defensat la inversió en els barris, i aquesta n’és una 
de fonamental. 

Recorda que el Grup del PSC ha donat suport a l’aprovació inicial de la 
modificació pressupostària que preveu una inversió per emprendre les obres 
d’aquest tram de la línia 10. Ahir es va saber, doncs, que l’Ajuntament aportarà 44 
milions d’euros per a la línia 10 (15 el 2016, 23 el 2017 i 6 el 2018), però, d’acord 
amb la informació parcial de què es disposa, és una inversió insuficient per a 
l’objectiu i la Generalitat només està disposada a aportar-hi 6 milions d’euros. 

Subratlla que aquesta inversió correspon a la Generalitat, però entén que 
l’Ajuntament se’n podria fer càrrec, sempre que en tingui garantit el retorn. No 
voldria que l’Ajuntament, un cop més, hagués d’assumir la part d’inversió de la 
Generalitat o hagués de justificar als barris que no s’hi inverteix el que hi havia 
previst. D’altra banda, indica que les inversions anunciades per a altres projectes 
són molt més elevades: 150 milions d’euros per a un pla de barris o 170 milions 
per a una de les opcions d’implantació d’un tramvia. 

En darrer lloc, pregunta si en l’acord amb la Generalitat es va aprofundir en les 
qüestions que demana la proposició, ja que no s’entendria que es concretés una 
inversió si els detalls no estiguessin consensuats amb la Generalitat, i explicita que 
la proposició vol que es faciliti una informació que proporcioni la certesa que els 
acords als quals s’està arribant políticament es poden dur a terme. 
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El Sr. Martí comenta que l’acord entre el Govern de la Generalitat i el Govern de 
l’Ajuntament aporta més informació sobre el projecte, però subratlla que el grup 
proposant és conscient que les actuacions per obrir totes les estacions necessàries 
per garantir l’accés al metro a tots els veïns dels barris de la Marina no es poden 
fer amb 88 milions d’euros (xifra que resultaria si la Generalitat hi aportés, com 
l’Ajuntament, 44 milions). Insisteix que 88 milions no són prou diners per fer 
arribar la línia 10 del metro a tots els veïns del barri de la Marina, ja que amb 
aquesta xifra es podrien finançar dues estacions més el seminivell inferior. 

A continuació, expressa el vot favorable del seu grup a una proposició de 
màxims, però observa que els proposants i, en aquest cas, les administracions que 
han de signar l’acord econòmic, haurien de ser capaços d’aconseguir que el que 
s’ha escrit tingui coherència amb allò que finalment podrà ser, i no aprovar un text 
que després no es pugui dur a terme econòmicament i que enganyi la gent. 

 
El Sr. Alonso posa de manifest que s’han hagut d’assabentar d’algunes xifres 

relacionades amb aquest projecte a través dels comentaris de l’oposició, i que fins 
ara el Govern mai no n’havia facilitat cap, tot i que s’han demanat. 

Troba il·lògic que el representant del PSC esmenti un acord al qual ha arribat el 
seu grup per a una modificació de crèdit amb unes inversions que han pactat, i ara 
digui a la Comissió que no sap com es podran fer aquestes inversions. Malgrat 
aquesta incoherència, però, el Grup de CiU hi votarà favorablement, ja que està a 
favor de la línia 10 i vol tota aquesta informació que s’ha demanat en repetides 
ocasions al Ple i mai no s’ha obtingut. 

 
El Sr. Coronas manifesta el vot favorable del seu grup, que defensa la 

transparència en qualsevol operació i entén que ha estat una part important en 
l’assoliment de l’acord, ja que aquest element és una de les condicions sine qua 
non que va posar per votar a favor dels pressupostos. 

Considera que si l’Ajuntament i la Generalitat han pactat una cosa és perquè és 
factible, i li llegeix al Sr. Mòdol part d’una intervenció seva en el debat d’una altra 
proposició a la Comissió sobre el metro a la Marina: «En aquest sentit, va explicar 
que dubtava que es fes cap favor als veïns votant a favor d’aquesta proposició, ja 
que això tornava a alimentar la il·lusió d’una qüestió que no es resoldria […]. Va 
afirmar, també, que s’estava frivolitzant sobre aquest tema, i que tots plegats 
havíem d’aprendre que la transparència i la responsabilitat política també és saber 
dir que no ho podem fer tot». Respecte d’aquestes declaracions, opina que s’hi 
continua avançant i que finalment el metro arribarà a la Marina. 

 
El Sr. Mulleras reflexiona sobre el fet que aparentment tothom vol atorgar-se el 

mèrit de la inversió per al metro de la Marina —ahir al debat sobre la modificació 
pressupostària a la Comissió d’Economia el Sr. Bosch va dir que l’aportació 
pressupostària per al metro de la Marina era cosa d’ERC, i ara el Sr. Mòdol diu que 
és cosa del PSC—, quan tots els grups coincideixen que el metro ha d’arribar a la 
Marina. 

Explicita el vot favorable del seu grup, tot i que no entén que es presenti 
aquesta proposició quan el PSC ja està pactant pressupostàriament amb el Govern 
municipal. 

Per acabar, destaca la part de la proposició referent a la fórmula i el calendari de 
retorn dels imports de la Generalitat a l’Ajuntament de Barcelona, que considera 
fonamental per evitar que es repeteixin determinats problemes. 

 
La Sra. Lecha manifesta el vot favorable del seu grup, que, com la resta, 

portava la promesa de la línia 10 a la Marina en el programa electoral. Observa 
que, tot i que la línia 9 no formava part del programa de BC, aquesta ha arribat 
abans que la línia 10, per imposició de la GSMA per al Mobile World Congress. 

Subratlla que el veïnat de la zona fa molts anys que reivindica que hi arribi el 
metro, com també unes línies d’autobús i una freqüència dignes. 

Critica que els trens circulin fins a les cotxeres de la Zona Franca sense aturar-
se a les estacions, així com el model de finançament de les línies 9 i 10, que ha 
donat entrada a la participació privada en la gestió de les estacions, cosa que ha 
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provocat un encariment desmesurat dels costos: la concessió a trenta anys a mans 
privades a canvi d’un cànon anual fa que actualment l’Ajuntament pagui a les 
concessionàries per unes parades tancades. Recorda que el Grup de la CUP aposta 
per un control popular de les empreses de transport públic municipal i de la 
Generalitat, de manera que per capgirar la situació caldria apostar per la 
remunicipalització del transport públic. 

 
La Sra. Sanz expressa el vot favorable del seu grup, que considera prioritari 

posar al servei dels barris de la Marina les inversions necessàries per resoldre una 
injustícia històrica: que aquests veïns i veïnes no es puguin desplaçar amb metro. 

Subratlla que, si bé és competència de la Generalitat, l’Ajuntament farà tots els 
possibles per accelerar el procés i serà exigent amb la Generalitat perquè el 
rescabalament de totes les inversions que l’Ajuntament avanci es produeixi de la 
manera més immediata possible. 

Confirma que s’ha arribat a una proposta de consens amb el Govern de la 
Generalitat i que s’hi està treballant, però encara no està en condicions de 
concretar-ne xifres, tot i que hi ha partides pressupostàries orientatives, atès que 
és públic el que costa fer les estacions, o l’adequació dels túnels subterranis. 
Especifica que cal acabar de concretar-ho tot amb la Generalitat en un document 
que es farà accessible a tothom i que es presentarà, com demana la proposició, en 
el termini d’un mes. 

En darrer lloc, recorda que el debat amb els grups i amb la ciutadania sobre les 
inversions municipals encara s’ha de produir, però afirma que totes les inversions 
esmentades són compatibles, i puntualitza que els 175 milions del tramvia no 
corresponen íntegrament a l’Ajuntament ni s’han d’executar en un sol mandat. 

 
El Sr. Mòdol agraeix el suport de tothom, però subratlla que no hi ha informació 

sobre a què es destinaran els 44 milions, i critica que la xifra que s’ha pogut 
incloure en el pressupost com a partida dedicada als barris sigui exactament 
aquesta, cosa que demostra que el criteri per assignar les inversions als barris de 
la ciutat és aritmètic i no per necessitats. Demana que en el termini d’un mes 
s’expliqui d’on surten els 44 milions, perquè aleshores podrà explicar als veïns de 
Pere IV, la Meridiana i la ronda de Dalt per què només s’hi destinen 44 milions, 
xifra dedicada a la línia 10 del metro. 

Recorda que tant ell com el Sr. Martí van dir en una sessió de la Comissió que 
calien 120 milions d’euros per començar, per tant, reitera que cal saber a què es 
destinen concretament els 44 milions. 

Per acabar, aclareix que no ha estat el PSC qui ha determinat aquesta quantitat 
al pressupost, sinó que el que ha fet és intentar portar cap als barris el que ERC 
donava a la línia 9 del metro. 

 
El Sr. Coronas diu al Sr. Mòdol que el PSC sap com funcionen les negociacions 

de pressupostos i ha aprovat inicialment la modificació pressupostària, de manera 
que no entén els seus arguments, i lamenta, d’altra banda, que vegi inconvenients 
arreu. 

Pel que fa al comentari del Sr. Mulleres, assegura que el Grup d’ERC no es vol 
atorgar cap mèrit, sinó que simplement, a part de portar l’arribada del metro a la 
Marina al programa electoral, hi ha insistit, tot actuant com l’humil instrument que 
són, i la perseverança ha permès incloure una quantitat en un pressupost, que 
està acordat amb el Govern de la Generalitat, cosa que celebra, atès que la 
considera necessària perquè el metro arribi a la Marina. 

 
La Sra. Sanz expressa el vot favorable de BC, el Sr. Martí expressa el vot 

favorable de CiU, el Sr. Alonso expressa el vot favorable de C’s, el Sr. Coronas 
expressa el vot favorable d’ERC, el Sr. Mòdol expressa el vot favorable del PSC, el 
Sr. Mulleras expressa el vot favorable del PP i la Sra. Lecha expressa el vot 
favorable de la CUP. S’aprova amb el redactat següent: 

 
La Comissió d’Ecologia, Urbanisme i Mobilitat acorda: I) Que les actuacions que 

s’executaran en aquest mandat amb el finançament de la Generalitat i 
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l’Ajuntament a la línia 10 del metro incloguin l’obertura de les estacions 
necessàries per garantir l’accés al metro dels veïns i veïnes dels barris de la 
Marina. II) Que el Govern municipal presenti en el termini màxim d’un mes un 
document on es concreti l’abast de les actuacions que s’executaran, el seu import, 
el finançament compromès per cadascuna de les administracions, així com la 
fórmula i el calendari de retorn dels imports a l’Ajuntament de Barcelona. 

 
Del Grup Municipal PP: 
 
19. La Comissió d’Ecologia, Urbanisme i Mobilitat acorda: instar el Govern 

municipal a demanar a la Generalitat de Catalunya que executi les inversions 
pendents de la Llei de barris de les convocatòries des de l’any 2004 fins al 2010, i 
que convoqui noves convocatòries per als barris de la ciutat de Barcelona. 

 
El Sr. Mulleras enuncia la proposició, i exposa les xifres corresponents a les 

inversions pendents de la Generalitat (23,8 milions d’euros) i als pagaments que 
l’Ajuntament ha realitzat per compte de la Generalitat (25,7 milions) i que aquesta 
encara no ha retornat. 

Observa que el Pla de barris anunciat (al qual s’ha dit que es dedicaran 150 
milions d’euros) no hauria d’assumir la feina que estava compromesa a la Llei de 
barris, que s’ha de complir, sinó destinar-se a les necessitats dels barris que 
determini l’Ajuntament. 

De les actuacions pendents d’executar de la Llei de barris, en destaca el projecte 
de la inversió de Raval Sud, amb el 78% de la inversió pendent d’executar. 

Per acabar, demana a l’Ajuntament que sigui molt més insistent amb la 
Generalitat i s’hi faci respectar molt més perquè s’executin tots els projectes 
compromesos pendents. 

 
El Sr. Martí manifesta el vot contrari del seu grup, que entén que la proposició 

amaga el problema real de fons: el Govern de l’Estat estrangula el Govern de la 
Generalitat i, per tant, li impedeix assumir les seves responsabilitats inversores, no 
només pel que fa al Pla de barris, sinó també a moltes altres coses. Aclareix que 
està d’acord que la Generalitat ha de dur a terme determinades actuacions, però 
subratlla que precisament el grup proposant és el mateix que governa l’Estat, que 
no paga els deutes que té amb la Generalitat, de manera que aquesta no rep uns 
diners que en part podrien servir per finançar aquests projectes. 

D’altra banda, entén que dels 150 milions previstos per al Pla de barris, el 2016 
se n’executaran pocs diners i no hi haurà inversió real destinada als barris fins al 
2017, 2018 i 2019. 

 
El Sr. Blanco expressa el vot favorable del seu grup, que defensa la reclamació 

de les inversions pendents de qualsevol administració. 
A continuació, comenta que pot haver-hi una confusió entre les noves 

convocatòries de la Llei de barris i els plans que el Govern ha anunciat que vol dur 
a terme a través de l’empresa Foment de Barcelona, i demana que s’aclareixi 
aquesta qüestió. 

Considera que hi ha el perill que es dupliquin funcions i s’hi dediquin recursos 
innecessaris, i valora positivament que la Generalitat s’impliqui en aquests plans, 
que afecten municipis propers a l’àrea metropolitana, especialment a la zona del 
Besòs. 

Assenyala, d’altra banda, que caldria evitar que el necessari debat públic sobre 
les prioritats respecte a les polítiques públiques i justícia social es traslladés al si 
d’un consell d’administració, cosa que podria atorgar un marge d’arbitrarietat al 
Govern, com ja ha succeït: ja s’han designat els primers 15 barris (i, dins 
d’aquests els primers 4) que es beneficiaran del Pla de barris, una decisió en què el 
seu grup no ha participat, de manera que no pot saber quins criteris s’han emprat. 
Subratlla que aquest debat s’hauria de desenvolupar en el Ple i que les decisions 
haurien de ser consensuades entre tots els grups polítics. El Grup de C’s vetllarà 
perquè l’opacitat de les reunions als despatxos no enteli la transparència que hi ha 
d’haver en decisions tan importants per al futur de la ciutat. 
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El Sr. Coronas manifesta el vot contrari del seu grup, que entén que la 

proposició és una mostra d’hipocresia —el PP pressiona la Generalitat però mai no 
reconeix ni el mal finançament ni l’espoli fiscal que pateix Catalunya, ni reclama al 
Govern de l’Estat les inversions pendents en infraestructures com la Sagrera o 
Rodalies; el deute històric— i que no és adient posar sobre la taula una llei que fa 
sis anys que no realitza convocatòries, a més sense explicar com es podria 
finançar. 

D’altra banda, assenyala que recentment s’ha facilitat un informe sobre 
l’evolució del deute de la Generalitat amb l’Ajuntament: a 30 de juny del 2015, el 
deute se situava en 106,88 milions d’euros. Es van iniciar tràmits per reconèixer 
obligacions de deute pendent de reconeixement per part de la Generalitat de 
gairebé 40 milions d’euros, dels quals 20,4 milions corresponien a la Llei de barris 
del 2014 i anys anteriors. Afirma que la situació evoluciona favorablement a partir 
del diàleg fluid amb la Generalitat i el reconeixement del deute pendent, i es 
treballa per assolir l’objectiu de fer-ne un seguiment i pactar-ne el retorn. 

 
El Sr. Mòdol manifesta el vot favorable del seu grup, que entén que s’han de 

reclamar les inversions pendents, tot i que comparteix algunes de les reflexions del 
Sr. Martí i del Sr. Coronas. D’altra banda, es mostra d’acord amb les observacions 
del Sr. Blanco. 

A continuació, assenyala que l’origen del Pla de barris ja va ser inadequat, 
perquè els plans de barris no els ha de fer l’Ajuntament, sinó que és una dotació 
extra que ve d’una altra administració per fer front a les inversions a les quals el 
municipi no pot fer front. 

D’altra banda, observa que la presentació simultània del Pla de barris i el Pla de 
rehabilitació, amb objectius força similars, podria confondre la gent, i fa broma 
amb la possibilitat que hi hagués persones que no volguessin beneficiar-se d’un pla 
de barris perquè l’Ajuntament de manera ordinària hi inverteix més del que preveu 
el pla, que podria no incloure actuacions que sí que pensés dur a terme 
l’Ajuntament. 

Per acabar, planteja la possibilitat que es proposi una comissió extraordinària 
conjunta per aclarir què s’ha de fer amb el Pla de barris. 

 
La Sra. Lecha afirma que no qüestiona la creació de la Llei de barris ni l’aplicació 

que va tenir al llarg del territori, i que el seu grup està en contra de l’impagament 
sostingut de la Generalitat, entitat que ha argumentat les retallades dels darrers 
anys bàsicament amb la manca de finançament, una manca de finançament 
derivada de les transferències estatals ordenades pels governs del PSOE i del PP. 

Manifesta que és curiós que el PP denunciï l’impagament de la Llei de barris del 
període que competeix el Govern estatal del PSOE, i que presenti aquesta 
proposició un partit que governa a l’Estat amb impagaments sistemàtics i repressió 
pel que fa a la sobirania respecte al Principat de Catalunya. 

Recorda que la naturalesa de la Llei de barris està relacionada amb l’emergència 
social i les desigualtats territorials i, per acabar, anuncia el vot contrari del seu 
grup. 

 
La Sra. Sanz manifesta el vot favorable del seu grup, que entén que la ciutat no 

pot renunciar a exigir les inversions pendents de la Llei de barris, que fan 
referència a actuacions necessàries en barris vulnerables de la ciutat. Especifica 
que el deute pendent és de 22,6 milions d’euros, i considera que argumentar que 
la Generalitat no té diners per votar en contra de la proposició és fer de 
representant de la Generalitat en lloc de representar els interessos de Barcelona. 

Subratlla que l’Ajuntament, pel fet de tenir recursos, no pot assumir inversions 
que no li corresponen, i assegura que la Generalitat té diners per impulsar 
determinades actuacions: per exemple, ha tancat convenis per valor de 30 milions 
d’euros amb escoles que separen nens i nenes. 

En darrer lloc, aclareix que la proposta del Pla de barris neix del fet que 
l’Ajuntament valora el model de la Llei de barris, però entén que cal tenir una 
perspectiva integral de cadascuna de les polítiques que es desenvolupen. Remarca, 
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però, que el Pla de barris és una proposta pròpia de la ciutat complementària 
d’inversions que han de provenir del Govern de l’Estat i de la Generalitat. 

 
El Sr. Mulleras agraeix els vots favorables, que donen suport a una proposició 

que defensa els interessos de Barcelona, i observa que els partits que hi han votat 
en contra —i, per tant, a favor de la morositat de la Generalitat amb Barcelona— 
són els que governen a la Generalitat (CiU i ERC) i la CUP, que va fer possible que 
a la Generalitat hi hagués un president de CiU. 

Assegura que l’Estat central no té cap deute amb Barcelona, paga al comptat i 
cada vegada augmenta els pressupostos destinats a la ciutat; subratlla que qui no 
paga i s’endeuta és la Generalitat, i remarca que el Grup del PP sempre reclamarà 
qualsevol inversió pendent, sigui de qui sigui. 

Observa que tots volen un millor finançament, però que la diferència es troba en 
les prioritats i en la gestió dels recursos disponibles: la Generalitat, per exemple, 
inverteix 200 milions d’euros a fer els Ferrocarrils Catalans del Vallès mentre que 
no fa el metro de la Marina, ni paga els deutes de la Llei de barris a Barcelona, ni 
n’executa les obres. 

 
El Sr. Martí puntualitza que el seu grup està d’acord que tant les administracions 

com els particulars han de pagar els deutes, però que el problema és la posició 
política que tenen com a grup municipal a l’hora de debatre un tema tan important 
com aquest, que el Grup del PP planteja en els termes que planteja. 

Diu al Sr. Mulleras que si el seu grup actués d’una altra manera com a Govern 
de l’Estat, no estarien discutint això, i considera insultant que hagi afirmat que 
l’Estat paga al comptat, així com que, amb un dèficit fiscal de 16.000 milions, 
pretengui donar lliçons a administracions que ho passen malament en part pel 
sistema de finançament. 

 
El Sr. Mulleras li pregunta si és regidor de l’Ajuntament de Barcelona o de la 

Generalitat. 
 
El Sr. Martí respon que és regidor de l’Ajuntament de Barcelona i n’és 

perfectament conscient. 
A continuació, aclareix que els 200 milions dels Ferrocarrils de la Generalitat al 

Vallès són una inversió finançada per la Unió Europea, de manera que no són 
diners estrictament pressupostaris de la Generalitat. 

 
El Sr. Coronas aclareix que el Grup d’ERC no està a favor que la Generalitat 

tingui deutes ni que l’Ajuntament els hi hagi de perdonar. Entén que cada 
administració ha de reconèixer els seus deutes i tornar-los, però puntualitza que si 
el seu grup ha votat en contra de la proposició ha estat per qui la presenta i per les 
males intencions que hi ha al darrere. 

Observa, d’altra banda, que l’Estat pressuposta actuacions que després no 
executa, i per això no les reconeixen com a deute, i comenta que ara donen a 
Catalunya diners que deu encara de la disposició addicional tercera de l’Estatut de 
l’any 2014, avançats amb el Fons de Liquidació Autonòmic i cobrant interessos. 
Entén que com a regidor de l’Ajuntament de Barcelona també té dret a reclamar 
tot això. 

 
La Sra. Lecha explicita que també el seu grup ha votat en contra de la 

proposició per la seva hipocresia, incoherència i cinisme, i posa com a exemple 
d’una altra proposició d’aquesta mena la presentada fa un mes pel mateix grup 
que demanava una baixada de tarifes del transport públic quan és precisament 
l’Estat espanyol qui cada vegada rebaixa més l’aportació que ha de fer per al 
transport. 

 
El Sr. Mulleras pregunta si, com a proposant, pot tancar el punt. 
El Sr. Mòdol respon que ja ha esgotat el seu temps, i dóna pas al següent punt 

de l’ordre del dia. 
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La Sra. Sanz expressa el vot favorable de BC, el Sr. Martí expressa el vot 
contrari de CiU, el Sr. Blanco expressa el vot favorable de C’s, el Sr. Coronas 
expressa el vot contrari d’ERC, el Sr. Mòdol expressa el vot favorable del PSC, el 
Sr. Mulleras expressa el vot favorable del PP i la Sra. Lecha expressa el vot 
contrari de la CUP. S’aprova. 

 
Del Grup Municipal CUP: 
 
20. La Comissió d’Ecologia, Urbanisme i Mobilitat acorda que l’Institut Municipal 

de Parcs i Jardins de Barcelona sigui considerat un servei essencial per la seva 
pròpia naturalesa i per les feines que li té encomanades l’Ajuntament de 
Barcelona, i que s’obri oferta pública d’ocupació durant l’any 2016 per contractar 
243 nous treballadors i treballadores d’aquest Institut, de tal manera que es pugui 
cobrir la plantilla estructural estipulada en el conveni, compensant-la 
equitativament entre homes i dones. 

 
La Sra. Lecha comenta que des del 2008 no hi ha hagut cap oferta d’ocupació 

pública per a Parcs i Jardins, cosa que n’ha fet disminuir la plantilla —una plantilla 
envellida, amb més del 60% per sobre dels 50 anys—, que actualment no pot 
assumir totes les feines que té encomanades i, per tant, s’han externalitzat alguns 
serveis. D’altra banda, la zona verda del municipi ha crescut des dels anys 
noranta. 

Exposa que el conveni de Parcs i Jardins estableix una ràtio d’1,2 treballadors 
per hectàrea, mentre que actualment només n’hi ha 0,93. 

Esmenta algunes de les empreses externes (BCNeta, Proactiva, SIRESA…) amb 
què l’Institut té contractes i convenis per a la realització d’algunes tasques, i indica 
que, segons els estudis duts a terme en municipis amb crisi pressupostària —no és 
el cas de Barcelona—, sovint la remunicipalització de serveis solucionaria els 
problemes econòmics. 

Assenyala que, si bé la Llei de pressupostos generals de l’Estat restringeix la 
contractació pública, permet que les administracions contractin personal propi per 
garantir «serveis essencials», un terme no definit legalment, de manera que 
correspon a cada administració determinar quins són aquests serveis, que no han 
de coincidir necessàriament amb els obligatoris. 

Observa que es pot considerar servei essencial tot servei necessari per als veïns 
i veïnes, que permet assegurar el funcionament regular de la ciutat, i planteja si es 
podria prescindir dels serveis que presta l’Institut (aprofitament de residus, 
tractament d’aigües freàtiques per al reg, control de qualitat de l’aigua, control 
d’activitats en zones verdes, serveis de neteja, vigilància i socorrisme, etc.), que 
són, en resum, la cura dels éssers vius que comparteixen l’ambient urbà amb els 
animals humans. 

Per acabar, enuncia la proposició, que ha estat transaccionada amb el Govern, i 
especifica que actualment a la plantilla de Parcs i Jardins hi ha una 
descompensació molt gran entre homes (700 i escaig) i dones (200 i escaig). 

 
El Sr. Martí anuncia l’abstenció del seu grup, que dóna suport a les millores 

qualitatives i quantitatives en els recursos i les condicions laborals del servei, però 
no veu clar que aquest pugui considerar-se servei essencial. 

 
El Sr. Alonso considera que la reducció continuada de la plantilla ha generat un 

conflicte que cal gestionar i un servei que potser no és del tot adient, cosa que cal 
solucionar. Per posicionar-se, però, esperarà la intervenció del Govern, atès que el 
seu grup tot just ha rebut la proposició transaccionada, substancialment diferent 
de l’original. 

 
El Sr. Coronas manifesta el vot favorable del seu grup, i recorda que en el darrer 

Consell d’Administració es va discutir aquest aspecte: la direcció de Parcs i Jardins 
va explicitar el compromís d’aturar la disminució de la plantilla a causa de les 
jubilacions, i es preveu que el 2016 es pugui contractar personal per cobrir 
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aquestes baixes mitjançant un procés ordenat que prioritzi l’estabilitat del personal 
temporal o rellevista. 

D’altra banda, indica que per al Grup d’ERC el servei que ofereix Parcs i Jardins 
sí que és un servei essencial de la ciutat, i observa que segur que seria un dels 
serveis que a la ciutadania més preocuparia que no es fes bé. 

 
El Sr. Mòdol expressa el vot favorable del seu grup. 
 
El Sr. Mulleras indica que el seu grup entén que el servei de parcs i jardins no és 

un servei essencial i, d’altra banda, que posicionarà el vot després d’escolar el 
Govern. 

 
La Sra. Herrero anuncia el vot favorable del Govern, que amb aquest suport 

reitera el compromís adquirit públicament i per escrit amb el comitè d’empresa. 
Recorda que el Govern sempre ha manifestat la voluntat de trobar solucions per 

aturar la disminució de la plantilla de l’Ajuntament i els seus organismes 
autònoms, un problema que s’agreuja en el cas de Parcs i Jardins per l’edat de la 
plantilla i pel ritme de jubilacions, molt superior al de la resta de l’Ajuntament. 

A continuació, subratlla que el Grup de BC sí que considera essencial, sens 
dubte, el servei de parcs i jardins, que forma part del manteniment de la ciutat i 
que, en el cas de l’arbrat, també està relacionat amb la seguretat de les persones i 
dels béns, i explicita que, després de vuit anys, es podrà convocar oferta pública 
d’ocupació, cosa que permetrà millorar l’estabilitat de la plantilla. 

Per acabar, observa que si bé s’ha trobat una primera solució per començar a 
aturar la disminució de la plantilla, en un any no es poden solucionar problemes 
que fa anys que s’arrosseguen, però posa en relleu que per fi la plantilla de Parcs i 
Jardins visualitza que té futur. 

 
La Sra. Lecha agraeix els vots favorables, que donen suport a una reivindicació 

dels treballadors i treballadores i de la ciutat, i comenta que per entendre si un 
servei és essencial o no, hom pot preguntar-se si se’n pot prescindir. En aquest 
cas, la ciutat no es podria regenerar sola en l’àmbit de parcs i jardins. Observa, 
d’altra banda, que molts serveis essencials estan externalitzats. 

En darrer lloc, assenyala que els treballadors i treballadores de Parcs i Jardins 
estaran satisfets però continuaran treballant perquè tot el servei estigui 
remunicipalitzat i amb les mateixes condicions per a tothom, ja que tothom aporta 
qualitat de vida als veïns i veïnes de Barcelona. 

 
El Sr. Alonso entén que amb la fórmula plantejada es podran reposar les 

jubilacions que es produeixin a partir d’enguany i s’evitarà que es continuï reduint 
la plantilla. Entén, així mateix, que el Govern ha estudiat la fórmula, està dins la 
legalitat vigent i vol buscar solucions als problemes de plantilla de l’Institut, de 
manera que hi vota favorablement. 

 
El Sr. Mulleras entén que el Govern no ha aportat cap raonament jurídic, que la 

qualificació jurídica de servei essencial s’aplica a un altre tipus de serveis, no pas a 
aquest, i que l’aprovació d’aquesta proposició generarà falses expectatives, ja que 
potser jurídicament no s’aprova la qualificació de servei essencial per a aquest 
servei. Per això, vota en contra de la proposició. 

 
La Sra. Sanz expressa el vot favorable de BC, el Sr. Martí expressa l’abstenció 

de CiU, el Sr. Alonso expressa el vot favorable de C’s, el Sr. Coronas expressa el 
vot favorable d’ERC, el Sr. Mòdol expressa el vot favorable del PSC, el Sr. Mulleras 
expressa el vot contrari del PP i la Sra. Lecha expressa el vot favorable de la CUP. 
S’aprova amb el redactat següent: 

 
La Comissió d’Ecologia, Urbanisme i Mobilitat acorda que el servei integral de 

manteniment dels espais verds, naturals i de l’arbrat de la ciutat de Barcelona sigui 
considerat un servei essencial, i que s’obri oferta pública d’ocupació durant l’any 
2016 per contractar nous treballadors i treballadores d’aquest Institut, de tal 
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manera que es pugui cobrir la plantilla estructural estipulada en el conveni, 
utilitzant-se com a base-guia la ràtio d’1,2 persones per Ha, compensant 
equitativament entre homes i dones. 

 
b) Proposicions amb contingut de Declaració institucional 
c) Precs 
 
Del Grup Municipal ERC: 
 
21. Que s’impulsin aplicacions que permetin mesurar la contaminació acústica, 

així com una major coordinació entre veïns, propietaris de locals i Guàrdia Urbana i 
estudiar la possibilitat de realitzar una prova pilot en alguna zona de la ciutat. 

 
El Sr. Coronas afirma que el soroll és una de les problemàtiques de moltes zones 

d’una ciutat densa com Barcelona, especialment en les que concentren activitat 
d’oci nocturn. A continuació, formula el prec, explicita que la tecnologia actual 
facilita les accions que aquest recull, i esmenta el Fòrum del Silenci que es va 
desenvolupar a Gràcia entre el 2004 i el 2007 com a exemple d’actuació a la qual 
es podrien incorporar els nous recursos que ofereix la tecnologia per complementar 
les mesures tradicionals de conscienciació i mediació. 

 
La Sra. Herrero coincideix que cal continuar treballant en l’àmbit de la 

contaminació acústica, una de les menys visibles però que més pot afectar la salut 
de les persones. 

Considera, però, que cal distingir entre les aplicacions a què fa referència el prec 
i els aparells de mesura del soroll homologats per normativa (sonòmetres, sensors, 
limitadors de potència…), que són els que proporcionen mesures de decibels a 
partir de les quals s’actua, i l’actuació inspectora, de la qual es poden derivar 
sancions. 

Tanmateix, està d’acord que les aplicacions, cada cop més avançades i 
accessibles, poden ser molt útils en accions de sensibilització i visualització del 
problema. Per això, el Govern assumeix la proposta i en les properes campanyes 
s’hi incorporarà alguna iniciativa relacionada. 

 
El Sr. Coronas agraeix l’acceptació del prec i afirma que entén les limitacions 

jurídiques exposades. 
 
Es dóna per tractat. 
 
22. Que el Govern municipal insti el Servei Municipal de Patrimoni a realitzar un 

inventari exhaustiu de les peces, els elements i els espais a conservar, ampliant la 
protecció establerta en el Catàleg de Patrimoni, si escau. 

 
El Sr. Coronas exposa que la Casa Burés va ser encarregada per l’industrial 

tèxtil Francesc Burés i Borràs, i l’Ajuntament la va comprar el 17 de març del 2007 
per 26 milions d’euros amb l’objectiu de convertir-la en un centre d’interpretació 
del modernisme i en seu del Museu d’Arquitectura i Urbanisme, cosa que demostra 
el seu valor. L’11 de novembre del 2008, però, la va vendre a la Generalitat, que 
tenia previst instal·lar-hi dependències administratives, i la va adquirir a través 
d’un cens constituït a favor de l’Ajuntament de Barcelona de 26 milions d’euros. 
L’octubre del 2011 la Generalitat va anunciar la possibilitat de cedir-la com a hotel, 
i l’abril del 2013 es va autoritzar la subhasta de l’immoble, que la Generalitat va 
vendre per 18,8 milions d’euros (un 28% menys del que va pagar l’Ajuntament). 
Actualment, el fons britànic Europa Capital Partner i la immobiliària Bonavista 
Developments volen rehabilitar-la i transformar-la per condicionar-hi 29 pisos de 
luxe d’entre 100 i 500 m². La promotora assegura que en mantindrà els elements 
modernistes catalogats, però hi ha una preocupació veïnal, compartida per ERC, 
per la possible pèrdua de peces, pintures, paviments i espais patrimonials derivada 
de les obres que s’hi executaran, motiu pel qual es formula aquest prec. 

 



2932 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA NÚM. 15 20-5-2016 
 

La Sra. Sanz manifesta l’acceptació del prec, i indica que el Govern ja treballa en 
aquesta direcció. 

Explica que la documentació presentada en el procés de la sol·licitud de la 
llicència és bastant completa i que, a més, durant la tramitació de l’expedient s’ha 
anat sol·licitant als arquitectes nova documentació, i es disposa d’un estudi històric 
i d’un estudi detallat de l’estat actual que inclou la identificació dels elements i els 
criteris d’intervenció. D’altra banda, membres de la Comissió Tècnica per al 
Manteniment i Millora de l’Eixample han visitat l’edifici dues vegades i Patrimoni 
l’havia visitat anteriorment. 

Indica que si bé l’entrada dels lladres va malmetre algunes plantes, es té 
suficient documentació gràfica per reproduir gairebé tot l’interior, i altres plantes 
conservaven també les parets, els sostres decorats amb les pintures que es 
restauraran, etcètera. 

Per acabar, afirma que tant el Departament de Patrimoni Arquitectònic, Històric i 
Artístic com la Comissió Tècnica per al Manteniment i Millora de l’Eixample 
consideren que el projecte de llicència presentat és respectuós amb els elements 
patrimonials de l’edifici, que seran restaurats i conservats (els que han 
desaparegut es reproduiran a partir del material gràfic de què es disposa), i 
assegura que la condició de la llicència de comunicar l’inici de les obres a 
Patrimoni, així com qualsevol interferència, fa que sempre quedi garantit el 
seguiment de les obres per part de Patrimoni i dels tècnics de l’Ajuntament. 

 
El Sr. Coronas agraeix l’acceptació del prec i la informació facilitada. 
 
Es dóna per tractat. 
 
Del Grup Municipal PSC: 
 
23. Que el Govern municipal impulsi durant aquest mandat la rehabilitació 

urbana del conjunt del barri de Canyelles, tot considerant actuacions coordinades 
en la millora de l’estat de l’edificació i de l’espai públic, especialment en matèria 
d’accessibilitat. 

 
El Sr. Mòdol exposa que l’espai públic al barri de Canyelles està en un estat 

d’abandonament molt greu: s’hi van fer algunes actuacions, però actualment els 
veïns, que veuen, entre altres coses, com cauen algunes façanes, se senten 
absolutament desatesos i una mica desesperats. 

És conscient que moltes de les operacions pendents estan relacionades amb 
inversions procedents de l’Estat espanyol que no s’han dut a terme, però els veïns 
es queixen que mesos després de la visita del regidor Montaner no han rebut cap 
resposta de l’equip de govern. 

Subratlla la necessitat de posar l’accent, a banda del pla d’intervenció que es 
desenvolupi en aquests barris, en aquesta situació concreta, que no només es 
caracteritza pels problemes en els habitatges, sinó també per problemes 
d’accessibilitat i de degradació de l’espai públic, que genera degradació social. 

Pels motius exposats, presenta el prec. 
 
La Sra. Sanz afirma que es tracta d’una actuació molt prioritària a la ciutat per 

al Govern en general i per a ella, com a regidora de Nou Barris, en particular. 
Comenta que parla sovint amb els veïns de Canyelles, fa pocs diumenges hi va 

anar a veure totes les actuacions que són necessàries, i hi ha moltes qüestions que 
ja s’estan posant sobre la taula sobre l’espai públic, sobre els parterres, etc., així 
com actuacions que ja està desenvolupant Parcs i Jardins, però és conscient que hi 
ha un problema de dèficits estructurals —i, per tant, riscos— en l’edificació, molta 
d’ella propietat del Patronat de l’Habitatge. 

Assenyala que el 2012 es van deixar de rebre els fons per resoldre les patologies 
estructurals de l’edificació, uns fons transferits per la Generalitat però procedents 
de l’Estat, però recorda que el Govern municipal ha plantejat una proposta de 
rehabilitació econòmica important per a la ciutat, de manera que es compromet a 
continuar desenvolupant actuacions de rehabilitació urbana a Canyelles. 
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Puntualitza que potser no se’n poden desenvolupar totes, atès que requereixen 
una inversió molt elevada, i que no només s’actuarà a Canyelles. 

En darrer lloc, observa que Canyelles és un barri que caldria repensar totalment 
—fer-hi edificis nous, atès que hi ha espais intermedis foscos, amb columnes, que 
dificulten el comerç de proximitat en els baixos; facilitar la mobilitat, per exemple 
amb escales mecàniques, atès que és un barri molt envellit, etc.—, amb una 
mirada integral, acció en què el Pla de rehabilitació serà molt útil. 

 
El Sr. Mòdol agraeix l’acceptació del prec, i insisteix que els veïns havien 

manifestat que set mesos després de la visita amb el regidor Montaner no n’havien 
tingut més notícies. 

 
Es dóna per tractat. 
 
24. Que el Govern municipal articuli mecanismes per donar suport institucional a 

la tramitació parlamentària de la futura Llei de l’arquitectura i vetlli per garantir la 
qualitat arquitectònica en les actuacions d’edificació i urbanització que tinguin lloc 
a la ciutat, especialment les que siguin executades per l’Administració. 

 
El Sr. Mòdol formula el prec. 
 
La Sra. Sanz accepta el prec, i comenta que l’Ajuntament de Barcelona sempre 

ha vetllat per la qualitat arquitectònica tant en les actuacions d’edificació com en la 
urbanització de l’espai públic. 

Recorda que l’Ajuntament va crear la Comissió d’Arquitectura —és un dels pocs 
ajuntaments que té una comissió com aquesta—, que, integrada per gent de 
diferents espais, avalua els projectes tant públics com privats per aconseguir un 
nivell de qualitat elevat, i, quan cal, intervé i fa recomanacions. 

Explicita que l’Ajuntament donarà suport a la Llei d’arquitectura, ja que entén 
que qualsevol instrument que ajudi a millorar la qualitat arquitectònica i de l’espai 
públic en el marc integral de l’urbanisme beneficia la ciutat i la ciutadania. 

Remarca la conveniència que Barcelona sigui proactiva perquè l’objectiu no 
quedi només en el preàmbul de la motivació de la llei, sinó que la part dispositiva 
també s’impliqui en el concepte integral de la qualitat en l’execució urbanística 
segons la diversitat dels tipus de projectes que estan implicats en el 
desenvolupament urbanístic sostenible. En aquest sentit, cal implicar tot l’àmbit 
pluridisciplinari professional relacionat amb el territori i el paisatge, com ara 
arquitectes, urbanistes, enginyers de diverses especialitats o ambientòlegs. 

 
El Sr. Mòdol agraeix l’acceptació del prec, i assenyala que un element que 

inquieta especialment el sector és la contractació. Explica que una manera de 
garantir la bona execució de l’arquitectura, com indiquen les escoles d’arquitectura 
i el Col·legi d’Arquitectes, és mitjançant els criteris d’adjudicació dels projectes, 
que sovint posen la qüestió econòmica per sobre de la qualitat arquitectònica. 
Subratlla que l’Ajuntament ha de col·laborar perquè aquest no sigui el cas de la 
contractació a la ciutat. 

 
Es dóna per tractat. 
 
d) Preguntes 
 
Del Grup Municipal CiU: 
 
25. Quin és el capteniment del Govern municipal envers les obres dels extrems 

de l’avinguda del Paral·lel? 
 
El Sr. Martí formula la pregunta, i recorda que fa cinc mesos en una 

compareixença la tinenta d’alcalde va comentar que es volia iniciar un nou procés 
participatiu més complet i profund, amb més entitats. Assenyala, però, que totes 
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les entitats que van assistir fa uns dies a una roda de premsa han dit que no tenen 
constància que hagi tingut lloc aquest procés participatiu. 

 
La Sra. Sanz recorda que el seu grup, en arribar al Govern, es va reunir amb les 

entitats en l’espai creat durant el mandat anterior per parlar sobre la continuació 
de l’obra del projecte, i per consens s’hi va decidir aturar la proposta, atès que no 
havia estat consensuada amb les entitats. El Govern va explicar aleshores que 
després del procés participatiu del PAM, durant el qual també es podia debatre el 
projecte urbanístic del Paral·lel, s’iniciaria un procés de debat per dissenyar el Pla 
de rehabilitació i millora de l’avinguda Paral·lel. 

D’altra banda, diu al Sr. Martí que el dia de la roda de premsa, la plataforma 
Som Paral·lel, una de les més grans i que aglutina més entitats, va tuitar: «Hola, 
Xavier Trias. Si el Paral·lel està com està és perquè no vau consensuar la reforma 
amb el veïnat. Prou hipocresia». 

 
El Sr. Martí puntualitza que Som Paral·lel, tot i que no en qüestiona la 

representativitat, és només una plataforma minoritària de totes les plataformes i 
entitats existents als barris que tenen a veure amb el Paral·lel. Entén que BC 
sempre dóna veu a entitats afins, però recorda que Som Paral·lel al final del 
mandat anterior va protagonitzar i reivindicar actituds violentes. 

Per acabar, subratlla que l’únic objectiu de la pregunta era saber quan 
s’activaria la reforma que es consensuï políticament i socialment, no pas generar 
polèmica. 

 
La Sra. Sanz afirma que no posarà en dubte la legitimitat de cap col·lectiu per 

reivindicar qualsevol actuació, i demana a la resta de grups que tractin de la 
mateixa manera totes les entitats, sense diferències entre les que agraden més i 
les que agraden menys. 

Insisteix que el Govern va portar la qüestió a l’espai creat pel Govern anterior i 
totes les entitats van estar d’acord a aturar el projecte. Remarca que la decisió es 
va prendre per consens, i repeteix que hi haurà el procés de participació del PAM i, 
a continuació, un de més concret sobre la rehabilitació i la millora de l’avinguda del 
Paral·lel. Subratlla que el compromís del Govern municipal per acabar l’obra i 
revitalitzar tot l’àmbit hi és. 

 
Es dóna per tractada. 
 
26. Quin és l’estat dels projectes previstos per al cobriment de la ronda de Dalt i 

quan està previst obrir un procés de presentació i participació amb els veïns dels 
diferents barris adjacents? 

 
El Sr. Martí formula la pregunta, i afirma que el problema, que fa molt temps 

que hi és, s’ha estancat. 
Exposa que bona part de les associacions de veïns de la Vall d’Hebron i d’altres 

zones frontereres estan profundament decebudes pel comportament del Govern 
municipal, fins al punt que ja no se’l creuen, ja que ha incomplert la promesa que 
al febrer es tirarien endavant els treballs de cobertura. 

 
La Sra. Vidal respon que el procés de presentació i participació amb els veïns es 

va obrir arran d’una proposició aprovada en aquesta Comissió, i que en una 
primera reunió a la qual van assistir els veïns dels barris adjacents i els grups 
polítics, es va explicar tot el procés de licitació, que mai s’havia aturat. Llegeix del 
projecte de licitació: «Serveis relatius a la redacció d’avantprojectes 
d’infraestructura viària amb criteris d’ordenació dels espais urbans resultants de 
les possibles cobertures de la ronda de Dalt als districtes de Gràcia, d’Horta-
Guinardó i de Nou Barris». Indica que el projecte que demanaven els veïns des del 
mandat anterior està licitat i adjudicat: el 29 de gener es van signar els contractes, 
i els equips tècnics dels diferents lots hi estan treballant. 
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Explica que els veïns tindran l’oportunitat de participar i de parlar amb els 
tècnics en el marc participatiu del qual s’ha dotat l’Ajuntament, però que cal que 
els tècnics hi hagin començat a treballar i tinguin apamat el projecte per poder 
recollir les aportacions dels veïns. Indica que això es farà en l’àmbit de ciutat i 
s’organitzarà una reunió específica, a la qual assistirà l’alcaldessa, només amb les 
entitats d’Horta-Guinardó. 

En darrer lloc, subratlla que si bé és lògic que els veïns considerin que es podria 
avançar més de pressa, tot el procés està en marxa i hi ha un procés participatiu 
amb els grups i amb les associacions de veïns. 

 
El Sr. Martí agraeix les explicacions, però posa de manifest que el Govern té un 

problema de comunicació amb els veïns, ja que n’hi ha molts, com a mínim cinc 
associacions de veïns, a qui no els ha arribat tota aquesta informació sobre el 
projecte. Subratlla que el Govern hauria de millorar la comunicació amb els veïns i 
facilitar-los les explicacions pertinents per posar fi a la decepció i al neguit. 

 
Es dóna per tractada. 
 
Del Grup Municipal C’s: 
 
27. Quantes reunions s’han convocat amb els restauradors de la zo na, quants 

representants dels restauradors van anar a aquestes reunions, quins acords es van 
adoptar, en quines actes consten els esmentats acords, i per què no s’ha convocat 
a aquestes reunions els representants del Gremi de Restauració ni de l’Associació 
de Bars i Restaurants dels carrers Blai i Blesa, en qualitat d’interlocutors i 
representants de molts establiments que són part objectivament interessada? 

 
El Sr. Blanco recorda que a l’anterior Comissió d’Urbanisme, com a resposta a 

un prec del seu grup, la Sra. Sanz va afirmar que s’havia garantit un consens amb 
els veïns i els comerciants, així com una correcta participació, respecte a 
l’ordenació singular de les terrasses dels carrers Blai i Blesa. Més tard, però, 
l’Ajuntament ha rebut una carta del Gremi de Restauració en què reitera que és 
fals que hi hagi consens entre restauradors i veïns, i afirma que no es va convidar 
l’Associació de Bars i Restaurants d’aquests dos carrers a participar. El Gremi —
subratlla que no té sentit no tenir-lo com a interlocutor— demana una rectificació 
pública per unes declaracions desafortunades i ofensives. 

D’altra banda, pel que fa al procés participatiu, comenta que es concedeix el 
benefici del dubte al Govern, i per això se li demana que n’aporti proves 
documentals. 

 
La Sra. Sanz recorda que el procés de redacció de l’ordenació singular dels 

carrers Blai i Blesa es va iniciar en el mandat passat, durant el 2013, fins i tot 
abans d’aprovar-se l’Ordenança de terrasses. 

A continuació, posa de manifest que el Govern, tot i que l’Ordenança no 
estableix que l’ordenació singular s’hagi de sotmetre a un procés participatiu, va 
decidir impulsar totes les ordenacions singulars a partir d’un procés participatiu. 

Exposa que el 21 de juliol del 2013 se celebra una reunió convocada pel 
Districte amb veïns i restauradors per abordar la problemàtica del carrer Blai i 
especialment el tema de l’ocupació de l’espai públic per terrasses a la qual 
assisteixen representants de 28 locals; el 21 de novembre del 2013 el Districte fa 
una altra reunió amb veïns i restauradors per continuar abordant el tema a la qual 
assisteixen els mateixos representants; en els consells de barri del 16 d’octubre 
del 2013 i del 12 de novembre del 2014, amb presència del regidor, es tracta 
específicament el tema dels carrers Blai i Blesa; el 21 d’octubre del 2015 el 
Districte organitza una reunió informativa a la qual assisteixen veïns, restauradors 
i l’advocat del Gremi de Restauració on s’explica la proposta definitiva d’ordenació 
singular de l’espai, després de tot un procés i un projecte que s’havia treballat 
durant més de dos anys. Aquesta reunió es produeix després de la creació de la 
Comissió Tècnica de Terrasses i després que s’hi presentés la proposta d’ordenació 
singular del carrer Blai. 
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Afirma que el Gremi de Restauradors, com a membre de la Comissió Tècnica de 
Terrasses, ha tingut informació de primera mà del projecte d’ordenació singular, 
l’ha pogut discutir i ha pogut presentar propostes i els seus arguments a favor o en 
contra. 

Per acabar, observa que si bé el Govern no nega l’espai i la participació a ningú, 
entén que cal equilibrar els espais, i subratlla que el Gremi de Restauració té un 
espai de representació privilegiat a la ciutat que és la Comissió Tècnica de 
Terrasses. 

 
El Sr. Blanco puntualitza que no feia referència al Gremi sinó a una associació 

específica dels carrers afectats —tot i que està integrada en el Gremi—, que ha fet 
constar per escrit una queixa perquè no ha estat tinguda en compte. 

A continuació, demana rebre la resposta de la Sra. Sanz per escrit, i observa 
que no és el mateix informar que consensuar. En aquest sentit, afirma que no hi 
ha hagut participació real: el Govern ha convidat la gent a les sessions però ha 
pres les decisions unilateralment. 

 
Es dóna per tractada. 
 
28. En relació amb el protocol de finançament de la possible unificació de les 

línies de tramvia signat pel Govern de la ciutat i la Generalitat de Catalunya: - 
Quin és l’import a finançar per l’Ajuntament?; - En quins exercicis es van 
pressupostar les inversions esmentades?; - Com i en quins exercicis pressupostaris 
s’articularà la devolució d’aquestes inversions per part de la Generalitat de 
Catalunya? 

 
El Sr. Alonso formula les preguntes, referides al protocol de col·laboració signat 

uns dies enrere entre la Generalitat, l’ATM i l’Ajuntament, el títol tercer del qual 
diu: «L’ATM i l’Ajuntament de Barcelona subscriuran un conveni per encarregar a 
l’Ajuntament de Barcelona, o en qui delegui, la redacció dels projectes 
constructius, la contractació de les obres, i la direcció d’aquestes», «l’abonament 
de les actuacions referenciades anirà amb càrrec a un finançament que serà 
proveït per l’Ajuntament en primera instància». 

 
La Sra. Sanz respon que aquestes preguntes no es poden contestar si no hi ha 

una proposta de tramvia acordada. Recorda que avui s’han presentat uns estudis 
que plantegen diferents propostes, de manera que fins que no hi hagi un acord, 
que cal desenvolupar, no es pot especificar el cost, que varia força d’una proposta 
a una altra. 

Comenta que hi ha una proposta per a la connexió dels tramvies per superfície a 
la Diagonal d’uns 175 milions d’euros, que incorpora diferents costos, com bé es 
detalla en els estudis. Hi ha costos addicionals a mitjà termini, material mòbil, 
urbanització de la traça, infraestructura, que incorpora tota la plataforma 
tramviària, els sistemes, la senyalització, etcètera. Hi ha inversions a trenta anys, 
d’altres són immediates, d’altres són a tres anys, a cinc o a deu, i una cosa són els 
combois i una altra, el fet que pugui passar el tramvia. 

 
El Sr. Alonso manifesta sorpresa pel fet que el Govern municipal signi un 

conveni sense saber quant haurà de pagar ni com. 
 
La Sra. Sanz puntualitza que no és un conveni sinó un protocol. 
 
El Sr. Alonso entén que la gravetat és la mateixa: ha signat un protocol sense 

saber quants diners haurà de pagar, quan els haurà de pagar ni quan els li 
retornaran. Subratlla que és il·lògic que l’Ajuntament adopti compromisos sense 
saber quines quantitats s’han de pagar; entén que el protocol s’hauria d’haver 
signat després de conèixer-ne les quantitats i el pla d’inversions. 

 
La Sra. Sanz aclareix que es tracta d’una competència de la Generalitat, i que el 

protocol se signa precisament perquè l’Ajuntament de Barcelona pugui 
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desenvolupar la feina que està desenvolupant: en el protocol s’especifica que en el 
marc de l’ATM se signarà un conveni que especificarà totes les qüestions per les 
quals demana el Grup de C’s, que també preocupen el Govern i la ciutat. 

Subratlla que les coses s’han de fer pas a pas, i que el protocol vol implicar la 
Generalitat en el desenvolupament d’aquesta nova xarxa i d’aquesta nova 
infraestructura, i assenyala que el protocol parla del rescabalament i del model de 
gestió. 

Per acabar, insisteix que no es poden donar les respostes sol·licitades abans de 
decidir el traçat, moment en què es podran concretar els costos per a 
l’Ajuntament, per a la Generalitat o per a qui exploti la infraestructura. 

 
Es dóna per tractada. 
 
Del Grup Municipal PP: 
 
29. Quin és el capteniment del Govern municipal sobre el projecte de 

desplegament del carril bici circular al voltant de la plaça Espanya? 
 
El Sr. Mulleras posa de manifest la preocupació dels ciclistes, compartida pel seu 

grup, pel carril bici circular de plaça Espanya, que s’hauria d’haver estrenat a 
l’agost situat entre el dels autobusos i els de la resta de vehicles motoritzats, de 
manera que és insegur i gens pràctic per al vehicle més fràgil: la bicicleta, com ha 
expressat el Bicicleta Club de Catalunya (BACC). 

A continuació, formula la pregunta. 
 
La Sra. Vidal, que celebra que el Grup del PP comparteixi les preocupacions dels 

ciclistes i del BACC, explica que en el cas del carril bici de la plaça Espanya, hi 
havia un pressupost que venia del Govern anterior per executar una obra de 
connectivitat. Remarca la convicció del Govern que cal evitar carrils bici 
desconnectats, que desapareguin en arribar a una intersecció i no se sàpiga on 
continuen. D’altra banda, no es volia perdre ni el més mínim import disponible per 
a les bicicletes. Per això, es va executar el carril, tot incorporant millores en el 
projecte, però es va indicar que la millor solució era un carril bici circular per 
l’exterior, enganxat a la vorera. Aquesta solució, però, tot i que el carril bici és una 
infraestructura barata, requereix una reforma completa de la plaça Espanya, i per 
això es va entendre que fins que no es dugués a terme la remodelació de la plaça, 
en la qual ja es treballa —s’ha creat un grup de treball transversal amb el personal 
tècnic de Mobilitat, de diferents espais, i dels districtes, per determinar la forma 
global del projecte de reforma completa—, no es podia implementar, però tampoc 
no es podia no adoptar cap altra solució fins aleshores, ja que això hauria donat 
lloc a la discontinuïtat del carril bici a la plaça, de manera que els ciclistes 
arribarien a la intersecció i no tindrien per on continuar. 

 
El Sr. Mulleras demana al Govern que abandoni el projecte de carril bici entre el 

carril dels autobusos i la resta, ja que és molt perillós per als ciclistes, com han 
posat de manifest a través de diferents entitats, i que adopti immediatament la 
solució del carril exterior, sense esperar una reforma de la plaça —de la qual no en 
sabien res—, ja que ateses les dificultats que té l’Ajuntament per fer inversions, no 
se sap quan es farà aquesta inversió. 

 
La Sra. Vidal puntualitza que no es pot abandonar el projecte perquè el carril 

bici ja està fet, i subratlla que precisament està fet per oferir una solució de 
continuïtat mentre es treballa en la solució definitiva, que no pot ser ràpida perquè 
comporta una reforma més àmplia de l’espai públic, amb unes obres que es preveu 
que iniciïn cap al 2017. 

 
Es dóna per tractada. 
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30. Com podria afectar la mobilitat de Barcelona la creació d’una taxa 
d’estacionament per a les motocicletes en la ciutat, i quin seria el calendari 
possible d’aplicació d’aquesta mesura? 

 
El Sr. Mulleras formula la pregunta, motivada per l’afirmació de l’equip de 

govern en el darrer Consell Plenari del Districte de l’Eixample que les motocicletes 
hauran de pagar per la part proporcional d’espai públic que ocupin a la calçada. 

 
La Sra. Vidal respon que no hi ha cap projecte de taxa per estacionament de 

motocicletes en superfície. Explica que sí que hi ha un estudi per determinar quin 
espai en superfície ocupen actualment i com es pot evitar que aparquin a les 
voreres, que han de ser per als vianants. Comenta que s’estudia l’aparcament tant 
en el subsòl com en superfície, i que, en els casos de molta demanda d’aparcament 
de motocicletes en què l’aparcament en superfície seria insuficient, s’intentaran 
buscar solucions d’aparcament en subsòl. 

 
El Sr. Mulleras celebra que el Govern hagi descartat la instauració d’una taxa 

d’aparcament per a motocicletes, actuació que de la resposta facilitada al Consell 
de l’Eixample es desprenia que s’estava estudiant; celebra que no s’afegeixi una 
altra taxa a la ciutat de «Taxalona». 

D’altra banda, subratlla que les motocicletes (a Barcelona n’hi ha unes 300.000) 
formen part de l’ADN de la ciutat i estalvien molts problemes de mobilitat. 

Per acabar, indica que agrairia rebre els informes disponibles sobre aquesta 
qüestió. 

 
La Sra. Vidal aclareix que el que es planteja és la possibilitat de pagar en subsòl 

en llocs on sigui necessari, i que seria un preu competitiu per a les motocicletes. 
D’altra banda, insisteix que cal guanyar espai al carrer per als desplaçaments no 
motoritzats i que les voreres són per a les persones. 

 
Es dóna per tractada. 
 
Del Grup Municipal CUP: 
 
31.Sol·licitem conèixer: en quin punt es troba la investigació a les empreses 

Entorn, Enginyeria i Serveis, en relació amb els estudis i informes sobre la relació 
aigua-sòl en set parcs de la ciutat, sobre la planificació i seguiment de l’arbrat a 
l’obra de remodelació de la Diagonal i sobre la qualitat ambiental dels sòls; així 
com l’empresa Èxit de Disseny pel contracte del 2014 durant l’exposició de jardins 
de Barcelona COAC? 

 
La Sra. Lecha formula la pregunta, referida a una informació facilitada pel Sr. 

Pisarello a principis de mandat en què es va comunicar que s’havien detectat greus 
irregularitats a Barcelona Regional. Concreta que entre els contractes investigats hi 
ha l’empresa Entorn, Enginyeria i Serveis, vinculada a Pere Pujol i Ferrusola, fill de 
l’expresident Jordi Pujol, a la qual l’Institut Municipal de Parcs i Jardins va 
adjudicar dos contractes (el 2014, per valor de 57.898 euros, per realitzar un 
estudi de la relació aigua-sòl en set parcs de la ciutat i per a l’elaboració d’un 
informe amb relació a la planificació i al seguiment de l’arbrat en l’obra de 
remodelació de la Diagonal, i el 2015, per valor de 59.000 euros, per a l’estudi de 
la qualitat ambiental dels sòls del perímetre nord, nord-est i sud del passeig 
Taulat), i l’empresa Èxit de Disseny, fundada per Marc Escudé i Ferrusola, nebot de 
Marta Ferrusola, a la qual es va adjudicar un contracte el 2014, per valor de 9.800 
euros, per als serveis de l’exposició de jardins de Barcelona COAC. 

 
La Sra. Sanz explicita que l’Ajuntament té oberts expedients d’investigació a 

Barcelona Regional i a l’Institut Municipal d’Informàtica, i informa que s’han 
incorporat altres contractes al procés d’auditoria, del qual s’ha donat compte als 
organismes corresponents. 
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Remarca la voluntat i el compromís ferm del Govern d’assolir un altíssim nivell 
de transparència en la gestió i en la contractació pública municipal. 

A continuació, exposa que amb Entorn, Enginyeria i Serveis s’han realitzat tres 
estudis, dels quals es disposa d’un informe, amb relació a la planificació i 
seguiment de l’arbrat a l’obra de remodelació de la Diagonal, la relació aigua-sòl 
en sis parcs de la ciutat de Barcelona i l’estudi de la qualitat ambiental del sòl del 
perímetre nord, nord-est i sud del passeig Taulat, 223-235. Explica que en el cas 
de l’empresa Èxit no hi ha cap estudi perquè la contractació és de servei, però 
confirma que el servei estava vinculat a l’exposició de jardins de Barcelona del 
Col·legi d’Arquitectes. Indica que aquests contractes es van desenvolupar durant el 
mandat anterior (els anys 2014 i 2015). 

 
La Sra. Lecha entén que no se’n pot facilitar documentació. 
 
La Sra. Sanz afirma que el Govern posarà a disposició dels grups, a través de 

Secretaria, els estudis de què disposa. 
 
La Sra. Lecha ho agraeix. 
 
Es dóna per tractada. 
 
32.Sol·licitem conèixer: quin és l’estat d’aquest compromís, com es troben 

contractats aquests treballadors i treballadores i quin és el grau de manteniment 
de les condicions laborals que tenien en la seva anterior empresa (Creu Roja)? 

 
La Sra. Lecha exposa que Proactiva, empresa dependent de Parcs i Jardins que 

va assumir la contracta de serveis a les platges de Barcelona, no va subrogar els 
treballadors i treballadores abans vinculats laboralment a Creu Roja, cosa que va 
donar lloc a tot un seguit de lluites perquè aquests treballadors i treballadores no 
perdessin el seu lloc de feina, tenint en compte, a més, la gran experiència que 
tenien a les platges de Barcelona (de quatre a més de deu anys) i la cohesió de 
l’equip. 

Recorda que aquest col·lectiu va venir a entrevistar-se amb l’Alcaldessa, tot i 
que amb qui es van acabar entrevistant va ser amb la Sra. Sanz, per assegurar-se 
que no es quedarien sense feina i que podrien treballar amb l’empresa 
contractada, Proactiva. 

Demana quin és l’estat d’aquesta qüestió, tot i que el seu grup sap, pels 
treballadors i les treballadores, que s’han reunit amb el Govern. 

 
La Sra. Sanz posa de manifest que l’Ajuntament ha viscut una situació 

inesperada: l’empresa que històricament havia prestat aquest servei a la ciutat es 
va presentar al concurs amb un preu per sobre del preu de licitació, fet insòlit en 
un concurs públic; a més, tampoc no es va poder adjudicar, per problemes de 
papers i d’inconcrecions, a la segona empresa a què hauria correspost, i es va 
haver d’adjudicar a una altra. Recorda que el conveni de referència amb l’empresa 
contractada fins aleshores no preveia el dret a la subrogació, cosa que 
jurídicament ha generat moltes interpretacions que, després de moltes anàlisis de 
Serveis Jurídics, porten a la conclusió que una administració no pot obligar una 
empresa a subrogar si el conveni de referència inicial no preveu aquesta 
subrogació. 

Exposa que el Govern entén la reivindicació dels treballadors, i per això va 
començar a parlar-hi i a intentar mitjançar amb l’empresa sortint i amb l’empresa 
entrant per tal de garantir que ningú perdés el seu lloc de treball ni les condicions 
laborals assolides els darrers anys. Indica que encara no s’ha formalitzat el 
contracte precisament perquè hi ha en marxa el procés de mediació, però 
considera que aquesta mediació arribarà a bon port, malgrat les dificultats 
jurídiques —recorda que la nova empresa té un conveni de referència amb 
condicions laborals diferents—, perquè existeix un compromís, i espera que el 
problema se solucioni al més aviat possible. 
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En darrer lloc, subratlla que es volen garantir unes condicions òptimes, i cuidar 
unes persones que durant molt de temps —algunes tenen dotze anys d’antiguitat— 
han prestat un servei amb professionalitat. 

 
La Sra. Lecha comenta que, segons la informació rebuda per part de 

treballadors i treballadores, tenen assegurat el lloc de treball, tot i que amb 
condicions diferents: per exemple, en no ser subrogats, no es té en compte 
l’antiguitat. 

D’altra banda, manifesta sorpresa pel fet que aquests treballadors no s’hagin 
incorporat encara a les platges de Barcelona, ja obertes però, consegüentment, 
sense socorristes, fet del qual és responsable Proactiva i, alhora, el mateix 
Ajuntament. Recorda que els socorristes presten un servei de vigilància i de 
prevenció però també poden arribar a proporcionar reanimació cardiorespiratòria. 
Subratlla que el seu servei, per tant, és essencial, i que la cohesió que pugui tenir 
un equip de persones en un moment d’emergència és absolutament fonamental. 

Per totes les raons exposades, espera que continuï la pressió a l’empresa 
Proactiva per tal que tothom pugui gaudir d’aquesta plantilla a les platges de 
Barcelona. 

 
La Sra. Sanz puntualitza que el Govern pressionarà però dintre de la legalitat, 

de les seves competències i de les limitacions del contracte públic adjudicat. 
D’altra banda, posa de manifest la bona voluntat de Proactiva de voler 

solucionar el conflicte, i indica que el recurs presentat pels treballadors 
impossibilita la resolució del contracte de forma àgil, de manera que la solució no 
és tan senzilla com o una opció o una altra. 

Per acabar, comenta que després de la «pseudotancada» —es va aconseguir que 
no es formalitzés— hi ha hagut unes cinc reunions entre empresa i treballadors per 
tal de cercar un consens i intentar garantir els llocs de feina i unes bones 
condicions laborals, i insisteix que no és senzill perquè s’han de tenir en compte 
molts factors. 

 
La Sra. Lecha agraeix la resposta. 
 
Es dóna per tractada. 
 
e) Seguiment de proposicions / declaracions de grup 
 
Del Grup Municipal ERC: 
 
33. Que s’informi de l’estat d’execució de la proposició atesa a la Comissió 

d’Ecologia, Urbanisme i Mobilitat en data 22 de setembre de 2015 amb el contingut 
següent: La Comissió d’Ecologia, Urbanisme i Mobilitat acorda instar el Govern 
municipal a impulsar en els pròxims dos mesos la creació d’un grup de treball amb 
presència dels grups polítics, entitats i els veïns i veïnes dels barris afectats per 
encetar el procés que ha de conduir a la pacificació de l’avinguda Meridiana. 
Aquest grup de treball, estudiarà: a) Els treballs existents realitzats el mandat 
passat. b) Convertir l’avinguda en un eix cívic de referència per a la ciutat, una 
avinguda verda on la vegetació, els espais de lleure infantil i el mobiliari urbà 
convidin la ciutadania a viure-la i no la visquin com una barrera que divideix barris. 
c) Els canvis necessaris en la mobilitat per avançar en la pacificació, les mesures 
necessàries per tal de prioritzar i facilitar l’ús del transport públic, la segregació del 
carril bici a la calçada i la recuperació de les voreres pels vianants. d) Una reforma 
integral de la il·luminació, la distribució del mobiliari urbà, els parcs infantils i les 
zones verdes existents que contribueixin a humanitzar i fer més acollidora la via. 
e) La realització del projecte per fases. 

 
El Sr. Coronas recorda que el Govern es va comprometre a dur a terme l’estudi 

a què fa referència la proposició, presentada al setembre pel Sr. Bosch, durant el 
primer trimestre, així com a convocar entitats i grups per formar el grup de treball 
que consta al text de la proposició. 
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La Sra. Sanz informa que s’està seguint el calendari presentat a la primera 

sessió de la Taula de Participació de la Meridiana, el 19 de novembre del 2015: 
aviat acabaran els debats i espais de participació al carrer sobre la Meridiana a Nou 
Barris, a Sant Andreu i a Sant Martí, durant el procés del Pla d’actuació municipal i 
del Pla d’actuació del districte, que finalitza el 9 d’abril. Indica que la sessió de 
Sant Martí va tenir lloc el 24 de febrer i la de Nou Barris està prevista per al 8 
d’abril; a Sant Andreu, els espais de treball són dinàmiques de carrer a l’entorn de 
la Meridiana i s’han anat treballant en diferents moments del mandat anterior, i, 
d’altra banda, es va fer una sessió el 12 de març i se’n proposa una per al 6 
d’abril. 

Comenta que l’objectiu és, un cop finalitzada aquesta fase, convocar la segona 
sessió de la Taula. Recorda que en la primera sessió es va explicar què s’havia fet 
fins aleshores i es van presentar criteris i propostes a les entitats, amb les quals es 
va acordar que la proposta tirava endavant, de manera que Projectes Urbans l’està 
treballant per poder-la presentar en la propera sessió després de les sessions de 
territori. Calcula que a finals d’abril hi haurà la data aproximada per convocar-la. 

Per acabar, subratlla que s’està seguint el calendari presentat el 19 de 
novembre, que els grups tenen a l’abast: abril-octubre del 2016, tallers, jornades i 
sessions de treball oberts a la ciutadania, amb especial atenció als col·lectius que 
habitualment no participen, i novembre-desembre del 2016, valoració dels 
resultats a la Taula de Participació i encàrrec dels projectes executius 
corresponents. 

 
El Sr. Coronas agraeix la resposta. Entén que els resultats arribaran més tard 

del previst, però celebra que no s’abandonin aquestes actuacions, i anuncia que hi 
continuaran insistint. 

 
Es dóna per tractada. 
 
VI) Mocions 
 
 
No havent-hi altres assumptes per tractar, la Presidència aixeca la sessió a les 

22.20 h. 
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Acords 
 

Fe d’errates 
 
A la Gaseta Municipal núm 11 publicada el 10 d’abril de 2016, dins la secció 

Comissions del Consell Municipal, subsecció Acords, pàgina 2056, on diu “Acords 
de les sessions del mes d’abril de 2016” ha de dir “Acords de les sessions del mes 
de març de 2016”. 

 
* * * 

 
Rectificacio d’errada material 

 
A la Gaseta Municipal núm 11 publicada el 10 d’abril de 2016, dins la secció 

Comissions del Consell Municipal, subsecció Acords,pàgina 2058, s’ha detectat la 
següent errada materia,  

on diu  
“1. La Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports insta al Govern Municipal a 

que presenti un projecte d'adquisició del Taller Masriera i la seva utilització per 
establir un equipament cultural a la ciutat, vinculat a les arts escèniques i al teatre 
amb la voluntat de generar sinèrgies amb la zona 11, fent créixer a l'àrea creativa 
de la Dreta de l'Eixample”  

ha de dir  
"La Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports insta el Govern municipal que 

presenti un projecte de adquisició del Taller Masriera on es prevegi la seva 
viabilitat tècnica i econòmica per a la seva utilització per establir un equipament 
cultural a la ciutat vinculat a les arts escèniques i al teatre amb la voluntat de 
generar sinergies amb la zona 11, fent créixer l’àrea creativa de la Dreta de 
l’Eixample." 

 
* * * 

 
Acords de les sessions del mes d’abril de 2016 
 
COMISSIÓ D'ECONOMIA I HISENDA 

 
Sessió de 19 d'abril de 2016. 

 
Part Decisòria / Executiva 

 
Propostes d’acord 
 
1. Resoldre, en els termes que resulten dels informes de la Direcció de Serveis 

de Gestió Econòmica del Patrimoni i de la Direcció de Serveis Jurídics del 
Patrimoni, que s’adjunten a efectes de motivació, les al·legacions presentades en 
el tràmit d'informació pública del Plec de clàusules reguladores per a la concessió 
per a la conservació, subministrament, instal·lació, i explotació publicitària de 
determinats elements de mobiliari urbà de la ciutat; esmenar en el sentit indicat 
dels esmentats informes el Plec de clàusules reguladores; aprovar-lo 
definitivament; convocar la concurrència pública mitjançant procediment obert per 
a la seva adjudicació; i facultar l'Alcaldia per a la realització de totes les actuacions 
encaminades a concretar, aclarir i executar el present acord. 

 
Part d’Impuls i control 

 
Proposicions / Declaracions de Grup 
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Es fa constar que les Proposicions / Declaracions de Grup que es transcriuen a 
continuació tenen naturalesa d’actes d’impuls polític de l’acció del govern i no 
produeixen efectes jurídics com a actes administratius resolutoris. 

 
Del Grup municipal CiU: 
 
2. La Comissió d'Economia i Hisenda acorda: 1. Que es reprenguin les 

convocatòries de la Taula de Seguiment del Pla de Locals com a òrgan de 
seguiment de les cessions de locals fetes per l'Ajuntament. 2. Que s'entregui als 
grups trimestralment un informe de totes les cessions de propietats municipals 
fetes pel Govern, així com els acords verbals amb entitats que ocupen propietats 
municipals. 

 
Del Grup municipal C’s: 
 
3. Que el govern municipal impulsi la creació d'una comissió mixta per a la 

fiscalització i control de la quantia del deute de la Generalitat de Catalunya amb la 
ciutat de Barcelona. Aquesta Comissió es constituirà l'any 2016 per tal que 
presenti el calendari i garanties de devolució i per tal que en l'exercici 2017 la 
Generalitat realitzi a Barcelona totes les inversions pendents i recuperi les 
aportacions als Consorcis que s'han deixat de realitzar. Així mateix, que el govern 
municipal impulsi una Comissió Mixta Estat-Ajuntament de Barcelona per tal de fer 
el seguiment de la inversió de l'Estat a la ciutat. Aquesta Comissió es constituirà en 
2016 per tal que en l'exercici 2017 l'Estat realitzi a Barcelona totes les inversions 
pendents que han estat pressupostades i no executades. Que en el si d'aquestes 
comissions es facin partícips tots els grups amb representació en el consistori 
barceloní. 

 
Del Grup municipal ERC: 
 
4. La Comissió d'Economia i Hisenda acorda instar al Govern municipal a: 1. 

Adherir-se a la campanya de la Plataforma per la Fiscalitat Justa i Intermón Oxfam, 
"Zona lliure de paradisos fiscals", comprometent-nos a fer els passos necessaris 
per assegurar que els concursos públics afavoreixin les empreses que tenen 
conductes fiscals responsables, en detriment de les empreses que utilitzen els 
paradisos fiscals per fer frau. 2. Estudiar, detectar i activar els mecanismes 
necessaris per evitar o dificultar la contractació d'empreses privades per prestar 
serveis públics que tinguin la seu social en paradisos fiscals o societats que formi 
part de la matriu industrial domiciliada en paradisos fiscals, d'acord amb la 
resolució del Parlament de Catalunya del 19 de juny de 2015. Això es farà sempre 
tenint en compte i d'acord a les lleis actuals de competència. 3. Comprometre's a 
prendre les mesures de transparència que permetin fer públic la documentació 
presentada per les empreses que optin a concursos públics, on es detalli la seva 
presència a paradisos fiscals i país per país, i la xifra de negocis a cadascun 
d'aquests territoris. Sempre tenint en compte i d'acord a les lleis de transparència i 
protecció de dades. 4. Avançar en la tramitació de les disposicions legals 
necessàries per a l'articulació d'aquestes mesures en el termini màxim d'un any 
des de l'aprovació d'aquesta Proposició. Aquestes mesures i disposicions legals 
s'hauran d'incloure en els criteris de contractació de l'Ajuntament de Barcelona. 5. 
Col.laborar amb la resta de municipis que hagin estat declarats lliures de paradisos 
fiscals, així com amb la Plataforma per una Fiscalitat Justa i Oxfam Intermón, de 
cara a establir bones pràctiques d'actuació i millores en els concrecions jurídiques i 
legals derivades d'aquests compromisos. 6. Fer públic el compromís d'aquesta 
proposta de resolució a la ciutadania, a la Plataforma per a una Fiscalitat Justa 
Ambiental i Solidària i a Oxfam Intermón, als grups parlamentaris del Parlament de 
Catalunya i a la Comissió d'Economia del Parlament de Catalunya, al Ministeri 
d'Hisenda espanyol i al govern de la Generalitat i de l'Estat espanyol.  
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Del Grup municipal PSC: 
 
5. La Comissió d'Economia i Hisenda acorda: 1. Declarar Barcelona com a ciutat 

contrària a les pràctiques d'evasió i elusió fiscal i impulsora de conductes fiscals 
responsables. 2. Estudiar, detectar i activar (d'acord amb la Moció 223/X del 
Parlament de Catalunya del 19 de juny de 2015) els mecanismes necessaris per 
evitar o dificultar la contractació d'empreses privades per prestar serveis públics 
que tinguin la seu social o societats que formin part de la matriu industrial 
domiciliada en paradisos fiscals, atès que el marc legal vigent de contractació 
pública no estableix aquesta causa com a motiu de prohibició per a contractar. 3. 
Instar al Govern a demanar un informe jurídic que , a part d'avaluar els 
mecanismes descrits en els punts anteriors, avaluï els marges d'actuació que té el 
Consistori per poder exigir i fer públic la documentació sobre responsabilitat fiscal 
(presència a paradisos fiscals, xifra de negocis i contribució fiscal a cadascun dels 
països on opera, etc.) presentada per les empreses licitadores amb el Grup 
Ajuntament de Barcelona. 4. Traduir aquests compromisos en l'impuls dels 
mecanismes normatius necessaris per a la seva articulació efectiva i presentar-lo 
en aquesta Comissió d'Economia i Hisenda en el termini màxim de sis mesos. 5. 
Fer públic el contingut d'aquesta proposició a la ciutadania de Barcelona, als Grups 
parlamentaris del Parlament de Catalunya i del Congrés dels Diputats, als Governs 
de la Generalitat i de l'Estat així com a les organitzacions de referència d'aquest 
àmbit com, entre d'altres, la Plataforma per una fiscalitat justa ambiental i 
solidària, Oxfam Intermón o Transparència internacional. 

 
Del Grup municipal PP: 
 
6. La Comissió d'Economia i Hisenda acorda: 1. que el President de l'Institut 

Municipal d'Hisenda mantingui una reunió amb els treballadors i treballadores de la 
Divisió de "Relacions amb el Contribuent" de l'Institut Municipal d'Hisenda abans 
d'un mes, per escoltar la problemàtica existent en el dimensionament de la 
plantilla d'aquesta Divisió i proposar solucions concretes i consensuades amb el 
personal afectat que ajudin a millorar la gestió tributària de Barcelona. 2. Que es 
reformuli la valoració del SOM en relació a la Divisió de "Relacions amb el 
Contribuent" per millorar el seu reconeixement professional i possibilitar un millor 
dimensionament d'aquesta Divisió. 3. Dimensionar la plantilla d'aquesta Divisió 
adequadament per garantir que el personal pot fer la seva tasca en els condicions 
correctes i amb la finalitat de millorar les condicions laborals d'aquest organisme 
municipal i l'atenció tributària als barcelonins i barcelonines. 4. Dotar els mitjans 
informàtics (software i hardware) adequats, amb l'acompanyament dels cursos de 
formació corresponents, per a que els treballadors d'aquesta Divisió puguin 
desenvolupar les seves tasques de la manera més eficaç i eficient possible, i així 
millorar la gestió tributària de Barcelona. 

 
Del Grup municipal CUP: 
 
7. La Comissió d'Economia i Hisenda acorda: Primer.- Que la formació prèvia 

que es realitzi a les persones seleccionades per part de Barcelona Activa sigui 
remunerada. Així mateix, que es publiqui quin programa formatiu hauran de 
seguir. Segon.- Que es modifiquin les ofertes ja publicades, aclarint, a cadascuna 
d'elles, quin nombre de places corresponen a contractes eventuals i quantes a 
indefinits i quantes a jornada completa i quantes a jornada parcial. Tercer.- Que la 
contractació mínima sigui del 75% del temps màxim establert, amb un sou mínim 
de 1.000 euros nets/mes per aquesta jornada laboral. Que s'especifiqui els 
contractes eventuals en quant temps passaran a contractes indefinits. Quart.- Que 
es garanteixi la perspectiva de gènere en la contractació de personal. En aquest 
sentit, el mínim de dones contractades hauria de representar el 50% del total i 
també representant com a mínim el 50% en les places de responsabilitat. Cinquè.- 
Que es vetlli per la contractació preferentment de joves residents al Districte de 
Sants-Montjuïc. Sisè.- Que s'aclareixi en l'oferta laboral publicada si cada persona 
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contractada disposarà d'un lloc de treball fix o serà rotatori. Setè.- Que s'aclareixi 
en l'oferta laboral quin serà el conveni col·lectiu aplicable a aquest personal. 

 
Declaració Institucional 
 
8. La Comissió d’Economia i Hisenda acorda: Refermar el compromís de 

l’Ajuntament de Barcelona amb la Dieta Mediterrània i explorar noves vies de 
col·laboració amb la Fundació Dieta Mediterrània així com altres entitats i 
institucions que es dediquin al seu impuls i divulgació per tal de fomentar els 
valors comercials, de consum i ambientals que promou. 

 
COMISSIÓ DE DRETS SOCIALS, CULTURA I ESPORTS 
 
Sessió de 19 d'abril de 2016. 

 
Part Decisòria / Executiva 

 
Proposta d’acord 
 
1. Iniciar l’expedient per a la contractació de la prestació dels serveis de de 

teleassistència domiciliària adreçat a les persones grans o persones amb 
dependència i/o discapacitat, que viuen a la ciutat de Barcelona, i el 
subministrament de l’equipament tècnic domiciliari (terminal de teleassistència, 
unitat de control remot (UCR), dispositius perifèrics, teleassistència adaptada i 
teleassistència mòbil), les 24 hores al dia tots els dies de l’any, durant els anys 
2017, 2018 i 2019, amb núm. de contracte 16001080, mitjançant tramitació 
ordinària, amb la utilització del procediment obert, i amb un pressupost total de 
licitació de 34.237.958,85 euros, IVA inclòs; aprovar les actuacions preparatòries 
efectuades, el plec de clàusules administratives particulars i el plec de 
prescripcions tècniques reguladors del contracte; convocar la licitació per a la seva 
adjudicació; Autoritzar l’esmentada quantitat amb càrrec a les partides i als 
pressupostos que s’indiquen en el document comptable, amb el següent 
desglossament: 32.062.255,95 euros de pressupost net i 1.072.322,55 euros 
d’IVA al tipus del 4% i 1.103.380,35 euros d’IVA al tipus del 21%, condicionada a 
l’existència de crèdit adequat i suficient en el/s pressupost/os corresponents. 

 
Part d’Impuls i control 

 
Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Es fa constar que les Proposicions / Declaracions de Grup que es transcriuen a 

continuació tenen naturalesa d’actes d’impuls polític de l’acció del govern i no 
produeixen efectes jurídics com a actes administratius resolutoris. 

 
Del Grup municipal CiU: 
 
2. La Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports insta al Govern municipal a 

que presenti un Pla d'actuació per l'àmbit d'adolescència i joventut per aquest any 
2016 i iniciï els tràmits per l'elaboració del Pla d'adolescència i joventut que hauria 
d'entrar en vigor a partir del 2017 on s'hauria d'incloure, com a mínim, mesures 
per a la lluita de l'atur juvenil, la planificació dels equipaments i serveis juvenils i 
mesures per la formació, l'emancipació i el desenvolupament integral de la 
persona. 

 
Del Grup municipal C’s: 
 
3. La Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports acorda: - Incorporar 

l'abordatge dels trastorns de la conducta alimentaria tant les possibles campanyes 
com un pla de prevenció, a la Taula de Salut Mental, que té com a objectiu establir 
el Pla de Salut Mental de la Ciutat de Barcelona i al programa de "Salut als Barris" 
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en aquells barris on es consideri necessari segons els indicadors socioeconomics i 
de salut. - Reforçar els programes de prevenció de les conductes de rics portats a 
terme per l'Agència de Salut Pública, com són els trastorns de la conducta 
alimentaria, als centres educatius i d'activitats lúdiques i culturals on els menors 
siguin els protagonistes. 

 
Del Grup municipal ERC: 
 
4. La Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports acorda: - Sol·licitar al Consorci 

d'Educació de Barcelona la posada en marxa d'un servei d'atenció a famílies 
nouvingudes que incorpori, entre d'altres, servei de traducció i de mediació 
intercultural per a totes les escoles que ho demanin. - Que el Govern de la ciutat 
posi en marxa cursos de formació de llengua catalana i castellana en els barris on 
més es necessiti per a dones d'origen immigrant, i proporcionin servei d'atenció i 
cura dels seus infants a càrrec en el mateix centre durant la seva assistència a 
classe. - Instar als organismes corresponents perquè els diversos recursos de 
formació en llengua catalana i/o castellana de la ciutat, en especial escoles de 
persones adultes i centres de normalització lingüística, flexibilitzin la seva oferta 
formativa per adequar-la a les necessitats de dones d'origen immigrant amb pocs 
recursos, i proporcionin servei d'atenció i cura dels seus infants a càrrec en el 
mateix centre durant la seva assistència a classe. 

 
Del Grup municipal PSC: 
 
5. La Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports acorda: Que s'iniciï en els 

propers tres mesos un procés participatiu amb la màxima visualització i 
transparència per a que els veïns i veïnes, professionals i experts decideixin quin 
ha de ser el futur del Teatre Arnau com equipament cultural d'arts escèniques de 
ciutat i arrelat al territori i com ha de ser la seva gestió, i que abans de finalitzar 
l'any 2016 es tingui concretats quins usos concrets se li donarà, la forma com es 
gestionarà i el càlcul del pressupost de les obres a realitzar. 

 
Del Grup municipal CUP: 
 
6. La Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports acorda: Primer.- L’Ajuntament 

de Barcelona manifesta el seu rebuig a la LOMCE, per ser una llei que limita la 
participació dels diversos sectors de la comunitat educativa, que dóna cobertura 
jurídica a las segregació de l’alumnat en funció del seu sexe, que estableix un 
sistema d’avaluació orientat a la competitivitat entre centres i famílies, introdueix 
formes de gestió privada tot jerarquitzant les relacions laborals dintre dels centres 
educatius i que qüestiona el model d’immersió lingüística. Segon.- L’Ajuntament de 
Barcelona denunciarà qualsevol actuació administrativa o jurídica que limiti o 
sancioni les famílies amb fills i filles matriculats en edat obligatòria, a causa de 
l’exercici dels seus drets de participació en el sistema educatiu, d’accés en 
condicions d’igualtat als centres escolars, i d’elecció de model educatiu. Tercer.- 
L’Ajuntament de Barcelona donarà suport a totes les iniciatives i organitzacions 
que promoguin un debat ciutadà sobre la LOMCE des de la participació democràtica 
i el respecte a totes les posicions. En aquest sentit recolzem el dret de les famílies 
a l´objecció de consciència i a manifestar activament el desacord amb un sistema 
d´ avaluació que cataloga els centres escolars. Quart.- L’Ajuntament de Barcelona 
instarà a la Generalitat de Catalunya perquè aturi d’immediat l’aplicació de la 
LOMCE ja que la majoria social i política del país hi està en contra. Per això instem 
a respectar el dret de les famílies o membres de la comunitat educativa a 
manifestar el seu rebuig sense cap tipus de sanció administrativa i/o judicial. 
Cinquè.- L’Ajuntament de Barcelona proclama solemnement que no s’acollirà en 
cap cas a l’aplicació de l’article 116.8 de la LOMCE, que permet que les 
administracions educatives puguin convocar concursos públics per a la construcció 
i gestió de centres concertats sobre sòl públic dotacional, en tot el terme municipal 
del qual n’és competent. Sisè.- Comunicar els acords al Consell Escolar de 
Barcelona així coma l’Institut Educació de Barcelona això com a tots els centres 
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educatius i als seus respectius equips directius i Associacions de Mares i Pares, al 
Consell Comarcal, a la Diputació o al Departament d’Ensenyament i al Ministerio de 
Educación. Setè.- L’Ajuntament vetllarà en la mesura del possible posar a 
disposició de les famílies que vulguin exercir el seu dret a manifestar el seu 
desacord amb la LOMCE espais municipals amb servei de monitoratge, per tal de 
facilitar la conciliació, en el cas que duguin a terme les seves reivindicacions. 

 
COMISSIÓ DE PRESIDÈNCIA, DRETS DE CIUTADANIA, PARTICIPACIÓ I 
SEGURETAT I PREVENCIÓ 
 
Sessió de 20 d'abril de 2016. 

 
Part Decisòria / Executiva 

 
Proposta d’acord 
 
1. Prorrogar el contracte que té per objecte el servei de neteja (2013-2014-

2015) i recollida selectiva dels edificis i locals municipals adscrits als diferents 
districtes i gerències de l'Ajuntament de Barcelona, en virtut del que estableix l'art. 
303 del Reial Decret Legislatiu 3/2011, de 14 de novembre, pel qual s'aprova el 
Text Refós de la Llei de Contractes del Sector Públic i la clàusula 3 del PCAP de 
l'esmentat contracte i pel període que s’indica a continuació; i modificar-lo en el 
sentit d’ampliar la seva quantia en virtut del que preveu la clàusula 20 del PCAP i 
l’article 105 del TRLCSP; en atenció a les raons indicades a l'informe de 18 de març 
de 2016 del Cap del Departament de Manteniment i segons compareixença signada 
per les empreses adjudicatàries el 21 de març de 2016; ampliar l'autorització i la 
disposició de la despesa per un import global de 7.394.724,37 euros, IVA inclòs, 
amb càrrec als Pressupost/os i Partida/es indicades en la relació comptable annexa 
a aquest mateix document, i amb el següent desglossament: LOT 1: Gerència de 
Recursos, Gerència de Recursos Humans i Districte de l’Eixample, amb codi de 
contracte 12002641, per un import d'1.691.095,88 euros, adjudicat a Clece, SA, 
NIF A80364243. El contracte es prorroga per un termini que va des de l’1 de maig 
fins al 31 de desembre de 2016; LOT 2 Districte de Sant Martí i Districte de Sant 
Andreu, amb codi de contracte 12002643, per un import d'1.159.963,59 euros, 
adjudicat a Optima Facility Services, S.L., NIF B60124831. El contracte es prorroga 
per un termini que va des de l’1 de juny fins al 31 de desembre de 2016; LOT 3 
Districte de Ciutat Vella i Districte de Sants-Montjuïc, amb codi de contracte 
12002645, per un import d'1.053.749,17 euros, adjudicat a Clece, SA, NIF 
A80364243. El contracte es prorroga per un termini que va des de l’1 de juny fins 
al 31 de desembre de 2016; LOT 4 Gerència de Drets Socials i Districte de Nou 
Barris, amb codi de contracte 12002647, per un import de 928.580,18 euros, 
adjudicat a Optima Facility Services, S.L., NIF B60124831. El contracte es prorroga 
per un termini que va des de l’1 de juny fins al 31 de desembre de 2016; LOT 5 
Gerència de Mobilitat i Seguretat, amb codi de contracte 12002648, per un import 
de 953.212,61 euros, adjudicat a Clece, SA, NIF A80364243. El contracte es 
prorroga per un termini que va des de l’1 de maig fins al 31 de desembre de 2016; 
LOT 6 Districte de les Corts, Districte de Sarrià-Sant Gervasi i Districte de Gràcia, 
amb codi de contracte 12002649, per un import de 877.161,09 euros, adjudicat a 
La Bruixa neteges generals i manteniment, SL, NIF B61399408. El contracte es 
prorroga per un termini que va des de l’1 de maig fins al 31 de desembre de 2016; 
LOT 7 Districte d’Horta-Guinardó i Gerència d’Ecologia Urbana, amb codi de 
contracte 12002650, per un import de 802.961,85 euros, adjudicat a Optima 
Facility Services, S.L., NIF B60124831. El contracte es prorroga per un termini que 
va des de l’1 de maig fins al 31 de desembre de 2016; requerir les empreses 
adjudicatàries per tal que en el termini màxim de 15 dies hàbils a comptar de 
l'endemà de la notificació d'aquesta resolució facin efectives les aportacions pel 
suport “hot line” i el manteniment, tant correctiu com evolutiu, de l’aplicació 
informàtica de connexió entre els Districtes, Gerències Municipals i l’Institut 
Municipal d’Informàtica que preveu la clàusula 19 apartat e) del Plec de Clàusules 
Administratives i que correspon al 0,06% de la dotació pressupostària de la 
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pròrroga i que correspon a les següent quantitats: Lot 1: 802,86 euros; Lot 2: 
575,19 euros; Lot 3: 522,52 euros; Lot 4: 460,45 euros; Lot 5: 472,67 euros; Lot 
6: 434,96; Lot 7: 398,16 euros i compareguin per formalitzar la prorroga i la 
modificació del contracte a les dependències de la Direcció de Serveis de Gestió 
Econòmica de la Gerència de Recursos. 

 
Part d’Impuls i control 

 
Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Es fa constar que les Proposicions / Declaracions de Grup que es transcriuen a 

continuació tenen naturalesa d’actes d’impuls polític de l’acció del govern i no 
produeixen efectes jurídics com a actes administratius resolutoris. 

 
Del Grup municipal C’s: 
 
2. La Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, Participació i Seguretat i 

Prevenció acorda: Que en nom de la transparència, s’estableixi en un termini no 
superior a 7 mesos, la informació següent en la pàgina web del Consistori sobre 
transparència: 1. Estructura organitzativa interna del Consistori amb la 
identificació de tot el personal directiu, junt amb el seu perfil i la seva trajectòria 
professional, independentment de si són alts càrrecs, funcionaris de carrera, o 
personal extern. 2. Les retribucions, indemnitzacions i dietes, de tot el personal 
directiu, independentment de si són alts càrrecs, funcionaris de carrera, o personal 
extern. 3. Reflectir de forma personalitzada les dietes percebudes per tots els 
regidors i regidores d'aquest ajuntament -incloses les quantitats provinents d'altres 
institucions supramunicipals-, els alts càrrecs de l'Administració pública així com el 
personal directiu, independentment de si són alts càrrecs, funcionaris de carrera, o 
personal extern. 

 
Del Grup municipal ERC: 
 
3. La Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, Participació i Seguretat i 

Prevenció acorda: Que durant el període de convocatòria de subvencions, el 
Govern municipal habiliti a cada districte de la ciutat una oficina orientada a 
facilitar la informació, assessorament i suport a les entitats de cara a la tramitació 
de subvencions. 

 
Del Grup municipal PSC: 
 
4. La Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, Participació, Seguretat i 

Prevenció acorda: Declarar el ferm compromís institucional amb el treball, la 
imatge pública i el bon nom tant dels membres del cos de la Guàrdia Urbana de 
Barcelona com del conjunt de treballadores i treballadors municipals i la garantia 
de l'exercici objectiu, professional i imparcial en llurs funcions dels treballadors i 
treballadores públics. 

 
Declaració Institucional 
 
5. La Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, Participació i Seguretat i 

Prevenció acordar donar el màxim suport i reconeixement institucional al Cos de la 
Guàrdia Urbana i la seva important tasca que ve realitzant a la ciutat de Barcelona. 
 
COMISSIÓ D'ECOLOGIA, URBANISME I MOBILITAT 
 
Sessió de 20 d'abril de 2016. 

 
Part Decisòria / Executiva 

 
Propostes d’acord 
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1. Acordar la declaració d’especial interès i utilitat municipal de les obres de 

construcció d’edificació de nova planta destinada a garatge públic de vehicles 
lleugers al carrer Major de Mercabarna, 110 i de conformitat amb l’Ordenança 
Fiscal 2.1 de l’any 2014; concedir a Mercados de Abastecimientos de Barcelona, SA 
(Mercabarna) la bonificació del 50% sobre la quota de l’Impost de Construccions, 
Instal·lacions i Obres generada per la concessió de la llicència, l'11 de març de 
2014 (03-2013LL42701), per a l’edificació de nova planta destinada a garatge 
públic de vehicles lleugers; donat que s’ajusta a allò establert en l’article 7è de 
l’esmentada ordenança, en tant que les obres s’executen per iniciativa pública, la 
construcció es realitza en terrenys qualificats d’equipaments (clau 7c) i les obres 
acompleixen una indiscutible funció d’interès social com és la realitzada per a la 
promoció d’aparcament públic; i donar trasllat a l’Institut Municipal d’Hisenda als 
efectes pertinents. 

 
2. Acordar la declaració d’especial interès i utilitat municipal de la restauració i 

consolidació d’un equipament comunitari administratiu / cultural / docent al carrer 
Sant Antoni Ma Claret, 167 i de conformitat amb l’Ordenança Fiscal 2.1 de l’any 
2014; concedir a Fundació Privada Hospital de la Santa Creu i de Sant Pau la 
bonificació del 65% sobre la quota de l’Impost de Construccions, Instal·lacions i 
Obres generada per la concessió de la llicència, el 19 de març de 2014 (07-
2014LL02686), per a la restauració i consolidació del cos de la cúpula del Pavelló 
de Sant Rafael, atès que s’ajusta a allò establert en l’article 7è de l’esmentada 
ordenança, en tant que el titular de la llicència és una entitat sense ànim de lucre, 
la restauració i consolidació es realitza en terrenys qualificats d’equipaments (clau 
7a) i les obres acompleixen una indiscutible funció d’interès cultural com és la 
realitzada per equipament administratiu-cultural-docent; i donar-ne trasllat a 
l’Institut Municipal d’Hisenda als efectes pertinents. 

 
3. Acordar la declaració d’especial interès i utilitat municipal de la llicència 

d’obres per a la restauració interior i adequació arquitectònica al nou ús de museu 
del Pavelló de Sant Salvador de l’Hospital de la Santa Creu i Sant Pau, ubicat al 
carrer Sant Antoni Maria Claret, 167 i de conformitat amb l’Ordenança Fiscal 2.1 de 
l’any 2016; concedir a la Fundació Privada Hospital Santa Creu i Sant Pau la 
bonificació del 65% sobre la quota de l’Impost de Construccions, Instal·lacions i 
Obres (ICIO) generada per la concessió de la llicència, el 12 de gener de 2016, que 
suma la quantitat de 21.915,71 euros, essent la quota total de l'icio de 33.716,47 
euros i aplicant la bonificació del 65% la quota resultant exigible és de 11.800,76 
euros (35% restant) considerant que s’ajusta a allò establert en l’article 7è de 
l’esmentada ordenança, en tant que el titular de la llicència és una entitat sense 
ànim de lucre, les obres es realitzen en terrenys qualificats d’equipaments (clau 
7a) i les obres acompleixen una indiscutible funció d’interès social. Aplicar el 
mateix tipus de bonificació al cost total de l’obra que resulti de la inspecció final de 
la obra; i donar-ne trasllat a l’Institut Municipal d’Hisenda als efectes pertinents. 

 
4. Acordar la declaració d’especial interès i utilitat municipal de la llicència 

d’obres per a la rehabilitació de la cúpula de la Capella de l’Antic Convent de 
l’Hospital de la Santa Creu i Sant Pau, ubicat al carrer Sant Antoni Maria Claret, 
167 i de conformitat amb l’Ordenança Fiscal 2.1 de l’any 2015; concedir a Fundació 
Privada Hospital Santa Creu i Sant Pau, la bonificació del 65% sobre la quota de 
l’Impost de Construccions, Instal·lacions i Obres (ICIO) generada per la concessió 
de la llicència, el 23 de desembre de 2015, que suma la quantitat de 2.927,76 
euros, essent la quota total de l'icio de 4.504,24 euros i aplicant la bonificació del 
65% la quota resultant exigible és de 1.576,48 euros (35% restant) considerant 
que s’ajusta a allò establert en l’article 7è de l’esmentada ordenança, en tant que 
el titular de la llicència és una entitat sense ànim de lucre, les obres es realitzen en 
terrenys qualificats d’equipaments (clau 7a) i les obres acompleixen una 
indiscutible funció d’interès social. Aplicar el mateix tipus de bonificació al cost 
total de l’obra que resulti de la inspecció final de la obra; i donar-ne trasllat a 
l’Institut Municipal d’Hisenda als efectes pertinents. 
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5. Acordar la declaració d’especial interès i utilitat municipal de la construcció 

d’un edifici destinat a 41 habitatges de protecció oficial i espais vinculats, al 
passeig Torras i Bages, 139 i de conformitat amb l’Ordenança Fiscal 2.1 de l’any 
2014; concedir a Projecte Hàbitat 2000, SCCL la bonificació del 90% sobre la quota 
de l’Impost de Construccions, Instal·lacions i Obres generada per la concessió de la 
llicència, el 8 de maig de 2014 (09-2014LL07597), per a la construcció del referit 
edifici de protecció oficial; considerant que s’ajusta a allò establert en l’article 7è 
de l’esmentada ordenança, en tant que les obres estan adreçades al compliment 
del Pla d’habitatge de Barcelona 2008-2016, els 41 habitatges de protecció oficial i 
espais vinculats ho són en règim general destinat a la venda, el titular de la 
llicència és una entitat sense ànim de lucre, i les obres acompleixen una 
indiscutible funció d’interès social com és la realitzada per habitatge amb protecció 
oficial; i donar-ne trasllat a l’Institut Municipal d’Hisenda als efectes pertinents. 

 
6. Aprovar inicialment, de conformitat amb l'article 66.3 de la Carta Municipal de 

Barcelona, la Modificació del Pla general metropolità per a la incorporació al 
sistema d’habitatges dotacionals dels sòls situats als carrers, Alts Forns, 84-86, Via 
Augusta 405-407, carretera de Sant Cugat 2X, Av. Mare de Déu de Montserrat 5-
11, Av. Cardenal Vidal i Barraquer, 37-43, Ciutat de Granada 95-97, I Veneçuela 
96- 106, d’iniciativa municipal; exposar-la al públic pel termini d’un mes.  

 
7. Aprovar inicialment, de conformitat amb l'article 68.1,a) de la Carta Municipal 

de Barcelona, la Modificació del pla general metropolità a l’àmbit delimitat pels 
carrers de l’Argentera 5 a 11 i 10 a 18, de Cambrils 12 i de la Farigola 31 a 47 al 
Districte de Gràcia, d’iniciativa municipal, exposar-lo al públic pel termini de tres 
mesos; sotmetre’l al Consell Municipal per a la seva aprovació provisional; 
prorrogar la suspensió, de conformitat amb l’article 73.2 del Text Refós de la Llei 
d’Urbanisme aprovat per Decret Legislatiu 1/2010 de 3 d’agost, i d’acord amb les 
determinacions de l’informe de la Direcció de Serveis de Planejament que consta a 
l’expedient i a efectes de motivació s’incorpora a aquest acord, de la tramitació de 
plans urbanístics derivats concrets i de projectes de gestió urbanística, així com de 
l’atorgament de llicències i/o comunicats d’obres, de parcel·lació de terrenys, 
d’edificació, gran rehabilitació i rehabilitació integral o enderrocament de 
construccions, instal·lació o ampliació d’activitats o usos concrets i d’altres 
autoritzacions municipals connexes establerts per la legislació sectorial; determinar 
que l’àmbit de suspensió és el delimitat i grafiat en el plànol que figura a 
l’expedient, elaborat de conformitat amb el punt 3 de l’article 73 del Text refós de 
la Llei d’Urbanisme; determinar, també, a l’empara de l’article 74.1 de l’esmentat 
text legal, que el termini de la suspensió serà, com a màxim, de dos anys a 
comptar des de l’endemà de la publicació al BOPB de l’acord de suspensió de 
llicències potestativa prèvia (BOPB de 5 de maig de 2015); i publicar el present 
acord en el Butlletí Oficial de la Província de Barcelona. 

 
Part d’Impuls i control 

 
Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Es fa constar que les Proposicions / Declaracions de Grup que es transcriuen a 

continuació tenen naturalesa d’actes d’impuls polític de l’acció del govern i no 
produeixen efectes jurídics com a actes administratius resolutoris. 

 
Del Grup municipal CiU: 
 
8. La Comissió d'Ecologia, Urbanisme i Mobilitat acorda: Instar al Govern 

municipal a l'aprovació d'un Pla Director de la plaça d'Espanya que consideri la 
pacificació del trànsit, la recuperació i renaturalització de les voreres per a ús 
ciutadà i la possible recuperació de l'espai central per a gaudi ciutadà, en el termini 
de quatre mesos. Integració dels carrils bici en l'esquema dels carrils bicis en 
l'esquema de mobilitat de la plaça d'Espanya, prioritzant la seguretat dels ciclistes i 
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els vianants. Consensuar el Pla director amb els districtes afectats així com amb 
les associacions veïnals i el teixit comercial de la zona. 

 
Del Grup municipal C’s: 
 
9. La Comissió d'Ecologia, Urbanisme i Mobilitat acorda: Instar al Govern 

municipal que, en el termini de tres mesos, elabori i posi en marxa una campanya 
de divulgació i conscienciació, de la conveniència de disposar, d'una assegurança 
de responsabilitat civil enfront de tercers per a circular en bicicleta. 

 
Del Grup municipal ERC: 
 
10. La Comissió d'Ecologia, Urbanisme i Mobilitat acorda instar al Govern 

municipal a: estudiar i obrir una taula de treball, on s'hi incloguin l'Ajuntament, 
tots els col·lectius usuaris de l'espai públic, així com les diferents entitats i 
associacions afectades per tal d'analitzar el model de plataforma única com a 
solució a l'accessibilitat, mobilitat i pacificació als carrers, de tal manera que els 
criteris adoptats es puguin aplicar tant en actuacions futures com en les ja 
realitzades. 

 
Del Grup municipal PSC: 
 
11. La Comissió d'Ecologia, Urbanisme i Mobilitat acorda: - Impulsar el projecte 

pel disseny i posada en marxa d'un centre urbà d'acollida i adopció felina, com a 
prova pilot d'un servei específic i més accessible geogràficament destinat als gats 
abandonats, cercant el benestar i la millor promoció de l'adopció i protecció dels 
mateixos. - Analitzar aquest projecte, tant pel que fa a les seves característiques i 
funcions, com possibles ubicacions i models de gestió, en el marc d'un grup de 
treball, amb la presència de les entitats i del Grups municipals. 

 
Del Grup municipal PP: 
 
12.La Comissió d'Ecologia, Urbanisme i Mobilitat acorda: Instar al Govern 

municipal a promoure l'enderroc i/o enderrocar l'edifici de Can Vies per poder 
executar la rampa d'accés a la coberta del calaix de vies de Sants, prevista a 
l'espai on es troba actualment l'edifici, i per poder iniciar la tercera fase 
d'urbanització del calaix de vies de Sants. 
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CONSELLS MUNICIPALS DE DISTRICTE 

Acords 
 

Districte 1. Ciutat Vella 
 
Acords de la sessió del 12 de maig de 2016 

 
En la sessió ordinària del Consell de districte de 12 de maig de 2016, es van 

adoptar els acords següents: 
 

PART DECISÒRIA 
 
Informar favorablement per majoria dels membres presents el Pla Especial 

d’Ordenació de la Rambla de Barcelona, Districte de Ciutat Vella, d’iniciativa 
municipal. 

 
Informar favorablement i per unanimitat, l’atorgament de la Medalla d’Honor de 

la Ciutat 2016 al Sr. VICENS FORNER. 
 
Informar favorablement i per unanimitat, l’atorgament de la Medalla d’Honor de 

la Ciutat 2016 a l’Entitat  “ESCOLA DE MÚSICS I ESCOLA DE MÚSICA JUAN PEDRO 
CARRERO”. 

 
PART D’IMPULS I CONTROL 

 
Acceptar, per majoria dels membres presents, la Proposició al Consell Plenari de 

Ciutat Vella del Grup Municipal Ciutadans per tal que s’estudiï un Pla de 
Dinamització de la zona d’Illa Robador que contempli les mesures per a promoure 
el comerç, espais familiars, la seguretat i la convivència. 

 
Acceptar, per majoria dels membres presents, la Proposició al Consell Plenari de 

Ciutat Vella del Grup Municipal ERC-AM per tal que el Consell del Districte acordi 
instar a l’Ajuntament de Barcelona a garantir que es realitzin les obres necessàries 
per arreglar la façana de l’edifici del carrer del Mar, 97, mitjançant els ajuts en 
foment de la sostenibilitat de Paisatge Urbà i els recursos del propi sindicat i del 
Districte de Ciutat Vella. 

 
Acceptar, per majoria dels membres presents, Proposició al Consell Plenari de 

Ciutat Vella del Grup Municipal PSC per tal que el Consell del Districte acordi instar 
al govern a garantir una reunió mensual de la Taula Ciutadana de Salvador Seguí i 
la reunió periòdica de la Taula de Prevenció i Seguretat, així com la presència dels 
Grups Municipals en les mateixes i l’elaboració i difusió d’informes d’intervenció 
dels serveis municipals a la zona, i que sota la coordinació d’aquesta Taula i 
d’acord amb la mateixa s’actualitzi el Pla d’acció a l’entorn de la plaça Salvador 
Seguí. 

 
Acceptar, per majoria dels membres presents, la Proposició amb contingut de 

Declaració Institucional presentada al Consell Plenari de Ciutat Vella pel Grup 
Municipal CUP-Capgirem per tal que el Consell del Districte de Ciutat Vella 
demanem, davant de la sentència ferma de 2 anys de presó per homicidi i per 
delicte contra la integritat moral de 6 mossos d’esquadra als quals s’afegeixen 2 
anys de suspensió de feina i sou, i la condemna per encobriment de 3 mesos de 
presó per a altres 2 mossos d’esquadra, que determinen que el tribunal considera 
provats els greus fetes que acabaren amb la vida de Juan Andrés Benítez, que el 
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Districte de Ciutat Vella insti a l’Ajuntament de Barcelona a exigir a la Generalitat 
que reobri l’expedient administratiu disciplinar contra els agents condemnats per 
l’homicidi de Juan Andrés Benítez per tal de depurar les seves responsabilitats i un 
cop es determini, si s’escau, la separació definitiva del servei en qualsevol àmbit 
del cos dels mossos d’esquadra. 

 
 
DECLARACIONS INSTITUCIONALS 

 
El Consell de Districte de Ciutat Vella acorda acceptar, per majoria dels 

membres presents, la següent Declaració Institucional presentada pel Grup 
Municipal CiU: 

La Guàrdia Urbana de Barcelona va ser creada el 26 de novembre de 1843. Una 
de les principals funcions que va tenir aquest cos des de la seva creació, tal com 
diu el seu reglament, va ser la defensa de la tranquil·litat del veïnat. Des de llavors 
i fins avui, els seus membres no han deixat de vetllar ni un sol dia per la seguretat 
dels veïns i les veïnes de Barcelona i de tots aquells que visiten cada dia la nostra 
ciutat. La seva feina, discreta en la majoria d’ocasions, és imprescindible i un dels 
pilars fonamentals de la societat democràtica en la que vivim. 

 
La convivència en l’espai públic genera diferents necessitats que fan 

imprescindible que la nostra relació amb la ciutat, estigui basada en el civisme i en 
la voluntat de conviure. És quan la convivència es veu afectada per qualsevol 
factor, que la feina de la Guàrdia Urbana és més necessària que mai. La Guardia 
Urbana de Barcelona ha vetllat des d’aquell 26 de novembre de 1843 en que fou 
fundada, per fer de Barcelona una ciutat convivencial, fent complir les ordenances 
i, més enllà d’això, col·laborant quan ha estat necessari amb la nostra societat civil 
per encarar qualsevol repte que Barcelona afrontés. 

 
És doncs mèrit dels barcelonins i barcelonines, però també de la Guàrdia 

Urbana, que Barcelona gaudeixi d’una bona imatge internacional fruit de l’èxit en la 
constant organització d’esdeveniments de caire mundial que ens projecten com 
una ciutat de convivència, de civisme i avocada a l’espai públic. 

 
Per tot això, s’acorda donar el màxim de suport i reconeixement institucional al 

cos de la Guàrdia Urbana en la seva tasca diària de prevenció i seguretat als 
carrers de Ciutat Vella. 
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Districte 4. Les Corts 
 

Acords de la sessió del 5 de maig de 2016 
 
Aprovar l’acta de la sessió ordinària del 2 de març i de l’acta de la sessió 

extraordinària del 11 d’abril de 2016. 
 
Restar assabentat del nomenament del conseller Pau Guix Pérez com a membre 

els Consells dels Barris de Les Corts i Pedralbes en substitució del senyor German 
Prado Pérez.  

 
Restar assabentat de la modificació de la resolució de la Regidora de data 1 de 

febrer de 2016 en el sentit que el conseller, la Sr. Pau Guix Pérez, substitueix al 
Sr. German Prado Pérez en la Comissió Consultiva de Medi Ambient, Urbanisme i 
Obras i en la Comissió Consultiva de Serveis a les Persones i Benestar Social. 

 
Restar assabentat de la modificació de la composició de la Junta de Portaveus 

del Districte de les Corts, en el sentit que d’acord amb la designació del grup 
municipal de Ciutadans, estarà integrada pel Portaveu Sr. Pau Guix Pérez i la 
Portaveu adjunta Sra. Sonia Reina Sánchez. 

 
Restar assabentat de la representació corresponent als membres del Consell de 

Districte en el Consell Ciutadà del Districte amb la incorporació de la Sra. Sonia 
Reina Sánchez en substitució del senyor German Prado Pérez.  

 
Restar assabentat de la modificació de la resolució de la Regidora de data 1 de 

febrer de 2016 en el sentit que la consellera, la Sra. Sonia Reina Sánchez, és la 
nova membre dels Consells d’Equipaments esportius del Districte de les Corts en 
substitució del Sr. German Prado Pérez. 

 
Restar assabentat de la modificació de la resolució de la Regidora de data 1 de 

febrer de 2016 en el sentit que la consellera, la Sra. Sonia Reina Sánchez, és la 
nova membre dels Consells Sectorials del Districte de les Corts en substitució del 
Sr. German Prado Pérez. 

 
Restar assabentat de la resolució de la regidora del Districte de data 2de març 

de 2016, per la qual s’estableix el règim de dedicació del membre del Consell de 
Districte, la consellera Sonia Reina Sánchez. 

 
Restar assabentat de la resolució de la regidora del Districte de data 21 de març 

de 2016, per la qual s’estableix el règim de dedicació del membre del Consell de 
Districte, el conseller Xavier Cañigueral González. 

 
Restar assabentat de les resolucions de la regidora del Districte de data 19 

d’abril de 2016, de nomenament els membres dels grups polítics municipals a les 
Comissions de Colònia Castells, Barça i Europa-Anglesola. 

 
Restar assabentat de la modificació de la resolució de la Regidora de data 7 de 

març de 2016 en el sentit que el conseller, el Sr. Éric Manzano Casalins, és el nou 
membre dels Consells d’Equipaments culturals i esportius del Districte de les Corts 
en substitució de la Sra. Àngels Ventura Gol, mitjançant resolució de la regidora 
del Districte de les Corts de data 21 d’abril 2016. 

Restar assabentat de les mesures de govern relatives a la “Corresponsabilitat 
social dels grans clubs esportius”  

 
Restar assabentat de l’Informe de la regidora del Districte 
 

PART DECISÒRIA 
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Propostes d’acord: 
 
Comissió Consultiva de Via Pública, Mobilitat i Presidència: 
 
Proposar i aprovar per unanimitat la designació dels dos candidats del Districte 

de les Corts: Escola Moragas i Taller Ocupacional Ariadna, per a optar a les 
Medalles d’Honor de Barcelona 

 
PART D’IMPULS I CONTROL 

 
Es fa constar que les Proposicions / Declaracions de Grup que es transcriuen a 

continuació tenen naturalesa d’actes d’impuls polític de l’acció del govern i no 
produeixen efectes jurídics com a actes administratius resolutoris. 

 
Del Grup Municipal CiU: 
 
Expressar al govern la imperiosa necessitat d’una reforma d’organigrama 

municipal perquè es reincorpori la Regidoria d’Adolescència i Joventut en l’actual 
mandat 2015-2019 amb la finalitat d’adquirir un compromís públic real de 
l’Ajuntament amb els i les nostres joves perquè siguin un col·lectiu pres en 
consideració i es prioritzi el desenvolupament de polítiques de joventut, 
transversals i integrals, en els propers anys per tal de fer front a les 
problemàtiques que pateix la joventut barcelonina. 

 
Del Grup Municipal de C’s: 
 
Garantir l’existència de places suficients d’escola bressol de titularitat municipal 

als tres barris de Les Corts, i que el Govern presenti un pla en detall, amb 
objectius, calendarització, metodologia i pressupost per al seu finançament 

 
Del Grup Municipal del PPC: 
 
Garantir la construcció i posada en funcionament d’una nova escola bressol 

pública, com a mínim, en el Districte. 
 
Del Grup Municipal d’ERC: 
 
Impulsar mesures per tal de millorar l'impacte econòmic del turisme al Districte 

en el comerç de proximitat en el marc del Consell d'Economia i Hisenda del 
Districte. Per tal de garantir aquest objectiu, qualsevol idea o projecte es treballà 
conjuntament amb els agents representatius dels comerços de proximitat del 
Districte i els agents turístics presents al Districte 

 
Del Grup Municipal del PSC: 
 
Instar a la Comissió de la ponència del Nomenclàtor que a partir del proper 23 

de maig de 2016 ( compliment dels 5 anys reglamentaris des de la mort de la 
persona proposada) es tramiti el canvi del nom del carrer de la Maternitat pel nom 
de carrer d’Elisabeth Eidenbenz, una vida dedicada a salvar la vida als nens i nenes 
de la crueltat dels adults. 

 
Del Grup Municipal de la CUP: 
 
Actualitzar la situació d'ús de l'edifici del Carrer Bordeus 16-20 amb la empresa 

Telefònica per tal de vetllar pel compliment del conveni subscrit entre l'Ajuntament 
i la companyia que possibilita que les seves instal·lacions que hagin caigut en 
desús tecnològic puguin destinar-se a usos d'equipament comunitari, tot millorant 
la capacitat dotacional del barri on s'ubiquen 
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Districte 7. Horta-Guinardó 
 

Acords de la sessió del 4 de maig de 2016 
 
Aprovar l’acta de la sessió extraordinària del dia 16 de febrer de 2016 i de la 

sessió ordinària del dia 2 de març de 2016. 
 
 

PART INFORMATIVA 
 
Donar compte de les resolució de la Regidora del Districte de 16 de desembre de 

2015 d’assignació de la dedicació parcial del 75% al conseller Sr. Manuel Conde del 
GMDPP.  

 
Quedar assabentat de la comunicació de les resolucions incloses en el despatx 

d'ofici. 
 
Quedar assabentat de l’informe de la Regidora sobre l’estat del Districte. 
 
 

PART DECISÒRIA 
 
Informar, de conformitat amb allò disposat a l’art. 23.2.f) de la Carta de 

Barcelona, el Pla de Millora Urbana per a l’ordenació de la parcel·la situada als 
carrers de Martí i Alsina, núm. 2, de Chapí, núm. 46-52 i del Vent, núm. 5-9B, 
promogut per Lassus Internacional, S.L.  

 
S’aprova per majoria simple amb el vot favorable de GMDBComú-E, l’abstenció 

de GMDPP, GMDC’s, GMDPSC-CP, GMDCiU, i en contra de GMDERC-AM i GMDCUP-
PA. 

 
Proposar l’atorgament de les Medalles d’Honor de Barcelona per l’any 2016 al 

Comitè Salvador Allende i al Sr. José Ferré Sempere, de conformitat amb allò 
disposat a l’art. 17 del reglament d’honors i distincions de l’Ajuntament de 
Barcelona, aprovat definitivament pel Plenari del Consell Municipal en la sessió 
celebrada el dia 29 de juny de 2012. 

 
S’aprova per majoria absoluta amb el vot favorable de GMDBComú-E, GMDCiU, 

GMDC’s, GMDERC-AM, GMDPSC-CP, GMDCUP-PA i l’abstenció del GMDPP respecte 
el Comitè Salvador Allende. 

 
Proposar a la Ponència de Nomenclàtor dels carrers de Barcelona la denominació 

de carrer de Joana Alemany per a la via situada entre la plaça de Manuel Baldrich i 
el carrer Harmonia, al districte d’Horta-Guinardó. 

S’aprova per unanimitat. 
 
Proposar a la Ponència de Nomenclàtor dels carrers de Barcelona la denominació 

de plaça de Dolors Palau i Roura a l’espai ubicat a la intersecció dels carrers Doctor 
Cadevall i Telègraf, al districte d’Horta-Guinardó. 

 
S’aprova per unanimitat. 
 
Informar favorablement la proposta sobre la denominació de “Complex Esportiu 

Teixonera-Vall d’Hebron” a l’actual “camps de futbol i rugbi Vall d’Hebron-
Teixonera”. 

 
S’aprova per majoria absoluta amb el vot favorable de GMDBComú-E, GMDPP, i 

GMDERC-AM, l’abstenció de GMDPSC-CP, GMDCUP-PA. i en contra de GMDCiU, 
GMDC’s 
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PART D’IMPULS I CONTROL 

 
Proposicions / Declaracions de grup. 
 
Del grup municipal de CiU 
 
Sobre el cobriment de la Ronda de Dalt. 
 
S’aprova per unanimitat 
 
Del grup municipal de C’S 
 
Sobre el Pla d’accessibilitat al Districte. 
 
S’aprova per majoria absoluta amb el vot favorable de GMDBComú-E, GMDCiU, 

GMDC’s, GMDERC-AM, GMDPSC-CP, GMDCUP-PA i l’abstenció del GMDPP. 
 
Del grup municipal d’ERC-AM 
 
Sobre el Patrimoni del Districte d’Horta-Guinardó 
 
S’aprova per majoria absoluta amb el vot favorable de GMDBComú-E, GMDCiU, 

GMDC’s, GMDERC-AM, GMDPSC-CP, GMDCUP-PA i l’abstenció del GMDPP. 
 
Del grup municipal del PSC-CP 
 
Sobre el cobriment de la Ronda de Dalt. 
 
S’aprova per unanimitat. 
 
Del grup municipal del PP. 
 
Sobre la font del Gos. 
 
S’aprova per majoria absoluta amb el vot a favor de GMDCiU, GMDC’s, 

GMDERC-AM, GMDPSC-CP,GMDPP, GMDCUP-PA, i l’abstenció GMDBComú-E. 
 
Del grup municipal de la CUP-PA 
Sobre Horta vol institut 
 
S’aprova per majoria absoluta amb el vot a favor de GMDBComú-E, GMDCiU, 

GMDC’s, GMDERC-AM, GMDPSC-CP, GMDCUP-PA, i l’abstenció de GMDPP. 
 
Declaracions institucionals 
 
Dels grups municipals de GMDBComú, GMDCiU, GMDC’s, GMDERC-AM, 

GMDPSC-GMDCP, GMDPP, GMDCUP 
 
Sobre el terratrèmol a l’Equador. 
 
1. La seva plena solidaritat amb el poble equatorià, consternada com està la 

ciutadania de Barcelona davant el creixent balanç de víctimes mortals, així 
com la dimensió dels danys materials produïts i les tràgiques derivades de 
ferits, damnificats o persones afectades per desallotjaments o trasllats 
forçosos. 

2. Que les barcelonines i barcelonins, i en el seu nom l’Ajuntament de la 
Ciutat, vol fer públiques i traslladar les seves més sentides condolences al 
conjunt de persones afectades directament o indirecta, així com els seus 
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millors desitjos de recuperació per a quins hagin patit danys físics, psíquics 
o d’una altre índole a ran de la catàstrofe. 

3. Que a Barcelona convivim amb milers de persones originàries de l’Equador, 
barcelonines i barcelonins que enriqueixen i fan d’aquesta ciutat una realitat 
diversa. És per això que aquesta institució expressa la seva total i plena 
disposició a col·laborar en les tasques solidàries de suport i ajuda al poble 
equatorià que des de diferents àmbits s’estan duent a terme. 

4. La seva voluntat d’instar als governs, la resta d’institucions, la comunitat 
internacional i les organitzacions no governamentals a treballar per la 
mobilització de quants recursos econòmics, materials i humans siguin 
necessaris per tal d’atendre i pal·liar les urgents necessitats del poble 
equatorià davant les excepcionals circumstàncies que està patint. 

5. Que, en coherència amb la trajectòria solidària i compromesa de la ciutat de 
BCN a través de diferents actuacions de cooperació internacional, 
l’Ajuntament posa a disposició de les autoritats locals i estatals 
equatorianes la seva experiència en transformació urbana amb la finalitat 
de col·laborar en les tasques de reconstrucció urbana i social de les àrees 
afectades. Per aquesta finalitat l’Ajuntament de Barcelona disposarà de 
recursos tècnics, humans i econòmics per a col·laborar en aquestes 
tasques. 

6. La seva expressa voluntat d’impulsar i sumar-se a les diverses iniciatives 
solidàries sorgides des de l’acció institucional i governamental o la societat 
civil, les entitats i el teixit associatiu i les plataformes ciutadanes i veïnals. 

7. El seu ple i total suport al consolat d’Equador a Barcelona en la seva tasca 
d’informació i canalització de l’ajuda humanitària. 

8. Que fa una crida pública a la solidària ciutadania de Barcelona per tal de 
col·laborar i participar activament en quantes iniciatives de suport i 
assistència a les persones damnificades pel terratrèmol d’Equador es puguin 
estar duent-se a terme des de qualsevol àmbit o instància.” 

 
Del grup municipal de la CUP-PA 
 
“Sense por”: dret a l’autodeterminació. 
 
“Primer. Mostrar el rebuig del Consell de Districte d’Horta-Guinardó als 

requeriments enviats per ordre de l’Audiència Nacional espanyola a gairebé tres-
cents ajuntaments catalans per haver aprovat una moció de suport a la Declaració 
1/XI del Parlament de Catalunya. 

 
Segon. Donar ple suport a les persones que, a causa d’aquests requeriments 

puguin ser encausades o citades a declarar per part de l’Audiència Nacional, 
recordant el dret fonamental a la lliure expressió. 

 
Tercer. Declarar, una vegada més, que el dret a l’autodeterminació és un 

exercici eminentment cívic i democràtic que ha de ser reclamat i defensat des de 
totes les institucions que emanen de la voluntat popular i, molt particularment, des 
dels ajuntaments entesos com l’administració més propera a la ciutadania. 

 
Quart. Comunicar l’adopció d’aquests acords a les entitats municipalistes de 

Catalunya, al Parlament de Catalunya, al Govern de la Generalitat de Catalunya, al 
Govern de la Generalitat valenciana, al Govern de les Illes Balears, al Govern 
d’Aragó, i als governs de l’estat espanyol i francès.” 
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Districte 9. Sant Andreu 
 
Acords de la sessió del 5 de maig de 2016 
 
El Ple del Consell Municipal del Districte de Sant Andreu, en sessió ordinària de 

data 5 de maig de 2016, acordà el següent:  
 

PART DECISÒRIA  
 
Proposar l’atorgament de les Medalles d’Honor de Barcelona per l’any 2016, de 

conformitat amb l’article 17 del Reglament d’Honors i Distincions de l’Ajuntament 
de Barcelona, aprovat pel Plenari del Consell Municipal en la sessió de 29 de juny 
de 2012, al Sr. Xavier Palos Ezquerra i al Banc del temps del Bon Pastor.  

 
PART D’IMPULS I CONTROL  

 
Acceptar amb el vot favorable de tots els grups, excepte l’abstenció del GMD 

PPC, la proposició presentada pel GMD PSC-CP per la qual s’acorda “1. Reconèixer 
el caràcter de via interior del carrer Garcilaso entre Felip II i el Passeig Maragall, 
per conduir el trànsit de l’interior de la barriada dels Indians. 2. Instar els serveis 
de mobilitat de l’Ajuntament de Barcelona a deixar de considerar el carrer de 
Garcilaso com una via bàsica en sentit muntanya, i a reconsiderar la necessitat de 
que es mantingui l’obertura cap a Mare de Déu de Montserrat i carrers adjacents. 
3. Realitzar les adaptacions necessàries a la via per pacificar-ne el trànsit 
especialment en les cruïlles amb Puerto Príncipe i Acàcies. 4.Instar els serveis de 
mobilitat a senyalitzar a la pròpia avinguda Meridiana els itineraris directes a 
l’Avinguda Mare de Déu de Montserrat i el Passeig de Maragall”.  

 
Acceptar per unanimitat, la proposició presentada pel GMD ERC-AM per la qual 

s’acorda “Instar a la Regidora del Districte de Sant Andreu per tal de: 1. Crear una 
xarxa d’equipaments culturals (públics i privats) al districte que permeti la 
coordinació i l’intercanvi d’activitats i actuacions, i que articuli un circuit d’activitats 
culturals compartit i gaudit per tots els barris del districte. 2. Aprofitar la creació 
d’aquesta xarxa de gestió pública per, donar cabuda a espais destinats al 
desenvolupament de “vivers d’empreses culturals” que permetin el naixement de 
projectes professionals en l’àmbit cultural. 3. Que a través d’aquest xarxa es 
dinamitzin i s’insereixin dins d’aquest circuit altra mena d’activitats culturals com 
ara, la presentació de llibres, realització d’exposicions (pintura, escultura, etc) 
donant especial protagonisme als autors i creadors del propi districte”.  

 
Acceptar amb els vots favorables dels GMD CUP-PA, PPC, C’S, ERC-AM, 

l’abstenció de PSC-CP i el vot en contra de BEC, la proposició presentada pel GMD 
CiU per la qual s’acorda: “1. Reconèixer els i les joves com uns dels principals 
afectats per la crisi econòmica, fent de la precarietat i l’atur unes de les seves 
característiques estructurals. 2. Adquirir un compromís públic real del Districte de 
Sant Andreu amb els i les nostres joves perquè siguin un col·lectiu pres en 
consideració i es prioritzi el desenvolupament de polítiques de joventut, 
transversals i integrals, en els propers anys per tal de fer front a les 
problemàtiques que pateix la joventut barcelonina. 3. Expressar la imperiosa 
necessitat d’una reforma de l’organigrama municipal perquè es reincorpori la 
Regidoria d’Adolescència i Joventut en l’actual mandat 2015-2019 amb la finalitat 
que els objectius anteriorment exposats es puguin complir de manera 
satisfactòria”. 
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Districte 10. Sant Martí 
 

Acta de la sessió del 4 de maig de 2016 
 

A) Aprovació de l’acta de la sessió anterior. 
 
S’aprova per unanimitat. 
 

B) Part informativa: 
 
Despatx d’ofici: No hi ha assumptes a tractar. 
 
Cartipàs: No hi ha assumptes a tractar. 
 
Informe Regidor 
 
El Consell Plenari resta assabentat. 
 
Informe del Govern sobre l’atorgament de subvencions per pública concurrència, 

convocatòria 2016. 
 
El Consell Plenari resta assabentat. 
 
Informe del Govern sobre el Pla de Mobilitat. 
 
El Consell Plenari resta assabentat. 
 

C) Part decisòria/executiva : 
 
a)Propostes d’acord:  
 
1. Informar favorablement la proposta a la Comissió de Presidència, Drets de 

Ciutadania, Participació i Seguretat i Prevenció, dels candidats del Districte de Sant 
Martí per a la concessió de la Medalla d'Honor de Barcelona per a l'edició 2016.  

 
S’aprova per unanimitat. 
 
b) Proposicions: no hi ha cap proposició. 
 

D) Part d’impuls i control. 
 
a)Proposicions / declaracions de grup 
 
Presentada pel GMDCIU: 
 
Instar al Govern Municipal perquè es mantingui el compromís per l’execució dels 

túnels viaris de Glòries dintre del calendari estipulat i en les condicions pactades en 
la Comissió de Glòries. Incloent l’execució de les dues fases que la Gran Via de les 
Corts Catalanes en el seu pas entre el carrer Castillejos i la Rambla del Poble Nou. 
El compliment d’aquests compromisos permetrà que el districte no perdi una zona 
verda i connectar els barris del Clot i del Parc i la Llacuna del Poblenou. 

 
S’aprova, amb l’abstenció de GMBComú-E, GMDPSC, GMDERC, i el vot a favor 

de la resta de grups municipals 
 
Presentada pel GMDERC: 
 
Que el Consell Municipal del Districte de Sant Martí acordi: 
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Instar el Regidor del Districte per tal que es programin i duguin a terme les 
obres necessàries i suficients per tal d’habilitar el més aviat possible, i en tot cas 
no més tard de final del 2017, la Casa de les Vàlvules (Torre de les Aigües), per tal 
de fer possible la instal·lació definitiva de l’Arxiu, més en considerar la poca dotació 
d’equipaments del barri on s’hi ubica. 

 
S’aprova per unanimitat, el següent text transaccionat: 
 
Instar el Regidor del Districte per tal que es programin i duguin a terme les 

obres necessàries i suficients per tal d’habilitar el més aviat possible, i en tot cas 
no més tard de final del 2018, la Casa de les Vàlvules (Torre de les Aigües), per tal 
de fer possible la instal·lació definitiva de l’Arxiu, més en considerar la poca dotació 
d’equipaments del barri on s’hi ubica. 

 
Presentada pel GMDPSC: 
 
Que el Consell Municipal del Districte de Sant Martí acordi: 
 
Instar al regidor del Districte a dur a terme els estudis necessaris per poder 

efectuar el soterrament de les línies elèctriques del barri del Camp de l’Arpa, i que 
aquets treballs puguin començar al llar del present mandat municipal. 

 
S’aprova amb l’abstenció del GMDERC-AM, i el vot a favor de la resta de grups, 

el següent text transaccionat: 
 
Instar al regidor del Districte a exigir a les empreses elèctriques el soterrament 

de les línies elèctriques en estat deficient del barri del Camp de l’Arpa, i que aquets 
treballs puguin començar al llarg del present mandat municipal. 

 
Tant mateix instar a les mateixes a dur a terme el soterrament de les línies en 

tots aquells carrers del barri que a partir d’ara l’Ajuntament re-urbanitzi. 
 
Presentada pel GMDC’s 
 
Que el Consell Municipal del Districte de Sant Martí acordi: 
 
Que con el fin de dar solución a los problemes de retencions de circulación 

incontrolades, de emisiones acústicas muy desagradables, de los clàxons de los 
vehículos, que hacen la convivència impossible, en la confluència de las calles de 
Selva de Mar – Paseo García Faria, así como los problemes de contaminación, se 
realicen los siguientes acuerdos: que en este tramo concreto disponer de una 
dotación de la Guardia Urbana cada día, de lunes a a viernes de 7:30 a 9:30 
horas; controlar a los camiones que se salten el control de las Rondas; controlar 
que los vehículos no hagan uso de los clàxons, y poner señal de tráfico indicando 
que no se pueden usar los sonidos acústicos, y controlar el respeto a dicha señal. 

 
S’aprova amb l’abstenció del GMDCUP-PA, i el vot a favor de la resta de grups 

municipals, el següent text transaccionat: 
 
Que con el fin de dar solución a los problemes de retencions de circulación 

incontrolades, de emisiones acústicas muy desagradables, de los clàxons de los 
vehículos, que hacen la convivència impossible, en la confluència de las calles de 
Selva de Mar – Paseo García Faria, así como los problemes de contaminación, se 
realicen los siguientes acuerdos: que en este tramo concreto sea de especial 
atención para la Guardia Urbana cada día, de lunes a a viernes de 7:30 a 9:30 
horas; controlar a los camiones que se salten el control de las Rondas; controlar 
que los vehículos no hagan uso de los clàxons, y instar la colocación de una señal 
de tráfico indicando que no se pueden usar los sonidos acústicos, y controlar el 
respeto a dicha señal. 
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Presentada pel GMDPP: 
 
Que el Consell Municipal del Districte de Sant Martí acordi: 
 
La paralización de la obra en la playa de Llevant, establecer un canal de 

comunicación y de participación con todos los afectados para buscar nuevas 
propuestas que estén consensuadas, las cuales las hay y expongo en una labor 
constructiva como establecer un gran parque habilitado para que los perros 
puedan correr y bañarse después. El lugar ideal es la plataforma justo detrás del 
espigón de la Playa de Llevant. 

 
Es rebutja, amb el vot a favor del GMDPP i GMDCIU, l’abstenció de GMDC’S i el 

vot en contra de la resta de grups municipals. 
 
Presentada pel GMDCUP 
 
Que el Consell Municipal del Districte de Sant Martí acordi: 
 
Que el govern executi el conveni subscrit entre l’Ajuntament de Barcelona i 

l’empresa Telefónica, mitjançant el qual els edificis acordats passin a ser 
equipaments pels nostres barris, entre els quals es troba el del carrer Sant Antoni 
Maria Claret, 250, que forma part del Districte de Sant Martí i que, per tant, 
s’incorpori aquest edifici al proper Pla d’Equipaments. 

 
Es retira. 
 
b) Proposicions amb contingut de declaració institucional:  
 
Presentada pel GMDCUP amb el contingut de la Declaració Institucional sobre la 

dignitat de la gent gran, i en substitució de la proposició / declaració de grup que 
figurava a l’ordre del dia: 

 
Que el Consell Municipal del Districte de Sant Martí acordi: 
 
Primer. Elaborar programes d'apoderament, especialment dirigits a les dones 

grans, perquè ells i elles mateixes puguin ser part activa d’aquests programes;  
Segon. Garantir des dels ajuntaments que les polítiques municipals proporcionen 

unes condicions de vida dignes i de qualitat a la gent gran, que el dotin de 
autonomia, així com gaudir de la seva ciutat, entorn i espais d’oci.  

Tercer. Dur a terme estudis i seguiments continuats de les condicions 
econòmiques i socials en què es troben les persones grans i pensionistes més 
desafavorits.  

Quart. Reforçar les polítiques de prevenció de violència masclista vers dones 
grans.  

Cinquè. Impulsar programes de conscienciació de respecte cap a la nostra gent 
gran que els valori com agents de construcció social.  

Sisè. Reivindicar el dret a la ciutat de la gent gran.  
 
S’aprova amb els vots a favor del GMDCUP, GMDPSC, GMDERC i GMDBComú, 

l’abstenció del GMDC’S i el vot en contra del GMDPP. 
 
c) Precs 
 
Presentat pel GMDCIU 
 
Que el Districte de Sant Martí reprengui la feina feta sobre l’estudi de 

remodelació de la plaça de Victòria Kent per a poder donar solució, el més aviat 
possible, a aquest concorregut espai de Sant Martí i així evitar possibles accidents 
en el futur. 
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No s’accepta el prec. 
 
Presentat pel GMDERC 
 
Que l’equip del govern municipal del districte dugui a terme les accions 

suficients i necessàries per a revertir aquesta situació, consistents en la pintura de 
les instal·lacions – en les plantes que encara no s’ha fet - del Centre Cívic Sant 
Martí i que se solucioni el problema de la manca de climatització del Centre. 

 
S’accepta el prec. 
 
Presentat pel GMDERC 
 
Que l’equip del govern municipal del districte de Sant Martí insti a qui 

correspongui per tal que es duguin a terme les accions suficients i necessàries per 
garantir l’accessibilitat al Museu del Disseny i com que com a mínim es faci de les 
seves entrades un lloc accessible per a les persones amb diversitat funcional. 

 
S’accepta el prec. 
 
Presentat pel GMDC’S 
 
Que amb totes les dades i informes fets ja presentats, si el Govern Municipal ja 

ha adquirit el compromís de solucionar sense demora aquesta situació, amb relació 
a la situació exposada del col·legi Arc de Sant Martí, carrer Almacelles, nº 1-11, del 
nostre districte. 

 
S’accepta el prec. 
 
Presentat pel GMDC’S 
 
Que es presenti en el termini de tres mesos un pla d’equipaments per als joves 

del Districte, incloent un espai en els barris de Sant Martí de Provençals i Verneda 
– La Pau. 

 
No s’accepta el prec. 
 
Presentat pel GMDPP 
 
Que el distrito de Sant Martí prepare una campaña cívica de información y 

asesoramiento en el distrito, para mejorar la salubridad y limpieza de nuestras 
calles, y revise si es suficiente la oferta de contenedores basuras así como su 
ubicación.  

 
S’accepta el prec. 
 
Presentat pel GMDCUP 
 
Que l’equip de govern faci per impulsar i reforçar els punts de detecció de 

situacions de precarietat entre la gent gran en espais públics i d’accés comú. 
 
S’accepta el prec. 
 
Presentat pel GMDCUP 
 
Que l’equip de govern faci allò necessari per tal de millorar l’estat urbanístic de 

la Rambla Prim i reforci el seu manteniment. 
 
S’accepta el prec. 
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d) Preguntes 
 
Presentada pel GMDCIU 
 
Quin és el capteniment del govern en relació al control i pacificació de l’espai del 

Fòrum i el seu entorn? 
 
La resposta constarà en acta. 
 
Presentada pel GMDPSC 
 
En quina situació es troba en l’actualitat el pla de rehabilitació d’habitatges 

afectats per aluminosi del barri del Besòs? 
 
La resposta constarà en acta. 
 
Presentada pel GMDPSC 
 
En quina data esta previst que comencin les obres del tram previst de Pere IV? 
 
La resposta constarà en acta. 
 
Presentada pel GMDPPC 
 
¿Ha realizado el Ayuntamiento de Barcelona o del Distrito, un estudio de las 

zonas afectadas en cada barrio de Sant Martí por el amianto y qué medidas ha 
tomado o tomará? 

 
La resposta constarà en acta. 
 
e) Seguiment de les proposicions i declaracions de grup:  
 
Presentat pel GMDCIU 
 
Que s’informi al Consell Plenari de l’estat de compliment de la proposició / 

declaració de grup aprovada pel Consell de Districte de 2 de març del 2016, amb el 
següent contingut: 

 
Instar al Govern Municipal perquè la regulació que resta pendent fer-se de la 

Rambla del Poblenou com a espai singular en el marc de la normativa de ciutat 
sobre vetlladors, es faci mitjançant el consens, el diàleg i recollint un previ acord a 
impulsat des del Districte entre veïns i restauradors.  

 
La resposta constarà en acta. 
 
Presentat pel GMDERC 
 
Que s’informi al Consell Plenari de l’estat de compliment de la proposició / 

declaració de grup aprovada pel Consell de Districte de l’1 de desembre de 2015, 
amb el següent contingut:  

 
Instar a l’Equip de Govern de Sant Martí a fer possible que Sant Martí sigui un 

districte capdavanter en la política d’acollida als refugiats i per això s’impulsi de 
forma urgent: 

 
Una campanya comunicativa al districte en diverses llengües explicant els drets i 

deures que tenen així com els tràmits per a la seva consecució, s’asseguri 
l’accessibilitat a aquesta informació en els indrets que poden freqüentar els 
col·lectius necessitats (CAP, Serveis Socials, Centres Cívics, OAC, etc.) mitjançant 
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els equips professionals dels diversos serveis implicats en l’atenció a aquests 
col·lectius així com s’engegui una campanya de sensibilització ciutadana a Sant 
Martí. 

 
I Vetlli per tal que tots els refugiats arribats els últims 2-3 anys a Sant Martí 

s’acullin al pla “Barcelona Ciutat Refugi” en les mateixes condicions que les 
persones que arribin, es a dir, es vetlli per l’excel·lència en les polítiques socials de 
cooperació i solidaritat que es facin des del nostre districte. 

 
La resposta constarà en acta. 
 
Presentat pel GMDPPC 
 
Que s’informi de l’estat d’execució del prec acceptat en el Consell de Districte, 

en la seva sessió del dia 2 de març de 2016 amb el següent contingut: 
Que el ayuntamiento del distrito atienda las peticiones de remodelación y 

mejora de la plaza de la infancia, que está proponiendo la asociación de vecinos y 
la plataforma de vecinos de plaza de la infancia, e informe de los calendarios de la 
actuación e inversión previstas, una vez defina dicha actuación.  

 
La resposta constarà en acta. 
 
Presentat pel GMDCUP 
 
Que s’informi de l’estat d’execució del prec acceptat en el Consell de Districte 

del dia 2 de març de 2016 amb el següent contingut, i es faciliti còpia per escrit de 
les actuacions que s’hagin realitzat al respecte: 

 
Que s’investigui fins al final per esbrinar com i perquè l’immoble on estava 

ubicada la Flor de Maig ha estat durant anys en aquesta situació de perill 
estructural amb els riscos que ha comportat per a les nostres veïnes, sense cap 
tipus de coneixement per part de l’administració pública i es demanin 
responsabilitats. 

 
La resposta constarà en acta. 
 

E) Declaracions institucionals:  
 
Sobre el suport institucional al cos de la Guàrdia Urbana. 
 
El Consell Plenari del Districte acorda, amb el recolzament de tots els grups amb 

excepció del GMDCUP, aprovar la següent declaració: 
 
Donar el màxim suport i reconeixement institucional al cos de la Guàrdia Urbana 

de Barcelona en la seva tasca diària de prevenció i seguretat als carrers del 
Districte de Sant Martí.  

 
Sobre la creació d’una regidoria de Joventut. 
 
El Consell Plenari del Districte de Sant Martí, amb el recolzament de tots els 

grups excepte el GMDBCOMÚ, acorda:  
 
1. Reconèixer els i les joves com uns dels principals afectats per la crisi 

econòmica, fent de la precarietat i l’atur unes de les seves característiques 
estructurals.  

2. Adquirir un compromís públic real del Districte de Sant Martí amb els i les 
nostres joves perquè siguin un col·lectiu pres en consideració i es prioritzi el 
desenvolupament de polítiques de joventut, transversals i integrals, en els propers 
anys per tal de fer front a les problemàtiques que pateix la joventut barcelonina.  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3. Expressar la imperiosa necessitat d’una reforma de l’organigrama municipal 
perquè es reincorpori la Regidoria d’Adolescència i Joventut en l’actual mandat 
2015-2019 amb la finalitat que els objectius anteriorment exposats es puguin 
complir de manera satisfactòria.  

 
Sobre l’ordenació i reforma de la rambla del Poblenou. 
 
Es retira 
 
Sobre la garantia d’una vida digna i de qualitat a la gent gran. 
 
Es retira 
 
Sobre el suport als ajuntaments investigats per l’Audiència Nacional i el dret a 

decidir. 
 
El Consell Plenari del Districte de Sant Martí, amb el recolzament del 

GMDBComú, GMDCIU, GMDERC i GMDCUP, acorda:  
 
Primer. Mostrar el rebuig del districte de Sant Martí als requeriments enviats per 

ordre de l’Audiència Nacional espanyola a gairebé trescents ajuntaments catalans 
per haver aprovat una moció de suport a la Declaració 1/XI del Parlament de 
Catalunya.  

 
Segon. Donar ple suport a les persones que, a causa d’aquests requeriments 

puguin ser encausades o citades a declarar per part de l’Audiència Nacional, 
recordant el dret fonamental a la lliure expressió. 

 
Tercer. Declarar, una vegada més, que el dret a l’autodeterminació és un 

exercici eminentment cívic i democràtic que ha de ser reclamat i defensat des de 
totes les institucions que emanen de la voluntat popular i, molt particularment, des 
dels ajuntaments entesos com l’administració més propera a la ciutadania.  

 
Quart. Així mateix, recolzar les mobilitzacions que es convoquin per donar 

suport a les persones encausades i als ajuntaments requerits i cridar a tots els 
veïns i veïnes de districte de Sant Martí a participar-hi.  

 
Cinquè. Comunicar l’adopció d’aquests acords a les entitats municipalistes, al 

Govern de la Generalitat de Catalunya, al Govern de la Generalitat valenciana, al 
Govern de les Illes Balears, al Govern d’Aragó, i als governs de l’estat espanyol i 
francès.  
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DISPOSICIONS GENERALS 

Acords dels òrgans de govern 
 

Fe d’errates 
 

A la Gaseta Municipal núm. 13 publicada el 30 de d’abril de 2016, dins la secció 
Disposicions generals pàgina 2421 on diu “ La Comissió de Govern en sessió de 21 
d’abril de 2015...” ha de dir “La Comissió de Govern en sessió de 21 d’abril de 
2016” 

 
* * * 

 
La Comissió de Govern en sessió de 4 de febrer de 2016, adoptà el següent 

acord: 
 
Aprovar inicialment la Instrucció tècnica de túnels viaris urbans de la ciutat de 

Barcelona, per la que es regula les condicions que han de complir els túnels viaris 
de la ciutat per tal de garantir la seguretat de les persones, del medi ambient, i de 
les mateixes infraestructures; sotmetre-la a informació pública d’acord amb allò 
disposat per l’article 49.b) de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases 
de règim local, mitjançant la seva publicació en el portal de transparència 
municipal durant un termini de 30 dies, donant així mateix compliment al que 
disposa l’article 112 del ROM, i els articles 5.4 i 10 c de la Llei 19/2014, de 29 de 
desembre, de transparència, accés a la informació i bon govern; tenir-la per 
definitivament aprovada si no es presenta cap al·legació durant el termini 
d’exposició pública i, en aquest cas, publicar-la al Butlletí Oficial de la Província, a 
la Gaseta Municipal de Barcelona, a la seu electrònica o al web municipal i; 
inscriure-la al Registre Municipal d'Instruccions i Circulars, en compliment de 
l'acord de la Comissió de Govern de 15 d'abril de 2015. 

 
* * * 

 
La Comissió de Govern en sessió del 5 de maig de 2016, adoptà el següent 

acord: 
 
Aprovar les modificacions en l’organigrama de la Gerència de Presidència i 

Economia, i de la Gerència de Seguretat i Prevenció; assignant l’adscripció, 
denominació i funcions dels òrgans afectats, tal i com es detalla als annexos 

 
Publicar la present resolució en la Gaseta Municipal als efectes pertinents. 
 
Donar-ne compte a la Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, Participació 

i Seguretat i Prevenció. 
 
 

Annex 1. Descripció de les denominacions, nivells i funcions dels òrgans 
afectats  

 
Direcció de Patrimoni i Inversions 

 
Òrgan superior immediat: Gerència de Presidència i Economia 
Nivell associat: 30 
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Missió:  
 
Definició de l’estratègia de gestió del patrimoni municipal i foment de les 

polítiques per llur rendibilització econòmica i social. Direcció estratègica del control 
econòmic de les inversions de l’Ajuntament i del Grup d’empreses i instituts 
municipals. Coordinació i gestió dels fons europeus. 

 
Funcions:  

 
• Establir els criteris per a la gestió del patrimoni municipal i coordinació amb 

la resta d'operadors. 
• Coordinar les actuacions dels diferents sectors que tenen repercussió en el 

Patrimoni Municipal. 
• Administrar l'Inventari, valoració i registre dels béns de l'Ajuntament; 

controlar-ne l’ús, la defensa i seguretat dels mateixos; i proposar 
l’adscripció o destinació dels bens en coordinació amb la resta d’operadors 
del Patrimoni Municipal. 

• Donar informació patrimonial a través dels canals convencionals i de les 
noves tecnologies. 

• Fer el seguiment i donar les directrius per a l’execució dels plans 
d’inversions municipals. 

• Assegurar l’adequada coordinació i gestió dels fons europeus municipals. 
• Garantir la correcta anàlisi econòmica i d’oportunitat dels nous projectes 

d’inversions per als òrgans de Govern. 
• Proposar a la Gerència l’adopció d’acords en les matèries pròpies de les 

seves competències. 
• Representar a la Gerència i a l’Ajuntament, per delegació d’aquesta, en les 

matèries pròpies de la seva competència.  
 

* * * 
 

Direcció de Serveis Jurídics de Patrimoni 
 
Òrgan superior immediat: Direcció de Patrimoni i Inversions 
Nivell associat: 28 
 

Missió:  
 
Gestió operativa del patrimoni municipal, elaboració de propostes i 

assessorament per a l’execució de mesures per a incrementar-ne la rendibilitat, 
des de la perspectiva de la garantia jurídica. 

 
Funcions:  

• Assessorar en matèria patrimonial als òrgans de govern i òrgans auxiliars 
de l'administració municipal, mitjançant informes sobre la viabilitat jurídica 
de les operacions patrimonials en cartera. 

• Preparar i negociar tota classe de contractes de contingut patrimonial, fins a 
la seva formalització, en la modalitat d'escriptures públiques, convenis o 
altres documents contractuals. 

• Reclamar danys causats al patrimoni municipal. 
• Fer actuacions en el domini públic municipal: llicències per a l'ús especial, 

concessions de l'ús privatiu, mutacions demanials, alteració de la 
qualificació jurídica (desafectació). 

• Realitzar actuacions respecte dels béns patrimonials de l'Ajuntament: 
vendes, permutes, cessions gratuïtes i altres formes de transmissió de la 
propietat; constitució de drets de superfície, usdefruit o altres drets reals de 
gaudi; arrendaments i altres formes de cessió de l'ús a tercers. 

• Portar a terme operacions relatives a béns propietat de tercers: 
adquisicions del domini, sempre que no sigui per expropiació forçosa o 
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qualsevol altra modalitat de cessió obligatòria; arrendament, o qualsevol 
altra forma d'adquisició del dret d'ús, de caràcter real o personal. 

• Proposar a la Gerència l’adopció d’acords en les matèries pròpies de les 
seves competències. 

• Representar a la Gerència i a l’Ajuntament, per delegació d’aquesta, en les 
matèries pròpies de la seva competència.  

 
* * * 

 
Direcció de Serveis de Gestió Econòmica de Patrimoni i Inversions 

 
Òrgan superior immediat: Direcció de Patrimoni i Inversions 
Nivell associat: 28 
 

Missió:  
 
Gestió operativa del patrimoni municipal, elaboració de propostes i execució de 

mesures per a incrementar-ne la rendibilitat; control econòmic de les inversions de 
l’Ajuntament, instituts i empreses municipals; així com la gestió coordinada dels 
fons europeus. 

 
Funcions:  

 
• Conèixer i ponderar les demandes dels sectors, districtes, organismes 

públics i empreses municipals, en matèria d'edificis, locals i instal·lacions 
per a l'ús específic de llurs serveis. 

• Controlar els canvis de destinació o adscripció orgànica dels béns immobles 
assignats als diferents operadors municipals. 

• Liquidar i revisar els cànons, rendes i preus a cobrar per l'Ajuntament 
derivats de les actuacions sobre el patrimoni municipal; així com contractar 
i gestionar les assegurances del patrimoni municipal, tot i coordinant de les 
actuacions que en aquesta matèria realitzin els districtes. 

• Fer el seguiment i control de les concessions municipals; i realitzar 
propostes d'utilització del domini públic municipal (telecomunicacions, 
mobiliari urbà) en col·laboració amb altres serveis. 

• Valorar els béns del patrimoni municipal sense perjudici de les 
competències d'altres serveis municipals; i fer recerca de noves vies 
d’ingrés patrimonial. 

• Confeccionar els informes i documentació sobre nous projectes d’inversions 
que els òrgans de governs necessitin per analitzar llur oportunitat i 
viabilitat. 

• Redactar la documentació necessària per als òrgans de govern sobre el grau 
d’execució, desviacions i si s’escau, de cost i temps de les inversions 
municipals.  

• Fer el seguiment dels ingressos de capital i, de la coordinació i gestió dels 
fons europeus. 

• Controlar els expedients d’expropiació i fer propostes i el seguiment per a la 
seva tramitació. 

• Proposar a la Gerència l’adopció d’acords en les matèries pròpies de les 
seves competències. 

• Representar a la Gerència i a l’Ajuntament, per delegació d’aquesta, en les 
matèries pròpies de la seva competència.  

 
* * * 
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Direcció de Serveis d’Inventari i Informació de Patrimoni 
 
Òrgan superior immediat: Direcció de Patrimoni i Inversions 
Nivell associat: 28 
 

Missió:  
Gestió de l’inventari i del sistema d’informació del Patrimoni municipal 
 

Funcions:  
 
• Donar suport i assessorament als operadors de sòl sobre disponibilitat de 

béns i actuacions jurídica-hipotecàries prèvies i posteriors a les operacions 
del sòl. 

• Coordinar i, en el seu cas, realitzar les operacions jurídiques subsanatòries 
dels títols de propietat municipal (escriptures i actes administratius), 
administració i gestió a Hisenda, Registre de la Propietat i Cadastre. 

• Administrar la capa jurídica de l'inventari municipal i gestió del 
manteniment de dades: altes, modificacions, proposta de baixes. 

• Analitzar la viabilitat de les vendes de sobreres de vial i de les operacions 
jurídiques connexes. 

• Coordinar les actuacions a les finques de propietat municipal ocupades. 
• Crear i administrar la base digitalitzada de títols de propietat de béns 

municipals. 
• Dissenyar i administrar un sistema d'informació patrimonial. 
• Proposar a la Gerència l’adopció d’acords en les matèries pròpies de les 

seves competències. 
• Representar a la Gerència i a l’Ajuntament, per delegació d’aquesta, en les 

matèries pròpies de la seva competència. 
 

* * * 
 

Gerència de Seguretat i Prevenció 
 
Òrgan superior immediat: Gerència Municipal 
Nivell associat: 30 
 

Missió:  
 
Direcció superior dels serveis i activitats municipals relacionades amb la 

seguretat a la via pública, amb el Servei de Prevenció, la Guàrdia Urbana i el 
Servei de Prevenció, Extinció d’Incendis i Salvament. 

 
Funcions:  

 
• Desenvolupar les línies estratègiques d’actuació municipal en matèria de 

prevenció, seguretat i emergències ciutadanes 
• Dirigir, coordinar i impulsar millores en relació a les matèries pròpies de la 

seva competència. 
• Exercir les facultats delegades per l’Alcalde/ssa referents a actes decisoris i 

resolutoris en matèria de gestió i administració econòmica i del personal i, 
en el seu cas, exercir les eventuals delegacions que puguin realitzar els 
`òrgans de govern municipals. 

• Proposar als òrgans de govern municipals l’adopció d’acords en les matèries 
pròpies de les seves competències. 

• Exercir la direcció superior dels instituts i empreses municipals que siguin 
adscrits a la Gerència. 

• Representar a la Gerència Municipal a l’Ajuntament, per delegació, en les 
matèries pròpies de la seva competència. 
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Annex 2. Modificació d’òrgans i adscripcions  
 
A continuació es detalla el conjunt global de modificacions d’òrgans, adscripcions 

i dotacions de llocs de treball que es deriven d’aquest expedient: 
En l’àmbit de la Gerència de Recursos, 
 
Modificar les funcions de la Direcció de Patrimoni i Inversions tal com es detallen 

a l’annex 1.  
 
Modificar la denominació de la Direcció de Serveis d’Administració de Patrimoni, 

per la de Direcció de Serveis Jurídics de Patrimoni, amb les funcions que es 
detallen a l’annex 1.  

 
Modificar la denominació de la Direcció de Serveis de Gestió de Patrimoni, per la 

Direcció de Serveis de Gestió Econòmica de Patrimoni i Inversions, amb les 
funcions que es detallen a l’annex 1. 

 
Modificar les funcions de la Direcció de Serveis d’Inventari i Informació de 

Patrimoni, tal com es detallen a l’annex 1. 
 
Adscriure el Departament d’Inversions de la Direcció de Patrimoni i Inversions a 

la Direcció de Serveis de Gestió Econòmica de Patrimoni i Inversions. 
 
Modificar les funcions de la Gerència de Seguretat i Prevenció, tal com es 

detallen a l’annex 1. 
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Decrets de l’Alcaldia 
 
Decret. En ús de les facultats conferides a aquesta l’Alcaldia per l’article 13è de 

la Carta de Barcelona, disposo: 
 
Aprovar la denominació passatge de Maria Casals, per al passatge situat entre 

els números 24-26 del passeig de Gràcia, al districte de l’Eixample. 
 
Barcelona 5 de maig de 2016. L’alcaldessa, Ada Colau Ballano. 
(Ref:1355/2016) 

* * * 
 
Decret. Vista la resolució GAH/1015/2016, de 18 d'abril, del Director de l’Escola 

d’Administració Pública de Catalunya, per la qual s'aproven les bases per a la 
concessió d'ajuts destinats al finançament de plans de formació per a l'ocupació 
dels empleats públics de les administracions públiques locals, i s'aprova la 
convocatòria per a l'any 2016 (DOGC núm. 7106, del 25 d’abril de 2016). 

 
En ús de les facultats atorgades a aquesta Alcaldia per l’article 13 de la Carta 

Municipal de Barcelona, 
 
Disposo 
 
Primer. Sol·licitar, a l’empara d’allò establert a la resolució GAH/1015/2016, de 

18 d'abril, del Director de l’Escola d’Administració Pública de Catalunya, la 
concessió dels ajuts destinats al finançament de plans de formació per a l'ocupació 
dels empleats públics de les administracions públiques locals (DOGC núm. 7106, 
del 25 d’abril de 2016); i  

 
Segon. Facultar la Directora de Comunicació interna, Desenvolupament i Atenció 

al Personal d’aquest Ajuntament, senyora Maria Rodríguez Rodríguez per tal que, 
en nom i representació de la Corporació municipal, pugui formular la pertinent 
sol·licitud dins del termini establert a la convocatòria així com la resta de tràmits 
que siguin requerits fins a la seva resolució. 

 
Barcelona, 5 d’abril de 2016. L'alcaldessa Ada Colau Ballano. 
(Ref. 1320/2016) 

* * * 
 
Decret. En ús de les facultats conferides a aquesta Alcaldia per l’art. 13.1 de la 

Carta de Barcelona, i d’acord amb la llei 3/2014 de 19 de febrer, d’horaris 
comercials i de mesures per a determinades activitats de promoció, l’ordre 
EMO/156/2015, de 22 de maig, per la qual s’estableix el calendari d’obertura dels 
establiments comercials en diumenge i dies festius per als anys 2016 i 2017 i el 
Decret d’Alcaldia S1/D/2015-3475 de 3 de novembre, que fixava els dies 12 
d’octubre i el 3 de desembre com a dies festius addicionals d’obertura comercial 
autoritzada per a l’any 2017. 

 
Disposo: 
 
Fixar el dia 23 d’abril de 2017 com a festiu d’obertura comercial autoritzada en 

substitució del 12 d’octubre de 2017. 
 
Notificar a la Direcció General de Comerç de la Generalitat de Catalunya la 

present resolució per al seu coneixement. 
 
Barcelona, 12 de maig de 2016. L’alcaldessa, Ada Colau Ballano. 
(Ref. 1369/2016) 
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Altres disposicions 
 

Circulars 
 
El Gerent d’Habitatge de l’Ajuntament de Barcelona, en ús de les facultats 

delegades per decret de l’Alcaldia de data 13 de juny de 2015 en relació amb el 
decret d’alcaldia de 21 de juliol de 2015, ha adoptat la següent resolució amb data 
7 de maig de 2016: 

 
“Aprovar la Circular per a la incoació de procediment sancionador en matèria de 

desocupació d’habitatges de l’article 123.1 de la Llei del dret a l’habitatge, amb el 
contingut que s’indica com a annex. 

 
Ordenar la publicació de la present amb l’esmentada Circular a la Gaseta 

Municipal i al Taulell d’Anuncis de l’Ajuntament de Barcelona i donar-li la difusió 
que correspongui per tal de donar compliment al que disposa la Llei 19/2014, del 
29 de desembre, de transparència, accés a la informació i bon govern.” 

 
ANNEX 
 
“Circular per a la incoació del procediment sancionador per manteniment de la 

desocupació permanent d’un habitatge de l’article 123.1.h de la Llei del dret a 
l’habitatge: 

 
Preàmbul 
 
La Llei 18/2007, de 28 de desembre, del dret a l’habitatge, dedica el seu Títol III 

a la qualitat del parc immobiliari i hi regula les situacions d’utilització anòmala de 
l’habitatge: la desocupació permanent, la sobreocupació i l’infrahabitatge.  

Després de la tramitació d’un expedient contradictori amb la propietat, i d’haver 
formulat l’oferiment de mesures que fomentin l’ocupació de l’habitatge, 
l’Ajuntament ha de declarar la situació anòmala de l’habitatge, per desocupació 
permanent durant dos anys sense causa justificada, amb la finalitat de posar de 
manifest l’incompliment de la funció social de la propietat.  

En aquest procediment, la Llei habilita a l’Ajuntament a acordar mesures de 
reconducció, com ara la imposició de multes coercitives no sancionadores. D’acord 
amb l’article 113.1 de la Llei, les multes coercitives no sancionadores són 
independents de l’activitat sancionadora i, per tant, són mesures compatibles amb 
la tramitació d’un procediment sancionador. 

La resolució municipal que declara la utilització anòmala de l’habitatge per haver 
estat desocupat de forma permanent durant dos anys reflecteix, en el moment en 
què s’adopta, la concurrència de la infracció molt greu de l’article 123.1.h) de la 
Llei, consistent en mantenir la desocupació permanent d’un habitatge després que 
l’Administració hagi adoptat les mesures de foment establertes per la llei. 

L’Ajuntament havia adoptat com a criteri orientador que, una vegada imposada 
la tercera multa coercitiva del procediment de declaració d’utilització anòmala, 
l’òrgan municipal competent procediria a incoar el procediment sancionador per la 
infracció de l’article 123.1.h) de la Llei. En sessió del Plenari del Consell Municipal 
de 30 d’octubre de 2015 es va presentar la mesura de govern adreçada a la 
prevenció de l’exclusió residencial i la pobresa energètica, essent la mobilització 
dels habitatges buits una qüestió fonamental en les polítiques d’habitatge del 
govern municipal. 

Amb aquests antecedents, i per fer més eficaç l’aplicació de la Llei pel que fa a 
la mobilització d’habitatges buits, es considera oportú proposar com a nou criteri 
orientador la incoació del procediment sancionador per habitatge desocupat quan 
es formuli la proposta per a la imposició de la primera multa coercitiva en el 
procediment de declaració de la situació anòmala per desocupació.  



2974 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA NÚM. 15 20-5-2016 
 

Aquesta proposta parteix de la necessitat d’agilitzar uns procediments que, com 
s’ha dit, són compatibles, i també del caràcter immediatament executiu dels actes 
de les administracions públiques subjectes al dret administratiu. S’aprecia, com a 
argument addicional, que la formulació de la proposta per a la imposició de la 
primera multa coercitiva pressuposa la persistència en l’incompliment per part de 
la propietat de la seva obligació d’ocupació de l’habitatge, circumstància que 
motiva la necessitat d’incoar el procediment sancionador sense més dilacions.  

La Llei 26/2010, de 3 d’agost, de règim jurídic i de procediment de les 
administracions públiques de Catalunya permet als òrgans administratius que 
exerceixen la direcció jeràrquica establir circulars amb l’objecte de fixar criteris per 
al funcionament dels serveis. És d’aplicació la Regulació per la qual s’ordenen els 
documents municipals que incideixen sobre la interpretació i l’aplicació de les 
normes (BOP Barcelona, de 30 de juny de 2015). 

El decret de l’Alcaldia de 21 de juliol de 2015 va crear la Gerència d’Habitatge.  
 
Àmbit objectiu. 
 
La present Circular és d’aplicació als procediments sancionadors que s’incoïn per 

la infracció molt greu de l’article 123.1.h) de la Llei 18/2007, de 28 de desembre, 
del dret a l’habitatge, en base al manteniment de la desocupació d’un habitatge 
després que l’Administració hagi adoptat les mesures establertes pels apartats 1 a 
5 de l’article 42 de la Llei. 

 
Impuls de la incoació dels procediments sancionadors.  
 
La incoació del procediment sancionadors a què es refereix la present circular es 

proposarà simultàniament a la formulació de la proposta d’imposició de la primera 
multa coercitiva com a mitjà d’execució forçosa en el procediment de declaració de 
la utilització anòmala de l’habitatge per desocupació permanent, de l’article 41.1.a 
de la Llei del dret a l’habitatge. 

 
Eficàcia i publicació. 
 
Aquesta circular és aplicable des del moment de la seva aprovació, sense 

perjudici de la seva publicació a la Gaseta municipal de Barcelona i de la seva 
comunicació als òrgans municipals competents en matèria d’habitatge. 
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INSTRUCCIONS 

INSTRUCCIÓ TÈCNICA DE TÚNELS VIARIS URBANS DE LA CIUTAT DE 
BARCELONA 
 

Es fa públic que la Comissió de Govern, en sessió de 4 de febrer de 2016, 
adoptà, entre d’altres, l’acord d’aprovar inicialment la Instrucció tècnica de túnels 
viaris urbans de la ciutat de Barcelona, per la que es regula les condicions que han 
de complir els túnels viaris de la ciutat per tal de garantir la seguretat de les 
persones, del medi ambient i de les mateixes infraestructures. 

Finalitzat el termini d’exposició pública el 20 de març de 2016, sense haver-se 
presentat al·legacions, la Instrucció ha estat definitivament aprovada, amb la 
redacció que pot consultar-se a http://hdl.handle.net/11703/96966 i es dona per 
reproduïda. 

 
Barcelona, 5 de maig de 2016. La secretària delegada P.D. 16/10/2015, Iolanda 

Garcia Ceprià. 
 

ANNEX INSTRUCCIÓ TÈCNICA DE TÚNELS VIARIS URBANS DE LA CIUTAT DE 
BARCELONA 
 
Preàmbul 

 
A totes les grans ciutats, amb la finalitat de millorar-ne la circulació viaria i la 

contaminació acústica que produeixen els vehicles motoritzats, s'està incrementant 
el nombre de vies soterrades, amb l'objectiu de reduir l’impacte d’aquest tipus de 
contaminació sobre les persones. 

 
Els túnels, i més concretament els urbans, són obres singulars amb unes 

circumstàncies especifiques: espai limitat a la secció transversal i a les 
característiques de la rasant; major incidència que a cel obert de qualsevol 
accident, incendi o avaria; efectes psicològics que poden influir sobre les persones 
que condueixen; reaccions desconegudes de les persones usuàries en cas 
d'incidents greus; canvi de condicions ambientals i físiques a l'entrada i sortida 
dels túnels; composició del trànsit i probabilitat de congestió. 

 
La circulació de vehicles pels túnels pot presentar, en cas d'accident, problemes 

de seguretat per a les persones usuàries i dificultats afegides per als grups 
d'intervenció que hi han d'actuar. 

 
Els factors que afecten a la seguretat en els túnels són molt diversos: des 

d'aquells de caràcter geomètric, als de tipus humà, la composició del trànsit, 
passant pels relacionats directament amb les instal·lacions i els equipaments 
instal·lats. 

 
Per minimitzar aquests problemes de seguretat, s'han de prendre un conjunt de 

mesures a nivell de disseny, construcció i instal·lacions, amb l'objectiu d'evitar 
l'inici de l'incident i, si aquest es produeix, per limitar-ne els efectes. 

 
A aquest efecte, l'Ajuntament de Barcelona aprova aquesta Instrucció, que 

constitueix una reglamentació tècnica per al disseny, la construcció i l’explotació 
dels túnels viaris al municipi de Barcelona. Amb aquestes especificacions tècniques 
es pretén aconseguir una unificació de criteris pel que fa a l’equipament per a 
túnels urbans de nova construcció, i en la renovació dels existents. També es 
pretén integrar la gestió de tots els túnels des d’una única aplicació implantada en 
el Centre de Control de Túnels (en endavant el CCT). En l'actualitat, des d’aquest 
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Centre es gestionen un total de 12 túnels, que sumen un total de 4.626 metres de 
longitud. 

 
En la redacció d’aquestes especificacions tècniques s’han tingut en compte 

especialment les recomanacions contingudes a la Directiva 2004/54/CE del 
Parlament Europeu i del Consell de 29 d’abril de 2004, sobre requisits mínims de 
seguretat per a túnels de la xarxa transeuropea de carreteres, al Reial decret 
635/2006, de 26 de maig, sobre requisits mínims de seguretat en els túnels de 
carreteres de l’Estat i a la Circular 3/05, de 27 d’abril de 2005, de la Direcció 
General de Carreteres de la Generalitat de Catalunya sobre les especificacions 
tècniques per a l’equipament de túnels d’obres de carretera. També s’han analitzat 
les previsions d’altres documents, com ara les directrius estàndard elaborades per 
la National Fire Protection Association, contingudes a la «NFPA 502: Stantard for 
Road Tunnels, Bridges, and Other Limited Acces Highways», edició 2014, o els 
treballs incorporats al projecte d’ordenança de túnels urbans, revisat el 2013. 

 
Aquesta instrucció tècnica s’estructura en deu articles, una disposició transitòria, 

una disposició final i set annexos. 
 
L’article 1 regula l’objecte, consistent en l’establiment de les condicions 

necessàries per garantir un nivell suficient de seguretat a les persones usuàries 
dels túnels, i la finalitat, consistent en la prevenció de situacions crítiques que 
posin en perill la vida humana, el medi ambient i les estructures. L’article 2 preveu 
l’àmbit d’aplicació, relatiu als nous projectes de túnels viaris urbans situats al 
municipi de Barcelona que no formin part de la xarxa de carreteres de l’Estat ni de 
la xarxa viaria de la Generalitat de Catalunya, però també als existents quan 
tinguin modificacions substancials. L’article 3 incorpora un llistat d’acrònims i 
abreviacions per al correcte enteniment de les especificacions tècniques. 

 
L’article 4 es refereix a les mesures de seguretat que han de tenir els projectes 

corresponents incidint en els paràmetres de disseny dels túnels, i els seus requisits 
s’estableixen a l’annex 1. L’article 5 es refereix a la classificació dels túnels a nivell 
de funcionalitat i del seu equipament, i les seves característiques es detallen a 
l’annex 2. L’article 6 es refereix als equipaments de seguretat i control, les 
característiques dels quals es detallen a l’annex 3. L’article 7 es refereix al sistema 
de gestió de túnels, els detalls del qual es troben a l’annex 4. L’article 8 es refereix 
a la instal·lació de ventilació, i el procediment de càlcul dels seus paràmetres 
s’estableix en l’annex 5. L’article 9 es refereix a la instal·lació de drenatge, els 
requisits dels càlculs de la qual es contemplen en l'annex 6. L’article 10 es refereix 
als requisits de senyalització, detallats en l’annex 7. 

 
La disposició transitòria única preveu el règim dels túnels sense projecte 

aprovat, que s’han de sotmetre a aquestes instruccions tècniques, i la disposició 
final única regula l’entrada en vigor de la disposició. 

 
El Grup de Treball de Túnels Urbans de les Taules de Resiliència Urbana (TISU) 

ha informat de les instruccions tècniques en data de 24 d'abril de 2015. 
 
En virtut d’això, a proposta la Quarta Tinenta d'Alcaldia, i en ús de les 

atribucions conferides pels articles 16 i 26 de la Carta municipal de Barcelona, la 
Comissió de Govern  

 
Disposa: 
 

1. Article 1. Objecte i finalitat 
 
1. Aquesta instrucció tècnica és el marc normatiu que regula les condicions 

necessàries per garantir un nivell suficient de seguretat a les persones usuàries en 
els túnels del municipi de Barcelona mitjançant l’establiment dels requisits mínims 
que hauran de complir aquestes infraestructures, amb la finalitat de prevenir 
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situacions crítiques que puguin posar en perill la vida humana, el medi ambient i 
les pròpies estructures, així com protegir les persones usuàries en el cas en què es 
produeixen algunes de les citades situacions. 

 
2. La finalitat que s'ha d'aconseguir amb la instrucció tècnica és, per una banda, 

la prevenció davant els riscs, amb dissenys, materials i instal·lacions adequats i, 
per altra banda, l'articulació dels procediments adients per fer front a les 
emergències (detecció, control i evacuació segura) que puguin esdevenir com a 
conseqüència d'incidents. 

 
Article 2. Àmbit d’aplicació 

 
1. Aquesta instrucció tècnica és d'aplicació als nous projectes de túnels viaris 

urbans situats al municipi de Barcelona que no formin part de la xarxa de 
carreteres de l’Estat ni de la xarxa viaria de la Generalitat de Catalunya.  

2. Aquesta instrucció tècnica no és d’aplicació: 
als túnels de longitud inferior a 100 metres, i a longitud es determina tenint la 

part coberta. 
a vies soterrades que presentin una superfície d'obertures al exterior igual o 

superior a 1 metre quadrat per via de circulació i per metre lineal de túnel.  
 
3. Aquesta instrucció tècnica ha de servir com a normativa de disseny de 

referència per a les reformes dels túnels existents, en tot allò que sigui possible i 
viable, tècnicament i econòmicament. 

 
Quan un túnel dels existents sigui objecte modificacions substancials de 

l'estructura i/o de les instal·lacions, en la seva totalitat o parcialment, aquesta 
instrucció tècnica serà d'aplicació, com a mínim, en el que correspongui a les parts 
modificades.  

 
En el cas en què no sigui possible acomplir alguns dels requeriments exigits en 

aquesta instrucció tècnica, o només es puguin acomplir amb despeses 
desproporcionades, s’ha d'argumentar adequadament cadascuna de les 
circumstàncies i, a més, s’ha de presentar un document d’anàlisi de risc, on s’ha 
d’indicar cadascuna de les mesures correctores, com a alternativa a les 
demandades en aquesta instrucció tècnica. 

 
4. En el procediment d’aprovació d’un projecte d’infraestructures viàries 

soterrades, les Taules de Resiliència Urbana (TISU), o òrgan que les substitueixi, 
han d’emetre un informe per a determinar el nivell d’equipament de seguretat amb 
què s’ha de dotar. 

 
Article 3. Llistat d’acrònims i abreviacions 

 
Al efectes d’aquesta instrucció tècnica, s’entén per: 
a) BT: les instal·lacions elèctriques de baixa tensió. 
b) CCL: el Centre de Control Local. 
c) CCT: el Centre de Control de Túnels. 
d) CTTI: el Centre de Telecomunicacions i Tecnologies de la Informació. 
e) CTTV: un circuit tancat de televisió. 
f) DAI: el Sistema de Detecció d’Incidències. 
g) DDC: el controlador intern, en el sistema de control del túnel amb PLC. 
h) ERU: les estacions remotes universals. 
i) GTC: la Gestió Tècnica Centralitzada. 
j) LT: un local tècnic. 
k) MT: les instal·lacions elèctriques de mitja tensió. 
l) PAU: el Pla d’Autoprotecció. 
m) PLC: Autòmat programable d’un sistema de control i gestió remot. 
n) SCI: el Sistema de Control Integrat. 
o) TETRA: un sistema de radiocomunicació. 
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p) TX/TR: un sistema d’enllaç de comunicacions amb antena. 
q) UCD: les Unitats de Control Distribuït. 
r) VLAN: una xarxa de comunicacions per cable. 
 

Article 4. Mesures de seguretat: paràmetres de dissenys dels túnels 
 
L’òrgan o organisme municipal competent per aprovar el projecte d’obres ha 

d’adoptar les mesures necessàries per a garantir que els túnels inclosos en l’àmbit 
d’aplicació d’aquesta instrucció tècnica compleixen amb els paràmetres de disseny 
relatius als requeriments mínims de seguretat establerts a l’annex 1. 

 
Article 5. Classificació dels túnels 

 
A nivell de funcionalitat i del seu equipament, els túnels inclosos en l’àmbit 

d’aplicació d’aquesta instrucció tècnica es classifiquen segons les característiques 
detallades a l’annex 2. 

 
Article 6. Equipaments de seguretat i control 

 
La descripció tècnica de les instal·lacions de seguretat i control amb què s’han 

de dotar els diferents tipus de túnels està detallada a l’annex 3. 
 

Article 7. Sistema de gestió de túnels 
 
El sistema de gestió dels túnels inclosos en l’àmbit d’aplicació d’aquesta 

instrucció tècnica es detalla a l’annex 4. 
 

Article 8. Procediment de càlcul de la determinació de la instal·lació de ventilació. 
 
L’òrgan o organisme municipal competent per aprovar el projecte d’obres ha 

d’adoptar les mesures necessàries per a garantir que els túnels inclosos en l’àmbit 
d’aplicació d’aquesta instrucció tècnica compleixen el procediment de càlcul dels 
paràmetres de disseny de la instal·lació de ventilació establerts a l’annex 5. 

 
Article 9. Càlculs de la instal·lació de drenatge 

 
L’òrgan o organisme municipal competent per aprovar el projecte d’obres ha 

d’adoptar les mesures necessàries per a garantir que els túnels inclosos en l’àmbit 
d’aplicació d’aquesta instrucció tècnica compleixen amb els requisits per a la 
instal·lació de drenatge establerts a l’annex 6. 

 
Article 10. Senyalització 

 
L’òrgan o organisme municipal competent per aprovar el projecte d’obres ha 

d’adoptar les mesures necessàries per a garantir que els túnels inclosos en l’àmbit 
d’aplicació d’aquesta instrucció tècnica compleixen amb els requisits de 
senyalització establerts a l’annex 7. 

 
Disposició transitòria única. Túnels sense projecte aprovat 

 
Els túnels el projecte dels quals no hagi estat aprovat per l’òrgan municipal 

competent amb anterioritat a l’entrada en vigor d’aquesta instrucció tècnica han de 
complir els requisits en ella establerts. 

 
Disposició final única. Entrada en vigor 

 
Aquesta instrucció tècnica entra en vigor als vint dies de la seva publicació en el 

«Butlletí Oficial de la Província de Barcelona». 
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ANNEX 1. MESURES DE SEGURETAT. PARÀMETRES DE DISSENY 
 
1. PARÀMETRES A TENIR EN COMPTE EN EL DISSENY DEL TRAÇAT DE 
TÚNELS 

 
11. ASPECTES A CONSIDERAR EN EL DISSENY 
 
Els principals factors relatius a característiques geomètriques i al trànsit, que 

s’han de considerar en el disseny d’un túnel els determinen els següents 
paràmetres: 

 Longitud dels túnels  
 Número de tubs  
 Número de carrils 
 Geometria de la secció transversal 
 Traçats en planta i alçat.  
 Visibilitat. Distancia de parada. 
 Tipus de construcció 
 Punts baixos (estacions de bombeig). 
 Capacitat de la xarxa de col·lectors.  
 Volums de trànsit per tub (distribució temporal) 
 Risc de congestió 
 Temps d'accés dels serveis d'emergència Presencia i percentatge de 

vehicles pesats Característiques de les vies d'accés Velocitat màxima 
autoritzada 

 Risc de d'enlluernament a les sortides 
 Presencia d'altres infraestructures que puguin afectar al túnel 

(infraestructures ferroviàries, col·lectors, etc.) 
 
Queden expressament prohibits els túnels monotub i bidireccionals de més de 

200 m de longitud, en tot l’àmbit urbà de la ciutat de Barcelona. 
 
1.2. TRAÇAT 

 
En el disseny del traçat del túnel i els seus accessos, es tindrà en compte les 

diferents normatives i recomanacions vigents referides a Vies Arterials Urbanes. 
 
El traçat del túnel s’adaptarà a les necessitats de la circulació presents i a les 

previsibles en el futur. 
 
Es tindrà en compte les afeccions del traçat en l’entorn urbà. S’haurà 

d’aconseguir una homogeneïtat de característiques geomètriques que indueixin al 
conductor a circular sense excessives fluctuacions de velocitat, en condicions de 
seguretat i comoditat. Per això s’evitaran els punts en que les característiques 
geomètriques obliguin a disminuir bruscament la velocitat i es facilitarà l’apreciació 
de les variacions necessàries de velocitat, mitjançant canvis progressius dels 
paràmetres geomètrics i amb l’ajuda de la senyalització i l’abalisament. 

 
El traçat en planta del túnel haurà de ser els més rectilini possible, evitant la 

coincidència de traçats en corba amb pendents pronunciades (màxim 8%) que 
puguin reduir significativament la distància d’aturada. També es farà una atenció 
especial a l’aclarida necessària en corba, pel que fa a la posició dels murs laterals 
del túnel, i en els canvis de pendent que impliquin una reducció de visibilitat, en 
aquest segon cas pel que fa a l’alçada i posició del sostre, o del dintell en l’accés. 

 
També s’haurà de tenir en compte especialment al risc de retencions 

(temporalitat previsible) en túnel, lligat a la possible presència d'una cruïlla a poca 
distància de les boques del túnel, estigui equipada amb semàfors o no, i a 
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qualsevol altra situació de caràcter permanent, com per exemple travessar una 
zona amb trànsit dens o en congestió.  

 
Així mateix, s’hauran d’estudiar les mesures correctores per a eliminar o pal·liar 

els efectes d’enlluernament a la sortida de túnel, i els de forat negre sense 
visibilitat a la entrada, en especial quan l’alineació de la via coincideixi amb la 
orientació dels raigs solars en algunes hores del dia. 
 
1.3. SECCIÓ TRANSVERSAL 

 
Els túnels urbans de nova construcció han de disposar d’una secció transversal 

amb un gàlib lliure de 5m, i un espai afegit suficient per implantar-hi totes les 
instal·lacions necessàries, d’acord al que es prescriu en aquesta IT.  

 
La seguretat dels usuaris serà el criteri determinant a l’hora de projectar la 

geometria de la secció transversal i l’alineació horitzontal i vertical del túnel i les 
seves vies d’accés, atès que els seus paràmetres tenen una gran influència en la 
probabilitat i gravetat dels accidents1. 

 
Tots els túnels nous han de disposar de voreres, preferentment elevades i la del 

costat del carril per a vehicles lents, d’una amplada mínima de 0’75 metres perquè 
els usuaris del túnel les utilitzin en cas d’avaria o accident. 

 
Atenent a la diversitat dels condicionants que intervenen en el disseny de les 

seccions transversal i longitudinal dels túnels urbans i la necessitat d’adaptació 
dels seu traçat en planta i secció a la trama urbana existent, s’admeten les 
seccions longitudinals amb pendents màximes de fins a un 8%. 

 
La coexistència en un mateix túnel de diferents tipologies de secció transversal, 

ha de respectar els criteris de continuïtat funcional de les diferents seccions, als 
efectes de reduir les pèrdues d’eficàcia dels sistemes de ventilació proposats. 

 
El gàlib vertical serà d’un mínim 5,00m, admetent que aquest disminueixi a un 

mínim absolut de 4,50m en casos especials, quan hi pugui haver puntualment 
alguna interferència amb alguna altra infraestructura o instal·lació.  

 
Els túnels amb una longitud superior als 400m, en els que la configuració del 

l’entorn de construcció no permeti l’execució d’un carril d’emergència, quan el seu 
volum de trànsit sigui per sota de 2000 vehicles carril/dia, es preveurà la 
realització d’apartadors distribuïts homogèniament cada 400m com a màxim. En el 
cas de túnels amb volum de trànsit superior als de 2000 vehicles/carril/dia, els 
apartadors es distribuiran homogèniament cada 200m com a màxim. Els 
apartadors hauran de disposar d’un pal SOS.  
 
1.4. CALÇADA I VORALS 

 
Per túnels de longitud superior a 1000m, així com per a grups de túnels que 

conformin un tram de via de longitud total superior a 1000m, i sense accessos al 
llarg de tot el recorregut, es disposarà d’un carril addicional d’emergència d’una 
amplada similar, situat a la dreta del sentit de la marxa, i que es destinarà 
fonamentalment a la circulació de vehicles d’emergència en cas d’accident i també 
podrà ser utilitzat per l’estacionament provisional de vehicles avariats.  

 
En l’ample total de la calçada s’haurà de considerar que els carrils han de tenir 

una amplada mínima de 3,00m, i de 3,25m en el cas de que siguin carrils destinats 
al transport públic.  

 

                                                           
1 Reial Decret 635/2006 de 26 de maig, apartat 2.1.1, “Geometria del túnel”. 
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A l'hora de dissenyar l'ample lliure de la plataforma, s'haurà de tenir en compte 
les possibles demandes de trànsit futur i també l’accessibilitat als serveis 
d’emergència. 

En tots els túnels es disposaran voreres de 0’75m d’amplada mínima, al seu 
costat dret. L’amplada de la vorera haurà de ser suficient per a què els usuaris del 
túnel la utilitzin amb seguretat, en cas d’avaria, d’accident o d’evacuació, així com 
per als treballs de manteniment. 

 
En els túnels amb dos carrils de circulació i sense carril addicional d’emergència, 

es construirà voral que serà de 2m d’amplada mínima (recomanable de 2,5m).  
 
Quan les característiques de la construcció no ho permetin, per les condicions de 

l’entorn, o bé només sigui possible d’executar-ho amb despeses 
desproporcionades, aquest últim supòsit no serà d’aplicació i s’estudiarà la 
disposició d’apartadors en el túnel, o d’altres mesures per reduir el risc que 
permetin assolir un nivell de seguretat equivalent, aspecte que es justificarà amb 
el seu corresponent anàlisi de risc.  

 
Es procurarà utilitzar tipus de paviments que redueixin el soroll i facilitin el 

drenatge. 
 
En túnels de més de 1.000m s’estudiarà la conveniència d’instal·lar un paviment 

de formigó amb additius de color per a que proporcionin suficient contrast amb les 
marques vials. 

 
Es posaran línies sonores als contorns de la zona de circulació. 

 
1.5. DRENATGE 

 
Tots els túnels disposaran de xarxa de drenatge per a evacuació de cabals de 

pluja, a més dels cabals de les pròpies infiltracions.  
 
En cas de que aquesta xarxa no pugui desaiguar per gravetat, en les condicions 

de disseny, es preveurà la instal·lació de pou de bombament per a efectuar el 
desguàs, equipat amb sistema de bombes, i amb una bomba de reserva com a 
mínim. 

 
La xarxa i el punt d’abocament es dissenyarà d’acord amb les prescripcions i 

autorització de l’autoritat competent, Direcció de Serveis de Cicle de l’aigua de 
l’Ajuntament de Barcelona, a nivell solucions constructives (materials), punts de 
col·locació de reixes, i resta de criteris bàsics que s’indiquin, d’acord a la topologia 
del túnel i la del seu entorn. 

 
El sistema de control del bombament del drenatge del túnel es dotarà d’una 

interfície adient per a disposar dels senyals d’operació de la instal·lació, que 
serviran per al seu govern i control, a realitzar per part del gestor de la 
infraestructura. En el projecte s’inclourà el disseny de la infraestructura de 
transmissió dels senyals i la seva integració al sistema de control, d’acord a les 
especificacions que seran indicades per la Direcció de Serveis de Cicle de l’aigua de 
l’Ajuntament de Barcelona, i que hauran de ser compatibles amb els sistemes de 
gestió existents. 

 
Haurà de tenir la capacitat de la xarxa suficient per a l’evacuació de les aigües, 

d’acord al període de retorn associat a la pluja de disseny (UNE-EN 752-4), i 
prenent la consideració per al de càlcul com a pas inferior. Aquestes condicions de 
càlcul corresponen a un període de retorn de 10 anys, sense sobrecarregar la 
xarxa pròpia del túnel ni la del seu entorn immediat de les boques, i de 50 anys 
posant en càrrega la xarxa sense que es produeixi inundació en el seu entorn. 
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En tots els túnels s’hauran de disposar amb ranures, o altres elements situats en 
les seccions transversals, que permetin el drenatge dels líquids tòxics i inflamables. 
A més, el sistema de drenatge s’haurà de dissenyar i mantenir de manera que 
s’eviti que el foc i els líquids tòxics i inflamables es propaguin dins de la xarxa de 
drenatge. 

 
En els túnels existents en els que no se puguin acomplir aquests requeriments 

per al pas de mercaderies perilloses, caldrà justificar-ho en base un anàlisi de risc. 
 

1.6. TRÀNSIT 
 
En els projectes constructius dels túnels s’haurà d’incloure estudi específic de la 

mobilitat del trànsit, per a quan s’hagi d’efectuar el seu tancament per motius de 
seguretat. 

 
En aquest estudi s’indicarà les vies alternatives per on cal desviar la circulació 

de vehicles, durant tot el període en que es produeixi la incidència, així com tot el 
dispositiu operatiu i la senyalització necessària per dur la a terme, així com la 
coordinació amb els semàfors existents en els vials de l’entorn que en puguin 
resultar afectats. 

 
1.7. MEDI AMBIENT 
 
1.7.1. Eficiència Energètica. Autosuficiència. 
 
En els projectes en que l’administració ho determini, ja sigui que per les 

facilitats en l’entorn o per la disponibilitat d’espai en la zona de les boques, es 
promourà incloure en el projecte la implantació de sistemes propis de producció 
d’energia, ja sigui a base de plafons de generació d’energia fotovoltaica, o bé 
d’altres sistemes d’aportació d’energia per a generació d’energia elèctrica. 

 
1.7.2. Eficiència en l’enllumenat 

 
En relació al marc normatiu, caldrà acomplir amb el RD 1890/2008 d’eficiència 

energètica en instal·lacions d’enllumenat exterior. 
 
Es tindran en compte en el disseny del túnel totes aquelles mesures dirigides 

l’estalvi en el consum d’energia elèctrica de les instal·lacions d’enllumenat, que 
s’indiquen en el capítol 5. de la GUIA-EA-ANEJO-III: Eficiència energètica en 
instal·lacions d’enllumenat exterior, del MFOM. 

 
En el disseny es tractarà de minimitzar la instal·lació de nombre de punts de 

llum en les boques, que és la causa del major consum en període diürn, mantenint 
els requeriments d’il·luminació mínims, sense afectar a la seguretat. 

 
En el disseny de l’entorn de les boques del túnel s’inclouran aquelles mesures 

que permetin disminuir la luminància ambiental en els accessos i sortides, actuant 
sobre el paisatge i la urbanització de l’entorn. 

 
Els acabats de les parets, especialment en l’entorn de les boques dels túnels, es 

dissenyaran per optimitzar la seva reflexió de manera que augmenti la lluminositat 
i la claredat, per millorar el nivell lumínic en les vies de circulació. 

 
En túnels llargs o en corba, també s’haurà de tenir en compte la orientació de la 

traçada, a ser possible en direccions en les que es minimitzi l’enlluernament en les 
boques d’entrada i de sortida. A tal efecte caldrà evitar les orientacions Est-Oest 
en la traçada dels accessos i sortides. 

 
Seran d’aplicació aquelles mesures destinades a reduir el nivell d’enllumenat que 

s’indiquen al punt 5.1 de la Guia per a l’eficiència energètica en l’enllumenat del 
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MFOM, mantenint un nivell mínim de luminància mitjana de 4cd/m2, i mantenint la 
uniformitat reglamentària. 

 
En els túnels de menys de 125m amb sortida visible, es podrà aplicar una 

reducció del 50% en l’enllumenat diürn de les boques, tant en el llindar com en el 
de transició. 

 
Serà preceptiu, en els túnels de nova execució, incloure el control de l’encesa de 

l’enllumenat mitjançant luminancímetre.  
 
Per a la millora de l’eficiència de la instal·lació de l’enllumenat, es podrà 

considerar en el seu disseny la inclusió de sistemes de regulació del nivell lumínic 
emès per les làmpades, ja sigui a través de les enceses i/o mitjançant equips de 
regulació de flux.  
 

La regulació de flux lumínic en la fase d’explotació del túnel, permetrà ajustar al 
llarg del període de vida dels punts de llum el nivell de luminància, de manera que 
en tot moments s’assoleixi el nivell lumínic preceptiu indicat a la norma, quan la 
làmpada perdi rendiment lumínic per desgast, i/o al final d’un cicle de neteja de 
túnel. 
 
1.7.3. Contaminació acústica 

 
Per a túnels de longitud superior a 1000m i amb IMD per carril superior a 

2000vehicles, quan no sigui preceptiu acompanyar el projecte d’un estudi 
d’impacte ambiental (EIA), s’adjuntarà en annex al projecte un estudi acústic en 
l’entorn de les boques 

 
L’estudi es realitzarà en relació al trànsit previst en les diferents franges 

horàries, per el trànsit previst a l’inici de l’entrada en servei, i per el trànsit previst 
en una projecció a 10 anys des de l’inici de l’explotació. 

 
L’estudi es realitzarà d’acord al que es prescriu en l’ordenança qualitat de l’aire 

en el medi ambient urbà de la ciutat de Barcelona, i es tindrà en compte el nivell 
de fons existent abans de la implantació de la nova infraestructura. 

 
Com a mesura correctora en entorns urbans d’alta sensibilitat per contaminació 

acústica, es recomanarà la utilització de paviments d’asfalt sono reductors, que a 
la vegada facilitin el seu drenatge. 
 
1.7.4. Contaminació atmosfèrica 

 
En tots els túnels es disposarà de dispositius de control de qualitat d’aire interior 

a base de detector de CO y opacímetre.  
 
En els túnels que a més hi hagi instal·lada una ventilació mecànica, el nombre 

de sensors es completarà d’acord al que s’indica en l’annex 3 apartat 2 
(equipaments de seguretat i control - ventilació) d’aquesta IT. Aquests sensors 
controlaran permanentment la qualitat de l’aire en els episodis puntuals de 
contaminació que hi pugui haver en el seu interior, per si s’escau activar algun pla 
de contingència a nivell ambiental o de seguretat. 

 
En cas de que s’instal·li un sistema de ventilació transversal o semi transversal, 

els focus d’emissió de l’aire d’extracció es realitzaran d’acord al que es prescriu en 
l’ordenança qualitat de l’aire en el medi ambient urbà, en la zona exterior del 
túnel. 

 
En projectes de túnels de més de 1000m i amb una IMD superior a 

2000vehicles/carril, quan no sigui preceptiu acompanyar el projecte d’un estudi 
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d’impacte ambiental (EIA), s’adjuntarà en annex al projecte constructiu, un estudi 
de l’increment de nivells de contaminants en l’entorn de les boques. 

 
L’estudi es realitzarà en relació al trànsit previst en les diferents franges 

horàries, i per el trànsit previst a l’inici de l’entrada en servei, i per el trànsit 
previst en una projecció a 10anys des de l’inici de l’explotació. 

 
Per a la modelització de la difusió de contaminants en l’aire s’emprarà software 

específic per aplicació en projectes de transport, tals com el software COPERT IV, o 
equivalent. En tot cas, el sistema de modelització que s’utilitzi haurà d’estar 
d’acord i aprovat per les convencions i requeriments internacionals, i segons els 
protocols de la legislació Europea. 

 
1.8. JUSTIFICACIÓ DEL DISSENY 

 
En el cas que el túnel acompleixi amb tots els requisits especificats a la present 

IT, cal justificar al projecte que el mateix s’adequa als requeriments legals de les 
normatives d’instal·lacions que li son d’aplicació. 

 
En el cas que un nou túnel projectat no acomplís amb tots els requeriments 

d’aquesta IT, per algun motiu justificat, i si es projecta a l’empara d’altres 
normatives de túnels viaris (NFPA, CETU, .....), caldrà aportar un anàlisi de risc 
específic que justifiqui que el túnel assoleix nivell de seguretat equivalent, als que 
s’assolirien amb l’aplicació estricta d’aquesta IT.  
 

L’aprovació del projecte s’obtindria a través de dictamen emès per la taula del 
TISU dels Serveis Tècnics Municipals de l’Ajuntament de Barcelona. 

 
L’anàlisi de risc serà realitzat per un organisme funcionalment independent del 

gestor del túnel. Es realitzarà seguint una metodologia detallada i ben definida, la 
qual haurà de ser aprovada per l’autoritat municipal competent.  

 
Subsidiàriament, es podrà utilitzar la metodologia d’anàlisi de riscs recollides en 

recomanacions internacionals de reconegut prestigi, com per exemple la que 
s’estableix en la PIARC “ANÁLISIS DE RIESGO PARA TÚNELES DE CARRETERA”, 
2008R02ES, i/o les recomanacions definides per la “Secretaria de Estado de 
Infraestructuras, Transporte y Vivienda del Ministerio de Fomento”, en la seva 
resolució del 30 de maig del 2012, o la que la derogui en un futur. 
 
2. PARAMETRES A TENIR EN COMPTE EN EL DISSENY EN RELACIÓ AMB LA 
SEGURETAT I PROTECCIÓ D’INCENDIS 

 
2.1. ASPECTES A CONSIDERAR EN EL DISSENY 

 
Independentment de la longitud del túnel, com a mínim, els següents factors 

s’hauran de considerar en la enginyeria de disseny de l’equipament per a la 
protecció d’incendis, seguretat i evacuació dels túnels: 

 
(1) El tipus d’usuaris de la instal·lació 
(2) Restriccions en l'accés i sortida de vehicles. 
(3) Actuacions d’emergència en cas d’incendi, des dels incidents considerats 

menors, fins als majors, o catàstrofes 
(4) Casos de situacions d’emergència d'incendis que es presentin en un o més 

llocs en l’entorn del túnel. 
(5) L'exposició dels sistemes i estructures del túnel a temperatures elevades. 
(6) La congestió del trànsit i el control durant les situacions d'emergència 
(7) Equipaments de protecció contra incendis , com ara les següents : 

o Alarma d' incendi i sistemes de detecció 
o Sistemes de columna seca 
o Xarxa d’extinció d’incendis mitjançant aigua 
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o Sistemes de ventilació i desenfumatge 
o Sistemes de comunicacions durant els episodis d’emergència. 

(8) Els components de la instal·lació que ha d’incloure el sistema d’emergència. 
(9) Requeriments d'evacuació i rescat 
(10) Temps de resposta en els episodis d’emergència. 
(11) punts d'accés de vehicles d'emergència 
(12) Comunicacions d'emergència als agents implicats en l’explotació 
(13) Els vehicles i els béns que es transporten 
(14) Ubicació d’instal·lacions a nivell de risc i la seva capacitat de resposta. 
(15) Les dimensions i configuració física del túnel, incloent el perfil de la calçada. 
(16) Els factors ambientals de l’entorn, incloent el vent predominant 
(17) Avisos anticipats de càrregues i transports especials. 
(18) Impacte en edificis o monuments històrics de l’entorn del túnel. 
(19) Els impactes a la instal·lació del túnel deguda a d’altres operacions i/o 

incidents externs. 
(20) Capacitat d’operació del trànsit: unidireccional, bidireccional, commutable, 

o reversible. 
 

2.2. LOCALS TÈCNICS I CENTRES DE CONTROL I GESTIÓ A L’ENTORN DELS 
TÚNELS 

 
Tots els túnels disposaran de locals tècnics per a allotjar les instal·lacions de 

gestió i control de les instal·lacions. 
 
El conjunt de dependències amb les que caldrà dotar cada túnel vindrà donat pel 

grau d’equipament que s’exigeixi, que com a mínim contemplarà els requeriments 
mínims d’instal·lació associats a la tipologia de túnel que es defineix en el capítol 4 
d’aquesta IT. Aquestes dependències seran per a integrar-hi els següents usos: 

 
 Centre de transformació MT 
 Sala grup electrogen 
 Sala de quadres de BT 
 Sala de comunicacions 
 Sala de control. 
 Locals tècnics (instal·lacions de ventilació, operació de sistemes de 

drenatge....) 
 Lavabo 
 Vestidors 
 Magatzem 

Les dependències del centre de transformació, la sala de grup electrogen, 
dependència de comptadors de BT amb una potència contractada superior a 50kW, 
i la dels magatzems, seran específiques per a aquests usos, formant cadascuna un 
sector d’incendi independent. La resta de dependències, sí que podran integrar-se 
totes elles en un sol sector d’incendi. En qualsevol tot el conjunt de locals, i els 
seus accessos, hauran d’acomplir amb la normativa de seguretat en cas d’incendi 
CTE-DB-SI. 

Les instal·lacions de BT, comunicacions i l’espai destinat al personal de gestió i 
control del túnel, es podran integrar en una sola sala, preveient l’espai suficient 
per garantir la seguretat en l’operació i el manteniment de les instal·lacions.  

Tot el material i equipaments que s’ha d’instal·lar a les dependències tècniques 
dels túnels, s’haurà de poder implantar al seu interior des de carrer preferentment. 
L’accés a peu des del túnel haurà de ser complementari al principal, realitzat des 
de carrer, i només s’admetrà un accés d’equipaments des de túnel, quan sigui 
impracticable, o d’execució molt dificultosa, i s’haurà d’acompanyar al projecte 
d’un estudi de risc específic, bàsicament per a les operacions de manteniment, i 
per a les incidències en l’operació de les instal·lacions. 
 
2.3. SORTIDES D’EMERGÈNCIA 

 



2986 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA NÚM. 15 20-5-2016 
 

Les sortides d’emergència per a l’evacuació i la protecció dels usuaris es 
consideren elements de seguretat essencials.  

 
En els túnels urbans aquestes sortides d’emergència estaran previstes 

sistemàticament cada 200m com a màxim.  
 
En túnels amb congestió de tràfic, la distancia entre sortides es reduirà fins a 

150m.  
 
Les sortides d’emergència comunicaran directament amb l’espai exterior, 

facilitaran l’evacuació dels usuaris i l’accés als Serveis d’emergència. L’amplada 
mínima serà de 1’40m i l’alçada mínima 2’20m. Estaran separades del túnel per un 
vestíbul d’independència i pressuritzat amb una superfície mínima de 5m2. Les 
portes tindran una amplada mínima de 1’20m i una alçada de 2’10m, s’obriran en 
sentit de l’evacuació. Les dues portes del vestíbul podran obrir-se simultàniament 
per permetre el pas de lliteres.  

 
En qualsevol cas tots els recorreguts d’evacuació compliran amb la normativa de 

seguretat en cas d’incendi CTE-DB-SI, pel que fa a la seva protecció, i a la 
capacitat d’evacuació d’acord a l’ocupació que s’estimi en cas de congestió. 

 
El sistema de pressurització dels vestíbuls d’independència complirà amb la 

norma UNE EN 12101-6 i s’utilitzarà també com la recomanació NFPA 92. En 
qualsevol cas, l’evacuació a través d’un vestíbul implica la possibilitat d’obertura 
simultània de les seves portes enfrontades. Por aquest motiu, s’haurà de tenir en 
compte l’estat de pressions relatives aigües amunt i aigües avall del vestíbul, amb 
la finalitat de que s’eviti en aquesta circumstància que el fum d’un incendi de dins 
del túnel pugui penetrar-hi, quan les seves portes enfrontades siguin obertes de 
manera simultània, durant una operació d’evacuació. 

 
Cal preveure la possibilitat que els equips d’emergència puguin entrar des de 

l’exterior a dins del túnel, en casos d’accidents, utilitzant aquestes comunicacions 
directes.  
 
2.4. ACCESSIBILITAT A L’INTERIOR DEL TÚNEL I AL SEU ENTORN 

 
Als túnels viaris de dos o més tubs en els que es mantingui la igualtat de cota en 

relació a la rasant, s’han de preveure connexions transversals per facilitar l’accés 
als vehicles d’emergència com a mínim cada 1200m. 

 
Obligatòriament s’ha de facilitar el pas de mitjana pels vehicles d’emergència en 

proximitat a les boques de sortida. 
 
Amb l’objectiu d’avaluar les conseqüències del tancament del túnel per motius 

d’una situació d’emergència, s’haurà d’acompanyar al projecte amb un estudi de 
mobilitat de les vies d'accés al túnel (encreuaments o interseccions, equipats amb 
semàfors o no), tenint en compte les seves característiques i capacitat, plantejant 
les accions que calgués fer sobre la ordenació i/o la regulació, tals com els canvis 
de sentit del trànsit habitual, la possibilitat d'evacuar els vehicles atrapats al túnel 
a través de l'existència de calçades laterals, i la ubicació de passos de mitjana en 
els accessos al túnel, per a realitzar tot tipus de maniobres. 

 
Així mateix en les boques dels túnels s'haurà d'estudiar la implantació de 

sistemes de control d'accessos i sistemes de tancament del túnel, mitjançant 
barreres físiques als accessos que n’impedeixin l’accés a l’interior efectuant el seu 
tancament, i que hauran d’estar ubicades de manera que els vehicles puguin ser 
desviats, i no quedin atrapats en el seu interior.  
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També es considerarà la implantació d'elements de abalisament lluminós de 
guiada, inserits en la calçada, i sistemes de senyalització informativa oculta, que 
ajudin a la gestió del trànsit en situacions d'emergència. 

 
Tots aquests aspectes i altres sistemes actius en situació d'emergència, a més 

dels mecanismes i instal·lacions de seguretat que han de contemplar els túnels, 
seran gestionats de manera centralitzada al CCT, juntament amb el trànsit de les 
vies adjacents. El projecte haurà de preveure la integració de les instal·lacions en 
els protocols de gestió generals del CCT. Amb posterioritat al projecte, tota 
aquesta operativa, haurà de quedar explicitada en un protocol de gestió de les 
diferents actuacions i nivells o graus d'emergència, i s’haurà de recollir al Manual 
d'explotació del túnel. 
 
3. ELEMENTS ESTRUCTURALS I MATERIALS. 

 
L’estabilitat al foc mínima que han de tenir els elements estructurals dels túnels 

serà EI120. 
 
Els materials utilitzats com a revestiments o acabats exteriors hauran d'acomplir 

amb l'euroclasse A1 o A2. 
 
Els acabats dels murs laterals i del sostre, es tractaran per optimitzar la 

lluminositat i la claredat, per tal de millorar el nivell lumínic, i també per afavorir i 
simplificar la neteja. Si es justifica des del punt de vista lumínic, es podran 
realitzar diferents execucions en l’acabat dels murs laterals, dels trams de l’interior 
respecte als de l’entrada. 

 
Qualsevol element instal·lat al llarg del túnel que tingui una longitud superior a 

10m, a excepció dels conductors elèctrics, i cables de control i comunicacions, 
hauran d'acomplir amb l’euroclasse A1 o A2, contrastant en aquest cas dos 
paràmetres afegits: el control de l’opacitat de fums i el de la generació de gotes 
inflamades. 

 
Tots els equips instal·lats a parets, detectors, Pals SOS, enllumenat, etc... 

tindran un grau de protecció mínim IP66, i els ancoratges hauran de suportar les 
tensions que puguin rebre en el procés de neteja mecànica, presentant un grau 
IK09. 

 

 
3.1. COMPORTAMENT DAVANT EL FOC 

 
La resistència al foc de les estructures d’un túnel viari han de justificar els 

següents objectius: 
 Protegir a les persones usuàries de les vies d’evacuació durant el temps 

necessari per arribar a la sortida a l’espai exterior. Aquest temps es fixa 
tenint en compte la possibilitat de presència de persones discapacitades i 
mai serà inferior als 60 minuts. 

 Garantir la seguretat dels serveis d’emergència mentre duri la seva 
intervenció i específicament la dels bombers en la extinció d’incendis. Es 
garantirà una resistència al foc de 120 minuts com a mínim (R 120), 
sempre que no s’especifiqui un requeriment superior. 

 Mantenir el subministrament elèctric i les comunicacions amb l’exterior dels 
sistemes de seguretat en el temps previst de durada d’un incendi, segons 
nivell de classificació del túnel viari. 

 Garantir l’estabilitat estructura de tot el conjunt en el temps previst de 
durada del incendi, segons nivell de classificació del túnel viari. 
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 Protegir les edificacions i activitats alienes en l’àrea d’influència del túnel, 
garantint la seva estabilitat estructural en el temps previst de durada del 
incendi, segons nivell de classificació del túnel. 

 
 
3.2. TIPOLOGIES DE TÚNELS SEGONS EL SEU COMPORTAMENT DAVANT EL FOC 
 
Per assolir els objectius expressats en el punt anterior es defineixen tres 

tipologies de túnels a les quals s’aplicaran les corresponents mesures de seguretat: 
 
Tipologia N1 
 
Tipologia que identifica els túnels executats sota la via pública, sense afectació 

directa a habitatges o infraestructures.  
També s’aplica als túnels en que com a conseqüència d’un col·lapse parcial pot 

tenir afectacions als sistemes propis de ventilació i evacuació de fums, i a les 
instal·lacions elèctriques dels diferents sistemes de control i extinció d’incendis.  

És el nivell mínim de seguretat que ha d’assolir qualsevol túnel, excepte que per 
les seves característiques correspongui a una tipologia amb requeriments de 
seguretat més exigents. 

 
Tipologia N2 
 
Identifica els túnels en els que un col·lapse parcial de la seva estructura afecta a 

un altre túnel o galeria, quan aquest no disposa de cap sortida d’evacuació directa 
al exterior. 

Per a les estructures executades sota la via pública, amb classificació inicial N1, 
amb sortides directes al exterior a les que no sigui possible prohibir, en breu lapse 
de temps, la circulació per la via suportada o per l’altre túnel o galeria, s’adoptarà 
el nivell N2 en lloc del N1. 

Aquest nivell també s’aplicarà a les estructures de túnel que per un col·lapse 
parcial, puguin tenir afectacions dels conductes de ventilació o del cables 
d’alimentació de les instal·lacions necessàries pel funcionament dels sistemes de 
control i extinció en cas d’incendi. 

 
Tipologia N3 
 
Aquest nivell s’aplica als túnels submarins o sota el nivell de la capa freàtica, en 

els que un col·lapse parcial comporta ris d’inundació. 
També s’aplica als túnels en els que una fallada parcial de l’estructura pot 

provocar danys greus en superfície o perjudicar altra activitat i quan hi ha 
afectació directa a estructures d’habitatges o altres amb ocupació de persones. 
 
3.3. CARACTERÍSTIQUES CONSTRUCTIVES DE RESISTÈNCIA AL FOC I DE LA 
SECTORITZACIÓ DELS TÚNELS VIARIS URBANS DE BARCELONA 
 
3.3.1. Tipologia N1 

 
Tipologia que identifica els túnels executats sota la via pública, sense afectació 

directa a habitatges o infraestructures.  
 
També s’aplica als túnels en que com a conseqüència d’un col·lapse parcial pot 

tenir afectacions als sistemes propis de ventilació i evacuació de fums, i a les 
instal·lacions elèctriques dels diferents sistemes de control i extinció d’incendis.  

 
És el nivell mínim de seguretat que ha d’assolir qualsevol túnel, excepte que per 

les seves característiques correspongui a una tipologia amb requeriments de 
seguretat més exigents. 
 
3.3.2. Tipologia N2 
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Identifica els túnels en els que un col·lapse parcial de la seva estructura afecta a 

un altre túnel o galeria, quan aquest no disposa de cap sortida d’evacuació directa 
al exterior. 

 
Per a les estructures executades sota la via pública, amb classificació inicial N1, 

amb sortides directes al exterior a les que no sigui possible prohibir, en breu lapse 
de temps, la circulació per la via suportada o per l’altre túnel o galeria, s’adoptarà 
el nivell N2 en lloc del N1. 

 
Aquest nivell també s’aplicarà a les estructures de túnel que per un col·lapse 

parcial, puguin tenir afectacions dels conductes de ventilació o del cables 
d’alimentació de les instal·lacions necessàries pel funcionament dels sistemes de 
control i extinció en cas d’incendi. 
 
3.3.3. Tipologia N3 

 
Aquest nivell s’aplica als túnels submarins o sota el nivell de la capa freàtica, en 

els que un col·lapse parcial comporta ris d’inundació. 
 
També s’aplica als túnels en els que una fallada parcial de l’estructura pot 

provocar danys greus en superfície o perjudicar altra activitat i quan hi ha 
afectació directa a estructures d’habitatges o altres amb ocupació de persones. 
 
3.4. REQUISITS DE RESISTÈNCIA AL FOC 

 
3.4.1. Justificació de la resistència al foc 
 
La justificació de la resistència al foc s'ha de fer d'acord amb les diferents 

instruccions tècniques existents en el camp de les estructures (EHE, EAE, ...). 
 
Alternativament es podran acceptar altres normatives i textos publicats per 

organismes i associacions nacionals o internacionals de reconegut prestigi, dels 
quals s’haurà de justificar la seva conveniència en cada cas. 

 
3.4.2. Corbes temperatura - temps 
 
S'utilitzaran dues corbes temperatura - temps, segons els casos, per a la 

justificació de la resistència al foc de les estructures i de certes instal·lacions. 
 
Els incendis amb un augment relativament lent de la temperatura però que poden 
resultar de llarga durada, es caracteritzen per la corba temperatura/temps 
normalitzada definida a la norma ISO 834 
 

θ 345 log 8t 1 20 
 
en la qual  és la temperatura dels gasos en graus Celsius i t és el temps en 

minuts. 
 
Les exigències de resistència pel que fa a aquesta corba s'expressen a 

continuació en aquest text per la lletra R seguides de la durada de resistència en 
minuts (per exemple R 120 significa justificació durant 120 minuts respecte a la 
corba normalitzada). 

 
L'incendi d'un vehicle pesat pot presentar un increment de temperatura molt 

més ràpid que el d'aquesta corba, particularment si estan implicades mercaderies 
molt combustibles o líquids fàcilment inflamables, encara que no estiguin 
classificats com a mercaderies perilloses per al transport. Tal tipus de focs es 
caracteritzen per una corba anomenada "de foc d'hidrocarburs majorada" que 
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arriba 1.200ºC en menys de 10 minuts i 1.300ºC al voltant de 20 minuts més tard. 
Es pot per exemple utilitzar l'equació següent: 

 
θ 1280 1 0,325e , 0,675e , 20 

en la qual  és la temperatura dels gasos en graus Celsius i t és el temps en 
minuts. 

 
Les exigències de resistència pel que fa a aquesta corba s'expressen amb les 

lletres HCM seguides de la durada de resistència en minuts. 
 
Quan s'especifiquen dos durades corresponents a dos corbes temperatures- 

temps diferents, la justificació es farà independentment amb cada corba durant la 
durada especificada per aquesta (per exemple R 240 HCM 120 significa dues 
justificacions separades, una amb la corba normalitzada durant 240 minuts i la 
altra amb la corba de foc d'hidrocarbur majorada fins a 120 minuts). 

 
3.4.3. Estructura Principal: 
 
Es defineixen tres nivells de seguretat corresponents a les tres tipologies de 

classificació de túnels viaris: 
 

Tipologia de túnel Resistència estructura principal 
N1 R120 
N2 HCN 120 R 180 
N3 HCN 120 R 240 

 
3.4.4. II.2.4 Estructures secundàries i altres locals: 
 
Només s'examinen aquí les situacions més freqüents. En cada cas caldrà 

realitzar un examen específic sobre les solucions adoptades d’acord amb els criteris 
generals exposats en aquesta ordenança. Quan un mateix element d'estructura 
sigui susceptible de diferents requeriments de seguretat, li seran d’aplicació les 
disposicions més restrictives. 

 
3.4.5. Falsos sostres i parets que separen conductes de ventilació. 
 
Tots aquells elements (falsos sostres, conductes, panells) que estiguin en 

contacte amb el túnel i que el seu col·lapse pugui presentar un risc per als serveis 
actuants, però que no tenen relació amb el sistema de ventilació, hauran de 
presentar un nivell de seguretat adequat a la tipologia N1. 

En el cas d’elements que serveixin per delimitar conductes de ventilació, les  
parets comunes amb altres conductes o instal·lacions seran resistents al foc 120 

per a les temperatures més desfavorables que puguin existir en cada costat, 
d’acord amb l’estudi corresponent del propi túnel. 

 
Tots els altres elements que serveixin per a sostenir conductes de ventilació 

també seran resistents 120 minuts en les mateixes condicions per garantir la 
funcionalitat del sistema. 

 
3.4.6. Locals tècnics i estacions de ventilació. 

 
Si els locals tècnics, en particular els de les instal·lacions de ventilació, s'ubiquen 

adjacents al túnel, les parets o les lloses mitgeres s’hauran d'examinar sota el 
doble risc comportat pel túnel en el cas d'un incendi provinent de l'interior del 
local, i pel risc de pèrdua de les funcions assegurades al local a causa d'un incendi 
ocorregut al túnel. 

 
Pel que fa al risc ocorregut al local, els elements mitgers amb el túnel 

presentaran un nivell de resistència al foc corresponent a la tipologia N1. 
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En relació a un incendi que passi al túnel, els elements mitgers amb el local 
presentaran com a mínim una resistència al foc corresponent a la tipologia N1. 
S'aplicarà el nivell N3 si la pèrdua del local amenaça amb interrompre la 
continuïtat de l'alimentació elèctrica o de les telecomunicacions al lloc de l'incendi. 

 
Si un local comunica directament amb el túnel, els elements de construcció que 

impedeixen la comunicació han de presentar una resistència al foc del mateix nivell 
que la paret, ja especificat anteriorment.  

 
Si hi ha un vestíbul estanc, el nivell de resistència al foc haurà de ser complert 

per tot ell. 
 
3.4.7. Instal·lacions per a l'evacuació i protecció dels usuaris i l'accés dels 

serveis d'emergència. 
 
Els vestíbuls estancs i les parets que separen el túnel d'una comunicació directa 

amb l'exterior hauran de presentar una resistència global R 60. 
 
Quan es preveuen comunicacions entre les dues galeries del túnel, o si aquestes 

galeries tenen una paret comuna, les portes i / o tancaments que obturen la 
comunicació seran tallafocs del mateix nivell que la paret.  

 
Si les dues galeries no tenen paret comú, els elements de construcció que 

obturen les comunicacions hauran de presentar una resistència al foc entre les 
dues galeries de nivell N2. Quan s’instal·lin vestíbuls estancs entre les dues 
galeries, aquestes han de complir el nivell de resistència tallafoc global. 

 
Quan s’instal·li una galeria de seguretat, els elements de construcció que obturin 

les comunicacions amb el túnel han de presentar una resistència al foc global de 
nivell N2. 
 
3.4.8. Llosa suportant la calçada. 

 
Si hi ha un altre nivell de circulació sota la llosa, aquesta ha de respondre a les 

exigències fixades per les estructures necessàries pel manteniment de l'estabilitat 
d'una altra galeria i la separació amb aquesta. Es tindrà llavors en compte 
separadament el cas d'un incendi, tant sota la llosa com per sobre d'aquesta. 

 
3.4.9. Protecció contra la caiguda d’instal·lacions penjades del sostre. 
 
Convé protegir els equips d'emergència que treballen sota gasos calents 

estratificats al sostre de qualsevol caiguda d'elements perillosos. Per això, els 
dispositius d'ancoratge i l'estructura portant d’instal·lacions pesades implantades 
en alçada: acceleradors, panells amb missatges variables, pals d’instal·lacions, han 
de resistir a una temperatura de 450 º C durant 120 minuts.  

 
La justificació es farà utilitzant la corba de foc normalitzada fins a aconseguir 

aquesta temperatura, que es mantindrà després fins al final del temps especificat. 
 

3.5. COMPARTIMENTACIÓ 
 
La compartimentació respecte el foc dels túnels i de les diferents dependències i 

elements constructius es realitzarà segons la taula següent: 
 
 
ELEMENTS GRAU DE RESISTENCIA AL FOC 

Elements constructius de separació entre túnels EI 120 minuts 
Galeries de servei EI 120 minuts 
Vies d’evacuació protegides EI 120 minuts 
Locals d’instal·lacions EI 120 minuts 
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ELEMENTS GRAU DE RESISTENCIA AL FOC 

Locals de risc en general EI 120 minuts 
Comportes de comunicació entre túnels EI 90 minuts 
Conductes d’extracció i impulsió de fums EI 90 minuts 
Comportes d’extracció i impulsió de fums EI 60 minuts 
Conductes de cables essencial (1) EI 90 minuts 
Portes d’evacuació EI 60 minuts 
Portes dels locals que son sector d’incendi EI 60 minuts 
Fals sostres EI 60 minuts 

(1) ventilació, comunicacions 
 

3.6. MATERIALS I EQUIPS  
 
3.6.1. Materials 
 
Els materials utilitzats com a revestiments o acabats exteriors seran com a 

mínim de classe A2 s1 d0. 
 
El acabats de parets, es tractaran per optimitzar la lluminositat i la claredat, per 

tal de millorar el nivell lumínic i afavorir i simplificar la neteja.  
 
Es podrà diferenciar la qualitat d'acabat dels trams d’entrada al túnel, més 

sensibles, respecte de la dels trams interiors. 
 
Qualsevol element instal·lat al llarg del túnel (excepte els cables) que tingui una 

longitud superior a deu metres haurà de ser de classe A2 s1 d0. 
 
3.6.2. Equips 
 
Els equips instal·lats a parets, detectors, pals SOS, llums d’emergència, etc., 

tindran un nivell de protecció IP66 i els ancoratges hauran de suportar les tensions 
que puguin rebre en el procés de la neteja mecànica. 

Els equips de ventilació seran en tot cas F40090. 
 
3.6.3. Cables 

 
Tots els cables instal·lats dins dels túnels seran no propagadors del incendi, 

classificació AS, sense halògens, de baixa emissió de fums i gasos tòxics en la seva 
combustió. 

 
Els cables utilitzats hauran d’estar homologats i certificats en base a la 

normativa vigent. 
 
El cablejat d’alimentació de ventiladors, extractors de fum i tots els necessaris 

pel funcionament i control d’aquest sistemes, els de sistemes de comunicacions i 
de vigilància, així com els dels circuits d’il·luminació de seguretat, seran tipus AS+, 
i s’instal·larà sempre protegit de l’acció del foc per mitjà d’elements mecànics que 
assegurin una resistència al foc com a mínim del mateix nivell que els sistemes de 
ventilació del túnel on estan continguts. Tot el sistema estarà degudament protegit 
de l’acció d’un incendi, i estarà sectoritzat per tal que en cas fallada parcial d’algun 
dels elements la resta del sistema continuï funcionant 

 
Per la il·luminació de seguretat és necessari sectoritzar la instal·lació amb 

sectors menors de 600 m, de tal manera que la fallada d’un sector no afecti als 
altres. L’abalisament d’emergència s'ha de dissenyar amb sectors de 100 m, ja que 
el seu paper és fonamental per la evacuació dels usuaris, especialment en les 
zones amb fum. Les instal·lacions de radiocomunicació han d’estar sectoritzades 
cada 500 m. 
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ANNEX 2. CLASSIFICACIÓ DE TÚNELS 

 
1. CLASSIFICACIÓ SEGONS LONGITUD 

 
Tots els túnels urbans hauran de disposar d’una sala de control on es recollirà i 

tractarà tota la informació provinent de les diverses instal·lacions del túnel, i que 
necessiten d’una organització específica permanent per al control i vigilància de les 
seves instal·lacions. 

 
Els factors a considerats per procedir a la seva classificació a efectes d’aquesta 

instrucció tècnica són: 
 
-Longitud del Túnel 
-Circulació unidireccional o bidireccional 
 

 LONGITUD DEL TÚNEL (metres) 
CIRCULACIÓ 100  200    400    1000   

Unidireccional A B C D 

Bidireccional A* No es contempla la seva construcció en àmbit 
urbà 

A*:= A amb ventilació sanitària, per a casos de congestió. 
Aquesta IT no serà d’aplicació en túnels de longitud inferior a 100m. La longitud 

del túnel es determinarà tenint en compte la part coberta. 
Tampoc serà d'aplicació en aquelles vies soterrades que presentin una superfície 

d'obertures al exterior igual o superior a 1m2 per via de circulació i per metre lineal 
de túnel.  

En qualsevol cas per a l’aprovació d’un projecte d’infraestructures viaries 
soterrades, caldrà dictamen emès per la taula del TISU dels Serveis Tècnics 
Municipals de l’Ajuntament de Barcelona, per determinar el nivell d'equipament de 
seguretat amb el que s'haurà de dotar. 
 
2. NIVELL D’EQUIPAMENT MÍNIM OBLIGATORI 
 

DESCRIPCIÓ DE L’EQUIPAMENT NIVELL D’EQUIPAMENT SEGONS TIPUS DE TÚNEL 
A B C D 

Il·luminació normal, d’emergència i de seguretat, i 
control d’il·luminació, i d’energia X X X X 

Semàfors Exteriors i barreres X X X X 

Local tècnic per als equips de control local (LT), equipat 
amb estació remota unificada (ERU), o PLC X    

Centre de Control Local (CCL), equipat amb Servidor, 
SCADA resident, per a control local de totes les ERU’s 
i/o PLC’s del túnel 

 X X X 

Drenatge X X X X 

CTTV mòbil Exterior X X X X 

Sistema de barreres de tancament de túnel X X X X 

Locals tècnics X X X X 

Pals S.O.S. , dotats BIE + 1 o 2 extintors X X X X 

Extinció d’incendis X X X X 
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DESCRIPCIÓ DE L’EQUIPAMENT NIVELL D’EQUIPAMENT SEGONS TIPUS DE TÚNEL 
A B C D 

Sistema de alimentació ininterrompuda SAI per a 
l’alimentació de sistemes de seguretat X X X X 

Transmissió de dades al CCT per fibra óptica X X X X 

Detectors de CO i opacímetres (salubritat, seguretat) i 
anemòmetre interior. X X X X 

CTTV, càmeres interiors fixes X X X X 

DAI X X X X 

Detecció d’incendis  X X X 

Estacions meteorològiques  X X X 

Ventilació i control de ventilació, amb sistema 
informàtic d’extracció de fums, automàtic i manual  X X X 

Cable radiant - Sistema de radiocomunicació per a 
serveis d’emergència i missatgeria d’emergència per a 
canals de radio per a usuaris (si n’hi d’instal·lats). 

 X X X 

Senyalització fixa vertical a l’interior, i en els entrades i 
sortides del túnel.  X X X 

Semàfors (groc-groc) a l’Interior de túnel 
 

 

X 

X 

Megafonia  
 

X 
X 

PMV informatius a l’entrada del túnel  
 

X 
X 

Estacions de presa de dades (aforadors)  
 

X 
X 

Senyalització vertical variable incloent PMV en interior 
de túnel  

 
 

X 

 
 

 
ANNEX 3. EQUIPAMENTS DE SEGURETAT I CONTROL 

 
1. SUBMINISTRAMENT D’ENERGIA 
 
1.1. SISTEMES DE SUBMINISTRAMENT D’ENERGIA 

 
L’energia elèctrica per serà subministrada, com a mínim, pels sistemes i 

equipaments següents, d’acord a cada tipus de túnel:  
 
Túnels tipus A i B: Doble subministrament un de principal i l’altre 

d’emergència, proveït per dues fonts independents. El principal serà sempre 
proveït per companyia, mentre que el subministrament d’emergència o bé serà de 
companyia, o bé serà proveït per fonts pròpies (preferentment de grup 
electrogen), o bé per un equip de SAI amb una autonomia mínima de 2h, i que 
haurà d’alimentar a l’enllumenat de seguretat del túnel. En cas de que els 
subministrament d’emergència sigui proveït per companyia o grup electrogen, 
sempre es disposarà d’un equip de SAI per a les instal·lacions bàsiques de 
vigilància, seguretat i telecomandament, amb un mínim de 20min d’autonomia. 
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Túnels tipus C: Doble subministrament un de principal i l’altre d’emergència, 
proveït per dues fonts independents. El principal serà sempre proveït per 
companyia, mentre que el subministrament d’emergència o bé serà de companyia, 
o bé serà de font pròpia d’energia (preferentment de grup electrogen). Es dotarà 
de SAI per a instal·lacions bàsiques de vigilància, seguretat i telecomandament, 
amb autonomia suficient per a realitzar les operacions d’evacuació del túnel 
(mínim 20min). 

Túnels tipus D: Doble escomesa en MT, equipant la instal·lació amb doble 
Centre de Transformació, preferentment un a l’entorn de cada boca. Un 
subministrament d’emergència de font pròpia, preferentment de grup electrogen. 
Es dotarà de SAI per a instal·lacions bàsiques de vigilància, seguretat i 
telecomandament, amb autonomia suficient per a realitzar les operacions 
d’evacuació del túnel (mínim 1h). 

 
En túnels tipus D el repartiment i estructuració de les càrregues energètiques es 

farà seguint un esquema de doble circuit, carregant un 50% a cada transformador 
i fent la commutació en MT.  

 
En aquells túnels on sigui necessària la instal·lació d’un pou de bombes 

d’esgotament per a la instal·lació de drenatge, caldrà que el subministrament 
d’emergència sigui proveït o bé per companyia o bé per un grup electrogen. El 
grup electrogen haurà de tenir una autonomia de fins a 2h per al que fa al conjunt 
de les instal·lacions, i d’un mínim de 24h pel que fa a la capacitat de mantenir en 
funcionament la instal·lació de bombament del drenatge.  

 
El SAl s'haurà de dimensionar per a donar servei 100% de les càrregues 

instal·lades a les que alimenta, per assegurar un subministrament d'energia sense 
interrupció en les operacions de commutació de subministraments, fins que entri 
en servei el subministrament d’emergència, el de companyia, o bé el de grup 
electrogen. 
 
1.2. CENTRES DE TRANSFORMACIÓ 

 
Els centres de transformació s’ubicaran en sales tècniques específiques, 

integrades en el conjunt de les dependències tècniques del CCL. 
 
Els centres de transformació hauran de complir amb els requeriments previstos 

en la normativa vigent per a instal·lacions elèctriques d’alta tensió, i amb les 
recomanacions que prescrigui la companyia distribuïdora d’energia.  
 
1.3. SISTEMES DE SUBMINISTRAMENT D’EMERGÈNCIA - GRUPS ELECTRÒGENS 

 
El generador autònom haurà de subministrar la potència elèctrica necessària, i 

tindrà una autonomia suficient per mantenir simultàniament en servei, la 
il·luminació nocturna i els ventiladors del túnel, així com tots els serveis crítics de 
vigilància, seguretat i control, durant un mínim de 6 hores.  

 
L’inici del seu funcionament serà automàtic, quan es produeixi un defecte en el o 

els subministraments elèctrics principals, proveïts per les companyies 
distribuïdores. 

 
La ubicació del generador serà en sala tècnica específica, integrada en el conjunt 

de sales tècniques del CCL, i haurà de complir amb tots els requeriments previstos 
en les normatives d’instal·lacions elèctriques i de seguretat vigents, per aquest 
tipus d’instal·lacions.  

 
El Grup Electrogen, per garantir el subministrament en cas de caiguda de la 

xarxa principal. Entrarà en servei quan es produeixi una defecte en el o els 
subministraments principals de companyia, però ho farà amb un cert retard per 
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evitar la seva posta en servei innecessària, en cas de que el defecte en la xarxa fos 
de tipus transitori. 

 
En la redacció del projecte del túnel s'hauran de definir les condicions en les que 

el grup haurà d'arrancar considerant les següents anomalies en el subministrament 
elèctric, o en la seva qualitat: 

 
 
 El defecte total en el subministrament de la companyia elèctrica. 
 Disminució de la tensió 
 Defecte en alguna fase 
 Desequilibri de tensió entre fases 
 
Així, quan es produeixi alguna d'aquestes situacions, es produirà l’arrencada 

automàtica del grup, que tornarà a donar subministrament a les instal·lacions del 
túnel. Quan es tomi a reposar el subministrament principal, es desconnectarà el 
consum de les línies del grup i es tornarà a connectar el sistema a la xarxa, de 
manera automàtica. 
 
1.4. SISTEMES DE SUBMINISTRAMENT SAI 
 

El Sistema d'alimentació ininterrompuda (SAl): S'encarregarà de garantir el 
subministrament sense cap tall als elements crítics de seguretat. Es consideren 
elements crítics: 

 
 Els equips informàtics, tant els situats en el CCL o als LT, així com els 

situats en el propi túnel: ERU's, PLC’s, Reguladors 
 Sistemes de comunicacions 
 L'equipament de control ambiental 
 La senyalització de carril i semàfors d'emergència 
 L'enllumenat d'emergència 
 Abalisament lluminós lateral 
 
En absència de tensió a !'entrada del SAI, o que dita tensió estigui tora de 

toleràncies, aquest passa a funcionament d'emergència, alimentant la carrega 
critica amb bateria i ondulador. Quan es recuperí la tensió a l'entrada del SAl, el 
rectificador-carregador realimentarà l'ondulador.  

 
El temps d'autonomia de la bateria limitarà el temps de funcionament de l'equip. 

Per tant, el SAI assegurarà la continuïtat del subministrament elèctric als equips 
connectats a la seva sortida, en qualsevol cas de pertorbació o d'interrupció de la 
xarxa elèctrica normal. 

 
Els Sistemes d'Alimentació lninterrompuda (SAl), estaran formats per: 
 
 Un rectificador-carregador 
 Un ondulador 
 Un contactor estàtic 
 Un bypass manual de manteniment integrat 
 

2. VENTILACIÓ I EXTRACCIÓ DE FUMS 
 
2.1. FUNCIONALITAT DE LA INSTAL·LACIÓ 

 
La ventilació és l’element més important pel disseny d’un túnel en relació amb la 

seguretat durant el funcionament normal, i molt especialment en el moment que 
es produeix qualsevol incidència tals com la d’un incendi, accident, o un episodi de 
congestió. 
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En túnels unidireccionals de longitud major de 200m, serà obligatòria la 
instal·lació d’un sistema de ventilació mecànic dotat de sistema de control 
automàtic. En els bidireccionals sempre s’instal·larà ventilació de tipus sanitari. 

 
El sistema de ventilació i extracció de fums s’ha de dissenyar per: 
 

 Tenir la màxima fiabilitat de funcionament, tan els ventiladors, com les 
instal·lacions de regulació, control i sistemes auxiliars. 

 En situació d’explotació normal, mantenir sempre una atmosfera neta de 
CO, NOx i de fums a l’interior del túnel. 

 En cas d’incendi, controlar la propagació dels fums amb l’objectiu de 
mantenir durant el major temps possible una zona lliure de fums i així 
permetre l’evacuació de les persones i la posterior intervenció dels 
Serveis d’emergència. 

 En cas d’incendi, ha de poder treballar en condicions extremes de 
temperatura (400ºC, 2h), i eliminar els fums de forma controlada. 

 
La instal·lació de ventilació serà gestionada automàticament per un sistema de 

control telecomandat, associat als nivells de contaminació detectats pels sensors 
ambientals de l’interior del túnel, (detector de CO, NO2-NOx, d’opacitat, i estacions 
anemomètriques).  

En funció dels nivells de contaminació detectats per aquests sensors, s’activaran 
els diferents elements que composen la instal·lació (ventiladors, trampelles 
d’extracció, extractors, etc.) per aconseguir mantenir l’atmosfera a l’interior del 
túnel tant neta com sigui possible i sempre dins dels límits de CO, NO2-NOx, i 
opacitat admesos internacionalment. 

La instal·lació d’extracció estarà telecomandada per autòmat instal·lat al CCL del 
túnel i el seu funcionament serà automàtic, després que l’operador de túnel validi 
el senyal d’alarma d’incendis, o accioni de manera manual el sistema, a la seva 
voluntat. 

Eventualment, la instal·lació en mode de funcionament normal podrà ser 
accionada en tot moment des del CCT, o bé des del CCL, per a permetre generar 
un ambient apte, quan en el túnel s’hagin de realitzar tasques de manteniment. 

Tots els equips instal·lats disposaran de la corresponent marca de conformitat o 
marca CE. 

 
2.2. TIPUS DE VENTILACIÓ  

 
La ventilació a dissenyar pot ser d’un dels següents tipus: 
 

a) Ventilació natural. Es basa únicament en causes naturals i en la 
circulació; els fums s’extrauen per les boques d’entrada i sortida. 

b) Ventilació longitudinal. En operació normal, l’aire del túnel es 
renovarà mitjançant l’efecte pistó induït pel pas de vehicles, des de la 
boca d’entrada fins al de la boca de sortida. Si fos precís una aportació 
extra d’aire fresc per a la dilució de contaminants, s’accionaran sistema 
de ventiladors tipus jet reversibles des de la boca d’entrada fins a la de 
sortida segons el sentit de la circulació. En cas d’emergència per incendi, 
els fums seran conduïts al llarg del túnel per el mateix sistema de 
ventiladors. 

c) Ventilació semi transversal. En operació normal, l’aire del túnel es 
renovarà mitjançant l’efecte pistó induït pel pas de vehicles, des de la 
boca d’entrada fins al de la boca de sortida. Si fos precís una aportació 
extra d’aire fresc per a la dilució de contaminants, aquesta es farà 
mitjançant ventilació mecànica a través de conductes de ventilació, amb 
ventiladors que impulsaran aire exterior fins a reixes de difusió d’aire 
distribuïdes al llarg del túnel. En cas d’emergència per incendi, els 
ventiladors operarien en mode invers (mode extracció) per retirar el fum 
a través de les comportes obertes en l’entorn del focus d’incendi, 
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tancant-se la resta de comportes. L’aire fresc entraria a través dels 
portals del túnel. 

d) Ventilació transversal. L’aire fresc és introduït, tant en mode normal 
como d’emergència, transversalment a l’eix longitudinal del túnel 
mitjançant un canal independent de ventilació format por ventiladors 
d’impulsió, conductes d’aire y reixes disposades de manera distribuïda al 
llarg del túnel, i en la part inferior, a nivell de voreres normalment. 
L’extracció d’aire, tant en mode normal como la de fum d’un incendi, se 
fa mitjançant un altre canal independent, amb ventiladors d’extracció, 
conductes d’aire i comportes distribuïdes al llarg del túnel, disposades en 
la part alta a nivell de sostre, normalment. Aquesta extracció també es 
fa transversalment a l’eix longitudinal del túnel. 

 
L’aplicació de cada tipus de ventilació es realitzarà d’acord a la tipologia de 

túnel, i a la seva longitud, segons es defineix en la següent taula:  
 
 LONGITUD DEL TÚNEL (metres) 
CIRCULACIÓ  100   200    1000 
 
Unidireccional 

 
Natural 

 
Longitudinal (*) 

 
Longitudinal (**) 

 
Bidireccional 

 
Longitudinal Sanitària 

No es contemplen 

 
(*) Per a túnels entre 500m i 1000m, la ventilació longitudinal serà 

complementada per un sistema d’extracció de fums independent a la ventilació, si 
un anàlisi de risc determina que el túnel es intrínsicament insegur per congestió 
extrema, embussos, etc... o bé longitudinal i la implementació de mesures de 
seguretat compensatòries como augment de sortides d’emergència, sistemes de 
control d’accessos per al tancament de túnel, etc... 

(**) Complementada per un sistema d’extracció de fums independent a la 
ventilació. 

L’ordre d’efectivitat dels sistemes de ventilació de menor a major és: 
 

 Natural 
 Longitudinal 
 Semi transversal  
 Transversal. 

 
Els sistemes de ventilació recomanats a la taula anterior són els mínims 

necessaris. Per tant sempre podran ésser substituïts per altres de major efectivitat. 
 
2.3. Dimensionat dels equips de ventilació 

 
En l’Annex V es desenvolupa la metodologia de càlcul a aplicar en el disseny de 

túnels. Els paràmetres de càlcul a aplicar per als equips de ventilació, s’indiquen a 
continuació. 

 
2.3.1. Paràmetres de càlcul: 
 
Paràmetres a considerar per dissenyar la ventilació als túnels: 
 

a) La concentració de CO no pot superar: 
 CO: 50 ppm. amb trànsit fluït 

 
b) La concentració de NO2 no pot superar: 

 NO2: 1ppm (NOx:= 10 ppm) amb trànsit fluït 
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c) Opacitat produïda per les partícules de pols. 
 

Rang de velocitats 
( Km./ h ) 

Coeficient d’absorció 
K límit (m) 

0  v  30 0,009 
30  v  60 0,0075 
v  60 0,005 

 
d) Variables de trànsit:  

 Les que aporti la Direcció de Serveis de Mobilitat de l’Ajuntament de 
Barcelona. 

 
e) Foc típic : 

 Vehicle Camió de Dimensions 2,5 x 10 m 
 Potència tèrmica 30MW 
 Emissió de fums 80m3/s (*) 
 Temperatura 800 C (**) 

 
(*) Es prendrà com a paràmetre de càlcul aquest cabal, que és el recomanat pel 

CETU 2004, per a un incendi de 30MW. No obstant, en determinades 
circumstàncies, es podrà establir un cabal de fums més restrictiu de 120m3/s.  

(**) Aquest valor que depèn de l’entorn de dins del túnel: coeficient d’intercanvi 
aparent de les parets del túnel, potència radiativa emesa a las paredes, potència 
convectiva emesa a l’aire, velocitat de l’aire en el focus d’un incendi. De manera 
justificada se’n podrà considerar un altre, d’acord a les característiques 
constructives del túnel, segons ho requereixin els serveis tècnics municipals. 

En cas de que el trànsit en el túnel sigui de característiques diferents (vehicles 
lleugers, furgonetes, autobusos,..) es podrà elegir una altra potència de foc de les 
que s’indiquen a la PIARC, de manera justificada, i d’acord a les prescripcions que 
puguin imposar els serveis tècnics municipals. 

 
2.3.2.Altres paràmetres. 
 
Per la resta de paràmetres o coeficients no definits en aquesta norma i que 

siguin necessaris pel càlcul de la ventilació, s’aplicaran els recomanats per 
organismes internacionals com el CETU, la OFROU i la AIPCR. 
 
2.4. COMPONENTS DEL SISTEMA DE VENTILACIÓ I EXTRACCIÓ: 

 
2.4.1. Detectors de CO. 
 
La instal·lació de detecció de CO pot ser de tres tipus : 
 

a) Absorció de la radiació infraroja. 
b) Combustió catalítica. 
c) Oxidació electroquímica. 

 
Preferiblement s’utilitzaran les instal·lacions basades en el tercer tipus (Oxidació 

electroquímica),que bàsicament funcionen aspirant aire mitjançant una bomba 
rotativa de vuit i un sensor d’oxidació electroquímica. 

 
Es posaran el nombre de detectors necessaris per aconseguir el millor 

funcionament del sistema de ventilació en funció de la geometria del túnel. 
 
2.4.2. Detectors d’ opacitat. 
 
La instal·lació de detecció d’opacitat pot ser de tres tipus: 
 

a) Sistemes de mesura directa 
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b) Sistemes de mesura per difusió 
c) Sistemes de mesura per difusió compensats per pont de Wheatstone òptic. 

 
Es posarà, el nombre de detectors necessaris per aconseguir el millor 

funcionament del sistema de ventilació en funció de la geometria del túnel. Com a 
recomanació es podrà utilitzar per a la ubicació dels detectors de CO, les 
recomanacions de la normativa RABT 2006 (Alemanya). 

 
La detecció de CO s’ha de controlar com a mínim en 2 punts del túnel, i si es 

sobrepassa el valor de 200ppm de CO en l’interior, durant més de 3min, s’ha de 
tancar el túnel immediatament. Així, caldrà d’implantar una sèrie de detectors de 
CO distribuïts al llarg del túnel, i com a mínim es disposarà d’un detector de CO y 
d’un altre de NO2, (o bé un combinat per a la detecció d’ambdós gasos), a cada 
500m de túnel  

 
2.4.3. Anemòmetres. 
 
Els anemòmetres que cal instal·lar seran del tipus hèlix, que proporcionaran 

informació de la velocitat i sentit de circulació del vent a l’interior del túnel. Com a 
alternativa als anemòmetres d’hèlix, es podran utilitzar anemòmetres de 
tecnologia per ultrasons. 

 
Es posarà, el nombre de detectors necessaris per aconseguir el millor 

funcionament del sistema en funció de la geometria del túnel. Como mínim es 
disposaran dos anemòmetres, un a la entrada i un altre a la sortida del túnel, 
suficientment distanciats dels portals ( 10 vegades el diàmetre hidràulic), per a 
poder mesurar sense distorsió dins del flux d’aire que circula per l’interior del 
túnel. 

 
2.4.4. Ventiladors. 
 
La funció principal dels ventiladors serà mantenir el túnel net dels contaminats 

que produeixen els vehicles durant l’explotació diària i en cas d’incendi, extreure 
els fums de forma controlada. En funció de la ventilació instal·lada (longitudinal, 
transversal, semi transversal, etc.) es col·locarà el tipus de ventilador mes adient. 

Els ventiladors que s’instal·len en un túnel seran tots del mateix tipus i model, 
per facilitar el manteniment. Seran sempre reversibles, per facilitar el control dels 
fums en cas d’incendi. 

El número de ventiladors que cal instal·lar serà el necessari per garantir que en 
cas d’avaria d’un d’ells, no es vegi reduïda la ventilació, fet que faria perillosa la 
circulació de vehicles pel túnel. 

Els ventiladors hauran de funcionar a altes temperatures i com a mínim a 400C 
durant 90 minuts. 

En el cas de la ventilació longitudinal, s'hauran d'instal·lar ventiladors capaços 
d'aspirar el flux d'aire cap l'exterior. Hauran de ser de tipus reversible, amb baix 
nivell de sonoritat. Caldrà prendre especial atenció a l’ancoratge a les parets o a 
l’arc del túnel. S'hauran d’instal·lar amb els corresponents amortidors, s'haurà de 
vigilar que produeixin la mínima vibració possible. 

Serà recomanable que vinguin equipats amb sensors que reportin informació de 
determinades variables sobre el funcionament dels mateixos (vibració, 
funcionament, desgast de coixinets, .. ) 

 
2.4.5. Trapes de ventilació. 
 
Cada trapa de ventilació disposarà d’un motor amb un automatisme de control 

per l’obertura i tancament de les seves portes. El control de les trapes de ventilació 
s’efectuarà de forma individual des de la sala de control i com alternativa 
disposaran d’un dispositiu que permeti l’obertura manual “in situ” en cas de fallida 
del control automàtic. 

Les trapes hauran de funcionar a temperatures de 400 C durant 90 minuts. 
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2.5. SISTEMA DE CONTROL I GESTIÓ DE LA VENTILACIÓ 

 
El control de la ventilació es realitzarà amb un equipament fiable i robust, i per 

tant de provada qualitat.  
 
 
 
2.5.1. Control de l'atmosfera a l'interior del túnel: 

 
Per al control de qualitat d’aire i per activar la ventilació s’instal·laran els 

següents equips: 
 

 Mesuradors de CO, NO2-NOx. Els de CO podran ser d’absorció de radiació 
infraroja, per combustió catalítica, o bé per oxidació electroquímica. 
Com a mínim un dels mesuradors serà d’oxidació electroquímica. 

 Anemòmetres: de tipus estàtic, menys sensibles a les pertorbacions 
ocasionades pel pas del transit (en especial de pesants) 

 Opacímetres: Mesuraran la visibilitat dins del túnel. S’empraran els de 
mesura directa o bé per difusió de feix lluminós. 

 
2.5.2. Control de l'atmosfera a l'exterior del túnel: 
 
Serà recomanable d’instal·lar una estació meteorològica una de les boques del 

túnel que com a mínim mesuri:  
 

 Velocitat del aire 
 Direcció del aire 
 Temperatura 
 Pressió 
 Volum de pluja 

 
2.5.3. Control dels ventiladors 
 
L’equip de ventilació comunicarà via bus con el centro de control, para la 

recollida i enviament de senyals. Haurà de tenir un commutador per al seu 
funcionament en mode local o telecomandat. 

 
El ventilador inclourà la capacitat per a treballar amb els següents senyals de 

sortida: 
 

 Arrancada directa del ventilador 
 Arrancada inversa del ventilador 
 Parada del ventilador 

 
El ventilador inclourà la capacitat per a treballar amb els següents senyals 

d’entrada: 
 

 Ventilador parat 
 Ventilador en marxa sentit directe 
 Ventilador en marxa sentit invers 
 Senyal de funcionament en comandament local 
 Ventilador preparat per a marxa 
 Variador de freqüència 

 
I a més inclourà sondes per al control de: 
 

 Temperatura de debanat mitjançant senyals de parada de marxa i 
alarma. 

 Estat de vibracions del ventilador 
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En els ventiladors axials per a l’extracció o impulsió, es controlaran a més els 

cabals i la pressió 
 

3. ENLLUMENAT 
 
Les condicions d’il·luminació han d’assegurar als conductors una visibilitat 

adequada de dia i de nit a l’entrada del túnel, en les zones de transició i en la part 
central. Es realitzarà la instal·lació corresponent en tots els túnels. 

La instal·lació d’enllumenat dels túnels juga un paper molt important sobre tres 
aspectes: 

 
 Seguretat del trànsit. 
 Comprensió del túnel. 
 Confort del conductor 

 
Tots els equips instal·lats disposaran de la corresponent marca de conformitat o 

marca CE. 
 
3.1. NORMATIVA D’APLICACIÓ. 

 
El marc normatiu d’aplicació per a projectar l’enllumenat dels túnels urbans de la 

ciutat de Barcelona ve donat pel RD 635/2006, que fixa els tipus d’il·luminació de 
que ha de disposar un túnel, i també pel RD 1890/2008 d’eficiència energètica en 
instal·lacions d’enllumenat exterior. 

 
En el RD 1890/2008 es prenen com a valors de referència del nivell de 

luminància els que s’estableixen en la CEI88/2004. Per tant, serà necessari que de 
manera general en l’enllumenat dels túnels de la ciutat de Barcelona acompleixin 
amb els nivells i distribucions fixats per aquesta norma. 

 
Així mateix es podran considerar quan així es consideri oportú i justificat, els 

nivells i distribucions més restrictius que s’indiquen a la normativa UNE-CR 
143800IN.  

 
En qualsevol cas no hi haurà cap punt del túnel en fase d’explotació amb un 

enllumenat inferior a 1cd/m2.  
 
Els altres reglaments que es podran considerar, i el detall dels que s’han 

anomenat anteriorment, s’indiquen a continuació: 
 
 Reglament (CE) 245/2009, de 18 de març, pel qual s'aplica la Directiva 

2005/32/CE del Parlament Europeu i del Consell pel que fa als requisits de 
disseny ecològic per làmpades fluorescents sense balast integrats, per 
làmpades de descàrrega d'alta intensitat i per reactàncies i lluminàries que 
puguin funcionar amb aquestes llums, i es deroga la Directiva 2000/55/CE 
del Parlament Europeu i del Consell.  

 Reial Decret 1890/2008, de 14 de novembre, pel qual s'aprova el 
Reglament d'eficiència energètica en instal·lacions d'enllumenat exterior i 
les seves Instruccions tècniques complementàries EA-01 a EA-07.  

 Reial Decret 1369/2007, de 19 d'octubre, relatiu a l'establiment de requisits 
de disseny ecològic aplicables als productes que utilitzen energia.  

 Reial Decret 1580/2006, de 22 de desembre, pel qual es regula 
la compatibilitat electromagnètica dels equips elèctrics i electrònics.  

 Directiva 2006/95/CE, de 12 de desembre, relativa a l'aproximació de les 
legislacions dels Estats membres sobre el material elèctric per a ser utilitzat 
amb determinats límits de tensió.  

 Reial Decret 842/2002, de 2 d'agost, pel qual s'aprova el reglament 
electrotècnic per a baixa tensió.  

http://ca.wikipedia.org/w/index.php?title=Compatibilitat_electromagn%C3%A8tica&action=edit&redlink=1
http://ca.wikipedia.org/wiki/Reglament_electrot%C3%A8cnic_per_a_baixa_tensi%C3%B3
http://ca.wikipedia.org/wiki/Reglament_electrot%C3%A8cnic_per_a_baixa_tensi%C3%B3
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 R.D. 635/2.006 de 26 de maig, sobre “Requisits mínims de seguretat en els 
túnels de carreteres de l’Estat”. Ministeri de Foment publicat en BOE 126, 
de 27 de maig.  

 
Pel càlcul del sistema d’enllumenat es podran considerar també les següents 

recomanacions i normes, a banda de la CIE88/2004, sempre que siguin més 
restrictius: 

 
 “Recomanacions per a l’enllumenat de carreteres i túnels”, de la 

Dirección General de Carreteras de la Secretaría de Estado de 
Infraestructuras y Transporte del Ministerio de Fomento, publicada en 
1.999 i reimpresa el 2.003.  

 Circular del la Direcció General de Carreteres del Departament de 
Política Territorial i Obres Públiques de la Generalitat de Catalunya de 27 
d’abril de 2005 que aprova la instrucció “Especificacions Tècniques per a 
l’Equipament dels Túnels”. 

 Estudis de Comissió internacional d’enllumenat CIE en relació a 
l’enllumenat de túnels, en concret la TC-4-24 sobre Càlculs i mesures de 
la qualitat en al il·luminació de túnels, i la TC-4-43 sobre l’enllumenat 
d’emergència en túnels. 

 
3.2. ENLLUMENAT NORMAL. 

 
Tenint en compte que l’enllumenat interior dels túnels depèn directament de les 

condicions de llum exterior en cada moment, cal considerar els següents nivells 
d’enllumenat: 

 
 Diürn o assolellat 
 Ennuvolat 
 Crepuscular 
 Nocturn 

 
Per fixar els valors d’aquests nivells d’enllumenat, s’han de tenir en compte una 

sèrie de variables diferents per a cada túnel; les més importants són: 
 

 Densitat de trànsit 
 Localització 
 Sentit de circulació 
 Tipus de traçat 
 Característiques constructives 

 
Per activar les lluminàries adequades és necessari conèixer el nivell d’enllumenat 

exterior i fer que la transició entre l’enllumenat exterior i l’interior sigui el més 
suau possible. D’acord amb aquest criteri, s’instal·laran cèl·lules fotoelèctriques a 
l’entrada dels túnels, amb detecció de quatre nivells distints de lluminositat 

 
Els sensors de lluminositat es composaran de tres cèl·lules fotosensibles 

ajustades a 2.500, 15.000 i 25.000 lux (aquests valors seran parametritzables per 
detectar els següents nivells d’enllumenat: 

 
 Menor de 2.500 lux  Nivell nocturn. 
 De 2.500 a 15.000 lux  Nivell crepuscular. 
 De 15.000 a 25.000 lux  Nivell ennuvolat. 
 Superior a 25.000 lux  Nivell assolellat. 

 
En el CCL, o en el LT en els túnels tipus A, es disposarà de la informació dels 

sensors de lluminositat i la situació de l’enllumenat del túnel en cada moment. 
 
L’encesa dels diferents nivells d’enllumenat dels túnels serà automàtic. Des dels 

centres de control locals CCL o LT, es podrà actuar de forma manual sobre 
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l’enllumenat del túnel. El CCT també podrà actuar sobre les enceses, activant o 
desactivant els diferents nivells. 

 
3.2.1. L’Enllumenat d'accés al túnel. 
En cas de que s’hagi de realitzar nou enllumenat en les proximitats de les 

boques del túnel, aquest s’integrarà en la xarxa d’enllumenat viari existent en 
l’entorn, i només funcionarà en horari nocturn i dies ennuvolats o boirosos. 
Preferiblement s'instal·laran làmpades de vapor de sodi d'alta pressió, o de tipus 
led sobre columnes i torres, segons es determini en el projecte d’urbanització en el 
que s’integri. 

 
3.2.2. Enllumenat d'interior de túnel. 
 
Estarà format per punts de llum de repartició fotomètrica simètrica, amb relació 

l’eix transversal d'aquestes, col·locades preferiblement als dos costats del túnel. 
 
Per al càlcul de l'enllumenat es tindran en compte els següents factors: 
 

 Nivell d'il·luminació de la calçada i parets del túnel, distingint 4 zones: 
zona llindar, zona de transició, zona interior, zona de sortida. 

 Uniformitat en la distribució de la il·luminació sobre la calçada. 
 Efecte de parpelleig (efecte "flicker"). 

 
Els projectors incorporaran làmpades de descarrega de VSAP (Vapor de Sodi 

d'alta Pressió) o bé seran de tipus Led, de diferents potencies, per tal d'obtenir el 
nivell d'il·luminació desitjada. Els equips d'arrencada estaran incorporats en la 
propi punt de llum i estaran degudament compensats de manera que el seu factor 
de potencia no sigui inferior al 0,85 segons s'especifica en la instrucció MI-BT-032 
del REBT. 

 
El grau de protecció dels projectors no serà inferior a IP66. 
A les galeries d'evacuació, s'instal·laran llums fluorescents que s'activaran en 

cas d'incident. L'encesa d'aquest enllumenat es farà de manera automàtica al obrir 
qualsevol porta de les galeries. L’apagada es farà des del centre de control. 
 
3.3. ENLLUMENAT DE SEGURETAT. 

 
L’enllumenat de seguretat tindrà la funció de dotar al túnel d’aquella il·luminació 

mínima que permeti una visibilitat suficient per a què els usuaris del túnel puguin 
evacuar-lo en els seus vehicles, en cas d’avaria del subministrament d’energia 
elèctrica. 

 
S’instal·larà al llarg del túnel i tindran una autonomia de 20 minuts en el cas de 

defecte de subministrament elèctric. La seva activació serà automàtica en el 
moment que falli el subministrament elèctric. 

 
En túnels tipus A correspondrà a mantenir encès la totalitat de l'enllumenat 

nocturn, mentre que en túnels tipus B, C, D correspondrà a un terç de l'enllumenat 
nocturn, tant a les boques com en el tram central. 
 
3.4. ENLLUMENAT D’EMERGÈNCIA. 

 
S’instal·larà al llarg del túnel i tindran una autonomia de 90 minuts en el cas de 

defecte de tots els subministraments elèctrics. La seva activació serà automàtica 
en el moment que falli el subministrament. 

 
En cas de subministrament normal aquest enllumenat haurà de romandre 

apagat. 
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Les llumeneres incorporaran una bateria amb connexió automàtica en cas de 
fallida en el subministrament normal o bé quan la tensió baixa per sota del 70% 
del seu valor nominal. 

 
Les lluminàries es situaran a l’alçada d’un metre del terra i el nivell d’enllumenat 

que proporcionaran serà, com a mínim de 10 lux a l’eix del carril auxiliar. 
 
L’enllumenat d’emergència es complementarà amb la incorporació de bandes 

fotoluminiscents als costats del túnel. 
 
En els túnels de doble sentit de circulació, l’enllumenat d’emergència es 

col·locarà en els dos sentits de la circulació. 
 

3.5. SISTEMA DE CONTROL I GESTIÓ DE L’ENLLUMENAT 
 
Els diferents nivells d'enllumenat s'obtindran mitjançant un sistema de control 

de fotocèl·lules de sensibilitat regulable, actuant sobre les diferents línies 
d'alimentació. Les fotocèl·lules s'instal·laran a les dues boques del túnel, actuant 
independentment sobre les línies d'enllumenat ennuvolat, crepuscular i assolellat, 
activant-les o desactivant-les segons la il·luminació exterior. 

 
L'enllumenat basic estarà sempre encès i serà el que funcionarà sempre durant 

les hores nocturnes, el nivell es fixarà d'acord a la normativa vigent evitant la 
instal·lació de reductors de flux. 

 
Les fotocèl·lules estaran protegides amb un retard contra variacions ocasionals 

del nivell d'il·luminació. 
 
En les galeries d’evacuació, la il·luminació estarà normalment apagada i només 

s'encendra quan s'obri alguna de les portes de la pròpia galeria y haurà d'ésser 
apagada des de la sala tècnica del túnel. 
 
4. PROTECCIÓ CONTRA INCENDIS 
 
4.1. SISTEMA DE DETECCIÓ D’INCENDIS 

 
Només es tindran en compte els sistemes de detecció d'incendis basats en la 

mesura de la temperatura (directa o indirecta), o en el gradient temporal entre un 
determinat esglaó de temperatures, que són els incidents que es poden detectar 
fàcilment en cas d'incendi.  

 
En el interior del túnel, es descarten els detectors de fum, per les falses alarmes 

que es produirien degudes als gasos d'escapament dels vehicles. 
 
El sistema de detecció d'incendis haurà d'anar acompanyat d'altres sistemes 

auxiliars i d'un pla d'actuació conegut per les persones encarregades de gestionar 
la actuació en cas d'incendi. 

 
Actualment existeixen en el mercat els següents sistemes de detecció per 

temperatura: 
 

 Els basats en cable amb sensors electrònics: Fan un mesurament de la 
temperatura a nivell de cada sensor i es pot obtenir una gràfica lineal de 
temperatures i analitzar gradients. No necessiten calibratge ni 
manteniment En cas de trencament del cable, es pot fer un 
empalmament. Permet ter ramificacions i conèixer la direcció del foc. 
Permet fer una divisió en trams de detecció molt precisa. 

 Els basats en detectors lineals bimetàl·lics: Es un cable amb un aïllament 
termo-sensible, que quan s'arriba a una temperatura determinada 
(entre 60-800), posa en curtcircuit els conductors entre sí, efecte que 
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dóna la alarma d'incendi, per tant no mesura la temperatura ni dona 
gradients. 

 Els basats en detectors fibrolàser: No fan una mesura directa de la 
temperatura, sols detecta gradients i alarmes d'incendi. La divisió en 
trams de la detecció es mes discreta.  

 
Cada sistema te el seu propi controlador que sol ser un PC, i permet fer 

diferents topologies de distribució deis cables. El projectista haurà d'analitzar en 
cada cas el sistema mes adient d'acord amb les característiques de cada túnel, i la 
facilitat d’integració al sistema de control del CCT. 

 
Per a la detecció d’incendis dins el túnel també s’utilitzaran elements d’altres 

sistemes que proporcionaran a la sala de control alarmes de possibles incendis: 
 Sistemes de Control de Ventilació: Detectors de CO i opacímetres. 
 Sistema de circuit tancat de TV: imatges de les càmeres amb sistema de 

detecció automàtica d’incidències (DAI). 
 Sistemes de Pals SOS: trucades dels usuaris. 

 
Els elements específics del propi sistema de detecció que han de tenir els túnels 

són: 
 
a) Sistema de detecció d’increment de temperatura, per sensors col·locats 

com a màxim cada 20m al llarg del túnel; de programació variable a 
diferents temperatures ; el temps de resposta no serà superior a 30 
segons; les alarmes que doni el sistema , s’han de poder tractar i integrar 
en el sistema informàtic previst a la sala de control. Serà obligatori la seva 
instal·lació per als túnels de tipus B, C i D. 

b) Microruptor d’extracció d’extintor del seu armari, que doni l’alarma a la sala 
de control. 

c) Microruptor d’extracció de la mànega del seu armari, que doni l’alarma a la 
sala de control. 

d) En els locals tècnics es disposarà d’una detecció puntual d’incendis d’acord 
a l’ús del local segons el Reglament de Protecció Contra Incendis 

 
4.2. SISTEMA D’EXTINCIÓ D’INCENDIS 

 
4.2.1. Interior del túnel. 
 
Els equips d’extinció que s’han de preveure són: 
 
a) Extintors de pols ABC, d’eficàcia 21A-113B, cada 50m. Se’n col·locarà com 

a mínim un a cada pal SOS i als locals annexes (2ut si es calgués acomplir 
amb el RD635 de 2006), i en punt equidistant entre dos pals SOS. 

b) Equips de BIE de mànega de 20m i 25mm, amb presa de 45mm 
independent, amb ràcord tipus Barcelona, situades cada 50m. Se’n situarà 
una a cada pal SOS, i un altra en punt equidistant entre dos pals SOS, de 
manera que la distància entre BIE’S sigui de 50m. 

c) Presència de xarxa d’hidrants en les boques, amb una presa a menys de 
100m de cada boca. 

 
Els extintors, també es podran col·locar fixats en les parets del túnel. Hauran 

d'estar marcats visiblement. Seran de pols polivalent, i en els locals tècnics amb 
risc de foc elèctric seran de CO2. 

 
Dimensionat de la xarxa de canonades d’extinció d’incendis de l’interior del 

túnel, serà per a dues BIE’s, o dues sortides de ràcord de 45mm, en funcionament 
simultani de 2h, subministrant un cabal de 6,7l/s cadascuna, a una pressió 
dinàmica de 8,5bar. 
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La xarxa d'aigua contra incendi, quan no es pugui subministrar des de la xarxa 
pública a la pressió i cabal preceptius per normativa, s’alimentarà de dipòsit propi, 
i a través d’una estació de bombament capaç de subministrar tota l'aigua 
necessària. 

 
La estació de bombament constarà de dues bombes principals de tipus elèctric, 

una activa i l'altre de reserva per assegurar un funcionament ininterromput en cas 
de necessitat. 

 
El sistema disposarà d'un dipòsit amb una capacitat mínima, el qual haurà de 

garantir la quantitat d'aigua requerida en el temps establert. Els punts de sortida 
d'aigua podran ser els hidrants o bé BIE, normalment allotjades en els armaris de 
pals S.O.S. 

 
El funcionament de la xarxa serà el següent: 
 
 La pressió de les vàlvules de les bombes jokey serà superior a les del cabal, 

per a que sempre s'encenguin abans que la principal, donat que la seva 
missió es la de mantenir la pressió en el sistema i compensar les petites 
pèrdues que puguin existir en el circuit. 

 Quan s'obri algun hidrant, la pressió de la xarxa caurà per sota d'un valor 
establert, funcionant la bomba principal fins arribar al subministrament 
màxim. Sí es produís algun defecte en la bomba principal, entraria en 
funcionament de forma automàtica la bomba de reserva. 

 Una vegada extingit l’incendi, s'hauran de tancar manualment les bombes i 
posteriorment, es tancaran els hidrants. El conjunt dels dos sistemes de 
detecció i extinció d'incendis, es complementarà amb un software específic 
de resposta davant els incendis, que consistirà en una sèrie d'actuacions 
sobre determinats dispositius (ventiladors, semàfors, barrera de tancament 
del túnel, .. ). 

 
4.2.2. Locals annexes. 
 
Els locals annexes al túnel ( locals d’instal·lacions, centre de comandament, sala 

de control, etc. ) hauran de complir la normativa específica de protecció contra 
incendis que el CTE determini per aquest tipus de locals. 

 
Tots els equips que s’instal·lin hauran de complir el “Reglamento de 

Instalaciones de Protección Contra Incendios”. 
 
4.3. RECOMANACIONS DE PREVENCIÓ EN LA POSADA EN FUNCIONAMENT 

 
Donat que els túnels són construccions singulars, normalment desconegudes 

pels seus usuaris, en la posada en funcionament de qualsevol túnel s’ha de 
preveure una campanya divulgativa de mesures de prevenció d’incendis 
específiques per cada túnel. 

 
Com a mínim aquesta campanya tractarà els següents aspectes: 
 
 Descripció de forma gràfica i fàcilment comprensible dels elements de 

seguretat amb que compta el túnel i de la seva senyalització (pals SOS, 
extintors, equips de manega, equips de detecció d’incidències, circuit tancat 
de TV, etc.). 

 Instruccions d’utilització dels diferents elements de seguretat disponibles al 
túnel. 

 Descripció de forma gràfica de la situació de les sortides d’emergència de 
que disposa el túnel i de la seva senyalització. 

 Pautes de comportament que cal tenir en compte quan et trobes enmig de 
l’incendi.  

 



3008 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA NÚM. 15 20-5-2016 
 

4.4. SISTEMA DE CONTROL I GESTIÓ DE PROTECCIÓ CONTRA INCENDIS 
 
Els sistemes de detecció i extinció tindran controladors propis (DDCs: Direct 

Digital Controllers) connectats a les ERUs, PLCs o RIOs (targetes IP d’entrades i 
sortides de perifèria distribuïda) corresponents per a transmetre senyals. 

 
S’hauran de monitorar en el CCT i de manera local, al CCL els següents senyals: 
 

 Senyal d’estat i alarma del sistema de detecció d’incendis: central del 
sistema lineal y puntual. 

 Senyal d’estat i alarma del grup de pressió: totes les seves bombes i els 
seus pressòstats de govern. 

 Senyal d’utilització d’un extintor d’incendis, una BIE, o un hidrant. 
 

5. SISTEMA DE DRENATGE 
 

5.1. ABAST DE LA INSTRUCCIÓ 
 
L’abast de la instrucció en quan al drenatge son túnels urbans on es garanteix 

que l’estructura no es travessada per camions de transport de líquids inflamables o 
perillosos. En cas que la estructura hagi de fer front a possibles vessaments per 
accidents de vehicles que transporten aquest líquids, s’hauran de fer estudis 
especials per a que aquest vessaments no arribin a la xarxa de col·lectors de la 
ciutat. 

 
5.2. GENERALITATS 

 
L’origen dels cabals a drenar d’un túnel poden ser diversos. Els principals, en 

ordre decreixent serien els provinents de:  
 
a) Escorrentiu superficial de les aigües provinents dels portals d’entrada 

(zones exposades a la pluja que no poden drenar pel sistema de drenatge 
de la urbanització general),  

b) Aigües provinents dels possibles sistemes antiincendis,  
c) Aigües provinents de infiltració.  
d) Líquids de vessaments accidentals 
 
Aquest cabals i volums han de ser estimats, encara que normalment, el primer 

component es molt superior als següents, per la qual cosa normalment, els càlculs 
de dimensionament dels sistemes de drenatge tan sol tindran en conta aquest 
factor, que normalment ja te un coeficient de seguretat inherent. 

 
5.3. CABALS PROCEDENTS D’ESCORRENTIU SUPERFICIAL 

 
La principal entrada d’aigua als túnels prové de la zona de la zona dels portals.  
 
La zona coberta del túnel normalment serà evacuada a traves de la xarxa 

general de la urbanització general. En cas de que això no es complís, la superfície 
d’aquesta zona s’incorporaria al estudi de detall del drenatge del túnel. 

 
El disseny dels embornals, pous de connexió (o accés), claveguerons i col·lectors 

es farà amb una pluja de període de retorn igual a 50 anys. En cas de ser 
necessari l’obtenció d’hidrògames de càlcul (p.e. dimensionament d’estació de 
bombament), la distribució de pluges que s’utilitzarà serà la proporcionada per la 
Direcció de Serveis de Cicle de l’aigua de l’Ajuntament de Barcelona. 

 
5.4. CABALS DE SISTEMES ANTIINCENDIS 
 
S’estimarà pel disseny del drenatge, a falta d’altres dades de la xarxa d’aigua de 

l’entorn del túnel, un cabal de 13,3l/s, que correspon al cabal de dues boques 



NÚM. 15 20-5-2016 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA 3009 
 

d’incendi de 45mm, funcionant simultàniament. No es tindran en compte si aquest 
valor es inferior al 10% del cabal d’escorrentiu superficial. 

 
5.5. CABALS PROVINENTS D’INFILTRACIÓ 
 
La xarxa de drenatge de les aigües d’infiltració normalment es un subsistema de 

drenatge que recull les aigües amb geotèxtils i/o xarxes de tubs drens (90 -160 
mm) que finalment acaben en alguns punts de connexió a la xarxa de drenatge 
principal, des de on se evacuen aquest petits cabals. 

 
5.6. CABALS/VOLUMS DE VESSAMENTS ACCIDENTALS. 

 
Com ja hem dit els camions que transportes líquids inflamables i substancies 

perilloses no estan contemplats en aquest document, tant mateix, un camió 
cisterna amb aigua podria trancar el seu dipòsit en un accident a l’interior d’un 
túnel urbà. En aquest moment, el cabal vessat es totalment imprevisible, però el 
seu volum limitat faria que inclús una cisterna de 10000 litres pugues ser 
evacuada per un sol embornal en menys de 10 minuts, la qual cosa s’estima 
suficient per a que aquests càlculs puguin ser obviats. 

 
5.7. CRITERIS DE DISSENY  

 
La principal entrada d’aigua als túnels prové de la zona de la zona dels portals.  
 
La zona coberta del túnel normalment serà evacuada a traves de la xarxa 

general de la urbanització general. En cas de que això no es complís, la superfície 
d’aquesta zona s’incorporaria al estudi de detall del drenatge del túnel. 

 
El disseny dels embornals, pous de connexió (o accés), claveguerons i col·lectors 

es farà amb una pluja de període de retorn igual a 50 anys. En cas de ser 
necessari l’obtenció d’hidrògames de càlcul (p.e. dimensionament d’estació de 
bombament), la distribució de pluges que s’utilitzarà serà la proporcionada per a 
Barcelona pr part de la Direcció de Serveis de Cicle de l’aigua de l’Ajuntament de 
Barcelona. 

 
Els criteris de disseny de les xarxes de drenatge dels túnels segueixen les 

directrius de la Direcció de Serveis de Cicle de l’aigua de l’Ajuntament de 
Barcelona, i s’indiquen en l’Annex VI d’aquesta IT. 

 
Donada la possibilitat de que sigui impossible de conduir la totalitat de les 

aigües caigudes a les rampes dels túnels seria necessari disposar d’un bombeig al 
punt baix del túnel.  

 
Els punts baixos del túnel seran objecte de disseny específic per a garantir que 

no s’hi acumuli aigua en el paviment, en les hipòtesi de càlcul en que es realitzi per 
al disseny de la xarxa. 

 
Per als règims de pluges extraordinàries, aquells superiors a la pluja de disseny 

d’un mes, es preveu la construcció d’un dipòsit de regulació que permeti 
emmagatzemar la pluja caiguda per sota de la làmina d’aigua dels col·lectors. 
Aquest dipòsit tindrà un volum tal que, en cas de defecte en el funcionament de les 
bombes, pugui emmagatzemar la totalitat de les aigües caigudes per a la pluja de 
d’un període de retorn de 50 anys, corresponent a la pluja de disseny analitzada 
anteriorment. 

 
Les bombes projectades hauran de tenir la capacitat de buidar el volum 

acumulat al dipòsit de bombeig per a una pluja de disseny de T=50 anys en menys 
de 8 hores. 
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Es col·locaran dues bombes, una per a un funcionament en règim normal i una 
segona de reserva o per a un funcionament d’emergència. 

 
Els criteris de disseny de la instal·lació de bombeig de túnels seguiran els criteris 

la Direcció de Serveis de Cicle de l’aigua de l’Ajuntament de Barcelona, indicats en 
l’Annex VI d’aquesta IT. 

 
5.8. CRITERIS DE DISSENY EN TÚNELS EXISTENTS 

 
En els túnels existents que no es pugui acomplir el criteri anterior, es 

comprovarà el sistema permetent el bombament encara que la xarxa estigui 
saturada. 

 
En túnels existents que no puguin acomplir cap del criteris anteriors inclús per a 

t=10, es programaran actuacions per augmentar la seva seguretat. si això fos 
impossible d’assumir pel seu cost o per viabilitat tècnica es realitzarà un protocol 
especial per tancar el túnel i planificar el seu drenatge amb medis auxiliars 
externs. 

 
5.9. ELEMENTS I MATERIALS DELS SISTEMES DE DRENATGE 

 
Tots els col·lectors i claveguerons projectats estan formats per tubs de PVC de 

rigidesa anular SN 4 KN/m2. Les tapes dels pous es situen preferentment a les 
noves tercianes projectades, evitant la seva ubicació en calçada en la mesura del 
possible. 

 
Les connexions d’aquests nous embornals a la xarxa existent s’han realitzat 

seguint els criteris establerts per la Direcció de Serveis de Cicle de l’aigua de 
l’Ajuntament de Barcelona (veure Annex VI.3). 

 
Les connexions de pou embornal a col·lector visitable es realitzaran amb tubs de 

PVC de diàmetre 500mm. 
 
Les connexions de pou embornal a col·lector no visitable es realitzaran amb tubs 

de PVC de diàmetre 400mm. i hauran de ser registrables.  
 
Les unions entre pous embornals es realitzaran amb tubs de PVC de diàmetre 

300mm. sempre que la longitud d’aquestes unions no superi els 12m.  
 
La reixa embornal a col·locar serà la tipus Barcelona 1, haurà de complir la 

norma UNE EN 124 i estar certificada per AENOR. 
 
A les rampes de les boques d’entrada al túnel es col·locarà una sèrie de reixes 

de forma continua tipus Barcelona 10 de 50x50 cm. per captar el major volum 
d’aigua possible fins el punt on per cota de rasant aquesta aigua pot dirigir-se als 
col·lectors existents per gravetat. Aquestes reixes buscaran evitar la introducció de 
volums d’aigua de fora de la conca formada pels portals i el túnel. La vorada 
adjacent a la reixa serà tipus bústia. 

 
6. SENYALITZACIÓ I CONTROL DEL TRÀNSIT 

 
6.1. SENYALITZACIÓ VERTICAL I HORITZONTAL 

 
La senyalització de túnels urbans a la ciutat de Barcelona es regirà per la 

normativa vigent en matèria de senyalització i circulació. 
 
Com a norma general, per a definir la senyalització cal utilitzar els detalls 

exposats al “Manual de senyalització de la ciutat de Barcelona” i el “Catàleg oficial 
de senyals de circulació” per a les senyals que no hi queden especificades. Així 
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mateix haurà de complir el “Plec de Condicions Tècnic Facultatives de la 
senyalització de Barcelona. 

 
En els supòsits de senyalització informativa caldrà seguir els criteris vigents per 

aquest tipus de senyalització a Barcelona, color de les senyals, tipus de lletra i 
pictogrames. 

 
A l’entrada del túnels es disposarà d’un armari amb senyalització física que 

inclourà: 5 cons/carril, 1 senyal de perill indefinit, 1 senyal de sentit obligatori cap 
a la dreta, 1 senyal d’entrada prohibida (incloent cartell en la part inferior amb el 
missatge Túnel. 

 
Aquests senyal s’empraran com una mesura de contingència en cas de defecte 

en els elements automatitzats als túnels. L’accés a la senyalització de l’interior de 
l’armari serà mitjançant un codi únic estàndard, al cadenat del armari, d’acord a 
les especificacions de la GUB. 

 
6.1.1. Senyalització a les entrades del túnel 
 
A les entrades del túnel es disposaran les següents senyals i fites: 
 
 Senyal identificativa del túnel amb la indicació de la seva longitud (veure 

annex III de Senyalització). 
 Senyals amb les obligacions específiques de circulació dins el túnel 

(Velocitat màxima, separació entre vehicles, etc.). 
 Panell informatiu de la freqüència/es de radio per la/les que es pot rebre 

informació. 
 Fites cilíndriques verdes amb bandes reflectants de color blanc, separades 

un metre entre elles per a la senyalització de l’entrada i per a protecció. 
 En cas de túnels bidireccionals es col·locaran balises divergents a l’entrada i 

en l’eix central del túnel. 
 Senyalització lluminosa consistent en semàfors de preavís i aturada de 3 

focus groc/groc, vermell del mateix tipus, model i mida dels utilitzat per a la 
xarxa semafòrica de la ciutat, en l’entrada i en els accessos laterals si n’hi 
ha. 

 En els túnels amb una longitud total superior als 400 metres s’instal·laran 
panells informatius de missatge variable (PMV) a les entrades, de les 
característiques especificades en el punt 6.2 PMV. 

 
6.1.2. Senyalització al interior del túnel 
 
L’interior del túnel haurà de disposar de panells i senyals informatius de 

posicionament dels següents elements (veure Annex VII). 
 
 Pals SOS (Extintor, equip de mànega i punt de comunicació) 
 Apartadors 
 Carril d’emergència o auxiliar si n’hi ha. 
 Sortida d’emergència. 
 
També caldrà incloure els semàfors interiors para túnels més grans de 400m 

(tipus C y D) i els senyals aspa - fletxa, els de limitació de velocitat, i PMV’s; per 
als túnels més grans de 200m (tipus B, C y D), tal como s’estableix als següents 
apartats. 

 
6.1.3. Senyalització a les sortides del túnel 
 
La indicació de la sortida es realitzarà amb senyals fabricats amb planxa 

d’alumini, fons verd i inscripció en blanc reflectant amb el nom de la sortida. 
S’instal·laran a 75cm del sostre i a uns 150m de la sortida. 
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A les sortides del túnel també es col·locaran fites cilíndriques verdes amb 
bandes reflectants de color blanc, separades un metre entre elles per a la 
senyalització de la sortida i protecció. 

Davant les sortides dels túnels es posaran balises divergents de material plàstic 
de color verd i amb fletxes de color blanc reflectant. 

 
Quan correspongui s’instal·laran també els PMV. 
 

6.2. PMV 
 
Amb l’objectiu d’informar als usuaris que hagin d’accedir al túnel i per a 

controlar-ne l’accés en cas d’emergència o incident, al seu interior, s’instal·laran un 
conjunt de panells informatius de missatge variable (als accessos i a les 
proximitats de les vies d’accés mes importants). constituïts per una part 
alfanumèrica amb tres files de entre 12 i 16 caràcters cada una, i una o dues parts 
gràfiques.  

 
Normalment estaran formats per tres línies de 16 caràcters de color àmbar i 1 o 

2 pictogrames ''full color"(a determinar segons nombre de carrils de circulació), 
per a que tinguin capacitat per representar qualsevol símbol del codi de circulació. 
El control d’aquests panells es durà a terme des de la sala de control del CCT. 

 
Els panells de missatge variable serà de tecnologia de LED's, i a més d’estar a 

les proximitats dels accessos també en alguns casos seran aptes per a implantar-
los a l’interior del túnel. 

 
Els missatges que es podran donar als conductors seran il·limitats, entre ells els 

clàssics missatges de prohibició, d'obligació, de limitació de la velocitat, prohibició 
del us de certs carrils, així com també missatges especials indicant el tancament 
del túnel, condicions meteorològiques a la sortida del túnel. Els tipus de missatges 
més comunament associats als túnels faran referència a: 

 
 Senyalització d'obres ( talls de carril,..) 
 Recordatori de la limitació de velocitat 
 Informació d'un accident (que no suposi el tancament del túnel) 
 Tancament del túnel per incendi u o accident greu 
 Avís de congestions 
 Desviament aconsellable pe altres vies 
 Advertència de carril reversible (en cas que n’hi hagi) 
 Informació de les condicions meteorològiques a la sortida del túnel 
 
Els panells situats en els accessos al túnel (junt amb la senyalització fixa) 

seguirà les especificacions recollides en l'apartat 9.20 Túnels de la esmentada 
Norma 8.1-lc del M. de Fomento, on es representa el conjunt de senyals fixes , 
variables i semàfors que permeten inclòs el tancament del túnel.  

 
La intensitat lumínica dels LED's haurà de se la adequada per a les condicions 

d'exterior. Depenent de la velocitat de la via que accedeix al túnel, caldrà que el 
panell tingui una distancia de visibilitat i lectura adequada a la velocitat. En el 
següent quadre es relaciona l'alçada de caràcter amb la distància de lectura: 

 

Alçada de caràcter (mm) Llegibilliat (m) 

201 100 

321 150 
405 200 

 
Estaran ubicats en les proximitats de les sortides laterals del túnel i en els túnels 

tipus D cada 1000m. 
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Els panells seran controlats per l'equip regulador de senyals i semàfors descrit a 

l'apartat 5.6.10. 
L'estructura de suport per els panells exteriors haurà de ser visitable per raons 

de manteniment. Abans de la seva execució el contractista haurà de presentar un 
projecte signat per un tècnic competent, incloent càlculs de estructura i fonaments, 
fenòmens d'abonyegament, vinclament lateral i local,.. 
 
6.3. SENYALS DE GESTIÓ DE CARRILS (ASPA/FLETXA) 

 
En els carrils de circulació es disposaran al sostre del túnel senyals “aspa/fletxa” 

(veure Annex III), per indicar en tot moment la situació del carril obert/tancat. El 
primer senyal es col·locarà a l’entrada del túnel i s’anirà repetint cada 200m, per 
als túnels més grans de 200m (tipus B, C i D) 

 
Són aquelles senyals que tenen com a finalitat aclarir al conductor l'estat de 

circulació per els carrils de la via. En determinades ocasions pot ser necessari 
redistribuir el transit en una via amb la finalitat d'augmentar la capacitat, eficiència 
i seguretat de la via, degut a congestions, accidents, condicions meteorològiques 
adverses, pas de transports especials,... 

 
Un altre denominació usual per aquestes senyals, es la de "semàfors de carril'', 

d'acord amb el codi de la circulació. Per tant, una senyal haurà de poder mostrar al 
menys 2 deis següents aspectes: 

 
 Aspa vermella, per indicar que no es pot circular per el carril. 
 Fletxa verda, per indicar que esta permesa la circulació. 
 Fletxa groga a 45º a dreta y/o esquerra, per indicar que cal abandonar 

el carril. 
 
Es situaran a cada una de les boques d'entrada en tots els túnels tipus B, C i D i 

també aniran situades a l'interior a una separació a determinar en cada projecte, 
però tenint en compte que sempre es vegi al menys una secció de senyalització en 
tot el recorregut del túnel. 

 
Aquests senyals es basaran en tecnologia LED. 
 
Seran imprescindibles en aquells túnels que s'hagi previst un sistema 

d'explotació de carril reversible de manera sistemàtica o de manera ocasional. En 
aquests casos caldrà tenir en compte la senyalització de carril pels vehicles que 
circulin en sentit contrari. 

 
Caldrà diferenciar les senyals de les boques, que hauran d'adaptar-se a les 

condicions d'il·luminació exterior de les d'interior amb les condicions lumíniques 
pròpies de túnel. 

 
Les senyals hauran de ser controlades per un equip regulador de senyals i 

semàfors (descrit a l'apartat 5.6.10), que apart de controlar les sortides de 
potencia de les senyals, detectar anomalies com encesa o apagat inadequat 
d'algun LED, manca de subministrament d'energia,... 

 
Haurà de controlar les incompatibilitats d'aspectes a nivell de secció i en el cas 

de carril reversible evitar la possibilitat d'una encesa tipus fletxa verda - fletxa 
verda. Lògicament aquestes incompatibilitats també hauran de ser controlades a 
nivell de la aplicació de gestió. 

 
En el subministrament dels equips s’inclourà projecte signat per un tècnic 

competent, justificant els càlculs de les estructures de suport de les senyals, 
d'acord amb les característiques de cada túnel. 
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La senyalització horitzontal al paviment del túnel s’ajustarà al dimensionat 
d’amplada dels carrils contemplats en el projecte, dibuixant els límits dels carrils 
de circulació, els carrils auxiliars o d’emergència i apartadors si n’hi ha. 
6.4. SEMÀFORS 

 
Per a cada túnel s'haurà de fer un estudi de la situació i tipus de semàfors. En 

tots els casos caldrà instal·lar semàfors a les boques d'entrada del túnel. Per 
tipologies de túnel tipus C o D, també s'hauran d'instal·lar a l’interior. 
 
Els semàfors estaran preparats per a romandré actius des del primer dia 
d’operació, i donaran senyal d’alarma al sistema de control, en cas de que hi hagi 
algun focus avariat, o bé si l’aparell no està actiu. 

 
La font d'il·luminació es basarà en tecnologia LED. En els casos en que s'hagin 

de tenir en compte possibles "plans de transit" associats a determinades situacions 
(obres, tancament del túnel, carrils en sentit contrari, .. ), hauran de ser controlats 
per l'equip de regulació de senyals i semàfors, que es descriu a l'apartat 5.6.10. 
 
6.5. CONTROL DE VELOCITAT 
 

En els túnels més llargs de 200m (tipus B, C y D) els senyals d’indicació de 
limitació de la velocitat es col·locaran al sostre a 75 cm. dels murs laterals i per 
l’exterior de la línia de vora del darrer carril. El primer senyal es col·locarà a 
l’entrada del túnel i s’anirà repetint cada 200 metres. 

 
Donada la especial importància que te en la seguretat de circulació per l'interior 

deis túnels el respecte a la velocitat màxima permesa, en aquells túnels que es 
consideri necessari, es podran instal·lar senyals lluminoses de velocitat, situades 
sobre cada carril, o en posició lateral.  

 
Els Senyals variables lluminosos de limitació de velocitat podran ser amb un únic 

número indicador del límit màxim o be podran tenir la possibilitat de variar aquest 
límit (senyals de velocitat variable). D'aquesta manera, es podrà adaptar la 
velocitat màxima a les condicions de circulació de la via (obres, accidents, 
congestió, condicions metodològiques adverses, .. ).  

 
En el cas d'anar situades sobre cada carril, podran ser instal·lades en la mateixa 

estructura de sustentació que les senyals de gestió de carrils esmentades en 
l'apartat 5.6.9. 

 
Estaran basades en tecnologia LED i seran controlades des del equip regulador 

de senyals i semàfors descrit en l'apartat 5.6.10. 
 
6.6. CONTROL DE GÀLIB 

 
En l’entorn dels túnels urbans, no s’implanta control de gàlib, simplement 

s’indicarà mitjançant PMV i senyalització fixa, prèvia a l’entrada al túnel. Així 
mateix, a l’entrada, la biga de suport dels elements de senyalització d’entrada aspa 
- fletxa, etc. Limitarà físicament l’entrada dels vehicles amb excés de gàlib. 

 
El projectista haurà de fer un estudi previ de quin tipus de control de gàlib es el 

millor que s'adapta a les característiques particulars de cada túnel. En principi, 
s'instal·laran controladors de gàlib de tipus mecànic (pòrtics retorçats, pòrtics amb 
cadenes,..), però en els casos que per la seva especial importància la s’estimi 
oportú, s'instal·laran un sistemes de control de gàlib mes complerts, que 
contemplin la advertència prèvia als conductors que hagin infringit el límit permès, 
fent-los desviar per un altre ruta o aturant-los abans que entrin al túnel. 
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6.7. SISTEMA D’AFORAMENT DE TRÀNSIT – ESTACIÓ DE TRANSMISSIÓ DE DADES 
(ETD) 

 
El sistema de control de trànsit estarà format per un conjunt de detectors 

instal·lats de forma adequada per mesurar les diverses variables de trànsit. 
Mitjançant les estacions de presa de dades i les corresponents estacions remotes, 
aquesta informació serà processada i enviada a la sala de control. 

 
S’instal·laran punts de mesura a l’interior de cada túnel, al centre, a les 

proximitats de les boques d’entrada i als accessos i sortides laterals i en d’altres 
punts, en funció de la longitud del túnel. Els punts de mesura seran dobles, és a 
dir, constaran de dos espires per carril en els carrils de l’interior del túnel; i senzill, 
una espira per carril, als accessos i sortides laterals del túnel. Serà obligatori en 
túnels tipus C i D, com a mínim en les boques d’entrada i sortida, per a tots els 
carrils. 

 
En el cas de sistema de control de túnel mitjançant ERUs, sempre que la secció 

de detecció estigui a menys de 100 metres d'una ERU, s'instal·larà una "ETD 
interna a l’ERU, es a dir amb la CPU, font d’alimentació, detectors, ...situats dins el 
propi armari de la ERU.  

 
Quan la secció de detecció estigui a mes de 100 metres es podrà instal·lar una 

ETD externa a l’ERU, controlada lògicament a traves del protocol normalitzat des 
de l’ERU mes propera. 

 
Tan en un cas com en un altre, el conjunt ERU-ETD haurà de poder tenir la 

funcionalitat de dades instantànies , d'acord amb les especificacions vigents. 
 
El sistema de control de trànsit estarà format per un conjunt de detectors 

instal·lats de forma adequada per mesurar les diverses variables de trànsit. 
Mitjançant les estacions de presa de dades i les corresponents estacions remotes, 
aquesta informació serà processada i enviada a la sala de control. 

 
D'aquesta manera es podrà activar la funció de control de velocitat, en el sentit 

que la ETD podrà captar el valor de velocitat instantània dels vehicles, i en cas que 
aquesta sigui superior a un valor especificat, la ERU podrà encendre un panell de 
missatge variable que recordi als conductors la limitació de velocitat. 

 
La ETD haurà de proporcionar les següents dades: 
 

 Velocitat puntual 
 Intensitat de vehicles (vehicles/hora) 
 Volum de vehicles en un determinat sentit 
 Alarma de congestió (Algoritme HIOCC) 
 Velocitat mitjana 
 Classificació de vehicles, al menys en 3 categories diferents 
 Detecció de vehicle circulant en sentit contrari 
 Separació mitjana entre vehicles 

 
La ETD clàssica es basarà en detectors electromagnètics, utilitzant els següents 

elements: 
 

 Sensors de llaç d'inducció magnètica, dos per carril. 
 Elements de detecció: unitats de detector electromagnètic, que detecten 

les variacions d'inductància produïdes al passar la massa metàl·lica d'un 
vehicle per sobre la espira. 

 Element de càlcul i emmagatzematge: Recolliran la informació enviada 
per els diferents detectors, la emmagatzemarà i la passarà a l’ERU a 
petició d'aquesta. A la vegada, el Centre de control rebrà periòdicament, 
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bé de forma automàtica o a requeriment de l'operador, les dades 
elaborades per la ETD. 

 
Per al cas de túnels amb un sistema de control no basat en ERU’s, es a dir, 

mitjançant PLC o targetes de entrades/sortides RIO de perifèria distribuïda, serà 
necessària la instal·lació d’una ETD en armari propi, i connectat a l’element del 
sistema de control (PLC o RIO) mitjançant protocol normalitzat. A més, en cas de 
disposar de controlador propi (DDC) amb comunicació IP, aquesta ETD es podrà 
connectar directament a la xarxa interna del túnel.  

 
6.8. INSTAL·LACIONS DE TANCAMENT DE TÚNEL 

 
El control d’accés als túnels es realitzarà amb senyalització d’acord en a les 

normes de control de trànsit. Serà comandada des del CCT i serà necessari en tots 
els túnels. 

 
Aquesta senyalització consistirà en: 
 

a) Semàfors de preavís i aturada de 3 focus Àmbar - Àmbar, Vermell de 
200mm de diàmetre. Es col·locaran a l’entrada principal del túnel, als 
accessos laterals, i en cadascuna de les sortides laterals del túnel. Serà 
obligatori en tots els túnels. Serà del mateix tipus de la xarxa de ciutat 
(Reglament general de circulació. Annex 1). És obligatori en tots els 
túnels. 

 
b) Semàfors de 2 focus Àmbar - Àmbar de 200mm de diàmetre. Es 

situaran a l’interior del túnel cada 100m. Serà obligatori per a túnels de 
longitud superior a 400 metres. 

 
c) Barreres per tancar el túnel (es podran també substituir les barreres per 

obstacles escamotejables o “pilons retràctils”). Independentment dels 
semàfors, en tots els túnels, es posarà en tots els accessos, un sistema 
físic per tancar el túnel, amb l’objecte d’evitar la incorporació de vehicles 
en cas d’emergència. És obligatori en tots els túnels 

 
d) Balises lluminoses. En els túnels inclosos en el punt anterior, es 

col·locaran per desviar el trànsit en cas de tancament del túnel. 
S’estudiarà la necessitat d’instal·lar al paviment unes balises lluminoses, 
per guiar els vehicles que s’han d’incorporar al túnel cap a els vials 
laterals. 

 
El tancament consistirà en la instal·lació d'un equip que permeti l'accionament 

d'una (o dues) barreres, que permetin o impedeixin el pas dels vehicles cap el 
túnel o grup de túnels. Depenent del nombre de carrils, se n’instal·laran una o 
dues barreres. 

 
En el cas d'instal·lar-ne dues, no es farà dins de la mateixa secció de la via, si 

no que es desplaçaran a una distància tal que permeti el pas de vehicles 
d’emergència amb comoditat. Aquest equip estarà format per els següents 
elements: 

 
 Controlador del motor d'accionament de les barreres 
 La barrera - braç de tancament físic. 
 
La actuació sobre la barrera des del Centre ce Control de Túnels (CCT) o 

manualment des del peu de la barrera. És una operació especialment delicada, 
donat que es tracta de posar un "obstacle" en el normal sentit de circulació dels 
vehicles. Per això, aquesta acció haurà d'estar immersa dins d'un pla d'actuació 
que tingui en compte altres accions paral·leles i prèvies com avisos en els panells 
de missatge variable, canvi a color vermell deis semàfors, ... 
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S'haurà de tenir en compte la possibilitat de posar el sistema de tancament físic 

del túnel després de la desviació cap un camí alternatiu per tal de fer coincidir un 
possible tancament del túnel amb la recomanació de desviació cap un camí 
alternatiu. 

 
El controlador de motors s'encarregarà de la maniobra de les barreres - braç 

destinades a tancar un carril de circulació. Les barreres giraran des d'una posició 
de repòs a 0º a una posició activada de 90°, amb el gir contingut en un pla 
paral·lel a la calçada. El controlador estarà allotjat dins d'un armari estanc 
metàl·lic, amb doble porta i amb tots els elements de control i protecció elèctrica 
adequats. El motor elèctric serà monofàsic, amb la robustesa adequada per a cada 
entorn particular. 

 
La barrera - braç serà de PVC, per tal que es pugui trencar fàcilment en cas 

d'impacte amb un vehicle. S'acoblarà una senyal de prohibició de pas amb una 
làmpada llampegant, per tal de reforçar l'acció de tancament. 

Al costat de la barrera s'instal·larà un semàfor vermell/groc amb avisador 
acústic per tal d'advertir als conductors de l’acció de la maniobra de la barrera per 
al tancament del carril. Disposarà de selector automàtic/manual per a la seva 
activació manual en cas de defecte del sistema automàtic. 
 
6.9. ABALISAMENT LLUMINÓS 

 
6.9.1. Abalisament lluminós lateral 
 
Els túnels amb una longitud igual o superior als 400 metres disposaran en els 

murs laterals de senyals indicatius de situació, un cada 100 metres, confeccionats 
en planxa d’alumini fotoluminiscent normalitzada amb orla vermella. 

 
En els túnels de més de 200m, es realitzarà l’abalisament dels murs laterals 

amb elements reflectors situats als laterals del túnel cada 10 metres i a 70 
centímetres d’alçada per l’exterior de les línies del voral. Aquest abalisament 
s’alimentarà de línia de SAI. 

 
La funció d'aquest abalisament lluminós es triple: 
 

 Senyalitzar la distancia de seguretat entre vehicles. 
 Ser un referent lluminós dels límits geomètrics del túnel, en situació 

normal. 
 Servir de guia d'emergència en cas de fallida de l'enllumenat principal. 

 
En el cas dels túnels unidireccionals, l’abalisament lluminós haurà de tenir 

només una sola cara d'emissió de llum: de color groc i/o blau per les situades a la 
dreta i només de color blanc per les situades a l'esquerra segons el sentit 
d'avançament dels conductors. 

 
En el cas dels túnels bidireccionals, l’abalisament lluminós haurà de tenir dues 

cares d'emissió de llum: color groc i/o blau en la cara que quedi a la dreta dels 
conductors segons el seu sentit de la marxa, i una cara de color blanc en la cara 
que quedi a l’esquerra dels conductors segons el seu sentit de la marxa. 

 
La balisa lluminosa haurà de ser de forma completament arrodonida, sense la 

presència de cap cantell, per tal d'evitar danys en casos d'accident. 
L'entrada de cables a la balisa haurà de ser per la part posterior en els casos de 

túnels de nova construcció en els que el cablejat sigui encastat en els murs 
laterals, o bé una entrada lateral en els casos de túnels ja existents, en el que la 
instal·lació de cablejat s'hagi de fer superficial. 

L'acabat del cos de la balisa haurà de ser d'un metall no oxidable, i la font 
lluminosa haurà de basar-se en tecnologia de LED (Diodes Electroluminiscents}, i 
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coma mínim hauran de tenir una intensitat lluminosa de 12 candeles. El conjunt 
formal per el cos del punt de llum (amb els LED's} i la base de suport haurà de 
formar un conjunt estanc amb un grau d'IP67. La tensió de treball haurà d'estar 
entre 13 i 24 volts. 

La unitat de control de les balises s’haurà de dimensionar de manera que hi 
hagin dos circuits, un per les balises parells i un altre per les balises senars. 

Haurà de poder comunicar-se amb el centre de control, i dur a terme les 
següents funcions: 

 
 Encesa/apagada deis circuits de balises 
 Encesa en mode fix i intermitent, o en algun cas es podria requerir una 

encesa en seqüencial. 
 Control independent de l'encesa de llums grogues, blanques i blaves. 
 Control de la intensitat o tensió d'alimentació. 
 
El software de control de les balises, estarà en l'ordinador servidor del centre de 

control i es comunicarà amb les balises a través de la unitat de control. També 
haurà de dur a terme la resta de funcions usuals com la representació dels circuits, 
control de l’alimentació dels circuits, mode de funcionament de les balises. 
 
6.9.2. Abalisament lluminós per calçada 

 
En aquells túnels en els que es decideixi utilitzar carrils reversibles o carrils en 

sentit contrari a l'habitual, caldrà disposar d'elements d’abalisament lluminós en la 
calçada, que juntament en la senyalització variable de carril, permetran definir en 
tot moment el sentit deis carrils de circulació. 

 
L’abalisament lluminós estarà format per un conjunt de dues peces: la part 

superior amb la òptica lluminosa i la base amb les connexions per els cables 
encastada a la superfície de rodament. Com a mínim haurà de tenir les següents 
característiques: 

 
 Ser capaç de resistir el pas de vehicles pesants. En especial, el caldrà 

justificar la resistència a les anteriors condicions en el material de 
cobriment dels LED's. 

 Ser resistent a la agressió de la sal. 
 Tenir un grau d'estanqueïtat IP 67 
 La font lluminosa: 

• L’abalisament lluminós situat al exterior del túnel (en les proximitats de 
les baques). La font lluminosa, en principi es basarà en làmpades 
halògenes 

• L’abalisament lluminós situat a !'interior del túnel. La font lluminosa es 
basarà en tecnologia de LED's. El color podrà ser groc o vermell. La 
potència lluminosa haurà de ser superior a les 25 cd. 

 Tensió de treball entre 13 i 24 Volts 
 Angle de visió deis LED's, a partir de 22°. 
 
La unitat de control de les balises d'exterior s’haurà de dimensionar de manera 

que hi hagin dos circuits, un perles balises parells i un altre perles balises senars. 
Haurà de poder comunicar-se amb el centre de control, i dur a terme les següents 
funcions: 

 
 Encesa/apagada deis circuits de balises 
 Encesa en mode fix o intermitent. 
 Control de la intensitat o tensió d'alimentació. 
 Control de làmpades foses. 
 Control d'aïllament 
 Separació de circuits 
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La unitat de control de les balises d'interior de túnel s’haurà de dimensionar de  
manera que hi hagi dos circuits, un per les balises parells i un altre per les 

balises senars. Haurà de poder comunicar-se amb el centre de control, i dur a 
terme les següents funcions: 

 
 Encesa/apagada deis circuits de balises 
 Encesa en mode fix o intermitent 
 Control de la intensitat o tensió d'alimentació. 
 Separació de circuits 
 
El software de control de les balises, estarà en l'ordinador servidor del centre de 

control i es comunicarà amb les balises a través de la unitat de control. 
 
També haurà de dur a terme la resta de funcions més usuals com: representació 

dels circuits, control de l’alimentació deis circuits, mode de funcionament de les 
balises, esquemes amb els plans i sub-plans de trànsit per establiment de carrils 
reversibles. 
 
6.10. REGULADORS DE SENYALS DE SEMÀFORS 

 
Serà preceptiu per als túnels de tipologia B, C i D. Consistirà amb un equip 

electrònic dotat de microprocessador, que tindrà com a funció principal el control 
de les següents tipus de senyals: 

 
 Control de l'encesa/apagat de les senyals aspa/fletxa vertical verda/fletxa 

inclinada groga, i control de les seves incompatibilitats a nivell hardware. (A 
part del control d'incompatibilitats a nivell de l'aplicació de gestió). 

 Control de les senyals de velocitat. 
 Control de senyals variables com "Stop", "Prohibit avançar" 
 Control dels aspectes de tot tipus de semàfors (Vermell/verd/groc; 

vermell/groc, .. ) i amb la possibilitats de establir plans de trànsit en funció 
de determinades situacions. 

 
Estarà gestionat pel sistema de control del túnel y es connectarà a aquesta 

directament a través del seu controlador intern (DDC), amb comunicació IP, a 
través de port sèrie d’una remota de perifèria distribuïda (RIO), una ERU o un PLC 
segons la solució del sistema de control de túnel que s’estableixi.  

 
Disposarà d’un programa base que desenvoluparà els plans de senyalització 

previstos als dispositius lluminosos que tingui connectats. Tanmateix disposarà de 
dos tipus de control sobre las sortides.  

 
 Sortides cícliques. Aquestes sortides efectuen un control sobre el dispositius 

lluminosos amb una seqüència predeterminada programable. Serà 
d'aplicació sobre semàfors en els accessos funcions com control de velocitat 
en els accessos. 

 Sortides no cícliques. D'aplicació sobre dispositius tals com semàfors de 
boques de túnels, intermitents interiors, senyals variables (STOP, prohibit 
avançar, etc .. ). 

 
7. SISTEMA DE MEGAFONIA 

 
El sistema de Megafonia permetrà donar missatges als conductors en casos 

d'incidents que els obliguin a dur a terme accions no previstes. Aquests missatges 
s'hauran de poder enviar com a mínim a les boques i a zones pròximes a les 
barreres de tancament, així com a l’interior de les galeries d’evacuació i en les 
zones de refugi de les galeries d’evacuació.  

 
Serà recomanable estendre l’àmbit d’acció de la megafonia al llarg dels túnels i a 

les sales tècniques. 
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Aquest sistema s'instal·larà en els túnels tipus B, C i D. En els Locals Tècnics 

dels túnels també s'haurà d'instal·lar el sistema de control amb el corresponent 
micròfon per tenir en compte la possibilitat de donar missatges en viu o pre-
gravats, en cas de que no sigui possible de fer-ho des del Centre de Control de 
Túnels (CCT). 

 
Es realitzarà estudi acústic previ en la fase de projecte, que s’haurà de confirmar 

mitjançant proves de nivell sonor un cop hagi finalitzat la instal·lació en el túnel.  
 
Per tal de poder emetre des del centre de control missatges intel·ligibles malgrat 

el soroll ambiental i les reverberacions del interior del túnel, caldrà dividir el túnel 
en les seccions que siguin necessàries, d’acord amb la instal·lació projectada, que 
al mateix temps permetrà al sistema de Megafonia d’enviar missatges 
particularitzats per a cada secció. 

 
S'ubicaran altaveus, convenientment alimentats des dels equips amplificadors 

instal·lats a rack de comunicacions del centre de control local del túnel, i/o en totes 
les dependències tècniques localitzades al llarg del túnel, en cas de que sigui 
necessari.  

 
En aquests locals, a més a més, s'instal·laran equips de control i supervisió de 

megafonia, comunicats mitjançant una xarxa de fibra òptica amb CCT, on s'ubicarà 
la consola de control del sistema. 
 
7.1. FUNCIONALITAT. INTEL·LIGIBILITAT DEL MISSATGE 

 
El sistema de megafonia forma part dels sistemes de seguretat i d’evacuació, i la 

seva funció és la de transmetre avisos als usuaris del túnel presents en les galeries 
d’evacuació o sortides d’emergència, amb l’objectiu d’orientar, indicar i organitzar 
les evacuacions.  

 
Haurà de formar part del pla d’evacuació dels túnels i del mateix sortirà la 

funcionalitat que ha de tenir: zones d’avís per a evacuació, connexió a la central 
d’alarmes i protocol d’actuació, número de micròfons per a evacuació i llocs 
d’ubicació. 

 
El sistema de megafonia haurà de ser realitzat d’acord a les directrius de la 

Norma Europea EN60849 ("Sistemes electroacústics per a serveis d’emergència"), 
amb l’objectiu de tenir una eina adequada per a situacions d’emergència que 
permeti alertar, ajudar i evacuar a les persones que es trobin als túnels i que 
alhora serveixi com a sistema de megafonia convencional de localització, 
informació i amb possibilitat d’ambientació musical.  

 
La Norma EN60849 aplica als sistemes de megafonia que es destinen per a 

realitzar evacuacions per veu (no així als sistemes d’ambientació musical o avisos 
genèrics). La norma afecta també a la instal·lació, al nombre de circuits d'altaveus 
(han de ser dobles per a cada zona), a l'amplificació (ha de ser doble per zona) 
com a conseqüència de l'obligatorietat d'assegurar la difusió del missatge en cas 
de defecte d'un circuit d'altaveus o amplificador. 

 
La funcionalitat d’aquest sistema ha de permetre que els missatges siguin 

comprensibles quan el nivell de soroll en e túnel sigui inferior a 85 dBSPL. 
 
Això implica que el conductor hagi de baixar la finestreta i que en alguns casos 

s’hagi de situar en les proximitats d’un altaveu. També permetrà assegurar que 
dins d'un vehicle detingut amb el motor en marxa, la ràdio apagada i les finestres 
tancades es percebi el senyal dels altaveus encara que el missatge no sigui 
comprensible. 
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Tot i tractar-se d'una sonorització que no garanteix la intel·ligibilitat del 
missatge en qualsevol situació de soroll i col·locació del vehicle, es considera que 
pot ser un sistema totalment útil per a la destinació projectat (Anuncis 
d'orientació, indicació i organització en cas d'emergència) . 

 
El tipus de missatge a emetre haurà de ser curt, pausat, concís, ben vocalitzat i 

sobre tot s’haurà de repetir múltiples vegades. Així, es considera que la 
comprensió final per part dels conductors serà de 100% del contingut del mateix i 
en conseqüència s'aconseguirà un 100% de la funció per a la qual s'instal·la un 
sistema de megafonia en un túnel. 
 
7.2. ARQUITECTURA DEL SISTEMA 

 
El sistema de megafonia dels túnels estarà dotat del nombre necessari de 

centrals d'amplificació que alimentaran als altaveus de les galeries i boques 
d'accés. Les centrals d'amplificació se situaran en Locals Tècnics. Cada central està 
composta per armaris que contindran els equips de control i amplificació 
necessària per al seu correcte funcionament. 

 
Des d'aquestes centrals d'amplificació partiran les línies d'altaveus que 

adaptaran la seva secció al llarg del seu recorregut i en la potència que han de 
transmetre, amb el propòsit que es produeixin les mínimes pèrdues (màxim un 
10% de pèrdua de potència en el cable).  

 
Qualsevol esdeveniment que es generi en una galeria (accident, vehicle 

detingut, vianant a la calçada), serà detectat pels sistemes de detecció 
d'incidències i tractat amb missatges específics que no seran escoltats en la resta 
de galeries, si no és necessari. 
 
7.3. COMPONENTS DEL SISTEMA 

 
L'arquitectura del sistema de megafonia es basarà en un sistema microprocessat 

d'àudio sobre una xarxa IP. Aquesta estructura permetrà de flexibilitat al sistema, 
ja que qualsevol ordinador connectat a aquesta xarxa tindria accés.  

 
En el cas de túnels llargs, la solució més adequada serà un sistema de control 

distribuït amb centrals d'amplificació repartides en els locals tècnics al llarg del 
túnel, per evitar les grans seccions de cable fins als altaveus llunyans i així 
minimitzar l'atenuació del senyal. 
 

7.3.1. Altaveus 
 
Com a mínim es realitzarà la següent instal·lació, tenint en compte que el seu 

disseny final sempre caldrà que s'adapti a les característiques de cada túnel: 
 
En les boques: 
 
 2 Altaveus exponencials de 30W, instal·lats a l'altura de les barreres d'accés 

a les boques del túnel. 
 
En cada sortida d'emergència 
 
 2 Altaveus exponencials de 30W, instal·lats a l'interior del túnel, sobre la 

sortida d'emergència, amb una orientació de 45º cap a cada costat, per 
intentar cobrir la major longitud de túnel possible al voltant de la sortida. 
D'aquesta manera, en cas d'evacuació es permetrà un guiat dels usuaris 
dels túnels cap a la sortida d'emergència més convenient. 

 2 Projectors acústics de 20W, instal·lats al vestíbul (refugi) de la sortida 
d'emergència. Es col·locaran a sobre de cada una de les portes del vestíbul 
orientats cap a l'interior del mateix. 
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 Projectors acústics de 20W, instal·lats al recinte en el qual es troben les 
escales d'emergència. Se’n col·locarà un cada 25 m de tram d'escales, 
orientat cap avall. 

 
En túnel quan sigui zona segura per a evacuació 
 
 Quan un túnel sigui zona segura per evacuació, al llarg de tot ell túnel es 

situaran altaveus exponencials de 30W cada 50m 
 
7.3.2. Sistema de comunicacions i equips d'amplificació de senyal 
 
Per a la transmissió d'informació entre mòduls de control i amplificació 

s'utilitzarà fibra òptica.  
 
La distribució d'amplificadors permetrà seleccionar les zones a què es vol enviar 

un missatge, enviar missatges diferents en zones diferents, i agrupar zones del 
túnel a nivell de megafonia. 

 
En cada un dels punts d'amplificació s'ubicarà un rack amb l'equipament 

necessari per a amplificar i distribuir el senyal als altaveus corresponents. 
 
El conjunt d'equips situats en cada rack, que s’anomenarà Unitat Satèl·lit de 

Megafonia (USM), inclourà dos amplificadors redundants i la seva commutació. Per 
a les comunicacions utilitzaran un switch de capa 3 instal·lat en el corresponent 
Local Tècnic.  

 
Des de cada amplificador fins als seus altaveus corresponents es durà un cable 

de dos conductors de coure apantallats, de secció adequada per a que l’atenuació 
del senyal sigui inferior al 10%, i amb coberta lliure d’halògens de baixa emissió de 
fums, i resistents al foc 400ºC 90min. 

 
El sistema de megafonia complet constarà, per tant, dels següents elements: 
Gestió de Megafonia a la sala tècnica de control del túnel, i amb la possibilitat de 

realitzar una gestió des del CCT. 
Sistema d'Amplificació i Distribució (Les USM’S descrites) 
Nombre necessari d'altaveus exponencials de 30W i projectors acústics de 20W. 
- Enllaç òptic d'àudio i dades. Totes les comunicacions d'àudio entre el Servidor 

de Megafonia i cadascuna de les USM es realitzaran a través de la xarxa de 
comunicacions del túnel, fent ús d'una VLAN exclusiva per al sistema de 
megafonia. 

 
7.4. GESTIÓ DE LA MEGAFONIA 
 
L'element central del subsistema de gestió de la megafonia serà el Servidor de 

Megafonia. Es situarà a la sala tècnica de control i supervisió local del túnel. La 
gestió de la megafonia es realitzarà des del CCT a través de la xarxa troncal de 
comunicacions, o bé de manera local des del CCL quan s’operi en mode local. 

 
L’equipament estarà format per: 
 
 Ordinador connectat a la xarxa de comunicacions del túnel. 
 Aplicació informàtica (instal·lada a l'ordinador) de gestió del sistema de 

megafonia. Serà l'encarregada de distribuir la informació (veu i dades) a les 
estacions satèl·lits, realitzant la supervisió contínua de les etapes 
d'amplificació. A més, incorporarà una interfície gràfica des de la qual 
l'operador podrà emetre missatges en directe, a través d'un pupitre 
microfònic, o bé pregravats, així com gravar missatges d'àudio.  
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El Servidor de Megafonia estarà comunicat amb el servidor del sistema de 
control a través de la xarxa local de túnel, de manera que en l'aplicació de control 
general del túnel es podrà disposar d'informació del sistema de megafonia.  

 
Això permetrà programar seqüències de control que incloguin l'emissió de 

missatges pregravats. De la mateixa manera, serà possible registrar els 
esdeveniments del sistema de megafonia en l'aplicació de control del túnel. Al seu 
torn, en el mateix local tècnic en què s'ubiqui el Servidor de Megafonia, 
s'instal·larà el pupitre microfònic. Aquest equip s'encarregarà de convertir l'àudio 
analògic del micròfon en àudio digital i enviar-lo, en Streaming, mitjançant 
protocols UDP / IP Multicast. Es connectarà, mitjançant connexió RJ45 amb cable 
de categoria 6, en el switch Gigabit Ethernet instal·lat en aquest local tècnic, 
permetent a l'operador l'emissió de missatges en directe.  

 
Amb el pupitre microfònic es poden fer diferents tipus d'operacions bàsiques: 
 
 Realitzar avisos a viva veu amb Gong. 
 Realitzar avisos a viva veu sense Gong. 
 Trucada general. 
 Avisos pregravats locals (MP3). 
 Activació del missatge d’evacuació. 
 
Els avisos podran ser individuals per zones, grups de zones o generals a tota la 

megafonia del túnel, i seran prioritaris sobre els altres senyals del sistema de 
megafonia. En el cas d'existir més d'un micròfon connectat a la mateixa xarxa, 
entre ells es podrà establir diferents nivells de prioritat. 

 
Cada sortida d'emergència i cada boca de túnel correspondrà a una zona 

diferent. En el cas de megafonia al llarg de tot el túnel es dividirà el túnel en funció 
de les zones de megafonia  
 
7.5. SISTEMA D’AMPLIFICACIÓ I DISTRIBUCIÓ 

 
El sistema de megafonia permetrà realitzar trucades individuals a cadascuna de 

les zones o grups de zones. Es tractarà d'evitar seccions elevades de cablejat entre 
amplificador i altaveus, pel que en funció de la longitud del túnel caldrà optar per 
una distribució descentralitzada dels racks d'amplificació i distribució (USM’S). 

 
L'equipament situat en els racks que componen cadascuna de les USM’S 

constarà dels següents elements: 
 
 Amplificadors: Les centrals de megafonia combinaran una etapa de potència 

i un mòdul de control amb connexió redundant a la xarxa de megafonia. A 
cada USM s'instal·laran 3 etapes de potència, 2 d'elles principals i una de 
reserva. L'etapa de potència de reserva s'utilitzarà en el cas que una de les 
etapes de potència principals s'espatlli. La potència de cadascuna de les 
etapes es determinarà en funció dels altaveus a sonoritzar. 

 Commutador: Permetrà la commutació de les entrades i sortides d'una 
etapa de potència avariada cap a la de reserva. Els altaveus i projectors de 
cada sortida d'emergència estaran alimentats per dues línies diferents. 

 
La disposició d'altaveus per parelles es realitzarà per a què cadascuna de les 

línies d'amplificació sonoritzi un de cada dos altaveus de la mateixa ubicació 
(boques i sortides d'emergència) o alternativament al llarg del túnel. 

 
D'aquesta manera, en cas de que es produeixi una fallada en una línia 

d'altaveus o en un amplificador, s'assegurarà la difusió del missatge a la sortida 
d'emergència a través de l'altra línia, complint-se els requeriments de redundància 
exigits per la norma EN60849. 
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7.6. ENLLAÇ ÒPTIC D'ÀUDIO I DADES 
 
Totes les comunicacions d'àudio entre el Servidor de Megafonia i cadascuna de 

les Unitats Satèl·lit de Megafonia es realitzaran a través de la xarxa de 
comunicacions per fibra òptica del túnel que, en topologia d'anell, connectarà entre 
sí tots els Locals Tècnics del túnel. Per a la connexió amb el CCT s’utilitzarà la 
xarxa troncal.  

 
D'aquesta manera, es garantirà la immunitat enfront de senyals paràsites i la 

possibilitat de transmetre senyals a distàncies importants gairebé sense atenuació. 
S'haurà d'utilitzar una VLAN exclusiva i dedicada per al sistema de megafonia, amb 
les següents característiques: 

 
 VLAN dedicada amb Ample de banda de 4 MB per a cada canal d'àudio. 

Capacitat màxima de canals d'àudio: 8 globals i 5 locals. 
 
8. RADIOCOMUNICACIONS 

 
Les Comunicacions de Veu comprenen les comunicacions via ràdio, les 

comunicacions de telefonia d'emergència, i les emissions de megafonia. Aquests 
sistemes són el suport de les comunicacions dels serveis i cossos de seguretat i 
emergències a l'interior del túnel, els serveis professionals de manteniment i 
explotació del túnel, i també dels propis usuaris del túnel, tant en situacions 
d'emergència com en situacions ordinàries. D'acord amb la normativa els túnels 
del tipus B, C i D es dotaran dels següents sistemes de Comunicacions de Veu: 

 
1. Sistemes de Radiocomunicació per als serveis d'emergència: Aquests 

sistemes de radiocomunicació professional per als agents implicats en 
una emergència (serveis de seguretat i emergències com policia, 
bombers, etc.) permeten comunicacions internes dins del túnel i amb 
l'exterior, així com amb els centres de comandament operatius, durant 
una situació d'emergència al túnel. 

 
2. Sistemes de Comunicacions de Veu que permetin emetre missatges 

d'evacuació o d'emergència des del Centre de Control cap als usuaris del 
túnel, per facilitar, per exemple, l'evacuació del túnel, o qualsevol altra 
informació rellevant a l'usuari. Els usuaris podran rebre aquests 
missatges en els següents llocs: 

 Missatgeria d'emergència per canals de ràdio per a usuaris: A l'interior 
dels seus vehicles, mitjançant radiodifusió FM rebuda directament en els 
seus dispositius de ràdio ordinaris i emesa al Centre de Control. En 
circumstàncies normals per a aquests canals s’emetran diverses cadenes 
de ràdio FM comercial, la qual cosa afavoreix un estat d'ànim relaxat 
durant la conducció al túnel. 

 Mitjançant un sistema de megafonia. Es desenvolupa en el seu apartat 
de Sistema de Megafonia corresponent. 

 
3. Sistemes de Comunicacions per als usuaris del túnel: 
 Instal·lació d'estacions telefòniques d'emergència (Pals SOS) al llarg del 

túnel cada 100 metres. Aplicable també a túnels tipus A. Es desenvolupa 
en el seu apartat de Sistema de Pals SOS corresponent. 

 A més, de forma addicional, es recomana contemplar la possibilitat de la 
utilització compartida de les infraestructures necessàries per a dotar de 
cobertura de telefonia mòbil en els túnels, ja que aquests sistemes 
poden compartir part de la seva infraestructura amb els sistemes de 
ràdio esmentats. Els costos haurien de ser assumits pels operadors de 
telefonia mòbil interessats. 

 
S’instal·larà un sistema que permeti la radiocomunicació a l’interior del túnel, 

amb les freqüències utilitzades habitualment pels serveis d’emergència. 
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El sistema ha de permetre establir comunicacions a l’interior del túnel entre 

totes les combinacions possibles de portàtil, mòbil i estació base. 
 
Serà obligatòria la seva col·locació als túnels tipus B, C i D, de longitud superior 

a 200 m. 
 
Dins dels sistemes de comunicacions que permeten el intercanvi d'informació 

entre estacions de radio fixes i estacions mòbils o portàtils que es trobin situades a 
l'interior d'un túnel, el sistema que ofereix millors possibilitats es el sistema de 
transmissió a través d'un mitja físic de transmissió radioelèctrica basat en un cable 
radiant. El sistema esta format per: 

 
 Sistema radiant (cable} 
 Sistema de captació i transmissió de senyals. 
 Sistema de repetidors instal·lats a l'interior del túnel. 
 
Haurà de realitzar un estudi de propagació ràdio a l'interior del túnel, que 

determini si pot ser aconsellable la instal·lació de cobertura ràdio mitjançant 
sistema d'antenes repetidores al llarg del túnel en cas de no compartir aquesta 
infraestructura amb operadors mòbils, a causa de la simplificació de costos i 
instal·lació que aquestes antenes repetidores impliquen. Així mateix, ha de 
determinar els nivells de cobertura del senyal ràdio exterior a l'interior del túnel. 

 
El sistema de radiocomunicacions a implantar haurà de donar cobertura als 

diversos sistemes ràdio indicats, mantenint la seva total independència i ser 
compatible amb: 

 
 Sistemes de Radiocomunicació Professional per Cossos i Serveis de 

Seguretat i Emergències de la Generalitat de Catalunya (Xarxa RESCAT) 
de tipus trunking digital TETRA. A la banda de 380-400 MHz. Nivell de 
senyal mínim de - 79 dBm. 

 Sistema de Radiodifusió FM comercial amb possibilitat d'interrupció de la 
programació per emetre missatges des del Centre de Control local i a 
través de xarxa troncal des del CCT. Es disposaran 3 canals de 
radiodifusió comercial FM (88-108 MHz). 

 Diversos sistemes de telefonia mòbil privada. L'equipament relatiu a 
Telefonia Mòbil serà responsabilitat dels operadors de telefonia mòbil 
interessats. 

 
El sistema de radiocomunicacions dotarà de cobertura a l'interior dels túnels per 

als sistemes de ràdio esmentats, proporcionant cobertura dels seus sistemes de 
comunicacions als cossos d'Emergències i Seguretat de la Generalitat. Per a això, 
l'empresa encarregada del manteniment i l'explotació dels túnels viaris sol·licitarà 
la cessió, per part del Departament d'Interior i el Centre de Telecomunicacions i 
Tecnologies de la Informació de la Generalitat de Catalunya (CTTI) (xarxa 
RESCAT), d'alguna de les portadores TETRA retransmeses al túnel. 

 
D'altra banda, la difusió de FM comercial afavoreix un estat d'ànim relaxat 

durant la conducció normal dins del túnel, i a més permet la interrupció de 
l'emissió comercial per transmetre missatges preventius de seguretat, 
d'emergències i d'evacuació als usuaris del túnel, ja que la pràctica totalitat dels 
vehicles disposa de receptor FM. 
 
8.1. REQUERIMENTS TÈCNICS DEL SISTEMA DE RADIOCOMUNICACIONS 

 
La xarxa de comunicacions que actualment és utilitzada per tots els cossos 

d'emergències i seguretat és la Xarxa RESCAT. És una xarxa de tecnologia TETRA 
amb totes les funcionalitats necessàries i amb continu creixement tant en 
cobertura com en capacitat i prestacions. 
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La xarxa RESCAT està dissenyada per donar cobertura en exteriors i per tant cal 

ampliar la cobertura en interiors com els túnels. El Departament d'Interior ha 
determinat que a l'interior dels túnels és indispensable tenir cobertura de la xarxa 
RESCAT. 

 
El sistema de cobertura radioelèctrica dins dels túnels ha de complir els 

requeriments de caràcter general: 
 
 
1) Ser compatible amb RESCAT, que és una xarxa TETRA de NOKIA release 6.0 i 

amb les versions següents que s'implementin. 
 
2) Poder treballar en tota la banda de freqüència de 380MHz a 400MHz (costat 

ascendent 380 - 390MHz, banda descendent 390-400MHz). 
 
3) Tots els elements dels sistemes subministrats tindran la Certificació Europea 

corresponent. 
 
4) S'ha d'assegurar un nivell mínim de recepció dins del túnel de -79 dBm (nivell 

de recepció per a un portàtil d'1 W estàtic i situat a 1,5 metres del terra) en un 
mínim del 95% del túnel. El nivell de senyal ha d'estar distribuït uniformement. 

 
5) S'ha d'assegurar el mateix nivell de recepció de -79dBm dins de les galeries 

d'evacuació o en zones de seguretat on es puguin resguardar les persones en cas 
de catàstrofe al túnel. 

 
6) El sistema ha de tenir la cobertura redundada dins del túnel: Per tant ha 

d'haver cobertura de dues estacions base TETRA exteriors o TBSs, perquè no es 
perdi comunicació en el cas de fallada d'una TBS o de qualsevol element repetidor 
a l'interior del túnel. 

 
7) Assegurar la continuïtat de les comunicacions en les entrades i sortides del 

túnel. Per tant les transicions entre la xarxa RESCAT i el sistema de 
radiocomunicacions instal·lats a l'interior del túnel, no ha de suposar en cap 
moment un tall en les comunicacions que tingui establertes l'usuari en entrar o 
sortir dels túnels. L'usuari pot tenir establerta una comunicació en qualsevol de les 
portadores de comunicacions que té disponibles la xarxa RESCAT i a qualsevol 
estació base que dóna servei a les entrades i / o sortides. Totes les entrades i 
sortides dels túnels i edificis tenen servei de cobertura d'una estació base com a 
mínim. 

 
8) Assegurar la continuïtat de les comunicacions dins del túnel pels vehicles que 

tenen una comunicació establerta. Aquesta continuïtat de les comunicacions s'ha 
de mantenir durant tota la circulació dins del túnel i en les transicions amb la xarxa 
RESCAT a les entrades i sortides del túnel. 

 
9) Assegurar l'estabilitat de la cobertura. Si la solució presentada es basa en 

ampliadors de cobertura han de ser selectius de canal per evitar possibles 
afectacions de terminals treballant en mode DMO o emissions no desitjades 
pròximes a l'equip. 

 
10) Disposar d'un sistema de supervisió i gestió remota dels equips instal·lats, 

per parell telefònic, via GSM o altres. S'ha de disposar de dues estacions de treball 
per a la supervisió del sistema, una al CCT i l'altre al CTTI. El sistema ha de tenir 
definits diferents perfils de seguretat i usuaris. 

 
11) S'ha de contactar amb el centre de control de la xarxa RESCAT en fase 

d'obra per a validar la solució a construir, 
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12) s'hauran de realitzar proves de rearmament dels magnetotèrmics de 
rearmament motoritzat que protegeixen les línies de les antenes captadores de la 
xarxa TETRA, d'acord amb els requisits del CTTI. 

 
13) l'Ajuntament serà l'encarregat de definir qui durà a terme el manteniment 

del cable radiant i del sistema TETRA del túnel en fase d'explotació i un cop acabat 
el termini de garantia dels equips. 
 
8.2.DISSENY REDUNDANT 

 
El disseny del sistema radi ha de ser redundant (màxima seguretat quant a 

radiocomunicacions) i sectoritzat cada 500m. Per tant, es dotarà de cobertura 
radioelèctrica en tota la longitud del túnel per a tots els sistemes ràdio esmentats. 
A causa de les característiques de transmissió de les diferents bandes de 
freqüència de les diferents senyals de ràdio implicades, i a la necessitat de comptar 
amb una alta disponibilitat del sistema s'ha de justificar mitjançant càlcul 
radioelèctric la secció de cable radiant que asseguri el servei redundat i sectoritzat 
al llarg de tot el túnel. 

 
Per això, els túnels comptaran amb estacions amplificadores en diversos dels 

espais tècnics disponibles. 
 
Per assegurar la redundància, caldrà injectar a cada extrem de tram de cable 

radiant tots els canals ràdio a retransmetre, pel que hauran de transportar els 
senyals de ràdio captades mitjançant antenes a totes les estacions repetidores. Es 
realitzarà mitjançant fibra òptica de la xarxa de comunicacions interior de túnel, 
que enllaçarà d'aquesta manera les diferents estacions ràdio repetidores de 
l'interior amb les estacions captadores del senyal ràdio exterior i transmissores 
l'interior del túnel (per raons de redundància, en ambdues boques de túnel 
s'ubicarà una estació captadora / transmissora. 

 
D'aquesta manera, tota la longitud de tots els trams de cable radiant, excepte 

en els extrems dels túnels, sempre compta amb tots els senyals de ràdio 
implicades, del rack mestre de captació. Fins i tot en cas de tall del tram de cable 
radiant en algun punt intermedi dels túnels comptaran amb cobertura de tots els 
serveis en tota la seva longitud. 

 
8.3. COMPONENTS DEL SISTEMA DE RADIOCOMUNICACIONS 

 
Els components del sistema de radiocomunicacions per a l'extensió dels sistemes 

ràdio (RESCAT, FM comercial, etc.) existents a l'exterior són: 
 
 Cable radiant de la secció determinada per l'estudi ràdio en funció de la 

separació entre repetidors (longitud de tram de túnel a cobrir des de cada 
repetidor interior al túnel). 

 Cable coaxial: Connectarà el cable radiant als repetidors. 
 Racks de captació i transmissió compost per: 

 
 Sistema d'antenes de captació de tots els sistemes ràdio susceptibles de 

retransmissió. La ubicació de les antenes serà la més discreta possible i 
la seva connexió amb el rack serà mitjançant cable coaxial de ½ '', de 
longitud màxima de 20 metres. Cal destacar que hauran de col·locar 
dues antenes, una a cada boca del túnel, per a la recepció del sistema 
TETRA, un per a cadascuna de les TBS considerades. Les antenes 
hauran d'ubicar a una altura adequada per evitar actes de vandalisme. 

 Modulador FM connectat a la consola de Missatges d'Emergència del 
Centre de Control local via Ethernet i a través de la xarxa troncal amb 
el CCT. 

 Sistema d'amplificació per a totes les bandes de freqüència implicades 
en el sistema. 
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 Sistema de Combinació de senyal ràdio per a la inserció de tots els 
senyals ràdio en un únic divisor de 2 vies, que al seu torn s'insereix la 
senyal ràdio resultant en dos trams consecutius de cable radiant. 

 Equip Repetidor Òptic Mestre i transmissors / receptors òptics per a la 
transmissió dels senyals ràdio captades per les antenes a la resta dels 
racks de ràdio de l'interior del túnel mitjançant fibra òptica monomode, 
i viceversa. 

 
 Racks de Repetició (nombre en funció de la longitud del túnel) instal·lats en 

els locals tècnics de l'interior del túnel, que inclouen cada un: 
 
 Sistema de recepció i amplificació per a totes les bandes de freqüència 

implicades en el sistema. 
 Sistema de Combinació de senyal ràdio per a la inserció de tots els 

senyals ràdio en un únic divisor de 2 vies, que al seu torn s'insereix la 
senyal ràdio resultant en dos trams consecutius de cable radiant. 

 Equip Repetidor Òptic Esclau i transmissors / receptors òptics per 
interconnexió amb el Rack de Captació mitjançant fibra òptica 
monomode. 

 
 Consola de Missatges d'Emergència del Centre de Control basada en PC, des 

de on es poden emetre missatges d'evacuació o d'emergència per als 
usuaris, via ràdio. Aquesta consola es connectarà amb cada un dels racks 
ràdio instal·lats en els locals tècnics de l'interior de túnel via Ethernet 

 
Cablejat de fibra òptica monomode al llarg del túnel, estès en canalització 

subterrània. Tots els Racks de Repetició (els dispositius òptics) estan connectats en 
estrella amb el Rack de Captació mitjançant 2 fibres òptiques monomode, una per 
a la transmissió uplink i una altra per a la transmissió downlink.  

 
S'empraran sempre per a les interconnexions en els locals tècnics rosetes 

d'interconnexió amb la deguda protecció dels empalmaments, accessibles 
mitjançant connectors APC / PC. S'utilitzaran cables independents de la resta de 
cablejat de fibra òptica present al túnel, per facilitar la instal·lació manteniment i 
registre. 
 
8.4. DESCRIPCIÓ DE L’EQUIPAMENT 

 
8.4.1. Racks de Ràdio 
 
El sistema de radiocomunicacions ha de tenir la cobertura redundada dins del 

túnel. Hi haurà d'haver cobertura de dues TBS, perquè no es perdi comunicació en 
el cas de defecte d'una TBS o de qualsevol element repetidor. Per complir aquest 
requeriment, la millor solució serà la basada en la instal·lació de dos Racks Mestre, 
un a cada boca del túnel, amb l'objectiu de separar físicament les antenes de 
captació el màxim possible. A més, per complir íntegrament amb aquest 
requeriment de redundància, els Racks de Repetició (Racks Esclaus) es distribuiran 
pels diferents locals tècnics de l'interior del túnel. 

 
Aquesta és la solució proposada en el present document, ja que permet rebre 

els senyals procedents de dues estacions base i, al seu torn, instal·lar tot 
l'equipament necessari en els locals tècnics destinats a l'efecte, evitant tot tipus 
d'afeccions a l'entorn urbà. 

 
8.4.2. Rack Mestre 
 
S’instal·larà un Rack Mestre a cada boca del túnel. Aquest equip s'encarregarà 

d'enllaçar amb les estacions ràdio (estacions repetidores i estacions base de 
cobertura dels serveis a incorporar al túnel), que al seu torn seran les 
encarregades de proporcionar cobertura del sistema de comunicacions en les zones 
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exteriors dels túnels. A més, injectarà els senyals de ràdio dels sistemes de 
captació a l'interior del túnel. En cas que hi hagi un sol local tècnic per al túnel, 
situat en una de les boques, no es realitzarà diversitat en espai, sinó només en 
freqüència situant un sol rack mestre per a aquest túnel 

 
La funció principal d'un Rack Mestre serà la de filtrar i optimitzar el senyal rebut 

per les antenes, amplificar i retransmetre a l'interior del túnel a través del cable 
radiant. També convertirà aquest senyal captat, o suma de senyals, en senyal 
òptica i l'enviarà als punts de repetició a través de fibra òptica. Els Racks Mestre 
també realitzaran aquestes funcions en sentit ascendent o uplink, és a dir, rebran 
els senyals corresponents als serveis de ràdio de la seva pròpia boca captades a 
l'interior del túnel i les enviaran a les antenes per a què les transmetin a l'exterior. 
Aquests senyals els rebran directament des de les seccions de cable radiant 
connectats a ells mateixos. 

 
La inserció es realitzarà a uns 20 metres de la boca del túnel mitjançant splitter 

asimètric intercalat en el cable. El punt exacte d'inserció del senyal de ràdio en el 
cable radiant així com la distància fins a l'extrem final del cable radiant, que 
acabarà en càrrega terminal de 50�, s'ajustarà en el moment de la instal·lació i 
posada en marxa del sistema, de manera que es minimitzin les possibles 
interferències amb els senyals de ràdio exteriors al túnel. 

 
El Rack Mestre contindrà tot el material accessori necessari com el cablejat 

intern, les unitats d'alimentació necessàries, els elements de presentació de les 
alarmes dels equips, així com els espais o mitjans de ventilació necessaris per al 
correcte funcionament del sistema. 

En funció dels nivells teòrics de potència captada per les antenes, d'acord amb  
els nivells de senyal de les TBS pròximes i realitzant un resum dels guanys i 

atenuacions de tots els equips que componen el rack mestre o secundari s’obtindrà 
una potència de sortida per injectar al cable radiant. Aquest nivell i la distància fins 
al repetidor proper (tram de túnel a cobrir mitjançant cable radiant des d'aquesta 
estació captadora) determinarà la secció de radiant a emprar 

 
8.4.3. Sistema de Captació o Antenes d’enllaç 
 
A l'exterior de les sales Tècniques de les boques del túnel s'ubicaran les antenes 

de captació de senyals d'aquells sistemes ràdio que es pretenen estendre cap a 
l'interior del túnel, o antenes d'enllaç. 

 
La ubicació final s’haurà de fixar basant-se en mesures de senyal rebuda, en 

fase de muntatge del sistema. La seva localització haurà de ser el més propera 
possible al Rack, alhora que el nivell i la qualitat del senyal captat en aquest punt 
haurà de ser el millor possible. Aquestes antenes es connectaran al Rack 
mitjançant cable coaxial de ½ '', utilitzant connectors tipus N adequats a aquest 
gruix de cable, i s’instal·laran en pal d'acer galvanitzat.  

 
Les antenes seran les encarregades, en sentit downlink, de la recepció i captació 

dels senyals existents a l'exterior del túnel, i en sentit uplink, de la transmissió de 
les comunicacions de l'interior del túnel cap als repetidors o estacions base 
exteriors més propers 

 
Només es podran retransmetre en l'interior dels túnels aquells canals ràdio, i 

senyals procedents de les emissores comercials de FM, que disposin de cobertura 
radioelèctrica a les proximitats de la boca amb un nivell de senyal adequat als 
requeriments del sistema. No serà admissible retransmetre senyals deficients de 
l'exterior  

 
Les antenes s’hauran d’ubicar en l’entorn del túnel segons La qualitat dels 

senyals de ràdio dels canals a incorporar. Per optimitzar la qualitat del senyal rebut 
per aquestes antenes, per al sistema TETRA s'inclouran dues antenes directives 
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d'alt guany, que hauran d'orientar adequadament cap a les dues estacions base 
(TBS) de les que es desitja obtenir cobertura. L'antena de FM serà de tipus 
omnidireccional. 

 
8.4.4. Amplificadors bidireccionals 
 
L'amplificació de cada senyal de ràdio la cobertura exterior de la qual es pretén 

estendre a l'interior del túnel es realitza en el Rack Mestre abans de la seva 
inserció en el cable radiant. Aquesta amplificació es realitza mitjançant 
amplificadors canalitzats o selectius de canal, comptant cadascun d'ells amb una 
antena exterior de TX/RX. 

 
Els amplificadors seran bidireccionals, excepte en el cas de la banda de 

radiodifusió comercial FM, que per la seva naturalesa només necessitaran del 
sentit downlink o descendent de radiofreqüència. 

 
Caldrà disposar de dos equips d'amplificació dels senyals TETRA, un per 

amplificar les portadores de cada estació base TETRA (TBS). D'aquesta manera, 
s'independitzaran els senyals procedents de cada estació de ràdio i, en cas de 
fallada d'un amplificador, els senyals procedents de l'altra TBS seguiran injectant al 
cable radiant. 

 
El guany dels amplificadors s'ajustarà en cada cas per a un correcte 

funcionament del sistema, tenint en compte les dades obtingudes en el replanteig 
previ a la instal·lació, especialment les mesures de senyal rebut de cada sistema 
en la ubicació d'antenes, i el balanç de potències uplink i downlink de cada sistema 
de ràdio, que dependrà al seu torn de la potència màxima de transmissió i 
sensibilitat dels terminals de ràdio dels usuaris del sistema i de les estacions base 
o estacions repetidores de cada sistema, i en general de les dades de guany i 
atenuació que pateixi el senyal en tot el seu recorregut (guany d'antena, 
connectors, cable coaxial de ½ '', filtres, acobladors i combinadors, divisors, cable 
radiant, etc.). 

 
Els càlculs i ajustos de detall, tant de sintonització de freqüències com de 

guanys per a cada dispositiu associat a cada canal de ràdio, es realitzaran en base 
a una sèrie de dades obtingudes dels diferents sistemes de ràdio implicats 
(freqüències exactes dels canals, potències RF de emissió, sensibilitat, etc.).  

 
8.4.5.Sistema Multiacoplador / Distribuïdor Multibanda 
 
A més dels amplificadors, el Rack inclourà un conjunt de filtres, divisors, 

acobladors i combinadors de senyal, la missió és sumar els diferents senyals en un 
únic senyal i viceversa. Aquest sistema multiacoplador / distribuïdor multibanda 
serà l'encarregat de proporcionar una única sortida de la via de transmissió i una 
única sortida de la via de recepció dels senyals procedents i destinades als túnels, 
mitjançant la combinació dels senyals que es troben en bandes de freqüències 
diferents. S'inclouran tots els elements necessaris per a aquestes operacions, 
adequats o sintonitzats en cada cas per a la banda de freqüències del senyal o 
senyals que rebin, i estaran connectats entre si mitjançant el cablejat coaxial. 

 
8.4.6.Equipament Òptic 
 
El Rack Mestre allotja també l'equipament òptic necessari per al transport dels 

senyals provinents de les antenes cap a les Estacions Repetidores (o Racks 
Esclaus), i també per a la integració en el rack per a la seva posterior inserció en el 
cable radiant dels senyals provinents de aquests Racks Esclaus.  

 
En total s'utilitzaran 2 fibres òptiques monomode per a cada enllaç (TX i RX) 

configurat en estrella entre el Mestre i cada Esclau. Per n unitats esclaves (racks 
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repetidors d'interior de túnel) seran necessaris 2n convertidors electroòptics, n 
unitats transmissores de fibra òptica i n unitats receptores de fibra òptica.  

 
Els Racks Mestre es connectaran en un repartidor òptic ubicat al mateix bastidor 

mitjançant puntes de fibra òptica monomode símplex. La transmissió d'aquests 
senyals òptiques es realitzarà mitjançant cables de FO monomode que 
comunicaran el Rack Mestre amb cadascun dels Racks Esclaus. Aquests cables 
acabaran al repartidor òptic de cada rack, com ja s'ha esmentat. 

 
8.4.7.Modulador FM i Emissor de Missatges SOS 
 
A cada Rack Mestre hi haurà un modulador FM que modularà el senyal d'àudio 

rebuda d'un lloc d'inclusió de missatges SOS basat en PC situat en el centre de 
control. Aquest lloc permetrà l'enregistrament de missatges predefinits i inclourà 
un micròfon de sobretaula. Per a la connexió d'aquest lloc s'utilitzaran interfícies 
d'àudio IP, utilitzant la xarxa LAN Ethernet del túnel per al transport del senyal 
d'àudio i PTT (Push To Talk). Els dos moduladors rebran les dues senyals i 
interrompran mitjançant relé la retransmissió de les freqüències de radiodifusió 
comercial i espanyola amb els missatges generats en el lloc del Centre de Control. 
D'aquesta manera, en situacions d'emergència, des d'aquest serà possible emetre 
al túnel missatges d'evacuació o de qualsevol altre tipus, que seran rebuts pels 
usuaris del túnel en els seus vehicles si han sintonitzat el dial dels seus aparells de 
radio, segons el que s’indiqui en la senyalització exterior del túnel. 

 
8.4.8. Racks Esclaus 
 
A causa de les freqüències de les diferents senyals que es transmeten pel cable 

radiant al llarg del túnel i al disseny redundant, en funció de la longitud del túnel i 
de l'estudi ràdio, pot ser necessari instal·lar diverses estacions repetidores o Racks 
Esclaus en diversos els locals tècnics del túnel.  

 
El bastidor de 19 '' i 42U que conforma el Rack esclau disposarà d'una sèrie 

d'alarmes tècniques en circuit obert / tancat que es connectaran en sèrie per 
generar una única alarma que s'integrarà amb el sistema de control del túnel. 

 
L'enllaç del Rack Esclau amb el cable radiant del túnel es realitzarà mitjançant 

dos cables coaxials de ½ '', connectors tipus N femella i maneguets de coaxial 
RG214. El rack contindrà tot el material accessori necessari com el cablejat intern, 
les unitats d'alimentació necessàries , els elements de presentació de les alarmes 
dels equips, així com els espais o mitjans de ventilació necessaris per al correcte 
funcionament del sistema. 

 
8.4.9.Amplificadors bidireccionals 
 
Aquests equips s'encarregaran rebre els senyals provinents del Rack Mestre, 

amplificar i injectar en ambdós trams de cable radiant als seus extrems centrals, 
per proporcionar cobertura redundant a l'interior del túnel. En sentit ascendent o 
uplink rep els senyals de l'interior del túnel del cable radiant, les amplificarà i 
reenviarà el Rack Mestre a través dels cables de fibra òptica. 

 
Els amplificadors al Rack Esclau seran de banda selectiva i bidireccionals, 

excepte en el cas de la banda de radiodifusió comercial FM, que per la seva 
naturalesa només necessitarà del sentit downlink o descendent de radiofreqüència. 
El rack Esclau inclourà concretament 2 amplificadors per a les 2 bandes de 
freqüència implicades (la banda de 380 MHz i la de 100 MHz FM). 

 
El guany dels amplificadors s’ajustaran en cada cas per a un correcte 

funcionament del sistema, tenint en compte les dades obtingudes en el replanteig 
previ a la instal·lació, especialment les mesures de senyal rebut de cada sistema 
en la ubicació d'antenes, i el balanç de potències uplink i downlink de cada sistema 
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de ràdio, que dependran al seu torn de la potència màxima de transmissió i 
sensibilitat dels terminals de ràdio dels usuaris del sistema i de les estacions base 
o estacions repetidores de cada sistema, i en general de les dades de guany i 
atenuació que pateixi el senyal en tot el seu recorregut (guany d'antena, 
connectors, cable coaxial de ½ '', filtres, acobladors i combinadors, divisors, cable 
radiant, etc.). 

 
Els càlculs i ajustos de detall tant de sintonització de freqüències com de guanys 

per a cada dispositiu associat a cada canal de ràdio es realitzaran amb base en una 
sèrie de dades obtingudes dels diferents sistemes de ràdio implicats (freqüències 
exactes dels canals, potències RF de emissió, sensibilitat, etc.).  

 
8.4.10. Sistemes Multiacoplador / Distribuïdor Multibanda 
 
A més dels amplificadors esmentats, el Rack inclourà un conjunt de filtres, 

divisors, acobladors i combinadors de senyal, la missió és sumar els diferents 
senyals en un únic senyal i viceversa. Aquest sistema multiacoplador multibanda 
serà l'encarregat de proporcionar una única sortida de la via de transmissió i una 
única sortida de la via de recepció dels senyals procedents i destinats als túnels, 
mitjançant la combinació dels senyals que es troben en bandes de freqüències 
diferents . S'han d'incloure tots els elements necessaris per a aquestes operacions, 
adequats o sintonitzats en cada cas per a la banda de freqüències del senyal o 
senyals que reben i lògicament connectats entre si mitjançant el cablejat coaxial i 
petit material necessari. 

 
8.4.11. Equipament òptic 
 
Els Racks Esclaus s'allotjaran així mateix l'equipament òptic necessari per a la 

integració en el rack per a la seva posterior inserció en el cable radiant dels 
senyals provinents del Rack Mestre. En total s'utilitzaran 2 fibres òptiques 
monomode, una per a cada enllaç (TX i RX). Per a això caldrà la instal·lació de 2 
convertidors electroòptics, una unitat transmissora de fibra òptica i una unitat 
receptora de fibra òptica. El Rack Esclau es connectarà amb un repartidor òptic 
ubicat al mateix bastidor mitjançant maneguets de fibra òptica monomode 
símplex. La transmissió d'aquests senyals òptiques es realitzarà mitjançant cables 
de FO monomode que es connectaran al Rack Mestre. 

 
8.4.12.Cable radiant i accessoris 
 
El cable radiant elegit ha d’estar dissenyat per a treballar a les bandes de 

freqüència implicades, assegurant la redundància i els nivells de senyal de ràdio 
exigits por la xarxa RESCAT en tots els punts del túnel. S’haurà d’elegir la secció 
menor (per estalvi en cost i facilitat d’instal·lació) que asseguri tot l’anterior.  

 
A cada tram de cable radiant se li injectaran les mateixes senyals pels seus dos 

extrems, trobant cada tram connectat a dos Racks (que poden ser mestre o 
esclaus). Els extrems de les boques dels túnels no estaran connectats a cap Rack i 
el cable radiant acabaran en càrrega terminal de 50�. 

 
El cable radiant serà l'encarregat de fer les funcions de sistema radiant i per tant 

la seva funció és la de transmetre els senyals de RF als terminals de ràdio d'usuari 
que es trobin a l'interior del túnel i la de rebre els senyals de RF generades per 
aquests terminals en l'interior del túnel. 

 
L'estructura amb dos punts d'injecció de senyal en cada sector de cable radiant, 

permetrà assegurar les comunicacions a tot l'interior del túnel fins i tot en el cas 
de patir un tall cadascun dels sectors de cable radiant del túnel. 

 
La secció de cable radiant, dependrà de la longitud del túnel i la màxima 

freqüència dels canals de ràdio implicats. 
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El cable radiant s'instal·larà prop de la clau del túnel, utilitzant grapes o suports 

adequats per a formigó, cada 1,2 m, sent cada 10 metres aproximadament el 
suport de tipus metàl·lic. La distància del cable a la paret ha de ser com a mínim 
100 mm, admetent puntualment separacions d’entre 80 mm a 180 mm. 

 
L'elecció del tipus de cable dependrà de: 
 
1. La longitud del tram més llarg cobrir. La longitud del cable afecta l'atenuació 

del senyal, a major longitud, més pèrdues. 
2. La freqüència més alta que s'utilitzarà, 400 MHz. Es fixa un nivell mínim de 

senyal de -79 dBm (nivell de recepció per a un portàtil d'1 W estàtic i a 1,5 metres 
de terra). 

 
Aquests nivells mínims de potència han de ser garantits en els següents modes 

de funcionament: 
 
 Mode de funcionament nominal: serà l'habitual, sense trencaments del 

cable radiant i amb tots els equips operatius. Per a aquest cas es defineix 1 
fading marginal de 10 dB. 

 Mode de funcionament degradat: es calcularà amb el cable radiant trencat 
per un únic punt, amb l'equip amplificador remot apagat o avariat, o amb 
un dels sistemes secundaris d'algun dels mestres apagat o avariat. Es 
suposarà també un fading marginal de 10 dB. 

 
8.5. PROJECTE D’ENGINYERIA RADIO PER AL TÚNEL 

 
Per a cada túnel serà necessari realitzar un projecte de ràdio que haurà de ser 

realitzat i signat, per un tècnic competent, i visat per les autoritats competents. 
 
El projecte haurà d’incloure els serveis de: 
 
 Replantejament previ amb presa de mesures radioelèctriques dels sistemes 

que es volen estendre cap a l’interior dels túnels, per a determinar la 
ubicació òptima de totes les antenes. 

 Després del muntatge de la instal·lació i la seva posta en servei, caldrà 
realitzar proves d’acceptació en totes les bandes de freqüència i sistemes de 
radiocomunicacions implicats. 

 Realització de la documentació del sistema instal·lat (manuals de 
manteniment, plànols as-built, mesures i nivells de senyal, valors 
d’ajustament de guanys i freqüències. 

 Realització del Projecte per a la notificació a les inspeccions de comunicacions 
de la instal·lació realitzada. 

 Acceptació de la instal·lació per part dels responsables de la Red RESCAT de 
la Generalitat de Cataluña. 

 
9.SISTEMA DE PALS SOS  
 
9.1. FUNCIONALITATS 

 
El sistema es dissenyarà per atendre les necessitats de comunicació entre els 

usuaris del túnels i el CCT, constituint un element d’ajuda fàcil i ràpida pels 
incidents, que haurà de facilitar la comunicació i una primera intervenció. 

 
Una estació d’emergència o pal SOS té com a finalitat proporcionar als usuaris 

del túnel equips de seguretat i equips de comunicacions que permetin contactar 
amb una central d’ajuda per a sol·licitar auxili en cas d’accident, incendi o 
qualsevol emergència 
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La funció principal dels pals SOS serà la comunicació bidireccional d'àudio (veu 
IP). Hi hauran pals SOS tant a l’interior del túnel com a l’exterior, en la proximitat 
de les boques, així com en les sortides d’emergència i en els apartadors. 

 
La solució de veu IP consisteix en una sèrie de elements hardware i software 

que interoperen entre sí. Es composa de una sèrie d’unitats digitalitzadores i 
emissores d'àudio, que deposen la informació digitalitzada a la xarxa i d'unitats 
receptores que, recollint la informació de la xarxa, pot descomprimir-la i passar-la 
a format analògic. 

 
Aquesta solució permet comunicació full-duplex entre diferents equips sempre 

que disposin amb el software i el hardware adients. A mes estarà mantinguda 
sobre estàndards ben definits que fan que sigui una arquitectura oberta a la 
integració entre diferents entorns. 

 
Per garantir la immunitat electromagnètica i una alta qualitat de so, la 

comunicació entre els pals SOS amb els centres de control, local y amb el CCT es 
farà per fibra òptica, directament a través de connexió a la xarxa de comunicacions 
de fibra interna al túnel i/o troncal, o indirectament mitjançant connexió ethernet 
al switch ubicat en el corresponent pal SOS. 

 
En noves instal·lacions la disposició aquests han de seguir les recomanacions del 

PIARC de manera que la distància entre els dos pals SOS no sigui mai superior als 
100 metres.  

 
Les trucades rebudes dels pals SOS poden ser de dos tipus: les trucades 

d'usuaris o trucades de servei del personal de manteniment. La trucada del usuari 
s'activarà actuant sobre el polsador del pal SOS i la trucada de servei s'activarà 
actuant sobre un sensor magnètic situat en una zona oculta del pal SOS. 

 
Les principals característiques funcionals del sistema son: 
 
 Configuració del pal SOS 
 Prioritat 1 simultaneïtat de trucades 
 Enregistrament de comunicats d'atenció 
 
El conjunt de pal SOS estarà format per un armari estanc que disposarà de: 

 
 Un o dos extintors de 6 Kg i eficàcia 21A-113B 
 Un equip de mànega de 25 mm, amb una sortida independent de 45 mm 

(dimensionament xarxa per a 45 mm). La longitud de la manega serà 
suficient per cobrir tot l’espai d’intervenció. 

 Un aparell telefònic de comunicació amb el centre de control 
 
Els senyals que tindran l’origen en el pal SOS i que es rebran a la sala de control 

seran les següents: 
 
 Senyal de porta oberta 
 Senyal de trucada 
 Senyal de fonia 
 Senyal d’avaria 
 
Les distàncies màximes entre pals SOS mànega i extintor seran de 100 metres i 

s’instal·laran en cada sentit de circulació i a la dreta en sentit de la marxa.  
 
Tots els apartadors han de disposar d’un pal SOS. Els pals SOS també s’ubicaran 

en vies d’evacuació i vestíbuls d’independència. 
 
Els pals SOS seran d’instal·lació obligatòria en tots els túnels. 
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9.2. ARQUITECTURA I COMPONENTS DEL SISTEMA DE PALS SOS. 
 
El sistema de Pals SOS d’un túnel comunicarà a través de la xarxa local del túnel 

amb la Central SOS local de túnel. En el cas de que aquesta central no contesti la 
trucada, aquesta serà redirigida al CCT.  

 
En el cas de túnels sense xarxa de comunicacions interna, els pals SOS seran 

connectats directament a la xarxa troncal de comunicacions, fins al CCT. 
 
El Sistema de Pals SOS estarà format per un conjunt de pals, distribuïts en el 

túnel i connectats, via Ethernet, amb la Central SOS IP local, que s’ubicarà al CCL, 
i a través de la xarxa troncal amb el CCT.  

 
Cada element de la xarxa haurà de tenir una direcció IP preconfigurada per 

facilitar l’adreçament IP de les trucades. La transmissió de l’àudio es realitzarà de 
forma digital, mitjançant protocol H.323 o SIP, amb establiment previ de la 
trucada. La finalització de la trucada es realitzarà des del lloc de control. 

 
Les alarmes del pal SOS (porta oberta, extracció d’extintor) es transmetran 

automàticament a la Central mitjançant protocols TCP-IP, i es mostraran als 
operadors del CCT de forma gràfica. D’aquesta manera, la central de trucades IP 
s’encarregarà de la gestió del sistema de pals SOS del túnel. Els equips client 
disposaran d’un terminal telefònic mitjançant el qual l’operador podrà atendre les 
trucades rebudes.  

 
Les alarmes provinents dels Pals SOS s’hauran d’integrar en el Sistema de 

Gestió Centralitzada. En cada pal SOS s’ubicarà una unitat de control distribuït del 
sistema de Gestió. Aquesta integració permetrà detectar en el CCT si algun usuari 
del túnel necessita demanar auxili o fer servir un extintor, desencadenant les 
accions corresponents, i també realitzar un control y manteniment adequat de 
l’equipament, de manera que sempre estigui en perfecte estat, i disponible per a 
ser utilitzat pels usuaris del túnel. 

 
El sistema de pals SOS IP es comunicarà amb la Central SOS IP a través de la 

xarxa Ethernet del sistema de control, mitjançant connexió al switch corresponent, 
sense cap altre equipament addicional. 

 
La electrònica associada al pal SOS amb connectivitat IP estarà allotjada en 

l’interior d’una caixa estanca, dotada dels connectors UTP per a la xarxa Ethernet 
del túnel, i d’altres elements auxiliars tals com: polsador de trucada, micròfon, 
altaveus, bateria i detectors magnètics de porta oberta. El formato de la caixa de 
l’electrònica (connectors, mecànica) haurà de ser compatible també amb els dels 
pals SOS normalitzats de la DGT. 

 
La carcassa del pal SOS i les plaques frontals han de ser resistents a la corrosió 

segons el que es descriu en la norma EN 12899-1. Ha de ser antivandàlica i 
resistent a la humitat. Els llocs d’emergència disposaran de la senyalització 
adequada, amb banderola, i amb el pictograma corresponent. 

 
L’alimentació elèctrica dels pals SOS es realitzarà des del quadre elèctric de 

proteccions que estigui més proper en el túnel. 
 
Els pals SOS han de ser totalment compatibles amb la central de SOS IP, tant 

del túnel como del CCT i amb la xarxa Ethernet que els connecta (xarxa LAN 
Ethernet local) i a través de la xarxa troncal amb el CCT. 
 
10. SISTEMA D’EVACUACIÓ 

 
És el format pel conjunt de dispositius d'informació sobre les sortides 

d'evacuació o d'emergència, així com els equips de guiat cap aquestes sortides. A 
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més, també s'inclouen una sèrie de dispositius d'ajuda per els propis especialistes 
d'extinció. 

 
En cada projecte, i segons la importància del túnel, s'haurà de concretar aquest 

equipament especial per a l’ evacuació. 
 
Els possibles dispositius que es poden instal·lar es desglossen als següents 

punts. 
 
10.1 SENYALITZACIÓ ESTÀTICA DE SORTIDES D'EMERGÈNCIA I RECORREGUTS 
PER EVACUACIÓ 

 
En el cas d'un túnel amb passos , galeries d'interconnexió o vestíbuls existirà 

una senyalització lluminosa indicativa de sortida d'emergència amb pictogrames 
homologats. 

 
El sistema de senyalització estàtica de sortides d'emergència es completarà amb 

rètols amb pictograma fotoluminiscents (o amb LED's) que tindran la funció 
d'indicar la direcció i la distància a cada una de les sortides exteriors de la mateixa. 
 
10.2. SISTEMA D'ENLLUMENAT D'EMERGÈNCIA. 

 
En els túnels l'enllumenat d'emergència té la funció de garantir una il·luminació 

bàsica durant un mínim d'una hora en el cas de que hi hagi una manca de 
subministrament elèctric. En condicions normals d’operació aquest enllumenat 
haurà d'estar apagat. 

 
Aquestes punts de llum hauran d’incorporar una bateria amb connexió 

automàtica en cas de defecte del subministrament normal o bé quan la tensió baixi 
per sota del 70% del seu valor nominal. 
 
10.3. PORTES TALLAFOCS 

 
Les portes tallafocs s'instal·laran, a fi de minimitzar el risc de pas de fums des 

del túnel a la galeria d'evacuació o d'interconnexió en cas d'incendi. Les portes 
incorporaran un mecanisme de tancament ràpid automàtic mitjançant molla. Al 
voltant de la porta, s'instal·laran uns llums (tipus xenon-flash o de LED's) que 
s'encendran quan hi hagi una emergència i ho faran de manera intermitent per tal 
d'advertir als possibles usuaris de la ubicació exacta de la porta de sortida. L'angle 
de visió d'aquestes llums haurà d'apropar-se als 180 °. 
 
10.4. FIL D'ARIADNA 

 
Aquest sistema consisteix en la disposició al llarg del túnel, d'una barana en el 

mur lateral del costat on es troben els refugis pera l'evacuació, i que té la funció de 
guia visual i tàctil per als usuaris de la via en cas d'accident. 

 
Per als serveis de bombers aquest "fil d'ariadna" s’utilitza com a "fil de vida", ja 

que en aquesta barana es pot fixar un cable que permeti mantenir-los units a la 
paret i a més servir-los de guia en cas de desorientació per falta de visibilitat en 
una zona envaïda pel fum. 
 
10.5. SISTEMA DE GUIA DE LLUM FREDA 

 
Aquest sistema permet senyalitzar i il·luminar a l'interior d'un túnel, per guiar a 

les persones fins a la sortida més propera.  
 
La senyalització guiada per llum freda s'adaptarà a qualsevol superfície, interior 

o intempèrie i té una amplada molt estreta. El seu consum elèctric haurà de ser 
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molt baix, sense emissió de radiacions tèrmiques o infrarojos i amb una llarga vida 
útil de milers d'hores de treball.  
 
11. SISTEMA DE CTTV I DE DETECCIÓ I GRAVACIÓ AUTOMÀTICA 
D’INCIDENTS 

 
En tots els túnels s’instal·laran sistemes de vigilància per vídeo, amb orientació i 

zoom en les càmeres externes, i un sistema capaç de detectar de forma 
automàtica incidents i incendis, i amb equipaments que acompleixin amb els 
requeriments establerts en la normativa vigent, pel que fa a aquest tipus 
d’instal·lacions. 

 
Així, de la obligatorietat per a tots els túnels de disposar d’un sistema DAI se’n 

deriva la obligatorietat d’un sistema CTTV amb càmeres fixes, en el interior de 
cada túnel, ja que el sistema DAI requereix d’imatges fixes per a realitzar vídeo 
anàlisis. A tal efecte es disposarà de tot l’equipament i sistemes necessaris en els 
CCL o en els LT propis de cada túnel. 
 
11.1. CIRCUIT DE TELEVISIÓ. 

 
S’instal·larà un sistema de TV, amb la finalitat de disposar d’imatges del 

recorregut íntegre dels vehicles al llarg del túnel i dels seus accessos i sortides, 
incloent les sortides d’emergència. 

 
Les càmeres de les boques d’entrada i sortida, i la dels accessos i sortides 

laterals incloent sortides d’emergència, hauran de ser motoritzades PTZ (pan-tilt-
zoom), i es governaran des del CCT. També es podran operar en mode local des 
d’una de les dependències pròpies del túnel (CCL o LT). La resta de càmeres de 
vigilància seran de tipus fix.  

 
Des dels CCL o LT es podran veure i gravar les imatges de les diferents 

càmeres; caldrà, per tant, que a la sala hi hagi un monitor per cada quatre 
càmeres instal·lades i una unitat de gravació i reproducció de vídeo. 

 
El monitor presentarà la imatge de qualsevol càmera seleccionada. En el cas que 

es produeixi algun senyal d’alarma , de forma automàtica es canviarà la imatge de 
la càmera corresponent a la zona que s’hagi produït l’incident, i s’assignarà un 
monitor de gravació. En aquest cas la posada en funcionament del gravador serà 
automàtica. 

 
El senyal de les càmeres s’haurà d’integrar en la xarxa multitúnel de 

l’Ajuntament, al CCT, per a que puguin ser operades correctament i amb totes les 
funcionalitats tals com el moviment, zoom i d’altres ajustos d’enfocament. Cada 
càmera podrà ser operada de forma remota, tant des del CCL o LT del túnel, com 
des del CCT. 
 
11.2. CONTROL D’INCIDÈNCIES. 

 
Les càmeres de l’interior de túnel disposaran d’un sistema de Detecció 

Automàtica d’Incidents (DAI). Aquest sistema DAI permetrà detectar incidents dins 
del túnel, como poden ser vehicles parats, circulació de persones, circulació de 
vehicles en sentit contrari, accessos a llocs restringits, etc. 

 
De manera automàtica, a la sala de control es visualitzarà la imatge del vehicle 

aturat o de qualsevol altre incidència, en un dels monitors.  
 
11.3. EQUIPAMENT. 

 
 Les càmeres de TV (tant les situades a l'interior com les situades a l'exterior 

del túnel). Tot el sistema de vídeo vigilància es realitzarà amb càmeres IP 
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 Els equips de codificació (situats al túnel) i descodificació de vídeo (situats al 
LT. o C. Control Local i/o CCT). 

 Els subsistema de transmissió de la senyal de vídeo, que tal com s'especifica 
en el capítol 6., serà de tipus digital i el medi de transmissió serà la fibra 
òptica. Es permetrà connectar les càmeres amb cables tipus FTP, format por 
parells trenats de conductors de Cu, individuals i apantallats, para distàncies 
de fins a 90m, entre càmera i switch interior de túnel. El transport dels 
senyals de vídeo fins al Centre de Control es realitzarà amb cable de fibra 
òptica. A tal efecte, s’haurà de dotar a la instal·lació dels conversors 
electroòptics necessaris, amb el qual es podran integrar els senyals en una 
xarxa Gigabit Ethernet com si fos una VLAN, mitjançant switchs Fast 
Ethernet ubicats en el túnel. 

 Els monitors per a visualització de les imatges. 
 Servidor de vídeo: la seva aplicació informàtica que permetrà seleccionar 

càmeres, visualitzar-les en un determinat monitor/ordinador/retroprojector, 
fer els moviments i enfocaments en cas que siguin càmeres amb "zoom" i 
posicionador, i altres funcions relacionades amb les càmeres. 

 Sistema DAI de detecció i gravació d'incidències, en tots els túnels 
 Sistema de Gravació de vídeo: El sistema de vídeo vigilància haurà d’incloure 

registradors digitals de vídeo, que s’instal·laran en el rack de comunicacions 
de la sala tècnica del túnel. Disposaran d’autonomia i capacitat suficient per 
a la gravació contínua de les imatges, per un període d’un mes, i el sistema 
d’accés a les imatges serà restringit, només per a personal autoritzat. 

 Dins del local destinat a la Sala Tècnica del túnel, es disposarà de 
l’equipament necessari per al control i gestió del sistema de vídeo vigilància 
del propi túnel, i inclourà el servidor de vídeo, els vídeo gravadors, els 
monitors, una estació de treball tipus PC, un sistema decodificador de vídeo 
que haurà de permetre la visualització de les imatges en els monitors i que 
estarà format por un sistema decoder de fluxs MPEG4, en cabina enrackable 
de 3U, amb port 1000 bT, sortides BNC de vídeo PAL, ports RS232 i ports 
485/422, suficients per al nombre de càmeres i monitors que s’hagin de 
gestionar. 

 Els monitors portaran suports adequats per a que es puguin muntar sobre 
paret o per a instal·lar-los en una taula. L’ordinador que farà d’estació de 
treball serà per a taula. Serà de tipus TFT professionals, de 21,5 ", con tots 
els adaptadors RCA a BNC.  

 En el cas de que el túnel no disposi de CCL, el monitor i PC es substituiran 
per un equipament apte per a muntatge en rack, en el corresponent LT del 
túnel. 

 
11.4. LES CÀMERES DE TV D'EXTERIOR 

 
Seran càmeres a color amb posicionador i autoiris. L’òptica necessària serà 

funció de l’espaí que es desitgi abastar. En cada projecte particular, caldrà estudiar 
quina es la zona òptima a cobrir. Disposaran de sistema de neteja específic de la 
lent per a les gotes de pluja i neu, per evitar condensacions. 

 
Com a principi general, cal tenir una perspectiva de la boca d'entrada, i tenir 

visió dels elements més importants que hi hagin instal·lats, com pals SOS, 
barreres, semàfors i sobre tot arribar a llegir els missatges dels PMV en cas que 
n'hi hagin. 
 
11.5. LES CÀMERES DE TV PER L'INTERIOR DEL TÚNEL. 
 
11.5.1. Les destinades a fer un tractament DAI:  

 
Hauran d'estar preparades per tal d'oferir una imatge de vídeo amb la suficient 

qualitat per poder ser tractada posteriorment amb un sistema de tractament 
d'imatge. Per tal de poder tenir la millor perspectiva del túnel i facilitar les tasques 
de tractament d'imatge, es preferible que estiguin situades a la clau de la volta del 
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túnel o a la part mes alta del túnel. Convé també que les càmeres situades a prop 
de les beques s'orientin cap a l'interior del túnel per tal d'evitar efectes 
d'enlluernament degut al sol. 

 
Les característiques mínimes que hauran de tenir aquestes càmeres son: 
 
 Alta sensibilitat, amb possibilitat de blanc/negre o color. 
 Baixa velocitat de regulació del iris. 
 Preferiblement amb objectiu fiX. 
 Poc sensibles als efectes blooming (enlluernament). 
 Una relació senyal soroll baixa. 
 Possibilitat de regular el guany de la imatge (AGC}. 
 
11.5.2. Les no destinades a tractament DAI 
 
Seran les càmeres de vigilància simple, tant les càmeres de vigilància de 

galeries, com les càmeres de control d’accessos sense vídeo anàlisi. 
 
Podran ser càmeres mes simples de tipus fix, i com a mínim tenir les següents 

característiques: 
 
 Bona sensibilitat, amb imatge color 
 Autoiris 

 
11.6. ELS EQUIPS DE CODIFICACIÓ I DESCODIFICACIÓ DE VÍDEO 

 
Tal com ja s'ha dit, en el cas de càmeres amb tractament DAI, la etapa de 

codificació es farà després d'aquest tractament Aquests equips hauran de tenir 
com a mínim les següents característiques: 

 
 Amples de banda fins a 10MHz 
 Compatibles amb els diversos formats de TV 
 Baixa relació senyal soroll. 

 
11.7. EL SISTEMA DAI DE DETECCIÓ I GRAVACIÓ AUTOMÀTICA D'INCIDENT 

 
Donada la importància que te aquest subsistema en el control d'incidències, i la 

seva relació amb el subsistema de vídeo, cal destacar que com que tots aquests 
sistemes necessiten treballar amb una imatge analògica de gran qualitat, les 
funcions DAI s'hauran d’implementar abans de digitalitzar la senyal de vídeo.  

 
Aquest sistema processarà digitalment en temps real les imatges de vídeo que 

proporcionaran les càmeres fixes del interior del túnel en el tractament 
d’incidències dins del túnel. El sistema es basarà en un panell de processament de 
vídeo imatges, que oferirà les dades en temps real, i informació d’imatge per al 
control òptim del tràfic, així como una detecció ràpida i precisa dels incidents. 

 
El sistema DAI esta format per tot l'equipament tant de software com de 

hardware que permetrà la captura de les imatges, tractar-les, detectar els 
incidents que s'hagin especificat en el projecte, donar una senyal d'alarma i gravar 
l'incident abans i després de que hagi ocorregut. 

 
Els equips que han de composar aquest sistema són: 

 
 SISTEMA DE GRAVACIÓ DE VÍDEO: Sistema d’emmagatzemament de vídeo. 

Serà del tipus digital iSCSI, de xasís per a muntatge en bastidor de 19 "de 2 
HU de alta densitat i disseny modular. 

 RECEPTORS MPEG4: Descodificador de flux únic / quàdruple. Proporciona 
vídeo MPEG-4 amb qualitat de DVD a una velocitat de 30 imatges per segon 
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a través de xarxa IP. Admet fonts PAL o NTSC (CCIR o EIA). Es munten en 
l’armari rack mitjançant un kit de muntatge en bastidor. 

 DESCODIFICADOR VÍDEO IP: Descodificador de vídeo IP, que permet 
processar fins a 32 senyals de vídeo IP en resolució CIF. Ha de suportar totes 
les resolucions: SQIF, QIF, CIF, 2CIF, D / 2, 4CIF, 8CIF, 16CIF y 720p. 
Suport de formats de codificació MPEG2, MPEG4 y M-JPEG. També haurà de 
permetre realitzar la seqüenciació de les càmeres, i rotacions programades. 

 ESTACIÓ DE TREBALL CCTV / DAI: L’estació de treball per a la gestió de 
vídeo y DAI s’instal·larà a CCL del túnel, i si no en té en el LT en el rack 
destinat a comunicacions. Estarà format per un ordenador destinat a realitzar 
la comunicació amb el servidor DAI i amb el servidor de gestió de vídeo. 
Haurà de funcionar en un entorn de Windows compatible amb el sistema de 
vídeo i del sistema DAI. 

 MONITORS VÍDEO: Al CCL, o en el LT del túnel s’instal·laran monitors TFT 
LCD de 21.3" per a poder visualitzar totes les càmeres. 

 ANALITZADOR DAI: S’instal·larà en l’armari Rack de Vídeo. Els analitzadors 
seran racks dobles industrials integrats en bastidors 19". Hauran de ser 
capaços d’analitzar el flux de vídeo des de xarxa IP, per a totes les càmeres 
instal·lades en el túnel. Els Analitzadors DAI es comunicaran amb el servidor 
DAI, amb les estacions de treball i amb el sistema de control a través de la 
xarxa Ethernet. 

 CABLE VGA CONECTORS SUBD: Per a connectar els monitors amb els 
receptors MPEG4 del rack de vídeo. S’utilitzaran cables VGA mascle/mascle. 
Serà cable monitor VGA alta qualitat amb connectors D-sub 15-pin. La 
longitud mínima del cable serà 10m. 

 SERVIDOR DAI: S’instal·larà en l’armari Rack de Vídeo. Inclou sistema 
operatiu recomanat pel fabricant del software, així com les llicències 
corresponents. El servidor DAI es comunicarà amb els Analitzadors DAI, amb 
les estacions de treball i amb el sistema de control a través de la xarxa 
Ethernet. El servidor DAI serà un rack doble industrial integrat en bastidor 
19". 

 
Les característiques tècniques anteriors són estàndards i podrien ser diferents, 

mentre es mantinguin les prestacions de la instal·lació, i si es justifica en funció de 
les característiques del túnel en concret en el que s’hagi d’instal·lar. 

 
El sistema DAI haurà de tenir al menys les següents característiques: 
 
a) Detecció dels següents incidents: 
 

 Vehicle aturat en carril normal en trànsit fluid. 
 Vehicle aturat en carril normal en trànsit saturat. 
 Alentiment del trànsit en els carrils de circulació. 
 Vehicle anormalment lent en trànsit fluid en carril normal. 
 Vehicle que circula en sentit contrari en carril normal. 
 Circulació de persones o vehicles aturats en el voral. 
 Detecció d'obstacles. 
 Detecció de fum. 
 Distancia entre vehicles. 
  

b) Gestió de la gravació d'incidències  
 
 etiquetat d'imatges, visualització de les imatges, .. 

 
c) Possibilitat de donar els paràmetres fonamentals del trànsit :  

 Volum, velocitat, ocupació i composició de vehicles. 
 

d) Capacitat d'autodiagnòstic, com: 
 Pèrdua de la senyal de vídeo 
 Pèrdua de la senyal de comunicació 
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 Avaria d'algun component del sistema. 
 

e) Paràmetres d'eficiència (en condicions idònies): 
 
En el cas d'un túnel unidireccional, amb bona il·luminació: 
 

I. Taxa de detecció superior al 98%. 
II. Percentatge de falses deteccions inferior a 1 falsa alarma per càmera 

cada 40 dies. 
III. Temps de detecció: inferior a 10 segons 

 
En el cas d'un túnel bidireccional, amb bona il·luminació i suposant que no es 

produeixi enlluernament per part dels vehicles que circulen en sentit contrari: 
 

I. Taxa de detecció superior al 90% 
II. Percentatge de falses deteccions inferior a 1 falsa alarma per càmera 

cada 20 dies. 
III. Temps de detecció inferior a 10 segons. 

 
12. ESTACIONS METEREOLÓGIQUES  
 
12.1. GENERALITATS DEL CONTROL DE L'ATMOSFERA A L'EXTERIOR DEL TÚNEL: 

 
Serà recomanable d’instal·lar una estació meteorològica com a mínim en una de 

les boques del túnel, en túnels del tipus B, C i D.  
 
L’estació mesurarà com a mínim els següents paràmetres: 

 
 Velocitat del aire 
 Direcció del aire 
 Temperatura 
 Pressió. 
 Volum de pluja 
 
L'objectiu de la instal·lació d'una estació meteorològica es la de proporcionar les 

dades necessàries per poder dura terme un anàlisi complert de les condicions de 
l'entorn i de la superfície d'una zona de l’entorn del túnel i poder donar als 
conductors el missatges d'advertència corresponents. 
 
12.2. EQUIPAMENT 
 

L’estació meteorològica serà un equip autònom, es a dir amb una unitat de 
procés pròpia, amb capacitat d'emmagatzematge de dades, font d'alimentació, 
canals o ports de comunicació, ....  

Es connectarà amb l’ERU o en sistema de control distribuït de PLC’s, a través del 
protocol normalitzat. Podrà enviar dades sota petició del CCT o a iniciativa pròpia si 
es superen uns determinats llindars.  

Estarà equipada amb un cert nombre de sensors, que haurà de definir el 
projecte. El sensors son els equips que permetran obtenir les magnituds 
meteorològiques.  

Els sensors amb els quals es podrà dotar l’estació per a dur a terme les mesures 
de les magnituds meteorològiques seran: 

 
 Baròmetre: Per mesurar la pressió atmosfèrica. 
 Anemòmetre i penell: Per mesurar el tipus de vent, la direcció i velocitat del 

vent. 
 Pluviòmetre: Per mesurar la quantitat de precipitació. 
 Sensor de calçada: Dispositiu passiu i/o actiu pera ser instal·lat en el 

paviment, i destinat a mesurar contínuament els diferents paràmetres 
presents a la capa de rodament. 
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 Visibilímetre: Destinat a mesurar directament l'abast visual a l'atmosfera, o 
les característiques físiques de la mateixa que determinaran l'abast visual. 

 Detector de tipus de precipitació: Es aquell aparell que es capaç de discernir 
la naturalesa de la precipitació entre les següents: cap, pluja, aiguaneu, 
neu, calamarsa), d'acord amb les especificacions del protocol ERU-EM. 

 Termòmetre de mesura de la intensitat de la calor, amb graus Celsius. 
 Higròmetre: amb mesura de la relació entre la quantitat d'aigua que hi ha 

en un volum d'aire i la que hi hauria si aquest volum estigués 
completament saturat. 

Piranòmetre: Sensor que mesura la energia emesa per el sol per unitat d'àrea. 
 

  

ANNEX 4. EQUIPAMENTS DE GESTIÓ DE TÚNELS 
 
1 GENERALITATS 

 
Tots els túnels disposaran d’un sistema de control que permeti gestionar la 

operativitat del túnel. 
 
La gestió de tots els túnels, tant els existents com els de nova construcció, es 

realitzarà de manera centralitzada des del Centre de Control de Túnels (CCT). Pels 
túnels de tipologia B C, D també es disposarà de servidor per al comandament des 
del respectiu Centre de Control Local (CCL), mentre que per els de tipologia A es 
considerarà suficient l’existència d’un local tècnic LT específic per a ubicar-hi els 
equips de comunicacions per a la gestió del túnel. 

 
En situacions de pèrdua de comunicacions amb el CCT, o per raons de 

manteniment, cada túnel es podrà gestionar des del seus Locals Tècnics (LT), o 
des del seu CCL. 

 
Els LT i CCL es situaran a les proximitats de les boques dels túnels, o bé en 

l’interior.  
 
Tots els locals tècnics disposaran com a mínim d’un accés de personal des de 

l’exterior del túnel. 
 
Tot el conjunt que formarà l’equipament local dels túnels, situat als LT, CCL i el 

que hi ha al CCT, juntament amb totes les xarxes de comunicacions conformarà el 
sistema de gestió dels túnels. 

 
Als Locals Tècnics (LT) en els túnels del tipus A, és on aniran situats l’ERU 

(Estació Remota Unificada) per al control local, i és des d’on serà possible dur a 
terme una gestió local, en cas de pèrdua de la comunicació amb el CCT o bé també 
per a dur a terme tasques de manteniment.  

 
En els LT’s o bé en els CCL’s és on hi hauran els equips que permetran 

connectar aquest local amb l'exterior. 
 
Al CCT hi haurà l’aplicació de gestió multitúnel, és a dir, on hi haurà la 

possibilitat de control de tots els túnels. Als CCL’s hi haurà el lloc de comandament 
local dels túnels tipus B. C, D i és on s’instal·larà el maquinari i el software per a la 
gestió i vigilància local. 

 
En l’annex VI es descriu el Centre de Control de Túnels (CCT) i els equipaments 

de hardware i software per a la gestió, les característiques dels quals caldrà tenir 
en compte en el projecte de les instal·lacions de gestió de nous túnels, per a la 
seva correcta integració al sistema, i per a la seva posada en servei. 
 
1.1. DOTACIÓ DE SALES TÈCNIQUES EN L’ENTORN DEL TÚNEL PER A LA GESTIÓ. 
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El conjunt de dependències amb les que caldrà dotar cada túnel vindrà donat pel 

grau d’equipament que s’exigeixi, que com a mínim contemplarà els requeriments 
mínims d’instal·lació associats a la tipologia de túnel que es defineix en el capítol 3 
d’aquesta IT. Aquestes dependències seran les següents: 

 
 Centre de transformació MT 
 Sala grup electrogen 
 Sala de quadres de BT 
 Sala de comunicacions 
 Sala de control. 
 Lavabo 
 Vestidors 
 Magatzem 
 
Les dependències i els seus accessos hauran d’acomplir amb la normativa de 

seguretat en cas d’incendi CTE-DB-SI. 
 
Les instal·lacions de BT, comunicacions i l’espai destinat al personal de gestió i 

control del túnel, es podran integrar en una sola sala, preveient l’espai suficient 
per garantir la seguretat en l’operació i el manteniment de les instal·lacions.  

 
Tot el material i equipaments que s’ha d’instal·lar a les dependències tècniques 

s’haurà de poder implantar al seu interior des de carrer preferentment, sempre 
que el seu accés presenti menys dificultats que des del túnel. 
 
1.2. LOCALS TÈCNICS I CENTRES DE CONTROL LOCALS 

 
En local annex al túnel es situarà el Centre de Comandament, que tindrà un 

sistema informàtic de característiques adequades i amb potència suficient per a 
mantenir en comunicació els equips perifèrics de control; realitzant les funcions 
necessàries de processament d’entrades i ordres per al manteniment de la 
operativitat del túnel. 

 
Addicionalment ha de permetre la utilització de interfície d’operador per a la 

realització de control local des del propi centre, tan per raons operatives com de 
seguretat. 

 
Realitzarà l’arxiu de dades històriques de primer nivell, preparant dades per al 

seu posterior trasllat a l’equip de la sala de control. 
 
Dins del centre de comandament i degudament ordenat i protegit, es situaran 

els armaris i quadres de distribució en BT, i Rack’s d’instal·lacions de vigilància i de 
comunicacions. 

 
Els efectes de condicionament d’aquest centre es tractaran com si fossin d’un 

centre de treball permanent. 
 
Per millorar substancialment la fiabilitat del sistema s’ha de preveure una 

redundància dels servidors i un sistema de continuïtat energètica. 
 
Des del punt de vista de gestió dels túnels, el Local Tècnic (LT) o el Centre de 

Control Local (CCL) serà el lloc des d’on serà possible dur a terme accions sobre 
els diferents dispositius de túnel, en cas de pèrdua de comunicacions des del CCT, 
o bé dur a terme accions de manteniment.  

 
En aquesta sala tècnica es concentren els equips de centralització del túnel i tot 

l’aparellatge necessari per el subministra del túnel, conté el transformadors, els 
grups electrògens, els quadres elèctrics, SAIs, les centraletes de detecció 
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d’incendi. Així mateix en aquesta sala també es disposaran les cel·les d’MT 
necessàries. 

El seu equipament variarà en funció del nivell d'equipament de cada tipus de 
túnel. 

 
En el cas d'un nivell d'equipament corresponent a túnels tipus B, C o D, caldrà 

un Centre de Control Local (CCL) on es disposaran els armaris rack ERU necessaris 
per tal de gestionar el túnel (sistema GTC: Gestió Tècnica Centralitzada); dos 
centres de treball amb ordinador, monitors, teclat i ratolí; per a control dels pals 
SOS, megafonia, etc. i 4 monitors addicionals per observar les imatges de les 
càmeres instal·lades en el túnel. Des d'aquestes centres de treball es controlaran 
totes els elements del túnel en els casos esmentats de pèrdua de comunicacions, o 
per motius de manteniment. Des d'aquest servidor es controlaran totes les ERUs 
(las situades en el local tècnic i les altres situades en trams interiors de túnel) amb 
els corresponents mòduls d'entrades/sortides. 

 
En el cas d'un nivell d'equipament corresponent a túnels de tipus A, Serà 

suficient disposar de Local Tècnic (LT) o armari metàl·lic d'intempèrie a on només 
hi haurà la pròpia ERU com a equip concentrador de funcions: tant de diàleg amb 
els dispositius finals i el switch de xarxa tronca com a equip de comunicació amb el 
CCT. En els casos de pèrdua de comunicació, o be perdura terme tasques de 
manteniment, es connectarà un portàtil a la ERU per fer les tasques que 
convinguin. 
 
1.3. SOFTWARE DE GESTIÓ LOCAL DE TÚNEL 

 
El sistema multitúnel haurà de facilitar una fàcil incorporació de nous túnels 

instal·lats per diferents instal·ladors. 
 
Cada integrador podrà aportar la seva pròpia aplicació per nous túnels, però se li 

requerirà que disposi d'una sèrie d'interfícies (a definir) per tal que es pugui 
accedir a tota la funcionalitat del sistema, tant de monitorització com d'actuació, 
per tal de poder fer integracions i ampliacions posteriors.  

 
Les tres interfícies que haurà de aportar són : 
 
 lnterfície de Configuració: Permet donar d'alta noves estacions remotes, 

així com afegir, eliminar i canviar dispositius dins de les mateixes. 
 lnterfície de Monitorització: Permet obtenir els estats i alarmes de tots 

els dispositius en temps real. 
 lnterfície d'Actuació: Permet actuar sobre qualsevol dispositiu. 

 
1.4 CONCLUSIÓ 

 
En els túnels tipus B, C i D, hi haurà d'haver un centre de comandament (centre 

de control local: CCL) en local annex al túnel. 
 
Tots els túnels de la ciutat de Barcelona han de ser controlats des del CCT 

(centre de control de túnels) ubicat a les dependències de la Guàrdia Urbana 
(actualment situat en Carrer Lleida 28). Des d'aquest centre mitjançant el circuit 
tancat de TV i el control automàtic d'incidències (DAI), es controlarà l'operativa de 
cada túnel. 

 
Normalment, des del CCT es gestionarà l'operativa de tots els sistemes de 

túnels. En cas necessari (pèrdua de comunicació amb CCT, emergències, etc.) 
aquest control es realitzarà des del centre de control local de cada túnel o, si no 
des d'una estació remota del túnel. 
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A les dependencies de Manteniment i Serveis de l'Ajuntament, s'instal·larà un 
lloc d'operador a nivell de consulta per facilitar els Tasques pròpies d’aquest 
Servei. 

 
A cada túnel s'instal·laran les estacions remotes necessàries per 

transmetre/rebre les informacions a/des dels elements de camp. Aquestes 
estacions remotes comunicaran amb el centre de control de túnels (CCT) i on hi 
hagi (obligatori en túnels tipus B, C i D) amb el centre de control local de túnel. 
 
2. XARXA LOCAL DE GESTIÓ D’INFRAESTRUCTURES 

 
2.1. XARXA DE COMUNICACIONS ENTRE ELS LT, CCL I EL CCT, 

 
Tindrà la funció d'interconnectar els Locals Tècnics (LT) i els centres de Control 

Locals (CCL) amb el Centre de Control de Túnels (CCT). 
 
Es disposarà sempre i com a mínim d’una xarxa principal, formada per un anell 

físic de FO (sempre que la localització del túnel ho faci possible) on es connectaran 
els Switchs que formaran una xarxa Gigabit-Ethernet entre túnels i CCT. 

 
Quan no sigui possible connectar un túnel en anell a la xarxa principal, es 

tendirà un doble enllaç Gigabit Ethernet mitjançant fibra per dos camins o 
tecnologies (fibra i ràdio o telefonia de back-up), segons el cas, diferents per 
connectar el túnel a la xarxa principal de túnels de Barcelona. Tots els locals 
tècnics (LT) i Centre de Control Local d'un túnel han de quedar units a aquesta 
xarxa de túnels. 
 
2.2. XARXA DE COMUNICACIONS PRÒPIA DE CADA TÚNEL. GENERALITATS 

 
Cada túnel estarà dotat d’una xarxa Gigabit-Ethernet que enllaçarà tots els 

dispositius distribuïts al llarg del túnel, en els seus Locals Tècnics (LT) i en el 
Centre de Control Local (CCL). Aquesta xarxa local de túnel conformarà un anell de 
comunicacions entre els switchs troncals als quals es connecten els diferents 
dispositius finals. L’anell es distribuirà pels dos tubs del túnel, una part per 
cadascun. En el cas de túnels tipus A no hi ha xarxa de comunicacions interna de 
túnel connectant el switch troncal de túnel directament a l'anell Gigabit Ethernet 
entre túnels i CCT descrit anteriorment. 

 
Per tant, les comunicacions per a transmetre dades, fonia, i vídeo es realitzarà 

per cable de fibra òptica entre switchs i per mitjà de cable FTP cat 6 per les 
connexions ethernet als dispositius finals.  

 
La xarxa local estarà formada per un doble anell de fibra òptica a la qual es 

connectaran un cert nombre de switchs Gigabit Ethernet. De cada switch es 
connectarà una ERU i depenent d'aquesta (o bé depenent directament del switch), 
es controlaran tots els dispositius finals de control i d’altres sistemes. Les 
entrades/sortides analògiques i digitals es controlaran des d'una sub-xarxa de 
mòduls de control formant anells Fast Ethernet. 

 
La comunicació entre els elements de camp i les estacions remotes formarà part 

del sistema de gestió centralitzada (GTC) no de la xarxa de comunicacions, i es 
podrà realitzar amb cable de coure. 

 
Aquesta instal·lació de Fibra Òptica del túnel, donarà servei al sistema de 

Radiocomunicacions, al Sistema de Control o Gestió Tècnica Centralitzada i a la 
xarxa LAN Ethernet del túnel, que transmet les imatges del sistema de Vídeo 
vigilància i tots els senyals de l'equipament de camp cap a, i des de, la sala de 
control del túnel i els Centres de Control de Barcelona. 
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2.3. FIBRA ÒPTICA DE TÚNEL 
La funció és donar suport a les comunicacions dels diferents sistemes del túnels 

que apliquen segons l'equipament a implantar en funció de la longitud del túnel; 
per exemple: 

 Xarxa troncal Gigabit Ethernet del túnel, que mitjançant diferents VLAN 
dóna servei al sistema de control, de Vídeo vigilància / DAI, a la xarxa de 
pals SOS, al sistema de megafonia i al sistema de Radiocomunicacions 

 Sistema de Radiocomunicacions. 
 Sistema GTC (anells Fast Ethernet de les diferents subxarxes de camp). 
 Senyals I / O i de vídeo de les sortides d'emergència que, per raons de 

seguretat, es controlaran directament des dels locals tècnics i, a causa de la 
distància que els separa, es converteixen a senyal òptica mitjançant els 
convertidors corresponents. 

Les necessitats de fibra òptica de cada aplicació seran les següents: 
 
2.3.1. Fibres Òptiques per a la Xarxa troncal Ethernet  
 
Per a la xarxa troncal Ethernet del túnel serà necessari comptar amb un anell 

redundat de fibra monomode, que interconnectarà els Switchs Gigabit Ethernet 
dels locals tècnics amb ports òptics de dos connectors LC. Els trams consecutius de 
cable de fibra monomode que formen l'anell, de longituds molt diferents, 
s'anomenen tipus "LAN"s. 

 
Els cables de fibra òptica "LAN" s’estendran pels tubs de telecomunicacions de la 

canalització construïda per tal fi, i que discorrerà pel costat esquerra en ambdós 
tubs en el sentit de circulació, i per tots els creuaments que la comuniquen amb les 
sales tècniques i les sortides d’emergència. Per tant per a la xarxa troncal Ethernet 
del túnel serà necessari instal·lar un anell de quatre fibres monomode que 
interconnectarà els switchs Gigabit Ethernet instal·lats al llarg del túnel.  

 
No obstant això serà recomanable instal·lar cables de 8 FO monomode, per tenir 

4 fibres de reserva per al futur. Per a les connexions dels switchs amb els 
repartidors òptics extraïbles en rack 19 ", utilitzant connectors SC per fibra 
monomode, s'empraran maneguets dobles de tipus SC / PC - LC / PC. Els 
repartidors òptics corresponents a la xarxa troncal Ethernet ("LAN") són murals o 
enrackables. 

 
2.3.2. Fibres Òptiques per al Sistema de Radiocomunicacions 
 
El sistema de Radiocomunicacions necessitarà de 8 fibres òptiques per 

comunicar els locals tècnics on es realitzarà la captació de senyal (Rack Mestre) 
amb tots i cadascun dels locals tècnics de repetició restants (Racks Esclaus). 
S'empraran cables de 4 FO monomode, de manera que queden 2 lliures de 
reserva. Per tant, es requerirà un total de 4 cables de 4 fibres òptiques per al 
sistema de radiocomunicacions. Aquests cables s’estendran, igual que els cables 
tipus "LAN", per la mateixa canalització esmentada. 

 
Per a les connexions dels racks de ràdio amb els repartidors òptics extraïbles en 

rack 19" (connectors SC per fibra monomode) s'empraran maneguets dobles de 
tipus SC / PC - SC / PC. 

 
2.3.3. Fibres Òptiques per al Sistema GTC 
 
La xarxa de camp del sistema GTC està formada per diversos sub-anells, 

cadascun dels quals interconnectarà diversos switchs Fast Ethernet instal·lats als 
nínxols amb el switch Giga Ethernet instal·lat en un local tècnic, de tal manera que 
tots aquests switch de la xarxa de Giga Ethernet comunicaran amb l’ERU ubicada 
en la sala tècnica, que s'encarrega de la gestió del sistema. 

 



NÚM. 15 20-5-2016 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA 3047 
 

Per a cadascuna d'aquestes sub-xarxes es precisarà un anell de fibra multimode, 
que connectarà entre ells els Switchs Fast Ethernet amb ports òptics de dos 
connectors ST. Els trams consecutius de cable de fibra multimode que formaran 
l'anell mesuraran aproximadament 150 metres, amb excepció dels que tanquin 
l'anell en els locals tècnics. Aquests cables de fibra òptica s’estendran per 
canalització soterrada o per safates. 

 
Per tant per a cadascuna de les subxarxes de camp serà necessari instal·lar un 

anell de dues fibres multimode que interconnecta els switchs Fast Ethernet 
instal·lats en els nínxols.  

 
No obstant això, serà recomanable instal·lar cables de 4 FO multimode, per tenir 

2 fibres de reserva per al futur. Per a les connexions dels switchs amb els 
repartidors òptics extraïbles en rack 19 "(els instal·lats en els locals tècnics) o amb 
els repartidors òptics murals (els instal·lats en els quadres secundaris dels 
nínxols), utilitzant connectors ST per fibra multimode. S'empraran falques dobles 
de tipus ST / PC. Els repartidors òptics corresponents a les xarxes de camp del 
sistema GTC seran de 3U o 4U, murals o enrackables. 

 
2.3.4. Solució adoptada  
 
Es faran servir cables independents per als diferents serveis o aplicacions. En 

tots ells s'hauran de reservar algunes fibres lliures per a possibles usos futurs. 
Totes les fibres òptiques hauran de ser accessibles des de repartidor òptic, fins i tot 
aquelles lliures o reservades per a usos futurs. Totes les connexions de fibra òptica 
es realitzaran per mitjà de pegats a repartidors òptics, evitant les fusions en caixes 
d’entroncament. 

 
2.3.5. Tipus de cable de fibra òptica 
 
En base a les necessitats de cada servei o aplicació, es defineixen els tipus de 

cable de fibra òptica i caixes d'interconnexió necessaris, que es descriuen a 
continuació. 

 Cable d'8FO SM amb topologia en anell: 4 d'aquestes fibres conformen 
l'anell redundat de la xarxa troncal Ethernet, quedant 4 fibres lliures per a 
usos futurs. Aquest cable envolta tot el túnels formant un anell, discorrent 
sempre pels conductes de telecomunicacions de la canalització. L'anell de 
8FO està format per trams consecutius d'aquest tipus de cable, acabant 
sempre les 8 fibres en repartidor òptic, des d'on es connecten els switchs 
Gigabit Ethernet mitjançant les maneguets de fibra corresponents. Les 
quatre fibres lliures quedaran disponibles a repartidor, protegint els 
connectors amb taps adequats. 

 Cables de 4FO MM (multimode) amb topologia de sub-anells: Dues 
d'aquestes fibres formen els subanell Fast Ethernet de les diferents 
subxarxes del túnel, quedant 2 fibres lliures per a usos futurs. Aquests sub-
anells estan formats per trams d'aquest tipus de cable, que discorren entre 
nínxols i Locals Tècnics de les sortides d’emergència. Els cables de fibra de 
4FO discorren per canalització soterrada, sota el tub destinat a les 
telecomunicacions del sòcol de formigó situat al costat dels hastials del 
túnel, acabant sempre en repartidor òptic. Des d'aquí es connecten al 
switch Fast Ethernet mitjançant maneguet doble de fibra multimode. Les 
dues fibres lliures quedaran disponibles a repartidor, protegint els 
connectors amb taps adequats. 

 Cables de 4FO SM (monomode), per radiocomunicacions, estesos per la 
mateixa canalització des de la sala tècnica que acull el rack Mestre fins a 
cadascun dels locals tècnics que acullen racks esclaus: 2 d'aquestes fibres 
comuniquen directament el rack Mestre amb un dels racks Esclaus, quedant 
2 fibres lliures. Les 4 fibres acaben en repartidor òptic en cada cas, 
connectant amb els maneguets corresponents fins als racks de ràdio, 
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quedant els connectors corresponents a les dues fibres lliures protegits amb 
els taps adequats. 

 
2.3.6. Repartidors Òptics 
 
S’instal·laran repartidors òptics enrackables de 19''i 1U de cadascun dels locals 

tècnics on acaben les fibres, i repartidors òptics murals a les ubicacions del túnel 
on acaben les fibres, per la seva connexió amb els diferents dispositius de cada 
sistema mitjançant els maneguets corresponents, tal com s'ha explicat 
anteriorment. La FO es distribuirà per les safates repartidores tenint en compte la 
finalització de les fibres en aquests dispositius. Es proveirà d’una protecció, 
mitjançant tap, en el connector del repartidor d'aquelles fibres que quedin lliures o 
reservades per a usos futurs, i en els entroncaments per fusió de totes les fibres 
que arriben al repartidor o roseta amb les maneguets interns que acaben en els 
connectors frontals. Es realitzaran les mesures de reflectometria en doble finestra 
de cada fibra, complementades amb mides de potència òptica. 

 
Els repartidors òptics per Locals Tècnics seran de 24 o 16 posicions de 

connectors SC / PC o ST / PC, i s’instal·laran en safata extraïble. Ocuparan 1U 
d'altura en rack de 19''. 

 
Els repartidors òptics per als nínxols i les sortides d'emergència del túnel seran 

de 16 connectors SC / PC, i s’instal·laran en armari mural de dimensions 170 x 220 
x 40 mm. S’instal·laran al costat d'un Switch Fast Ethernet en els quadres 
secundaris dels nínxols d'emergència. Tots els repartidors òptics s'etiquetaran 
adequadament amb la procedència de totes les seves fibres en el panell frontal o 
en lloc fàcilment visible. 

 
2.3.7. Estesa de cable de fibra òptica  
 
El radi de curvatura del cable haurà d’acomplir sempre amb les especificacions 

tècniques del mateix, i en tot cas haurà de ser superior a 30mm. Els cables de 
fibra òptica seran monotub d'estructura folgada, coberta lliure d'halògens, amb 
protecció antirosegadors, i de flama retardada. Els cables discorreran per 
canalització soterrada en gairebé tot el seu recorregut de túnel, en tub específic 
per cables de Telecomunicacions. Els cables de fibra seran totalment dielèctrics.  

 
La filosofia escollida es basa en emprar en tots els casos cables de fibra 

diferents per als diferents serveis, de manera que no sigui necessari realitzar 
segregacions de fibra en pericó. S'haurà de deixar coca de 2 m en cada pericó de 
pas, coca de 10 m al costat de cada repartidor òptic en local tècnic, i coca de 5 m 
al costat de cada repartidor òptic mural o roseta d'interconnexió. Les esteses de 
cable hauran de ser en tots els casos continues, sense entroncaments en pericons, 
de repartidor a repartidor. Totes les fibres hauran de ser accessibles des de 
repartidor òptic o roseta d'interconnexió. Tots els cables s'etiquetaran 
adequadament en pericons de pas i a la seva arribada a repartidors òptics o 
rosetes. 

 
Alguns cables podran variar el seu recorregut i també els repartidors òptics als 

que es connectaran, quan es justifiqui en un cas de l'ampliació de l'equipament 
dels túnels. En aquests casos, el cable existent es condemnarà, i es realitza una 
nova estesa de cable amb el seu corresponent acabat i etiquetatge.  

 
2.3.8. Proves de refractòmetre i potencia òptica 
 
S'hauran de realitzar mesures de reflectrometria en cada tram de la línia, entre 

repartidors, en ambdós sentits, per a totes les fibres i tant per segona com per 
tercera finestra, de manera que quedin caracteritzats totes les fusions, connectors, 
i les seccions de fibra òptica. S'obtindran i lliuraran totes les gràfiques de 
reflectometria clarament anomenades. Les mesures es realitzaran en els dos 
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sentits ja que els valors d'atenuació en els entroncaments s'obtenen com la 
mitjana de les mesures d'ambdós sentits. 

 
Aquestes mesures es realitzaran amb equip OTDR i emprant una bobina de fibra 

de llançament intercalada entre l'equip i la fibra objecte de mesura, i una bobina 
de fibra terminal, de longitud mínima 1.000 metres cadascuna, correctament 
calibrades. Les mesures amb OTDR es completaran amb mesures de potència 
òptica realitzades amb font de llum i wattímetre òptic. 

 
Per caracteritzar els connectors dels repartidors en els dos sentits de mesura, 

s’haurà d'emprar el mateix connector de la mateixa fibra de llançament. 
L'atenuació de la fibra òptica ha de ser menor o igual que 0,38 dB / km en segona 
finestra i 0,3 dB / km en tercera finestra. A més d'anotar les longituds de cada 
secció i les mesures d'atenuació esmentades (entroncaments per fusió, connectors 
i seccions de fibra òptica) a partir de les corbes de reflectometria, s'haurà de 
constatar que aquestes no presentin discontinuïtats, ondulacions superiors a + / - 
10 dB respecte a la seva recta de regressió, Pics de Fresnel, ni diferències de 
forma entre les corbes en segona i tercera finestra (excepte el valor del pendent). 
Les corbes obtingudes hauran de presentar una linealitat mínima, és a dir, el 
pendent de la seva recta de regressió ha de ser regular. 

 
Per la validació de la instal·lació es tindran en compte els següents criteris a 

l'hora d'avaluar els resultats de les mesures d'atenuació en els connectors de 
repartidor òptic o roseta d'interconnexió: 

 
 Atenuació en connexió individual: ≤ 0,6 dB 
 Atenuació mitja dels connectors d’un extrem del cable: ≤ 0,4 dB 
 Diferencia d’atenuació en connexió individual entre segona i tercera 

finestra ≤ 0,1 dB 
 
Qualsevol increment per sobre d'aquests límits indicarà que hi ha una anomalia 

en l'entorn de la connexió que s'haurà d'eliminar. El servei d'instal·lació del cable 
de fibra òptica haurà d'incloure el lliurament dels registres de les mesures 
efectuades (tant les corbes com la informació de configuració de l'equip OTDR i els 
valors d'atenuació anotats), i un informe detallat que recull les dades obtingudes. 
 
2.4. CONNEXIÓ DELS DISPOSITIUS FINALS A LES XARXES DE COMUNICACIONS 
DELS TÚNELS 

 
Els diversos dispositius finals: sensors, panells, quadres de ventilació i 

il·luminació, semàfors, càmeres del sistema de vídeo vigilància, dispositius de 
telecomandament del sistema de gestió tècnica centralitzada a més de tot 
l’equipament dels diferents sistemes del túnel ubicats en els espais tècnics 
específics, es comunicaran a través dels switchs Fast Ethernet, on es connectaran 
mitjançant via cable FTP Categoria 6.  

 
Els switchs Fast Ethernet es comunicaran amb els switchs Giga Ethernet que 

forma part de la xarxa troncal del túnel, basada en cable de fibra òptica 
monomode. En la infraestructura de comunicacions per fibra òptica també 
s'inclouran repartidors de fibra de 3U o 4U.  

 
Tots els senyals d'entrada/sortida recollits a les sortides d'emergència es 

portaran al switch Fast Ethernet instal·lat en les racks de les sortides d'emergència 
per, de forma equivalent a allò que s'ha realitzat amb les càmera IP, enviar-los via 
xarxa troncal Giga Ethernet fins als sistemes de control de la sala tècnica. 

 
D'aquesta manera s'evitarà que els senyals de control i vídeo procedents de les 

sortides d'emergència es controlin des d'un quadre de nínxol, molt més vulnerable 
que els les sales tècniques. Així, fins i tot en el cas d'un incident al túnel que 
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provoqués la inutilització d'un o més quadres de nínxols, des del lloc de control es 
podrien monitoritzar i telecomandar tots els equips de les sortides d'emergència. 
 
 
3. SISTEMES DE SUPERVISIÓ I GESTIÓ D’INFRAESTRUCTURES 

 
3.1. TRANSMISSIÓ DE VÍDEO: 

 
En els nous túnels, la transmissió de vídeo haurà d'ésser digital i codificada i 

transmesa a través de l'anell Gigabit. 
 
D'aquesta manera la xarxa oferirà les següents funcionalitats: 
 Possibilitat de tenir un anell de vídeo 
 Facilitat d'incorporar noves càmeres, 
 Eliminació de la necessitat de la matriu de vídeo 
 Facilitat de transmetre les imatges de vídeo a qualsevol punt de les xarxes 

Ethernet 
 
La tecnologia actual del vídeo digital, la senyal digital de la pròpia càmera, 

disposa de una codificació Standard, i pot ser connectada directament a un port 
Ethernet, aprofitant la potencialitat de la xarxa. 

 
En els casos de túnels existents en els que el subsistema de vídeo actualment és 

analògic, caldrà mantenir-hi les matrius de vídeo existents en el centre de control.  
 
Així es preveu que durant el període posterior a l’entrada en vigor d’aquesta 

Instrucció Tècnica hauran de conviure alhora ambdós sistemes (analògic i digital). 
 
A mesura que es vagi incorporant el sistema digital, no caldrà disposar de 

matriu en el centre de control (ni en els locals tècnics dels túnels tipus B, C, D). 
Només caldrà descodificar tantes imatges com monitors de visualització hi hagin en 
el centre de control. 
 
3.2. SUBSISTEMA DAI (DETECCIÓ AUTOMÀTICA D'INCIDENTS): 

 
Donada la importància que te aquest subsistema en el control d'incidències, i la 

seva relació amb el subsistema de vídeo, cal destacar que com que tots aquests 
sistemes necessiten treballar amb una imatge analògica de gran qualitat, les 
funcions DAI s'hauran d’implementar abans de digitalitzar la senyal de vídeo.  

 
Això obligarà a incorporar les funcions DAI en el propi túnel, ja que allí hi hauran 

els codificadors de vídeo (veure apartat 5.11 d’aquesta IT) 
 
3.3. TRANSMISSIÓ DE VEU ( MEGAFONIA I VEU IP ). 

 
Aprofitant la potencialitat de la xarxa de FO, en els túnels de nova execució els 

sistemes d'àudio a implementar compliran amb les normes de compressió de veu 
segons els estàndards G711 i G723 que permeten la transmissió de la veu sobre 
xarxes IP. 

 
Aquesta característica del subsistema d'àudio, permetrà la seva redundància 

davant de fallades de la pròpia xarxa, be sigui per avaria d'equips o per tall de 
cables.  
 
3.4. SUBSISTEMA DE GESTIÓ TÈCNICA CENTRALITZADA (GTC) 

 
L’objectiu d’aquest sistema és permetre la realització de la gestió dels túnels 

viaris d’una forma integral. Per això el sistema interactua amb la resta de 
subsistemes instal·lats en els túnels, comprovant el seu estat i enviant les ordres 
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pertinents en cada moment. Un sistema centralitzat de gestió aporta grans 
avantatges a l’explotació: 

 Coordinació automàtica de tots els elements involucrats en la seguretat de 
la via i dels túnels existents en la mateixa. 

 Possibilitat de mostrar de forma còmoda la informació de la via en el Centre 
de Control en temps real. 

 Control dels sistemes de forma remota i mitjançant un únic software. 
 Disminució dels temps d’actuació en cas d’incident. 
 Programació de seqüències d’actuació pels diversos sistemes i recursos de 

la via i dels túnels en cas d’incident. 
 
El sistema centralitzarà tota la informació procedent de la via i permetrà el 

control de les instal·lacions en mode remot (ventilació, semàfors, opacímetres, pals 
SOS, etc.) des dels llocs d’operació ubicats a tal efecte en el CCT. 

 
Aquesta operació també podrà realitzar-se de manera local des del LT o CCL de 

cada túnel. Es proposa la instal·lació del clúster de servidors del sistema GTC i de 
la base de dades del sistema, així com dels llocs d’operador (aplicació client) en els 
LTs o CCL’s, segons el cas.  

 
Està previst que l’aplicació de control, així com tot tipus d’equipament 

(servidors, base de dades, llocs d’operador, monitors, video-wall) del CCT es pugui 
ampliar. Per això, en el projecte de cada nou túnel s'haurà de tenir en compte una 
partida d’integració en el CCT. Els llocs d’operador es dotaran d’una aplicació de 
control (sistema SCADA) des del qual els operadors interactuaran amb 
l’equipament de cada túnel. 

 
3.4.1. Descripció del sistema en els túnels de nova execució 
 
La Gestió Tècnica Centralitzada serà un sistema de control distribuït, que 

permetrà la gestió integral de totes les instal·lacions del túnel i el control de les 
mateixes, ja sigui de mode automàtic o manual. El control distribuït permetrà 
dotar al sistema de modularitat, de forma que les instal·lacions del túnel puguin 
ser tractades com subsistemes autònoms i la GTC sigui altament escalable. 

 
El Sistema de Gestió Centralitzada (GTC) estarà constituït per varies subxarxes 

de camp en topologia d’anell, encarregades de l’adquisició de la informació (Unitats 
de Control Distribuït, UCD), una xarxa troncal de supervisió encarregada de 
processar aquesta informació (Estacions Remotes Universals, ERU) i per la sala de 
control i els centres de control encarregats de monitoritzar i operar sobre els 
equips de camp.  

 
La següent figura mostra, de forma esquemàtica, la jerarquia de nivells del 

sistema de control: 
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3.4.2. Xarxa de camp. Unitats de Control Distribuït (UCD) 
 
El nucli de la xarxa de camp el constitueixen autòmats programables (PLC), que 

utilitzen protocols de comunicació no propietaris.  
 
Es projectarà un sistema de control descentralitzador, composat per equips de 

“Perifèria Descentralitzada” (mòduls d’entrada/sortida disposats al llarg del túnel), 
que anomenarem Unitats de Control Distribuïts, que s’ubicaran al llarg de cada 
túnel en els quadres situats en els nínxols previstos pels pals SOS i en les sortides 
d'emergència, oferint un primer nivell de comunicacions als diferents equips del 
túnel que es controlaran i monitoritzaran des del centre de control. Cada UCD 
comunicarà amb els seus equips més propers.  

 
En tots els nínxols de pals SOS i en les sortides d'emergència es col·locaran 

quadres secundaris, necessaris per alimentar als equips més propers, on s’ubicaran 
els switchs Fast Ethernet. Igualment, s’instal·laran UCDs en tots els nínxols i 
sortides d'emergència 

 
Les UCD seran equips modulars, composats per una font d’alimentació, CPU, 

targetes de comunicació via Ethernet i port sèrie i targetes d’adquisició i control de 
senyals. En funció del número de senyals que hagi de controlar una UCD, es 
dissenyarà el sistema de control amb el número de targetes suficient (preveient un 
mínim de 20% de senyals reserva). 

 
El nombre, tipus i nom dels senyals de entrades/sortides usades per monitorar i 

controlar cadascun dels equips presents en el túnel podrà ser elaborat en fase 
d’execució, depenent del maquinari concret que s’empri, de manera que quedin 
reflectides el nombre d’entrades (digitals o analògiques), el nombre de sortides 
(digitals a 24V o 220V), i el nombre de connexions per port RS-485 que es 
requeriran.  

 
3.4.3. Xarxa de supervisió. Estacions Remotes Universals (ERU) 
 
La xarxa de supervisió estarà constituïda per uns equips anomenats estacions 

remotes universals (ERU), instal·lades en sales tècniques. L’estació remota 
universal (ERU) serà l’equip de camp del Sistema de Control de Trànsit.  

 
Per a l’adquisició de dades i tramesa d’ordres, s’instal·laran estacions remotes, 

com equips multiplexadors i de control, entre els elements de camp i el centre de 
comandament. 

 
Les estacions remotes realitzaran la petició de les dades als equips instal·lats, i 

les trametran al centre de comandament (ordinador central), rebent d’aquest les 
ordres que ha de realitzar, i les adreçarà novament als equips escaients. 

 
Les funcions principals que realitzaran son: 
 
 Adquisició i tractament previ dels diferents senyals. 
 Comunicació amb el Centre de Comandament 
 Execució d’ordres. 
 Actualització de les bases de dades. 
 
El nombre d’estacions remotes a instal·lar serà el necessari per a donar 

cobertura a les exigències dels senyals de totes les instal·lacions del túnel. 
 
S’encarregarà de controlar i interactuar amb la resta dels equips instal·lats a les 

vies i en els túnels. Algunes de les seves funcions seran: recollir les dades de 
trànsit que donen els equips de presa de dades (ETDs) o dades meteorològiques, 
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encaminar les ordres de senyalització que des del centre de control s’envien als 
dispositius d’informació a l’usuari (Panells de Missatge Variable). 

L’Estació Remota Universal constituirà per tant el punt d’unió entre el Centre de 
Control i tot allò o que es vulgui controlar. Els subsistemes que l’estació remota 
controlarà són: 

 Control de l’Enllumenat: Mantenint condicions lumíniques adequades per la 
visibilitat òptima tant en interior com exterior del túnel. 

 Control de Ventilació: Mantenint condicions de visibilitat i nivells de 
contaminació en interior de túnels en límits acceptables, així com evacuació 
de fums en cas d’incendi mitjançant l’ús de Ventiladors, analitzadors de CO, 
Anemòmetres, Opacímetres, Algoritme automàtic de Control de Ventilació. 

 Control d’equips de Senyalització i Informació (Panells): Informant als 
usuaris de les actuacions, esdeveniments, emergències, etc., mitjançant 
semàfors i panells de missatges variables. 

 Control d’Energia: Per subministrar energia de xarxa adequada a les 
necessitats del sistema, així com els equips pel manteniment i control del 
subministrament en cas de fallada de xarxa, mitjançant analitzadors de 
xarxa. 

 Detecció i Extinció d’Incendis: Sistema continu de detecció mitjançant 
sensors en túnel i locals tècnics. Control d’activació sistemes d’extinció. 

 Control del Gàlib: controlen l’accés del túnel a vehicles massa alts. 
 Control dels Accessos al túnel: controlen les barreres per vehicles. 
 
Les principals característiques de l’Estació Remota seran: 
 Proveir un enllaç intel·ligent entre Centre de Control i equipament de camp. 
 Funcionarà sobre plataforma PC, amb sistema operatiu en temps real i totes 

les possibilitats de comunicacions i emmagatzematge d’informació que 
brinda la tecnologia actual. 

 Haurà de ser un equip dissenyat per ser segur i robust enfront fallades 
d’altres parts del sistema (alimentació, configuració,...) 

 El seu funcionament està basat en arquitectura client - servidor. 
 
Depenent de la informació i tipus de dispositiu, aquestes senyals seran: 
 Analògiques. 
 Digitals. 
 Senyals de comunicacions (RS 232, RS 485, TCP, etc.). 
 
Les estacions remotes es configuraran específicament per a cada sistema i 

disposaran de diferent tipus i quantitat de senyals. Les senyals d’entrada / sortida 
es recolliran en diverses UCD distribuïdes en diferents punts del túnel. Les ERU 
s’instal·laran en les dependències tècniques.  

 
L’Estació Remota mantindrà comunicació amb els següents equips: central 

d’incendis, Estació de Presa de Dades, panells de missatges variables. Tots aquests 
equips seran governats des de la pròpia Estació Remota, llegint els seus estats i 
alarmes i ordenaran els seus nous estats. L’Estació Remota llegirà periòdicament 
els estats dels equips que formen part del túnel i els actualitzarà a la base de 
dades de l’Aplicació del sistema. 

 
A més de les lectura periòdiques, durà un control de vigilància de qualsevol 

incidència que pugui sorgir.  
 
Quan trobi alguna anomalia posarà en marxa, automàticament, els algoritmes 

de seguretat del túnel, com són: enllumenat, Ventilació i Incendis. En cada cas, la 
implantació dels procediments o algoritmes d’actuació automàtica estaran 
personalitzats depenent de les característiques del túnel.  

 
L’estat de les entrades i sortides digitals s’actualitzarà cada 10 milisegons i el de 

les analògiques cada minut. Les ordres que arribin als equips en quan al canvi 
d’estat dels mateixos ho faran des de l’aplicació de control i mitjançant l’operador. 
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L’Estació Remota no generarà ordres pròpies, excepte les creades en el control 
automàtic del túnel. 

L’Estació Remota llegirà periòdicament els estats dels senyals i els utilitzarà per 
actualitzar la base de dades de l’aplicació i per verificar les ordres emeses. Si el 
valor llegit no es correspongués amb l’ordre emesa, l’Estació generarà una alarma.  

 
S’hi implantaran les ordres previstes en els plans d’actuació, que seran funcions 

preprogramades per l’operador del Centre de Control, que realitzaran una 
seqüència d’ordres actuant sobre equipament de camp, tals com un pla d’actuació 
per al tancament del túnel de forma manual des de la sala de control. Una vegada 
llançat el pla, els elements que s’inclouran dins de l’execució aniran canviant el seu 
estat conforme al que s’hagi programat. 

 
Totes les ERUs a instal·lar en cadascun dels Locals Tècnics, són redundants, 

donada la criticitat dels túnels. D’aquesta manera el hardware continuarà sent 
operatiu encara en el supòsit de fallada en alguna d’elles.  

 
Les UCDs es connectaran a uns switchs amb ports Fast Ethernet òptics, per 

conformar la corresponent xarxa de camp, amb topologia en anell (fibra òptica 
multimode). Les remotes (ERUs) seran redundants i s’instal·laran per parelles, 
connectades, mitjançant switchs Gigabit Ethernet Layer 3 a l’anell corresponent de 
la subxarxa de camp al que pertany.  

 
En sentit ascendent, la ERU es comunicarà, mitjançant aquest switch, amb el 

servidor GTC, a través de l’anell redundant de fibra òptica monomode de la xarxa 
troncal Ethernet de supervisió. En cas de pèrdues de comunicacions ERU-Servidor, 
les estaciones remotes disposaran de la possibilitat de gestionar el sistema en 
mode degradat, establint unes condicions segures d’explotació dels túnels. 

 
3.4.5. Equips que integren l'ERU. 
 
L’Estació Remota Universal (ERU) s’instal·larà en el rack de 19” destinat a 

aquest equipament, en el Local Tècnic del túnel. 
 
La configuració dels equips, en mòduls per instal·lar en rack de 19”, que 

integren la ERU són: 
 Armari 
 Rack de Control 
 ETD (si està integrat en la pròpia ERU) 
 Rack comunicacions 
 Patch Pannel 
 Conjunt de bornes i connexions 
 Proteccions elèctriques 
 Bateries i carregador 
 
Les principals característiques que haurà de tenir es detallen a continuació: 
 
3.4.6. Característiques tècniques de l'armari de l'ERU 
 
Dissenyat per poder allotjar xassís de 19". Dissenyat de manera que permet la 

renovació de l'aire interior, tant per convecció com per ventilació forçada. L'armari 
incorpora, per permetre l'accés al seu interior, dues portes, una a la part frontal i 
una altra en la seva posterior. Aquestes portes abasten, tota la superfície útil de 
l'armari. Les portes de l'armari inclouen un sistema de tancament que garanteix la 
seva seguretat. Tant les frontisses com els tancaments queden ocults quan la 
porta estigui tancada.  

Així mateix, les portes incorporen un sistema de retenció o fixació, que les fixa i 
impedeix el seu tancament accidental, quan estan obertes. El sistema de retenció 
incorpora un sistema de fixació que s'acciona de forma automàtica quan es realitza 
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l'obertura total de la porta. El sistema de fixació de la retenció permet la seva 
desbloqueig sense necessitat d'ocupació d'eines.  

La porta frontal disposa d'un sistema que permet l'entrada d'aire. Aquest 
sistema està protegit de manera que impedeix l'entrada de cossos sòlids i líquids. 
Els filtres o altres elements que requereixen un manteniment periòdic, estan 
accessibles sense necessitat de retirar altres elements i fàcilment desmuntables 
sense necessitat d'eines especials. Per assegurar la protecció contra possibles xocs 
elèctrics, les portes disposen d'un sistema de connexió mecànica, que garanteix la 
unió elèctrica a tot el perímetre d'elles i l'armari.  

Per facilitar l'accés o entrada de cables, l'armari disposa d'un basament o 
peanya que permet fixar l'armari en la seva fonamentació i permet recollir i 
facilitar el pas de cables procedents de l'exterior. Aquesta peanya no forma part de 
l'espai útil per al muntatge d'elements, i està situada a la base de l'armari. Per tal 
d'assegurar el blindatge contra possibles xocs elèctrics i facilitar l'accés a l'interior, 
dins de l'armari i en la seva part inferior hi ha una tapa que permet separar la zona 
interior de la peanya, de la útil de l'armari. 

Per afavorir la renovació de l'aire de l'interior de l'armari, aquest incorpora 
obertures per a entrada i sortida d'aire. Aquestes obertures estan protegides i 
impedeixen l'entrada de cossos sòlids i /o líquids i asseguren el blindatge contra 
possibles xocs elèctrics. L'armari està preparat per poder allotjar ventiladors o 
altres elements que permeten la renovació forçada de l'aire. Aquests elements es 
poden ubicar a la part superior de l'armari (teuladell). 

L'armari incorpora un sistema de tancament que assegura la inviolabilitat i la 
estanquitat, aquest sistema incorpora 3 punts de tancament. El sistema de 
tancament inclou una clau que permet bloquejar aquest sistema, impedint 
l'accionament de les manetes de tancament. La clau de bloqueig no es pot retirar 
fins que la porta estigui totalment tancada. 

Armari protegit contra oxidació, per mitjà de pintures o tractaments superficials. 
Tots els elements estan tractats per evitar oxidació. 

 
3.4.7.Característiques tècniques dels equips del Rack de control 
 
PC Industrial, format per: 
 
Xassís 
 

 Construcció: acer d'alta resistència. 
 Connector de teclat: precablejat en panell posterior amb connectors DIN. 
 Controls: Interruptor ON / OFF i de reset i bloqueig de teclat. 
 Indicadors: de electroluminescència (LED) per tensió ON / OFF, HDD i teclat 

bloquejat. 
 Altaveu: 5 Ω, 0,5 W de potència. 
 Pes: 18,5 Kg 
 Color: PANTONE 414U o el que determini Propietat 
 Dimensions: 482 x 177 x 452 (mm). 
 Temperatura d'operació: 0 - 50 º C. 
 Humitat relativa: 5 - 95% a 40 º C sense condensació. 
 Resistència Vibració (en operació): Aleatòria, vibració 500-500 MHz, 1 grms 
 Resistència xoc (en operació): pic d'acceleració: 10 G (durada 11 ms) 
 Seguretat: C-UL 
 EMI: classe A de FCC / CE. 
 Marcatge CE. 

 
Backplane: alberga un backplane de 14 slots per connectors ISA / PCI dels 

quals: 
 

 6 ISA. 
 7 PCI. 
 1 CPU 
 Dimensions: 323 x 300 (mm). 
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Font d'alimentació. 
 
 Potència: 250 W 
 Entrada: 

 90-130 V ~, 47 - 63 Hz (seleccionable) 
 180-265 V ~, 47 - 63 Hz (seleccionable) 

 Sortida: 
 + 5 VDC 30 A 
 + 12 VDC 13 A 
 - 5 VDC 0,5 A 
 - 12 VDC 0,8 A 
 + 3,3 VDC 26 A 
 + 5 VSB 2 A 

  Càrrega mínima: 
 + 5 VDC 1 A 
 + 12 VDC 0,1 A 

 MTBF: 100.000 hores, càrrega a 25 º C. 
  Seguretat: UL, CSA, CE, CB, NORDIC CENELEC 

o EMI: FCC, VDE, CISPR 22 
 CPU: Targeta "full-size" per introduir en xassís PC i dotat amb bus ISA i 

PCI. CPU: Intel Pentium MMX-266 MHz Low Power amb 128 MB de RAM. 
Porta integrats els següents components: 
 Controlador E / S. 
 Controlador d'impressora. 

 Unitat PCMCIA: Targeta electrònica dotada de sòcol en el qual es poden 
inserir targetes de memòria PCMCIA.  

 
Com si es tractés d'un disc dur, té un connector de cable pla per a dades i un 

connector de 4 vies d'alimentació. Totalment compatible amb els connectors IDE 
de 40 vies per a un connector ATA de 68 vies. Això permet a qualsevol 
processador 286 o superior arrencar des d'una targeta PCMCIA ATA sense 
necessitat d'emprar cap programari addicional. 

 
L'adaptador de la targeta configura la connexió de 68 vies com una connexió 

estàndard IDE perfectament accessible per la BIOS del sistema, permetent 
d'aquesta manera substituir el disc dur per una targeta PCMCIA perfectament 
configurada. 

 Targeta de xarxa. L'estació porta 3 targetes de xarxa. Targeta amb bus PCI, 
"Half Size", amb les següents característiques: 
 Suporta Plug and Play. 
 Suporta sistemes operatius de xarxa extensius (WAN) i sistemes operatius de PC. 
 Programari d'instal·lació AutoLink. 
 Suport full dúplex, que permet comunicació simultània des del NIC en una topologia 

Ethernet commutada. 
 Interfície de xarxa: RJ-45 
 LEDs de diagnòstic: Activitat de xarxa. 
 Estàndard IEEE 802.3i 10 / 100 Base-T. 

 
3.4.8. Monitorització i operació 
 
Els túnels viaris seran gestionats i telecomandats des de els LT’s, CCLs y des del 

CCT. Per això, la xarxa troncal de supervisió s’haurà d’integrar en una xarxa de 
fibra òptica existent que connectarà aquests Centres de Control entre sí, i que 
transcorrerà per les canalitzacions subterrànies de propietat municipal de 
l’Ajuntament de Barcelona. 

 
El switch Gigabit Ethernet de cada sala tècnica es connectarà a la fibra òptica en 

una arqueta. Amb l’objectiu de dotar de redundància a aquesta connexió (ja que és 
un punt dèbil de la instal·lació, atès que es tracta de la connexió amb els Centres 
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de Control) es realitzarà també un entroncament amb aquesta fibra en una altra 
arqueta diferent. Totes les instal·lacions, així com l’equipament de gestió de les 
mateixes, hauran de ser integrades en els Centres de Control existents, pel que 
s’hauran d’actualitzar i reconfigurar les aplicacions de control i les bases de dades. 
Como s’ha indicat anteriorment, en els projecte dels nous túnels es reserva, una 
partida d’integració en els Centres de Control. 

 
Cal destacar què, en la mesura del possible, s’han dissenyat les instal·lacions de 

tal manera que puguin ser connectades directament a la xarxa TCP/IP sobre 
Ethernet. D’aquesta manera, s’aconsegueix una arquitectura de xarxa molt més 
senzilla, sense necessitat d’equipaments intermedis, i utilitzant tecnologia IP. Per 
evitar que un trànsit excessiu en algun dels sistemes provoqui una degradació en 
el funcionament d’altres sistemes, es reservarà un ample de banda determinat 
pera cadascun mitjançant la utilització de VLANs. 

 
3.4.9. Modes i Prioritats de funcionament 
 
El sistema de control tindrà dos modes de funcionament: manual i automàtic: 
 
En mode de funcionament manual, les decisions sobre el funcionament de les 

instal·lacions del túnel en cas d’emergència seran agafades pel personal 
d’Explotació present en el centre de control principal (en fase d’explotació, s’haurà 
de definir quin dels tres Centres de Control es considera principal). 

 
En mode de funcionament automàtic el sistema de control del túnel es 

programarà per que desencadenin una sèrie de seqüències enfront diferents 
escenaris detectats. En aquest cas, per tant, les decisions sobre el funcionament 
de les instal·lacions del túnel s’ajustaran a unes pautes establertes prèviament. 

Al tractar-se d’un sistema crític, més encara a l’operar en mode automàtic, es 
dissenyarà el sistema per dotar-lo de redundància, amb l’objectiu d’assegurar el 
seu funcionament i augmentar la seva disponibilitat encara en cas d’averia dels 
equips més crítics. Per tant es garantiran unes funcions mínimes incloent 
ventilació, extinció d’incendis i subministrament elèctric d’emergència en cas de 
fallida del sistema de control. 

Per evitar que determinat equipament pugui rebre ordres des de diferents punts, 
s’establirà una ordre de prioritat de les mateixes, que podria ser el següent, de 
major a menor prioritat: 

 
Funcionament local: Determinat equipament (ventiladors, circuits 

d’enllumenat ) disposarà d’un selector local/remot en camp (sobre el propi armari 
elèctric en el que es trobi l’equipament de control) de tal manera que en mode 
local únicament es tindrà possibilitat de maniobrar aquest determinat equip 
mitjançant dels polsadors del propi armari elèctric. Només quan el selector estigui 
en mode remot l’equip es podrà maniobrar a distància (des de qualsevol dels llocs 
d’operació, en mode manual, prenent les decisions l’operador de consola, o en 
mode automàtic, prenent les decisions el sistema de control. 

 
Funcionament manual des del Local Tècnic (LT o CCL) en el que es trobi 

el lloc d’operador: En aquest cas, tot l’equipament es troba en mode de 
funcionament remot, i l’operador de consola del lloc de control és el que gestiona 
la informació rebuda, activant les seqüències precises en cada moment. Des dels 
llocs d’operador de la resta de Centres de Control només es podria visualitzar 
l’estat dels diferents elements instal•lats, sense que es pogués actuar sobre ells. 

 
Funcionament manual des del lloc d’operació del CCT: En aquest cas, tot 

l’equipament es troba en mode de funcionament remot, i l’operador de consola del 
CCT és el que gestiona la informació rebuda, activant les seqüències precises en 
cada moment 
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Funcionament automàtic: En cas de trobar-se tots els llocs d’operador en 
mode de funcionament automàtic, serà el propi sistema de control el que prengui 
les decisions sobre el funcionament de l’equipament del túnel. 

Serà necessari establir les prioritats que existeixen entre els diferents llocs 
d’operador. Des dels llocs d’operador restants no prioritaris tant sols es podria 
visualitzar l’estat dels diferents elements instal•lats, sense que es pugui actuar 
sobre ells. 

 
3.4.10. Llocs d’ operador 
 
Els llocs d’operació seran PC’s de sobretaula, que utilitzaran un sistema operatiu 

estàndard i que tindran instal·lada l’aplicació de control. Aquesta aplicació de 
control, que s’explica més endavant, disposarà d’una interfície gràfica que facilitarà 
a l’operador la visualització de l’estat de les diferents instal·lacions del túnel, així 
com el seu control (aquelles que siguin telecomandades). 

 
Per tant, s’integrarà en l’aplicació també el sistema de vídeo vigilància del túnel, 

que transmetrà les imatges al sistema de Gestió Tècnica Centralitzada, on també 
seran registrades per la seva anàlisi posterior. Els comandaments enviats des de 
qualsevol dels Centres de Control relatius al sistema de vídeo vigilància es 
registraran també pel seu anàlisi posterior. La interfície gràfica de les aplicacions 
client s’hauran de realitzar, com a mínim, les següents funcions: 

 Actualització en temps real de l’estat i mesures dels equips del túnel. 
 Permetre enviar ordres sobre els diferents equips del túnel, associant cada 

tipus d’ordre a un nivell de permís. 
 Avis de les alarmes produïdes. 
 Extracció de dades històriques, permetent mostrar-les en gràfics o en 

taules. 
 Programació de plans d’actuació automatitzats, associat cada tipus de pla a 

un nivell de permís. Permetrà, a més a més, associar la recepció d’una 
alarma amb l’ execució d’ un determinat pla. 

 
Els llocs d’operador hauran de tenir instal·lades, a més a més de l’aplicació de 

control, les següents eines de software: 
 Eina de programació i configuració de les unitats de control distribuït. 
 Eina de supervisió de xarxes, per gestionar, configurar i monitorar la xarxa 

Ethernet. 
 
3.4.11. Fases d’execució 
 
L’equipament de control i gestió tècnica centralitzada s’haurà d’instal·lar d’acord 

a les necessitats de les instal·lacions presents en cada fase d’execució del túnel i al 
que s’exigeixi per la normativa, tenint en compte la longitud dels trams que es 
vulguin posar en servei de manera parcial. 

 
En cada fase caldrà preveure els requeriments que es descriuen a continuació 

per a la posta en servei de les instal·lacions del Sistema de Gestió Tècnica 
Centralitzada i que caldrà que siguin executades en cada fase: 

 Connexió redundant a la fibra òptica existent en 2 punts diferents. 
 Instal·lar Unitats de Control Distribuït 
 Instal·lar Switchs Fast Ethernet ubicats en el mateix quadre que les 

anteriors UCD’s. 
 Instal·lar ERUs instal·lades en les LTs 
 Instal·lar Switchs i UCD’s associats a les remotes anteriors. 
 Instal·lar Autòmats (PLC) en el quadre de ventilació instal•lats en el espais 

tècnics afectats, destinats a controlar el funcionament dels ventiladors 
associats. 

 Instal·lar Autòmats de control dels altres sistemes. 
 Instal·lar Estació de treball en les sales tècniques, per permetre gestió local. 
 Instal·lar SCADA en les sales tècniques (LTs o CCL) i en el CCT. 
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 Parametrització i configuració de l’equipament instal·lat en el túnel para el 
seu control des de el SCADA. 

 Cablejat de sensors i resta d’equips cap a les UCD’s més properes. 
 Cablejat entre UCD’s, switchs i ERU’s. 
 Anells de les xarxes de camp de la ERU instal·lada. 
 
3.4.12. Criteris per a la partició en trams del túnel 
 
Per tal de dur a terme una distribució uniforme de connexions entre les diverses 

ERUs i els mòduls EiS, amb els dispositius distribuïts al llarg del túnel, es 
projectarà la instal·lació realitzant particions en diversos trams del túnel, de 
manera que en cada tram hi haurà associada una ERU que controlarà tots els 
dispositius situats en el seu entorn.  

 
Es distingiran dos tipus de trams: 
 
 Els trams interiors de túnels 
 Els trams de les boques, on normalment hi ha situats els locals tècnics amb 

els quadres de potencia i els equips de control i comunicació amb el CCT. 
 
El nombre de trams i per tant el nombre d'ERus vindrà condicionat sobre tot pel 

nombre de dispositius a controlar. Si no es justifica convenientment, en principi 
cada ERU no hauria de controlar mes de 300 entrades/sortides analògiques-
digitals.  

 
El control de certs elements crítics, com detectors de CO, opacímetres, detectors 

de NOx s'haurà de connectar alternativament a diferents ERUs, per així disminuir 
el risc de defectes en el sistema de control, cas de que quedes fora de servei una 
ERU. 
 
4. CENTRE DE CONTROL I DE GESTIÓ DE TÚNELS 
 
4.1. GENERALITATS 
 

El Centre de Control de túnels (CCT) de la ciutat de Barcelona tindrà la 
presència d’operadors les 24 hores del dia; disposarà de un sistema informàtic de 
característiques tècniques adequades i amb potència suficient per a la utilització 
d’interfície d’operador per a la realització del control local des de la mateixa sala. 

 
Realitzarà l’arxiu de dades històriques de segon nivell per poder obtenir els 

informes estadístics d’explotació. 
 
S’ha de preveure un sistema de continuïtat energètica. 
 
A les dependències de Manteniment i Serveis del Ajuntament, s’instal·larà un 

lloc d’operador a nivell de consulta per facilitar les tasques pròpies d’aquest Servei. 
 
4.2 DESCRIPCIÓ DEL CENTRE DE CONTROL DE TÚNELS (CCT) 

 
El Centre de Control de Túnels de Barcelona es troba ubicat al carrer Lleida 28 i 

està en servei des del novembre del 2005. La instal·lació té una superfície de 
2.400 metres quadrats, és propietat de l’Ajuntament i ha estat condicionada per 
acollir la Guàrdia Urbana, Policia de la Generalitat-Mossos d’Esquadra i Bombers de 
Barcelona. Des d’aquesta centre es gestionen de manera coordinada les incidències 
i emergències policials que sorgeixen diàriament a la ciutat. A la sala també es 
controlen les càmeres de gestió del trànsit, vigilància de túnels i seguiment de 
patrulles al carrer per GPS. 
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El Servei de Regulació del Trànsit, des de que es va fer càrrec del manteniment i 

conservació del sistema de seguretat en túnels, amb les comunicacions i la 
detecció automàtica d'incidents inclosos, ha establert conjuntament amb el Servei 
de Prevenció del SPEIS un seguit de proves per comprovar la resposta del sistema 
en cas d'incident.  

 
Aquestes proves s'han desenvolupat amb un calendari que fins ara a permès 

comprovar el funcionament dels diferents elements que intervenen en la seguretat 
de cada túnel dos cops a l'any, sempre en horari nocturn per reduir l'impacte sobre 
el trànsit. En aquestes proves han participat els diferents estaments implicats en 
l'explotació i/o conservació del sistema, des de els sensors i actuadors de camp, 
passant per les comunicacions i el software del sistema, fins a la resposta dels 
operadors de Sala conjunta de Comandament. 

 
El CCT de Barcelona, és el centre operatiu del sistema. Actualment, la 

responsabilitat de les operacions és de la Guàrdia Urbana. En ella s’ubiquen els 
equips informàtics del Sistema Central. Igualment s’ubiquen la Central de postes 
de auxili i el telecomandament del CCTV. Tots els equips informàtics i de control, 
estaran alimentats a través d'un Sistema d'Alimentació Interrompuda (SAI), sense 
temps de transferència en la commutació (en línia) que mantindrà els equips en 
funcionament almenys 15 minuts, temps més que suficient perquè arrenqui el grup 
electrogen corresponent.  
 
4.3. HARDWARE EN CENTRE DE CONTROL 

 
Les instal·lacions del Centre de Control proporcionen la gestió del control del 

túnels i les comunicacions amb els perifèrics. El maquinari previst per a la seva 
instal·lació al CC s'indica a continuació: 

 Servidors de Processament , Comunicacions i Gestió de Base de Dades. 
 Lloc d'Operació, Supervisió i Control de l'aplicació de Control del Túnel . 
 Lloc de Control de Sistema de Supervisió per càmeres de Televisió. 
 Lloc d'operació del sistema de Pals SOS 
 Central de megafonia , consistent en pupitre microfònic emissor 

microprocessat . 
 Servidor del Sistema de Detecció Automàtica d'Incidències . 
 Altres elements de control pertanyents a sistemes perifèrics: 

 
 Switch Hub 
 Impressora làser de xarxa 
 Control de línies ( Front- End ) 
 Auricular per a atenció Pals SOS 
 Gravador digital àudio 
 Monitors de 21 " per a visualitzar imatges TV 
 Matriu de commutació de vídeo per gestionar les imatges procedents de 

les càmeres del sistema CCTV 



NÚM. 15 20-5-2016 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA 3061 
 

 Sistema vídeo gravador 24 h 
 HUB sèrie per a dades de remotes 
 Vídeo Wall de 4 mòduls retroprojectors tecnologia DLP de 50 " en 

configuració 2x2 . 
 Elements per al Sistema DAI : Targetes VIP - I, VICCOM , etc . 

 
El Vídeo Wall es basarà en un sistema de retroprojecció que permetrà visualitzar 

en temps real, sobre una pantalla d’alta lluminositat i de gran tamany, diversos 
senyals gràfics d’alta resolució provinents de les distintes aplicacions de control de 
trànsit instal·lades al CC, ja siguin aquestes pantalles gràfiques de les aplicacions, 
pantalles d’operació alfanumèrica o imatges del sistema de vídeo.  

 
Aquests equips tindran les aplicacions software apropiades per desenvolupar les 

funcions assignades. Els plànols inclouran un esquema amb l’arquitectura de 
control proposada. Per tal d’assegurar la total fiabilitat de processat del Sistema de 
Control caldrà la redundància de l’equip servidor de processament, comunicacions i 
base de dades, ja que aquest realitzarà la totalitat de les tasques de consolidació 
d’històrics, incloent-hi la seguretat de dades i backups. S’instal·laran dos equips 
particularment complets dotats de doble disc dur.  

 
El software VINCA Stant-by Server serà l’encarregat del clustering entre els dos 

servidors. El sistema no requereix que els servidors comparteixin la mateixa 
configuració, que un dels dos servidors romangui inactiu fins que es produeixi una 
fallada o estar situats a una distància inferior a la requerida per una xarxa Ethernet 
ràpida. 

 
La majoria de solucions comparables a la proposada inclou un parell de servidors 

redundants que apareixen com sistemes separats per als usuaris de la xarxa. No 
obstant, aquest sistema redundant ha de permetre tractar ambdós servidors com 
una única entitat. El funcionament del sistema ha de ser tal que si un dels 
servidors posseeix connexions establertes amb els diferents perifèrics i es produeix 
una fallada, els servidors commutin en un lapse de temps inferior a 30 segons, 
retenint les comunicacions establertes.  

 
Un altre avantatge del sistema haurà de ser que no requereixi reinicialització o 

identificació envers al nou servidor desprès de la commutació. El sistema crearà 
arxius de seguretat per les aplicacions individuals en execució, les quals 
romandran executant-se al nou servidor durant el procés de commutació entre la 
parella de servidors desprès d’una fallada.  

 
La utilització de l’arquitectura de hardware presentada ha de permetre establir 

un alt nivell de disponibilitat del sistema i una clara separació entre tasques, a més 
de crear un entorn operatiu adient per a les funcions a desenvolupar en el CCT. 
 
4.4. APLICACIONS SOFTWARE DEL CENTRE DE CONTROL 

 
L’aplicatiu i la plataforma de gestió a definir en projecte serà indicada pels 

serveis tècnics de l’Ajuntament. En l’actualitat és la que s’indica als punts 
següents. 

 
4.4.1. Software de Control de Túnels (SICOTIE) 
 
El sistema de Control de Túnel haurà de rebre tota la informació dels detectors 

en forma d’informes estadístics elaborats per l’estació remota de detecció. 
L’aplicació estarà desenvolupada sobre el sistema operatiu WindowsNT. Aquesta 
elecció s’ha portat a terme prenent com referència l’evolució actual del mercat 
informàtic a data de redacció d'aquesta IT. La utilització de WindowsNT sobre 
plataforma PC ha de permetre conjugar facilitat d’operació, basada en un interfaç 
d’operador mundialment conegut, amb reducció de costs de propietat i 
manteniment. 
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L’interfaç d’operació de WindowsNT és d'ús estàndard i estès. Aquest fet és 

particularment important per facilitar l’administració del sistema. Així mateix, el 
temps d’aprenentatge derivat de l’ús d’una interfaç gràfica per als operadors del 
sistema es veu igualment reduït, tant per les característiques tècniques del mateix 
(entorn visual) com per l’extensió d’aquest, des d’un ús personal fins empresarial. 
Addicionalment, l’estructura interna de WindowsNT s’adapta a la perfecció a 
l’arquitectura client/servidor, de processament distribuït i multitasca. Aquesta 
adequació és possible per l’elevada disponibilitat comercial d’eines de 
desenvolupament i explotació, així com una tendència generalitzada a implementar 
solucions d’informàtica distribuïda. Aquesta última característica aporta un elevat 
grau d’escalabilitat sense canvis dràstics en hardware d’equips.  

 
El sistema de control consistirà en dos servidors que gestionaran les 

comunicacions, la base de dades del sistema i el processament de l’aplicació del 
Sistema de Control de Trànsit.  

 

 
 

Exemple Pantalla Principal 
 

L’usuari, per tenir accés a la pantalla d’operació, haurà d’identificar-se i introduir 
una clau d’accés, la qual establirà el seu nivell d’accés a les funcions del sistema, 
ja sigui operació, manteniment i/o configuració. El CC constitueix el sistema de 
control de major nivell en la jerarquia pròpia de la instal·lació. Així, disposarà de 
visió completa dels estats dels equips del túnel, proporcionant l’adequada 
funcionalitat per operar sobre els mateixos de forma senzilla i completa. Les 
tasques portades a terme es resumeixen en: 

 Comunicació entre equips de camp. 
 Processat d’informació d’estat de cada equip i ordres. 
 Arxivat d’històrics i events. 
 Comunicació de dades en temps real i arxivats. 
 Control d’equips mitjançant interfaç d’operació gràfic.  
 
Els equips controlables des del CC estaran constituïts per aquells connectats 

físicament al mateix. Es realitzarà comunicació amb els diferents tipus d’equips 
instal·lats en carretera, essent aquests: 

 
 Estacions remotes que gestionen les comunicacions, com: 
 

 Sistema de Control d’Il·luminació (cel·les i quadres de comandament). 
 Sistema de Detecció i Control de Trànsit. 
 Sistema de Senyalització i Semàfors (semàfors i panells). 
 Sistema de Detecció de Gàlib. 
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 Sistema de Detecció de Trànsit (ETD). 
 Sistema de Control Electromecànic d’Accessos. 
 Equips de Control de Ventilació. 
 Equips de Detecció de CO. 
 Equips de Mesura d’Opacitat.  
 Sistema de Mesura de Velocitat i Direcció de l’Aire. 
 Sistema de Detecció i Extinció d’Incendis. 

 
4.4.2. Software de Supervisió del Sistema CCTV 
 
Totes les funcions de control de la matriu i, per tant, de commutació i 

programació de seqüències de càmeres, s’efectuaran a través del teclat i el ratolí 
del PC de Control de Sistemes de Televisió. Des del teclat es controlarà tant el 
posicionament de les càmeres com l’accionament de la lent zoom en aquelles 
càmeres mòbils d’exterior dels túnels.  

 
La següent figura mostra la pantalla principal del sistema: 
 

 
 

 
La designació de les càmeres a monitor podrà estar programades o realitzada 

manualment a través de comandaments introduïts en el teclat de control per 
l’operador del sistema, definint nivells jeràrquics entre operadors. La funcionalitat 
del software serà, bàsicament, la següent: 

 
 Control sobre càmeres mòbils, ja sigui sobre la lent de zoom, focus i 

posicionat (pan&tilt). 
 Gravació digital a l’ordinador d’operació, captura de fotografies en cas 

d’incidència, accés a reproducció de fotografies, gravació de vídeo en 
moviment ( 30 frames/s, màxim 2 hores) i possibilitat de transmissió 
d’imatges via mòdem. 

 Control de seqüències, incloent instal·lació de qualsevol nou monitor, control 
de la durada i ordre de les seqüències.  

 
Per la visualització de les càmeres al CCT es disposarà de sortides de la matriu 

connectades a monitors. La configuració de quina càmera es mostra sobre 
cadascun dels monitors de 21 polsades, i/o en quina seqüència, no serà fixa, ja 
que les sortides de la matriu són controlades per el/els operador/s. Aquest fet 
implica que, en futures ampliacions del nombre de càmeres, no seria necessari 
ampliar el nombre de monitors, podent-se instal·lar seqüències als monitors 
existents per anar visualitzant totes les càmeres. 

 
Quan l’operador vulgui visualitzar en detall la imatge d’una de les càmeres, 

disposarà d’un monitor de 17 polsades del PC al seu lloc d’operació, sobre el que 
pot visualitzar i controlar la imatge de qualsevol càmera en format digital, gravar 
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instantànies o seqüències de preses en format digital Així mateix, mitjançant el 
retroprojector VideoWall de 4 mòduls DLP es podran visualitzar fins a 4 càmeres.  

 
4.4.3. Sistema de Pals SOS 
 
El pal SOS es posa en servei qual l’usuari pressiona el polsador. En aquest 

moment, l’electrònica rep l’alimentació i el micro comença a executar el seu 
programa, descobreix la causa del funcionament (un polsador, bé el principal o del 
secundari associat a ell) i comença la sessió d’intercanvi de dades o establiment de 
fonia.  

 
 

Exemple Pantalla Principal del Sistema de Pals SOS 
 
L’operador de la sala de control és avisat de la trucada en espera mitjançant un 

senyal acústic de desapareix al tocar qualsevol tecla de l’ordinador, així com també 
per pantalla en la finestra de trucades en curs. Quan sona el microtelèfon del lloc 
de l’operador, en la pantalla de l’ordinador s’indicarà si es tracta d’una trucada de 
servei o d’auxili, indicant el nombre de xarxa i pal SOS. Si l’operador està lliure 
establirà comunicació Full-Duplex de fonia amb l’usuari, permetent a l’usuari parlar 
a mitjançant un sistema de mans lliures, i a l’operador mitjançant el microtelèfon. 

 
Aquesta comunicació acaba qual l’operador així o indica o bé de forma 

automàtica passat un temps predeterminat pel propi sistema, podent reiniciar de 
nou la comunicació prèvia nova trucada del mateix pal SOS. En cas de rebre altres 
trucades mentre l’operador està en fonia, aquest té l’opció de posar en stand-by la 
trucada en curs per atendre una d’elles i reprendre l’anterior posteriorment. Quan 
l’operador està en fonia amb un pal SOS, les trucades provinents d’altres pals SOS 
es van introduint en una llista de trucades pendents i és l’operador qui decideix 
quina trucada atén després.  

 
 

ANNEX 5. CÀLCULS DE VENTILACIÓ 
 

1. PARÀMETRES DE DETERMINACIÓ DE LA INSTAL·LACIÓ DE VENTILACIÓ 
 
Per a dimensionar la ventilació d’un túnel viari es determinarà primerament els 

paràmetres que el defineixen. Després, en funció del tipus de ventilació elegit, serà 
necessari elaborar un disseny d’acord a uns càlculs en base a metodologies i 
recomanacions de prestigi, així com en normatives internacionals. 

 
En un túnel viari, existeixen dos modes de funcionament de la ventilació que 

requeriran càlculs diferents:  
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 funcionament en mode NORMAL  
 funcionament en mode EMERGÈNCIA 
 
Per a poder dissenyar i calcular la ventilació mecànica d’un túnel viari de 

Barcelona, es necessari definir els paràmetres bàsics del túnel com els que 
s’indiquen en la següent taula: 

 
Paràmetre definitori valor 
Tipus de túnel URBÀ o INTERURBÀ URBÀ 
Sentit de circulació UNIDIRECCIONAL o 
BIDIRECCIONAL 

UNIDIRECCIONAL 

Any de concepció de la ventilació Any més desfavorable per al càlcul de la 
ventilació, bé pel número de vehicles que 
transitaran el túnel amb el pas dels anys, bé pels 
nivells unitaris de contaminació vehicular. 

Renovacions mínimes del aire en el túnel 4 volums de túnel/h en ventilació transversal i 
semitransversal i una velocitat mínima de 1m/s 
en ventilació longitudinal. 

Altitud mitjana del túnel Altitud mitjana del túnel sobre el nivell del mar  
Pes màxim dels vehicles pesats Pes màxim en tones 
Número de carrils de circulació 1, 2, 3, o més 
Geometria Completa del túnel Secció transversal / Perímetre hidràulic / Pendent 

/ Altura mitjana / Longitud 
Parc automobilístic Les aportades per la Direcció de Serveis de 

Mobilitat de l’Ajuntament de Barcelona: 
% de vehicles particulars de gasolina 
% de vehicles particulars diesel 
% de vehicles pesats 
% de vehicles utilitaris lleugers (furgonetes,….) 

Valors límit de contaminants (*) CO: 50 ppm  
NO2:1 ppm, de mitjana sobre tota la longitud del 
túnel en tot moment 
OPACITAT:  
0<V<30 → 0.009 m-1 
30<V<60 → 0.0075 m-1 
V>60 → 0.005 m-1 

Relació de gasos NO2/NOX 0.10, per a un número de vehicles diesel reduït. 
Fins a 0.30 per a un número de vehicles diesel 
elevat 

Concentracions de contaminació ambiental Aplica a CO y NO2 existents habitualment en 
l’atmosfera d’ubicació del túnel. Valors habituals 
s’engloben entre 1 a 5 ppm per al CO i fins a 200 
g/m3 pel NO2. 

Classe Tecnològica del parc automobilístic El criteri per a la selecció de la classe tecnològica 
el constitueix el percentatge de vehicles Pré-EU1, 
per a cada tipus de vehicle. Per a vehicles 
utilitaris lleugers i vehicles particulars, hi poden 
haver diferències entre vehicles gasolina i diesel. 

Potència de foc Incendi d’un camió: 30 MW 
Perfil de foc Representa l’evolució de la potència de foc, en 

MW, amb el temps, des de que comença l’incendi 
fins que aquest acaba. 
Aquest perfil serà funció del tipus de vehicle i la 
seva càrrega que s’utilitzin per a realitzar el 
disseny. 
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Paràmetre definitori valor 
Producció de fums de l’incendi 80 m3/s, Aquest cabal representa la suma dels 

cabals dels productes de la combustió i dels 
gasos arrossegats cap a dins del plomall de fum, 
per a una geometria corresponent al gàlib 
considerat i suposant els fums estratificats. 

(*) Valors màxims per a la concepció del projecte. Sota circumstàncies 
extraordinàries podrien reduir-se aquests límits si el túnel es especialment 
congestionat o la permanència en el túnel dels usuaris o persones de manteniment 
hagi de ser extraordinàriament elevada. 

 
2. CÀLCUL DE LA VENTILACIÓ EN MODE NORMAL 

 
Calcular la ventilació en mode d’operació NORMAL implica obtenir els cabals 

d’aire fresc que s’hauran de circular a través del túnel per a diluir els contaminants 
emesos pels vehicles, a valors de concentració inferiors als establerts en les 
limitacions que definiran el projecte. 

 
Part d’aquest cabal l’aportaran els propis vehicles gràcies al seu moviment 

unidireccional a través del túnel, el qual induirà per ‘efecte pistó’ un flux circulant 
determinat contribuint a autoventilar-lo parcial o totalment. 

 
a) Inducció de cabal d’aire per efecte pistó 

 
Els cabals que haurem atribuir a la ventilació forçada seran els resultants de 

sostreure al cabal calculat requerit per dilució de contaminants, l'obtingut per 
efecte pistó dels vehicles. 

 
Amb programes de reconegut prestigi com el Camatt 2.0, podem obtenir el 

cabal induït per efecte pistó; mentre que el cabal requerit per dilució de 
contaminants al túnel l'obtindrem de recomanacions com "Tunnels Routiers: 
Emissions des vehicules et besoin a air pour la ventilation", PIARC 2012, i les seves 
actualitzacions. 

 
Existeixen altres metodologies que vénen a ser equivalents a la PIARC 2012, per 

exemple: Ventilation des tunnels routiers, choix du système, dimensionnement et 
Equipement, Ed 2004, OFROU, Office Fédéral des routes, o bé Ventilation, CETU, 
Centre D'études des Tunnels, 2004. No obstant això la PIARC 2012 és la versió 
més actualitzada de les tres, ja que recull les normes d'emissió EURO 5 i 6 de 
recent aparició. 

 
La metodologia recollida a la PIARC 2012 parteix de dades reals mesurades de 

contaminació vehicular unitària en funció del pendent. Aquests mesuraments es 
fan en unitats de [g / h] per a l'emissió de gasos i en [m2 / h] per a l'emissió de 
partícules. 

 
La densitat de vehicles interior a un túnel, de nou ve recollida en normatives 

internacionals de forma empírica. Concretament la OFROU 2004, estableix corbes 
universals d'ocupació vehicular en túnels per carril i velocitat de circulació. 
Agafarem aquestes corbes per poder deduir el nombre de vehicles que entren al 
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túnel a màxima saturació per quilòmetre i carril per a cada velocitat de circulació. 
A la següent figura, per túnels de la ciutat de Barcelona, haurem d'agafar la corba 
de màxima densitat (zona urbana). 

 

 
b) Capacitat dels túnels en trànsit unidireccional 

 
De la contaminació unitària recollida en la PIARC 2012 i de la densitat vehicular 

anterior , obtindrem la contaminació total generada al túnel per a cada velocitat de 
circulació. A partir d'aquests valors i dels límits màxims de concentració admissible 
que defineix el projecte obtindrem el cabal requerit, buscat per diluir els 
contaminants per sota d'aquests límits i per a cada velocitat de circulació del 
trànsit. Tot el procediment a seguir és el que recull la PIARC 2012 . 

 
En ventilació longitudinal hi haurà a més una limitació en la velocitat de l'aire 

aconseguida a l'interior del túnel per la ventilació forçada, que com a màxim podrà 
ser de 10 m/s. Si es superés aquesta velocitat s’hauran de implantar pous 
d'extracció massiva al llarg del túnel per evitar-ho. 
 
3. CÀLCUL DE LA VENTILACIÓ EN MODE EMERGÈNCIA 

 
El càlcul de la ventilació d'emergència per incendi depèn del sistema de 

ventilació escollit : LONGITUDINAL o TRANSVERSAL o les seves variants. 
 
Per a realitzar el disseny i el càlcul dels sistemes emprarem la metodologia 

recollida en Ventilation , Centre d' Études des Tunnels , CETU 2004 , o 
metodologies equivalents de prestigi internacional com OFROU o PIARC . 

 
En cas d'emergència per incendi, el cabal a circular pel túnel dependrà del tipus 

de ventilació implantada: 
 
 Ventilació longitudinal 
 
En ventilació longitudinal, i per al cas en que el túnel no es trobi congestionat , 

el cabal serà el necessari per assolir l'anomenada velocitat crítica de l'aire en el 
focus de l'incendi, en el sentit de la circulació . Aquesta velocitat és la necessària 
per impedir que en ventilar en el sentit de la circulació , el fum generat per 
l'incendi retrocedeixi en sentit contrari, permetent així un recorregut lliure de fums 
per als usuaris atrapats aigües amunt del focus de l'incendi . 

 
La velocitat crítica s'obtindrà de la següent manera : 
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G, acceleració de la gravetat (9,81 m2/s) 
Ρ, densitat de l’aire (kg/m3) 
Cp, calor específic de l’aire (J/kgK). 
A, secció transversal del túnel (m2) 
T0, temperatura ambient (K) 
K1, coeficient determinat a partir del número de Froude K1 = Frc-1/3 
K2, coeficient del pendent del t K2 = 1 + 0,0374 x α 0,8 
 
En els túnels de Barcelona s'han de disposar sistemes de control d'accessos que 

evitin que el túnel quedi congestionat. En el cas de que un túnel estigui 
congestionat, els usuaris aigües avall del focus de l'incendi estaran immersos en el 
fum pel que serà necessari mantenir-lo estratificat a la part alta del túnel mentre 
es realitza l'evacuació. Per a això, en la durada de la fase d'evacuació, caldrà 
controlar la velocitat de l'aire longitudinal en el sentit de la circulació a un valor 
inferior a 2 m/s. Aquesta és l'anomenada velocitat de desestratificació. Una vegada 
efectuada l'evacuació, els serveis d’emergència podran accionar el sistema per 
impulsar l'aire en el sentit de la circulació a la velocitat crítica o superior, si és 
necessari, per ventilar el túnel, sense necessitat de mantenir la estratificació dels 
fums. 

 
El càlcul dels ventiladors necessaris per assolir la velocitat crítica, així com la 

seva ubicació, s'obtindran de realitzar un balanç d'energia entre les pèrdues de 
càrrega de l'aire en la seva trajectòria per l'interior del túnel i els guanys de 
càrrega de l'aire subministrades pels ventiladors tipus Jet. D'aquest balanç 
s'obtindrà un moviment net de la massa d'aire que omple la secció del túnel, de 
manera que a l'altura del focus de l'incendi la velocitat de l'aire sigui com a mínim 
igual a la velocitat crítica. 

 
Es podran utilitzar diferents metodologies de reconegut prestigi internacional per 

realitzar aquests balanços i obtenir els resultats, no obstant es recomana utilitzar 
la metodologia i formulació recollida en Ventilation, CETU novembre 2003 

 
La metodologia descrita en aquest punt és unidimensional, en la qual les 

variables físiques en una secció transversal són constants i el decaïment de la 
temperatura amb la distància obeeix una funció aproximada de tipus exponencial. 
Aquest càlcul es considera suficient per als objectius perseguits, si bé, és assumit 
que en operar així s'estarà calculant del costat de la seguretat i sobredimensionant 
lleugerament el nombre i característiques dels ventiladors. No obstant això, es 
podria optar per realitzar càlculs en tres dimensions mitjançant tècniques CFD, el 
que incrementaria innecessàriament els costos del projecte, però es guanyaria en 
exactitud pel que fa al nombre de ventiladors necessaris i les seves 
característiques. 

 
 Ventilació transversal 
 
La situació d'emergència en ventilació transversal consistirà a limitar el corrent 

d'aire longitudinal, per conservar estratificats els fums a la part alta i així poder 
aspirar des del sostre, i intentar mantenir-los allunyats de les persones durant la 
fase d'evacuació. Si en el cas de la ventilació longitudinal això s'aconseguia 
'empenyent' els fums cap a la boca de sortida, en aquest cas es tractarà de 
mantenir-los estratificats en la part alta del túnel i confinar a l'àmbit del focus de 
l'incendi. 

 
L'estratificació s'aconseguirà disposant reixetes d'impulsió d'aire fresc i 

d'extracció de fums. Les reixetes d'impulsió es situaran a la part inferior del túnel i 
les d'extracció en la part alta. Aquestes reixetes seran les mateixes que serviran 
com a elements de difusió d'aire en el mode de ventilació normal. 
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Com ja s'ha avançat anteriorment, la velocitat del corrent d'aire ha de ser 
inferior a la velocitat de desestratificació Vd,. Aquesta velocitat serà de l'ordre 1.5 a 
2 m/s per l'incendi d'un camió. 

 
En ventilació transversal, la velocitat de l'aire no és constant al llarg del túnel, ja 

que l'aire i el fum s'impulsen i s'extreuen en diferents llocs dins del túnel. Per 
garantir una velocitat baixa de l'aire en l’entorn de l'incendi, caldrà localitzar amb 
precisió i després actuar sobre el sistema de ventilació, per reduir la velocitat de 
l'aire en el focus de l'incendi. 

 
En certs casos, caldrà distingir d’entre la fase d'evacuació, durant la qual hi 

poden haver usuaris atrapats a banda i banda del focus de l'incendi, i interessarà 
mantenir els fums de l’incendi estratificats, de la fase de lluita contra el foc, durant 
la qual serà més avantatjós empènyer els fums cap a un costat del focus de 
l'incendi, per permetre un accés lliure de fums de l'altre costat del focus. 

 
Per a un cabal d'extracció donat, aquesta extracció serà més eficaç en la mesura 

que es trobi concentrada en el focus de l'incendi. D'aquesta manera s’assegurarà 
aspirar només l’aire de la zona amb fums, per evitar la seva propagació. S'ha 
d'evitar concentrar l'extracció sobre una única reixeta o punt d'extracció, sinó 
realitzar una extracció concentrada sobre una longitud de 400 m (per túnels de 
gàlib superior a 3.50 m), o de 200 m, (per túnels de gàlib comprès entre 2.70 i 
3.50 m). 

 
Per assegurar l'extracció es disposaran reixetes motoritzades. També es podran 

disposar cantons de curta longitud amb reixetes obertes de manera permanent, 
(túnel de gàlib superior a 3.5 m: 400 m de longitud i per gàlibs entre 2,70 i 3,5 m: 
200 m de longitud) motoritzades independentment, igualment es tractarà d'una 
extracció concentrada. Les reixetes d'extracció motoritzades tindran una secció de 
l'ordre d'un a alguns metres quadrats i equidistaran 50m. 

 
Per poder executar l'extracció concentrada, cal disposar permanentment de 

mitjans humans que permetin un control ràpid i precís del sistema. Si aquest no 
fos el cas, s’haurà de renunciar a realitzar l'extracció concentrada en el focus de 
l'incendi. En aquest cas, totes les reixetes d'extracció haurien de quedar obertes 
permanentment. 

 
Les reixetes obertes permanentment podran tenir les mateixes dimensions que 

les motoritzades o ser molt més petites, (aprox. 0.2 m2), però en molt major 
nombre. En qualsevol cas, s'haurà de limitar la velocitat mitjana de l'aire aspirat 
per les reixetes a valors inferiors a 15 m/s per evitar una pèrdua d'eficàcia en 
l'extracció de fums, ja que llavors es trencaria la capa de fums calenta i s’extrauria 
l'aire fresc que queda sota aquesta capa. 

 
En cas d'incendi, la impulsió de gran quantitat d'aire fresc resulta problemàtica 

ja que ajuda a desestratificar el fum a la part alta del túnel que és el que tractem 
d'aconseguir. D'altra banda però, cal introduir aire fresc perquè puguin respirar els 
usuaris i per als equips d'emergència. El control de la velocitat del corrent d'aire 
longitudinal pot ser realitzat impulsant aire fresc des dels cantons adjacents al de 
l'incendi. 

 
Per introduir aire fresc i fer respirable el túnel, s'estableix que un cabal d'entre 5 

a 10m3/s/km serà suficient per aconseguir aquest efecte. Aquest aire fresc ha de 
ser impulsat per reixetes repartides, equidistants d'entre 3 a 12m, a nivell de 
voreres amb una velocitat de l'ordre d'entre 2 a 3m/s. Si no es pot introduir l'aire 
fresc a nivell de les voreres, no s'ha d'impulsar aire a la zona o el cantó que conté 
els fums, ja que es corre el risc de desestratificar-los. 

 
Quan el corrent d'aire està controlat, el cabal d'aspiració dels fums ha de ser 

igual al cabal de producció dels fums, (80m3/s per un túnel de gàlib superior a 
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3.50m) majorat en una tercera part, és a dir: 110m3/s. Per gàlibs entre 2.70 i 
3.5m, el cabal d'aspiració serà de 50m3/s majorat d'una tercera part, és a dir: 
70m3/s. Si les reixetes no són al sostre del túnel, sinó en els laterals, encara 
haurem majorar més aquests cabals, d'entre 1,5 a 2 vegades més el cabal aspirat 
per reixeta. 

 
Quan no s'asseguri el control del corrent d'aire, s’hauran de sobredimensionar 

els cabals d'extracció per compensar. El cabal d'extracció ha de ser com a mínim 
igual al de dimensionament, (80m3/s), per un túnel de gàlib superior a 3,50 m, 
(recordem que el control del corrent d'aire era obligatori per a túnels ventilats 
transversalment de gàlibs entre 2.70 i 3.5m), augmentat d'un cabal corresponent 
a una velocitat longitudinal de 1,5m/s. Per exemple, per un túnel de 50m2 de 
secció, el cabal a extreure seria: 80 + 1.5x50 = 155 m3/s 

 
Quan l'obertura de les reixetes no sigui motoritzada, impedint concentrar 

l'extracció, cal augmentar els cabals d'extracció. S'haurà de disposar sobre la 
longitud total de 400 m, el cabal que caldria per a una instal·lació o extracció 
concentrada, és a dir 110m3/s, si el corrent d'aire longitudinal està controlat, i en 
el cas contrari, del cabal de dimensionament, 80 m3/s, augmentat d'un cabal 
corresponent a una velocitat longitudinal de 1,5m/s. 

 
En el cas de reixetes telecomandades o motoritzades, en principi no hi ha 

restricció sobre la longitud dels cantons, però per una reixeta tancada passa certa 
quantitat d'aire (''fuites''), per tant hem d'assegurar que els cabals d'extracció 
siguin suficients tenint en compte aquestes fuites. Quan un cantó sobrepassa 
800m de longitud, el cabal d'extracció ha de ser majorat per tenir en compte 
aquestes pèrdues, (en particular amb el pas dels anys i el deteriorament dels 
equipaments), incrementant entre un 5% i 10% el cabal total d'extracció al 
conducte que conté les reixetes motoritzades. D'altra banda, es limitarà a 3000m 
la màxima longitud entre la primera reixeta i l'última d'un cantó. 

 
L'extracció no concentrada estarà prohibida per túnels ventilats transversalment 

de gàlibs compresos entre 2,7m i 3,5 m. Únicament s'haurà de recórrer a extracció 
no concentrada quan el túnel no disposi de mitjans d'explotació suficients. 

 
Per a la resta de paràmetres de dimensionament ens remetrem a la 

recomanació “Ventilation CETU” de novembre 2003. 
 
Es podran utilitzar altres procediments de càlcul de reconegut prestigi 

internacional que mostrin concepcions similars a les descrites en aquesta IT. 
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ANNEX 6. CÀLCULS DE DRENATGE 
 
1. CÀLCUL DE CABALS PROCEDENTS D’ESCORRENTIU SUPERFICIAL 

 
La pluja de disseny correspon a la pluja de període de retorn de 50 anys. El 

hietograma d’aquesta pluja, proporcionat per la Direcció de Serveis de Cicle de 
l’aigua de l’Ajuntament de Barcelona, és el següent: 

 

Interval 
(min) 5 10 15 20 25 30 35 40 45 50 55 60 65 70 

Intensit
at 

(mm/h
) 

44,6 58,6 259,
0 

147,
0 

97,
2 

72,
4 50,3 40,4 37,2 34,3 31,9 29,8 27,8 26,2 

 

 
 
 
 
Per al càlcul dels cabals punta es pren la màxima intensitat per a una durada de 

5 minuts. Aquest valor correspon, com es pot apreciar al hietograma, a 259 mm/h. 
Aquesta intensitat serà la que prendrem per al càlcul del dipòsit de bombeig 
règims extraordinari i pels cabals de disseny dels col·lectors. 
 
2. CÀLCUL DEL CABAL A BOMBEJAR 

El càlcul del cabal de bombeig serà tal que suposant que durant 24 hores, i per a  
t=50 de període de retorn, no es pugui drenar l’aigua acumulada a causa de que 

la xarxa del voltant estigui saturada, sigui possible drenar el volum acumulat en el 
dipòsit del túnel en menys de 8 hores. 
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3. CRITERIS DE DENSITAT D’EMBORNALS 
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ANNEX 7. SENYALITZACIÓ 
 
1. GENERALITATS 

 
La senyalització de túnels urbans a la ciutat de Barcelona es regirà per la 

normativa vigent en matèria de senyalització i circulació. 
 
Com a norma general, per a definir la senyalització cal utilitzar els detalls 

exposats al “Manual de senyalització de la ciutat de Barcelona” i el “Catàleg oficial 
de senyals de circulació” per a les senyals que no hi queden especificades. Així 
mateix haurà de complir el “Plec de Condicions Tècnic Facultatives de la 
senyalització de Barcelona. 

 
1. Senyalització horitzontal 
2. Senyalització vertical 

 
Les senyals verticals compliran amb el següent criteri de dimensionat. La  
disposició de la senyal no ocuparà, en cap cas, l’espai destinat al voral. 

 
 
2. SENYALITZACIÓ EN ELS ACCESSOS I L’ENTRADA DEL TÚNEL 
 

 Senyal vertical múltiple indicativa d’entrada 
prohibida a vehicles que transportin mercaderies 
perilloses, vianants, ciclomotors i cicles. (Reglament 
General de Circulació. Annex 1). 

R-108, R- 116, R- 105 i 
R- 114 

 Senyal vertical d’indicació general, identificativa de 
l’accés a túnel, amb l’especificació de la seva 
longitud i ha d’incorporar el nom (Reglament general 
de circulació. Annex 1). 

 
 Senyal indicativa de l’obligatorietat d’ús 

d’enllumenat de curta distància (Reglament general 
de circulació. Annex 1). 

 
 Senyal vertical d’indicació de velocitat màxima a 

l’interior del túnel (Reglament general de circulació. 
Annex 1). 

(Incloure 
per senyal de 50m) 
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 Senyal vetical indicatiu de la separació mínima entre 
vehicles (Reglament general de circulació. Annex 1). 

(Incloure 
per senyal de 50m) 

 Balises cilíndriques verdes amb bandes reflectants 
blanques separades 1 metre (Reglament general de 
circulació. Annex 1). 

 
 En els túnels bidireccionals s’inatal·laran balises 

divergents verdes amb les bandes reflectants de 
color blanc (Reglament general de circulació. Annex 
1). 

 
 Semàfors de preavis i aturada de 3 focus 

ambar/ambar, vermell del mateix tipus del mateix 
tipus de la xarxa de ciutat (Reglament general de 
circulació. Annex 1). 

 
 
3. SENYALITZACIÓ AL INTERIOR DEL TÚNEL 

 
 En el carrils de circulació al sostre del túnel es 

col·locaran senyals “aspa-fletxa” per indicar en tot 
ment la situació del carril “obert-tancat”. El primer 
senyal es situarà a l’entrada del túnel i els següents 
cada 200 metres.  

 Les senyal d’indicació de limitació de velocitat es 
col·locaran al sostre a 75 centímetres del murs 
laterals i cada 200 metres per l’exterior de la línia de 
vora del carril lateral (Senyals lluminós, tipus “led”). 

 (Incloure 
per senyal de 50m) 

 
 La senyalització horitzontal al paviment del túnel s’ajustarà al 

dimensionat d’amplada dels carrils contemplats en el projecte, 
dibuixant els límits dels diferents carrils i els apartadors si n’hi ha. 
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4. PANELS I SENYALS INFORMATIUS 
 

 Panells de senyalització instal·lats a l’entrada del 
túnel. 

 
 Panell de senyalització del pal SOS amb indicació 

extintor, tipus banderola (Reglament general de 
circulació. Annex 1). 

 
 

 Panell de senyalització de “Boca d’incendis” tipus 
banderola i com afegit a la informació de pal SOS. 

 
 

 Panell de senyalització de apartador. Cal afegir 
indicació de distancia (Reglament general de 
circulació. Annex 1). 

 
 
5. SENYALITZACIÓ D LES SORTIDES D’EMERGÈNCIA I VIES D’EVACUACIÓ. 

 
 Es senyalitzarà la sortida i s’indicarà en pictograma adjunt les distancies 

de recorregut en cada sentit d’evacuació 
 

  
  

 
6. SENYALITZACIÓ A LA SORTIDA DEL TÚNEL 
 

 Senyal vertical d’indicació general de fi de túnel 
(Reglament general de circulació. Annex 1). 

 
 Senyal vertical d’indicació de fi de l’obligació d’ús 

d’enllumenat de curta distancia (Reglament general 
de circulació. Annex 1). 

 
 

 Balises cilíndriques verdes amb bandes reflectants 
blanques separades 1 metre (Reglament general de 
circulació. Annex 1). 
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7. PANELLS DE MISSATGE VARIABLE  
 

 A l’entrada i en els diferents accessos laterals es disposara un panell 
lluminós alfanumèric amb tres (3) files de setze (16) caràcters 
cadascuna i una o dues parts gràfiques (a determinar segons nombre de 
carrils de circulació) amb capacitat de representar qualsevol símbol del 
codi de circulació. 

 
8. SENYALITZACIÓ EN ARMARI AUXILIAR EN BOCA DE TÚNEL, PER A 
CONTINGÈNCIES 
 

 Les senyals verticals que s’inclouran en els armaris de boques de túnel 
seran els següents, en la quantitat que s’indica a l'Annex 3 
d'equipaments de seguretat i control, en el capítol.6 de senyalització. 
 

 Perill indefinit:  Entrada Prohibida:  Sentit obligatori dreta 
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CARTIPÀS 

Decret. En ús de les facultats atribuïdes a aquesta Alcaldia per l’article 13 de la 
Carta Municipal de Barcelona, l’article 22 del Reglament Orgànic Municipal i d’acord 
amb els Estatuts de la Fundació Julio Muñoz Ramonet, 

 
Disposo: 
 
Primer. Designar el Sr. Ricard Vinyes Ribas membre del Patronat de la Fundació 

Julio Muñoz Ramonet en substitució del Sr. Francisco Javier Domènech Sampere. 
 
Segon. Donar compte de la present resolució, per a la seva ratificació, al Plenari 

del Consell Municipal. 
 
Barcelona, 5 de maig de 2016. L’alcaldessa, Ada Colau Ballano. 
(Ref. 1306/2016) 
 

* * * 
 

Decret. En ús de les facultats atribuïdes a aquesta Alcaldia per l’article 13 de la 
Carta Municipal de Barcelona i l’article 22 del Reglament Orgànic de l’Ajuntament 
de Barcelona. 

 
Disposo 
 
Primer. Modificar l’article II del Reglament Intern del Consell Assessor de Salut 

Laboral de Barcelona, aprovat per decret d’Alcaldia de 6 de desembre de 1985 i 
ratificat per l’acord del Plenari del Consell Municipal de 4 de febrer de 1986, 
modificat per decret d’Alcaldia de 23 de març de 2012, pel que fa a la seva 
composició i que passa a tenir el redactat següent: 

 
El Consell Assessor de Salut Laboral està composat per un/una President/ta, 15 

vocals i un/una secretari/a tots ells amb la representació que figura al Reglament 
Intern del Consell Assessor de Salut Laboral de Barcelona i seran nomentats per 
decret d’Alcaldia.  

 
Segon. establir la composició del Consell Assessor, que serà la següent: 
 
Presidenta:  
- Sra. Gemma Tarafa Orpinell, Comissionada de Salut 
 
Membres:  
- Sr. Dionis Oña Martín, Secretari de Política Sindical – Salut Laboral d’UGT 

Catalunya 
- Sra. Luisa Montes Pérez, Secretaria Política Territorial Barcelonès Unió 

Comarcal del Barcelonès CCOO 
- Sr. César Sánchez Hernández, Director de l’Oficina de Prevenció de Riscos 

Laborals de Foment de Treball 
- Sr. Joan Guasch  Farràs, Director del Centre Nacional de Condicions de Treball 

de l’Institut Nacional de Seguretat i Higiene en el Treball 
- Sra. Lucia Artazcoz Lazcano, Directora de Promoció de la Salut de l’Agència de 

Salut Pública de Barcelona 
- Sr. Ricard Armengol Rossell, Responsable de Salut Laboral de la Secretaria de 

Salut Pública del Departament de Salut 
- Sra. Helena Basart Gómez Quimero, Secretaria de la Societat Catalana de 

Salut Laboral SCL 
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- Sr. Jaume de Montserrat Nonó, Subdirector General de Seguretat i Salut 
Laboral del Departament d’Empresa i Ocupació 

- Sr. Marius Martí Gutiérrez, Responsable de prevenció de riscos laborals de 
PIMEC 

- Sr. Joan Benach de Rovira, Director GREDS –EMCONET 
- Sr. Pere Jodar Martínez, Doctor en Sociologia de la Universitat Autònoma de 

Barcelona 
- Sra. Montse Moré Serra, Directora de la Fundació PREVENT 
- Sra. Roser Martí Cartes, Directora de Prevenció i Salut de SePra Servei de 

Prevenció Integral SCCL 
- Sra. Consol Serra Pujades, Directora del Centre d’Investigació en Salut Laboral 

CISAL 
- Sra. Teresa Torns Martín, Doctora en Sociologia i membre del Centre d’Estudis 

Sociològics sobre la Vida Quotidiana i Treball i del Seminari d’Estudis de la Dona 
del Departament de Sociologia de la Universitat Autònoma de Barcelona 

 
Barcelona, 5 d’abril de 2016. L’alcaldessa, Ada Colau Ballano. 
(Ref. 1313/2016) 
 

* * * 
 

Decret. En ús de les facultats conferides a aquesta Alcaldia per l’article 13 de la 
Carta Municipal de Barcelona,  

 
Disposo 
 
Primer. Designar membres de la Taula de Policia Administrativa les persones 

següents: 
 
President: 
− Eloi Badia Casas, Regidor de Presidència i Territori  
 
Vicepresident primer:  
− Amadeu Recasens Brunet, Comissionat de Seguretat 
 
Vicepresident segon: 
− Jordi Martí Grau, Gerent Municipal 
 
Vocals: 
− Juan Miguel Aguilar Linde, Intendent cap de la Unitat Territorial 10 Sant 

Martí 
− Juan Carlos Altamirano Delgado, Director de Llicències i Espai Públic del 

Districte de Sant Martí 
− Gemma Arau Ceballos, Gerent del Districte de Nou Barris 
− Xavier Boneta Lorente, Secretari executiu de la Gerència Municipal  
− Joan Cambronero Fernández, Gerent del Districte de Les Corts 
− Pere Camps Harder, Gerent del Districte de Gràcia 
− Lidia Casas García, Cap del Departament de Llicències i Inspecció Districte 

de Gràcia 
− Cristina Castells Guiu, Directora de Serveis d’Energia i Qualitat Ambiental 
− Amàlia Ganga Viñes, Gerent del Districte de Sarrià-Sant Gervasi 
− José García Puga, Gerent del Districte de Sant Martí 
− Francesc Jiménez Gusi, Gerent del Districte de Sants-Montjuïc 
− Aurora López Corduente, Gerent Adjunt d’Urbanisme 
− Màxim López Manresa, Gerent del Districte de l'Eixample 
− Manuel Mallo Gómez, Director de l'Àrea de Règim Jurídic  
− Mònica Mateos Guerrero, Gerent del Districte de Ciutat Vella 
− Eva Mur Cavero, Directora de Serveis d’Inspecció de la Gerència Adjunta 

d’Urbanisme 
− Manel Pardo Sabartés, Director de Prevenció, Extinció, i Incendi 
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− Antoni Rodríguez Sivera, Gerent de l’Institut Municipal d’Hisenda 
− Nativitat Román Paez, Secretària delegada del districte de Ciutat Vella 
− Josep Royuela Domingo, Intendent en cap de la Unitat de Policia 

Administrativa i Seguretat 
− Carles Sala Marzal, Director d’Infraestructures Culturals, Patrimoni i 

Coordinació de l’Institut de Cultura de Barcelona  
− Jordi Samsó i Huerta, Gerent de Seguretat i Prevenció 
− Esther Santiago Lozano, Directora de Llicències i Espai Públic del Districte 

de Sant Andreu 
− Pilar Soldevila García, Directora de Coordinació i Projectes Estratègics de la 

Gerència Municipal 
− Albert Solé Benito, Director de Serveis Jurídics 
− Joan Torrella Reñé, Director d’Operativa de Turisme i Esdeveniments 
− Carme Turégano López, Gerent del Districte de Sant Andreu 
− Evelio Vázquez Sánchez, Intendent Major Cap de la Guàrdia Urbana  
− Eduardo Vicente Gómez, Gerent del Districte d’Horta-Guinardó 
− Juan José Vilanova Juanola, Intendent Major en cap de la Divisió Territorial 

de la Guàrdia Urbana 
 
Segon. Modificar el punt Segon apartat 4 del decret d’Alcaldia de data 9 de maig 

de 2012, en el sentit següent:  
 
4. La Direcció de Coordinació i Projectes Estratègics de la Gerència Municipal 

prestarà suport necessari per tal de facilitar el funcionalment de la Taula, assistint 
el President en la convocatòria, fixació de l’ordre del dia, difusió, i execució dels 
seus acords, i aixecant acta de les reunions. 

 
Tercer. Mantenir vigents la resta de disposicions del decret d’Alcaldia de data 9 

de maig de 2012. 
 
Barcelona, 12 de maig de 2016. L’alcaldessa, Ada Colau Ballano. 
(Ref. 1370/2016) 
 

* * * 
 
Decret. En ús de les atribucions que em confereix l’article 13 de la Carta 

Municipal de Barcelona i d’acord amb l’article 20 dels Estatuts del Consell de 
l’Esport Escolar de Barcelona,  

 
Disposo 
 
Nomenar la senyora Mercè Jofra i Companys vocal de la Junta del Consell de 

l’Esport Escolar de Barcelona en substitució de la senyora Marta Carranza Gil-Dolz 
del Castellar. 

 
Barcelona, 12 de maig de 2016. L’alcaldessa, Ada Colau Ballano. 
(Ref. 1371/2016) 
 

* * * 
 
Decret. D’acord amb el que determina l’article 14 dels Estatuts del Consorci Mar 

Parc de Salut de Barcelona, i en ús de les atribucions que tinc conferides per 
l’article 13 de la Carta Municipal de Barcelona, 

 
Disposo  
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Designar el Sr. David Malmusi com a vocal del Consell Rector del Consorci Mar 

Parc de Salut de Barcelona en substitució de la Sra. Carme Borrell Thió. 
 
Barcelona, 12 de maig de 2016. L’alcaldessa, Ada Colau Ballano. 
(Ref. 1372/2016) 
 

* * * 
 
Decret. En ús de les atribucions que em confereix l’article 13 de la Carta 

Municipal de Barcelona, i d’acord amb el que estableix l’article 9 dels Estatuts del 
Consorci Sanitari de Barcelona, 

 
Disposo: 
 
Designar el Sr. David Malmusi com a representants de l’Ajuntament de 

Barcelona a la Junta General del Consorci Sanitari de Barcelona en substitució del 
Sr. Ricard Fernández Ontiveros. 

 
Barcelona, 12 de maig de 2016. L’alcaldessa, Ada Colau Ballano. 
(Ref. 1373/2016) 
 

* * * 
 
Decret. En ús de les atribucions que em confereix l’article 13 de la Carta 

Municipal de Barcelona, i d’acord amb el que estableixen els Estatuts del Consorci 
de Salut i d’Atenció Social de Catalunya, 

 
Disposo: 
 
Delegar en el Sr. David Malmusi la representació de l’Ajuntament en la Junta 

General del Consorci de Salut i d’Atenció Social de Catalunya en substitució de la 
Sra. Pilar Solanes Salses. 

 
Barcelona, 12 de maig de 2016. L’alcaldessa, Ada Colau Ballano. 
(Ref. 1374/2016) 
 

* * * 
 
Decret. En ús de les facultats atorgades a aquesta Alcaldia per l’article 13 de la 

Carta Municipals de Barcelona, 
 
Disposo: 
 
Designar la Sra. Pilar Solanes Salses representant de l’Ajuntament de Barcelona 

al Comitè Local de la Creu Roja en substitució de la Sra. Gemma Tarafa Orpinell.  
 
Barcelona, 12 de maig de 2016. L’alcaldessa, Ada Colau Ballano. 
(Ref. 1375/2016) 
 

* * * 
 
Decret. Vista la petició rebuda de la portaveu del Grup Municipal Socialista de 9 

de maig de 2016, que comunica un canvi de conseller al Consell Municipal del 
Districte de Ciutat Vella, i d’acord amb l’article 16 de les Normes Reguladores del 
Funcionament dels Districtes, 
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Disposo: 
 
Nomenar el Sr. Oriol Casabella Troncoso membre del Consell Municipal del 

Districte de Ciutat Vella en substitució del Sr. Daniel Pío Gutiérrez. 
 
Barcelona, 10 de maig de 2016. L’alcaldessa, Ada Colau Ballano. 
(Ref. 1376/2016) 
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PERSONAL 

Concursos de personal 
 

 
BASES GENERALS QUE HAN DE REGIR LA CONVOCATÒRIA DE DOS 
CONCURSOS PER A LA PROVISIÓ DE DOS LLOCS DE TREBALL 
(Aprovades per decret de l’Alcaldia) 

 
 
De conformitat amb les Bases Marc aprovades pel Consell Plenari del dia 22 de 

juliol de 1988, es convoquen per a la seva provisió pel personal de plantilla 
d'aquest Ajuntament els llocs de treball que consten a l'annex, d'acord amb les 
condicions específiques que s'indiquen en aquest mateix annex per a cadascun 
d'ells i amb els requisits comuns que es fixen a continuació: 

 
 

REQUISITS COMUNS A TOTS ELS CONCURSOS 
 
A part dels requisits addicionals de cada concurs, per a optar a qualsevol 

convocatòria és necessari: 
– Trobar-se en servei actiu a l’Ajuntament o a un Institut Municipal, i no 

pertànyer a les classes de Guàrdia Urbana ni Servei de Prevenció i 
Extinció d’Incendis i Salvament (SPEIS). 

– Tractar-se de personal funcionari o contractat laboral fix de l’Ajuntament 
de Barcelona. El personal funcionari de l’Ajuntament adscrit a un Institut 
Municipal i el personal laboral fix de l’Ajuntament posteriorment 
subrogat a un Institut podrà participar igualment en els concursos. 
També hi podran participar els contractats laborals fixos d’Instituts 
Municipals que hagin efectuat la corresponent adhesió a l’Acord Marc de 
Condicions de Treball, d’acord amb la clàusula preliminar cinquena de 
l’esmentat Acord. 

– Haver prestat un mínim d'un any de serveis com a funcionari de carrera 
o amb contracte laboral indefinit a l’Ajuntament o Institut Municipal. 

– Haver transcorregut un mínim de dos anys des de l'última destinació 
obtinguda per concurs. 

 
 

MÈRITS COMUNS A TOTS ELS CONCURSOS 
 
1. Antiguitat. Es valorarà per anys complets de serveis, inclosos els serveis 

anteriors en altres administracions públiques que hagin estat formalment 
reconeguts, a raó de 0,10 punts i fins a un màxim d'1 punt. 

2. Grau personal consolidat. S'avaluarà fins a un màxim d'1 punt segons el 
barem següent: 
– Per posseir com a grau un nivell superior al del lloc de treball convocat: 

1 punt. 
– Per posseir com a grau el mateix nivell del lloc de treball convocat: 

0,75 punts. 
– Per posseir com a grau un nivell inferior en dos al del lloc de treball 

convocat: 0,50 punts. 
– Per posseir com a grau un nivell inferior en quatre al del lloc de treball 

convocat: 0,25 punts. 
3. Nivell del lloc de treball actualment ocupat o, si és el cas, l'últim ocupat, 

fins a un màxim d'1 punt segons el barem següent: 
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– Pel desenvolupament d'un lloc d'igual nivell al del lloc de treball 
convocat: 1 punt. 

– Pel desenvolupament d'un lloc de treball inferior en dos nivells al del 
lloc de treball convocat: 0,50 punts. 

– Pel desenvolupament d'un lloc de treball de nivell superior al nivell del 
lloc de treball base de la categoria del concursant: 0,25 punts. 

– A aquests efectes, s'ha d'entendre per nivell del lloc de treball 
desenvolupat, el nivell de complement de destinació efectivament 
acreditat en la nòmina corresponent, quan es tracti d'un nivell superior 
al del grau personal consolidat de cada aspirant, i el nivell del lloc de 
treball ocupat per adscripció o trasllat quan aquest sigui inferior al grau 
personal que hagi pogut consolidar a la carrera administrativa. 

4. Cursos de formació i perfeccionament. Es valoraran fins a 2 punts, sempre 
que tinguin relació directa amb el lloc de treball a cobrir, i es puntuaran, si 
s'escau, en funció de les matèries, la durada i l'avaluació. 

 
 

JUNTA DE VALORACIÓ 
 
Estarà formada pels membres següents: 
– Presidència: 

El director de Recursos Humans, com a titular. 
– Vocalies: 

El/la gerent o director/a de Serveis que per a cada concurs s'indiqui 
expressament a l'annex, que en cas d'absència del president titular, 
exercirà la presidència de la Junta. 
Un cap de Personal de sector d'actuació o districte. 
Un/a tècnic/a especialista en la matèria objecte del concurs. 
Un/a tècnic/a de la Direcció de Recursos Humans, qui també tindrà la 
condició de secretari/ària de la Junta de Valoració. 

A més, a tots els concursos hi podran assistir, en els termes previstos a les 
Bases Marc, els representants designats conjuntament per la Junta de Personal i el 
Comitè d'Empresa. 

 
 
PROCEDIMENT I NORMES GENERALS 
 
Les persones que compleixin les condicions exigides hauran de presentar la 

sol·licitud, a la qual adjuntaran la relació de mèrits al·legats classificats segons 
l'ordre d'aquesta convocatòria, i els documents acreditatius corresponents, al 
Registre General o a qualsevol dels registres municipals, en el termini de quinze 
dies hàbils a comptar de l'endemà de la publicació d'aquesta convocatòria en la 
Gaseta Municipal. 

Els requisits i mèrits al·legats s'han d'entendre sempre referits a la data 
d'acabament de l'esmentat termini. 

Per a cada concurs s'ha de presentar una instància i la documentació separada, 
per a la qual cosa, es podrà utilitzar l'imprès normalitzat de què es disposa a 
l'Oficina d'Informació de Personal i a les seus dels districtes. 

En cas d'empat en la puntuació, per dirimir-lo s'atendrà a l'antiguitat de serveis 
prestats a la Corporació des de la data d'incorporació en la plantilla, amb caràcter 
indefinit. 

En els casos en què entre els mèrits complementaris s'estableixi la redacció d'un 
informe o memòria, aquest no podrà excedir de cinc pàgines, excepte en aquells 
casos en què les bases específiques del concurs determinin un nombre superior de 
pàgines, donades les característiques del lloc de treball a cobrir. L'informe s'haurà 
de presentar conjuntament amb la sol·licitud i el curriculum vitae. 

Els llocs de treball objecte de la present convocatòria tenen com a règim horari 
el de 37 hores i 30 minuts setmanals. 

Per a la valoració dels mèrits, la Junta podrà disposar dels sistemes d'acreditació 
i de comprovació que consideri més escaients en cada cas i per a cada tipus de 
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mèrits, i podrà convocar les persones que optin a les places per precisar o ampliar 
aspectes concrets en relació als mèrits al·legats. 

Les destinacions adjudicades són irrenunciables un cop s'ha pres possessió del 
lloc. Malgrat això, quan una persona hagi obtingut una plaça en diferents 
concursos convocats, haurà d'optar per una d'elles, dins del termini dels tres dies 
hàbils següents al de l'exposició en el tauler d'anuncis del departament de Personal 
de la proposta de la Junta de Valoració de l'últim concurs en què hagi obtingut la 
plaça. 

Per a tot allò no estipulat expressament en aquesta convocatòria, s'estarà a allò 
que disposen les Bases Marc aprovades pel Consell Plenari el dia 22 de juliol de 
1988 i la normativa legal i reglamentària corresponent. 

 
 
ANNEX 
 
Concurs núm. 41/2016-C. Un lloc de treball de SUPORT 3 de la família 

professional General (GE) adscrit a la Direcció de Serveis d’Atenció i Acollida a 
Immigrants de la Gerència de Drets Socials. (Nivell 18) 

Concurs núm. 42/2016-C. Un lloc de treball de Cap de Secció 1 de la família 
general (GE) adscrit al Departament de Llicències i Inspecció de la Direcció del 
Servei de Llicències i Espai Públic de la Gerència del Districte de L’Eixample. (Nivell 
24) 
 

 
SUPORT 3 de la família professional General (GE) adscrit a la Direcció de 
Serveis d’Atenció i Acollida a Immigrants de la Gerència de Drets Socials. 
Concurs núm. 41/2016-C.  

 
Convocatòria per a la provisió definitiva per concurs de mèrits d’un lloc de 

treball de SUPORT 3 de la família professional General (GE) adscrit a la Direcció de 
Serveis d’Atenció i Acollida a Immigrants de la Gerència de Drets Socials. 

D’acord amb l’article 294 del Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel que es 
va aprovar el Text refós de la Llei municipal i de règim local de Catalunya, amb les 
bases marc que regulen la provisió de llocs de treball mitjançant concurs, amb 
l’article 22.2 de l’Acord regulador de les condicions de treball dels empleats públics 
de l’Ajuntament de Barcelona i amb el vigent catàleg de llocs de treball d’aquest 
Ajuntament. 

Es convoca la provisió per concurs de mèrits d’un lloc de treball de SUPORT 3 de 
la família professional General (GE) adscrit a la Direcció de Serveis d’Atenció i 
Acollida a Immigrants de la Gerència de Drets Socials. 

 
1. Classificació del lloc convocat 

Denominació:  Suport 3 (90.30.GE.10 segons catàleg vigent) 
Àmbit funcional:  Suport 
Tipus de lloc: Suport 
Vinculació:  Funcionària 
Subgrup d’accés:  C1,C2 
Destinació:  Nivell 18 
Sistema de provisió: Concurs de mèrits 
Classe de lloc: Lloc de promoció 
El lloc de treball objecte de la present convocatòria té jornada ordinària. 
 

2. Esquema retributiu 
Destinació:  18 (398,74 € mensuals segons catàleg vigent) 
Complement específic:  673,67 € mensuals segons catàleg vigent 
 
3. Descripció funcional 
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3.1. Descripció funcional del lloc convocat (Suport 3 de la família GE)  
3.2.  
3.1.1. Missió 
Realitzar la gestió integral i/o verificació d’un o més processos administratius o 

donar suport directe a un comandament o directiu, en les matèries i processos que 
siguin competència de l’òrgan on presten els seus serveis, d’acord amb les 
directrius del superior i la normativa establerta per tal d’aconseguir la resolució 
prevista i l’adequat tractament d’aquests processos en termes d’eficàcia i amb la 
qualitat requerida. 

 
3.1.2. Funcions bàsiques 
 
1. Les funcions bàsiques del lloc són les següents: 
• Executar i integrar un o més processos de naturalesa diversa i/o 

especialitzada de l’òrgan on està adscrit, controlant el seu 
desenvolupament. 

• Elaborar documentació administrativa, sobre el procés o processos sota la 
seva responsabilitat. 

• Donar suport administratiu directe a òrgans, per tal de coordinar l’actuació 
d’aquestes amb altres òrgans de la Corporació Municipal o amb altres 
entitats.  

• Prestar serveis directes als ciutadans o al personal de la Corporació 
Municipal, sobre els processos que executa, en el marc de les Competències 
i recursos de l’òrgan on presten servei. 

• Exercir l’actuació inspectora, si correspon a l’òrgan on presten els seus 
serveis. 

2. Les tasques d’aquest lloc de treball requereixen de la supervisió d’un superior 
sobre el desenvolupament dels processos per tal de validar l’alineament de la seva 
tasca als resultats. 

3. El lloc requereix autonomia per prioritzar processos i tasques i permet escollir 
o proposar alternatives dins les directrius fixades. 

4. Les tasques d’aquest lloc de treball requereixen de l’actuació sobre un marc 
normatiu i/o de processos estandarditzats, dins de l’òrgan on presten els seus 
serveis. 

5. Les tasques d’aquest lloc de treball requereixen de la interacció amb la 
ciutadania o amb personal de la Corporació Municipal per informar-los o assistir-los 
sobre els procediments, criteris, serveis i recursos que estan sota la seva 
responsabilitat.  

6. Aquest lloc de treball requereix d’amplis coneixements sobre els processos 
administratius que li són assignats. 

3.2. Descripció funcional de l’òrgan al qual està adscrit el lloc (Direcció de 
Serveis d’Atenció i Acollida a Immigrants) 

3.2.1. Missió  
Facilitar atenció i acollida a persones immigrades i refugiades a Barcelona, tot 

promovent el principi de normalització i transversalitat en les polítiques 
d’immigració dins de l’Ajuntament. 

3.2.2. Funcions  
• Definir l’estratègia conjunta en els àmbits d’Immigració i Acollida, d’acord 

amb les línies d’actuació definides per la Gerència. 
• Garantir la correcta execució de l’estratègica definida a través de plans 

directors, plans de treball i/o altres. 
• Gestionar l'atenció i acollida a refugiats, proporcionant informació i atenció 

a persones que vulguin emigrar o retornar al país d’origen. 
• Supervisar l’acompliment de les accions dels plans d’actuació municipals 

que es corresponen a l’atenció i acollida a immigrants. 
• Avaluar l’acompliment dels objectius marcats. 
• Aprofundir i difondre el coneixement sobre el fet migratori i de refugi a la 

ciutat de Barcelona. 
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• Liderar les accions de coordinació que fomentin la relació transversal amb 
els districtes i impulsin els processos de participació territorial en matèria 
d’atenció i acollida a immigrants. 

• Proposar a la Gerència l’adopció d’acords en les matèries pròpies de les 
seves competències. 

• Representar a la Gerència, per delegació d’aquesta, en les actuacions 
pròpies de les seves competències 

 
4. Requisits de participació 
 

• Pertànyer al grup C, subgrup C1 de la categoria Administrativa de 
l’Ajuntament de Barcelona i subgrup C2 de la categoria Auxiliar 
Administrativa de l’Ajuntament de Barcelona.  

• Portar un mínim d’un any de serveis com a funcionari/a de carrera (*) de la 
plantilla de l’Ajuntament de Barcelona i/o dels organismes autònoms 
adherits a l’Acord regulador de les condicions de treball dels empleats 
públics de l’Ajuntament de Barcelona, i no pertànyer a les classes de 
Guàrdia Urbana ni del Servei de Prevenció i Extinció d’Incendis i Salvament 
(SPEIS). 

(*) Així mateix, podran participar en la present convocatòria aquells/es 
treballadors/res de l’Ajuntament de Barcelona en règim laboral fix del mateix grup, 
subgrups i categories establerts en aquesta convocatòria sempre i quan la seva 
categoria estigui inclosa en les declarades funcionarials en el vigent catàleg de 
llocs de treball d'aquest Ajuntament. 

• Haver transcorregut un mínim de dos anys des de l'última destinació 
obtinguda per concurs, llevat que el lloc estigui declarat a extingir. 

• El personal candidat haurà d’acreditar documentalment el requisit d’estar 
en possessió del certificat de nivell de suficiència de català C1 (antic C) o 
superior de la Direcció General de Política Lingüística o equivalent. Restaran 
exempts d'acreditar els coneixements de llengua catalana en la 
convocatòria, les persones candidates que es troben en una de les 
situacions que s'indiquen a continuació i així ho indiquin expressament a 
l'apartat corresponent de la sol·licitud: 
− Haver participat i obtingut plaça en un procés selectiu per accedir a 

l'Ajuntament de Barcelona, en què hi hagués establerta una prova o 
exercici del mateix nivell o superior. 

− Disposar dels títols de l’ensenyament reglat no universitari expedits pel 
Departament d’Ensenyament d’acord amb les equivalències amb els 
certificats de referència de la Direcció General de Política Lingüística 
d’acord amb el nivell exigit a la convocatòria. 

− Haver participat i obtingut destinació en convocatòries anteriors de 
concurs específic o de lliure designació en la mateixa Administració, en 
què hi hagués establerta una prova de català del mateix nivell o 
superior. 

Les persones candidates que no acreditin adequadament aquest requisit, hauran 
de realitzar una prova de coneixements de llengua catalana equivalent al nivell 
requerit (C1). La no superació d’aquesta prova comportarà l’exclusió del procés.  

En cap cas no hi poden prendre part el personal funcionari o laboral fix que 
estigui en suspensió d'ocupació ni els traslladats de llocs de treball com a 
conseqüència d'un expedient disciplinari, mentre durin els efectes corresponents. 
Tampoc no hi poden prendre part el personal funcionari en situació diferent de 
servei actiu que no hagin romàs el temps mínim exigit per reingressar al servei 
actiu. 

Els requisits de participació que preveuen les bases s'han de reunir en la data en 
què finalitzi el termini de presentació de sol·licituds que estableix aquesta 
convocatòria i s'han de complir a la data de la presa de possessió. 
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5. Mèrits valorats  
 

Mèrits Comuns 
De conformitat amb les bases marc d’aplicació a tots els concursos de provisió 

de llocs de treball a l’Ajuntament de Barcelona, es valorarà l’antiguitat (fins a 1 
punt), el grau personal consolidat (fins a 1 punt), el nivell del lloc de treball des del 
qual es concursa (fins a 1 punt) i els cursos de formació i perfeccionament 
realitzats (fins a 2 punts).  

 
Mèrits Complementaris 
1. Experiència professional fins a 6 punts, segons el barem següent: 

− Experiència en suport en la gestió d’expedients administratius, informes 
justificatius, relacionats amb les funcions del lloc de treball fins a 3 punts. 

− Experiència a nivell usuari en aplicacions i programes informàtics de 
suport per al desenvolupament de les funcions del lloc de treball (SAP 
factures, SAP expedients) fins a 2 punt. 

− Experiència en tasques administratives de suport a direcció (gestió 
agenda, atenció entitats, suport organització reunions) fins a 1 punt. 

2. Altres mèrits que tinguin relació amb el lloc de treball, fins a 1 punt. 
3. Exercici o supòsit pràctic: La Junta de valoració podrà convocar les persones 

candidates per a la realització d’una prova o supòsit pràctic relacionat amb les 
funcions pròpies del lloc dins de l’òrgan al qual està adscrit, valorant-se fins a un 
màxim de 5 punts. En cas de realitzar-se, aquesta prova tindrà caràcter obligatori.  

4. Exercici de valoració de les competències professionals requerides per a 
l’òptim desenvolupament de les funcions del lloc de treball.  

La Junta de Valoració convocarà les persones aspirants que puguin assolir la 
puntuació mínima del concurs per a l’avaluació de les competències professionals 
definides per al lloc de treball de Suport 3 de la família professional General 
d’acord amb el Sistema d’Ordenació Municipal (SOM):Compromís professional, 
Treball en equip, Orientació al servei públic, Pensament analític, Flexibilitat i 
obertura al canvi, Autoconfiança, Rigor i organització i Comunicació i influència. 

L’exercici consistirà, com a mínim, en una entrevista individual, tot i que la 
Junta de Valoració podrà utilitzar altres sistemes d’avaluació complementaris. 

L’exercici serà valorat fins a un màxim de 6 punts. 
 
Puntuació mínima 
− Si s'avaluen tots els apartats la puntuació mínima és d’11,5 punts. 
− Si no s'avalua l’apartat 3 (exercici o supòsit pràctic), la puntuació mínima és 

6. De 9 punts. 
 

6. Junta de valoració 
President: 
− Sr. Ricard Fernández Ontiveros, gerent de Serveis Socials, o persona en qui 

delegui. 
Vocals: 
− Sr. Jordi Sánchez Masip, director d’Acció Social, o persona en qui delegui. 
− Sr. Ramón Sanahuja Vélez, director de Serveis d’Atenció i Acollida a 

Immigrants, o persona en qui delegui. 
− Sra. Neus Arranz Gallego, cap d’Administració i Personal, o persona en qui 

delegui. 
− Sr. José Mª Martínez de Eulate, gestor de Projecte del Departament de 

Selecció i Promoció de Recursos Humans, o persona en qui delegui, qui 
també farà les funcions de secretari. 

Representant de la Junta de Personal o del Comitè d’Empresa 
 

7. Presentació de sol·licituds  
Les persones interessades podran presentar la seva sol·licitud preferentment per 

mitjans electrònics accedint a l’aplicació “TRÀMITS” de l’apartat de “Recursos 
Humans” de la Intranet Municipal, mitjançant el tràmit PROVISIÓ DE LLOCS DE 
TREBALL > SOL·LICITUD PARTICIPACIÓ CONCURS, el qual dóna accés a 
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complimentar els diferents camps que conformen el model de “currículum vitae” 
electrònic. 

Excepcionalment, i en aquells casos en que no es tingui accés a l’esmentat 
aplicatiu de TRÀMITS, es podrà presentar la sol·licitud al Registre General o a 
qualsevol dels registres desconcentrats de l’Ajuntament, fent servir 
necessàriament el model de sol·licitud i currículum vitae normalitzat que es poden 
descarregar des del portal informatiu de CONCURSOS de l’apartat de “Recursos 
Humans” de la Intranet Municipal.  

En ambdós mitjans de presentació de sol·licituds el termini de presentació 
d’instàncies és de 15 dies hàbils a comptar a partir del dia següent a la publicació 
de les bases del concurs a la Gaseta Municipal. 

Les persones candidates són responsables de comprovar i verificar l'exactitud de 
la seva sol·licitud i les dades que hi consten.  

 
8. Llista de persones admeses i excloses  

Finalitzat el termini de presentació de sol·licituds, el Departament de Selecció i 
Promoció de Recursos Humans de l’Ajuntament de Barcelona publicarà a la intranet 
municipal la llista de persones admeses i excloses al procés, indicant també si la 
persona aspirant està exempta de realitzar la prova de llengua catalana. 

 
9. Presa de possessió 

En el cas de personal de l’Ajuntament de Barcelona, la persona que obtingui 
nova destinació cessarà en el lloc de treball que ocupa en un màxim de 10 dies a 
partir de l’endemà de la publicació de la resolució del procés a la Gaseta Municipal. 
La presa de possessió en la nova destinació es durà a terme l’endemà del 
cessament. 

Quan la resolució de la convocatòria comporti el reingrés al servei actiu en la 
categoria objecte de la convocatòria, la presa de possessió es durà a terme el 
segon dia hàbil següent a la publicació de l’esmentada resolució a la Gaseta 
Municipal. 

En el cas del personal provinent d’un organisme autònom o ens instrumental de 
l’Ajuntament de Barcelona, la seva presa de possessió es durà a terme a partir del 
primer dia hàbil del mes següent a la publicació de la resolució del procés a la 
Gaseta Municipal. En el cas que la publicació s’efectuï en la darrera Gaseta 
Municipal del mes, la pressa de possessió es diferirà al primer dia hàbil del segon 
mes comptat des de la publicació de l’esmentada Gaseta. 

La destinació adjudicada és irrenunciable, llevat que s’hagi obtingut una altra 
destinació definitiva mitjançant una convocatòria pública feta en el mateix període 
de temps, per incapacitat sobrevinguda, per passar a una situació diferent a la 
d’actiu o per causes excepcionals degudament justificades i apreciades per l’òrgan 
convocant. 
 

 
Cap de Secció 1 de la família general (GE) adscrit al Departament de 
Llicències i Inspecció de la Direcció del Servei de Llicències i Espai Públic 
de la Gerència del Districte de l’Eixample. 
Concurs núm. 42/2016-C 

 
Convocatòria per a la provisió definitiva per concurs de mèrits d’un lloc de 

treball de Cap de Secció 1 de la família general (GE) adscrit al Departament de 
Llicències i Inspecció de la Direcció del Servei de Llicències i Espai Públic de la 
Gerència del Districte de L’Eixample. 

D’acord amb l’article 294 del Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel que es 
va aprovar el Text refós de la Llei municipal i de règim local de Catalunya, amb les 
bases marc que regulen la provisió de llocs de treball mitjançant concurs, amb 
l’article 22.2 de l’Acord regulador de les condicions de treball dels empleats públics 
de l’Ajuntament de Barcelona i amb el vigent catàleg de llocs de treball d’aquest 
Ajuntament. 

Es convoca la provisió per concurs de mèrits d’un lloc de treball de Cap de 
Secció 1 de la família general (GE) adscrit al Departament de Llicències i Inspecció 
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de la Direcció del Servei de Llicències i Espai Públic de la Gerència del Districte de 
l’Eixample. 

 
1. Classificació del lloc convocat 

Denominació:  Cap de Secció 1 (50.10.GE.10 segons catàleg vigent) 
Àmbit funcional: Comandament 
Tipus de lloc: Cap de Secció   
Vinculació:  Funcionària 
Subgrup d’accés:  A1 i A2 
Destinació:  Nivell 24 
Sistema de provisió: Concurs de mèrits 
Classe de lloc: Lloc de promoció 
 
El lloc de treball objecte de la present convocatòria té jornada ordinària. 
 

2. Esquema retributiu 
Destinació:  24 (588,75 € mensuals segons catàleg vigent) 
Complement específic:  1.029,19 € mensuals segons catàleg vigent 
 

3. Descripció funcional 
 
3.1. Descripció funcional del lloc convocat (Cap de Secció 1 de la família GE) 
3.1.1. Missió 
Coordinar i supervisar equips especialitzats que es responsabilitzen d’un o més 

programes i processos tècnics d’un servei integrat, d’acord amb les directrius del 
cap, la normativa establerta i les necessitats plantejades per tal de d’aconseguir 
l’adequat desplegament i resolució d’aquests programes i processos en termes 
d’eficàcia i qualitat. 

3.1.2. Funcions  
1. Les funcions bàsiques del lloc de treball són:  
• Dissenyar i realitzar el desenvolupament de la programació de l‘equip en el 

marc d’actuació fixat i sota les directrius de l‘òrgan superior on esta adscrit 
l’equip o centre prestador de serveis. 

• Coordinar els recursos humans adscrits al centre o equip, gestionar els 
recursos econòmics assignats i integrar la prevenció de riscos laborals, 
d’acord amb el sistema de gestió de seguretat i salut laboral de 
l’Ajuntament. 

• Realitzar el seguiment i control de la prestació de serveis. 
2. Integra totes les activitats o processos que constitueixen una funció o servei 

complet. Habitualment coordina un equip de persones amb perfil tècnic i 
especialitzat, requerint així d’una alta capacitat de comunicació i influència per 
desenvolupar-lo i motivar-lo i d’un coneixement especialitzat de la funció o servei.  

3. Les tasques d’aquest lloc de treball requereixen de supervisió i disposen de 
certa de llibertat d’actuació. La coordinació es duu a terme mitjançant informes de 
gestió i anàlisi d’indicadors o a través de les reunions periòdiques establertes.  

4. Les tasques d’aquest lloc de treball es desenvolupen en un marc normatiu o 
de processos estandarditzats. 

5. Les tasques d’aquest lloc de treball requereixen de la interacció amb la 
ciutadania o amb personal de la Corporació Municipal per informar-los o assistir-los 
sobre els procediments, serveis i recursos que siguin competència de l’òrgan on 
presten els seus serveis. De la mateixa manera es requereix de la relació amb 
proveïdors externs i altres operadors per dur a terme el control de serveis fruit de 
contractes, convenis o altres sistemes de col·laboració. Poden representar 
tècnicament a la Corporació Municipal en les relacions amb entitats internes i 
externes. 

6. Aquest lloc de treball requereixen d’un profund coneixement sobre una àmplia 
varietat de procediments i poden contribuir a la seva millora a través de propostes 
i de la competència tècnica d’una llicenciatura, enginyeria o arquitectura superior o 
mitjana, amb coneixements específics en els processos i sistemàtica de treball. El 
lloc requereix de capacitat de coordinació d’equips. 
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3.2. Descripció funcional de l’òrgan al qual està adscrit el lloc (Departament de 
Llicències i Inspecció) 

3.2.1. Funcions 
• Tramitació i resolució de llicències mediambientals, llicències d’activitat, 

llicències d’ocupació d’espai públic i inspecció de les mateixes. 
• Tramitació i resolució de llicències d’obra i habitatge i inspecció de les 

mateixes. 
• Tramitació d’expedients de disciplina urbanística i sancionadors vinculats a 

les llicències i a la inspecció. 
• Elaboració del dictamen tècnic d’expedients de declaracions de ruïna. 
• Atenció especialitzada al ciutadà en matèria de llicències i inspecció. 
• Assoliment dels objectius i compromisos adoptats pels plans municipals i del 

Districte en l’àmbit de les seves competències. 
• Gestió i supervisió dels contractes amb empreses dins del seu àmbit 

d’actuació. 
• Direcció dels recursos humans i materials assignats. 
• Integració de la prevenció de riscos laborals dins de l’àmbit del seu 

departament, vetllant per al compliment de la normativa i procediments 
establerts en aquesta matèria. 

• Aplicació dels criteris funcionals definits pels sectors de referència. 
• Exercici de les competències que li siguin delegades. 
• Totes aquelles que li siguin atribuïdes per la Direcció en el compliment de 

les seves funcions. 
 

4. Requisits de participació 
• Pertànyer al grup A, subgrup A1 i A2 de qualsevol de les categories de 

l’Ajuntament de Barcelona.  
• Portar un mínim d’un any de serveis com a funcionari/a de carrera (*) de 

l’Ajuntament de Barcelona i/o dels organismes autònoms adherits a l’Acord 
regulador de les condicions de treball dels empleats públics de l’Ajuntament 
de Barcelona, i no pertànyer a les classes de Guàrdia Urbana ni del Servei 
de Prevenció i Extinció d’Incendis i Salvament (SPEIS). 

(*) Així mateix, podran participar en la present convocatòria aquells/es 
treballadors/res de l’Ajuntament de Barcelona en règim laboral fix del mateix grup, 
subgrups i categories establerts en aquesta convocatòria sempre i quan la seva 
categoria estigui inclosa en les declarades funcionarials en el vigent catàleg de 
llocs de treball d'aquest Ajuntament. 

• Haver transcorregut un mínim de dos anys des de l'última destinació 
obtinguda per concurs, llevat que el lloc estigui declarat a extingir. 

• El personal candidat haurà d’acreditar documentalment el requisit d’estar 
en possessió del certificat de nivell de suficiència de català C1 (antic C) o 
superior de la Direcció General de Política Lingüística o equivalent. Restaran 
exempts d'acreditar els coneixements de llengua catalana en la 
convocatòria les persones candidates que es troben en una de les situacions 
que s'indiquen a continuació i així ho indiquin expressament a l'apartat 
corresponent de la sol·licitud: 
− Haver participat i obtingut plaça en un procés selectiu per accedir a 

l'Ajuntament de Barcelona, en què hi hagués establerta una prova o 
exercici del mateix nivell o superior. 

− Disposar dels títols de l’ensenyament reglat no universitari expedits pel 
Departament d’Ensenyament d’acord amb les equivalències amb els 
certificats de referència de la Direcció General de Política Lingüística 
d’acord amb el nivell exigit a la convocatòria. 

− Haver participat i obtingut destinació en convocatòries anteriors de 
concurs específic o de lliure designació en la mateixa Administració, en 
què hi hagués establerta una prova de català del mateix nivell o 
superior. 

Les persones candidates que no acreditin adequadament aquest requisit, hauran 
de realitzar una prova de coneixements de llengua catalana equivalent al nivell 
requerit (C1). La no superació d’aquesta prova comportarà l’exclusió del procés. 
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En cap cas no hi poden prendre part el personal funcionari o laboral fix que 
estigui en suspensió d'ocupació ni els traslladats de llocs de treball com a 
conseqüència d'un expedient disciplinari, mentre durin els efectes corresponents. 
Tampoc no hi poden prendre part el personal funcionari en situació diferent de 
servei actiu que no hagin romàs el temps mínim exigit per reingressar al servei 
actiu. 

Els requisits de participació que preveuen les bases s'han de reunir en la data en 
què finalitzi el termini de presentació de sol·licituds que estableix aquesta 
convocatòria i s'han de complir a la data de la presa de possessió. 

 
5. Mèrits valorats  

Mèrits Comuns 
De conformitat amb les bases marc d’aplicació a tots els concursos de provisió 

de llocs de treball a l’Ajuntament de Barcelona, es valorarà l’antiguitat (fins a 1 
punt), el grau personal consolidat (fins a 1 punt), el nivell del lloc de treball des del 
qual es concursa (fins a 1 punt) i els cursos de formació i perfeccionament 
realitzats (fins a 2 punts).  

Mèrits Complementaris 
1. Experiència professional fins a 6 punts, segons el barem següent: 

− Experiència en tasques tècniques en l’àmbit específic de llicències i 
inspecció fins a 4 punts 

− Experiència en la instrucció i gestió d’expedients sancionadors i de 
disciplina urbanística i inspecció fins a 1 punts 

− Experiència en comandament de personal fins a 1 punt 
2. Altres mèrits que tinguin relació amb el lloc de treball, fins a 1 punt. 
3. Exercici o supòsit pràctic: La Junta de valoració podrà convocar les persones 

candidates per a la realització d’una prova o supòsit pràctic relacionat amb les 
funcions pròpies del lloc dins de l’òrgan al qual està adscrit, valorant-se fins a un 
màxim de 5 punts. En cas de realitzar-se, aquesta prova tindrà caràcter obligatori.  

Valoració de les competències professionals requerides per a l’òptim 
desenvolupament de les funcions vinculades al lloc de treball. 

La Junta de Valoració convocarà les persones aspirants que puguin assolir la 
puntuació mínima del concurs per a l’avaluació de les competències professionals 
definides per al lloc de treball de Cap de Secció 1 de la família general (GE) d’acord 
amb el Sistema d’Ordenació Municipal (SOM):Compromís professional, Treball en 
equip, Orientació al servei públic, Pensament analític, Flexibilitat i obertura al 
canvi, Autoconfiança, Empatia, Lideratge i Desenvolupament, Direcció de persones. 

L’exercici consistirà, com a mínim, en una entrevista individual, tot i que la 
Junta de Valoració podrà utilitzar altres sistemes d’avaluació complementaris. 

L’exercici serà valorat fins a un màxim de 6 punts. 
 
Puntuació mínima 
− Si s'avaluen tots els apartats la puntuació mínima és d’11,5 punts. 
− Si no s'avalua l’apartat 3 (exercici o supòsit pràctic), la puntuació mínima és 

de 9 punts. 
 

6. Junta de valoració 
President/a: 
− Sr. Màxim López Manresa, gerent del Districte de l’Eixample, o persona en 

qui delegui. 
Vocals: 
− Sra. Elisenda Capera Grifell, directora de Serveis de Llicències i Espai Públic 

del Districte de l’Eixample, o persona en qui delegui. 
− Sr. Antoni Masanes Surroca, cap de Departament de Llicències i Inspecció 

del Districte de l’Eixample, o persona en qui delegui.  
− Sr. Xavier Machado Martín, director de Serveis Generals del Districte de 

l’Eixample, o persona en qui delegui. 
− Sra. Laura Izquierdo Sánchez, tècnica del Departament de Selecció i 

Promoció de la Gerència de Recursos Humans i Organització, o persona en 
qui delegui, qui també farà les funcions de secretària. 
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Representant de la Junta de Personal o del Comitè d’Empresa. 
 

7. Presentació de sol·licituds  
Les persones interessades podran presentar la seva sol·licitud preferentment per 

mitjans electrònics accedint a l’aplicació “TRÀMITS” de l’apartat de “Recursos 
Humans” de la Intranet Municipal, mitjançant el tràmit PROVISIÓ DE LLOCS DE 
TREBALL > SOL·LICITUD PARTICIPACIÓ CONCURS, el qual dóna accés a 
complimentar els diferents camps que conformen el model de “currículum vitae” 
electrònic. 

Excepcionalment, i en aquells casos en que no es tingui accés a l’esmentat 
aplicatiu de TRÀMITS, es podrà presentar la sol·licitud al Registre General o a 
qualsevol dels registres desconcentrats de l’Ajuntament, fent servir 
necessàriament el model de sol·licitud i currículum vitae normalitzat que es poden 
descarregar des del portal informatiu de CONCURSOS de l’apartat de “Recursos 
Humans” de la Intranet Municipal.  

En ambdós mitjans de presentació de sol·licituds el termini de presentació 
d’instàncies és de 15 dies hàbils a comptar a partir del dia següent a la publicació 
de les bases del concurs a la Gaseta Municipal. 

Les persones candidates són responsables de comprovar i verificar l'exactitud de 
la seva sol·licitud i les dades que hi consten.  

 
8. Llista de persones admeses i excloses  

Finalitzat el termini de presentació de sol·licituds, el Departament de Selecció i 
Promoció de Recursos Humans de l’Ajuntament de Barcelona publicarà a la intranet 
municipal la llista de persones admeses i excloses al procés, indicant també si la 
persona aspirant està exempta de realitzar la prova de llengua catalana. 

 
9. Presa de possessió 

En el cas de personal de l’Ajuntament de Barcelona, la persona que obtingui 
nova destinació cessarà en el lloc de treball que ocupa en un màxim de 10 dies a 
partir de l’endemà de la publicació de la resolució del procés a la Gaseta Municipal. 
La presa de possessió en la nova destinació es durà a terme l’endemà del 
cessament. 

Quan la resolució de la convocatòria comporti el reingrés al servei actiu en la 
categoria objecte de la convocatòria, la presa de possessió es durà a terme el 
segon dia hàbil següent a la publicació de l’esmentada resolució a la Gaseta 
Municipal. 

En el cas del personal provinent d’un organisme autònom o ens instrumental de 
l’Ajuntament de Barcelona, la seva presa de possessió es durà a terme a partir del 
primer dia hàbil del mes següent a la publicació de la resolució del procés a la 
Gaseta Municipal. En el cas que la publicació s’efectuï en la darrera Gaseta 
Municipal del mes, la pressa de possessió es diferirà al primer dia hàbil del segon 
mes comptat des de la publicació de l’esmentada Gaseta. 

La destinació adjudicada és irrenunciable, llevat que s’hagi obtingut una altra 
destinació definitiva mitjançant una convocatòria pública feta en el mateix període 
de temps, per incapacitat sobrevinguda, per passar a una situació diferent a la 
d’actiu o per causes excepcionals degudament justificades i apreciades per l’òrgan 
convocant. 
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BASES GENERALS QUE HAN DE REGIR LA CONVOCATÒRIA D’UN CONCURS 
PER A LA PROVISIÓ D’UN LLOC DE TREBALL DE L’INSTITUT MUNICIPAL DE 
CULTURA DE BARCELONA 
(Aprovades per decret de l’Alcaldia) 

 
 
De conformitat amb les Bases Marc aprovades pel Consell Plenari del dia 22 de 

juliol de 1988, es convoquen per a la seva provisió pel personal de plantilla 
d'aquest Ajuntament els llocs de treball que consten a l'annex, d'acord amb les 
condicions específiques que s'indiquen en aquest mateix annex per a cadascun 
d'ells i amb els requisits comuns que es fixen a continuació: 

 
 

REQUISITS COMUNS A TOTS ELS CONCURSOS 
 
A part dels requisits addicionals de cada concurs, per a optar a qualsevol 

convocatòria és necessari: 
– Trobar-se en servei actiu a l’Ajuntament o a un Institut Municipal, i no 

pertànyer a les classes de Guàrdia Urbana ni Servei de Prevenció i 
Extinció d’Incendis i Salvament (SPEIS). 

– Tractar-se de personal funcionari o contractat laboral fix de l’Ajuntament 
de Barcelona. El personal funcionari de l’Ajuntament adscrit a un Institut 
Municipal i el personal laboral fix de l’Ajuntament posteriorment 
subrogat a un Institut podrà participar igualment en els concursos. 
També hi podran participar els contractats laborals fixos d’Instituts 
Municipals que hagin efectuat la corresponent adhesió a l’Acord Marc de 
Condicions de Treball, d’acord amb la clàusula preliminar cinquena de 
l’esmentat Acord. 

– Haver prestat un mínim d'un any de serveis com a funcionari de carrera 
o amb contracte laboral indefinit a l’Ajuntament o Institut Municipal. 

– Haver transcorregut un mínim de dos anys des de l'última destinació 
obtinguda per concurs. 

 
 

MÈRITS COMUNS A TOTS ELS CONCURSOS 
 
5. Antiguitat. Es valorarà per anys complets de serveis, inclosos els serveis 

anteriors en altres administracions públiques que hagin estat formalment 
reconeguts, a raó de 0,10 punts i fins a un màxim d'1 punt. 

6. Grau personal consolidat. S'avaluarà fins a un màxim d'1 punt segons el 
barem següent: 
– Per posseir com a grau un nivell superior al del lloc de treball convocat: 

1 punt. 
– Per posseir com a grau el mateix nivell del lloc de treball convocat: 

0,75 punts. 
– Per posseir com a grau un nivell inferior en dos al del lloc de treball 

convocat: 0,50 punts. 
– Per posseir com a grau un nivell inferior en quatre al del lloc de treball 

convocat: 0,25 punts. 
7. Nivell del lloc de treball actualment ocupat o, si és el cas, l'últim ocupat, 

fins a un màxim d'1 punt segons el barem següent: 
– Pel desenvolupament d'un lloc d'igual nivell al del lloc de treball 

convocat: 1 punt. 
– Pel desenvolupament d'un lloc de treball inferior en dos nivells al del 

lloc de treball convocat: 0,50 punts. 
– Pel desenvolupament d'un lloc de treball de nivell superior al nivell del 

lloc de treball base de la categoria del concursant: 0,25 punts. 
– A aquests efectes, s'ha d'entendre per nivell del lloc de treball 

desenvolupat, el nivell de complement de destinació efectivament 
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acreditat en la nòmina corresponent, quan es tracti d'un nivell superior 
al del grau personal consolidat de cada aspirant, i el nivell del lloc de 
treball ocupat per adscripció o trasllat quan aquest sigui inferior al grau 
personal que hagi pogut consolidar a la carrera administrativa. 

8. Cursos de formació i perfeccionament. Es valoraran fins a 2 punts, sempre 
que tinguin relació directa amb el lloc de treball a cobrir, i es puntuaran, si 
s'escau, en funció de les matèries, la durada i l'avaluació. 

 
 

 
JUNTA DE VALORACIÓ 

 
Estarà formada pels membres següents: 
– Presidència: 

El director de Recursos Humans, com a titular. 
– Vocalies: 

El/la gerent o director/a de Serveis que per a cada concurs s'indiqui 
expressament a l'annex, que en cas d'absència del president titular, 
exercirà la presidència de la Junta. 
Un cap de Personal de sector d'actuació o districte. 
Un/a tècnic/a especialista en la matèria objecte del concurs. 
Un/a tècnic/a de la Direcció de Recursos Humans, qui també tindrà la 
condició de secretari/ària de la Junta de Valoració. 

A més, a tots els concursos hi podran assistir, en els termes previstos a les 
Bases Marc, els representants designats conjuntament per la Junta de Personal i el 
Comitè d'Empresa. 

 
 
PROCEDIMENT I NORMES GENERALS 
 
Les persones que compleixin les condicions exigides hauran de presentar la 

sol·licitud, a la qual adjuntaran la relació de mèrits al·legats classificats segons 
l'ordre d'aquesta convocatòria, i els documents acreditatius corresponents, al 
Registre General o a qualsevol dels registres municipals, en el termini de quinze 
dies hàbils a comptar de l'endemà de la publicació d'aquesta convocatòria en la 
Gaseta Municipal. 

Els requisits i mèrits al·legats s'han d'entendre sempre referits a la data 
d'acabament de l'esmentat termini. 

Per a cada concurs s'ha de presentar una instància i la documentació separada, 
per a la qual cosa, es podrà utilitzar l'imprès normalitzat de què es disposa a 
l'Oficina d'Informació de Personal i a les seus dels districtes. 

En cas d'empat en la puntuació, per dirimir-lo s'atendrà a l'antiguitat de serveis 
prestats a la Corporació des de la data d'incorporació en la plantilla, amb caràcter 
indefinit. 

En els casos en què entre els mèrits complementaris s'estableixi la redacció d'un 
informe o memòria, aquest no podrà excedir de cinc pàgines, excepte en aquells 
casos en què les bases específiques del concurs determinin un nombre superior de 
pàgines, donades les característiques del lloc de treball a cobrir. L'informe s'haurà 
de presentar conjuntament amb la sol·licitud i el curriculum vitae. 

Els llocs de treball objecte de la present convocatòria tenen com a règim horari 
el de 37 hores i 30 minuts setmanals. 

Per a la valoració dels mèrits, la Junta podrà disposar dels sistemes d'acreditació 
i de comprovació que consideri més escaients en cada cas i per a cada tipus de 
mèrits, i podrà convocar les persones que optin a les places per precisar o ampliar 
aspectes concrets en relació als mèrits al·legats. 

Les destinacions adjudicades són irrenunciables un cop s'ha pres possessió del 
lloc. Malgrat això, quan una persona hagi obtingut una plaça en diferents 
concursos convocats, haurà d'optar per una d'elles, dins del termini dels tres dies 
hàbils següents al de l'exposició en el tauler d'anuncis del departament de Personal 
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de la proposta de la Junta de Valoració de l'últim concurs en què hagi obtingut la 
plaça. 

Per a tot allò no estipulat expressament en aquesta convocatòria, s'estarà a allò 
que disposen les Bases Marc aprovades pel Consell Plenari el dia 22 de juliol de 
1988 i la normativa legal i reglamentària corresponent. 

 
ANNEX 
 
Concurs núm. 6/16. Un lloc de treball de TÈCNIC/A 2 de la família professional 

de Serveis de Gestió i Administració (GA) adscrit al Departament de Fàbriques de 
Creació i Relacions Internacionals de l’Institut de Cultura de Barcelona. (Nivell 24) 

 
 
 
TÈCNIC/A 2 de la família professional de Serveis de Gestió i Administració 
(GA) adscrit al Departament de Fàbriques de Creació i Relacions 
Internacionals de l’Institut de Cultura de Barcelona 
Concurs núm. 6/16 
 

Convocatòria per a la provisió definitiva per concurs de mèrits d’un lloc de 
treball de TÈCNIC/A 2 de la família professional de Serveis de Gestió i 
Administració (GA) adscrit al Departament de Fàbriques de Creació i Relacions 
Internacionals de l’Institut de Cultura de Barcelona 

D’acord amb l’article 294 del Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel que es 
va aprovar el Text refós de la Llei municipal i de règim local de Catalunya, amb les 
bases marc que regulen la provisió de llocs de treball mitjançant concurs, amb 
l’article 22.2 de l’Acord regulador de les condicions de treball dels empleats públics 
de l’Ajuntament de Barcelona i amb el vigent catàleg de llocs de treball d’aquest 
Ajuntament. 

Es convoca la provisió per concurs de mèrits d’un lloc de treball de Tècnic/a 2 de 
la família professional de Serveis de Gestió i Administració (GA), adscrit al 
Departament de Fàbriques de Creació i Relacions Internacionals de l’Institut de 
Cultura de Barcelona 

 
1. Classificació del lloc convocat 

Denominació:  Tècnic/a 2 (80.20.GA.10 segons catàleg vigent) 
Àmbit funcional:  Tècnic 
Tipus de lloc: Tècnic 
Vinculació:  Funcionària 
Subgrup d’accés:  A1 i A2 
Destinació:  Nivell 24 
Sistema de provisió: Concurs de mèrits 
Classe de lloc: Lloc de promoció 
El lloc de treball objecte de la present convocatòria té jornada ordinària. 
 

2. Esquema retributiu 
Destinació:  24 (588,75 €/mensuals segons catàleg vigent) 
Complement específic:  978,69 €/mensuals segons catàleg vigent 
 

3. Descripció funcional 
 
3.1. Descripció funcional del lloc convocat (Tècnic/a 2 de la família de GA) 
 
3.1.1. Missió 
Realitzar funcions tècniques pròpies de la seva família professional, en les 

matèries i processos que siguin competència de l’òrgan on presten els seus 
serveis, de manera autònoma, d’acord amb la normativa i directrius establertes. 

3.1.2. Funcions  
1. Les funcions bàsiques del lloc de treball són:  
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• Definir procediments, normes, protocols i sistemes per al desenvolupament 
de l’actuació en l’àmbit de la seva família professional dins de l’òrgan on 
presten els seus serveis.  

• Planificar la implantació i gestionar serveis competència de l’òrgan on 
s’adscriuen, i controlar la qualitat i compliment de la seva execució.  

• Assessorar tècnicament sobre procediments relatius a les matèries, 
assumptes i processos que siguin objecte de l’òrgan on presten els seus 
serveis.  

• Supervisar informes, dictàmens i propostes de resolució realitzats per altres 
tècnics, i elaborar els de major complexitat.  

• Planejar i desenvolupar treballs tècnics i estudis en l’àmbit de la seva 
família professional, sobre les matèries competència de l’òrgan on presten 
els seus serveis.  

• Exercir l’actuació inspectora i/o supervisió tècnica, si correspon a l’òrgan on 
presten els seus serveis.  

2. Aquest tipus de tècnic actua en un àmbit tàctic i amb component tècnic, 
contribuint a la millora de protocols i processos del seu àmbit funcional o de la 
seva família professional.  

3. Requereixen de coneixements en un camp tècnic, científic o especialitzat. 
4. Les tasques d’aquest lloc de treball es desenvolupen habitualment dins d’un 

marc normatiu i procediments estandarditzat, 
5. Disposen de llibertat per implantar l’operativa de l’òrgan on presta els seus 

serveis i rebre supervisió sobre els resultats.  
6. Requereixen de la capacitat de comunicació i influència necessària per 

interactuar amb la ciutadania o amb personal de la Corporació Municipal influint-los 
i donant-los servei en el seu àmbit de competència. 

7. Poden supervisar tasques realitzades per altres tècnics i administratius de 
l’òrgan on presta els seus serveis. 

3.2. Descripció funcional de l’òrgan al qual està adscrit el lloc (Departament de 
Fàbriques de Creació i Relacions Internacionals) 

3.2.1. Missió 
Gestió dels espais i fàbriques de creació de Barcelona de les activitats, els 

recursos i el suport per part de l’Ajuntament. Coordinació dels projectes de 
cooperació cultural internacional amb els operadors culturals de la ciutat, i de la 
participació de l’Ajuntament en les xarxes internacionals en l’àmbit cultura. 

3.2.2. Funcions  
• Definir, impulsar i gestionar el programa de suport a les fàbriques i espais 

de creació de la ciutat.  
• Generar i mantenir els diferents canals de comunicació entre l’Institut de 

Cultura i els diversos espais de creació, coordinant l’actuació dels diferents 
operadors i elaborar plans de treball conjunts. 

• Promoure una xarxa de col·laboració i cooperació entre les diverses 
fàbriques de creació, impulsant serveis i projectes comuns a totes elles. 

• Establir relacions entre les Fàbriques de Creació i la resta d’infraestructures 
culturals de la ciutat, així com amb espais de creació i xarxes de creació 
internacionals. 

• Donar suport a la direcció de Fabra i Coats – Fàbrica de Creació, com a 
única fàbrica de creació gestionada directament per l’Institut de Cultura. 

• Definir, impulsar i gestionar l’acció internacional de l’Institut de Cultura de 
Barcelona, així com la seva participació en xarxes internacionals. 

• Establir i mantenir relacions amb autoritats locals, institucions i operadors 
culturals internacionals en l’àmbit de les competències de l’Institut de 
Cultura, i en coordinació amb la Direcció de Relacions Internacionals de 
l’Ajuntament. 

• Coordinar la participació dels diversos programes de l’Institut de Cultura en 
projectes de cooperació cultural internacional. 

• Generar i promoure marcs i projectes de cooperació i projecció internacional 
de la ciutat en l’àmbit cultura, d’acord amb les institucions consorciades 
amb l’Ajuntament i les competències del propi Institut de Cultura. 
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4. Requisits de participació 
• Pertànyer al grup A, subgrup A1 de les categories de l’Ajuntament de 

Barcelona de TS Estadística, TS Gestió, TS Informació, TS Economia, TS 
Sociologia, TS Organització, TS Psicologia, Tècnic/a d’Administració General 
o subgrup A2 de la categoria de l’Ajuntament de Barcelona de Gestió 
d’Administració General. 

• Portar un mínim d’un any de serveis com a funcionari/a de carrera (*) de la 
plantilla de l’Ajuntament de Barcelona i/o dels organismes autònoms 
adherits a l’Acord regulador de les condicions de treball dels empleats 
públics de l’Ajuntament de Barcelona, i no pertànyer a les classes de 
Guàrdia Urbana ni del Servei de Prevenció i Extinció d’Incendis i Salvament 
(SPEIS). 

(*) Així mateix, podran participar en la present convocatòria aquells/es 
treballadors/res de l’Ajuntament de Barcelona en règim laboral fix del mateix grup, 
subgrups i categories establerts en aquesta convocatòria sempre i quan la seva 
categoria estigui inclosa en les declarades funcionarials en el vigent catàleg de 
llocs de treball d'aquest Ajuntament. 

• Haver transcorregut un mínim de dos anys des de l'última destinació 
obtinguda per concurs, llevat que el lloc estigui declarat a extingir. 

• El personal candidat haurà d’acreditar documentalment el requisit d’estar 
en possessió del certificat de nivell de suficiència de català C1 (antic C) o 
superior de la Direcció General de Política Lingüística o equivalent. Restaran 
exempts d'acreditar els coneixements de llengua catalana en la 
convocatòria, les persones candidates que es troben en una de les 
situacions que s'indiquen a continuació i així ho indiquin expressament a 
l'apartat corresponent de la sol·licitud: 
− Haver participat i obtingut plaça en un procés selectiu per accedir a 

l'Ajuntament de Barcelona, en què hi hagués establerta una prova o 
exercici del mateix nivell o superior. 

− Disposar dels títols de l’ensenyament reglat no universitari expedits pel 
Departament d’Ensenyament d’acord amb les equivalències amb els 
certificats de referència de la Direcció General de Política Lingüística 
d’acord amb el nivell exigit a la convocatòria. 

− Haver participat i obtingut destinació en convocatòries anteriors de 
concurs específic o de lliure designació en la mateixa Administració, en 
què hi hagués establerta una prova de català del mateix nivell o 
superior. 

Les persones candidates que no acreditin adequadament aquest requisit, hauran 
de realitzar una prova de coneixements de llengua catalana equivalent al nivell 
requerit (C1). La no superació d’aquesta prova comportarà l’exclusió del procés.  

En cap cas no hi poden prendre part el personal funcionari o laboral fix que 
estigui en suspensió d'ocupació ni els traslladats de llocs de treball com a 
conseqüència d'un expedient disciplinari, mentre durin els efectes corresponents. 
Tampoc no hi poden prendre part el personal funcionari en situació diferent de 
servei actiu que no hagin romàs el temps mínim exigit per reingressar al servei 
actiu. 

Els requisits de participació que preveuen les bases s'han de reunir en la data en 
què finalitzi el termini de presentació de sol·licituds que estableix aquesta 
convocatòria i s'han de complir a la data de la presa de possessió. 

 
5. Mèrits valorats  

Mèrits Comuns 
De conformitat amb les bases marc d’aplicació a tots els concursos de provisió 

de llocs de treball a l’Ajuntament de Barcelona, es valorarà l’antiguitat (fins a 1 
punt), el grau personal consolidat (fins a 1 punt), el nivell del lloc de treball des del 
qual es concursa (fins a 1 punt) i els cursos de formació i perfeccionament 
realitzats (fins a 2 punts).  

Mèrits Complementaris 
1. Experiència professional fins a 6 punts, segons el barem següent: 
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− Experiència en la relació amb entitats públiques i privades de l’àmbit 
cultural, fins a 1,5 punts 

− Experiència en la relació amb xarxes nacionals i internacionals del sector 
cultural fins a 1,5 punts  

− Experiència en la gestió de propostes de programes artístics i de 
creativitat fins a 1,5 punts 

− Experiència redacció de convenis, informes, memòries, etc fins a 1,5 
punts 

2. Altres mèrits que tinguin relació amb el lloc de treball, fins a 1 punt. 
3. Exercici o supòsit pràctic: La Junta de valoració podrà convocar les persones 

candidates per a la realització d’una prova o supòsit pràctic relacionat amb les 
funcions pròpies del lloc dins de l’òrgan al qual està adscrit, valorant-se fins a un 
màxim de 5 punts. En cas de realitzar-se, aquesta prova tindrà caràcter obligatori.  

4. Valoració de les competències professionals requerides per a l’òptim 
desenvolupament de les funcions vinculades al lloc de treball.  

La Junta de Valoració convocarà les persones aspirants que puguin assolir la 
puntuació mínima del concurs per a l’avaluació de les competències professionals 
definides per al lloc de treball de TÈCNIC/A 2 de la família professional de Serveis 
de Gestió i Administració d’acord amb el Sistema d’Ordenació Municipal (SOM): 
Compromís professional, Treball en equip, Orientació al servei públic, Pensament 
analític, Recerca d’informació i actualització de coneixements, Flexibilitat i obertura 
al canvi, Rigor i organització i Comunicació i influència.  

L’exercici consistirà com a mínim en una entrevista individual, tot i que si es 
considera necessari, la Junta de Valoració podrà utilitzar altres sistemes 
d’avaluació complementaris. 

L’exercici serà valorat fins a un màxim de 6 punts. 
 
Puntuació mínima 
− Si s'avaluen tots els apartats opcionals la puntuació mínima és d’11,5 

punts. 
− Si no s'avalua l’apartat 3 (exercici o supòsit pràctic), la puntuació mínima és 

de 9 punts. 
 

6. junta de valoració 
President: 
− Sra. Isabel Balliu i Badia , Gerent en funcions de l’Institut de Cultura de 

Barcelona o persona en qui delegui. 
Vocals: 
− Sr. Esteve Caramés i Boada, cap de Departament de Fàbriques de Creació i 

Relacions Internacionals de l’ICUB 
− Sra. Maria Masoliver Callado, gestora de projectes del Departament de 

Fàbriques de Creació i Relacions Internacionals de l’ICUB. 
− Sra. Margarita Muñoz Guillén, cap del Departament de Recursos Humans de 

l’ICUB o persona en qui delegui, que exercirà les funcions de secretària de 
la Junta de Valoració. 

Representant de la Junta de Personal o del Comitè d’Empresa. 
 

7. Presentació de sol·licituds  
Les persones interessades podran presentar la seva sol·licitud al Registre de 

l’Institut de Cultura de Barcelona, Rambla 99 planta 4a., de dilluns a divendres de 
09:00 a 14:00h i dijous tarda de 15:30 a 17:30h, i l’horari d’estiu (des del dia 24 
de juny al 24 de setembre): de dilluns a divendres de 09:00 a 14:00h, tardes 
tancat.  

També es podrà presentar la sol·licitud al Registre General o a qualsevol dels 
registres desconcentrats de l’Ajuntament, fent servir necessàriament el model de 
sol·licitud i currículum vitae normalitzat que es poden descarregar des del portal 
informatiu de CONCURSOS de l’apartat de “Recursos Humans” de l’Intranet 
Municipal.  

El termini de presentació d’instàncies és de 15 dies hàbils a comptar a partir del 
dia següent a la publicació de les bases del concurs a la Gaseta Municipal. 



NÚM. 15 20-5-2016 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA 3099 
 

Les persones candidates són responsables de comprovar i verificar l'exactitud de 
la seva sol·licitud i les dades que hi consten.  

 
8. Llista de persones admeses i excloses 

Finalitzat el termini de presentació de sol·licituds, el Departament de Recursos 
Humans de l’Institut de Cultura de Barcelona publicarà a la intranet municipal la 
llista de persones admeses i excloses al procés, indicant també si la persona 
aspirant està exempta de realitzar la prova de llengua catalana. 

 
9. Presa de possessió 

El personal funcionari i laboral fix que hagi obtingut nova destinació cessarà en 
el lloc de treball que ocupa en un màxim de 10 dies a partir de l'endemà de la 
publicació de la resolució del concurs a la Gaseta Municipal. La presa de possessió 
en la nova destinació es durà a terme a l'endemà del cessament. 

Quan la resolució de la convocatòria comporti el reingrés al servei actiu en la 
categoria objecte de la convocatòria, la presa de possessió es durà a terme el 
segon dia hàbil següent a la data de la publicació de la resolució del concurs a la 
Gaseta Municipal. 

En el cas del personal provinent de l’Ajuntament de Barcelona o d’un organisme 
autònom o ens instrumental de l’Ajuntament de Barcelona, la seva presa de 
possessió es durà a terme a partir del primer dia hàbil del mes següent a la 
publicació de la resolució del concurs a la Gaseta Municipal. En el cas que la 
publicació s’efectuï en la darrera Gaseta Municipal del mes, la presa de possessió 
es diferirà al primer dia hàbil del segon mes comptat des de la publicació de 
l’esmentada Gaseta. 

La destinació adjudicada és irrenunciable, llevat que s'hagi obtingut una altra 
destinació definitiva mitjançant una convocatòria pública feta en el mateix període 
de temps, per incapacitat sobrevinguda, per passar a una situació diferent a la 
d'actiu o per causes excepcionals degudament justificades i apreciades per l'òrgan 
convocant.  
 

 
CONVOCATÒRIA DE CONCURS DE TRASLLATS PER PROVEIR LLOCS DE 
TREBALL VACANTS CORRESPONENTS A ESCOLES BRESSOL I ESPAIS 
FAMILIARS PER AL CURS 2016-2017. INSTITUT MUNICIPAL D’EDUCACIÓ 

 
D’acord amb la resolució de la Gerència de l’Institut Municipal d’Educació (IMEB) 

de data 18 de maig de 2016, es convoca Concurs de Trasllats per proveir les 
vacants dels llocs de treball d’educador/a als centres públics municipals d’Escola 
Bressol i Espais Familiars, que es regirà per les presents BASES: 

 
Els llocs de treball vacants per al curs 2016-2017 són els relacionats a l’Annex 1.  
 
1. Podran participar-hi els funcionaris i funcionàries municipals i contractats i 

contractades laborals fixos de l’IMEB en servei actiu amb destinació a les Escoles 
Bressol Municipals i Espais Familiars amb la categoria d’Educador/a d’Escola 
Bressol o Tècnic/a Auxiliar d’Educació i Puericultura, amb 2 anys d’antiguitat al 
mateix centre i que estiguin en possessió del certificat de coneixements mitjans de 
llengua catalana (nivell C). 

 
2. Pel que fa a la resolució d’aquest concurs, i quant a l’adjudicació dels llocs de 

treball, s’estableix el següent ordre de preferència: 
 
En primer lloc: Educadors i educadores que hagin resultat desplaçades dels seus 

actuals llocs de treball com a conseqüència d’ajustos organitzatius a les seves 
escoles bressol. 

 
En segon lloc: Educadors/es que ho sol·licitin voluntàriament, segons l’ordre de 

puntuació obtinguda en la valoració de mèrits. 
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3. Els i les aspirants hauran de presentar la sol·licitud d’acord amb la instància 
model establerta, al Registre General de l’Institut d’Educació (pl. d’Espanya, 5), de 
dilluns a dijous de 8:30h a 17:30h i divendres de 8:30h a 14:00h. El model 
d’instància així com tota la informació del seguiment del concurs, es publicaran al 
Bulevard i al tauler d’anuncis de l’IMEB. A la instància caldrà indicar les places a les 
quals s’opta i en quin ordre, sense cap limitació en quant al nombre d’eleccions. 
Igualment, caldrà incloure la declaració expressa de complir els requisits exigits 
per participar en el concurs. L’acreditació dels mèrits s’haurà de fer a posteriori, 
només en cas de petició de la Comissió de Valoració. 

 
4. Els educadors i educadores que presentin sol·licitud per a la plaça de l’Espai 

Familiar (Serveis Complementaris) hauran de lliurar junt amb la sol·licitud un 
projecte que ha d’incloure:  

 
− motius pels quals opta a aquest tipus de servei  
− objectius d’un espai familiar i intervenció de l’educador/a.  
 
5. El termini per a la presentació de la instància serà de 15 dies naturals a partir 

de l’endemà de la publicació de la present convocatòria a la Gaseta Municipal. 
 
6. Totes les condicions requerides per participar-hi, com també els mèrits 

al·legats, han d’haver estat perfeccionats en la data de finalització del termini de 
presentació de les instàncies. 

 
7. La Comissió de Valoració podrà requerir en qualsevol moment els i les 

aspirants per a la justificació o aclariment de mèrits sobre els quals es plantegin 
dubtes. 

 
8. El concurs serà resolt atenent les peticions de les persones participants. En 

cas de sol·licituds coincidents sobre la mateixa plaça, s’aplicarà el barem de 
valoració de mèrits del punt 9 d’aquestes bases. 

 
9. Barem de valoració de mèrits 
 
9.1. Per serveis prestats en l’Escola Bressol Municipal i/o en Espais Familiars 

com a funcionari/ària de carrera o contractat/da laboral fix/a de l’Institut 
d’Educació, fins a un màxim de 20 punts. (Es realitzarà des del Servei de Recursos 
Humans) 

 
− Per cada any de servei actiu com a educador/a d’Escola Bressol i Espai 

Familiar a l’Ajuntament de Barcelona, 1 punt. (Es realitzarà des del Servei 
de Recursos Humans) 

 
− Per temps de permanència en el centre sol·licitat, 0,5 punts per any. (Es 

realitzarà des del Servei de Recursos Humans) 
 
9.2. Formació permanent: Fins a 15 punts 
 
− Per haver impartit cursos o seminaris relacionats amb l’educació infantil, o 

per coordinació de grups de treball, fins 2 punts. 
 

− Per la participació en cursos relacionats amb el lloc de treball al qual s’opta 
en l’àmbit del primer cicle d’educació infantil, mínim de 10 hores, 0,05 
punts /hora i fins a un màxim de 6 punts. Aquests cursos hauran de ser 
certificats mitjançant documentació acreditativa de les hores de durada. 

 
− Per la participació en cursos relatius a aspectes relacionats amb 

l’ensenyament, no inclosos a l’apartat anterior, per cada 10 hores, 0,01 
punts per hora, fins a un màxim de 3 punts. Aquests cursos hauran de ser 
acreditats mitjançant documentació acreditativa de les hores de durada. 
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− Màsters o post graus que tinguin per objecte el perfeccionament sobre els 

aspectes científics i didàctics de l’especialitat d’educació Infantil, que tinguin 
durada igual o superior a 300 hores, 2 punts. 

 
− Màsters o post graus que tinguin per objecte el perfeccionament sobre els 

aspectes científics i didàctics de l’especialitat d’educació infantil, que tinguin 
durada igual o superior a 150 hores, 2 punts. 

 
− Màsters o post graus que tinguin per objecte el perfeccionament sobre els 

aspectes científics i didàctics de l’especialitat d’educació infantil, que tinguin 
durada igual o superior a 75 hores, 2 punts. 

 
 
9.3. Mèrits acadèmics: Fins a 5 punts 
 
− Doctorat: 3 punts 
− Altres titulacions universitàries, diferents de les al·legades per al ingrés al 

lloc de treball: Llicenciatures 2 punts i Diplomatures 1,5 punts 
 

9.4 Altres mèrits: Fins a 3 punts 
 

− Per publicacions de l’àmbit educatiu, en matèries relacionades amb el 
lloc al qual s’opta, en funció del relleu dels continguts d’aquestes 
publicacions, fins a 3 punts. 

 
9.5 Valoració de Projecte (només en el cas d’optar per a la plaça d’Espai 

Familiar) : fins a 10 punts 
 
10. Comissió de valoració 
 
La Comissió de Valoració és l’òrgan col·legiat al qual pertoca el 

desenvolupament d’aquest procés, i està integrada per les persones següents: 
 
− Sr. Casimir Macià Costa, Director de Centres Educatius de l’Institut 

Municipal d’Educació o persona en qui delegui 
− Sra. Joaquima Ferrando Aguilar, Cap del Departament d’Educació Infantil o 

persona en qui delegui.  
− Sra. Antònia Cañellas Majoral, Cap del Departament de Recursos Humans o 

persona en qui delegui. 
La Junta de Personal i el Comitè d’Empresa podran designar un/a membre titular 

i un/a de suplent, que podrà assistir a les sessions de la Junta. 
 
 

ANNEX 1 
 

 
Escoles Bressol Vacants   Escoles Bressol Vacants 

1 ALBI 4  50 LA FONTANA 1 
2 AQÜEDUCTE 6  51 LA MAR 4 
3 BAMBI 3  52 LA MAR XICA 4 
4 BARRUFETS 3  53 LA MUNTANYA 4 
5 BELLMUNT 3  54 LA PUPUT 7 
6 CADI 3  55 LA VERNEDA DE SANT MARTI 5 
7 CAMP DE L'ARPA 6  56 L'ALIANÇA 7 
8 CAN CANET 5  57 L'ARBOÇ 4 
9 CAN CARALLEU 5  58 L'ARBRET DE L'EIXAMPLE 7 
10 CAN DRAGÓ 2  59 L'ARGIMON 6 
11 CAN NOVELL 6  60 L'ARQUET 1 
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Escoles Bressol Vacants   Escoles Bressol Vacants 

12 CANIGÓ 1  61 LES QUATRE TORRES 4 
13 CARABASSA 5  62 L'ESQUIROL 4 
14 CASA DELS NENS 7  63 L'ESTACIÓ 7 
15 CIUTAT DE MALLORCA 2  64 L'HARMONIA 4 
16 COBI 11  65 LLAR D'INFANTS 5 
17 COLLSEROLA  4  66 LONDRES 2 
18 COLOMETA 5  67 L'ORENETA 2 
19 DIAGONAL MAR 11  68 MANIGUA 4 
20 DOLORS CANALS 10  69 MARGALLÓ 7 
21 EL CAMINET DEL BESOS 1  70 MARINA 10 
22 EL CLOT DE LA MEL 7  71 MONT TABER 7 
23 EL COTXET 3  72 MONTSERRAT 3 
24 EL FIL 5  73 NENES I NENS 3 
25 EL GAT NEGRE 7  74 NIC 2 
26 EL GRONXADOR 6  75 NIU D'INFANTS 4 
27 EL PALOMAR 4  76 PAU 4 
28 EL PARC DE LA PEGASO 3  77 PLA DE FORNELLS 6 
29 EL PETIT PRÍNCEP 6  78 PORTAL NOU 3 
30 EL PUTGET 2  79 PUIGMAL 3 
31 EL ROURE 7  80 RALET 1 
32 EL TIMBAL 6  81 SANT GENÍS 2 
33 EL TORRENT 5  82 SANT MEDIR 4 
34 EL TRAMVIA BLAU 5  83 TRES TURONS 5 
35 EL TREN 8  84 TRIS-TRAS 3 
36 EL TREN DE FORT PIENC 3  85 TURÓ 3 
37 EL VENT 4  86 UNIVERS 5 
38 EL XALET DE LA PAPERERA 1  87 VALLDAURA 1 
39 ESQUITX 3  88 XARLOT 1 
40 FORESTIER 2  89 XIROI  2 
41 GALATEA 3     

42 GRACIA 4     

43 GUINBÓ 3     

44 GUINARDÓ 4     

45 ICÀRIA 7    Espais familiarsfamiliars Vacants 
46 JÚPITER 7  1 EF CASA DELS COLORS 1 
47 LA FARINERA  5     

48 LA FASSINA 8  

49 LA FILADORA 5  
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BASES GENERALS QUE HAN DE REGIR LA CONVOCATÒRIA D’UN CONCURS 
PER A LA PROVISIÓ D’UN LLOC DE TREBALL DE L’INSTITUT MUNICIPAL 
D’EDUCACIÓ DE BARCELONA 
(Aprovades per decret de l’Alcaldia) 

 
 
De conformitat amb les Bases Marc aprovades pel Consell Plenari del dia 22 de 

juliol de 1988, es convoquen per a la seva provisió pel personal de plantilla 
d'aquest Ajuntament els llocs de treball que consten a l'annex, d'acord amb les 
condicions específiques que s'indiquen en aquest mateix annex per a cadascun 
d'ells i amb els requisits comuns que es fixen a continuació: 

 
 

REQUISITS COMUNS A TOTS ELS CONCURSOS 
 
A part dels requisits addicionals de cada concurs, per a optar a qualsevol 

convocatòria és necessari: 
– Trobar-se en servei actiu a l’Ajuntament o a un Institut Municipal, i no 

pertànyer a les classes de Guàrdia Urbana ni Servei de Prevenció i 
Extinció d’Incendis i Salvament (SPEIS). 

– Tractar-se de personal funcionari o contractat laboral fix de l’Ajuntament 
de Barcelona. El personal funcionari de l’Ajuntament adscrit a un Institut 
Municipal i el personal laboral fix de l’Ajuntament posteriorment 
subrogat a un Institut podrà participar igualment en els concursos. 
També hi podran participar els contractats laborals fixos d’Instituts 
Municipals que hagin efectuat la corresponent adhesió a l’Acord Marc de 
Condicions de Treball, d’acord amb la clàusula preliminar cinquena de 
l’esmentat Acord. 

– Haver prestat un mínim d'un any de serveis com a funcionari de carrera 
o amb contracte laboral indefinit a l’Ajuntament o Institut Municipal. 

– Haver transcorregut un mínim de dos anys des de l'última destinació 
obtinguda per concurs. 

 
 

MÈRITS COMUNS A TOTS ELS CONCURSOS 
 
9. Antiguitat. Es valorarà per anys complets de serveis, inclosos els serveis 

anteriors en altres administracions públiques que hagin estat formalment 
reconeguts, a raó de 0,10 punts i fins a un màxim d'1 punt. 

10. Grau personal consolidat. S'avaluarà fins a un màxim d'1 punt segons el 
barem següent: 
– Per posseir com a grau un nivell superior al del lloc de treball convocat: 

1 punt. 
– Per posseir com a grau el mateix nivell del lloc de treball convocat: 

0,75 punts. 
– Per posseir com a grau un nivell inferior en dos al del lloc de treball 

convocat: 0,50 punts. 
– Per posseir com a grau un nivell inferior en quatre al del lloc de treball 

convocat: 0,25 punts. 
11. Nivell del lloc de treball actualment ocupat o, si és el cas, l'últim ocupat, 

fins a un màxim d'1 punt segons el barem següent: 
– Pel desenvolupament d'un lloc d'igual nivell al del lloc de treball 

convocat: 1 punt. 
– Pel desenvolupament d'un lloc de treball inferior en dos nivells al del 

lloc de treball convocat: 0,50 punts. 
– Pel desenvolupament d'un lloc de treball de nivell superior al nivell del 

lloc de treball base de la categoria del concursant: 0,25 punts. 
– A aquests efectes, s'ha d'entendre per nivell del lloc de treball 

desenvolupat, el nivell de complement de destinació efectivament 
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acreditat en la nòmina corresponent, quan es tracti d'un nivell superior 
al del grau personal consolidat de cada aspirant, i el nivell del lloc de 
treball ocupat per adscripció o trasllat quan aquest sigui inferior al grau 
personal que hagi pogut consolidar a la carrera administrativa. 

12. Cursos de formació i perfeccionament. Es valoraran fins a 2 punts, sempre 
que tinguin relació directa amb el lloc de treball a cobrir, i es puntuaran, si 
s'escau, en funció de les matèries, la durada i l'avaluació. 

 
 

JUNTA DE VALORACIÓ 
 
Estarà formada pels membres següents: 
– Presidència: 

El director de Recursos Humans, com a titular. 
– Vocalies: 

El/la gerent o director/a de Serveis que per a cada concurs s'indiqui 
expressament a l'annex, que en cas d'absència del president titular, 
exercirà la presidència de la Junta. 
Un cap de Personal de sector d'actuació o districte. 
Un/a tècnic/a especialista en la matèria objecte del concurs. 
Un/a tècnic/a de la Direcció de Recursos Humans, qui també tindrà la 
condició de secretari/ària de la Junta de Valoració. 

A més, a tots els concursos hi podran assistir, en els termes previstos a les 
Bases Marc, els representants designats conjuntament per la Junta de Personal i el 
Comitè d'Empresa. 

 
 
PROCEDIMENT I NORMES GENERALS 
 
Les persones que compleixin les condicions exigides hauran de presentar la 

sol·licitud, a la qual adjuntaran la relació de mèrits al·legats classificats segons 
l'ordre d'aquesta convocatòria, i els documents acreditatius corresponents, al 
Registre General o a qualsevol dels registres municipals, en el termini de quinze 
dies hàbils a comptar de l'endemà de la publicació d'aquesta convocatòria en la 
Gaseta Municipal. 

Els requisits i mèrits al·legats s'han d'entendre sempre referits a la data 
d'acabament de l'esmentat termini. 

Per a cada concurs s'ha de presentar una instància i la documentació separada, 
per a la qual cosa, es podrà utilitzar l'imprès normalitzat de què es disposa a 
l'Oficina d'Informació de Personal i a les seus dels districtes. 

En cas d'empat en la puntuació, per dirimir-lo s'atendrà a l'antiguitat de serveis 
prestats a la Corporació des de la data d'incorporació en la plantilla, amb caràcter 
indefinit. 

En els casos en què entre els mèrits complementaris s'estableixi la redacció d'un 
informe o memòria, aquest no podrà excedir de cinc pàgines, excepte en aquells 
casos en què les bases específiques del concurs determinin un nombre superior de 
pàgines, donades les característiques del lloc de treball a cobrir. L'informe s'haurà 
de presentar conjuntament amb la sol·licitud i el curriculum vitae. 

Els llocs de treball objecte de la present convocatòria tenen com a règim horari 
el de 37 hores i 30 minuts setmanals. 

Per a la valoració dels mèrits, la Junta podrà disposar dels sistemes d'acreditació 
i de comprovació que consideri més escaients en cada cas i per a cada tipus de 
mèrits, i podrà convocar les persones que optin a les places per precisar o ampliar 
aspectes concrets en relació als mèrits al·legats. 

Les destinacions adjudicades són irrenunciables un cop s'ha pres possessió del 
lloc. Malgrat això, quan una persona hagi obtingut una plaça en diferents 
concursos convocats, haurà d'optar per una d'elles, dins del termini dels tres dies 
hàbils següents al de l'exposició en el tauler d'anuncis del departament de Personal 
de la proposta de la Junta de Valoració de l'últim concurs en què hagi obtingut la 
plaça. 
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Per a tot allò no estipulat expressament en aquesta convocatòria, s'estarà a allò 
que disposen les Bases Marc aprovades pel Consell Plenari el dia 22 de juliol de 
1988 i la normativa legal i reglamentària corresponent. 

 
ANNEX 
 

Concurs núm. 158/16. Un lloc de treball de Suport 3 de la família professional 
General (GE) adscrit al Punt d’Atenció de la Direcció de Recursos i Serveis Generals 
de l’Institut d’Educació (IMEB) (Nivell 18) 
 

 
Suport 3 de la família professional General (GE) adscrit al Punt d’Atenció 
de la Direcció de Recursos i Serveis Generals de l’Institut d’Educació 
(IMEB) 
Concurs núm. 158/16. 

 
Convocatòria per a la provisió definitiva per concurs de mèrits d’un lloc de 

treball de Suport 3 de la família professional General (GE) adscrit al Punt d’Atenció 
de la Direcció de Recursos i Serveis Generals de l’Institut d’Educació (IMEB) 

D’acord amb l’article 294 del Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel que es 
va aprovar el Text refós de la Llei municipal i de règim local de Catalunya, amb les 
bases marc que regulen la provisió de llocs de treball mitjançant concurs, amb 
l’article 22.2 de l’Acord regulador de les condicions de treball dels empleats públics 
de l’Ajuntament de Barcelona i amb el vigent catàleg de llocs de treball d’aquest 
Ajuntament. 

Es convoca la provisió per concurs de mèrits d’un lloc de treball de Suport 3 de 
la família professional General (GE) adscrit al Punt d’Atenció de la Direcció de 
Recursos i Serveis Generals de l’Institut d’Educació (IMEB). 

 
1. Classificació del lloc convocat 

Denominació:  Suport 3 (90.30.GE.10 segons catàleg vigent) 
Àmbit funcional:  Suport 
Tipus de lloc:  Suport 
Vinculació:  Funcionària 
Subgrup d’accés:  C1,C2 
Destinació:  Nivell 18 
Sistema de provisió:  Concurs de mèrits 
Classe de lloc:  Lloc de promoció 
El lloc de treball objecte de la present convocatòria té jornada ordinària. 
 

2. Esquema retributiu 
Destinació:  18 (398,74 € mensuals segons catàleg vigent) 
Complement específic:  673,67 € mensuals segons catàleg vigent 
 

3. Descripció funcional 
 
3.1. Descripció funcional del lloc convocat (Suport 3 de la família GE)  
 
3.1.1. Missió 
Realitzar la gestió integral i/o verificació d’un o més processos administratius o 

donar suport directe a un comandament o directiu, en les matèries i processos que 
siguin competència de l’òrgan on presten els seus serveis, d’acord amb les 
directrius del superior i la normativa establerta per tal d’aconseguir la resolució 
prevista i l’adequat tractament d’aquests processos en termes d’eficàcia i amb la 
qualitat requerida. 

3.1.2. Funcions bàsiques 
1. Les funcions bàsiques del lloc de treball són:  
• Executar i integrar un o més processos de naturalesa diversa i/o 

especialitzada de l’òrgan on està adscrit, controlant el seu 
desenvolupament.  
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• Elaborar documentació administrativa, sobre el procés o processos sota la 
seva responsabilitat.  

• Donar suport administratiu directe a òrgans, per tal de coordinar l’actuació 
d’aquestes amb altres òrgans de la Corporació Municipal o amb altres 
entitats. 

• Prestar serveis directes als ciutadans o al personal de la Corporació 
Municipal, sobre els processos que executa, en el marc de les Competències 
i recursos de l’òrgan on presten servei.  

• Exercir l’actuació inspectora, si correspon a l’òrgan on presten els seus 
serveis. 

2. Les tasques d’aquest lloc de treball requereixen de la supervisió d’un superior 
sobre el desenvolupament dels processos per tal de validar l’alineament de la seva 
tasca als resultats. 

3. El lloc requereix autonomia per prioritzar processos i tasques i permet escollir 
o proposar alternatives dins les directrius fixades. 

4. Les tasques d’aquest lloc de treball requereixen de l’actuació sobre un marc 
normatiu i/o de processos estandarditzats, dins de l’òrgan on presten els seus 
serveis. 

5. Les tasques d’aquest lloc de treball requereixen de la interacció amb la 
ciutadania o amb personal de la Corporació Municipal per informar-los o assistir-los 
sobre els procediments, criteris, serveis i recursos que estan sota la seva 
responsabilitat.  

6. Aquest lloc de treball requereix d’amplis coneixements sobre els processos 
administratius que li són assignats. 

 
3.2. Descripció funcional de l’òrgan al qual està adscrit el lloc (Direcció de 

Recursos i Serveis generals IMEB) 
 
3.2.1. Missió 
Administrar i gestionar els recursos humans, econòmics i materials adscrits a 

l’IMEB. 
 
3.2.2. Funcions  
• Supervisar l’administració i gestió els recursos pressupostaris i extra-

pressupostaris de l’IMEB, garantint l’equilibri del Compte de Resultats i de la 
Tresoreria. 

• Elaborar el Pressupost de l’IMEB i garantir el seguiment del Control de 
Gestió. 

• Formular i implementar les Polítiques de Recursos Humans de l’IMEB d’acord 
amb el que requereixi l’aplicació de la legalitat vigent, les indicacions i 
mesures harmonitzadores de la Gerència de RRHH de l’Ajuntament, i els 
diferents acords i convenis d’aplicació, establint els procediments adequats 
per dur-ho a terme i comandant les Relacions Laborals de l’Institut. 

• Gestió dels serveis d’alimentació a les escoles bressol municipals 
(establiment de condicions de prestació del servei, licitació i seguiment dels 
contractes) 

• Optimitzar la gestió de les inversions de l’IMEB o de les inversions o 
actuacions que en matèria educativa faci l’Ajuntament a través de l’Institut. 

• Garantir l’adequat suport tècnic-jurídic als òrgans de l’IMEB, vetllar per la 
legalitat dels procediments i la contractació i garantir la millora contínua del 
procés de tramitació. 

• Facilitar i garantir el seguiment de tota la gestió econòmica i de personal 
que fa la pròpia Intervenció de l’Ajuntament, la Direcció d’Empreses i els 
auditors externs, així com el control exercit pels Grups Polítics de 
l’Ajuntament (del compte general i a través de precs i preguntes a les 
Comissions de Govern). 

• Vetllar pel bon funcionament dels serveis generals pel que fa a les 
comunicacions, el material d’oficina i el servei de reprografia. 
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• Vetllar pel bon funcionament i servei de l’Oficina del Punt d’Atenció de l’IMEB 
a la ciutadania, que és qui exerceix les funcions pròpies del Registre 
General. 

• Exercir les funcions pròpies de l’Arxiu de l’IMEB. 
 

4. Requisits de participació 
• Pertànyer al grup C, subgrup C1 (categoria Administrativa de l’Ajuntament 

de Barcelona) i C2 (categoria Auxiliar Administrativa de l’Ajuntament de 
Barcelona). 

• Portar un mínim d’un any de serveis com a funcionari/a de carrera (*) de 
l’Ajuntament de Barcelona i/o dels organismes autònoms adherits a l’Acord 
regulador de les condicions de treball dels empleats públics de l’Ajuntament 
de Barcelona, i no pertànyer a les classes de Guàrdia Urbana ni del Servei 
de Prevenció i Extinció d’Incendis i Salvament (SPEIS). 

(*) Així mateix, podran participar en la present convocatòria aquells/es 
treballadors/res de l’Ajuntament de Barcelona en règim laboral fix del mateix grup, 
subgrups i categories establerts en aquesta convocatòria sempre i quan la seva 
categoria estigui inclosa en les declarades funcionarials en el vigent catàleg de 
llocs de treball d'aquest Ajuntament. 

• Haver transcorregut un mínim de dos anys des de l'última destinació 
obtinguda per concurs, llevat que el lloc estigui declarat a extingir. 

• El personal candidat haurà d’acreditar documentalment el requisit d’estar 
en possessió del certificat de nivell de suficiència de català C1 (antic C) o 
superior de la Direcció General de Política Lingüística o equivalent. Restaran 
exempts d'acreditar els coneixements de llengua catalana en la 
convocatòria, les persones candidates que es troben en una de les 
situacions que s'indiquen a continuació i així ho indiquin expressament a 
l'apartat corresponent de la sol·licitud: 
− Haver participat i obtingut plaça en un procés selectiu per accedir a 

l'Ajuntament de Barcelona, en què hi hagués establerta una prova o 
exercici del mateix nivell o superior. 

− Disposar dels títols de l’ensenyament reglat no universitari expedits pel 
Departament d’Ensenyament d’acord amb les equivalències amb els 
certificats de referència de la Direcció General de Política Lingüística 
d’acord amb el nivell exigit a la convocatòria. 

− Haver participat i obtingut destinació en convocatòries anteriors de 
concurs específic o de lliure designació en la mateixa Administració, en 
què hi hagués establerta una prova de català del mateix nivell o 
superior. 

Les persones candidates que no acreditin adequadament aquest requisit, hauran 
de realitzar una prova de coneixements de llengua catalana equivalent al nivell 
requerit (C1). La no superació d’aquesta prova comportarà l’exclusió del procés.  

En cap cas no hi poden prendre part el personal funcionari o laboral fix que 
estigui en suspensió d'ocupació ni els traslladats de llocs de treball com a 
conseqüència d'un expedient disciplinari, mentre durin els efectes corresponents. 
Tampoc no hi poden prendre part el personal funcionari en situació diferent de 
servei actiu que no hagin romàs el temps mínim exigit per reingressar al servei 
actiu. 

Els requisits de participació que preveuen les bases s'han de reunir en la data en 
què finalitzi el termini de presentació de sol·licituds que estableix aquesta 
convocatòria i s'han de complir a la data de la presa de possessió. 

 
5. Mèrits valorats  

Mèrits Comuns 
De conformitat amb les bases marc d’aplicació a tots els concursos de provisió 

de llocs de treball a l’Ajuntament de Barcelona, es valorarà l’antiguitat (fins a 1 
punt), el grau personal consolidat (fins a 1 punt), el nivell del lloc de treball des del 
qual es concursa (fins a 1 punt) i els cursos de formació i perfeccionament 
realitzats (fins a 2 punts).  

Mèrits complementaris 
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1. Experiència professional fins a 6 punts, segons el barem següent: 
− Experiència en tasques de tramitació i seguiment d’expedients de compres i 

contractes de subministraments fins a 1,5 punts. 
− Experiència en gestió i explotació d’aplicacions i programes informàtics de 

suport per al desenvolupament de les funcions del lloc de treball (IRIS, 
Ariadna,...) fins a 1,5 punts. 

− Experiència en l’àmbit de l’atenció ciutadana fins a 1,5 punts. 
− Experiència en gestió d’equips de treball fins a 1,5 punts.  
2. Altres mèrits que tinguin relació amb el lloc de treball, fins a 1 punt. 
3. Exercici o supòsit pràctic: La Junta de valoració podrà convocar les persones 

candidates per a la realització d’una prova o supòsit pràctic relacionat amb les 
funcions pròpies del lloc dins de l’òrgan al qual està adscrit, valorant-se fins a un 
màxim de 5 punts. En cas de realitzar-se, aquesta prova tindrà caràcter obligatori.  

4. Valoració de les competències professionals requerides per a l’òptim 
desenvolupament de les funcions vinculades al lloc de treball.  

La Junta de Valoració convocarà les persones aspirants que puguin assolir la 
puntuació mínima del concurs per a l’avaluació de les competències professionals 
definides per al lloc de treball de gestor/a de projecte 2 de la família professional 
General d’acord amb el Sistema d’Ordenació Municipal (SOM): Compromís 
professional, Treball en equip, Orientació al servei públic, Pensament analític, 
Recerca d’informació i actualització de coneixements, Flexibilitat i obertura al 
canvi, Rigor i organització, Comunicació i influència, Lideratge i Desenvolupament. 

L’exercici consistirà com a mínim en una entrevista individual, tot i que si es 
considera necessari, la Junta de Valoració podrà utilitzar altres sistemes 
d’avaluació complementaris. 

L’exercici serà valorat fins a un màxim de 6 punts. 
 
Puntuació mínima 
− Si s'avaluen tots els apartats opcionals la puntuació mínima és d’11,5 

punts. 
− Si no s'avalua l’apartat 3 (exercici o supòsit pràctic), la puntuació mínima és 

de 9 punts. 
 
6. Junta de valoració 
Presidenta: 
− Sra. Teresa Salvadó Aparicio, directora de Recursos i Serveis Generals de 

l’IMEB o persona en qui delegui. 
Vocals: 
− Sra. Antònia Cañellas Majoral, cap del Departament de Recursos Humans de 

l’IMEB, o persona en qui delegui 
− Sra. Pilar Vallejo Pérez, tècnica del Departament de Recursos Humans de 

l’IMEB, o persona en qui delegui. 
− Sra. Montserrat Vendrell Tornabell, cap del Departament Jurídic i Secretària 

Delegada de l’IMEB, o persona en qui delegui. 
Representant de la Junta de Personal o del Comitè d’Empresa. 
 

7. Presentació de sol·licituds  
Les persones interessades podran presentar instància, acompanyada de 

“currículum vitae”, degudament documentat, al Registre de l’Institut Municipal 
d’Educació de Barcelona (Plaça Espanya, 5). 

També es podrà presentar la sol•licitud al Registre General o a qualsevol dels 
registres desconcentrats de l’Ajuntament, fent servir necessàriament el model de 
sol·licitud i currículum vitae normalitzat que es poden descarregar des del portal 
informatiu de CONCURSOS de l’apartat de “Recursos Humans” de la Intranet 
Municipal.  

El termini de presentació d’instàncies és de 15 dies hàbils a comptar a partir del 
dia següent a la publicació de les bases del concurs a la Gaseta Municipal. 

Les persones candidates són responsables de comprovar i verificar l'exactitud de 
la seva sol·licitud i les dades que hi consten.  
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8. Llista de persones admeses i excloses  
Finalitzat el termini de presentació de sol·licituds, el Departament de Recursos 

Humans de l’IMEB publicarà a la intranet municipal la llista de persones admeses i 
excloses al procés, indicant també si la persona aspirant està exempta de realitzar 
la prova de llengua catalana. 

 
9. Presa de possessió 

El personal funcionari i laboral fix de l’ens convocant que hagi obtingut nova 
destinació cessarà en el lloc de treball que ocupa en un màxim de 10 dies a partir 
de l'endemà de la publicació de la resolució del concurs a la Gaseta Municipal. La 
presa de possessió en la nova destinació es durà a terme a l'endemà del 
cessament. 

Quan la resolució de la convocatòria comporti el reingrés al servei actiu en la 
categoria objecte de la convocatòria, la presa de possessió es durà a terme el 
segon dia hàbil següent a la data de la publicació de la resolució del concurs a la 
Gaseta Municipal. 

En el cas del personal provinent de l’Ajuntament de Barcelona o d’un organisme 
autònom o ens instrumental diferent del convocant, la seva presa de possessió es 
durà a terme a partir del primer dia hàbil del mes següent a la publicació de la 
resolució del concurs a la Gaseta Municipal. En el cas que la publicació s’efectuï en 
la darrera Gaseta Municipal del mes, la presa de possessió es diferirà al primer dia 
hàbil del segon mes comptat des de la publicació de l’esmentada Gaseta. 

La destinació adjudicada és irrenunciable, llevat que s'hagi obtingut una altra 
destinació definitiva mitjançant una convocatòria pública feta en el mateix període 
de temps, per incapacitat sobrevinguda, per passar a una situació diferent a la 
d'actiu o per causes excepcionals degudament justificades i apreciades per l'òrgan 
convocant.  
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Lliures designacions 
 

Lliure designació núm. 26/2016-L 
 

Convocatòria per a la provisió per lliure designació d’un lloc de treball de 
SUPORT 3 de la família General (GE), adscrit a la Gerència de Presidència i 
Economia. 
 

D’acord amb l’article 294 del Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel que es 
va aprovar el Text refós de la Llei municipal i de règim local de Catalunya, amb 
l’article 22.3 de l’Acord regulador de les condicions de treball dels empleats públics 
de l’Ajuntament de Barcelona i amb el vigent catàleg de llocs de treball d’aquest 
Ajuntament. 

Es convoca la provisió per lliure designació d’un lloc de treball de SUPORT 3 de 
la família General (GE), adscrit a la Gerència de Presidència i Economia. 

Aquestes bases contemplen, pel que fa referència a la perspectiva de gènere, 
allò que disposa l’Ajuntament de Barcelona en el Pla d’Igualtat d’Oportunitats pel 
període 2015-2019 en quant a la promoció d’una presència equilibrada de dones i 
homes en els diferents col·lectius professionals municipals. 

 
1. Classificació del lloc convocat 

Denominació:  Suport 3 (90.30.GE.20 segons catàleg vigent) 
Àmbit funcional:  Suport 
Tipus de lloc: Suport 
Vinculació:  Funcionària 
Subgrup d’accés:  C1 i C2 
Destinació:  Nivell 18 
Sistema de provisió: Lliure designació 
Classe de lloc: Lloc de promoció 
 
2. Esquema retributiu 
Destinació:  18 (398,74 € mensuals) 
Complement específic:  673,67 €/mensuals segons catàleg vigent 
 
3. Descripció funcional 
3.1. Descripció funcional del lloc convocat (Suport 3 de la família GE) 
3.1.1. Missió 
Realitzar la gestió integral i/o verificació d’un o més processos administratius o 

donar suport directe a un comandament o directiu, en les matèries i processos que 
siguin competència de l’òrgan on presten els seus serveis, d’acord amb les 
directrius del superior i la normativa establerta per tal d’aconseguir la resolució 
prevista i l’adequat tractament d’aquests processos en termes d’eficàcia i amb la 
qualitat requerida. 

3.1.2. Funcions bàsiques 
1. Les funcions bàsiques del lloc de treball són:  
• Executar i integrar un o més processos de naturalesa diversa i/o 

especialitzada de l’òrgan on està adscrit, controlant el seu 
desenvolupament. 

• Elaborar documentació administrativa, sobre el procés o processos sota la 
seva responsabilitat. 

• Donar suport administratiu directe a òrgans, per tal de coordinar l’actuació 
d’aquestes amb altres òrgans de la Corporació Municipal o amb altres 
entitats.  

• Prestar serveis directes als ciutadans o al personal de la Corporació 
Municipal, sobre els processos que executa, en el marc de les Competències 
i recursos de l’òrgan on presten servei. 

• Exercir l’actuació inspectora, si correspon a l’òrgan on presten els seus 
serveis.  
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2. Les tasques d’aquest lloc de treball requereixen de la supervisió d’un superior 
sobre el desenvolupament dels processos per tal de validar l’alineament de la seva 
tasca als resultats. 

3. El lloc requereix autonomia per prioritzar processos i tasques i permet escollir 
o proposar alternatives dins les directrius fixades. 

4. Les tasques d’aquest lloc de treball requereixen de l’actuació sobre un marc 
normatiu i/o de processos estandarditzats, dins de l’òrgan on presten els seus 
serveis. 

5. Les tasques d’aquest lloc de treball requereixen de la interacció amb la 
ciutadania o amb personal de la Corporació Municipal per informar-los o assistir-los 
sobre els procediments, criteris, serveis i recursos que estan sota la seva 
responsabilitat.  

6. Aquest lloc de treball requereix d’amplis coneixements sobre els processos 
administratius que li són assignats. 

3.2. Descripció funcional de l’òrgan al qual està adscrit el lloc (Gerència de 
Presidència i Economia) 

3.2.1. Missió: 
Direcció executiva dels serveis d’economia i hisenda municipal, de promoció de 

l’ocupació i l’activitat econòmica de la ciutat, del patrimoni municipal, del comerç, 
consum i turisme, de l’impuls i coordinació de les empreses, consorcis i ens que 
formen el sector públic municipal i serveis de suport a l’àmbit de presidència en les 
seves vessants de relacions externes i internes, incloent les relacions 
internacionals i la cooperació amb altres ciutats. 

3.2.2. Funcions: 
• Dissenyar les línies estratègiques per a la consecució dels objectius de la 

Gerència, i elevació a les Comissions del Consell Municipal per a la seva 
aprovació. 

• Dirigir, planificar i coordinar les actuacions de la Gerència per l'acompliment 
del pla d'actuació municipal. 

• Desenvolupar les línies estratègiques d'actuació municipal en matèria 
d’economia i hisenda municipal. 

• Dirigir l’auditoria tècnica i operativa de les unitats de gestió del grup 
municipal. 

• Impulsar les actuacions en matèria de promoció de l’ocupació i l’activitat 
econòmica, del comerç, del consum i del turisme a la ciutat. 

• Impulsar i coordinar les empreses, consorcis i ens que formen el sector 
públic municipal. 

• Desenvolupar i desplegar les estratègies de gestió del patrimoni municipal. 
• Dirigir els serveis de suport a l’àmbit de presidència en les seves vessants 

de relacions externes i internes, incloent les relacions internacionals i la 
cooperació amb altres ciutats. 

• Representar a la Gerència Municipal i a l’Ajuntament, per delegació, en les 
matèries pròpies de la seva competència. 

• Totes aquelles que li siguin atribuïdes per la Gerència Municipal en 
l’acompliment de les seves funcions. 

 
4. Requisits de participació 
• Pertànyer al grup C subgrups C1 i subgrup C2 de les categories 

Administrativa i Auxiliar administrativa de l’Ajuntament de Barcelona. 
• Portar un mínim d’un any de serveis com a funcionari/a de carrera (*) de 

l’Ajuntament de Barcelona i/o dels organismes autònoms adherits a l’Acord 
regulador de les condicions de treball dels empleats públics de l’Ajuntament 
de Barcelona, i no pertànyer a les classes de Guàrdia Urbana ni del Servei 
de Prevenció i Extinció d’Incendis i Salvament (SPEIS). 

(*) Així mateix, podran participar en la present convocatòria aquells/es 
treballadors/res de l’Ajuntament de Barcelona en règim laboral fix del mateix grup, 
subgrups i categories establerts en aquesta convocatòria sempre i quan la seva 
categoria estigui inclosa en les declarades funcionarials en el vigent catàleg de 
llocs de treball d’aquest Ajuntament 
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• El personal candidat haurà d’acreditar documentalment el requisit d’estar 
en possessió del certificat de nivell de suficiència de català C1 (antic C) o 
superior de la Direcció General de Política Lingüística o equivalent. Restaran 
exempts de realitzar la prova de coneixements de llengua catalana en la 
convocatòria, les persones candidates que es trobin en una de les situacions 
que s'indiquen a continuació i així ho indiquin expressament a l'apartat 
corresponent de la sol·licitud: 
− Haver participat i obtingut plaça en un procés selectiu per accedir a 

l'Ajuntament de Barcelona, en què hi hagués establerta una prova del 
mateix nivell o superior. 

− Disposar dels títols de l’ensenyament reglat no universitari expedits pel 
Departament d’Ensenyament d’acord amb les equivalències amb els 
certificats de referència de la Direcció General de Política Lingüística 
d’acord amb el nivell exigit a la convocatòria. 

− Haver participat i obtingut destinació en convocatòries anteriors de 
concurs específic o de lliure designació en la mateixa Administració, en 
què hi hagués establerta una prova de català del mateix nivell o 
superior. 

Les persones candidates que no acreditin adequadament aquest requisit, hauran 
de realitzar una prova de coneixements de llengua catalana equivalent al nivell 
requerit (certificat C1). La no superació d’aquesta prova comportarà l’exclusió del 
procés.  

En cap cas no hi poden prendre part el personal que estigui en suspensió 
d'ocupació ni els traslladats de llocs de treball com a conseqüència d'un expedient 
disciplinari, mentre durin els efectes corresponents. Tampoc no hi pot prendre part 
el personal en situació diferent de servei actiu que no hagi romàs el temps mínim 
exigit per reingressar al servei actiu. 

Els requisits de participació que preveuen les bases s'han de reunir en la data en 
què finalitzi el termini de presentació de sol·licituds que estableix aquesta 
convocatòria i s'han de complir a la data de la presa de possessió. 

 
5. Criteris de valoració: 

Es tindrà en compte com a criteris de valoració, discrecionalment apreciats: 
− L’experiència i els coneixements relatius a les tasques descrites en l’apartat 

de les funcions. 
− La formació en les matèries relacionades amb el lloc de treball. 
− Les competències professionals necessàries per a l’òptim desenvolupament 

de les funcions del lloc de treball. 
 

6. Presentació de sol·licituds  
Les persones que desitgin participar a l’esmentada convocatòria disposen d’una 

sol·licitud de participació normalitzada que trobaran a la Intranet de l’Ajuntament 
de Barcelona a l’apartat Tràmits més usuals: Selecció i provisió que hauran de 
presentar al Registre General de l’Ajuntament de Barcelona o en qualsevol dels 
registres desconcentrats de l’Ajuntament, en el termini de 15 dies hàbils a comptar 
a partir de l’endemà de la publicació del present anunci a la Gaseta Municipal. 

A l’efecte d’admissió de les persones aspirants es tindran en compte les dades 
que aquestes facin constar a la seva sol·licitud de participació. Juntament amb la 
sol·licitud s’haurà de presentar currículum professional i documentació acreditativa 
dels requisits i mèrits al·legats.  

 
7. Llista de persones admeses i excloses  

Finalitzat el termini de presentació de sol·licituds, el Departament de Selecció i 
Promoció de Recursos Humans de l’Ajuntament de Barcelona publicarà a la 
Intranet Municipal la llista de persones admeses i excloses al procés, indicant 
també si la persona aspirant està exempta de realitzar la prova de llengua 
catalana. 
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8. Proposta de resolució 
Una vegada feta l’avaluació de les persones candidates l’òrgan d’adscripció 

emetrà, un informe sobre la persona aspirant que es consideri més adient en 
relació amb les funcions i tasques que ha de dur a terme i l’elevarà al Gerent 
Municipal proposant el seu nomenament. 

La persona nomenada haurà de presentar abans de la presa de possessió els 
documents acreditatius de les seves dades professionals i titulacions, sens 
perjudici que se’l pugui demanar els aclariments o les justificacions necessàries per 
a la seva verificació. 

Les actuacions d’aquest procés que requereixin notificació a les persones 
aspirants es faran públiques a la Intranet Municipal i, pel que fa a la resolució 
definitiva del nomenament, es publicarà a la Gaseta Municipal.  

 
9. Presa de possessió 

En el cas de personal de l’Ajuntament de Barcelona, la persona que obtingui 
nova destinació cessarà en el lloc de treball que ocupa en un màxim de 10 dies a 
partir de l’endemà de la publicació de la resolució del procés a la Gaseta Municipal. 
La presa de possessió en la nova destinació es durà a terme l’endemà del 
cessament. 

Quan la resolució de la convocatòria comporti el reingrés al servei actiu en la 
categoria objecte de la convocatòria, la presa de possessió es durà a terme el 
segon dia hàbil següent a la publicació de l’esmentada resolució a la Gaseta 
Municipal. 

En el cas del personal provinent d’un organisme autònom o ens instrumental de 
l’Ajuntament de Barcelona, la seva presa de possessió es durà a terme a partir del 
primer dia hàbil del mes següent a la publicació de la resolució del procés a la 
Gaseta Municipal. En el cas que la publicació s’efectuï en la darrera Gaseta 
Municipal del mes, la pressa de possessió es diferirà al primer dia hàbil del segon 
mes comptat des de la publicació de l’esmentada Gaseta. 

La destinació adjudicada és irrenunciable, llevat que s’hagi obtingut una altra 
destinació definitiva mitjançant una convocatòria pública feta en el mateix període 
de temps, per incapacitat sobrevinguda, per passar a una situació diferent a la 
d’actiu o per causes excepcionals degudament justificades i apreciades per l’òrgan 
convocant. 
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Altres processos llocs directius 
 

Modificació d’errada material  
 

Bases que regeixen la cobertura del lloc de treball de direcció 2 adscrit a 
la Direcció de Memòria i Història de la gerència de l’Institut de Cultura de 
Barcelona (ICUB) 
 

Al primer paràgraf de les funcions  
 
on diu: “Exercir la direcció i coordinar l’actuació i la gestió dels diferents centres 

patrimonials de titularitat municipal: Museu d’Història de Barcelona, Reial Monestir 
de Pedralbes, Arxiu Històric de la Ciutat, Biblioteca Arús i Castell de Montjuïc”  

 
ha de dir “Exercir la direcció i coordinar l’actuació i la gestió dels diferents 

centres patrimonials de titularitat municipal: Born Centre de Cultura i Memòria, 
Museu d’Història de Barcelona Reial Monestir de Pedralbes, Arxiu Històric de la 
Ciutat, Biblioteca Arús i Castell de Montjuïc”. 
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Nomenaments 
 
Concursos  
 
El Gerent de Recursos Humans i Organització, en data 19 de maig de 2016, ha 

adoptat la següent resolució: 
 
Nomenar, de conformitat amb la proposta de la Junta de Valoració del concurs 

número 6/2016-C, la senyora Dolores REPISO VENEGAS (mat. 71348), de la 
categoria Administrativa, subgrup C1, per ocupar un lloc de treball de Suport 1, de 
la família General, codi 90.10.GE.10 amb nivell de destinació 22, al Departament 
d’Administració de la Direcció de Serveis de Coordinació Econòmica de la Gerència 
d’Ecologia Urbana. 

 
Donar compte de la present resolució a la Comissió de Presidència, Drets de 

Ciutadania, Participació i Seguretat i Prevenció. 
 

 
 
El Gerent de Recursos Humans i Organització, en data 9 de maig de 2016, ha 

adoptat la següent resolució: 
 
Nomenar, de conformitat amb la proposta de la Junta de Valoració del concurs 

número 9/2016-C: 
 
la Sra. Aurèlia SANCHEZ MARTINEZ (mat. 26752), de la categoria Auxiliar, 

subgrup C2, per ocupar un lloc de treball de Suport 3 de la família General, codi 
90.30.GE.10, amb complement de destinació de nivell 18, i adscrit a la Direcció de 
Serveis de Drets de Ciutadania i d'Immigració de la Gerència de Drets de 
Ciutadania, Participació i Transparència. 

 
Donar compte de la present resolució a la Comissió de Presidència, Drets de 

Ciutadania, Participació i Seguretat i Prevenció. 
 

 
El Gerent de Recursos Humans i Organització, en data 9 de maig de 2016, ha 

adoptat la següent resolució: 
 
Nomenar, de conformitat amb la proposta de la Junta de Valoració del concurs 

número 16/2016-C: 
 
La senyora Carme PEREZ URGUILLES (mat. 50795), de la categoria 

Administrativa i subgrup C1, per ocupar un lloc de treball de Suport 1 de la família 
General, codi 90.10.GE.10, amb complement de destinació de nivell 22, i adscrit a 
la Direcció de Patrimoni i Inversions de la Gerència de Presidència i Economia. 

 
Donar compte de la present resolució a la Comissió de Presidència, Drets de 

Ciutadania, Participació i Seguretat i Prevenció. 
 

 
El Gerent Municipal, en data 19 de maig de 2016, ha adoptat la següent 

resolució: 
 
Nomenar, de conformitat amb la proposta de la Junta de Valoració del concurs 

número 25/2016-C: 
 
la senyora Isabel MORENO GOMEZ (mat. 23295), de la categoria TM Educació 

Social i subgrup A2, per ocupar un lloc de treball de Gestió Projectes 1 de la família 
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General, codi 70.10.GE.10, amb complement de destinació de nivell 26, i adscrit a 
la Direcció de Serveis a les Persones i al Territori de la Gerència del Districte de 
Ciutat Vella. 

 
Donar compte de la present resolució a la Comissió de Presidència, Drets de 

Ciutadania, Participació i Seguretat i Prevenció. 
 

 
El Gerent de Recursos Humans i Organització, actuant per delegació de 

l’Alcaldessa, en data 11 de maig de 2016, ha dictat la següent resolució:  
 
Declarar desert el concurs 28/2016-C convocat per a cobrir un lloc de treball de 

TÈCNIC/A 2 de la família professional (SJ) adscrit al Departament de Serveis 
Jurídics de la Direcció de Planificació i Innovació de la Gerència de Drets Socials, 
atès que l’únic candidat està exclòs del procés per no complir els requisits de les 
bases de la convocatòria. 

 
 
El gerent de l’IMEB en data 12 de maig de 2016 ha dictat la següent resolució: 
 
Nomenar, amb efectes 1 de juny de 2016, de conformitat amb la proposta de la 

Junta de Valoració del concurs número 151/16, la Sra. Gretel VILA MONTESINOS, 
per ocupar el lloc de treball de Tècnic/a 3 (80.30.GA.90) de la família professional 
de Gestió i Administració (GA), adscrit a la Direcció de Promoció Educativa de 
l’Institut d’Educació, amb complement de destinació nivell 22 i complement 
específic corresponent a aquest lloc de treball. 

 
 
Exp. Número: 219/16 
 
D’acord amb allò que estableix l’article 12.1.g.) dels Estatuts de l’Institut 

Municipal de Mercats de Barcelona (IMMB) i en ús de les facultats atorgades pel 
mateix, 

 
Disposo 
 
Nomenar, de conformitat amb la proposta de la Junta de Valoració del concurs: 

1/2016-C, a la Sra. Yolanda LEÓN I PONSA, per ocupar el lloc de treball de Suport 
1 de la família professional General (codi 90.10.GE.10) de l’IMMB, adscrit al 
Departament de Mercats de l’Institut Municipal de Mercats (IMMB), amb el nivell de 
destinació 22 i el complement específic corresponent a aquest lloc de treball, 
segons catàleg vigent. 

 
Barcelona, 10 de maig de 2016. Jordi Torrades i Aladrén, Gerent de l’IMMB. 

 
 
La Presidenta de l’Institut Municipal de Persones amb Discapacitat (IMPD), en 

data 13 de maig de 2016 ha adoptat la següent resolució: 
 
Nomenar, de conformitat amb la proposta de la Junta de Valoració del concurs 

número 3/2016 la Sra. Glòria MATAS MONTMANY (Mat. 39.217), per a ocupar el 
lloc de treball de de Cap de Departament 2 de la família professional General (GE), 
(40.20.GE.10), adscrit al Departament d’Atenció i Assessorament de l’Institut 
Municipal de Persones amb Discapacitat (IMPD), amb complement de destinació 
nivell 24 i complement específic corresponent a aquest lloc de treball, segons 
catàleg vigent. 
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Lliures designacions 
 
El Gerent Municipal, en data 6 de maig de 2016, ha adoptat la següent 

resolució: 
 
Nomenar, la funcionària de carrera, Sra. Amparo CEREZO RINCON (mat. 

39534), de la categoria TM Treball Social, subgrup A2, en el lloc de Cap 
Departament 1 de la família General, codi 40.10.GE.10 i complement de destinació 
de nivell 26, adscrit al Departament d'Associacionisme i Iniciativa Ciutadana de la 
Direcció de Serveis d'Acció Comunitària (Gerència de Drets de Ciutadania, 
Participació i Transparència), per haver superat la convocatòria de provisió 
mitjançant lliure designació núm. 118/2015-L. 

 
 
El Gerent Municipal, en data 19 de maig de 2016, ha adoptat la següent 

resolució: 
 
Nomenar, el Sr. Alfons SEGURA URROZ (mat. 20839), de la categoria Gestió 

d'Administració General, subgrup A2, en el lloc de Gestió Projectes 1 de la família 
General, codi 70.10.GE.20, amb complement de destinació de nivell 26, i adscrit a 
la Gerència de Presidència i Economia, per haver superat la convocatòria de 
provisió mitjançant lliure designació núm. 128/2015-L. 

 
 
Exp. Número: 324/16 
 
D’acord amb allò que estableix l’article 12.1.g.) dels Estatuts de l’Institut 

Municipal de Mercats de Barcelona (IMMB) i en ús de les facultats atorgades pel 
mateix, 

 
Disposo 
 
Nomenar, de conformitat amb la convocatòria de lliure designació número 

2/2016-L, a la funcionaria de carrera, senyora Laura MORERA COLLADO per ocupar 
el lloc de treball de Cap de Departament 1 de la família General (40.10.GE.10) de 
l’IMMB, adscrit al Departament de Comunicació i Qualitat de l’Institut Municipal de 
Mercats de Barcelona (IMMB), amb el nivell 26 i el complement específic 
corresponent a aquest lloc de treball, segons catàleg vigent. 

 
Barcelona, 12 de maig de 2016. Jordi Torrades i Aladrén, Gerent de l’IMMB.  

 
 

Concurs interadministratiu 
 
El Gerent Municipal, en data 19 de maig de 2016, ha adoptat la següent 

resolució: 
 
Nomenar la Sra. Yolanda HERNANDEZ DARNES (mat. 74949) per a ocupar un 

lloc de treball de Director/a 2 de la família General, codi 20.20.GE.10, amb 
complement de destinació de nivell 28, a la Direcció de Serveis Jurídics i Secretaria 
Delegada de la Gerència del Districte de Ciutat Vella, per haver superat la 
convocatòria interadministrativa de provisió mitjançant lliure designació núm. 
210/2016 publicada al Diari Oficial de la Generalitat de Catalunya núm. 7067 de 26 
de febrer de 2016. 

 
Enquadrar-la en la plantilla de l'Ajuntament de Barcelona, en la categoria de 

Tècnic/a Superior en Dret, subgrup A1. 
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ANUNCIS 

Altres anuncis 
 

Districte de Ciutat Vella 
 
Expedient: 1BD 2016/028 
 
La Gerent del Districte de Ciutat Vella, en data 2 de maig de 2016, ha adoptat la 

següent Resolució, 
 
Aprovar el Projecte de rehabilitació integral de la coberta de l’edifici annex del 

CC Convent de Sant Agustí al carrer Comerç 36 de Barcelona, al Districte de Ciutat 
Vella a Barcelona, d’iniciativa municipal, d’acord amb l’Informe de Conformitat 
Tècnica del projecte que figura a l’expedient administratiu i que aquests efectes es 
dóna per reproduït, amb un pressupost de 479.057,84 euros, el 21% de l’impost 
del valor afegit (IVA) inclòs, d’acord amb allò que preveu l’article 235.2 del Decret 
Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text Refós de la Llei Municipal 
i de règim local de Catalunya; publicar aquesta resolució al Butlletí Oficial de la 
Província de Barcelona (BOPB), a la Gaseta Municipal i al Tauler d’anuncis de 
l’Ajuntament; i encarregar a la societat municipal BIMSA la gestió de l’actuació. 

 
Contra aquesta Resolució es pot interposar recurs d’alçada davant l’Alcaldia, en 

el termini d’un mes comptat des del dia següent al de la publicació de la present 
resolució. 

 
El recurs d’alçada s’haurà de resoldre i notificar en el termini d’un mes. El 

termini per interposar recurs contenciós administratiu serà de dos mesos comptats 
des del dia següent de la recepció de la notificació de l’acte exprés. 

 
Contra la desestimació tàcita del recurs d’alçada, que s’entendrà produïda un 

cop transcorregut un mes comptat des de l’endemà a la seva interposició sense 
que s’hagi resolt expressament, es pot interposar recurs contenciós administratiu 
en el termini de sis mesos a comptar des del dia següent al que s’hagi produït la 
desestimació tàcita. 

 
També, es pot utilitzar qualsevol altre recurs que es cregui convenient. 
 
Barcelona, 2 de maig de 2016. La secretària delegada, Natividad Román Páez. 
 
 

* * * 
 

Districte de Nou Barris 
 
Expedient: 8BD 2016/012 
 
La Gerent del Districte de Nou Barris, en data 12 de maig de 2016, ha adoptat la 

següent Resolució, 
 
Aprovar el Projecte d’arranjament del solar del carrer del Pintor Alsamora, 20 

dins del Pla de Buits. Fase II de l’Ajuntament de Barcelona, al Districte de Nou 
Barris de Barcelona, d’iniciativa municipal, d’acord amb l’Informe Tècnic Jurídic que 
figura a l’expedient administratiu i que aquests efectes es dóna per reproduït, amb 
un pressupost de 77.420,78 euros, el 21% de l’impost del valor afegit (IVA) inclòs, 
d’acord amb allò que preveu l’article 235.2 del Decret Legislatiu 2/2003, de 28 
d’abril, pel qual s’aprova el Text Refós de la Llei Municipal i de règim local de 
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Catalunya; publicar aquesta Resolució en el Butlletí Oficial de la Província (BOPB), 
a la Gaseta Municipal i al Taulell d’Anuncis de l’Ajuntament; i encarregar a la 
societat municipal BIMSA la gestió de l’actuació. 

 
Contra aquesta Resolució es pot interposar recurs d’alçada davant l’Alcaldia, en 

el termini d’un mes comptat des del dia següent al de la recepció de la present 
notificació. 

 
El recurs d’alçada s’haurà de resoldre i notificar en el termini d’un mes. El 

termini per interposar recurs contenciós administratiu serà de dos mesos comptats 
des del dia següent de la recepció de la notificació de l’acte exprés. 

 
Contra la desestimació tàcita del recurs d’alçada, que s’entendrà produïda un 

cop transcorregut un mes comptat des de l’endemà a la seva interposició sense 
que s’hagi resolt expressament, es pot interposar recurs contenciós administratiu 
en el termini de sis mesos a comptar des del dia següent al que s’hagi produït la 
desestimació tàcita. 

 
També, es pot utilitzar qualsevol altre recurs que es cregui convenient. 
 
Barcelona, 13 de maig de 2016. El secretari delegat, Ricardo Fernández Aranda. 
 

* * * 
 

Institut Municipal d’Urbanisme 
 
Exp. 15obo84 CB/jpq 
 
La Comissió de Govern, en sessió de data 5 de maig de 2016, aprovà, entre 

d’altres, el següent acord: 
 
“Aprovar definitivament el “Projecte d’urbanització dels entorns de la UA-5 del 

PERI del Barri del Polvorí”, al Districte de Sants-Montjuïc, a Barcelona, d’iniciativa 
pública, d’acord amb l’informe Tècnic del Projecte de 3 de juny de 2015 i l’informe 
de la Directora de Serveis de Projectes i Obres de Bagursa de 20 de gener de 
2016, que figuren a l’expedient administratiu i que a aquests efectes es donen per 
reproduïts, amb un import d’1.068.987,70 euros més el 21% d’IVA; d’acord amb 
allò que preveu l’art. 89.6 del Decret Legislatiu 1/2010, de 3 d’agost, pel qual 
s’aprova el Text Refós de la Llei d’Urbanisme; i publicar aquest acord al Butlletí 
Oficial de la Província de Barcelona (BOP), en un diari dels de més circulació de la 
província, a la Gaseta Municipal, i al Tauler d’Anuncis de l’Ajuntament; notificar-ho 
als interessats en aquest procediment; i encarregar a Bagur, SA la gestió de 
l’actuació.” 

 
Contra aquest acord, que exhaureix la via administrativa, es pot interposar 

recurs potestatiu de reposició davant l’òrgan que l’ha adoptat, en el termini d’un 
mes comptat a partir del dia següent al de la recepció de la present notificació, o 
es pot interposar recurs contenciós administratiu davant el Jutjat del Contenciós 
Administratiu de Barcelona, en el termini de dos mesos comptats des de l’endemà 
de la present notificació. 

 
Contra la resolució expressa del recurs potestatiu de reposició es podrà 

interposar recurs contenciós administratiu davant el Jutjat del Contenciós 
Administratiu de Barcelona, en el termini de dos mesos a comptar des del dia 
següent a la seva notificació. 

 
Contra la desestimació tàcita del recurs potestatiu de reposició, que s’entendrà 

produïda un cop transcorregut un mes comptat des del dia següent al de la seva 
interposició sense que s’hagi notificat resolució expressa, es pot interposar recurs 
contenciós administratiu davant el Jutjat del Contenciós Administratiu de 
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Barcelona, en el termini de sis mesos a comptar des del dia següent al que s’hagi 
produït la desestimació tàcita. 

 
No obstant, es pot interposar qualsevol altre recurs que es consideri convenient. 
 
La qual cosa es fa pública per a coneixement general. 
 
Barcelona, 11 de maig de 2016. El secretari general, Jordi Cases i Pallarès. 
 

* * * 
Exp. 15obo88 CB/jpq 
 
La Comissió de Govern, en sessió de data 5 de maig de 2016, aprovà, entre 

d’altres, el següent acord: 
 
“Aprovar definitivament el “Projecte d’urbanització de la zona verda de l’AA4 de 

l’avinguda Vallcarca”, al Districte de Gràcia, d’iniciativa pública, d’acord amb 
l’Informe Tècnic del Projecte de 12 de novembre 2015, que figura a l’expedient 
administratiu i que a aquests efectes es dóna per reproduït, amb un import total 
de 806.140,78 euros, més el 21% d’IVA; d’acord amb allò que preveu l’art. 89.6 
del Decret Legislatiu 1/2010, de 3 d’agost, pel qual s’aprova el Text Refós de la Llei 
d’Urbanisme; i publicar aquest acord al Butlletí Oficial de la Província de Barcelona 
(BOP), a la Gaseta Municipal, i al Tauler d’Anuncis de l’Ajuntament; notificar-ho als 
interessats en aquest procediment; i encarregar a BAGUR, SA la gestió de 
l’actuació.” 

 
Contra aquest acord, que exhaureix la via administrativa, es pot interposar 

recurs potestatiu de reposició davant l’òrgan que l’ha adoptat, en el termini d’un 
mes comptat a partir del dia següent al de la recepció de la present notificació, o 
es pot interposar recurs contenciós administratiu davant el Jutjat del Contenciós 
Administratiu de Barcelona, en el termini de dos mesos comptats des de l’endemà 
de la present notificació. 

 
Contra la resolució expressa del recurs potestatiu de reposició es podrà 

interposar recurs contenciós administratiu davant el Jutjat del Contenciós 
Administratiu de Barcelona, en el termini de dos mesos a comptar des del dia 
següent a la seva notificació. 

 
Contra la desestimació tàcita del recurs potestatiu de reposició, que s’entendrà 

produïda un cop transcorregut un mes comptat des del dia següent al de la seva 
interposició sense que s’hagi notificat resolució expressa, es pot interposar recurs 
contenciós administratiu davant el Jutjat del Contenciós Administratiu de 
Barcelona, en el termini de sis mesos a comptar des del dia següent al que s’hagi 
produït la desestimació tàcita. 

 
No obstant, es pot interposar qualsevol altre recurs que es consideri convenient. 
 
La qual cosa es fa pública per a coneixement general. 
 
Barcelona, 11 de maig de 2016. el secretari general. Jordi Cases i Pallarès 
 

* * * 
 

Exp. 16obo49 CB/jpq 
 
La presidenta de l’IMU, en ús de les facultats conferides per l’article 5.2 k) dels 

seus Estatuts, en data 3 de maig de 2016, ha resolt: 
 
“Aprovar el “Projecte de desconstrucció de les finques situades als números 2, 4-

6 del carrer Joncar de Barcelona, previst dins de la Modificació parcial del PGM en 
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l’àmbit del Casc Antic del Poblenou (nucli centre històric del Districte de Sant 
Martí)”, al Districte de Sant Martí, a Barcelona, d’iniciativa municipal, d’acord amb 
els informes emesos pel Director de Llicències i Espai Públic del Districte de Sant 
Martí de data 22 de febrer de 2016, i la Direcció de Serveis de Projectes i Obres de 
Bagursa de data 16 de març de 2016, que figuren a l’expedient administratiu i que 
a aquests efectes es donen per reproduïts, amb un import de SETANTA-SIS MIL 
DOS-CENTS VUITANTA-CINC EUROS AMB CINQUANTA-SIS CÈNTIMS (76.285,56 
€), més el 21% de l’impost del valor afegit (IVA); d’acord amb allò que preveu el 
punt 9.3 del Procediment per a l’elaboració, i tramitació dels projectes i l’execució 
de les obres municipals, aprovat per Decret d’Alcaldia de data 17 d’abril de 2012, i 
l’article 235.2 del Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text 
Refós de la Llei Municipal i de Règim Local de Catalunya; publicar aquesta resolució 
al Butlletí Oficial de la Província (BOP), a la Gaseta Municipal, i al Taulell d’Anuncis 
de l’Ajuntament; encarregar a BAGURSA la gestió de l’actuació; i donar compte al 
Consell Rector de l’IMU.” 

 
Contra aquesta resolució, que no exhaureix la via administrativa, podeu 

interposar recurs d’alçada davant l'Alcaldia, en el termini d'un mes comptat des de 
l'endemà d'haver rebut la present notificació. Transcorregut el termini de tres 
mesos des de la interposició del recurs d’alçada sense haver estat notificat de llur 
resolució, es considerarà aquest desestimat als efectes de poder interposar recurs 
contenciós administratiu davant el Jutjat del Contenciós Administratiu de Barcelona 
en el termini de sis mesos. 

 
La qual cosa es fa pública per a coneixement general. 
 
Barcelona, 3 de maig de 2016. La secretària delegada, Ma. Camino Suárez 

García. 
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